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DR J. SCHOUTEN

^Yliet „ vreem d”,
WEL „ O N G E W E N S T " ?

„Libertas ex Veritate” — het maandblad der studenten
organisatie „S.S.R.” — van October 1.1. bevat o.m. een bij
drage over „Politieke Gedachten”, met als ondertitel: 
„ Wi j . . . .  en de A.R. partij.”

Alhoewel de schrijver (de heer G. Hoogvliet, Hoofd- 
dorp) geringe waardering heeft voor „Nederiandsche Ge
dachten” — hij acht het dringend nodig na te gaan „of het 
beter is dit weinig resultaten opleverende zorgenkind van 
zijn leven te beroven” — willen wij juist in dit orgaan iets' 
zeggen over de in deze bijdrage ontwikkelde politieke op
vattingen, in de hoop, dat de schrijver zich daaraan niet 
zal stoten.

Eerst wensen wij een punt te bespreken, dat, al wil de 
schrijver dit in samenhang met zijn algemene gedachten 
zien beschouwd en beoordeeld, toch zeer wei voor af
zonderlijke behandeling in aanmerking komt.

Hij verklaart: „Vreemd en ongewenst is het, dat een Ka
merlid ook voorzitter is van het comité, waarbij men kan 
komen met zijn klachten over het optreden van een of 
meer kamerleden; dat een wethouder voorzitter is van de 
Centrale Kiesvereniging, waarin men ook het optreden van 
de raadsfractie dient te bespreken”.

De lezers van „Libertas ex Veritate”, die niet zo op de 
hoogte zijn van de algemene practijk, moeten bij het lezen 
van deze opmerkingen hebben gedacht, dat dit een 
verschijnsel is, dat zich vrijwel alleen in de A.R. partij 
voordoet. Het is immers „vreemd”. De werkelijkheid is 
echter anders. Thans is de voorzitter van de P.v.d.A. 
een Kamerlid, de voorzitter van de V.V.D. een Kamerlid, 
de voorzitter van de C.H.U. een Kamerlid, de voorzitter 
van de K.N.P. een Kamerlid, de voorzitter van de S.G.P.

een Kamerlid. Deze partijvoorzitters zijn, behalve die van 
de P.v.d.A., als Kamerleden tevens voorzitter van de 
Tweede Kamerfracties hunner partij. Tot voor kort was de 
voorzitter van de K.V.P. een Kamerlid (niet-fractievoor- 
zitter). Nu de heer Andriessen wegens gezondheidsrede
nen als voorzitter van de K.V.P. heeft bedankt, schijnt 
daarin verandering te zullen komen. Men heeft het plan 
thans een niet-Kamerlid als voorzitter te benoemen. Voor 
het overige is het dikwijls zo, dat raadsleden, wethouders, 
statenleden, gedeputeerden en kamerleden tevens voor
zitter zijn van een of ander partijorgaan. W at volgens de 
schrijver „vreemd” is, blijkt dus een zeer veel voorkomend 
verschijnsel te zijn in alle politieke partijen ten onzent.

Daarmede is echter niet bewezen, dat deze toestand 
gewenst is. Onze lezers weten, dat wij voorstanders zijn 
van het zoveel mogelijk betrekken van personen bij het 
politieke werk en van een behoorlijke arbeidsverdeling in 
onze politieke organisaties. W ij beschouwen het volstrekt 
niet als een ideale toestand, dat zij, die in een besturend 
of vertegenwoordigend lichaam zitten, als regel tevens 
voorzitter van een partijorgaan zijn. In de practijk geeft 
men intussen bij de benoeming van een voorzitter in vele 
gevallen aan een „combinatie van functies” de voorkeur. 
De ene maal gaat men daartoe over, omdat men daardoor 
de zaak zelf op de beste wijze gediend acht. De andere 
keer is het een gevolg van de omstandigheid, dat andere 
geschikte personen — het aantal daarvan is meestal niet 
groot — zich niet beschikbaar kunnen of willen stellen. 
Ook hier hebben wij te doen met een werkelijkheid, welke 
op vele gebieden bestaat. Het meest gewenste is lang niet 
altijd het feitelijk mogelijke. Uit deze loop van zaken be-
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hoeft echter niet voort te vloeien, dat de behandeling van 
de aangelegenheden in de partij-organen de invloed on
dergaat van partijdigheid in de slechte zin van het woord.

W at nu de combinatie: voorzitter van de partij en Ka
merlid (eventueel voorzitter van de Kamerfractie) betreft, 
moet iets meer worden opgemerkt. De historie van onze 
partij heeft ons te dezen aanzien nog wel wat te zeggen. 
Er is een tijd geweest, zelfs een zeer lange tijd, waarin de 
voorzitter van het Centraal Comité niet tevens Kamerlid 
was. Dr Kuyper was in die tijd de leider van de partij, 
maar hij zat niet in de Kamer. Dit heeft moeilijkheden ge
geven. Soms ernstige moeilijkheden. Er ontstond meer
malen verschil tussen Dr Kuyper en de Anti-revolutionaire 
Tweede Kamerclub. De gedragslijn, welke de een volg
de verschilde van die van de andere. Het verschil was ook 
wel eens van ingrijpende aard. Dit gaf wrijvingen, welke 
lang niet altijd een aangenaam karakter droegen. Alle 
aanleidingen tot en oorzaken van die wrijvingen kunnen 
wij hier niet bespreken. Dit zou ons te ver voeren. Maar 
wel mag worden gezegd, dat zij voor een belangrijk deel 
moesten worden verklaard uit het feit, dat het uitermate 
moeilijk is de gedragslijn van de Kamerleden nauwkeurig 
te beoordelen, wanneer men niet in de Kamer zit, of niet 
in zeer nauw contact staat met de Kamer. De stromingen 
en de verhoudingen in de Kamer, de verhouding 
tussen de Kamer en de Kamergroepen en het Kabinet, de

feitelijke mogelijkheden, welke er zijn om de zaken op de 
meest juiste wijze te behartigen, enz., kunnen eigenlijk 
alleen maar goed beoordeeld worden, als men althans zeer 
dicht bij de Kamer staat. Vandaar, dat in die tijd ver
schillende, misschien zou gesteld mogen worden, vele, 
Anti-revolutionaire Kamerleden van oordeel waren, dat 
de leider van de partij in de Kamer behoorde te zitten, 
teneinde door het dagelijks contact wrijvingen en con
flicten tussen de leiding van de partij en de Kamerclub 
zoveel mogelijk te voorkomen. O.a. wijlen De Savornin 
Lohman koos welbewust voor de combinatie: voorzitter 
van de partij en Kamerlid.

Wij willen hiermede niet te kennen geven, dat wij de 
overtuiging zijn toegedaan, dat de voorzitter van het Cen
traal Comité steeds tevens Kamerlid moet zijn. In ieder 
geval, dat zich voordoet, zal telkens de meest wenselijke 
regeling moeten worden getroffen. Tal van omstandighe
den zijn op de beslissing, welke dan wordt genomen, van 
invloed. Daarom kan men te dezer zake niet uitgaan van 
een bepaalde algemene „theorie”. Deed men zulks, dan 
zou men het leven geweld aandoen.

W el menen wij in het vorenstaande aannemelijk te 
hebben gemaakt dat het „vreemd” van de schrijver on
juist is, en dat zijn „ongewenst”, zacht uitgedrukt, te een
zijdig is.

Tenslotte veroorloven wij ons de opmerking, dat uit het 
feit, dat een Kamerlid ook voorzitter is van het Centraal 
Comité, in genen dele de conclusie kan worden getrokken, 
dat „klachten over het optreden van een of meer Kamer
leden” door dit Comité „partijdig” en niet objectief zullen 
worden behandeld. Het Centraal Comité bestaat uit zeven 
en twintig leden. Als iemand al meent, dat de voorzitter 
wel „partijdig” zal zijn, kan hij dan op redelijke gronden 
aannemen, dat de zes en twintig overige leden van dit 
Comité geen zelfstandig oordeel zullen hebben? De vraag 
stellen is haar beantwoorden.

DE PARTIJ IN ACTIE

1. Betaal abonnementsgeld per giro
Het nieuwe jaar is begonnen. Over 

enkele weken wordt een begin gemaakt 
met het gereed maken van de postkwi- 
tanties voor het verschuldigde abonne
mentsgeld over het jaar 1954. Het ligt 
in de bedoeling dat in de maand Maart 
de kwitanties uitgaan. In verband daar
mee verzoeken wij onze lezers zoveel 
mogelijk per giro te betalen en wel op 
gironummer 89673 ten name van de 
Anti-revolutionaire Partij. De admini
stratie is geheel overgegaan naar het 
bureau van het Centraal Comité. Meh. 
gelieve dus niet meer te betalen 'aan 
Drukkerij Libertas.

Tot 15 Maart 1954 bestaat gelegen

heid het abonnementsgeld per giro te 
voldoen. Daarna wordt per kwitantie 
geïnd. Voor incassokosten werd ƒ 0.35 
in rekening gebracht.
Betaal per giro - op nummer 89673 - 
Anti-revolutionaire Partij.

3. Adreslijsten Contactorgaan

De administratie van de adressen van 
Nederlandsche Gedachten is zeer om
vangrijk. Iedere dag komen adresveran
deringen binnen. Tal van secretarissen 
geven steeds nauwkeurig op welke per
sonen van de ledenlijst moeten worden 
afgevoerd en welke nieuwe leden moe
ten worden ingeschreven. Maar er zijn 
ook secretarissen die deze zaken maand 
op maand laten lopen. Wanneer dan de

contributieafdracht ter sprake komt is 
Leiden in last, want dan wordt de kies
vereniging aangeslagen voor een hoger 
bedrag dan zij meent schuldig te zijn. 
Om moeilijkheden te voorkomen is het 
daarom nodig dat adresveranderingen 
regelmatig en vooral nauwkeurig wor
den doorgezonden.

3. Omgekeerde wereld!
Het is natuurlijk goed om zo nu en 

dan de ledenlijst eens op te zenden naar 
het bureau van het Centraal Comité 
teneinde te doen controleren of de ad
ministratie klopt. Sommige secretaris
sen draaien echter de zaak om en vra
gen aan het bureau de ledenlijst te 
typen en op te zenden. Soms kan, wan
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neer de werkzaamheden dat toelaten, aan 
een zodanig verzoek worden voldaan, 
maar gedurende de wintermaanden is 
dit practisch niet mogelijk. Op het bu
reau is één typiste met de administratie 
der adressen belast. Zij heeft daaraan 
haar handen meer dan vol. Een tweede 
kracht daarbij kan niet! Daarom ver
zoeken wij de secretarissen bij voorko
mende gelegenheid hun bij gewerkte 
ledenlijst in te zenden, die dan op het 
bureau wordt gecontroleerd.

4. Adressen doorgeven
Nu wij het toch over de adressen heb

ben is het wel goed eens op te merken 
dat het van grote betekenis is aandacht 
te geven aan hen, die wegens vertrek 
naar elders, voor de kiesvereniging be
danken. Wanneer bekend is waarheen 
betrokkene is verhuisd laat men dit dan 
doorgeven aan het bureau van het Cen
traal Comité. Het bureau draagt er dan 
automatisch zorg voor dat de nieuwe 
kiesvereniging omtrent deze verhuizing 
nader wordt ingelicht. Op deze wijze 
wordt onnodig verlies van leden voor
komen.

5. TJit Friesland
Het Provinciaal Comité van Friesland 

heeft een nieuwe adjunct-secretaris be
noemd. De heer Koopmans is als zoda
nig afgetreden. De heer De Roos is hem 
opgevolgd. De heer De Roos is een jonge 
man van 30 jaar. Hij heeft gestudeerd 
aan de Rotterdamse Handelshogeschool

W. K. DE ROOS

en is doctorandus in de economie. Voor
dien was hij werkzaam aan een provin
ciale griffie te Leeuwarden. Uit deze be
noeming blijkt dat men in Friesland 
weet van aanpakken maar ook van 
doorzetten. Men bouwt de provinciale 
organisatie uit en men verstaat dat an
dere methoden moeten worden toegepast.

6 . Vergadering van het Centraal Comité 
Op Maandag 18 Januari is het Cen

traal Comité in vergadering bijeen ge
weest. Voornamelijk de komende Jubi- 
leum-toogdag moest worden geregeld. In 
dit stadium kunnen daarover nog geen 
nadere mededelingen worden gedaan. 
Wij hopen dat in het volgende nummer 
het programma kan worden gepubli
ceerd. Voorts werden uitvoerig de finan
ciën van de partij besproken naar aan
leiding van de overgelegde balans en 
exploitatierekening. De financiën blijven 
steeds een moeilijk punt al is bij vóór de 
oorlog vergeleken een niet onbelangrijke 
verbetering verkregen. Voldaan zal wor
den aan het verzoek van de kiesvereni
ging te Delft om ook in Nederlandsche 
Gedachten mededeling te doen van de 
stand van zaken.

1. Waar zit het millioen?
Op vergaderingen sprekende over de 

jubileumactie, werd mij meermalen de 
vraag gesteld waarvoor dat geld nu 
nodig is. In 1920 werd ruim één millioen 
gulden bijeengebracht en in 1946-1947 
nog eens rond ƒ 700.000.

Het antwoord op die vraag is eenvou
dig. Daarvan wordt de Dr Kuyper- 
stichting en de bibliotheek gefinancierd. 
Dat geld is belegd in obligaties en de 
rente-opbrengst wordt dus voor de 
Dr Kuyperstichting aangewend. Aan 
dat kapitaal mag niet worden getornd. 
Daarom is dat kapitaal ook onderge
bracht in een afzonderlijke stichting.

De naoorlogse inzameling heeft 
ƒ 700.000 opgebracht. 25 % daarvan was 
bestemd voor het Centraal Comité, ter 
financiering van een tweetal Kamer
verkiezingen. Dat is dus ƒ 175.000. 
Hiervan zijn betaald de verkiezingskos- 
ten van 1948, zijnde rond ƒ 90.000, en de 
verkiezingskosten van 1952, zijnde rond 
ƒ 72.000. De rest ad ƒ 525.000 is afge
dragen aan de Dr Kuyperstichting, die 
thans beschikt over een kapitaal van 
ƒ 1.400.0000. De Dr Kuyperstichting 
heeft jaarlijks ter beschikking een be
drag van ƒ 55.000 a ƒ 60.0000 aan rente. 
De bibliotheek kost alleen ƒ 25.000 per 
jaar.

8 . Hoe staat het met de Jubileumactie ?
De jubileumactie is in de maand 

Januari gevoerd? Is dat nu ook overal 
g'edaan? Vóór 3 April 1954 moet alles in 
kannen en kruiken zijn. Het is natuur
lijk te dwaas om los te lopen wanneer 
op de Jubileumdag zelf de zaak nog 
niet in orde'is. Het gaat om een bedrag 
van tenminste ƒ 1 0 0 .0 0 0  voor éémaal en 
om ƒ 2 0 .0 0 0  per jaar aan jaarlijkse bij
dragen. In Februari moeten nu de af
drachten volgen. Laat men nu niet uit
stellen tot de laatste dag. De ontvangen 
bedragen moeten worden overgemaakt 
op giro 89673 ten name van de Anti

revolutionaire Partij. De lijsten moeten 
worden opgezonden naar de provinciale 
vertegenwoordigers. Ook daaraan moet 
de hand worden gehouden. Vooral finan
ciële dingen moeten nauwgezet worden 
gecontroleerd. Daar hebben de gevers 
recht op.

Over de resultaten van de actie kun
nen thans nog geen mededelingen wor
den gedaan. Wel vestigen wij er de aan
dacht op dat gevraagd wordt één gul
den per lid. Maar in de eerste plaats is 
dit een minimum en in de tweede plaats 
veronderstelt dit dat alle leden zonder 
uitzondering meedoen. Dit laatste is 
natuurlijk niet overal het geval. Daar
om zullen sommigen een hoger bedrag 
moeten geven om het gemiddelde van 
één gulden per lid te kunnen halen. Zijn 
al onze kiesverenigingen actief?

9. Europese integratie
Een nieuw rapport is verschenen van 

het College van Advies. Het handelt 
over het wel zeer actuele onderwerp „De 
Europese integratie” . Dit rapport ver
dient grote belangstelling. Het biedt een 
uitnemende handleiding ter behandeling 
van dit ingewikkelde vraagstuk. Als het 
nu maar niet bij de secretarissen blijft 
liggen, want daarvoor is het niet be
stemd. Ook de voorzitter en de penning
meester moeten daarvan kennis nemen. 
En de zaak moet op de kiesvereniging 
worden behandeld. Gebeurt dat nu ook? 
Voorts is het rapport voor belangstel
lenden verkrijgbaar op het bureau Cen
traal Comité. De prijs is ƒ 0.50 per 
exemplaar.

10. Penningmeesters

Er zijn nog al wat kwitanties onbe
taald teruggekomen. Met verschillende 
kiesverenigingen moet worden gecorres
pondeerd over de verschuldigde af
dracht. Dikwijls is dit een gevolg van 
de omstandigheid dat de penningmees
ters niet voldoende contact hebben met 
de secretarissen, waardoor allerlei mis
verstanden ontstaan over het leden
tal en wat dies meer zij. Maar ook blijkt 
dat men op veel plaatsen nog niet bereid 
is het financiële probleem aan te pakken 
op de goede manier. Men blijft dan 
voortgaan met de oude methode van 
eenzelfde, meestal lage contributie, voor 
alle leden. Bij de ingang van het nieuwe 
jaar verdient het aanbeveling de zaak 
over. een andere boeg te gooien. We 
moeten de contributie per maand gaan 
innen en daartoe gebruik maken van de 
contributiekaarten, welke bij het bu
reau van het Centraal Comité verkrijg
baar zijn. Wacht daarmee nu niet 
langer.
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OOK in het zittingsjaar ’53-’54 is de 
Tweede Kamer voor Kerstmis ge

reed gekomen met de vaststelling van 
alle hoof dstukken der rijksbegroting. Dat 
is altijd weer een krachttoer. De Kamer 
heeft vanaf de derde Dinsdag in Sep
tember tot en met 23 December niet 
minder dan 43 dag- en 25 avondverga
deringen, tezamen 6 8  vergaderingen, ge
houden tegen een gemiddelde van 51 in 
de periode, tussen het najaar 1946 tot 
eind 1952. De president van de kamer, 
dr Kortenhorst, is ook in deze periode 
tegemoet gekomen aan het verlangen 
van de kamerleden meer spreektijd bij 
de begrotingsdebatten toe te staan. Dit 
jaar waren daarvoor rond 2 0 0  uren be
schikbaar tegenover respectievelijk 188, 
T54, 187, 167 en 172 in de jaren resp. 
1948 t/m 1952. In het cijfer 200 waren 
ook begrepen de uren, bestemd voor de 
behandeling van de belastingontwerpen 
en de huurverhoging, die aan de alge
mene beschouwingen gekoppeld was. De 
dagbladpers heeft op de door de Tweede 
Kamer gevolgde procedure aanmerking 
gemaakt. Sommigen meenden, dat het 
niet nodig is om in enkele weken tijds 
de gehele begroting er door te jagen. 
Br kan immers ook in Januari worden 
vergaderd.

Dr Kortenhorst heeft in de traditio
nele rede, welke hij aan het eind van de 
begrotingsbehandeling houdt, zich tegen 
deze critiek verzet. De Kamer ziet zich 
telkenjare gesteld voor de zware taak 
de Staatsbegroting -voor het komende 
jaar tijdig naar de. Eerste Kamer ter 
verdere behandeling door te zenden. Dan 
kan het niet anders of de Kamer heeft 
zich tussen September en December uit 
te spreken over het regeringsbeleid. Dr 
Kortenhorst toonde aan, dat de begro
tingsprocedure eigenlijk reeds in Fe
bruari begint. Dan ontvangen de depar
tementen van Algemeen Bestuur van de 
minister van financiën een .aanschrij
ving, waarin aanwijzingen zijn vervat, 
omtrent dé samenstelling van de begro
ting voor het volgend jaar. Pas in Au
gustus kunnen de definitieve cijfers van 
alle departementen bekend zijn en kan 
de minister van financiën de millioenen- 
nota opstellen. Met de hakken over de 
sloot, aldus dr Kortenhorst, slaagt de 
regering er dan in op Prinsjesdag het 
befaamde koffertje op de Regeringstafel 
neer te zetten en de inhoud daarvan op 
hèt bureau van de voorzitter ■ van de 
Tweede Kamer te deponeren. Eerst 
daarna kan Hoofdstuk I „Huis der Ko
ningin” in de Afdelingen der Kamer 
worden onderzocht en kunnen de overige 
hoofdstukken door de vaste Kamercom
missies in behandeling worden genomen. 
Het is volstrekt onmogelijk om binnen 
een termijn van zeven weken een begin 
te maken met de openbare behandeling 
van het eerste hoofdstuk. De stukken

DE BEGROTINGS
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tot zijn recht gekomen. Door allerlei omstandigheden kon op de begrotingsdebatten 
niet nader worden ingegaan. Van de nood een deugd makende heeft de redactie 
gemeend, dat het wel goed zou zijn de begrotingsdebatten als één geheel te 
beschouwen. De redactie heeft de Heer J. S. Hoek bereid gevonden deze taak op 
zich te nemen. In een tweetal artikelen worden de begrotingsdebatten samengevat. 
Hier volgt het eerste artikel.

moeten eerst worden gedrukt. Dan moe
ten zij worden bestudeerd door de ver
schillende fracties. Daarna moet er in 
de vaste Kamercommissies over worden 
beraadslaagd en van deze beraadslagin
gen wordt dan het voorlopig verslag op
gesteld, dat soms 30 è 40 kolommen 
druks beslaat. ,Op dit voorlopig verslag 
antwoordt vervolgens de regering met 
een memorie van antwoord. De praktijk 
leert, dat het eerder 8  dan 7 weken 
duurt voordat de Kamer het eerste be
grotingshoofdstuk in het openbaar in be
handeling neemt.

De president van de Kamer ontkende 
niet, dat er aan deze begrotingsproce
dure grote nadelen kleven. Hij zag ech
ter geen kans de zaken anders te orga
niseren. Enerzijds wordt geroepen om 
langere spreektijd, anderzijds om minder 
vergaderaren, met name ’s avonds en a 
fortiori ’s nachts. Bovendien wensen 
sommigen gedurende de begrotings- 
maanden ook andere voorstellen en nota’s 
van de regering te behandelen, waarbij 
men echter de voorwaarde stelt, dat de 
Eerste Kamer op tijd met de slotfase 
van de behandeling der Staatsbegroting 
kan beginnen. Zou men aan alle wensen

Dr L. G. KORTENHORST

willen voldoen, dan betekende dit, dat 
men de kwadratuur van de cirkel had 
gevonden. Dr Kortenhorst zei zo’n dui
velskunstenaar niet te zijn. De kamer
president gaf toe, dat het soms wel mo
gelijk zou. zijn ook nog tussen Kerstmis 
en Nieuwjaar of desnoods na Nieuwjaar 
te' vergaderen. Maar hij betwijfelde of 
men daarmee zou bereiken: meer spreek
tijd en minder en kortere avondverga
deringen. Zou de aandacht van het pu
bliek, dat terecht op actualiteit en be
knoptheid is ingesteld, niet aanmerkelijk, 
verslappen en zou het gevaar niet 
groeien, aldus dr Kortenhorst, dat èn de 
ministers en hun raadgevers èn de heren 
journalisten èn de stenografen èn de 
leden der Kamer te veel van hun krach
ten gaan eisen, ten detrimente van de 
kwaliteit van hun inspanningen?

Wij zijn het met dr Kortenhorst eens, 
dat vergaderen na Kerstmis en na 
Nieuwjaar geen oplossing brengt. Maar 
wij menen, dat de wijze waarop de rijks
begroting thans door de Tweede Kamer 
wordt behandeld, evenmin de aandacht 
van het publiek gespannen kan houden. 
Als er één verwijt gerechtvaardigd is 
dan is het wel,~ dat vele kamerleden niet 
het minste gevoel hebben voor actuali
teit en beknoptheid. Het is ongelooflijk 
wat verschillende heren kamerleden bij 
de hoofdstukken binnenlandse zaken, 
onderwijs, kunsten en wetenschappen, 
verkeer en waterstaat, maatschappelijk 
werk en landbouw, visserij en voedsel
voorziening zo al te berde brengen. Het 
eind is er van weg. Wanneer de presi
dent geen spreektijdbeperking zou in
stellen, werd dit euvel nog erger. Nu er 
spreektijdbeperking is ingesteld, meent 
men veelal, ook wanneer men werkelijk 
niets steekhoudends of belangrijks te 
zeggen heeft, dat men beslist zijn tijd 
moet volpraten. Vele kamerleden komen 
met een aantal beschreven vellen het 
spreekgestoelte op. Zij hebben thuis „uit
gekiend” , dat het voorlezen van hun 
speech de hun toegemeten tijd vult. De 
heer Ritmeester van de V.V.D. spant in
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DEBATTEN
betekenis miste, omdat de bestendige 
zetel van de regering niet jn Amster
dam is gevestigd. Volgens Van Dale’s 
Groot Woordenboek is dit'laatste, n.1. de 
bestendige zetel van de algemene rege
ring, het hoofdstedelijke kenmerk. Een 
beroep op -Van Dale leek ons niet zo’n 
sterk staatsrechtelijk argument. Maar 
de minister zegde de heer Welter 
(k.n.p.) toe, dat hij gaarne bereid is aan 
de Grondwetcommissie de vraag voor te 
leggen of bij de eerstvolgende herziening 
van de Grondwet daarin verankerd dient 
te worden, dat Amsterdam de hoofdstad 
des lands is. Met deze toezegging nam 
de Kamer genoegen.

Over de vier vraagstukken, die de 
„bekoorlijkheid van het nieuwe missen” 
heeft het kamerdebat geen nieuw licht 
laten schijnen. De heer Verkerk vroeg 
zich met bezorgdheid af, of niet sym
ptomen moeten worden onderkend, die 
wijzen op een ontwikkeling, die de rust 
en de stabiliteit in het beleid van minis- 
ster Beel verstoren. Hij vroeg met name 
aandacht voor „de verschijnselen van 
centralisatie in wetgeving en bestuur, 
desintegratie der burgerij in de publieke 
zaak en het ontbreken van genoegzaam 
samenspel tussen Rijk en bevolking.” 
Minister Beel was het met deze afge
vaardigde eens, dat deze symptomen bij 
voortduring volle aandacht verdienen. 
De bewindsman gaf de verzekering tel
kens, wanneer centralistische tendenzen 
zich openbaren, zich daartegen te zullen 
keren. Dit neemt volgens prof. Beel niet 
weg, dat de huidige overheidstaak haar 
eigen eisen stelt nopens de wijze, waar
op zij dient te worden behartigd, en niet 
op elk vlak dezelfde mogelijkheden voor 
een gedecentraliseerde behartiging aan
wezig zijn. Het geheel is -veelal niet meer 
te overzien én plaatselijk uit te werken.

Wat de financiële verhouding tussen 
Rijk en Gemeenten betreft, verklaarde 
minister Beel, dat de gemeenten hetgeen 
zij tengevolge van de plaats gehad heb
bende salarisherziening te kort komen, 
maar moeten putten uit hetgeen zij uit 
de verhoogde uitkering over 1953 te ver
wachten hebben. De heer Verkerk was 
'hiermee niet tevreden. Hij had liever 
gezien dat de minister het percentage 
der algemene uitkering van 116 voor. 
1953 zou willen verhogen. De a.r. woord
voerder wilde de minister, wanneer deze 
het aandeelpercentage van de gemeenten 
in de rijksbelastingen van 9,75 niet wilde 
verhogen of de reserve van het Gemeen
tefonds niet wilde aanspreken, een mid
del aan de hand doen, waarbij hij binnen 
het raam der bestaande mogelijkheden 
en zonder de reserve aan te tasten, aan 
de geuite verlangens kan voldoen. Vol
gens de laatste herziening wordt voor 
1953 een hogere opbrengst der rijksbe
lastingen verwacht van 76.65 millioen,. 
waarvan 10 millioen in het Gemeente

deze wel de kroon. De stenografen kun
nen het tempo van zijn „voordracht” 
vaak niet bijhouden. Dat de heren jour
nalisten na vier of vijf van zulke rede
voeringen op één middag of avond 
„kamerdoof” dreigen te geraken, be
hoeft niet te verwonderen. Gelukkig zijn 
er ook kamerleden, die, als zij' hun mond 
open doen, een goed betoog afsteken. 
Beter één probleem goed behandeld, dan 
tien onderwerpen in „vogelvlucht” . Het 
zijn de „kralenrijgers", die de procedure, 
waarover dr Kortenhorst sprak, in dis- 
crediet brengen. Zij nopen ook de be
windslieden bij de beantwoording maar 
al te vaak tot het aaneenrijgen van aller
lei gemeenplaatsen. Een kostelijk voor
beeld hiervan - leverde minister Cals, die 
op een reeds enige jaren door mevr. 
Fortanier-de Wit (v.v.d.) herhaalde op
merking, antwoordde, dat hij vroeger 
verklaard had hiertegen bezwaren te 
hebben, doch dat hij zich niet meer wist 
te herinneren welke bezwaren.

Na hetgeen wij hierboven hebben ge
schreven, zal het geen verwondering 
wekken, wanneer wij van de behandeling 
van de veertien hoofdstukken van de 
rijksbegroting in dit blad slechts de 
hoofdpunten aanroeren. Daarbij krijgen 
wij vooral gelegenheid om te vertellen 
wat de a.r. tweede kamerfractie naar 
voren heeft gebracht.

Amsterdam de hoofdstad
Wanneer de heer Ritmeester (v.v.d.) 

Amsterdam niet in het geding had ge
bracht, was er bjj de begroting van bin
nenlandse zaken geen enkel nieuw punt 
aan de orde gekomen. De gedachtenwis
seling had voornamelijk betrekking op 
vier vraagstukken, die, zoals minister 
Beel zei „de bekoorlijkheid van het 
nieuwe missen” : 1 . de decentralisatie; 2 . 
de financiële verhouding tussen Rijk, 
provinciën en gemeenten; 3. de rechts
positie van het Overheidspersoneel en 
de verzorging van hen, die de Over
heidsdienst hebben verlaten en aan wie 
een pensioen is toegekend; 4. de bescher
ming en verplaatsing der bevolking.

De heer Ritmeester had het nodig ge
vonden in het Voorlopig Verslag de 
vraag te stellen of het niet gewenst was 
de . hoofdstad van Nederland bij de wet 
vast te stellen. Minister Beel had in de 
Memorie van Antwoord verklaard, dat 
het begrip hoofdstad in Nederland geen 
wezenlijke betekenis heeft. Een stad is 
volgens minister Beel eerst dan hoofd
stad, wanneer daar de bestendige zetel

van de regering is gevestigd. Dan zou 
dus Den Haag op deze naam meer recht 
kunnen doen gelden. Alle woordvoerders 
in de Tweede Kamer sprongen voor 
Amsterdam in de bres. Ieder schoolkind 
weet toch dat Amsterdam de hoofdstad 
van Nederland is, zei de heer Beemink. 
Hoe komt de minister erbij dat Amster
dam als hoofdstad elke wezenlijke be
tekenis mist. De heer Verkerk van de 
a.r. fractie zei: „Ik deel het standpunt 
van de burgemeester van Amsterdam,

MINISTER BEEL

dat Amsterdam de hoofdstad des lands 
is en dat geen wettelijke regeling be
hoeft te worden getroffen om dit nog een 
keer vast te leggen. Verdere analyses 
zou ik niet willen maken, want wanneer 
wij verder analyseren, rijzen er nog heel 
andere problemen. Dan zien wij hoe drie 
grote steden, als aan haar wensen vol
daan werd, alles driedubbel zouden 
maken: wegen, havens en vliegvelden, en 
als wij nog verder zouden analyseren, 
dan zouden wij, als wij scherp kijken, 
zien een hoofdstad zonder raadhuis, een 
hofstad zonder paleis en door al deze. 
taakanalyses en wonderbaarlijkheden 
heen een rustig opstomend Rotterdam” .

Minister Beel wist de storm die tegen 
hem was opgestoken te bezweren. Hij 
verdedigde zich met op te merken, dat 
inderdaad Amsterdam algemeen als 
hoofdstad van Nederland wordt erkend. 
Hij vond echter dat staatsrechtelijk het 
begrip höofdstad des lands wezenlijke
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fonds zal vloeien. Daaraan is nog geen 
bestemming gegeven. De heer Verkerk 
adviseerde de minister van binnenlandse 
zaken dit geld te gebruiken voor een 
verhoging van de uitkeringspercentages 
van de algemene uitkering en de belas- 
tinguitkering. Minister Beel gaf toe, dat 
dé aanvankelijke cijfers van het over
zicht der rijksmiddelen, laatstelijk van 
September 1953, in de richting van een 
hogere opbrengst wijzen dan waar op 
gerekend is. Maar het is nog niet bekend 
welk bedrag gemoeid zal zijn met de 
verhoging van het algemeen uitkerings
percentage aan de gemeenten in het al
gemeen. De minister was wel bereid, in 
overleg met zijn ambtgenoot van finan
ciën aan de rijkscommissie van advies 
voor de Gemeentefinanciën de vraag 
voor te leggen, of alsnog tot verhoging 
der 116 pCt. kan worden overgegaan 
dan wel, of zij het eventueel doelmatiger 
acht hogere middelen voor eventuele 
correcties toe te staan.

Met grote aandrang werd door de heer 
Stapelkamp namens de a.r. kamerfractie 
bij minister Beel aangedrongen op een 
spoedige verbetering van de salariëring 
van burgemeesters. De minister reageer
de op deze aandrang, die ook van andere 
zijden uit de kamer opkwam, dat hij niet 
met een algemene herziening kon 
komen, omdat hij gebonden was aan 
een vergelijking van hun salarispositie 
met die van het rijkspersoneel. De heer 
Stapelkamp wees erop, dat de minister 
rekening diende te houden met het his
torisch gegroeide. Hoe was in het ver
leden het burgemeesterschap in kleine 
gemeenten? Het was vaak een erebe- 
trekking. Rijkeluiszoontjes, die niet al 
te best in de maatschappij vooruit kon
den komen, konden nog wel burgemees
ter van een kleine gemeente worden; 
wanneer zij een goede secretaris had
den, liep het wel. Het salaris was daar
mede in overeenstemming. Deze situatie 
was een hele tijd geleden zo, maar de 
heer Stapelkamp geloofde, dat de na
weeën door de huidige burgemeesters 
nog worden gevoeld.

De heer Stapelkamp sprak er even
eens zijn teleurstelling over uit, dat nog 
steeds geen oplossing voor een wette- 
lijke regeling van het ziekenfondswezen 
was gevonden. Helaas moest de minister 
verklaren, dat hij sceptisch gestemd 
blijft met betrekking tot de vraag of 
een oplossing voor dit vraagstuk op 
korte termijn kan worden gevonden.

De Indische Nederlanders
De begroting van Maatschappelijk 

Werk van minister Van Thiel heeft van 
5 tot en met 12 November bij de Tweede 
Kamer „voorgehangen” . Hoewel de 
Tweede Kamer nog geen half jaar te
voren de eerste begroting van dit de-

A. STAPELKAMP (a.r.)

partement, dat sinds September 1952 
bestaat, . had behandeld en de Kamer 
toen reeds met de minister van gedach
ten had gewisseld over de principiële 
grondslagen van het maatschappelijk 
werk, had men mogen verwachten, dat 
de kamerleden deze tweede begroting 
zonder veel discussie zouden laten pas
seren. Maar de vrouwelijke kamerleden 
en ook sommige heren, die bij deze be
grotingsbehandeling het woord voerden, 
staken opnieuw ellenlange verhalen af. 
Er werden weer vele algemene opmer
kingen gemaakt. De oorzaak daarvan 
was wel, dat het nieuwe departement 
nog enige tijd van consolidatie nodig 
heeft alvorens de concrete vraagstuk
ken aan de orde kunnen komen. De 
eerste spreker die een concreet en ur
gent probleem aan dp orde stelde was 
de a.r. ds Fokkema. Hij schetste de er
barmelijke toestand waarin de Indische 
Nederlanders in Indonesië verkeren. Hij 
keurde het af, dat de minister in zijn 
memorie van antwoord van de gedachte 
uitgaat, dat van Nederlandse kant alles 
in het werk zal worden gesteld om deze 
mensen in Indonesië te laten: „Zij wor
den ginds verstoten en toch wordt hun 
geadviseerd de Indonesische nationaliteit 
te aanvaarden. Natuurlijk wil ik deze 
mensen niet zonder meer naar Neder
land halen, maar is het dan in de nood
lottige omstandigheden, waarin deze 
groep verkeert, niet mogelijk het Hoge 
Commissariaat in te schakelen, opdat 
van die zijde medewerking wordt ver
leend bij hun herstel?” Ds Fokkema 
wees erop, dat de zaken in Indonesië 
zich in ongunstige zin ontwikkelen, spe
ciaal voor deze mensen. Ds Fokkema 
vroeg tenslotte of het ministerie van 
Buitenlandse Zaken ten aanzien van het 
aanvragen van paspoorten hier moeilijk
heden in de weg legt.

Ook voor de heer Lemaire (k.ii.p.) 
was ’t lot van de Indonesische Nederlan
ders een brandend probleem. Deze hoog

leraar, zelf Indische Nederlander, vertel
de, dat hij onlangs een gesprek had ge
had met de vertegenwoordiger van het 
Chr. Nat. Vakverbond in Djakarta, een 
man/ die de oude Nederlands-Indische 
toestanden niet gekend heeft. Deze man 
aldus prof. Lemaire, heeft zich op de 
vraagstukken van de z.g. in Indonesië 
gewortelden geworpen met een frisse 
kijk. De C.N.V.-man vond de toestand 
waarin deze mensen thans verkeren 
diep tragisch. De Indische Nederlan
ders maken daar een proces van ont
worteling door. De Indonesische maat
schappij, die de hunne was, is door de 
souvereiniteitsoverdracht , voor hen 
vreemd geworden. Prof. Lemaire wilde 
hen de kans geven uit het Indonesische 
„Duinkerken” te ontsnappen.

De heer De Graaf (k.v.p.) stelde zich 
vierkant achter minister Van Thiel. 
Geen wonder, want uit het verloop van 
de debatten bleek duidelijk, dat de be
windsman van maatschappelijk werk 
zijn beleid ten aanzien van de Indische 
Nederlanders heeft gebaseerd mede op 
de adviezen van deze k.v.p.-afgevaardig
de, die vorig jaar enige maanden in In
donesië heeft vertoefd. De heer De 
Graaf juichte het toe, dat de regering 
nu eens duidelijk verklaarde dat naar 
haar overtuiging de belangen van het 
overgrote deel der Indische Nederlan
ders het best zijn gediend met een voort
gezet verblijf in Indonesië. Dat moet het

Minister VAN THIEL

uitgangspunt zijn ook ten aanzien van 
het al of niet verlenen van Rijksvoor
schot voor overtocht naar Nederland, 
aldus de heer De Graaf. De heer v. d. 
Wetering (c.h.) wilde blijkbaar geen dui
delijke uitspraak van de minister. „Het 
zou mij spijten voor de minister, die 
vreemd staat tegenover de bedoelde
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groep van Indische of, zoals men ook 
wel zegt, tropen-Nederlanders in het 
vroegere rijksdeel, wanneer hij door een 
al te pertinente uitspraak zich in de 
perikelen begaf” . De socialist de heer 
Stufkens liet duidelijk blijken, dat hij 
het optimisme van de heer De Graaf 
met betrekking tot de toekomstmogelijk-

Prof. Dr W. L. G. LEMAIRE (k.n.p.)

heden van de Indische Nederlanders in 
Indonesië niet deelde. Hij constateerde 
een toestand, waaruit wel niemand op 
dit ogenblik een directe uitweg ziet, 
maar die tot grote verontrusting moet 
stemmen. Toch meende deze socialist te 
moeten zeggen, dat het goed was, dat 
van regeringswege wordt uitgesproken, 
dat, hoe donker de omstandigheden op 
het ogenblik veelszins zijn, in het alge
meen gesproken voor hen in de toekomst, 
alleen maar in Indonesië een werkelijk 
bevredigend levenslot te bereiken is.

Bij de repliek werd door de heren Be- 
maire, Welter, Fokkema, Gerbrandy, 
Ritmeester, v. d. Wetering en Verkerk 
een motie voorgesteld, waarin overwo
gen werd, dat de activiteiten van de re
gering ten behoeve van de Indische 
Nederlanders in Indonesië dienen geba
seerd te zijn op het beginsel, dat ten
slotte de betrokkenen zelf hebben te be
palen wat hun eigen belang vordert. 
Voorts werd de regering daarin uitge
nodigd zodanige maatregelen te treffen, 
dat
a. bij het verstrekken in Indonesië van 
voorschotten voor overtocht naar Neder
land met het oordeel der betrokkenen 
ten aanzien van het vertrek uit Indo
nesië als doorslaggevende factor wordt 
rekening gehouden;
b. bij het verstrekken in Indonesië van 
schoolsubsidies de vrije keuze der be
trokken ouders van het meest passende

onderwijs voor hun kinderen volkomen 
wordt geëerbiedigd.
Het punt onder b, had betrekking op de 
vrije keuze van de ouders ten aanzien 
van het z.g. assimilatie-onderwijs en het 
concordante onderwijs (het onderwijs 
dat volledig op de Indonesische maat
schappij is afgestemd en het onderwijs, 
waarvan de leerstof parallel loopt met 
het onderwijs in Nederland).

De heren De Graaf en Stufkens noem
den de -motie onaanvaardbaar. De r.k. 
afgevaardigde vond, dat de Indische 
Nederlanders in Indonesië niet in staat 
waren in de gegeven omstandigheden 
over hun eigen belang een oordeel te 
vellen. Hij wilde dat overlaten aan de 
„Nederlandse instanties” ter plaatse. 
Van een noodsituatie kon in Indonesië 
niet gesproken worden.

Het was duidelijk dat de motie-Le- 
maire de duidelijke uitspraak van de 
regering vroeg, waarvoor de-heer v. d. 
Wetering hem in eerste termijn op zijn 
manier gewaarschuwd had. De heer Van 
Thiel vroeg dan ook tijd voor beraad. 
Op 12 November meende de bewinds
man te moeten verklaren, dat de 
regering de motie, indien zij mocht 
worden aanvaard, naast zich zou neer 
leggen. De heren De Graaf, Lucas 
(k.v.p.), Stufkens (p.v.d.a.), mej. Klompé 
k.v.p.), de heten Burger (p.v.d.a.), Peters 
(k.v.p.) en Beernink (c.h.) dienden daar
op een andere motie in, waarin werd 
voorgesteld bij de regering, die „zich 
nog beraadt over de organisatievorm 
van het maatschappelijk werk voor 
Nederlanders in Indonesië” erop aan .te 
dringen:

a. deze organisatie met spoed tot 
stand te brengen en deze te doen zijn 
van niet overwegend ambtelijk karak
ter;

b. bij de vorm van deze organisatie 
te voorzien in organen, wier taak en 
werkwijze voldoende zekerheid zullen 
bieden, dat bij aanvrage om financiële 
hulp voor overtocht naar Nederland de 
beoordeling omtrent de vraag, of het be
lang van enig persoon (c.q. met zijn ge
zin) al dan niet het meest gebaat is met 
een voortgezet verblijf in Indonesië, op 
consciëntieuze en deskundige wijze 
plaats vindt;

c. bij de minste twijfel bij de betref
fende organen aangaande de meest ver
antwoorde keuze omtrent de aard van 
het door enig kind te volgen onderwijs 
het oordeel der ouders doorslaggevend 
te doen zijn.

De Kamer had thans te beslissen over 
twee moties: Maar niet de hele Kamer 
was bij het debat over de Indische 
Nederlanders, dat in een aantal avond
vergaderingen had plaats gevonden, 
aanwezig geweest. Vandaar dat dr 
Schouten, de a.r. fractieleider een voor
stel indiende om de beslissing over deze

moties uit te stellen totdat de verschil
lende fracties hierover zich zouden heb
ben kunnen beraden. Andere sprekers 
sloten zich hierbij aan. De begroting 
van maatschappelijk werk werd wel 
goedgekeurd, doch de stemming over de 
moties vond op 17 November jplaats.

In het korte debat dat daaraan voor
afging was het dr Schouten, die ernstige 
bezwaren naar voren bracht tegen het 
beleid van de regering. De heer Schouten 
bestreed het uitgangspunt van de re
gering, dat in de Memorie van Ant
woord werd aangetroffen: „In hun eigen 
belang zullen betrokkenen” —■ dat zijn 
de Indische Nederlanders —• „zich moe
ten omschakelen naar de eisen van de 
gewijzigde omstandigheden” . Dr Schou
ten wees erop dat daardoor de vrijheid 
van keuze voor de Indische Nederlan
ders ingeval zij financiële hulp nodig 
hebben, komt te vervallen. Wij hebben 
hier te maken met fundamentele waar
den, waarbij het inzicht van de daarbij 
betrokken mensen, aldus de heer Schou-

Mr TH. M. J. DE GRAAF (k.v.p.)

ten, tenslotte niet kan worden onderge
schikt gemaakt aan het inzicht van de 
regering en haar organen. Het behoeft 
geen betoog dat de heer Schouten de 
motie-Lemaire ondersteunde en de 
motie-De Graaf afwees.

Minister Van Thiel trachtte met een 
verbijsterende hoeveelheid woorden dui
delijk te maken, dat geval voor geval 
zal worden bekeken, dat alle facetten 
van elk geval in aanmerking zullen 
worden genomen, dat het onderzoek 
serieus zal plaats vinden en dat de be
slissingen een verantwoord karak
ter zullen dragen. Maar daarmee ont
zenuwde de bewindsman niet het hoofd
bezwaar van dr Schouten, dat de re
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gering van mening is, dat de Indische 
Nederlanders daar moeten blijven.

De Minister had voorts gezegd, dat 
de Regering wanneer zij medewerking 
verleent aan. de overkomst van de In
dische Nederlanders naar Nederland, zij 
dit verantwoord moet kunnen doen. Dr 
Schouten merkte op, dat hij dit niet 
wilde tegenspreken, maar gezien het 
standpunt van de regering, dat zij in 
het algemeen niet kan medewerken aan 
de overkomst van deze mensen, neemt 
zij hiermede een verantwoordelijkheid 
op zich, welke naar het oordeel van dr 
Schouten, zakelijk gesproken, zwaarder 
weegt dan de verantwoordelijkheid, 
welke zij op zich zou nemen, wanneer 
zij na serieuze voorlichting zou mede
werken aan de overkomst van Indische 
Nederlanders, die hierop prijs stellen.

Dr Schouten bracht nog even het 
wetsontwerp inzake de rechten van de 
mens ter sprake, dat binnenkort door 
de Kamer zal worden behandeld. De a.r. 
fractieleider vond het beter bij de be
handeling van dit wetsontwerp enige 
gezichtspunten te bespreken, die in het 
debat over de Indische Nederlanders, in 
verband met de vrijheid van beslissen 
en wat dies meer zij, een rol hebben ge
speeld. Daarop interrumpeerde de heer 
Burger (arb.): „Die twee kwesties heb
ben niets met elkaar te maken, dus is 
het goed, ze niet gelijktijdig te be
spreken” . De opmerking van dr Schou
ten was uiteraard midden in de roos. 
„Wanneer de heer Burger dit zegt, is het 
daarom nog niet zo” , was het antwoord 
van de heer Schouten. De heer Oud 
(v.v.d.) die onmiddellijk daarna sprak 
viel dr Schouten krachtig bij: „Uit de 
interruptie van de heer Burger blijkt 
wel duidelijk hoe noodzakelijk het is dat 
wij bij het aanhangige, wetsontwerp 
over de rechten van de mens nog eens 
terdege de vraag bediscussiëren, wat in 
wezen de rechten van de mens zijn, om
dat het grote punt, waarover het gaat, 
is, dat het primaire recht van de mens 
inhoudt, dat hij zich in vrijheid kan ont
wikkelen.” Met hoeveel pijn de Partij 
van de Arbeid voor de motie-De Graaf 
en voor het regeringsstandpunt stemde 
blijkt wel uit de verzuchting van de 
heer Stufkens: „Ik blijf het betreuren, 
dat de bewindsman blijkbaar geen 
mogelijkheid heeft gezien zijn ietwat 
gunstiger beoordeling van de situatie 
der Nederlanders in Indonesië de Kamer 
duidelijk en sprekend voor ogen te stel
len. Het blijft bij een beroep op interne 
voorlichting, wat het voor ons ■ uiter
mate moeilijk maakt in deze zaak een 
objectief standpunt in te nemen” . Dat 
men zich na deze verzuchting toch op 
het standpunt stelt, dat de Regering de 
verantwoordelijkheid voor het blijven 
van de Indische Nederlanders in Indo
nesië kan dragen, is onbegrijpelijk. De

motie-Lemaire werd zoals bekend ver
worpen. De k.v.p. en de socialisten stem
den tegen. De motie-De Graaf werd aan
genomen. Het drama van de Indische 
Nederlanders is daarmee echter niet ge
ëindigd en zal nog wel vele malen het 
Nederlandse parlement bezig houden.

Overzeese Rijksdelen
De begroting van overzeese rijksdelen 

ondervond dit jaar een behandeling, die 
wel scherp contrasteerde met de behan
deling die zij vorig jaar ervoer. Toen 
stond de Kamer tegenover minister 
Kernkamp inzake het al of niet toeken
nen van het recht van afscheiding aan 
Suriname. Dit voorjaar zullen de be-

MINISTER KERNKAMP

sprekingen tussen Nederland, de Antil
len en Suriname worden voortgezet, die 
de definitieve plaats van de Overzeese 
Rijksdelen in het Koninkrijk der Neder
landen zullen bepalen. Er was dus voor 
de Kamer geen aanleiding diepgaand op 
dit probleem in te gaan. Ook ten aan
zien van Nieuw-Guinea viel er niet veel 
op te merken, aangezien de Kamer in 
afwachting was van het rapport van de 
parlementaire missie, die in de zomer 
van het vorig jaar Nieuw-Guinea be
zocht. Interessant was wat de heer Goed
hart namens de soc. fractie verklaarde. 
Hij zei dat het proces van desintegratie, 
dat in Indonesië gaande is, aanleiding 
geeft de toekomst van dit land pessi
mistisch te beoordelen. „In verband hier
mede zou het in alle opzichten onverant
woordelijk zijn thans de een of andere 
vorm van overdracht van Nieuw-Guinea 
aan Indonesië te bepleiten. Van ons be
hoeft men dit in elk geval niet te ver
wachten.”

Het optimisme dat de Partij van de 
Arbeid en speciaal de heer Goedhart

voor en na dë souvereiniteitsoverdracht 
beheerste en aan alle tegenstanders van 
deze souvereiniteitsoverdracht werd 
voorgehouden als „verbeeldingsrjjk” 
progressief, is ten lange leste ook bij de 
socialisten verdwenen. De pedante ma
nier waarop de heer Goedhart over de 
overzeese rijksdelen en het in onheil ge
storte Indonesië spreekt, moet blijkbaar 
dienen om het gezag van zijn woord en 
dat van zijn partij, dat zo ernstig door 
de gang van zaken heeft geleden, nieuwe 
impuls te verschaffen.

Bij de behandeling van deze begroting 
ontspon zich voorts een vrij fel debat 
tussen de k.v.p.-er De Graaf en minister 
Kernkamp over het onderwijs op Nieuw- 
Guinea. Minister Kernkamp stelde, dat 
daar, waar zending en missie het on
derwijs en de gezondheidszorg niet voor 
hun rekening kunnen nemen en willen 
nemen, of daar waar het wenselijk is, 
dat het Gouvernement zelf dit onderwijs 
ter hand neemt, met eerbiediging van 
ieders godsdienstige begrippen openbaar 
onderwijs wordt gegeven. Wanneer het 
acculturatieproces van de bevolking zal 
zijn voltooid, zal vanzelfsprekend het 
beginsel gehandhaafd moeten blijven, 
dat alleen dan tot het geven van open
baar onderwijs wordt besloten, indien en 
voor zo.ver de behoefte daaraan bij de 
bevolking mocht blijken te bestaan. Het 
is ondenkbaar dat de vrijheid van onder
wijs onder Nederlands bewind zal ver
dwijnen, aldus minister Kernkamp.

Intussen waarschuwde de bewindsman 
dat wanneer de activiteiten van zending 
en/of missie tot controversen aanleiding 
geven; die de onderwijsvoorziening zou
den schaden, de overheid niet zal schro
men in te grijpen en de onderwijszorg 
aan zich te trekken.

De heer De Graaf was van mening, 
dat de overheid niet de primaire maar 
een aanvullende taak heeft te vervullen 
ten aanzien van het geven van onder
wijs aan autochthonen en niet-auto- 
chthonen. Daartegenover stelde minister 
Kernkamp dat hij de wet had toe te pas
sen en dat zijn persoonlijke mening er 
dus niet toe deed. In de artikelen 169 
en volgende van de Bewindsregeling 
wordt duidelijk gezegd, dat het onder
wijs een voorwerp is van aanhoudende 
zorg van de Regering. In het geval, dat 
er geen missie en zending is, moet toch 
de Regering openbaar onderwijs kunnen 
geven. Ook als het bijzonder onderwijs 
niet verlangd wordt, maar het openbaar 
onderwijs, moet de Regering dat doen. 
Dit laatste standpunt kon de heer De 
Graaf ten aanzien van de autochthone 
bevolking niet. aanvaarden, wel met be
trekking tot de niet-autochthone. Minis
ter Kernkamp kon dit standpunt niet 
delen. Wat moet er b.v. gebeuren met 
de Moslem-bevolking ? zo vroeg hij. 
Daarvoor kan men toch geen missie- en
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zendingsscholen opleggen. Het debat 
over dit vraagstuk werd niet afgesloten. 
Het zal bij de behandeling van de be
groting van Nieuw-Guinea worden 
voortgezet. De bëgroting van Nieuw- 
Guinea was bij hoofdstuk XIII (Over
zeese Rijksdelen) nog niet aan de orde. 
Zij was nog niet gereed, toen de begro
ting van minister Kernkamp in de 
Kamer kwam. Vandaar dat Kamer en 
minister besloten niet al te diep op de 
vraagstukken betreffende dit gebieds
deel in te gaan. Dr Van Baal, de gouver
neur van Nieuw-Guinea, heeft minister 
Kernkamp zijn plannen voorgelegd, toen 
hij in ons land vertoefde. De begroting 
die nog aan de Tweede Kamer zal wor
den aangeboden zal ongetwijfeld de in
vloed daarvan ondergaan.

Vermelden wij tenslotte nog, dat 
prof. Gerbrandy ernstige critiek uit
oefende op minister Kernkamp’s beleid 
ten aanzien van de prominente Ambo
nezen, die van Nieuw-Guinea naar 
Nederland zijn overgebracht. De minis
ter verweerde zich met erop te wijzen, 
dat hij deze Ambonezen een aange
namer leven had willen bezorgen en een 
sfeer- had willen geven, waarin zij rui
mer konden ademen dan in Nieuw- 
Guinea. De heer Gerbrandy vond deze 
opmerking van de minister een „dood
doener” . Waarom heeft de minister nooit 
eens met deze mensen gepraat? Dan 
had hij gemerkt dat zij op Nieuw- 
Guinea onheus zijn behandeld, aldus 
prof. Gerbrandy. De houding van prof. 
Kernkamp vloeit zoals bekend voort uit 
het feit, dat de Nederlandse . regering 
niet bereid is de republiek der Zuid- 
Molukken te erkennen. Over dit pro
bleem kon echter niet met deze minis
ter wórden gesproken, omdat niet hij 
maar de minister van buitenlandse

F. J. GOEDHART (P.v.d.A.)

zaken hiervoor direct verantwoordelijk 
is. Enkele weken later kon de Tweede 
Kamer de minister van buitenlandse 
zaken hiervoor ter verantwoording roe
pen. Wij komen hierop dan ook later 
tërug.

De woningnood
Bij de behandeling van de begroting 

van wederopbouw en volkshuisvesting 
werd over het probleem van de huur
prijzen der woningen niet veel gespro
ken. De Kamer had daarover bij de be
handeling van het wetsontwerp tot her
ziening van de huurwet uitvoerig met 
minister Witte van gedachten gewis
seld. De huurverhoging van 1 Januari 
1954 kreeg toen haar beslag. Het grote 
vraagstuk blijft ’ echter de woningnood. 
Minister Witte had bij het debat over 
de huurverhoging de indruk gevestigd, 
dat hij van mening was, dat deze nood 
tegen 1960 zou zijn gelenigd. Thans ver
klaarde hij dat 1960 als een streef jaar 
moest worden aangenomen. De minister 
bleek zelf er ook niet zo gerust op te 
zijn, dat de woningnood dan zal zijn ver
dwenen. Nadrukkelijk wees ir Witte er 
op, dat het wegwerken van de totale 
woningnood, dus ook de vervanging van 
krotten door behoorlijke huizen, in elk 
geval meer tijd zal vragen.

De heer Stapelkamp betreurde het dat 
minister Witte niet was ingegaan op 
zijn verzoek in eerste termijn gedaan, 
om na te gaan of er geen mogelijkheid 
is het bouwprogramma op te voeren 
boven de 65.000 woningen, die de minis
ter als doel heeft gesteld. Is het niet 
mogelijk door het anders inrichten van 
het totale bouwprogramma, dus door 
verhoging van het aantal woningen en 
vermindering ; van de uitvoering van 
openbare gebouwen in de komende 
jaren de woningnood nog voor 1960 te 
doen verdwijnen, zo vroeg de heer Sta
pelkamp. Het antwoord van minister 
Witte was helaas niet hoopgevend. Voor 
Overheidsgebouwen is 2 0  millioen uitge- 
trokken, hetgeen van het bouwprogram
ma vah bijna 1500 millioen een kleine 
portie is. Verlaging van de overheids- 
bouw kan dus niet zoveel betekenen. 
Met een week vorst is reeds 2 % van 
het totale bouwprogramma gemoeid.

In prot. chr. kring wordt grote be
langstelling gekoesterd voor het pro
bleem van het eigen woningbezit. In 
een door de regering ingestelde com
missie, die dit probleem onderzoekt, 
werd echter geen vertegenwoordiger 
van prot. chr. zijde benoemd. Het 
spreekt van zelf dat de heer Stapelkamp 
zijn misnoegen hierover uitsprak. Minis
ter Witte antwoordde • dat hier sprake 
was van ,,’n toevallige lacune” en dat de 
minister van sociale zaken „toevalliger
wijze” juist in deze lacune had voorzien 
door zo iemand in deze commissie te

MINISTER WITTE

benoemen. De heer Stapelkamp vond dat 
de minister van wederopbouw en volks
huisvesting had moeten opletten toen 
de commissie werd gevormd en dat hij 
de opvulling van deze lacune niet aan 
Sociale Zaken had moeten overlaten.

Een van de belangrijkste onderwerpen, 
die bij deze begroting werden behandeld, 
is wel het vraagstuk van de woningdif- 
ferentiatie. Minister Witte hoopte, dat 
dit niet zal uitgroeien tot een causë 
célèbre. Dè eerst verantwoordelijken 
voor een behoorlijke differentiatie noem
de dè minister de particulieren, de wo
ningbouwverenigingen en de gemeenten. 
Daarnaast heeft de gemeente niet zelf 
als bouwer, maar als hoeder van het 
algemeen belang de taak richtlijnen te 
geven voor een behoorlijke differentiatie. 
Ook minister Witte was echter van 
mening dat hem in deze een zekere ver
antwoordelijkheid drukte, - zij het niet 
een rechtstreeksè.- Die drukte hem nog 
zwaarder, sedert hem de cijfers van de 
drie grote steden over het afgelopen jaar 
ter hand werden gesteld. Het betreft 
hier woningwetwoningen. In 1952 was 
het aantal eenslaapkamerwoningen in 
Amsterdam 12.6 pet, tweeslaapkamer- 
woningen 37 pet, drieslaapkamerwonin- 
gen 39.2 pet, vierslaapkamerwoningen 
9.1 pet en woningen met meer dan vier 
slaapkamers 2,1 pet. In Rotterdam was 
in 1952 het aantal eenslaapkamerwonin
gen 6.9 pet, tweeslaapkamerwoningen
67,4 pet, drieslaapkamerwoningen 20 pet 
en vierslaapkamerwoningen 5.7 pet. In 
Den Haag was in 1952 het aantal een
slaapkamerwoningen 34.4 pet, twee- 
slaapkamerwóningen 43.4 pet (tezamen 
77.8 pet), drieslaapkamerwoningen 20.6 
pet en vierslaapkamerwoningen 1 .6  pet. 
Deze cijfers hebben dus betrekking op 
woningwetwoningen, ten aanzien waar
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van in 1952 een rijksbijdrage werd toe
gekend, c.q. de gunning plaats vond. 
Deze cijfers van de minister maakten 
diepe indruk op de Tweede Kamer. Niet 
alleen de staten-generaal en het kabi
net, doch vooral ook de gemeentebestu
ren en prov. colleges dienen deze on
rustbarende ontwikkeling in de volks
huisvesting een krachtig halt toe te roe
pen. Wij vrezen echter dat het kwaad 
voor een groot deel reeds is geschied. De 
bouw van een zo groot aantal kleine 
woningen is allesbehalve bevorderlijk 
voor een gezond huwelijksleven.

Minister Witte bleek open oog te heb
ben voor deze ernstige toestand en som
de een aantal maatregelen op, die tot 
verbetering kunnen leiden. Een goede 
differentiatie was volgens hem bereik
baar allereerst door een maatregel, die 
reeds is genomen, n.1. het woningcon- 
tingent niet meer in m3, maar in aan
tallen woningen uit te drukken. Een 
tweede maatregel is gelegen in verdere 
huurverhoging. De lage huren voor oud
bouw oefenen volgens de minister een 
druk uit op de grootte en het woonpeil 
zowel van premie- als van woningwet
woningen.

Een derde maatregel zag de minister 
in een bepaalde schaal der subsidiebe
dragen. Als laatste maatregel dacht de 
bewindsman aan een zeker toezicht op 
de gemeenten, of door het geven van een 
algemene richtlijn betreffende het maxi
mum aantal kleine woningen, dat ge
bouwd mag worden, of betreffende het 
minimum aantal grote woningen, dat in 
dat geval zou moeten worden gebouwd. 
Hiervoor zou echter een individueel toe
zicht op de gemeenten nodig zijn en dat 
lokte de minister niet aan. Slechts in
dien kennelijke ontsporingen plaats vin
den, zou naar het oordeel van de minis
ter incidenteel in het gemeentelijke be
leid dienen te worden ingegrepen. De 
bewindsman wilde de eigen verantwoor
delijkheid van personen, corporaties en 
gemeenten het liefst onaangetast laten.

Minister Donker te „wetgeverig"
Prof. Gerbrandy is een van de weinige 

kamerleden, die aan de debatten in de 
Tweede Kamer kleur en leven geven. 
Hij is stellig geen „kralenrijger” , geen 
kamerlid, dat er zich op toelegt in de 
hem toegemeten spreektijd een record te 
vestigen van het behandelen van een zo 
groot mogelijk aantal onderwerpen. Zon
der de bijdrage van prof. Gerbrandy 
zouden de debatten over hoofdstuk IV, 
Justitie, taai en droog zijn geweest. De 
hoofdmoot van de beschouwingen van 
de andere kamerleden was de nota van 
minister Donker over de rechterlijke 
macht, waarin voornamelijk de oplei
ding van de jonge jurist tot rechter 
wordt behandeld. De beoordeling van de 
plannen van minister Donker met be-

N. STUFKENS (p.v.d.a.)

trekking tot deze opleiding kon slechts 
een voorlopig karakter dragen, omdat 
een definitief oordeel pas mogelijk is 
aan de hand van de wetsontwerpen, 
waarin deze plannen zullen worden uit
gewerkt. Vele kamerleden vreesden, dat 
het door minister Donker aangeprezen 
opleidingssysteem er toe zal leiden, dat 
de jonge juristen te lang verkeren in een 
van het departement van justitie afhan
kelijke positie. Het zwaartepunt bij de 
benoemingen zou door het geperfection- 
neerde systeem van opleiding, waarvan 
minister Donker een voorstander is, bij 
de regering komen te liggen. Volgens de 
voorgestelde plannen zal de jonge jurist 
na ongeveer zes jaren een positie kun
nen verkrijgen van dezelfde aard als 
thans de substituut-griffier toekomt. Ge
durende die periode zal hij zijn opleiding 
krijgen bij de rechter, de officier van 
justitie, een advocaat, het hoofd van een 
bureau voor sociale zaken e.d. Het de
partement maakt echter uit op welke 
griffie, op welk parket en op welk ad
vocatenkantoor de stages worden door
lopen. Prof. Gerbrandy vond dat de rech
terlijke macht teveel met een touwtje 
blijft vastzitten aan het Departement 
van Justitie. „De minister gebruikt heel 
veel uitdrukkingen, waaruit blijkt, dat 
hij dit helemaal niet wil. Hij wil de on
afhankelijkheid van de rechterlijke 
macht behouden. Dat juich ik bijzonder 
toe” , aldus prof. Gerbrandy. „Maar ik 
zou in dit verband willen zeggen: Denk 
er om, bekwaamheid is niet het enige 
voor een rechter. Ik heb een heel domme 
rechter gekend, maar dat was een van 
de allerbeste rechters, die ik ooit in mijn 
leven heb meegemaakt. Naast bekwaam
heid spelen karakter, onafhankelijkheid, 
traditie en de sfeer, waarin men leeft, 
een enorme rol.”

De vraagstukken betreffende de rech
terlijke macht werden zoals wij reeds 
opmerkten, uitvoerig besproken, maar 
de Kamer krijgt zodra minister Donker 
met zijn wetsvoorstellen voor de dag 
komt, nog ruimschoots gelegenheid om 
hierover met de bewindsman van justi
tie van gedachten te wisselen.

Prof. Gerbrandy vond het belangrijker 
zijn rechtsopvattingen naar voren te 
brengen, waarbij hij principieel en fun
damenteel van de minister verschilde. 
De Minister had in de Memorie van Ant
woord geschreven, dat hij „het beleid 
van justitie zowel bij de wetgeving als 
daarbuiten wil blijven richten op ver
nieuwing en aanpassing aan de maat
schappelijke behoeften” . Prof. Gerbran
dy stelde tegenover dit standpunt van 
de Minister: „dat de wetgeving altijd 
moet staan in het teken: uiterste nood
zaak.” Toen prof. Gerbrandy minister 
van justitie was heeft hij in de Eerste 
Kamer de stelling verdedigd: gij kunt 
van mij maar twee wetten verwachten; 
de ene heeft betrekking op een hervor
ming van het kinderrecht, dat is pu
bliekrecht en dat is op het ogenblik niet 
meer up to date, en de andere is een 
hervorming van de bestaande echtschei- 
dingsregeling; ook daar bestaat de 
noodzaak van een herziening. Op dit 
aambeeld hamerde hij thans weer bij 
deze minister van justitie. Prof. Ger
brandy stelde het zo: „Excellentie, weet 
U wel, dat een te veel aan wetten een 
fin de siècle, een decadentieverschijnsel 
is, wanneer men de grote historici, die 
zich bezig houden met de cultuurge
schiedenis, mag geloven? Wij leven op 
het ogenblik in een tijd, waarin men de 
ene wet op de andere stapelt. Dat is 
internationaal ook zo. Als men een
E.D.G.-verdrag heeft, dat nog niet ge
ratificeerd is en dat hier en daar nog in 
behandeling is, komt men al weer met 
een ontwerp, dat daaraan weer vastzit,
n.1. een politieke gemeenschap van 
West-Europa, waarin allerlei gevaarlijke 
bepalingen staan. Mijn fractiegenoten 
de heren Schouten en C. van den Heuvel 
hebben er reeds op gewezen, dat men op 
het gebied der belastingwetgeving de 
laatste tijd heeft kunnen zien, dat tel
kens en telkens weer de wetten veran
derd worden, dat er geen stabiliteit is” . 
Men kan van mening zijn dat de heer 
Gerbrandy hier en daar overdreef. Naar 
onze mening deed hij dit stellig toen hij 
sprak over hetgeen op internationaal 
niveau in Europa aan bovenstatelijke 
staatkundige en militaire organisatie 
getracht wordt tot stand te brengen. 
De waarschuwing van de a.r. professor 
is echter waard om ernstig te worden 
genomen. Sterker vonden wij b.v. wat 
de heer Gerbrandy zei over de wet op de 
journalistieke verantwoordelijkheid: 
„Wij hebben gehad, dat er sprake was
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van een schending van geheimen door 
een journalist en onze minister van jus
titie, ijverig als hij is, komt reeds op 3 
Juni 1953 met een desbetreffend wets
ontwerp.” De minister komt voorts, al
dus prof. Gerbrandy, met een program 
voor de dag van 25 nieuwe wetten. Ex- 
cusez du peu. En het zijn geen klein
tjes, die hij daarbij heeft. Men vindt 
daarbij een nieuw Burgerlijk Wetboek, 
de administratieve rechtspraak, een 
nieuwe beroepswet sociale verzekering, 
een nieuwe organisatie van de belasting- 
rechtspraak, een nieuwe pachtwet.

Prof. Gerbrandy toonde aan, dat de 
minister uitgaat van de gevaarlijke 
codificatiegedachte, n.1. dat het recht is

G. RITMEESTER (v.v.d.)

de wil van de wetgever. Met een beroep 
op het boek van prof. Anema ,,De bron
nen van het privaatrecht” stelde de heer 
Gerbrandy vast, dat de gedachte, dat er 
is een centrale instantie, die het recht 
zal geven, historisch onjuist is, want er 
is een-grote groep regelen, die al lang 
bestond, voordat er van een wetgeving 
in onze moderne zin sprake was. Van 
verreweg de meeste regelen geldt, dat 
de wetgever ze heeft aangetroffen en 
dat hoogstens kan worden gezegd, dat 
de moderne wetgever die regelen heeft 
opgetekend in een gesystematiseerde 
vorm. Die optekening is niet primair 
van de wetgever, maar is in het begin 
altijd geweest van particulieren. Prof. 
Gerbrandy noemde dit volksrecht.

Prof Gerbrandy stelde vast, dat er 
ook „overheidsrecht” is, een recht dat 
niet mag worden gewijzigd buiten de 
Koningin en het Parlement om. En nu 
stond het voor prof. Gerbrandy vast, 
dat wanneer over de gronden voor echt
scheiding wordt gesproken, het terrein 
van het publiekrecht, het overheids

recht, wordt betreden. Dit publieke récht 
is door het arrest van de Hoge Raad 
verkracht, waarbij een vijfde echtschei
dingsgrond in strijd met de wet werd 
ingevoerd, namelijk de ontbinding van 
het huwelijk door onderlinge overeen
stemming. Daarom was prof. Gerbran
dy van mening: laat het gehele burger
lijk recht maar aan het volk, aan de 
wetenschap, aan de rechtsprekende in
stanties en aan de Hoge Raad over, 
maar juist dit ene niet. De a.r. hoog
leraar hoopte dat de minister alsnog 
zijn leven zal beteren en dit probleem 
zal oplossen. Hij geloofde er niets van, 
dat de Kamer, wanneer de minister met 
hervormingen op dit punt zou komen, 
ileze zaak geheel zou afwijzen.

Prof. Gerbrandy werkte in zijn inte
ressante rede voorts de gedachte uit, 
dat voor de ordening van de samenleving 
de ' wetgever slechts een bescheiden 
plaats heeft, met name op het gebied 
van het civiele recht en de administra
tieve rechtspraak.

Het spreekt van zelf, dat minister 
Donker uitvoerig op de critiek van prof. 
Gerbrandy inging: „Wat wil de heer 
Gerbrandy eigenlijk? Wil de heer Ger
brandy geen regeling van de stichtin
gen? Wil de heer Gerbrandy geen 
nieuwe pachtwet? Wil hij geen regeling 
voor de bewijzen van goed zedelijk ge
drag? Wil de heer Gerbrandy geen 
nieuwe politiewet? Wil de heer Ger
brandy geen regeling van de Friese 
kwestie?” De minister was van mening 
dat zo snel mogelijk de manifeste ach
terstand moet worden opgeruimd. De 
wetgeving op het gebied van Justitie 
heeft in de periode 1940—1945 volkomen 
stilgestaan. Na de bevrijding is het de
partement van justitie belast geweest 
met vele buitengewone aangelegenheden 
(buitengewone rechtspleging b.v.). Kon 
men zeggen dat de argumenten van de 
minister hier en daar hout sneden, hij 
liet daarna toch wel duidelijk blijken, 
dat zijn verweer uitgeput raakte, toen 
hij beweerde, dat de heer Gerbrandy 
getracht had de geijkte tegenstellingen 
op economisch en sociaal gebied, 
„welke wij in deze kamer zo veelvuldig 
ontmoeten” , te introduceren op het ter
rein van de wetgeving van Justitie. 
Wanneer prof. Gerbrandy waarschuwt, 
dat men zo min mogelijk wetgeving 
moet maken en daarbij als uiterste con
sequentie het bolsjewisme als voorbeeld 
stelde, waar elke zedelijke binding in de 
samenleving wordt weggenomen, dan 
zien wij niet in waarom minister Don
ker met hem niet kon debatteren, zoals 
hij zei. De minister merkte op, dat hij 
wel met de heer Gerbrandy van gedach
ten had willen wisselen, wanneer hij 
gezegd had, dat men alleen die zaken 
moet regelen en in de wet neerleggen, 
waarvan duidelijk vaststaat, dat zij door

Prof. Mr P. S. GERBRANDY (a.r.)

de volksovertuiging worden gedragen. 
Uiteraard heeft het standpunt van prof. 
Gerbrandy ook betekenis voor de sociale 
en economische vraagstukken, hoewel 
hij in eerste termijn daarover niet sprak. 
Het was de minister die deze terreinen 
erbij haalde om zich op een „goedkope 
manier” van de a.r. woordvoerder te 
kunnen afmaken. Maar prof. Gerbrandy 
maakte in tweede termijn korte metten 
met deze tactiek. Hij beriep zich op 
Levenbach en de Gaay Fortman, die 
hebben geleerd, dat in het volksleven 
veel recht, om zo te zeggen, vanzelf 
wordt. Maar prof. Gerbrandy hoorde 
volgens de heer Burger (arb.) natuurlijk 
tot de „conservatieve concentratie in em
bryonale vorm” . Met deze kreet oogstte 
de socialistische fractievoorzitter in 
tweede termijn weinig succes. Hij werd 
door iedereen over de knie gelegd. Blijk
baar had hij niet begrepen wat de heer 
Gerbrandy met zijn strijd tegen het 
legalisme bedoelde. Hij wilde per sé in 
prof. Gerbrandy een reactionnaire con
servatief zien. Hij weigerde in te gaan 
op diens principiële argumentatie, die 
gebaseerd was op de juridische levens
overtuiging van de a.r. woordvoerder. 
Het is een bekend verschijnsel dat 
socialisten het principiële debat met hun 
tegenstanders schuwen. Het is ook niet 
eenvoudig voor een gemêleerd gezel
schap als de Partij van de Arbeid is, om 
tot een principieel standpunt te komen. 
In de Partij van de Arbeid praat men 
liever maar zo min mogelijk over 
levensbeschouwelijke problemen. Het 
debat met prof. Gerbrandy heeft de 
geestelijke armoede van deze club weer 
eens duidelijk aangetoond.

In de volgende aflevering van dit blad 
zetten wij de bespreking van de behan
deling van de overige begrotingshoofd
stukken voort.
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DE EIGENDOM
EN DE MAATSCHAPPELIJKE ORDE

PROF. DR T. P. V A N  ÖER K O O Y

In een gezelschap van vooraanstaande figuren uit onder - 
nemerskring kwam eens iemand ter sprake, die steun zocht 
voor bepaalde door hem uitgedachte plannen. Men bleek 
echter voor zijn denkbeelden slechts een geringschattend 
schouderophalen over te hebben. Op mijn vraag, of de plan
nen niet goed waren, werd geantwoord: dat kan wel zijn, 
maar de initiatiefnemer is een kale meneer, hij bezit geen 
sou.

Ik acht dit voorval een typische bevestiging van het be
staan van een z.g. bezitsinstinct, waardoor het oordeel en 
het gedrag, der bezitters op een merkwaardige wijze kunnen 
worden beïnvloed. Deze onwillekeurige reactie kan door fel
heid en duurzaamheid ook het karakter van een bezitsharts- 
tocht verkrijgen, die het gehele leven in een bepaalde rich
ting kan stuwen.

De invloed van de eigen
dom op het mensenleven 
beperkt zich overigens niet 
tot het leven van deze of 
gene bezitter. Het eigen- 
domsvraagstuk staat mid
den in de brandende vra
gen betreffende de' sociale 
en de economische orde, 
het rechtsleven en de men
selijke cultuur als geheel.

Rijkdom geeft economi
sche macht en sociaal zelfbewustzijn. Armoede is oorzaak 
van economische afhankelijkheid en kweekt, maar al te 
vaak gevoelens van sociale minderwaardigheid. Zo ontstaat 
er een spanning tussen bezitters en bezitlozen en uit 
deze spanning is in de loop der historie veel strijd 
tussen landen en klassen en volkeren geboren. Een 
vreedzaam volksleven vereist gemeenschappelijke zede
lijke maatstaven, ook en niet het minst ten aanzien van de 
eigendom, en daarenboven een waakzame Overheid, om ' 
diefstal, roof en geweld met sterke 'hand te keren en het 
recht, ook van de eigendom, te handhaven. Macht en ge
weld, strijd en vrede, zede en recht, ziedaar begrippen, 
waarmede de eigendom geladen is.

Geen wonder, dat Jezus in zijn onderwijs de geestelijke . 
achtergrond van de eigendom scherp- belicht; Zoals Ilij van - 
alle geboden der Wet. het wijde perspectief.. deed zien,- zo 
ook van het: Gij zult niet stelen. De verhouding tot'God 
gaat aan de verhouding tot het goed vooraf, zo leerde Hij. 
God is, als Schepper, de enige absolute eigenaar van al het 
geschapene. De mens heeft slechts een afgeleide eigendom, 
een rentmeesterschap, waarvan hij rekenschap moet geven, 
zowel bij veel als bij weinig toevertrouwde talenten. Een 
trouw en verantwoord beheer van het goed is dus eis, maar 
tevens bereidheid het los te laten zonder morren, zodra God 
het vraagt. De aardse rijkdom mag niet worden overschat, 
doordat men daarop zijn vertrouwen stelt; in armoede moet 
men niet wanhopen en zijn vertrouwen op God verliezen. 
Vandaar de bestraffing der bezitters: vergadert u geen 
schatten op de aarde, maar in de hemel, want waar uw schat 
is, daar zal uw hart zijn. Vandaar ook het vermaan aan 
de bezitlozen: weest niet bezorgd over voeding en kleding, 
maar zoekt eerst het Koninkrijk Gods, want de aardse eigen
dom is toegift.

Zo wordt de juiste plaats van de eigendom in het mensen
leven aangewezen en hiermee is de hartstocht voor het bezit 
van aardse goederen veroordeeld, de geldgierigheid als 
wortelkwaad in het volle licht gesteld, en het gevaar van af
godische eigendomscultus ontdekt.

Gegeven deze diepe geestelijke betekenis van het eigen- 
domsvraagstuk is het niet verwonderlijk, dat het steeds grote 
actualiteit bezat in tij den , van intensieve geestelijke krachts
ontplooiing. In de eerste Christengemeente waren er rijken, 
die akkers verkochten en de opbrengst aan de apostelen ga
ven ter verdeling onder de armen, naardat elk van node had. 
Levend in de verwachting van ’s Heren spoedige weder
komst, sloegen zij er geen acht- op, dat het productiemiddel, 
het kapitaal, werd-opgeteerd, en daar de Heer toefde te ko
men, werd de armoede steeds groter, zodat zij moest worden

gelenigd door collecten bij 
de andere gemeenten. A l
dus zou, volgens een gang
bare opvatting, het rent
meesterschap door de eer
ste Christenen te Jeruza
lem op averechtse " wijze 
zijn uitgeoefend. Zonder 

- nauwkeurige gegevens over 
de sociale en demografi
sche structuur der eerste 
gemeente is echter niet 

met zekerheid te zeggen of deze voorstelling van zaken 
juist is. Het is ook denkbaar, dat de nood zo hoog gestegen 
was, dat inderdaad kapitaalsintering de enige uitweg was. 
In ieder geval blijkt bij de eerste Christenen aanwezig te 
zijn geweest de bereidheid tot loslating dér aardse goederen, 
die Christus had gepredikt.

Ook de Kerkvaders waarschuwden tegen het zedelijk ge
vaar van de rijkdom, vooral toen de tijd der vervolging 
voorbij was. Geestelijke orden, met vrijwillige armoede, 
kloosterleven en gemeenschap van goederen moesten be
hulpzaam zijn om de geestelijke spanning tussen godsdienst 
en bezit te doen oplossen. Buiten de kloostermuren werd 
wel een minder strakke moraal toelaatbaar geacht, maar 
toch deed ook in de Middeleeuwse maatschappij zich de in- 

- vloed- dér-Kerk krachtig gelden. Iii sociaal opzicht was er de 
"standeh-hiërafchiè, in ̂ économisch opzicht het hot- eri gilde’-' 
systeem, waardoor in de agrarische en klein-stedelijke am- 
bachtsmaatschappij dier dagen een door de Kerk gesanctio
neerde, solidaristische maatschappelijke . orde ontstond,, 
waarbij het eigendomsprobleem in dier voege werd opgelosti 
dat dé particuliere eigendom werd. erkend, doch aan be
paalde, diep ingrijpende, duidelijk omschreven beperkingen 
met het oog op het belang der gemeenschap werd onder
worpen. ,

De groei der bevolking, de ontwikkeling der techniek en 
het voortschrijden van de kapitalistische handel, met zijn 
rationele levenshouding en zijn ondernemerschap, brachten, 
in de loop der Middeleeuwen echter toenemende oprust en 
verwarring teweeg in het sociaal en economisch.bestel. Het' 
geestelijk leven werd daarnevens door inzinking.'van de . 
religieuze ijver, aangetast, zodat het herfsttij der Middel
eeuwen, naar het woord van Huizinga, was gekenmerkt 
door tporn, hoogmoed en hebzucht.

Prof. Dr T. P. van der Kooy heeft in het blad van de 
Chr. Boeren en Tuindersbond indertijd een drietal arti
kelen gepubliceerd over dit onderwerp. In verband met 
de omstandigheid dat de kwestie der bezitsvorming 
thans in onze kiesverenigingen aan de orde is gesteld, 
leek het niet ongewenst deze drie artikelen nu als één 
artikel in ons blad op te nemen. De schrijver heeft 
daartoe welwillend zijn bewilliging en medewerking 
verleend.



In deze bewogen tijden kwam de Reformatie wederom de 
religie in het centrum van het leven plaatsen. Zij bepaalde 
dus ook opnieuw het Christelijk standpunt tegenover de ge
wijzigde sociale en economische verhoudingen. Reeds Lu- 
thei’ brak met de dubbele moraal, doch het was vooral Cal- 
vijn, die, uitgaande van Gods souvereiniteit over het gehele 
wereldleven, het beroepsleven van de Christen bepaaldelijk 
zag als een roeping tot rentmeesterschap over al zijn ta
lenten, d.w.z. over zijn arbeidskracht en zijn goederen. Zo 
leidde het Calvinisme tot een methodische levenshouding, 
een toewijding aan, een wijding van het beroep. Stellig werd 
de economische activiteit hierdoor geprikkeld, doch aller
minst de religieuze zin uit het economisch ethos verwijderd. 
De eigendom, door inspanning verworven of vermeerderd, 
bleef onderworpen aan de toets der critiek van het God
delijk gebod. Zo werden behalve arbeidzaamheid en spaar
zaamheid ook barmhartigheid en naastenliefde als Christen
plicht beschouwd.

Er is een hemelsbreed verschil tussen deze sociaal-eco- 
nomische ethiek en de geest van het vele eeuwen oudere 
kapitalisme, welke op onbeperkt winststreven en rationele 
calculatie berust. Hier een absolutering van het economi
sche, ginds een plaatsing van het economische temidden van 
de andere aspecten van het leven in gebondenheid aan Gods 
Wet.

De Rooms-Katholieke Kerk was een tijdlang in staat ge
weest, het sociaal en economisch leven rechtstreeks door het 
contact met de gelovigen, maar daarenboven, met behulp 
van haar direct of indirect uitgeoefende politieke macht, van 
boven af te regelen. De Reformatie kon slechts dé enkeling, 
ook als economisch subject en als lid der gemeenschap, 
rechtstreeks confronteren met de Goddelijke Wet. Op de 
sociale en economische organisatie zou deze confrontatie, 
menselijkerwijs gesproken, op de duur haar werking niet 
hebben gemist; de standenhiërarchië, de vroonhoeve, de gil
den organisatie en de koophandel zouden wellicht de door
werking van het Reformatorisch beginsel hebben ondergaan, 
indien niet de toenemende ontkerstening en verwereldlij
king enerzijds, het met ontembare kracht om zich heen grij-, 
pende kapitalisme anderzijds, de reformatie van samenle
ving en maatschappij hadden belet. Rationalisme, indivi
dualisme en materialisme hebben de sociale en economische 
organisatie der maatschappij aan de vernietigende werking 
van het kapitalisme prijs gegeven, niet slechts in de landen, 
waar de Kerkhervorming vaste voet verwierf, doch ook in 
de Rooms-Katholieke landen. Alleen hieraan is toe te schrij
ven de ontbinding der samenleving, de ontwrichting der 
maatschappij, de crisis der cultuur, die wij thans aanschou
wen. De religieuze zin is uit het economisch ethos vrijwel 
verdwenen en de absolutering van het economische nage
noeg voltooid.
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K W A L I T E I T
de beste politiek voor 
Uw huishoudbeurs.

Dit betekent, dat rijken en armen zich tegenover de eigen
dom nauwelijks meer gebonden voelen in hun geweten. Het 
individualistisch ideaal van onbeperkte beschikkingsmacht 
over het eigendom enerzijds en het collectivistisch streven 
naar gemeenschappelijke eigendom der productiemiddelen 
anderzijds, botsen tegen elkaar. Het gaat er om, wie de 
grootste massa volgelingen om zich heen kan verzamelen en 
daarmee de staatsmacht veroveren, om vervolgens het po
sitieve recht te wijzigen naar zijn believen. De hartstocht van 
het bezit heeft zich van de geesten meester gemaakt.

Socialistische, schrijvers hebben geprobeerd hun politiek 
inzicht te staven met een beroep op de historie: de oudste 
menselijke samenleving zóu op gemeenschappelijk bezit ge
grond zijn geweest; het particulier bezit zou louter usur
patie zijn. Latere onderzoekingen hebben evenwel bewezen, 
dat deze leer van het oercommunisme geen steek houdt. 
Wel komt bij z.g. primitieve volkeren de jachtgrond, het vis
water, de weidegrond vaak toe aan de familie of stam,-doch 
dit volgt uit de aard van het bestaansmiddel. Roerende goe
deren, met inbegrip van het vee, zijn in de regel persoon
lijke eigendommen. Bij landbouwvolkeren is, naast particu
lier bezit van huis en tuin, wel vaak gemeenschappelijk be
zit van akker- en weidegrond te constateren, doch dit is 
gewoonlijk toe te schrijven aan politieke omstandigheden. 
De Russische mir b.v. ontstond in de zestiende eeuw als 
gevolg van het aansprakelijk stellen van het hoofd der 
dorpsgemeenschap voor het opbrengen van een door de 
Staat opgelegde belasting. Het Middeleeuwse hofsysteem in 
West-Europa, met zijn gemeenschappelijke akkerbewerking 
en marke-grond is grotendeels te verklaren uit de noodzaak 
van militaire beveiliging en van instandhouding van de ere
dienst: ridderstand, kerken en kloosters moesten leven van 
de opbrengst der landgoederen. De groei der bevolking, de 
opkomst der nationale staten en de uitschakeling van de 
Kerk uit het openbare leven, deden allengs deze vormen 
van gemeenschappelijk grondbezit verdwijnen.

Evengoed was er ongelijkheid in de verdeling van het 
burgerlijk vermogen. Voor een deel berustte deze ongelijk
heid stellig op geweld en onrecht. Land- en zeeroof, uitbui
ting, slavernij en slavenhandel hebben in de Westerse wereld 
inderdaad mede tot opeenhoping van vermogen geleid. Een 
brede laag van middelmatige vermogens is echter door ar
beidzaamheid, spaarzaamheid en ondernemingslust in land
bouw, handel, nijverheid, scheepvaart en bankwezen bij
eengebracht. 'De levenshouding van de welvarende burgerij 
was het, die door haar rationalistische geestesgesteldheid en 
haar individualistische zelfbewustheid de liberale rechts
staat schiep, en daarmee de grondslag voor het Westers ka
pitalisme en voor de klassenstrijd legde.

Het is duidelijk, dat de particuliere eigendom en de On
gelijkheid van bezit in de historie, en blijkbaar in het men
selijk leven, diep geworteld zijn. Men heeft getracht hier
voor een verklaring te vinden.

Men heeft gesteld, dat de particuliere eigendom nodig is, 
om prikkel tot arbeiden of gelegenheid tot milddadigheid te 
verschaffen, dan wel, omdat de mens recht heeft op de 
vruchten van zijn arbeid, of omdat hij in staat moet zijn 
voor zijn gezin te zorgen, ook met het oog op de toekomst. 
Men heeft de persoonlijke eigendom in verband gebracht 
met dé persoonlijke vrijheid, die nodig is tot ontplooiing van 
de persoonlijkheid. Men heeft geponeerd, dat de particulie
re eigendom nodig is om oorlog van allen tegen allen te 
voorkomen en orde in de samenleving te scheppen. Al deze 
argumenten zijn aangévoerd om het recht van de particu
liere eigendom, dat de grondslag vormt van onze rechtsorde, 
te rechtvaardigen.

Wat hiervan te zeggen? De voorstander van gemeenschap
pelijke eigendom van productiemiddelen zal door deze ar-



L e z e r s ,
e r  s t a a n  b e l a n g r i j k e  a a n b i e d i n g e n  

v o o r  U  o p  d e  a d v e r t e n t i e - p a g i n a ’ s !

gumenten niet licht worden overtuigd. Hij zal antwoorden, 
dat niet alleen de zelfzucht, doch ook het belang der ge
meenschap tot inspanning kan stimuleren; dat liefdadigheid 
beter overbodig gemaakt kan worden, door een meer ge
richte spreiding der welvaart; dat in een maatschappij, die 
op arbeidsverdeling berust, niemand leeft van het product 
van eigen arbeid; dat een billijker inkomensverdeling mo
gelijk is dan die het ruilverkeer verschaft; dat de gemeen
schap bij de door haar vastgestelde inkomensverdeling ook 
met het belang der gezinnen rekening zal kunnen en moeten 
houden, en bij de bepaling van investering en verbruik ook 
voor de toekomst zal zorgen; dat de menselijke persoonlijk
heid en waardigheid beter tot haar recht komen bij gemeen
schappelijke inspanning voor een gemeenschappelijk doel, 
dan bij de oorlog van allen tegen allen, die de ruilvêrkeers- 
maatschappij in feite is. Immers juist de particuliere eigen
dom is oorzaak van het ontbreken van orde in de nihilis
tische en atomistische maatschappij en samenleving van 
onze dagen. Aldus onze slagvaardige collectivist.

Naar mijn mening kunen wij hem toegeven, dat het ge
meenschapsbelang inderdaad bij het economisch handelen 
niet uit het oog mag worden verloren, en dat geen armoede 
opzettelijk in stand gehouden mag worden, alleen om ge
legenheid tot liefdadigheid te verschaffen. Of inkomensver
deling, investering en verbruik beter door de Overheid, dan 
via de prijsvorming in het ruilverkeer vastgesteld kunnen 
worden, is een belangrijke vraag, die gezette overweging 
verdient. Het is de vraag naar de meest wenselijke maat
schappelijke orde, waarbij het dilemma wordt gesteld tussen 
de vrije ruilverkeersmaatschappij enerzijds, de centraal ge
leide volkshuishouding anderzijds. Bij deze niet licht te 
achten keus is van zeer grote betekenis, welk effect zij heeft 
voor de menselijke waardigheid, voor de ontplooiing der 
menselijke persoonlijkheid. Immers in laatste instantie 
zijn met het maatschappelijk stelsel de hoogste waarden van 
het mensenleven gemoeid. Persoonlijke vrijheid, gezinsle
ven, verantwoordelijkheid, roeping, gerechtigheid, ziedaar 
woorden, die bij deze probleemstelling ten nauwste zijn be
trokken.

Bij nadere beschouwing blijkt echter deze probleemstel
ling al te simplistisch te zijn. Immers zowel de volkomen ■ 
vrije ruilverkeersmaatschappij als de volkomen centraal ge
leide volkshuishouding zijn slechts abstracties. Zij zijn beide 
onbestaanbaar. En tussen beide kan een reeks typen van 
maatschappelijke orde worden gedacht, met toenemende 
centrale leiding en afnemende vrijheid 'van ruilverkeer of 
prijsvorming. Bovendien is bij geringe centrale, publieke 
leiding de vrijheid van prijsvorming nog niet gewaarborgd, 
aangezien er in de maatschappij ook particuliere leiding 
wordt gegeven, namelijk door de leiders van huishoudingen, 
bedrijven en combinaties van huishoudingen en bedrijven. 
Deze particuliere leiding kan, geschraagd door economische 
macht, zo krachtig zijn, dat de prijsvorming misschien wel 
vrij van overheidsbemoeiing is, doch niet vrij in deze zin, 
dat bij aanbodsmonopolie de vragers, bij vraagmonopolie 
de aanbieders tot de prijsvorming het hunne bijdragen. Mo
nopolistische prijsvorming is geen vrije prijsvorming. Zij 
brengt een inkomensverdeling tot stand, en een verdeling 
van het maatschappelijk product tussen investering en ver
bruik, die afhangt van de willekeur van de economische 
machthebbers.

Aangezien monopolistische en monopoloïde verschijnselen

in de moderne maatschappij schering en inslag zijn, is het 
begrijpelijk, dat de centrale leiding zich geroepen acht, de 
invloed der particuliere leiding zo nodig te neutraliseren. 
Bij toenemende particuliere leiding, in de zin van toenemen
de particuliere economische machtsvorming, is een toene
mende centrale, publieke leiding te constateren. Daar de 
economische machtsverhoudingen voor een belangrijk deel 
tot eigendomsverhoudingen zijn te herleiden, zien wij dus 
een toenemende regeling en beperking van de beschik
kingsmacht over eigendommen, ook zonder dat sprake be
hoeft te zijn van een principiële keuze tussen particuliere 
en collectieve eigendom.

Hieruit blijkt dus, dat het probleem van de eigendom 
niet eenvoudig gelijk is te’ stellen aan dat van de keuze tus
sen tweeërlei stelsel van maatschappelijke orde. Het pro
bleem van de maatschappelijke orde zelf is feitelijk niets 
anders dan dat van de keuze van een juiste economische 
politiek. Hierbij laten wij een ogenblik rusten de omstan
digheid, dat de economische politiek van alle dag beïnvloed 
wordt door een uitermate gecompliceerde wirwar van na
tuurlijke, sociale,'technische, internationale en andere fac
toren. We zien een ogenblik voorbij aan het feit, dat om de 
maatschappelijke orde een strijd gestreden wordt, waarin de 
hartstochten oplaaien, zodat van rustige bezinning dikwijls 
geen sprake is. Wij denken een ogenblik aan economische 
politiek in de zeer algemene betekenis van bewuste vast
stelling van de verhouding tussen prijsstelsel en economische 
leiding en tussen particuliere en publieke economische lei
ding binnen de volkshuishouding. De verhouding tussen en
keling en gemeenschap, consument en producent, arbeider 
en ondernemer, leverancier en afnemer, credietgever en ere- 
dietnemer is ten nauwste bij het stelsel van economische 
politiek betrokken.

Op de vraag naar particuliere en collectieve eigendom, op 
de verschillen in inkomen en vermogen, op de tegenstelling 
tussen bezitters en bezitlozen heeft het stelsel van econo
mische politiek een doorslaggevende invloed.

Het dichtst is men wellicht bij de waarheid, als men de 
particuliere eigendom nodig acht voor de persoonlijke vrij
heid en bijgevolg voor de ontplooiing der persoonlijkheid. 
Dit uitgangspunt is eveneens van waarde bij de keuze van 
het stelsel van economische politiek, hetwelk van zo be
slissende betekenis is voor de beschikking ‘over de eigen
dommen. Toch is ook dit uitgangspunt nog verre van vol
ledig. De vrije ontplooiing van de persoonlijkheid van de 
economisch machtige betekent immers maar al te vaak 
knechting van de economisch zwakke. Wil men het eigen- 
domsvraagstuk niet, door blinde hartstocht misleid, met een 
apodictische machtsspreuk oplossen, dan moet men het zien 
als onderdeel van de vraag naar de doelstelling der econo
mische politiek. Tracht men deze te benaderen, dan komt 
men er niet, als men denkt aan incidentele desiderata als 
maximale welvaart, volledige werkgelegenheid, maximale 
productie, rechtvaardige verdeling en dergelijke. Dan is het 
nodig, dat men het welvaartsstreven plaatst in het kader 
van het algemeen menselijk cultuurstreven. Dan moet men 
zoeken naar het ideale patroon der sociale en economische 
orde. Hierbij spreekt de levens- en wereldbeschouwing een 
beslissend woord mee.

Van Christelijk standpunt gaat het er niet om, een gulden 
middenweg te zoeken tussen het liberalisme, dat de enke
ling doet prevaleren boven de gemeenschap, en het socialis-
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me, dat de gemeenschap stelt vóór de enkeling. De reli
gieuze pretentie van het Christendom, dat ondanks de afval 
zijn stempel diep ingedrukt heeft in de Westerse bescha
ving, ja, waaraan de Westerse beschaving haar bestaan 
dankt, is, dat het de waarheid bezit. Van deze waarheid moet 
getuigenis worden afgelegd, in gehoorzaamheid aan de 
Goddelijke Openbaring in schepping en herschepping. Hier 
past grote eerbied en voorzichtigheid. Sprak God niet tot 
de lijder Job: „Waar waart gij toen Ik de aarde grondde? 
Weet gij de ordinantiën des hemels of kunt gij de heer
schappij derzelve op de aarde bestellen?”

Het is niettemin nodig, dat wij ons een beeld vormen van 
het ideale patroon der sociale en economische orde, naar 
Christelijke levens- en wereldbeschouwing. Trachten wij in 
dit bestek enkele hoofdlijnen uit te stippelen, waarbij wij 
in het bijzonder de eigendom in het oog houden.

Uit de schepping van de mens naar Gods beeld volgt zijn 
menselijke waardigheid. Deze houdt in, dat de mens op 
aarde is gesteld om God te dienen in persoonlijke vrijheid 
en met persoonlijke verantwoordelijkheid jegens Hem. 
Voor de vervulling van deze levenstaak zijn aan de mens. 
de stoffen en krachten der natuur toevertrouwd. Er is dus 
een persoonlijke beschikkingsmacht of eigendom van de 
mens over de goederen der aarde, die hij nodig heeft voor 
zijn arbeid. Was het anders, de mens zou niet persoonlijk 
vrij zijn en zou het beeld van God hierin missen.

Tegelijk echter is de mens geschapen als gemeenschaps
wezen, immers de mensen zijn op elkaar aangewezen, zij 
hebben elkaar nodig, zij vullen elkaar aan. De mens is niet 
alléén geschapen, doch bij dezelfde scheppingsdaad is ook 
de gemeenschap in het aanzijn geroepen. De mens moet 
niet alleen persoonlijk God dienen, doch ook in samenleving 
en samenwerking met zijn medemensen, een ieder naar zijn 
karakter en aanleg. Het zou onmogelijk zijn, in de beperkt
heid van de individuele mens God alle eer te geven, die 
Hem toekomt. De gemeenschap heeft ook beschikkings
macht of eigendom nodig over de goederen der aarde, voor 
de vervulling van haar taak.

De enkeling gaat dus wel vóór de gemeenschap, maar de 
gemeenschap volgt de enkeling op de voet. De persoonlijke 
eigendom gaat wel voorop, doch de gemeenschapseigendom 
volgt onmiddellijk daarna.

Bij de beschikking over de eigendom moet de enkeling er 
dus rekening mee houden, dat hij de gemeenschapsbeschik- 
king niet mag belemmeren. Omgekeerd moeten de gemeen
schapsvormen het domein van de enkeling respecteren, 
want de enkeling gaat vóór de gemeenschap.

In de scheppingsorde ligt ook een verscheidenheid van 
gemeenschapsvormen besloten. De huisgemeenschap, de 
arbeidsgemeenschap, de volksgemeenschap, de volkeren
gemeenschap hebben alle haar bijzondere plaats, waarmede 
bii de beschikking over de goederen rekening moet worden 
gehouden. Maar ook behoort implicite de ontplooiing van 
de persoonlijkheid van de enkeling tevens de ontplooiing 
der gemeenschap in al haar vormen te dienen.

Wel zeer ver is de mensheid van dit ideaal afgedwaald. 
Als gevolg van de doorwerking van de zonde is de levens
kring van de enkeling naar individualistische trant uitge- 
breid ten koste van de gemeenschap, is het domein der 
gemeenschap op collectivistische wijze vergroot, tot schade 
van de persoonlijkheid, zijn de andere gemeenschapsvormen 
aangerand door de staat, die juist ten doel had de orde der 
levenskringen, desnoods met geweld, te verdedigen tegen 
alle aanslagen. Tenslotte is de huidige toestand der samen
leving ontstaan, die gekenmerkt schijnt door atomistische 
versplintering van het volksleven onder het bestuur van 
een almachtige staat, en door haat en wantrouwen tussen 
de staten onderling. En de toestand der maatschappij ver- ,4

toont al geen-opwekkender beeld: moordende concurrentie, 
monopolistische uitbuiting en bureaucratische reglemen
tering wisselen elkander af.

Wat doen wij nu met ons ideaal tegenover deze droeve 
werkelijkheid? In de eerste plaats is op te merken, dat de 
particuliere eigendom geen bijzondere heiligheid bezit, 
gelijk het individualisme, uit reactie op de willekeur van 
absolute vorstenmacht en kabinetsjustitie, ons wil doen ge
loven en gelijk velen maar al te gaarne hebben geloofd. 
Immers, ook de gemeenschap rust in de scheppingsorde. 
Aan de andere kant is het niet zo, dat ter bestrijding van 
sociale ontbinding en economische ontwrichting de staat 
dient over te gaan tot confiscatie van eigendommen, gelijk 
het collectivisme, onder de indruk van de willekeur van 
economische machtsvormingen, propageert. Uiteraard moet 
wel de staat steeds tijdig ingrijpen om de sociale gerechtig
heid te handhaven en calamiteiten van de economisch 
zwakken af te wenden, zo nodig ook door beperking van de 
beschikkingsmacht over eigendommen, doch de eerste plicht 
tot leniging en voorkoming van sociale en economische 
nood berust bij de personen en de vrije gemeenschaps
vormen zelf. De staat heeft hen op deze plicht steeds te 
wijzen en verder zijn maatregelen zo te kiezen, dat hun de 
mogelijkheid tot nakoming er van niet voorgoed wordt ont
nomen. De verantwoordelijkheid van de personen en van 
de vrije gemeenschapsvormen, zowel voor het eigen lot als 
voor dat van de gemeenschap, dient te worden versterkt. 
Anders kan het niet missen, of de ontbinding en ontwrich
ting zullen toenemen.

Het is noodzakelijk, door systematische bezinning op het 
Christeliik ideaal voor het sociaal-economisch leven, te 
komen tot de formulering van meer gedetailleerde normen, 
die zowel voor het persoonlijk als voor het gemeenschaps- 
handelen richtsnoer moeten zijn. Voor het bewust vorm 
geven aan de sociale en economische orde, voor de vast
stelling van het te volgen stelsel van economische politiek, 
en als gevolg hiervan ook voor de oplossing van het eigen- 
domsvran estuk en voor het geven van inhoud aan de 
persoonlijke verantwoordelijkheid ten aanzien van het 
sociaal en economisch leven, is het van groot belang daar
toe te geraken. Slechts on deze- wijze is het mogelijk in 
practische vraagstuken als socialisatie, belastingpolitiek, 
bezitsspreiding en zoveel andere een principieel standpunt 
in te nemen.

Slechts op deze wijze ook is het moeelijk een dam op te 
werpen tegen het communisme, dat met een simplistisch 
programma en een fanatieke propaganda in een ontkersten
de wereld poogt bij de massa geloof te vinden. Het is nood- 
zakeljik, de massa terug te winnen voor het Christeliik ge
loof, dat niet aan de bezitter een gerust geweten en aan de 
bezitloze een zalige toekomst in het hiernamaals belooft, 
doch. beiden hun rechten en plichten tegenover de mede
mens duidelijk maakt. Niet volstaan kan worden met een 
roenin°' tot bekering; aaneetoond moet ook worden, dat het 
Christeliik geloof levenwekkende krachten in zich bergt tot 
reformatie en rehabilitatie van het stervende mensenleven.'

(O vergen om en  uit „O n s P latteland” van  A r ï l /M e i  1950.)
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R e m é  C o t y

D E  N I E U W E  F R A N S E  P R E S I D E N T

J A C ,  S .  H O E K

De nieuwe president van Frankrijk, 
de 71-jarige René Coty, was voordat hij 
tot het hoogste ambt van „de vierde re
publiek” werd gekozen, voor het Franse 
volk een volmaakt onbékende. Als poli
ticus is hij voor, tijdens en na de oorlog 
nimmer op de voorgrond getreden, ook 
niet als vice-president van de „Gonseil 
de la Republique” , de Franse senaat, 
waar hij tot de rechter vleugel werd ge
rekend. (de onafhankelijke liberalen). 
Dat hij tenslotte na de dertiende stem
ming in Versailles in de gemeenschap
pelijke vergadering van de „Assembleé 
Nationale” (wij zouden zeggen de Twee
de Kamer) en van de „Conseil de la Re
publique”, (onze Eerste Kamer) werd 
gekozen als opvoiger van de socialist 
Vincent Auriol, heeft René Coty dan ook 
niet te" danken aan bijzondere persoon
lijke kwaliteiten of prestaties, die hij in 
publieke functies in het verleden heeft 
ten toon gespreid. Hij is er gekomen, 
omdat de radicalen dn Versailles geen 
keus wilden doen tussen Laniel, de can
didaat van de andere centrum- en rech
ter vleugel-partijen, waarop de huidige 
Franse regering in Augustus van het 
vorige jaar werd gevormd, en Naegelen, 
de candidaat van de socialisten, de com
munisten, en enkele Gaullisten, die tot 
de oppositie behoren. De verdeeldheid 
onder de radicalen had tot gevolg, dat 
tenslotte de „rechtse” senatoren in Ver
sailles hun onbekende candidaat, René 
Coty, het presidentschap konden bezor
gen.
Het is niet gemakkelijk uit te maken 
wie de heer Coty als politicus is. Het 
Engelse weekblad „The Economist” zegt 
van hem, dat hij hoewel met een rooms
katholieke gehuwd zijnde, stamt uit een 
Protestantse familie en dat hij een goe
de vijftig jaar geleden zijn politieke car
rière begon als iemand, die het midden 
hield tussen het heftige anti-clericalisme 
van de radicale partij en het pro-roomse 
conservatisme. „Dit is van belang ook in 
1953, schrijft dit blad, omdat het onder
wijsvraagstuk, dat door de Rooms-Ka- 
tholieken aan de orde is gesteld, thans 
een brandende kwestie, is in Frankrijk” . 
De Parijse correspondent van „Het Pa
rool” noemde de heer Coty een overtuigd 
protestant. Het Engelse Zondagbslad 
„The Observer” schetste hem daaren
tegen als een man, wiens vader en 
grootvader rooms-katholiek waren en 
beide aan het hoofd stonden van een bij

zondere school in Le Havre. Alle Franse 
bladen zwegen over de levensbeschouwe
lijke achtergrond van de heer Coty. Ove
rigens wel typerend! In Franse protes
tantse kringen wist men ons te vertellen, 
dat de heer Coty tot de grote massa van 
niet-praktisérende rooms-katholièken in 
Frankrijk behoort.

De heer Coty studeerde wijsbegeerte 
en rechtswetenschappen en speelde in de 
gemeenteraad van Le Havre vóór 1936 
een grote rol. In dat jaar verhuisde hij 
naar Parijs en deed hij zijn intrede in, de 
nationale politiek. Als kenner van het 
staatsrecht bepleitte hij voor de oorlog 
en na de oorlog een herziening van de 
Franse grondwet. Zijn voornaamste cri- 
tiek op de grondwettelijke instellingen 
van de vooroorlogse derde en de na
oorlogse vierde republiek was en is, dat 
de regering onvoldoende bevoegdheden 
bezit tegenover het parlement.

Men mag aannemen dat in de komen
de zevenjarige ambtsperiode de nieuwe 
president zal streven naar een herzie
ning van de Franse constitutie in deze

geest. Er is echter nog een belangrijke, 
factor, die de Franse, politiek tot mach
teloosheid doemt, n.1. het feit dat de po
litieke partijen niet in staat zijn een 
hechte regeringscoalitie te vormen. Noch 
centrum-links, noch centrum-rechts 
kunnen het met elkaar eens worden 
over de internationale en de binnenland
se politiek.

Het huidige kablnet-Laniel is niet an
ders dan een zakenkabinet, dat tot dus
ver igeen enkel principieel vraagstuk 
aan de orde kon stellen zonder gevaar 
te lopen te worden weggejaagd door de 
regeringscoalitie centrum-rechts, waar
op het sinds zijn formatie „steunt” . Wij 
denken'aan het verdrag inzake de Eur. 
Defensie Gemeenschap. De machteloos
heid van kabinet en parlement stelt de 
Franse president voor de moeilijke taak 
de leiders van de Franse politiek tot el
kaar te brengen.

De Franse president kan zijn wil niet 
aan kabinet en parlement opleggen, 
maar als voorzitter van de wekelijkse 
kabinetszittingen en als figuur, die in 
tijden van kabinetscrises de kabinets
formateur aanwijst, kan hij toch grote 
invloed uitoefenen.

Velen hebben ondanks het feit, dat de 
nieuwe president niet tot de, politiek 
grote figuren behoort, toch vertrouwen 
in hem. Zijn eenvoud en integriteit,, zijn 
charme en mensenkennis hebben hem na 
zijn verkiezing reeds een grote popula
riteit bij het Franse volk verschaft.
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B OEKBESPREKIN G
T. M. GILHUIS

Bij hei wierookvat
Van vele zijden is dr D. Langedijk hulde.gebracht bij de 
verschijning van zijn levenswerk: „De geschiedenis van 
het Protestants Christelijk Onderwijs” , dat in de zomer 
van het jaar 1953 door de Uitgeverij van Keulen in Delft 
uitnemend verzorgd op de boekenmarkt gelegd werd.
We hebben toen bij het zwaaien van de wierookvaten J) 
dapper meegedaan.
Het komt ons voor, dat het geen zin heeft dit alles 
nog eens dunnetjes over te doen. Liever willen we nu 
graag bij het goede boek van dr Langedijk enige critische 
opmerkingen maken. Echter alléén onder de toch nog 
weer eens uitdrukkelijk vooropgezette bewering, dat we 
hier te doen hebben met een ernstige en vrijwel geslaagde 
poging om de geschiedenis van het Protestants Chris
telijk Onderwijs in Nederland gedurende de laatste 150 
jaar in beeld te brengen. En wie in Nederland politiek 
wil bedrijven en zich daarop wil bezinnen, zal dat niet 
kunnen doen zonder studie te maken van de geschiede
nis van het Nederlandse onderwijsstelsel. Want het was 
voor een groot deel om de school, dat —  althans de 
confessionele partijen —  zich kristalliseerden. Daarom 
behoort dit boek in het arsenaal van ieder, die zich op
maakt in de politieke strijd van vandaag.

Wazige achtergrond
Het spreekt vanzelf, dat de auteur de geschiedenis van 
het Christelijk onderwijs niet geisoleerd wil zien. In zijn 
voorbericht zegt hij er van: „Zij staat in nauw contact 
met de gebeurtenissen in het kerkelijk, maatschappelijk 
en staatkundig leven. Herhaaldelijk wordt het christelijk 
schoolleven daardoor beïnvloed. De strijd der geesten in 
ons land op verschillend terrein gevoerd, vormt de ach
tergrond van wat er op het terrein van het onderwijs 
voorviel. In dit licht is dit boek dan ook geschreven. 
Hierin zijn de richtingen met haar beginselen tegenover 
elkaar geplaatst, de woorden en daden van haar verte
genwoordigers getoetst aan de normen, die voor het 
christelijk onderwijs gelden. (Welke zijn dat?, T.M .G.), 
zónder echter een oordeel te vellen over de innerlijke 
gesteldheid van de betrokken' personen, welk oordeel 
een mens niet toekomt” , (blzi 1).
Uit deze toelichting blijkt dus duidelijk dat het boek 
meer wil zijn dan een kroniek. Het wil de wording van 
het christelijk onderwijs duidelijk maken tegen de ach
tergrond van de tijdgeest.
Hóe uitvoerig het boek nu ook is (ruim 400 blz.), het 
blijft soms toch in gebreke die achtergrond voldoende 
duidelijk te belichten.

We nemen maar een voorbeeld: Op blz. 40 zegt de 
auteur, dat het voor het begrijpen van de toenmalige 
openbare school nodig is, dat wij de Christologie van de 
Groninger richting kennen.
Men zou nu verwachten, dat de schrijver hier nu een 
enigermate duidelijk exposé gaf van de hier bedoelde 
Christologie. Het enige wat nu echter hieromtrent in het 
midden gebracht wordt is de summiere mededeling, dat

de Groningers de godheid van Christus ontkenden.
Hier had toch kunnen staan, dat de Groninger school in 
haar Christologie wel de goddelijkheid van Christus be
lijden kan, maar niet de volle godheid van Christus. Zij 
noemt Hem wel de Godmens, maar weigert te erkennen, 
dat Hij God en mens was. Bij voorkeur zegt zij: de god
delijke mens. W el wordt de prae-existeutie van Christus 
aanvaard, —  maar niet zijn eeuwige godheid.2)
Het gronddenkbeeld van deze theologie: het Christen
dom is naar zijn wezen de openbaring en opleiding, door 
God in Jezus Christus ons gegeven, om ons Gode steeds 
gelijkvormiger te maken —  had toch duidelijk in het 
licht gesteld moeten worden. Of zoals Hostede de Groot 
het zelf zegt: „W at Plato in zijne Republiek gevoelde, 
dat moest geschieden door een staat, de vorming, opvoe
ding en opleiding der burgers tot wijsheid, deugd en ge
lijkvormigheid met God: dit was een gissing, een voorge
voel, een aanduiding van ’t geen oneindig volmaakter 
werkelijk geschiedt door de Kerk van Christus. Openba
ring en opleiding zijn dus één, als opleiding door open
baring, en openbaring tot opleiding.2)
Had men dan hierbij nog gewezen op het teloor gaan in 
de Verlossingsleer van deze richting van de forensische 
zin in het Paulinische: „tot kinderen Gods aangenomen 
worden” ,2) het overaccentueren Van heiligmaking en 
moraal, dan —  naar het ons voorkomt —  zou het al
thans enigermate verhelderend gewerkt hebben, om de 
toenmalige signatuur van de openbare school te verstaan.

Eenzijdige belichting.
Een zeer eenzijdige visie geeft o.i. de auteur op van der 
Brugghen, de man van het Réveil, de ontwerper van de 
beruchte onderwijswet van 1857, de vriend van Groen, 
de assistent bij de geboorte van vele christelijke scholen. 
Elk woord van waardering voor wat hij gedaan heeft 
voor het christelijk onderwijs ontbreekt hier. De schrij
ver laat hier in volle zwaarte over de velerlei activiteit 
van Van der Brugghen voor het christelijk onderwijs val
len de slagschaduwen van zijn houding bij de behande
ling van.de wetten van 1857.
Wij -menen' nu, dat dit niet juist is. Hoeveel bezwaren 
men ook moge hebben tegen de minister Van der Brug
ghen, de verdiensten van de schoolman Van der Brug
ghen, hadden hier nadrukkelijk dienen te worden ver
meld. In deze laatste kwaliteit toch is hij geweest de weg
bereider van de vrije school, en was hij een der eersten, 
die hier te lande de stelling poneerde, dat de vrije school 
het enige' kanaal was, waarin het lager onderwijs zich 
kon voortbewegen. Speciaal de aanhangers van de anti
revolutionaire richting, die hier later méér getreden 
zijn in liet voetspoor van Van der Brugghen dan in dat 
van Groen, die-ideologisch gezién-altijd is blijven haken 
naar de christelijke staatsschool, hebben de o.i. dure 
plicht een andere houding tegenover Van der Brugghen 
aan te nemen, dan zijn tijdgenoten, die hem in zijn laat
ste levensjaren als een schurftschaap hebben gemeden. 
Daar komt bij, dat de auteur ons hier Van der Brugghens
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houding in 1857 weinig doorzichtig maakt. Het lijkt ons
b.v. onjuist te zeggen, dat Van der Brugghen in 1857 
brak met zijn antecedenten, met zijn verleden, met de 
anti-revolutionaire partij.
Had de schrijver hier geopereerd met de door Mr J. J.
R. Schmal in zijn dissertatie: „Tweeërlei Staatsbeschou
wing in het Reveil (1943), gehanteerde onderscheiding 
in het leven van Van der Brugghen van twéé anteceden
tenreeksen, dan zou de auteur zich op dit punt wellicht 
herzien hebben. De éne reeks antecedenten van Van der 
Brugghen loopt dan over Bunsen en Vinet, en beweegt 
zich rondom de stelling, dat de zaak van het Christen
dom, van het Evangelie, van het Koninkrijk Gods, niet 
de zaak van de Staat is. En de andere antecedentenreeks 
verbindt Van der Brugghen met Groen in zijn strijd voor 
de vrijheid van onderwijs en zijn ageren tegen de ge
mengde school. Opmerkelijk is ook dat de dissertatie 
van mr Schmal in de literatuurlijst niet wordt genoemd. 
Ook het zwijgen over het door Van der Brugghen gehul
digde actualiteitsbeginsel: „de beste wet is die welke in 
gegeven omstandigheden en naar den actuelen toestand 
van het volk het best overeenkomt met dien toestand en 
met de wijs waarop een onderwerp voor regeling vatbaar 
is” , maakt de houding van Van der Brugghen niet trans
paranter.
Of Van der Brugghen onder pressie gestaan heeft van 
de koning, zoals dr Langedijk suggereert, prof. Mr C. W . 
de Vries, die toegang heeft tot het huisarchief van W il
lem III, rept er in zijn boek: „Overgrootvader Koning 
Willem III” , niet van als hij de houding van de koning 
tegenover het ministerie Van der Brugghen belicht (blz. 
179— 182).
Al met al komt het ons voor, dat des schrijvers eindcon
clusie: „Het is waar, dat wij de houding van Van der 
Brugghen niet kunnen bewonderen, wanneer wij zijn op
treden in 1856 en 1857 beschouwen in het licht van zijn 
antecedenten (dr Langedijk kent slechts één anteceden
tenreeks bij Van der Brugghen, T.M .G .), maar wij mogen 
bij dit alles toch de spreuk laten gelden: Alles weten, is 
veel vergeven!” —- wel wat al te simplistisch en éénzijdig 
is uitgevallen.

Beneden de maat

Over het laatste hoofdstuk van zijn boek heeft de 
autepr zo al het een en ander moeten horen. Het betreft 
hier de tijd na 1945. De schrijver heeft tegenover het 
manco, dat in dit laatste hoofdstuk aan de dag treedt 
in een particulier schrijven aan ondergetekende opge
merkt, (ik meen, dat hij geen bezwaar ziet in het open
baar maken van een gedeelte hiervan), dat de laatste 
hoofdstukken niet beter konden uitgewerkt, omdat bij 
het laatste ook het gebrek aan bronnen (de archieven 
voor de Raad voor Zaken van Kerk en School stonden 
niet te zijner beschikking) en omdat de uitgever hem 
niet meer dan acht pagina’s toestond.

Tegen deze argumentatie zou in te brengen zijn, dat 
voor het voorlaatste hoofdstuk de auteur toch wel het 
een en ander gehad zou hebben aan het documentaire 
materiaal verzameld in „H et Verzet der Ned. Herv. 
Kerk” en in het „Opdat Wij niet vergeten” .

En tegenover het gebrek aan ruimte had de schrij

ver op zijn stuk moeten blijven staan. En indien dit on
mogelijk was, had hij zijn boek op een andere minder 
belangrijke plaats beduidend moeten bekorten. Vooral 
in het vrij uitvoerige begin, waren enige coupures, o.i. 
zeer wel aan te brengen geweest, zonder de gang van 
het geheel te schaden. Men kon toch op zijn vingers uit
rekenen, dat ieder die nu naar dit boek zou grijpen, het 
éérst zou zoeken naar de beschrijving van de proble-, 
matiek van het christelijk onderwijs uit de na-oorlogse 
jaren.

Wat er dan schort aan dit laatste hoofdstuk? Het is 
ten dele onjuist, daardoor eenzijdig en onvolledig. Prof. 
Dr H. Kraemer b.v. wordt onrecht aangedaan, wanneer 
hem de bewering in de mond gelegd wordt, dat Christen
dom en humanisme als partners beide op eenzelfde 
niveau liggen (blz. 377).

De schrijver neemt deze mening zonder meer over van 
dr M. Kruyswijk. (Het is niet de eerste maal dat in dit 
boek niet rechtstreeks geciteerd wordt, maar via an
deren). Deze bewering wordt gedistilleerd uit het boekje 
van dr Kraemer: „Kerk en humanisme” , (bij dr Kruys
wijk abusievelijk „Christendom en humanisme” geheten).

Ieder die echter dit boekje serieus leest, zal moeten 
erkennên, dat hier een scheve voorstelling van zaken ge
geven wordt. Kraemer slooft zich juist uit, om de ver
schillen tussen christendom en humanisme breed uit 
te meten. In zijn boekje staat letterlijk: „Deze Bijbelsche 
gedachtenwereld met haar totale gerichtheid door en 
tot God, haar onversneden theocentrisme, haar gewel
dige dramatiek tusschen God en de mensch, waarin 
het kruis van Golgotha en de juichkreet: „De Heer is 
waarlijk opgestaan”, de hoofdmomenten zijn, ligt in een 
volstrekt ander niveau dan het humanistische gedachten
klimaat. Het diepste verlangen ligt uitgedrukt in de 
bede: „Uw koninkrijk kome, Uw wil geschiede” , niet in 
het hopen en vertrouwen op.de victorieuze ontplooiing 
van den mensch uit onherstelbare breuk tusschen hem 
en God wordt het humanisme voorbijgezien” , (blz.27)

Kan het duidelijker?
Zeker, verderop in zijn boekje pleit Kraemer voor 

een in de practijk samengaan van christenen en huma
nisten, waar het om de redding van de humaniteit gaat. 
Maar het is toch wel een erge caricatuur geven van. 
iemands mening, als men in het licht van het boven
staande beweert, dat christendom en humanisme als 
partners beide op één zelfde niveau liggen. Vooral als 
men let op het feit, dat prof. Kraemer het ook over een 
niveau heeft!

Erger is echter, dat men in dit hoofdstuk, waarbinnen 
men ingeleid wordt in de doolhof van actuele vragen 
rondom de christelijke school (Hardegarijp), geen licht 
ziet ontsteken. Wie zich ernstig bezint op actuele kwes
ties, als natuur en genade, orde der schepping en der 
verzoening, objectiviteit van Christus’ heilswerk, art. 36 
van de N.G.B., het neo-Hoedémakerianisme, het anti- 
Kuyperianisme, enz. en dan naar dit boek grijpt om 
voorlichting, wordt ernstig teleurgesteld. De houding 
van de Generale Synode der Ned. Herv. Kerk wordt 
zeer onvoldoende weergegeven, en wat men onder de 
z.g. „hervormde visie”  moet verstaan, blijft verborgen.
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Noodzakelijke critiek?
G eduren de h aa r  b ijn a  75 ja r ig  b estaan  h ee ft de A .R . 

P artij aan  vee l critiek  bloot gestaan . D at is  op z ichzelf 
n iet erg. A ls  lib era len  en sociaal-dem ocraten  in het 
verleden  hun p ijlen  rich tten  op de A nti-R evolutio- 
nairen , dan  w as d a t a llesz in s b egrijp e lijk  en h et kon 
slech ts to t gev o lg  hebben, d at de A nti-R evolutio- 
n airen  zich n au w er aaneensloten  om gem een sch appe
lijk  de str ijd  tegen  ongeloof en revo lu tie  voort te 
zetten. M aar in  d ie  d rie-kw art eeuw  h eeft de partij 
ook te lkens aan v allen  te  verd u ren  geh ad  v an  de zijde 
van  degenen, d ie  eertijd s in  h et A .R . leg er  m ede op
trokken , doch zich  d aarv an  h adden  afgescheiden . We 
denken aan  een m an  a ls  S taa lm an , aan  de C hristen- 
D em ocratisch e U nie, aan  de H .G .S . en ook aan  de
S .G .P .

S e d e rt enk ele  ja re n  is h et h et G ereform eerd  P o li
tiek  V erbond, dat, w aa r  h et m aa r  m ogelijk  is, de A .R . 
P artij b e str ijd t en  w ie  rege lm atig  kennis neem t van  
h etgeen  h et „G ere fo rm eerd  G ezin sb lad ” , d at voor de 
leden  v an  h et G .P .V . a ls  h èt o rgaan  kan  w orden  be
schouw d, bem erk t, dat voortduren d  fe lle  aan v allen  
gerich t w orden  op de A .R . P artij, w aartoe  d ie  leden  
van  h et G .P .V . tot voor enkele ja re n  in  h et a lgem een  
nog behoorden.

T ot nu toe hebben  w e in  deze ru b riek  h et „Gerefor
meerd Gezinsblad” —  voor zover w e ons h erinn eren  
kunnen —  n og n ie t geciteerd . T h an s w illen  w e het 
eens doen. E n  w el hierom , om dat u it h e t gec iteerd e  
b lijk t, d at de lezers  v an  genoem d b lad  het toch ook in

de gaten  krijgen , d at v an  objectieve voorlich tin g  geen 
sp ra k e  is.

In  het n u m m er v an  17 D ec. 1953 lezen  w e o.m. het 
volgende:

„We ontvingen een brief over het feit dat we niets 
hadden geschreven over de toch goede toespraak 
welke dr Bruins Slot gehouden heeft naar aanleiding 
van bovengenoemde kwestie (de geestelijke verzor
ging van militairen door het Humanistisch Verbond) 
bij de behandeling van de begroting van Oorlog. Nu 
kunnen we niet over alle onderwerpen welke aan de 
orde komen in het parlement iets zeggen. Hadden we 
over dit onderwerp wel geschreven, dan hadden we 
gerust gezegd dat het een goed woord was. We hebben 
het hierboven dan ook ronduit gezegd. We zullen dat 
oordeel straks zeker ook nog aanvullen. Het is ge
lukkig niet zo dat een A.R. nimmer meer goede woor
den kan spreken en we willen ons ervoor wachten 
om te leven uit een reactiehouding. Vandaar dat we 
ook onlangs nog dr Schouten geprezen hebben toen 
hij het opnam voor de Ambonezen en prof. Ger- 
brandy toen hij wees op de overvloed van wetten. 
Alleen moeten we er wel om denken dat wanneer 
er critiek moet worden uitgebracht, dit vaak het 
hardst zal aankomen tegen de A.R. Immers ook hier 
geldt, dat wien veel gegeven is, van dien zal ook veel 
geëist worden.

We weten wat we van de communisten kunnen 
verwachten. Daar behoeven niet veel woorden aan 
verspild te worden. We weten ook welke richting het 
socialisme heenstuurt. We zijn voorbereid op de twee
slachtige houding van de roomsen. Doch hoe ligt het 
nu ten opzichte van de A.R.?

Ook schrijvers eigen argumentatie tégen „Hardegarijp”  is 
vrijwel zoek. Hadden hier dan niet de „normen moeten 
worden toegepast, die voor het christelijk onderwijs gel
den” , waarover de schrijver het in zijn voorbericht had?

Het is onjuist het werkverband van Herv. leerkrachten 
te laten uitgaan van de Raad voor Kerk en School, zoals 
de schrijver doet. (p. 382). Het verband bestaat zelf
standig.

In het licht van bovenstaande kunnen we er bij de 
schrijver op aandringen, dat hij bij een eventuele tweede 
druk, die zijn boek stellig waard is, dit laatste hoofd
stuk radicaal herziet. Of nog beter een geheel nieuw 
schijft. Zo, dat ook de hier onmisbare theologische ach
tergrond niet ontbreekt.

Gelukkig is dit manco op een andere wijze aangevuld. 
Het Christelijk Onderwijs beschikt de laatste maanden 
over een uitstekend fundamenteel orgaan n.I. „Ad  
Fontes” , „Naar de bronnen” . Een tijdschrift, dat in zijn 
geheel gewijd is aan de bestudering van de achtergron

den van het huidige schooldebat. Wie bv. in het laatste 
nummer, Dec. 1953, het uitvoerige exposé van dr Lang- 
man gelezen heeft, staat tegenover de aanhangers van 
Van Niftriks visie inzake Hardegarijp niet meer met de 
mond vol tanden.

Daarom zouden we tenslotte een dubbel advies willen 
geven. Koop Langedijk’s boek voor de uitvoerige boek- 
staving van het verleden van ons christelijk onderwijs. 
(Prijs ƒ  15.75 desgewenst in gedeelten) en abonneert U 
vandaag nog op „Ad Fontes” ! (Voor de belachelijke 
prijs van ƒ  6.35 per jaarabonnement, waarvoor U tien 
nummers ontvangt. Uitgeverij Born te Assen).

Dan kunt U voorlopig heel wat minder belangrijke 
lectuur over de school met de bijbel ongelezen laten. 
Deze twee bronnen houden U —  om te beginnen —  méér 
dan fris!

1) „Trouw”  van 9 Sept. 1953. Boekbespreking microfoon N.C.R.V. van 
9 Dec. ’53

2) Zie voor deze citaten omtrent de Groninger Richting: prof. dr Th. 
L. Haitjema: „De Richtingen in de Ned. Herv. Kerk” , blz. 32, 33. 
(2e dr. 1953).
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Van haar zouden we gezien haar verleden, gezien 
onderscheidene schone artikelen in haar beginselpro
gram, iets anders verwachten als wat Ave nu vaak te 
zien krijgen. Ondanks alle schone leuzen, prachtige 
woorden en keurige papieren zien we dat men steeds 
verder meegaat met de geleidelijk voortschrijdende 
revolutionnaire denkbeelden zowel in sociaal-econo- 
misch als in staatkundig opzicht.

Zoals een vader veel meer zal toornen tegen de af
wijkingen van zijn zoon dan tegen verkeerdheden van 
zijn bediende, zo zal ook bij ons het spreken en ge
tuigen tegen de van huis afgedwaalden een veel 
groter accent moeten hebben dan ons spreken tegen 
die vreemden.

Wij mogen niet tegen zijn omdat iets van een be
paalde zijde komt. Wel zal de zijde vanwaar iets ge
lanceerd wordt ons voorzichtig kunnen maken in onze 
beoordeling, maar de objectiviteit moeten we .in acht 
nemen. Zo mag onze houding ook niet zijn om bij 
voorbaat af te wijzen wat van A.R.-zijde gezegd 
wordt.

Maar anderzijds zullen we ook niet uit een z.g.n. 
liefdesgezindheid mogen leven. Want in werkelijk
heid is dat geen liefde. Zwijgen kan ontzettend liefde
loos zijn. Wie zijn zoon liefheeft kastijdt hem,, zegt de 
Schrift. En daarom zal onze critiek bij de A.R. het 
hardst aankomen. De A.R. heeft de wissel verkeerd 
gelegd en nu rijdt men op vreemd spoor en dat moet 
gezegd worden. Dat moet steeds weer gezegd worden,. 
hetzij dat men het horen wil, hetzij dat men het niet 
horen wil. Dat moet gezegd worden terwille van de 
A.R. en ook terwille van broeders welke nog steeds 
niet zien dat ze met hun A.R. Partij mede rijden op 
het verkeerde spoor.”

G elu kk ig , d at w é nu w eten, d at d ie  „v a d e r li jk e ” 
v erm an ers ons, A .R ., n og a ls  zonen „lie fh eb ben ” . D at 
b leek  n iet a ltijd  u it de lectuu r.

E igen aard ig , d a t m en ju is t  „geen  p la a ts ” h ad  in  h et 
b lad , Toen dr B ru in s  S lo t  zu lk  „een  goed  w oord ” g e 
sproken  had, een w oord, w aaro v er in  de h e le  N e d e r
lan d se  p e rs  n ogal w at te  doen is  gew eest, m a a r  w a a r
v an  de lezers v a n  h et G ere fo rm eerd  G ezin sb lad  on
ku n dig  w erden  gelaten .

W e w eten  nu ook, w aarom  de A .R . steed s zo g e k a s
tijd  m oeten  w orden. T erw ille  v a n  de A .R ., ja ,  ja , m aar 
dan  toch voorn am elijk  te rw ille  v an  d ie  „b ro ed ers” , 
d ie  nog n iet v an  de A .R . P artij n aar  h et G .P .V . zijn 
ov ergestap t. "' .. ■ ' p "  ’ : • ' p p ' I A p p . ;

En"om  ten slotte-du idelijk  té  dém bh strereh 'h oe .liéf- 
devol m en gestem d  is, h ee ft m en  zich geh aast, en is 
m en  g aan  sn u ffe len , om  tegen over d a t „goed e  w oord” 
v an  dr B ru in s  S lo t, d at nu toch —■ n aar  aan le id in g  van  
die b r ie f v an  een lezer —  w el g e p laa tst  m oest w orden, 
an dere w oorden  v a n  dr B ru in s  S lo t  te  kunnen  p la a t
sen, w aarop  m en  critiek  h ee ft en m en  vond d ie  — 
n a tu u rlijk  —  in  een red evoerin g  „en k e le  ja re n  ge
led en ” in  de T w eede K a m e r  gesp rok en  en  in  een a r 
tik e l van  „T ro u w ” van  13 Ja n u a r i  1951.

E n  zo kon  dus, n a  de verm eld in g  v an  h et „goede 
w oord” , heel kort w eergegeven , de k a stijd in g  w eer 
volgen. . ‘

Dë Ned. Herv. Kerk en de politieke situatie
H et geb eu rt n ie t zo v aak , d at in een H ervorm d 

k erk b lad  over de po litiek  gesch reven  w ord t en d a a r 

om  w illen  w e doorgeven  een  c itaa t u it  een  artik e len 
reek s, ópgenom en in  „D e  Vredeskerk” . orgaan  van  de 
H ervorm de G em eente R otterdam -V reew ijk .

W e lezen  o.m.:
„Volgens de volkstelling van 1947 maakte de Her

vormde Kerk ongeveer 31.5 % van de bevolking uit. 
Het is zeker niet overdreven, bij ons huidig kiesstelsel, 
aan te nemen, dat dit percentage 32 kamerzetels ver
tegenwoordigt. Laten we nu de cijfers zo gunstig 
mogelijk schatten naar de kant der confessionele 
partijen. Dan betekent dit, dat de C.H.U. 8  zetels uit 
de Ned. Herv. Kerk haalt, de A.R. Partij 4, de V.V.D. 
4, de S.G.P. 1 en laten we de C.P.N. ook nog 1 Her
vormde kamerzetel gevën. Dan blijven voor de 

'P.v.d.A. 14 Hervormde kamerzetels over. Zelfs al zou 
men een andere verdeling en optelling willen maken, 
dan nog blijkt in ieder geval, dat meer dan de helft 
der Hervormde Kerk een niet-confessionele - partij 
stemt. V

Ieder vah ons kan deze gegevens controleren aan de 
. hand. van verkiezingsuitslagen in de eigen gemeente 

en kiesdistricten. In het ene geval zal de verhouding 
wat gunstiger liggen t.o.v. de confessionele partijen 
en in het andere t.o.v. de niet-confessionele. Maar de 
hierboven geconstateerde feiten blijven.

Het gaat ér nu om welke conclusies wij uit deze 
feiten zuilen trekken. In de allereerste plaats lijkt 
het aangewezen, dat men de politieke verhouding 
binnen de Ned. Herv. Kérk niet enkel ziet in het vlak 
der tegenstellingen tussen P.v.d.A. en C.H. Men ver
waarloost dan het feit, dat zeker ëen even groot 
aantal als dat der Herv. C.H. kiezers hun stem uit
brengen op de A.R, en de V.V.D.

Een tweede conclusie moet zijn, dat wij de kerke
lijke werkelijkheid niet verwisselen met onze poli
tieke wensdroom. Dit betekent practisch. dat de voor
standers der confessionele partij'vorming niet zo moe
ten denken en handelen, alsof een P.v.d.A.-er Of 
V.V.D'.-er, vanwege het feit dezer politieke keuze, tot 
de randkérkelijken behoort. Want daarmee vertroe
belt’-men, vriéndelijk gezegd, het probleem der on
kerkelijkheid, waarover men zich later beklaagt.

Omgekeerd zullen de doorbraak-mensen de poli
tieke keuze van hun mede-Hervormden in de V.V.D. 
niet tot half christelijk en die voor de confessionele 

. . partijen niet met „achterlijk” kunnen bestempelen,/.
Nog duidelijker gezegd: iemand wordt tot Ouderling 

"  ' gekoz.èh, omdat hij daar de geschikte figuur voor is.
....Hij' 'worde 'niet geweigerd vanwege zijn ' Pjv.d.A.r

'■'■p' keuzèp nóch gekozen vanwege 'zijn C.Hi-lidmaatschap’.
- Want dat geeft, in beide gevallen teleurstellingen en 

narigheid, evenals het tegengestelde.
Tenslotte kan uit deze cijfers de gevolgtrekking 

worden gemaakt, dat elke poging om te komen tot 
een Hervormd politieke partij bij voorbaat tot mis
lukking is gedoemd. Elke vergelijking met de R.K.- 
kerk en de Gereformeerde Kerken gaat hier mank. 
Voor dé R.K. Kerk viel de politieke partijvorming 
samen met haaf emancipatiestrijd in de vorige eeuw.

■ Nu deze practisch beëindigd is, treden er in R.K. 
kring ook steeds grotere politieke verschillen aan het 
licht.

■ .Voor de Gereformeerde Kerken, is haar ontstaans
geschiedenis zo sterk met de ideeënwereld van dr’ A , 
Kuyper verbonden geweest,, dat hier de godsdienstige 
beslissing én de politieke keuze gedurende drie gene
raties verbonden konden blijven.

Maar ook dit begint zich te wijzigen.” ■



J. SCHIPPER ft C " I...... .........  Ue aociale
Sociale lasten en lonen zijn niet twee 

grootheden, die niets met elkaar te 
maken hebben. Het zijn eigenlijk twee 
kanten van een zaak, nl. hoe hoog kan 
het totale bedrag aan loon zijn, zowel 
het loon dat wordt uitbetaald, als het 
loon dat in de vorm van sociale verze
kering wordt bespaard.

Bij de beantwoording van deze 
vraag spelen allerlei factoren mee. So
ciale en economische factoren strijden 
daarbij om de voorrang.

Sociaal gezien gaat het om het ant
woord op de vraag: Zal de werknemer 
als hij door allerlei omstandigheden, 
buiten zijn schuld, niet in staat is zijn 
arbeid te verrichten, toch kunnen le
ven? Niet van de gunst van mensen, 
maar van de rechten die hij door zijn 
arbeid verworven heeft, n.1. van het 
verdiende loon dat door en voor hem 
bespaard is.

Economisch gezien komt op de voor-' 
grond de vraag: Kan het bedrijfsleven 
een zodanig hoog bedrag aan loon op
brengen dat het loon toereikend is voor 
een minimaal levensonderhoud en kan 
er bovendien nog zoveel bespaard wor
den dat er ook een redelijk bestaan is 
bij ziekte, ongeval, invaliditeit en 
ouderdom?

Ten aanzien van de vraag naar zijn 
sociale zijde, zijn er thans in ons land 
vrijwel geen mensen, die terugverlangen 
naar de toestand van voorheen, waar
in de werknemer als hij niet werken 
kon, naar het armbestuur of de diaco
nie moest worden verwezen.

Over de vraag of ons economisch le
ven in staat is de sommen op te bren
gen die nodig zijn voor eventualiteiten 
als bovengenoemd, bestaat nog wel 
verschil van mening. Als we letten op 
de geschiedenis van sociale wetgeving 
en sociale verzekeringswetgeving, dan 
kan in het algemeen zonder ernstige 
tegenspraak te ontmoeten worden 
beweerd dat het Nederlandse bedrijfs
leven in staat was de totale loonsom 
(uitbetaald en bespaard loon) op te 
brengen. Er zijn in de halve eeuw dat 
we in ons land de sociale verzekering 
kennen wel periodes van spanningen 
om dit loonvraagstuk geweest (ik denk 
bijv. aan de periode van de grote werk
loosheid), doch zonder het wezen der 
sociale verzekering aan te tasten.

Hoe groot is nu het bedrag dat in de 
vorm van bespaard loon van het natio
naal inkomen wordt ingehouden?

Daarover heeft het Centraal Bureau 
voor de Statistiek in het Statistisch 
Bulletin no. 69 (jaargang 1953) belang
rijke gegevens -verstrekt. In het dag
blad „Trouw” van 17 October j.1. werd 
een uittreksel opgenomen. Het artikel

Lasten en het Loonvraagstuk
zou te omvangrijk worden als ik de 
gespecificeerde cijfers van al de vor
men dezer verzekering ging ver
melden. Daarom vermeld ik alleen de 
totaal-cijfers.

In 1951 werd aan uitkeringen ver
strekt een bedrag van ƒ 1.007.630.000. 
De administratiekosten bedroegen 
ƒ 92.245.000. Aan inkomsten werd ver
kregen door betaling van werkgevers 
ƒ 608.772.000, terwijl de werknemers 
ƒ 163.090.000 bij droegen en de Overheid 
ƒ310.881.000. uittrok voor dit doel. Aan 
interest en diverse andere inkomsten 
werd ƒ 49.861.000 verkregen. Zo werd 
uiteindelijk ƒ 92.085.000 overgehouden.

Om de uitgaven krachtens de sociale 
verzekeringswetten zuiver te stellen 
moeten m.i. de uitkeringen van de 
noodvoorziening ouden van dagen en 
de verdeling van de loonsom door ver
strekking van kinderbijslag afgetrok
ken worden van het totaalbedrag van 
ongeveer 1 milliard gulden. De nood
voorziening kostte ƒ 182.416.000 (zon
der adm. kosten). De kinderbijslagen, 
bok voor rentetrekkers en nood
wet kleine zelfstandigen, bedroegen 
ƒ 284.127.000. Trekt men beide bedra
gen af van het totaalbedrag, dan werd 
aan uitkeringen krachtens ongevallen-, 
invaliditeits-, ziekte- en werkloos
heidswetten annex het ziekenfondsen
besluit verstrekt ƒ 541.087.000 (zonder de 
administratiekosten).

Het C.B.S. rekent uit dat de totaal- 
uitkeringen van ƒ 1.007.630.000 5.9 %> 
bedragen hebben van het nationaal in
komen tegen factorkosten. Het werke
lijk bedrag van ƒ 541.087.000 is derhalve 
ongeveer 3 %> van het nationaal inko
men.

Hoe groot het percentage is van het 
totaalbedrag dat aan loon in 1951 werd 
uitgegeven, vermeldt het C.B.S. niet.

Over de verdeling van het nationaal 
inkomen verschafte een artikel in het 
Maart-no. van „Evangelie en Maat
schappij” 1952 (uitgave C.N.V.) waar- 
devolle gegevens. Ik kan hier slechts 
globale cijfers geven, zodat ieder die 
over de wijze van berekening nader in
gelicht wil worden het Maartnummer 
1952 van Evangelie en Maatschappij ter 
hand moet nemen. De verdeling van 
het nettto nationaal inkomen was voor 
het aandeel der lonen in 1938: 50.4; in 
1948: 50.3; in 1950: 47.8. De rest van het 
nationaal inkomen kwam ten goede als 
aandeel van ondernemers en zelfstan
digen. Ik ga o.p dit laatste niet verder 
in omdat na publicatie van deze ge
gevens, die afkomstig waren van het 
Plan-Bureau, allerlei bedenkingen in
gébracht zijn.

Bij discussie over deze cijfers in de 
Staten-Generaal heeft Minister Joekes 
erkend dat deze cijfers, in het generaal 
bezien, wel juist waren. Deze corres
ponderen ook vrij goed met gegevens 
die later in een rapport van het Ned. 
Economisch Instituut (uitgave Stenfert 
Kroese te. Leiden) zijn verwerkt. Vol
gens dit rapport waren de cijfers van 
lonen, pensioen-bijdragen en sociale 
lasten, verdiend in de bedrijven als 
volgt: 1938: 50.4; 1948: 50.3; 1950: 47.9 
en 1951: 47.6.

Hoe de situatie over 1952 was en 
over 1953 zijn zal is niet of nog niet 
bekend. Maar èn de cijfers van het 
Plan-Bureau èn die van het genoemde 
rapport duiden aan dat er een lang
zame daling is van de factor loon aan 
werknemers tegenover de factor in
komsten aan ondernemers en zelfstan
digen.

Uit het bovenstaande mag wel wor
den afgeleid dat het bedrijfsleven ook 
na de oorlog in staat is geweest de las
ten der sociale verzekeringswetten te 
dragen. Hoe de toestand worden zal als 
straks de ouderdomsvoorziening, als 
sociale verzekering, tot stand komt, 
valt thans nog niet te bezien. Daarbij 
moet ook gelet worden op de bedrijfs
pensioenfondsen die nu reeds funge
ren en eerlang nog zullen tot stand- 
komen.

Ten slotte nog een paar cijfers om 
de betekenis der sociale verzekerings
wetten aan te duiden. De gegevens zijn 
ontleend aan het boekje 50 jaar sociale 
verzekering uitgegeven door de Rijks
verzekeringsbank.

In 1903 bedroegen de uitkeringen 
krachtens de industriële ongevallen
wet ƒ 2 millioen; in 1949 was dit be
drag gestegen tot ƒ 45 millioen. De uit
keringen van de invaliditeitswet waren 
in 1924 ƒ7,5 millioen en in 1949 
ƒ 5114 millioen. De ziektewet ver
strekte in 1931 ƒ20 millioen en in 1949 
ƒ 105 millioen. Krachtens het zieken
fondsbesluit werd uitbetaald in 1948 
ƒ4014 millioen en in 1950 ƒ H 6 V2 mil
lioen.

Hoewel door mij niet aangemerkt als 
sociale verzekering, geef ik ook nog de 
cijfers van uitkeringen aan kinderbij
slag, nl. in 1941 ƒ 11 millioen en in 1948 
ƒ 200 millioen. Voor de Noodwet ouder
domsvoorziening waren deze cijfers 
1948: ƒ11214 millioen en in 1951 
ƒ 18214 millioen.

Van de sociale verzekeringswetten 
mag worden getuigd dat zij zegenrijk 
hebben gewerkt en dat deze sociale 
lasten in werkelijkheid sociale lusten 
zijn geweest, niet slechts voor de 
werknemers, maar ook voor de werk
gevers omdat de collectiviteit van deze 
verzekeringswetten hen in staat heb
ben gesteld sociaal te handelen.
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De vaart der ARJOS
W e e r  n ieu w s  —  O v e rijsse l —  b e sm e tte lijk e  z iek te  —  
d e  ra m p  o n tw o rs te ld  —  m in d e rw a a rd ig h e id s 
c o m p le x ?  —  T o o g d a g  H o o g e v e e n  —  K a stee l „ d e  A s - 
su m b u rg ”  —  G o e d  z o  B ra b a n t —  2 ta x e n  —  In te r 
n a tion a a l k a d er  —  D e  in v u lk a a rt

Twee nummers van dit veelgeprezen orgaan zijn wij uit de 
vaart geweest. We werden slachtoffers van de lijvige jaar
verslagen en van het jubileum-nummer. Twee grote dingen, 
waarvoor dit bescheiden rubriekje nederig moest wijken. Zo 
gaat dit in dit leven.'Juist op het moment dat je  denkt: zie
zo, we zijn aardig ingeburgerd, word je in de keiharde rea
liteit geplaatst. Maar wij zijn de klap te boven gekomen. 
Daar gaan wij dan weer. Lukraak door Nederland. Op zoek 
naar aardige dingen. En om dan tot de ontdekking te komen, 
dat de Arjos in de meeste provincies gelukkig springlevend 
is. De schrijvers aan de vaartredacteur — het worden er 
steeds meer — moeten maar niet boos worden als zij hun 
gegevens ditmaal niet meer terugvinden. Het nieuws heeft 
zich in de afgelopen maanden zo opgehoopt, dat het onmo
gelijk is dit nog allemaal te verwerken. Wij moeten ons 
beperken tot het grote nieuws. Wij hopen dat dit niemand 
op de idee zal brengen om die vaartredacteur nu maar te 
laten zitten. Alleen kan hij het niet. Nieuws heeft hij no
dig. Nieuws uit de clubs, de stedelijke verbanden, de dis
tricten en de provinciale verbanden. Eén tip en het komt 
in orde. Bij voorbaat hartelijk dank!

# . **
De maanden September tot Maart zijn voor onze organi

satie de actiemaanden bij uitstek. En als het zo doorgaat dan 
is er een goede kans, dat we de kleine achterstand, die wij 
in 1953 hebben opgelopen volledig inhalen. Maar dan moet er 
nog even worden volgehouden. Beste berichten bereiken ons 
uit Overijssel, Groningen, Zeeland, Zuid-Holland en Bra
bant, terwijl Amsterdam ook niet mag mopperen. Het meest 
verheugd zijn we echter over Overijssel. Vergeef ons deze 
partijdigheid. Er is nog wel eens geklaagd over deze pro
vincie. Het Provinciaal Bestuur legt nu een grote activiteit 
aan de dag. Zij trekt er op uit om de provincie te verkennen, 
gesteund door enige bekende Arjosapostelen, zoals Veer
man en Verplanke. Natuurlijk is er wel eens teleurstelling, 
maar in de Kuyperstraat is er blijdschap over elke club die 
er bij komt. En het aantal groeit nog gestadig. Overijssel was 
zo’n provincie, waarvan ieder zei, die meende dat hij het 
weten kon, daar is moeilijk wat te bereiken. En men wist
zelfs te vertellen, dat het aan de landaard lag___ Maar nu
is het bewijs geleverd, dat zelfs in de meest sombere Arjos
provincies iets tot stand kan komen. Als er maar volgens 
plan gewerkt wordt. Het is een les, die naar onze mening 
Gelderland ter harte kan nemen. Niet, dat daar niets ge

beurt. Er zullen daar waarschijnlijk nieuwe wegen bewan
deld moeten worden. Het oprichten van nieuwe clubs is niet 
alleen een kwestie van veel praten en hard fietsen, maar ook 
van ideeën. En bovendien is het noodzakelijk, dat de clubs 
die er zijn niet als los zand aan elkaar hangen, maar dat zij 
de band voelen aan elkaar en aan de organisatie. En is die 
band er eenmaal, die uniek is voor de jeugdorganisatie, dan 
kan men aan de slag. Dan is er de kans om eendrachtig sa
men te werken, om de organisatie verder uit te bouwen.

*  o . **
Groningen heeft een paar clubs verloren, maar er ook vijf 

bij gewonnen en er staan er nog een aantal op stapel. De 
winst is in ieder geval groter dan het verlies. Het- is nu een
maal zo, dat verschillende clubs het na een jaar of vijf dom
weg begeven. Dat zijn die clubs waar het zó gezellig is, dat 
men de doorstroming vergeet. De jonge broekjes zouden het 
peil op deze gerenommeerde clubs immers toch niet kunnen 
benaderen? Dit is een weerkerende fout in onze organisatie. 
Een fout, die zich overigens op de duur vanzelf — maar ook 
radicaal — wreekt. Jonge leden, dat betekent doorstroming. 
In Groningen is er zelfs een club in een ziekenhuis opge
richt. Daar schijnt de Arjos een besmettelijk iets te zijn, 
want deze club van verpleegsters groeit als kool. Een be
smetting, waar men overigens beslist niet minder van 
wordt! Het Groningse Parlement is uitgesteld. Minister-Pre- 
sident van Ruller en Kamervoorzitter Biewenga moeten 
zich helaas op 9 Januari bezig houden met de verkiezing der 
Provinciale Staten. Maar in Februari gaat het toch heus 
gebeuren en men heeft ons reeds verzekerd dat de spaan
ders er af zullen vliegen.

* . **
Zeeland is de ramp ontworsteld. Nieuwe clubs in Baar

land, Haamstede en Borssele. Een prestatie die er wezen 
mag. Schoondijke-IJzendijke hebben met Oostburg een club 
gevormd voor geheel West-Zeeuws Vlaanderen, zodat ook 
daar in de toekomst het Arjosleven is verzekerd. Laten we 
eerlijk zijn: petje af voor de Zeeuwen. Zij zitten met proble
men — om alleen het vervoer maar te noemen — waar geen 
enkele andere provincie mee zit. En zij doen het goed. In 
verhouding is Zeeland ongetwijfeld een bolwerk in onze or
ganisatie. En nog is het einde niet, want in „de Korenhalm” 
te St. Laurens, waar de secretaresse Jo de Buck woont, zullen 
stellig nog meer plannen worden uitgebroed.

*
Ja, .en nu Zuid-Holland. Deze koning der Arj osprovincies 

zou bijna een minderwaardigheidscomplex krijgèn. Twee 
man in het hoofdbestuur verspeeld en dan nog brieven krij
gen, dat ruim 70 clubs maar een schijntje is en dat deze 
grote provincie slechts recht van spreken heeft als zij tien
duizend leden heeft.........

Als we het goed begrepen hebben is Zuid-Holland echter
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nog heel ver van het minderwaardigheidscomplex verwij
derd. De zaak is gesaneerd; de financiën geregeld en vele 
plannen staan op stapel. De laatste maanden zijn er nieuwe 
clubs verschenen in Sassenheim, Waddinxveen, Hillegers- 
berg-Terbregge, Barendrecht, Oegstgeest, Koudekerk, 
Schoonhoven, Oudewater, Den Haag, Zevenhoven en Voor
burg. Een behoorlijk resultaat, dat in ieder geval ruim
schoots opweegt tegen het aantal clubs, dat werd afgevoerd. 
Zuid-Holland komt binnenkort weer met zijn eigen con- 
tact-orgaan, terwijl op 27 Februari een Provinciale studie
conferentie wordt gehouden. De Zuid-Hollanders kunnen 
van de Drenten nog wel iets leren.

Op deze provinciale studieconferentie wordt hetzelfde 
onderwerp behandeld met dezelfde inleiders als in Emmen: nl. 
„De a.r. partij en de toekomst” door de nationale voorzitter, 
dr A. Veerman. Deze conferentie is voor Zuid-Holland een 
experiment. Het is de bedoeling van het bestuur, dat alle 
clubs daar vertegenwoordigd zijn. Zuid-Hollanders, laat dit 
bestuur dan ook ditmaal niet in zijn hemd staan!

& #*
Nu we toch aan Drente bezig zijn: Het is onnodig te ver

tellen, dat de Provinciale studieconferentie in „De Hunnen
hoek” te Emmen een groot succes is geworden. Niet minder 
dan 25 clubs waren aanwezig en de belangstelling was zo 
groot, dat verschillende inschrijvers teleurgesteld moesten 
worden. Zoiets kan, geloven we, alleen maar in Drente ge
beuren. Helaas ontbreekt ons de ruimte om er iets meer 
van te vertellen. Dat hoeft ook niet, want Drente rent van 
het ene hoogtepunt naar het andere. Op 20 Februari zal in 
de zaal Royal te Hoogeveen de provinciale huishoudelijke 
vergadering en de toogdag worden gehouden. Onze Minister 
van Economische Zaken, Prof. dr J. Zijlstra heeft toegezegd 
te komen, terwijl als tweede spreker zal optreden dr J. 
Ozinga te Bennekom. Dat belooft wat te worden! Dit wordt 
geen speciaal Arjos hoogtepunt, maar een manifestatie voor 
geheel Drente. En natuurlijk zullen er verder verschillende 
gasten aanwezig zijn. Een Arjosfestijn in Drente wordt nu 
eenmaal bezocht door verschillende andere provinciale' ver
banden. Dat is langzamerhand traditie geworden.

* **
We mogen niet langer over Noord-Holland zwijgen. De 

veranderde levensstaat van de voorzitter schijnt activiteit 
gelukkig niet uit te sluiten. In ieder geval is ook in deze'pro
vincie nog tijd gevonden voor een provinciale studieconfe
rentie, die gehouden zal worden op 19 en 20 Februari a.s. 
te Heemskerk in het kasteel „De Assumburg” . Twee dagen 
en een kasteel. Noord-Holland doet het niet minder. Vrij
dagavond gaat men starten met de heer Van Ruller over 
„principiële en practische politiek in onze tijd” . Een decla
mator gaat — voorzover dat nodig is — de vreugde nog 
wat opluisteren. Voor de Zaterdagmiddag is Prof. dr J. J. 
de Jong gevraagd over „de practijk van het Arjoswerk” . Een 
aantrekkelijk programma dus. Slechts één ding kan ons niet 
bekoren. Dat is de Reveille om ’s ochtends zeven uur! Maar 
wie eens een Arj osconferentie heeft meegemaakt zal wel 
weten, dat daar niets van terecht komt.

* * *
Van Noord-Holland naar Brabant is voor ons slechts een 

stap. Het werk in deze provincie is bijzonder moeilijk. Dat 
zal iedereen begrijpen. Het bestuur geeft het echter niet op 
en ook hier zijn dan ook verblijdende resultaten. Wat dat 
betreft verdienen ook onze Brabanders een ere-saluut. Op 9 
December is er een club opgericht te Bergen op Zoom. Het 
oude hoofdbestuurslid Amelink is het nog niet verleerd en 
is in Tilburg aan de slag gegaan. Resultaat: een nieuwe club. 
Fijnaart is samengevoegd met Klundert en loopt ook weer 
aardig. In Andel is weer nieuw leven gekomen. De eerste

week van December heeft men daar vergaderd. Sleeuwijk 
loopt behoorlijk en in Nieuwendijk gaat men het proberen. 
En Breda? Houd vol! Laten we eerlijk zijn: dit staatje mag 
er wezen. We zijn blij dat het zo gaat in Brabant, dat met 
geen enkele andere provincie te vergelijken is. In Limburg 
is de situatie voor de Arjos uiteraard bijzonder moeilijk. 
Maar Brabant’s voorzitter ds Feenstra is vast besloten de 
zaak daar niet te laten zitten. Wij hopen spoedig iets meer te 
horen van het Provinciaal Verband Brabant. Het is een 
provincie waar we allemaal mee moeten meeleven, want 
het is daar o zo vaak een ploegen op de rotsen.

* * *
In Friesland zijn de clubs te Lioessens en Oudeschoot op

geheven. Natuurlijk een verlies, maar slechts een nurks 
kan daar kwaad van zeggen. Friesland heeft dit met alle 
noordelijke provincies gemeen dat het zijn zaakjes voor el
kaar heeft. Dat verlies van twee wordt heus wel ingehaald. 
Daar twijfelen we geen moment aan. Op Lutherdag werd 
daar de provinciale wapenschouw gehouden, die werd op- 
gevrolijkt door de man, die dacht bijna van de Arjos ver
laten te wezen, de heer Van Ruller.

Zo zouden we voort kunnen gaan. Er is activiteit in de 
drie grote steden en ook in de provincies die we niet met 
name hebben genoemd. Een ieder, die meende, dat de Arjos 
stil zou liggen en dat er daarom geen „vaart” was versche
nen kan dit oordeel naar onze mening gevoeglijk intrek
ken. De Arjos is springlevend. En dat moet ook, want de 
achterstand van 1953 moet persé dit jaar worden ingehaald. 
Het is nu wel duidelijk aangetoond dat dit wel mogelijk is.

We zitten midden in het Jubileumjaar. Dat betekent, dat 
we de jubileumactie plaatselijk helpen steunen. Dit werk 
moet gebeuren, maar het mooiste geschenk dat wij ooit de 
partij zullen kunnen aanbieden is een flink aantal nieuwe 
clubs. Dan leveren we het bewijs, dat de partij nog spring
levend is en dat zij niet somber naar de toekomst behoeft te 
kijken. Dan heeft de jubileumactie ook zin. Want wat nut 
zou het hebben om een ton bij elkaar te slepen terwijl de 
jeugd achter de kachel blijft zitten? Twee dingen doen we 
dus: geld ophalen en clubs oprichten!

* *
Er zijn nog enkele Provinciale en Stedelijke Verbanden, 

die nog geen opgave hebben verstrekt van Arjosleden die 
belangstelling hebben voor internationaal werk. Sommige 
provinciale verbanden menen, dat men gewoon elke club 
kan opgeven. Dat is de bedoeling niet. Wat wij nodig hebben 
is een niet te groot kader op dit gebied. Zo langzamerhand 
worden de plannen voor de zomer weer gemaakt. De Arjos 
moet er voor zorgen vertegenwoordigd te zijn op verschil
lende conferenties. Laten de in gebreke zijnde verbanden 
dus gauw de opgaven verstrekken; dan kan het landelijk be
stuur verder zijn plannen uitwerken.

* * *
Binnenkort ontvangen alle clubs weer de bekende invul

kaart. Misschien hebben zij deze reeds ontvangen op het 
moment dat dit goedkope blad — werft u ook nieuwe abon- 
né’s? — in Uw bus glijdt. Deze kaarten zijn voor de admini
stratie van de Nationale Organisatie van het grootste be
lang. En daarom het beroep op-de secretarissen(essen) om 
deze kaart onmiddellijk in te vullen en weer naar het Kuy- 
perhuis terug te zenden.

Dit is een dermate eenvoudige administratieve zaak dat 
daarvoor niet eerst een bestuurs- of ledenvergadering af
gewacht behoeft te worden. Wij rekenen er dan ook op 
dat nog deze maand de kaarten bij tientallen ons zullen be
reiken. Goede gegevens zijn voor de nationale organisatie 
van het grootste belang en per slot van rekening zult U van 
een goede administratie zelf het meest profiteren.
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W. AARNOUTSEGeslaagd festijn
Met deze typering zal wel ieder instemmen die de jaar

lijkse conferentie voor Calvinistische studenten op 15 en 
16 Januari j.1. in „De Witte Hei” heeft meegemaakt. 
Niemand zal willen ontkennen dat er gedurende twee da
gen en één nacht veel goeds te beleven viel.

We willen U, in een royale bui, van al dat goeds ook wel 
een beetje mee laten genieten.

V a ste  p laats
Echt een begrip waarvan een kerkmens in de stad en 

reeds ook op vele plattelandsplaatsen, geen weet meer 
heeft. Wie waagt het daar tegenwoordig nog om voor vaste 
plaatsen een pleidooi te houden? Wij niet.

Toch is het niet vreemd indien wij constateren dat de 
studentenconferentie zich een vaste plaats veroverd heeft 
in het jaarlijkse Arjosprogramma. Zien wij het goed, dan 
lijkt het er voorlopig niet op dat deze vaste plaats voor 
opruiming in aanmerking komt.

Het lijkt ons toe, dat deze vaste plaats voor een niet ge
ring deel oorzaak is van de sfeer waarin de conferentie 
plaats vond. Kramer en Van Dale schieten hier te-kort om 
die sfeer aan te duiden, ja, zelfs om die bij benadering weer 
te geven, of het moest zijn: men moet er zelf zijn geweest.

G e v a r ie e rd  g eze lsch a p

Van vrijwel alle universiteiten en hogescholen waren 
deelnemers aanwezig. We ontmoetten er a.s. domi'nees- 
personen, zagen studenten met een juridische knobbel, 
constateerden dat er mensen waren die voornemens zijn 
later te gaan uitmaken of onze volkshuishouding al of niet 
geleid moet worden en maakten o.a. kennis met een a.s. 
veearts. Ofschoon verheugend, trok deze differentiatie toch 
niet de meeste aandacht. Neen, onze gedachten gingen uit 
naar Jona’s wonderboom toen we merkten dat de vrouwe
lijke deelname sinds 1953 verzevenvoudigd was. Zeer tot 
ons (onpersoonlijk) genoegen. Intussen hopen we dat de 
vergelijking verder niet opgaat, want het zou betekenen 
dat Corrie Lindeboom eventueel een volgend maal weer 
zou moeten verzuchten dat één alleen toch wel wat ver
drietig is en dat gunt niemand haar.

Anno 1954 kan het geen verwondering wekken dat er 
voor deze conferentie internationale belangstelling be
stond. Twee Duitse studenten uit Munster waren in ons 
midden aanwezig. Waren zij niet op de hoogte met het 
spreekwoord: Bescheidenheit ist eine Zier, doch weiter
komt man ohne ihr? Wij zouden , er geen bezwaar tegen 
hebben gehad indien zij iets meer van zich hadden laten 
horen. Overigens hopen we dat deze internationale belang
stelling niet een incidenteel karakter zal dragen.

Het zou van ondankbaarheid getuigen geen melding te 
maken van de aanwezigheid van de heren Prof. Dr J. J. 
de Jong, Dr E. Diemer, R. Gosker, J. S. Hoek en H. D. W. 
Boven, die, al of niet namens de pers, als gast de conferentie 
bij woonden.

D ien st v o o r  b u ite n k e rk e lijk e n ?
Het is een voortreffelijke gewoonte een conferentie te 

doen openen door de voorzitter. Op deze regel maakte ook 
deze conferentie geen uitzondering. Naar ieders verwach
ting leverde dit ook een openingswoord op. We verklappen 
geen geheim, wanneer we U vertellen, dat Dr A.. Veerman 
er aan herinnerde dat dit de vijfde studentenconferentie 
werd. Is er, zo vroeg hij, aanleiding om dit lustrum feeste
lijk te herdenken? Neen, wanneer we deze conferentie 
beschouwen als een dienst voor „buitenkerkelijken” . Ja,
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wanneer we letten op de bereidheid die er ieder jaar bij 
vele studenten is om deze conferentie bij te wonen.

A lt i jd  a a n w ezig
Tot de getrouwe bezoekers van de Arjosconferentie be

hoort Dr Schouten. Ditmaal echter had hij ons bericht, tot 
zijn spijt verhinderd te zijn. Dus hadden wij er ons bij 
neergelegd, zijn immer gewaardeerde toespraak thans te 
moeten missen. Wie schetst echter de verbazing toen de 
voorzitter de mededeling deed dat, hoewel Dr Schouten 
niet aanwezig zou zijn, wij hem toch zouden horen. En 
werkelijk, wij hebben hem gehoord, want, o wonder der 
techniek, terwijl hij in Kruiningen sprak, hoorden wij door 
de microfoon in Hilversum zijn stem in Huis ter Heide.

G e e n  t i jd  v o o r  s la p en
Van een conferentie, die twee dagen en één nacht duurt, 

is veel te vertellen. Vooral van die ene nacht. Maar we 
moeten ons beperken. Eén ding heeft ons getroffen en dat 
is het klaarblijkelijke devies der deelnemers: tijd winnen. 
Hebben we niet zelf geconstateerd dat er mensen waren die 
eerst tegen het ochtendgloren de tijd gekomen achtten een 
weinig te sluimeren? Hebben wij niet uit gewoonlijk wel
ingelichte kringen vernomen dat er mensen waren die, de 
nachtelijke stormen trotserend, uren na middernacht terug
keerden van een autotocht naar de Stichtse hoofdstad 
trachtend aldaar enige warme hapjes te bemachtigen? En 
zouden wij geen respect hebben voor lieden die het uur 
van 3.30 niet te goed achtten de edele schaakkunst te be
oefenen? Doch het valt alles in het niet wanneer men be
denkt, dat de adjunct-secretaris van het C.C. kans zag zijn 
kamergenoten tot over vieren wakker te houden. Kijk, daar 
wordt een mens stil van.

E n n u  ie ts  an d ers
We kunnen er niet het zwijgen toe doen zonder iets ge

zegd te hebben van de referaten van de heren J. Smallen- 
broek en Prof. Dr Ir H. van Riessen, respectievelijk hande
lend over de reorganisatie der A.R. Partij en de Maat
schappij der Toekomst. Daar ging het tenslotte voor een 
belangrijk deel om. We' overdrijven niet wanneer we zeg
gen dat beide sprekers de aanwezigen zeer geboeid hebben. 
Hun betoogtrant was verschillend, de onderwerpen lagen ver 
uiteen, maar gemeenschappelijk richtten zij zich voor een 
groot deel op de toekomst. De heer Smallenbroek besprak 
de gewijzigde maatschappelijke structuur binnen de Partij 
en wees op de nieuwe taak van het Anti-revolutionaire volk 
naar binnen. Prof. van Riessen tekende de veranderde 
maatschappelijke structuur buiten de Partij en wees op de 
nieuwe taak van het Anti-revolutionaire volk naar buiten. 
Maar ook hier weer gemeenschappelijk: vóór alles gaat het 
om de onderhouding van ’s Heren geboden in heel ons le
ven. Aan vragen der deelnemers ontbrak het de referenten 
waarlijk niet. Een groot aantal werd op hen afgevuurd.

A a n  a lles  k o m t een  e in d
Dat hebben we ook ditmaal weer ondervonden. Te spoe

dig, zijn wij geneigd te zeggen. Evenwel.. . .  we hopen op de 
volgende conferentie.

De voorzitter heeft de conferentie niet besloten met een 
preekje voor „eigen” parochie. Wij doen dit dus hier ook 
niet.
. We zeggen er alleen dit van: indien ook deze conferentie 
er toe kan bijdragen dat vele studenten hun weg in de 
Arjos en de Partij vinden, dan is zij ons temeer een reden 
tot verheuging.



CHRISTELIJKE POLITIEK in EUROPA
„Mogelijkheden en moeilijkheden” , kan men daar wel 

als ondertitel bij voegen. Want beide kwamen overvloedig tot 
uitdrukking in het referaat, dat Prof. Dr J. J. de Jong hield 
op onze Algemene Vergadering.

Om maar met een grote moeilijkheid te beginnen: in de 
Grondwet van de meeste andere landen in West-Europa gaat 
men uit van de volkssouvereiniteit.' Weliswaar gaat het daar
in niet om een wijsgerige keuze, maar om een juridische 
constructie. Maar we zien . hoe deze constructie toch door
werkt en invloed heeft in de politieke practijk, in de feite
lijke werking van het parlementaire stelsel. De leden van 
de volksvertegenwoordiging beschouwt men — en zij be
schouwen zichzelf — als lasthebbers van de partij. De mi
nisters ziet men als mandataris van het bestuur van hun 
partij. Zij kunnen geen' enkele stap van enig gewicht doen 
zonder goedkeuring van hun partijbureau.

Wanneer wij staan voor de vorming van een Europese 
Politieke Gemeenschap, dan is de vraag: of deze practijk ook 
daarin zal doorwerken. Niet minder belangrijk is het vraag
stuk, wat de bevoegdheden van deze gemeenschap zullen 
moeten zijn. Het zal zeker nodig zijn, dat wij komen tot het 
opstellen van beginselen en het samenstellen van een be
perkt werkprogram voor deze E.P.G.

Daarmee kunnen we echter niet volstaan. Beginselen 
moeten niet alleen geformuleerd, maar ook gepropageerd 
worden. Zij moeten uitgewerkt worden tot een program en 
in daden omgezet. Daarvoor is machtsvorming op Europees 
niveau niet te ontberen. Dat houdt in: aansluiting van en bij 
geestverwanten in binnen- en buitenland.

Hoe is daaromtrent de feitelijke situatie? In Duitsland zijn 
protestant en rooms-katholiek verenigd in de C.D.U. Ook 
in Frankrijk vindt men in de — meest R.K. — M.R.P. ook 
protestanten, zelfs op niet-onbelangrijke plaatsen. Daaren
tegen zijn de christelijke partijen in België, Luxemburg en 
Italië exclusief rooms. In België b.v. treft men protestanten 
aan in de liberale partij. In het algemeen vindt men in deze 
landen bij de protestanten weinig begrip voor onze ziens
wijze. Een afzonderlijke organisatie van protestanten biedt 
weinig perspectief. Wij moeten een ruimer verband zoeken.

D e N .E .I.
De Anti-revolutionaire Partij en de Christelijk-Historische 

Unie zijn thans in contact getreden met de — sinds 1947 be
staande — Nouvelles Equipes Internationales, de N.E.I. 
Dit is een — in hoofdzaak Europees — verband van natio
nale groepen van politici van christen-democratische rich
ting. Die nationale groepen zijn van verschillende aard. Het 
kan een enkele partij zijn, die zo’n groep vormt. Elders zijn 
het een aantal personen, politici of uit de vakbeweging, die 
samen een groep vormen. Ook ballingen van landen, waar 
geen politieke vrijheid bestaat kunnen aangesloten zijn. De 
Nederlandse groep werd tot dusver gevormd door de K.V.P., 
in de toekomst wordt het een gemengde groep van K.V.P., 
A.R. en C.H.

In de N.E.I. werken verschillende commissies: politiek, 
economie, sociaal, cultureel; voorts een parlementaire groep 
en een jeugdsectie. Belangrijk is ook de documentatie. •,

Eigenlijk heeft de N.E.I. veel weg van een gespreks- 
centrum. Wel kunnen onder bepaalde omstandigheden reso
luties aangenomen worden, maar aangesloten organisaties 
kunnen zich daaraan onttrekken en hun volledige vrijheid 
behouden alleen al door zich van stemming te onthouden.

Wie deze N.E.I. zou zien als de voorloper van een Euro
pese Christelijke politieke partij onderschat wel zeer sterk

de moeilijkheden. Men denke maar aan het reeds genoemde 
verschil in opvatting omtrent het gezag. Want wat hierboven 
gesignaleerd werd aan practische doorwerking van de volks- 
söuvereiniteit vinden we niet alleen bij socialisten en libe
ralen, maar ook bij christelijke partijen in andere landen. 
Maar wel zien we in de N.E.I. een belangrijke taak liggen. 
Er zijn naast moeilijkheden ook mogelijkheden.

Van het grootste belang is, dat onze partij zich op deze 
nieuwe problemen gaat instellen. Zeer gewenst is de aan
stelling van een internationaal secretaris, die gesteund zou 
moeten worden door een vaste commissie voor Europese 
aangelegenheden. In de partij moeten ook groepen van be
langstellenden komen, opdat wij zo komen tot een interne 
discussie en meningsvorming omtrent Europese vraagstuk
ken.

Want met deze meningsvorming staat of valt de Europese 
eenheid. De vraagstukken moeten tot de mensen gebracht 
worden. Het mag niet een zaak van enkelen zijn, maar de 
partij in haar geheel moet er bij betrokken zijn. Ook wer
kelijk en regelmatig contact met de Christelijk-Historische 
Unie over deze problemen zal onmisbaar zijn.

Ook met de engere kring van protestants-christelijke 
geestverwanten dient contact gezocht. Wij zullen — binnen 
of buiten de N.E.I. —• moeten komen tot een protestants- 
christelijk internationaal centrum, voor gesprek, studie, 
kadervorming en propaganda. Daarvoor zullen we onze con
tacten ook buiten het „kleine Europa” van de zes landen 
moeten zoeken.

T a a k  v a n  d e  A r jo s
De Arjos kan haar bijdrage aan deze ontwikkeling leve

ren door activiteiten te ontwikkelen, deels naar buiten, deels 
naar binnen.

Naar buiten valt te denken aan:
le. het versterken van de band met de jeugdsectie van de

N.E.I., terwijl daarbij en daarboven ook gestreefd moet 
worden naar contact met protestants-christelijke geestver
wanten.

2 e. het opstellen van korte, duidelijke — d.w.z. ook voor 
jongeren, die niet in de sfeer van het Nederlandse Calvi
nisme zijn opgegroeid, verstaanbare-geschriften in het Duits 
en het Frans; om te beginnen over onze visie op gezag en 
vrijheid, later ook over andere onderwerpen.

3e. het leggen van correspondentiecontacten van clubs 
met plaatselijke verenigingen in het buitenland, zoals trou
wens in een aantal plaatsen al bestaaan.

Naar binnen, op de clubs, moet aan de problemen die hier 
rijzen grote aandacht gegeven worden. Men moet de ont
wikkeling van de Europese eenheid volgen en belangrijke 
onderdelen bestuderen. Om iets te noemen: het voorlopig 
statuut van de Europese Politieke Gemeenschap. Men zie het 
artikel van Prof. Donner in Anti-Revolutionaire Staatkunde.

Vervolgens moet men serieus kennis nemen van de po
litieke situatie in de landen van Klein-Europa, en vooral 
ook van de beginselen, de positie en de organisatie van de 
christelijke partijen in andere landen.

Ongetwijfeld zijn de clubs hiervoor niet toegerust. Daar
om zal het nodig zijn in de naaste toekomst het materiaal 
hiervoor aan te dragen.

Hier ligt voor ons een grote, moeilijke taak, die wij in 
eigen kracht niet zullen kunnen volbrengen. Als wij maar 
zien, dat God ons in deze wereld plaatst, ook in de grotere 
samenleving van heden, dan zullen we die taak in het ge
loof, in Zijn kracht, daadwerkelijk ter hand nemen.
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UTRECHT 1953
P re tt ig e  s fe e r  e n  to ch  . . . .

We waren weer in de Domstad; voor het jaarlijkse Arjos- 
familiefeest op 12 Dec. j.1. Weinigen zullen spijt hebben naar 
de 6 e jaarvergadering van onze Nationale Organisatie te zijn 
gegaan. Het was de eerste aanlegsteiger van onze nieuwe 
veerman Dr Veerman. De opkomst was verblijdend, de sfeer, 
zoals altijd, goed. Oude bekenden worden ontmoet, handen 
gedrukt, problemen besproken, om tenslotte opgemonterd, 
vol frisse moed huiswaarts te keren. Een zekere stimuleren
de werking gaat van deze bijeenkomsten uit. En to ch ...., 
er waren te veel oude bekenden en te weinig nieuwe en 
vooral jonge gezichten. Het probleem van de doorstroming 
in onze gelederen manifesteerde zich ook dit jaar te Utrecht. 
Niet dat de ouderen dienen te verdwijnen, maar de jongeren 
moeten komen.

G een  v e ra n d e r in g  v a n  k oers
Geen verandering van koers, zo constateerde de voor

zitter in het woord, waarmee hij om half elf de morgen- 
vergadering opende. Onze taak is alleen uitgebreid, We 
moeten met ons A.R. beginsel de frontieren over. Hij zette 
ons samenzijn zo meteen al in het teken, waarin met name 
de middagvergadering bij .het belangrijke referaat van Prof. 
de Jong — zie elders in- dit blad — zou komen te staan. 
Voordien moesten echter nog diverse huishoudelijke zaken 
worden afgedaan. Desondanks was reeds ’s .morgens de 
„Kleine zaal” van het N.V.-gebouw geheel bezet, zij het na 
enig „nadruppelen” . Niet iedereen bleek in Utrecht de Oude 
Gracht even gemakkelijk en vlug te kunnen vinden; de Ma- 
riaplaats was ook zo lang ons oude stamadres geweest, 
’s Middags dienden nog stoelen te worden bijgezet, om alle 
belangstellenden een plaats.te geven.

E rk en n in g  e n  h e rk e n n in g

Verschillende gasten waren aanwezig. De Federatie van 
Christelijk Historische Jongerengroepen had drie van haar 
hoofdbestuursleden afgevaardigd. Het was goed uit de mond 
van haar secretaris te horen, dat de Arjos en de C.H.J.G. el
kaar bij diverse ontmoetingen niet alleen hadden erkend, 
maar ook herkend. Dat onze oud-secretaris, de heer Boven, 
door zijn aanwezigheid van belangstelling blijk gaf, zal nie
mand in onze kring verwonderen. Hij was een Arjosman in 
hart en nieren en zoiets blijft, al verandert men van werk
kring. De heer van Ruller, de oud-voorzitter was helaas ver
hinderd.

V o o r  h e t fo r u m
De secretaris en de administrateur hadden zich met hun 

duidelijke en uitvoerige uiteenzettingen over de gang van 
zaken in het afgelopen jaar zeer verdienstelijk gemaakt. Er 
bleef weinig te vragen over. Toch wel iets. Zo vernamen we 
hoezeer een datum in Brabant een dominé dwars kan zit
ten. Een vermeende anti-Arjos mentaliteit van het Kuyper- 
huis bleek te Barneveld op een misverstand te berusten. Het 
hoofdbestuur beloofde op korte termijn een 24-tal nieuwe 
studieschetsen; het alsof het pas Sinterklaas was ge
weest. Naast sociaal-economische onderwerpen zijn een 
aantal biografieën en enkele schetsen over politieke par
tijen en geestesrichtingen in voorbereiding. Duidelijk werd 
gesteld dat onze organisatie bij jeugdfora niet als zodanig 
deelneemt, doch alleen behulpzaam is bij het zoeken naar 
geschikte Arjosfiguren. Ook achtte men het wel gewenst

dat daar het A.R.-geluid werd gehoord, zonder tot gezamen
lijke uitspraken te komen. De penningmeester kwam er wel 
heel gemakkelijk af. Hij behoefde geen woord tot verdedi
ging van zijn laatste verslag uit te brengen. Zijn functie is 
thans opgeheven; niet omdat hij niet goed voldeed, maar 
omdat we het voortaan met een secretaris-penningmeester 
gaan proberen. Efficiency heet dat.

K u n  je  n o g  (n ie t ) z i n g e n ..............
Het voorstel tot wijziging van de statuten, vormde onge

twijfeld het voornaamste agendapunt van de ochtendver
gadering. De meeste veranderingen gingen — gelukkig — 
vlug onder des voorzitters hamer door; zij werden ter juiste 
definiëring of elegantiae causa wenselijk geacht. Niet alzo 
echter de beide ingediende amendementen op artikel 13. 
Vooral het eerste, dat de opheffing van de vertegenwoordi
ging van de stedelijke verbanden Amsterdam, Rotterdam en 
Den Haag in het hoofdbestuur behelsde, maakte vele tongen 
los. Er ontpopten zich medische specialisten, waar men ze 
niet had verwacht. De verdediger uit Franeker vertelde ons 
uit welke steden de onderscheidene hoofdbestuursleden af
komstig waren; alsof we dat niet allemaal wisten. Rotter
dam voerde in eerste instantie het pleit voor het behopd, 
wijzend op de uitzonderlijk moeilijke situatie in de grote 
steden. Hoewel ieder begreep dat Franeker geen Rotterdam 
is, kon dit de meerderheid niet overtuigen van het belang 
der stedelijke afvaardiging; men werd verwezen naar het 
provinciale verband. Vlak voor de stemming brachten 
enkele afgevaardigden een „zangstukje” ten gehore, waar
toe alleen de wetenschap dat men niet op een zangconcours 
behoefde op te treden de moed kan hebben gegeven. Na
derhand werd pas duidelijk dat het ten behoeve van de aan
neming van het amendement was. De indieners van het 
amendement wonnen niettemin met 44 tegen 22 stemmen 
(precies de vereiste tweederde meerderheid), de goede op
komst van de Amsterdamse clubs ten spijt; Den Haag stem
de verdeeld.

De behandeling van het tweede amendement — een uit
breiding van het aantal vrijgekozenen tot vier — vereiste 
minder tijd. Ofschoon niet iedereen even enthousiast was, 
werd het, overeenkomstig het prae-advies van het bestuur, 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. Alleen Leeu
warden verklaarde zich tegen.

Illu s ie  en  desillu sie
Een tijdens de morgenvergadering ingediende motie, die 

ten doel had van het hoofdbestuur de grootst mogelijke aan. 
dacht voor het internationaal contact en de grote-stadsmoei- 
lijkheden te vragen, werd in de middagsamenkomst inge
trokken, nadat zij door toezeggingen van de voorzitter over
bodig was geworden. Nieuwe gasten konden inmiddels wel
kom worden geheten. Dr Schouten, de voorzitter van het 
Centraal Comité, die steeds onze jaarvergaderingen zoveel 
mogelijk heeft bezocht, wilde, ook ditmaal weer niet ont
breken op onze wapenschouw. Wij waarderen zulks zeer. 
Het tekort op onze jaarrekening had zijn aandacht getrok
ken en hij meende dat het ons een eer moest zijn dit zo vlug 
mogelijk weg te werken. Terecht, doch hopelijk zonder uit
voering van zijn suggestie om de afdracht van ieder lid aan 
de Nationale Organisatie te verdubbelen. Arjosleden, die te
vens lid (moeten?) zijn van een K.V. gaan toch al gebukt 
onder een dubbele belasting. Overigens verheugde Dr Schou
ten zich ook in de goede opkomst. Zijn bezielend woord gaf
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Zo doeit wij het in Pij nacker
Al lange tijd tobde het Bestuur van 

onze Arjos met het probleem, hoe alle 
leden actief te doen zijn op onze 
avonden.

Het was bij ons, als vrijwel overal: 
een vaste kern zorgde voor het nodige 
spraakwater en de rest luisterde.

Nu is luisteren veelal moeilijker en 
vermoeiender dan spreken, maar toch 
bevredigde ons deze toestand niet.

Gezamenlijk kwamen we toen op de 
gedachte een onderwerp te doen be
handelen, zoals de Tweede Kamer dit 
gewoonlijk doet, m.a.w. de club in 
fracties te verdelen en elke fractie het 
hare te laten opmerken.

Nadat dit op een ledenvergadering 
was besproken namen de plannen 
vastere vorm aan. Besloten werd om 
de club in 5 fracties te verdelen met 
een gelijk aantal leden (3); tevens een 
voorzitter en een „griffierster” . De 
fracties vertegenwoordigden de A.R., 
de K.V.P., de V.V.D., de P.v.d.A. en de 
C.P.N. (de C.H. vonden we te wispel
turig). De bestuursleden werden over 
de 5 fracties verdeeld, maar mochten 
geen fractievoorzitter zijn.

De grootste moeilijkheid was aan
vankelijk een onderwerp te vinden, 
dat zich zou lenen voor een algemene 
bespreking.

(Zondagswetgeving bijv. viel buiten 
beschouwing.)

Zo kwamen we terecht bij: „De
huurverhoging, de Huurpolitiek en de 
daarmee gepaard gaande Belasting
verlaging” .

Bij de verdeling der leden in frac
ties is het Bestuur echter dictatoriaal 
opgetreden, daar de P.v.d.A. en de 
C.P.N. veel te veel aantrekkingskracht 
op de leden uitoefenden.

’t Vreemde geval deed zich voor, dat 
ijverige Arjosleden, die bij „Neder- 
landsche Gedachten” zweren, zich nu 
in de voorafgaande weken verdiepten 
in het Plan van de Arbeid ( ’33), de 
Waarheid, de Maasbode, ’t Algemeen 
Handelsblad etc.

Daar geen enkele fractie voor de 
andere wilde onderdoen, kwamen de 
fracties bij elkaar aan huis om te ver
gaderen.

’t Kwam zelfs voor, dat eenmaal de 
A.R. zich verbroederde met de V.V.D. 
in een gemeenschappelijke fractie
vergadering. ( ’t Zou Prof Oud deugd 
doen dit te lezen.)

Dat was echter koren op de molen 
van de P.v.d.A. en C.P.N.

Om alles zo echt mogelijk te doen 
schijnen, hadden we vooraf een be
zoek gebracht aan een heuse vergade
ring van de Tweede Kamer.

Het bezoek beviel ons best, niet in ’t 
minst door de grote medewerking, die 
wij ondervinden van een U allen wel 
bekend parlementair verslaggever.

Zo kwam de avond zelf. Elke frac
tie had in de eerste ronde tien minu
ten spreektijd gekregen, waarbij twee 
van de drie leden aan ’t woord moes
ten komen.

Bij de replieken kwam dan nummer 
drie aan ’t woord om de andere par
tijen af te „kraken” of bij te vallen.

De avond zélf werd een éclatant 
succes, niet in ’t minst door de gron
dige behandeling van het onderhavige 
onderwerp.

Alhoewel dit niet afgesproken was, 
regende het moties, waarbij ook de 
nodige humor niet ontbrak.

Alleen de griffierster mopperde, om
dat ze zoveel te schrijven had; zij wil
de een volgend maal communiste zijn.

Op de laatste vergadering van dit ver- 
gaderseizoen hopen we het experiment 
nog eens te herhalen.

We hopen dan een wetsvoorstel te 
bespreken, zoals dit in de Kamer ge
beurt.

We zitten alleen nog te zoeken naar 
een minister.

Onnodig te zeggen, dat we vooraf 
weer een bezoek hopen te brengen aan 
de Tweede Kamer, iets wat we overi
gens elke club, die daartoe in de ge
legenheid is, kunnen aanraden.

een bijzondere gloed. Zelf kon hij naar huis gaan in de wetenschap dat de A.R.- 
partij ook onder de jongeren zijn vurige aanhangers telt. Een illusie rijker, zo 
hij dit niet reeds wist. Aan een ander werd evenwel ondanks het aangenomen 
passieve vrouwenkiesrecht, alle aspiraties op een politieke carrière ontnomen. 
Het was de verloofde van onze tweede voorzitter, Mr Verplanke. Een illusie 
armer, zo zij dit al niet had beseft.

En nu  . . .  . v o o rw a a rts
Wij aarzelen niet om onze laatst gehouden jaarvergadering alleszins geslaagd te 

noemen. Een ieder heeft de nodige energie en geestdrift kunnen opdoen, om op
nieuw met kracht aan het werk te gaan.

Dat het onder Gods zegen, gunstige resultaten moge afwerpen.
Niet om het getal, maar om de zaak.
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program )) 0.50

64. Model gemeente-
program ii 0.75

65. Onze verhouding tot
de S.G.P.

Mr C. J. Verplanke » 0.75
6 6 . Contributiekaarten

per 100  stuks M 2.50
67. Beginsel en ideaal

Prof. Dr
S. U. Zuidema >> 0.50

6 8 . Bezitsvorming 
Drs P. C. Hazenbosch 0.50

69. Bestuursvorm open
bare school >> 0.15

70. Europese Integratie „ 0.50
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De deelnemers aan de studieconferentie te Emmen op 19 December 1953

De ARJOS in Noord-Hoiland
De jaarlijkse ledenvergadering en 

toogdag die op 7 November te Amster
dam werd belegd gaf gelegenheid zich 
te oriënteren op de activiteit en de hui
dige situatie der ARJO-clubs in Noord- 
Holland.

Zoals in de gehele organisatie, kan in 
ons provinciaal verband van een ze
kere stabilisatie worden gesproken. 
Verschillende clubs bestaan nu zes of 
zeven jaar en hebben in die tijd aan 
een meelevende en düs belangrijke 
groep een niet te miskennen vorming 
medegegeven. Nu moeten de jongeren 
(b.v. van 18 tot 21  jaar) het werk voort
zetten en vele besturen hebben deze 
no'odzakelijke „doorstroming” tijdig 
voorzien en maatregelen genomen.

Het was dan ook een goede gedachte 
in de ledenvergadering een onderwerp 
te behandelen over de organisatorische 
kant van het clubwerk. De heer S. de 
Jong, voorzitter van één der Amster
damse Arjos-clubs sprak over: „Ka
dervorming en doorstroming in de Ar- 
josclub” . In deze inleiding kwam de 
techniek van het wérk ter sprake.

Het begrip doorstroming werd door 
de referent vooral gezien als verschijn
sel in de clüb, en er was dus niet in be
grepen^ het aantrekken van nieuwe 
leden (van buiten). Het kader als ac
tieve groep in de club in de ruimste zin 
wordt gevormd door: A.R. Staatkun
de, Ned. Gedachten, hoofdartikelen der 
dagbladpers, boekenbezit, brochures,

conferenties en persoonlijke activiteit 
in en buiten de club. Dat kader is de 
motor voor de gehele groep, het hart 
dat voor de beweging, de activiteit, de 
doorstroming zorgt.

In de discussie kwam naar voren het 
gebrek aan interesse bij de ouderen 
tussen 30 en 40 jaar die dan ook voor 
de jongeren geen aansporing meer 
zijn. Naast de saecularisatie is er het 
feit dat in bepaalde kringen het besef 
verdwijnt van het verband tussen ge
loof en politiek. Dan werd gesproken 
over het levend houden van de club, de 
vergadertechniek en de organisatie van 
de propaganda.

In de middagvergadering, die even
eens door Mr C. J. Verplanke werd 
gepraesideerd, werd het woord gevoerd 
door de heer E. van Ruller uit Gro
ningen. De oud-voorzitter die, zoals 
Verplanke geestig opmerkte, als een 
landman die zich terugtrok van de 
boerderij, thans overal komt kijken 
hoe het met de oogst staat sprak over: 
„De strijd om de beginselen” .

Dit referaat (uitgegeven door het 
Prov. Verband van Groningen) gaat 
grondig in op de probleemstelling in de 
hedendaagse politiek en behandelt op 
originele wijze de Nederlandse staat
kundige groeperingen. Vele clubleden 
hebben zich het referaat dat zich voor 
behandeling bij gedeelten op de ver
gaderingen uitstekend leent, aange
schaft, en we geven dan ook slechts

de hoofdgedachte weer. Vanuit de 
Schrift komen de beginselen voor het 
politieke bedrijf, aldus spreker, die in 
een bezield betoog verder aangaf dat 
die politiek dan zelf begrensd wordt 
door de polen van gezag en vrijheid.

Op verrassende wijze werd. van de 
diverse staatkundige stromingen op het 
schoolbord een beeld gegeven en als 
grote verschil kwam dadelijk naar vo
ren enerzijds het denken uit de mens 
dat in wezen steeds revolutie betekent 
en het denken vanuit God.

Merkwaardig is dat we de scheids
lijn tussen idee en werkelijkheid 
terugvinden bij de K.V.P. en het
G.P.V. welk laatste b.v. immers de 
kerk tussen God en de wereld plaatst.

Nadat de heer J. W. Holm was ver
welkomd als afgevaardigde van het 
Prov. Comité en de Kamercentrale 
Amsterdam, was er gelegenheid tot 
het stellen van vragen aan de spreker.

Tenslotte sprak Ds A. B i k k e r  uit 
Amsterdam een slotwoord. In een 
gloedvolle rede wekte hij ons op om 
Christenen van de daad te zijn ook op 
het politiek terrein en over de kerke
lijke verdeeldheid heen te kennen ons 
aller en dezelfde opdracht.

Hoewel de opkomst voor deze toog- 
middag groter had kunnen zijn, heeft 
de ARJOS in Noord-Hoiland . weer 
een geslaagde wapenschouw gehad. 
Met nieuw enthousiasme kunnen we 
het clubwerk hervatten, versterkt in 
de overtuiging dat bij het streven naar 
een Christelijke politiek en staande in 
de strijd om de beginselen ook de 
Arjos-club een taak heeft „het volk 
ten baat” . H. A. Homan, secretaris
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DR J. SCHOUTEN

zeventig ja a r
3 April 1879  - 3 April 1954

1954 is voor de Anti-revolutionaire Partij een jubileum
jaar. Wanneer er van wordt uitgegaan, dat op de (eerste) 
Deputatenvergadering, gehouden 3 April 1879, de vaste 
en meer volledige organisatie van onze partij is tot stand 
gekomen, bestaat zij op 3 April a.s. 75 jaar.

Misschien zijn er lezers, die zeggen: maar dat is toch on
juist, want reeds lang vóór 1879 werd er over de Anti-re
volutionaire partij gesproken. Dit laatste is ongetwijfeld 
waar, maar men vergete niet, dat in een groot deel van de 
vorige eeuw op staatkundig gebied het woord partij in de 
regel een andere betekenis had, dan men er later al meer 
aan is gaan toekennen. Men sprak toen van de Conserva
tieve partij, de Liberale partij, de Anti-revolutionaire par
tij enz., hoewel er destijds in de organisatorische zin van 
het woord geen partijen waren. Men bedoelde met het 
woord partijen aan te geven, dat er stromingen, richtingen 
waren op politiek terrein, welke als conservatief, liberaal, 
anti-revolutionair enz. konden worden getypeerd. Voor
standers van een bepaalde richting hadden wel contacten 
met elkander, tussen gelijkgezinden waren er wel samen- 
sprekingen in verband met de voorbereiding van candi- 
daatstellingen en verkiezingen, soms trad een kleine groep 
als leidinggevend orgaan op, en er bestonden hier en daar 
plaatselijke kiesverenigingen, maar van als partij georgani
seerde politieke richtingen was er in die tijd geen sprake.

Dit geldt ook van de anti-revolutionaire richting. W ie bij
voorbeeld kennis neemt van de briefwisseling tussen mr G. 
Groen van Prinstèrer en Dr A. Kuyper krijgt een heldere 
kijk op wat men in die periode politieke partijen noemde, 
en komt tot het inzicht, dat er geen vaste, organisatorische 
politieke verbanden waren. Er waren richtingen, waarvan 
de leiders, als het wenselijk of noodzakelijk werd geoor

deeld, tijdelijk contacten, overleg en samenwerking tot 
stand brachten, maar verder ging men niet. De anti-re
volutionaire richting was de eerste, welke na vele voorbe
reidingen, waarmede enige jaren waren gemoeid, tot een 
blijvende organisatie kwam in een vast partijverband, dat 
het gehele land omspande. Daarom is het alleszins verde
digbaar te stellen, dat de geboortedatum van onze partij 
is 3 April 1879, en dat zij op 3 April e.k. 75 jaar bestaat.

Het Centraal Comité is van mening, dat deze feiten on
ze bijzondere aandacht verdienen, en dat er tal van rede
nen pleiten voor een herdenking van de geboorte en de 
geschiedenis onzer partij. Het is goed, dat wij allen weer 
eens opnieuw overdenken hetgeen tot de oprichting van 
de partij heeft geleid, en ons verdiepen in de betekenis, 
welke zij gedurende de driekwart eeuw van haar bestaan 
heeft gehad. Dit is vooral goed voor de jongere generaties, 
waarvan maar al te velen te weinig kennis hebben van de 
strijd, welke moest worden gestreden, en van de lessen, 
welke deze ons leert voor heden en morgen.-Als wij op de 
rechte wijze herdenken, zal dit ons opwekken tot dank 
aan God voor hetgeen Hij in de werkzaamheid onzer partij 
aan ons volk en aan ons heeft geschonken, zal dit bijdra
gen tot een dankbaar gedenken van de politieke arbeid 
onzer voorgeslachten, en zal dit bevorderen, dat wij onze 
eigen plaats en taak in het staatkundig leven duidelijk 
zien, en ons inzetten voor de vervulling van de opdracht, 
welke God ons geeft.

Het Centraal Comité heeft dan ook besloten D.V. op 
2- en 3 April a.s. enkele samenkomsten te beleggen ter vie
ring van het 75-jarig bestaan van onze partij. 3 April zal 
de grote bijeenkomst worden gehouden, waarin, naar 
wordt gehoopt, enige duizenden anti-revolutionairen zul
len aanwezig zijn om de herdenking persoonlijk mee te
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maken. Zo spoedig mogelijk zullen u nadere mededelin
gen over het programma worden gedaan. Thans volstaan 
wij met deze aankondiging, waaraan wij het verzoek pa
ren: werkt allen mede aan een waardige en hartverster
kende viering van dit jubilé.

In dit verband is er nog iets, waarmede ik persoonlijk 
wel geen bemoeienis heb, maar waarover ik mij toch een 
enkel woord veroorloof. Er is een Jubileumcommissie ge
vormd, welke werkzaam is voor het bijeenbrengen van een 
dankoffer in de vorm van een jubileumgeschenk. Zij gaat 
er vanuit, dat alle leden van de kiesverenigingen daarvoor 
een bijdrage geven, welke neerkomt op g e m i d d e l d  
één gulden per lid. Ik onderstreep het woord „gemiddeld”, 
en meen dat zulk een bijdrage bij deze gelegenheid van 
allen mag worden gevraagd. Is het werk voor de inzame
ling ten uwent reeds voltooid en met gunstige uitslag? Zo 
ja, des te beter. Zo neen, stelt u dan beschikbaar voor het 
mede bijeenbrengen van de gevraagde som, en bevordert 
naar vermogen dat de inzameling tot het gewenste bedrag 
t i j d i g  plaats, heeft. De partij heeft grote behoefte aan 
versterking van haar financiën. Zij heeft taken te vervul
len, welke extra-uitgaven vragen, maar waarvoor thans de 
middelen ontbreken. Vandaar, dat ik u met vrijmoedig
heid vraag het doel van de Jubileumcommissie te helpen 
verwezenlijken, spontaan en royaal.
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Dr J. J. C. V A N  D I J K

Het was een schokkende mededeling, dat nu ook dr J. J. C. 
van Dijk is overleden. Op 82-jarige leeftijd is hij heenge
gaan. Het is heel geleidelijk gegaan. De krachten namen af. 
De vitaliteit verminderde. Het ging naar het einde toe, Het 
kon echter nog maanden duren, zo dacht de arts. Maar het 
duurde geen maanden. Onverwachts heeft God de levens
draad van Dr. J. J. C. van Dijk af gesneden.

Ons treft nu slag op slag! Inderdaad de oudere generatie 
gaat heen. En ook al had de heer van Dijk zich uit vrijwel 
alle functies teruggetrokken, toch wordt dit heengaan door 
ons als een slag gevoeld.

Niet alleen Bijleveld! Nu ook Van Dijk! Ook Van Nes!
De oude garde sterft!
Maar ook van het leven van Dr J. J. C. van Dijk gaat een 

sprake uit. Kaarsrecht en strijdend ging hij door het leven. 
Het was altijd de militair. Een nauwgezet, een ijverig, een 
minzaam, een bekwaam man. Met lastige eigenschappen 
tevens. Soms moeilijk in de omgang. Maar een man die zich 
dag en nacht gegeven heeft, aan allerlei werk op christelijk 
politiek en op christelijk sociaal terrein.

Was de Dr. Kuyperstichting eigenlijk wel denkbaar zon
der de figuur van Dr. J. J. C. van Dijk? Als penningmeester 
had hij met de dagelijkse gang van zaken intens te maken. 
Zijn penningmeesterschap vatte hij niet op als een sinecure. 
En daarom was hij voor zijn naaste omgeving ook wel eens 
lastig. Maar daartegenover stond zijn enorme verdienste. 
Niet het minst ten aanzien van het accuraat beheer der 
geldmiddelen na de oorlog, toen het er om ging de door de 
Duitsers wederrechtelijk in beslag genomen geldmiddelen 
wr>er terug te verkrijgen.

Ook Dr J. J. C. van Dijk is van zijn aardse post ontheven 
en is de eeuwige rust ingegaan. Op Vrijdag 12 Februari is hij 
begraven op Oud Eik en Duinen in alle stilte. Alleen de 
familie was daarbij tegenwoordig en slechts enkele geno
digden.

Er is weer een ledige plaats in onze gelederen!
En met kracht dringt zich de herinnering op aan een arti

kel dat Dr Kuyper eens schreef. Het .was 5 Maart 1877 en 
het luidde „Onze doden” . Ook dat was een periode van 
kentering. Groen was weggevallen en Mackay de oudere, 
voorts Heldering, van Loon, Doedes. „Of wijst ons dit op
eenvolgend sterven van zo uitnemende mannen niet op de 
Almachtige God. Op Hem, die alles bestiert, maar wiens 
machtige hand toch in het afsnijden van zo dierbare 
levens met verdubbeling van nadruk wordt gevoeld?

Op Hem, van wiens doen en majesteit ook op het Staats- 
terrein niet te zwijgen, juist de eer en de kracht onzer rich
ting is; zulks geschiede niet om vroom.te schijnen, veel min 
om de schare te vleien, maar tot verheerlijking van Zijn 
Naam” .

En dan vervolgt hij „Immers ook het geklaag over het 
gemis aan grote mannen onder ons kan te ver gaan” .

Zie nu nam de Heer er nog een handvol weg!
Menselijk talent.
Daar hangt het bestaan, daar hangt de toekomst onzer 

richting niet aan.
Komt de ure, dat wé ver genoeg gerijpt zijn, om op 

een terrein ons te bewegen, waar grote mannen nodig zijn, 
Hij de Heer, zal ze ons uit een bron Zijner krachten doen 
voortkomen.

Hoofdvraag blijft het voor ons slechts, of de mannen, die 
in Nederland nog de naam des Heeren durven opnemen, en 
pal staan voor het recht onzes Gods — ze mogen dan hoog, 
ze mogen dan laag geplaatst zijn — persoonlijk in waarheid 
door een dorsten naar de eere. Gods verslonden worden, en, 
alle menselijke steunsel wegwerpend geen triumf begeren 
dan voor Hem!



Uit de Partij
1. Naar Rotterdam.

De Dagbladpers heeft er reeds mel
ding van gemaakt dat de Jubileum- 
toogdag te Rotterdam zal worden ge
houden. Van meet af was de bedoeling 
dat Utrecht daarvoor zou worden uit
gekozen. Te Utrecht vond immers op 3 
April 1879 de Oprichtingsvergadering 
van onze partij plaats, in een der zij
zalen van het Gebouw voor Kunsten 
en Wetenschappen, waar ons Centra- 
len Convent ook regelmatig bijeen
komt. Een goed anti-revolutionair heeft 
trouwens zijn hart aan Utrecht ver
pand. Omdat daar de nationale oor
konde getekend werd, 375 jaar geleden, 
die de Noord-Nederlandse zelfstandig
heid vast legde? Ook dat! Maar ook 
omdat het langzamerhand wel erg af
takelende Tivoli tientallen malen de

honderden afgevaardigden ter Depu- 
tatenvergadering ontvangen heeft.

Maar dat dit altijd Utrecht was, vond 
vooral zijn oorzaak in het feit, dat het 
zo centraal gelegen was. En nu is het 
vooral voor de Anti-revolutionairen in 
het Noorden van ons land natuurlijk 
een teleurstelling dat de Jubileumtoog- 
dag niet te Utrecht maar te Rotterdam 
wordt gehouden. De redenen welke tot 
deze beslising hebben bewogen moeten 
dus wel zeer dringende zijn. Dat zijn 
zij ook inderdaad.

In de week waarin de derde April 
valt is er te Utrecht jaarbeurs, zodat 
de Beatrixhal en de Prins Bernhard- 
hal niet beschikbaar zijn. En Tivoli, dat 
amper 2 0 0 0  mensen kan bevatten, is na
tuurlijk te klein. Het wordt immers 
maar niet een gewone Deputatenver- 
gadering. De 75-jarige wil tonen dat 
zij springlevend is. Daarom is een gro
tere vergaderruimte nodig.

En nu moet u maar even uw agenda 
raadplegen.

Een week vroeger of een week later 
biedt geen uitkomst. Want de opbouw

van de jaarbeurs vergt drie en de af
braak zeker twee weken.. Maar 17 
April — gaat moeilijk — want deze 
valt op de Stille Zaterdag, tussen Goe
de Vrijdag en Paschen. En bovendien 
het is zaak deze toogdag te houden 
vóór de Statenverkiezingen, welke op 
Woensdag 21 April plaats vinden. En 
drie weken eerder, dat ging wegens 
organisatorische redenen niet meer. En 
dus moest het Centraal Comité wel 
naar een andere plaats omzien.

Toen bleek dat alleen Rotterdam met 
de Ahoyhal op die datum nog beschik
baar was.

En nu hopen wij maar dat alle Anti
revolutionairen in het land deze beslis
sing zullen kunnen billijken en nu re
kenen wij er ook op dat ■ de Ahoyhal 
geheel zal worden gevuld.

2. Zolang de voorraad strekt
De organisatie van een zo grote ver

gadering brengt nog al wat kosten mee. 
De huur van het gebouw is het voor
naamste niet. Er moet voor worden ge
zorgd dat iedereen een zitplaats heeft.

DR J. SCHOUTEN

De S ta ten stem b u s
Door de voorbereiding van het jubilé onzer partij mag 

de actie voor de Statenverkiezingen niet in het gedrang 
komen. Jubileren is immers daden verrichten, werken met 
inspanning van al onze krachten.

Die verkiezingen zijn belangrijk.

1. De Provinciale Staten zijn het orgaan voor het be
stuur der provincie. Dbor en uit de Statenleden worden de 
Gedeputeerden gekozen, aan wie met de Commissaris der 
Koningin als hun voorzitter het dagelijks bestuur der pro
vincie is opgedragen.

2. De taak,van de Provinciale Staten bestrijkt een uit
gebreid terrein. Zij neemt tengevolge van de groei van ons 
volk en van de ontwikkeling, welke het leven doormaakt, 
nog voortdurend in omvang en betekenis toe. Zij ligt op 
het gebied van het algemeen bestuur der provincie, van 
het beheer der provinciale financiën, van de provinciale 
wegen, kanalen en vaarten, van de waterkering en de 
waterschappen, van de veren, van de monumentenzorg, 
van de plannen tot, uitleg en ontwikkeling van het ge
west, van de subsidiëring van inrichtingen voor geestes
zieken, van de Steunverlening aan allerlei culturele en so
ciale arbeid enz. enz.

Het College van Gedeputeerde Staten heeft naast de 
zorg voor het dagelijks bestuur van de provincie een uit
gebreide taak met betrekking tot de uitvoering van een 
groot aantal rijkswetten.

3. De Provinciale Staten kiezen de leden van de Eerste

Kamer der Staten-Generaal. In het volgend jaar moeten in 
een deel van ons land weer de leden van de Eerste Kamer 
worden gekozen. Indien in 1956 wordt overgegaan tot her
ziening van de Grondwet — de Regering bereidt zulk een 
herziening voor — dan wordt ook de Eerste Kamer ont
bonden, en moeten dus alle Provinciale Staten leden voor 
de Eerste Kamer kiezen. Dat zijn de Staten, welke thans 
zullen worden samengesteld.

Uit deze summiere opsomming blijkt, dat de provin
ciale stembus zeer belangrijk is. De samenstelling van de 
Staten is beslissend voor de richting van het bestuursbe
leid der provincie, voor de verkiezing van Gedeputeerden 
en voor de keuze van leden voor de Eerste Kamer.

Het doel van onze partij is een christelijke politiek. Dat 
houdt ook in een christelijke provinciepolitiek.

Hoe groter het aantal A.R. Statenleden is, hoe meer po
sitieve invloed kan worden uitgeoefend op het provinciaal 
bestuur, en op de verkiezing van Gedeputeerden en van 
leden der Eerste Kamer.

Laten onze Provinciale comité’s, Staten-centrales en 
plaatselijke kiesverenigingen zich toch inspannen om een 
zo groot mogelijk aantal stemmen op onze candidaten- 
lijsten te verkrijgen. Bij de stembus is nu eenmaal het ge
tal beslissend.

Te meer noodzakelijk is die inspanning omdat tegen
woordig in de uitslag van de Statenverkiezingen een 
graadmeter wordt gezien voor het Rijksbeleid.

Verzuimt niets van wat plichtmatig en geoorloofd is.
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Het bestuur van de kiesvereniging te Goes

En dat betekent nog al iets voor een 
zaal, die eigenlijk voor exposities en 
tentoonstellingen is bestèmd. Een po
dium, de aankleding, de loudspeaker 
etc. etc. Maar de begroting van het 
Centraal-Comité kan een dergelijke 
uitgave niet opvangen. En dus moet 
wel entree worden geheven. Die entree 
is bepaald op één gulden per persoon, 
en voor een gezelschap van tenminste 
tien personen ƒ 0.75 per persoon.

De kaarten zijn verkrijgbaar bij het 
bureau van het Centraal-Comité. Zij 
worden a lle e n  to e g e z o n d e n  na ont
vangst van het verschuldigde bedrag 
op g iro  89673 ten name van de Anti
revolutionaire Partij. Bestellingen kun
nen op deze wijze worden gedaan to t 
Z a te rd a g  27- M aart. Voor bestellingen, 
die daarna binnen komen, kan niet 
worden gegarandeerd, dat zij nog tij
dig worden uitgevoerd. Nog afgezien 
van de vraag of dan nog kaarten be
schikbaar zijn. Want deze Jubileum- 
toogdag wordt een gebeurtenis van be
lang. De belangstelling daarvoor zal 
groot zijn en dus is het zaak zich tijdig 
van de nodige toegangsbewijzen te 
voorzien.

3. D e  J u b ile u m to o g d a g

Omtrent de agenda zijn er in de pers 
reeds enige mededelingen gedaan. De 
toogdag begint ’s morgens om 11 uur. 
De voorzitter van het Centraal-Comité 
Dr J. Schouten, spreekt natuurrijk de 
openingsrede uit. Verder staan als spre
kers op de agenda, Prof. Mr P. S. Ger- 
brandy, onze minister-president in oor
logstijd en Prof. Dr L. W. G. Scholten, 
de kenner van onze parlementaire ge
schiedenis bij uitnemendheid en de 
man van „de Vaart der Volken” . En 
vermoedelijk zal ook de 8 8 -jarige onder 
ons, de grijze generaal Duymaer van 
Twist, het woord voeren. Dat wordt 
geen rede van een uur, maar toch een 
kort woord van een man, die bijna een 
halve eeuw kamerlid was, die Groen 
van Prinsterer nog gekend heeft, met 
Kuyper optrok, onder Dr Colijn dien
de.

Er staat natuurlijk nog meer op het 
programma. Voor zang en muziek 
wordt gezorgd. De Marinierskapel zal 
medewerking verlenen onder leiding 
van G. Nieuwland. Voorts wordt mede
werking verleend door de Chr. Orato- 
riumvereniging Rotterdam-Zuid, een 
gemengd koor en een mannenkoor al
les onder leiding van Piet van den 
Kerkhof! Wij willen op die dag in blij
de, en dankbare stemming bijeen zijn. 
U zult het zien dat deze Jubileum
toogdag een belangrijke gebeurtenis 
wordt. Zorgt er dan voor dat tijdig ge
zelschappen worden gevormd om ge
zamenlijk per autobus de reis naar Rot

terdam te ondernemen. We rekenen er 
op dat er ook autobussen uit het Noor
den van ons land zullen zijn.
4. D e  J u b ile u m -b ijd ra g e

Op de Toogdag te Rotterdam krijgt 
ook Dr A. A. L. Rutgers het woord. Hij 
zal het Jubileumgeschenk aanbieden. 
U weet wel, dat bedrag van ƒ 100.000.— 
en aan jaarlijkse bijdragen ƒ 2 0 .0 0 0 .—. 
Dr Rutgers zit natuurlijk in spanning. 
Stel u voor dat hij slechts ƒ 30.000.— bij 
elkaar gebracht heeft. Wat een figuur! 
Dat kan natuurlijk niet. Dat moogt u 
Dr Rutgers niet aandoen. En ook de 
goede naam van de Anti-revolutionaire 
Partij niet. Dat volle bedrag moet er 
komen. En dat kan ook wel met enige 
goede wil. Maar dan moeten de kies
verenigingen iets vlotter gaan afdra
gen. Tot nog toé is rond ƒ 5.000,— ont
vangen. Maar lang niet overal heeft 
men de actie daarvoor in Januari ge
voerd. Dus alle hens aan dek. Binnen 8 
weken moet de zaak voor elkaar zijn. 
Wat de jaarlijkse contribuanten betreft 
is momenteel reeds ƒ 3000,— per jaar 
toegezegd.

5. O ns k a d e rb la d

Telkens blijkt weer dat velen onder 
ons het kaderblad niet kennen. Hebt u 
wel eens een proefnummer aange
vraagd? Heus, voor een meelevend 
Anti-revolutionair is het onmisbaar. Op 
vergaderingen wordt vaak door allerlei 
mensen geklaagd over gebrek aan po
litieke voorlichting. Maar die klacht is 
onjuist. Want het kaderblad voldoet 
daaraan tenvolle. Maar het contact
orgaan is natuurlijk niet voldoende. 
Wilt u weten wat onze .fractie in de 
Kamer heeft gepresteerd? In het eer
ste nummer van dit jaar is een brede

uiteenzetting gegeven en in het vol
gend nummer wordt deze behandeling 
van de begrotingsdebatten voortgezet. 
In het kaderorgaan stond een uitvoe
rig verslag van de Deputatenvergade- 
ring en van de laatste partij conferentie. 
Eigenlijk moest het zo zijn dat al onze 
leden op het kaderorgaan waren ge
abonneerd. A I o n ze  le d e n . Enkele kies
verenigingen hebben trouwens de zaak 
zo georganiseerd. De kleine kiesver
eniging te Purmerend met 45 leden 
heeft 27 abonnementen. De kiesvereni
ging te Wassenaar-Zuid heeft dit jaar 
voor al haar leden een abonnement 
genomen. En dan te weten dat er nog 
altijd t ie n ta lle n  b e stu u rs led en  zijn die 
het kaderorgaan niet kennen.

De tiende jaargang is nu ingegaan. 
En nu doen wij een dringend beroep op 
al onze Anti-revolutionaire mannen en 
vrouwen om een abonnement te ne
men op ons kaderorgaan en er zo aan 
mee te werken dat aan al onze gezin
nen behoorlijke politieke voorlichting 
wordt verstrekt. Iedereen praat over 
politiek! Iedereen weet precies hoe het 
moet! Maar het aantal mensen, dat er 
werkelijk wat vanaf weet is ontstel
lend klein.

6. C .H  e n  A .R .

Naar aanleiding van een aantal brie
ven, die ons bereikten over de ver
houding A.R. en C.H., geven wij hier 
nogmaals enkele mededelingen. Na de 
bevrijding, in 1945 zijn besprekingen 
gevoerd tussen het Centraal-Comité en 
het hoofdbestuur van de G.H.U. om na 
te gaan of beide partijen niet tot één  
partij zouden kunnen worden ver
enigd. Deze besprekingen hebben geleid 
tot een communiqué, ondertekend door
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de heren M r J . A . d e  W ild e  en H . W . 
T ilanus, waarin de wens werd geuit dat 
het zou komen tot F e d e ra tie v e  sa m e n 
w e rk in g , welke daarin zou bestaan, dat 
het moderamen van het Centraal-Co- 
mité en het dagelijks bestuur van de 
C.H.U. tenminste één  m a a l in  d e  d rie  
m aan den  gezamenlijk zouden vergade
ren en dat verder zou worden gestreefd 
naar een g e m e e n sch a p p e lijk  u rg e n tie - 
p rog ra m .

D e  D e p u ta te n v e rg a d e r in g  v a n  23 J a 
nuari 1946 nam met a lg e m e n e  stemmen 
het besluit deze federatieve samenwer
king te aanvaarden. De algemene ver
gadering van de C.H.U. sprak evenwel 
uit dat deze federatieve samenwerking 
haar te ver ging en dat zij met een 
„n a u w  co n ta ct”  wenste te volstaan. 
Van dat nauwe contact is tot nog toe 
niet veel terecht gekomen, hoewel met 
name Dr J. Schouten, ook in Neder- 
landsche Gedachten, daarop herhaal
delijk heeft aangedrongen en daarover 
nadere opheldering heeft gevraagd.

Wij : hebben in het bovenstaande 
enkele woorden vet doen drukken. Het 
schijnt nodig te zijn sommige dingen 
steeds te herhalen. Er is werkelijk geen 
behoefte aan een andere organisatie om 
de eenheid der Protestants-Christelijke 
partijen te herstellen. De Anti-revo- 
lutionaire partij is  de eerste  en ou d ste  
politieke partij, die de banier der 
Christelijke Vrijheid heeft ontrold, on
der de leuze van „Er staat geschreven 
en er is geschied” . Zij verstaat haar 
verantwoordelijkheid ten volle. Zij 
weet en is er diep van doordrongen, dat 
de politieke verdeeldheid op het Pro

testants Christelijke erf meer schade 
toebrengt aan het Christelijk Protes
tants karakter van ons volk, ook in het 
publieke leven, dan de bestrijding der 
tegenstanders. Maar zolang de Christe
lijk Historische Unie en de Staatkundig 
Gereformeerde Partij volharden in hun 
isolement, moet daarin onzerzijds en 
wel noodgedwongen, worden berust. 
Wij zouden het gaarne anders zien.

7. Medemblik
Dinsdagavond kwamen de A.R. en 

C.H. kiesverenigingen in gecombineerde 
vergadering bijeen onder leiding van de 
voorzitter der C.H. kiesvereniging, de 
heer D. Rozendaal.

Doel dezer samenkomst was om onder 
de ogen te zien de mogelijkheid tot vor
ming van een Prot.-Chr. Politieke Partij.

Namens de C.H. sprak de heer M. 
Zeldenrust en namens de A.R. de heer 
W. Wijnans, die ieder van eigen politiek 
standpunt uit, hun visie gaven op het 
conflict dat geleid had tot de scheiding 
en op wat gedaan was en nog gedaan 
zou kunnen worden, om tot hereniging 
te komen.

De heer Zeldenrust stond in het bij
zonder stil bij de controverse tussen 
Kuyper en De Savornin Lohman en de 
uit theologisch inzicht ontstane tegen
stellingen. Hij wees op de verschillen 
tussen beide partijen en op dat wat bei
de partijen gemeen hebben: de christe
lijke basis.

De heer Wijnans voerde zijn gehoor 
terug naar Réveil en Reformatie. Hij 
zag als grondtrek van ons volksleven 
het Calvinisme. Hierna besprak hij het

De gasten uit Rilland-Bath

verschil in mentaliteit en over de pogin
gen die reeds werden gedaan om te ko
men tot herstel der eenheid. Hij bepleit
te met klem alles te doen wat kan leiden 
tot hereniging van A.R. en C.H.; de 
partijen, die zich beide plaatsen op de 
grondslag van Gods Woord.

Van de gelegenheid tot vragen stellen 
werd ruim gebruik gemaakt. Een brede 
gedachtenwisseling volgde op deze refe
raten, die zeer verhelderend werkten.

Unaniem was de vergadering' van oor
deel, dat in deze tijd de nauwste samen
werking geboden is, dat alles dient te 
worden gedaan om deze te bevorderen, 
om uiteindelijk te komen tot samensmel
ting van beide partijen, en dat bij ko- 
komende Kamer- of Statenverkiezingen 
het uitkomen met één gemeenschappe
lijke lijst, of althans de verbinding van 
de afzonderlijke lijsten, uit practisch 
oogpunt aan te bevelen zou zijn.

De beide kiesverenigingen zullen deze 
zaken bij de hogere partijinstanties aan
bevelen.

H et w a s  in  d e  k o u d e  Jan u ari- 
w e k e n , d a t d e  k ie sv e re n ig in g  te  
G o e s  e e n  v e rg a d e r in g  b e le g d e  
w a a r  d e  J u b ile u m a ct ie  zou  w o r 
d en  b esp rok en . O m lig g e n d e  k ie s 
v e re n ig in g e n  w a re n  u itg e n o d ig d . 
H et w a s  v in n ig  k o u d  d ie  a v on d . 
M aar u it  R illa n d -B a th  k w a m  een  
g eze lsch a p  o m  te  lu is teren  naar 
d e  spreker.- D it  w e r d  zo  g e w a a r 
d eerd , d a t w e  daar m a a r  een  
p la a t je  v a n  h e b b e n  la ten  m a k en . 
E n  v e r d e r  za l h e t  m et d e  a ctie  in  
G oes  e n  o m strek en  o n g e tw ijfe ld  
g o e d  m a rch e re n . D e  resu lta ten  
z u lle n  w i j  la te r  w e l  v e rm e ld e n .

H et lig t  in  d e  b e d o e lin g  o m  in  
het eerst v o lg e n d e  n u m m er v a n  
h et k a d e ro rg a a n  e e n  v o lle d ig e  
lijs t  te  p u b lice re n  v a n  d e  a f 
d ra ch ten  d e r  k ie sv e re n ig in g e n  
m et o p g a v e  v a n  h u n  led en ta l. 
U it d e  to t  n u  to e  b e k e n d e  re su l
taten  b li jk t  d a t h e t  g e m id d e ld e  
van  één  g u ld e n  p e r  l id  ze e r  b e 
la n g rijk  w o r d t  o v e r tr o ffe n . M aar 
dat b e tre ft  d e  eersten  d ie  dus in 
d erd a a d  in  J a n u a ri d e  zaak  h e b 
b e n  a a n g ep a k t e n  in  o rd e  g e 
m aakt. O f  d it  strak s v o o r  a llen  
o o k  za l b li jk e n  m o e t n a tu u rlijk  
w o rd e n  a fg e w a ch t . M a a r v a n  
G o e s  e n  R illa n d -B a th  z ijn  w i j 
zeker.
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Mr H. BIJLEVELD
Wij moeten een naam schrappen van de 

lijst der gasten voor de Jubileumtoogdag. De 
naam van een man, die wij op die dag gaarne 
in ons midden zouden hebben gezien. Mr H. 
Bijleveld is vrij onverwacht van ons heen
gegaan. Op de leeftijd van 68 jaar heeft God 
de Here hem tot Zich genomen. Jarenlang 
was hij secretaris van het Centraal-Comité. 
Met hem verliezen wij opnieuw een van de 
voormannen van de oude stempel. Het was 
op de bondsdag van de J.V; in Den Haag — 
in het circus van Scheveningen, dat ik hem 
voor' het eerst hoorde spreken. Het scheen 
met de geluidsinstallatie niet in orde te zijn. 
Maar Bijleveld had de microfoon niet nodig 
om zich verstaanbaar te maken. Hij zoog 
zijn longen eens heel goed vol en toen don
derde het langs de rijen ,,de concentratie 
van jong gereformeerde jeugdkracht” toe en 
het klonk als een bazuin. Vanaf de achter
ste bank zag men de adamsappel bewegen 
en toch scheen het spreken hem geen in
spanning te kosten. Naast Schouten was hij 
de enige, die zo iets kon, En 4an de manier 
van spreken. De woordkeus! De geestdrift! 
De bewogenheid!

Vandaag lusten we dat niet meer. We zeg
gen dat een beetje hautain terugblikkend

op de vroegere periode. Toen was het hand- 
jeklappen en applaudisseren. Ik weet het 
nog zo net niet! Wanneer een vent zich met 
bezieling geeft in zijn spreken, dan geloof 
ik dat hij vandaag ook nog gehoor heeft 
èn van jong èn van oud. Wanneer een zo 
warm hart spreekt, dan zal hij ook vandaag 
zalen vol trekken.

Vooral als spreker is Mr H. Bijleveld op 
de voorgrond getreden, de' vooroorlogse 
periode waren we wat dat betreft werkelijk 
verwend. Schouten, De Wilde, Bijleveld, Prof. 
Diepenhorst, Dr Beumer, C. Smeenk, C. van 
de Heuvel reisden stad en land af. Maar 
toen was er waarschijnlijk ook meer animo 
bij het publiek voor grote vergaderingen 
dan tegenwoordig.

In 1946 heeft Mr Bijleveld zich als secre
taris van het Centraal Comité teruggetrok
ken. In zijn schriftelijk bedanken deelde 
hij mede dat hij meende zijn plaats te moe
ten afstaan aan een jongere. En zo is het 
ook gebeurd. Ir Van Riessen is hem als zo
danig opgevolgd.

Nu hebben wij hem naar zijn laatste rust
plaats gebracht. Midden in dit leven zijn wij 
door de dood omvangen. De mond, die zo 
bevelend kon spreken, zwijgt. Maar voor ons 
spreekt hij, ook- nadat hij gestorven is, van 
Gods goedheid en trouw.

Voor onze A R. Vrouwen

18 Maart - Op maar Utrecht
Naar het schijnt heeft de grote ver

gadering van A.R. Vrouwen, welke 
enige jaren geleden op initiatief van 
SCEVAR te Hilversum werd gehouden, 
naar meer gesmaakt. Want van aller
lei zijden is er daarna aandrang geoe
fend nog eens zo’n bijeenkomst te be
leggen. Velen, die teleurgesteld waren, 
doordat zij de dag niet hadden kunnen 
meemaken, hetgeen o.a. behalve we
gens persoonlijke omstandigheden, al 
wel het geval moest zijn omdat de 
plaatsruimte betrekkelijk beperkt was, 
hoopten dat de 'eventuele volgende 
keer deelneming op groter schaal mo
gelijk zou worden gemaakt.

Tegemoetkomend aan de geuite 
wensen heeft het Landelijk Studie
centrum van Vrouwelijke Anti-Revo- 
lutionairen het plan opgevat een con
ferentie te beleggen in de maand 
Maart, die door een groot aantal vrou
wen zal kunnen worden bij gewoond. 
De zaal voor deze dag gehuurd, kan 
ruim 450 vrouwen herbergen. Wij zijn 
erg blij dat de gastvrijheid nu dus heel 
wat ruimer kan worden betracht dan 
de vorige maal.

Bij het vaststellen van het program
ma voor deze openbare bijeenkomst is 
er naar gestreefd zowel onze huisvrou
wen en gezinsmoeders als onze wer
kende vrouwen iets te bieden, waarvan 
men- zeker kan zijn dat het haar zal 
boeien. Bovendien hopen we daarmee 
te bereiken, dat de belangstelling van 
deze verschillendé groepen van vrou
wen voor elkanders problemen — die 
gewoonlijk niet al te groot is — wordt 
gestimuleerd.

De bedoeling is, dat niet alleen -door 
het feit van deze bijeenkomst, maar 
ook door de samenstelling van de agen
da de onderlinge band wordt versterkt 
en de politieke belangstelling verleven
digd.

De vergadering zal gehouden wor
den D.V. op Donderdag 18 Maart te 
Utrecht in het Gebouw voor ÏCunsten 
en Wetenschappen, Mariaplaats 2, aan
vang 10.30.

Het programma ziet er als volgt uit:
In de ochtendvergadering zal, na het 

openingswoord van de presidente een 
voordracht gehouden worden door de 
Hoogedelgestrenge Heer H. Algra, lid 
van de Eerste Kamer der Staten-Gene- 
raal, over „Overheidsbemoeiing in ver
band met het Gezin.”

In de middagvergadering, aanvan
gende te 2  uur zal het vraagstuk van 
„Gelijkwaardige beloning voor gelijke 
arbeid” , van verschillende zijden wor
den bezien. Voor deze stof is gekozen 
de vorm van podiumgesprek. Uit de 
zaal mogen vragen gesteld worden 
aan de dames, die ter beantwoording 
daarvan op het podium aan een tafel 
zitten. Deze moderne vorm van het z.g. 
Forum zal naar gehoopt wordt, ge
schikt blijken, om op aantrekkelijke 
wijze onderscheiden facetten van dit 
moeilijke vraagstuk te belichten.

In het Forum zullen zitting hebben 
Mevrouw O. H. Attema-Roosjen, Mej. 
Dr A. Meima, Psychiater, Wolfheze, 
Mej. M. Schenkeveld, Landelijk Secre
taresse voor het Geref. Jeugdwerk, Mej. 
A. S. Prinselaar, Hoofd Aanneembu- 
reau voor Vrouwelijk Personeel der 
N.V. Philips, Mevrouw C. M. Tonkens- 
Kaajan, Mej. Mr E. W. Vertregt, maat
schappelijk werkster bij de P.T.T. te

Amsterdam. De leiding berust bij Me
vrouw Dr F. T. Diemer-Lindeboom.

Zowel de ochtend als de middagbij- 
eenkomst zal worden opgeluisterd 
door enige voordrachten van de be
kende declamatrice Mevrouw Miep 
Wielenga-Quelle.

Ieder kan zijn eigen meegebrachte 
lunchpakket je in de zaal nuttigen. Men 
kan ook in hetzelfde gebouw lunchen, 
kosten ongeveer ƒ 3.50. Dit laatste 
graag mededelen bij het bestellen van 
de kaarten.

T oeg a n g sk a a rten  k u n n en  w o r d e n  
a a n g ev ra a g d  a  ƒ 2.50 u its lu iten d  p e r  
p os tw isse l o f  o p  g iro re k e n in g  N o . 
563326 b ij M e ju ffr o u w  M . J . S ch e n k e - 
v e ld , D a  C osta laan  1, Z e ist, v ó ó r  28 
F e b ru a r i a.s.. W ilt  U  b ij U w  b e ste llin g  
o o k  e v e n  v e rm e ld e n  o f  U  d e  re isk osten  
v e r g o e d  w en st o f  d e z e  v e rg o e d  k u n t 
k r ijg e n  v a n  d e  k ie sv e re n ig in g ?

De toegangsprijs tot deze conferentie 
bedraagt ƒ 2.50.

Daar SCEVAR niet graag zou zien 
dat er ook maar iemand zich van deel
neming' zou onthouden vanwege de 
reiskosten, zal er naar gestreefd wor
den deze voor ieder, voor wie die kos
ten enig bezwaar opleveren, zoveel 
mogelijk te vergoeden. In dit verband 
is ook contact gezocht met onze kies
verenigingen, waaraan gevraagd is ten
minste voor één van haar vrouwelijke 
leden de reiskosten op zich te nemen.

De vergadering zal zijn afgelopen 
omstreeks half vijf, zodat u hiermede 
rekening kunt houden met Uw trein.

Wij hopen met elkaar een leerzame 
en gezellige vergadering te hebben. 

Namens het Bestuur van SCEVAR 
Dr F. T. Diemer-Lindeboom, pres. 
Mr J. J. Boot, secr.
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Beiden driekwart eeuw!
M r J. A . d e  W ild e  is o p  7 J a n u a r i j.1. 75  ja a r  g e w o r 

d en . H e t  C e n tra a l C o m ité  h e e f t  h e m  bij d e z e  g e le g e n h e id  
o f f i c i e e l  g e fe l i c i t e e r d .  T e g e n o v e r  d e  m a n , d ie  z o v e e l  
ja re n  in  d e  T w e e d e  K a m e r  h e t  p le i t  v o e r d e  v o o r  o n z e  
a n t i- r e v o lu t io n a ir e  b e g in s e le n , en  d ie  z o v e le  ja r e n  d e  
T w e e d e  v o o r z i t t e r  w a s  v a n  o n z e  p a rtij w as d it  h u ld e 
b lijk  b ij z ijn  7 5 s te  v e r ja a r d a g  o p  z ijn  p la a ts .

D e  sta a t v a n  d ie n s t  v a n  M r  J. A .  d e  W ild e  is g r o o t .  
R a a d s lid , W e t h o u d e r  v a n  D e n  H a a g , T w e e d e  K a m e r l id ,  
M in is te r , E e rs te  K a m e r lid .
M aar v o o r  d itm a a l g a a n  d e  g e d a c h te n  t o c h  w e l in  h e t  
b i jz o n d e r  n a a r  d e  k o r t e  p e r io d e  in  z ijn  le v e n , d ie  v o o r  
de A n t i - r e v o lu t io n a ir e  P a rtij v a n  g r o te  
b e te k e n is  is g e w e e s t . D a t is d e  p e r io d e  
van  M e i 1 9 4 5  to t  J a n u a r i 1 9 4 6 . D r  H .
C o lijn  w as in  I lm e n a u  in  D u its la n d  
o v e r le d e n . M r  J. A . d e  W ild e  w e r d  dus 
v o o r z it t e r  v a n  d e  A n t i - r e v o lu t io n a ir e  
P a rtij, d ie  o p  3 0  J u n i 1 9 4 1  o f f i c i e e l  
d o o r  d e  D u its e rs  w a s o n t b o n d e n  m a a r  
d ie  p r a c t is c h  in  h e t  i l le g a a l v e r z e t  n o g  
b e s to n d .

D a t is n u  a l t ie n  ja a r  g e le d e n .
W a t  e e n  b e r o e r in g  w a s  e r  t o e n !

M o e st  d e  p a rtij w e e r  w o r d e n  g e r e o r g a 
n is e e r d ?  E r  w as in m id d e ls  z o v e e l  v e r 
a n d e rd . O u d e  s c h e id s li jn e n  w a r e n  
w e g g e v a a g d . D e  v e r h o u d in g e n  w a r e n  
to ta a l v e r a n d e r d . A n t i - r e v o lu t io n a ir e n  
en  C h r is te li jk -H is to r is c h e n  z o u d e n  e l 
k a a r m o e t e n  v in d e n  in  e e n  C h r is te li jk e  
N a t io n a le  P a r t ij . I n  F r ie s la n d , z o  w e r d  a lth a n s  in  H o l 
la n d  v e r t e ld ,  w a s  d e  z a a k  p r a c t is c h  re e d s  v o o r  e lk a a r . 
E r w o e i  e en  to t a a l  a n d e r e  w in d  d a n  v o o r h e e n . O p  d e  
c o n fe r e n t ie s  d a v e r d e  h e t  v a n  o n g e z o u t e n  c r it ie k . R a d i 
ca le  m a a tr e g e le n  w e r d e n  v o o r g e s t e ld .  H e t  m o e s t  a l le 
m aa l a n d e rs .

D a t p la a ts te  M r  J. A . d e  W ild e  v o o r  e en  w e r k e l i jk  n ie t  
g e m a k k e li jk e  ta a k . A ls  tw e e d e  v o o r z i t t e r  v e r v in g  hij 
s le ch ts  D r  C o lijn . H e t  C e n tra a l C o m ité  d a t  h ij p r e s i 
d e e r d e  d r o e g  e e n  v o o r l o p i g  k a r a k te r . M e n in g s v e r s c h il  
w as e r  m e e r  d a n  g e n o e g . E n  d e  m a n , d ie  s e d e r t  ja r e n  
p r a c t is c h  v o o r z i t t e r  w a s  v a n  h e t  C e n tra a l C o m it é  in  
d e  tijd  d a t  M r  d e  W ild e  m e t  D r  C o lijn  m in is te r  w a s , 
v a n  1 9 3 3  t o t  1 9 4 0  —  d ie  m a n  —  t o e n  n o g  g e w o o n
J. S c h o u te n  —  w a s  n o g  in  D u its la n d . Z o u  h ij t e r u g k o m e n  
u it h e t  c o n c e n t r a t ie k a m p ?  E n  z o  ja  —  h o e  z o u  h ij t e r u g 
k o m e n ?  M a a r  in m id d e ls  m o e s t  e r  w o r d e n  g e h a n d e ld !  E n  
dat w a s  v e r r e  v a n  e e n v o u d ig !  W a n t  d e  o p v a t t in g e n  
w a re n  w i ld  en  r a d ic a a l .

In  d ie  p e r io d e  h e b b e n  M r  J. A . d e  W ild e  en  M r  H . B ij- 
le v e ld  h e t  s tu u r  v a n  d e  A n t i - r e v o lu t io n a ir e  P a r t ij g e g r e 
p en  en  b e le id v o l  h e b b e n  zij h e t  s c h ip  d o o r  d e  b r a n d in g  
m a n o e u v r e e r d  t o t d a t  h e t  r o e r  in  d e  h a n d e n  v a n  d e  h e e r
J. S c h o u te n  k o n  w o r d e n  o v e r g e d r a g e n .

D a t d it  la a ts te  g e b e u r d e  is v o o r  e en  g o e d  d e e l  h e t  
w e rk  v a n  M r  J. A . d e  W ild e  g e w e e s t . E n  ik  a ch t  d it  e en

v a n  z ijn  g r o t e  v e r d ie n s te n . H ij, d e  m a n  m e t  e en  a c a d e m i
s ch e  o p le id in g , m e t  m in is te r s e r v a r in g , m e t  e e n  sta a t v a n  
d ie n s t , d ie  m e e r  t o t  d e  v e r b e e ld in g  v a n  h e t  v o lk  s p ra k  
d a n  d ie  v a n  d e  h e e r  J. S c h o u t e n , b e g r e e p  d a t  o p  d it  m o 
m e n t  d e  le id in g  in  d e  h a n d e n  v a n  d e  h e e r  S c h o u t e n  
m o e s t  w o r d e n  g e le g d  en  v a n  z ijn  k a n t  h e e f t  h ij d it  b e 
v o r d e r d ,  v o o r z o v e r  h e m  d it  s le c h ts  m o g e l i jk  w a s . D a t  d e  
D e p u t a t e n v e r g a d e r in g  v a n  2 3  J a n u a r i 1 9 4 6  e e n s te m m ig  
d e  h e e r  J. S c h o u te n  t o t  z ijn  v o o r z i t t e r  k o o s  is g o e d d e e ls  
h e t  w e r k  g e w e e s t  v a n  M r  J. A . d e  W ild e ,  d ie  d a a rb ij z ic h  
z e l f  v o l l e d ig  w e g c i j fe r d e  e n  g e n o e g e n  n a m  m e t  d e  
tw e e d e  p la a ts .

M o e il i jk  w a r e n  o p  p o l i t ie k  te r r e in  
d e  o m s t a n d ig h e d e n  g e d u r e n d e  d e  e e r 
ste  m a a n d e n  n a  d e  b e v r i jd in g . D ik w ijls  
k w a m  h e t  m in  o f  m e e r  g e ïm p r o v is e e r d e  
M odekram en in  v e r g a d e r in g  b ije e n . D r  
B ru in s  S lo t  en  D r  J. D o n n e r  n a m e n  o .a . 
r e g e lm a t ig  a an  d e  b e r a a d s la g in g e n  d e e l. 
D ie p g a a n d  w a s  s o m tijd s  h e t  V e rsch il 
v a n  in z ic h t . M a a r  m e t  v a s te  h a n d  en  
d o e lb e w u s t  g a f  M r  J. A . d e  W ild e  l e i 
d in g . D a a rb ij b l e e f  h ij z ic h  z e l f  g e lijk . 
R o n d u it  a n t i - r e v o lu t io n a ir  m a a r  m e t 
e e n  o p e n  o o g  v o o r  d e  g e w ijz ig d e  o m 
s ta n d ig h e d e n  e n  v e r h o u d in g e n . H e t  
K a m e r l id  v a n  v ó ó r  d e  o o r lo g ,  d e  p o p u 
la ir e  m in is te r  o n d e r  C o lijn , d e  g ra a g  
g e z ie n e  s p r e k e r  o p  v e r g a d e r in g e n  v a n  
d e  k ie s v e r e n ig in g e n , o o k  v a n  d e  je u g d , 
m a a r  v o o r a l  d e  b e k w a m e  s tu u rm a n  

i n d e  m o e i l i jk e  d a g e n  n a  d e  b e v r i jd in g , t o e n  ie d e r 
e e n  b e r e id  w as a lle s  o v e r  h o o p  te  h a le n  en  in  sta a t o m  
al h e t  o u d e  o v e r  b o o r d  te  g o o ie n , d a t  is d e  b e te k e n is  v a n  
M r  J. A . d e  W ild e  v o o r  o n z e  A .R . P a r t ij v a n  v a n d a a g .

D a a r v o o r  w a r e n  n o d ig :  b e le id ,  s ta n d v a s t ig h e id , g e v o e l  
v o o r  h e t  n ie u w e  e n  v e r m o g e n  o m  d o o r  te  z e tte n . D ie  
k w a l it e i t e n  h e e f t  M r  J. A . d e  W ild e  o o k  o p g e b r a c h t  en  
v o o r  e e n  g r o o t  d e e l  is h e t  p r o v is io n e e l  h e r s te l y a n  d e  
A n t i - r e v o lu t io n a ir e  P a r t ij a a n  h e m  te  d a n k e n . O n d e r  
z ijn  v o o r z it t e r s c h a p  w e r d e n  d e  o n d e r h a n d e l in g e n  m e t  
d e  C .H .U . g e v o e r d  o m  te  k o m e n  t o t  fu s ie . Z ijn  n a a m  
sta a t o n d e r  h e t  c o m m u n iq u é , d a t , m e d e  o n d e r t e k e n d  
d o o r  d e  h e e r  H . W . T ila n u s , w e r d  g e p u b l ic e e r d  en  w a a r 
in  d e  fe d e r a t ie v e  s a m e n w e r k in g  tu sse n  b e id e  p a r t ije n  
w e r d  b e p le i t .  D a t  d it  la a ts te  n ie t  is g e lu k t  k a n  z e k e r  n ie t  
a a n  M r  d e  W ild e  w o r d e n  g e w e t e n , o o k  a l za g  b ij z e e r  w e l 
d e  m o e i l i jk h e d e n  d ie  d a a ra a n  w a r e n  v e r b o n d e n .

M r  J. A .  d e  W ild e  h e e f t  z ic h  th a n s  o m  g e z o n d h e id s 
r e d e n e n  g e h e e l  u it  h e t  p u b l ie k e  le v e n  t e r u g g e t r o k k e n . 
O o k  v o o r  d e  E e r s te  K a m e r  h e e f t  b ij m o e t e n  b e d a n k e n . 
W ij h o p e n  h e m  o p  d e  J u b ile u m  t o o g d a g  te  z ie n  en  h e m  
d a a r  te  b e w ijz e n  d a t  d e  o u d e  A n t i - r e v o lu t io n a ir e  P a rtij 
z ijn  v o o r t r e k k e r s  n ie t  v e r g e e t , m a a r  o o k  d a t  zij v o l  
le v e n s k r a c h t  d e  t o e k o m s t  m o e d ig  o n d e r  d e  o g e n  z ie t . 
O o k  d e  A n t i - r e v o lu t io n a ir e  B a rtij v ie r t  d a n  h a a r  7 5 s te  
v e r ja a r d a g .

MR J. A. DE WILDE
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TWEE W EKEN

Berlijnse conferentie
D r i e  t e  g e  n E é n  JAC. S. HOEK

Als ridders uit oude tijden stonden aan de deur van de 
conferentiezaal van de Russische Ambassade in Oost-Berlijn 
vier Sovjet-kavaleristen, prachtig uitgedost in krijgstenue en 
met getrokken sabels. Molotov had van alles bedacht om het 
zijn gasten naar de zin te maken. Tijdens de pauzes in de 
besprekingen konden de Amerikaanse, Britse en Franse diplo
maten in een zaal, die in een bloemenzee was omgetoverd, 
zich aan een koud-buffet te goed doen aan de meest uitgelezen 
spijzen. Zij aten kaviaar van een met goud verguld blauw 
porseleinen servies en de heerlijkste pasteien, zalm enz. Voor

E d en

de rokers waren er allerlei soorten sigaren en sigaretten en 
de niet-rokers konden zich te goed doen aan sovjet-chocolade 
verpakt in gouden Staniol-papier. Geweldige schotels met de 
heerlijkste zuidvruchten beladen werden rondgedeeld. „Alles 
uit de Krim” , zei een Sovjet-diplomaat en hij voegde er ver
ontschuldigend aan toe „behalve de bananen”. In de pauzes 
zaten de Russen, de Amerikanen, de Engelsen en de Fransen 
aan kleine tafels geanimeerd te praten en Krimwijn en Wodka 
te drinken, Molotov bracht toasten uit op zijn Westelijke 
collega’s de Amerikaan Dulles, de Fransman Bidault en de 
Brit Eden. Molotov maakte grapjes met hun echtgenoten. 
De vrouwen waren maar mee gekomen, want de conferentie 
van de Grote Vier plegen altijd lang te duren. De Russische 
minister Molotov was (op een officiële receptie) erg vrien
delijk tegen mevrouw Dulles. Mevrouw Dulles wilde de con
ferentiezaal wel eens zien, waar haar man en de beide andere 
Westelijke ministers de laatste weken met Molotov „slag” 
hadden geleverd. „Het viel niet mee” , zei Molotov vertrou
welijk, „want het is drie tegen één” . De pers meldde dat 
Molotov verrukt was over het charmante antwoord' van me
vrouw Dulles: „Dat is u best toevertrouwd” . Wanneer men 
de memoires van verschillende staatslieden leest over de 
laatste twintig jaar, dan krijgt men daaruit van Molotov geen 
verheven indruk. Sommigen zien in hem niets anders dan een 
man zonder eigen ideeën de papagaai van Stalin. Een Franse 
diplomaat noemde hem een domme, kinderlijke man. een 
slaafse ambtenaar. Wij geloven, dat de Amerikaanse minister 
van buitenlandse zaken, Foster Dulles, gelijk had, toen hij 
Molotov prees om zijn uitzonderlijke diplomatieke kwaliteiten. 
Molotov is de diplomaat, die als een grootmeester van de 
tactiek aan de Russische buitenlandse politiek de sinistere 
grilligheid schenkt, die de Westerse diplomaten zo in verwar
ring brengt. Minister Dulles moest na twee weken propa- 
ganda-oorlog op de Berlijnse conferentie uitroepen: „Nog nim
mer ben ik zo in verwarring geweest dan na de rede van 
minister Molotov.” Het is waarschijnlijk, dat Molotov zich na 
de dood van Stalin iets vrijer en gemakkelijker kan bewegen. 
Belangrijker is echter na te gaan of er tekenen zijn, die er 
op wijzen, dat de Russische politiek ten aanzien van West- 
Europa en de overige Westelijke landen zich na de dood van 
Stalin heeft gewijzigd.

De buitenlandse politiek van Stalin kan men het beste ty
peren met een aanhaling uit het schitterend boek van de 
pas verongelukte Australische journalist, Chester Wilmot 
„De strijd om Europa” : „De diplomatieke geschiedenis van 
de oorlog en van de naoorlogse tijd toont aan, dat de Russen 
internationale conferenties beschouwen als gelegenheden, 
waar men officiële erkenning tracht te verkrijgen van feite
lijke situaties, die door de macht zijn gecreëerd niet als ge
legenheden, waar men onderhandelt over accoorden, die op 
redelijkheid zijn gebaseerd en op wederzijdse aanvaarding” .

Deze traditie van de conferentie van Yalta en Potsdam in 
1945 heeft Molotov ook gevolgd op de conferentie van Berlijn 
in 1954. In dit opzicht is er dus geen verandering te consta
teren. Stalin heeft de profetie die Churchill op 13 Mei 1945, 
nauwelijks een week na de capitulatie van Duitsland, heeft
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gedaan, volledig in vervulling doen gaan. Churchill zei toen: 
„Wij zullen op het Europese continent ons er van moeten 
verzekeren, dat de eenvoudige en eervolle doeleinden, waar
voor wij de oorlog zijn ingegaan, na de overwinning niet 
worden weggevaagd of in de komende maanden niet worden 
verkracht en dat de woorden „democratie” en „bevrijding” 
hun ware betekenis zullen behouden, die wij er altijd aan 
gegeven hebben. Waarom de Hitler-Duitsers straffen voor 
hun misdaden, indien de regering van wet en recht niet op
nieuw wordt gevestigd, indien totalitaire regeringen en poli-
tie-staten de Duitse indringers gaan vervangen......  Het past
de overwinnaars in dit uur der overwinning naar hun haard
steden terug te keren en krachtens hun noblesse zich de 
geweldige bevoegdheden waardig te tonen, waarover zij be
schikken.” V^j behoeven slechts Fins Karelië, Estland, Let
land, Lithauen, Polen, Tsjeeho-Slowakije, Oostenrijk, Honga.- 
rije, Roemenië, Bulgarije en Oost-Duitsland te noemen om 
aan te tonen wat Stalin verstond onder „democratie” en 
„bevrijding” . Malenkow en Molotov zetten deze politiek voort.

Is er dan helemaal niets veranderd na Stalins dood? Alge
meen is men geneigd deze vraag bevestigend te beantwoor
den. Men denkt dan vooral aan de wijzigingen in de binnen
landse politiek van Sowjet-Rusland. Het hardvochtige regiem 
van Stalin schijnt aanmerkelijk milder te zijn geworden. Alle 
krachten schijnen te worden aangewend om de Russische be
volking beter te voeden en te kleden. Landbouwhervormingen 
zijn aangekondigd en de vestiging van nieuwe industrieën, 
vooral lichte industrieën, is in volle gang. Na de dood van 
Beria worden de teugels van het politie-apparaat gevierd. 
Rusland brengt grote hoeveelheden van het door Stalin op
gepotte goud op de wereldmarkt tot financiering van de 
importen van allerlei goederen die de Russische bevolking de 
beloofde verbeteringen moeten brengen. De correspondent van 
United Press, Shapiro, heeft in een serie hoogst leerzame 
artikelen in het Franse dagblad „Le Monde” uitvoerig be
schreven welke veranderingen het laatste laar in Rusland 
hebben plaats gevonden. Deze journalist is één van de beste 
Rusland-kenners. Getrouwd met een Russische vrouw, heeft 
hij vijf en twintig jaar in Rusland gewoond. Zijn conclusie is 
echter, dat ondanks al deze veranderingen de doelstellingen 
van de Russische politiek dezelfde zijn gebleven. Malenkow 
mag het bekende eenvoudige en grove hemd uit de Stalin- 
periode hebben uitgetrokken, hij kleedt zich thans evenals 
Lenin deed op Westerse wijze met boord en. das, maar hij 
en de andere leden van het collegiale Soviet-regeringsorgaan 
streven onveranderd de Marxistisch-Leninistische idealen na. 
Men krijgt de indruk dat de politiek van Malenkov en de 
zijnen op korte termijn gericht is op consolidatie naar binnen 
en naar buiten. Men zegt dat de economie de zwakste kant 
van Stalin was en dat Malenkov daarvoor veel meer oog heeft. 
Stalin had de laatste jaren van-zijn leven „haast” . De buiten
landse politiek had zijn grootste belangstelling. Tijdens zijn 
leven nog wilde hij de communistische macht in Europa en 
Azië zo ver en zo hecht mogelijk vestigen.

Evenals bij Stalin wordt na zijn dood de binnenlandse poli
tiek daarvan ondergeschikt gemaakt. Door Stalin werd het 
hoofdaccent gelegd op de zware industrie, op de bouw van 
gigantische waterstaatswerken, de atoombom enz. Dat het 
Russische volk in de diepste armoede leefde, deerde hem 
minder. De ophouw van het militaire apparaat w as. nummer 
één. In Europa en Azië pleegde hij agressies. Grote volken 
en staten werden onder de macht van het communisme ge
bracht. Wij denken aan China en Tsjeeho-Slowakije. De wereld 
werd bloot gesteld aan een duivels sluwe propaganda en het 
Russische vólk werd opgezweept tot een giftig wantrouwen 
tegenover het Westen. De ijzeren „rode tsaar” werd gevreesd 
en vereerd door alle communisten van China tot ver in het 
hart Van Europa. Vrees was er ook bij de vrije volken van 
het Westen. Het tot standkomen van het Noord-Atlantische

Foster Dulles

pact v^n collectieve verdediging was daarvan het gevolg.
Na de dood van Stalin trad er ontspanning in, in het kamp 

van de communisten en daarbuiten. In. Oost-Duitsland ram
melden de onderworpen Duitsers aan hun slavenketting. In 
Rusland zelf vond eveneens een ontlading plaats. De erfge
namen van Stalin ruimden Beria en zijn afschrikwekkend 
politie-apparaat op, lieten de mensen vrijer ademhalen en 
beloofden hun beter voedsel, meer schoenen, kousen en kleren. 
In het Westen was het Winston Churchil, de Engelse minister
president, die een paar maanden na Stalin’s door de tijd rijp 
achtte voor het houden van een gesprek op het hoogste ni
veau tussen Eisenhower, de Amerikaanse president, Laniel, 
de Franse minister-president, Malenkov, de nieuwe Russische 
minister-president en hemzelf. Churchill achtte het ogenblik 
gekomen om met de Russen tot een vreedzame regeling te 
komen van de wereldproblemen, speciaal van het Duitse 
vraagstuk. Malenkov en de zijnen hebben op geen enkele wijze 
laten merken, dat zij voor deze bijeenkomst voelden. Amerika, 
Engeland en Frankrijk hebben daarna geprobeerd de Russen 
over te halen tot het houden van een conferentie van de vier 
ministers van buitenlandse zaken. Maandenlange nota-wisse- 
ling met Rusland hierover toonde aan, dat Moskou geen zin 
had in deze bespreking.
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Kon men in de binnenlandse politiek van het Kremlin spre
ken van een New-Look, velen menen dat Malenkow en de 
zijnen op het buitenlandse front geen nieuwe wegen wisten te 
vinden. De Russische nota’s bleven wijzen op handhaving en 
uitbreiding van Rusland’s machtspositie en verzwakking en 
verslapping van de defensieve kracht van het Westen. Sinds 
de Europese Defensie Gemeenschap op het program van de 
Westelijke mogendheden staat, heeft Rusland getracht Frank
rijk ervan af te houden hieraan mee te doen door in alle toon
aarden de gevaren van het Duitse militairisme af te schilderen 
en West-Duitsland ervoor te waarschuwen, dat de hereniging 
van Oost- en West-Duitsland ónmogelijk wordt, wanneer het 
tot de E.D.G. toetreedt. Dat het doelwit van de Russische 
politiek na de daverende verkiezingsoverwinning van Ade- 
nauer in West-Duitsland vooral gericht is op het innerlijk 
verdeelde en verzwakte Frankrijk, is 
zowel voor en tijdens de conferentie van 
Berlijn duidelijk gebleken. Bovendien 
blijken de Russen te speculeren op het 
„realisme” - van de Engelsen, dat een 
internationale ontspanning wil bereiken 
door vergroting van de handel tussen 
Oost en West, met Oost-Europa zowel 
als met communistisch China. Het is 
geen toevalligheid, dat gelijktijdig met 
de conferentie in Berlijn een Engelse 
handelsmissie in Moskou een order van 
4 milliard gulden loskrijgt en dat een 
Franse handelsdelegatie eveneens een 
flinke hoeveelheid opdrachten mee naar 
huis kreeg. Indirect wordt hierdoor 
eveneens op de groot-industriëlen van 
West-Duitsland, die zo’n grote invloed 
plegen te hebben op de politieke par
tijen in Duitsland, een sterke druk uit
geoefend. Ook West-Duitsland zit te 
springen om buitenlandse orders. Het 
zal niemand ontgaan dat de nieuwe eco
nomische politiek van Malenkow en mes 
is dat naar twee kanten snijdt. Het 
soeiaal-economische peil van de Russi
sche bevolking wordt er door verhoogd 
en het prestige van het communistische 
regiem versterkt enerzijds, doch de 
rivaliteit in het Westelijke blok, waar 
het angstspook van een economische 
crisis rondwaart, kan leiden tot ver
zwakking van de Westelijke samenwer
king anderszijds.

De sleutel tot het vinden van de nieu
we taktiek in de buitenlandse politiek 
van Sovjet-Rusland na Stalin’s dood. 
moet waarschijnlijk gezocht worden in 
de nieuwe economische politiek en in de 
economische moeilijkheden, die de Rus
sen op korte termijn in het Westelijke 
kamp verwachten.

Men mag nooit vergeten dat de Rus
sische communisten voor alles in het 
historisch materialisme geloven. Dat 
Molotov op de Berlijnse conferentie de 
oude lijn van Yalta en Potsdam aan
hield, zal niemand verwonderen, hoewel 
dit wel velen heeft teleurgesteld. Deze 
oude lijn is: elk gesprek met het Wes
ten dienstbaar maken aan het Sovjet- 
imperialisme, aan de wereldrevolutie.
De hoop van de Westelijke staatslieden 
was, dat er op ’t punt van de hereniging

van Oost- met West-Duitsland op basis van vrije democra
tische verkiezingen, zoals indertijd in 1945 op de conferentie 
van Potsdam tussen Truman, Stalin en Attlee was overeen
gekomen, tot een accoord was te komen. Die hoop werd 
eigenlijk reeds voordat de conferentie begon de bodem 
ingeslagen. De commandanten van de vier sectoren in Ber
lijn, de Amerikaanse, de Engelse, de Franse en de Russische 
sector hadden tot taak om het met elkaar eens te worden 
over de plaats waar de conferentie in Berlijn zou worden 
gehouden. Van Westelijke kant werd voorgesteld de plaats 
van conferentie te laten rouleren over de verschillende sec
toren. De Russische commandant eiste echter, dat de con
ferentie voor de helft van de tijd in de Russische sector en 
voor de andere helft in de Westelijke sector werd gehou
den. Twee en vijftig uur lang heeft men hierover „gebek

vecht” . Daarbij kwam in dé herinnering 
hoe in het voorjaar van 1951 de plaats
vervangers van de vier ministers van 
buitenlandse zaken op vier en zeventig 
zittingen in het Palais de marbre rosé 
in Parijs tevergeefs hebben getracht een 
agenda samen te stellen voor een vier- 
mogendheden-conferentie. Wanneer de 
Amerikaanse regering aan de ruzie van 
de vier stadscommandanten in Berlijn 
geen einde had gemaakt door de Rus
sische eis in te willigen, was de confe
rentie op de 25ste Januari niet begon
nen. Het Westen had reeds genoegen 
genomen met de verplaatsing van de 
conferentie van Lugano naar Berlijn en 
het had reeds zijn eis laten vallen, dat 
op deze conferentie alleen Duitsland en 
Oostenrijk op de agenda werden ge
plaatst. Ditmaal zou het Molotov niet 
gelukken via procedure-moeilijkheden 
het gesprek met het Westen te ontwij
ken. Toen Molotov dan ook op de 
eerste vergaderdag van de conferentie 
zijn voorstel deed om als punt één op de 
agenda te plaatsen: vermindering van 
de internationale spanning, als punt 
twee Duitsland en als punt drie: Oos
tenrijk, ging de Russische vlieger niet 
op. Tot grote verwondering van Molo
tov aanvaardden de Amerikaanse mi
nister van buitenlandse zaken, Dulles, 
zijn Britse collega Eden en de Franse 
leider van de buitenlandse politiek' Bi- 
dault het voorstel van Molotov. Een 
week lang hebben de vier ministers toen 
over punt één gesproken. Molotov stelde 
daarbij voor in Mei of Juni een vijf- 
mogendhedenconferentie bijeen te roer 
pen van Frankrijk, Engeland, Amerika, 
communistische China en de Sovjet
unie om dringende maatregelen te be
ramen voor de vermindering van de 
spanning in de internationale betrek
kingen. Ook in Palais Rosé te Parijs in 
1951 had dit punt als het eerste op de 
Russische ontwerp-agenda gestaan. In 
die tijd vochten de troepen van de Ver. 
Naties tegen de Chinese agressor in Ko
rea. In Korea is er sinds enkele maanden 
een wapenstilstand getekend. Molot-ov 
meende blijkbaar dat een gesprek met 
Rood-China geen belemmering meer be- 
iioefde te zijn. Maar de Amerikaan DullesM o lo to v
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De conferentie te Berlijn

herinnerde hem eraan, dat Rood-China nu al maandenlang 
het houden van de politieke conferentie tegenhoudt, die onder 
leiding van de Ver. Naties zou worden gehouden om tot de 
vestiging van een vrij, democratisch en verenigd Korea te 
komen. Laten de Chinezen eerst maar eens hun vredeswil 
tonen, voordat wij met hen gaan praten op het niveau van 
de wereldpolitiek. Zolang dat niet gebeurt, is Amerika niet 
bereid de regering van communistisch China te erkennen. 
De Franse minister van buitenlandse zaken had eveneens 
bezwaar tegen een vijfmogendhedenconferentie met Rood- 
China, zolang de strijd van ,de rebellen in Indochina tegen de 
Fransen vanuit Peking wordt gevoed en geleid. Minister Eden 
vond het beter de verschillende wereldproblemen afzonderlijk 
te behandelen en geen verband te leggen tussen de oplossing 
van de moeilijkheden in het Verre Oosten en die van de vraag
stukken in West-Europa. Zolang communistisch China geen 
bewijs levert, dat het aan de oplossing van de Aziatische 
problemen wil meewerken, leek het hem verstandiger, dat de 
vier mogendheden, die bepaald nauw omschreven verantwoor
delijkheden ten aanzien van Duitsland hebben, eerst trachten 
de Duitse vraagstukken op te lossen.

Wij zullen niet uitvoerig ingaan op de schermutselingen 
tussen de Westelijke ministers en Molotov. Wanneer wij dit 
schrijven is de derde week van de conferentie reeds begonnen 
en zijn de ministers van de Grote Vier in geheime vergade
ring bijeen. De Russische minister legde zich de eerste week 
erbij neer dat punt één van de agenda werd overgeslagen op 
voorwaarde, dat er in de loop van de conferentie een geheime 
kleine bijeenkomst zou worden gehouden, waarop de ministers 
zouden onderzoeken of een toenadering kan worden bereikt 
niet in die zin, dat met communistisch China algemene inter
nationale problemen zouden worden besproken, maar specifiek 
Aziatische problemen, zoals Korea en Indo-China. Het resul
taat van deze geheime bijeenkomst is nog niet bekend. Dat 
Rusland China ook wil betrekken bij de Europese politiek 
lijkt overigens aannemelijk. Op de conferentie van Potsdam 
in Augustus 1945 werd door de grote drie: Amerika, Engeland

en Sovjet-Rusland afgesproken, dat ook Frankrijk en China 
als volwaardige partners betrokken zouden worden bij de op
stelling van de vredesverdragen met Duitsland en Oostenrijk. 
China stond toen onder leiding van Tsjiang Kay-sjek. Nu 
heeft de communist Mao Tse Toeng de leiding in China in 
handen. Dat het Kremlin er alle belang bij heeft de inter
nationale status van het Chinese communistische regiem tot 
erkenning te brengen, ligt dan ook voor de hand. Daardoor 
worden de Oost-Aziatische problemen aan de Europese ge
koppeld met alle mogelijkheden van marchanderen voor de 
communisten. Zo ligt er een duidelijk verband tussen de 
Franse moeilijkheden. in Indo-China en de deelneming van 
dit land aan de Europese Defensie Gemeenschap evenals tus
sen de economische positie van het Britse gemenebest en van 
Engeland zelf enerzijds en de grote Britse belangen in China 
anderzijds.

De Franse minister van buitenlandse zaken heeft duidelijk 
laten merken dat hij niet bereid is de Frans-Duitse samen
werking in Europa op te geven voor de ijdele hoop, die Rusland 
biedt op een stopzetting van de Indo-Chinese oorlog. Molotov 
heeft de eerste week nog getracht de behandeling van punt 
twee van de agenda, n.1. het Duitse vraagstuk; te vertragen 
door met een nieuw voorstel te komen, n.1. het houden van 
een algemene ontwapeningsconferentie, waaraan ook commu
nistisch China zou moeten deelnemen. De Amerikaanse mi
nister van buitenlandse zaken heeft hierop met bijtend sar
casme geantwoord: „Wie is toch deze Tsjoe en-Lai (de Chinese 
minister van buitenlandse zaken), wiens uitnodiging in deze 
kring al hetgeen in vervulling zou brengen wat tot dusver 
onmogelijk is gebleken? Hij is de leider van een régime, dat 
door een bloedige oorlog een feitelijke machtspositie op het 
Chinese vasteland heeft bereikt, dat zich alleen aan de macht 
heeft kunnen houden door millioenen Chinezen te liquideren; 
een régime dat openlijk agressor in Korea is geworden, dat 
de agressie in Indo-China steunt doordat het agressieve strijd
krachten opleidt, wapent en doorlopend reusachtige hoeveel
heden oorlogsmateriaal levert.” „Dat is de man wiens aan
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wezigheid volgens het aandringen van de heer Molotov de 
wereld in staat zal stellen al haar vraagstukken op te lossen 
en een duurzame vrede en groeiende welstand te bereiken” .

De tweede week van de conferentie werd aan het Duitse 
vraagstuk gewijd. Ook over dit punt werd door de vier mi
nisters fel gedebatteerd. De redevoeringen werden na afloop 
van elke zitting aan de honderden aanwezige journalisten 
uitgereikt, ’s Avonds hielden de hoofdfiguren van de confe
rentie genoeglijke recepties. Maar van enige toenadering over 
het Duitse vraagstuk was geen sprake. Het Westelijke voor
stel, dat door minister Eden werd ingediend, ging uit van 
het houden van vrije, algemene verkiezingen in heel Duits
land, waarvoor de vier mogendheden allereerst een kieswet' 
dienden op te stellen. Vrije algemene verkiezingen voor een 
nationaal' parlèment dienden het uitgangspunt te zijn van 
elk plan, dat beoogt de hereniging van Oost- en West-Duits- 
land te bereiken, aldus de heer Eden. Dit nationale parlement 
zou vervolgens een nieuwe grondwet moeten ontwerpen en 
de vredesonderhandelingen moeten voorbereiden. Zodra de 
grondwet zou zijn aanvaard, diende een nieuwe Duitse rege
ring te worden gevormd. Zolang deze nieuwe Duitse regering 
er niet zou zijn, zouden de Oost-Duitse en West-Duitse re
geringen in functie blijven.

Het antwoord van Molotov op dit voorstel was een grote 
teleurstelling. Het bestond uit een scherpe aanval op de Euro
pese Defensie Gemeenschap, op de Amerikaanse politiek en 
deed een beroep op Frankrijk de E.D.G. te laten varen en zich 
nauwer aan te sluiten aan de Sovjet-Unie. Vervolgens bracht 
hij een tegenvoorstel ter tafel, dat als twee druppels water 
leek op het voorstel, dat twee jaar geleden door de Russen 
werd gedaan. Het voorstel bestond uit twee documenten. In 
het eerste werd voorgesteld de plaatsvervangers van de vier 
ministers van buitenlandse zaken op te dragen binnen drie 
maanden een ontwerp vredesverdrag' op te stellen, dat op een 
voor October te houden vredesconferentie besproken zou wor
den. In het tweede document waren de politieke, economische 
en militaire beginselen neergelegd, welke aan het vredesver
drag ten grondslag dienden te worden gelegd. De Russische 
voorstellen kwamen hierop neer, dat een geneutraliseerd 
Duitsland wordt gevormd, dat niet in staat is zich aan te 
sluiten bij het Westelijke defensie-systeem. Na de rede van 
Molotov, die met de vertalingen twee uur en veertig minuten 
heeft geduurd, repliceerde Dulles vlijmscherp: „Ik kan welis
waar niet spreken voor mijn beide andere collega’s, maar zelf 
kan ik op beperkte tijd wakker blijven, als men maar met' 
nieuwe ideeën komt. Het is mij echter niet mogelijk mij zo 
laat nog te concentreren als ik een afgedraaide plaat steeds 
maar weer moet aanhoren” . Het eenstemmige antwoord van 
de drie Westelijke ministers op het voorstel-Molotov lui.dde 
dan ook: neen. Minister Eden wees er op. dat uit het voorstel 
niet duidelijk was geworden of de Sovjet-Unie de hereniging 
van Duitsland door vrije verkiezingen wilde bereiken. Pas als 
men dit zou weten kon gezegd worden of de Berlijnse con
ferentie met succes kon worden bekroond. Het antwoord van 
Molotov, dat enige dagen later kwam, wees uit dat het uit
gangspunt van de Westelijke voorstellen, namens het houden 
van vrije, algemene verkiezingen niet werd aanvaard. Hij 
wilde eerst een nieuwe regering „onder uitgebreide deelneming 
van democratische organisaties” (communistische vakbonden, 
jeugdbonden, vrouwenbonden enz.) en daarna pas verkiezingen 
op basis van een kieswet, die door deze regering zou worden 
gemaakt, en die bij voorbeeld de partij van Adenauer als 
zijnde de partij van de „grote monopolies” zou uitsluiten. 
Alle vreemde troepen zouden voor de „verkiezingen” uit 
Duitsland moeten zijn teruggetrokken. Voor het Westen wa
ren de Russische voorstellen uiteraard volkomen onaanvaard
baar. Dat werd onmiddellijk door de drie Westelijke ministers 
gezegd. De Britse minister van buitenlandse zaken stelde 
daarom voor maar over te gaan tot het volgende agenda-punt:

Bidault

Oostenrijk. Verder praten was vruchteloos. Molotov wilde 
daarvan echter niets weten. Hij zou in de derde week van de 
conferentie opnieuw over Duitsland willen spreken. Wacht hij 
op nieuwe instructies van het Kremlin? Wanneer wij dit 
schrijven, is niet bekend wat Molotov nog meer over Duitsland 
wil zeggen.

De eerste twee weken Berlijnse conferentie hebben aange
toond, dat Rusland nog steeds geheel Duitsland onder zijn 
machtsbereik wil brengen, terwijl het vrije Westen Oostr en 
West-Duitsland zich in vrijheid wil laten uitspreken. Minister 
Bidault bracht Molotov duidelijk aan het verstand, dat de 
Westelijke Drie aan een hereniging, van Oost- en West-Duits
land niet de voorwaarde verbinden, dat de nieuwe Duitse 
regering zich gebonden acht aan de ratificatie van het E.D.G.- 
verdrag, dat door de West-Duitse regering is aangegaan. Het 
Westen wil het risico lopen, dat een herenigd Duitsland eigen 
wegen gaat. Molotov is blijkbaar zo overtuigd van de anti- 
Russische stemming in Oost- en West-Duitsland, dat hij zich 
aan geen enkel risico wil bloot stellen. Hereniging betekent 
in het communistische woordenboek „inpalmen” .

Zo liggen de kaarten in Noord- en Zuid-Korea, zo liggen zij 
ook in Oost- en West-Duitsland.
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Militairistisch
Toen in Grouw eens een spreker van 

de P.v.d.A. optrad, vroegen de partij
genoten hem, hoe dat eigenlijk zat met 
het militairisme. Daar was men vroe
ger, in de dagen der „dappere onge
hoorzaamheid” zo tegen geweest, en 
nu stemde men er v oor .. . .

De spreker'was voor die vraag niet 
vervaard. Hij zei: wij zijn voor bewa
pening,' maar tegen militairisme. Mi- 
litairisten zijn in Nederland b.v. de 
anti-revolutionairen. Toen hadden allen 
het begrepen en ieder ging getroost 
naar huis.

Toen in de Eerste Kamer een A.R. 
spreker zei: „de Regering moet geen 
divisies vormen, als er geen waarbor
gen zijn, dat ze ook op de beste wijze 
bewapend worden, toornde Het Vrije 
Volk tegen die rede en noemde haar 
militairistisch. Toen kort daarop de 
heer Vorrink in de Tweede Kamer het
zelfde zei, vond Het Vrije Volk dat na
tuurlijk best. Nu was het niet militai
ristisch. In de laatste tijd schijnen de 
socialisten minder met deze termen te 
werken, al is een deel van de partij
genoten nog altijd voor het gebroken 
geweertje.

Nu heeft de Minister van Oorlog, ir 
Staf, een aantal oudere leerlingen van 
scholen voor voortgezet onderwijs wat 
van het leger laten zien. De openbare 
onderwijzers hebben daar fel tegen ge
ageerd in hun orgaan. De Hervormde 
Synode heeft er nu een brief over ge
schreven', waarin eveneens bezwaar 
gemaakt wordt. Dr Rasker licht die 
brief toe en schrijft letterlijk, dat het 
de bedoeling van de bezoeken was, dat 
de jeugd belangstelling zou krijgen 
voor de strijdmacht. En hij voegt er 
aan toe: anders gezegd, militairistisch 
leren denken!

Wij hebben tegen dit gejongleur met 
de term militairisme ernstig bezwaar. 
Het is een verknoeien van de waarheid, 
wanneer op deze wijze met die term 
wordt gewerkt.

Militairisme is de verheerlijking van 
de oorlog en van de krijgsmacht als 
doel in zich zelf. Het is een cultus.

Wat Minister Staf nastreeft, heeft 
daar niets mee te maken. En het is 
onbehoorlijk, hem zulk een sneer te 
geven, hem op deze wijze bij de half- 
zachten verdacht te maken.

Een verdachtmaking, die geboren 
wordt uit een verwarring van begrip
pen, die onbegrijpelijk is. Die niet eens 
weet te onderscheiden tussen een reële 
gezonde belangstelling voor wat in de
ze tijd helaas onze vrijheid en die van 
onze kinderen — en een ouderwetse 
geest in Pruisisch georiënteerde lan
den, waar het leger tot een afgod werd 
gemaakt.

<~UjLt krant en periodiek
Een nieuwe antithese

De voorzitter van de socialistische Tweede Kamerfractie, mr J. A . W . 
Burger heeft gereageerd op de rede van prof. Romme, uitgesproken op 
een vergadering van de Partijraad der K .V .P . In de socialistische pers is 
men in het algemeen fel ingegaan op de rede van de K.V.P.-fractieleider. 
Maar de argumenten waren vaak zeer vreemd.

Zo heeft m r Burger, blijkens een verslag in „ Het Vrije Volk”, o.m. 
gezegd:

„Het socialisme heeft zich losgebroken uit de a-religieuze verbanning, 
waartoe de confessionele politiek het om politieke redenen — zij het vaak 
met godsdienstige argumentatie — had veroordeeld. Wij zijn duidelijker 
dan ooit een toevluchtsoord geworden voor alle gezindten, die weten, dat 
de westerse beschaving wezenlijk nieuwe maatschappelijke vormen moet 
weten te vinden om de vrije wereld een door millioenen begeerd aanzien 
van vrijheid en rechtvaardigheid te geven.”

Losgebroken uit de a-religieuze verbanning, waartoe de confessionele 
politiek het socialisme had veroordeeld. Ja, ja. Het staat er. Het is dan 
zeker ook niet waar, dat een socialist sprak van „Godsdienst is opium  
voor het volk” en dat een socialist betoogde, dat Godsdienst en socialisme 
zich verhouden als water tot vuur?

Het is toch wel onwaardig om de a-religieuze —  in vele gevallen moest 
wel gesproken worden Van anti-religieuze —  opvattingen van het socia
lisme te wijten aan de voorstanders van Christelijke politiek.

M r Burger heeft nog meer gezegd, hij heeft de nieuwe antithese gesteld 
met deze woorden:

„De Partij van de Arbeid nu is als „doorbraak” een ernstige poging om 
te komen tot een nieuwe scheiding der geesten, waarin men weelr een 
onderscheid kan zien tussen christelijke doeleinden enerzijds en het con
servatisme, het kapitalisme, de reactie anderzijds.”

„Enerzijds” krijgen we dan dus in elk geval de P.v.d.A., die de „christe
lijke doeleinden” dan nastreeft. En anderzijds____? Daar komen dan
zeker de christelijke paganisten!

Gruwende C.H.
Telkens opnieuw zijn er in Christelijk-Historische kring uitlatingen te 

beluisteren, welke nu niet bepaald bevorderlijk zijn voor hartelijke sa
menwerking tussen de beide protestants-Christelijke partijen. Dat is zeer 
te betreuren. In A.R.-kring wordt herhaaldelijk —  en waarlijk niet alleen 
bij de jongeren —  aangedrongen op samengaan van A.R. en C.H., doch 
van C.H.-zijde wordt daarop niet, of anders slechts zeer koel gereageerd.

De heer J. de Ruiter heeft een brief ontvangen van een C.H.-partij- 
genoot en doet daarvan mededeling in de „Christelijk-Historische Neder
lander”. De briefschrijver wenst een eigen C.H.-dagblad en betoogt o.a.:

„Door Hervormden en C.H. kiezers wordt allerwegen gevraagd om een 
Christelijk dagblad, van Gereformeerde en Anti-revolutionaire smetten vrij. 
„Trouw” en de bladen van Diemer worden gelezen door duizenden, die 
dit doen, omdat zij geen neutraal blad willen. Ook zijn er Velen, die van 
armoe neutrale dagbladen lezen, omdat zij gruwen van „Trouw” .

Er ligt een kans voor een nieuw dagblad, dat zich redactioneel richt tot 
de Hervormde Kérk en de C.H.-kiezers. Niet gelijk aan de bestaande Chris
telijke (gereformeerde) dagbladen, die alles christelijk vernissen en ge
speend zijn van alle maatschappelijke dynamiek” .

Ziezo, dat weten w e alweer. W e zijn benieuwd, wat de heer De Ruiter, 
die mededeelt, dat de briefschrijver voorlopig genoeg heeft om na te 
denken, na dat denken te antwoorden heeft.
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* * * Tekort
Natuurlijk, dat weet iedereen: Vroe

ger was het allemaal beter dan nu. Zo 
is het immers altijd geweest. Tenmin
ste, in iedere tijd leven er mensen, die 
het heden niet meer kunnen bijbenen 
en die altijd geneigd zijn iedere.ver
andering als een verslechtering te zien.

Aan dat geklaag doen wij niet mee. 
Maar er is toch wel een punt te noe
men — of begint bij mij nu ook de 
kwaal van „vroeger-beter” ? — waar 
men er toch beter' aan toe was. Ik denk 
aan de bronnen voor onze studie, aan 
het materiaal voor onze inleidingen.

Niet overdrijven; er is wel wat. Denk 
aan de vele brochures, die verschenen 
zijn. En er zijn ook wel boeken te noe
men, een flink aantal zelfs, die we 
goed gebruiken kunnen. Maar wat we 
bepaald missen, dat is een meer samen
vattend, overzichtelijk werk over de 
Anti-revolutionaire politiek voor deze 
tijd. De „standaard-bron” , waar men 
bij zijn inleiding van uit kan gaan. Vo
rige generaties hadden, om maar de 
bekendste te noemen, eerst „Ons Pro
gram” van Dr A. Kuyper, dan „Ons 
Isolement” van Prof. Diepenhorst en 
daarna „Saevis tranquillus in undis” 
van Dr Colijn. Zulke werken behoeven 
we niet aan de kant te zetten. Bestude
ring ervan kan zeker worden aanbevo
len. Maar men moet ze wel lezen met 
een. zeker „oordeel des onderscheids” ; 
ze zijn zeker niet meer in alle opzich
ten up to date.

We zijn, naar ik meen, niet de enige 
jeugdorganisatie, die onder dit pro
bleem zuchten. Dat blijft een schrale 
troost. En dat moet er Joe leiden, dat 
we zoeken naar de oplossing. Wanneer 
we ons jeugdwerk willen actualiseren, 
dan speelt misschien de methode een 
rol. Maar veel belangrijker is, dat de 
stof, die wij behandelen en die de kern 
van ons werk vormt, geactualiseerd 
wordt. Gebracht wordt in een vorm, 
die van deze.tijd is. Met een probleem
stelling, die niet uit historisch oogpunt 
van belang is, maar die grijpt in het 
hart van het politieke leven van van
daag.

* * * Tast toe
Deze inleiding loopt uit op haar te

gendeel. Dat is n.1.: als er dan een 
manco is, gebruik dan in elk geval, wat 
er is.

Gebruik -— we zijn er — in elk geval 
ook het rapport over de Europese inte
gratie, dat onlangs is uitgebracht door 
het college van Advies van de A.R. 
partij.

Het rapport is nogal bondig en daar
door voor sommigen misschien niet 
overal even gemakkelijk. Maar aan de 
andere kant is het helder geschreven 
en systematisch opgebouwd, zodat de 
meesten er zeker door heen zullen ko
men. Misschien ligt er een taak, deze 
stof in eenvoudigen vorm om — en uit 
te werken. In elk geval ligt hier een 
stuk, waar we voor de clubs veel aan 
hebben. En dat we dus moeten ge
bruiken.

Om maar iets te noemen, van wat 
er in dit rapport behandeld wordt: er 
wordt een principieel antwoord gege
ven op de vraag, waar men in onze 
kring niet zelden op stuit, of „de sou- 
vereiniteit deelbaar” is, of een deel 
van de souvereiniteit mag worden 
overgedragen aan een Europees or
gaan. Zal de Europese integratie niet 
leiden tot een socialistisch overwicht? 
Wat kunnen de protestantse christenen 
en dat federale Europa bereiken? Ver
zet ons Program van Beginselen zich 
niet tegen het federalisme? 'Blijft er in 
dat federale Europa nog een plaats 
voor ons Koningshuis?

Het zijn bekendfe vragen. U vindt ze 
hier kort en overzichtelijk behandeld 
en beantwoord.

Anderzijds wordt ons uiteengezet, 
waarom deze integratie door ons moet 
worden nagestreefd. Het gaat erom, 
dat de Europese Volken en Staten, in 
hun huidige constellatie, zich in de 
moderne wereld weer kunnen hand
haven. Economisch en militair is inte
gratie noodzakelijk en een politieke 
integratie, is dan evenzeer onvermij
delijk.

Dat alles wordt in kort bestek be
sproken.. En nu: bestellen bij Dr Kuy- 
perstraat 3.

* * * Ook ons belang
Er is nog een punt, dat in de komen- 

dè weken op de agenda moet staan: 
het 75-jarig bestaan van de A.R. partij. 
Dat is een welkome aanleiding om bij 
het leven van die partij eens extra stil 
te staan.

Men kan dan bespreken, waardoor 
onze vaderen er toe kwamen om in een 
eigen organisatie de politieke strijd 
aan te binden. En waarom dat voor 
onze tijd nog onverminderd van kracht 
blijft.

En zie dan ook dankbaar wat er in 
die politieke strijd tot stand kwam en 
waarom het ging. En hoe die strijd 
ook nu nog de inzet van onze krachten 
vraagt.

Dan kom je terecht bij de jubileum- 
actie. Daarover heeft ieder wel genoeg 
kunnen lezen. Een jubileum als dit 
mag niet alleen leiden tot een „stil 
herdenken” , maar moet ons prikkelen 
tot nieuwe activiteit.

Daarvan zullen we zelf, als Arjos, de 
vruchten kunnen plukken. Het gaat 
immer, zo is meegedeeld, om het ver
krijgen van een betere outillage van 
onze partij. Rapporten over actuele po
litieke vragen. Documentatie. Kader
vorming. Daar zit voor ons muziek in. 
Want daar komt voor ons het materi
aal vandaan voor ons werk. Daarom 
doen we uit louter eigenbelang al mee 
aan dit jubileum.

* * * Buiten de deur
Tenslotte neuzen we - even bij onze 

buren. Er is de laatste tijd enige dis
cussie geweest over het bestaansrecht 
van de jongerenorganisatie der K.V.P. 
Sommigen wilden de kringen van jon
geren laten opgaan in de „werkgroe
pen” van de grote-mensen-partij. De 
oud-voorzitter van de K.V.P., de héér 
Andriessen, verhief daartegen in de 
Volkskrant zijn gezaghebbende stem. 
We knippen daar enkele stukken uit.

Er is een tijd geweest dat de Jonge
renorganisatie in de kringen van de 
jongeren en ook daarbuiten met sym-
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De vaart der ARJOS
Circulaires uitwisselen - hersenschudding - geheugen- 
steuntje - hoogtijdagen - Utrecht - Grote vier van Veere - 
Alkmaar’s voorbeeld - contributie.

Hebben alle clubs de contributie betaald en de invulkaart 
teruggestuurd? Goed, dan kunnen we verder praten. Wij zou
den kunnen verhalen van de wijze waarop de vaartredacteur 
steeds weer grijpt naar „merck toch hoe sterck” , het contact
orgaan van Overijssel, naar de Stichtse Arjos Koerier, de con- 
tactbrief van Noord-Holland, de vele circulaires van de' Drentse 
Marsman en al die andere mededelingen, die door de Provinciale 
Verbanden aan de clubs worden cocgezonden. Regelmatig ko
men zij op het bureau van de Arjos binnen. Maar wij begrijpen1 
niet goed, dat de besturen van de Provinciale Verbanden elkander 
niet beter op de hoogte houden van het wel en wee in de pro
vincies. Waarom de mededelingenbladen niet uitgewisseld? Het 
lijkt ons goed als dit gaat gebeuren. Bezwaren daartegen zijn 
niet op te sommen. Zelfs de financiën behoeven hierbij geen rol 
te spelen. Aan de uitwisseling van circulaires en provinciale 
mededelingenbladen zijn dus alleen maar voordelen verbonden. 
Waarom dan niet gedaan? We weten wel, dat in de ene pro
vincie anders gewerkt moet worden dan de andere. Het verdient 
daarom geen aanbeveling om de ideeën van anderen klakkeloos 
over te nemen. Maar toch zal men niet kunnen ontkennen, dat 
het kennisnemen van andermans werk vruchtdragend kan zijn. 
Activiteit van anderen inspireert. Zo behoort het althans in de 
Arjos te zijn.

Er is echter nog een ander voordeel. Wat weten de bestuurs
leden van de Provinciale Verbanden van elkaar? De meesten 
kennen elkaar niet eens! Nu geven wij toe, dat men zonder zo’n 
kennismaking nog heel goed kan leven. Het leven wordt er heus

niet minder om als de secretaresse van Brabant de secretaris van 
Friesland nog nooit heeft gezien. Maar naar de -—• altijd be
scheiden mening •—■ van de vaartredacteur blijft het aanbeveling 
verdienen, dat het topkader van de Provinciale Besturen met 
eikaars werk op de hoogte komt. Daar kunnen de clubs van 
profiteren.

In een heilstaat heeft men helden. Dat zijn van die mensen, 
die een keer iets harder gewerkt hebben dan anderen. Zij wor
den tot held uitgeroepen. En dat betekent dat zij nooit meer 
hoeven te werken, maar dat zij rondgesjouwd worden naar alle 
uithoeken van het land om te vertellen van de heldendaad, die 
zij eens hebben verricht. Zulke helden kent de Arjos niet. Zij 
zou ze zelfs niet kunnen gebruiken, want in onze organisatie 
moet toujours gewerkt worden. Nooit kan men rusten op eens 
geoogste lauweren. Neen, aan zulke helden hebben we niets.

Maar wat denkt U van de Arjosman, die op een sombere avond 
langs een stille landweg reed met „beginsel en ideaal” op zak? 
Waarschijnlijk was hij zo in gedachten verzonken —  het was 
een goede speech! — , dat hij de naderende fietsers niet zag. 
Toen hij weer bij kwam lag hij aan de rand van de weg, zich 
niet bewust zijnde van de smak die hij had gemaakt. Ondanks 
de duizelingen fietste de Arjosman door; draaide zijn verhaal af 
en ging per fiets naar huis. De volgende dag constateerde de 
dokter een hersenschudding. . . . Wij willen alleen maar zeggen, 
dat dit gebeurde in de provincie Overijssel, waar de grote activi
teit van de laatste weken geresulteerd heeft in vijf clubs:

Deventer, Lemelerveld, Emmeloord, Steenwijk en Enschede. 
Voor mis verstaanders: U hoeft niet eerst een hersenschudding te 
hebben voordat het landelijk bestuur tevreden is. . .  . Nieuwe 
clubs zonder dat er een hersenschudding aan te pas is gekomen 
worden beslist met een even groot plezier genoteerd.

pathie werd begroet en tegemoet ge
treden. Thans blijkt uit deze discussie 
dat onder jongeren twijfel aan de doel
matigheid is gaan rijzen. Dit vind ik 
jammer, omdat ik van de wenselijk
heid van een goed functionnerende 
Jongerenorganisatie, diep overtuigd 
ben. Er is geen steekhoudend argument 
aan te voeren om het doel van de jon
gerenorganisatie, namelijk „het vor
men van jongeren tot bewuste dragers 
van staatkundige idealen en tot be
kwame leden van de Katholieke Volks
partij” , minder noodzakelijk te achten 
dan wanneer ook.

Dit doel lijkt mij het best te bereiken 
door een geheel eigen verband-van die 
jongeren. Immers binnen dat eigen 
verband kunnen de jongeren zichzelf 
zijn, een karaktertrek die altijd de 
jeugd eigen geweest is en die de jeugd 
van vandaag stellig bezit. Willen wij 
haar ook voor staatkundige organisa

tie winnen en behouden, dan moeten 
jagen en proberen in andere huisves- 
tingsmogelijkheden van de partij weer 
onder te brengen. Dat zal verstrooiend 
werken met de daarmede gepaard 
gaande uitholling van kr acht. . . .

Men zegge niet dat een groot deel 
apathisch is; zich van de dingen weinig 
aantrekt. De klacht is niet ongegrond, 
maar dat doet des te meer waarde 
hechten aan hen die zich uiten en aan 
organisaties, welke zich om de vorming 
van de jeugd bekommeren... .

Zou men de Jongerenorganisatie op
heffen of haar het werken onmogelijk 
maken, dan zal het gevaar van toene
mende onverschilligheid aanwezig zijn 
en derhalve de activiteit afnemen. . . .

Men bedenke dat andere politieke 
jeugdgroeperingen in ons land aan
wezig zullen blijven. Wanneer de Ka
tholieke Volkspartij terzake met lege 
handen zou staan, zal dit aan haar po

sitie en plaats niet ten goede komen.
Het moet zijn een goed functionne- 

wij haar niet uit een eigen „huis” ver- 
rende organisatie.. . .

Zij heeft echter ook de steun, het 
medeleven en begrip van de kringen 
en afdelingen nodig.. . .

De KVP moge derhalve haar jonge
renorganisatie behouden en zo sterk 
mogelijk maken. Zij biede daartoe zo
veel mogelijk steun, steun in allerlei 
vorm, opdat „de buitenboordmotor van 
de partij” op volle toeren kan draaien. 
Zij die over opheffing van de J.O. den
ken, mag ik verwijzen naar het rapport 
over de „Staatkundige Eenheid der 
Katholieke Nederlanders” van de com- 
missie-Van der Grinten, waar op blz. 
75 staat: „Naast de algemene vorming 
in de partij is ook scholing gewenst 
met het oog op een toekomstig kader. 
Dit pleit voor ’n afzonderlijke organi
satie voor de jongeren.

43



Ons geheugensteuntje:

20 Februari: Hoogeveen - zaal Royal - Prov. toogdag
Arjos Drenthe. Sprekers: Minister Zijlstra 
(„internationale vragen en onze roeping” ) en 
mr dr J. Oz.inga („de mannen van Jabes” ). 
Declamatie en samenzang.

19 en 2 0  Februari: Provinciale studieconferentie van de Arjos 
in Noord-Pïolland te Heemskerk in Kasteel 
„De Assumburg” .

Provinciale Studieconferentie van de Arjos 
in Zuid-Holland in het gebouw der Chr. 
Ger. Kerk, Noordsingel 90— 92 te Rotter
dam.

Parlementszitting van de Groningse Prov. 
Arjos in „het Tehuis” te Groningen. 
Minister-President E. v. Ruller. Aanvang 
2 uur.

27 Februari:

13 Maart:

o s> 
o

De toogdag in Assen behoeft naar onze smaak geen toe
lichting meer. Het is logisch dat iedere Drentse A. R. daar naar 
toe gaat. De huishoudelijke vergadering wordt om 10 uur 
(’s-ochtends) gehouden. Van elke club worden in ieder geval 
twëe afgevaardigden verwacht op deze vergadering en verder 
zijn uiteraard alle Arjosleden van harte welkom.

De Noord-Hollandse studieconferentie is volmaakt duidelijk. 
Ook op deze bijeenkomst moet minstens elke club vertegen
woordigd zijn. Referenten: de heer E. v. Ruller en Prof. dr
J. J. de Jong.

Stel ook de Zuid-Hollanders niet teleur. U kent de condities. 
Reiskosten boven de ƒ2 .—  worden voor een afgevaardigde per 
club vergoed. Dit is een billijke regeling, laten we eerlijk zijn. 
Dr Veerman heeft als onderwerp: „De A.R. partij en de toe
komst” . Iedere club heeft inmiddels de uitgebreide schets ont
vangen. De studieconferentie is voor Noord- en Zuid-Holland 
een experiment. De bestuursleden vertrouwen er vast op, dat dit 
experiment zal slagen.
En nu Groningen. Minister van Ruller heeft er zich niet ge
makkelijk van afgemaakt. Hij heeft een dikke en zware nota 
geschreven, waarop de clubs in Groningen behoorlijk kunnen 
kauwen. Dat moet wel, want van elke club neemt één lid zit
ting in een fractie. En de fracties zijn districtsgewijs verdeeld. 
Iedere club in Groningen krijgt 1 exemplaar van de nota gratis 
en de rest kan men kopen voor 50 cent per stuk. Het adres: na
tuurlijk niemand anders dan R. Middel, Jonkerslaan 25 te 
Grijpskerk.

Een overschrijving op giro 221420 ten name van Middel en 
de zaak komt in orde. Groningen is niet goedkoop, zult U zeg
gen. Dat dachten wij ook toen wij de nota nog niet hadden ge
zien. Wij vreesden zelfs, dat Groningen wat al te „kauf- 
mannisch”  was opgetreden. Wij geven het toe: toen we de nota 
zagen, was onze critiek verdwenen. Per slot van rekening be
hoeven wij nog niet zo menslievend te zijn, dat we boekwerken 
gratis gaan rondsturen. Daar komt nog bij, dat deze nota over 
„de partijen in het Nederlands staatsbestel”  prachtig als studie-

schets op de clubs, gebruikt kan worden. Voor ons is het geen 
vraag meer. Op Zaterdag 13 Maart gaan wij naar Groningen!

tt o o

De „Stichtse Arjos Koerier”  is het nieuwe mededelingen
orgaan van het Provinciaal Verband van de Arjos in de Pro
vincie Utrecht. Eindredactie heeft G. J. H. Griffioen. Geen on
bekende, want U treft de naam in de kop van de kinderkrant in 
Nederlandse Gedachten aan. Griffioen, 'sinds 6  Januari ge
trouwd, heeft de eerste keer beslist een goed orgaan gemaakt. 
Het is stellig niet het slechtste mededelingenblad, dat de Arjos 
rijk is.

Misschien bent U het vergeten, maar er wordt nog steeds een 
jubileumactie gehouden. En van alle Arjosleden verwachten 
we, dat zij daaraan hard meewerken. Wij hebben het al meer 
gezegd: het 75-jarig bestaan van onze partij is een zaak van 
jong en oud. Beide groepen zijn niet te; scheiden. De Arjos te 
Veere heeft begrepen welke mogelijkheden er in deze jubileum
actie zitten. In Januari heeft zij haar tweejarig bestaan gevierd. 
Tweededen van de plaatselijke kiesvereniging waren daar aan
wezig. In de eerste plaats om geluk te wensen (dat is een mee
levende kiesvereniging) en in de tweede plaats om de jubileum
actie te bespreken. De Veerse Arjos had nl. haar diensten aan
geboden. Het resultaat is, dat vier Arjosleden de gehele inzame
ling in de gemeente Veere op zich nemen. En zij koppelen daar 
meteen de propaganda voor hun club aan vast. Deze „grote 
vier”  zullen alle jongeren van A. R. huize, die zich nog niet bij 
een Arjos hebben aangesloten, bewegen om dit nu spoedig te 
doen. Op de gehouden jaarvergadering boekte de Arjos in Veere 
reeds drie nieuwe leden. Voor het geval, dat onverhoopt in de 
plaats Uwer inwoning nog aan de jubileumactie begonnen moet 
worden, geven wij ter navolging Veere’s voorbeeld door.

%  *

Op de jaarvergadering van de Alkmaarse kiesvereniging heeft 
de Arjos aldaar verslag uitgebracht over de gang van zaken. 
Over de vraag of dit formeel noodzakelijk is, zullen we niet 
twisten. Persoonlijk geven wij daar een ontkennend antwoord 
op. Maar een feit is, dat dit een methode is om de ouderen een 
inzicht te geven van ons werk. En dat is toe te juichen. Wij 
Arjosmensen moeten het op prijs stellen als ook andere leden van 
de partij iets van ons willen weten. Bovendien is dit een bewijs, 
dat Arjos en Kiesvereniging op voortreffelijke wijze naast elkaar 
kunnen werken. Een goede verstandhouding doet veel. Per slot 
van rekening maken we deel uit van het zelfde lichaam: de 
A. R. partij. En om het maar eens plechtig te zeggen: als hét 
ene deel niet goed lijdt, lijdt het andere ook. Dat nog niet alle 
kiesverenigingen dit door hebben is te betreuren. En daarom 
geven wij ook Alkmaar als voorbeeld door.

Een „vaart” schrijven als het vriest valt niet mee. Onze geest 
dwaalt meer over een gestolde vaart. Elke dag hebben we ver
langend naar de post gekeken. Zou er een uitnodiging van Fries
land zijn om de Arjos-schaatskampioenschappen te verrijden? 
Niets er van. En daarom besluiten we maar met het begin. Heb
ben alle clubs haar contributie reeds betaald? En is de invul
kaart reeds opgezonden? Ja, we weten het heus wel. Dit zijn 
alledaagse dingen. Maar juist daarom zijn zij voor de mensen op 
het Arjosbureau zo buitengewoon belangrijk.
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P R IJS V R A A G
Wegens ons 17V6 «jarig bestaan 
stellen -wij een beperkt aantal 
ECHTE ROEPENDE SCHWARZ- 
WALDER KOEKOEKKLOKKEN 
beschikbaar.
Deze klokken zijn versierd met 
fijn handsnijwerk, hebben een 
bijna onverslijtbaar uurwerk en 
een regelbare slinger, waardoor 
ze precies op tijd lopen! 
Bovendien brengen zij gezellig
heid in Uw huls, want dé 

KOEKOEK „ROEPT”
ELK KWARTIER ! 

Prijsvraag:
In de open vakjes de cijfers 
1 t/m 9 zó plaatsen, dat elk 
cijfer éénmaal voorkomt en de 
som van elke groep 15 bedraagt. 
Wij sturen deze mooie klok tégen 
speciale prijs van ƒ 15.95 franco 
rembours met garantiebewijs 
voor 1 jaar aan hen, die binnen 
10 dagen déze advertentie met 
oplossing inzenden, alsmede een 
oud defect horloge.

Grand C om pto ir U n ive rsei d ’  Horlogerie
H O M E B U S L A A N  83 • P O S T B U S  44 - U T R E C H T .

> In - en  v e r k o o p  v a n  a lle  soorten :
J U T E -, K A T O E N E N - &  P A P IE R E N  Z A K K E N  
Z A K K E N , T O U W , G A R E N S , D E K K L E D E N  ETC. 
E L E C T R ISC H E  R E P A R A T IE -, R E IN IG IN G -,

&  S T E M P E L IN R IC H T IN G
N.V. WOERDENSCHE TOUW- & ZAKKENHANDEL

D ir  D e  V r ie s  en  G r if f io e n  
W oerd en , T e l. K 3480  —  2583

Firma J. A. BAKKER & ZOON
BOLSWARD en GRONINGEN

Exnort Fabriek van bakkerijgrondstoffen

P O N T IA C  H O R L O G E S

SIËBELB
AMSTERDAM-ROTTERDAM-DEN HAAG
KALVERSTRA'AÏ 123 N BINNENWEG 227 LANGF POTEN 11

O P  A LLE ARTIKELEN A  A  /  WANTVOOR/lO AAN 
ONTVANGT U EEN «  /  CASSABONS WORDT
KORTING V A N .. . . .  / O  30 CTS.TERUGBETAALD

U itg. .b om ec-a rt.

N.V. W. J. SCHUILÏNG’s
HANDELSONDERNEMING
BINNENHAVENWEG 20 — HENGELO 

Telef. K  5400—3029 (na 18 uur Belden, K  5407—447)

F a. F E R N H O U T
H a n d el in

WEGEN- EN WATERBOUW-MATERIALEN 
OP- EN OVERSLAGBEDRIJF 

SCHEEPSBEVRACHTING 
ZWOLLE EMMELOORD
tel. 3477 b.g.g. 5358 tel. 144 b.g.g. 130

WEASBEBRMF WALCHEREN
INDUSTRIETERREIN: Tel. K 1180 — 3886 

DIRECTIE: Tel. K 1180 — 2023
MIDDELBURG

WASSERIJ 
Jan Snel
Nèderhorst den Berg 

TELEFOON K 2945-221

M E I .  Ï J Z E K C O N S T R U C T Ï E  W E 1 K P L A A T S E M

LEMELERVELD(O)
SPECIAAL STAALCONSTRUCTIES VOOR FABBIEKSBOUW, KERKEN ETC. . TEL. 217 (K 6722)



’WJ&fZZ in elke plaats van N ederland waar
ww n og  geen Agentschap gevestigd is,

een solied en actief persoon
voor de verkoop  van onze zaden 

M en vrage onze aan- aan tuinders, landbouwers en
nem elijke voorwaarden. particulieren.

Zaadteelt en Selectièbedrijf
W. D E  Z E E U W  J.Gz. — B A R E N D R E C H T

CULEMBORG

D irecteur:

TRICO T-FA BRIEK EN

VEENENDAAL

Eigenaar: 
H. G. H E  IJ

Gebreide woilen 
bovenkleding 

van het beste 
Nederlandse 

fabrikaat

A a m t e m e r s f o e d r i  J f
Handel in rijsmaterialen, riet en teen 

#  Rietmattenfabriek 
Hoepelmakerijen

GEBR. HAKKERS
WERKENDAM— .TELEF. 14

9fP a r l e y 9fw o l
voor al Uw b r e i w e r k
Parley’s Wolspinnerijen - Leiden

F a  ANDR. VISSER- Steenwijk
Tuin• en Bloemzaden - Landbouwzaden 

Pootaardappelen

Geïllustreerde prijscourant gratis op aanvraag

Fa J. C. DERKSEN ARNHEM
AMSTERD’WEG TELEF. 20310—21227

MEUBELTRANSPORT OVER LAND EN ZEE 
BERGPLAATS VOOR INBOEDELS EMIGRATIE ! !

J U T E  Z A K K E N
VOOR BINNENLAND EN EXPORT 
Een vertrouwensartikel !

NOORD NEDERLANDSE ZAKKENHANDEL N.V.
GRONINGEN - Eemskanaal N.Z. 46

Tel. 31345 (3 lijnen) - Telegramadres: „Jute”

F I R M A  B L A A K
R o o t -  en SloepenbonwériJ

HOOGEZAND
I N N E M E E  & Z N .  N .V .
B E G R A F E N I S  - T R A N S P O R T

DEN HAAG HAARLEM DELFT
Tel. 115940 Tel. 10441 Tel. 1642

Onmiddellijk ter plaatse te ontbieden

U W A D R E S
voor

Zowel voor
DRUKW ERK
kleine als voor grote oplagen: 

HANDELS, BOEK- EN ROTATIE DRUKKERIJ
' P . V A N  D E R  L I N D E N  .

Warmoezierstraat 4 Telefoon 33.60.45 Den Haag

SCHEEPSINSTAJLLATIEBEDRIJF

„N EDERLAND"
OOSTDMK 29 - IJSSELMONDE 

Tal. 445, Ridderkerk (4 lijnen)

Vooiisiuwings-mstallalies
van elk vermogen

Kanis & 
Gunnink

Kampen

K W ALITEIT
de beste politiek voor 
Uw huishoudbeurs

SCHOOLMEUBELEN
MEUBELINDUSTRIE ROTHUIZEN N.V. - HEELSUM

Drukkerij Libertas — Utrecht
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Z Ü I D H O L L A N D ' S E  B A N K
ALLE BANKZAKEN *. EFFECTEN * EMISSIES
ROTTERDAM D E V I E Z E N

* ASSURANTIËN
’s-GRAVENHAGE

C. LIND & ZOON Ao. 1826

KASSIERS EN COMMISSIONAIRS IN EFFECTEN 
Keizersgracht 564 ■— AMSTERDAM

Telefoon 4115 4, 313 6 9, 34213, 30214 
Effectenbeurs Nis 8, Telefoon 49328 en 46640

Administratie van vermogens - Effectenzaken - Verzekeringen

Medicinale

Ü A L V I T i N E
Maakt IJ fit
Vult die voedingsstoffen aan, 
waaraan U juist gebrek hebt.

WIJ GARANDEREN RESULTAAT
Verkrijgbaar bij drogisten en bij

N.V. BOGENA - SCH IED AM

Constructiebouw
H A R I N G  N.V.
Boskoop ■ Tel. 128

AFD: TANKS, voor vele industrieën 
AFD: HOOI en/of GRAANBERGEN 
AFD: LANDBOUWMACHINES:

Wervelwind-poederstuifmachines
Wervelwind-vloeistofnevelmachines

J. de Vries
Commissionair in Effecten

O.Z. VOORBURGWAL 173 TELEF. 47126
Privé OLYMPIAKADE 60 TELEF. 94152

A M S T E R D A M

Scheepsbouwwerven

A. VUYK & ZONEN
Capelle aan de IJssèl

Nieuwbouw en reparatie

Telefoon Rotterdam 1x3333 (K 1800)

DE GRONINGER FINANCIERINGSBANK N.v7'
g e e ft  a f

5% converteerbare obligaties
in  s tu k k en  va n  ƒ 500,—  en  f  1000,— ; k o e rs  100%; g em id d e ld e  
lo o p tijd  9 ja re n . In lich tin g en  b ij M esd a g  &  Z n s  B a n k  N .V ., 
O u de B oter in gestraa t 17, G ron in gen , en  ten  k a n tore , B ro u - 
w erslaan  1, M iddelstum .

C.V. SCHEEPSWERF EN  
GASHOÜDERBOUW

JONK-ER. &- S T A N S
HENDRIK-IDO-AMBACHT (Holland)

Werf voor de bouw, ombouw en reparatie 
van alle soorten schepen

Telefoon H. I. Ambacht 241 (K 1858)

„N EDERLAND"
OÖSTDW K 29 - USSELM ONDE 

Tel. 448, R idderkerk (4  tynen)

Voortsluwings-inBtallaii&a
«a elk wim(m

Kanis & Inmaak-
Gunnink beugels
Kampen

De enige in de handel zijnde
gehard stalen inmaakbeugel

merk

„Vegla/Gestawa”
KW ALITEIT Fabrikante:

de beste politiek voor FA. VAN GENT & Co-
Uw huishoudbeurs. Waalwijk

n a a r A S P A  v o o r  een  
O L Y M P IA  k o f fe r -  

s ch r ij fm a ch in e ! 
V ra a g  u itv o e r ig e  in 
lich tin g e n  b ij A S P A  

n .v . Z a a n d a m  
te l. 02980-2246 
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DB J. SCHOUTEN Christelijke religie
en partijUeuze

D e schrijver van „Politieke Gedachten” in „L ibertas en 
Veritate”  — wiens opvatting op een bepaald  punt wij be
spraken in het Januari-no van dit orgaan — aanvaardt als 
uitgangspunt voor zijn uiteenzetting de stelling, „d at een 
rechtgeaard christen in ons land lid is van de Anti-revo
lutionaire Partij, althans zijn stem op deze partij uit
brengt” . M aar hij voegt daaraan onmiddellijk toe, dat dit 
uitgangspunt geheel willekeurig is gekozen, en dat het 
afgekeurd behoort te worden als men van dit uitgangs
punt een „onbetw istbaar feit” maakt. D e vraag, of de m e
ning van de „doorbrekers”  — door hem „uitbrekers” ge
noemd — moet worden veroordeeld, kan z.i. niet m et een 
eenvoudig ja  of neen worden beantwoord. Indien men al
leen de nadruk legt op het getuigen in de politieke strijd, 
zal men geneigd zijn ae  „doorbrekers” gelijk te geven. Als 
men echter als ideaal en opdracht ziet „een gemeenschap 
te stichten en als gem eenschap te getuigen — want dit toch 
is de kern, het wezenlijke van het naar buiten optreden 
van de christen — ” dan zal men de „doorbrekers” ongelijk 
geven. D aarm ede is men evenwel, zo vervolgt hij, nog niet 
veel verder gekomen, „w ant wie zal uitmaken w at er be- 
langrijker is: het persoonlijk getuigen in een bepaalde 
groep dan w el het gemeenschappelijk getuigen buiten die 
groep?” D e schrijver hoopt hiermede aangetoond te heb
ben het betrekkelijke en ook het gevaarlijke van de ge
dachte, dat een protestant steeds en w aar dan ook lid dient 
te zijn van een christelijke organisatie, H et betrekkelijke, 
omdat het alleen in bepaalde om standigheden en in  be
paalde tijden voor een christen, die zijn plicht wil vervul
len en zijn opdracht wil uitvoeren, n.1. om een getuige van 
zijn levende H eiland te zijn, nodig zal wezen zich apart te 
organiseren, d.w.z. een christelijke organisatie te stichten

en daarvan lid te worden. H et gevaarlijke, om dat men, 
wanneer wordt uitgegaan van de vermelde gedachte, de 
belangstelling voor het politiek gebeuren doodt. „D aarte
genover staat”, zo gaat hij verder, „d a t men de eigen ver
antw oordelijkheid bevordert en de belangstelling voor de 
„staatkundige gebeurtenissen aankweekt, als men een 
„ieder vrij laat te beslissen welk lidm aatschap hem het 
„beste  lijkt, om dienstbaar te zijn aan de verwerkelijking 
„van ons levensdoel. D it lidm aatschap zal voor de een dat 
„van de A.R.P. zijn, voor een ander dat van de P.v.d.A. en 
„voor een derde dat van de V.V.D. Ernstig betreurd moet 
„worden, dat in onze kring de regel geldt, dat iedere 
„christen zich bij een christelijke organisatie voegen moet. 
„O ns streven moet daarom gericht worden op een herstel 
„van de mogelijkheid, dat ieder voor zich naar eigen in- 
„zicht een organisatie aanhangt en steunt, zonder door een 
„ander, die een andere keuze doet, uitgekreten te worden- 
„voor afvallige.”

Wij menen hiermede aan het betoog van de schrijver 
recht te hebben laten wedervaren. Thans gaan wij over tot 
een bespreking daarvan, welke tevens een bestrijding zal 
zijn.

#

Allereerst willen wij er op wijzen, dat de vraag, welk 
standpunt de christen behoort in te nemen ten aanzien van 
de christelijke organisatie op politiek en sociaal-econo- 
misch gebied, van sam engestelde aard  is. Zij m ag dan ook 
niet uitsluitend in het afgetrokkene worden besproken, 
d.w.z. los van de werkelijkheid. Wij hebben hier te doen 
met een vraag, w aarop voor alle tijden, voor alle'landen en 
voor alle omstandigheden het antwoord niet gelijkluidend
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H ebt u reed s k aarten  b este ld  voor de

Jubileumtoogdag te Rotterdam?
E n tree  is  ƒ 0.75 voor geze lsch appen  v a n  10 personen . 
B e ste llen  door sto rtin g  op g iro  89673 ten  n am e v a n  de 
A n ti-R evo lu tion aire  P artij, D en  H aag.

kan zijn, om dat de toestanden, te midden waarvan de 
christen verkeert, zeer verschillend kunnen zijn en in feite 
ook zijn. W at voor de christen in Nederland geldt, kan in 
menig opzicht niet van toepassing zijn op zijn mede- 
belijüer in de Sowjet-Ünie, in de satellietstaten achter het 
ijzeren gordijn, in China, in Australië enz. Bij de behande
ling van deze vraag moet daarom  nauwkeurig aandacht 
worden gegeven aan de gang en de uitkomst van de ge
schiedenis, aan de huidige geestelijk-zedelijke werkelijk
heid, aan de feitelijke situatie, en aan hetgeen daarin, reëel 
gezien, mogelijk, noodzakelijk en wenselijk is. D it noopt 
tot nauw gezet onderscheiden. H etgeen algem een princi
pieel beschouwd aangewezen moet worden geacht, is in de 
samenleving in vele gevallen niet feitelijk mogelijk. De 
christen kan dan, voorzover dit hem wordt gegeven, alleen 
aanwerken op de bevordering van het scheppen van de 
voorwaarden voor de verwezenlijking van het principieel 
aangewezene. D aarom  gaat het niet aan te stellen, dat een 
christen steeds en waar dan ook — w at in wezen zeggen 
wil: w aar ter wereld en in welke omstandigheden ook — 
lid dient te zijn van een christelijke organisatie, en des
wege, als deze organisatie er niet is, haar heeft op te rich
ten. D e schrijver gaat, door het zo te stellen, in tegen zijn 
eigen formulering van het uitgangspunt, waarin sprake is 
van de positie en de taak van de christen in ons land.

In de tweede plaats m aakt hij een o.i. onjuist, althans 
verwarring-wekkend, onderscheid tussen het persoonlijk 
getuigen in een bepaalde groep en het gemeenschappelijk 
getuigen buiten die groep. H et gem eenschappelijk ge
tuigen met gelijkgezinden ontslaat ons niet van de op
dracht tot persoonlijk getuigen, w aar dit mogelijk is. En 
dat gem eenschappelijk getuigen beperkt zich niet tot de 
eigen groep, m aar het richt zich tevens tot allen, tot het 
gehele volk, tot een ieder en tot elke groep, die kan worden 
bereikt. Indien dit. wordt losgelaten, o f onvoldoende ge
schiedt, is dat niet een gevolg van het getuigen in gemeen
schap met gehjkgezinden, m aar van de veronachtzaming, 
zowel in het persoonlijk als in het gem eenschappelijk ge
tuigen, van de roeping, w aarm ede God ons roept.

In dit verband plaatsen wij de opmerking, dat niet dui
delijk is w at de schrijver onder „getuigen” verstaat. In de 
samenvatting van zijn betoog zegt hij o.m. „D e  alles be
heersende opdracht voor elke christen is een getuige te 
zijn van zijn levende H eiland”. W at houdt dit getuige zijn 
voor hem in? Ongetwijfeld verstaat hij daaronder: het per
soonlijk belijden en beleven, het zich in woord en daad be
tonen christen te zijn. M aar betekent het, daar w aar dit 
mogelijk is, ook de gem eenschappelijke belijdenis en be
leving van het Evangelie met zijn mede-christenen in de 
samenleving; de bevordering in samenwerking met hen 
van een m aatschappelijke en politieke levensorde, welke 
beantwoordt aan Gods ordening, en waarin de H eiland als

Koning wordt erkend en geëerd? Zo ja, dan zal dit tot een 
ingrijpende wijziging van zijn betoog moeten leiden. Zo 
neen, dan beperkt hij ten slotte, en wél op  zeer willekeu
rige wijze, de taak van de christen in het statelijke en 
m aatschappelijke leven, waarin hij verkeert.

In de derde plaats merken wij op, en dat moet o.i. op de 
voorgrond worden gesteld, dat de H eiland op aarde is ge
komen, niet om de ordening Gods terzijde te stellen, maar 
om haar te gehoorzamen en de w eg te openen tot haar 
naleving. Gods ordinantiën blijven gelden voor mens en 
samenleving. Zij die in Jezus Christus als hun Heiland 
geloven weten zich geroepen tot gehoorzaamheid aan die 
ordinantiën, en tot bevordering van de gehoorzaamheid 
daaraan in alle levensverbanden. D e christen geiooft, als 
het goed is, dat de H eilige Schrift met volstrekt gezag tot 
ons komt. Zij is Gods bijzondere openbaring, welke is ge
geven als richtsnoer voor geloof en leven, voor handel en 
wandel in alle verhoudingen. Dientengevolge is er een 
innige samenhang tussen de christelijke religie en de staat
kunde, tussen haar en onze strevingen op m aatschappe
lijk gebied. D ie samenhang moet ons leiden tot de erken
ning, dat deze religie zowel de uitgangspunten als de doel
stellingen aangeeft voor ons optreden in de politiek en de 
m aatschappelijke samenleving. Daarom  is eén christen 
niet vrij in zijn beslisingen omtrent zijn toetreding tot een 
politieke partij en een m aatschappelijke organisatie, en 
is het on ju ist,te  zeggen, dat er van moet Worden uit
gegaan, dat het hem vrij staat „te  beslissen welk lidm aat
schap hem het beste lijkt om dienstbaar te zijn aan de ver- ■ 
werkelijking van ons levensdoel” , zoals de schrijver doet. 
D e christen heeft zulke beslissingen te nemen in gehoor
zaam heid aan de H eilige Schrift. Kan deze gehoorzaam 
heid gepaard gaan met toetreding tot de P.v.d.A., of tot de
V.V.D.? D e P.v.d.A. streeft een socialistische, de V.V.D. 
een liberalistische staatkunde na. Kan de christen behalve 
voor een christelijke ook kiezen voor een socialistische of 
liberalistische politiek? D e schrijver neemt dit blijkbaar 
aan, hij stelt dat de. ene christen zich zal voegen bij de 
A.R.P., de andere bij de P.v.d.A., en de derde bij de 
V.V.D., m aar hij voert voor hetgeen hij aanneemt geen 
enkel bewijs aan. W aar blijft op zijn standpunt de innige 
samenhang tussen de christelijke religie en de staatkunde? 
W elke betekenis krijgt dan het getuigen voor de levende 
H eiland?

In de vierde plaats vragen wij er de aandacht voor, d at 
de toetreding tot de P.v.dA.. of de V.V.D. veel meer is dan 
het zich begeven in een bepaalde groep m et het doel daar
in persoonlijk te getuigen. D ie toetreding houdt in de aan
vaard in g van het program  van beginselen der partij, de in
stemming met het streven der partij, en het op zich nemen 
van mede-verantwoordelijkheid voor het optreden der 
partij. D ie toetreding betekent, dat men er mede accoord 
gaat, dat de partij zich ten aanzien van de levensovertui
ging, waaronder de christelijke, „neutraal” gedraagt, dat 
zij niet erkent, dat het Evangelie is de blijde boodschap 
ook voor staat en maatschappij. Kan een christen, voor wie 
de B ijbel is de kenbron der waarheid, daartoe overgaan? 
Ons antwoord op die vraag is bekend.

Over dit onderwerp is veel meer te zeggen. Wij vol
staan echter met het vorenstaande, om dat daarin naar onze 
mening voldoende is aangegeven, welke overwegende be
zwaren, wij hebben tegen des schrijvers beschouwing.
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D E  _ _ L U B IL E U M T O O G D A G

O ver n og  slechts enkele  w eken  op en t d e  A hoy’-hal te  R o tterd am  h aar  d eu ren  om  de 
h on derden  A ntirevolu tionaire  m annen  en vrouw en, jon gen s en  m eisjes te  on tvan gen , d ie  u it 
alle  streken  van  ons lan d , van  h ein de en  ver d aar  sam en kom en  om  gem een sch ap p elijk  te 
herdenken , d a t  driekw art eeuw  ge led en  d e  A nti-revolutionaire Partij w erd  opgerich t.

H e  grote dag is Zaterdag 3 April
D an  z a l de  A hoy’-hal feestelijk , z ijn  versierd . R u im  5000 stoelen  w ach ten  op  d e  b ezoe

kers. V oorts zu llen  tribu nes p i aats b ied en  aan  n og  eens 3000 personen .
E n  n u  rekent h et C en traa l C om ité  erop, d a t  er geen  le g e  rijen  zu llen  zijn  en  ook geen  

leg e  p laa tsen , w anneer klokslag 11 uur d e  v ergad erin g  g eo p en d  w ordt.
E e n  aan ta l van  8000 m en sen  voor een  d a g  in  d e  w eek  is  w el zeer groot.
N atu u rlijk  z it d e  R eg elin g scom m issie  te  R o tterd am  in span n in g . Is d eze  o p ze t n ie t w at 

h oog g eg re p e n ? Is  er in  h e t lan d  w el zovee l b e lan gste llin g  vo o r onze P artij, d a t  een  zo groot 
g e ta l m en sen  zich  d aarvoor z a l  v rijm aken ? W erken  d e  w eersom stan d igh ed en  m ee  o f tegen ? E r  
zijn  vee l fac to ren  van  in v loed  op  h et w elslagen  van  zu lk  een  d ag .

M aar  an derzijd s is  er oo k  een  g o e d  vertrouw en. W an t aan  d e  organ isatie  en  d e  voorbe
re id in g  van  d eze  d a g  w ord t d e  grootste  zo rg  be steed . H e t is  m aa r  n ie t een  verk iez in gstoogd ag , 
w aarb ij 8000 m en sen  in  een  exp o sitieh a l w orden, g e sto p t en  w aarb ij de  sprekers door hun b e z ie 
len d  w oord  h e t en th ousiasm e m oeten  w akker roepen . N atu u rlijk  ook d a t  laa tste  verw ach ten  w ij!

- W ij tw ijfe len  n ie t o f D r  J. Sch ou ten  z a l  m et g lo ed  en  overtu ig in g  d e  open in gsred e  
u itspreken . W ij zijn  er zek ér van  d a t  P rof. M r P. S. G erb ran d y  een  k rach tig  A nti-revolutionair 
ge lu id  la a t  h oren  als hij h et „n a tio n aa l k arak ter d e r  A nti-revolutionaire politiek”  belich t. Prof. 
D r  L . W . G . Sch olten  z a l z ich  n iet on b etu igd  laten , w an n eer hij spreekt over „V o or h et gem en e
b e st” . N a a r  h et w oord  van  G e n e raa l L . F . D u y m aer van: T w ist zu llen  w ij a an d ach tig  lu isteren  
en  n ie t m in d er n aar  D s  II . S. J .  K a lf, N ed . H ervorm d  p red ik an t te  B en n ebróek , w iens rede  
h an d e lt over „E v an g e lie  en  po litiek ” . ...

G een  lan ge  b reed  u itgew erkte  re fera ten  zu llen  h et w orden , m aar korte kern achtige  
speech es a fgew isse ld  door gem een sch ap p e lijk  g ezan g  en  door m uziek  van  d e  M arin ierskapel 
on der le id in g  van  kap itein  G . N ieuw lan d . O ok za l m edew erk in g  w orden  verleen d  door een  zan g 
koor on der le id in g  van  d e  heer P. van  d e  K erkhoff. '

H e t w ord t du s een  gev arieerd  p rogram m a in  een  fee ste lijk  versierde  zaa l, w an t A alsm eer 
n eem t de  versierin g  van  h et p o d iu m  op zich . D e  firm a L . J . N oorm an  zorg t voor een  w eeld e  van  
h orten sia ’s en  d e  V .V .V . v an  A alsm eer voor h et arran gem en t.

M aar  n u  verw acht h et C e n traa l C om ité , d a t d e  A nti-revolutionairen  in  h et lan d  zich  
evenm in  on b etu igd  zu llen  laten . D a t  d aarb ij sp ec iaa l een  b ero ep  w ord t g ed aan  op  d e  jeu gd , 
sp reek t van zelf. O ok d e  A .R .J.O .S .-e lu b s m oeten  zich  d aarvoor spannen.



U I T  D E
1 . Hftt stemmen in een andere 

gemeente
De kieswet laat toe, dat een kiezer 

zijn stem in een andere gemeente kan 
uitbrengen. Daarvoor is nodig dat de 
kiezer in persoon zich begeeft naar de 
secretarie van een gemeente in Neder
land (dit behoeft dus niet te zijn de ge
meente waar hij in het kiezersregister 
is ingeschreven) en dat hij aldaar invult 
een formulier J 4 der kieswet. Daarbij 
moet worden bedacht, dat alleen kan 
worden gestemd in een gemeente, welke 
tot dezelfde provincie behoort als de 
woonplaats van de kiezer. Wanneer 
iemand in Den Helder woont en hij ver
toeft op de dag der stemming in 
Utrecht en hij kan niet bij volmacht 
stemmen, dan kan hij wel een verzoek 
indienen om zijn stem te mogen uit
brengen in de gemeente Hilversum. Dit 
laatste is vooral van betekenis, omdat 
de mogelijkheid van het stemmen bij 
volmacht aanzienlijk is ingeperkt.

2. Stemmen bij volm acht
Door de beide Kamers der Staten- 

Generaal is een wijziging der kieswet 
aanvaard, waardoor het stemmen bij 
volmacht belangrijk wordt ingeperkt, 
met dien verstande dat niet iedereen 
meer als gemachtigde kan optreden..

Als gemachtigden kunnen namelijk 
slechts worden aangewezen:

1 . de echtgenoot of echtgenote;
2 . een der bloed- of aanverwanten in

de eerste tot en met de derde
graad. Dat zjjn derhalve:
a. kinderen of kleinkinderen;
b. ouders of grootouders;
c. 'broers, zusters, zwagers of

schoonzusters;
d. kinderen van broers of zusters 

(oom- en tantezeggers);
e. ooms of tantes (broers en zus

ters van vader en moeder of hun 
echtgenoten). N.B. neven en 
nichten, dat zjjn kinderen van 
ooms of tantes, kunnen niet als 
gemachtigde optreden.

3. huisgenoten.

Voorts blijft natuurlijk van kracht dat 
de gemachtigde op de dag der candi- 
daatstelling moet zijn opgenomen in het

P A R T I J

J. HOMMES
Op de enige tijd geleden gehouden jaar
vergadering van de a.r. statencentrale 
Hoorn heeft de heer J. Hommes het pre
sidium neergelegd. Ongetwijfeld zal het 
meer voorkomen dat een voorzitter voor 
het laatst de hamer hantèert, doch hier 
is sprake van een afscheid dat niet zon
der meer mag worden gepasseerd. De 
Heer Hommes heeft namelijk ruim 27

kiezersregister, waarin de naam van de 
verzoeker voorkomt en bevoegd moet 
zijn tot het deelnemen aan dezelfde ver
kiezing.

Eveneens blijft van kracht, dat een 
kiezer slechts één aanwijzing als ge
machtigde mag aannemen. Hierop is 
slechts één uitzondering: hij mag twee
maal gevolmachtigde zijn als het voor 
huisgenoten is.

De Anti-revolutionaire fracties van 
de Eerste en Tweede Kamer der Staten- 
Generaal hebben zich zo krachtig mo
gelijk tégen deze wetswijziging ver
klaard. Het gevolg zal namelijk ẑ jn, dat 
het met name voor de schippers in vele 
gevallen onmogelijk wordt hun stem uit 
te brengen bij de komende verkiezingen.

Een tweede gevolg is dat de genees
kundige verklaring, die tot nog toe

jaar de voorzittersplaats vervuld en 
slechts zijn leeftijd (hij is namelijk 74 
jaar) maakte, het zijns inziens noodza- 
kelijk dat een jongere zijn plaats in
nam. Niet alleen in de statencentrale 
Hoorn maar ook in tal van andere par- 
tijlichamen deed en doet hij van zich 
spreken. Reeds op 26-jarige leeftijd werd 
hij voorzitter van de a.r. kiesvereniging 
te Hoogeveen, een functie die hij met 
enthousiasme vervulde, getuige zijn be
zoek aan dr Kuyper in de eerste jaren 
van zijn voorzitterschap aldaar. Ook de 
kiesvereniging van Noordeloos heeft hij 
een tiental jaren voorgezeten. Geduren
de bijna 26 jaar heeft de heer Hommes 
in de «kiesvereniging van Enikhuizen, 
zijn huidige woonplaats, de voorzitters
hamer gehanteerd, reden om hem na 
zijn aftreden tot ere-voorzitter te be
noemen. Gedurende tal van jaren was 
de heer Hommes bestuurslid van het 
Prov. Com. van Noord-Holland, terwijl 
hij thans nog de voorzitter van de A.R. 
Kamercentrale Dén Helder bij diens af
wezigheid vervangt.

De A.R.-Partij is de heer Hommes veel 
dankbaarheid verschuldigd voor al het
geen hij, met Gods hulp, voor de ver
sterking en mitbouw van onze partij 
heeft gedaan. Moge zijn voorbeeld van 
onbaatzuchtig dienen in de gelederen 
van de a.r. mensen de navolging vinden 
die het verdient.

werd vereist, vervalt, waardoor het 
voor zieken en ouden van dagen gemak
kelijker geworden is bij volmacht te 
stemmen, ook al is de kring der gevol
machtigden beperkter dan voorheen.

7 April a.s. is de laatste dag waarop 
nog formulieren voor elders stemmen en 
formulieren voor het stemmen by vol
macht ter secretarie kunnen worden in
geleverd.

De kiesverenigingen worden verzocht 
met name wat de in hun gemeente ge
domicilieerde schippers betreft, tijdig 
de nodige maatregelen te treffen, ten
einde te bevorderen, dat zoveel mogelijk 
schippers aan de stemming kunnen 
deelnemen.

Denkt aan de mensen, die in verband 
met de Paasvacantie op Woensdag 21 
April niet in hun woonplaats zijn, voor
al onderwijzers!

OP DIT MOMENT 

hebben 140 Kiesverenigingen, 

die samen 13.000 leden 

tellen, reeds afgedragen 

rond ƒ 15.000,— Dat be
tekent dat ruim 1 0  % der kies

verenigingen hun aandeel 
hebben gestort.

V a n  d e  o v e r i g e  9 0  p C t  is  n o g  n i e t s  v e r n o m e n
M aar is, gezien  de eerste  veran tw oord in g, opgenom en 
in  d it b lad , de verw ach tin g  ongegrond, d a t de g e 
v ra a g d e  ƒ 100.000.—  er roy aa l zu llen  kom en?
V an  v e le  k an ten  bere iken  ons berichten , d at de actie  
in  vo lle  gan g  is.
W elnu vó ór 3 A p ril m oet de zaak  voor e lk aar. E n  zo er 
n og enk ele  k iesveren igin gen  zijn  die to t nu toe  v e r
s te k  lie ten  g aa n  —  w ij hopen v an  n ie t —  er zijn  
n og  d rie  w eken, n et gen oeg om  toch n og m ee te 
ku n nen  doen.
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JUBILEUM-BIJDRAGEN
1 Aalsum

aantal:
40 i 59,25

2 Abcoude 42 106,25
3 Achlum 35 |( 35,—
4 Alkemade 79 (| 50,50
5 St Anna Parochie 98 140.—
6 Asperen 35 41,50
7 Baambrugge 45 45,—
8 Baarn '277 252,75
9 Bant 30 |t 28,—

10 Bedum 250 338,50
11 Bennebroek 65 97,35
12 Benschop 55 5 4 ,—
13 Bergen op Zoom 115 u 125,—
14 Boskoop 247 367,35
15 Brielle 41 45,—
16 Brucht 25 25,—
17 Castricum 47 36,50
18 Cubaard 18 f t 21;—
1» Dieren 124 235,—
20 Dinteloord 62 63,—
21 Dokkum 432 M 515,63
22 Driewegen 14 15,50
23 Eestrum 24 26,75
24 Egede 33 28,—
25 Ermelo 381 400,—
26 Exmorra 25 36,—
27 Gaastmeer 16 47,—
28 Gauw 41 81,20
29 Geersdijk 15 52,5030 Geidermalsen 55 77,5031 Gerkesklooster 144 133,3032 Giessen-Nieuwkerk 125 125 —33 Glimmen 34 n 20,—34 Goes 291 170,—35 Goudriaan 53 52,—36 ’s-Gravenhage (Be- 

noordenhout/Stadhuis- 
kwartier) 
’s-Gravenmoer

160 253,—37 84 100,—38 Grijpskerke Zld 110 200,5039 Haarlem-Dr A. Kuyper 240 175.—40 Haarlo 14 13,—41 Hardinxveld 70 19 —42 Harkema-Opeinde 100 |( 1 0 0 ,—
43 Hendrik Ido Ambacht I 46 25,—44 Hendrik Ido Ambacht II 101 n 139,50
45 Hoenkoop 16 21,5046 Hoensbroek 21 19,—47 Holwierde 37 48,5048 Hommerts 51 58,—
49 Hoogengraven 59 59,—50 Hooghalen 80 60 —51 Joure 93 93,—52 Katwijk a/d Riin - 101 60,—53 Kloosterburen 95 -i 95,—54 Krabben dijke 54 76,7555 Langerak 48 34,—56 St Laurens 118 1 2 0 ,—
57 Lauwerzijl 30 28 —58 Lexmond 86 140,6559 De Lier 274 400,—60 Loppersum 126 155.2561 Maarn 28 70,—62 Maasdam 23 30,—63 Maasdijk 132 2 2 0 ,—64 De Meele 33 33,—65 Metslawier 68 120 2566 Middelburg 364 119,5067 Mij drecht-Buurt 68 106,7568 Mjjnsherenland 75 (| 100,—69 Naaldwijk 283 360,—70 Nieuw en St Joosland 32 52,75 \71 Nieuw Lekkerland 42 52,50 ;72 Nieuwleusen 39 20,— f73 Nootdorp 15 15—74 Nijverdal 210 ,, 400,— ;

Transport f 8139.73 I

Transporteren ƒ 8139,73
75 Oenkerk 148 19,50
76 Oldehove .71 35,50
77 Oldemarkt 32 32,—
78 Ommerkanaal 33 49,—
79 Oostendam 25 30,—
80 Oosterend Fr. 36 53,50
81 Oosterwolde 41 100,—
82 Oosthem 39 42 —
83 Ooststellingwerf 379 123,75
84 Ouddorp 59 17,50
85 Oudenrijn 28 28,—
86 Ouderkerk a/d Amstel 90 101,—
87 .Ouderkerk a/d IJssel 77 80,75
88 Polsbroek 61 60,—
89 Poortvliet 25 2 0 —90 Raamsdonk-Geer-

truidenberg 30 30,—
91 Rade wijk 26 49,50
92 Reitsum 54 62,50
93 Ridderkerk 69 92,—
94 Rilland Bath 32 36,50
95 Ritthem 16 47,—
96 Roodkerk 17 19,—
97 Rotterdam II 152 217 50
98 Rotterdam III 503 82,50
99 Rotterdam VII 286 110,10

100 Rottevalle 42 20,—
101 Scharnegoutum 44 44,—
102 Schoondijke 55 168,50
103 Sexbierum 95 92,—
104 Sliedrecht 167 175,—
105 Slootdorp 74 75,—
106 Sloten 20 53,—107 Soest-Zuid 107 108,50
108 Spijk 93 273,—
109 Stadskanaal-Af draai 45 42,50L10 Stadskanaal-Onstwedde 112 126,—
111 Staveren 28 39,75
112 Stiens 58 65 —
113 Surhuizum 100 1 0 0 ,—
114 Ternaard 36 48,84
115 Thesinge 130 130,—
116 Twilzel 44 40,—
117 Uithuizermeeden 137 147,—
118 Veenwouden 68 55,50
119 Veere 38 139,85
120 Vlagtwedde 35 45 —
121 Vlist 23 25,—
122 Vreeland 43 51,—123 Vriezenveen 48 48,—124 Wanswerd a/d Streek 71 107,75
125 Warffum 105 157,—126 Warns 31 70 50127 Welsrijp 19 35,—128 Westkapelle 33 15,—129 Westzaan 73 60,—130 Wieringerwerf 75 103,50131 Willemstad 73 100,—132 Wilsum 36 34,—133 Woerdense Verlaat 34 22,—134 Woudserid 33 30 —
135 IJsselstein 48 80,50136 IJzendijke 40 105,—137 Zandeweer 34 29,—138 ’t Zandt Zld. 55 75,50139 Zevenhoven Z.H. 26 25,50140 Zevenhuizen-Haspel 65 46,50141 Zonnemaire 26 15,—142 Zuidbroek 36 57 —143 Zuidland 209 340,—144 Zwaagwesteinde 50 20,—145 Zwanenburg 100 25,—146 Zweeloo 90 98,—147 Zwollerkerspel-Sas-

senpoort 52 50,—.148 Zijldijk 33 87,—
Totaal 12477 ƒ 13580,02

In deze eerste verantwoording dienen 
zich aan 148 kiesverenigingen die ge
zamenlijk 12477 leden tellen en die te
zamen ƒ 13580.02 hebben afgedragen. 
Dat betekent derhalve rond ƒ 1.100.— 
meer dan het gemiddelde bedrag. Onge
twijfeld zijn daaronder ook nog een aan
tal kiesverenigingen die een eerste stor
ting hebben verricht. Wij kunnen ons 
niet voorstellen dat Rotterdam VII met 
ƒ 110.10 volstaat en nog minder dat Rot
terdam m  met ƒ 82.50 meent dat het nu 
welletjes is. Ook Middelburg en Goes 
zorgen ongetwijfeld nog voor een aan
vulling.

Overigens blijkt dat vele kiesvereni
gingen met hart en ziel aan het werk- 
gegaan zijn. En waar men dat gedaan 
heeft bleef resultaat niet uit. Schoon- 
dijke, Spijk en Veere brachten meer dan 
ƒ 3.— per lid bijeen, terwijl er bovendien 
nog 1 2  kiesverenigingen die meer dan 
ƒ 2 .— per lid bijeenbrachten, te weten 
Abcoude-Gaasteren, Gauw, Geersdijk, 
Maarn, Nijverdal, Oosterwolde, Ritthem, 
Sloten, Warns, IJzendijke en Zijldijk. 
Men ziet het overigens wel, de kleinste 
kiesverenigingen zijn ditmaal de slecht
ste niet.

Maar het is reeds spoedig 3 April, dan 
moeten alle andere kiesverenigingen hun 
aandeel hebben afgedragen! Zorgt men 
daar nu ook voor?

Eerst- wat de jaarlijkse contributies 
betreft. In het totaal is nu voor ruim 
ƒ 3600.— ingeschreven — ongerekend 
Kampen — waar men het mooie resul
taat van ƒ 340.— per jaar heeft bereikt. 
In Voorburg ƒ 250.—, in Helpman 
ƒ 140.—. Het schijnt dat deze tweede ac
tie eveneens goed resultaat zal opleveren. 
De ƒ 20.000.— per jaar wordt wel be
reikt.

Maar laat men nu ook een klein beetje 
medelijden hebben met het bureau van 
het Centraal Comité! Moet nu alles wor
den geconcentreerd op de laatste week 
vóór 3 April? En dan is er toch al zo 
veel te doen! De voorbereiding van de 
Jubileumtoogdag in Rotterdam vraagt 
ook tijd.

Derhalve:
le  Zendt spoedig TJw jubileumbijdrage; 
2e Zendt spoedig de contributiekaarten; 
3e Bestelt spoedig de kaarten voor de 

Jubileumtoogdag.

PONTIAC HORLOGES
SIEBEL

AMSTERDAM - ROTTERDAM - DEN HAAG
KALVERSTRAAT 123 N.BINNENWEG 227 LANGE POTEN 11

CREDIET- en EFFECTENBANK N.V. 

Rentevergoeding op onze bankboekjes 

2.64%

KROMME NIEUWE GRACHT — UTRECHT
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B. WEEMHOFF Flitsen van achter het ijzeren gordijn

LEVEND GELOOF IN OOST-DUITSLAND
G o d s  g e t a l l e n  anders dan de o n z e

P o lit ie k e
b e w u stw o rd in g  van  
ch risten en  u it d iepste  j 
ov ertu ig in g  
n ood za k e lijk

West- en Oost-Duitsland vormen wel een schrille tegenstel
ling. Na de verschrikkelijke verwoestingen en de ineenstorting 
van het Hitler-bewind valt in West-Duitsland weer een toe
nemende welvaart te constateren. De industrie floreert weer 
volop en —■ energieke werkers als de Duitsers zijn — er wordt

weer gebouwd aan een nieuwe toe-
................................ ..........j komst. En het vette der aarde

versmaadt men niet. Wie deze zo
mer Zwitserland en Italië bezocht, 
ontmoette daar in de toeristencen
tra massa’s Duitsers, die in de 
duurste gelegenheden hun geld 
kwamen verteren. Zij nemen het 
er goed van. Ook wij, als Neder

landers, met een rampjaar nauwelijks achter ons, ontzeggen 
ons niet graag iets, op welk gebied ook. Diesseitig gericht, 
aardsgezind, Duitser of Nederlander, Deen of Rus, hebben dat: 
Ieder mens wil het graag goed hebben. Maar midden door dat 
grote Duitsland loopt een grens, die we het Ijzeren Gordijn 
noemen. Achter dat Gordijn werd, en wordt-vandaag-de-dag 
nog, veel geleden. Daar worden aanvallen gericht op allen, die 
„jenseitig” willen leven, op hen, die in hun leven belijden wil
len, dat zij hier geen blijvende stad hebben en begeren te leven 
naar de normen van Gods Heilig Woord.

Gode zij dank is er in Oost-Duitsland nog een levende ge
meente, die niet ondergaat, maar druk en vervolging ten spijt, 
blijft getuigen. Een kerk, die er naar streeft, juist op de punten 
waar het op aan komt, open en eerlijk en zonder haatgevoelens 
de communistische machthebbers tegen te treden. Ontroe
rend is het, dat vooral de jeugd daarin voorgaat. En was niet 
bij de ineenstorting van het Derde Rijk juist de vraag: Wat 
zal er worden van de Duitse jeugd ?

Juist dezer dagen is het een jaar geleden, dat de communis
ten in Oost-Duitsland fel toesloegen. 55 predikanten werden 
gevangen gezet en op alle mogelijke manieren werd getracht 
de jeugd te winnen. „Na de dood van Stalin is er van enige 
verandering ten goede niets te merken” , zo schreef mej. Ruys, 
predikante in Berlijn, in die dagen. Heftig werd geageerd tegen 
de kerkelijke jeugdorganisatie (Junge Gemeinde) en ook de 
z.g. Studentengemeinden ondervonden allerlei moeilijkheden. 
De communistische jeugdorganisatie „Freie Deutsche Jugend” 
was zeer actief in het vinden van allerlei beschuldigingen, die 
kant noch wal raakten. Predikanten kregen voor dienstreizen 
geen interzonale passen meer, de oplaag van de kerkbladen 
werd beknot, de invloed der kerk op de radio-ochtendwijdingen 
onmogelijk gemaakt, toestemming voor kerkelijke samenkom
sten werd verplicht, en de verzorging van gevangenen werd' 
bemoeilijkt. Zonder de steun van hun predikanten moesten de 
Christenen de strijd tegen de communistische overheersing en 
tegen eigen moedeloosheid voeren.

Een jaar geleden: ondraaglijke druk
Tien Lutherse bisschoppen gaven op 20 Februari vorig jaar 

een verklaring uit, waarin zij er bij de 14 millioen Oostduitse 
protestanten op aandrongen bij de aanvallen van de regering 
niet te wankelen in het geloof. De druk werd „ondraaglijk, on
menselijk en onvergeeflijk” genoemd. Otto Dibelius, de bis- 
schop, die in West-Berlijn woont maar in Oost-Berlijn zijn 
parochie heeft (Marienkirche), heeft zich bij het opkomen 
voor de rechten van de kerk zeer standvastig betoond. Hij en

anderen hebben voor het recht der kerk gestaan om in auto
nome onafhankelijkheid uitsluitend aan haar eigen Heer en 
Meester, dat is aan Jezus Christus, te gehoorzamen. Zij hebben 
het de communistische overheid duidelijk doen weten, dat de 
kerk en óok de Junge Gemeinde nu eenmaal heel iets anders 
zijn dan welke vereniging of organisatie ook; dat zij eigen oor
sprong, opdracht, wet en taak hebben en zich dus door niets of 
niemand kunnen en mogen laten gezeggen of gelijkschakelen.

Een bekende predikant, die in Februari 1953 in Oost-Ouits- 
land werd gearresteerd wist in .een ontkerstende stad honder
den studenten en vele hoogleraren door zijn prediking te 
treffen. Zij gingen van hem houden, omdat hij temidden van 
het ontredderde leven met kloekheid Gods Woord en Zijn ver
troosting bracht. Hij wist, dat zijn vrijheid werd bedreigd. Maar 
hij preekte door, bleef op zijn post om hen die met allerlei 
moeilijkheden hadden te kampen, moed in te spreken. Druk 
bezocht waren zijn Bijbeluurtjes. Met raad en daad stond hij 
velen ter zijde, hoewel in de couranten en op aanplakbiljetten 
tegen hem werd geageerd. Met illegale acties liet hij zich 
zich niet in, hij waarschuwde de jeugd zelfs er aan deel te ne
men. Nu zijn wij geneigd ons verzet in de oorlogsjaren aan de 
Duitsers ten voorbeeld te stellen. Maar er zijn belangrijke ver
schillen. Wij wisten wat vrijheid betekent voor individu en ge
meenschap. Het Oostduitse volk kwam van het ene totalitaire 
bewind onder het andere en heeft bij de bepaling van zijn 
houding jegens de overheid nimmer Calvinistische invloeden 
gekend..........

Onder het juk door
Het grote onderscheid met onze bezetting is, dat die van ons 

onrechtmatig was: de overweldiger knechtte een klein volk. 
De bezetting van Oost-Duitsland vloeide echter voort uit de 
door de bondgenoten behaalde overwinning en heeft dus een 
rechtsgrond. Daar komt nog bij, dat wij, ondanks alles, een 
onverwoestbare hoop hadden op de komende bevrijding, vroeg 
of laat; in Oost-Duitsland heeft men veel minder uitzicht, veel 
minder hoop ooit te worden bevrijd. Bovendien, wij waren in 
oorlog, en Duitsland heeft gecapituleerd, al is het vredes
verdrag nog niet gefloten. Zo groeide sinds 1945, dus al negen 
jaar lang, allengs het besef: Dit moeten we aanvaarden, wij
moeten onder dit juk door. Wij zeiden: „Dit is onrecht___ ” en
we gingen in verzet.. Zij zeggen „Het komt over ons...... ” Be
denkt men daarbij, dat het Duitse volkskarakter volgzamer is, 
dan is het te verklaren dat het ook psychologisch moeilij- 
ker is ergens neen tè zeggen. Vandaar, dat men ook in kerke
lijke kringen sceptisch staat tegenover gewapende illegale ac
tiviteit. Wat schiet men er mee op één Rus in het water te 
duwen of een auto in te’ pikken? zo redeneert men. Wel is er 
over en weer met het Westen een uitwisseling van lectuur 
en levensmiddelen. Een politieke rel wordt in bloed ge
smoord en hoe afwijzend men ook staat tegenover het com
munisme, het is nu nutteloos de Duitse jeugd daarvoor in te 
zetten, hoewel de R.I.A.S. (Rundfunk im Amerikanischen Sek- 
tor) niet ophoudt propaganda over Oost-Duitsland uit te 
gieten, zo in de vorm van „Houdt er de moed maar in, we
komen spoedig...... ” Verleden jaar zijn honderden boeren, door
deze bedenkelijke propaganda misleid, in het voorjaar ge
vlucht. Zij zaaiden hun akkers in en lieten hun huizen keurig 
verzorgd achter in de veronderstelling dat zij in het najaar wel 
weer terug zouden zijn om de oogst binnen te halen.
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Vluchtelïngenlèed
Zo kwamen de vluchtelingen, en zo 

komen ze nog, elke nacht weer. In hun 
beste pak, hun goede schoenen aan, met 
een bundeltje over de schouders of een 
klein koffertje in de hand. Ineengedoken 
over de bos- en bergpaden en langs de 
prikkeldraadversperringen tot het punt 
waar ze de vrijheid vermoeden. De radio
stations heben immers het Westen voor
gesteld als een paradijs op aarde......  In
de afgelopen acht jaar heeft West-Duits- 
land niet minder dan 9.6 millioen ver
dreven of uit Oost-Dultsland gevluchte 
landgenoten opgenomen. Gelukkig heeft 
men velen daar bij de wederopbouw en 
de uitbouw van de West-Duitse industrie 
kunnen inschakelen, zodat men zelfs 
mag zeggen, dat de „Heimatvertriebe- 
nen” voor de Bondsrepubliek een zegen 
zijn geworden, al zit men daar nog met 
het probleem van ca. 140.000 DP’s, ver
plaatste personen, oorlogsslachtoffers 
van Duitse nationaliteit en 90.000 niet- 
Duitse vluchtelingen, die de laatste vijf 
jaar uit een der onderdrukte landen de 
Bondsrepubliek binnenkwamen. Tien
duizenden van hen huizen nog in kam
pen. Dezelfde kampen, waarin ze jaren geleden verzeilden. De 
geestelijke nood van deze mensen, die hun leven in de ver
veling van kamp jaren zien weggijden is benauwend; de vraag 
of ze gezond zijn en mogelijk nog in het arbeidsproces kunnen 
worden ingeschakeld is primair.

„Gegenwartskimde” op school
Midden in die verwarde wereld heeft de kerk haar woord te 

spreken. In West-Duitsland kan zij dat doen in vrijheid en zie 
men keert zich van haar af en zoekt er al weer de weelde; in 
Oost-Duitsland moet zij troost bieden en leiding geven aan de 
verdrukten. Het communisme beweert geen bezwaar te heb
ben tegen de kerk. „U moogt rustig naar de kerk gaan. Er 
wordt nog vrij gepreekt” . „Is het niet veiliger” , zo wordt iro
nisch gevraagd, „in Oost-Duitsland ter kerke te gaan als in 
Spanje? En in dat laatste land bent u nog wel Christenen 
onder elkaar...... ” Een beschamende opmerking van volge
lingen van een stelsel, dat voor zijn aanhangers een religie 
wordt. Een „geloof” , dat zich richt op een betere wereld nü.

De communist-pur-sang kan het zich maar moeilijk in
denken, dat er nog mensen zijn, die aan de verwerkelijking van 
die betere wereld niet willen meewerken. Daarom beginnen ze 
bij de jeugd, in de derde of vierde klas al, met het onderricht 
in „Gegenwartskunde” , practische politiek, zouden wij vrij 
kunnen vertalen. Dat is een van de hoofdvakken op de staats
scholen.

Dat gaat zo in de vorm van: Vinden jullie niet, dat de wereld 
er erg somber zou uitzien, als Malenkof er niet was ? Dagelijks 
wordt het de jeugd ingepompt: Amerika wil een derde wereld
oorlog. En als zo’n kind, dat thuis heel andere dingen hoort, 
dan opmerkt: „Moeder of Vader zegt: „dat is niet waar” , dan 
heb je het conflict al levensgroot voor je. Hoe jong ze ook mo
gen zijn, ze staan voor de keus: het idealisme van het commu
nisme, dat streeft naar een paradijs op aarde en dat wat ze 
thuis horen: een schaapje te zijn van de grote kudde van de 
Here Jezus.

Uiterlijk schijnt het of het communisme tolerant is, maar als 
het aan komt op de practische levensstijl, dan rijzen er moei
lijkheden en onoverbrugbare conflicten. Je kunt naar de kerk

Pastor Martin Niemöller

gaan, best, je kunt ook gaan vissen. De kerk zal, mits zij zich 
tot de zielszorg beperkt, ongemoeid worden gelaten. Zij moet 
geen botsingen forceren met onze idealen, zegt de communist. 
Wel heel duidelijk wordt de kerk in Oost-Duitsland geconfron
teerd met de vraag: Hoe en wanneer treed ik op tegen dit 
regiem ? Belangrijk is dat het gebeurt op een principieel punt.

Aan een student werd de vraag gesteld: Haat je Ridgway en 
Adenauer, antwoord slechts met ja of neen. De jongeman zei: 
Neen, want in mijn Bijbel staat, ik mag mijn vijanden niet 
haten. Prompt werd hij van de universiteit getrapt. Het beste 
wapen tegen het communisme is het klare getuigenis: Ik doe 
niet mee, omdat ik een Christen ben. Dat, zo zeggen ook de uit 
gevangenschap teruggekeerde predikanten, is oneindig veel 
meer waard dan allerlei illegale acties van een door propa
ganda opgehitste jeugd.

Lid van de partij uit angst
Een Christen-studente, die een vlotte studie achter de rug 

had, nam het met haar geloof niet zo heel nauw. Zij werd voor 
de keus gesteld: „Lid worden van de partij, of anders kun je 
geen examen doen” . Het meisje dat helemaal alleen stond in de 
wereld, kon na enig aarzelen het besluit nemen om maar lid 
te worden. Deze beslissing maakte haar echter onrustig en na 
verloop van tijd schreef ze haar predikant: „Ik kom weer bij
U in de kerk, want ik mis dit alles zo...... ” En weer later
schreef ze: „Dominee, ik verlang zo naar het Heilig Avond
maal. Ik ben naar de partij gegaan uit angst, dat ik niet ver
der zou kunnen studeren, ik ben weer naar Christus gekomen 
om waarlijk vrijgemaakt te worden.” Zij verbrak het lidmaat
schap van de partij. En dat wil heel wat zeggen in een totali
taire staat. Dat betekent zoveel als vogelvrij verklaard worden.

Telkens weer laat God zien, óók in Oost-Duitsland, dat als 
Zijn kinderen in Zijn weg willen gaan, ze niet meer te dragen 
krijgen dan Hij oplegt. Als een gebedsverhoring kwam in 
begin Juni van het vorige jaar de verrassende tijding: de 
arrestaties zijn ongedaan gemaakt; de actie tegen de Junge 
Gemeinde is gestaakt. Dank zij de bemoeiingen van het hoofd 
van de Duits Evangelische kerk, bisschop Dibelius kwam men
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tot een accoord en in de kerken heeft men gedankt voor de 
verlichting van de druk. Mannen, vrouwen, bisschoppen en 
predikanten, jongens en meisjes hebben het uitgehouden onder 
de wrede, hatelijke, vaak godslasterlijke maatregelen, die hen 
geestelijk wilden uithollen en murw maken. Het is wel een 
wonderlijke zaak, dat die machtige Sovjet-heersers in het 
geheel van hun voor ons zo ondoorzichtige maatregelen in de 
internationale politiek een accoord hebben moeten opnemen 
met deze Protestantse kerk. Hoe deze verandering er is ge
komen is niet helemaal duidelijk. Waarschijnlijk heeft de in
vloed van Duitse communisten de voornemens van Moskou 
afgeremd en wellicht moet er verband worden gezocht met de 
onlusten, die ondanks het accoord op kerkelijk gebied op 
17 Juni 1953 losbarstten.

Standvastigheid van de kerk
Zeker is, dat de standvastigheid van de kerkelijke leiders om 

voor hun verdrukte gemeenten op te komen geen zin zou heb
ben gehad, als er geen eenvoudige dorpsdominees waren ge
weest, die een kanselafkondiging voorlazen en die een kerk- 
koorleider verboden een godslasterlijk lied in te studeren, ook 
al zou er de volgende dag met grote koppen in de krant staan, 
dat dominee die en die het repeteren van een vredeslied had 
verhinderd en dat hij dus ophitste tegen de volksdemocratie. 
Karl Barths brief aan een Gostduitse minister, waarin hij zijn 
scherpe afkeuring uitsprak over de gebeurtenissen, zou geen 
zin hebben gehad, als er geen 'flinke jongens waren geweest, 
die zich liever van school lieten sturen vlak voor hun eindj 
examen en zich — naar de mens gesproken — hun carrière 
lieten ontnemen, dan dat zij hun lidmaatschap van de Junge 
Gemeinde zouden opzeggen. Wij, die nog zo kort geleden 
eigenlijk, in onze kerken en gezinnen de terreur van het 
nationaal-socialisme hebben meegemaakt, kunnen ons goed 
voorstellen voor welke gewetensconflicten deze mensen dag en 
nacht geplaatst worden. Wij moeten eerbied hebben voor de 
standvastigheid en de geestkracht van de Oostduitse kerk, 
waarop de kerk in West-Duitsland haast jaloers is. Er wordt 
daar levend geloof gevonden en offerbereidheid. „Het was voor 
de kerk in de Sovjet-zone een zegen, dat zij verdrukt werd, 
omdat zij aldus bij haar eigen taak werd bepaald en tot Chris
tus teruggeleid” , merkte Martin Niemöller terecht op. Des
niettemin: men mag zich verheugen over de vermindering van 
de druk. Eensdeels heeft het geboden verzet ontegenzeglijk 
de vervolgers tot inkeer gebracht. Anderdeels is ook de nieuwe 
politiek...... politiek. Gericht op de verzwakking van de Wes
terse'verzetskracht, beoogt zij een versterking van het „neu
tralisme” , dat in West-Duitsland reeds zovele aanhangers 
heeft...... Elke vergroting van die aanhang betekent verzwak
king van de Westeuropese politiek, zoals die door Adenauer 
wordt gevoerd.

Neutralisme
„■Neutralisme” treft men vrij veel in Duitse kerkelijke 

kringen aan. Niemöller légt er de nadruk op, dat het Evangelie 
oproept tot bekering van de gehele wereld, die boodschap is 
noch Westelijk, noch Oostelijk georiënteerd. Getuigen, zo zegt

De JnM lenm toogdag
v a n g t aan  klokslag 11 uur. De deuren gaan 
open, half tien.
D enkt u  e r  om zo v ro eg  m ogelijk  te  kom en! 
A ch tdu izen d  m ensen  kunnen  n iet in  tien 
m in uten  binnen  zijn.

Dr G. Heinemann

hij, blijft de primaire taak van de kerk. Denk ook aan de 
Christen-Pacifist dr Gustav Heinemann, die nog onlangs ons 
land bezocht. Er loopt „naar hun mening” een duidelijke lijn 
van „Barmen” (1934; hier werd o.m. de verantwoordelijkheid 
van de kerk tegenover de Overheid duidelijk gesteld) via de 
„Bekenntniskirche” en de verklaring van Stuttgart (1945: 
schuldbelijdenis van de kerk voor het door Hitler-Duitsland 
aangerichte onheil) naar Heinemann’s afwijzing van Duits- 
lands herbewapening en van deelneming aan een West- 
europees militair bondgenootschap onder Amerikaanse garan
tie. Begrijpelijk moge dit zijn voor mannen, wie de Duitse 
staatkundige en evangelisch-kerkelijke eenheid zo zeer ter 
harte gaat, toch kan men hen niet bepaald als steunpilaren 
van de Westeuropese eenwording op politiek en militair ter
rein beschouwen. Moskou en Pankow (de zetel van het Oost
duitse communistische regiem) zijn misschien bevreesd dat 
door voortgezette vervolging van de kerk van Dibelius deze 
en vele vooraanstaande kerkelijke leiders van hun bereidheid 
tot dit neutralisme genezen zullen. Zijn zjj op het juiste 
ogenblik van die domheid teruggekomen? Zij hebben het oog
merk een gunstig klimaat te scheppen in Duitse kerkelijke 
kring voor bepaalde Oostelijke plannen ten aanzien van de 
Duitse hereniging en neutralisering. En ook dit is helaas, een 
kant van de zaak.

Misschien zullen onze broeders en zusters in Duitsland nu 
sterker dan tevoren ervaren, dat wij als Christenen op deze 
•aarde niet klaar zijn als wij een k e r k  hebben, die als ge
weten van de natie krachtig protest aantekent tegen mense
lijkheid en machtsaanmatiging, tegen vrijheidsschending en 
terreur. De Christenen hebben in deze tijd p o l i t i e k e  be
wustwording en politieke keus uit de diepste overtuiging 
nodig. In West-Duitsland ontwaart men, zoals gezegd, soms 
een heimwee naar iets van de moeilijkheden in de Oostelijke 
zone. De fronten liggen daar veel duidelijker en het lijden der 
kerk loutert en bindt samen. De vrijheid van het Westen wordt 
soms aangevoeld als een belemmering voor het Christelijk 
leven. En toch is het zo, dat het Christelijk leven zijn kracht 
zal moeten kunnen tonen, óók als de politieke druk vermindert. 
Heel Europa zou gebaat zijn bij een Duitse Christenheid, die 
ook de politieke vrijheid volledig aandurft en daarvoor ook 
lijden en strijden wil, zo schreef prof. dr R. Schippers in 
„Trouw” .

Berlijnse besprekingen een teleurstelling
De jongste zittingen van de Grote Vier in Berlijn zijn op een 

teleurstelling uitgelopen. Alle hoop, al was zij gering, werd
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Openbaar is openbaar
De schoolstrijd  is n iet m aar een stukje h istorie; ook  nu 
nog zijn  er tegenstellingen en tw istpunten. Ook nu nog  b lijft 
het christelijk  onderw ijs onze vo lle  belangstelling opeisen.

Wij m oeten  ons bew ust zijn  van  de geestelijke ondergrond 
van de school m et de B ijbel, voora l nu  deze in  onze tijd 
w ordt ondergraven. Dat kan aan de hand van de onlangs 
verschenen schets h ierover.

W ij m oeten  w eten, hoe thans de positie is van het christe
lijk voortgezet onderw ijs —  technisch, landbouw , n ijverheid, 
m iddelbaar — ; op  de hoogte zijn van de achterstand, die 
daar bestaat en van  de w ettelijke belem m eringen  om  die 
achterstand in  te  halen. O ok daarover is onlangs geschre
ven.

Er is nog een punt, dat onze aandacht verdient. Dat be-

weggevaagd. Alle mogelijkheden lijken nu uitgeput. De mensen 
zijn nu uitgepraat, alles blijft bij het oude.

Alleen God weet of er binnen afzienbare tijd nog een gunstige 
wending zal komen in de wereldgebeurtenissen, in het bijzonder 
voor de mensen achter het Ijzeren Gordijn. Want de moeilijk
heden in het persoonlijk leven onder communistisch regiem 
blijven er voor de Christen onverminderd. De Christus-be- 
lqders in de Oostzóne leven er van de ene dag in de andere. 
Wü vragen om een vaste aanstelling, salarisverhoging en zo
veel meer dingen, die ons de zekerheid moeten geven van een 
onbezorgd leven, liefst met zoveel mogelijk comfort. Zij leven 
bij de dag uit Gods gunst, leren telkens opnieuw te leven alleen 
uit Zijp Hand. Dat betekent in de dagehjkse strijd neen zeg
gen, tegen onrecht protest aantekenen, blind voor de uit
komst. Een anti-houding in Bijbelse lijn, die geldt voor predi
kant én gemeentelid. Ook al gaat het om dood of leven. 
Vijftig leerlingen zitten er in één klas, misschien zijn er vier 
die neen zeggen op de onontkoombare vragen in de Gegen- 
wartskunde. Om die vier gaat de strjjd, niet om die 46. Die 
vier zfjn bereid zich van school te laten slingeren en zonder 
toekomst te blijven in hun jonge leven. Maar door die vier 
komt de klas, komt de school, komt het dorp of de stad in op
schudding. Die vier hebben zin. God doet het met die weinigen. 
Gods getallen, we zien het aan Gideon, zijn anders dan de 
onze. We vragen dus maar niet naar getallen. Langzamerhand 
gaan wij wel eens Amerikaans tellen. Dat ligt niet aan de 
Amerikanen, maar aan ons zelf. Van mensen, die veelvuldig 
contact hadden met Oostduitse Christenen kreeg ik het ge
tuigenis door, dat er gelukkig nog velen zijn, vooral ook jonge 
mensen, die zonder angst rustig durven getuigen, dat zij zonder 
Christus en Zijn Woord niet kunnen leven. Veel jongeren zijn 
te bescheiden om veel over deze dingen te spreken, maar hun 
getuigenis ligt diep in de ziel verankerd.

In menige situatie moeten zij met Luther zeggen: „Hier sta
ik, ik kan niet anders, God helpe mij...... ” Wij kunnen met
veel anders doen dan voor hen bidden. Bidden of God hen èn 
ons genade wil schenken in de ure der verzoeking staande te 
bljjven. „Een vaste burcht is onze God, een toevlucht voor de 
zijnen; Al drukt het leed, al dreigt het lot, Hij doet Zijn hulp 
verschijnen......."

treft de bestuursvorm  van het openbaar lager onderw ijs. 
O ver dat onderw erp is pas een klein  rapport verschenen van 
het C ollege van A dvies van onze partij.

H et gaat h ier speciaal over het openbaar lager onder
w ijs. D e pacificatie bracht de financiële gelijkstelling van 
het openbaar en bijzonder lager onderw ijs. Sindsdien is het 
b ijzondere onderw ijs het openbare verre gaan overv leu ge
len. D e openbare school is in  het defen sief gekom en. De 
voorstanders daarvan w illen  daaruit. Zij hebben  een ver
gelijk ing gem aakt tussen de openbare en de bijzondere 
school.. Daarbij zijn zij tot de conclusie gekom en, dat de 
overheid  te kort schiet in  „vad erlijk e  zorg en bestuurlijke 
aandacht”  voor de openbare school. De overheid  b lijft daar
in  achter bij de  besturen van de b ijzondere scholen.

D aarom  w il m en  nieuw e organen in  het leven  roepen , or
ganen, d ie „hart h ebben ”  voor de openbare school. W ij laten 
nu m aar onverm eld  het plan, organen in te stellen, die over 
heel het onderw ijs, ook  het b ijzondere, toezicht zouden 
m oeten  houden. Z u lk  toezicht zou de vrijheid  van de christe
lijke school niet ongerept laten en is daarom  volstrekt ver
w erpelijk.

M inder ver gaat het plan, n ieuw e organen in te stellen, 
a lleen  voor het openbaar onderw ijs. D e kern  daarvan vor
m en  de districtsraden, sam engesteld uit: vertegenw oor
digers van de gem eentebesturen, leerkrachten  en ver
tegenw oordigers van  de ouders. D eze behoren allen v oor
standers te zijn  van openbaar onderw ijs. D eze organen zou
den o.m. een bindende aanbeveling m oeten doen bij de be
noem ing van onderw ijzers, leid ing geven  aan het beheer 
(m et geld  van de gem een te), begrotingen  opstellen e.d.

H et rapport zegt hiervan, dat het princip ieel on juist is, dat 
over overheidsgeld  beschikt w ordt door organen zonder p u . 
b lieke verantw oordingsplicht. Eveneens is het onjuist, dat 
in  deze organen alleen voorstanders van het openbaar on
derw ijs benoem d zouden m ogen  w orden , d.w.z. dat in  over
heidsorganen alleen een bepaalde categorie burgers zitting 
zou m ogen hebben.

M en w il zo „van  tw ee w allen  eten” . D e openbare school 
m oet het aureool behouden van de overheidsschool; en de 
kosten b lijven  voor de overheid. M aar bestuur en beheer 
w orden  gelegd  in  handen van  een soort schoolbestuur. W ie 
dit laatste w il m oet de consequentie aanvaarden en een b ij
zondere „neutrale”  school stichten.

Daarnaast w ijst het rapport op de m ogelijkheid  bij de 
openbare school een oudercom m issie in  te stellen. O ok de 
openbare school m oet zo goed  m ogelijk  functionneren , zij het 
dan m et behoud van haar karakter van overheidsschool.

D ie oudercom m issies zouden tot taak kunnen h ebben: ad
vies u itbrengen  aan B . en W . over leerplan en lesrooster; 
een voordracht m aken voor d e  benoem ing van onderw ij
zers; gelden  b ijeenbrengen  b.v. voor  het aanschaffen van 
leerm iddelen  en het aanstellen van boventallige onderw ij
zers, w anneer de m iddelen  der gem eente dit niet toelaten. 
M en zal im m ers v oor  de „e igen ”  openbare school toch  w at 
over hebben.

T enslotte kan uit zulk  een oudercom m issie een school
vereniging groeien , die de school —  van openbaar in  b ij
zonder om gezet —  kan overnem en.

V oor een in leiding over de on derw ijs-problem en  raad
p lege m en  ook  dit rapport.

De toegangsbewijzen 
van de derde April

zijn  gedrukt in  de vorm  van  een  driehoek. 
Z ij tonen  het em bleem  van de Partij in  natio
nale k leuren. Draag het m et een oran je  strik 
op  de borst! Dat is gem akkelijk  voor de con 
trole. En het schept een feestelijke spheer!
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DE RIJKSBEGROTING
in de Tweede Kamer

door JAC. S. HOEK
(Vervolg)

De economen van alle partijen hebben op het ogenblik voor
al aandacht te geven aan twee grote vraagstukken: de inter
nationale economische situatie en de economische integratie 
van West-Europa. Beide onderwerpen vormden bij de behande
ling van de begroting van economische zaken in de Tweede 
Kamer de hoofdschotel. Het is duidelijk dat de internationale 
economische situatie van grote invloed is op de economie van 
ons land en dat daarom dit vraagstuk uitvoerig werd bespro
ken. Algemeen was men van oordeel, dat wij ons thans be
vinden in een aarzelende conjunctuur. In de Ver. Staten 
wordt een kleine economische teruggang verwacht, die zijn 
invloed over de gehele wereld zal kunnen laten voelen. Nie
mand durfde echter te voorspellen, dat deze crisis ook zal 
komen. Minister Zijlstra waarschuwde tegen de vaak gehoorde 
redenering, dat het nu eenmaal zo is, dat na een lange tijd van 
hoog-conjunctuur een neergang zal moeten komen, en dat het 
dus, naarmate de tijd van voorspoed langer heeft geduurd, 
waarschijnlijk is, dat de neergang zal volgen. Men trekt deze 
conclusie dan uit het verloop van de conjunctuur in het ver
leden. Op het ogenblik echter is de situatie wezenlijk verschil
lend van hetgeen in het verleden bij de verschillende landen 
het geval was. In bijna alle belangrijke landen heeft men thans 
stabiliserende factoren ter beschikking, die automatisch tegen
druk geven, als de conjunctuur verloopt: steunprogramma’s 
voor agrarische producten, maatregelen ten aanzien. van het 
loonniveau, de sociale verzekeringen enz. Men heeft ook — en 
in dit verband kon prof. Zijlstra ook eens iets goeds zeggen 
over de omvang van het Overheidsbudget — de belangrijke 
omstandigheid dat de grote hoogte van het Overheidsbudget 
als zodanig als een automatische conjunctuurstabilisator 
werkt, omdat de teruggang van de conjunctuur een verschil 
doet ontstaan tussen inkomsten en uitgaven en derhalve, zon
der dat men verdere maatregelen neemt, de overheidsuitgaven 
doen uitgaan boven de overheidsmiddelen, waardoor een tegen
stroom wordt gegeven aan de depressieve tendenties in de par
ticuliere sfeer.

Prof. Zijlstra toonde aan, dat, hoewel men geen voorspel
lingen kan maken over het toekomstige conjunctuurverloop, 
wel vaststaat, dat zonder voldoende autonome impulsen op het 
economische leven op den duur de totale bestedingen en daar
mede de conjunctuur moeten teruglopen. De belangrijkste 
autonome impulsen óp de totale bestedingen van vandaag zijn: 
1. de bevolkingsgroei; 2. de technologische ontwikkeling en 3. 
de hoge defensie-inspanning. Interessant is het dat minister 
Zijlstra hier de bevolkingsgroei, die men veelal pleegt voor 
te stellen als een last, zo'n grote betekenis toekent voor het 
conjunctuurverloop. Onder de technologische ontwikkeling als 
stimulans voor de conjunctuurontwikkeling Verstaat prof. Zijl
stra het beleidvol ondernemerschap gekoppeld aan de voort
durende stroom van nieuwe uitvindingen en de toepassing 
daarvan welke stroom zijn basis weervindt in het ,-opvoedings- 
en onderwijssysteem. De defensieuitgaven maken het volgens 
minister Zijlstra zo moeilijk een betrouwbare prognose te 
maken van het conjunctuurverloop. Het is n.1. de vraag in 
hoeverre bij een verlaging van de defensie-uitgaven de andere 
bestedingen in voldoende mate zullen toenemen, voldoende 
zowel in omvang als in tempo. De vraag is namelijk of, men er 
in slaagt de wegvallende activiteit ten gevolge van dalende 
defensie-uitgaven ogenblikkelijk te doen compenseren door stij
gende consumptie, door een stijging van de investeringen, res
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pectievelijk door een stijging van deze beide grootheden te
zamen. Is men bang dat dit niet gebeurt, dan zal men extra 
uitgaven moeten doen om de kloof te overbruggen.

Inmiddels konden de Tweede Kamer en de bewindsman van 
economische zaken vaststellen, dat de situatie met name ook in 
Nederland, uitgesproken gunstig is. Maar de gang van zaken 
in 1951, 1952 en 1953 heeft weer eens overduidelijk aangetoond 
hoe afhankelijk ons land is ten opzichte van de buitenlandse 
conjunctuur. Minister Zijlstra stelde vast, dat Nederland veel 
meer de internationale conjunctuur ondergaat dan maakt. 
Daarom was het volgens hem beter alle aandacht te vestigen 
op die problemen, waarvoor wij zelf een oplossing kunnen vin
den: n.1. de structurele problemen van ons land. De minister 
zag dan ook niet zoveel heil in de z.g. anticyclische budgetaire 
politiek, die wordt aangeprezen door hen, die menen, dat de 
overheid in tijden van hoog-conjunctuur de mi'ddelen bijeen 
moet brengen om bepaalde maatregelen te kunnen financieren 
in tijden van neergaande conjunctuur. Op zichzelf vond hij 
deze gedachte wel juist, maar zij moet vooral in Nederland zeer 
zwaar worden geamendeerd. Prof. Zijlstra vond dat de eisen 
ten aanzien van onze economische ontwikkeling op lange ter
mijn moeten voorafgaan boven conjuncturele eisen. Om deze 
reden wees de bewindsman de critiek af, dat de hhidige politiek 
van belastingverlaging verkeerd is, uit het oogpunt van de 
anticyclische begrottngspolitiek. De belastingverlagingen zijn 
op dit ogenblik noodzakelijk vanuit de gezichtshoek van de 
industrialisatiepolitiek, die nodig is om aan onze groeiende be
volking werkgelegenheid te verschaffen. Industrialisatie en 
exportpolitiek moeten volgens minister Zijlstra zijn politiek op 
lange termijn, waarbij men zich nooit in de war mag laten 
brengen door tijdelijke schommelingen, hetzij naar de ene, 
hetzij naar de andere kant.

Dr Schouten, de a.r. fractieleider, en andere kamerleden 
stelden de vraag hoe groot de goud- en deviezenvoorraad van 
de Ned. Bank moet zijn om de Nederlandse economie veilig te 
stellen voor tegenvallers. Dr Schouten was zich bewust, dat 
het niet mogelijk is een monetair beleid te voeren, waarbij men 
er van verzekerd kan zijn, dat men in overigens normale om
standigheden voortdurend het evenwicht in de betalingsbalans 
zal behouden. Daarom moet er rekening mede worden ge
houden, dat zich tegenvallers voordoen, welke alleen kunnen 
worden opgevangen op een normale en niet schadelijke wijze, 
als men de beschikking heeft over een goud- en deviezen
reserve. Maar hoe groot moet dan die reserve zijn, zo vroeg 
de heer Schouten.

Minister Zijlstra kon in zijn antwoord slechts-een indicatie 
geven van de risico’s die de huidige deviezenvoorraad loopt. 
Zij kan ten eerste dienst doen als een buffer tegen onvoorziene
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mogelijkheden, zoals zich na het uitbreken van het conflict in 
Korea hebben voorgedaan, toen de deviezenreserve bijna een 
milliard gulden slonk tengevolge van de voorraadvorming en 
de prijsstijgingen. In de tweede plaats moet de deviezenreserve 
gezien worden als een conjunctuurreserve. Zeer ruwe calcu
laties beramen de kosten van een aanmerkelijke werkloosheid 
van enkele honderdduizenden boven het huidige niveau ge
durende een periode van drie of vier jaar op een bedrag van 
drie a vier milliard aan deviezen. De huidige stand van de de
viezenreserve is ruim vier milliard. Er kan dus nog wel wat bij. 
In ieder geval was de minister het niet eens met de heer Van 
Leeuwen (v.v.d.), die de deviezenreserve in het huidige stadium 
groot genoeg vond, omdat hij een verdere inkrimping van de 
binnenlandse bestedingen onjuist vond. Alles wat wij op het 
ogenblik kunnen doen op het gebied van de binnenlandse en 
buitenlandse economische politiek, is volgens de minister 
eigenlijk alleen maar mogelijk met de rugdekking van deze 
deviezenreserve. Bovendien was de minister er niet zeker van, 
dat de deviezenvoorraad in een even snel tempo zal blijven 
groeien als tot dusver het geval is geweest. Het jaar 1954 zal 
in dit opzicht zeer interessant zijn, gezien ook de uitzetting van 
de bestedingen, die in 1954 moeten worden verwacht. Prof. 
Zijlstra besprak in dit verband een andere vraag, n.1. in hoe
verre men moet voortgaan met het aflossen van overheids
schuld. Interessant was zijn opmerking, dat hij „niet gaarne” 
de stelling onderschrijft, dat het noodzakelijk is yoort te gaan 
met schuldaflossingen, omdat een lagere staatsschuld altijd 
beter is dan een hogere. Deze opmerking is daarom zo interes
sant, omdat uit de rede, die de minister van financiën, de heer 
Van de Kieft, bij de algemene beschouwingen in de Eerste Ka
mer enige maanden later zou houden, bleek, dat deze een te
genovergestelde opvatting is toegedaan. Minister Zijlstra er
kende dat in het verleden bij de hoge stand van de Overheids
schuld hoge aflossingen noodzakelijk waren. Maar hij was 
blijkbaar niet overtuigd, dat hiermee thans moest worden 
doorgegaan.' Dat minister Zijlstra in de Tweede Kamer op dit 
vraagstuk niet verder inging, was begrijpelijk. Zij behoorde 
niet in de eerste plaats tot zijn competentie. In het kabinet zal 
hierover nog wel een „robbertje” worden gevochten.

Economische Integratie in West-Europa
Het tweede vraagstuk, dat bij de begroting van economische 

zaken aan de orde kwam, is de economische integratie in West- 
Europa. Een dag voordat in den Haag de zes ministers van 
buitenlandse zaken, de heren Bidault (Frankrijk), Adenauer 
(Duitsland), Pella (Italië), van Zeeland (België), Bech 
(Luxemburg) en Beijen (Nederland), bijeen zouden komen om 
binnen het kader van de plannen voor de oprichting van een 
Europese Politieke Gemeenschap over deze economische een
wording te praten, vond drs Nederhorst (arb.) het nodig de on
voorwaardelijke steun, die alle politieke partijen in Nederland 
aan het standpunt van de Nederlandse regering hadden ver
leend ten aanzien van de onlosmakelijke band tussen politieke 
en economische integratie, voor wat betreft de Partij van de 
Arbeid terug te nemen. Het Nederlandse standpunt is, dat ge
lijktijdig met het tot standbrengen van een Europese Politieke 
Gemeenschap een begin moest worden gemaakt met de in
stelling van een gemeenschappelijke Europese markt, een 
markt vrij van onderlinge contingenteringen en douanerechten. 
Drs Nederhorst kwam nu verklaren, dat aan deze eis niet on
voorwaardelijk moest worden vastgehouden, omdat anders de 
ratificatie van het E.D.G.-verdrag in Frankrijk en de verdere 
politieke eenwording in Europa in gevaar zou worden ge
bracht. Men kon de economische integratie ook bereiken, wan
neer men begon met de coördinatie van de monetaire, financiële 
en conjuncturele politiek der zes landen. *

Dr Schouten keurde de rede van de socialistische afgevaar
digde ernstig af. In het achterstellen van de gedachte van 
een gemeenschappelijke markt zag de heer Schouten een ver-
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zwakking van de Nederlandse stelling met betrekking tot de 
onverbrekelijke samenhang tussen politieke en economische 
integratie en het maken van een zeer ernstige inbreuk op het 
beleid van de Regering, waaromtrent de Kamer op eerr royale 
wijze was geconsulteerd.

Uit de rede van de heer Nederhorst was overigens gebleken, 
dat de Partij van de Arbeid bij politieke integratie niet in de 
eerste plaats dacht aan het scheppen van bovennationale be
voegdheden. De heer Nederhorst sprak over het scheppen van 
een „Europees politiek forum”. Terecht merkte dr Schouten 
op, dat onder „forum” noch primair, noch secundair een boven
nationaal orgaan met reële taken en bevoegdheden wordt ver
staan. Het is bekend dat de Nederlandse socialisten zich 
hebben laten leiden door de overweging, dat de Franse socia
listen van geen Politieke Gemeenschap met reële bevoegdhe
den op economisch terrein willen weten. De heer Nederhorst 
meende aan dit verlangen tegemoet te moeten komen. Bij co
ördinatie van beleid behoeft uiteraard geen bovennationale be
voegdheid te worden geschapen. Vandaar dat hij zich daarvoor 
uitsprak.

Om Frankrijk en de Franse socialisten te helpen de aarze
lingen ten opzichte van de ratificatie van het E.D.G.-verdrag 
te overwinnen, werd het Nederlandse belang, dat veel meer 
spreekt bij de economische eenwording van. Europa dan bij de 
politieke, prijsgegeven.

Terwijl het debat over deze kwestie in de Tweede Kamer 
plaatsvond, vergaderden de zes ministers van buitenlandse 
zaken in de Trèveszaal. Door de afwezigheid van de Franse 
minister van buitenlandse zaken, de heer Bidault, wiens mi- 
nistersleven juist in die dagen aan een zijden draadje hing, kon 
de zaak van de economische integratie op deze ministers
conferentie niet worden doorgesproken. Minister Beijen had 
daarom niet al te veel last van de verzwakking van de Neder
landse stellingen, die door het optreden van de heer Neder
horst was veroorzaakt. Sommigen zijn van mening, dat mi
nister Beijen op deze conferentie van zes zelf ook een bijdrage 
heeft geleverd tot het ondermijnen van de Nederlandse positie 
door met de suggestie te komen van een herziening van het
E.D.G.-verdrag, wanneer dit de Fransen zou kunnen overhalen 
dit verdrag te ratificeren. De andere ministers van buiten
landse zaken voelden niet voor dit idee, omdat dit een stap 
terug zou betekenen op de weg naar de Europese eenwording. 
Minister Beijen meende echter dat op deze wijze de plannen 
van de Europese Politieke Gemeenschap en dus ook voor de Gê  
meenschappelijke Europese markt zouden worden bevrijd van 
de slagschaduw, die de al of niet ratificatie door het Franse
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parlement van het E.D.G.-verdrag daarover werpt. Het gevaar 
is inderdaad niet denkbeeldig, dat het Franse streven om de 
Europese Politieke Gemeenschap niets anders te doen zijn dan 
een overkoepeling van de Europese Defensie Gemeenschap en 
de Europese Kolen en Staal Gemeenschap, navolging zal vin
den. In Frankrijk is één van de grieven tegen de E.D.G., dat 
het E.D.G,-parlement onvoldoende bevoegdheden zal krijgen en 
niet op basis van algemene Europese verkiezingen zal worden 
gekozen. Een scherpere parlementaire controle wordt daar 
noodzakelijk geacht.

Wanneer de Europese Politieke Gemeenschap deze scherpere 
parlementaire controle brengt, dan blijken vele Franse parle
mentariërs, met name de socialisten, het E.D.G. gemakkelijker 
te kunnen aanvaarden. Minister Beijen onderkende dit gevaar. 
Maak de plannen voor de Europese Politieke Gemeenschap 
los van de ratificatie van de E.D.G., was zijn advies, want voor 
ons Nederlanders is de figuur van een Europese Politieke Ge
meenschap zonder Gemeenschappelijke Europese markt niet 
acceptabel. Het is echter duidelijk, dat wanneer men aan een 
herziening van het E.D.G.-verdrag begint, de verhouding wel 
eens zo kunnen komen te liggen, dat het idee van een politieke 
overkoepeling van E.D.G. en K.S.G. de overhand krijgt. In dit 
verband is ook de vraag gerechtvaardigd of minister Beijen 
door op deze ministerconferentie namens Nederland toe te 
stemmen in het houden van algemene Europese verkiezingen 
geen concessie heeft gedaan -— zoals bekend heeft Nederland 
zich daartegen altijd verzet—  die door de Fransen gretig zal 
worden gebruikt voor de oplossing van hun ratificatie-moeilijk- 
heden. Zowel de Nederlandse socialisten als de Nederlandse 
minister van buitenlandse zaken hadden naar onze mening 
beter gedaan in de omstandigheden van het ogenblik de kiezen 
op elkaar te houden.

Terugkerend naar de behandeling van de begroting van eco
nomische zaken door de Tweede Kamer, vermelden wij, dat de 
minister van economische zaken, prof. Zijlstra, bij zijn beant
woording slechts enkele kanttekeningen van zakelijke aard 
heeft gemaakt over het vraagstuk van de politieke en economi
sche integratie. Als minister van economische zaken kon hij 
moeilijk een oordeel uitspreken over de internationaal-politieke 
situatie. Hij wees de opvatting van de heer Nederhorst over de 
economische integratie af. Ook voor hem stond vast, dat men 
er met een gemeenschappelijke markt, waarin de goederen
stroom vrij is, niet is. Dat hèeft de Benelux overduidelijk aan
getoond. Harmonisatie op financieel, monetair en conjunctu
reel terrein is noodzakelijk. De ervaring met Benelux heeft 
echter duidelijk bewezen, dat de enige logische solutie is om 
— in de tijd gezien — te beginnen met de goederenliberali

satie en eerst daarna de overige punten onder het oog te zien. 
Harmonisatie van het financieel en monetair beleid vond mi
nister Zijlstra overigens minstens even ingrijpend als, waar
schijnlijker ingrijpender dan de liberalisatie van het goederen
verkeer.

Bij de begroting van economische zaken hadden ook de 
staatssecretaris voor middenstandsaangelegenheden en de mi
nister voor Publiekrechtelijke Bedrijfsorganisatie zich te ver
antwoorden.

D e m id d en stan d
Het debat over de middenstand kon slechts een fragmentair 

karakter dragen, omdat ten eerste de Kamer en staatssecre
taris Veldkamp kort te voren met elkaar gesproken hadden 
over de nieuwe Vestigingswet en in de tweede plaats op korte 
termijn de aangekondigde middenstandsnota zou verschijnen, 
waarin de regering haar beleid ten aanzien van de midden
stand zou uiteenzetten. Deze middenstandsnota is thans ver
schenen. De kamer krijgt dus nog volop gelegenheid hierover 
van gedachten te wisselen.

Van vrijwel alle zijden werd gesproken over het vestigings- 
crediet. Men drong er op aan, dat de eis, welke thans gesteld 
wordt voor het verlenen van een vestigingscrediet, n.1. de aan
wezigheid van een waarborgfonds, opgericht door branche
genoten, zou worden teruggenomen. Alleen de heer Van Eijsden 
(a.r.) was tegen het intrekken van deze eis. Wel achtte hij het 
gewenst voor kleine branches, die zelf niet gemakkelijk tot een 
waarborgfonds kunnen komen, de totstandkoming van een al
gemeen waarborgfonds te bevorderen.

De staatssecretaris was het volkomen met de heer Van 
Eijsden eens en zegde toe de instelling van een algemeen waar
borgfonds voor kleine branches te zullen óverwegen. In de on
langs verschenen middenstandsnota deelt de staatssecretaris 
mede, dat de mogelijkheid wordt onderzocht om voor deze 
groep van overheidswege een waarborgfonds te stichten.

P .B .O .
Minister de Bruijn verkeert in de moeilijke positie, dat hij 

voor de uitbouw van de publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie 
is aangewezen op de vrijwillige medewerking van het bedrijfs
leven. De p.b.o. moet volgens de wet op basis van vrijwilligheid 
tot stand komen. Deze zaak kan niet op stel en sprong voor 
elkaar komen. Het gaat hier om een voor ons volk hoogst ge
wichtige verandering van het maatschappelijk leven, om een 
verandering in de verhouding tussen Staat en Maatschappij. 
De kamer was zich. hiervan bewust en oefende dan ook weinig



critlek uit op de bewindsman. Over het algemeen had men 
grote waardering voor zijn werk. Toch ontbrak de critiek 
niet. Drs Hazenbosch (a.r.) hield een uitstekende maiden
speech, waarin hij met name het productiviteitsbeleid van de 

'minister onder de loupe nam. De minister had in zijn producti- 
viteitsnota gewezen op de betekenis van goede menselijke ver
houdingen in het bedrijfsleven. Hoe komt nu het primaat, dat 
de bewindsman aan de arbeidende mens toekent, in zijn beleid 
tot uitdrukking, aldus de heer 
Hazenbosch. Zijn beleid is in 
hoofdzaak gericht op organisa
torische maatregelen. Van de 
40 millioen, die de minister voor 
dit werk beschikbaar heeft, be
steedt hij naar de a.r.-woord- 
voerder had uitgerekend, 
slechts 1  millioen aan projec
ten, die op het terrein van de 
menselijke verhoudingen lig
gen slechts ongeveer 3 pet. Mi
nister de Bruijn zei in zijn ant
woord, dat hij waardering had 
vóór de wijze waarop de heer 
Hazenbosch in procenten had 
uitgerekend de besteding van 
de hem ter beschikking staande 
gelden. Hij vroeg zich echter af, 
of de heer Hazenbosch niet te 
ver was gegaan, indien hij de 
aandacht voor zulke menselij
ke verhoudingen trachtte uit te drukken. Wij komen nu een
maal krachten te kort op het terrein van de psychologie, de 
arbeidssppychologie, de sociologolie en de sociale paedagogie. 
Dit werk staat nog maar in de kinderschoenen.

De „plaatsjeswet”
De begroting van financiën is zonder veel debatten de 

Tweede Kamer gepasseerd. Het algemene financiële beleid en 
de belastingpolitiek waren reeds bij de algemene beschouwin
gen en bij de behandeling van de nieuwe belastingwetten uit
voerig door de kamer behandeld. De kamer beperkte zich tot 
de bespreking van enkele minder belangrijke en technische 
vraagstukken, zoals de al of niet wenselijkheid tot het wette
lijk regelen van het vak van belastingconsulenten, het ver
richten van dubbel werk door de verschillende departementale 
accountantsdiensten en de centrale accountantsdiensten plus 
de Rekenkamer, de vereenvoudiging van de belastingwetge
ving enz.

De heer O. v. d. Heuvel klaagde er nog eens over, dat het 
mooie landarbeiderswetje van Talma, de z.g. „plaatsjeswet” 
geen toepassing meer vindt en ter zijde wordt gesteld. De 
heer v. d. Heuvel meende dat het een zeer goede maatregel 
is geweest om de mensen op het platteland een hoekje grond 
te geven. De minister zegt nu wel, dat dit vroeger meer nodig 
was, maar dat dit bij de stijging van de landarbeiderslonen 
niet meer het geval is. De heer v. d. Heuvel geloofde echter, 
dat men dit toch niet in de eerste plaats moet zien als een 
aanvulling van het inkomen, maar dat het in eigendom ver
krijgen van een plaatsje met de daarbij behorende grond is 
een binden van de bevolking aan het plateland. De heer v. d. 
Heuvel wilde over deze materie een openbaar debat met de 
regering en verzette zich er tegen dat stopzetting van deze 
wet geruisloos gebeurt. Toepassing van deze regeling is bij de 
prijsverhoudingen niet meer mogelijk, maar onderzocht moet 
worden of zij niet kan worden aangepast aan de gewijzigde 
omstandigheden.

Minister v. d. Kieft antwoordde, dat slechts een nieuwe 
Landarbeiderswet een oplossing zou kunnen brengen. Hij zou 
laten onderzoeken of dit mogelijk was.

Door de heren Engelbertink, v. d. Heuvel en Hofstra werd 
gesproken over de uitgifte van domeingronden, ondanks het 
feit, dat de minister over dit onderwerp de opstelling van een 
uitvoerige nota had aangekondigd. De heer v. d. Heuvel (a.r.) 
zei met genoegen te hebben vernomen, dat de Regering ten 
aanzien van het uitgeven van grond niets zal doen, voordat 
de kamer van deze nota zal hebben kennis genomen. De a.r.- 
woordvoerder wilde echter alleen maar verklaren, dat hij het 
belang van deze Staatsbedrijven niet inziet. Ook al zouden 
zij als proef hebben uitgewezen, dat het wel- kan gebeuren 
door de Staat, dan zei dit voor de heer v. d. Heuvel nog niet 
veel, omdat hij meende, dat men in Nederland eenvoudig niet 
bereid is, die richting uit te gaan. De minister bleef echter 
op het standpunt staan, dat de regering er voordelen in ziet 
een inzicht te krijgen in de exploitatie van de boerderijen van 
verschillende grootte, van verschillende grondgesteldheid, 
welke ervaring men zich ten nutte kan maken bij de verdere 
uitgifte van de grond.

Neemt minister Staf teveel hooi op zijn vork?
Het grote strijdpunt bij de debatten over de begroting van 

oorlog en marine is geweest het plan van minister Staf om 
zonder dat de opbouw van het legerkorpsplan van drie divisies 
is voltooid — het opbouwprogram eindigt eind 1954 — reeds te 
beginnen met de uitvoering van nieuwe plannen, met name de 
bouw van twee nieuwe divisies. „Mikt de minister daarmee 
niet te hoog?” , zo vroëg de a.r. defensie-deskundige mr Roos
jen. Einde 1954 zullen wij de beschikking hebben over een 
legerkorps, bestaande uit 3 divisies (2 mobilisabele divisies en 
1  parate divisie) met bijbehorende verzorgings- en ondersteu
ningseenheden. Hiervoor zal volgens de Memorie van Ant
woord het materieel aanwezig zijn, behalve dat er een tekort 
zal zijn aan zwaar geniemateriaal en aan voertuigen. Waarom 
nieuwe plannen uitgewerkt, zolang het legerkorps niet com
pleet is, zo vroegen vele kamerleden. De minister is van plan 
de 7 December-divisie, die eind 1954 nog 3 regimenten en 
3 afdelingen zal omvatten, als zelfstandige eenheid in tact te 
houden en, na versterking, binnen het legercorps te laten op
treden. Bovendien is hij voornemens in 1955 een nieuwe mobili
sabele divisie te vormen. Zo
wel ter versterking van de 7 
December-divisie als voor 
de vorming van een nieuwe 
mobilisabele divisie is vol
gens de minister van Ameri
kaanse zijde het materieel in 
het vooruitzicht gesteld. De 
heer Fens (k.v.p.) vroeg:
Kan de minister het be
staande legerkorps en de 
beide nieuwe divisies finan
cieren voor 1350 millioen 
gulden per jaar? In 1955,
1956 en 1957 zal namelijk 
volgens het voorstel van de 
regering het budget van 
oorlog en marine 1350 mil
lioen gulden bedragen.

De heer Korthals (v.v.d.) 
vroeg wie het initiatief er 
toe heeft genomen, dat wij 
onze verplichtingen gaan verzwaren en of de andere staten 
van de N.A.V.O. dit ook gaan doen.

De heren Vermeer (arb.), Fens (k.v.p.), Roosjen (a.r.), 
Korthals (v.v.d.) en Welter (k.n.p.) vroegen voorts waarom 
de landmacht zal worden uitgebreid ten koste van de lucht
macht en waarom van de 7 December-divisie geen gebruik ge
maakt wordt ter versterking van de territoriale verdediging.
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Bovendien was de kamer van mening, dat een begroting van 
1350 millioen onvoldoende is om onderhoud en vervanging van 
het materieel daarmee eveneens te financieren. De heer Kort
hals was van mening, dat Nederland thans meer gaat doen dan 
het in 1951 op zich heeft genomen. Waarom deze nieuwe wijzi
ging van de legerplannen ?

Minister Staf had de grootste moeite de kamer te overtuigen 
van de juistheid van de ingeslagen weg. Hij zei in zijn ant
woord, dat er geen sprake is van een wijziging der plannen: 
„Juist bij het ongewijzigd laten van de plannen wordt automa
tisch verder gebouwd aan volgende divisies”. „In vergelijking 
tot de bijdragen, welke andere landen zullen leveren, moet een 
kandeel van drie Nederlandse divisies in de N.A.V.O.-strijd
krachten dan ook te gering worden geacht. Zulks is ook steeds 
naar voren gekomen in het internationaal overleg en de op
bouw van vijf divisies is steeds het advies van S.H.A.P.E. ge
weest. Wij hebben dit advies ook menen te moeten volgen” . 
De minister van oorlog noemde voor de territoriale verdedi
ging, dat Nederland de kosten van zo’n divisie, die 500 millioen 
gulden bedragen, zelf zal moeten betalen, aangezien de Ameri
kaanse steun alleen voor N.A.V.O.-strijdkrachten ter beschik
king wordt gesteld. Wil Nederland met recht kunnen aan
dringen op de verdediging van het Nederlandse grondgebied 
in verband met het zo grote strategische belang van zijn terri
toir, dan zal ook het aandeel van de Nederlandse krijgsmacht 
zodanig moeten zijn, dat met kracht van argumenten ons be
lang naar voren kan worden gebracht. Indien wij niet over
gaan, aldus de bewindsman, tot de opbouw van een volgende 
divisie, dan mag niet verwacht worden, dat meer Amerikaans 
materieel wordt geleverd, zodat vanzelf een uitbouw van be
staande of anders te vormen eenheden uitgesloten is. De Ame
rikaanse autoriteiten hebben zodanige toezeggingen gedaan,

dat de minister het verantwoord achtte hierop verder te wer
ken.

Minister Staf zegde de Kamer toe, zodra meer concrete ge
gevens bekend zijn over de Amerikaanse materieelleveranties 
in een aparte defensie-nota het gehele probleem van de leger- 
opbouw uitvoerig uiteen te zetten. De heer Fens hoopte dat 
deze nota meer zal overtuigen dan het antwoord van de mi
nister. Volgens dit antwoord heeft de N.A.V.O. Nederland niet 
om nieuwe plannen gevraagd.

Minister Staf merkte echter op, dat de N.A.V.O. wel om 
vijf divisies hëeft gevraagd. Voorts gaf hij toe, dat men zou 
kunnen zeggen, dat het plan van vijf divisies zo groot is, dat 
we niet weten, of we het kunnen uitvoeren, en of wij een 
nieuwe begroting moeten opstellen, waarbij er wat meer geld 
beschikbaar wordt gesteld.

De heer Fens interrumpeerde: U'weet dus ook niet of het 
plan niet te groot is.

Minister Staf: Neen, alleen weet ik wel, dat als wij niets 
doen, wij het materieel niet krijgen. Ik kan met de Amerika
nen niet overleggen, als ik niet zeg: wij zijn bereid vier of vijf 
divisies te maken.

De conclusie uit dit debat moet wel zijn, dat minister Staf 
niet zeker is dat het budget van ƒ 1350 millioen gulden voor 
’55, ’56 en ’57 voldoende zal zijn en dat de omvang van de 
Amerikaanse steun eerst bekend moet zijn, voordat in dit op
zicht met enige zekerheid iets gezegd kan worden. De reis van 
minister Staf naar de Ver. Staten zal wellicht de opheldering 
kunnen brengen, waarop de Kamer wacht. De Tweede Kamer 
schijnt bij zijn critiek teveel uit het oog te verliezen, dat het 
kabinet en de minister van oorlog bij het bepalen van het de- 
fensie-beleid in vele opzichten afhankelijk zijn van buitenland
se steun en van de bondgenootschappelijke opvattingen en af
spraken.

J. J. Fens

A.R.-vrouwen in Rotterdam bijeen
Op verzoek van een kring van  A .R .- 

vrouw en  heeft de C entrale A .R .-K ies- 
veren iging te  R otterdam  op Dinsdag 
2 Februari jl. een vergadering belegd 
uitsluitend voor  vrouw en . P rof. dr G 
TI. J. van der M olen  h eeft op die b ij
eenkom st een indrukw ekkende rede 
gehóuden over het onderw erp „O m  het 
hoogste goed” . Daarin w erd  op heldere 
w ijze uiteengezet de noodzakelijkheid

van  princip iële C hristelijke politiek. 
N iet m inder du idelijk  w erd  in  het licht 
gesteld, dat ook  de vrou w  niet on ver
schillig  kan en m ag staan ten opzichte 
van de staatkundige vraagstukken.

D r J. Schouten behandelde enkele 
„V ragen  van de dag” .

D e vergadering is in  alle opzichten 
uitnem end geslaagd. Ondanks de k ou 
de, w as de gezellige B eatrix-zaal van 
het G roothandelsgebouw  niet slechts

tot de laatste plaats bezet, doch m oes
ten  nog tientallen  stoelen w orden  b ij
gezet. En uit de bespreking b leek  ov e r 
duidelijk , dat het w oord  van prof. Van 
der M olen  w eerklank had gevonden 
bij de vrouw en . En als die ongeveer 
250 vrou w en  haar activteit nu ook in 
de K iesveren igingen  ontplooien, dan 
m ag verw acht w orden , dat d e  resulta
ten  daarvan het leven  van de partij ten 
goede zullen kom en.
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Engeland» droom
T. CNOSSEN

DE naoorlogse ontwikkeling toont dui
delijk aan, hoe de verhoudingen in 

oorlogsjaren geheel anders liggen dan 
in vredestijd. In de wereldoorlog van 
1939—1915 ging het om de hegemonie 
in Europa, met beslissende gevolgen 
voor de machtsverhoudingen in de we
reld. Daarnevens gaf het- samenvallen 
van de Duitse militaire expansie met 
een totalitaire levensbeschouwing aan 
deze titanenstrijd een bijzonder cachet. 
Met het behoud of de terugkrijging van 
de nationale zelfstandigheid ging ge
paard de worsteling om het behoud van 
de democratie en de geestelijke vrijheid. 
Alles wat daartoe kon dienen werd aan
gegrepen, de innige samenwerking met 
een andere totalitaire mogendheid in
cluis. De gevaren daaraan verbonden 
werden beter onderkend door Europese 
dan door Amerikaanse staatslieden. Uit 
de gedenkschriften van Ohurchill blijkt 
wel heel duidelijk, hoè zeer de Britse 
leider sceptisch stond tegenover de over
eenkomsten van Yalta en Potsdam. Om 
het oorlogsdoel te bereiken, ging hij, zij 
het met een bezwaard hart, mede met 
de door Roosevelt begeerde ■ politiek. 
Doch voor hem was het duidelijk, dat de 
Europese landen van een Russische 
„overwinning” meer te duchten hadden 
dan het zo ver verwijderde Amerika. 
Merkwaardig is de ontwikkeling, die 
leidde tot eén conflict, waarbij de Ver
enigde Staten dat spits moesten afbijten. 
En nog merkwaardiger zien wij de bord
jes verhangen en het is Amerika, dat in 
de „koude” oorlog onverzoenlijk blijft 
en Engeland toenadering van de hand 
wijst.
Het is geen wonder, dat velen er geen 
touw meer aan vast kunnen knopen. De 
meeste Nederlanders begrijpen wel de 
noodzaak van een innige samenwerking 
op Europees vasteland, al is het voor 
velen moeilijk te verdragen, dat Duits
land door de „vrede” een dominerende 
positie in Europa verkrijgt, die het door 
twee oorlogen niet wist te winnen. In 
dit licht is Frankrijks angst voor Duitse 
suprematie niet te verwonderen.
Veeleer is Engelands houding verwon
derlijk. Waaruit vloeit de houding van 
dit land tegenover de E(uropese) D(e- 
fensie) G(emeenschap) voort? Waarom 
tracht Engeland telkens een eigen 
schaats te rijden, en blijft het zich 
distanciëren van de Europese federa
tie, terwijl het toch een vinger in de pap 
wil hebben ? Waarom spreekt Churchills 
taal, terwijl hij na het Labour-intermez- 
zo, opnieuw aan het hoofd van de Rege
ring staat, niet meer aan buiten de gren

zen van zijn eigen land en waarom 
schijnt zijn doelstelling zoveel minder 
duidelijk dan tien jaar geleden? Er is 
maar één antwoord, en wel Engelands 
droom betreffende de herleving van het 
Britse imperium. Met het optreden van 
de jonge Koningin, wier naam een her
innering inhoudt aan de Koningin, die 
Engelands machtspositie inzette, zag 
men in de pers duidelijk aanwijzingen 
daarvan.
De langdurige reis van Koningin Eliza- 
beth en haar gemaal, naar die delen van 
het Britse Gemenebest, die de band nog 
het sterkst onderhouden met het „moe
derland” , heeft dezelfde strekking! Heel 
de politiek gevoerd sinds de beëindiging 
van de oorlog is ingegeven doör de ge
dachte: een zelfstandige wereldmacht 
naast de Amerikaanse en de Russische. 
Men wil wel tot een bepaald punt sa
menwerking met het vasteland van 
Europa,, doch men wil zich niet binden. 
Een sterk verenigd West-Europa met 
het agressieve Duitse volk als centrum 
mag een barrière betekenen tegenover 
de Russische expansie en tevens een ga
rantie inhouden voor de veiligheid van 
het eilandenrijk, doch een te sterke posi
tie van dit zelfde Europa in handels- en 
industriëel opzicht is tevens een gevaar 
voor de Engelse positie.
De houding van Engeland ten aanzien 
van Indonesië heeft het Aziatisch pro
bleem verscherpt en bevat onvermijdelijk 
consequenties voor het land zelf. In een 
roman van voor de oorlog wordt gezegd, 
dat achter elke Brit in het nabije Oos
ten een tor.pedoboot jager ligt. Die tijd is 
voorbij.
De moeilijkheden inzake de beveiliging 
van het Suez-kanaal, de hartader van 
het Britse overzeese gebied, en de aan
wezigheid van de zesde Amerikaanse 
vloot in de Middellandse Zee, eens het 
domein van de Union Jack, zeggen op 
dit gebied alles.
Krampachtig zijn de pogingen om in 
Afrika een voet aan de grond te krijgen, 
doch men gelooft zelf niet aan het wel
slagen ervan.
In het Zuiden van dit werelddeel stoot 
men op de tegenstand van Zuid-Afrika, 
waarmede de band slechts zeer slap is. 
Als dit land het wenselijk mocht vin
den om de laatste rafels door te knip
pen, staat Engeland daar machteloos 
tegenover. Doch ook zelfs ten aanzien 
van de meest loyale dominions als 
Australië en Nieuw-Zeeland zijn er wol
ken aan de lucht.
Door de Aziatische opschuiving naar 
het Zuiden is de positie van deze. lan

den sterk veranderd. Men begint zich 
zijn kwetsbare positie te realiseren, 

• kwetsbaar in dubbele, n.1. militaire en 
economische, zin.
De verbindingen liggen n.1. niet in het
zelfde vlak.
Economisch zijn Nieuw-Zeeland en 
Australië in sterke mate afhankelijk van 
de Londense markt. Hoewel ook voor de 
af zet van de producten het „moeder
land” van minder betekenis wordt, 
neemt Engeland nog steeds een belang
rijk percentage van de export op. In 
1938—’39 bijna 49 o/0 en in 1950—’'51 
ruim 32.5o/o van de Australische uitvoer. 
Daarentegen neemt de handelsbeweging 
met de Verenigde Staten, Japan, en ook 
landen van het Europese vasteland toe, 
ondanks de preferentiële tarieven tussen 
de Britse eilanden en deze landen. Wat 
de import betreft speelt Engeland nog 
een zeer voorname rol. In 1950—’51 be
trok Australië 48 o/0 van zijn totale in
voer uit dit land. In het totale handels
verkeer met Nieuw-Zeeland neemt het 
Verenigd Koninkrijk (Engeland), een 
nog sterker dominerende plaats in. De 
bevolking is voor een zeer belangrijk 
deel van Britse afkomst.
Welbewust wordt getracht de delen van 
-het Gemenebest zo sterk mogelijk te ver
binden en het was de Eerste Minister 
-van Australië, die het balletje over ver
der strekkende uitzonderingstarieven 
opnieuw in Augustus 1953 opwierp. In 
Nieuw-Zeeland is het verlangen in dit 
opzicht nog sterker. Anderzijds is men 
zich ook bewust van' de kwetsbaarheid in 
militaire zin.
En hierbij lonkt men meer naar het 
machtige Amerika, dat in de stille Oce
aan de voornaamste plaats inneemt, dan 
naar het oude Albion, dat niet meer de 
garanties kan geven waarachter men 
zich veilig weet.
In de „Anzus” werd de alliantie tussen 
de Verenigde Staten en de beide Ocea
nische landen verkregen. Bij de bespre
kingen van de verdragspartners in 1953 
werd zelfs Engeland, ondanks zijn her
haald verzoek, buiten de deur gelaten. 
Het was een Australische schrijver die 
als volgt de toestand typeerde:

„Sedert 1938 heeft Australië de groot
ste crisis uit zijn geschiedenis doorge
maakt. Daardoor zijn alle grote proble
men duidelijker aan het licht gekomen. 
Die crisis heeft ook de vóór ons lig
gende moeilijkheden op markante wijze 
doen uitkomen. Ze heeft mij (en ik hoop 
ook vele anderen) tot de overtuiging 
gebracht, dat het bestaansrecht van het 
volk in dit land slechts kan worden -be
vestigd door een grootscheepse en vol
gehouden poging om van dit volk een 
natie te maken. Het stelsel, de de vei
lige bescherming verschafte, waarbinnen 
Australië is geboren, waarin het leefde 
en groeide, verkeert . thans grotendeels
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DE GEMEENTERADEN
J. SCHIPPER en het Nijverheidsonderwijs

Hoe zwaar de strijd voor het christe
lijk nijverheidsonderwijs is, blijkt op
nieuw uit hetgeen zich in de Raad van 
de gemeente Lemsterland op 10 No
vember j.1. heeft afgespeeld.

In Februari 1949 sprak de Raad uit 
dat het nodig was in die gemeente een 
ambachtsschool te stichten. De nodig- 
verklaring was aangevraagd zowel 
door de Vereniging van Ambachts- 
onderwijs als door „Patrimonium” , 
welke laatste vereniging reeds jaren
lang een avond-nijverheidsschool in 
stand hield. De vereniging Ambachts- 
onderwijs ging met de nodig-verklaring 
strijken en „Patrimonium” ging tegen 
deze' beslissing in beroep. Toen de 
Raad opnieuw moest beslissen, nl. in 
Januari 1951, werd uitgesproken dat 
een christelijke lagere technische 
school tot stand diende te komen.

in een staat van ontbinding. In de grote 
Britse macht, die in de wereld de orde 
bewaarde van Noord-Afrika tot Singa
pore, doen zich thans vreemde veran
deringen voor, waarvan de gevolgen nog 
niet te overzien zijn.

De Australiërs en Nieuw-Zeelanders 
zijn er op onzachte wijze aan herinnerd, 
dat er in tweederde deel van de wereld 
van Suez tot aan de Chileense kust, geen 
andere gemeenschap bestaat, die hun 
volksaard, hun tradities en hun levens
gewoonten bezit.” '

Wat wil men nu van die kant?
Sommigen geloven aan een nieuwe 

organische groei van het Britse Staten
stelsel. Anderen helemaal niet. Een po
ging, het vorige jaar gedaan om een 
algemene ontheffing te verkrijgen van 
de new preference rule, teneinde de in
voerrechten op een aantal agrarische 
producten, welke niet uit de landen van 
het Gemenebest afkomstig zijn, te kun
nen verhogen, had slechts een mager 
resultaat.

Deze poging werd op de najaarsbij
eenkomst van de G.A.T.T. (General 
Agreement Trade and Tariffs) te Genève 
gedaan. Bij de G.A.T.T. zijn 23 landen 
aangesloten. Het directe doel is het tref
fen van overeenkomsten, op grondslag 
van wederkerigheid en wederzijds voor
deel, tot een aanzienlijke verlaging van 
de invoerrechten of douane-tarieven, tot 
een aanzienlijke verzachting van andere 
handelsbelemmeringen èn tot afschaf
fing van discriminataire behandeling in 
het handelsverkeer.

Het Engelse verzoek stond vierkant 
tegenover deze doelstelling en het is te

Dit was voor de voorstanders van 
neutraal onderwijs geen prettige zaak 
en het is begrijpelijk dat zij daarna 
nog gepoogd hebben een andere wen
ding aan deze zaak te geven, o.a. door 
te proberen een zg. compromisschool te 
stichten. Het is echter duidelijk dat 
voorstanders van christelijk technisch 
onderwijs daartoe geen medewerking 
konden verlenen.

Bij Koninklijk Besluit van 21 Sep
tember 1953 werd, na de onderwijsraad 
te hebben gehoord, subsidie verleend 
aan de afdeling „Patrimonium” te 
Lemmer en kon dus na vier en een 
half jaar een begin gemaakt worden 
aan de stichting van een christelijke 
lagere technische school in de ge
meente Lemsterland.

Maar de voorstanders van een neu
trale ambachtsschool poogden dit plan 
alsnog te doen mislukken. Hoe? Dat

betreuren, dat in zekere zin hieraan nog 
is tegemoetgekomen, zij het dan onder 
zeer beperkende bépalingen. De beslis
sing viel met 26 stemmen voor en 7 ont
houdingen. Onder de landen dié hun 
stem er niet aan gaven waren Neder
land, Denemarken en Frankrijk.

Deze poging echter is symptomatisch. 
Er zit achter een poging tot versterking 
van de Commomwealth-gedachte. En 
met die gedachte gaat gepaard een po
litiek als wij boven aangaven.

Een zuiver Britse politiek! Die voor 
de Nederlandse handel een ernstig ge
vaar kan inhouden. Die ook een belem
mering betekent voor een vlotte ont
wikkeling op het Europese vasteland.

Het realisme, de Britse geest eigen, 
moet evenzo het Nederlandse standpunt 
bepalen. Wij hebben soms de indruk dat 
„Den Haag” niet keihard is.

Schone frasen over democratische 
saambinding, brengen niets in het laatje.

Wij zullen op de handelsroutes van 
alle oceanen, steeds weer de Engelse 
concurrentie ontmoeten, die zonder scru
pules de Nederlandse belangen terzijde 
schuift. Bovendien is het doel van de 
Britse poiltiek in haar consequentie een 
geheel andere dan die van het Neder
landse beleid en het is goed daar een 
open oog voor te houden.

Zo lang Engelands droom er toe leidt, 
dat men de werkelijkheid op de Britse 
eilanden, ook inzake een sterk vermin
derde machtspositie, niet aanvaardt, 
mag noch ten aanzien van de Europese 
politiek, noch ten opzichte van Neder
land een soepeler en vriendschappelijker 
houding worden verwacht.

wordt duidelijk uit een verslag van 
een vergadering van de gemeenteraad 
waar een motie in behandeling kwam 
van de fractie van de Partij van de 
Arbeid bij monde van de heer Feits- 
ma, het R.K. lid de heer Homminga 
en het communistische raadslid de 
Visser.

In de motie werd uitgesproken dat 
het K.B. niet voldoet aan de wens der 
bevolking en de stichting van een 
christelijke lagere technische school 
geweld zal aandoen aan de overtuiging 
van een groot deel der bevolking, van 
welke uitspraak mededeling zal wor
den gedaan aan de Minister van On
derwijs, Kunsten en Wetenschappen, 
de Onderwijsraad en het College van 
Gedeputeerde Staten van Friesland.

Het is begrijpelijk dat de Christelijk 
Historische en Anti-revolutionaire le
den verbaasd waren over deze motie, 
waarom zij aan de Raad voorstelden 
aan de leden die de motie indienden 
te verzoeken die in te trekken. Dit 
verzoek werd met 7 tegen 6 stemmen 
afgewezen.

Op aandrang van de A.R. en C.H.-le- 
den werd de vergadering van dë Raad 
een ogenblik geschorst, ten einde zich 
te kunnen béradén over de verdere 
gang van zaken. Het beraad had geen 
betekenis, gelet op de uitspraak dat de 
motie niet kon worden ingetrokken.

Het is alleszins verklaarbaar dat de 
raadsleden die voorstanders waren van 
christelijk technisch onderwijs onthutst 
waren over deze poging om, indien dit 
mogelijk ware, het koninklijk besluit 
van 21 September 1953 ongedaan te 
maken. De woordvoerder van de C.H.- 
en A.R. leden verklaarde dat zij aan 
de discussie over de motie niet zullen 
deelnemen omdat het naar zijn oordeel 
immoreel was thans met zulk een motie 
te komen.

Volgens het courantenverslag heeft 
de voorzitter, mr Krijger, tegen de uit
spraak van de A.R.- en C.H.-leden, dat 
de motie immoreel was heftig gepro
testeerd. Uit het verslag blijkt niet dat 
de burgemeester in de situatie waarin 
de schoolstichting zich bevond, uit
sprak, dat het ongewoon en ongewenst 
was langs de weg van een motie, het 
Koninklijk besluit ongedaan te maken.

Uit het bovenstaande blijkt wel hoe 
moeilijk de situatie voor het christelijk 
nijverheidsonderwijs ligt en hoe nodig 
het is dat de Nijverheidsonderwijswet 
gewijzigd wordt. Het ontbreken van 
normen voor de stichting van christe
lijke nijverheidsscholen in de wet 
zelve brengt regelmatig ernstige moei
lijkheden. En het is bovendien teleur
stellend dat deze motie kon worden 
aangenomen omdat het r.k. raadslid er 
vóór stemde. Zonder diens medewer
king was de motie verworpen.
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Schouwen -Duiveland
moet herrijzen....

Maar hoe?

Enkele aspecten van  

de „sanering”  die men 

zich voorstelt op dit 

eiland door te voeren.

„W are het geluk slechts afhankelijk van uiterlijke om
standigheden, dan zouden er na de ten uitvoerlegging 
van het reconstructieplan, op Schouw en-Duiv eland lou
ter gelukkige mensen wonen!”

(Zeeuws ch Dagblad over het Rapport 
inzake de reconstructie van 
Schouwen-Duiveland)

Maandag 1 Februari —  in de dorpen en steden Ln de ramp
gebieden herdenkt men de doden die ten slachtoffer gevallen 
zijn aan het woeste watergeweld. En zoals het toen was, zo is 
het ook nu: iri geheel het land en ver daarbuiten leeft men met 
deze herdenking mee.
Hier, in deze stad, wordt ter herdenking een plechtig Requiem 
uitgevoerd —  in gindse dorpskerk betreden na elkaar predi
kanten van allerlei gezindte de kansel. Want de hechte eenheid 
die in die bange uren van de ramp getoond is en die daarna tot 
die grootse hulpverlening heeft geleid, die eenheid wil men nog 
niet verliezen, Nog niet! Want hoeveel reeds weer de mensen 
scheidt, in deze uren althans wil men die eenheid nog bewaren!

Ja, men herdenkt de doden. Daar zit
ten stoere ketels, een jaar geleden nog 
vaders van een gelukkig gezin — nu al
leen! Daar fitten de weduwen in hun 
rouwgewaad en daar zitten kinderen, 
enige overlevenden uit een groot gezin.
De woorden die gesproken worden, ja, 
die raken hen en misschien dringen zij 
door tot hun hart als balsem op een won
de. Dat meeleven troost hen — maar ook 
niet meer dan dat! Geloof niet, geloof 
nóóit dat hun smart door dit meeleven, 
dit meedelen, een halve smart wordt.
Geen mens immers vermag die diepe won
den te helen — men kan het slechts over
geven aan God, die immers een Helper is 
der weduwen en een vader der wezen.
Die heelt gebrokenen van harte. . . .  en 
zijn er zo niet honderden, duizenden in 
deze gebieden?

★  *★
Het Nederlandse volk kan die wonden 

niet helen, kan nooit het gemis van zo
vele geliefden vergoeden. Wel ligt hier 
een taak voor de kerken en voor iedere 
Christen persoonlijk: die diepbedroefden 
mee te nemen naar Christus is hun roe
ping.

Een dorp verzwolgen door de vloed

J. D. TROOSTHEIDE

Het is hier niet de plaats hierover verdef uit te weiden — ons 
gaat het hier om de taak die het Nederlandse volk heeft ten 
aanzien van de rampgebieden. En dan heeft het zin datgene wat 
gebeurd is en wat ook nu nog gedaan wordt, even duidelijk te 
omschrijven en in onderling verband te plaatsen.

Allereerst dient dit onderscheid gemaakt te worden:
a. de materiële hulp aan de slachtoffers persoonlijk;
b. de hulp aan de rampgebieden, dus aan de gemeenschap van 

hen, die geleden hebben onder de watervloed.
Wat het eerste betreft is de hulpverlening reeds vrijwel vol

tooid. En op een waarlijk grootscheepse wijze! De offervaardig
heid, waardoor het Rampenfonds, het Nederlandse Roode Kruis 
en andere instellingen in staat gesteld zijn hun werk van barm
hartigheid en naastenliefde te verrichten, zal altijd in één adem 
met de verschrikkingen van de ramp zelve genoemd worden. 
Ons volk (en men mag haast spreken van de wereldbevolking!) 
heeft de handen ineen geslagen om althans de materiële nood te 
lenigen. En men heeft daarbij beseft, dat snelle hulp in deze 
dubbele hulp betekende!

Daarnaast is de rampschadewet gekomen, hulp van het Ne-
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derlandse volk als georganiseerde gemeenschap en ook over dezeomdat ze dit als hun aandeel in de hulpverlening beschouwden.
wijze van hulpverlening mag de loftrompet gestoken worden. 
Natuurlijk zijn er wensen overgebleven en natuurlijk blijven er 
gevallen, waarin deze wet niet voorzien heeft. Maar de soepel
heid die bij de uitvoering wordt betracht —  en de mensen die 
hiermee belast zijn verdienen een woord van hulde! —- betekent 
een waarborg, dat men onrecht zoveel als doenlijk is wil voor
komen.

Gezien dit alles zal vrijwel ieder in de rampgebieden zich 
achter deze conclusie willen stellen, dat men in materieel op
zicht voor de rampslachtoffers gedaan heeft, wat maar mogelijk 
was en dat het mede hieraan te danken is, dat men met nieuwe 
energie de herbouw en opbouw van het gemeenschapsleven wil 
aanpakken.

Want dit dient men goed te beseffen: men is met deze hulp 
aan de enkeling niet klaar! Als men in een huis allemaal op 
zichzelf keurige meubels zet, dan heeft men nog geen huis ge
meubileerd! Dan zal men verder moeten gaan en moeten trach
ten van kamer tot kamer een harmonische eenheid te maken. Wil 
het in iedere kamer goed wonen zijn, dan dient er aan de samen
hang der meubels minstens evenveel aandacht geschonken te 
worden als aan de meubels zelf!

In dit licht dient men allereerst het dijkherstel te bezien, 
want juist dit was er op gericht de vernielde kamers van het 
Nederlandse huis weer bewoonbaar te maken. Wat door de 
Rijkswaterstaat en zijn aannemers in de afgelopen maanden ge
presteerd is, grenst aan het ongelooflijke.

In de zomer nog kon men ook met het grootste schip ter 
wereld het beruchte gat bij de Schelphoek binnenvaren ■—  in de 
herfst lag er een dijk, die ook tegen de zware herfststormen be
stand is gebleken. En nu weet ik hoe een hekel al die dijkwerkers 
hebben aan woorden van dank en aan loftuitingen —  toch kan 
ik niet nalaten hier neer te schrijven dat de meesten van hen 
enkel en alleen totT die uitzonderlijke prestatie zijn gekomen

De Burgemeester van de zwaar getroffen gemeente Ouwer- 
kerk, de heer J. J. van Eeten.

Ze wilden vóór de winter de kamers voor hun medemensen in 
orde hebben —  en die wil gaf hun steeds de nodige kracht en 
energie.

Echter, ook deze fase van het herstelwerk ligt grotendeels 
achter ons. Van vele plaatsen zijn de dijkwerkers al weggetrok
ken en dat de uittocht niet nog massaler is geweest, ligt waar
schijnlijk hieraan, dat men de uitslag afwacht van de studies der 
Deltacommissie: voor het op hoogte brengen der dijken maakt 
het immers een heel groot verschil o f de zeearmen wel o f niet 
zullen worden afgesloten. In het eerste geval worden vele zee
dijken van nu de binnendijken van straks: wel bestemd om het 
water te keren, maar toch niet het water in zijn eerste af
schuwelijke stootkracht. In het andere geval zullen ze zo moe
ten worden, dat ze ook een vloed als die van 1 Februari kunnen 
keren. “De bewoners van de lage landen hebben daar recht op en 
bovendien is het een daad van wijs beleid: het gehele volk lijdt 
immers schade als een deel van het volk schade lijdt!

En zoals voor het dijkherstel gold: de belangen van de ge
troffen gebieden vielen samen met de belangen van het gehele 
Nederlandse volk, zo geldt deze stelling ook voor al hetgeen 
verder nog gebeuren moet. Want nogmaals: het Nederlandse 
volk is met dit alles niet klaar. Weliswaar heeft men meubels in 
huis en weliswaar zitten er vensters in de ramen, zodat de wind 
is buitengesloten, maar daarmee^zijn die geschonden kamers nog 
niet bewoonbaar! Er blijft nog een taak over die misschien (of 
wel zeker!) heel wat minder spectaculair is dan alles wat tot nu 
toe is verricht, maar die niet minder noodzakelijk is.

Deze taak rust niet meer in de eerste plaats op de schouders 
van particulieren buiten de rampgebieden, al verdient dit alles 
zeker hun volle aandacht (waartoe dit artikel dan ook ge
schreven is), maar als Nederlandse volk in zijn geheel staan wij 
er niet buiten. Want wat nu gebeuren moet, moet tot stand 
komen door de samenwerking tussen overheid en particulieren 
in de getroffen gebieden zelf. Het op orde brengen van de 
kamers dient aan de bewoners zelf te worden overgelaten, waar
bij ze-gebruik moeten kunnen maken van de diensten van de 
overheid. De bewoners zelf dus nummer één, de overheid num
mer twee —  men houde deze stelling in het oog. Waarbij we 
niets te kort willen doen aan de regelende bevoegdheden van de 
overheid, die er immers ook voor te zorgen heeft, dat de har
monie tussen de kamers onderling niet mag worden verstoord. 
Voor de overheidsdienaren een lastige positie, die zeer veel tact 
vereist en zal vereisen!

Schouwen-Duiveland is zulk een verwoeste kamer in het N e
derlandse huis. Een totaal verwoeste kamer en juist daarom ge
niet dit eiland het twijfelachtige genoegen als het ware symbool 
van de ramp en ook symbool van het herstel te zijn. Het eerste 
is erg —  daarover zal geen verschil van mening bestaan. O f het 
tweede een voorrecht is, zal de tijd moeten leren. Vele factoren 
spelen hierin een rol en bij elk van deze factoren willen wij een 
ogenblik stilstaan. Waarvoor het rapport inzake de reconstructie 
van Schouwen-Duiveland als leidraad kan dienen, omdat dit 
rapport in opdracht van Ged. Staten van Zeeland is opgesteld 
door vele deskundigen, die een grondige inventarisatie van het 
eiland hebben gegeven en in aansluiting daarop de plannen voor 
de toekomst hebben opgesteld. Uiteraard nog plannen: het rap
port zal over een aantal weken behandeld worden, door de Prov.
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De wegen  op Schouwen-Duiveland 
vallen droog

Staten van Zeeland en dan pas zal blij
ken, hoeveel men van die plannen zal 
kunnen en willen verwezenlijken.

Letten we eerst op de samenstelling 
van deze commissie en op de opdracht 
die haar werd verstrekt. De opdracht 
luidde „binnen een tijdsverloop van on
geveer acht maanden op te stellen een 
plan tot herstel en zonodig sanering van 
de agrarische structuur, het landschap, de 
recreatiemogelijkheden en het maatschap
pelijk en cultureel leven op Schouwen- 
Duiveland, alsmede een verbetering van 
het verkeer en vervoer en de ontwikke
lingsmogelijkheden voor niet-agrarische 
bestaansbronnen. Harmonisch aansluitend 
bij de structurele opbouw zal voorts de 
bestuurlijke indeling dienen te worden 
bezien.”  De commissie zelf heeft het doel 
van haar plan als volgt gekenschetst:
„het scheppen van een gezonde basis voor 
een harmonische ontwikkeling van de 
samenleving in al zijn facetten op Schou
wen-Duiveland.”

Gezien deze opdracht is het duidelijk, 
dat de commissie voor het overgrote deel 
gevormd werd door deskundige hoge 
ambtenaren, semi-ambtenaren en mensen 
met besturende functies.
Drie van de v ijf leden van Ged. Staten, burgemeesters, wet
houders, een dijkgraaf, directeuren en inspecteurs van talrijke 
takken van dienst uit de ambtelijke sector, enz. hebben er zit
ting in. De kerken zijn vertegenwoordigd door een Ned. Herv. 
en een Chr. Geref. dominee en een pastoor, terwijl ook een ver
tegenwoordiger van de Geref. Gemeenten een deel van de be
sprekingen heeft meegemaakt. In de loop der voorbereidende be
sprekingen bleek, dat men het toch niet zonder het advies van 
enkele personen uit de niet-ambtelijke sfeer kon stellen en zo 
werden een maatschappelijk werkster, een tweetal school
hoofden, een arts en een tweetal vertegenwoordigers van werk
nemersorganisaties ingeschakeld.

Waarom wij hier zo uitvoerig op ingegaan zijn? Omdat wij 
heel duidelijk willen maken, dat dit reconstructierapport een 
ambtelijk rapport is; weliswaar is de „stem des volks”  gehoord, 
maar de meningen der deskundigen zijn doorslaggevend geweest. 
En zo kan het gebeuren, dat men op het eiland zelf heel scham
pere opmerkingen kan horen over sommige onderdelen van het 
tapport. Maar daarover straks.

Beziet men de toestanden op Schouwen-Duiveland Wan vóór 
de ramp door de bril dezer commissie, dan krijgt men geen erg 
rooskleurig beeld. Een snel verouderende bevolking, omdat de 
jeugd meestal wegtrok van het eiland, waar de toekomst
mogelijkheden te gering waren en omdat vele ouderen, die er 
geboren waren, maar elders hun hrood hadden verdiend, na hun 
pensionnering er terugkeerden. En het waren niet de slechtsten, 
die wegtrokken! -

Ook wat de bestaansmogelijkheden betreft weinig aantrekke
lijks: het landbouwbedrijf gaf werk aan bijna de helft van de 
mannelijke beroepsbevolking. Maar de toestanden in die land
bouwbedrijven waren ongunstig: vele kleine bedrijfjes, waar het 
werk verricht moest worden op veel te kleine kavels. En omdat 
men in die bedrijfjes niet voldoende bestaansmogelijkheid vond, 
beoefende men daarnaast de vlasnijverheid in kleine, tamelijk 
achterlijke bedrijfjes-

Van industrie was nauwelijks sprake: een fabriek van
bakkerijgrondstoffen in Zierikzee, een zuivelfabriek te Nieuwer- 
kerk en een paar mosselinleggerijen en scheepswerfjes.

Visserij verschafte aan enkelen brood en in de kop van 
Schouwen begon men geld te verdienen aan de toeristen —  maar 
de gebrekkige verbindingen en wegen vormden de grote handi
cap!

De hele situatie wordt het beste getekend door deze paar 
cijfers: in 1950 woonden er op het eiland 23.803 personen —  
dit cijfer zou ruim 49.000 bedragen hebben indien in de vooraf
gaande 70 jaren de migranten en hun nakomelingen in het 
eigen gebied werk zouden hebben gevonden.

En vraagt men naar de oorzaak van deze weinig gunstige 
stand van zaken, dan is het enige antwoord: de wel uitzonder
lijk geïsoleerde positie. Slechte verbindingen met de rest van 
Zeeland, slechte verbindingen met de rest van Nederland, slech
te verbindingen ook op het eiland zelf. Is dat niet overdreven 
voorgesteld? Ach, denk slechts aan hetgeen op die le Februari 
1953 gebeurd is! Toen overal al op uitgebreide schaal hulp werd 
geboden, toen wist men nog maar nauwelijks, wat er op 
Schouwen-Duiveland gebeurd was!
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En nu? Wat stelt men nu voor? Het hele rapport zeer in het 
kort samenvattend komt men tot het volgende:
a. Het eiland dient verlost te worden uit zijn isolement. Defini
tieve voorstellen heeft men op dit punt uiteraard niet kunnen 
doen —  vóór alles is men afhankelijk van de beslissingen die ge
nomen worden betreffende het Deltaplan. Zouden ooit de zee
armen worden afgesloten, dan komt Schouwen-Duiveland aan 
de grote route Noord-Zuid te liggen en is het isolement vanzelf 
opgeheven. Uit het rapport krijgt men de indruk, dat men al zo 
half op deze mogelijkheid rekent. Want de verbeteringen die 
men ten aanzien van de bootverbindingen heeft voorgesteld, 
zijn zo weinig in aantal en missen zozeer de kracht van argu
menten, dat men ze nauwelijks opmerkt.

Andere wensen die het departement van Verkeer en Water
staat raken zijn de verbetering van het wegennet op het eiland 
leen hoofdverkeersweg Oost-West en goede verbindingen 
Noord-Zuid), opheffing van een aantal toch niet rendabele 
havens en de aanleg van een grasbaan op het vliegveld Haam
stede.
b. In de landbouwsector dient een grondige sanering te worden 
doorgevoerd. N u toch al het land woest ligt, is er een kans als 
nooit te voren om een volledige herverkaveling door te voeren, 
zodat ieder landbouwbedrijf een redelijk goed stuk brood kan 
opleveren. De 483 bedrijven van nu zullen dan worden omge- 
Vormd tot 222 nieuwe bedrijven —  voor de boeren die zullen 
moeten afvloeien, zal elders ruim 2000 ha. grond gevonden 
moeten worden. Een deel van hen, die nu deels in het landbouw
bedrijf, deels in de vlasnijverheid werken, wil men geheel naar 
de laatstgenoemde sector overhevelen, waarvoor een sanering 
van deze vlasnijverheid nodig zal zijn; men denkt in deze aan 
een coöperatieve bedrijfsvorm.-

Ook door opvoering van het fruitteeltareaal hoopt men iets 
te kunnen bereiken, maar een ingesteld onderzoek heeft uitge
wezen, dat dan èn de herverkaveling zal moeten worden door
gevoerd èn voor het vraagstuk der verbindingen een oplossing 
gevonden zal moeten zijn.
c. Gestreefd zal moeten worden naar een gunstiger industrieel
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klimaat. De samenstellers van het rapport hebben zich ten volle 
gerealiseerd, dat men naar Schouwen-Duiveland geen groot
industrie kan trekken en zelfs geen middelgrote industrie —  
daarvoor ontbreken de arbeidskrachten. Maar wèl wil men be
reiken, dat de tegenwoordige kleine bedrijfjes uitgroeien tot 
kleine industrievestigingen; leveranciers van onderdelen b.v. in 
de metaalbranche. Maar zelfs hiervoor is het nodig dat het eiland 
over veel betere verbindingen beschikt dan nu het geval is, 
want nu kan men noch in prijs (vervoer kost geld!) noch in 
levertijd concurreren tegen niet-eilandbewoners.
d. De woningbouwpolitiek van het departement van We
deropbouw en Volkshuisvesting zal radicaal moeten wijzigen. 
Tot dusverre heeft men in de toewijzingen van bouwvolume 
het verloop der bevolking in de afgelopen jaren verdisconteerd. 
Voor Schouwen-Duiveland (en voor geheel Zeeland trouwens) 
is dit een zeer ongunstige en naar ons gevoelen onrechtvaardige 
methode! Immers, men raakt in een vicieuze cirkel: de be
volking trekt weg en dus worden er minder woningen toege
wezen —  er zijn te weinig woningen, dus trekt de bevolking 
weg! Op deze wijze is elke poging om de bevolking op het 
eiland zelf te houden en aldus de welvaart te bevorderen, reeds 
in den beginne tot mislukking gedoemd!

Trouwens, voor dit ministerie ligt hier toch een gigantische 
taak: nergens in Nederland vindt men zoveel krotwoningen als 
op Schouwen-Duiveland. Ruim een derde deel van het totale 
woningbezit op het eiland wordt gevormd door één- en twee
kamerwoningen —  dus krotwoningen naar de definitie van 
minister Witte! In het gehele land is dit aantal 10,4 pet.
e. Wat de samenleving als zodanig betreft, de rapporteurs 
hebben gemeend, dat het nodig is hierdoor eens een frisse wind 
te laten waaien. En zo ligt er een reeks van plannen, die, als ze 
ooit verwezenlijkt mochten worden, vele andere streken van 
Nederland jaloers -zullen maken. In iedere plaats van betekenis 
moet een verenigingsgebouw komen, indien maar enigszins mo
gelijk met sportvelden ernaast gelegen. Die gebouwen moeten 
worden uitgerust met behoorlijke bibliotheken, met allerlei spe
len, met een filmprojector, enz., enz. Dan natuurlijk gym
nastieklokalen, zwembaden, badhuizen, behuizingen voor con- 
sultatiebureaux, enz. Er is gedacht aan tehuizen voor ouden van 
dagen, aan verpleeghuizen en ga zo maar door.

Werkelijk, het hierboven neergeschreven citaat uit het 
Zeeuwsch Dagblad is niet overdreven: als geluk slechts afhanke
lijk zou zijn van uiterlijke omstandigheden, dan zouden in de 
toekomst louter gelukkige mensen Schouwen-Duiveland be
volken! En mochten er toch nog moeilijkheden komen, dan zijn 
er de maatschappelijke werksters, de gezinsverzorgsters; en 
heeft men financiële hulp nodig, dan zijn er Volkscrediet- 
banken.

Natuurlijk beseft men, dat dit alles grotendeels op de weg 
ligt van het particulier initiatief en met nadruk stelt men het 
zo, dat men de bestaande verenigingen, vooral op het gebied van 
het jeugdwerk, niet in de hoek wil drukken, omdat deze veel 
goed werk verricht hebben, toen eigenlijk niemand zich voor 
het eiland interesseerde. Met klem wordt er een beroep gedaan op 
de gemeenschapszin, op de bereidheid samen te werken en samen 
iets te presteren. In dit licht bezien is het niet verwonderlijk,
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dat de vertegenwoordigers van de Geref. Gemeenten (in een 
tabel voor het gemak maar ondergebracht bij de Geref. Kerken!) 
niet meer aan de besprekingen hebben deelgenomen!
f. De bestuurlijke indeling en dan speciaal de gemeentelijke in
deling zal een zeer radicale wijziging dienen te ondergaan. In 
dit verband is al gesproken over „grote schoonmaak” en dat is 
niet overdreven: de 18 gemeenten, die het eiland nu telt, wil 
men nl. terugbrengen tot 5 of maximaal 6 —- daar bestaat nog 
verschil van inzicht over. En dat is dan nog niet eens hetgene 
wat de bewoners het meeste dwars zit —  veel erger vindt men 
het dat men tal van gehuchten (en ook daaraan is Schouwen 
rijk!) niet meer wil opbouwen. De planologen zijn even ver ge
gaan als gold het hier nieuw gewonnen land: men heeft precies 
aangegeven waar een dorp zal mogen verrijzen en hoeveel in
woners dat dorp zal tellen. De rest moet bouwland worden, of 
er nu voor de ramp huizen gestaan hebben of niet. Er is nu 
leeds een bouw verbod in die gebieden: de bewoners die her
bouwen willen, krijgen daartoe de gelegenheid in de aange
wezen dorpen.

Dit klinkt hard —  en ik geef U de verzekering dat er op 
Schouwen weinig goeds over dit plan gezegd wordt! —  maar of

het niet desondanks een goed plan is, is een tweede! Er waren 
op het eiland gemeenten met zo’n 200 tot 300 inwoners en de 
vraag is toch wel gerechtvaardigd of dit nog wel verantwoord 
is. Reeds vóór de ramp hadden Ged. Staten van Zeeland een 
voorstel tot grenswijziging ingediend bij de minister van Bin
nenlandse Zaken. Maar men achtte het redelijk, dat de recon- 
structiecommissie deze materie opnieuw zou mogen bezien in 
het licht van de gewijzigde omstandigheden. En er is inderdaad 
heel wat gewijzigd! Van Zierikzee naar Brouwershaven loopt de 
bekend geworden Schouwse dijk en deze is thans tot een zee- 
werende dijk gemaakt, ook al ligt hij midden in het land. Zou 
men nu het plan van Ged. Staten handhaven, dan zou de Noor
delijke gemeente door deze dijk (die zo min mogelijk door
broken mag worden) in tweeën gespleten worden. De samen
voeging van dé gehele Westhoek en het middengedeelte van 
Schouwen acht men om economische redenen gewenst. Van de 
middengemeente zal Serooskerke het hoofddorp worden met 
Scharendijke en Kerkwerve als nevenkernen. De nu bestaande 
gehuchten moeten verdwijnen: op het land slechts boerderijen 
met een of twee arbeiderswoningen; de andere arbeiders zullen 
hun woning hebben in de kernen of nevenkernen.



Uiteraard is het bovenstaande slechts een 
zeer beknopte opsomming van al hetgeen 
het reconstructierapport met zijn 180 pagi
na’s aan de orde stelt. Het is echter vol
doende om zich een beeld te vormen van 
hetgeen gebeurd is en van hetgeen nog ge
beuren moet naar het oordeel der deskun
digen.

En nu rijzen er op Schouwen-Duiveland 
vragen, waarmee de bewoners nog geen raad 
weten. Men heeft het gigantische werk aan 
de dijken gezien: daarbij heeft men niet eerst 
gerekend wat het kosten zou —  men heeft 
aangepakt en zolang geworsteld tot het her
stel volledig was. Waarom —  zo vraagt men 
zich op Schouwen af —  doet men niet het
zelfde met de opbouw van de huizen? Wat 
hebben we aan prachtige dijken als er geen 
huizen achter liggen, waarin we kunnen 
wonen? Een onredelijke vraag? Misschien!
Is het onredelijk dat de bevolking verlangt 
naar terugkeer? Is het dan onredelijk als men 
vraagt de huizenbouw op dezelfde groot
scheepse wijze aan te pakken als het dijk
herstel? Denk daar eens over na! En denk 
eens na over de niet te peilen ellende die ge
leden werd toen de thermometer tien, vijf
tien graden beneden het vriespunt wees! De 
mensen zitten in noodonderkomens, vergeet 
dat niet!

Dan is er de herverkaveling, èen heel ding 
voor een boer! Die brengt afstand van grond 
met zich mee, grond die misschien al tien
tallen jaren familiebezit is — dat doet pijn 
en zeker op Schouwen, waar men gehecht is 
aan de oude'toestanden! Dat brengt ook met zich mee, dat er 
tientallen boeren zullen moeten vertrekken naar elders, de 
Noord-Oostpolder misschien. Dat speelt ook in andere herver- 
kavelingsgebieden, in Schouwen speelt het dubbel.

En dan die nieuwe gemeentelijke indeling, waarbij vele ver
trouwde gehuchten zullen moeten verdwijnen! Daar is men op 
Schouwen niet van gediend —  dit is een volk dat wars is van 
alle overheidsdwang, ook al bedoelt die overheid het nog zo 
goed. Vraag het de anti-revolutionnaire wethouder van Zierik- 
zee maar! De heer de Boer was als wethouder belast met de 
evacuatie van Zierikzee toen de toestand na de ramp onhoud
baar dreigde te worden —  men heeft deze man, die het gelijk 
volkomen aan zijn zijde had, verguisd zoveel men kon en straks, 
bij de gemeenteraadsverkiezingen zal blijken hoeveel goodwill 
deze eens zo populaire figuur heeft ingeboet! En vraag het de 
burgemeester van Nieuwerkerk, de heer van Eeten —  het zal 
hem moeilijk vallen om als enige anti-revolutionnaire vertegen
woordiger uit Schouwen-Duiveland in de Zeeuwse Staten straks 
mee te werken aan de vele plannen in dit reconstructierapport, 
die zeer zeker hun nut hebben voor de toekomst, maar aan de 
uitvoering waarvan het de bewoners van nu zeer zwaar zal val
len mee te werken!

Want daar gaat het eigenlijk om: van de bewoners zal ge
vraagd worden nu een offer te brengen, opdat hun kinderen en 
kindskinderen daarvan zullen kunnen profiteren. En dat is moei
lijk voor een bevolking die in tien jaar tijds tweemaal heeft 
moeten evacueren en die het brengen van offers nu moe is!

En hier nu schuilt naar ons gevoelen de zeer zwakke plek in 
dit op zichzelf zeer prijzenswaardige plan: de bedoeling is goed, 
maar het is zeer de vraag o f het passend is voor de mensen waar 
het plan voor bedoeld is. En nu komen we terug op ons uit
gangspunt, die tweeledige hulp. De hulp aan particulieren is 
dusdanig geweest, dat ieder zijn oude milieu kon hervinden —  
moet de hulp aan de gemeenschap nu zo worden, dat de be
volking er zich niet meer in thuis kan voelen? Dan wordt het 
dus zo, dat niet de bewoners zelf hun huiskamer inrichten, maar 
dat de overheid dat. voor hen doet. Zodat zij in dubbel opzicht 
slachtoffers van de ramp zijn!

Nu denk ik even aan al die maatregelen op het gebied van 
maatschappelijk werk, van cultuur, van jeugdvorming en vrije
tijdsbesteding -—• al die plannen zijn mooi en goed en begerens
waardig —  maar wat heeft men er aan om een filmapparaat in 
een dorpshtiis (huis van de gemeenschap!) neer te zetten, als een 
groot deel van de gemeenschap daar vijandig tegenover staat!

Dat is zo maar een voorbeeld! En iets anders: heeft men zich 
wel ervan overtuigd, dat in al die dorpen ook inderdaad de be
hoefte aan een dorpshuis gevoeld wordt? Ja natuurlijk, een be
paalde bovenlaag is er altijd vóór, maar om die bovenlaag gaat 
het nu juist niet! En is men er zeker van, dat men door die 
nieuwe methodiek in het jeugdwerk, waarmee in het rapport 
nogal geschermd wordt, niet metterdaad het bestaande jeugd
werk in een hoek drijft? Als de jeugd het nooit gewend is ge
weest en men krijgt opeens die kans, dan zullen velen voet
ballen en zwemmen zeer verre prefereren boven het bestuderen
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D e w ijze, w aaro p  d e  T w eede K a m e r  aan  het einde 
van  h et ja a r  h aa r  w erk zaam h eden  verrich t, is  reeds 
m eerm alen  on derw erp  van  d iscu ssie  gew eest.

O nder de tite l „G e jaa g d e  g a lo p ” sch reef h et Alge
meen Handelsblad op 10 D ecem ber jl.:

„Telkenjare hoort men de gerechtvaardigde klacht, 
dat de Tweede Kamer haar begrotingsdebat in ge
forceerde dag-, avond- en nachtmarsen ten einde moet 
brengen. Onlangs heeft onze parlementaire redacteur 
er op gewezen, dat deze parlementaire wedloop met de 
tijd niet zonder gevaren is voor de democratie. Inder
daad, wanneer leden van de Tweede Kamer, ook al zijn 
zij door de beste wil van de wereld bezield om zich te 
beperken, tal van belangrijke punten slechts pro me
morie kunnen vermelden, komt daardoor de controle 
van de Kamer op de regering onvolkomen tot haar 
recht.

Dit jaar heeft men bij wijze van proef de schrifte
lijke voorbereiding van het a l g e m e n e  politieke ge
deelte van het debat laten vervallen. Daarmede wordt 
tijd gewonnen. Maar de behandeling van een aantal 
spoed-ontwerpen zoals het gehele complex van de 
huur- en belastihgontwerpen, deed het grootste ge
deelte van deze winstpost verloren gaan. De voorzitter 
van de Tweede Kamer streeft er naar, dat het gehele

begrotingsdebat voor het Kerstreces ten einde wordt 
gebracht. Op zichzelf is dit een loffelijk streven. Toch 
kan men zich afvragen of het aanhouden van deze fa
tale datum, die alle betrokkenen tot een jaagtempo 
dwingt, dat kwalijk strookt met het gedegen Neder
landse volkskarakter, per se noodzakelijk is. Natuur
lijk kan men overwegen het grote politieke debat vrij
wel onmiddellijk te doen volgen op de Troonrede. Als 
experiment voor het volgend jaar zou dit te overwegen 
zijn. Het debat zou dan gaan winnen aan levendigheid. 
Maar er zal, reeds om de wensen te leren kennen,, die 
in de bevolking en de publieke opinie naar aanleiding 
van de Troonrede tot uiting komen, toch een zekere 
tijdspanne moeten verlopen, voordat de Kamerpresi
dent het sein geeft tot de aanvang van het grote poli
tieke tournooi. In ieder geval moet men alles doen om 
de belangstelling van het volk voor de parlementaire 
arbeid, waarbij het dagelijks levenslot van allen in het 
geding is, zoveel mogelijk'te stimuleren. De haastige 
spoed, die tengevolge heeft, dat een lawine van parle
mentair nieuws over het hoofd van de doorsnee-Ne- 
derlander wordt uitgestort, is zeker niet in staat deze 
belangstelling te doen toenemen. Het is waarlijk niet 
onze wens, dat de Kamer a priori een ruimer aantal 
uren aan de begroting besteedt. Wèl zien wij het 
echter als een groot nadeel, dat het jaarlijks begro-

van de anti-revolutionnaire beginselen bij voorbeeld. En dat ge
vaar dat men de jeugd wegzuigt is bij lange na niet denkbeeldig!

Laat men nu echter niet denken dat ik een tegenstander ben 
van al deze plannen. Verre van dat! Maar men zal grote voor
zichtigheid dienen te betrachten en men zal eerst de bereidheid 
van de bevolking moeten aankweken om ook de kwade kanten 
van dit herstel, de sanerende kanten, te nemen ter wille van de 
toekomst. Op een eerlijke en overtuigende voorlichting —  dat is 
het minste waarop de bewoners van Schouwën-Duiveland recht 
hebben. Gelukkig is hiermede al een begin gemaakt. De Pro
vinciale Staten hebben in Zierikzee zelf een niet-officiële zit
ting gehouden, noem het een „hoorzitting” , waar de voor
naamste klachten te berde gebracht konden worden. Die klach
ten kan men eigenlijk onder één noemer samenbrengen: men 
koestert een felle afkeer jegens de „passer-en-liniaalmethode” , 
die men in het rapport meent op te merken. In dat vlak liggen 
de soms felle protesten die tal van gemeentebesturen hebben 
laten horen tegen de voorgenomen indeling en vooral tegen 
het bevriezen der kernen —  en in dat vlak liggen ook de wel 
uitzonderlijk critische opmerkingen, die de Ned. Herv. predi
kant van Noordwelle, Ds F. A. van Liere, heeft doen horen: 
„Met de menselijke factor (waartoe ook behoort de plaats der 
kerk in de gemeenschap) wordt in dit rapport wel zeer licht
vaardig omgesprongen!”  —  aldus luidt zijn conclusie.

Hiertegen zal de voorlichting moeten optornen. Men heeft 
dit sterke argument: van wat nu gebeuren gaat zullen Uw kin

deren en kindskinderen de rijke vruchten plukken! Maar. . . . 
men zal dit dienen aan te tonen en daarvoor zullen sterker 
argumenten nodig zijn, dan de Reconstructie-commissie thans 
te berde heeft kunnen brengen! En kan men dit niet —  welnu, 
dan zal die voorlichting moeten uitlopen op een breed gesprek, 
op overleg over wat wel en niet wenselijk is. Zodat overheid èn 
bewoners samen het verwoeste deel van het Nederlandse huis 
inrichten.

Over enkele weken zullen de plannen voor de herrijzenis van 
Schouwen-Duiveland bij de Provinciale Staten van Zeeland in 
behandeling komen. Dan zal een antwoord gegeven worden, 
gegeven moeten worden, op het hoe. Een enorm zware taak, met 
de uitvoering waarvan echter niet gedraald mag worden. De be
volking van dit zwaarst-getroffen eiland heeft er recht op 
spoedig te weten waar het aan toe is. Geve God die mannen de 
wijsheid, die voor deze materie zo dringend nodig is!

Nederland’s fijnste margarine is en blijft

Zoetermeer’s Roem
Firma Gebr. v. d. Spek - Zoetermeer
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tingsdebat met het oog op de fatale einddatum soms 
ontaardt in een gejaagde galop.”

E en  d ag  eerd er h ad  „De Rotterdammer”  over h et
zelfd e  onderw erp , onder de tite l „D e  H am erk lop ” h et 
vo lgende gesch reven :

„In de Tweede Kam er voltrekt zich in deze dagen 
een weinig aantrekkelijk tafereel. Men is er doende 
om in het gebruikelijke korte tijdsbestek een groot 
aantal begrotingen onder de hamer van de voorzitter 
te jagen.

Het tafereel is niet nieuw. Elk jaar immers probeert 
men voor het einde van het jaar gereed te komen, 
m aar het wordt elk jaar weer moeilijker, m aar de 
tijd zelf laat zich nu eenmaal niet rekken.

Er zit natuurlijk iets moois in om voor het einde 
van het jaar met de begrotingen klaar te zijn. Maar 
de practijk is minder mooi. Want een begroting zoals 
ze in de Kam er aan de orde komt is toch wel iets meer 
dan alleen m aar een begroting en het gaat om nog 
iets anders dan alleen maar het goedkeuren van be
grotingsposten. Het gaat om belangrijke hoofdstukken 
van regeringsbeleid.

Bovendien, hoe sneller het gaat en hoe meer opéén, 
geperst, des te groter moeite zal vooral ook de een
voudige burger hebben, de waarde en de betekenis van 
dit alles in te zien. En daarop heeft hij toch nog wel 
enig recht.”

H et is  a llem aa l ju is t . M aar w at is  de op lossin g? 

A m ste rd am
In  de la a ts te  m aan d en  v a n  h et afgelop en  ja a r  is  er 

heel vee l over A m sterd am  gesp rok en  en gesch reven . 
E n  het is  n ie t a lleen  M in ister B e e l’s  u itla tin g , die 
d aarto e  aan le id in g  h eeft gegeven .

H et is  te  begrijpen , d a t de A m sterd am m ers zich  g e 
noopt zagen  zich  te  verw eren  en bij de begrotin gs- 
d ebatten  in  de A m sterd am se  r a a d  toonden de r a a d s
leden  zich  in  één  opzicht zek er eensgezind: „Z ij w aren  
e lk  op hunne w ijze  k rege l van w ege  de kritiek , la a t
ste lijk  in  v e le  p e rso rgan en  op A m sterd am  u it
geoefend .”

H et is  „Vrij Nederland”, d a t d aaro p  de  aan dach t 
vestigde . M aar critiek loos is  h et b lad  ze lf toch  ook 
niet, w an t h et beslu it:

„M aar dan nu de Amsterdamse daden! Een nieuwe 
raad, een nieuw college aan de slag. De wil is er on
getwijfeld om van Amsterdam weer wat te maken, — 
zie het besluit om de hoofdstad als begin-punt van de 
Tour de France beschikbaar te stellen. Dat zal straks 
bezoekers trekken. Als Amsterdam dezelven dan 
kan laten zien, waar men aan de tunnel graaft en 
waar de fundamenten gelegd worden voor een stad
huis, een opera, enz., enz., zullen die bezoekers het 
goede gezicht aangaande onze hoofdstad mee naar 
huis kunnen nemen, dat die hoofdstad zo zéér behoeft.”

N o g  een s A m sterd am

O ok „Elseviers Weekblad” h ee ft ie ts  te  zeggen  aan  
h et ad res v a n  de A m sterd am se  gem een teraad . E n  het 
g a a t  eveneens over de T ou r de F ran ce-k w estie .

H et b la d  sch rijft :

„Met een luid „hoera” heeft de gemeenteraad van 
Amsterdam een bedrag van 25.000 gulden geschonken, 
omdat de organisators van de Tour de France wel zo 
goed willen zijn dit evenement in Amsterdam te doen 
beginnen.

Nu begint er inderdaad door Amsterdam een ietwat 
frisser geest te waaien. Vele kringen — ja , zelfs enkele 
p o l i t i e k e  kringen — beginnen te begrijpen, dat 
men uit het moeras der Amsterdamse p 1 a n n e n ein
delijk tot Amsterdamse d a d e n  zal moeten komen.

A ls eerste „daad” lijkt ons die kwart ton voor de 
Tour de France meer van geestdrift dan van gezond 
verstand te getuigen.

Deze jaarlijkse krachttoer van een aantal fietsers 
moge éen boeiend mengelmoes zijn yan nationale 
geestdrift en massale hysterie, dat is nog geen reden 
om er de Amsterdamse belastingbetaler — die blij 
moet zijn als hij met zijn eigen fiets heelhuids door de 
Leidsestraat kan komen — een groot bedrag voor te 
laten offeren.”

In  d it g e v a l zijn  w e h et vo lkom en  m et h et A m ster
d am se  b la d  eens. M issch ien  m oet in  d e  b e sliss in g  v an  
A m sterd am s ra a d  gezien  w orden  h et voeren  v a n  een 
—  n iet door ons begrep en  —  actiev e  c u l t u u r  - p o 
litiek . '

Onkunde of . . . laster?
O ver som m ige  zak en  steed s w eer te  m oeten  sch rij

ven  is  w e l v erd rie tig , m a a r  h e la a s  n og steed s nodig. 
In  „H et R o tter dam sch  P aro o l”  w erd  n a a r  aan le id in g  
v a n  de red e  v a n  prof. R om m e, d ie  zoveel s to f  h eeft 
doen op w aaien , een h oo fd artik el g e p laa tst  onder de 
tite l „O u d e  pad en ” . H et w aren  oude on ju isth eden , 
w elke  d aarin  aan  de lezers w erden  voorgehouden.

W at denkt u  v a n  d it b eg in ?

„Het was Abraham Kuyper, die de Nederlanders 
verdeelde in christenen en paganisten en op die te
genstelling de politieke verhoudingen in Nederland 
wenste te zien gegrondvest. In de schoolstrijd heeft 
Kuyper’s opvatting wel een schijn van bevestiging ge
vonden; na de onderwijspacificatie is zij echter aan 
haar eigen onwezenlijkheid te gronde gegaan” .
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Zulk een begin doet het natuurlijk goed.... bij on
nozele lezers.

Wil de redactie van genoemd blad nu eens vertellen 
waar en wanneer Abraham Kuyper die Nederlanders 
heeft verdeeld in christenen en paganisten?

Van de redactie van een dagblad mag toch verwacht 
worden, dat zij weet wat zij schrijft. Zij moet dan ook 
weten, dat zij haar uitlating niet waar kan maken. 
Moet dan zo zachtjesaan niet van laster gesproken 
worden, indien met voortgaat dergelijke onjuistheden, 
ondanks herhaalde tegenspraak, te verbreiden?

Telkens opnieuw wordt geklaagd over de politieke 
verdeeldheid in de Protestants-Christelijke kring en 
onophoudelijk wordt gepleit voor een samengaan van 
de A. R.-Partij en de C.H.Unie. Meestal werden die 
stemmen beluisterd in de A.R.-kring. Thans is het, 
blijkens een verslag in „D e  R otterd a m m er”  het C.H.- 
Tweede Kamerlid, mr J. J. R. Schmal, die daarvoor 
een pleidooi heeft geleverd.

In een vergadering te ’s Gravenhage sprak hij, vol
gens genoemd verslag:

„Het samengaan van Chr.-Historischen en Anti-Revo- 
lutionairen in één politiek verband, dient tot een volks
beweging te worden. Daarmee moeten de kiesvereni
gingen zich geregeld bezighouden.

De Chr. vakbeweging is er niet tegen; de Chr. mid
denstand heeft ook geen bezwaren. Laten de mensen, die 
het niet willen, nu maar eens voor de dag komen. Een 
opinie-onderzoek zou uitwijzen, dat de meerderheid van 
het Christelijk volksdeel er voor zou ‘zijn.

De tijd is gekomen om te vragen: „Waar ontbreekt 
de w il?” Wij moeten aansturen op helderheid.”

Dat is duidelijke taal. Welnu, we twijfelen er niet 
aan, of het is aan mr Schmal bekend, dat de Anti- 
Revolutionaire Partij terstond na de bevrijding een 
poging gedaan heeft om tot fusie te komen en toen die 
poging niet gelukte, om dan toch in elk geval te komen 
tot federatieve samenwerking. Het was de Christelijk- 
Historische Unie, die ook daartoe niet bereid was.

Als mr Schmal dus de vraag stelt: „Waar ontbreekt 
de wil?” dan behoeft hij niet ver van huis te gaan. 
Misschien kan hij eens spreken met de heer L. Krol, 
die nog niet zo lang geleden ook in ’s-Gravenhage 
over hetzelfde vraagstuk het woord heeft gevoerd en 
toen toch wel een enigszins ander geluid liet horen, 
dan mr Schmal.

Maar we zeggen met mr Schmal: „Laten de mensen, 
die het niet willen, nu maar eens voor de dag komen”.

Misschien zou mr Schmal er van schrikken, wie dan 
het eerst voor de dag zou komen. Of mischien zou hij 
ook niet schrikken, omdat hij het ook wel weet.

In' verband met het bovenstaande plaatsen we het 
volgende verslag uit de Nieuwe Haagsche Courant. 
Maar zonder commentaar.

Tijdens de gehouden vergadering van de Chr. Histo
rische Kiesvereniging Scheveningen in het C.J.M.V.- 
gebouw aan de Keizerstraat, heeft de voorzitter veld 
deze afdeling, tevens voorzitter van de C.H.U., de heer
H. W. Tilanus, enkele opmerkingen gemaakt over de 
huidige politieke toestand. Ten aanzien van het ideaal
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de A.R.P. en de C.H.U. te verenigen, zoals men in som
mige kringen van de C.H. gaarne wenst, merkte hij op, 
dat er te veel verschillen zijn om een dergelijk samen
gaan mogelijk te maken. „Overal, waar ik kom” , aldus 
de heer Tilanus, „hetzij in Gelderland, Zeeland, Drenthe 
of Friesland en ten slotte ook in Scheveningen zelf, wil 
men het niet” .

Te diep is in ons volksleven geworteld de opvatting: 
wie Gereformeerd is stemt A.R. en wie Hervormd is 
stemt C.H.U. Hij achtte het streven op zichzelf niet 
onjuist, maar geloofde, dat er nimmer iets van terecht 
zal komen. Eerder meende hij dat het voor de C.H. een 
ernstig stemmenverlies zou opleveren, vooral ook om
dat de A.R. de laatste jaren steeds achteruit is gegaan. 
En het is niet prettig op een schip te zijn, waar een 
lek in zit.

In de „ruzie” , die vooral de laatste weken zo fel 
woedt tussen de P.v.d.A. en de K.V.P. of wel tussen de 
heren Romme en Burger, zag de heer Tilanus niets an
ders dan een soort „katjesspul” , dat ook beschouwd 
moet worden in het licht van de aanstaande Staten
verkiezingen. De heer Burger gaat nog al eens grof te 
keer in de politieke porseleinkast en dan is het begrij
pelijk, dat de heer Romme boos wordt.

Op een vraag of herstel van de oude coalitie niet mo
gelijk is, antwoordde de heer Tilanus, dat men dan 
slechts 51 zetels zou hebben en hij achtte dat te gering. 
Bovendien, zo zei hij de politiek van wijlen dr Colijn 
zou in deze tijd niet meer passen. De zuinigheidsover- 
wegingen kunnen nu niet meer 'worden toegepast. Trou
wens ook in jongere A.R.-kringen is men wel van me
ning, dat het niet meer kan zoals vroeger. De opvat
tingen van prof. Zijlstra, de huidige A.R. minister van 
Economische Zaken, zijn, voor oude anti-revolutionai- 
ren, soms om de haren uit het hoofd te trekken.

Ten slotte vestigde de heer Tilanus de aandacht op 
het kabaal, dat vooral van P.v.d.A.-zijde wordt gemaakt 
tegen de verheffing van het gezantschap in Spanje tot 
ambassade. Ook al is het Franco-régime hem niet sym
pathiek, men heeft toch ook in Rusland een ambassade. 
Het gezantschap is sinds de laatste oorlog gedevalueerd 
en als men het nu nodig acht om in Spanje iemand te 
hebben die een bepaalde „kamer” kan binnenlopen, dan 
is het niet zo heel erg.

Het jaarverslag van secretaris P. H. Knoester was 
tevoren vastgesteld. Het ledental was iets gestegen. 
Voorts was er een batig saldo van ƒ 48.25. De periodiek 
aftredende bestuursleden, de heren J. C. Buys, H. den 
Duik en H. W. Tilanus werden bij acclamatie herkozen. 
Ten slotte werd nog de groslijst voor de aanstaande ver
kiezingen voor de Prov. Staten besproken.

In dit verband herinnerde de heer Tilanus aan de 
samenwerking met de liberalen bij de verkiezing voor 
de leden van de Eerste Kamer. Indertijd steunden de 
C.H.-leden de liberalen in Drente en de liberalen de 
C.H. in Zuid-Holland. Hij geloofde n.1. dat thans de ver
kiezing van prof. Gerretson wel discutabel zal worden 
gezien de felheid, waarmee prof. Molenaar (V.V.D.) in 
de Senaat prof. Gerretson geregeld aanvalt.
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De vaart der ARJOS
De gele invulkaart — Fleurke heeft wat —, Vergadering 
Hoofdbestuur — De Arjos gaat naar Wenen — De orga
nisatie van de Arjos — En naar Berlijn — en naar 
Oberwesel — Stand 0—0 — Hoogeveen — Een zoon en 
een aanstaande.

De Arjosseeretarissen zullen zich misschien herinneren, 
dat zij omstreeks de veertiende Januari een gele. invul
kaart hebben ontvangen. Het Bestuur van de Nationale 
Organisatie had dringend behoefte aan nieuwe gegevens. 
En het verzocht daarom de kaart zo spoedig mogelijk terug 
te zenden. Een eenvoudige vraag zou men zeggen. Slechts 
een kwestie van het invullen van een aantal namen en 
van het aantal leden. Maar op 15 Februari, dus een maand 
later, was slechts de helft van het aantal kaarten in het 
bezit van de secretaris. Niet meer dan 162 clubsecreta- 
rissen hebben de ijver kunnen opbrengen om deze kaart 
direct terug te sturen. Zo af en toe druppelt er nog één 
binnen. Wij worden door deze gang van zaken genood
zaakt om nogmaals de nalatige secretarissen een kaart te 
sturen. Dat brengt weer extra kosten met zich mee. Veelal 
betreft het hier clubs, die over een poosje uitvoerig met 
het Arjosbureau gaan corresponderen, omdat zij teveel 
contributie moeten betalen. Zij zijn aangeslagen voor zo
veel leden, maar we hebben er veel minder, zo schrijven 
ze dan. En tussen de regels door kan men vaak lezen: 
hoe kunnen jullie toch zo stom zijn. Begrijpen jullie dan 
niets van de situatie, daar in Den Haag? Maar als men 
dan op het bureau met een zekere schaamte de correspon
dentie nagaat, dan ziet men dat de clubs, die vol verwijten 
zitten als het om geld gaat, niet de enèrgie hebben kunnen 
opbrengen om een doodeenvoudige gele invulkaart te 
retourneren. Is dit verhaal voldoende? Of moeten we wer
kelijk nog eens een herinnering sturen?

Fleurke heeft wat___ ...
De voorzitter: „Ik dank de spreker hartelijk, dat hij voor 

onze Kiesvereniging het onderwerp „Bezitsspreiding” heeft 
willen inleiden.

Thans is het punt rondvraag aan de orde.”
Fleurke: „Mijnheer de voorzitter, ik heb gehoord dat 

hier ter plaatse een Arjos is. Maar ik begrijp niet waarom 
die club subsidie moet hebben, zoals uit het jaarverslag 
van de penningmeester is op te maken. Is dat nu een begin 
van „bezitsspreiding” ?

De voorzitter: „Hoewel het te begrijpen is, dat de heer 
Fleurke tot het stellen van deze vraag komt, moet ik op
merken dat dit punt thans niet meer aan de orde is, aan
gezien het jaarverslag reeds is goedgekeurd.

Niettemin wil ik gaarne op deze vraag ingaan, vooral nu 
blijkt dat de gedachte bestaat, als zou déze subsidie iets 
te maken hebben met „bezitsspreiding” .

Onze kiesvereniging heeft 300 leden. Met een gemiddelde 
contributie van ƒ 3,— heeft men ƒ 900,— inkomsten. Hier
van wordt plm. ƒ 550,— afgedragen aan andere partij- 
organisaties. Daar — hoewel wij dat ernstig betreuren ■— 
slechts 10 % van onze leden de vergaderingen bezoekt, 
hebben we nooit hoge kosten voor zaalhuur e.d., zodat we 
een batig saldo hebben. De Arjos daarentegen bestaat uit 
20 léden die ƒ 3,— aan contributie betalen. Per jaar dus 
ƒ 60,— aan inkomsten. Vaste onkosten zijn: contributies 
ƒ 20,-—, bezoek jaarvergadering van de Nat. organisatie, 
jaarvergadering provinciaal verband en clubbezoek ƒ 21,—, 
kosten van secretariaat, porto enz. ƒ 17,—, zodat resteert 
ƒ 2,—. Het spreekt vanzelf dat er ook zaalhuur betaald 
moet worden voor 10 vergaderingen per jaar. Deze kosten 
nu, neemt de kiesvereniging voor haar rekening, om de 
Arjos voor een firianciëel debacle te behoeden. Ik vestig 
er nog even de aandacht op dat de Arjos zelfs niet in 
staat is, om één of meer abonnementen op „Nederlandse 
Gedachten” of „Anti-Revolutionnaire Staatkunde” te 
nemen. Om over het aanschaffen van studiemateriaal nog 
maar niet te spreken. Het ligt in mijn voornemen in de 
komende bestuursvergadering een verhoging van het sub
sidie aan de ARJOS voor te stellen, speciaal voor het aan
schaffen van studiemateriaal.

Een bakker kan nu eenmaal geen brood bakken zonder 
meel; zo kan een Arjos-jongen of meisje geen goed 
ARJOS-lid zijn zonder de beschikking te hebben over 
brochures, tijdschriften en boeken. Ik vertrouw er op dat 
de heer Fleurke begrijpt, dat er hier geen sprake is van 
bezitssnreiding, maar van een zeer noodzakelijke steun aan 
de Arjos.”

Deze ontboezeming in het Overijsselse blad „Merck toch 
hoe sterck” geven we gaarne door. Velen zullen wellicht 
niet begrijpen, hoe men in Overijssel aan een contributie
afdracht aan andere Arjosorganisaties van ƒ 20,— komt. 
Het Provinciaal Bestuur kost 'nl. tweemaal zoveel als de 
nationale organisatie, nl. ƒ 1,— per lid per jaar. Een groot 
bedrag weliswaar, maar men moet goed begrijpen, dat 
men daardoor in Overijssel met een grote vrijmoedigheid 
kan aankloppen bij de Provinciale partij organisatie.

*  *★
Op 6 Februari is het landelijk bestuur bijeen geweest. 

Aan de vooravond vonden vergaderingen plaats van het 
Moderamen en de buitenlandse commissie, waarbij ook 
aanwezig was ds. N. Steenbeek, de voorzitter van de Neder
landse Jeugdgemeenschap. Dit in verband met zijn plannen 
om te komen tot een Europese Jeugdgemeenschap, waar
tegen de Arjosleden, die zitting hebben in de Jongerenraad 
van de Europese Beweging, een min of meer critische 
houding hebben aangenomen. Maar goed, belangrijker is
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misschien, dat de vertegenwoordigers- van de stedelijke 
verbanden nog dit jaar hun plaats in het hoofdbestuur 
zullen houden. Bijna het gehele bestuur stelde zich op het 
standpunt, dat er een verband bestaat tussen het opheffen 
van de vertegenwoordiging der stedelijke verbanden en 
de uitbreiding van het aantal vrij gekozenen. Dit laatste 
zal niet kunnen geschieden voor November van dit jaar, 
op de komende Algemene Vergadering. De steden blijven 
dus nog een jaar. Daar kunnen we slechts vrede mee heb
ben. En de heer P. Stafleu, die voortaan in dit bestuur de 
heer C. Klapwijk zal vervangen krijgt nu de gelegenheid 
om nog eens een paar maal de sfeer in het landelijk be
stuur te proeven .... Zelfs voor deze Hagenaar (het ste
delijk verband Den Haag is wat sfeer betreft rijk bedeeld), 
moet dit toch een prettig iets zijn.

•k **
De Arjos gaat naar Wenen. Van 26 Maart tot 31 Maart 

wordt daar het tweede Europese Jongerenparlement ge
houden. Een herhaling dus van het parlement dat in 1952 
in Den Haag heeft plaatsgevonden. Ook nu zijn weer uit
genodigd alle jeugdorganisaties van partijen, die in Straats
burg vertegenwoordigd 'zijn. Daarnaast de verschillende 
internationale jeugdorganisaties, zoals bijv. de Unie van 
Jonge Christen Democraten, en de federalistische jeugd
organisaties. Vier onderwerpen komen daar in Wenen aan 
de orde: Europa vandaag en morgen, Europa en de wereld, 
de Europese Jeugd en de sociale problemen, en Culturele 
problemen. Helaas heeft men dezelfde vertegenwoordiging 
als naar Straatsburg aangehouden. Dit betekent, dat de 
Arjos slechts één man kan afvaardigen. Ook in dit opzicht 
denkt het landelijk bestuur aan continuïteit. Het stuurt nl. 
dezelfde man als in 1952, nl. de nationale secretaris 
Sj. Jonker.

★  ★★
Verder is besloten om op 30 April (Koninginnedag) een 

hoofdbestuursvergadering te houden, waar de provincies 
door meer dan één man vertegenwoordigd kunnen zijn. 
Het ligt nl. in de bedoeling om het kader van de provin
ciale organisaties eens bij elkaar te krijgen. Binnenkort 
zult U daar wel meer van horen. Er zal maar een agenda
punt zijn: de organisatie van de Arjos. Veel hoeven we 
daar niet over te zeggen. In onze vorige „vaart” hebben 
we reeds in deze richting een pleidooi gevoerd. Het is goed 
dat het kader in de Arjos elkaar leert kennen. En het is 
goed dat dit kader eens met elkaar spreekt over zuiver 
organisatorische vraagstukken. Het heeft er dagelijks mee 
te maken en het kan dus praten uit ervaring.

Misschien vinden sommigen de dertigste April een 
vreemde dag. Maar aangezien de Arjos niet alleen maar 
uit mensen bestaat met vrije beroepen lijkt deze dag ons 
uitermate geschikt. Mocht men het ringsteken en zakken- 
lopen op die dag beslist niet kunnen laten, welnu, dan zal 
het Moderamen ongetwijfeld bereid zijn énige wedstrijden 
te organiseren. Laten de Provinciale verbanden dus niet 
al te somber naar die dertigste April kijken, maar laten 
zij acht geven op het Arjosbelang. De Arjos te dienen 
op Koninginnedag is overigens zo gek nog niet.

* ★★
Behalve naar Weenen staan er dit jaar nog meer buiten

landse reizen op de agenda van de Arjos. Zo zal een kleine 
groep in de Paasweek naar Berlijn vertrekken om een ver
gadering van het Landesverband Berlin van de Junge 
Union bij te wonen. Deze kleine groep zal door een groot 
deel van Berlijn gesleept worden. Dat is althans de be
doeling. Men wil ons in Berlijn eens laten zien, dat men 
daar leeft op een beschaafd eiland, rondom een zee van 
barbarisme. Deze uitnodiging geldt niet alleen de Arjos 
—- al heeft zij dit voorbereid —, maar ook de C.H.-jongeren

AEJOS-clabs
Vormt gezelschappen — en dan per 
autobus op Zaterdag 3 April a.s. naar 
Rotterdam, de Ahoyhal.

en de J.O.K.V.P.-Met z’n drieën hopen we naar Berlijn te 
gaan. De jonge Christen Democraten in ons land trekken 
steeds nauwer op. Dat is goed, want ondanks alle ver
schillen, die niet verdoezeld behoeven te worden, is de 
samenbundeling van de christelijke partijen, gezien de 
Europese verhoudingen, beslist noodzakelijk.

* ★*
Het is echter de bedoeling, dat ook het speciale Arj os

contact met de Junge Union gehandhaafd blijft. Juist voor 
een Protestantse partij ligt er in Duitsland een taak. Dat 
is onze secretaris heel sterk gebleken toen tijdens de 
Deutschlandtag der Junge Union werd medegedeeld, dat 
de A.R. en de C.H. de eerste Protestantse partijen waren 
die tot de Nouvelles Equipes Internationales waren toe
getreden. Het enthousiasme over deze mededeling kende 
bijna geen grenzen. Vooral onze Protestantse vrienden in 
Duitsland zagen in deze toetreding een uiterst belangrijke 
stap. En zij verheelden niet, dat -zij daarop min of meer 
hadden gewacht. Er is dus alle reden om het Arjos- 
contact met de jongerenorganisatie van de C.D.U. te be
stendigen. Gedurende deze Deutschlandtag is in principe 
overeengekomen, dat Siegen en Den Haag voortgezet zul
len worden. Het is nu weer de beurt aan de Arjos om 
over de grens te trekken. Dit zal waarschijnlijk gebeuren 
in de derde week van Augustus. Het is de bedoeling, dat 
we in Bonn zullen aankomen en dat we van daaruit de 
Rijn op zullen varen tot Oberwesel. Dit ligt tussen Koblenz 
en Bingen, het mooiste stuk van de Rijn. In Oberwesel 
heeft men verleden jaar een internationaal jeugdtehuis 
geopend. Het is gelegen op een heuvel, van waaruit mén 
een prachtig uitzicht heeft. Natuurlijk is dit jeugdtehuis 
een onderdeel van een ruïne. Een ruïne, waar Barbarossa 
nog heeft vertoefd.

»* X
Zo heeft men zich dus in het landelijk'bestuur met de 

toekomst beziggehouden. Dit geldt ook voor de vraag hoe 
het nu precies met de vrijgekozenen moet in het najaar. 
En tevens is aan de orde geweest het houden van een con
ferentie met de C.H.-Jonger en, een theologenconferentie 
en het Nationale Jeugdparlement. Verder is men tot de 
conclusie gekomen, dat nu de partij is toegetreden tot de 
N.E.I, de Arjos moeilijk kan achterblijven. Maar definitieve 
mededelingen zijn over al deze punten nog niet te doen. 
Het Moderamen is bezig de plannen uit te werken en het 
hoopt binnenkort op verschillende punten spijkers met 
koppen te kunnen slaan. En natuurlijk werd de situatie 
in de Provinciale Verbanden besproken. Het was een beetje 
teleurstellend, dat er nog geen vooruitgang was geboekt. 
De zaak is stabiel gebleven, ondanks de grote activiteit 
in de meeste provincies. Tegenover de winst staat helaas 
een evengroot verlies. Sinds 1 September 1953 zijn echter 
niet minder dan 28 nieuwe clubs ongericht. In Groningen 
7, in Friesland 1, in Overijssel 4, Noord-Brabant 2, Noord- 
Holland 2, Zuid-Holland 8 en Zeeland 4. Achtentwintig 
nieuwe clubs, dat is evenzoveel maal nieuw leven in onze 
organisatie. Dat is de waarde van de inspanning der pro
vinciale besturen. Oude clubs sterven in de Arjos langzaam
af. Het probleem der doorstroming is voor clubs waar de



75 jaar A.R. Partij
Schets naar een referaat van Prof. Mr L. W. G. Scholten

1. De A.R.-partij is in ons land het eerste voorbeeld van 
een politieke partij in de moderne zin. Dat is „een groe
pering van personen, verenigd om een gemeenschappelijk 
beginsel, die door gemeenschappelijke inspanning er naar 
streven het belang van het land te dienen” . Zij is le. een 
strijdorganisatie, om zoveel mogelijk vertegenwoordigers 
van de eigen kleur in de verschillende colleges te brengen; 
2e. selectieorganisatie, om de geschikte personen naar voren 
te halen; 3e. orgaan tot vorming van de openbare mening.

Daarvoor is nodig een eigen geestelijk klimaat!

Groen
2. Ook vóór de vorming van de partij — 3 April 1879 — 

werd er A.R. politiek gevoerd en waren er elementen van 
een dergelijke partij aanwezig.

leeftijd boven de dertig jaar ligt — naar onze ervaring — 
bijna onoplosbaar. Beter is het er eenvoudig nieuwe clubs 
naast te zetten, met jonge leden.

Het is nu eenmaal zo, dat de vele clubs studiemateriaal 
pas kunnen gebruiken als het in schetsvorm verschijnt. 
Zij kunnen gerust zijn. Binnenkort hoopt het bestuur een 
aantal sociaal-economische schetsen gereed te hebben, die 
in boekvorm uitgegeven zullen worden. Op nieuwe schet
sen wordt gewacht, wij weten het. En wij hopen dan ook, 
dat de schetsenschrijvers niet al te veel de gestelde tijd 
zullen overschrijden, tóen kan in „Nederlandsche Gedachten” 
verschillende lezenswaardige artikelen vinden, die zonder 
meer aan de aandacht van de clubs ontsnappen. Zij zijn 
niet in een schetsvorm verschenen en dies meent men er 
niets uit te kunnen halen. Deze gedachtegang hebben wij 
altijd vreemd gevonden. We blijken niet alleen te staan. 
Er zijn Arjosclubs, die artikelen uit „Nederlandsche Gedach
ten” regelmatig bespreken. De één zegt dan zijn pro en 
de ander zijn contra. Dat lijkt ons een voortreffelijke 
methode. En daarom geven wij haar dan ook door. Ter 
navolging.

★  * **
Eigenlijk moeten wè nog iets zeggen over de uitstekende 

‘toogdag in Hoogeveen, waarop Hollenbeek Brouwer en 
zijn mannen met meer dan gewone vreugde terug kunnen 
zien. Wij zouden ook iets moeten zeggen over de Provin
ciale Studieconferenties in Noord- en Zuid-Holland, maar 
van achter onze machine zien wij de opmaker al lelijk 
kijken. Het gaat niet meer. „Nederlandsche Gedachten” is 
nu eenmaal niet van elastiek. En daarom vragen wij ken
nis te nemen van de verslagen van deze hoogtijdagen.

Het is uitgesloten dat wij in deze „vaart” een rubriek 
„Burgerlijke Stand” kunnen openen. Bijna iedere week 
dwarrelen de kaarten op ons bureau. Een uitzondering wil
len we maken en wel voor Antoon Eduard Veerman, die 
op 12 Februari hier kwam rondkijken. Het viertal is nu 
compleet. En nu we toch bezig zijn: onze administrateur 
Aarnoutse heeft zich in Gees verloofd met Dity Weerman. 
Veerman en Aarnoutse: proficiat!

Dank zij Groen van Prinsterer was er al jaren een ge
meenschappelijke overtuiging omtrent het beginsel van de 
te voeren politiek „Tegen de Revolutie het Evangelie” . 
Groen werkte ook aan de vorming der openbare mening: 
dagblad, „Nederlandsche Gedachten” , „Vliegende blaadjes” 
en pamfletten.

Slechts een enkele maal bewuste selectie: 1871. Wel 
streven naar groepering om het eigen beginsel. Tegenover 
het gevaar van vervloeiing van de grenzen met de conser
vatieven de eis van bundeling van krachten: „In ons isole
ment, in onze zelfstandigheid ligt onze kracht.”

Kuyper
3. Kuyper wordt dan de bouwer van de A.R. partij. 

Hij brengt een partijorganisatie tot stand, als een machts
apparaat om de wil van de partij te verwerkelijken. Hij 
streeft bewust naar selectie, om de juiste mensen naar 
voren te halen. Hij schept het geestelijk klimaat, dat de 
A.R. richting tot dusver had ontbeerd.

Terwijl Groen vooral geneigd was zich aan te sluiten bij 
de bestaande instellingen van Staat en Kerk, die hij in 
A.R. geest trachtte te beïnvloeden,, bouwt Kuyper een eigen 
systeem op, op de grondslag van: de aan God gebonden 
vrije persoonlijkheid.

Die gedachte vinden we terug in de organisatie van de 
partij: de basis daarvan is de Kiesvereniging, waar de ge
wone Anti-revolutionair een taak heeft en verantwoorde
lijk is. Gebundeld in provinciale comité’s. Met een cen
traal comité, dat niet bestuurde, maar leiding gaf. Die 
grondgedachte is ook het fundament van het Program van 
Beginselen, in 1878 gepubliceerd. Toegelicht in „Ons 
Program”.

Hij kweekte ook een eigen stijl, een eigen denkwijze, 
een eigen woordkeuze — en daarmee een eigen geestelijk 
klimaat.

Maar zijn woord klonk niet alleen tot de „eigen” men
sen. Kuyper richtte zich ook tot het gehele Nederlandse 
volk. Zijn invloed reikte ook buiten de kring van het 
Calvinisme.

Schaduw
4. De schaduwzijden ontbraken hierbij echter niet. Zij 

werden vooral openbaar in de periode na Kuyper.
De Anti-revolutionair, die op godsdienstig gebied leeft 

bij onveranderlijke waarheden, wil graag ook op politiek 
gebied evenzeer onveranderlijke beginselen als uitsluitend 
richtsnoer aanvaarden. Voorts heeft hij de neiging tot logi
sche redenering en acht hij gemakkelijk dat, wat door 
het logisch denken uit de gegevens van de Schrift wordt 
afgeleid van gelijke binding als wat het oorspronkelijk 
beginsel zegt. Het program van beginselen, een combinatie 
van eeuwige waarheden en „afgeleide beginselen” bleef na
genoeg ongewijzigd. Maar steeds moeilijker werd het daar
door het contact te bewaren tussen het stelsel en de actua
liteit, het program en de vraagstukken van de dag.

Eveneens heeft de organisatie — zoals iedere organi
satie — het gevaar in zich te neigen tot een zeker conser
vatisme.
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Een andere aanpak van hetzelfde onderwerp
Schets Geschiedenis van de A.R. Partij door E. van Ruller

De oprichting
1. Op 3 April 1879 werd te Utrecht 

de eerste Deputatenvergadering ge
houden van de Anti-Revolutionaire 
partij. Er waren 19 afgevaardigden 
aanwezig van A.R. kiesverenigingen, 
benevens het Comité dat in 1877 lei
ding had gegeven aan de verkie
zingen voor de Tweede Kamer. To
taal 2 8 personen. Dr A. Kuyper had 
de leiding.

In deze vergadering werd het 
Program van Beginselen aanvaard. 
Vanaf die datum gold dit program 
als toetssteen voor de aansluiting 
aan het „Centraal Comité van A.R. 
Kiesverenigingen” . 3 April 1879 is 
dus de oprichtingsdatum van de A.R. 
partij. Op 3 April 1954, in dit voor
jaar, bestaat de partij 75 jaar.

De strijd van Groen
2. De oprichting van de partij had als 

historische achtergrond de worste
ling van Mr G. Groen van Prinsterer 
tegen de doorwerking van de Revo
lutie in ons volksleven. Onder Revo
lutie verstond Groen:

„De stelselmatige omkering van 
begrippen, waardoor, in plaats van 
de ordeningen Gods, de eigenwijs
heid en willekeur van de mens ten 
grondslag van Staat en Maat
schappij, van recht en waarheid 
gelegd wordt.”
Groen voerde die strijd op drie 

fronten: le  tegen de Liberalen, de 
geesteskinderen van de Franse revo
lutie; 2e tegen de Conservatieven, 
in beginsel eenzelfde richting, doch 
zich verzettend tegen elke verande

ring; 3e tegen de Ethisch-Irenischen, 
zijn medechristenen, en tegen hen die 
elke politieke actie uit den boze 
achtten.

Na de dood van Groen, wiens naam 
een program was, werd de formule
ring van een Program van Beginselen 
noodzakelijk.

De schoolstrijd
3. Belangrijke invloed op de oprich

ting van de A.R. partij had de strijd 
om de vrije school. Als reactie op de 
Schoolwet Kappeijne (1878), kwam 
het volkspetitionnement tot stand 
(3 Augustus ’78). Daaruit bleek, 
dat de kracht van de A.R.- of C.H.- 
richting sterker was dan men ver
moedde. Er was alle aanleiding om 
tot organisatie over te gaan.

Bij vorige verkiezingen, in 1873 en 
daarna, was de leiding bij de ver
kiezingsstrijd uitgegaan van een 
comité, dat was samengesteld uit af
gevaardigden van A.R. kiesvereni
gingen en het Anti-Schoolwetver- 
bond. Er ligt dus wel een zeer 
nauwe verbinding tussen de A.R. 
partij en de schoolstrijd.

Niet alleen schoolstrijd
4. Toch is het onjuist de A.R. partij

te noemen een schoolstrijd-partij, die 
na de totstandkoming van de wet 
van 1920 het veld had behoren te 
ruimen. v

Reeds Groen hield zich bij zijn 
staatkundige arbeid bezig met aller
lei vraagstukken, ten aanzien waar
van hij het A.R. standpunt formu
leerde. Herinnerd wordt aan diverse 
publicaties, die van zijn hand ver

schenen, voordat de schoolstrijd 
acuut werd. Hij publiceerde over de 
maatregelen tegen de Afgescheidenen 
(1837), over de'grondwetsherziening 
(1840), over het revolutievraagstuk 
in het algemeen (1847) etc. Zijn „On
geloof en Revolutie” bewijst, dat hij 
de staatkundige strijd over de ge
hele linie van het staatsleven wilde 
betrekken. De schoolstrijd is slechts 
een onderdeel van het A.R. streven.

Ook andere vraagstukken
5. Het is vooral een drietal grote 

staatkundige vraagstukken geweest, 
dat de Nederlandse politiek in de eer
ste halve eeuw van het optreden van 
de georganiseerde A.R.-partij heeft 
beheerst.

Dat waren:
le  de vrijmaking van het onderwijs, 

de schoolstrijd;
2e de vrijmaking van de staatsbur

ger, de kiesrechtstrijd;
3e de vrijmaking van de arbeid, de 

sociale kwestie.
Zo nu en dan heeft ook wel eens de 
koloniale kwestie hoorbaar op de 
poorten van het Nederlandse staats
leven geklopt, doch de grote strijd 
daaromtrent is eerst na 1945 gestre
den. Daarbij beeft helaas de A.R.- 
invloed geen rol kunnen spelen, zulks 
tot rampspoed van Nederland en van 
Indonesië.

De vrijheid centraal
6. Uit bovenstaande zeer korte type

ring van de worsteling van de A.R.- 
partij in de eerste halve eeuw van 
haar bestaan, blijkt dat centraal 
heeft gestaan het vraagstuk van de

Het jongste verleden
5. In de twintiger jaren stond de partij vooral bloot 

aan bestrijding van de zijde der socialisten en aan de an
dere kant van hen, die meenden, dat het oude calvinisme 
niet genoeg in de politiek van de Anti-revolutionairen tot 
uiting kwam (S.G.P., C.N.'A. van Prof. Hugo Visscher). 
Deze bestrijding was sterk emotioneel geladen; „gevoels- 
bezwaren” . De partij antwoordde daarop met redelijke 
argumenten, die echter tekort schoten, omdat men gevoels
argumenten niet wegredeneren kan.

De nationale inzinking omstreeks 1930 bracht een omme
keer. Colijn wist hier het hart van de partij en van ons 
volk te treffen. Bij hem is alles weer geladen met emotie.

En evenzeer bleek de innerlijke kracht van de partij 
tijdens de bezetting; de Anti-revolutionairen wisten ver

antwoordelijkheid te dragen en wat zij zeiden en deden 
vond weerklank bij het Nederlandse volk.

De toekomst
6. Zo ligt de weg naar de toekomst voor de Anti-revo- 

lutionaire partij open, wanneer zij zich bewust blijft, wat 
zij te doen heeft: Om haar beginsel te verenigen een groep 
van personen, die leven in eenzelfde geestelijk klimaat, 
om met gemeenschappelijke inspanning te strijden voor 
het Gemenebest.

Om het beginsel, d.i. het werkelijke, niet het afgeleide. 
Actualiteit en stelsel dienen verenigd, het program een 
concreet antwoord te geven op de vraagstukken van deze 
tijd. Zij moet redelijk haar houding bepalen en tegelijk 
toch optreden vol emotie. Leven dicht- bij de Bijbel en 
dicht bij het hart van het Nederlandse volk.
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Mits de A.R. partij blijft zien de 
actualiteit van het revolutie-beginsel, 
zoals dat door Groen werd geformu
leerd, zal haar taak niet eindigen. 
Haar werk blijft in het leven van het 
Nederlandse volk noodzakelijk.

't Is om des Heren ordinantiën, 
Waar Woord en Schepping van

getuigt,
In ’t volk zo helder te graveren, 
Tot weer dat volk voor God zich

buigt.

Op Zaterdag 3 April
naar de Ahoyhal in Rotterdam

de feestelijke herdenking van het 
75-jarig bestaan van de 

Anti-revolutionaire Partij
Vraagt toegangsbewijzen

ƒ 1.— per persoon, ƒ 0.75 voor gezelschappen van tenminste 10 personen.

BESTELLEN dooir storting op giro 89673 ten name 
van de Anti-revolutionaire Party — DÉN HAAG

vrijheid. Hier vindt de A.R.-partij ook 
haar verbinding met de historie van 
het land waarin zij optreedt. De vrij
heid fundeert zij in de scheppingsordi- 
nant'ie Gods. God schiep de mens in 
rechtstreekse verantwoordelijkheid 
jegens Hem en Hij vraagt van ons 
in het staatsleven die rechtsregelen 
tot gelding te brengen, waarin deze 
verantwoordelijkheid kan worden be
leefd in onderworpenheid aan Zijn ge
openbaarde wil.

In de strijd van de A.R. partij ten 
aanzien van de school, het kiesrecht, 
de sociale kwestie en de koloniën 
komt deze hoofdgedachte telkens 
sterk in het licht.

De coalitie
7. Mede door politieke samenwer

king (coalitie) en aanvaarding van 
regeringsverantwoordelijkheid, werd 
in de loop der jaren een belangrijk 
deel van de staatkundige doelstellin
gen der A.R.partij verwezenlijkt.

De schoolstrijd werd beslecht met 
de schoolwet de Visser (1920). De 
kiesrechtstrijd werd beëindigd door 
de wet op het algemeen kiesrecht 
(1919). Daarbij werden de doelstel
lingen der partij wel niet verwezen
lijkt, maar wel werd het gelijk recht 
voor elk burger verkregen.

De sociale kwestie werd belangrijk 
verzacht door een reeks van sociale 
wetten, waarin de iklassenstrijdge- 
dachte niet werd aanvaard, maar de 
gedachte van samenwerking tussen 

. patroon en arbeider zegevierde.

De vrijheidsstrijd voortgezet
8. Vóór en tijdens de Wereldoorlog II 

werd de strijd om de vrijheidsgedaeh- 
te voortgezet:
vóór de oorlog: in de crisiswetgeving 
om bij de inperking van de vrij
heid, ten einde het economisch leven 
op gang te houden, de bepalingen een 
tijdelijk karakter te geven en de 
vrije handelspolitiek te bewaren;

tijdens de oorlog: door tijdens de be
zetting als enige partij — met uit
zondering van de Communisten — in 
den lande in organisatorisch verband 
het verzet tegen de overweldiger te 
stimuleren. Dit heeft grote offers ge
vraagd van de partij aan lijf en goed, 
maar zij is daarin geslaagd.

Gewijzigde omstandigheden
9. Na de Wereldoorlog II duurt, de 

strijd om de vrijheid onverminderd 
voort. De strijd wordt echter gevoerd 
op totaal andere fronten en onder 
totaal gewijzigde omstandigheden.
Ie Internationaal, om bij en door de 

noodzakelijke samenwerking tus
sen de volkeren (federalisatie) de 
nationale zelfstandigheid te hand
haven.

2e Indonesië, om na de onherroepe
lijke souvereiniteitsoverdracht het 
zelfbeschikkingsrecht der Indone
sische volken (Ambon) te reali
seren.

3e Sociaal-Economisch, om door en 
bij de groeiende bedrijfsorganisa
tie de plaats van patroon èn ar
beider te bevestigen tegen te 
sterke. staatsinvloed te bescher
men.

4e Économisch, om de ondernemings
gewijze productie te bewaren als 
uitgangspunt van de te voeren 
welvaartspolitiek.

5e Algemeen, om bij de toenemende 
secularisatie, massificatie en ver
wildering de mens als schepsel 
Gods te beschermen.

Ook nu Anti-revolutionair
10. Meer dan in. welke periode, in de 

achterliggende 75 jaar, is de strijd 
tegen de Revolutie actueel. Het „om
keren van de begrippen” is bjj „door
braak” en „socialisme” het foutieve 
uitgangspunt. Doorbraak en socialis
me zijn op dit ogenblik in Nederland 
„aan het woord” .

(Dr A. Kuyper, 
vrij naar Da. Costa)

Literatuur:
Mr J. A. de Wilde en C. Smeenk: Het 

volk ten baat.
„Geen vergeefs Woord”, verzamelde 

Deputaten-redevoeringen, met name 
de verantwoording pag. 7-12.

„Schrift en Historie” , gedenkboek der 
A.R. partij, hoofdstuk IV.

Dr H. Colijn: Saevis tranquillus in un- 
dis, vooral de inleiding en de eerste 
hoofdstukken.

A.R. Staatkunde 24e jaargang no. 3, 
(1954), (speciaal nummer met het oog 
op het jubileum).
Voor het behandelen van het laatste 

deel van de schets is het noodzakelijk 
kennis te nemen van diverse brochures, 
die door de A.R. partijstichting in- de 
handel worden gebracht.

Kletspraatje
„De partijvorming op confessio

nele grondslag had voor de oorlog 
het politieke leven verlamd en de 
gevaren van Communisme, Natio
naal-Socialisme en Fascisme ver
groot.”

Aldus lezen we in „Het Vrije 
Volk” .

Het is een stelling zonder be
wijs.

In Nederland had voor de oorlog 
de N.S.B. geen schijn van kans. De 
Communisten waren een kleine 
fractie.

In Duitsland daarentegen — 
waar de bakermat van het Natio
naal Socialisme ligt — was een 
machtige Soeiaal-Democratische 
partij en daar waren de Protes
tanten n i e t  georganiseerd in een 
„confessionele” partij.

Dat was dus — althans wat de 
Protestanten betreft — het ideale 
doorbraakland.

Maar daar bleek het Nationaal- 
Socialisme nu juist zijn grote kans 
te hebben!
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G . J . H . G R IF F IO E N

De Anti-Revolutionaire richting
(3) in het Buitenland

Frangois Pierre Guillaume Guizot
Bij de behandeling van Burke hebben 

wij opgemerkt, dat we deze niet moeten 
beschouwen als een anti-revolutionair 
naar .Nederlandse snit. Dit geldt wel
licht in nog sterker mate voor de grote 
Franse staatsman Guizot. Desniettegen
staande rangschikt Groen hem onder de 
coryfeeën van het anti-revolutionaire 
staatsrecht, tezamen met Stahl en 
Burke. De gemiddelde anti-revolutionair 
weet van Guizot echter niet zo veel af, 
terwijl ook in onze bekende politieke 
handboeken uiterst spaarzaam over hem 
geschreven wordt 1). Welke is nu de be
tekenis van Guizot en is hij ook nog 
voor de huidige tijd van belang? Heeft 
hij tot het Franse volk nog wat te zeg
gen en kunnen we aanknopingspunten 
vinden om de lijnen naar het heden
daagse tijdsgewricht door te trekken ?

Het is niet de bedoeling van. dit 
artikel een afdoend antwoord op deze 
vragen te zoeken. Wel willen we' in het 
hierna volgende het een en ander over 
Guizot mededelen, teneinde hierdoor bij 
te dragen tot het verkrijgen van meer
dere kennis omtrent deze belangwekken
de figuur.

Levensloop
Guizot — gebaren in 1787 — is af

komstig uit een protestants geslacht. 
Zijn vader was aanhanger van de libe
rale ideeën, welke de voedingsbodem van 
de Franse Revolutie waren. Dit is niet 
zo verwonderlijk, indien men sinds de 
Bartholomeusnacht de positie van de 
protestanten in Frankrijk in het oog 
vat. Voortdurend toch werden deze 
achteruitgezet en als tweederangsbur
gers in het Roomse Frankrijk behan
deld. Het is daarom begrijpelijk, dat de 
liberale ideologie, welke de burgerlijke 
en politieke gelijkberechtiging der bur
gers in haar vaandel had geschreven, 
met name voor de protestanten in 
Frankrijk een zekere bekoring had. Gui- 
zots vader was echter een oprecht man, 
die een besliste afkeer van terreur had. 
Hierdoor kwam hij in botsing met het 
revolutionaire regime, hetgeen tot ge
volg had, dat hij in 1794 zijn leven op 
het schavot moest laten.

De denkbeelden van de Verlichting 
der 18e eeuw, zijn protestantse overtui
ging en het gewelddadige einde van zijn 
vader, zijn belangrijke elementen om tot 
het verstaan van Gulzots denkbeelden te 
komen.

Hij ontving een goede opvoeding en 
studeerde rechten en letteren. Op jeug
dige leeftijd in 1812 werd hij hoogleraar 
in de geschiedenis aan de beroemde Pa- 
rijse universteit de Sorbonne. Tijdens het 
koningschap van Bodewijk XVIII was

hij van 1813—1816 Minister van Justitie. 
In deze jaren werd hij een belangrijk 
leider van de partij der dusgenaamde 
Doctrinairen, een groep van staatslieden 
van gematigd liberale richting, die voor
standers van een constitutionele mo
narchie waren.

Karei X; de opvolger van Bodewijk, 
voerde een politiek, welke er allengs 
meer op gericht scheen te gijn tot een 
zo ver mogelijk gaand herstel van het 
Ancien Regime te geraken. Hiertegen 
richtte Guizot, die een oppermachtige 
koning evenzeer duchtte als een opper
machtig volk, een voortdurende opposi
tie.

De als gevolg van de politieke ontwik
keling ontstane spanningen vonden hun 
ontlading in de bekende Julirevolutie 
van 1830, welke Jonis Philippe als ko- 
ning aan het bewind bracht. In hetzelf
de, jaar werd Guizot minister van bin
nenlandse zaken en in 1832 minister van 
onderwijs. In deze tijd speelde hij in het 
politieke leven van Frankrijk een be
langrijke rol.

In 1847 vormde hij nog een kabinet,

doch in 1848 bij de Julirevolutie kwam 
het einde van zijn politieke carrière. Van 
toen af bleef hij buiten de politiek. 
Naast zijn staatkundige .werkzaamhe
den, die op de eerste plaats kwamen, 
wijdde hij zich aan de studie van de ge
schiedenis, waarover hij een aantal ver
dienstelijke verhandelingen het licht 
deed zien. In 1874 overleed Guizot.

Politieke denkbeelden
Guizot moet m.i. ongetwijfeld tot de 

categorie van liberale staatslieden gere
kend worden 2 ). Maar men bedenke hier
bij, dat er onder de liberalen talloze nu
anceringen aanwezig zijn. Er zijn er on
der hen, wier denkwijze radicaal tegen
over het Christendom staat, er zijn er 
echter ook die het Christelijk geloof om
helzen, daaruit juiste gevolgtrekkingen 
maken en nochtans niet de zelfstandig
heid bezitten om zich uit de boeien van 
de liberale wanbegrippen los te maken 
en aan het Christelijk geloof de inte
grale heerschappij op alle terreinen des 
levens toe te kennen. De bewustwording 
van de allesbeheersende betekenis van 
het Christelijk geloof, ook voor de staat
kunde, is een proces dat, afhankelijk van 
omstandigheden van tijd en plaats, langs 
lijnen der geleidelijkheid verloopt. In een 
overgangstijd kunnen de fronten soms in 
elkander lopen. In dit verband kan her
innerd worden aan de positie van de an- 
ti*-revolutionairen in Groens tijd, die 
toen nogal eèns als een fractie van de 
conservatieven werden beschouwd en bij 
onderscheiden gelegenheid ook met hen 
in één gelid stonden. Soms capituleerden 
zelfs anti-revolutionairen voor de libe- 
raal-conservatieve verlokkingen (b.v. 
Van den Brugghen, Van Zuylen). Dit 
heeft Groen het meeste verdriet gedaan 
in zijn leven. Het is zijn onvergankelijke 
verdienste, dat hij klaar en scherp inzag, 
dat geen weifelend compromis, doch al
leen besliste keuze in positief Christelij
ke geest heil kan aanbrengen. De conse
quentie hiervan aanvaardde hij in .1871, 
toen hij. slechts 3 waarlijk, anti-revolu
tionaire o.andidateo kon steunen, die 
toen bovendien geen van allen gekozen 
werden. Het scheen een nederlaag, doch 
hier was het be’gin van de overwinning! 
In ons isolement ligt onze kracht: onder 
deze zinspreuk zou de geboorte onzer 
partij kunnen worden gekenschetst.

In het licht van het hiervoor betoogde 
kan men m.i. de rechte kijk verkrijgen 
op Groens waardering van Guizot. Ze
ker in Frankrijk, dat wat principiële 
kracht betreft, in zoveel ongunstiger po
sitie verkeerde dan Nederland, moest 
elk teken van verzet tegen de beginselen 
van de Franse Revolutie en ieder plantje 
dat deugdelijke vruchten van juist in
zicht scheen op te leveren met vreugde 
worden begroet. Bij Guizot nu vallen een 
aantal winstpunten te 'noteren.
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Zijn gedachtenklimaat was in sterke 
mate afkomstig van en verwant met de 
leringen van Soche en Montesquieu. De 
denkbeelden van de Verlichting hadden 
ook de geest van Guizot mede gevormd. 
Hij had echter een open oog voor de ge
varen der revolutionnaire dwaalleringen 
en de daaruit voortvloeiende heilloze ge
volgen. Zijn vader was op het schavot 
gestorven en dat was Guizot niet verge
ten. De hieruit getroffen lering heeft 
zijn inzicht verdiept. Zijn staatkundige 
denkbeelden vertonen sympathieke trek
ken, gelijken somwijlen op wat ook naar 
ons inzicht billijk en rechtmatig is en 
zijn ook voor onze tijd en zéker voor het 
huidige verworden Frankrijk geschikt 
om gedachten te ontlenen voor de op
bouw van een juiste staatkundige con
structie en practijk.

Guizot was tegenstander van absolute 
volkssoevereiniteit en democratie en 
daarentegen een geharnast vechter voor 
de orde tegen de anarchie. Het gaat vol
gens hem om twee dingen die veilig 
moeten worden gesteld: vrijheid en orde. 
Waarlijk voor ons vertrouwde klanken!

Gelijkheid voor de wet, vrije menings
uiting, gewetensvrijheid en de onaan
tastbaarheid van de eigendom zijn hem 
dierbare beginselen.

Met betrekking tot de souvereiniteit 
plaatst hij zich zowel tegenover het an
cien regime, dat de souvereiniteit bij de 
vorst doet berusten als tegenover Rous- 
seau, die de algemene volkssouvereini- 
teit huldigt. De souvereiniteit berust bij 
Guizot niet bij personen, maar bij het 
totaal der organen, die in onderling sa
menspel en evenwicht de staatsconstruc- 
tie vormen (de koning, de twee? kamers 
van volksvertegenwoordiging en het 
(kiezerscorps). In zijn systeem past ook 
de ministeriële verantwoordelijkheid. De 
ministers — in stede van de koning of 
de volksvertegenwoordiging te doen do
mineren —> hebben tot taak „de gedach
ten van alle samenwerkende organen tot 
een te herleiden” . Hjj kent de volksver
tegenwoordiging èen zelfstandige plaats 
toe, doordien hij de mandaattheorie ver
werpt.

Guizot was een practisoh man voor 
wie de politiek een schone levenskunst 
was. Aan schone woorden en charters 
hechtte hij niet zoveel; alle nadruk legt 
hij op de wezenlijke verschijning der din
gen. De grondrechten van de mens b.v. 
acht hij niet beveiligd door opname 
daarvan in de Grondwet, doch alleen 
door een doelmatige en rechtvaardige 
staatkundige organisatie. En zijn inder
daad de gruwelen van de Franse Revo
lutie, ten spijt van de mooie charters, 
niet een bewijs van deze stelling? De 
door Guizot nagestreefde staatsorgani
satie is geboren uit de wens om zowel 
een tyrannie van boven (de koning) als 
ook een tyrannie van beneden (het volk)

tegen te gaan. Vandaar dat hq voor een 
constitutionele monarchie koos.

Ten aanzien van het partijwezen had 
hij gezonde denkbeelden, getuige de vol
gende twee uitspraken: „In'een vrij land 
zijn de politieke partijen de elementen 
van het staatkundige leven” en „Poli
tieke partijen zijn noodzakelijke voor
waarde voor een vrije staat” . Hier be
merkt men een verwantschap met 
Groen van wie, over hetzelfde thema, 
doch van een andere zijde benaderd, de 
toekende uitspraak is: „Het moge para
doxaal schijnen, doch het is waar. Onpar
tijdig kan hij alleen zijn, die partij kiest” .

De protestantse overtuiging van Gui
zot bleef niet verborgen. De volgende 
waardevolle uitspraken getuigen van 
een principieel inzicht en kunnen daar
om door ons zo worden beaamd. Dieu 
seul est souverain, et personne ici - bas 
n’est Dieu, pas plus les peuples que les 
rois” 3) „Si Ie communisme et le socia
lisme prévalaient, la foi chrétienne pe- 
rirait” . '

Merkwaardig is dat sommigen Guizot 
het verwijt maken, dat hij te conserva
tief is, anderen dat hij te liberaal is. Zelf 
heeft hij eens gezegd een politiek voor 
te staan, die meer conservatief is en 
meer liberaal, dan elke andere.

Ook Groen heeft men, naar we weten, 
dezelfde verwijten gemaakt en ook he
den ten dage hoort men wel aan het 
adres der anti-revolutionairen de klacht 
uiten, dat ze te veel in liberale, dan wel 
te veel in rode richting koersen, waarop 
we antwoorden: we zijn noch het een, 
noch het ander, noch vertegenwoordigen 
we een middenkoers, we zijn slechts ons
zelf, dat wil zeggen, we hebben een 
eigen koers en een eigen beginsel.

Guizot vertegenwoordigde een eigen 
geluid in het Frankrijk van zijn tijd en 
zeker niet het slechtste. Een nadere be
zinning op zijn denkbeelden zou, naar 
het mij voorkomt, zeker niet nalaten 
vruchten af te werpen voor de verdie
ping van onze staatkundige kennis. Voor 
het hedendaagse Frankrijk zou het, m.i. 
winst toetekenen, indien men, zij het ook 
critisoh en aangepast aan de behoeften 
van deze tijd, naar Guizots stem luis
terde, teneinde de door hem gegeven 
waardevolle lessen te gebruiken om tot 
de zo nodige verbetering in het ontaarde 
Franse regeringssysteem te komen. 1 2 3 4
1) E en o v e rz ich t  v a n  G u izo t ’s d en k b ee ld en  

kan  m e n  v in d en  in  „G u iz o t  a ls  H isto r ik e r"  
d o o r  R u t K e ise r  (1925). V o o r  een  u itv o e 
r ig e  en  b e la n g w e k k e n d e  b e sch r ijv in g  van  
een  b e la n g r ijk e  p e r io d e  u it  z i jn  le v e n  k a n  
m en  te re ch t  in  „G u iz o t  in  the  e a r ly  yea rs  
o f  th e  or lea n ist m o n a rch y ”  d o o r  B ru sh  in  
de serie  U n ivers ity  o f  Illin o is  S tudies 
(1929).

2 ) M en  v e rg e lijk e , h e t  a rt ik e l „T h o rb e ck e  en  
G u iz o t "  va n  D r L . W . G . S ch o lte n  in  T h e - 
m is  v a n  1935.

3) G o d  a lleen  is  s o u v e re in  en  n iem a n d  h iér  
b e n e d e n , n o c h  d e  v o lk e re n , n o c h  de k o n in -

gen .
4) A ls  'h e t com m u n ism e  en  h e t  socia lism e  d e  

o v e rh a n d  b eh a a ld en , zo u  h et ch r iste lijk  g e 
lo o f  te n  o n d e r  gaan .

B rochures
verkrijgbaar bij het Bureau
Centraal Com ité, D r K uyper- 
straat 3, D en  Haag.

é l. O nder de Sch ijn 
w erper der historie,

H. A lgra ƒ0.65
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(Schetsenbundel) „  1.75
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R. G osker „  1.25
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ganda-folder A r jo s „  0.25
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M olen „  0.65
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57. Onze m annen in  de 
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D r A . V eerm an „  0.50
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V rijh eid „  0.50

59. H et P rogram  van
A ctie  1952 „  0.25

60. C alvijn  en de Staat-
kunde D r D. Nauta „ 1.20

61. De R eform atie en de 
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69. Bestuursvorm  open-
bare school „  0.15

70. Europese Integratie „  0.50
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VERZIN KERIJ
F I R M A  G .  C L E M E N T S  &  Z O O N

Alblasserdam

Tel. 423 (K 1859)

ALBRACHT N. V, SLUMP’s Hooi, Stro en Kunstmest
ALBRACHT-MANTZ 

V e r  k‘o op
Bolstraat 27 - Tel. 11667 

UTRECHT
Uw fabriek voor hoogfrequent 
gelaste P L A S T I C  artikelen.

V E E V OE DE R B E D R I J F
LEEUWARDEN Granen,
ROTTERDAM Veevoeders,
ZWOLLE Ruwvoeders,

Aannemers- en Handelsbedrijf

Hs Grond- en Waterbouw
kundige werken

VAN  OORD
WERKENDAM 
TELEFOON 23

Handel in Rijsmaterialen en Riet

CHEPHARIM EX N.V.
Postbus 91 - VLAARDINGEN

Telefoon Rotterdam 51339
— Foto-chemicaliën
— Grondstoffen voor houtgranietvloeren
— Dakbestrooiingsmaterialen 
—• Glasampullen en standflessen

Firm a  J. A. RAKKER & ZOON
BOLSWARD en GRONINGEN

S S  Fabriek van bakkerijgrondstoffen

A. VINGERLING EN ZN GOUDA
HOUT- EN HEIPALENHANDEL 

ZAGERIJ EN SCHAVERIJ
J. DEN HAENSTRAAT 25 — TEL. K 1820—2182

H. M A N S C H O T
AANNEMER VAN HEIWERKEN

Telefoon K 3474 : 232 
Achthoven 39 — LEXMOND

SERRES en WARENHUIZENBOUW 
N.V. Aannemersbedrijf Boers en Vrijland
K a n to o r : M olenstraat, ’ s -G ra ven za n d e , T e l. K  1748— 538 en  738

VLASBEDRSJF WALCHEREN
INDUSTRIETERREIN: Tel. K 1180 — 3886 

DIRECTIE: Tel. K 1180 — 2023
MIDDELBURG

M.C . van Staaveren - Aalsmeer
Specialiteit in Telefoon 715
ANJERSTEKKEN - FREESIAZADEN

Bouw- en Aan* 
Snemingsbedrijf

W. BOERSMA  
& ZO ON

Burg. Patijnlaan 124 
Tel. K 3404 - 

4048 - 4358 - 3158 
ZEIST

N E D .  I J Z E R C O N S 1 R U C T I E  W E R K P L A A T S E N

LEMELERVELD(O)
SPECIAAL STAALCONSTRUCTIES VOOR FABRIEKSBOUW, KERKEN ETC. TEL. 217 (K 6722)



Chr. Sanatorium voor Zenuwzieken
Z E I S T  Geneesheer-Directeur: Dr A. HUTTER
Kliniek voor specialistisch-psychiatrische 

behandeling en verpleging
Afzonderlijke paviljoens met huiselijke sfeer 

Ruim 40 h.a. wandel- en werkterrein

'BRtN K E U S 9
F A B K S E K E N

ZOETÉRMEÈR 
Tel. nr 12. (4 lijnen) .

ROOMBOTER 
. MARGARINE 
SPIJS VETTEN •

SPIJSOLIE' '

TRICOT>FABRIEKEN

D ire c te u r :
E ig en a a r: 

H. G . H  E IJ

Gebreide wollen 
bovenkleding 
van het beste 
Nederlandse 

fabrikaat

„Purley" wol
voor al Uw breiw erk
Parley’s Wolspinnerijen ■ Leiden

AANNEMERSBEDRIJF
>!< Handel in rijsmaterialen, riet en teen 

Rietmattenfabriek 
% Hoepelmakerijen

n ? D D  Q  TJA  F F | ? D  O WERKENDAM 
l l b D K ü .  J l a l V l V b l A O  Telefoon 14

F IR M A  B L A A K
‘ B oot- en Sloepeiiliotiwerij

H O O G E Z A N D
Constructiewerkplaats

w M A i L Y "

N,V. Houthandel Arendsen .

Luttekepoortstraat 52
' ■ . Tel. K 3410 - 2109 — HARDERWIJK

NIEU W-LEKKERLAND B O N G E R S  WAGEMNGEN
TEXjEFOOJN 36 _r i • • , T , , . __ , , ,Verhuizingen - Verpakkingen - Meubelopslag

_  . . Intern. Autotransp. Zweden, Zwitserland enz.
Gespecialiseerd m  tel. 2725 — Law. Allee 88 v '

S t m m i c o m s t r m e t i e ' s  

v o o r  g e b o u t o e t t

$ KNOOP helpt velen 
uit de knoop!

Steeds in voorraad gebruikte 
lange en korte trucks in prima 
staat. J. KNOOP n .v .

AUTOSLOPERIJ
ADUARD-TEL. 2 3 5 -K 5 9 0 3  
GRONINGEN -  TEL 27465

_ a _
DEN HAAG 
Tel. 115940

INNEMEE & Z N  N.V.
BEGRAFENIS - TRANSPORT

HAARLEM DELFT
Tel. 10441 . Tel. 1642

Onmiddellijk ter plaatse te ontbieden

T U R N A R T I K E L E N
M E U B E L IN D U S T R IE  R O T H U I Z E N  N .V .  - H E E L S U M

D ru kkerij L ibertas — U trecht
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DE GRONINGER FINANCIERINGSBANK N.V. .
g e e ft  a f * '

5 % converteerbare obligaties
in  stu k k en  va n  ƒ 500,—  e n  ƒ 1Ó00,—r.; k o e rs  100% ; g e m id d e ld e  
lo o p t ijd  9 ja ren . In lich tin g en  bij* M esd ag  &  Z n s  B a n k  N .V ., 
O u de B öter in gestraa t 17, G ron in gen , eri ten  k a n to ré , B ro u - 
w ersla an  1, M id d elstu m .

G. LIND & ZOON- «
KASSIERS EN COMMISSIONNAIRS IN EFFECTEN 
Keizersgracht 564 — AMSTERDAM

T e le fo o n  4 1 ï  5 4, 3 X 3 6 9 ,  3 4 2  13,  3 0 2 1 4
E ffe cte n b e u rs  N is 8, T e le fo o n  49328 en  46640 

A dm in istra tie  va n  ve rm o g e n s  -  E ffe cte n z a k e n  -  V e rzek erin g en

N.V. Houthandel Arendsen J. de Vries
Luttekepoortstraat 52
Tel. K 3410 - 2109 — HARDERWIJK

BONGERS WAGENINGEN
Verhuizingen - Verpakkingen - Meubelopslag' 
Intern. Autotransp. Zweden, Zwitserland enz. 

tel. 2725 ■— Law. Allée 88

SERRES en WARENHUIZENBOUW 
N.V. Aannemersbedrijf Boers en Vrijland
K a n to o r : M olenstraat, ’ s -G ra ven za n d e , T e l. K  1748— 538 en  738

ff. Murtschot
AANNEMER IN HEIWERKEN

Telefoon K 3474 : 232 — Achthoven 39 — LEXMOND

Gommissionnair in Effecten
O.Z. VOORBURGWAL 173 TELEF. 47126
Privé OLYMPIAKADE 60 . TELEF. 94152

. A M S T E R D A M  ;

f\ P IA N O 'S -O R G E L S
mmi
WAW\
s r a i

RAADHUISSTRAAT 48-50, A’DAM 
SCHIEDAMSE VEST 67, R’DAM
HILVERS U M-HÜA R LEM - KAM P E N - G 0 E S

TRANSPORTSCHROEVEN
EN

ELEVATOREN

Voor elke industrie 
Voor alle producten 
Voor alle doeleinden

Uitvoering in hout,, ijzer, roestvrij staal, aluminium, monel en koper. ■ •
" Hebt U problemen met Uw intern t r a n s p o r t ? '

' ■ Horizontaal of verticaal, wij lossen het op! : • ■ ■ .

Firm a J. van den B erg & Zonen -  Waddinxvèen - Tel, 226 K  1828
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D R  J. SCH O U TE N

Zien, danken, moed grijpen

In het slothoofdstuk van de „Handelingen der Apos
telen” wordt ons Paulus’ reis van Malta naar Rome 
beschreven. Tijdens het laatste gedeelte van die reis 
ontmoette de heidenapostel de broeders uit Rome, die 
van zijn aangelegenheden hadden gehoord. Zij waren 
hem tegemoet gereisd. Paulus was over die ontmoeting 
zeer verheugd. Zij sterkte hem. Toen hij de broeders 
zag, dankte hij God en greep moed (vers 15). Prof. Dr
F. W. Grosheide zegt in de „Korte Verklaring”: „Voor 
Paulus is deze ontmoeting van zeer grote betekenis. 
Ze is hem meer dan een bewijs van belangstelling, 
vriendelijkheid, ze is de eerste daadwerkelijke aanra
king met Rome, de vervulling van de lang gekoesterde 
wens, om ook daar het evangelie te mogen verkondi
gen. Het verwondert daarom niet, dat Paulus, als hij 
de broeders ziet, zeer bepaald G o d  dankt, maar ook 
m oed  kreeg. Het doel is bereikt.”

Wij hebben er telkens behoefte aan medemensen te 
ontmoeten. In het bijzonder broeders, mede-belijders 
en mede-strijders. Het doet ons wat als wij hen zien. 
Wij weten wel van hun bestaan; wij horen dikwijls 
over hen, maar het zien van hen heeft voor ons een 
eigen betekenis. Wij wéten daardoor, als het ware met 
groter zekerheid, dat wij niet alleen staan, dat er an

deren zijn, die met ons hetzelfde geloven, hetzelfde 
nastreven, dezelfde arbeid verrichten.

Daarvoor danken wij, als het goed is, God. Want 
dat die broeders er zijn, dat wij hen mogen ontmoeten, 
oog in oog met hen mogen staan, en de gemeenschap 
met hen mogen ervaren, is Zijn gunst.

Wij grijpen dan weer moed. Als wij de broeders 
zien, wijkt het gevoel van alleen te zijn, of met zeer 
weinigen te verkeren in de samenleving. De concrete 
gemeenschap met de broeders verdrijft de eenzaam
heid, welke ons anders zo licht overvalt, en doet ons 
moedig voorwaarts gaan.

Bij bepaalde, zeldzame gelegenheden is het moge
lijk vele broeders uit een groot aantal plaatsen te zien 
Zulk een mogelijkheid voor zo velen als doenlijk is tot 
werkelijkheid te maken, moet ons begeren zijn. Vele 
broeders voor eenzelfde doel te ontmoeten, is een 
groot voorrecht, dat ons de dank doet vermenigvuldi
gen en moed doet grijpen voor ons werk.

De viering van het jubilé onzer partij is zulk een 
zeldzame gelegenheid. Verlangt gij er naar? Wenst gij 
de broeders te zien, met hen God te danken, en met 
hen moed te grijpen voor de vervulling van onze po
litieke taak?
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DE BIDSTOND
Aan de vooravond van de Jubileumtoogdag wordt een 

bidstond gehouden in de S t a t e n s i n g e l k e r k  te 
Rotterdam. In deze bidstond zullen voorgaan D s H. 
J o n k e r ,  Ned Hervormd Predikant te Amsterdam en 
D s G. H. L a m m e n s ,  Gereformeerd predikant te Rot
terdam, Kralingen. Aanvang 8 uur.

Wie de geschiedenis van de Anti-revolutionaire Partij 
kent —  haar lijden en strijden, haar nederlagen en haar 
overwinningen, kent ook de behoefte om Gods aange
zicht te zoeken en Hem te danken voor alles wat'Hij 
ons in de Anti-r evolutionaire Partij gegeven heeft. Die 
kent ook de behoefte om God de Here schuld te belij
den voor veel, waarin onze Partij te kort geschoten is. 
Het doel dat ons als politieke partij voor ogen staat is 
zo hoog, maar onze practijk is daarmee lang niet altijd 
in overeenstemming. Leer en leven zijn vaak met elkaar 
in strijd. Ook, en misschien wel vooral, in de politiek.

D a n k e n  d u s  voor Gods genade in het verleden zo 
rijk ondervonden.

S c h u l d  b e l ij d e n, voor al datgene wat niet in 
overeenstemming was en is met Zijn heilige wil.

Maar o o k  b i d d e n ,  dat God de Here onze Anti-re- 
volutionaire Partij ivil gebruiken als een middel in zijn 
hand tot kerstening van het volksleven, opdat ook in het 
openbare leven van Nederland Zijn naam geëerd en ge
prezen ivorde.

DE JUBILEUMVIERING ,
De grote dag is natuurlijk Zaterdag 3 April.
Dat is precies de dag, waarop 75 jaar geleden de 

grondslag werd gelegd van de Anti-r evolutionaire Partij.
Op deze dag komt het Anti-r evolutionaire volk van 

heinde en ver bijeen om samen feestelijk te herdenken.
Bekijkt U bijgaande photo maar rustig.
Dat is een photo van de jeugdmeeting, die in het voor

jaar van 1952 te Den Haag in de Houtrusthallen werd 
gehouden. Toen waren inderdaad ruim 6000 jonge men
sen samengestroomd. Dat was ook op een gewone dag 
in de week. Toen kwamen zij diep uit Zeeland en van 
uit het hoge Noorden. En toen werkten dé weersomstan
digheden niet mee, want het regende dat het goot.

Deze photo publiceren wij nu maar om de pessimisten 
onder ons gerust te stellen, die beweren dat een zo 
grootscheepse bijeenkomst op een dag in de week niet 
mogelijk is.

Natuurlijk moet het op een dag in de week.
Anders kan het immers niet!
En dat het kan bewijst deze photo.
Wat de jeugd alleen kan, dat kan de partij als geheel 

dubbel en dwars!
En wanneer de ouderen blijven bij de „stallingen en de 

kudden” , dan hebben de jongelui courage genoeg om op 
eigen gelegenheid een gemeenschappelijke tocht te or
ganiseren. De Arjosclubs zullen zich ditmaal niet onbe
tuigd laten.

Er komen echter ook ouderen uit onze kring. Een 
81-jarige vroeg reeds een gereserveerde plaats! Welnu, 
daar wordt voor gezorgd. Er zijn van die vergrijsde voor
trekkers, die het geschetter van de trompetten horen 
klinken en die zich er van willen overtuigen, dat het 
oude vuur nog niet is gedoofd.

Maar mijn oudste jongen van 13 jaar gaat ook mee. 
Voor deze gelegenheid mag hij vrij van school vragen! 
Want dit evenement zal hij meemaken. En hij zal het 
zijn leven lang niet meer vergeten ook. Dr Schouten en 
een hele rij van geëerde sprekers de taak er voor te zor
gen, dat hij van nu af aan een trouw Anti-r evolutio
nair is.

Nu, dat is hun wel toevertrouwd! ■
Jubileren —  dat is goed!
Mits het maar tevens betekent: de kracht vernieuwen!
Zij het voor de ouderen een terugzien op het verleden 

—  voor de jongeren zij het de blik vooruit.
Zaterdag —  3 April 1954!
De Anti-r evolutionaire Partij in toogdag bijeen legt 

getuigenis af van haar levenskracht en vernieuwt haar 
eed van trouw aan haar devies „Pro religione et liber- 
tate” . Voor geloof en vrijheid.

Want dat is de inzet van haar strijd!
En de bedoeling van deze toogdag is, om dit weer 

ons Anti-revolutionaire volk in het hart te prenten, het 
gaat niet alleen om economie en financiën - ook dat, het 
gaat ook niet om een verheffing van het levensniveau, 
ook dat, het gaat niet om een verlangen naar een orde 
van sociale gerechtigheid, bestaanszekerheid en volks
welvaart, ook dat, het gaat om hogere dingen.

En als wij allen dat weer goed zien, dan komt het 
oude élan weer terug, dan brandt de geestdrift en de 
liefde weer in ons, dan winnen wij al het jonge volk 
voor onze politieke strijd.

Pro religione et libertate.
In dat teken sta onze Jubileum toogdag!
Onder beding van Gods genade!

DE OFFICIËLE BIJEENKOMST
. Het jubileum van het 75-jarig bestaan van de Anti

revolutionaire Partij neemt twee dagen in beslag en wel 
Vrijdag 2 April en Zaterdag S April.

Op Vrijdag 2 April is er een vergadering, uitsluitend 
voor gasten en genodigden in het gebouw Lommerrijk. 
Bij die gelegenheid wordt het woord gevoerd door de 
Heren Dr J. Schouten en Prof. Mr A. Anema. Voorts 
bestaat daar voor de afgevaardigden van geestverwante 
organisaties en verenigingen gelegenheid hun gelukwen
sen over te brengen. '% •

Met name voor dit laatste doel achtte het Centraal 
Comité het gewenst een aparte gelegenheid te scheppen, 
aangezien het overbrengen van felicitaties op de toogdag 
zelf of te veel tijd in beslag zou nemen of al te zeer 
in het gedrang zou komen. Teneinde aan deze moeilijk
heden. te ontkomen besloot het op de dag, voorafgaande 
aan de eigenlijke jubileumviering, een afzonderlijke bij
eenkomst te organiseren.

Deze bijeenkomst draagt een officieel karakter. De be
sturen der Kamercentrales worden uitgenodigd een twee
tal leden af te vaardigen en de besturen der Statencen
trales kunnen ieder één lid afvaardigen. Zodat op deze 
manier toch de gehele partij vertegenwoordigd is.

Dit officiële gedeelte moet aan de eigenlijke toogdag 
vooraf gaan. In het programma van de massabijeenkomst, 
dat toch reeds rijkelijk vol is kan dit officiële gedeelte 
niet worden ingelast.
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PROGRAMMA van de Jubileumtoogdag
M&r gen
ver gad Dring

O p en in g  klokslag 11 uur.

1. G em eensch ap p elijk  geza n g: „E r e  zij aan G o d  d en  V ad er”

2. Schriftlezing en  g e b e d

3. O p en in gsred e d oor d e  V oorziter van h et Centraal C o m ité  
D r  J. Schouten

4. G em een sch ap p elijk  geza n g : H e t  W ilh elm u s

5. M u ziek  van d e M arinierskapel: „ L an d o f h op e and g lory”

6. R ed e  van Prof. M r  P. S. G erbra n dy, M inister P resident in oorlogstijd : 
„ H e t  nationaal karakter van d e Anti-revolutionaire Partij”

7. G em eensch ap p elijk  geza n g:
G elukkig is h et land, dat G o d  d e  H e e r  besch erm t

8. T oesp ra a k .van Zijne E xcellen tie Prof. D r  J. Zijlstra, M in ister van  
E con om isch e Zaken

9  G em eensch appelijk  geza n g : W ilt  h ed en  nu tred en  

10. R ed e  van  D s J. H . V elem a , C hr. G eref. Predikant te  Z w o lle :
„ D e  R eform atie en  d e  Staatkunde”

11 G em eensch ap p elijk  geza n g en  sluiting  
P s .8 9

Middag
vergadering

H erop en in g  klokslag 1 4 .3 0  uur (half drie)

1. G em eensch ap p elijk  geza n g : „ L o f  zij d en  H eer”

2. A an bied in g van h et Jubileum geschenk d oor d e  h eer  
D r  A . A . L . R utgers

3. Aanvaarding van h et cadeau

4. G em eensch ap p elijk  geza n g : „Z ij zullen h et niet h eb b en ”

5. Zang van  h et zangkoor on d er leiding van  P iet van d en  K erk h off

6. Toespraak van Zijne E xcellen tie L . F . D u ym a er  van  T w ist

7. G em eensch appelijk  geza n g : Ps 27

8. R ed e  van Prof. D r  L . W .  G . Scholten : „ V o o r  h et g em en e b est”

9. G em eensch ap p elijk  geza n g : O  H e e r  die daar d es H em els  ten te  spreidt

10 . Toespraak van Zijne E xcellen tie M r  J. A lgera, M in ister van V erk eer en  
W a terstaat: „ In  d e  w eegsch aal van geza g  en  vrijheid”

11 . G em eensch ap p elijk  geza n g: Ps 1 50

12 . R ed e  van D s  H . S. J. Kalf, Necl. H erv . Predikant te  B en n ebroek : 
„R elig ie  en  Staatkunde”

13. G em eensch ap p elijk  geza n g : A von d lied  en  sluiting



A L L E S  IS
Voor de organisatie van een zo grote toogdag komt 

heel wat kijken. De bezoekers zijn bij bet gebouw en 
stromen de enorme zaal binnen. Zij zoeken , een plaats 
en wachten dan de komende dingen af. Maar de vergade
ring duurt lang. Om half tien komen reeds de eerste deel
nemers. Waar kan men dan een kopje koffie verkrijgen? 
Waar is de garderobe? Waar zijn de toiletten? Waar is 
het bureau voor gevonden voorwerpen? Waar kunnen 
de lunchpakketten worden afgehaald? Daarom geven wij 
in dit nummer een plattegrond van de vergaderzaal. 
Men heeft dan een algemeen overzicht van de situatie 
en men kan verder zichzelf helpen.
Er zijn twee grote ingangen voor de bezoekers bij de 

hokjes voor de kaartverkoop. De zij-ingang is voor gas
ten en genodigden en de pers. Een garderobe bevindt 
zich ook aan de linkerzijde van de zaal.

Op het grote podium zetelt de Marinierskapel. Op het 
kleine podium daarvoor alleen het moderamen van het 
Centraal Comité. Voor de gasten, genodigden, dat zijn 
de sprekers, de leden van het Centraal Comité - de Ka
merleden - en de vertegenwoordigers van geestverwante 
organisaties, zijn speciale plaatsen gereserveerd. En voor 
de rest wijst alles zich vanzelf wanneer men de platte
grond even raadpleegt.

De aanvang is klokslag elf uur
Het is een goede gewoonte van dr J. Schouten om 

precies op tijd te beginnen. Op die gewoonte wordt dit
maal geen uitzondering gemaakt. Het is dus van bete
kenis vroeg te komen. En 'vervelen zal men zich heus 
niet. Op zo’n dag heerst in de zaal altijd een gezellige 
sfeer. Het geroezemoes van stemmen, een klaterende 
lach, een hartelijke begroeting van goede kennissen, die 
men anders zelden ontmoet - het mooi versierde podium 
de weelde van fleurige vlaggen, dat alles maakt het wach
ten kort. Voor en na wordt rij na rij gevuld en met de 
minuut groeit de spanning o f de zaal wel geheel vol 
lopen zal. Dat gebeurt natuurlijk, want alleen Zuid-Hol- 
land Zuid kan daar wel voor zorgen. Maar er nu ook goed 
om denken —  ’s morgens komen —  want de mogelijk
heid bestaat dat U ’s middags geen kaart meer kunt krij
gen —  en bovendien —  de morgenvergadering is min
stens zo belangrijk als de middagbjjeenkomst.

De deuren gaan open om half tien.

Het programma
Natuurlijk worden er programma’s verkocht. Ook aan 

die programma’s is grote zorg besteed. Daarin vindt U 
behalve de aankondiging van de sprekers en van wat 
er verder meer te doen zal zijn, ook de volledige tekst 
van de te zingen liederen. Wij zingen veel op deze dag 
natuurlijk, want ook de zaal wil zich uiten. En wij applau
disseren ook! Op deze dag kan dat niet worden tegen
gehouden al stonden er tien doctoren Schouten op 
het podium met brede armzwaai af te remmen. Wij be
ginnen maar vast met een warme ovatie aan zijn adres.

IN O R D E !
Dan kan hij het ons niet kwalijk nemen wanneer daarna 
Gerbrandy en Duymaer van Twist, minister Zijlstra en 
minister Algera, en alle anderen ook een beurt krijgen. 
Nu de vloer is van beton en de tribunes zijn van staal. Die 
kunnen tegen een stootje. Maar om terug te komen tot 
ons onderwerp —: dat programma ziet er fris en vrolijk 
uit. Vriéndelijke jongedames uit het werkzame Rotter
dam zullen het U verkopen.

Kaartverkoop
De kaartverkoop geschiedt in de speciale hokjes bij 

de ingang. Bij de ingang worden alleen kaarten verkocht 
van één gulden. U begrijpt dat we daar niet kunnen uit
zoeken of een gezelschap zich aandient. Gezelsrhaps- 
kaarten worden tegen de gereduceerde prijs van ƒ  0.75 
alleen bij voorverkoop beschikbaar gesteld. U moet 
trouwens toch vooruit bestellen,want het is veel leuker 
’ s morgens van huis te gaan met het aardige toegangsbe
wijs, voorzien van een oranje lintje op de borst. En die 
oranje lintjes worden er bij de kaartverkoop niet bijge
leverd. Allemaal oranje! Denkt U er om. Want onze par
tij is een nationale partij, hetgeen prof. Gerbrandy ons 
trouwens wel duidelijk maken zal. .

Kaarten kunnen worden besteld tot uiterlijk 30 Maart 
en alleen per giro! Gelieve duidelijk te vermelden waar
voor het bedrag dient! Girostrookjes na 30 Maart ont
vangen, kunnen niet meer worden behandeld. Zijn geen 
kaarten toegezonden dan wordt het bedrag na 3 April 
geretourneerd. Storten op girono. 89673 A.R. Partij Den 
Haag.

Achter de tribunes
Achter de tribunes is het voor de vergadering aan

vangt en tijdens de middagpauze een gezellige drukte. 
Daar staan koffiestalletjes ingericht. De koffie kost 
ƒ  0.30 per kop. Daar staan ook enkele tafels met bro
chures. U kunt daar een kop koffie gebruiken en voorts 
nagaan hoeveel brochures het Centraal Comité al heeft 
uitgegeven. Dat is wel eens goed! Want dan kunt U zich 
overtuigen, dat er aan goede degelijke voorlichting veel 
meer wordt gedaan dan U wel denkt. Achter die tribunes 
zijn ook dé garderobes. Is het een mooie warme voor
jaarsdag, en dat hopen wij natuurlijk, dan kunt U daar 
Uw jas of Uw mantel kwijt. De prijs is ƒ  0.15. Wilt U 
jas of mantel aanhouden dan kan dat ook. Garderobe is 
dus niet verplicht.

De lunchpakketten
Rondom de Ahoyhal zijn niet zoveel gelegenheden 

vodr het gebruiken van een middagmaaltijd en de pauze 
duurt slechts vijf kwartier. Velen zullen derhalve ge
bruik maken van de gelegenheid om in de zaal de mee
gebrachte etenswaren te nuttigen. De stalletjes achter de 
tribunes leveren koffie en andere dranken. Verder be
staat er gelegenheid een lunchpakket te verkrijgen be
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staande uit drie belegde broodjes. De naam van de res-, 
taurateur staat er borg voor dat de kwaliteit goed is. 
Maar op hoeveel lunchpakketten moet er worden ge
rekend? Het beste is vooruit te bestellen. De prijs is 
ƒ  1.15 per pakket, inclusief. En verder worden bonnen 
verkocht zolang de voorraad strekt. Wil men dus geen 
teleurstelling —  dan moet men vooruit bestellen —  giro 
89673 A.R. Partij Den Haag. Maar dan ook duidelijk 
aangeven wat men wenst. Toegangskaarten —  lunchpak
ket etc. Want anders kan het bureau niet aan Uw ver
langen voldoen. En snel bestellen —  want girostortingen 
die na 30 Maart inkomen kunnen niet meer worden be- 
behandeld. Bij de Ahoyhal kan daar niet over worden 
gediscussieerd. Bedragen die na 30 Maart ontvangen zijn 
worden na 3 April weer teruggezonden.

Ordecommissarissen
Natuurlijk zijn er ordecommissarissen. Zij kunnen U 

allerlei inlichtingen verstrekken. Loopt het vol, dan wij
zen zij de plaatsen aan. Dan moet er op de tribunes een 
beetje worden ingeschikt. Daar wilt U dan wel aan mee
werken. Als het moet kijken wij op een paar honderd 
kaarten meer of minder niet. Hoe voller het wordt des 
te gezelliger de sfeer. Daarin zit juist het aardige van 
deze dag. Het moet helemaal vol worden! Of krijgen de 
criticasters gelijk, die beweren dat het bij ons een scheef
gezakte boel is? Nu dan moeten ze maar eens komen 
kijken op 3 April.

Ook wordt er gezongen
Niet alleen de Marinierskapel verleent medewerking. 

In de middagbijeenkomst worden ook enige zangnum
mers ten beste gegeven onder leiding van de heer Piet 
van den Kerkhoff, die in onze kringen een even bekende 
naam heeft als de kapitein van de Marinierskapel. Na
tuurlijk zou één zangkoor voor een zo talrijk publiek in 
een zo enorme zaal niet voldoende zijn. Daarom wordt 
medewerking verleend door de volgende koren:

Christelijke Oratoriumvereniging „ Halleluja” ,
Christelijke Oratoriumvereniging „Rotterdam-Zuid”  en
Mannenzangvereniging „Concordia” .

Voor de spontane medewerking van deze koren en 
hun dirigent zijn wij hartelijk dankbaar. Wij twijfelen er 
niet aan of zij zullen zingen voor een publiek, dat deze 
medewerking op hoge prijs stelt. Ook het optreden van 
deze koren zal er ontegenzeggelijk aan medewerken, dat 
de Jubileumtoogdag een harmonisch geheel wordt. De 
naam van de dirigent en de bekendheid welke deze koren 
genieten, waarborgen ons een kunstzinnige en welkome 
onderbreking van de rij der sprekers.

Na de afloop
Na de afloop is er nog een attractie. Het podium is 

versierd met prachtige hortensia’s die tegen kostprijs 
zijn beschikbaar gesteld en die na afloop van het festijn 
ook tegen die prijs worden verkocht. Gegadigden verza
melen zich dus rondom het podium. Dat zullen wel voor
namelijk de Rotterdammers moeten zijn, want het zal 
niet meevallen zo’n grote hortensia mee te nemen naar 
Groningen. .

En daarmede is dan het voornaamste verteld. Ik hoop 
dat er niets is vergeten en dat alles ordelijk en goed mar
cheert. De voorzitter van het Centraal Comité wacht een 
zware taak. Want het programma is per minuut „ge
pland” . Er zal dus vaart in moeten zitten om alles binnen 
het tijdschema te kunnen afwerken. Maar dat moet ook! 
Er moet vaart in zitten. Het zal zo moeten zijn, dat wan
neer de laatste klanken na het avondlied „ ’k Zal U, O 
God, mijn dank betalen”  weggestorven zijn —  en de dui
zenden zich opmaken om naar huis terug te keren, dat 
die duizenden zich samen Anti-revolutionair voelen — 
meer daii ooit —  en weet hebben van het grote ideaal, 
dat onze partij in haar staatkundige werkzaamheid voor 
ogen staat: allen, die de Souvereiniteit Gods en het K o
ningschap van Jezus Christus —  ook voor het politiek 
leven erkennen —  op te roepen tot gemeenschappelijke 
en bovenal eendrachtige samenwerking.

Dan zal deze Jubileumtoogdag haar weerslag vinden 
in de laatste drie weken, die aan de komende Staten
stembus voorafgaan. Dit generaal appèl der Anti-revolu- 
tionaire Partij weerklinke als een bazuinstoot in Protes
tant christelijk Nederland.

Nog slechts enkele dagen

Nog slechts enkele dagen resten 
ons en dan is het reeds 3 April.

Maar het bedrag van ƒ 100.000.— 
is nog lang niet bijeen! Ten
minste. ...
het is nog niet afgedragen. Daarom 
doen wij een dringend beroep op 
allen, die daarmede bezig zijn, om 
nu zo spoedig mogelijk de inzame
ling te beëindigen en het bijeen- 
gezameldé bedrag over te maken op 
gironummer 89673 A.R.-partij, Den 
Haag. In een paar dagen kan men 
heel veel werk verzetten. Dit schrij

ven wij voor de kiesverenigingen, 
die tot nog toe de zaak lieten rus
ten en voor de Arjosclubs die het 
voorbeeld van Veere niet hebben 
gevolgd. Het is ongelooflijk wat een 
paar mensen in een paar dagen 
kunnen presteren! Wanneer de wil 
maar aanwezig is.

Nog slechts enkele dagen!
Maar deze zijn net genoeg om er 

voor te zorgen dat Uw kiesvereni
ging niet in gebreke blijft. U hebt 
nog juist gelegenheid de zaak in 
orde te maken. En als Uw bestuur 
nalatig bleef, steek dan met een 
paar vrienden de hoofden bij el
kaar — of beter nog, betrek uw

echtgenotes er bij — en u zult er 
verbaasd over zijn wat die in een 
paar dagen klaar maken.

En vergeet dan de actie voor de 
jaarlijkse ƒ 20.000,— niet!

Want die is, als het er op aan
komt nog belangrijker dan het 
jubileumgeschenk. Want met dat 
bedrag moet straks de reorganisatie 
van de Anti-revolutionaire Partij 
worden gefinancierd.

Nog slechts enkele dagen!
Dat jubileumgeschenk komt wel 

voor elkaar!
Daar twijfelen wij niet aan!
Maar het moet op 3 April 1954 

voor elkaar zijn!
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D e Ahoy-hal
Een gebouw, van beton, staal en glas.
60 meter lang, 30 meter breed, 10 meter hoog.
Alles strakke rechte lijnen.
Een product van moderne strenge zakelijkheid.
Een expositiehal, bestomd voor tentoonstellingen en 

handelsbeurzen.
Alleen maar een brok ruimte, met vier muren en een 

dak.
Alles is op doelmatigheid ingericht, enkel met het 

doel een stukje van de atmosfeer te isoleren, zodat je

de wind niet voelt als het waait en dat je niet nat wordt 
als het regent.

Dat is alles.
En in dat gebouw gaan wij ons jubileum vieren.
Maar van de 16 hoge masten wapperen vlaggen, vrolijk 

en fleurig in de voorjaarswind en in de voorjaarszon.
Die vlaggen roepen ons van ver reeds een hartelijk 

welkom toe.
Binnen staan de duizenden stoelen gereed in strakke 

rijen. Die rijen vormen vierkante blokken als regimenten 
op een parade. Daaromheen staan als een veilige om- 
tuining de hoge tribunes. Alles concentrisch opgebouwd 
rondom het feestelijk versierde podium, dat in een over
daad van palmen en hortensia’s, van vlaggen en span
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doeken, de aandacht boeit en het oog gevangen houdt.
Die moderne, strenge zakelijkheid gaan wij te lijf.
Wanneer de eerste honderden bezoekers binnen ko

men verliezen zij zich totaal in de enorme leegte. Een 
beetje verschrikt en bevreesd vragen zij zich af wat dit 
vandaag wel worden moet. Maar nieuwe drommen mel
den zich aan. En langzaam aan verandert de sfeer. Dan 
groeit de menigte en voet voor voet wijkt de leegte terug.

De Marinierskapel' neemt haar plaats in.
De vrolijke tonen van de muziek veroveren ook de 

ruimte hoog boven onze hoofden.
Vaderlandse liederen weerklinken. Hier en daar 

neemt een groep de melodie over en dan is het pleit om 
de lege ruimte feitelijk reeds beslecht. De moderne koude

zakelijkheid van dit gebouw is overwonnen nog vóór Dr 
Schouten, klokslag elf uur, de hamer vallen laat.

En wanneer wij dan samen zingen gaan het „Ere zij 
aan God den Vader”  geeft de grote ruimte zich definitief 
gewonnen en is er de sfeer, die wij op deze Jubileumtoog- 
dag zo gaarne wensen.

De sfeer van het feestelijk samenzijn in blij herden
ken en dankbaar terugzien, maar ook in de aanvaarding 
van het heden en het zien in de toekomst.

Dat vele Anti-revolutionaire mannen en vrouwen zich 
dan mogen opmaken om op deze dag de reis naar Rotter
dam te aanvaarden. Jongeren en ouderen! Want 3 April 
wordt een mooie dag.

Een dag, die zich grift in onze herinnering!
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Tramverbindingen Ahoy
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werkt meeDe Marinierskapel
Het jubileum van onze Anti

revolutionaire partij moet op een 
echt feestelijke wijze worden ge
vierd. En wie feest zegt, denkt aan 
muziek.

Kan juist de vrolijke en pittige 
muziek onze feestvreugde niet sti
muleren?

Wij moeten in ons feestvieren 
echter blijven in de bijbelse lijn.

Wij denken hierbij aan het Woord 
van de psalmist:

„Looft God met bazuingeklank” 
en „looft Hem met de trom ,

en fluit”.

Welnu de bazuinen, trommels en 
fluiten mogen op ons feest niet ont
breken. Voor dat pleel van het feest, K a p itein  G . N ieuw land

zijn wij reeds bij voorbaat verze
kerd van ons succes, nu wij de me-e 
dewerking konden verkrijgen van 
de Koninklijke Marinierskapel.

Deze kapel zal onder bekwame 
leiding van de Heer G. Nieuwland 
ons samenzijn met vrolijke muziek 
opluisteren.

Wij twijfelen er niet aan of onze 
mariniers zullen alles doen om ons 
in de „feeststemming” te brengen.

Deze kapel is in ons land ook on
der onze mensen, vooral bekend ge
worden door haar medewerking 
aan tal van steravonden van de 
N.C.R.V.

Ook in het buitenland mocht de
ze kapel reeds vele successen boe
ken.

Dirigent en mariniers van harte 
welkom op ons feest.
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VOOR DE STATENSTEMBUS
De Anti-Revolutionaire Partij neemt ook dit jaar aan de Statenstembus deel. Zij is verzekerd van de mede
werking van v e le  duizenden landgenoten  maar zij wendt zich tot alle kiezers, met het verzoek haar te steunen 
in haar streven naar een christelijke-nationale en christelijk-sociale politiek.

le. Zij heeft de oudste rechten Want de Anti-revolutionaire Partij is de eerste politieke partij in de or
ganisatorische zin van het woord, die in Nederland werd opgericht.
Dit jaar herdenkt zij dan ook haar 75-jarig bestaan. Het pleit voor de deug
delijkheid van haar beginselen, dat zij zich door de stormen van de tijd heen 
heeft kunnen handhaven en dat zij ook vandaag nog een boodschap heeft 
voor het Nederlandse volk. De Anti-revolutionaire Partij is de partij, die, 
als reeds zovele jaren, ook nu een christelijke staatkunde bepleit.

2e. Zij heeft in haar rijke 
geschiedenis een aantal 
staatslieden van formaat

opgeleverd, die terecht als nationale figuren worden erkend en gewaar
deerd. Mannen als Kuyper, Talma, Heemskerk, Idenburg, Colijn, Rutgers — 
om van de nog levenden niet te spreken — kunnen door haar met ere worden 
genoemd. Maar daarnaast heeft zij ook in de Provinciale Staten vele be
kwame leden en Gedeputeerden naar voren gebracht, die als uitstekende 
bestuurders de belangen van hun gewest hebben behartigd en gediend.

3e. Geheel haar optreden 
draagt een nationaal 
karakter

Zij deed niet mee aan het pleiten voor de eenzijdige nationale ontwapening 
en aan de afbraak van leger en vloot. De handhaving van het gezag stond 
bij haar altijd nummer één op het programma. In trouw aan het huis van 
Oranje deed zij nooit voor een andere partij onder. Voor de handhaving 
van de eenheid van het Koninkrijk is zij met kracht opgekomen. En ook 
thans pleit zij voor het goed  rech t van A m b o n  met volle overtuiging.

4e. In al de jaren van haar 
bestaan heeft zij een 
sterk stabiliserende ' 
invloed

uitgeoefend in de Nederlandse politiek. Ons volk wenst geen avontuurlijke 
staatkunde. De aard en het karakter van ons volk vragen een rustige daad
krachtige vooruitstrevendheid, die nuchter en zakelijk overweegt wat wel 
en wat niet of nog niet mogelijk is. Geen conservatisme en starre behoud
zucht enerzijds, geen gewaagde experimenten anderzijds.

5e. Haar sociale politiek was steeds gericht op de noden en behoeften van het gehele volk en werd 
gedragen door de ernstige begeerte rechtvaardige sociale verhoudenden te 
bevorderen en het levenspeil van ons volk te verheffen. De socialistische 
propaganda is er steeds op uit in arbeiderskringen de indruk te wekken 
alsof de Anti-revolutionaire Partij op sociaal terrein conservatief en re- 
actionnair zou zijn.

Niets is minder waar dan dat!
Door Talma is baanbrekend werk verricht voor de sociale wetgeving en 

voor het systeem der sociale verzekering. Door Talma is reeds getracht de 
gedachte van de bedrijfsorganisatie in de wet te verwezenlijken. De ziekte
wet, de ouderdomswet, de stuwadoorswet, de steenhouwers wet zijn alle 
onder het bewind van Talma tot stand gekomen.

Wij beweren niet dat de-Anti-revolutionaire Partii dè partij is die alleen 
voor de belangen van de arbeiders is opgekomen. Wij zeggen wel, dat op 
haar in dit opzicht de genoemde socialistische critiek niet past.

Wanneer de socialisten vandaag niet meer de klassenstrijd verdediaen  
maar de sociale vred e  w illen  handhaven; waneer zii vandaag niet propa
geren het vrem ievrij staatspensioen  maar een w ettelijk e  oud erd om svoorzie
ning op de basis van  verzek erin a ; wanneer zij vandaag niet de onteigeninq  
der p rodu ctiem iddelen  als consequent beginsel bepleiten maar medewerken 
aan de doorwerking van de aedachte va n  de bedrijfsoraanisatie tonen zij 
daarmede duidelijk, dat door de Anti-revolutionairen het iuiste standpunt is 
ingenomen. Ook vandaag strijdt de Anti-revolutionaire Partij voor een 
„rech tsord e van  de arbeid”
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6e. Zij heeft steeds en altijd 
aangedrongen op 
rechtmatige volksinvloed

Zij beseft ten volle dat de staatkunde een zaak is van de gewone burger. 
Daarom moet naar haar overtuiging de publieke zaak ook publiek worden 
behandeld zowel in Gemeenteraden als in de Provinciale Staten en in de 
beide Kamers der Staten-Generaal.

E en  m on dig  v o lk  is een  vrij volk . Vandaar dat met name door de Anti
revolutionairen, na de bevrijding, met zoveel kracht is aangedrongen op 
spoedige verkiezingen en op het directe herstel der parlementaire verhou
dingen, hoewel men van regeringswege van oordeel was dat het volk daar
voor nog niet rijp was.

7e. Zij heeft zich voor haar 
Christelijk beginsel nooit 
geschaamd

en;wil dat ook nu niet doen. Vanaf haar eerste optreden heeft zij de banier 
deV christelijke vrijheid, dat wil zeggen: vrijheid in gehoorzaamheid aan 
Gods geboden, ontplooid. Zij heeft in die zin gepleit voor de vrijheid van on
derwijs, voor de vrijheid van de School met de Bijbel, voor een vrij gezin, 
voor een vrije kerk, voor een vrij zich ontwikkelend maatschappelijk leven 
in een vrije staat.

Zij weet heel goed dat het ook aan de hand van de Bijbel, bij de ingewik
kelde vraagstukken van deze tijd, niet zo eenvoudig is te zeggen hoe het nu 
wel en hoe het nu niet moet. Maar die Bijbel is voor haar kenbron der waar
heid en Richtsnoer voor het leven, ook voor dat van de politiek. De Bijbel is 
daarom haar kompas bij de beoordeling van alle vraagstukken. In gelovige 
gehoorzaamheid aan Gods geboden, met de hand op die Bijbel, wil zij een 
oplossing zoeken ook voor de ingewikkelde problemen, die de politiek van
daag oplevert. En zo wil zij ook trachten het Protestants-Christelijk karakter 
van ons volk te bewaren.

8e. Zij heeft steeds en altijd 
geijverd voor de 
handhaving van de vrede 
op de grondslag van het 
recht

Haar tegenstanders hebben haar maar al te vaak voor anti-sociaal en mili
taristisch uitgemaakt. Beide beschuldigingen zijn onjuist. Voor de hand
having van de vrede is zij steeds met volle kracht opgekomen. Mannen als 
Colijn, Anema en Rutgers hebben vroeger reeds in de Volkenbond, voor de 
internationale rechtsorde als waarborg voor vreedzame berechting van ge
schillen met volle overtuiging gepleit. En ook vandaag is de Anti-revolutio- 
naire Partij bereid aan de internationale samenwerking voor dat doel mede 
te werken.

9e. Zij was altijd en wil zijn 
een volkspartij in de 
goede zin des woords

die derhalve ook nu een open oog heeft voor de noden en behoeften van 
alle groepen der bevolking. Zij is geen „belangenpartij”. Dat wil zij ook niet 
zijn. Zij is een beginselpartij en daarom wil zij opkomen voor rechtmatige 
belangen van alle standen en van alle geledingen in het volksleven. Zij wil 
in het bijzonder opkomen voor het zwakke, en voor de bevordering van het 
recht trekken van scheef geworden verhoudingen.

10e. Als de oudste christelijke 
partij in Nederland heeft 
zjj altijd getracht allen,

die de Souvereiniteit Gods en het Koningschap van Jezus Christus ook voor 
de staatkunde erkennen, te  brengen tot eendrachtige sam enw erking. Zij is 
geen kerkelijke partij. Daarom is zij steeds bereid tot overleg en samen
spreken met de andere Protestants-Christelijke partijen om de eenheid en de 
goede verstandhouding te bevorderen. Het herstel van die eenheid, zij het in 
federatieve vorm, acht zij voor de huidige omstandigheden dringend ge
wenst en noodzakelijk. Tot dat overleg en die samenspreking heeft zij zich 
sedert 1945 herhaaldelijk bereid verklaard.

Ook overigens heeft zij zich, wanneer haar dit slechts principieel mogelijk 
was, steeds bereid getoond tot constructieve samenwerking met anderen.

Ook bij deze Statenverkiezingen vragen wij de steun en de medewerking 
van allen die de Anti-revolutionaire richting willen steunen in haar 
pleiten voor een

Christelijk-Nationale politiek
en Christelijk-Sociale politiek
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De vaart der Arjos
Naar Rotterdam!

Jullie zult het wel begrijpen, dat we in de „vaart” heus niet 
achter kunnen blijven. Of we. willen of niet, we moeten over Rot
terdam schrijven, over de massale jubileum-bijeenkomst, die op 3 
April in de Maasstad wordt gehouden. Op die dag moet bewezen 
worden dat de 75-jarige, zich niet met behulp van krukken voort
sleept, maar dat zij nog vief en fris, als een hoentje in het Neder
landse staatsleven rondstapt. Er wordt van de Arjos het een en 
ander verwacht.

Wij zijn soms een beetje trots op onze organisatie. In verschil
lende delen van het land valt er een grote activiteit waar te nemen. 
De samenwerking tussen oud en jong is. in . de meeste gevallen 
goed. Beide „partijen” begrijpen elkaar nodig te hebben. De partij 
steunt de Arjos waar zij kan. Dat -legt ons verplichtingen op. Wij 
weten wel dat er over de formele band tussen Partij en Arjos veel 
te zeggen is. De een ziet die band hechter dan de ander. Maar dat 
er een band is, valt niét weg te praten. En er is geen Arjosman, 
die over het’ bestaan van eén band niet tevreden is. De Arjos be
moeit zich niet met het partijbeleid of met practische politieke 
zaken. Zij is een studie- en scholingsorganisatie en daarom treedt 
zij weinig naar buiten, op. ...

Gedurende de eerste jaren van haar bestaan was dat iets anders. 
Toen hielden wij ieder jaar onze jaarlijkse toogdag, waarop meestal 
een bepaald onderwerp aan de orde werd gesteld. Daar is men 
van afgestapt. Het hoofdbestuur heeft destijds het besluit genomen 
om de Arjos eenmaal in de vier jaar zich aan de buitenwereld te 
laten voorstellen. En wel in het jaar, dat er verkiezingen voor de 
Tweede Kamer wórden gehouden. Tweemaal hebben we nu zulk 
een grote Arjos-meeting meegemaakt. Tweemaal — in Amsterdam 
en in Den Haag — hebben 7000 jonge Calvinisten door het cern 
trum dezer steden gemarcheerd, getooid met vlaggen en vaandels. 
Deze Arjos-verkiezingstoogdagen zijn hoogtepunten geworden. En 
het is zonder twijfel, dat we er in 1956 mee doorgaan. We weten 
nu al, dat we ook dan weer ojp minstens 7000 aanhangers kunnen 
rekenen. Enige foto’s in 'dit' nummer" van Nederlandsche Ge
dachten geven nog iets van het enthousiasme weer. Zij zijn het 
bewijs, daFoöK' de Arjos als het om demonstraties gaat nog wel tot
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Reeds -meer dan 30 
jaar zij ft wij leveranciers 
van alle voorkomende 
soorten stalen

P. van LEEUWEN JR’S 
HUIZENHANDEL N.V.

ZWIJNDRECHT
Tel. K 1850-3941 (5 lijnen) Telex: Dordrecht 8001

iets in staat is. Het is merkwaardig dat al die politieke jeugdorgani
saties, die zo graag naar buiten optreden en een eigen geluid willen 
laten horen, nog nimmer zo’n betoging op touw hebben kunnen 
zetten.

Het zal niet onduidelijk zijn waar wij naar toe willen. De Arjos 
mag niet tot 1956 wachten. Er wordt van haar verwacht, dat zij 
ook op 3 April zich van haar beste zijde zal laten zien. De a.r. 
partij heeft een: behoorlijk georganiseerde jeugdorganisatie. De 
steun der ouderen is daar niet vreemd aan. Laten wij nu de 
ouderen eens steunen in hun poging om een enthousiaste ver
gadering te beleggen. Eigenlijk is dat natuurlijk maar bijzaak. Wij 
Arjosmensen moeten op 3 April bewijzen dat ook bij ons de liefde 
voor de beginselen van de a.r. partij groot is. Dat wij dankbaar zijn 
deel te kunnen uitmaken van een partij, die de oudste van het 
land is en waaraan we zoveel te danken hebben. De gulden aan 
het jubileumfonds, de tocht naar Rotterdam zijn eigenlijk niet meer 
dan een dankoffertje.

Wat we er van gehoord hebben, doet ons vermoeden dat de 
derde April een dag wordt om nooit te vergeten. Het programma — 
denk alleen maar eens aan de Marinierskapel — is vlot, zodat men 
zich geen moment béhoeft te vervelen. Alle clubs hebben een 
uitvoerige circulaire gekregen over deze kwestie. De secretarissen 
moeten er voor zorgen, dat dit rondschrijven ook inderdaad wordt 
voorgelezen en dat de hele club zich inderdaad gaat bêraden over 
de vraag of zij naar Rotterdam zal gaan of niet. Dit punt moet op 
iedere Arjosvergadering van deze maand' aan de orde gesteld 
worden. Van Zuid- of Noord-Holland en ook van Utrecht wordt 
natuurlijk het meest verwacht. Wij vinden het niet meer dan 
logisch, dat alle clubs uit deze drie provincies op de jubileumver- 
gadering aanwezig zullen zijn.

Maar'ook in het Noorden, het Zuiden en het Oosten van ons 
land kan men naar onze mening de tocht best ondernemen. Als 
er tenminste maar ondernemingsgeest is. De zaak is eigenlijk dood
eenvoudig. Men huurt een bus, men verzorgt een goed programma, 
men.laadt de. leden van de kiesvereniging en de Arjos er in .en men 
rijdt naar Rotterdam! Dat is nu net een karwei voor een plaatse
lijke Arjos. Een beetje optimisme en een beetje doorzettingsver
mogen en men komt een heel eind. Wij zijn daar werkelijk van 
overtuigd.

In de Ahoy-hal worden 8000 mensen verwacht. Dat is een res
pectabel aantal. Met een beetje goede wil komt de hal vol. Dat is 
buiten kijf. Een gedeeltelijk lege zaal op zo’n hoogtijdag zou een 
zielige vertoning zijn. Maar van deze 8000 moet een behoorlijk 
percentage beneden de vijf en dertig jaar zijn. Om die te krijgen 
wordt de Arjos ingeschakeld. En al moge het hier dan niet gaan 
om de. organisatie van onze eigen vermaarde verkiezingstoogdag; 
deze zaak is ook onze zaak. We kunnen hier niet achterblijven. In 
de paar dagen die ons nog resten spannen we alle krachten in. Het 
zal een krachtsinspanning zijn waar we geen spijt van zullen 
hebben...Het zwaartepunt van de organisatie ligt ongetwijfeld bij 
de clubs, maar wellicht kunnen de provinciale en stedelijke ver
banden en ook de districten hier stimulerend werken. Zet er even 
de schouders onder. En toont de dankbaarheid deel te kunnen 
uitmaken van de 75-jarige a.r. partij!
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De zu sters van Eudokia deden dapper m ee  m et de m ars door D en  Haag in 1952, na de betoging in  de H ou tru st-
hallen. Zij zullen in R o tterd a m -A h o y  n iet ontbreken.

Un■ Krant en Periodiek
A . R . D E  K W A A D S T E N IE T

Bij de herdenking van het 75-jarig bestaan van de 
A.R. Partij komt vanzelfsprekend het uiteengaan van 
A.R. en C.H. in gedachten. Wie zou die scheiding niet 
betreuren? Een andere vraag is het, of de tijd thans 
rijp is voor hereniging van deze beide Protestants- 
Christelijke partijen. Wij geloven, dat dit — helaas — 
niet het geval is. En .wij zijn ook van oordeel, dat de 
oorzaak allereerst te zoeken is bij de Christelijk-Histo- 
rischen.

In de „C h ristelijk -H istorische N ederlander”  van ' 5 
Maart jl. komt een artikel voor onder de titel „A.R. 
en C.H.”, dat we geheel willen overnemen:

„Zusterpartijen! Veel hebben ze gemeen! Hun be
ginselprogram ontloopt elkaar in grote trekken niet 
veel. „Daar staat geschreven in de Heilige Schrift, daar 
is geschied in de historie.” .

Na de bevrijding bestond er een roep naar samen- 
smelting.,Er is meermalen over vergaderd. Er kwam 
zelfs een plan. tot federatieve samenwerking, een stre
ven naar een gemeenschappelijk urgentieprogram. Bij 
de A.R. is dat met algemene stemmen aangenomen. Bij 

. de C.H. is dat verworpen. Daar wilde men hoogstens 
„nauw contact” . Het werd in C.H.-kring duidelijk ge
zegd: „Wij willen ons zelf zijn en ons zelf blijven!”  En 
daar bleef het bij.

Hier en daar trekt men bij bepaalde verkiezingen ge
zamenlijk op, wanneer dat zetelwinst kan betekenen. 
En dat is goed. Maar laat men verder gescheiden blij
ven. Dat‘ is voor allerlei dingen beter. In de eerste 
plaats omdat we principieel niet precies gelijk onder
scheiden, en in de tweede plaats omdat we — de gang 
van zaken leert dat — practisch beslist anders zijn, 
omdat de C.H. veelal de dingen uit een geheel andere 
hoek beschouwt dan de A.R. Er is geen behoefte aan 
een nauwere verhouding. Bij de geweldige ■ verdëeld- 

, heid, die Nederland op politiek gebied geeft te zien, 
zou samensmelting der partijen onherroepelijk achter
uitgang betekenen.

De kerkelijke gescheidenheid van ons volk — of
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men het goedkeurt of niet — speelt hier, vooral in be- 
f paalde streken, een zeer grote rol. In sommige dingen 

een eenheid, maar in andere gaat ieder, geheel zelf
standig, eigen wegen.

Gescheiden optrekken, waar mogelijk vereend sla
gen! Vooral in de huidige wereld. „Wij willen ons zelf 
zijn en blijven!”

Samenwerking met allen die het waarachtig heil 
des volks bedoelen. Geen samensmelting. Waardering 
voor elkaar. Steun aan elkaar. Erkenning van elkaar. 
Ieder op eigen wegen!”

Dat is duidelijke taal. Wij geven thans geen com
mentaar op‘dit artikel. We geven het slechts door, om
dat nog maar steeds door sommigen de gedachte ge
koesterd wordt, dat het de A.R. zijn, die hereniging 
van de beide partijen in de weg staan. En dat is zeker 
niet waar. De schrijver van het bovenstaande artikel 
verzuimde nog te vermelden, dat de A.R. na de bevrij- 
ding in de eerste plaats hebben gevraagd om „fusie” 
en pas in de tweede plaats om „federatieve samen
werking”.

P redikant en  politiek.
Wie de geschiedenis van de A.R. Partij nagaat, zal 

bemerken, dat in de 75 jaar van haar bestaan, maar 
ook reeds in de jaren daarvoor predikanten het hunne 
er toe hebben bijgedragen om de A.R. beginselen uit te 
dragen. Er waren ook wel eens tijden van inzinking en 
er werd ook wel eens critiek gehoord aan het adres 
van die predikanten, die zich met de politiek be
moeiden.

En nu blijkt wel: Er is niets nieuws onder de zon.
In „Het V rije V o lk ”  heeft Ds J. J. Buskes Jr een ar

tikel geschreven onder de titel „Predikant en politiek”. 
Daarin lezen we o.m.:

„In Voorschoten heeft een Hervormd predikant voor 
de PvdA gesproken. Op de kerkeraadsvergadering is 
over deze spreekbeurt een brede discussie gevoerd. 
Men had bezwaren. Niet omdat de dominee voor de 
PvdA sprak. Men zou ook bezwaar hebben gehad, in
dien hij voor een andere politieke partij had gespro
ken. Men meende, dat, gezien de structuur van de ge
meente, de predikanten zich van propaganda voor wel
ke politieke partij ook moeten onthouden.

De kerkeraad sprak de hoop uit, dat de gemeente 
het politieke belijden niet zal stellen boven het belij
den van Jezus Christus en eraan denken, dat het be
lijden van Jezus Christus niet betekent, dat allen een 
zelfde politieke keuze doen.............

Ds Buskes geeft dan enkele overwegingen, welke hij 
kan verstaan. Maar, zegt hij verder:

„Een ding is er echter, dat ik niet begrijp. Wanneer 
het belijden van Jezus Christus boven het politieke 
belijden gesteld moet worden, wanneer dus de belij
denis van Jezus Christus de leden van de kerk ver
bindt, ook al hebben zij in politiek opzicht zeer uit
eenlopende overtuigingen, dan begrijp ik niet, waar
om ook de predikant niet zijn politieke overtuiging 

- mag hebben en voor die overtuiging mag uitkomen . . .  
Mag dan geen enkele predikant spreken voor de poli
tieke partij welke hij gekozen heeft? Ik zou dat alleen 
aanvaarden, als die politieke partij een politiek voor
staat, die met ’t belijden van Jezus Christus onver
enigbaar is. Indien dat niet het geval is, mag men de

burgerlijke rechten en vrijheden van de dominee niet 
beknotten.

Wat de kerkeraad van Voorschoten doet is werken 
in de richting van de minste weerstand. Heel begrijpe
lijk. Zo worden moeilijkheden voorkomen. Maar de 
kerk is er niet, om moeilijkheden te voorkomen, maar 
om ze te overwinnen. Nu moet natuurlijk ook een pre
dikant verstandig zijn en rekening houden met de si
tuatie in zijn gemeente. Maar men mag hem het recht 
en de vrijheid niet ontzeggen, om voor zijn politieke 
overtuiging uit te komen.

Om het eens persoonlijk te maken: Ik ben niet avond 
aan avond op stap voor de PvdA. Dan zou ik mijn pre- 
dikantswerk schandelijk verwaarlozen. Maar al wat ik 
op de preekstoel zeg over sociale gerechtigheid blijft 
vaag en abstract, blijft in wezen ongelóofwaardig, in
dien de gemeente niet weet, wat sociale gerechtigheid 
voor mij in concrete verhoudingen van 1954 betekent. 
Daarom spreek ik enkele malen per jaar voor de 
PvdA.............

Het is goed van dit artikel kennis te nemen. Het 
spreekt tot de A.R. kerkmensen, die niet gaarne hun 
predikanten op een politieke vergadering het woord 
horen voeren, het spreekt ook tot de A.R. predikanten, 
die voor zichzelf de argumenten van de kerkeraad van 
Voorschoten onderschrijven.

Maar, zoals we reeds schreven, er is niets nieuws 
onder de zon.

In „D e  Standaard”  van 4 Juni 1901 schreef dr A. 
Kuyper een driestar getiteld „Predikanten in het de- 
bat” .

Daarin lezen we o.m.:
„Ons kwam ter oore, dat in meer dan één district de 

vraag rees, of het den Dienaar van het Evangelie wel 
voegt, zich op openbare volksvergaderingen in het 
publiek debat te mengen.

We verstaan wat hier aarzelen deed, en aarzelen 
toch geen oogenblik, deze vraag in bevestigenden zin 
te beantwoorden.

Als het gaat om administratief recht, om het Zuider- 
zeevraagstuk, om Legerorganisatie en dergelijke, dan 
verstaan we het uitnemend goed, dat men den predi
kant niet als eerstgeroepene in het debat beschouwt.

Maar als het gaat om de verzaking van God in het 
Staatsrecht, als het gaat om den Christelijken grond
slag van ons Staatsleven, als de strijd vóór het Evan
gelie en tegen de Revolutie moet worden gestreden, 
dan zouden we eer omgekeerd vragen willen, of een 

. Dienaar van het Evangelie niet in plichtsbetrachting te 
kort schoot, zoo hij zweeg.

Wie moeten dan spreken, zoo zij het niet doen?. . . .  
Zijn zij het niet, die, van den kansel hun gemeente op
wekken om voor den Heere haar God op elk terrein 
des levens te getuigen, door eigen voorbeeld het zegel, 
op hun woord moeten zetten?.................

Dat woord van dr Kuyper geldt vandaag ook nog. 
Ja, het geldt vandaag misschien nog sterker dan ruim 
een halve eeuw geleden.

Want mannen als ds Buskes zwijgen niet.
Of er dan geen mannen zijn, zoals in Kuypers tijd, 

mannen als Ds Rudolph, Ds van Dijken, Ds Wisse, Ds 
Vonkenberg, Ds Feringa, Ds Van Lummel, Dr Honig, 
Dr Schokking, die in Kuypers driestar met name ge
noemd werden. Gelukkig wel. Maar hun aantal kon in 
deze tijd groter zijn!
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. C.V. SCHEEPSWERF EN 
GASHOUDERBOUW

j a i U K E R  S T A N S
HENDRÏK-IDO-AMBACHT (Holland)

Werf voor de bouw, ombouw en 
reparatie van alle soorten schepen

Telefoon H. I. Ambacht 241 (K 1858)

Fa C. Vermeer & Zn’s
FABRIEKEN VOOR GEBOGEN HOUT
T e le fo o n  K 1894 -  230 -  O u d erk erk  a .d . IJssel 
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Kalverstraat 123 N. Binnenweg 227 , Lange Poten 11
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IMPORT EXPORT

F a. FERNHOUT
H andel in

WEGEN- EN WATERBOUW-MATERIALEN 
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SCHEEPSBEVRAGHTING 
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V L A S B E B R M F  W A L C H E R E N
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JUTE Z A K K E N
VOOR BINNENLAND EN EXPORT 
Een vertrouwensartikel !

NOORD NEDERLANDSE ZAKKENHANDEL N.V.
GRONINGEN - Eemskanaal-N.Z. 46 

Tel. 31345 (3 lijnen) - Telegramadres: „Jute”

TRICOT-FAB RIEKEN

D ire c te u r :
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DE GRONINGER FINANCIERINGSBANK N.V.
geeft af

5% converteerbare obligaties
in stukken van ƒ.500,— en ƒ 1000,— ; koers 100%; gemiddelde 
looptijd 9 jaren. Inlichtingen bij Mesdag & Zns Bank N.V., 
Oude B.oteringestraat 17, Groningen, en ten kantore, Brou- 
werslaan 1, Middelstum.

Aannemers- en Handelsbedrijf

VAN OORD
*  Grond- en Waterbouw- WERKENDAM 

kundige werken TELEFOON 23
Handel in Rijsmaterialen en Riet

N.V. Houthandel Arendsen
Luttekepoortstraat 52
Tel. K 3410 - 2109 — HARDERWIJK

Fa C. Vermeer & Zn9s
FABRIEKEN VOOR GEBOGEN HOUT 
Telefoon K  1894-230 — Ouderkerk a.d. IJssel 
-  RONDE EN OVALE TAFELRANDEN -  

Gebogen regels voor stoelen en fauteuils, armleggers, kappen, 
regels, stijlen, enz.

SERRES en W AR ÉN H UIZEN BO UW  
N .V. Aannemersbedrijf Boers en Vrijlanc
Kantoor: Molenstraat, ’s-Gravenzande. Tel. K 1748— 538 en 738
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Zaadteelt en Selectiebedriif 
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J. de Vries
Gommissionnair in Effecten

O.Z. VOORBURGWAL 173 TELEF.47126
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A M S T E R D A M

„V o o r  het liefste . . . .  . het beste”
DAAROM voor Uw baby een

R I E M E R S M A

K I N D E R W A G E N
Iedere week stellen wij g r a t i s  
een kinderwagen beschikbaar

Uw winkelier stelt U bij aankoop van een Rie- 
mersma-kinderwagen een deelnemerskaart ter hand, 
welke U met een foto van uw baby -  gefotografeerd 
in de Riemersmakinderwagen - gelieve in te zenden. 
Iedere week wordt aan diegene die de aardigste 
foto inzendt, het volle bedrag hetwelk voor de 
Kinderwagen betaald werd terugbetaald. -

RIEMERSMA’s Kinderwagehfabriek Surhuisterveen

V a d e r  en  Z o o n  v o e le n  z ich  
th u is  in  H o lia n d ia  o n d e r g o e d . 
H e t  z it  a ltijd  p re tt ig , is reuze 

■ e la stisch  e n  h e e ft  d e  Holiandia 
J-sluiting (w e t t ig  g e d e p .) . E en  
n ie t  te  o v e r tre ffe n  v in d in g  v a n  
H o lia n d ia .
O m d a t  h e t  v a n  ijzersterk e, zu iv ere  
P eru  g a ren s  g e m a a k t  is, k o m t  
h e t  steed s  w e e r  als n ie u w  u it  de 
w as . J a ,.H o lia n d ia  is  v o o r  e lk e  
m an  het o n d e r g o e d .
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/% geribd interlock

*  B o ta n y
- f a  glad en soepel weefsel
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k
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P L I C H T S G E T R O U W

De Statenverkiezingen zijn op komst. Op Woensdag 
21 April wordt ons volk weer ter stembus geroepen 
tot het doen van een politieke keuze.

Terwijl wij dit nummer persklaar maken moet het 
jubileum nog worden gevierd, zodat wij aan dat ju 
bileum thans geen aandacht kunnen geven. In ons 
volgend nummer komen wij daar vanzelfsprekend op 
terug.

Maar nu moet vooral aan die Statenverkiezingen 
aandacht worden gegeven. Hoewel de Statenverkiezin
gen in het algemeen minder belangstelling trekken dan 
die voor de gemeenteraad of die voor de Tweede K a
mer der Staten-Generaal toch zijn zij belangrijk.

In de eerste plaats omdat een goed bestuur van een 
provincie van grote betekenis is. Dat spreekt wellicht 
in de ene provincie de kiezers wat meer toe dan in 
de andere, maar niettemin is het voor allen van be
lang. En daarop kan niet genoeg de nadruk worden 
gelegd.

In de tweede plaats is het natuurlijk van betekenis 
de positie van de Anti-revolutionaire partij in de ver
schillende Staten-colleges te versterken. Daarvan  
hangt het immers mede af of wij in het College van 
Gedeputeerde Staten een rol spelen. Het college van  
Gedeputeerde Staten is in sommige opzichten belang- 
rijker nog dan de Provinciale Staten zelf. Het een 
hangt echter met het ander samen.

In de derde plaats treden de Provinciale Staten als 
kiescollege voor de Eerste Kam er op, zodat er wel 
degelijk een samenhang aanwezig is met de lands- 
politiek.

En in de vierde plaats wordt de uitslag van de Sta
tenverkiezingen aangemerkt als een politieke graad
meter voor de ontwikkeling der politieke kracht- 
verhoudingen in Nederland. Een overwinning van  
de P.v.d.A. gepaard gaande met een teruggang in ons 
stemmenaantal zal worden uitgelegd als een bevesti
ging van de doorbraak.

Daarom zijn ook deze verkiezingen van grote be
tekenis. Daarom roepen wij alle Anti-revolutionairen  
op om gedurende de laatste dagen nog te doen wat hun 
hand vindt om te doen. Iedere stem telt. Juist uw stem  
kan van belang zijn.

De verkiezingsactie werd tot nog toe bijna geruis
loos gevoerd. K alm  en rustig gaat ons volk ter stem
bus. Laat het Anti-revolutionaire volk niet achterblij
ven in plichtsgetrouwheid.

Het uitbrengen van een stem op de dag der ver
kiezing is op zich zelf een niet zo belangrijke ge
beurtenis. Het is maar één stem op de bijna 6.000.000. 
Maar deze zo eenvoudige en simpele daad gaat niet 
buiten het geloofsleven om. Het is een daad van ge
hoorzaamheid.

Voor de middenstander, die tobt met moeilijkhe
den. Voor de arbeider die met de gang van zaken niet 
tevreden is. Ook voor de onverschilligen onder ons, die 
niet zonder laatdunkendheid, het christelijke in de 
politiek niet herkennen. Voor ons allen is het een daad 
van gehoorzaamheid, dat wij onze stem uitbrengen op 
de Anti-revolutionaire lijst.

God de Here make ons ook daarin getrouw!
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De laatste Kamerverkiezingen liggen twee jaar 
achter ons. Het verlies der Anti-revolutionaire partij 
ligt nog vers in het geheugen. Sindsdien is er veel 
gebeurd.

Het is ook bijna twee jaar geleden dat het huidig 
ministerie is opgetreden. Dat optreden had heel wat 
voeten in de aarde. De langdurige besprekingen en de 
herhaalde mislukkingen maakten geen verheffende 
indruk. Pas na maanden werd een oplossing gevonden.

De eisen van anti-revolutionaire zijde aan de richt
lijnen van het regeringsbeleid gesteld, zijn evenmin  
gepubliceerd als die richtlijnen zelf. Uit de begrotings- 
debatten werd slechts duidelijk dat het hier uitslui
tend om hoofdlijnen ging. Het ligt voor de hand dat 
de anti-revolutionaire richting op belangrijke punten 
als Nieuw-Guinea e.d., waarvoor zij steeds zo krachtig 
opkwam, positieve invloed heeft uitgeoefend. Het 
eind was dat de anti-revolutionairen zich met de 
richtlijnen konden verenigen. Dit eenmaal gezegd zijn
de, wilden zij zich daarvan later niet op een formele 
grond (de richtlijnen zouden slechts gelden voor een 
der mislukte pogingen) losmaken.

De verdeling der zetels leverde grote moeilijkheden 
op, die ook in de keuze der personen naar voren 
kwamen. Van anti-revolutionaire zijde is zakelijk één 
eis gesteld, nml. dat in protestants-christelijke handen 
zou komen één der drie sleutelposities in het ministe
rie, dat w il zeggen het Ministerie van Financiën, dat 
van Economische Zaken of dat van Sociale Zaken. De 
betekenis van de prot.-christelijke gedachte op het so
ciaal en economisch terrein, waarop deze drie m i
nisteries betrekking hebben, de bloei en de kracht van 
de prot.-christelijke werkgevers-, werknemers-, mid
denstands- en boerenorganisaties, en de getalssterkte 
der prot.-christelijke partijen in de volksvertegen
woordiging rechtvaardigen de eis, dat een dezer drie 
centrale posities in het ministerie aan deze volksgroep 
wordt toegekend.

De rooms-katholieken bleken bereid deze voor
waarde voor de deelname der anti-revolutionairen te 
aanvaarden, en toen men van andere zijde minder toe
schietelijk was, weigerden zij zonder de anti-revo

lutionairen in zee te gaan. Het resultaat is bekend: 
twee anti-revolutionairen namen in het ministerie zit
ting: M r J. Algera, bekend anti-revolutionair kamer
lid en gedeputeerde van Friesland verkreeg de porte
feuille van Waterstaat en aan Prof. Zijjlstra, hoog
leraar aan de V .U ., werd de leiding van het Ministerie 
van Economische Zaken toevertrouwd.

Twee begrotingsdebatten en bijna twee parlemen
taire jaren zijn sedert het optreden van het tegen
woordig ministerie verstreken. De vraag dringt zich 
op, of de ontwikkeling sindsdien door het deelnemen 
aan de regering meer dan voordien is gegaan in anti
revolutionaire lijn.

Deze vraag is niet eenvoudig te beantwoorden. V er
schillende omstandigheden spelen bij de beantwoor
ding een rol. M en kan nu eenmaal elke ombuiging van 
de algemeen politieke lijn niet zonder meer in direct 
verband brengen met de anti-revolutionaire deelname 
aan de regering en met het optreden van anti-revo
lutionaire ministers.

Doet men dat wel, dan zou men ten eerste onrecht 
doen aan de overige regeerders. Niet één of twee per
sonen regeren, zelfs niet één richting. Het partijstelsel 
in Nederland brengt mee dat regeren alleen mogelijk 
is in een combinatie van verschillende richtingen. Aan  
een regeringsvoorstel is dus de steun van meer dan 
één richting verbonden. Zoals er ook de steun van 
meer dan één persoon aan verbonden is. Daarom is 
het even onjuist te spreken van een Vestigingswet- 
Zijlstra als van een Noodwet-Drees.

In de tweede plaats maakt men zich nog om een 
andere reden aan een ongeoorloofde vereenvoudiging 
van het vraagstuk schuldig, wanneer men alle veran
dering aan één richting of aan enkele personen toe
denkt. Ook de algemene constellatie in de. politieke 
verhoudingen speelt een belangrijke rol. De parle
mentaire atmosfeer is van groot belang. Zaken waar 
wij principieel bezwaar tegen hadden, kregen vlak na 
de oorlog hun beslag in een parlement dat nauwelijks 
anders samengesteld was dan de kamers, waarop 
vroeger de coalitie-regeringen steunden. Het alge-

Doet bij de komende Statenverkiezing uw plicht!
Nog slechts enkele dagen. TJ hebt nog gelegenheid om iets te doen. De 

weifelenden moeten worden bezocht. De wankelmoedigen opgebeurd. Een 
persoonlijk gesprek, een gemoedelijk woord is van zoveel betekenis. Onder 
vrienden en kennissen zijn er wel altijd een of meerderen, die daaraan be
hoefte hebben. Weiger niet een biljet voor uw raam te hangen! Ga vroeg 
stemmen! Werkt mee, zoveel u kunt!
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mene welvaartspeil kan wijzigen evenals de liefde en 
de aantrekkingskracht tussen groeperingen in de ka
mer. A l deze omstandigheden hebben hun invloed, 
soms kleiner, soms groter.

Tegenover dit alles staat dat men niet al te beschei
den moet zijn en de invloed der eigen richting niet 
moet onderschatten.

Is de politiek van de. laatste twee jaar een ongewij
zigde voortzetting van het vroegere beleid, of is zich 
sedert 1952 een wijziging'aan het af tekenen? V an de 
belangrijkheid en de omvang kan. dan afhangen aan 
welke factoren men dat toerekent. W ie dit aan con
crete punten toetst vindt het volgende.

Het scherpst becritiseerde punt in de politiek van  
voor 1952 was het beleid t.a.v. Indonesië. Deze tra
gische zaak was 'in 1952 afgedaan en in zoverre is van 
Indonesische regeringspolitiek sedertdien geen sprake 
meer. Ook op de zaak van Am bon kon de regering 
geen wezenlijke invloed mee uitoefenen al kon haar 
woord luider klinken. Ten aanzien van Nieuw-Guinea  
werd tot heden de houding aangenomen, die het anti
revolutionaire hart verstaat.

Grote aandacht vroeg de voorziening in de nood, die 
over ons land kwam door de ramp van begin 1953. Het 
herstel vroeg concentratie van alle krachten. Het is 
ons een eer, dat het dichten der dijken geschiedde 
onder de verantwoordelijkheid van deze bekwame 
anti-revolutionaire minister; de eer voor alle herstel 
komt onverdeeld aan de gehele regering en het gehele 
Nederlandse volk.

Tenslotte —  om hiermee te volstaan —  staat het 
sociaal-economische vraagstuk in het middelpunt der 
belangstelling. Ook hier natuurlijk weer politiek van  
het kabinet als geheel, al voelt men nuances bij de 
verschillende departementen. Op dit sociaal-econo- 
misch gebied ligt de zaak wel heel duidelijk. M en zie 
de nuchtere feiten: Een, aanzienlijke belastingverla
ging werd ingevoerd. De dividendbeperking werd op 
voorstel van het ministerie, tegen het advies der S.E.R. 
in, afgeschaft. De eerste begrotingsrede van Prof. Zijl-

stra nam duidelijk stelling tegen staatsoverheersing. 
De eerste industrialisatienota nam als uitgangspunt 
dat aan het particulier initiatief de eerste plaats toe
komt. Een uiterst gedegen nota pakte voor het eerst 
het middenstandsvraagstuk met kracht aan. Een voor
stel voor de lang verwachte voorziening ter vervan
ging van de tijdelijke oudedagsvoorziening staat op 
stapel. De-Vestigingswet heeft definitief met het be- 
hoefte-element afgerekend. In een heldere theoretische 
beschouwing maakte Prof. Zijlstra onlangs in de 
Tweede Kam er duidelijk wat het verschil is tussen 
zijn standpunt en de neo-liberale school; de Minister 
bracht zijn opvatting in de practijk door, anders dan 
de W est-Duitse kampioen dier school, in Luxemburg  
het pleit te voeren voor vrijheid t.a.v. de’prijzen van  
kolen en staal.

Genoeg concrete voorbeelden. Tezamen zijn ze tal
rijk voor zo’n korte periode. Stuk voor stuk zijn ze 
van, groot.belang. Gezien vanuit ons beginsel zijn deze 
voorbeelden van zodanig gewicht, dat men tot deze 
uitspraak komen kan: De wijzer der politiek wijst 
weer meer in anti-revolutionaire richting.

Men kan de invloed van personen en beginselen 
nooit wegen. Maar deze concrete voorbeelden zijn zo 
talrijk en zo duidelijk, dat de invloed der anti-revolu
tionaire denkbeelden zich duidelijk af tekent.

Daar komt nog iets.bij.
M en heeft, ook in eigen kring, wel eens getwijfeld 

of de anti-revolutionaire denkbeelden niet voor de po
sitieve uitbouw der staatkunde waren uitgespeeld. 
Bovengenoemde feiten en de constructieve ideeën uit 
de publicaties van de jongste tijd heffen alle twijfel 
op. Gebeurtenissen als het boek van Prof. van der 
Kooy over Economie en Religie, het rapport over het 
internationale vraagstuk, en andere werkstukken le
ren hoe beginselen ook nu tot constructief handelen 
leiden; hoe voortgaande en verdiepte bezinning ook 
antwoorden geeft op de moeilijkste moderne vragen.

Voor wie er acht op geeft, is er veel om enthousiast 
voort te gaan; de Anti-revolutionaire partij, haar be
ginselen en de daaruit te vinden practische aanpak 
zijn het waard.

A . W.
BIEWENGA Wzn
Onze lijstaanvoerder 

in alle Statenkieskringen 
in de prov. Groningen
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* * * Zes en dertig
Zes en dertig mensen op de vergade

ring.
Zes en dertig van de vierhonderd zes 

en dertig leden!
En dit is nog niet eens een slecht be

zochte vergadering van een der A.R. 
Kiesverenigingen van een grote stad. 
Soms zijn er vijf en twintig of minder.

Geen wonder, dat er woorden over val
len. Kan dat nu niet anders? Is de poli
tieke 'belangstelling d:ood? Elke verga
dering waar over emigratie gesproken 
wordt is druk bezocht. En als het over 
de politiek gaat, ook de principiële po
litiek, is het leeg.

Wie de Anti-revolutionaire beginselen 
lief heeft, wie voor de publieke zaak oog 
en oor heeft, wie de staatkundige strijd 
ter harte gaat, gevoelt dit als een per
soonlijke teleurstelling. En hij broedt op 
middelen ter verbetering en het schijnt 
dat er zijn: geen!

* * * Trouw
Bij het gesprek over gebrek aan po

litiek meeleven, doet het verleden nogal 
eens opgeld.

Bij een ieder van vijftig en ouder zijn 
er nog persoonlijke herinneringen aan 
debatavonden tussen Troelstra en Tal- 
ma, Schouten en Spiekman, van Lummel 
en Roodhuyzen. Wat een tijd, zo zegt 
men. En terecht!

Als in de politiek de tegenstelling ont
breekt, het hart niet meer overborrelt 
van geestdrift en de strijdbijl begraven 
wordt, is de zaak zo dood als een pier.

Doch men overdrijft wel eens en ver
geet de werkelijkheid.

De debatavonden waren geen juist 
beeld van de belangstelling en organi- 
satie-zin.

Men behoeft Groen van Prinsterers 
weeklagen maar te lezen om te weten 
hoe moeilijk honderd jaar geleden tot

J. SM ALLENBROEK
Onze lijstaanvoerder in alle Staten
kieskringen in de provincie Drenthe

enige, organisatie op politiek gebied te 
komen viel.

Hoe telkens verdeeldheid aan de dag 
trad en velen die bij elkaar hoorden van 
elkaar gingen.

Groen en v. d. Brugghen, Kuyper en 
Lohman, Heemskerk en Staalman — de 
namen schreven geschiedenis.

De kracht van die A.R. partij was van 
ouds haar regionale en plaatselijke or
ganisatie en haar subalterne officieren, 
al gaf een staf van vlagofficieren kleur 
en lijn. Doch boven de namen, de kennis 
het staatsmansinzicht stond de trouw 
van de gewone man. Trouw aan het 
Anti-revolutionair beginsel.

* * * Veranderde situatie
Bij de vergelijking tussen vroeger en 

thans wordt nog iets anders uit het oog 
verloren.

■Honderd jaar geleden was de politiek 
het handwerk van enkelen. Vijftig jaar 
terug had de kiesrechtuitbreiding en de 
schoolstrijd wel de politieke interesse 
verscherpt, doch De Standaard had nog 
geen vijfduizend abonné’s.

De werkelijke beoefening der publieke 
zaak raakte slechts weinigen.

Cijfers leren ook iets omtrent de mon
digheid van het volk en de omvang van 
de taak.

In 1852 haalt Groen in Amsterdam 
213 stemmen en wordt Mackay in Arn
hem gekozen met 878 van de 1383 stem
men.

Nederland telde toen 65000 kiezers op 
de 3Y2 millioen inwoners. De begroting 
van Oorlog bedroeg in 1848: 10 millioen 
gulden.

Als in 1879 het Anti-revolutionaire 
Program van Beginselen geboren wordt, 
telt ’s-Gravenhage nauwelijks 100.000 
zielen en bedraagt het eindcijfer der ge
meentebegroting 2 .8 ' millioen gulden. 
Men doet die in een middagzitting van 
de Gemeenteraad af. Sinds het algemeen 
mannen- en vrouwenkiesrecht, de even
redige vertegenwoordiging, en de ver
dubbeling van ons volk sinds 1900, is er 
heel wat gewijzigd.

Daarbij heeft de internationale ont
wikkeling een ander aspect aan de po
litiek, ook aan de nationale politiek, ge
geven.

Bij de lof op het verleden en de critiek 
op het heden, worde dit niet uit het oog 
verloren.

En als men zoekt naar verbetering in 
organisatie en verhoging van de belang
stelling,. dient men dit pogen te doen 
aansluiten op een totaal veranderde si
tuatie.

* * * Buurt en gehucht
Moet het dan niet anders, moet het 

dan niet beter?
Natuurlijk moet het beter.
In 1901 spoort Kuyper aan niet te

A. SCHOUT
Lijstaanvoerder in alle Statenkies
kringen in de provincie Zeeland

veel op goed geluk, als bij de stembus 
van 1897, te vertrouwen, doch:

„Alleen met de uiterste krachtsin
spanning kunnen ze (districten Loosdui- 
nen en Haarlemmermeer) ook nu weer 
hun gunstige constellatie verkrijgen.

Maar dan worde ook geen buurt of 
gehucht verwaarloosd.

Elke stem telt mee” .
Dat zelfde geldt nog.
Ondanks ons massaal kiesstelsel kan 

een enkele stem nog van invloed zijn.
We staan kort voor de Statenverkie

zing doch de politieke thermometer 
staat nog op vriespunt.

Zal er gang in komen dan moeten de 
Kieskringen aan de slag. Evenmin als 
in 1897 kunnen we op goed geluk ver
trouwen.

* * * Training

Afgezien van de organisatie van de 
partij — en het jubileum moge een sti
mulans tot nieuwe geestdrift en poli
tieke werkzaamheid geven — komt het 
er op aan dat de Anti-revolutionair eigen 
beginselen ziet als enig en onmisbaar.

Of men er de handen voor uit de 
mouwen wil steken en er zich in wil ver
diepen.

Het leven is gecompliceerder dan vroe
ger, doch de politieke tegenstellingen 
zijn uiterlijk verzacht.

De S.D.A.P. tekende zich af in Noten
kraker en Oproerige Krabbels. De con
troverse met de A.R. was fel, doch 
eerlijk.
Vandaag is er de Partij van de Arbeid 
met haar lokstem.

Doorbraak-melodie, eentonig en vals!
Wie hier oog voor heeft, zal terwille 

van de zuivere verhoudingen in en de 
waarachtige belangen van ons volk, de 
tegenstander de handschoen voor de voet 
werpen. Cn.
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Doodgedrukt administratief lichaam? De positie der provincie sterk historisch bepaald.

Voor de provincie en voor het provinciaal bestuur is er 
onder ons volk in het algemeen weinig belangstelling. De 
provincie is in veler ogen — voorzover zij die dan nog op 
haar slaan — niet veel meer dan een tussen Rijk en ge
meente doodgedrukt administratief lichaam, waarmede de 
burger weinig te maken heeft en waarom hij zich dan ook 
nauwelijks bekommert.

Kiescolleges voor de Eerste Kamer

De politieke propaganda bij de Statenverkiezingen heeft 
dientengevolge van oudsher de neiging haar toevlucht er 
toe te nemen, dat de Provinciale Staten ook kiescollege 
voor de Eerste Kamer der Staten-Generaal zijn. De Eerste 
Kamer heeft weliswaar een weinig spectaculaire, maar 
voor het — overigens wellicht nogal onberedeneerde — be
sef der kiezers toch geenszins onbelangrijke taak in ons 
staatsbestel. Verkiezingen voor de Eerste Kamer zijn dus 
van betekenis en derhalve zijn ook die voor haar kiescol
leges, de Provinciale Staten niet zonder belang.

Men kan hiermede wel instemmen. Maar in de eerste 
plaats zijn P.S. als kiescolleges voor de Eerste Kamer nu

juist niet zo bijzonder geslaagd. De wetgever heeft de pro
vinciën in verband met de evenredigheid voor deze taak 
verdeeld in vier groepen met nagenoeg gelijk bevolkings
aantal. Maar het gevolg daarvan was meteen, dat de ver
kiezingen voor de Eerste Kamer zich dus geenszins vol
trekken op een echte provinciale basis.

Het gaat om de eigen taak.

In de tweede plaats is er van de provincie toch waarlijk 
nog wel iets meer te zeggen dan dat haar bestuurders de 
kiezers voor de Eerste Kamer zijn. Van meer belang dan dat 
is het, op de eigen taak der provinciale overheden te letten.

Sinds na de afzwering van Philips II de pogingen, een 
nieuwe landsheer te bekomen, waren mislukt (Anjou, dood 
van Prins Willem I, periode Leicester), hadden de Staten 
der onderscheidene gewesten zelf de souvereiniteit aange
nomen. De Unie van Utrecht was hun oorlogs-bondgenoot- 
schap, dat echter ook ruim twee eeuwen lang in vredestijd 
heeft moeten dienen. Overstemming was in de vergadering 
van de lasthebbers der provinciën, de Staten-Generaal, niet 
mogelijk, door overreding en overtuiging moest eenstem
migheid worden bereikt. Daarbij waren die afgevaardigden 
der Staten-Generaal nog gehouden aan hun lastgeving, en 
alvorens daarbuiten te kunnen gaan, aan ruggespraak met 
wie hen hadden afgevaardigd. En in de onderscheidene 
provinciën waren de Staten dan nog weer gebonden aan 
het oordeel van degenen die hen samenstelden, met name 
aan dat van de vroedschappen der steden. Zo kon de mach
tigste stad van de meest invloedrijke provincie, Amsterdam, 
uiteindelijk in de Republiek der Zeven Verenigde Neder
landen zulk een overheersende positie innemen, dat de re
genten van Amsterdam zich niet zonder reden de koningen 
van Holland achtten.

Toen na 1795 de eenheidsstaat (aanvankelijk de „één en 
ondeelbare” Bataafsche Republiek, later het Koninkrijk 
Holland) werd. gevestigd, verdween deze provinciale sou
vereiniteit. Van de snel opeenvolgende staatsregelingen 
vernederde die van 1798 de gewesten tot de positie van ge
heel van het centrale gezag afhankelijke administratieve 
lichamen, die van 1801 herstelde ze weer in lichamen met 
eigen, wezenlijke, zij het uiteraard uitsluitend inwendige, 
bevoegdheid, die van 1805 bracht daarin weinig verande
ring, onder die van 1806 verloren ze echter vrijwel alle in
vloed, terwijl de inlijving in 1810 ons onder het Franse 
keizerlijke departementale bestel bracht. ■

In 1814 wilde men herleving van het oude provincialisme 
beslist verhinderen. De Staten werden belast met de uit
voering der wetten en bevelen omtrent de bevordering van 
godsdienst, openbaar onderwijs en armbestuur,. de aanmoe
diging van de landbouw, de koophandel en de industrie en 
omtrent wat hun verder zou worden opgedragen. Verder

Mr G A. 
DIEPENHORST
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werd hun weliswaar overgelaten de beschikking en beslis
sing van alles, wat tot de gewone inwendige politie en oeco- 
nomie behoort, maar hun verordeningen ter zake waren 
onderworpen aan de goedkeuring van de Souvereine Vorst. 
Verder kregen zij een taak in het beheer van andere dan 
Rijkswaterstaatswerken en het toezicht over de water
schappen e.d. Maar.. . .  eigen financiële middelen hadden ze 
niet. De kosten van hun beheer moesten ze aanvragen bij 
de Regering, die ze, maar eerst na goedkeuring harerzijds, 
op de Rijksbegroting bracht. Zo kon dus van een zelfstan
dig provinciaal beleid geen sprake zijn. Daar kwam nog bij, 
dat Koning Willem I er niet tegen op zag via de Gouver
neurs der provinciën als zijn vertegenwoordigers allerlei 
aanwijzingen aan de provinciale besturen te geven.

Bij.de grondwetsherziening van 1815 bleven de bevoegd
heden der Staten practisch dezelfde, maar zij behoefden 
niet meer alle middelen van het Rijk te krijgen: onder 
overigens zeer beperkende voorwaarden kon hun worden 
toegestaan voor zekere provinciale. werken zelf de midde
len te verschaffen.

De grondwetsherziening van 1848 bracht in een en ander 
geen principiële wijziging, zij het dat de provinciën thans 
een gedeeltelijk eigen begroting kregen. Zo bleef de wet
gever, die in 1850 de provinciale wet tot stand bracht, be
perkt in zijn mogelijkheden. Terwijl gemeentelijke veror
deningen in het algemeen alleen achteraf kunnen worden 
geschorst of vernietigd, werd de provincie gebonden aan 
voorafgaande goedkeuring der Regering op haar verorde
ningen. Terwijl de gemeenteraden zo vaak bijeenkomen 
als zij willen, konden de Staten slechts tw;ee zittingen per 
jaar houden.

De grondwetsherziening van 1887 bracht de mogelijkheid 
tot aanmerkelijke verruiming van de positie der provincie, 
maar ook na de herziening der provinciale wet in 1905 ble
ven tot op heden de beide genoemde beknottingen van de 
bewegingsvrijheid der provinciale overheden nog steeds 
bestaan.

Met name de beperking van het bijeenkomen der Provin
ciale Staten tot een tweetal zitingen van enkele dagen per 
jaar heeft ten gevolge, dat het provinciaal bestuur in de 
ogen der bevolking, en gedurende lange tijd ook in feite, 
een zuiver administratief karakter draagt. Daar de burgerij 
er niet regelmatig mede wordt geconfronteerd, leeft het 
niet voor haar.

Rijk en gemeenten hebben een veel breder ontplooiing 
van hun taak werkelijkheid zien worden. De burger heeft 
daarmede, dagelijks te maken. Met de provincie niet. Tus
sen Rijk en gemeente bleef voor haar niet zoveel plaatsruimte 
over.

■ Vandaar: een in de ogen der bevolking tussen Rijk en 
gemeente doodgedrukt administratief lichaam.

Meer armslag.

Het is duidelijk, dat uit de kring der provinciale bestuur
ders dan ook wordt aangedrongen op wegneming der beide 
genoemde belemmeringen. Provinciale Staten moeten vrij, 
en dus veel vaker dan twee maal per jaar kunnen verga
deren. Het dagelijks beleid moet niet uitsluitend bij Gede
puteerde Staten( in België met een duidelijk sprekende 
term „Bestendige deputatie” genoemd) liggen, maar voor 
bepaalde zaken moeten vaste commissies kunnen worden 
ingesteld, waarin ook leden der Staten buiten gedeputeer
den zitting hebben.

De begeerte gaat ook uit naar meer eigen inkomsten. 
Thans is de provincie aangewezen op

a. een beperkt eigen belastinggebied: ten hoogste 60 
resp. 50 opcenten op de hoofdsom der grondbelasting 
resp. der personele belasting,

b. retributies en leges,

c. haar aandeel in het provinciefonds.

Laatstgenoemd fonds wordt gevoed met 0.07% van 
twaalf Rijksbelastingen. Het wordt jaarlijks geheel ver
deeld en uitgekeerd, voor 1/3 naar de maatstaf van de op
pervlakte van elke provincie, 1/3 naar die van haar aantal 
inwoners en 1/3 in elf gelijke delen. Deze verdeling lijkt 
niet zo dwaas, maar nog onlangs klaagde de Commissaris 
der Koningin in de provincie Groningen, dat zijn provincie 
met in verhouding tot haar oppervlakte en bevolkingstal 
veel waterstaatswerken, aan haar aandeel veel en veel te 
weinig heeft.

Voor het naar eigen keuze ter hand kunnen nemen van 
regionale en culturele belangen e.d. zal de provincie over 
meer ook naar eigen keuze aan te boren bronnen van inkom
sten moeten beschikken.

Doet de provincie dan nu niets?

Intussen, al weet de gemiddelde burger van de activiteit 
der provincie niet veel af, en al is er dan bij insiders een 
begeerte nast' de mogelijkheid tot breder armslag, aan de 
andere kant stelle men zich hetgeen de provinciën doen 
ook niet al te beperkt voor.

H. M. OLDENHOF
Burgemeester van Ede 
Lijstaanvoerder in de 
Statenkieskring Ede
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Dat de provincie èn door eigen waterstaat (naast de 
Rijkswaterstaat) èn door haar bevoegdheden met betrek
king tot de waterschappen, veenschappen en veenpolders 
een belangrijke positie in ons vaderlandse waterstaatswe
zen („nat” en „droog” ) inneemt, is velen, met name die ten 
plattelande wonen en werken, allicht niet onbekend.

Verder zijn de provinciale besturen belast met het zo 
belangrijke toezicht op de financiën der gemeenten. De ge
meentelijke begroting en allerlei besluiten met financiële 
•gevolgen behoeven de goedkeuring van Gedeputeerde Sta
ten. Omdat gedeputeerden hier aan de trouwtjes trekken 
en voor hun beleid terzake geen verantwoording schuldig 
zijn aan de Provinciale Staten, is deze provinciale taak 
er dan al weer één, waarvan slechts een beperkte katego- 
rie, n.1. de bij het gemeentebestuur betrokkenen, meer 
rechtstreeks iets bemerkt.

Overeenkomstig staat het met de belangrijke taak, welke 
in vele gevallen van administratief geschil tussen burger en 
gemeentebestuur aan gedeputeerden is toebedeeld. Ook 
hiervan bemerken anderen dan belanghebbenden niet al 
te veel, en ook terzake van de wijze waarop zij deze taak 
vervullen, zijn G.S. geen verantwoording schuldig aan de 
volle Staten;

Maar buiten waterstaat, controle van gemeenten en ad- 
ministratief-rechtelijke beroepsinstantie te zijn, is er nog 
heel wat meer waarmede de provinciale overheid van doen 
heeft.

De provinciën moeten zorgen voor voldoende plaatsruim
te voor krankzinnigenverpleging. Noordholland heeft uit 
dien hoofde eigen gestichten, de drie noordelijke provin
ciën hebben gezamenlijk de kolonie voor gezinsverpleging 
„Beileroord” tot stand gebracht; de andere provinciën geven 
de voorkeur aan contracten met gemeentelijke en particu
liere gestichten. Het is duidelijk, dat dit verschil in beleid 
althans kan samenhangeïi met verschil van principieel in
zicht.

De provincie Groningen heeft deel in het Provinciaal, 
Stads- en Academisch Ziekenhuis in haar hoofdstad.

Noordbrabant, Overijssel en Groningen hebben vanouds 
een belangrijk provinciaal wegennet. Ook andere provin
ciën hebben zich sinds 1934 op dit terrein bewogen.

In Zuid- en Noordholland, Utrecht, Overijssel, Friesland 
en Groningen vindt men provinciale scheepvaartkanalen.

Noordholland en Groningen hebben veel provinciale be
moeienis met zeeweringen.

De haven van Delfzijl is provinciaal.
Zeeland onderhoudt stoombootveren.

A. ROERDINK
Lijstaanvoerder 

in de Statenkieskring 
Doetinchem

Friesland verzorgt de gehele boezembemaling provin
ciaal.

Alle provinciën hebben zich op den duur diepgaand inge
laten met de electriciteitsvoorziening, hetzij door eigen be
drijven te stichten, hetzij door zich daarbij financieel te in
teresseren.

De meeste provinciën werken mede in de drinkwatervoor
ziening; Zeeland ook in die met gas.

Laatstgenoemde,provincie exploiteert ook tramwegen.
Overijssel en Noordholland namen ontginningen ter hand, 

Groningen de landaanwinning.
In de drie noordelijke provinciën vindt men provinciale 

keuringsdiensten van waren.
Friesland houdt een provinciale bibliotheek in stand. Het 

is trouwens bekend, dat hier de provinciale overheid bij
zonder in de gewestelijke cultuur is geïnteresseerd.

Door het uitvaardigen van strafverordeningen en gelde
lijke steun voor aankoop hebben de provinciën zich ingela
ten met monumentenzorg, het behoud van natuurschoon en 
het tegengaan van ontsiering van het landschap.

In verscheidene provinciën zijn Economisch-Technologi- 
sche Instituten opgericht, welke een belangrijke rol kun
nen spelen in de voorlichting op het gebied der vestiging 
van bedrijven, de opvoering van hun efficiency e.d.

De opsomming, hier aan de hand van het in 1947 ver
schenen Handboek voor het Nederlandse Provincierecht 
van Mr S. J. R. de Monchy gegeven, is allicht niet meer ge
heel volledig, maar geeft toch wel een beeld van wat er al 
zo aan provinciale activiteit reeds te koop is.

De zo zeer in omvang en betekenis toegenomen planolo
gie (streekplannen e.d.) heeft de betekenis en invloed der 
provincie ook weer doen groeien.

Verder kwamen na de oorlog zogenaamde opbouworga- 
nen tot stand, waarin op sociaal en cultureel gebied aller
lei activiteiten worden gebundeld, aangemoedigd en ge- 
steund.-De vraag is, of hier zelfs niet te ver wordt gegaan. 
Althans worden hier met name in a.r. kring waarschuwen
de stemmen gehoord, welke ook in de leidraad voor een
a.r. provincieprogram doorklinken (men zie aant. 4 bij art. 
7 en aant. 2  bij art. 10). Het gaat er om, dat dit geen in
stellingen van zuiver particulier initiatief meer zijn. Daar
om dient op haar samenstelling en werkzaamheid nauw
lettend te worden toegezien. De omvang van de taak der 
overheid, de grenzen tussen staat en „maatschappij” , een 
uiterst principiële aangelegenheid, is hier in geding.

Ook in haar subsidiebeleid kan de provinciale overheid 
uiteraard een belangrijke taak ten opzichte van het leven 
des volks in zijn provinciale verbanden vervullen.
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Mr ELING VISSER
Lijstaanvoerder 

in de Statenkieskringen 
Arnhem, Nijmegen, Tiel 

en Wycen

De verzwakking 
van het cijfer kan al
leen maar worden 
opgeheven door ver
meerderde krachts
inspanning van wie 
trouw bleven taan het 
oude vaandel, door 
een sterke overtui
ging omtrent de 
juistheid van ons 
politiek streven, door 
een vast vertrouwen 
dat een A.R. Staat
kunde tot heil van 
land en volk strekt. 
Bovenal door een 
onwankelbaar ge
loof, dat wij ook in 
dezen arbeid werk
zaam mogen zijn in 

overeenstemming 
met wat God van ons 
verlangt.

H. COLIJN, 1931.

Mr B. DIJSTRA
Lijstaanvoerder 

in de Statenkieskring 
Zutphen

K. NIEROP Kzn. Sr
Lijstaanvoerder 

in de Statenkieskringen 
den Helder en Hoorn

Nog meer verlangens.

Is er dus een niet eens zo beperkt provinciaal werkter
rein, in vele kringen leven verlangens naar meer. In onder
scheidene zowel particuliere beschouwingen als officiële 
rapporten zijn die neergelegd. De verlangens zijn in de uit
werking niet gelijk. Bovendien gaat 'het hier in eerster in
stantie om een aangelegenheid van landspolitiek. De wens 
is n.1., dat het Rijk heel wat taken aan de provincie zal 
overdragen. En daarvoor is uiteraard medewerking van de 
wetgever, dus van Regering en Staten-Generaal, vereist. 
Het is dus eigenlijk een kwestie, welke bij de verkiezin
gen voor de Staten-Generaal speelt.

Toch zwijgt ook de leidraad voor een a.r. provinciepro- 
gram er niet over. Naar anti-revolutionair inzicht is de pro
vincie niet alleen een vast in onze historie gewortelde, 
maar ook een in het geheel van het Nederlandse staatsbe
stel onmisbare bestuursgemeenschap van eigen karakter, 
het laatste omdat de gedachte der decentralisatie, welke 
aan de inrichting van onze staat ten grondslag ligt, daar
aan uit principiële overwegingen ten grondslag moet blij
ven liggen.

Behalve dat de provinciale overheid haar huidige be
voegdheden en taken voortvarend en volijverig behoort te 
hanteren en te vervullen, waren b.v. aan haar over te dra
gen:

le. het toezicht op de volkshuisvesting en de weder
opbouw;

2 e. de bevordering van de economische ontplooiing en 
openlegging;

3e. de behartiging van het geneeskundig toezicht op de 
volksgezondheid;

4e. het toezicht op de behartiging der maatschappelijke 
zorg;

5e. de arbeidsbemiddeling;
6 e. de werkverruiming;
7e. het toezicht op het archiefwezen;
8 e. het bosbeheer.

De moeite waard.
Het zal uit het voorgaande duidelijk zijn, dat de taak van 

de provinciale overheid toch niet zó onbelangrijk of zó 
zuiver administratief is als niet zelden wordt aangenomen. 
Bovendien is het geenszins uitgesloten, dat zij zich breder 
zal gaan ontplooien.

Daarom zijn de verkiezingen voor de Provinciale Staten, 
welke uit hun midden de Gedeputeerde Staten aanwijzen, 
dan ook zeker de moeite waard. Ook in die colleges gaat 
het om gewichtige zaken,-omtrent wat de overheid zal ter 
hand nemen, en hoe, en wat niet.

En nu, God als Schepper heeft de enige Souverein wil
len zijn, Wiens gebod over alles gaat. Menselijk gezag 
daarentegen is naar zijn aard beperkt. Geen opperheer
schappij van de kerk mag er zijn, evenmin van dé weten
schap, van de staat of wat dan ook in deze geschapen we
reld. De staat behoort de „maatschappij” niet te tyrannise- 
ren noch haar op te slorpen. Hij heeft een weliswaar ge
wichtige, maar beperkte taak. Bij de vervulling van die 
taak heeft ook de provinciale overheid er zich bewust van 
te zijn, dat haar ambt door God is ingesteld, dat Hij haar 
bekleedde met gezag, dat zij regeert bij Zijn gratie, dat Zijn 
wil richtsnoer voor haar bestuursbeleid dient te zijn, dat 
zó alleen oo'k in de provincie de juiste uitoefening van het 
overheidsgezag en de handhaving van de rechten en vrij
heden der bevolking gewaarborgd en haar welzijn gediend 
worden (art. 1 van de leidraad voor een a.r. provinciepro- 
gram).

Zie, daarin ligt de betekenis van de verkiezingen voor de 
Provinciale Staten!
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Een eeuw was nodig
C. D . V A N  O O STE N

Dat de politieke jongerenorganisaties 
van 'betrekkelijk jonge datum zijn be
hoeft niet te verwonderen. De partijen, 
die in het politieke leven hier te lande 
optreden, zijn nog. niet zo oud. En eerst 
door het werk van de georganiseerde 
partijen is het gekomen tot de organi
satie van de jongeren op politiek terrein. 
Er is een merkwaardige wisselwerking 
tussen de langzame uitbreiding van het 
kiesrecht en de toenemende politieke or
ganisatie.

Slechts heel langzaam is de deur van 
het stemlokaal opengegaan. Het heeft 
een eeuw geduurd, voordat zij het volk 
toegang tot de stembus gaf.. Groen van 
Prinsterer sprak niet voor niets van 
„het volk achter de kiezers” . Korter en 
duidelijker kon de toestand niet onder 
woorden worden gebracht.

Wie waren dan die kiezers,- waar het 
volk achter weggedrukt werd? Tot 1848 
waren dat de leden der Kiescolleges, die 
gekozen werden door de „gezeten bur
geren” , die een bepaald bedrag in de di
recte belastingen betaalden. Een aantal 
burgers koos door middel van stembrief
jes, die aan de huizen „van wege de re
gering” opgehaald werden, een kiescol
lege, dat op zijn beurt de gemeenteraad 
zou aanvullen. Verkiezing van een ge
meenteraad vond nimmer plaats, aan
gezien de leden voor het leven benoemd 
werden. Slechts bij overlijden of vertrek 
vond een verkiezing ter vervulling van
de vacature plaats. Maar......  aan deze
verkiezing namen niet alle leden van het 
Kiescollege deel. Een hoogst merkwaar
dige bepaling waakte nog weer tegen te 
grote invloed van „de” burgerij via de

J. DE JONG Czn
Lijstaanvoerder in de Statenkieskring 

Hilversum

Mr A. BRUCH
Lijstaanvoerder in de Statenkieskring 

den Helder en Hoorn

kiescolleges. Zodra de leden van het col
lege bijeen kwamen moesten zij een num
mer trekken. Degenen, die een oneven 
nummer trokken konden naar huis gaan. 
Zij waren niet waardig gekeurd hun 
stem uit te brengen.

In vereniging met de adel en de 
landelijke stand kozen de stedelijke ge
meenteraden de Provinciale Staten en 
deze kozen op hun beurt de leden van 
de Tweede Kamer der Staten-Generaal 
(omdat hier trapsgewijze te werk werd 
gegaan spreekt men van „getrapte ver
kiezingen” ). De leden der Eerste Kamer 
werden door de Koning benoemd.

De grondwetswijziging van 1848 bracht 
op dit punt grote veranderingen. Recht
streekse verkiezingen werden ingevoerd. 
De kiescolleges verdwenen. Slechts voo.r 
de Eerste Kamer werd het stelsel van 
getrapte verkiezingen ingevoerd. De 
Provinciale Staten kregen tot taak de 
leden dezer Kamer te kiezen. Dit stelsel 
is tot nu toe gehandhaafd.

Maar al brachten de Grondwet 1848 
en de Kieswet-Thorbecke van 1850 grote 
verbeteringen, het volk als zodanig bleef 
van het kiesrecht verstoken tengevolge 
van de eis, dat om dit recht te bezitten 
men een zekere som in de directe be
lastingen moest betalen. Dientengevolge 
misten dan ook verschillende leden van 
de Tweede Kamer het kiesrecht.

De Grondwet van 1887 bracht opnieuw 
verruiming van het kiesrecht, door ver
laging van het te betalen bedrag in de 
belastingen. Dit was evenwel een voor
lopige regeling. De Grondwet eiste na
dere wettelijke voorzieningen op dit 
stuk. Na een verbeten strijd tussen dc

voor- en tegenstanders van een wets
voorstel van Minister Tak van Poort
vliet, de takkianen en de anti-takkianen, 
een strijd die splitsing bracht in de anti
revolutionaire partij, bracht Minister 
Van Houten in 1896 de nieuwe Kieswet 
in het Staatsblad.

De grondwetsherziening van 1917 
bracht het algemeen Kiesrecht en het 
stelsel van de evenredige vertegenwoor
diging.

Hoewel de grote verbeteringen op het 
gebied van het onderwijs, alsook de om
wenteling in de wereld van het verkeer 
en niet in het minst de langzamerhand 
verbeterende sociale omstandigheden 
evenzovele factoren waren, die gunstiger 
klimaat schiepen voor het organiseren 
van de jeugd, is n.m.m. de ontwikkeling 
van het kiesrecht, de uitbreiding daar
van, een van de voornaamste factoren 
geweest, die hier gunstig hebben ge
werkt.

Werd tot 1917 de aandacht van de 
ouderen voornamelijk gevraagd voor de 
politieke activiteit en kon eerst na de 
consolidatie van de in dat jaar verkre
gen wijzigingen in sterkere mate de be
langstelling van de jeugd worden ge
vraagd, toch waren ook reeds voordien 
in anti-.revolutionaire kring jongeren
clubs gevormd. Tegen de eeuwwisseling 
verrezen enkele propagandaclubs. Deze 
hadden een tweeledig doel: bestudering 
van algemeen politieke vraagstukken en 
■het verlenen van .hand- en spandiensten 
bij verkiezingen. In 1902 kwam het zelfs 
tot de oprichting van een bond van de 
clubs, waarvan er toen zes bestonden. 
Uitgegroeid is deze bond nimmer.

In 1929 trad de A.R.J.A. voor het voet
licht. De propagandaclubs uit de twin
tiger en dertiger jaren bereidden met de 
A.R.J.A. in zekere zin de bodem voor de 
tegenwoordige nationale organisatie van 
de A.R.J.O.S.

Mr O. VAN WIJK
Lijstaanvoerder in de Statenkieskring 

Nieuwer Amstel
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Jubileumklanken,

Het 75-jarig bestaan van de A.R . Partij heeft vele  
pennen in beweging gebracht. Voor- en tegenstanders 
hebben in breedvoerige artikelen bëschouwingen ge
wijd aan de betekenis, welke onze partij in het staat
kundig bestel van ons land heeft gehad en nog heeft.

In „De Hervormde Kerk”, weekblad voor Hervormd  
Nederland, heeft Ds L. H. Ruitenberg op de voor
pagina een beschouwing gegeven, waarin hij spreekt 
van drie redenen tot dankbaarheid.

Hij schrijft o.m.:

„De Antirevolutionnaire Partij heeft — onbedoeld, 
want zij wilde géén kerkelijke partij zijn — de Her
vormde Kerk ertoe verplicht ook hét politieke -leven 
als zodanig onder bijbels licht te zien. Het heeft wel 
lang geduurd, voor dit tot openbaring kwam, maar 
het kwam tenslotte, na 1945 toch. Toen stelde de Ge
nerale Synode organen in, die opdracht kregen het 
politieke maatschappelijke leven onder kerkelijk ge
zichtspunt te benaderen.

Hierin ligt, ook voor hen, die de conclusies van de 
A.R.-partij afwijzen, reden tot dankbaarheid. Een 
dankbaarheid, die men eerst duidelijk beseft, wan
neer men het gebrek aan theologisch-politiek denken 
in het buitenland ervaart. Een gebrek, waar alle par
tijen in het buitenland in Nederlandse ogen hun 
moeite mee hebben.

'Een tweede reden tot dankbaarheid is, dat de A.R.- 
partij het duidelijkst van alle partijen gewaakt heeft 
tegen overheersing van de Overheid over het geeste
lijk leven,. zonder tot een strikt neutrale overheid te

vervallen. De schoolstrijd, die immers de directe aan
leiding tot het oprichten van het Centraal Comité 
was, heeft hier zuiverend en stuwend gewerkt. Daar
door is het mogelijk geworden, dat wij in Nederland 
een vrijheid hebben op dit gebied, die men elders 
vreest of waar men jaloers op is. Zeker, in Hervorm
de kringen leeft de beduchtheid, dat deze vrijheids- 

- drang tevens een geestelijk uithollingsproces van de 
Overheid betekent. Dit zo volstrekt principieel stel
len van de ouderlijke vrijheid op het onderwijs heeft 
het besef van gemeenschappelijke verantwoordelijk
heid en van geestelijke samenhang doen verminde
ren. Het heeft zich ook uigebreid op andere ge bieden. 
Ook wie zich tegen dit automatisme verzet, moet toe
geven, dat zonder de taaie strijd der Anti-revolutio- 
nairen het grote goed van dit soort geestelijke vrij
heid niet of anders veroverd zou zijn geworden.

Dankbaarheid mag, in de derde plaats, uitgaan 
naar het feit, dat voor een grote groep van-onze kerk 
de A.R.-partij rondom 1890 de voornaamste kracht
centrale was, die actief bezig was met de sociale vra
gen. Het eerste christelijk-sociale congres van 1891 
werd practisch, zij het op verzoek van „Patrimonium” 
door de A.R.-partij georganiseerd. De sociale bewust
wording onder hen, die het socialisme verwierpen, is 
er stellig door bevorderd. Het blijkt tevens, dat deze 
partij een stuk sociale strijd van minder-geachte 
groep, de „kleine luyden” , was. Sociaal is het van 
groot belang geweest, dat de A.R.-partij de woorden 
vond om deze groep zichzelf te doen vinden.”

Natuurlijk heeft de schrijver ook wel bedenkingen. 
W ij gaan daarop nu niet in. W e l willen we nog een 
tweetal citaten geven. In de eerst plaats dit:

G. H. HOYTINK
Lijstaanvoerder in de Statenkieskringen 

Alkmaar, Veisen en Zaandam

G. BAAS Kzn -
Lijstaanvoerder in de stad Amsterdam 

(geen massamens)

Dr P. G. KNIBBE
Lijstaanvoerder in de Statenkieskring 

Leiden
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A. HOEK N. VAN DE BRUGGEN S. HAMMER
Lijstaanvoerder in de Statenkieskring 

Delft
Lijstaanvoerder in de Statenkieskring Lijstaanvoerder in de Statenkieskring 

Dordrecht Ridderkerk

„Het mag bekend verondersteld worden, dat juist 
de A.R.-partij hartelijk genegen is mede te werken 
tot het vormen van één christelijke volkspartij.”

En tenslotte de alinea, waarmede het artikel be
sloten wordt:

„Hoe het ook zij, de verschillen onder ons in poli
tiek opzicht mogen ons bij de' viering van het vijfen
zeventig jarig bestaan van de Anti-revolutionaire 
partij niet verhinderen te zeggen, dat wij weten, hoe
veel onbaatzuchtige en in het christelijk geloof ge
fundeerde activiteit door deze partij is gewekt. Onze 
kerk telt actieve en openlijke aanhangers van alle 
niet-R.-katholieke en niet-communistische partijen. 
Toch zullen er weinigen zijn, die op de hierboven 
vermelde gronden niet instemmen met een woord 
van dankbaarheid, dat over soms hoge muren van 
verschil ook over de goede dingen gesproken dient te 
worden.”

Goed en schoon instrument.

Ook in het „Gereformeerd W eekblad” (voor den op
bouw van het Gereformeerde leven) wordt aandacht 
aan het jubileum van onze partij geschonken. Prof. dr 
Herman Ridderbos herinnert aan de vele jubilea, 
welke dit jaar gevierd staan te worden en schrijft 
dan:

„Het is niet toevallig, dat wij in deze jaren voor 
deze jubilea staan. Want voor 75 en 100 jaar was er 
in Nederland iets aan de gang, een opwaking van het 
besef van verantwoordelijkheid, een herleving van 
Calvinistische levensovertuiging. Het is uitermate 
boeiend en vruchtbaar daarmee weer in aanraking te 
komen. Toch kan een jubileum niet enkel bestaan in 
het horen van de oude gevleugelde woorden. Wij le
ven in een nieuwe tijd. Wij hebben telkens her-oriën- 
tatie nodig. En als op jubilea als deze eigenlijk alleen 
maar uit het verleden gesproken kan worden, gaat 
men met een beklemmend gevoel naar huis. De kunst 
van deze jubilea lijkt mij het besef te versterken, dat

het oude beginsel de kiemkracht heeft voor nieuwe 
tijden en nieuwe beslissingen.

Daarom wensen wij — om te beginnen — aan de 
Anti-Rev. Partij een vruchtbaar jubileum. Het is niet 
eenvoudig een politieke partij te hebben en te hou
den, waarvan de leden eigenlijk niets anders gemeen
schappelijk hebben dan het begeren, christendom en 
politiek met elkaar te verbinden. In de eerste plaats 
niet, omdat deze mensen overigens zo ontzaglijk uit
eenlopende politieke belangen hebben; en in de 
tweede plaats niet, omdat het verband tussen chris
tendom en politiek een zaak is, die dieper verankerd 
ligt dan voor een succesvolle politieke propaganda 
dikwijls bevorderlijk schijnt. Daarom te meer achten 
wij het een dankzegging (en in die zin ook een jubi
leum) waard, dat in het Nederlandse volk tot op de 
huidige dag een groep mensen is, die menen dat de 
band tussen christendom en politiek het eerste crite
rium moet zijn voor een politieke partij. Dat hierin 
kracht schuilt voor het gehele volk, heeft de geschie
denis van de A.R.-partij duidelijk geleerd. Daarin 
staan bladzijden geschreven, die tot het beste van on
ze nationale geschiedenis behoren. Wij hopen, dat er 
nog zoveel Calvinisme in onze generatie schuilt, dat 
zij op haar beurt het ideaal en de opdracht, die daarin 
schuilen, niet zal prijs geven. En dat daarom het goe
de en schone instrument, dat wij daarvoor in de A.R.- 
partij ontvangen hebben, in onze handen niet stomp 
of onbruikbaar zal worden, maar het middel zal blij
ven om de christelijke levensovertuiging op krachti
ge en duidelijke wijze tot uitdrukking te brengen in 
het politieke leven van ons volk.”

c*
A.R. Partij en democratie

Ook „Vrij Nederland” , dat zich noemt een „onaf
hankelijk weekblad” , doch dat toch steeds optreedt 
als socialistisch, vaak zelfs links-socialistisch orgaan, 
laat het jubileum van de A .R . Partij niet ongemerkt 
voorbijgaan.

Ds L. H. Ruitenberg heeft ook hierin een artikel 
geschreven en wel onder de titel „Lof van een tegen
stander”.
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Daarin lezen we o.a.

„De A.R. Partij ging vóór in de bewustmaking van 
ons volk in politiek opzicht en heelt onmiddellijk èn 
middellijk zeer veel bijgedragen tot een goede poli
tieke training van brede lagen der bevolking. Een 
training, die onmisbaar is voor de democratie.

Er is meer: de A.R.-partij heeft de democratie in 
Nederland wel op een zeer bijzondere wijze gediend. 
Er zijn democraten en democraten. Er zijn mensen, 
die de democratie slechts gebruiken voor eigen doel
einden, maar er innerlijk vèr van staan. De A.R.-par
tij weet, dat politieke democratie eis is voor de mens, 
die in vrijheid tot God wil komen. Zij heeft'van het 
allereerste begin af — ja daaraan dankt zij voor een 
goed deel haar bestaan •—• geweten, dat de staats
macht gevaren in zich bergt en dat er grenzen, ja 
duidelijke grenzen aan deze macht gesteld moeten 
worden. Dat was de kern van haar streven en daar
door tevens de motor tot waarachtig democratische 
vormgeving.

Wij gaan verder in onze lof. Wie in het buitenland 
gesprekken houdt, bemerkt, dat men zich daar over 
niets zo bezorgd moest maken als over het ontbreken 
van een partij als de A.R.-partij hier te lande. Want 
dit leerde deze partij aan ons politieke leven: dat fei
ten en gebeurtenissen, belangen en anonyme krach
ten niet het laatste woord in de politiek hebben, 
maar geestelijke krachten. Daarom zocht zij voor 
zichzelf de principiële grondslag van de Bijbel.

Nu gaan wij hier niet vechten over de wijze, waar
op de A.R.-partij in verleden en heden deze gedachte 
uitgewerkt heeft. Daar zou dezerzijds véél op aan te 
merken zijn. Maar dat neemt niet weg, dat de A.R.- 
partij een probleem aan de orde stelde en is blijven 
stellen, dat indertijd haast vergeten werd en thans, 
als wij goed zien, actueler is dan ooit. Het probleem 
n.1. van de geestelijke grondslagen van volk en bewe
ging.

De omringende landen kennen geen A.R.-partij. Zij 
kennen derhalve ook niet in andere partijen de wor
steling om de dingen, die onze A.R.-partij aan de or
de stelt. Ironie: zonder A.R.-partij zou in Nederland .. 
een doorgebroken Partij van de Arbeid niet mogelijk 
zijn geweest. Zie Frankrijk. Zie Duitsland.”

Bijna zouden we verlegen worden onder die lof. Eén 
ding begrijpen we niet: als die A.R. Partij dan van

zo grote betekenis geweest is en nog is en als we dan 
letten op de toestanden in Frankrijk en Duitsland, 
moest de schrijver dan niet komen tot de conclusie: 
stemt Anti-Revolutionair?

Een vertegenwoordiger van de Partij van de Arbeid 
(een doorbraak-man) betoogde eens in een raadsver
gadering: In de vorige eeuw was er een „noodsituatie” 
en toen was er plaats voor een A.R. Partij. Die nood
situatie is er nu niet, dus nu kan zij verdwijnen. Maar 
als zulk een noodsituatie dan weer eens terugkeert, 
alg’ we hier een toestand krijgen als in Frankrijk, 
moeten we dan waar weer gauw een A.R. Partij gaan 
oprichten? Kunnen we dan niet beter doen er voor te 
zorgen, dat die partij haar taak blijft vervullen?

C onsequent

In hetzelfde nummer van „V rij N ederland”  heeft 
prof. mr W. F. de Gaay Fortman gelegenheid gekregen 
een groot artikel te schrijven over „Driekwart eeuw 
Anti-Revolutionaire Partij”. Dat is belangrijk.

De hoogleraar schrijft o.m.:

„De anti-revolutionair leeft uit de vaste overtui
ging, dat in de staatkunde niet alleen het persoonlijk, 
doch ook het georganiseerd optreden zich moet stel
len onder de tucht van het Evangelie. God legt beslag 
op het gehele mensenleven. Ook de instellingen, 
waarin het leven van de wereld zich voltrekt, moeten 
gekerstend worden. Wij hebben de voortdurende 
plicht na te speuren hoe de schatten van het Evange
lie voor deze kerstening kunnen worden gebruikt. . .

Wie voor Christelijke partij formatie is, doet niet 
anders dan uitspreken, dat het Christelijk geloof in 
de historische situatie, waarin hij zich bevindt, mede 
als consequentie heeft het zich voegen bij een politike 
partij, die meent, dat in de bijbel ook richtlijnen voor 
haar staatkundig beleid zijn te vinden. Dit inzicht 
kan soms bittere strijd met mede-Christenen nood
zakelijk maken, tot het ontzeggen van de Christen- 
naam zal het nimmer mogen leiden. En het blijft on
noemelijk bitter.

Men zegt wel eens, dat Christelijke partijen voor 
de zaak van het Evangelie zo gevaarlijk zijn. Het 
lijkt mij, dat zij daarvoor ten minste niet gevaarlijker 
zijn dan partijen, die bewust geen Christelijke partij 
zijn-----
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Prof. De Gaay Fortman besluit zijn artikel met de 
woorden:

„Na de oorlog heeft men zich wel eens verwonderd, 
dat velen, die men „progressief” achtte, A.R. waren 
en bleven. De verklaring van dit verschijnsel ligt 
in een woord van Groen: „In beginsel is elke Christen 
anti-revolutionair” .

G esch ieden isvervalsin g

De pagina’s, die „H e t  V rije V o lk ”  heeft gewijd 
aan het vraagstuk van de ouderdomsvoorziening, na
dat het advies van de S.E.R. bekend geworden was, 
herinneren aan de methoden van het vroegere so- 
ciaal-democratische dagblad „Het Volk”.

Zo lezen we o.m.:
„Onder de druk van de socialistische actie in en 

buiten het parlement kwam de regering in 1911 ein
delijk met een wetsontwerp. Het was de Invaliditeits
wet van Minister Talma, waarin tevens een voorzie
ning voor de oude dag was opgenomen..

Talma heeft in eigen kring veel weerstand moeten 
overwinnen. . . .

Bij het in werking treden van de Invaliditeitswet 
zouden de zeventig jarigen en ouderen een kosteloze 
rente krijgen. Zij hadden immers van te voren geen 
premie kunnen betalen.

Dank zij een amendement van de socialistische 
Kamerfractie is deze overgangsmaatregel in 1913 in
gevoerd. De eigenlijke Invaliditeits- en ouderdoms- 
verzekering kwam wel in het Staatsblad te staan, 
maar zij zou eerst zes jaar later in werking treden.”

Welk een valse voorstelling van zaken. Geen woord 
over de door de sociaal-democraten gevoerde ob
structie; geen woord er over, dat Minister Talma het 
bovenvermelde amendement-Duys heeft overgeno
men; maar bovenal: geen woord over het feit, dat dat 
amendement slechts betekenis kreeg, doordat de wet 
werd aangenomen. Maar hoe? Met 54 tegen 35 stem
men, rechts tegen links. Alle sociaal-democraten 
stemden tegen!! Waarom zwijgen de doorbraak-Chris- 
tenen als hun omgaan zulke onwaarachtige voorlich
ting geeft?

E. A . P O L E T
Lijstaanvoerder in de 

Statenkieskring Gouda

32 Lijstaanvoerders
Met niet minder dan 32 lijstaanvoerders neemt de 

Anti-revolutionaire Partij aan de komende Staten
verkiezingen deel. Alleen in het Noorden en in het 
Zuiden van ons land heeft men met een lijstaanvoer
der volstaan. In Friesland is dat Mr D. Okma. In Gro
ningen is dat A. W. Biewenga Wzn. en in Drente J. 
Smallenbroek. In Zeeland is de actie geconcentreerd 
rondom A. Schout en in Limburg is een C.H. lijst
aanvoerder. Wij brengen in Limburg als regel be
duidend meer stemmen uit dan de C.H., maar het 
schijnt een soort traditie te worden dat daar steeds 
een C.H.-man no. 1 op de lijst staat. Ook vóór de oor
log was dat immers reeds het geval, maar de samen
werking is er goed en dus leveren wij ons aandeel 
gaarne.

In de overige provincies staat de zaak anders. Daar 
schuilt wel een zekere merkwaardigheid in, maar 
daar willen wij het nu niet over hebben. Zijn wij goed 
ingelicht dan heeft het trouwens niet aan pogingen 
ontbroken om voor alle statencentrales in een pro
vincie met één lijst uit te komen, maar het is anders 
uitgepakt. In Gelderland werden 5 lijsten ingediend, 
in Overijssel 4, in Noord-Holland 6 , in Zuid-Holland 
7, in Utrecht 2 en in Noord-Brabant 3.

In dit nummer hebben wij de photo’s van al deze 
lijstaanvoerders opgenomen. Nu weten wij tenminste 
wie onze prominente woordvoerders in de provinciale 
Staten zijn. De Anti-revolutionaire Partij zoekt gaarne 
haar kracht in de locale leiders. En daar schuilt on
getwijfeld een goede gedachte in. Het levert ontegen
zeggelijk voor de samenstelling van een goede fractie 
wel eens moeilijkheden op, omdat het dan niet zo ge
makkelijk is rekening te houden met allerlei be
langen. Maar klaarblijkelijk zijn de kiesverenigingen 
van oordeel, dat een regionale vertegenwoordiging 
dient te praevaleren en dus zijn er bij deze Staten
verkiezingen niet minder dan 32 lijstaanvoerders.

Onder die 32 zijn verschillende oud-gedienden. 
Mannen van rijpe ervaring, die reeds jarenlang in de 
Staten zitting hebben. Daaronder treft men echter ook 
enkele nieuwe- en jonge gezichten aan. En daarover 
verheugen wij ons zeer. Aan doorstroming mangelt het 
soms in onze partij. Maar de kiezers willen ook wel 
eens aan een jonge vent een kans geven. In verschil
lende 'Statenkieskringen bestaat daartoe thans ge
legenheid.
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Loten van één stam
* G. J. H. GRIFFIOEN

In artikel 1 van ons program van beginselen wordt, ter 
kenschetsing van onze partij, gesproken van de anti-revo- 
lutionaire of ehristelijk-historische richting. Beide onderde
len van onze naam zijn even belangrijk: wij zijn zowel anti
revolutionair als christelijk-historisch.

Het is goed om in deze dagen, nu we het vijfenzeventig
jarig bestaan van onze partij herdenken, dit nog eens te 
onderstrepen.

Wat in oorsprong één was is echter om allerlei betreurens
waardige redenen uiteen geraakt. En thans zien wij naast 
onze anti-revolutionaire partij éen C.H.U. optreden.

Omtrent de oorzaak en het voortbestaan van deze schei
ding is reeds veel geschreven.

In dit verband kan verwezen worden naar de voortreffe
lijke artikelen-serie hierover van Dr Schouten in Neder- 
landsche Gedachten.

Voor zover deze scheiding op historische gronden berust, 
die vandaag hun gelding hebben verloren, is een voortdu
ren van het gescheiden optrekken niet verantwoord.

Er zijn evenwel ook nog andere motieven. In hoeverre 
deze (nog) reden van bestaan hebben, behoeft thans niet te 
worden onderzocht. Ik verwijs hiervoor naar genoemde ar
tikelen van Dr Schouten en naar hetgeen overigens hier
over is gepubliceerd.

Vast staat o.i echter wel, dat deze twee loten van dezelfde 
stam zo enigszins en zo ver mogelijk dienen samen te wer
ken. Voor ons land is dit noodzakelijk en in de Europese 
politiek is dit eenvoudigweg vereist.

Willen de christelijke beginselen nog een invloed van be
tekenis op de Europese politiek uitoefenen, dan is een 
nauwe aaneensluiting van alle belijders van de Christus 
absoluut noodzakelijk. Gelukkig geschiedt dit ook. In de 
Raad van Europa en in andere bovennatonale organen staan 
de anti-revolutionairen en de christelijk-historischen broe
derlijk naast elkaar.

Wil men vruchtbaar samenwerken, dan dient men elkaar 
te waarderen en te vertrouwen. En deze sfeer van vertrou
wen kan slechts groeien indien men elkaar kent. Uit dit 
oogpunt bezien is de in Juni 1953 te Baarn tussen de C.H.- 
jongeren en de Arjos gehouden landelijke, conferentie zo 
belangrijk. Onderwerp van bespreking was daar de ver
houding tussen de A.R.P. en de C.H.U. In een grondige en 
openhartige bespreking kon daar hetgeen ons scheidt en 
vereent worden besproken. En ondanks de scheiding was 
het zo dat de deelnemers — denk aan het gemeenschappe

lijk bidden en bijbellezen — zich onderling verbonden voel
den. Dit contact draagt in sterke mate er toe bij om aan
wezige misverstanden op te ruimen en de verantwoorde
lijkheid voor het gemeenschappelijk erfgoed te doen ge
voelen.

Ook plaatselijk kan zulk een contact zeer nuttig werken. 
Het is natuurlijk leuk als men op elkanders jaarvergade
ringen aanwezig is. Maar waardevoller nog is het om eens 
een gemeenschappelijke vergadering te beleggen en samen 
een onderwerp të bespreken. Het zwaartepunt van onze 
organisatie ligt bij de clubs zelf. Daarom is het van groot 
belang dat op deze manier plaatselijk en regionaal een 
goede verstandhouding met de C.H.-jongeren wordt aan
gekweekt.

We zullen er beiden door verrijkt worden en het strekt 
ten bate van het beginsel, dat we dienen.

En indien soms de verhouding stroever is dan we zouden 
wensen, laat dat de schuld-in geen geval bij ons gevonden 
behoeven te worden.

In dit verband mag ten slotte nog een opmerking worden 
gemaakt over het orgaan van de C.H.J.G. „De Jonge Ne
derlander” . Kennisneming van dit frisse orgaan kunnen .we 
aan onze meelevende Arjos-leden zeker aanraden. Men kan 
er uit leren, wat er onder de C.H-jongeren leeft. De tijd, 
die men na de lezing van de daarin opgenomen artikelen 
besteedt is zeker goed gebruikt. Indien omgekeerd ook de 
C.H.-jongeren kennis nemen van „Nederlandsche Gedach
ten” , 'kan dit voor het verkrijgen van een beter wederzijds 
begrip van niet geringe betekenis zijn.

Mr D r J. M E U L IN K
Lijstaanvoerder in de 

Statenkieskringen 
Enschede en Deventer

J. H A V E R K A M P
Lijstaanvoerder 

in de Statenkieskringen 
Kampen en Ommen

Geen groter gevaar kan ons bedreigen 
dan dat wij de verkiezingen voor Raden 
en Staten als van secundair belang zouden 
gaan zien. Geen ernstiger schade zou ons 
kunnen worden toegebracht dan wanneer 
de mening ging post vatten, dat het al
leen bij de verkiezing voor de Tweede 
Kamer om beginselen ging; dat daarop bij 
locale verkiezingen minder behoefde ge
let te worden. Dr H. COLIJN, 1931
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De wettelijke
Ouderdomsvoorziening

De Sociaal Economische Raad is gereed gekomen met 
zijn Advies over de wettelijke Ouderdomsvoorziening. 
Daarmede is een belangrijke stap vooruit gedaan in de 
goede richting. Aanvankelijk werd de suggestie gewekt 
dat de nieuwe wet reeds per 1 Januari 1955 in werking zou 
kunnen treden, maar de minister van Sociale Zaken heeft 
reeds medegedeeld dat dit van een te groot optimisme ge
tuigde. En inderdaad, dit advies zal eerst eens van alle 
kanten bekeken moeten 'worden, zowel door het betreffen
de departement als door de belanghebbende organisaties, 
waaronder uiteraard ook de politieke partijen. Het zal nog 
wel even duren voor het laatste woord over deze zaak is 
gezegd. Met name voor de Anti-revolutionaire Partij zal het 
zaak zijn haar oordeel zorgvuldig te bepalen.

Wij geven hier een korte samenvatting van het 'advies 
van de Sociaal Economische Raad.

1. De bestaande ouderdomsvoorziening is niet vol
doende

C. G. DE JONG
Lijstaanvoerder 

in het Land van Heusden 
en Altena

K. DE GEUS
Lijstaanvoerder in de 

Kamer kieskring Tilburg

De S.E.R. is van oordeel dat de bestaande voorzieningen 
niet voldoende zijn. Uit het rapport blijkt overigens, dat 
veel meer voorzieningen zijn getroffen dan velen wellicht 
hebben vermoed. Individuele verzekeringen, ondernemings
pensioenfondsen, bedrijfspensioenfondsen, noodwet ouder
domsvoorziening etc. Het geheel is echter naar het oordeel 
van de S.E.R. onvoldoende. Bovendien hebben verschillende 
regelingen zoveel bezwaren, dat een wettelijke regeling 
naar haar oordeel, dringend geboden is. i

2. Verplichte sociale verzekering

Een verplichte sociale‘verzekering wordt noodzakelijk ge
oordeeld. Zowel op grond van de door de Raad aanvaarde 
grondslagen voor het overheidsingrijpen als de historisch 
gegroeide situatie. Hier gaat het dus over de rechtsgrond. 
En dit is een belangrijk punt in de discussie. Dat behoort 
althans zo te zijn!

3. Volksverzekering

Voorgesteld wordt een verplichte verzekering voor allen, 
dus zowel voor arbeiders als voor middenstanders en on
dernemers, maar ook voor hen, die niet bij het productie
proces zijn betrokken. Afgewezen wordt vrijstelling van 
premiebetaling voor hen die menen vrijwillig voor een vol
doende ouderdomsvoorziening te hebben zorg gedragen. 
Ook dit is een belangrijk punt, dat wel moet worden over
wogen.

4. Uniforme regeling (Bodempensioen)

Voorgesteld wordt een wisselende premie en een zelfde 
uitkering, met dien verstande, dat ongehuwden 60 % ont
vangen van het bedrag, dat aan de echtpaar wordt uitbe
taald. De uitkering zal iets hoger zijn dan nu ingevolge de 
noodwet ouderdomsvoorziening wordt verleend. Gemeente- 
classificatie wordt niet toegepast.

De uitkering is bedoeld als een bodempensioen. Aftrek 
van andere inkomsten zal niet meer plaatsvinden.

M. B. COMBé
Lijstaanvoerder in de 

Statenkieskringen 
Eindhoven en Helmond ë

En al weten wij nu 
wél, dat wij, even
min als vroeger, een 
meerderheid in ons 
volksleven voor onze 
eigen beginselen zul
len vinden, de be
tekenis van de begin
selen die wij voor
staan wordt niet door 
het cijfer alleen be
paald. Het vuur en de 
kracht, waarmee we 
er voor ijveren, bui
ten en binnen de 
Kamer, bepaalt mede 
Ie uitwerking er van.
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W IE  H E L P T
Amsterdamse Kiesvereniging' „Jacob Krüse” 
aan een SCHRIJFMACHINE met brede wagen? 

Brieven aan: P. C. Hildering, Leeuwendalersweg 105 i, 
Amsterdam-West.

5. Invaliditeitspensioen blijft gehandhaafd

Dit betekent de handhaving van verkregen rechten. Het 
betreft een bepaalde groep van personen, die ook thans, 
wanneer zij 65 jaar oud zijn, een uitkering ontvangen 
krachtens de Invaliditeitswet.

6. W aardevast pensioen

De reële waarde van het pensioen moet zoveel mogelijk 
worden gehandhaafd. Wanneer dus tengevolge van inflatie 
de prijzen en d e . lonen aanmerkelijk stijgen zal ook het 
ouderdomspensioen worden verhoogd. Het betekent dat aan 
de gepensionneerden een constant gedeelte van het natio
nale inkomen wordt gewaarborgd.

7. De hoogte van het pensioen

Bij het loon- en prijsniveau van aanvang 1954 past, naar 
het oordeel van de Raad, een ouderdomspensioen van 
ƒ 1260.— voor een echtpaar en van ƒ 765.— voor ongehuwden 
—■ dat is dus resp. ƒ 24.25 per week en ƒ 14.60 per week — 
ongeacht de eigen inkomsten die men overigens heeft en die 
niet meer zullen worden afgetrokken.

8. Premieplicht

De premiebetaling begint- zodra iemand in het productie
proces intreedt, hetzij als arbeider, hetzij als ondernemer. 
Premie wordt alleen geheven, wanneer men een inkomen 
verwerft. Een middenstander, die in een bepaald jaar met 
verlies werkt, betaalt derhalve in dat jaar geen premie.

9. De premie varieert

De premie is niet voor allen dezelfde. Zij wordt uitge
drukt in een bepaald percentage van het loon. De loongrens 
wordt bepaald op ƒ 6.000,— per jaar. Heeft men dus een 
inkomen van ƒ 1 0 .0 0 0 ,— per jaar, dan betaalt men dezelfde 
premie als bij een inkomen van ƒ 6 .0 0 0 ,— per jaar.

10. Bijzondere regeling voor zelfstandigen

Beneden een inkomen van ƒ2000.—■ zal van middenstan
ders, mits deze gehuwd zijn, geen premie worden geheven. 
Vanaf, ƒ 2000,—■ zal door hen een lagere premie worden be
taald. Eerst bij ƒ 3000,— zal deze premie gelijk zijn met het 
voor allen vastgestelde percentage.

11. W at gebeurt er bij niet premie betaling?

Wanneer men wel tot premiebetaling verplicht is, maar 
men betaalt niet, of men vertoeft b.v. in het buitenland 
gedurende een aantal jaren, dan wordt het ouderdomspen
sioen, voor ieder jaar dat geen premie is betaald, ver
minderd met 2  %.

12. Omslagstelsel

De S.E.R. beveelt het omslagstelsel aan. Dit betekent kort 
gezegd dat de premieopbrengst van een bepaald jaar dient 
voor de pensioenuitkering in dat zelfde jaar, of anders uit
gedrukt, de huidige generatie betaalt het pensioen van de 
vorige generatie. Kapitaalvorming vindt niet plaats.

13. Hoogte van,de premie nx/ i procent

De premie wordt berekend op %xk % van het inkomen. 
Bij een loon van ƒ 3000,— per jaar dus ƒ 165.—, bij ƒ 6000.— 
per jaar ƒ 330.—. Dat is dan tevens de hoogste premie. Wordt 
een overgangsregeling toegepast dan zal de premie aanvan
kelijk bedragen 4.2 % of bij een jaarinkomen van ƒ 3000.— 
ƒ 126.—■ en bij een jaarinkomen van ƒ 6000.—, ƒ 252.— 
per jaar.

14. Looncompensatie en afschaffing Verevenings- 
heffing

De S.E.R. gaat er bij haar voorstellen van uit dat de loon- 
en salaristrekkenden looncompensatie ontvangen en dat 
voor de ondernemers de Vereveningsheffing van 4 % wordt 
afgeschaft.

15. Overgangstijd van vijf jaar
«

De toepassing van de wet zal in veel gevallen een zekere 
aanpassing van andere voorzieningen noodzakelijk maken. 
Teneinde deze aanpassing te vergemakkelijken, stelt de
S.E.R. voor een overgangsperiode van 5 jaar.

16. Centraal beheer

De S.E.R. is van oordeel dat de . uitvoering van de wet 
moet worden gecentraliseerd en dat zij niet bedrijfstaksge- 
wijze kan worden georganiseerd.

NEUTRAAL EN ONAFHANKELIJK

Nu en dan hoort men ook wel in Christelijk Histo- ’ 
rische kring, de bewering, dat de Antirevolutionaire 
Partij pleit voor de neutrale staat. Hoe onjuist dit is, 
leert de volgende uitspraak van Kwyper, uit de Depu- 
tatenrede van 1897 (Geen vergeefs woord, pag. 89).

„Over wie met den kerkelijken karabijn wild stroopt, 
zwijg ik daarbij: Wie op de hoogte is, en eerlijk wil zijn, 
weet, dat de Antirevolutionaire Partij nimmer voor 
„scheiding van Kerk en Staat” in revolutionairen zin 
heeft gepleit, veeleer omgekeerd, steeds op het publiek
rechtelijk karakter der Kerk van Christus heeft aange
drongen, en 'in haar artikel 20 geen ander beginsel be
lijdt, dan dat de o n a f h a n k e l i j k h e i d  v a n  
C h r i s t u s ’ K e r k  een volstrekte moet wezen. Niet 
scheiding alzoo, ik herhaal het met nadruk, maar on  - 
a f h a n k e l i j k h e i d  van de Kerk van Christus is 
ons bedoelen; en laat nu de man opstaan, die zeggen 
durft, dat een partij, die zulk een eisch stelt, zich aan 
de eere der Kerken vergrijpt.”
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K L E D IN G  VOOR 
HET HELE GEZIN

•̂ D 6  Z A A K  M € T J % S M A A 1 C >

D A M E S -, H E R E N - E N  K IN D E R K L E D IN G
ZWOLLE — APELDOORN — AMERSFOORT

C.V. SCHEEPSWERF EN  
GASH OUDERBOUW

J O N K E R  &  S T A N S
HENDRIK-IDO-AMBACHT (Holland)

Werf voor de bouw, ombouw en 
reparatie van alle soorten schepen

Telefoon H.-I.-Ambacht 241 (K 1858)

M. C. van Staaveren - Aalsmeer

Scheepsbouwwerven

A. V U Y K &  ZO N EN
Capelle aan de IJssel

Nieuwbouw en reparatie
Telefoon Rotterdam 113333 (K 1800)

A L B R A C I I T  N .V .
ALBRACHT-MANTZ 

. Ve r  k o  op
Bolstraat 27 - Tel. 11667 

UTRECHT
Uw fabriek voor hoogfrequent 
gelaste P L A S T I C  artikelen.

N.V. W. J. S C H U IL IN G ’s
Specialiteit in - Telefoon 715
ANJERSTEKKEN - FREESIAZADEN

F ir m a  J. A. BAKKER & ZOON
BOLSWARD EN GRONINGEN

Export F abr iek van bakkerij grondstoffen

A A N N E M IN G S B E D R IJF  
'P .  V E R S L O O T  N .V .

Tel. K 3488-309 Nieuwerbrug a. d. Rijn
KERK-, SCHOOL- EN BURGERBOUW

SLOOPSCHEPEN

H ANDELSO NDERNEM ING
BINNENHAVENWEG 20 — HENGELO 

Telefoon K 5400—3029 (na 18 uur Delden, K 5407—447)

A. V IN G E R LIN G  E N  Z N  G O U D A
HOUT- EN HEIPALENHANDEL 

ZAGERIJ EN SCHAVERIJ
J. DEN H AENSTRAAT 25 - TELEFOON K 1820—2182

A L A S R E D R I JF  W A L C H E R E N  ■
INDUSTRIETERREIN: Tel. K 1180—3886 

DIRECTIE: Tel. K 1180—2023 
MIDDELBURG

N e d e rla n d ’s fijnste m a rgarin e is en  blijft
Voor Uw sloopschepen is het adres

F a. W e d . C . D . H E U V E L M A N
TELEFOON 369 KRIMPEN a. d. IJSSEL

.  Zoetermeer\s Roem
Firma Gebr. v. d. Spek - Zoetermeer

B o u w - en  A a n 
n em in gsbed rijf

W. Boersma 
& Zn

Burg. Patijnpark 124 
Tel. K 3404— 

4048 - 4358 - 3158 
ZEIST

N E D .  I J  Z  E R  C O  N S  T R U C  T I  E  W E R K P L A A T S E N

SPECIAAL STAALCONSTRUCTIES VOOR FABRIEKSBOUW, KERKEN, ETC. TEL. 217 (K 6722)



M edicinale sALVITINE
M aa k t U  fit
Vult die voedingsstoffen aan, • 
waaraan U juist gebrek Hebt.

WIJ GARANDEREN RESULTAAT
Verkrijgbaar bij drogisten en bij

N .V . B O G E N A  - S C H I E D A M

>!< Handel in rijsmaterialen, riet en teen 
4= Rietmattenfabriek- 
^ Hoepelmakerijen

G E B R . H A K K E R S
WÉRKEND AM — TELEF. 14

CMEPHARIMEX. N.V.
Postbus 91 - VI.A ARDINOEN

Telefoon Rotterdam 51339 .
— Foto-chemicaliën „
— Grondstoffen voor houtgranietvloeren
— Dakbestrooiingsmaterialen
— Glasampullen en standflessen

M . M u m s é h o t  '
AANNEM ER IN  HEIWERKEN

Telefoon K 3474 : 233 — Achthoven 39 — LEXMOND

Houtworm
in kerken en andere ge
bouwen wordt door ons 
radicaal verdelgd volgens 
de bekende
P Y R O D E E-METHODE

Vraagt zonder enige kosten 
of verplichting,, inlichtingen 
aan onze afdeling „Voor
lichting”

Kleine’s
Chem ische Fabriek
LEIDEN -  TELEFOON 25738

Vraagt voor Uw kerk- 
meubilair vrijblijvende 
prijs aan bij:
G jaltem a’s 
T im m erfabriek  

i „Volharding”
Marum (Gr.) - Assen 

Wij hebben reeds voor 
zeer veel kerken dit werk 
uitgevóerd.

P O N T IA C  H O R L O G E S

■SIEBEL
OEN H A A G - ROTTERDAM- AMSTERDAM
LANGE POTEN 11 N. BINNENWEG 227 KALVERSTRAAT 123

TR ICO T-FABR 1EK EN

Gebreide wollen 
bovenkleding 
van het beste 
Nederlandse 

fabrikaat
Directeur:

Eigenaar: 
H. G. H E  IJ

f9Parleyf9w ol
voor al Uw breiwerk
Parley’s Wolspinnerijen - Leiden

F I R M A  B L A A K
Boot- en Sloepenfoonwerij

HOOGEZAND

1
I N N E M E E  & Z N .  N .V .
b e g r a f e n i s - t r a n s p o r t

InOmnia Parata :
DEN HAAG HAARLEM DELFT
Tel. 115940 • Tel. 10441 Tel. 1642

Onmiddellijk ter plaatse te ontbieden

FA. DE KAT & DEN OTTER
Reparatie van electromotoren 
en apparaten
Verkoop van Siemens Schuckert'motoren 

ROTTERDAM - OOSTZEEDIJK 150-153 - TEL. 38060

Scheepsinstallatiebedrijf

„N E D E R L A N D ”
OOSTDIJK 28 -  IJSSELMONDE 
Tel. 445, Ridderkerk, (4 lijnen).

Voortstuwings-installaties
van elk vermogen

Kanis & 
Gunnink

Kampen

KW ALITEIT
de beste politiek voor 
Uw Huishoudbeurs

Drukkerij Libertas —  Utreclit
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S. de Wit Orgelbouw Nieuwbouw 
Reparatiën Onderhoud

BADHOEVEDORP Badhoevelaan 31 
Telefoon 02968-6765

NcV. Houthandel ARENDSEN
Luttekepoortstraat 52 

'■ Tel. K 3410 - 2109 — HARDERWIJK

B O N G E R S  W AGENINGEN
Verhuizingen. - Verpakkingen - Méubelopslag

: Intern. Autotransp. Zweden, Zwitserlan'd enz., 
tel. 2725 —  Law. Allee 8 8  .

C . L I N D & Z O Q N  Ao. 1826
KASSIERS. EN COMMISSIONNAIRS IN EFFECTEN 
Keizersgracht 564 — AMSTERDAM

. Telefoon 4 1 1 5 4, 3 1 3 6 9, 3 4 2 1 3, 3 0 2 14
Effectenbeurs Nis 8, Telefoon 49328 en 46640 

Administratie van Vermogens -  Effectenzaken -  Verzekeringen

J, de Vries > .
'  COMMISSIONNAIE IN EFFECTEN ,

O.Z. VOORBURGWAL 173 TELEF. 47126
Privé OLYMPIAKADE 60 TELEF. 94152

A M S T E R D A M  ; .

Voor autoschade; of onderhoud naar:
A.BUDEL  AUTÖL AKSPUITINRICHTIN G
UTRECHT — ’s-Gravesandestraat 25a — Tel. 18319

H. ROBBERS - Schildersbedrijf
Gijsbrècht van Aemstelstraat 1 
Telefoon 56595 - 717160 —• AMSTERDAM

Een Nederlandsche gedachte:
SERRES en W ARENH UIZENBOUW  
N .V . Aannemersbedrijf Boers en Vrijland
Kantoor: Molenstraat, ’s-Gravenzande. Tel. K 1748 -  538 en 738

M edicinale

5 A L V IT IN E
,

M aak t U  fit

Vul die voedingsstoffen aan, 
waaraan U juist gebrek hebt.

WIJ GARANDEREN RESULTAAT

Verkrijgbaar bij drogisten en bij

N .V . B O G E N A  - A M S T E R D A M

A A N N E M E R S B E D R IJ F
F irm a J. W . M ark vöort & Zon en

TABAKSGAARDE 46 — Tel. 479 (K 5480) Tel. 580 
te.RUSSEN

MELKINRICHTING J A A P  V L U G
Het adres voor melk en zuivelproducten. Door grote omzet 
garanderen wij U de beste waren. Wij brengen U alles thuis.

Throuringstraat 14 Tel. 84187
Hoofdweg 493 Tel. 88951
Bos en Lommerweg 256 Tel. 124487

AMSTERDAM .

Bouw - en Aan- 
nemingsbedrijf

W. Boersma
& Zn

Burg. Patijnpark 124
Tel. K 3404— 

4048 - 4358 - 3158 
ZEIST

Bereiding van:
Bedvèren

HKapok
Vulvlokken
Watten V
Snelvulling
Crin Végétal KZeegras
enz.

N.V. Heerenveensche
Veer en- & Kapok- 

fabrieken
A . B O R K E N T

Schans 43 - Heerenveen
Telefoon 0 5130 —  2741 • 

(2 lijnen)

„V o o r  het liefste . . . . . het beste”
DAAROM voor Ow baby een
R I E M E U S M A

K I N D E R W A G E N
Iederé week stellen wü g r a t i s 
een kinderwagen beschikbaar

Uw winkelier stelt Ü bij aankoop van een Rie- 
mersma-kinderwag.en een- deelnemerskaart ter hand 
welke U met een foto van uw baby - gefotografeerd 
in de Riemersmakmderwagen - gelieve in te zenden. 
Iedere week wordt' aan diegene die de aardigste, 
foto inzendt, bet volle bedrag hetwelk voor: de 
Kinderwagen betaald werd terugbetaald.

RIEMERSMA’s Kinderwagenfabriek Surhuisterveen

Kanis & 
Gunnink

Kampen

KW ALITEIT
de beste politiek voor 
Uw huishoudbeurs
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De uitslag van de statenstembus Het jubilé onzer partij
Tussen de viering van het 75-jarig bestaan onzer partij 

en de uitkomst van de Statenverkiezingen bestaat voor 
ons een tegenstelling, welke schril aandoet.

Wij hadden ons vertrouwd gemaakt met de gedachte, 
dat de Statenverkiezingen, vergeleken met die van 1950, 
voor onze partij ongunstig zouden zijn. W ij hadden, op 
grond van velerlei gegevens, aangenomen, dat de terug
gang voor onze partij bij de Kamerverkiezingen van 1952, 
nu niet zou worden ongedaan gemaakt. W ij hadden zelfs 
met enige verdere teruggang gerekend. Maar de terug
gang, vergeleken bij 1952, met ongeveer 0,6 procent is, 
ronduit gezegd, een teleurstelling.

Het zal zaak zijn de oorzaken van deze achteruitgang 
zo nauwkeurig mogelijk vast te stellen, opdat kan worden 
bepaald wat nu behoort te worden gedaan.

Er zijn delen van het land waar de uitslag tot dank
baarheid stemt, maar er zijn andere waar deze voor ons 
een zeer ongunstig karakter draagt. Bij het opsporen van 
de oorzaken en het zich daarop bezinnen dienen wij eer
lijk te werk te gaan, en is zelfonderzoek noodzakelijk. Er 
is, zeker hier en daar, sprake van schuldige nalatigheid, 
van het achterwege laten van hetgeen in alle omstandig
heden dient te geschieden, van het in gebreke blijven ten 
aanzien van datgene, waarvoor men mede de verantwoor
delijkheid op zich heeft genomen. Laat er ook te dezen 
opzichte eerlijkheid zijn, een eerlijkheid, welke brengt 
tot erkenning van schuld, maar tevens tot betering des 
levens, tot het weer aanpakken van het werk, en tot vol
harding daarin, ook wanneer men teleurstellingen er
vaart.

De ervaring heeft opnieuw geleerd, dat een bijeenkomst 
van enige duizenden, die dankbaar en blijde zijn, en van 
heler harte medeleven, nog niet bewijst, dat er allerwege 
met bezieling wordt gewerkt voor de verkiezingen en aan 
de propaganda wordt deelgenomen.

Aangezien dit nummer bijna geheel wordt gevuld met 
een verslag van de jubileumbijeenkomsten, volstaan wij 
thans met deze enkele opmerkingen. In volgende nmnmers 
^al op de Statenstembus worden teruggekomen.

De herdenking van het 75-jarig bestaan onzer partij heeft 
de belangstelling van zeer velen getrokken, en is, zoals uit 
tal van inmiddels ontvangen mededelingen mag worden 
afgeleid, naar het oordeel der aanwezigen uitstekend ge
slaagd. Zij zijn dankbaar en gesterkt naar huis gegaan.

Omtrent één punt blijkt er behoefte aan nadere toelich
ting. Men vraagt n.1. waarom de andere politieke partijen 
niet zijn uitgenodigd tot bijwoning van de herdenking. 
Gaarne willen wij daaromtrent inlichtingen verschaffen.

Het lag inderdaad in de bedoeling de politieke par
tijen, met uitzondering van de communistische — een 
uitzondering welke o.i. geen nadere motivering vraagt — 
uit te nodigen tot bijwoning van één der herdenkingssa- 
menkomsten. Daarvoor was a.h.w. de vergadering, welke 
op Vrijdagmiddag 2 April in Lommerrijk is gehouden, aan
gewezen. Het karakter van de grote samenkomst in de 
Ahoyhal en het programma daarvoor lieten het immers 
niet toe aan deze een soort receptie te verbinden. Dit 
kon wel ten aanzien van de vergadering van Vrijdagmid
dag. Bij de verdere voorbereiding van deze vergadering 
stuitten wij echter op moeilijkheden. Deze kon in verband 
met de wijdingsure van Vrijdagavond niet al te zeer 
worden gerekt, en, rekening gehouden met hetgeen het 
programma in ieder geval moest bevatten, bleek het niet 
wel mogelijk zowel de geestverwante organisaties als de 
politieke partijen, indien daarop prijs zou worden gesteld, 
de gelegenheid te bieden iets te zeggen. De politieke par
tijen daarvoor voorrang te verlenen boven de geestver
wante organisaties werd niet bevredigend geacht. De po
litieke partijen uitnodigen en haar vertegenwoordigers 
niet in de gelegenheid stellen een woord te spreken, in
dien zij dit wensten, kon evenmin bevredigen. Toen is het 
besluit gevallen de andere politieke partijen niet uit te 
nodigen, al werd dit node genomen. Dat de berekening 
inzake de beschikbare tijd juist is geweest, ja, nog te opti
mistisch was, heeft de ervaring geleerd. Zelfs niet alle 
geestverwante organisaties konden aan het woord komen, 
al was door combinaties het aantal sprekers zeer be
perkt. Uiteraard had men zulke combinaties niet kunnen 
toepassen ten aanzien van de politieke partijen.

Ziedaar de verklaring.
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D A G E N
om mmnt te vergeten!

Twee en drie April 1954! Dagen om nimmer te vergeten. 
Hoogtepunten in de geschiedenis van de Anti-Revolutio- 
naire Partij. Vijf en zeventig jaar lang heeft zij een zeer be
langrijke plaats in het politieke leven in ons vaderland in
genomen. Zij heeft steeds vooraan gestaan, of het nu was de 
strijd om de vrijmaking van het onderwijs, of het nu betrof 
de sociale vraagstukken, of dat ons land gebukt ging onder 
een zware economische crisis, de Anti-revolutionaire partij 
heeft zich nimmer aan haar verantwoordelijkheid onttrok
ken. Ook niet aan de verantwoordelijkheid van de oppositie, 
toen deze na de tweede wereldoorlog noodzakelijk bleek. 
Oppositie tegen „de geest van de tijd” , die culmineerde in 
het Indonesisch drama.
Al deze activiteiten hebben het élan van de partij niet ge
broken. Dat is wel duidelijk gebleken op die gedenkwaar
dige dagen van de tweede en de derde April 1954.

Vijf en zeventig jaar A.R. partij’. Dit feit moest gevierd 
worden. Want er was reden tot grote dankbaarheid. Daarom 
was het begrijpelijk — al het pessimisme van sommigen ten 
spijt —, dat de machtige Rotterdamse Ahoy-hal Zaterdags 
bijna geheel gevuld was met een enthousiaste a.r.-menigte. 
Dankbaarheid uit zich. Bij jongeren en ouderen. Men voelde 
het: dit is een moment, dat men mee moet maken. Voor de 
honderden jongeren, uit alle delen van het land, is deze 
dag een stalende wapenschouw geworden, waaruit zij 
kracht hebben kunnen putten. Zij hebben begrepen hoe 
waardevol de schat is, die zij de toekomst hebben in te 
dragen! En die honderden ouderen, die aanwezig waren, 
zullen ongetwijfeld verwijld hebben bij de dagen van wel
eer. Dagen waarover zij nog wel eens met een hunkerend 
hart hebben gesproken, maar waarvan zij dachten: „zoiets

beleven we nooit weer” . Die goede dagen uit het „vervlogen 
tijdperk” passen niet meer in het hyper-zakëlijk tijdsge
wricht van na de tweede wereldoorlog” , zo zullen velen ge
redeneerd hebben. De een zal voor deze stelling de ver
wereldlijking als bewijs hebben aangevoerd en de andere 
zal eveneens klemmende argumenten voor dit betoog 
hebben kunnen leveren. Maar het wonderlijke was, dat op 
de tweede en derde April gebleken is, dat de „dagen van 
weleer” nog altijd kunnen bestaan. Omdat de liefde voor 
die a.r.-partij bij duizenden in den lande nog onverflauwd 
is. Dankbaarheid uit zich. Liefde uit zich ook. En zo waren 
het de ruim zevenduizend bezoekers, die zorgden voor de 
verschillende hoogtepunten. Want zoals het zo vaak gaat 
zijn de spontane momenten het meest ontroerend.

*  *  *

Van die momenten gaan wij U iets laten zien en ver
tellen. Wij nemen u dan allereerst mee naar „Lommerrijk” 
in Rotterdam, waar op Vrijdag 2 April vertegenwoordigers 
van alle Kamer- en Statencentrales en vele genodigden bij
een waren, om getuige te zijn van de officiële start van deze 
tweedaagse jubileumviering.

Met een kloeke openingsredevoering heeft de voorzitter van 
het Centraal Comité, dr J. Schouten, dit officiële festijn 
geopend. Op treffende wijze typeerde hij de positie van zijn 
partij. Wij kunnen dat niet allemaal weergeven. Dat doen wij 
ook niet met de andere redevoeringen. Mocht U er belang
stelling voor hebben — zij zijn de moeite van het lezen waard 
— welnu, een berichtje aan het partijbureau, dr Kuyperstraat 
3, den Haag, is voldoende. Voor een bedrag van ƒ 1.— bent 

u de man en ontvangt u een boek
werkje onder de titel „Voor Geloof 
en Vrijheid”.

De rede van Dr Schouten was als 
steeds een gedegen stuk werk. Op 
verantwoorde wijze werd de positie 
van de A.R.-partij in het verleden en 
in het heden geschetst. Het is inder
daad niet mogelijk de inhoud van 
deze rede met enkele woorden te ty
peren. Het was een brede uiteenzet
ting, waarvan het niet alleen de 
moeite waard is om kennis te ne
men, maar die nadere bestudering 
vraagt. „Voortvaren” was de titel 
die de spreker aan deze rede mede- 
gaf. De bedoeling daarvan is duide
lijk. Wij moeten vooruit! Op een Ju
bileum is het goed een blik naar het 
verleden te richten. Maar daar mag 
het niet bij blij ven. Het oog moet op 
de toekomst worden gericht.

Na dr Schouten was het de beurt 
aan Prof. Mr Anema, de nestor van 
de a.r.-Kamerfracties, om een ju- 
bileum-toespraak uit te spreken. U 
ziet hem hier staan op het vrolijk 
versierde podium, met naast hem de 
Moderamenleden van het Centraal- 
Comité, de heren dr J. Schouten, mr 
A. B. Roosjen, generaal b.d. L. F.

Prof. Dr J. F. Koksma brengt de gelukwensen over 
van de Vrije Universiteit
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Duymaer van Twist, R. Gosker, adjunet-secretaris, Prof. dr ir
H. van Riessen en J. J. Tjalma.

De rede van Prof. Mr A. Anema werd aangekondigd onder 
het motto „Persoon en Partij” . De meer dan tachtig-jarige be
handelde dit onderwerp op voortreffelijke wijze. Wanneer 
men meer dan 50 jaar lang een vooraanstaande plaats heeft 
ingenomen in het Nederlandse staatkundige leven en ook 
meer dan 50 jaar nauw betrokken is geweest bij de leiding 
van een politieke partij dan heeft men recht van spreken en is 
het vanzelfsprekend dat met name deze rede de bijzondere 
aandacht verdient. In, een politieke partij komt het op samen
werking van mensen aan. En dan moet er een zeker even
wicht zijn tussen het collectieve optreden van de partij in 
haar geheel en het persoonlijk inzicht. Dat juiste evenwicht 
te bewaren is niet altijd even gemakkelijk. Vandaar dat zich 
ook wel botsingen voordoen. Prof. Anema heeft de ver
houding tussen persoon en partij op, ik zou haast zeggen 
„milde” wijze behandeld. Ongetwijfeld zal later meer dan 
eens een beroep op deze rede worden gedaan.

Op een officiële jubileumbijeenkomst worden toespraken 
gehouden. Nadat dus de Heren Schouten en Anema het woord 
hadden gevoerd werd daartoe gelegenheid gegeven. Verschei
dene geestverwante organisaties waren uitgenodigd en de 
vertegenwoordigers daarvan maakten gaarne van de ge
legenheid gebruik. Te betreuren was dat zij niet allen aan 
het woord konden komen, de tijd liet het eenvoudig niet toe.

Prof. dr J. F. Koksma, de rector-magnificus van de V.U. 
opende de rij. Hier spreekt hij juist op het moment, dat hij 
aan het uitleggen was dat de a.r. partij en de Vrije Univer- 
siteit eigenlijk tweelingzusters zijn. Zij komen uit dezelfde 
wieg! Dr Kuyper is de vader van alle twee. Het is overigens 
een tweeling met een jaar verschil. Volgend jaar maakt de 
Vrije Universiteit zich op om haar diamantén-jubileum te 
vieren! „De Vrije Universiteit is de centrale voor wetenschap
pelijke kracht”, zo zeide de rector-magnificus, die er met 
vreugde van kon gewagen dat de band tussen deze universi
teit en de partij altijd is blijven bestaan.

Prof. Mr A. Anema spreekt over „Persoon en Partij” .

D e  jaarlijkse bijdrage
De actie voor jaarlijkse bijdragen heeft het volgende resul

taat opgeleverd. Meer dan 1000 personen hebben op zich 
genomen om gedurende de eerst volgende vijf jaren gemiddeld 
ruim ƒ 10.- bij te dragen aan de kas van het Centraal-Comité.

Het doel dat de Jubileumcommissie zich had gesteld is daar
mede nog niet bereikt. Maar op vele plaatsen heeft men deze 
actie nog niet gevoerd. Het ligt in de bedoeling om deze actie 
straks met kracht voort te zetten. Intussen moeten wij dank
baar zijn voor het verkregen resultaat. Want een versterking 
van de financiën met rond ƒ 1 0 .0 0 0 .- per jaar betekent toch een 
belangrijke verbetering. Voorts moeten wij nog vermelden dat 
bovendien ontvangen werd een toezegging van ƒ 600.- in 3 jaar 
en een van ƒ 500.- in 2 jaar. In beide gevallen is daarvan een 
notariële acte opgemaakt. Voorts werd van enkele particulie
ren nog ontvangen een bedrag van totaal ƒ 840.— voor één
maal, welk bedrag echter bij: de Jubileumgift wordt geteld.

Aantal■ personen bedrag totaal
8 X ƒ 1 .— ƒ 8 .—
1 X ƒ 2 .— ƒ 2 .—

37 X ƒ 2.50 ƒ 92.50
4 X ƒ 3.— ƒ 12 .—

601 X ƒ 5.— ƒ 3005.—
2 X ƒ 6 .— ƒ 1 2 .—

214 X ƒ 1 0 .— ƒ 2140.—
2 X ƒ 7.50 ƒ 15.—

12 X ƒ 15.— ƒ 180.—
5 X ƒ 2 0 .— . ƒ 1 0 0 .—

108 X ƒ 25.— ƒ 2700.—
9 X ƒ 40.— ƒ 360.—
2 X ƒ ■50.— ƒ 1 0 0 .—
1 X ƒ 80.— ƒ 80.—

18 X ƒ 1 0 0 .— ƒ 1800.—
Totaal 1024 ƒ 10.32 ƒ 10.606.50
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De twee fractievoorzitters en de 
twee ministers

Twee dagen kostbare tijd hebben de Ministers Algera en Zijlstra gaarne gegeven 
om deze jubileumviering mee te maken. Zij hebben niet alleen geluisterd of ge
poseerd met de beide fractievoorzitters Anema en Schouten, maar zij hebben 
Zaterdags op sublieme wijze hun medewerking gegeven om deze dag te doen 
slagen, met twee voortreffelijke betogen. Het was duidelijk, dat de duizenden aan
wezigen het op hoge prijs hebben gesteld toegesproken te worden door twee a.r.- 
dienaren der Kroon. Het was duidelijk, dat men verheugd was a.r.-Ministers te 
bezitten, die op zulk een treffende wijze blijk gaven de taal van het a.r.-volk te 
verstaan. Een foto maken gaat tussen de bedrijven door, wij keren terug naar 
Lommerrijk, naar de heer Ruppert, die namens het Christelijk Nationaal Vak
verbond, het Verbond van Prot. Chr. Werkgevers, de Chr. Middenstandsbond 
en Chr. Boeren en Tuindersbond, zijn gelukwensen aanbood.
Maar bij de heer Ruppert bleeft het niet. U ziet ook nog Mej. van Es, van de 
Bond van Meisjesverenigingen op Gereformeerde Grondslag. Zij bood na een 
hartelijk toespraakje de heer Schouten een voorzittershamer aan. „Als er 
vrouwen in het Centraal-Comité komen, zal ik deze hamer stellig nodig 
hebben” , zo repliceerde de voorzitter van het Centraal-Comité. En hij voegde 
daaraan toe: „Versta mij nu niet verkeerd, de ervaring met de mannen heeft 
mij dat geleerd” . Dat ,was een van die vrolijke momenten, die men deze dagen 
telkens weer kon beleven.

Er waren vrolijke momenten, maar ook hoogtepunten. En wij springen nu 
gauw over op de Zaterdag om u te laten zien hoe de ƒ 100.000.—  werden aan
geboden. Noch de heer Rutgers, noch de heer Schouten tilden deze enveloppe
zwaar___  Honderdduizend gulden ineens en een toezegging voor ƒ10.000,—
gedurende vijf jaar. Dat was het resultaat van de jubileumactie, die nog niet 
gereed was. Luid klaterde het applaus op toen men hoorde dat dit bedrag er 
was.

„De grote betekenis is hierin gelegen, dat het overgrote deel van de leden 
der kiesverenigingen aan dit cadeau hebben bijgedragen” . Met deze woorden 
accepteerde dr Schouten dit enorme geschenk en hij verzekerde met het 
jubileumcomité overleg te zullen plegen over de besteding van het geld. De 
kiesverenigingen, wier besturen hebben geslapen, werden opgewekt om deze 
jubileumactie alsnog ter hand te nemen. Dit is van het grootste belang, want 
een deel van dit geld zal — volgens dr Schouten — ten goede komen aan de 
versterking van de Christelijke geest in het verbrokkelde Europa.

„De versterking van de Christelijke geest in het verbrokkelde Europa” . 
Eigenlijk is het onbegrijpelijk, dat er nog kiesverenigingen zijn, die dit pro
bleem zo maar laten liggen. Die zo ingeslapen zijn, dat zij niet meer zien dat 
er nieuwe taken zijn voor de a.r.-partij, die broodnodig vervuld moeten 
worden. Er is dankbaarheid dat de honderdduizend er is gekomen. De offer
geest bestaat in onze gelederen gelukkig nog altijd. Maar niemand zal het erg 
vinden als het geraamde bedrag wordt overschreden.........

De Reorganisatie- 
commissie

De Beorganisatieconimissie 
heeft hard gewerkt en vele ma
len vergaderd. Zij had gehoopt 
dat zij haar rapport op de Jubi- 
leumvergadering zou kunnen aan
bieden. Zij is er echter spijtig ge
noeg niet in geslaagd haar aan
vankelijk voornemen te verwe
zenlijken. Nu echter de drukte 
van de Statenverkiezingen en dié 
van de voorbereiding van de Ju- 
bileumtoogdag achter de rug zijn 
wordt de arbeid met kracht voort
gezet. Binnenkort zal de com
missie weer bijeenkomen om de 
laatste hand te leggen aan de 
ontwerpen nl. het rapport en de 
nieuwe statuten. Daarna gaat al
les naar de drukker. En voor de 
zomer in het land is hoopt zij het 
resultaat van haar werkzaamhe
den aan het Centraal Comité en 
aan de Kiesverenigingen te kun
nen voorleggen. Daarna kan de 
discussie over deze voorstellen 
beginnen.

■ P
M. Ruppert spreekt namens 

het Convent
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Mejuffrouw van Es overhandigt met enige vriendelijke woorden een met 
zilver heslagen voorzittershamer aan Dr J. Schouten.

Het resultaat
van de Jubileumactie

Het resultaat van de Jubileum
actie stemt al met al tot grote te
vredenheid. Toen de heer Dr A. 
A. L. Rutgers met joyeus gebaar 
de grote gele enveloppe overhan
digde met de mededeling, dat de 
ƒ  100.000,— • er was, bleek de 
voorzitter van het Centraal Co
mité daar niet helemaal gerust op 
te zijn. En er was reden voor die 
ongerustheid. De laatste gespecifi
ceerde verantwoording vermeldde 
immers een bedrag van ƒ  40.000,-. 
En nu ineens de ƒ  100.000 bijeen. 
Maar Dr Rutgers had gelijk! Want 
in die laatste paar dagen was rond 
ƒ  50.000,—  hinnengekomen. De 
ƒ  90.000 was dus gepasseerd. En 
thans, nu wij dit schrijven, zijn wij 
aan de ƒ  97.600. De laatste 
ƒ  2400 komen ook. Dat moet 
wel want van de rond 850 kies
verenigingen zijn nog ruim 200 in 
gebreke gebleven het door hen 
bijeen verzamelde bedrag over te 
maken. Die 200 worden nog wel

een keer aangepord. Elders in dit 
blad vindt U een samenvatting 
per Kamercentrale. Uit die samen
vatting, blijkt, dat het gehele 
land aan dit resultaat heeft mede
gewerkt. De verkiezingsuitslag 
moge minder gunstig zijn en

tot bezorgdheid stemmen, het 
resultaat van deze actie wijst 
ondubbelzinnig uit, dat onze par
tij innerlijk er nog goed voor 
staat. Daarom verliezen wij de 
moed niet. Integendeel, door de 
tegenslag moeten wij sterker wor
den. Wij gaan ons met te meer 
ernst bezinnen op onze taak, onze 
doelstelling en onze roeping voor 
heden én morgen. Wij nemen ons 
nu reeds voor om in de komende 
wintercampagne aan het werk van 
de kiesvereniging met toewijding 
en bezieling deel te nemen.

Dr A. A . L. Rutgers is uiteraard 
zeer dankbaar met het verkregen 
resultaat. Mogen wij deze gelegen
heid tevens aangrijpen om hem 
namens ons allen hartelijk geluk 
te wensen met de hoge onder
scheiding, die hem ten deel ge
vallen is. Dr Rutgers is bevorderd 
tot Grootofficier in de Orde van 
Oranje Nassau. Dat is dezelfde 
onderscheiding, die Dr Schouten 
bij zijn zeventigste verjaardag 
heeft ontvangen.

Thans zijn zij beiden, Dr J. Schouten en Dr A. A. L. Rutgers 
grootofficier in de Orde van Oranje Nassau
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„Voor geloof en vrijheid” . Zo kon men lezen op het enor
me spandoek dat boven het podium in de Ahoy’-hal hing. 
Geloof en vrijheid: twee peilers waarop de a.r. partij rust.

Onwillekeurig moesten we daaraan denken toen we het 
telegram lazen van ir J. A. Manusama. „Hartelijke geluk
wensen aangeboden bij 75-jarig bestaan van uw partij en 
betuigen mede namens alle Zuid-Molukkers onze grote 
dank voor de door Uw afgevaardigden in de Staten-Gene- 
raal aan onze strijd voor vrijheid en recht gegeven steun. 
Spreken de hoop uit dat u voort wilt gaan ons uw steun te 
verlenen. Moge God u daartoe wijsheid en kracht schen
ken” . Of wat denkt u van het telegram van de Gereformeer
de Vrouwenvereniging in Nederland? „De Bond van Gere
formeerde Vrouwenverenigingen in Nederland wenst de 
Anti-Revolutionaire Partij zeer hartelijk geluk met haar 
vijf en zeventig-jarig bestaan. Herdenkt met grote dank
baarheid alles wat zij deed voor land en volk. Wenst allen 
die voor dit jubileum bijeen zijn een onver getelijke dag toe 
en bidt om Gods rijke zegen voor de toekomst van de partij 
die ook ons zo lief is. Ondertekening door Mevr. H. A. M. 
Bax-Horjus, presidente, en Mevr. S. M. P. de Jong-Visser, 
secretaresse.

Het is natuurlijk ondoenlijk om alle feesttêlegrammen op 
te sommen. Er was er een van de B.P.R.M.S. De heren van 
Doorn en Albering, respectievelijk voorzitter en secretaris 
van de k.v.p., brachten namens hun bestuur telegrafisch 
gelukwensen aan onze jubilerende partij over. De heren 
Welter en Zwarts, voorzitter en secretaris' van de k.n.p., 
bleven daarbij niet achter.

Het telegram van dr J. van Baal, gouverneur van Nieuw- 
Guinea en oud-Tweede Kamerlid, dat op Vrijdagmiddag in

Lommerrijk arriveerde, werd door dr Schouten voorgele
zen. „Hartelijke gelukwensen met bede, dat ons volk blij
vende kracht vinde tot medearbeid door de partij aan op
bouw Christelijk staatsleven in en buiten Rijk in Europa” . 
Dit telegram werd met groot enthousiasme begroet.

Maar het enthousiasme kende bijna geen grenzen meer 
toen de voorzitter Zaterdags voorstelde om een telegram te 
zenden aan H.M. de Koningin en aan Prinses Wilhelmina. 
En met grote dankbaarheid werd de mededeling aanvaard 
dat deze vorstelijke personen de a.r.-partij waardig hadden 
gekeurd om een telegram terug te zenden.

Nog dezelfde dag werd dit telegram immers beantwoord 
met de volgende woorden: „De Koningin draagt mij op 
haar oprechte dank over te brengen voor de gevoelens van 
aanhankelijkheid en trouw geuit in Uw telegram. Van 
Heeckeren, particulier secretaris” .

Aan Prinses Wilhelmina werd eveneens een telegram ge
zonden.

Als antwoord kwam: „Prinses Wilhelmina heeft mij ver
zocht voorzitter en leden der Anti-revolutionaire partij dank 
te zeggen voor het telegram en de gevoelens daarin ver
tolkt. J. Geldens, particulier secretaresse” .

Op de volgende vergadering van het Centraal-Comité — 
u ziet het hier bijeen — zal het eerste uur wel verloren gaan 
met het lezen van al deze gelukwensen, die de leden on
getwijfeld kracht zullen geven om hun belangrijke werk
zaamheden voort te zetten,

Overzicht van de enorme zaal
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Ter gelegenheid van het 75-jarig jubileum onzer partij werd een officiële foto gemaakt van het Centraal- 
Comité, welke wij in dit nummer afdrukken. Van links naar rechts zittend de Heren: R. Gosker, adjunct- 
secretaris3 J. J. Tjalma penningmeester, Prof. Dr J. Severijn, Prof, Dr Ir H. van Riessen, secretaris, L. F. 
Duymaer van Twist, erelid; Dr J. Schouten, voorzitter, Mr A. B. Roosjen, tweede voorzitter, H. R . J. van der 
Veen9 A . Stapelkamp, Mr G. A. Diepenhorst. Staande Ds D. Biesma, Prof. Dr S. TJ. Zuidema, A. Schout, 
Drs A. Bouma, J. Wilschut, A. Warnaar, C. A. van Drimmelen, J. Smallenbroek, J. A. J. Jansen Maneschijn, 
Mr A. Bruch3 A. in 3t Veld, J. Lever, Mr Eling Visser, Mr Dr J. Meulink, Mr J. van Aartsen, D. A. van der 
Schans, H. A, van Willigen, M. Knol. Alleen de heer Mr T. Bout was afwezig.

K a m er- L ed en• B edrag
kieskrin g aantal

1 . Amsterdam 3956 4000.— 100  %
2 . Arnhem 6434 6189.13 96 %
3. Assen 5662 5675.— 100  %
4*. Dordrecht 11301 12183.49 108 %
5. ’s-Gravenhage 3610 3672.30 102 %
6 . Groningen 10346 9854.10 95 %
7. Haarlem 5215 4510.28 8 6  %
8. Den Helder 3673 3215.— 90 %
9. Den Bosch 1447 927.25 64 %

1 0 . Leeuwarden 13212 9407.64 71 %
1 1 . Leiden 7143 7129.58 100  %
12 . Maastricht 291 317.78 108 %
13. Middelburg 4201 5039.60 120  %
14. Nijmegen 2917 2630.84 89 %
15. Rotterdam 5327 8127.32 152 %
16. Tilburg 906 833.— 92 %
17. Utrecht ' 6889 5718.15 82 %
18. Zwolle 7176 5424.75 76 %

Totaal 99706 94855.21 95%
Arjos Z.-Holland en
particulieren 840.—
Totaal 95.695.21

De Jubileumactie heeft per 30 April ’54 opgebracht 
ƒ  95.255,21. Nevenstaand staatje geeft een overzicht 
van de verkregen resultaten per Kamerkieskring. De 
prestatie van Rotterdam valt daarbij ten zeerste op. 
Een van onze grote steden —  maar zij behaalde het 
hoogste gemiddelde. Daarop volgt Zeeland met 120%. 
Zeeland werd gehandicapt door de stormramp. De 
Statencentrale Ziezikzee (Schouwen en Duiveland) 
moest verstek laten gaan. Maar de andere staten
centrales hebben dit meer dan goed gemaakt, zodat 
Zeeland als eervolle tweede op de ranglijst eindigt. 
De laagste in de rij is ’ s-Hertogenbosch. O, dat land 
van Heusden en Altena! Waar blijven Nieuwendijk? 
Werkendam? Over Leeuwarden, dat zich als zeven
tiende op de ranglijst plaatst, maken wij ons niet on
gerust. Uit Friesland komt zeker nog ƒ  5000.— . Het 
is tenslotte nog slechts een voorlopig resultaat. In
middels is al weer ƒ  2000.—  ingekomen. Van 200 
kiesverenigingen is evenwel nog geen bijdrage ontvan
gen en bovendien zijn er een aantal kiesverenigingen, 
die ongetwijfeld nog een tweede bedrag zullen stor
ten. Het is verleidelijk om, de resultaten overziende, 
lof en blaam te gaan uitdelen. Er zijn kiesvereni
gingen, die zich voortreffelijk hebben gehouden en 
die ƒ  3.—  per lid hebben afgedragen. Er zijn er ook, 
d ie...........maar dat betreft de ruim 200.



Een festijn van vlaggen riep aan 
de bezoekers van de toogdag een 
hartelijk Welkom loe.

Reeds vroeg in de morgen wapperden de gloednieuwe vlaggen van de A.R. 
partij in de- masten van de Ahoy-hal. Klapperend in wind, riepen zij de toe
stromende enthousiaste feestgangers van de verte uit reeds het welkom toe. Het 
was een goede greep het bekende partijembleem ook op 
deze wijze te etaleren. „A.R.P.” zo leest men in de driehoek 
en daaronder „Pro religione et libertate” . Voor „geloof en 
vrijheid” . Een betekenisvolle slagzin, die letterlijk van de 
daken af werd gepredikt. Het behoeft geen betoog, dat na 
het openingswoord de Londense Minister-President, Prof. 
mr P. S. Gerbrandy, de eerste feestredenaar was. Hier ziet 
U hem staan in een van zijn typische houdingen.

En verder ziet U mr J. A. de Wilde, vergrijsd in de dienst 
voor de a.r. partij. Jarenlang Kamerlid en Minister. Een 
man met oratorische gaven en sprankelende humor, een 
sieraad voor het partijleven. Een ernstige ziekte heeft hem 
helaas genoodzaakt zich terug te trekken uit de actieve 
politiek. Maar op deze jubileumdag was hij present. „Nim
mer heb ik gedacht, dat God mij het voorrecht zou geven 
deze heerlijke dag mee te maken” , zo zeide de ontroerde 
de Wilde in zijn korte, doch kernachtige redevoering, die 
een dankwoord was voor zijn benoeming tot honorair-lid 
van het Centraal-Comité. „Heel mijn leven heb ik gewijd 
aan de A.R. partij, die ik zo lief heb en die ik hoop te dienen 
tot de laatste snik. Ik heb gewerkt onder Kuyper. Ik heb 
samengewerkt met Colijn en Schouten. Ik breng dank aan 
het Centraal Comité. Maar deze benoeming zou niets waard 
zijn als zij niet werd gedragen door de volkomen instem
ming van deze machtige vergadering” . Toen brak er een 
hartelijk, doch oorverdovend applaus los. Diep onder dé in
druk van deze grote bijval antwoordde de heer de Wilde:
„Dit is Uw handdruk in de avond van mijn leven” . Een 
moment om nooit te vergeten. Een ontroerend moment.
Maar ook een blij moment, dat dit alles door Gods gunst 
nog aan de heer de Wilde is gegeven.

Het Anti-Revolutionaire volk zingt graag. Luid hebben 
de liederen geklonken. De vogels, die hun huis hebben in 
de nok van de Ahoy-hal — en die heel wat gewend zijn — 
hadden kennelijk niet vaak zulk een zanglustige schare 
meegemaakt. Zij zijn dan de enige toeschouwers geweest, 
die het zingen niet hebben kunnen waarderen, want verder 
zongen jong en oud, uit volle borst.

Een nationale partij!
Nu dat onderwerp' was 

aan onze minister-president 
in oorlogstijd wel toever- 
troüwd. De man, die in Lon
den zo vastberaden en zo 
hardnekkig de strijd heeft 
volgehouden voelde zich bij 
de behandeling van dit on
derwerp in zijn element. En 
dat zijn vlammend betoog 
zou eindigen met een woord 
van bemoediging voor de 
Ambonezen, die nu even 
vastberaden en even hard
nekkig hun strijd voor de 
vrijheid voortzetten als hij 
dat toen in Londen deed, 
was voor niemand een ver
rassing.

Prof. Mr P, S, Gerbrandy spreekt

1 1 6



Het was Mpor Mr J. A. de 
Wilde een Volkomen verras
sing, dat hij benoemd werd tot 
erelid van het Centraal Co
mité. Het was voor de verga
dering een volkomen verras
sing dat Mr J. A. de Wilde nog 
het woord voerde. Daarom 
werd de warme en de harte
lijke ovatie een van de hoogte
punten van deze merkwaardi
ge dag. Het Centraal Comité 
telt thans twee ereleden. Naast 
de heer L. . F. Duymaer van 
Twist is deze eer thans ook 
aan de heer Mr J. A. de Wilde 
ten deel gevallen. Wij hopen 
zeer, dat Mr J. A. de Wilde, als 
zijn gezondheid hem dat toe
laat, de moeite zal willen ne
men zijn mémoires op te 
schrijven. .Hij is zo dikwijls en 
zo nauw betrokken geweest bij 
het staatkundig gebeuren op 
hoog niveau, dat hij daarmede 
aan onze partij een grote 
dienst zou bewijzen. Vooral 
omdat Dr Colijn dit niet heeft . 
kunnen doen en omdat de zo 
waardevolle correspondentie 
van Dr Colijn in de bezettings
tijd verloren is gegaan. Nu 
Mr J. A. de Wilde erelid is ge
worden van het Centraal Co
mité mogen wij dit met gepaste 
vrijmoedigheid van hem vra
gen.

Mr J. A. de Wilde dankt voor het Erelidmaatschap

P S A L M E N  Z I N G E N
Hoewel wij na de bevrijding enkele massale bijeenkomsten hebben gehad die zeker even groot 

waren als die van de Jubileumtoogdag heeft toch het gemeenschappelijk zingen dit keer op 
alle aanwezigen wel een diepe indrnk gemaakt. Dr Hommes heeft daaraan uitdrukking ge
geven in een artikel in het Gereformeerd Weekblad. Ds J. J. Buskes heeft naar aanleiding 
daarvan weer een artikel geschreven in het Vrije Volk. Wij hebben dat artikel niet goed be
grepen. Wij hebben veel gezongen en -werkelijk niet alleen psalmen! Zit er nu ook. voor 
Ds Buskes niet een mooie gedachte in dat de psalmen en de liederen van Valerius Gedenc- 
klank ook op een politieke vergadering worden gezongen? Wij zouden hem willen vragen —

* en gij, wat zingt gij dan op de congres
sen van de Partij van de Arbeid? Er was 
een tijd dat de Socialisten een liederen
schat hadden. Maar deze liederenschat 
is thans uit de tijd. En ook de Partij van 
de Arbeid grijpt terug naar ons volks
lied, naar het oude Wilhelmus. En dat 
is goed! Maar waarom dan zo fel ge
reageerd? Toch begrijpen wij daar wel 
iets van! Daar zit een probleem en moei
lijkheid achter! Hoe staat de A.R. Partij 
in ons volksleven?
Met dat probleem zullen wij ons inder- 
daar ernstig, ja diep ernstig, moeten be
zighouden. In zoverre bevat het artikel 
van Ds Buskes een element van waar
heid. Of hij dit zo heeft bedoeld laten 
wij nu maar in het midden. Of hij aan 
deze ontwikkeling geen schuld heeft 
laten wij .eveneens onbesproken. Het 
schijnt wel of er voor de christenen in 
de Partij van de Arbeid, men leze er 
„Doorbraak”  maar op na —  slechts één 
doel en slechts één ideaal bestaat —  de 
confessionele partij te vergruizelen. En 
als dat doel is bereikt, wat dan? Is ds 
Buskes dan waar hij zijn wil?
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De grijze generaal, L. T. Duymaer van Twist — de 88-jarige — riep de jeugd op om trouw te blijven aan het 
Anti-revolutionaire beginsel. Zal dat woord weerklank vinden bij de jeugd?

Ontroerende momenten. Op deze foto’s ziet U er nog twee. 
Links staat de 8 8 -jarige generaal b.d. L. F. Duymaer van 
Twist. Zelden heeft iemand een hartelijker ovatie in ont
vangst mogen nemen, dan deze nog immer vitale voortek- 
ker, met ongebroken stem. Hier sprak een man, die 75 jaar 
lang met de a.r. partij heeft meegeleefd. Hij heeft Groen 
van Prinsterer nog gekend, hij verbleef vaak bij Kuyper. 
Een man dus, die de geschiedenis van de partij kan vertel
len uit eigen ervaring. Zo sprak hij over het verkiezingsjaar 
1888, het jaar, waarop het eerste rechtse Kabinet optrad. 
„Dit was geen strijd meer, het was een worsteling van man 
tegen man aan de stembus” riep hij uit.

Zijn oproep tot de jeugd was een verademing na al de 
klachten, die tegenwoordig aan haar adres worden geuit. „De
a.r. partij heeft vroeger veel aan de jongeren te danken 
gehad. Zo moet het blijven” , aldus de generaal. „Want de - 
jongerenactie, hetzij dan met een andere doelstelling yöor 
ogen, hetzij in een ander kleed gehuld, kan ook heden en 
in de toekomst niet gemist worden. Vooral- nu de tijden 
steeds donkerder worden. Om de studie der beginselen moet 
het gaan. De jongeren in onze gelederen vormen een belang
rijke schakel in de partij: ook in hun verdere opgang. Im
mers de jeugd van vandaag zijn de stoere en kloeke strij
ders van morgen” .

De jeugd heeft dit woord van deze 8 8 -jarige op hoge prijs 
gesteld. Dit is gebleken tijdens de vergadering toen het 
applaus opklaterde, maar het blijkt nog steeds in de ge
sprekken die over deze feestdagen worden gevoerd. Twee 
oudgedienden in de partij —■ Duymaer en Anema — heb
ben op sympathieke wijze hun woord tot de jongeren ge
zegd. Hoe ouder men wordt, hoe dichter men bij de jeugd 
staat!

Huldiging van Schouten

En rechts ziet U de aanbieding van een vaas met prach
tige rode rozen aan dr J. Schouten. De kwekers uit Aals
meer, die de zaal in Lommerijk en de Ahoy-hal op meester
lijke wijze hadden versierd, boden deze hulde aan namens 
alle geestverwanten. Het was een punt, dat niet op de agen
da voorkwam. Maar daarom juist zal men ook deze gebeur
tenis niet licht meer vergeten. Het was een bloemenhulde 
aan „onze Schouten” , zo zeide de woordvoerder van de 
kwekers uit Aalsmeer. Een hulde voor al het werk, dat de 
voorzitter van het Centraal Comité, jarenlang, met uitscha
keling van zijn persoon, voor de partij heeft verzet. Het was 
een hartelijk woord, dat precies weergaf wat er bij duizen
den anti-revolutionairen leeft. Men krijgt zo weinig de kans 
dr Schouten eens een ovatie te brengen. Maar nu de kwe
ker uit Aalsmeer de baan had geëffend greep men de kans 
met beide handen. En men deed dit op de wijze, zoals men 
dat het beste kan doen; men zong dr Schouten toe: „Dat 
’s Heeren zegen op U daal” .

Zo schaarden de zevenduizend aanwezigen zich om hun 
voorzitter, die de partij na de oorlog heeft geleid. Tegen 
de doorbraak stroom op. De man, die in de Indonesische 
kwestie in het Parlement stand heeft gehouden, verdiende 
deze hulde.

Rode rozen waren het, die hem werden aangeboden. 
Maar dr Schouten had daar geen last van. „Rood heeft ver
schillende spraken, zo zeide hij. Dit is niet het rood van het 
socialisme. Het is ook niet het rood van het communisme. 
Dit is het rood van een van de banen van de Nederlandse 
vlag. Zo alleen kan ik er naar kijken-----”
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9e Ouderdomsvoorziening
In het vorig nummer van ons Contactorgaan hebben wij 

enige aandacht gegeven aan het Advies van de Sociaal Eco
nomische Raad inzake de wettelijke regeling van de ouder
domsvoorziening. Dat advies is uitgebracht aan de Minister 
van Sociale Zaken. Op het Departement zullen de ambtena
ren wel bezig zijn, rekening houdend met het verstrekte ad
vies, een wetsvoorstel voor te bereiden. Dat wetsvoorstel 
moet dan eerst de Ministerraad passeren, aleer het bij de 
Kamers ter behandeling kan worden ingediend. Daarna volgt 
nóg de schriftelijke behandeling. Wij moeten dus duidelijke 
taal spreken. Er is momenteel alleen nog maar een Advies 
yan de Sociaal Economische Raad! Maar een wetsvoorstel is 
er nog niet! Onze Kamerleden kunnen derhalve nog geen 
stap verzetten. Het hangt allemaal af van de snelheid waar
mee het departement en waarmede straks de Ministerraad 
werkt. Eerst daarna komen de Kamerleden er aan te pas. 
Dat is punt één.

En punt twee is dit. Dat dit allemaal nog gebeuren moet, 
daarvan dragen de Socialisten de verantwoordelijkheid. Zij 
zijn heus voldoende gewaarschuwd. Direct na de bevrijding 
heeft de Stichting van de Arbeid aan de Minister geadviseerd 
de premies en de uitkeringen van de bestaande Invaliditeits- 
en Ouderdomswet in overeenstemming te brengen met de 
gewijzigde verhoudingen. Bij dat advies heeft dc A.R.- 
fractie zich aangesloten en zij heeft de Minister verzocht de 
wet te handhaven, maar de premies en de uitkeringen te ver
hogen. Maar de Minister van Sociale Zaken, toenmaals de

Heer W. Drees, wilde niet. Hij gaf de voorkeur aan een 
noodvoorziening ouden van dagen. En dat we daar nu nog 
mee zitten is zeker niet aan de Anti-revolutionairen te 
wijten. De Noodvoorziening zou drie jaar van kracht blijven. 
Wij zijn nu tien jaar verder. En nu juichen wij over het ad
vies van de S.E.R.! En de Partij van de Arbeid doet net of 
het haar advies is. Wij moeten goed verstaan dat deze ge
hele gang van zaken zeker niet bevredigend is. Maar de 
verantwoordelijkheid daarvan berust voornamelijk bij de 
Partij van de Arbeid, die bovendien eerst Drees, daarna 
Joekes, daarna Suurhof als minister van Sociale Zaken in 
het vuur stuurde.

Waarom wij dit nogal scherp schrijven? Omdat ons nu 
enkele brieven hebben bereikt van geestverwanten, die on
tevreden zijn over ons artikel in het vorige nummer van het 
Contactorgaan. Wij schreven daarin, dat het nog wel even 
zal duren aleer alles in kannen en kruiken is. En nu con
cludeert men daaruit dat onze mensen in de Kamer de be
handeling van deze zaak zullen rekken en trekken en dat 
intussen de ouden van dagen maar moeten wachten op de 
definitieve voorziening. Maar daarmee wordt de zaak toch 
wel op haar kop gezet. Wij geven kort en krachtig de ver
zekering dat de spoedige behandeling van het wetsontwerp, 
—  dat nota bene nog moet worden ingediend —  niet door 
de Anti-revolutionaire Kamerleden zal worden belemmerd. 
Integendeel —  wij zijn er diep van doordrongen, dat de 
zaak dringt en dat een definitieve regeling dringend en 
dringend nodig is.

Rode rozen voor . . . .  Dr Schouten
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Piet van den Kerkhoff dirigeert het grote zangkoor, dat begeleid door de Marinierskapel enige liederen uit
ValeriusGedencklanck deed horen.

Kapitein Gijsbert Nieuwland met zijn Marinierskapel en. 
Piet van den Kerkhoff met zijn drie koren bestaande uit 
honderdvijftig man hebben ongetwijfeld een groot aandeel 
gehad in,het slagen van deze dag. De Marinierskapel — een 
goede bekende van de N.C.R.V. — heeft de zang begeleid 
op een wijze, die moeilijk te overtreffen zal zijn. Men klaagt 
wel eens over het feit, dat de Calvinistische volksgroep de 
kunst niet erg waardeert. Maar de grote aandacht waarmee 
men heeft geluisterd naar „Land of hope and glory” van de 
Marinierskapel deed in ieder geval de twijfel rijzen of, deze 
critiek ook opgaat voor dit soort kunst. En dat men de 
koorzang bemint: dat was bekend. Gijsbert Nieuwland en 
Piet van den Kerkhoff: zij zijn begrippen geworden voor al 
diegenen die de tocht naar Rotterdam hadden gewaagd. En 
zelfs dr Schouten heeft zich aan hun „dirigisme” onder
worpen.

Vrolijk speelde de Marinierskapel voor de aanvang van de 
vergadering. Deze zorgde er voor, dat de stemming er reeds 
inzat voordat de voorzitter begon aan zijn openingswoord. 
En het machtige Halleluja-koor uit de Messias van Handel 
door de drie koren ’s middags gezongen, zal nog lang in de 
oren naklinken.

Het was ’s ochtends minder vol dan ’s middags. Dat was 
begrijpelijk. Vele' a.r.-en uit Rotterdam en omgeving had
den er geen'vrije dag aan gewaagd. De vele ochtendbezoe- 
kërs begrepen kennelijk dat men ’s middags zou moeten 
vechten voor een goed plaatsje. Honderden besloten dan ook 
de zaal maar niet te verlaten. Zij peuzelden hun brood op 
op de stoelen of op de tribunes en hoogstens gunden zij zich 
de tijd om bij de vele snelbuffetten een kopje koffie te

halen. Z ij’ hebben het bij het rechte eind gehad. Wie de 
stad is in gegaan zal tot de ontdekking gekomen zijn dat de 
mooiste plaatsen bezet waren. Ja, dat gaat nu eenmaal zo. 
Maar de perfecte geluidsinstallatie en de opstellingen van 
het podium boden gelukkig de garantie, dat niets aan de 
aandacht van belangstellenden behoefde te ontsnappen.

Als één man het druk gehad heeft deze dagen dan was 
het wel dr Schouten. De aanwezigen mochten wel eens niet 
naar een redevoering luisteren, hij kon dat niet doen. Als 
voorzitter had hij steeds het laatste woord. Een vriendelijk 
woord hier, een opwekking daar. Het gaat dr Schouten voor
treffelijk af. Hoe meër de dag vorderde, des te beter hij 
op dreef kwam. U ziet hem hier in een van zijn karakte
ristieke houdingen.

Telegram van c.h.

„De Christelijk Historische Unie in Algemene Ver
gadering te Amsterdam bijeen biedt de A.R. partij 
haar hartelijke gelukwensen aan met haar 75-jarig 
bestaan. Spreekt haar waardering uit voor haar arbeid 
in het midden van ons volksleven en bidt haar Gods 
zegen toe bij die verdere arbeid op geestelijk, maat
schappelijk en staatkundig terrein. H. W. Tilanus, 
voorzitter, mr H. K, J. Beernink, secretaris. Dit tele
gram werd op Woensdag 7 April verzonden onder 
luide bijval van de aanwezige c.h. leden.
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H et w ord t e rn st !
H et w aren  v o o r  D r Schouten  geen  gem akkelijke dagen. 

H et non  stop  program m a van de derde A pril was voor  
hem  geen  een vou d ige opgave. Maar hij  ̂h e e ft  zich  v o l
ledig aan h e t program m a gehouden , zo  zelfs , dat toch  
nog en k ele  dingen konden  w ord en  in gevoegd . Maar aan 
het einde van de dag kwam  hij eerst rech t op  d ree f. En 
hij gaf ons allen een  verm aan en een  w oord  van b em oe
diging m ee. W ees t A ntirevolu tionair m et de vo lle  lie fd e  
van Uw hart en  w erk t v oor  on ze  partij m et doorzettin gs
kracht en  toewijding.

D e stem bus h e e ft  daania g esp roken ! H et is een  harde 
taal. In  A m sterdam  hadden wij — -  om  gelijk te  blijven  
bij de statenstem bus van 1950  ■—  rond  43000 stem m en  
m oeten  verkrijgen. W ij behaalden rónd 33.000 stem m en. 
Dat b e tek en t een  teruggang van rond  25a/o. In  D en  
Haag verloren  wij rond 22°/o. In  R otterdam  rond 13°/o. 
Dit zijn de cijfers. D e nederlaag, in  1952 reed s geleden , 
is ronduit bevestigd . Wij m oeten  daar geen  d oek jes  om  
heen winden. Daar b ereik en  wij n iets m ee en  dat w illen  
wij ook  n iet. D e ongunstige stem busuitslag mag ech ter  
ook  geen  dom per z e tten -o p  on ze activ iteit. W ij h ebben  
de wind legen . Maar tevens k linkt nu h et w oord  d oor Dr 
Schouten gesp roken  aan h et slo t van on ze Jubileum bij
eenkom st. Dat w oord  krijgt nu nog d iep ere  klank en  nog  
m eer b eteken is. En m et vern ieu w d e m oed  gaan wij aan 
de slag.

W ant wij g even  ons n iet gew onnen ! O m gekeerd , juist 
bij tegenslag en  nederlaag, nu wij g evoelen  dat h et span
nen gaat, dat on ze  positie  in  h e t volksleven  w ord t b e 
dreigd, nu gaan wij schouder aan schouder staan in het 
b esef van on ze roep in g!

En wij gaan dat n iet d oen  in eigen  kracht! Wij m oeten  
ons bezinnen  op  h eel v e e l  dingen en  trachten een  ant
w oord te geven  op  h eel v e e l  vragen. Maar vooral één  
ding is nodig  —  dat wij o o k  in de p o litiek  w eer  opnieuw  
leven  gaan, uit g e lo o f . En dan denken  wij daarbij n iet

Ds Schouten sp reek t .........!

alleen aan h et slo tw oord  van D r Schouten, maar ook  aan 
de ernstige toespraak van Ds Lam m ens. Dan kan uit 
verlies w eer  winst ontstaan. H e t is m ed e daarom  dat wij 
aan alle k iesveren igingen  v erzo ek en  er  v o o r  te  w illen  
zorgen  dat de verzam elde red evoerin gen  „V o o r  G eloo f  

en V rijheid”  ter lezing w orden  ge
g even  aan alle daarvoor in aan
m erking kom ende predikanten . In  
de kom en d e h erfst beginnen wij 
m et n ieuw e m oed  en  m et nieuw  
élan. H e t w ord t ernst! Dat v er 
staan wij! Maar juist w anneer wij 
gaan inzien , dat h et ernst w ordt, 
verd u bbelen  wij on ze krachts
inspanning.

En dat doen  wij d oor h eel ge
w oon  m ee  te  w erken  in on ze  
plaatselijke k iesvereniging. In  de  
plaatselijke k iesveren iging, bij de 
loca le leiders, daar ligt d e kracht 
van on ze partij. H e t zal er dus op  
aankom en de a ctiv iteit d er plaat
selijke. k iesveren igingen  te  v er 
m eerd eren . D aartoe m oet een  b e 
ro ep  w ord en  gedaan op  de veran t
w oordelijkheid  der loca le leiders. 
H et w ord t ernst! B ese ffen  wij dat?

Hoe druk het was bij de snelbuffets
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Nog een overzichtsfoto

Ach ja, het gaat zo gemakkelijk. Men bestelt een toe
gangskaart, men neemt een retourtje Rotterdam en men 
vraagt aan de agent voor het station langs welke weg men 
het snelst de Ahoy-hal kan bereiken. En eenmaal daar aan
gekomen vindt men zijn „bedje gespreid” . De stoelen wach
ten, het programma ligt gereed, de muziek speelt en de vro
lijk versierde zaal zorgt alleen reeds voor een feestelijke 
stemming. Men moet met het bijltje gehakt hebben om te 
weten hoeveel kopzorgen het heeft gekost om alles ge
smeerd te laten lopen. Duizend en een ding zijn te regelen.

En altijd komt er op het laatste moment een kink in een of 
andere kabel. Dan moet er op goed geluk geïmproviseerd 
worden. En enige uren voordat de vergadering begint leeft 
men in stemming van: „de zaal komt toch niet vol” . Dan

zijn al die harde werkers, wekenlang optimist geweest, in
eens pessimisten geworden, al troosten zij zichzelf dan met 
de gedachte, dat zij gedaan hebben wat zij konden. Alles is 
gereed. Ieder onderdeel van het programma is tot het klein
ste onderdeel geregeld. En als dan blijkt, dat al het werk 
niet voor niets is geweest, dat de zaal vol loopt, dan ziet 
men resultaat van de wekenlange voorbereidingen. Zo is 
het ook nu weer gegaan. Wat de Rotterdamse regelingscom- 
missie heeft gepresteerd is niet gering. Misschien zegt U: 
„ik heb er niet veel van gemerkt” , maar dat is dan juist 
het bewijs, dat alles vlot gelopen is. Dat de voorbereidingen 
a f waren. De Kwaadsteniet en zijn mannen en vrouwen 
kunnen trots zijn. Tot diep in de nacht hebben zij de laatste 
weken gewerkt. Gemakkelijk was dit niet, want het Cen
traal Comité had hen niet veel tijd tot voorbereiding gegeven.

H E T  A H O Y - G E B  O U W
Ideale gelegenheid veer; 

M assa-bijeenkoms ten
Vergaderingen 

f Personeelsfeesten 
Concerten

Exposities
Recepties
Modeshows
Enz.
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Hiér ziet ü óp de trap zitten de fiinke 
Rotterdamse meisjes, die belast waren 
met de verkoop’ van de programma’s. 
Zij hebben zich goed geweerd. En in 
dit stel bedanken we maar al die stille 
medewerkers, waar we zo weinig van 
hebben gemerkt, maar die beslist niet 
overbodig waren.

Heeft men in Rotterdam hard ge
werkt, vergeet de Martha’s van het 
Bureau van het Centraal-Comité 
ook niet. Zij hadden niet alleen te 
maken met het administratieve ge
deelte, zij hadden ook nog het ju- 
bileumfonds en niet te vergeten de 
verkiezingsactie. Het bureau in de 
Kuyperstraat heeft de afgelopen 
weken onder hoogspanning gestaan. 
Maar ook zij zullen tevreden zijn 
over het resultaat. Zaterdags ver
zorgden zij de stands, terwijl zij 
Vrijdags in de hal van Lommerrijk 
de eersten waren, die het partij- 
insigne aan de vele bezoekers moch
ten aanbieden. Ook nu weer het be
kende driehoekje, dat versierd met 
een oranjestrik prijkte op de revers 
van de aanwezige anti-revolutio- 
nairen, zowel van het Kamerlid als 
van de afgevaardigde.
Het prijkte op het rever van de Mi
nister en van het Arjosmeisje. Maar 
wie het ook droeg het stond goed! 
En we twijfelen er niet aan of bin
nen enige tijd heeft het grote Arjos- 
kader zich getooid met dit voorname 
embleem. Het zal een bindmiddel 
kunnen zijn op de hoogtijdagen van 
onze Prot. Chr. organisaties!

De Marthals van het Bureau van het Centraal-Comité

Telegram aan c.h.u.

Ogenblikkelijk nadat de 
heer Schouten het felicitatie- 
telegram van de Algemene 
Vergadering der C.H.U. had 
ontvangen heeft hij terugge
seind: „Namens het Centraal 
Comité van A.R. Kiesvereni

gingen betuig ik U onze har
telijke dank voor Uw geluk
wensen. Mede namens dit 
Comité onze welgemeende fe
licitatie op deze dag. Onze God 
schenke U en de Unie wijs
heid voor alle arbeid en geve 
daarop Zijn zegen. J. Schou
ten, voorzitter” .

De programma-verkoopsters
Voor geloof en vrijheid

De Redevoeringen welke op de Ju- 
bileumtoogdag zijn uitgesproken, 
zijn verzameld in een brochure on
der de titel „Voor Geloof en Vrij
heid” . Daarin zijn ook opgenomen de 
toespraken van de beide predikan
ten, Dr H. Jonker en Ds G. N. Lam
mens, op de gebedssamenkomst, 
wélke aan de avond van de Tweede 
April in de Statensingelkerk werd 
gehouden. Van deze gebedssamen
komst, geven wij uiteraard geen ver
slag. Wel zijn wij dankbaar dat deze 
beide toespraken in de verzameling 
zijn opgenomen. Want ook deze ge
bedssamenkomst heeft op alle aan
wezigen een diepe indruk gemaakt. 
De brochure in inmiddels aan alle 
kiesverenigingen toegezonden. Zij is 
voorts nog verkrijgbaar bij het bu
reau van het Centraal-Comité, tegen 
de prijs van één gulden per stuk. Be
stellen per giro no. 89673 ten name 
van dé Anti-revolutionaire Partij.
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Zo zijn we dan gekomen aan -het einde van dit (te korte), 
verhaal. En tenslotte ziet U twee oudgedienden. De één is 
generaal Duymaer van Twist. Dat hebt U goed geraden. 
Maar de ander? Zij is de enige nog in leven zijnde dochter 
van de grondlegger van de a.r. partij, dr A. Kuyper. Wat 
zal er in de harten van deze oudgedienden zijn omgegaan? 
De een hoort God danken 
voor wat haar vader voor 
ons land heeft betekend. En 
de ander heeft samen met dr 
Kuyper gewerkt. De man, 
die 45 jaar lang lid van de 
Tweede Kamer is geweest.
Een prestatie, nog nimmer 
overtroffen. Hier 'ziet U ze 
bij elkaar. Zij kennen elkaar 
uit de kracht van hun leven.
Hier nemen zij afscheid van 
elkaar aan het einde van 
deze. dag, die voor hen onge
twijfeld een bewogen dag 
zal zijn geweest.

En zoals Mevr. Kuyper en 
Generaal Duymaer van 
Twist van elkaar afscheid 
hebben genomen, zo hebben 
duizenden anderen na af
loop van de vergadering el
kander de hand geschud. Tot 
ziens. Tot het volgende 
hoogtepunt in de geschiede
nis van de a.r. partij! Maar 
zo eenvoudig is men er niet 
afgekomen. In zijn slotrede 
heeft dr Schouten er op ge
wezen, dat er van deze dag 
iets uit moet gaan. Zij moet 
activeren tot een grotere 
werkzaamheid. „Win en 
werk” , zo riep hij uit. „Want 
het gaat om de invloed van 
het Christelijk Geloof. En 
dat Geloof is het cement 
van heel de samenleving” .
Zo kregen de duizenden en
thousiasten een boeiendè 
boodschap mee. Om te win
nen en om te werven. A r
beid voor het Koninkrijk Gods. Als de jubileumviering van 
de diamanten Anti-Revolutionaire Partij hieraan heeft bij
gedragen is zij alleen daarom reeds een volledig succes ge
worden.

Het waren dagen om nimmer te vergeten. Ontroerende 
momenten; de huldiging van dr Schoutenj de toespraken 
van Duymaer van Twist en de Wilde. Hoogtepunten: de 
belangwekkende redevoering van Minister Zijlstra, de aan
bieding van de honderdduizend gulden. Het was te veel om. 
op te sommen. Maar één ding staat vast. De ouderen en de 
jongeren, die de soms verre reis naar Rotterdam hebben 
gemaakt, zullen daar geen ogenblik van spijt van hebben 
gehad. Op die gedenkwaardige dagen van de tweede en de 
derde April 1954 werd bewezen, dat de a.r. partij nog kan 
rekenen op enthousiaste leden, die het vaandel dezer partij 
nimmer zullen verraden. „Voor Geloof en Vrijheid” zullen

zij pal blijven staan. Ook al is de tijd tegen hen. Want zij 
weten, dat het beginsel de grote drijfveer is. De drijfveer 
van hef lid der Kiesvereniging en van het a.r. Kamerlid. Zij 
allen staan voor dezelfde zaak. Al lopen zij dan Uiteen in 
„belangrijkheid” van functie, zij allen weten zich gedragen 
door hetzelfde beginsel.

De Anti-Revolutionaire 
Partij is haar 76ste levens
jaar ingegaan. Op een wijze, 
die moed geeft voor de toe
komst. Wat een verschil 
vergeleken bij het begin. 
Toen handjevol getrouwen, 
bijeen in Utrecht. Nu bijna 
achtduizend leden op deze 
jubileumviering. Geve God 
aan ons — de huidige gene
ratie •—■ diezelfde geloofs
moed als de mannen uit 1879. 
Dan kunnen we met vertrou
wen naar de toekomst kij
ken. En al beukt de tegen
stander dan ook op de. con
fessionele partijvorming, wij 
geven dan geen krimp, om
dat wij voelen, dat God het 
is, die ons tot déze taak 
roept. En als Hij roept zul
len wij dan niet antwoor
den? Dan zeggen wij 
,,spreek Heere, want Uw 
knecht hoort” . Dan vervul
len wij de opdracht die Hij 
ons heeft gegeven. In het 
geloof. Met liefde. Met en
thousiasme. Dan schamen 
wij ons het Evangelie niet. 
En dan bouwen wij verder 
aan de anti-r evolutionaire 
partij, die door Gods zegen, 
reeds zoveel voor het Vader
land heeft mogen beteke
nen. Dan slaapt er geen kies
vereniging meer. Dan is er 
geen kiesvereniging meer 

' zonder Arjos, want het gaat 
om een grootse zaak. . . . . .

. ABONNEMENTSGELD KADERBLAD
Aan degenen onder onze .,lezers die tevens ge

abonneerd zijn. op het Kaderorgaan „Nedérlandsche 
Gedachten” verzoeken wij het verschuldigde abonne
mentsgeld over het jaar 1954 ( dr i é  g u l d e n )  over te 
maken op g i r o n u m m e r  8 9 6 7.3 ten name van de 
Anti-revolutionaire Partij te Den Haag, Binnenkort 
wordt begonnen met het uitzenden der kwitanties. 
M a a r  d a n  m o e t  3 5 c e n t  extra worden be
taald voor innings- en administratiekosten. Gireren is 
g o e d k o p e r .
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Het mandement der Bisschoppen
Een belangrijk geschrift

T. CNOSSEN

Het Mandement, dat het Episcopaat op 1 Mei van dit jaar 
het licht heeft doen' zien gaat over „De Katholiek in het 
openbare leven van deze tijd”..Deze herderlijke brief van de 
gezamenlijke bisschoppen van dé R.K. Kerk in Nederland, 
moge dan naar zijn karakter een meer vermanende, dan ge
biedende strekking hebben, de bedoeling er van is duidelijk.

Dit bleek ook al dadelijk uit de reacties, o.a. in de kringen 
van de Partij van de Arbeid, de V.A.R.A. en bij sommige R.K. 
leden van de Partij van de Arbeid.

Het Mandement valt in drie stukken uiteen.
’t Eerste deel behandelt de betekenis van het geloof in de 

wereld, de verhouding tussen persoonlijkheid en organisatie 
en de geestelijk-zedelijke taak, die de R.K. mens heeft in volle 
omvang.

In het tweede deel gaat het om de vormgeving, de organi
satie op maatschappelijk terrein, de publiekrechtelijke be
drijfsorganisatie en de eenheid van optreden.

In het derde- en slotstuk wordt de houding afgebakend 
tegenover Liberalisme met het daaraan verwante Humanis
me, de socialistische vakverenigingen en instellingen, het 
Communisme en de Partij van de Arbeid.

In eigen verband
Dit Mandement draagt een bepaald karakter. Het bedoelt 

een richtlijn te zijn voor de. (R.K.) mens van deze en de eerst
komende tijd.

Gezegd wordt, dat de mens niet enkel een individu is, doch 
tevens een sociaal wezen en een levend lidmaat van de men
selijke gemeenschap. Kerkelijk en wereldlijk terrein mag niet 
worden vereenzelvigd, maar „daarom zijn beide levensgebie
den geenszins te scheiden. Bij alle werkelijk onderscheid tus

sen Kerk en burgerlijke maatschappij blijft het leven een, en 
mag dat leven — ook het openbare — niet losgemaakt wor
den van God en godsdienst. Daarom moeten Kerk en staat 
ook samenwerken, en er moet geestelijke harmonie bestaan 
tussen ons persoonlijk en maatschappelijk leven” .

Gesproken wordt van een nieuwe tijd met nieuwe vormen 
en daarbij wordt gepleit voor de eenheid van de katholieken 
op elk terrein en samenwerking met anderen ,doch in een 
eigen verband, met behoud van eigen zelfstandigheid.

Tenslotte wordt de afwijzing van de socialistische vereni
gingen gehandhaafd, met weigering van sacramenten en ker
kelijke begrafenis en ten aanzien van het lidmaatschap van 
de Partij van de Arbeid, een niet minder duidelijke veroor
deling gegeven, zonder dat daaraan sancties zijn verbonden.

Instemming
Er is veel in deze herderlijke brief, waarover Christenen, 

niet behorende tot de R.K. kerk, zich van harte kunnen ver
heugen.

Meer dan we wel gewend zijn wordt geargumenteerd uit de 
Schrift, meer dan we ook gewoon waren wordt aandacht ge
schonken aan het onderscheid van verschillende levenster
reinen en de arbeid (wel onder leiding van de kerk) van 
niet-geestelijken in staatkundig- en maatschappelijke zin.

Het lijkt alsof men het leven buiten de muren van de kerk 
een ruimere waardering en meerdere zelfstandigheid schenkt. 
De bisschoppen reiken een zeker certificaat van volwassen
heid en mondigheid uit.

Er zijn uitspraken, die \̂ e als reformatorisch christen van 
harte onderschrijven.

Ook wij stemmen er mee in, als een Pauselijke uitspraak
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wordt aangehaald, dat zonder de aanvaarding .van de christe
lijke grondslagen en zonder de doorvoering van de christe
lijke beginselen geen duurzame maatschappelijke orde en 
waarachtig welzijn mogelijk is. „Want Christus alleen is de 
enige „hoeksteen” , waarop én de burgerlijke maatschappij 
én de enkeling veilig stand kunnen houden” .

Ook wij willen samenwerking met anderen op grondslag 
van een eigen levensbeschouwing en in eigen zelfstandige 
organisatie.

. Ook wij wijzen de doorbraak principiëel en in de praktijk 
af.

Afwijzing
Niet vergeten mag echter worden, dat dit een Rooms Katho

liek geschrift is, een herderlijke brief van Bisschoppen, die 
zich de leiding toeëigenen niet alleen in de kerk, maar ook 
inzake „de doorvoering van het evangelie op wereldlijk 
gebied” .

Er is tegenwoordig een streven onder sommige groepen van 
protestanten, dat inplaats van bisschoppen een ongedefinieerd 
begrip kerk stelt en daaraan dezelfde macht toekent. Zowel 
tegen het een als het ander rijzen onze Calvinistische nek
haren steil overeind.

Wij aanvaarden als Reformatorische Christenen de ambts- 
gedachte, doch in de zin van het ambt aller gelovigen. Met 
Dr Sietsma zeggen wij: „Ten aanzien van het wereldleven 
is de ambtsgedachte van groot belang. Ze doet ons heel dat 
optreden zien als dienst van God en in gehoorzaamheid aan 
Zijn goddelijke opdracht” .

Het Mandement is typisch Rooms.
In zijn woordkeuze, die de Zuidelijke Nederlander verraadt, 

en in zijn strekking.
De stijl is vaak slecht en woorden als „uitboeten”, „rouw

moedigheid” en „verhoopte vrucht” zijn slechts naar de klank 
Nederlands.

Het is niet consequent ook.
De Roomse „lankmoedigheid” of eerlijker gezegd, dubbel

zinnigheid, openbaart zich duidelijk in de houding tegenover 
de Partij van de Arbeid, waarin voor de Katholiek wel de

basis ontbreekt, doch die niet op één lijn wordt gesteld met
N.V.V. en V.A.R.A.

Een meten met twee maten terwille van de praktijk?
En wij schudden dit Mandement van onze vingers als we 

aan het slot lezen:
„En gij weet ook, dat juist dit herstel van het echt christe

lijke leven, juist dit goddelijk leven in ons, door onze heilige 
Vader (dat is de Paus!) gesteld is als de verhoopte vrucht van 
het Mariajaar. God gaf ons Maria als Moeder. Zij die het licht 
des hemels volgen, zullen Jezus vinden, maar dan gelijk de 
Wijzen, „het Kindje mét zijn moeder Maria” .

Hier scheiden ons afgronden!

De les voor ons
Wat zullen de politieke gevolgen zijn van dit Mandement?
Wij wagen ons niet aan speculaties.
We dienen in dit opzicht de ontwikkeling af .te wachten.
Ook in dit opzicht is de brief geen eenheid.
Er is geestelijk een „eerder en gemakkelijker” samengaan 

met de Christus-belijders uit andere kerken, er is ook een 
openstaan voor „sociale strevingen van andere zijde” .

De bedoeling hls geheel is duidelijk, n.1. een versterking 
van de Katholieke eenheid en van de R.K. kerk.

In zoverre daar aan ten grondslag ligt het behoud van een 
Christelijk leven, van een christelijke staat en maatschappij, 
gaan wij van harte accoord.

Er wordt geen appèl gedaan behoudens het gezegde in para
graaf 16, op anderen, die uitgaan van Christus’ Koningschap.

Een antwoord wordt dus ook niet verwacht.
Voor de Anti-revolutionairen valt uit deze brief wel iets te 

leren.
En tevens voor het positief Protestants-Christelijk deel van 

ons volk.
De roep naar bezinning, naar bevoorrading van eigen poli

tiek arsenaal, naar versterking van de geloofskracht komt 
ook tot ons.

Daarop zal wel een antwoord moeten worden gegeven.
Een antwoord in gehoorzaamheid aan Jezus Christus, de 

behouder des levens, naar de Schrift en de belijdenis.

„Menselijkerwijs gesproken sluiten wij vandaag niet alleen een periode 
van vijf en zeventig jaar af, maar maken wij ons op, als ik het zo zeggen 
mag, voor de komende periode van vijf en zeventig jaar. Ons bestaansrecht 
kan nimmer worden gevonden in enkele van de meest urgente vraagstuk
ken van heden en misschien van het volgende jaar. Wat zich in deze aan 
ons voordoet bij een beschouwing van onze geschiedenis, zij ook richt
snoer voor ons handelen in de toekomst. Wanneer wij ons ook maar voor 
een deel zouden laten dwingen in de schrale, ja onwezenlijke tegenstelling 
liberalisme-socialisme, hebben wij die toekomst verspeeld. Het gaat ons 
uiteindelijk om veel belangrijker dingen.

Prof. dr J. Zijlstra,
Op Jubileumcongres der A.R. partij.
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SCEVAR VOOR HET VOETLICHT
Openingswoord van mevr. Dr F. T. Diemer-Lindeboom

Het is het bestuur van Scevar een bij
zondere vreugde, u allen, die hier naar 
toe gekomen zijt uit alle hoeken van ons 
land, hartelijk welkom te heten. Uw 
a l l e r  opkomst wordt gewaardeerd, 
maar in ’t bijzonder die van de dames, 
die hiervoor een lange reis moesten ma
ken. Special het feit, dat uit Friesland
een hele autobus vol belangstellenden .......... ................
zich naar deze bijeenkomst heeft be
geven, wil ik dankbaar memoreren.
De dames uit Groningen, Zeeland en Limburg zijn niet jaloers 
— ik weet dat wel zeker — als even apart de Friezinnen hier 
genoemd worden. Na een zekere rede van één onzer a.r. 
senatoren — ik heb niet de heer Algra op ’t oog ,— bestaat 
er een zekere behoefte onze Friese anti-revolutionairen extra 
hartelijk te bejegenen.

Speciaal welkom heten wij Mej. Mr Haxes namens de C.H. 
vrouwengroepen.

Wij zijn ook zeer verblijd, dat de V.V.S.V.U. gehoor gegeven 
heeft aan onze uitnodiging. Van harte hopen wij, dat dit con
tact er toe zal bijdragen dat de jonge, aan onze V.U. stude
rende, vrouwen zich bewust worden, dat het ontvangen van 
een zo prachtige vorming verplichtingen schept tegenover 
het christelijk gemeenschapsleven in het bijzonder en ons 
volksleven als geheel.

Ik weet niet, dames, of U zich bij het betreden van dit ge
bouw heeft gerealiseerd dat U thans bijeenkomt op een histo
rische plaats in een historisch jaar van ons partijleven. In dit 
gebouw namelijk heeft nu 75 jaar geleden de oprichting van 
de a.r. partij plaats gevonden. Thans, nu de a.r. partij drie
kwart eeuw ons volksleven heeft gediend, vindt, op dezelfde 
plaats waar de oprichting geschiedde, voor het eerst een wer
kelijk openbare vergadering van a.r. vrouwen plaats. De beide 
vorige contactdagen immers konden nog niet bijgewoond 
worden door iedere a.r. vrouw die dit wenste. Dat heeft som
migen toen wel teleurgesteld, maar de tijd was toen nog niet 
rijp voor een groter opzet. De laatste jaren hebben zich echter 
gekenmerkt door een verbazingwekkende groei in staatkun
dige belangstelling bij a.r. vrouwen. Daarom leek nü de tijd 
gekomen een bijeenkomst als deze te beleggen. Dat dit niet 
mis gezien is, bewijst de grote opkomst. Het is deze lente zes 
jaar geleden, dat voor het eerst een klein getal a.r. vrouwen 
uit het gehele land bijeenkwam om zich te bezinnen op de 
eigen staatkundige verantwoordelijkheid.

Het lag voor de hand, dat men eerst een onderzoek instelde 
naar de plaats van de vrouw in de a.r. partij. Toen daarbij 
aan het licht kwam — ik denk, dat mevrouw Van der Molen

Het is al enige tijd geleden, 
dat uit alle hoeken van het 
land a.r. vrouwen naar 
Utrecht zijn gekomen, om 
onder auspiciën van het Scevar 
met elkander te spreken over 
vraagstukken, die ook onze 
vrouwen aangaan.

Deze bijeenkomst onder lei
ding van de actieve Presiden
te, Mevr. Dr F. T. Diemer—Lin
deboom, is een groot succes 
geworden. In haar openings
woord heeft zij ervan ge
waagd, wat onze anti-revolu- 
tionaire vrouwen in Scevar- 
verband drijft. Het is dit 
openingswoord,'dat wij hier in 
zijn geheel weergeven.

een der weinigen is, die sedert de twin
tiger jaren in bewustheid hiervan leef
de — dat die plaats volkomen duister 
was, dat het hier feitelijk noch een zit-, 
noch een staanplaats betrof, stond die 
groep- voor de minder prettige noodzaak 
aan het Centraal Comité te verzoeken 
het karakter van die plaats nader te be-

.....  ' zien en zo mogelijk daarin verbetering
te brengen. Een minder prettige nood
zaak was dit, en wel, omdat dit ver

zoek de schijn met zich bracht, alsof het de vrouwen speci- 
aal te doen was zich bepaalde grondwettelijk bestaande, maar 
in de partij niet erkende, rechten te verwerven. De zaak lag, 
zoals U weet, wel een beetje anders. Een uitspraak inzake het 
passieve kiesrecht was nodig, om te weten of de partij al dan 
niet op de medewerking der vrouwen in politiek verband, in 
de volle zin prijs stelde. Het ging om de vraag, of onze partij, 
de in de werkelijkheid van ons staatsleven bestaande staat
kundige medeverantwoordelijkheid der vrouw, ook als zoda
nig zou onderkennen en daaruit de consequenties trekken, 
dan wel of zij de korenmaat bleef prefereren om elk uitschijn- 
sel van die verantwoordelijkheid te verhinderen. De wijze, 
waarop de a.r. partij in de loop der jaren ons is tegemoet 
getreden, hield reeds lang voor de officiële uitspraak een 
positief antwoord in.

In 1949 is het Landelijk Studiecentrum (Scevar) opgericht, 
dat als een der doelstellingen had bij te dragen tot de voor
lichting van a.r. vrouwen over politieke en sociale zaken. 
Hieruit is gegroeid een belangstelling en activiteit in den 
lande, die alle verwachtingen overtroffen heeft. Daarbij bleek, 
dat in verschillende plaatsen behoefte bestond aan vorming 
van vrouwenclubs om zich politiek te scholen. Niet weinige 
van-die clubs leiden een bloeiend bestaan. Maar de uiteinde
lijke bedoeling is toch, dat de vrouwen met de mannen de 
kiesverenigingen bezoeken. Wellicht kunnen zij een bijdrage 
leveren het lauwe kiesverenigingsbestaan nieuw leven in te 
blazen. Hier en daar zijn in deze richting zelfs al verheu
gende tendenzen waar te nemen.

Zo hebben, in de afgelopen jaren tal van vrouwen voor
lichting gegeven en verkregen over onderwerpen als: Ons 
Beginselprogram; het karakter van de verschillende politieke 
partijen; het federalisme; inrichting van de staat; sociale wet
geving, enz.

Intussen is het aantal contacten zo uitgebreid geworden, dat 
het haast ondoenlijk wordt voor de provinciale contactpun
ten in alle opzichten als trait d’union met Scevar te fungeren. 
Wij zijn dan ook bezig te onderzoeken in hoeverre een andere
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vormgeving gewenst en mogelijk is. Wellicht kan ook met de 
reorganisatie-commissie van de partij dienaangaande nog van 
gedachten worden gewisseld.

Politieke bewustwording '
Het is overigens zo verwonderlijk niet, dat er thans pas een 

politieke bewustwording gaande is bij vrouwen. Een maat
schappelijke bewustwording moest daaraan vooraf gaan. Het 
groeiproces daarvan heeft indertijd een flinke duw in de 
goede richting gekregen door het tweede christelijk-sociaal 
congres, kort na de eerste wereldoorlog, en na de laatste 
oorlog weer in de opbloei van ons 'christelijk vröuwenver- 
enigingsleven, dat thans meer dan ooit geconfronteerd wordt 
met allerlei maatschappelijke vraagstukken, ook in dien zin, 
dat er een eigen oordeel en advies in allerlei aangelegenheden 
van christenvrouwenorganisaties wordt verwacht.

Het is blijkbaar aan deze tijd voorbehouden, dat wij vrou
wen oog krijgen voor het feit, dat steeds meer aspecten van 
het leven in de publieke sfeer worden gebracht, dat er een 
verschuiving aan de gang is van particulier terrein, waar de 
vrouw wel invloed oefent, naar algemeen terrein, en dat 
tegelijkertijd vrijwel alle vraagstukken op een gegeven ogen
blik ook in de politieke sfeer komen. In deze richting wijzen 
ook allerlei vragen, waarmede men soms tot ons komt. Ik 
noem maar iets: het ouder wordende meisje, dat voor vader 
en/of moeder zorgen blijft, valt buiten elke sociale voorzie
ning. Kan ook voor haar niets gedaan worden? Kan de situa
tie in deze voor de werkster ook niet eens bekeken? Zij 
komt er nu heel kaal af wat sociale voorzieningen betreft. 
Kunnen de moeders van opgroeiende meisjes niet eens voor
gelicht worden inzake de betekenis van de komende verho
ging van de leeftijdsgrens voor fabrieksarbeid van meisjes?, 
enz.

Hierdoor breekt zich ook meer het inzicht baan, dat onze 
verantwoordelijkheid zich verder uitstrekt, dan wij tot nu toe 
zagen. In dit alles is iets op te merken van de geestesgesteld
heid, welke enkele weken geleden christenvrouwen uit 118 
landen tezamen in gebed deed belijden: „Doe ons zien, dat 
wij geen acht slaan op de bedoeling, die gij met ieder van ons 
hebt. Wij staan daar nauwelijks bij stil en stellen ons tevre
den met minder dan het hoogste. Doe ons zien hoe wij ons 
zelf telkens op de voorgrond stellen en niet leven naar Uw 
Woord, en hoe onverantwoordelijk wij handelen ook met be
trekking tot de samenleving” .

Niettemin weten wij tegenwoordig maar al te goed, dat 
deze overigens vrij laat optredende politieke ontwaking in 
sommige groepen van onze partij niet slechts met bezorgd
heid, doch zelfs met afkeuring wordt gadegeslagen.

Wij weten hoe diep een theologische voorlichting welke van 
geslacht op geslacht de bijbelse visie op taak en plaats van 
man en vrouw meende te kunnen identificeren met een vol
komen gescheidenheid: hem de wereld, haar het huis, heeft 
wortel geschoten. Daardoor werd een terreinscheiding, die 
past bij bepaalde cultuurphasen, en met name sociologisch 
beapald is, verheven tot een vorm voor alle tijden.

Wij kunnen deze opvattingen, in zoverre ze te goeder trouw 
worden vereenzelvigd met de eisen van een christelijke 
levenshouding, alleen maar respecteren, ook al is naar onze 
overtuiging deze gewilde buitensluiting van de vrouw in 
zaken, het algemeen welzijn betreffende, een onbijbelse ver
zelfstandiging van een groot deel van de gezamenlijke men- 
sentaak tot het mannenleven, een afwijzen zijnerzijds van de 
aanvulling, door God voor heel het leven gegeven.

Dankbaar zijn wij voor de medewerking en steun en begrip, 
welke daartegenover,in zo brede kringen van onze partij werd 
ondervonden. Dankbaar in het bijzonder voor de welwillend
heid van het Centraal Comité de zaak van het passieve kies
recht na moeizame voorbereidingen aan een Deputatenverga-

Mevr. Dr F. T. Diemer-Lin- 
deboom, de presidente van 
het Scevar, Studie Centrum 
Vrouwelijke A.R.

dering ter beoordeling voor te leggen. Dankbaar tenslotte voor 
de intrekking van het besluit van 1921.

Het is onze oprechte wens, dat uiteindelijk de gevallen 
beslissing zal bijdragen tot het welzijn van de partij, en zo 
weer tot het aandeel van onze partij aan de opbouw van ons 
staatkundig leven.

Wijs besluit
Teneinde voor verontrusting ontvankelijke gemoederen te 

ontzien, heeft Scevar gemeend elke van vrouwen uitgaande 
actie om hier of daar een vrouw op de lijst van de Provinciale 
Staten te krijgen, ten stelligste te moeten ontraden. Des te 
aardiger was het te vernemen, dat de. kiesvereniging te Zaan
dam op haar oorspronkelijke aanbevelingslijst als nummer 1 
gezet had mejuffrouw Hellema. Weliswaar daalde deze 
plaats op de met Alkmaar en Velsen gecombineerde lijst tot 
nummer 19, hieruit bleek toch nog een symbolische aanvaar
ding van een vrouwelijke candidaat. De verdere gang van 
zaken verliep enigszins vreemd. Op de vergadering, waar de 
aangeboden lijsten werden onderzocht, bewaarde het bestuur 
bedoelde lijst tot het laatst, en kondigde toen aan, dat deze 
lijst zó, met een vrouw erop, al was het dan op een plaats, 
die geen enkele kans bood, niet kon worden geaccepteerd, 
want, dat, indien de naam van Mejuffrouw Hellema niet afge-
voerd werd, dit een.........scheuring in de partij veroorzaken
zou. Dat was: van dik hout zaagt men planken. Hoewel, al 
zou de lijst aldus gehandhaafd blijven, er geen sprake van 
was, dat de naam van de vrouwelijke candidate een plaatsje, 
al was het nog zo achteraf, zou krijgen op de officiële lijst 
voor de Provinciale Staten, werd toch gevraagd deze lijst zó 
niet te accepteren. De persoon in kwestie, sprak het in zekere 
zin verlossende woord, dat zij onder deze omstandigheden 
het beter achtte zich terug te trekken, temeer, waar zij wist, 
dat ook Scevar het zou betreuren, indien er thans moeilijk
heden zouden ontstaan, hoe dan ook, door de candidatuur van 
een vrouw. Dit optreden van Mejuffrouw Hellema had onze, 
en heeft ongetwijfeld ook Uw volledige instemming. Zij 
toonde door de minste en de wijste te zijn, de vrede en een
heid in onze partijverhoudingen een belangrijk goed te achten. 
De bezwaarde broeders waren zichtbaar opgelucht, maar de 
heren, die de candidatuur van Mejuffrouw Hellema gesteund 
hadden, waren minder gesticht over het gehele verloop.

Want wat was hier feitelijk aan de hand? Aan kiesvereni
gingen, die zich volkomen gehouden hadden aan alle desbe
treffende voorschriften, die op geen enkele wijze uit de partij
band sprongen, werd als ’t ware af geperst, een prijsgeven 
van eigen, in volle verantwoordelijkheid en bevoegdheid 
ingenomen standpunt, een zich onderwerpen aan de anders- 
gerichte opvatting en wil van partijbroeders, op straffe van
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niet minder dan een scheuring. Dit is inderdaad een ernstige 
zaak. Een dergelijk optreden is niet meer democratisch en 
rechtens onaanvaardbaar. Het is te hopen, dat het geen prece
dent schept. Want dan krijgt men — er zijn nu eenmaal tegen
woordig onderscheiden belangrijke onderwerpen, waarover 
de meningen in onze partij op principiële gronden uiteen
lopen — of, dat een minderheid, misbruik makend van de 
wetenschap, dat handhaving van een hechte partij eenheid 
als een uitermate belangrijk goed gewaardeerd wordt, met 
dreiging van scheuring, haar wil aan de meerderheid weet 
op te leggen, of, wanneer de meerderheid haar eigen stand
punt volhoudt, een afbrokkeling van onze politieke gemeen
schap.

In het onderhavige geval lag de zaak zelfs zo, dat een min
derheid, wier standpunt toch geen kans had in het grote 
geheel, onder zware druk gezet werd zich gelijk te schake
len. Geheel afgezien van de kwestie in concreto, zijn derge
lijke methoden als hoogst bedenkelijk af te wijzen. Zelfs de 
beste bedoelingen worden door dergelijke middelen niet ge
heiligd. Daarom mocht hierover thans niet gezwegen worden.

Het zou zo goed zijn als men eens bedacht, dat de verma
ning: „Staat dan in de vrijheid' met welke Christus ons vrij
gemaakt heeft” ook de broeder met afwijkend inzicht betreft. 
En ook, dat belijders van hetzelfde evangelie, elkander niet 
moeten oordelen of verachten. Een ieder zal voor zichzelf 
Gode rekenschap geven. Men leze hier Romeinen 14 eens op 
na. Dan wordt men voorzichtig de eenheid op het spel te 
zetten om de eigen zienswijze door te drukken. Dan gaat men 
vanzelf de onoirbaarheid van een optreden als het gesigna
leerde inzien. Maar-genoeg hierover. Laten wij vrouwen on
zerzijds doen. wat in ons vermogen is om de vertegenwoordi
ging van a.r.-leden in de Provinciale Staten zo sterk mogelijk 
te maken.

Teamgeest
Het is hier de plaats om een woord van hartelijke dank te 

spreken tot de vele kiesverenigingen, die gehoor gegeven 
hebben aan het verzoek een kleine financiële medewerking 
te verlenen, waardoor het mogelijk werd meer vrouwen hier 
te ontvangen dan eldêrs het geval had kunnen zijn. Ook ove
rigens is te dezer plaatse vermeldenswaard hoe buitengewoon 
aangenaam veelal de contacten met besturen van kiesvereni
gingen zijn. Daar is iets ontkiemd van een teamgeest tussen 
mannen en vrouwen, waar het de gezamenlijke wil tot ons 
partijleven, het volk ten goede, betreft.........

Daar straks ben ik begonnen met reeds even het op handen 
zijnde jubileum te memoreren. Ook voor ons vrouwen geldt 
het verzoek van Dr Schouten: werkt allen mee aan een waar
dige en hartversterkende viering van dit jubilé. Wij kunnen 
dit op verschillende wijzen doen, door zo mogelijk deel te ne
men aan de grote toogdag, waarover reeds publicaties zijn ge
daan en door eraan mede te werken, dat het jubileumgeschenk 
een waardig dankoffer is .U weet het, de jarige hoopt op 
een geschenk ineens van 100 .000  gulden en een vaste jaar
lijkse bijdrage van 20.000 gulden. Gezien de leeftijd en om
vang van de jubilaris (100 .000  leden) zijn deze wensen be
scheiden. Zij behoren dan. ook op zijn minst in vervulling te 
gaan. Dat kan ook, want vele kleintjes maken nog steeds een 
grote. Het geld is nodig om taken te vervullen welke extra- 
uitgaven vragen, maar. waarvoor de middelen thans ont
breken.

Wanneer ook wij weer eens overdenken hetgeen tot op
richting van onze partij heeft geleid, en ons verdiepen in de 
betekenis, welke zij driekwart eeuw heeft, dan zal het ons 
niet moeilijk vallen ons steentje in materiële zin naar ver
mogen bij te dragen.

Als wij op de rechte wijze herdenken, zal dit ons ook op
wekken — ik haal hier enige woorden aan van onze partij
voorzitter — tot dank aan God voor hetgeen Hij in de werk-

Opsporing verzocht
H, SMITSKAMP

Tijdens de grote vergadering in de Ahoy-hal deed 
Dr Schouten een beroep op alle aanwezigen om docu
menten van belang voor de partijgeschiedenis, waar
over zij beschikken, te mijner kennis te brengen.

Zonder resultaat is dit appèl niet gebleven. Ik ont
ving een en ander, waarmee ik mijn winst kan doen. 
Want het schrijven van historie zonder documenten 
is onbegonnen werk, en de archieven van de partij 
zijn helaas, mede als gevolg van de bezetting, verre 
van volledig.

Maar er moet veel meer zijn dan mij onder ogen 
kwam. Misschien is het daarom goed, dat ik enigs
zins nauwkeuriger aangeef, waar het mij om te doen 
is.

In de eerste plaats: correspondentie.
. De Kuyperstichting bezit een groot aantal brieven 
aan Dr Kuyper. Veel minder talrijk zijn uiteraard de 
brieven van hem. Ongetwijfeld zijn er nog velen, die 
zulke epistels, hetzij aan henzelf, hetzij aan oudere 
verwanten gericht, onder hun berusting hebben. Ik 
zou hun dringend willen verzoeken, daarvan mede
deling te doen. Ik bedoel dan niet briefkaartjes om 
een afspraak te maken, maar brieven waarin Kuyper 
zich uitlaat over zaken of personen. U behoeft ze niet 
af te staan, al is dat natuurlijk allerminst verboden. 
Het is voldoende, dat u ze ter inzage geeft.

Wat van Kuyper geldt, geldt ook van andere Anti
revolutionaire voormannen van de oudere generaties: 
Keuchenius, Fabius, Heemskerk en zovelen meer.

En in de tweede plaats! De notulen van het Cen
traal Comité gedurende de eerste jaren van het be
staan der partij zijn tijdens de oorlog zoek geraakt. 
Ik durf niet hopen, dat iemand hun verblijfplaats 
kent. Maar volkomen onherstelbaar is dit verlies niet. 
Er moeten oude Kiesverenigingen zijn, die of in 
hun notulenboeken, öf in andere stukken gegevens 
over die eerste periode bezitten.

Het zou al heel wat waard zijn, als de secretarissen 
eens in hun oude paperassen wilden duiken en mij 
meedelen of hun vereniging nog notulenboeken heeft 
b.v. van vóór 1890 of 1900. Alleen reeds de weten
schap, dat ze bestaan, is op het ogenblik voor mij vol
doende. Eventuele raadpleging komt dan te zijner tijd 
wel.

Ik acht deze dinffen zeer belangrijk. Het gaat hier 
immers om de geschiedenis der partij. Dus niet alleen 
of zelfs in hoofdzaak om de parlementaire actie, maar 
ook om locale bedrijvigheid en om het inwendige 
leven van de organisatie.

Nogmaals: ik houd mij voor mededeling van ge
gevens sterk aanbevolen. Men richte ze tot het Kuy- 
perhuis of tot mij persoonlijk (Joh. Verhulststraat 
199, Amsterdam-Z.).

zaamheid onzer partij aan ons volk en aan ons heeft ge
schonken; zal dit bijdragen tot een dankbaar gedenken van 
de politieke arbeid onzer voorgeslachten en zal dit bevorde
ren, dat wij onze eigen taak en plaats in het staatkundig 
leven duidelijk zien, en ons inzetten voor de vervulling van 
de opdracht, welke God ons — ook ons vrouwen — geeft.
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De uitslag der Statenverkiezingen
Partij P.S. 1950 % Kamer 1952 % P.S. 1954 % Vergeleken 

met 1950 Winst Verlies

A.R.P. 591430 12.21 603329 11.3 569373 10.7 650616 _  ■ 81243
C.H.U. 506916 10.48 476195 8.9 514562 9.7 557327 — 42765
S.G.P. 110151 2.27 129081 2.4 116194 2.2 122057 — 5863
G.P.V. 28904 0.59 35497 0.7 38136 0.7 31438 6698 _____ •
Limburg 7421 0.15 — — 7308 0.1 8152 — 844
Prot, Chr. 1244822 25.70 1244102 23.3 1245573 23.4 1369590 6698 130715

groep

K.V.P. ‘ 1529009 31.57 1529508 28.7 1680191 31.5 1682209 2018
K.N.P. 31984 0.66 144520 2.7 54792 1.— 35168 19624 —

K. Onafh. Gr. 8931 0.18 — — 2632 0.1 9827 — 7195
K. Dem. Bond 7995 0.15 — - ------- 7539 0.1 8796 ------ - 1257
Blommaert 1609 0.04 — •— — — 1762 — 1762
Katholieken 1579528 32.60 1674028 31.4 1745154 32.7 1737762 19624 12232

P.v.d.A. 1243455 25.67 1545867 29.— 1566616 29.4 1367827 198789
C.P.N. 329089 6.79 328621 6.2 283482 5.3 361805 — 78323
Soc. Unie 
Etev. Comm.

8072 0.03 18010 0.3 8905 0.2 8870 35 —

Partij 2996 0.06 — — — ■ — 3296 ■— 3296

Socialisten 1583612 32.69 1892498 35.5 1859003 34.9 1741798 198824 81619

V.V.D. 412638 8.52 471040 8.8 467618 8.8 453988 13630 _
Middenst. 22078 0.46 25128 0.5 7104 0.1 24369 — 17265
Jong Cons. — — 9959 0.2 — — — . ------- —

R. V. Welv. — — 18990 0.3 — —

V.D.B.
Wereld-

— — 2587 0.1 — 2587 —

burgers 952 0.03 — — 1505 — 1037 468 ■—

Liberalen 435668 9.01 525117 9.8 478814 9.— 479394 16685 17265

Totaal 4843630 100.— 5335745 100.— 5328544 100.— 5328544 241831 241831

Het is altijd een moeilijke bezigheid de werkelijke gang 
van zaken bij de beoordeling van een verkiezingsuitslag te 
benaderen. Iedere berekening daaromtrent draagt een slechts 
benaderend karakter. Volgens bovenstaande berekening zou
den ruim 240.000 Nederlanders van de 5327.000 in 1954 anders 
hebben gestemd dan in 1950. In werkelijkheid is dat aantal 
uiteraard veel groter. Een nadere analyse leert b.v. dat de 
Anti-revolutionaire Partij in bepaalde gedeelten van ons land 
ongetwijfeld stemmen verloren heeft aan de V.V.D. Dit geldt 
waarschijnlijk voor Den Haag en omstreken, voor Amster
dam, voor het Gooi, voor grote gedeelten in de provincie 
Utrecht. Maar uit de bovenstaande becijfering blijkt dat he
lemaal' niet duidelijk. Er zijn derhalve klaarblijkelijk een 
aantal onderlinge verschuivingen die bij de berekening voor 
het gehele land niet uit de verf komen, maar min of meer 
verscholen blijven. Met deze omstandigheden moet natuurlijk 
wel rekening worden gehouden. Op grond van bovenstaan
de berekening zou men nl., hetgeen overigens voor de hand

ligt, moeten concluderen, dat de Protestants Christelijke par
tijen met name verlies hebben geleden naar de zijde van de 
Partij van de Arbeid. In de werkelijkheid liggen de dingen 
enigszins anders. De zaak is inderdaad veel gecompliceerder 
dan zo oppervlakkig lijkt. Daarom is een nadere analyse per 
provincie en per statencentrale ook dringend noodzakelijk, 
terwijl met name de plaatselijke kiesverenigingen ieder voor 
zich moeten nagaan, waaraan het aldaar geleden verlies te 
wijten is. Het ligt nl. niet overal gelijk. Evenwel, hoe belang
rijk die plaatselijke analyse ook is, het uiteindelijk resultaat 
laat zich niet wegdrukken. Bij 1950 vergeleken leed onze 
partij een verlies van rond 81.000 stemmen. Dat betekent een 
teruggang met rond 12.5 %. Ons percentage bedroeg ditmaal 
10.69 %. En een zo laag percentage hebben wij nog nooit ge
had. En, op welke wijze dan ook, het uiteindelijk resultaat is 
onbewimpeld duidelijk. De P.v.d.A. heeft de winst verkregen. 
In cijfers uitgedrukt bijna 200.000 stemmen, terwijl de Com
munisten 80.000 stemmen verloren. De verschuivingen bij de
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Katholieken en de Liberalen zijn per saldo, niet van veel be
tekenis. De Protestants Christelijke Partijen verloren evenwel 
rond 125.000 stemmen. Met dit feit hebben wij rekening te 
houden.

Tot goed verstaan van bovenstaande berekening diene, dat 
naast de kolom, waarin de verkregen stemmen zijn vermeld, 
voorkomt de kolom, waarin is aangegeven het aantal stem

men, dat zou zijn verkregen, wanneer het percentage het
zelfde zou zijn gebleven als in 1950. Op deze wijze wordt het 
verlies, dat wij leden, ook in cijfers benaderd. Evenwel 
slechts benaderd. Want wanneer men' de cijfers der provin
cies optelt, zal de naarstige cijferaar bemerken dat de tel
lingen onderling niet kloppen. De oorzaak daarvan is een 
rekenkundige. De grootheden waarmee gewerkt is, zijn wisse
lend. Daarom is het dus slechts een benadering.

Provincie Ziid-Holland

Partij: P.S. 1950 % Kamer 1952 % P.S. 1954 %
Vergeleken 
met 1950

Winst Verlies

A.R.P. 187432 15.7 187901 14.4 177410 13.5 205726 _ 28316
C.H.U. 136000 11.4 129005 9.9 136247 10.4 149381 — 13134
S.G.P. 50990 4.3 52748 4.1 54727 4.2 ' 56345 — 1618
G.P.V. 4924 0.4 5817 0.4 5920 0.5 5241 679 —
Totaal: 379346 31.8 375471 28.8 374304 28.6 416693 679 43068

K.V.P. 223815 18.7 217603 16.8 234602 17.9 245036 10434
K.N.P. 15211 1.3 32721 2.5 23764 1.8 17035 6729 —

Totaal: 239026 20.0 250324 19.3 258366 19.7 262071 6729 10434

P.v.d.A. 371678 31.1 435341 33.5 465010 35.5 407521 57489 _
C.P.N. 79671 6.7 74877 5.7 64652 4.9 87794 — 23142
Overige part. 1550 0 . 1 5621 0.4 4172 0.3 1310 2862 —
Totaal: 452899 37.9 515839 39.6 533834 40.7 496625 60351 23142

V.V.D. 120690 10.1 146320 11.2 143852 11.— 132346 11506
Overige part. 3456 0.2 14332 1.1 — — 2621 — 2621
Totaal: 124146 10.3 160652 12.3 143852 11.— 134967 11506 2621

Totaal
generaal 1195417 100.— 1302286 100.— 1310356 100.— 1310356 79265 79265

In Zuid-Holland zijn de klappen vrij hard aangekomen. Wij 
verloren er rond 28.000 stemmen. De Partij van de Arbeid 
maakte een winst van rond 58.000 stemmen. Dit is derhalve 
in overeenstemming met de uitslag van het land. Dit beeld 
keert in vrijwel alle provincies terug. Het zijn met name de 
Anti-revolutionairen en de Communisten die de verliezen in
casseren moeten en het is de P.v.d.A. die met de winst strij
ken gaat. In Den Haag was ons verlies groot, nl. rond 11.670 
stemmen, in procenten uitgedrukt rond 22.5 %. Erkend moet 
worden dat Den Haag zich in 1950 zeer goed gehouden had. 
Wellicht heeft nu de invloed van de Indonesische kwestie 
uitgewerkt. Hoewel in bepaalde wijken van Den Haag on
getwijfeld stemmen verloren gingen naar de zijde van de 
V.V.D. wist deze partij desondanks haar positie slechts weinig 
te verbeteren. Ook in Den Haag ging daarentegen de P.v.d.A. 
met 15.600 stemmen vooruit, terwijl de Communisten er 
slechts 5200 verloren. De Liberalen wonnen per saldo 3300 
stemmen. Ook in Rotterdam was ons verlies iets, zij het niet 
veel, hoger dan het gemiddelde. Wij verloren 6200 stemmen of
13.5 %. De P.v.d.A. won 19.500 stemmen, waarvan 11.300 
van de Communisten. De Statencentrale Ridderkerk hield 
zich vrij goed met een verlies van rond 1500 stemmen of

7.5%. De Statencentrale Dordrecht verloor 2700 stemmen of
12.5 %. De Statencentrales Leiden en Delft verloren resp. 
2400 en 2100 stemmen of 12 % en 9 %. De Statencentrale 
Gouda verloor slechts 1100 stemmen of ongeveer 5 %. Deze 
Centrale heeft zich dus vergelijkenderwijs het beste ge
houden. Overigens verloor de C.H.U. in Zuid-Holland rond
13.000 stemmen en ging de S.G.P. met rond 1600 stemmen 
achteruit. Niet altijd wordt een zelfs vrij ernstig stemmenver
lies met zetelverlies betaald. Maar ditmaal is Zuid-Holland 
daaraan niet ontkomen. Wij verloren er twee zetels. De
P.v.d.A. won er niet minder dan 5.

M U I K E I I I  1Ï1NLAMD
ALPHEN AAN DEN RIJN - Telefoon 01720 - 3294

PERIODIEKEN
HANDELSDRUKWERK
BOEKWERKEN
Ons streven is gericht op kwali- 

Speciaal ingericht teits-drukwerk tegen scherp ge-
voor grote oplagen. calculeerde prijzen. Vraagt offerte.
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P rovincie N oord-H olland

Partij: P.S. 1950 % Kamer 1952 % P.S. 1954 %
Vergeleken 

met 1950
Winst Verlies

A.R.P. 101042 10.7 98123 9.6 89775 8.7 109937 20162
C.H.U. 59485 6.3 53608 5.2 62571 6.1 64730 — 2159
S.G.P. 3210 0.3 6341 0.6 4700 0.5 3082 1618 ---■
G.P.V. 3062 0.3 2798 0.3 3348 0.3 3082 266 —
Totaal: 166799 17.6 160870 15.7 160394 15.6 180831 1884 22321

K.V.P. 226770 24.— 216161 21.1 240665 23.4 246589 5924
K.N.P. 5049 0.5 28677 2.8 12400 1.2 5137 7263 —
Totaal: 231719 24.5 244838 23.9 253065 24.6 251726 7263 5924

P.v.d.A. 286334 30.2 335001 32.8 347948 33.9 310291 37657
C.P.N. 154590 16.3 149519 14.6 140834 13.7 167475 ---- 26641
S.U. — — 4641 0.5 2211 0.2 — 2211 —
R.C.P. 1446 0.2 — — - — — 2055 — 2055
Totaal: 442370 46.7 489161 47.9 490993 47.8 479821 39868 28696

V.V.D. 105756 11.2 115802 11.3 123001 12.— 115075 7926
Overige part. — — 13039 1.2 — — — — —
Totaal: 105756 11.2 128841 12.5 123001 12.— 115075 7926 —

Totaal
generaal 946744 100.— 1023710 100.— 1027453 100.— 1027453 56941 56941

In Noordholland is ons verlies wel zeer zwaar. Het be
draagt rond 20.000 stemmen, in procenten uitgedrukt 18.5 % 
hetgeen dus belangrijk boven het landgemiddelde uitgaat. 
Dat wij een zetel verloren is dan ook niet vreemd. Dat het 
tot één beperkt bleef is mede daaraan te danken dat de ne
gende zetel in 1950 bijna werd verkregen. De C.H.U. wist 
daar haar positie ongeveer te handhaven en verloor er slechts 
een 2200 stemmen, terwijl de V.V.D. rond 8000 en de P.v.d.A. 
rond 38.000 stemmen won. De Communisten verloren evenwel
27.000 stemmen. De helft van ons verlies komt voor rekening 
van de stad Amsterdam, dat bij 1950 vergeleken ruim 10.000 
stemmen tekort kwam. Verlies 23 %. Voor Amsterdam wordt 
aangenomen dat wij aan de C.H.U. hebben verloren. Maar 
deze wist per saldo haar positie te handhaven. De V.V.D. ver
overde echter 5000 stemmen winst. De P.v.d.A. won 20.000 
stemmen. De Communisten verloren er 15.000. Ons verlies 
kwam derhalve half om half de P.v.d.A. en de V.V.D. ten 
goede. Ons verliespercentage werd overigens nog in de Staten
centrale Hilversum overtroffen. Wij verloren daar nl. 3750 
stemmen, in procenten uitgedrukt 23.4. Ook daar werd de 
buit broederlijk door de P.v.d.A. en de V.V.D. gedeeld. Een 
zelfde beeld vertoont de Statencentrale Haarlem. Ons verlies 
bedraagt 3000 stemmen of 22 %. In de Statencentrale Nieuwer 
Amstel is ons verlies iets geringer nl. 1500 stemmen of 15 %. 
De V.V.D. won daar niet. Boven het IJ is de situatie aanmer
kelijk beter. De kleine Statencentrale Alkmaar, o witte raaf, 
boekte zelfs een winst van 125 stemmen, of 5 %. Zaandam 
verloor rond 500 stemmen of 8.5 %; Hoorn 400 stemmen of 
7 %; den Helder 650 stemmen of 9 %; Velsen 300 stemmen of 
7 %. In al deze centrales leden de Liberalen enig verlies. De

conclusie lijkt dan ook gewettigd dat wij in het algemeen aan 
de P.v.d.A. hebben verloren, maar dat in de grote steden, en 
in de forensengebieden nog extra aan de V.V.D. werd verloren.

Aantal zetels der AR.P. en C.H.U. in de 
Provinciale Staten

1939 1946 1950 1954
A.R. C.H. A.R. C.H. A.R. C.H. A.R. C.H.

Drenthe 7 5 7 5 7 5 7 5
Friesland 12 9 12 9 13 10 12 9
Gelderland 8 11 7 10 7 11 6 10
Groningen 10 3 10 5 9 6 8 5
Limburg — 1 — —- — 1 — —
N.-Brabant 2 2 2 2 1 2 1 2
N.-Holland 8 5 7 4 8 5 7 4
Overijssel 6 7 6 7 5 8 5 7
Utrecht 8 5 7 5 7 6 6 5
Zeeland 7 8 6 8 6 8 6 8
Z-Holland 13 8 14 7 13 9 11 9

Totaal 81 64 78 62 76 71 69 64
145 140 147 133
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P rovincie Zeeland

Partij: P.S. 1950 % Kamer 1952 % P.S. 1954 %
Vergeleken 

met 1950
Winst Verlies

A.R.P. 19807 14.5 20698 13.8 19970 13.9 20906 936
C.H.U. 25518 18.6 23581 15.8 25429 17.6 26818 — 1389
S.G.P. 12922 9.4 14156 9.5 12850 8.9 13553 — 703
G.P.V. 957 0.7 1339 0.9 1272 0.9 1009 - 263 —
Totaal: 59201 43.2 59774 40.— 59521 41.3 62286 263 3028

K.V.P. 26326 19.3 27714 18.5 • 28670 19.9 27827 843
K.N.P. — — 1579 1.1 — ---- — — —

K.A.P.
Blommaert 1609 1.2 _____ _____

2215 1.5
1730

2215
1730

Totaal: 27935 20.5 29293 19.6 30885 21.4 29557 3058 1730

P.v.d.A. 33703 24.6 41950 28.— 40566 28.1 35469 5079
C.P.N. 1182 0.9 1281 0.9 818 0.6 1298 — 480
Totaal: 34885 25.5 43231 28.9 41384 28.7 36767 5079 480

V.V.D. 11680 8.5 12020 8.— 12392 8.6 12255 137
Overige part. 3215 2.3 5272 3.5 — — 3317 — 3317
Totaal: 14895 10.8 17292 11.5 12392 8.6 15571 137 3317

Totaal
generaal 136919 100.— 149590 100.— 144182 100.— 144182 8555 8555

Zeeland heeft zich vergelijkenderwijs goed ge
houden. Wij verloren er nog geen 1000 stemmen of 
4.5%. De Liberalen bleven gelijk, maar de Midden- 
standspartij, die daar in 1950 zoveel stemmen be
haalde, had ditmaal geen lijst ingediend. De C.H.U. 
verloor ongeveer 1400 stemmen of rond 5 %. De Sta
tencentrale Tholen verdient een eervolle vermelding. 
Het is de tweede witte raaf. Met 1111 stemmen maak

te zij nog 119 stemmen winst. Het grootst was ons 
verlies in Vlissingen met 7.5 %. Maar ook in Zeeland 
is de P.v.d.A. de winnares. Zij won ruim 5000 stem
men, hoewel de communisten slechts 480 stemmen 
verloren.

Al met al mogen wij over Zeeland niet mopperen. 
En wij zijn onze Zeeuwen dankbaar voor het bereikte 
resultaat.

G R O O ^
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De befaam de M IG N O N .  
Klein, maar extra fijn 1

L
P A N T E R ’s grote sigaren. 

Superieur in smaak en geu r!
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P rovincie G elderland

Partij: P.S. 1950 % Kamer 1952 % P.S. 1954 %
Vergeleken 
met 1950

Winst Verlies

A.R.P. 57113 11.2 62201 10.7 56108 9.8 64400 8292
C.H.U. 86108 16.7 78330 13.5 91330 15.9 96022 — 4692
S.G.P. 20332 3.9 24418 4.2 19125 3.3 22426 ’ --- . 3301
G.P.V. 193 — 1917 0.3 2204 0.4 — 2204 —
Totaal: 163746 31.8 166866 28.7 168767 29.4 182848 2204 16285

K.V.P. 168186 32.6 168154 28.9 190533 33.1 187449 3084
K.N.P. 3797 0.7 12495 2.1 4740 0.8 4026 714 —
Totaal: 171983 33.3 180649 31.— 195273 33.9 191475 3798 —

P.v.d.A. 121212 23.5 166817 28.7 155201 27.— 135124 20077 . .
C.P.N. 11258 2.2 12939 2.2 9405 1.6 12650 — 3245
S.U. 2123 0.4 1108 0.2 — — 2300 — 2300
Totaal: 134593 26.1 180864 31.1 164606 28.6 150074 20077 5545

V.V.D. 43707 8.5 49426 8.5 46352 8.1 48876 2524
Overige part. 1763 0.3 3947 0.7 — — 1725 ■ — 1725
Totaal: 45470 8.8 53373 9.2 46352 8.1 50601 — 4249

Totaal
generaal 1 515792 100.— 581752 100.— 574998 100.— 574998 26079 26079

Ons totale verlies, over het gehele land berekend, 
bedraagt rond 81.000 stemmen. Daarvan nemen 
Noord- en Zuid-Holland er 48.000 voor hun rekening. 
In de andere provincies kunnen daarom de verlies
cijfers niet zo hoog zijn. Gelderland levert ons een 
verlies van 8300 stemmen. Maar dat is toch nog 
13 %, zij het een fractie hoger dan het landelijk ge
middelde. Maar, bovendien verloren de C.H.U. 4700 en 
de Liberalen 4250 stemmen, terwijl de P.v.d.A. een 
winst boekte van rond 20.000 stemmen. De Stalen 
Centrale Arnhem is er niet gelukkig af gekomen. Met 
een verlies van 1350 stemmen wordt een percentage 
bereikt van 24,3 % en dat is hoger dan Amsterdam, 
en Hilversum. De Statencentrale Wychen spant echter 
de kroon. Met 600 stemmen verlies is het percentage

ruim 27 %. Terwijl in die centrale de S.G.P. toch ook 
een verlies leed van 506 stemmen, of eveneens 24 %. 
De C.H.U. behaalde 350 stemmen winst. De P.v.d.A. 
echter 800. De Centrale Tiel komt er veel beter af met 
een verlies van ruim 300 stemmen of 7 %. Daar ver
loor de C.H.U. weer ruim 600 stemmen of 6 % en de 
S.G-P. verloor er zelfs 750 stemmen of 18%. De 
P.v.d.A. won er 1500 stemmen. De S.G.P. verloor in 
Gelderland 3300 stemmen, of 15 %. En dat is wel een 
opmerkelijk feit. Gelderland wettigt eveneens het ver
moeden dat de P.v.d.A. winst maakt uit de Prot. Chr. 
groepen en dat werkelijk niet alleen uit de Anti-revo- 
lutionaire kring, hoewel wij in 1939 nog 8 zeteis had
den en dat wij er thans slechts 6 bezetten.

Vraagt voor Uw kerk- 
meubilair vrijblijvende 
prijs aan bij:

Gjaltema’s
Timmerfabriek

„Volharding”
Marum (Gr.) - Assen

Wij hebben reeds voor 
zeer veel kerken dit werk 
uitgevoerd.

VOOR ELK DOEL |N ELKE UITVOERING

DE IJSEL NV.-TEL.92-KA MP EN
FABRIKANTEN OER .PROMECO-INSTAUATIES'  VOOR BEORUFSMECHANlSAlIfi
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P rovincie N oord -B raban t

Partij: P.S. 1950 % Kamer 1952 %
•

P.S. 1954 %
Vergeleken 
met 1950

Winst Verlies

A.R.P. 15146 2.8 17577 2.9 16559 2.7 17258 699
C.H.U. 17877 3.3 16080 2.6 18501 3.— 20340 •---- 1839
S.G.P. 2560 0.5 4068 0.7 2727 0.4 3082 — 355
G.P.V. — — 773 0.1 — — — — —
Totaal: 35583 6.6 38498 6.3 37787 6.1 40680 — 2893

K.V.P. 424756 77.8 428161 69.8 467177 75.8 479537 _ 12360
K.N.P. 2265 0.4 31365 5.1 13888 2.3 2465 11423 9445
K. Onafh. 8931 1.6 — — 417 0.1 9862 — ■ —
Totaal: 435952 79.8 459526 74.9 481482 78.3 491864 11423 21805

P.v.d.A. 52060 9.5 92150 15.— 83410 13.5 58555 24855
C.P.N. 4486 0.8 7794 1.3 2984 0.5 4931 — 1947
S.U. — — 437 0.1 — — — — —
Totaal: 56546 10.3 100381 16.4 86394 14.— 63486 24855 1947

V.V.D. 10091 1.8 12164 2.— 10708 1.7 11095 387
Overige part. 8129 1.5 2568 0.4 — — 9246 — 9246
Totaal: 18220 3.3 14732 2.4 10708 1.7 20341 — 9633

Totaal
generaal 546301 100.— 613137 100.— 616371 100.— 616371 36278 36278

In Noord-Brabant beeft de P.v.d.A. een winst ge
boekt van 25.000 stemmen. Het leeuwendeel is afkom
stig uit Rooms-Katholieke kringen, nl. rond 10.000. De 
Middenstandspartij, die daar in 1950 nog al wat resul
taat boekte, had ditmaal geen lijst ingediend. Maar 
ruim 9000 stemmen kwamen derhalve de andere par
tijen ten goede. En dat is wellicht een van de redenen, 
dat wij over Noord-Brabant niet te klagen hebben. Er 
werd wel verlies geleden,' maar dan toch een mini
maal verlies, nl. 700 stemmen en dat is nauwelijks 
4 %. Het verlies van de C.H.U. was zwaarder nl. 1850 
stemmen, öf 9 %. Ook de S.G.P. verloor nl. 350 stem
men of 12 %. Een gunstige factor was voor ons tevens 
dat het G.P.V. geen lijst had ingediend, hoewel zij 
dat in 1950 ook niet had gedaan. Wat Brabant betreft 
ziet men toch wel, dat de Rooms Katholieke burcht 
wordt bedreigd door de penetratie van de P.v.d.A. Er 
is ongetwijfeld een teruggang bij 1952 vergeleken, 
maar toch bij 1950 vergeleken steeg het percentage 
van die partij van 9.5 % tot 13.5 % en dat is met rond 
50 %. Dit is de achtergrond van het mandement der 
bisschoppen, waarover de laatste weken zoveel te 
doen is. In Limburg zien wij dit verschijnsel in een 
nog sterkere mate. In Brabant blijft overigens verkie- 
zingstechnisch gezien, samenwerking tussen de Prot. 
Chr. groepen geboden. Het is natuurlijk mogelijk dat 
bij een volgende gelegenheid de A.R. weer sterker is

dan de C.H.U., waardoor de tweede zetel weer wordt 
gewonnen. Maar beter is gemeenschappelijk naar 4 
zetels te streven dan te trachten elkaar de loef af te 
steken.

Nederlands fijnste margarine is en blijft

ZOETERMEER’S ROEM
Firm a G ebr. v. d. Spek - Zoeterm eer

CREDIET- en EFFECTENBANK N V. 
Rentevergoeding op onze bankboekjes 

2.64 %
KROMME NIEUWE GRACHT — UTRECHT

Fa C. Vermeer &  Zn9s
FABRIEKEN VOOR GEBOGEN HOUT
Telefoon K 18941230 — Ouderkerk a/d IJssel 
- RONDE EN OVALE TAFELRANDEN - 
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regels, stijlen, enz.
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P rovincie L im b u rg

Partij: P.S. 1950 % Kamer 1952 % P.S. 1954 %
Vergeleken 
met 1950

Winst Verlies

A.R.P. 3382 1.— _
C.H.U. — — 3146 0.9 — . ---- — — —
S.G.P. — ----  ' 296 0.1 — — ---- ' — " ----
G.P.V. — — 620 0.2 635 0.2 — 635 —
Prot. Chr. 7421 2.4 — — 7308 2.1 8584 — 1276
Totaal: 7421 2.4 7444 2.2 7943 2.3 8584 -635 1276

K.V.P. 254987 83.7 264546 75.3 293005 81.9 299363 . 6358
K.N.P. 5662 1.8 21252 6.1 — — 6438 — 6438
K.D.B. 7995 2.6 — — 7539 2.1 9299 — 1760
Totaal: 268644 88.1 285798 81.4 300544 84__ 315100 — 14556

P.v.d.A. 20859 6.8 44777 12.8 44417 12.4 24321 20096 ___

C.P.N. 8388 2.7 8198 2.3 4758 1.3 9657 — 4899
S.U. — — 323 0 .1 — - — — — —

Totaal: 29247 9.5 53298 15.2 49175 13.7 33978 20096 4899

V.V.D. 3181 0.9
Overige part. — — 966 0.3 — — — — —

Totaal: — — 4147 1.2 — — —  —  —

Totaal
generaal 305312 100.— 350687 100.— 357662 100.— 35t662 20731 20731

Het meest belangrijke feit dat van Limburg te ver
melden valt is dat de enige Protestants-Christelijke 
zetel daar verloren is gegaan. Dat is voor een deel te 
wijten aan het G.P.V. Het is inderdaad juist dat wan
neer het G.P.V. niet een afzonderlijke lijst had inge
diend, en zijn mensen 
hadden op de Prot. Chr. 
lijst gestemd, dan zou 
die zetel behouden zijn 
gebleven. Opmerkelijk 
is voorts ook dat van 
vrijzinnige zijde nim
mer steun geboden 
wordt. De liberalen in 
Limburg schijnen of zich 
te onthouden of liever 
P.v.d.A. te stemmen.
Hetgeen ons overigens 
niet vreemd voorkomt.
Toch is het niet ondien
stig op deze slak eens 
wat zout te leggen. De 
P.v.d.A. behaalt een 
wist van 20.000 stem
men. Haar percentage 
stijgt van 6.8 tot 12.4 
en dat is dus bijna een

verdubbeling. Het leeuwendeel van 14.500 stemmen 
komt uit Rooms-Katholieke kringen. De rest komt 
van de communisten, die met 5000 stemmen verlies 
tot ongeveer de helft van de vroegere sterkte werden 
teruggebracht.

schijven .^ r  ij f riemen enz.
akt U voor 'w snaren 0 MJJURSMA. IV.V .  ./Apeldoorn

Tel. K  6760-2593
./^.ltijd aak!
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P rovincie U trech t

Partij: P.S. 1950 % Kamer 1952 % P.S. 1954 %
Vergeleken 
met 1950

Winst Verlies

A.R.P. 48459 17.3 46252 15.— 46567 15.1 53177 6610
C.H.U. 39288 14.— 36316 11.7 39235 12.8 43033 — 3798
S.G.P. 9643 3.4 12667 4.1 10279 3.3 10451 — 172
G.P.V. 2823 1.— 2794 0.9 3122 1.— 3073 49 —
Totaal: 100213 35.7 98029 31.7 99203 32.2 109734 49 10580

K.V.P. 75149 26.9 71881 23.3 82842 27.— 82686 156
K.N.P. - — — 8173 2.6 — — — — —
Totaal: 75149 26.9 80054 25.9 82842 27.— 82686 156 —

P.v.d.A. ' 71845 25.7 87213 28.2 87950 28.7 78997 8953 __
C.P.N. 11400 4.1 11330 3.7 8681 2.8 12605 — 3924
S.U. :— — 1063 0.3 — — — — —
Totaal: 88245 29.8 99606 32.2 96631 31.5 91602 8953 3924

V.V.D. 20167 7.3 27419 8.9 27202 8.8 22439 4763
Overige part. 952 0.3 4081 1.3 1505 0.5 922 583 —
Totaal: 21119 7.6 31500 10.2 28707 9.3 23361 5346 —

Totaal
generaal 279726 100.— 309159 100.— 307383 100.— 307383 14504 14504

De provincie Utrecht levert weer een bewijs, dat wij 
ditmaal zowel naar de zijde van de P.v.d.A. als naar 
de zijde van de V.V.D. hebben verloren. De P.v.d.A. 
boekte 9000 stemmen winst, waarvan zij er 4000 van 
de Communisten verkreeg. De Liberalen boekten een 
winst van ruim 5300 stemmen. Wij verloren 6600 
stemmen of ongeveer 12.5 %, dus overeenkomende 
met het landgemiddelde. De C.H.U. verloor 3800 stem
men of 9 %. De S.G.P. verloor eveneens iets. Evenwel

anders als in Noord- en Zuid Holland bleef ons per
centage gelijk aan dat van 1952 en verbeterde zelfs 
een fractie. Ook in Utrecht liggen nog al wat forensen 
gemeenten. Wij menen, dat voor Utrecht dezelfde op
merkingen gelden, die wij van Noordholland, beneden 
het IJ hebben gemaakt. Overigens is het voor Utrecht 
zo dat wij daar voor de oorlog, in 1939, 8 zetels hadden 
en nu 6. Dit moet onze mensen in het Utrechtse wel 
verwakkeren om de zaken goed aan te pakken.

DE JUBILEUM ACTIE

Na de laatste verantwoording hebben nog 
weer enkele kiesverenigingen hun bijdragen 
voor de Jubileumactie gezonden, zodat het totaal 
ontvangen bedrag inmiddels gestegen is tot 
f 100.804,66. De ton is dus gepasseerd. Ook het 
aantal toezeggingen voor een bijdrage per jaar is 
nog toegenomen en dit bedraagt thans ƒ 11288.50. 
Deze resultaten stemmen tot tevredenheid. In
middels heeft de Jubileumcommissie opnieuw

vergaderd. De bedoeling is om de kiesverenigin
gen, die tot op heden in gebleke bleven, er nog 
eens op te wijzen dat ook hun medewerking 
wordt gevraagd. Maar vooral de actie voor jaar
lijkse bijdragen zal nog met kracht moeten wor
den doorgezet om de ƒ 20.000.— per jaar te ver
krijgen. Intussen een woord van hartelijke dank 
aan al die kiesverenigingen, die hun medewer
king hebben verleend en aan allen, die voor het 
welslagen van deze actie hun krachten hebben 
ingespannen.
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P rovincie O verijssel

Partij: P.S. 1950 % Kamer 1952 % P.S. 1954 %
Vergeleken 
met 1950

Winst Verlies

A.R.P. 39326 12.— 40512 11.2 38546 10.6 43589 5043
C.H.U. 52879 16.1 51427 14.2 53706 14.8 58481 — 4775
S.G.P. 8989 2.7 11140 3.1 10332 2.8 9807 525 . --
G.P.V. 5649 1.7 6597 1.8 7802 2.2 6175 1627 —
Totaal: 100843 32.5 109676 30.3 110386 30.4 118052 2152 9818

K.V.P. 91919 28.— 95418 26.3 103093 28.4 101707 1386
K.N.P. — - — 4965 1.4 — — — — —
Totaal: 91919 28.— 100383 27.7 103093 28.4 101707 1386 —

P.v.d.A. 82295 25.— 97150 26.8 100228 27.6 90810 9418
C.P.N. 20406 6.2 22409 6.2 18647 5.1 22521 — 3874
S.U. — — 851 0.2 — — — —  ■ —
Totaal: 102701 31.2 120410 33.2 118875 32.7 113331 9418 3874

V.V:D. 27068 8.3 30905 8:5 30885 8.5 30149 736
Overige part. — — 1295 0.3 — — — — —
Totaal: 27068 8.3 32200 8.8 30885 8.5 30149 736 —

Totaal
generaal 328531 100.— 362669

■

100.— 363239 100.— 363239 13692 13692

De provincie Overijssel geeft altijd een typisch beeld 
van de landelijke uitslag. Wij verloren 5000 stemmen 
of 15 %. De C.H.U. verloor 4800 stemmen of 8 %. De
K.V.P. verbeterde haar positie t.o.v. 1952 sterk, t.o.v. 
1950 een weinig. De P.v.d.A. behaalde een winst van 
rond 9500 stemmen, de Communisten verloren er 
3900. De conclusie ligt voor de hand dat de Prot. Chr. 
groepen dus vooral naar die zijde hebben verloren. 
Zulks te meer omdat de Liberalen slechts 750 stem
men winst boekten. In de Statencentrale Almelo lederi 
wij nagenoeg geen verlies. In Ommen beperkte zich 
het verlies tot rond 600 stemmen of 5 %. In de staten
centrale Zwolle wordt dit percentage hoger en stijgt 
het tot bijna 10 %. Maar in Hengelo is de achteruit
gang groot nl. bijna 1100 stemmen en rond 22 %, even
als in Enschede, bijna 1300 stemmen of 25 %. In En
schede wérden echter ongeveer 750 stemmen verloren 
aan het G.P.V. In Kampen verloren wij bijna 700 
stemmen of rond 8 %. Maar dit verlies wordt voor 
ruim 400 stemmen verklaard door de winst van het 
G.P.V. Wij verloren derhalve, vooral in de industrie
centra Hengelo en Enschede. Ook voor deze provincies 
is het beeld derhalve gevarieerd. De verliespercenta
ges voor de verschillende statencentrales lagen zeer 
uiteen. Het platteland handhaaft zich beter dan de in- 
dustriedistricten.

PROF. MR P. S. GERBRANDY JUBILEUM 1954 
In de strijd van de antirevolutionaire partij, zo 

diep geworteld in de grote nationale historie, 
gaat het vooral om vrijheid, maar het is steeds 
de vrijheid, die steunt op recht.

Wij zijn in onze dagen gewikkeld in een strijd 
voor vrijheid, die niet alleen ons land, maar vele 
landen raakt en beroert.

Laten we nooit vergeten, dat in die vrijheids
strijd het uitgangspunt moet blijven het eigen 
nationaal karakter van de Nederlandse staat. 
Het bestaan en daarom het behoud daarvan is 
een werkelijkheid, die tussen 1940 en 1945 talloze 
antirevolutionairen in de bitterste ellende heb
ben doorleefd. Bij dit uitgangspunt nu in de vrij
heidsstrijd' behoort als g r o n d s l a g  het recht, 
dat, Christelijk gezien, sterker is dan alle macht. 
Vrijheid, recht en eigen nationaal karakter van 
onze historische staat — en van elke historische 
staat — vormen een drievoudig snoer, dat niet 
verbroken mag worden.

Wie er één uit los maakt, ondermijnt de staat 
en daarmee de staten der wereld.
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Provincie D ren te

Partij: P.S. 1950 % Kamer 1952 % P.S. 1954 %
Vergeleken 
met 1950

Winst Verlies

25775 __ 1058
A.R.P. 23458 18.6 23441 16.8 24717 17.8 20093 __ 169
C.H.U. ' 18266 14.5 18005 12.9 19924 14.4 __
S.G.P. — — 476 0.3 — — 1663 355 ..
G.P.V. 1507 1.2 1716 1.2 2018 1.5
Totaal: 43231 34.3 43638 31.2 46659 33.7 47531 355 1227

K.V.P. 7656 6.1 8676 6.2 9159 6.6 8453 706
K.N.P. — — 415 0.3 — — — — —
Totaal: 7656 6.1 9091 6.5 9159 6.6 8453 706 —

P.v.d.A. 46247 36.6 58454 41.8 52438 37.8 50718 1720- _
C.P.N. 5242 4.2 6220 4.4 5648 4.1 5820 — 172
S.U. — — 244 0.2 — — — — ■ —
Totaal: 51489 40.8 64918 46.4 58086 41.9 56538 1720 172

V.V.D. 23726 18.8 20726 14.8 24670 17.8 26052 1382
Overige part. — — 1461 1.1 — — — — —
Totaal: 23726 18.8 22187 15.9 24670 17.8 26052 — 1382

Totaal
generaal 126102 100.— 139834 100.— 138574 100.— 138574 2781 2781

Hoewel de V.V.D. in Drente rond 1400 stemmen 
verloor, boekten wij daar toch ook een verlies van 
rond 1000 stemmen, terwijl de P.v.d.A. 1700 stemmen 
winst maakte. De C.H.U. handhaafde zich vrijwel zon
der verlies. Het G.P.V. ging iets vooruit, evenals de 
K.V.P., die met een percentage vah 6.6 % een goede 
beurt maakte. Ons verliespercentage is overigens 
slechts 4 %. Maar de heer Smallenbroek doet het in 
Drente wel als lijstaanvoerder en dat is misschien 
een der redenen. Opvallend is immers dat ons per
centage bij 1952 vergeleken, aanmerkelijk verbeter
de. Over het resultaat mogen wij ook in die zin te
vreden zün dat geen zetelverlies werd geleden.

De helft van ons verlies komt voor rekening van de 
grootste statencentrale nl. Hoogeveen, waar ruim 500 
stemmen werden verloren of 6 %. In die centrale is 
het merkwaardig, dat de C.P.N. zelfs nog een paar 
stemmen vooruitging, terwiil de V.V.D. er verloor. De 
Statencentrale Emmen hield zich uitstekend en boek
te practisch geen verlies. De K.V.P., P.v.d.A. en de 
Communisten gingen er vooruit, ten koste van de 
V.V.D. die er ruim 1350 stemmen verloor. Zonder 
meer is niet aan te nemen dat de V.V.D. rechtstreeks 
stemmen zou hebben verloren aan de Communisten, 
maar ook hier bliikt hoe verwikkeld een verkiezings
uitslag vaak is. Ook in dit geval moet worden aange
nomen dat allerlei onderlinge verschuivingen zich 
hebben voorgedaan.

DS VELEMA - JUBILEUM 1954
Eén zijde van de combinatie Reformatie en 

Staatkunde mag in geen geval onvermeld blij
ven. De h o o g s t e  i n z e t  der Staatkunde was 
voor de Reformatie: de vrijheid! Niet het minst 
hier ligt de practische betekenis van de Refor
matie voor de Staatkunde. De internationale 
strijd der reformatie was allereerst een strijd 
voor de vrijheid der kerk om het Evangelie zon
der enige binding te brengen aan de volkeren. 
Als vrucht daarvan werd zij ook een strijd voor 
de nationale en buraervriiheden. Inzonderheid 
de Calvinistische Reformatie kweekte in de 
striid voor de Kerk ook een krachtig nationaal 
staatsleven.

De aedachte van de qeestelijke vrijheid, waar
voor in de Calvinistische landen gestreden is met 
alle kracht, was uiterst bevruchtend voor de 
Staatkunde. Door deze trek werden door de Re
formatie vrije zelfstandige natiën gevormd. Een 
wonderlijk mozaïek van staten van allerlei kleur 
kwam tengevolge van de Reformatie tot stand. 
Internationaal zelfs bracht het Calvinisme door 
deze vrijheidstrek een omkeer tot stand.



P rovincie .G roningen

Partij: P.S. 1950 % Kamer 1952 % P.S. 1954 %
Vergeleken 

met 1950
Winst Verlies

A.R.P. 45179 19.6 45038 18.3 43794 17.9 47955 4161
C.H.U. 29039 12.6 25133 10.2 25337 10.3 30828 — 5491
S.G.P. — . --- 571 0.2 — — — — ----
G.P.V. 7621 3.3 8473 3.4 9217 3.8 8074 1143 —
Totaal: 81839 35.5 79215 32.1 78348 32.— 86857 1143 9652

K.V.P. 13321 5.8 12864 5.2 13640 5.6 14191 551
K.N.P. — — 1821 0.7 — — — — —
Totaal: 13321 5.8 14685 5.9 13640 5.6 14191 — 551

P.v.d.A. 82072 35.5 93940 38.1 98945 40.4 86856 12089 _
C.P.N. 21947 9.5 22288 9.— 18827 7.7 23243 — 4416
S.U. — — 674 0.3 — — — —
Totaal: 104019 45.— 116902 47.4 117772 48.1 110099 12089 4416

V.V.D. 29642 12:8 31208 12.7 27802 11.4 31317 3515
Overige part. 2111 0.9 4915 1.9 7104 2.9 2202 4902 —
Totaal: 31753 13.7 36123 14.6 34906 14.3 33519 4902 3515

Totaal
generaal 230932 100.— 246925 100.— 244666 100.— 244666 18134 18134

In Groningen verloren wij vergelijkenderwijs meer 
dan in Drenthe, nl. 4150 stemmen of 8,5 % en dit ver
lies kan niet alleen aan het G.P.Y. worden geweten, 
dat 1150 stemmen vooruitging. De C.H.U. verloor 5500 
stemmen of rond 18 % en die klap is dus nog al aange
komen. Wel was de naoorlogse positie van de C.H.U. 
bij voor de oorlog vergeleken, nog al sterk ten koste 
van de V.V.D. De veronderstelling ligt voor de hand 

dat ditmaal de Middenstandspartij, die 5000 stem
men-winst maakte, nog al in de Protestants Christe
lijke kring invloed heeft gehad. Aannemelijker is 
echter dat het aantal verschuivingen tussen de par
tijen onderling groter is dan uit dit generaal over
zicht blijkt. De P.v.d.A. maakte een winst van 12000 
stemmen, waarvan 4400 van de Communisten afkom
stig zijn. De V.D.D. verloor 3500 stemmen en dat is 
ook nog al vrij belangrijk.

De winst van de P.v.d.A. is opmerkelijk groot, ook 
al omdat het percentage belangrijk lager is dan dat 
van 1952. Een stijging van 35,5 % tot 40,4 % is inder
daad veel. Ook wat de statencentrales in deze provin
cie betreft is het resultaat verschillend. In Appinge- 
dam, Groningen en Winschoten was ons verlies resp. 
12 %, 11 % en 10%. In de statencentrales Bedum en 
Oude Pekela evenwel 4%  en 7 %. Bedum heeft zich 
dus vergelijkenderwijs goed gehouden.

Een trouw Antirevolutionair
De Antirevolutionairen in Voorburg hebben 

een zwaar verlies geleden door het plotseling 
overlijden van de heer J. P. M. Tiemens, Jaren
lang lid van de Raad van Voorburg, bewoog hij 
zich vooral op sociaal terrein en hij deed dat met 
geheel zijn hart. Door plichtsgetrouwheid en 
kennis van zaken werd hij administrateur bij de 
Raad van Arbeid te ’s-Gravenhage. Van jongsaf 
nam hij deel aan het politieke leven. Nog vóór de 
A.R.J.A. werd opgericht deed hij mede aan het 
werk van een studieclub in Apeldoorn, die in de 
twintiger jaren aldaar werd opgericht. Aan het 
AR.J.A. werk nam hij intensief deel, ook later in 
Rotterdam en Delft. Zijn plotseling overlijden 
wekte diepe ontroering. God, de Heere nam de 
vader van een groot gezin tot zich. Naar de mens 
gesproken kan hij in dat gezin niet worden ge
mist. In volle vrede is hij heengegaan. Gods weg 
is in het heilgdom. Heere, ondergrondelijk zijn 
Uw wegen! Een trouw Antirevolutionair werker 
en een man met sterk sociaal gevoel heeft God 
van ons genomen:
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P rovincie F rieslan d

Partij: P.S. 1950 % Kamer 1952 % P.S. 1954 %
Vergeleken 
met 1950

Winst Verlies

A.R.P. 54468 23.5 56663 22.8 55927 23.— 57260 1333
C.H.U. 42456 18.3 40554 16.3 42282 17.3 44590 — 2308
S.G.P. 1505 0.6 2084 0.8 1454 0.6 1462 — 8
G.P.V. 2168 0.9 2542 1.— 2598 1.1 2193 405 —•
Totaal: 100597 43.3 101843 40.9 102261 42.— 105505 405 3649

K.V.P. 16124 7.— 16563 6.7 16805 6.9 17056 251
K.N.P. — — 1033 0.4 — — — — —
Totaal: 16124 7.— 17596 7.1 16805 6.9 17056 — 251

P.v.d.A. 75150 32.4 91006 36.5 90503 37.1 78946 11557
C.P.N. 10519 4.5 11459 4.6 8228 3.4 10965 — 2737
S.U. 5949 2.6 2866 1.2 2522 1.— 6335 — 3813
Totaal: 91618 39.5 105331 42.3 101253 41.5 96246 11557 6550

V.V.D. 20111 8.7 21505 8.6 20754 8.5 21198 444
Overige part. 3404 1.5 2347 1.1 2587 1.1 3655 — 1068
Totaal: 23515 10.2 23852 9.7 23341 9.6 24853 — 1512

Totaal
generaal 231854 100.— 248622 100.— 243660 100.— 243660 11962 11962

Lest-best. Wij hadden beter de omgekeerde volg
orde kunnen nemen en met Friesland moeten begin
nen. Een verlies van 1300 stemmen of ruim 2 % is in
derdaad niet veel. En dat Friesland desondanks een 
zetel heeft verloren is alleen aan de wisselvalligheid 
van het geldende kiesstelsel te wijten. Een eresaluut 
aan de Friezen is in ieder geval geboden en verdiend. 
De C.H.U. verloor 2300 stemmen. De P.v.d.A. won er 
11500, waarvan 6500 van . communistische groepen en 
1500 van Liberale- kant. De P.v.d.A. is practisch de 
enige partij die vooruit ging en zij ging vooruit ten 
koste van alle andere partijen. De prestatie van onze 
Antirevolutionairen in Friesland is te meer opmerke
lijk omdat juist in deze provincie de emigratie nog al 
enige invloed uitoefènt. en dat is een reden te meer 
voor de Friezen om ondanks zetelverlies het hoofd 
rechtop te houden. Nogmaals: lest-best!

De resultaten in de verschillende statencentrales 
verkregen, geven weinig aanleiding tot het maken van 
opmerkingen. De verschillen zijn minimaal. Toch 
moet men niet denken dat in deze „vaste” provincie 
zich geen verschuivingen voordoen. Het aantal men
sen dat anders heeft gestemd dan de vorige keer is bij 
benadering 12.000 en dat is dus 5 % van het totaal. Dit 
aantal komt overeen met een gemiddelde van de ove
rige provincies. In Groningen is het wat hoger, in 
Drente daarentegen weer beduidend lager. ïn ieder 
geval is het niet zo dat de verschuivingen zich in 
Friesland niet zouden voordoen. De cijfers wijzen het 
wel anders uit.

DR J. SCHOUTEN - 1954 - JUBILEUM

Onze partij heeft van haar oprichting af het 
liberalisme en het socialisme bestreden, al was 
er toen van een socialistische partij te onzent nog 
geen sprake. Zij staat ook vandaag in een strijd- 
positie tegenover die beide richtingen in haar 
huidige gestalte. Omdat zij beide in de christe
lijke religie haar uitgangspunt niet willen zoe
ken voor de staatkunde. Omdat zij beide van 
grondgedachten uitgaan, welke de onze niet mo
gen zijn. Beider vrijheidsbegrip met betrekking 
tot de geestelijke vrijheid leidt tot een neutrale 
staatkunde, tot een Regeringsbeleid, waarin voor 
de dienst van God geen plaats is. Het neo-libera- 
lisme van de V.V.D. huldigt verder een vrijheids
begrip, dat altijd weer uitloopt op individualis
me, op een toespitsing van de vrijheid van de 
persoon, op een opsplitsing van de vrijheid van 
de levensverbanden, zo lang tot deze vrijheid ni
hil is geworden. Aan het socialisme van de 
P.v.d.A. ligt een vrijheidsbegrip ten grondslag 
van deze strekking, dat door de gemeenschap en 
haar organen de vrijheid van de persoon wordt 
gerealiseerd, maar dat steeds weer moet uitlopen 
op een collectivisatie, welke de vrijheid van de 
persoon overwoekert.
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ZETELVERDELING IN DE PROVINCIALE STATEN

P.v.d.A.
’46 ’50 ’54 - «

K.V.P.
’50 ’54 ’46

A.R.
’50 ’54 ’46

C.H.
’50 ’54

V.V.D.
’46 ’50 ’54 ’46

C.P.N.
’50 ’54

Drente ........... 13 13 14 2 2 2 7 7 7 5 5 5 6 7 6 2 1 1
Friesland ....... 18 17 21 3 3 3 12 13 12 9 10 9 2 4 4 6 2 1
Gelderland ...... 16 15 17 21 21 21 7 7 6 10 11 10 4 5 5 3 1 1
Groningen ....... 16 17 20 2 2 2 10 9 8 5 6 5 5 6 5 7 4 3
Limburg ........... 4 3 5 39 39 39 — --- 0 ---- — 0 — --- 0 2 1 0
Nrd-Brabant ... 6 6 9 53 52 50 2 1 1 2 . 2 2 — 1 1 1 — 0
Nrd-Holland ... 24 24 27 19 19 19 7 8 7 4 5 4 5 8 9 18 13 11
Overijsel ........... 13 12 13 13 14 14 6 5 5 7 8 7 2 4 4 5 3 2
Utrecht ......... : 12 11 12 11 12 12 7 7 6 5 6 5 2 3 4 3 1 1
Zeeland .......... 10 11 12 9 9 9 6 6 6 8 ' 8 8 4 3 3 1 — 0
Zuid-Holland ... 25 27 30 16 16 15 14 13 11 7 9 9 7 8 9 10 5 4

Nederland ....... 157 156 180 188 189 186 78 76 69 62 70 64 37 49 50 58 31 24

K.N.P. S.G.P. (l.P.V. OVERIGE TO TAAL'
’46 ’50 ’54 . ’46 ’50 ’54 ’46 ’50 ’54 ’46 ’50 ’54 ’46 ’50 ’54

Drente ........... _ 0 0 _ _ 0 __ __ 0 35 35 35
Friesland ...... — --- . 0 — — 0 ---- — 0 — 0 50 50 50
Gelderland ...... — — 0 1 2 2 — — 0 — — 0 62 62 62
Groningen ...... — — - 0 — '--- 0 — 1 1 — ■ --- 1* 45 45 45
Limburg ........ . — — 0 — — 0 -—■■ — 0 — 2 §§ 1 § 45 45 45
Nrd-Brabant ... — — 1 .-- — 0 — — 0 — 2 f 0 64 64 64
Nrd-Holland ... — --- 0 — — 0 ■--- — 0 — — 0 77 77 77
Overijsel ...... . — — 0 1 1 1 — — 1 — — 0 47 47 47
Utrecht .......... — — 0 1 1 1 — . --- 0 — — 0 41 41 41
Zeeland .......... — --- 0 4 4 4 ---' — 0 — 1 [ 0 42 42 42
Zuid-Holland ... — 1 1 3 3 3 — . — , 0 — — 0 82 82 82

Nederland ...... — 1 2 10 11 1 1 — 1 2 *-- - 6 2 590 590 590

** Soc. Unie; §§ 1 Kath. Dein. Bond, 1 Prot. Chr. gr.; * Middenstandspartij § Kath. Dem Bond.
t 1 Midd. Partij, 1 Kath. Onafh. gr.; [ Midd. Partij

Ter overweging
De heer E. van Ruller schreef naar 

aanleiding van de uitslag der verkiezin
gen het navolgende.

De dwaasheid van wat men dan prin
cipiële politiek pleegt te noemen in de 
kringen van het Geref. Politiek Verbond 
werd gisteren wel op zeer schrille wijze 
gedemonstreerd. Een oppervlakkige be
rekening van de uitslag kan reeds het 
volgende leren:

1. Dank zij het optreden van het 
G.P.V. kreeg de P.v.d.A. haar 20ste 
zetel in de Groninger Staten. Was het 
optreden van het G.P.V. er niet geweest, 
met stellige zekerheid kan worden aan
genomen dat de A.R. fractie met 10 
zetels in de Staten zou zijn verschenen 
en de P.v.d.A. met 19. Nog een kleine 
poos en het G.P.V. helpt de P.v.d.A. in

de Staten aan de absolute meerderheid;
2. Dank zij het optreden van het G.

P.V. verdween in de zo sterk Rooms- 
Katholieke provincie Limburg de enige 
vertegenwoordiger van de Prot. Christe
lijke lijst uit de Staten. Sinds jaren wer
ken de A.R. en de C.H. in deze Staten 
samen. Door het indienen van G.P.V. 
lijsten in enkele staten-centrales werd 
net verlies genoeg geboekt om de enige 
op reformatorische basis staande ver
tegenwoordiger te doen verdwijnen;

3. Dank zij het optreden van het 
G.P.V., zonder enige kans op resultaat, 
werd. de A.R. fractie in de Staten van 
Utrecht teruggebracht op 6 en de
P.v.d.A. versterkt tot 13 zetels;

4. Dank zij het optreden van. het 
G.P.V. zonder enige kans op reusltaat,

werd voor de A.R. partij een zetel ver
lies in de Friese Staten geboekt en be
haalde de P.v.d.A. haar 21ste zetel;

5. Dank zij het optreden van het 
G.P.V. bij de verkiezingen in Zuid-Hol- 
land, zonder redelijke kans op resultaat 
(men behaalde nauwelijks een derde deel 
van de kiesdeler) werd zetelverlies voor 
de A.R. partij geboekt ten voordele van 
de C.H.U. Dit moge minder erg zijn, voor 
het G.P.V. moet dit achteruitgang zijn;

6. Ten slotte bleek in Drente de 
waarde van de enkele stem. Op 40 stem
men winst behaalde de A.R. partij haar 
zevende zetel in de Staten. Een weinig 
meer succes voor het G.P.V. zou ook 
deze zetel verloren hebben' doen gaan en 
zij zou aan de V.V.D. zijn toegevallen.

Over deze dingen hebben we meerdere 
malen het onze gezegd. Wij geven de fei
ten nu maar door ter ernstige overpein
zing aan degenen die aan deze rampen 
schuldig staan.
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Het mandement van de bisschoppen
Het bisschoppelijk mandement heeft vele pennen 

en tongen in beweging gebracht. Geen wonder. De 
Partij van de Arbeid zegt het onomwonden: „Dit 
mandement tast ons bestaansrecht aan” .

In' de verklaring, welke het bestuur van de P.v.d A. 
heeft gepubliceerd, wordt, volgens „Het Vrije Volk”
o.m. het volgende gezegd:

„Acht jaren practijk hebben aangetoond, dat in ons 
land — zoals in vele andere landen —- het samengaan 
in één partij mogelijk is van mensen van verschillende 
levensovertuiging, zonder dat inbreuk wordt gemaakt 
op iemands godsdienstige overtuiging.

Het is niet waar, dat de Partij van de Arbeid gods
dienst en politiek van elkaar zou willen losmaken. In 
haar beginselprogram erkent zij nadrukkelijk het innig 
verband tussen levensovertuiging en politiek inzicht en 
zij waardeert het in haar leden, als zij dit verband ook 
in hun arbeid voor de partij duidelijk doen blijken.

Zo is het in de loop van haar bestaan tot een rijke 
ervaring geworden, dat haar leden gedrongen worden 
om van eigen diepste overtuiging uit hun bijdrage te 
leveren voor het gemeenschappelijke politieke werk.

Met dit nieuwe partij-type heeft de Partij van de 
Arbeid een ernstige poging gedaan om . uit te komen 
boven de onvruchtbare tegenstelling: neutraal-confes- 
sioneel, welke had geleid tot een verstarring der voor
oorlogse politieke verhoudingen in ons land. Waar ver
schillende geestelijke richtingen in ons volk volkomen 
van elkaar waren vervreemd, vaak zelfs eikaars taal 
niet verstonden, heeft de Partij van de Arbeid een sa
menwerking tot stand gebracht, welke de eenheid der 
natie, met eerbiediging der verscheidenheid, op wezen
lijke wijze vermag te diénen.”

Als men dit leest kan men moeilijk zesden, dat 
bescheidenheid een socialistische deugd is. Beschei
denheid hebben zij nooit gekend, de sociahsten van 
nu niet en de sociaal-democraten uit het verleden niet.

Nog altijd is het een raadsel hoe verstandige mensen 
het kunnen uitspreken, dat er een .innip: verband is 
tussen levensovertuiging en politiek inzicht” , terwijl 
men dan tevens gelooft, dat verschillende levensover
tuiging niettemin tot hetzelfde politieke inzicht leidt.

In een hoofdartikel, getiteld „Strijd” , geeft „Het 
Vrije Volk”  commentaar op de verklaring van de 
Partij van de Arbeid. En dan lezen we:

„Wie de politieke ontwikkeling sinds de bevrijding met 
aandacht heeft gevolgd, weet, dat de politieke samen
werking voortdurend moeilijker en stroever is gewor
den en herinnert zich hoe moeizaam de laatste kabi
netsformatie is verlopen —sinds 1952, toen, zoals de 
verklaring zegt, de confessionele partijen terrein gingen 
verliezen, zijn de politieke verhoudingen verscherpt.”

Werd de samenwerking werkelijk moeilijker en 
stroever, omdat de confessionele partijen terrein gin
gen verliezen, of was het, omdat men genoeg kreeg 
van een socialistische politiek in een land, waar de 
bevolking slechts voor een derde deel socialistisch 
denkt?

In de verklaring heet het:
„Zij (de Partij van de Arbeid) heeft zich nooit ver

eenzelvigd met het moderne humanisme, evenmin als 
met welke andere geestelijke of godsdienstige stroming 
ook. Zij kan dat niet krachtens de structuur van de 
Partij zelve.” ■

Juist. Maar dat bewijst, dat die structuur niet 
deugt. Want wie erkent het innig verband tussen 
levensovertuiging en politiek inzicht zal ook een keus 
moeten doen. Vóór het Humanisme, of vóór het 
Christendom.

Dat ook in liberale kringen weinig waardering voor 
het mandement wordt gevonden spreekt vanzelf. 
Want in principe is ook de V.V.D. een „doorbraak” - 
partij.

Het „Algemeen Handelsblad” , schrijvende over een 
„Kerkelijke wig” , betoogt o.m.:

„Wij vrezen, dat ons toch al zo verwarde gecompli
ceerde en naar nieuwe vormen zoekende maatschappe
lijke leven geen constructieve stimulans van het man
dement zal ondervinden. Wij betreuren het, omdat het 
een vervreemding, ja een verwijdering kan veroorzaken 
tussen ons rooms-katholieke volksdeel en andere groe
pen. Dit volksdeel, dat zich de laatste vijf decennia in 
stijgende mate heeft geïntegreerd en op velerlei gebied 
in stijgende mate uitnemende krachten heeft geleverd, 
dat volgens sommige katholieken nog niet voldoende 
geëmancipeerd is, kan door een volledig gescheiden 
marcheren maar al te gemakkelijk in een stellig door 
niemand gewild isolement vervallen.”

Ja, over dat „isolement” heeft men het steeds te 
kwaad. Daar begrijpen hele volksstammen maar niets 
van. „Het Rotterdamsch Parool” schrijft o.m.:

„Eén lichtpunt is er echter, en wij vestigden er al 
eerder de aandacht op: deze poging is zozeer in strijd 
met de geest des tijds en de geest der natie als geheel, 
dat zij nooit een volledig succes kan worden. De aan
raking van katholieken en niet-katholieken is zo inten
sief en veelvuldig, dat alle afzonderingsmaatregelen 

,' slechts lapmiddelen kunnen zijn. Daar is de fabriek of 
werkplaats daar zijn de contacten in het dagelijks ver- 

. keer, dat is het leger, dat doorbraakinstituut bij uit
nemendheid. De kracht ligt niet meer in afzondering, 
de kracht ligt in het eigen geweten, in de eigen ge
zindheid, Ju de overtuiging. Wij onderschatten een man-
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dement niet, maar het is toch een stuk, niet sterker 
dan de tijden, niet sterker dan de geschiedenis.”

Is er nu ooit iemand geweest, die de partijformatie 
op confessionele grondslag heeft verdedigd om toch 
vooral geen aanraking te hebben met andersdenken
den?

Het kan goed zijn hier te herin'neren aan een 
woord, door dr J. Schouten geschreven nog vóór de 
Partij van de Arbeid opgericht was, doch toen de 
Nederlandse Volksbeweging reeds de weg daarvoor 
aan het effenen was. In zijn brochure „Partijformatie 
en partijgroepering” schreef dr Schouten o.m.:

„Zij (die uitgaan van de calvinistische beginselen 
voor het politieke leven) verenigen zich in een partij, 
om door middel van studie en gedachtenwisseling in 
eigen kring tot kennis, tot steeds rijker en. omvattender 
kennis, van de inhoud hunner beginselen te komen, en 
om met elkander te overwegen wat moet en kan wor
den gedaan, teneinde die beginselen in overeenstem
ming met de behoeften van de tijd, invloed te verschaf
fen in het volksleven, en in het staatsbestuur. Zij or
ganiseren een volksdeel, dat die beginselen als basis 
van vereniging en voor alle politieke activiteit aan
vaardt.

Zij doen dit echter niet, om zich van het volk te 
isoleren, af te scheiden, om met het volk niet te reke

nen, en zich daarover niet te bekommeren, maar om 
zich te beraden over en te bekwamen voor de princi
piële en practische taak, welke zij in het volk, voor het 
volk, en bij de Regering hebben. Zjj gaan steeds weer 
tot het gehele volk. Zjj roepen het volk op tot vorming 
van de publieke geest, tot de gehoorzaamheid aan zjjn 
roeping. Zij getuigen voor de beginselen, waarvoor zij

, hebben gekozen en waaruit zij leven. Zij zijn werkzaam 
om voor die beginselen te werven en te winnen, om die 
beginselen al meer te doen worden de beginselen, welke 
het volk aanvaardt, waarnaar het zijn politieke werk
zaamheid richt. Het isolement, dat men hun verwijt, is 
er niet, als zij leven uit hun roeping, en in overeen
stemming met hun taak. Het isolement, dat zij moeten 
en willen handhaven, is het isolement, waarvan Groen 
van Prinsterer, en de na hem opgetreden leidslieden 
hunner richting hebben gezegd, dat het bestaat in zelf
standigheid en beginselvastheid. Zij mogen niet samen
smelten, zich niet verenigen, met hen, die van gans 
andere principiële beginselen uitgaan. Zij gedragen zich 
daartegenover, indien zjj trouw zijn aan hun uitgangs
punt en hun taak, zelfstandig en beginselvast, en zijn 
alleen op de grondslag van dit isolement, d.w.z. van'die 
zelfstandigheid en beginselvastheid, tot samenwerking 
bereid. Zó verstaan zij het isolement, zó dienen ook 
anderen dit te verstaan.”

Dat is duidelijk.

De Tweede Kamer toen en nu
C. D. VAN OOSTEN

Het is bekend, dat de laatste jaren 
nogal eens geklaagd wordt over het 
tempo, waarin de Tweede Kamer haar 
werk moet verrichten. Met name in de 
periode tussen de opening van de jaar
lijkse zitting der Staten-Generaal en het 
Kerstreces.

De heer Hoek heeft in het eerste num
mer van de nieuwe jaargang aan deze 
klachten bijzondere aandacht geschon
ken.

De Voorzitter Dr Kortenhorst heeft 
er slag van, vaart te zetten en te hou
den. Prof. Gerbrandy heeft als waar
nemend voorzitter blijk gegeven, dat hij 
ondanks zijn schijnbare ouderdom het 
door de Voorzitter aangegeven tempo 
niet vreest. Toen hij als waarnemer pre
sideerde zou hij immers doorgaan tot 
de aan de behandeling zijnde zaak af
gelopen was, ook al zouden er leden bij 
(dreigen) flauw te vallen.

Niet alleen echter, dat het tempo der 
Kamerwerkzaamheden in de laatste ja
ren zo opgevoerd is, wordt vele malen 
gelaakt, ook de spoed, waarmede van 
Regeringszijde bepaalde onderwerpen 
aan het oordeel der volksvertegenwoor
diging worden onderworpen, vindt niet 
altijd genade in de ogen der Kamerleden 
en van de pers.

Zo herinneren wij ons een klacht van

Prof. Anema over het regeringsontwerp 
tot wijziging van het hoofdstuk der 
Grondwet, waarin de procedure tot ver
andering van dit staatsstuk was neer
gelegd. Prof. Anema vertelde, dat hij 
eens een pianostuk onder handen had 
gehad, waarin op een gegeven ogenblik 
stond: So schnell wie möglich. Weer later 
stond er: „noch schneller” . Dat had de 
spreker-speler nooit begrepen. Maar nu, 
nadat hem gebleken was met welk een 
vlotheid de regering deze grondwetswij
ziging meende te kunnen bewerkstelli
gen, was het hem duidelijk, dat zulk 
een tempo bij zo’n gewichtig onderwerp 
niet paste.

Hoeveel anders, hoe veel rustiger ging 
dit parlementaire bedrijf een goéde hon
derd jaar geleden!

Onder het tweede Ministerie-Thor- 
becke was voorzitter der Tweede Kamer 
de brave Mr Van Reenen. Een tijdgenoot, 
Busken Huet, vertelt, dat de kunst van 
presideren voor hem bestond in Gods 
water over Gods akker te laten lopen. 
Slechts bij zeldzame uitzonderingen 
plaatste de heer Van Reenen een wach
ter voor de lippen des sprekers, maar 
meestentijds vergenoegde hij zich met. 
het betrachten ener onpartijdigheid, die 
van veel indolentie (laksheid) en weinig 
wilskracht getuigde.

Deze Kamervoorzitter wist, dat een 
mens zijn rust nodig had. Prompt half 
vier (’smiddags!) sloot hij dan ook de 
vergaderingen der Kamer. Dat moest 
dan maar mogelijk zijn, zal men zeggen. 
Voor die mogelijkheid had de heer Van 
Reenen gezorgd. Hij had zich van de 
hulp en bijstand van enige vrienden on
der de .Kamerleden verzekerd. Dreigde 
nu even voor of na drieën gebrek aan 
spraakwater bij de Kamer, zodat de Mi
nister gelegenheid zou krijgen op de 
geleverde beschouwingen in te gaan, dan 
kreeg een der vrienden een seintje. Deze 
besteeg daarop de katheder en sprak tot
dat de voorzitter het trappelen van de 
paarden en het ratelen van zijn koetsje 
op de keien van het Binnenhof vernam. 
De vriend-spreker kreeg andermaal een 
teken, zodat de Voorzitter de vergade
ring wegens het gevorderde uur kon 
sluiten.

Dat de Ministers op de redevoeringen 
van het laatste half uur niet diep be
hoefden in te gaan, zal een ieder wel 
duidelijk zijn!

Al is wellicht verbetering te brengen in 
het nu gevolgde „jaag- en jakker- 
systeem” , — vergeleken bij het koetsje 
van de heer Van Reenen is de uitdruk
king, die we aan een persartikel ont
lenen, toch niet misplaatst — niemand 
zou toch zo’n gezapig gangetje als des
tijds mogelijk was, durven aanbevelen. 
Maar tussen de uitersten?
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De middenstandsnota
H. VAN EYSDEN

De pas verschenen Middenstandsnota 1954 is ondertekend 
door de beide bewindslieden van het Ministerie van Econo
mische Zaken, nl. Minister Zijlstra en Staatssecretaris Veld
kamp. Ongetwijfeld moet aangenomen worden dat de laatst
genoemde, die in het bijzonder met de behandeling der mid- 
denstandszaken is belast, een zeer belangrijk aandeel heeft 
gehad in de samenstelling van deze nota, waarvan wij zonder 
enige aarzeling zouden willen zeggen, dat het een belangrijk 
stuk is, dat, zoals ook de bedoeling was, zich leent voor een 
uitvoerige behandeling van het te voeren Overheidsbeleid met 
betrekking tot de middenstand.

Want daar gaat het over. Welk beleid heeft de Overheid 
te voeren ten aanzien van deze belangrijke groep van on
dernemers in het midden- en kleinbedrijf?

Dat het noodzakelijk is daarover afzonderlijk te spreken 
wordt door de nota wel duidelijk gemaakt. Onder de vele ge
gevens, welke de nota bevat, en welke wij stellig niet alle 
zullen kunnen bespreken, komen ook interessante cijfers voor 
met betrekking tot de middenstand.

Volgens de uitkomsten van de bedrijfstelling 1950 telde het 
Nederlandse bedrijfsleven, met uitzondering van de land
bouw, 408.332 vestigingen. Uitgaande van de veronderstelling 
dat vestigingen, waarin minder dan 11 personen werkzaam 
zijn, als middenstands-vestigingen moeten worden aange
merkt, telde de middenstand 379.747 vestigingen, hetgeen ge
lijk staat met 93 °/o van het totaal. Nog een ander cijfer willen 
wij laten spreken. Van de ruim twee en een half millioen 
personen, die in het bedrijfsleven werkzaam zijn, is 38 °/o be
trokken bij een middenstands-ondememing. Deze simpele ge
gevens demonstreren in voldoende mate, welke betekenis de 
middenstand heeft in onze Nederlandse volkshuishouding en 
het ligt dus voor de hand dat naast een beleid met betrek
king tot andere belangrijke sectoren van het bedrijfsle
ven, zoals de landbouw en de industrie er gelegenheid moet 
zijn om de vraagstukken van de rhiddenstand afzonderlijk in 
beschouwing te nemen en om, voor zover daartoe aanleiding 
bestaat, daarvoor een eigen beleid, dat zijn grondslag vindt 
in de problematiek van deze belangrijke groep, te bepalen.

Hierbij willen wij al dadelijk een onderscheiding maken. 
Deze onderscheiding is nodig om aan te geven, dat niet alle 
moeilijkheden, die zich voordoen door de Overheid kunnen 
worden opgelóst. Allereerst is er het eigen beleid van de mid
denstand zelf, te realiseren langs de weg van samenwerking, 
om op allerlei wijzen bezig te zijn tot versterking van de eco
nomische positie van het middenstands-bedrijf en het be
vorderen van een bedrijfs-eeonomisch verantwoorde bedrijfs
voering. Het is in dit bestek niet mogelijk dit nader uit te 
werken, maar duidelijk is, dat wij hierbij op het oog hebben 
de activiteit van de organisaties op middenstandsgebied, zo
wel de sociaal-economische als de commerciële, welke er toe 
kunnen bijdragen dat allerlei vraagstukken tot een'oplossing 
kunnen worden gebracht. De mogelijkheden, welke op dit ter
rein liggen, moeten niet worden onderschat en het is te be
treuren dat de noodzakelijkheid van deze vorm van voortdu
rende samenwerking in de kring der rechtstreeks belang
hebbenden niet in voldoende mate wordt beseft. De eigen 
verantwoordelijkheid moet daarom in sterke mate naar voren ' 
worden gebracht en voorts dient in deze kring in sterker 
mate dan tot dusverre geschiedde, te worden overwogen of 
ook de mogelijkheden op het gebied van de publiekrechte
lijke bedrijfsorganisatie wel naar waarde worden geschat. 
Naast dit eigen beleid in de kring van de middenstand staat 
het Overheidsbeleid. Wij zouden willen aangeven dat dit in 
het algemeen gericht moet zijn op het scheppen van. een zo
danige sfeer op sociaal-economisch terrein, dat het voor de

goede ondernemer mogelijk is voor de ontplooiing van zijn 
onderneming zórg te dragen. Dit is uiteraard een zeer alge
mene aanduiding, welke nader moet worden uitgewerkt en 
waaraan een reële inhoud moet worden gegeven. Op dit punt 
komen wij weer bij de inhoud van de Middenstandsnota. In 
een belangrijke paragraaf, welke tot titel draagt „Enige 
grondslagen voor het middenstandsbeleid” wordt nader uit
eengezet, welke, naar het oordeel van de samenstellers van de 
nota, de hoofdlijnen van het politieke optreden moeten zijn.

Naar onze mening terecht, wordt de gedachte afgewezen, 
dat voor de middenstand een restrictieve, beschermende po
litiek nodig zou zijn.

Een beschermende politiek moet uitgaan van de veronder
stelling dat de middenstand een sociaal zwakke groep is. Dat 
is hij in wezen niet. In de kring van de middenstand is ge
lukkig in voldoende mate sprake van energie en onderne
mingsgeest; voor een gezonde concurrentie wordt niet terug
gedeinsd, al is er ernstig bezwaar tegen uitwassen van de con
currentie. Er is in de middenstandskring besef voor het feit 
dat aan het ondernemerschap risico’s verbonden zijn. En van 
een diep ingrijpen van de Overheid, noodzakelijk begelei
dingsverschijnsel van een beschermende politiek, is men — en 
terecht — afkerig.

De middenstandsnota stelt — en daarmede zijn wij het 
eens — dat men moet uitgaan van de erkenning van de be
tekenis van de middenstand in de samenleving. Het beleid 
moet derhalve gericht zijn op de bevordering van een goede 
uitoefening van de functie van de middenstand in het eco
nomisch verkeer.

Uiteraard heeft dit consequenties. Het is duidelijk dat in 
het geheel van het Overheidsoptreden tal van mogelijkhe
den aanwezig zijn om met de specifieke moeilijkheden van 
deze groep ondernemers bewust rekening te houden. De 
klacht, die vernomen wordt, dat het overheidsbeleid ten op
zichte van het bedrijfsleven dikwijls een zodanig globaal ka
rakter draagt (waarbij in hoofdzaak de situatie in het groot
bedrijf voor ogen staat) dat niet bewust rekening wordt ge
houden met de consequenties van deze maatregelen voor de 
kleinere ondernemers, mag in dit verband niet uit het oog 
worden verloren.

Toegegéven moet worden dat de overheids-politiek op eco
nomisch gebied, die gericht is op de handhaving van de werk
gelegenheid op langere termijn, voor de gehele bevolking en 
ook voor het midden- en kleinbedrijf van grote betekenis is. 
Zo volledig mogelijke werkgelegenheid voor de gehele be
roepsbevolking betekent voor het kleinbedrijf, dat er mo
gelijkheden zijn om de omzetten te handhaven en uit te brei
den. Daarnaast is echter in het algemene overheidsbeleid de 
belastingpolitiek van grote betekenis. Hierbij is het gezichts
punt van belang, dat het inkomen, dat de ondernemer zich 
verwerft, niet alleen moet dienen om in zijn levensonderhoud 
te voorzien en sociale voorzieningen te treffen, maar ook om 
de ondernemers-risico’s op te vangen en het bedrijfskapitaal 
in stand te houden en zo mogelijk uit te breiden in overeen
stemming met de behoefte van de onderneming. Immers de 
instandhouding van deze ondernemingen is voor de welvaart 
van ons land van niet te onderschatten betekenis. ,

Wij constateren het feit dat er' met betrekking tot de grond
slagen van het beleid geen fundamenteel verschil bestaat tus
sen de nota en de opvattingen welke daaromtrent in onze 
kring bestaan. Dat betekent echter niet dat er geen verschil 
van inzicht mogelijk is met betrekking tot de nadere uitwer
king. Op uitvoerige wijze wordt in de nota deze nadere uit
werking geboden.

In een volgend artikel komen wij op enkele onderdelen nog 
nader terug, waarbij gelegenheid zal bestaan om op enige 
punten die van practische betekenis zijn de aandacht te 
vestigen.
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Wijziging in het Burgerlijk Wetboek

Het nieuwe ontslagrecht
J . S C H IP P E R

Op 26 Juli 1946 schreef de Minister 
van Justitie een brief aan de Stich
ting van de Arbeid met het verzoek 
om hem van advies te dienen over 
herziening van de bepalingen raken
de de beëindiging van arbeidsover
eenkomsten. Drie dagen te voren was 
in de Troonrede aangekondigd, dat 
het in ’t voornemen der Regering lag 
over deze aangelegenheid een wets
ontwerp bij de Staten-Generaal in te 
dienen.

De Stichting van de Arbeid heeft 
met bekwame spoed aan dit verzoek 
voldaan en op 29 Juli 1947 de Minis
ter een rapport aangeboden, waarin 
gehandeld werd over verlenging van 
de opzegtermijn, ontslag bij ziekte en 
militaire dienst, de rechtspraak bij 
geschillen over ontslag en het concur- 
rentie-beding.

Reeds eerder was in de Staten-Gene
raal het vraagstuk van de opzegter
mijn aan de orde geweest door een 
ontwerp van wet, ingediend door het 
Ministerie-Cort van der Linden. Dit 
geschiedde in 1907, zodat eerst na 
40 jaar de Staten-Generaal zich met 
dit vraagstuk opnieuw zou gaan be
moeien, want het wetsontwerp-Cort 
van der Linden werd door Minister 
Loeff ingetrokken.

Minister van Maarseveen diende op 
30 Juni 1948, gelet op het advies van 
de Stichting van de Arbeid, zijn wets
ontwerp bij de Staten-Generaal in en 
eerst op 15 December 1953 was de 
parlementaire behandeling geëindigd. 
Twee dagen later verscheen de wet, 
onder no. 619, in het Staatsblad.

’t Meest opvallende bij de behande
ling van dit wetsontwerp is wel ge
weest het diepgaand verschil over de 
vraag, welke instantie, bij het voorko
men van geschillen over ontslagen, 
zou moeten oordelen.

Reeds in het rapport van de Stich
ting van de Arbeid" bleek verschil van 
inzicht te bestaan over de vraag óf de 
Overheidsrechter dan wel de bedrijfs- 
rechter over arbeidsgeschillen diende 
te oordelen. Over dezelfde vraag bleek 
er in de Commissie voor Privaat- en 
Strafrecht van de Tweede Kamer, die 
over het wetsontwerp een voorlopig 
verslag opstelde, verschil van inzicht 
te bestaan, zodat ook in de Memorie 
van Antwoord aan de Tweede Kamer 
uitvoerig over deze aangelegenheid 
moest worden gehandeld.

Een nieuw element kwam in de dis
cussie te voorschijn toen zowel de

Minister als een deel van de Tweede 
Kamerleden betoogden, dat het voor
schrift van het Buitengewoon Besluit 
Arbeidsverhoudingen, waarbij het ge
ven en nemen van ontslag overgelft- 
ten was aan de Gewestelijke Arbeids- 
bureaux, diende gehandhaafd te wor
den. Daartegen rees van verschillende 
kanten bezwaar, waarbij de tegen
standers van het handhaven van de 
artikelen 6 en 9 van het B.B.A. zich 
terecht beriepen op het rapport van 
de Stichting van de Arbeid, waarin 
unaniem was verklaard, dat de Ge
westelijke Arbeidsbureaux als orga
nen van de arbeidsbemiddeling niet 
de geëigende organen waren om te 
oordelen over het al dan niet redelijke 
van een ontslag.

Dit 'element heeft de beraadslagin
gen in de Tweede en Eerste Kamer 
beheerst. Over de verlenging van de 
opzegtermijn, Ontslag bij ziekte en 
militaire dienst was er in de Staten- 
Generaal geen wezenlijk verschil. Uit 
de debatten in de Tweede Kamer 
bleek, dat vele leden bezwaar hadden 
tegen handhaving van de artt. 6 en 9 
van het B.B.A. Een poging van de 
heer van Rijckevorsel om daarover 
een positieve uitspraak der Kamer te 
verkrijgen, mislukte, zodat de Minis
ter als „overwinnaar” uit het strijd
perk kwam.
Bedrijfsrechtspraak

Het lid van onze Tweede Kamer
fractie, de heer Stapelkamp, hield bij 
de beraadslagingen een krachtig plei
dooi voor bedrijfsrechtspraak, maar 
stuitte daarbij op de moeilijkheid, dat 
deze vorm van rechtspraak niet zon
der wijziging van de Grondwet kon 
worden tot stand gebracht. Of deze 
gedachtengang juist is, laat ik graag 
aan de beoordeling van de juristen 
over. Bedrijfsrechtspraak behoeft m.i. 
niet te betekenen, het uitschakelen 
van de Overheidsrechter, indien vol
ledig beroep op deze rechter van 
uitspraken van bedrijfsrechtspraak- 
instanties openblijft. Weliswaar heeft 
dè Hoge Raad uitgesproken, dat het 
bindend advies niet door middel van 
verbindendverklaring of bedrijfs- 
schapsverordening kan worden opge
legd, maar, bij verordening kan wel 
een tuchtrechtspraak worden ingevoerd 
en ook zal het wel mogelijk zijn bij 
verbindend . verklaarde collectieve 
arbeidsovereenkomst of verordening, 
een regeling te scheppen krachtens

welke voor arbeidsgeschillen een zg. 
verplicht advies wordt ingevoerd. 
Zulk een advies moet wel worden ge
vraagd, maar bindt de partijen niet 
indien bij de overheidsrechter een an
dere beslissing wordt verkregen.

In deze discussie bleek, dat de 
Minister, hoewel hij bedrijfsrecht
spraak niet geheel verwierp, veel 
meer voorstander was van de hand
having van de artt. 6 en 9 van het
B.B.A., van welke beslissingen beroep 
openblijft op de Overheidsrechter.

Afgedacht van de vraag, of de Ge
westelijke Arbeidsbureaux als orga
nen van de arbeidsbemiddeling geacht 
kunnen worden instanties te zijn, die 
over ontslag nemen en ontslag geven 
moeten blijven beslissen, is het wel 
verklaarbaar, dat de Minister deze 
weg koos, omdat daardoor, bij ont
breken van bedrijfsrechtspraak, de 
Overheidsrechter overladen zou wor
den met geschillen over ontslag. Daar
mede zou noch de rechter noch het 
bedrijfsleven gebaat zijn.

De alles beheersende vraag blijft, 
ook na totstandkoming van de wijzi
gingen in het Burgerlijk Wetboek, of 
de behandeling van geschillen over 
ontslag opgedragen blijft aan het 
administratieve orgaan, dat in dit ver
band G.A.B. heet, dan wel of Op den 
duur de bedrijfsrechtspraak deze taak 
zal kunnen overnemen.

Naar het gevoelen van onze partij 
behoort het niet tot de blijvende taak 
van de G.A.B.’s deze arbeidsgeschillen 
te behandelen. Er zijn tegen de hand
having van de artt. 6 en 9 van het
B.B.A., zowel in de sehriftelijke stuk
ken van de Staten-Generaal als bij 
de openbare behandeling zulke ern
stige bezwaren ingebracht, die ik hier 
niet behoef te herhalen, die het nodig 
maken, dat het georganiseerde be
drijfsleven er ernst mee gaat maken, 
om de bedrijfsrechtspraak verder te 
ontwikkelen en de taak van de
G.A.B.’s over te nemen.

Een van de voornaamste argumen
ten tegen deze gang van zaken is wel, 
dat de Arbeidsbureaux organen zijn 
van de Staat, die, hoewel zij in wezen 
niet als rechtspraakinstanties mogen 
worden aangemerkt, in feite toch als 
zodanig functionneren.

Berechting van arbeidsgeschillen 
door het bedrijfsleven behoort tot haar 
natuurlijke opdracht waardoor het ar
beidsrecht zich kan ontwikkelen in het 
raam van de bedrijfsorganisatie terwijl 
werkgevers en werknemers bekwaam 
zijn of zich die bekwaamheid moeten 
verwerven om „rechter” te zijn in ge
schillen, die uit de arbeidsverhouding 
voortkomen. De patroons en arbeiders 
hebben bovendien een beter inzicht 
in de bedrijfsverhoudingen dan de
G.A.B.’s.
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Bedrijfsinstanties
Nu doet zich de situatie voor, dat 

het B.B.A. in artikel 32 de mogelijk
heid opent om de taak, in artt. 6 en 9 
genoemd, over te dragen-aan bedrijfs^ 
instanties, zoals bijv. reeds geschied is 
voor het grafisch bedrijf. Zo werd aan 
het Centraal Bureau voor de Grafi
sche Bedrijven, voor zover het de 
technische werknemers betreft, bij 
beschikking van de Minister van 
Sociale Zaken de taak der G.A.B.’s 
aan deze bedrijfsinstantie overgedra
gen. Dat slechts één bedrijfstak van 
deze mogelijkheid gebruik heeft ge
maakt, terwijl er toch in een 39-tal 
andere bedrijfstakken, blijkens een 
rapport, uitgegeven door de Raad van 
Bestuur in Arbeidszaken (het orgaan 
van de samenwerkende werkgevers- 
centralen), instanties zijn, die min of 
meer vergeleken kunnen worden met 
het genoemde Centraal Bureau in het 
Grafisch Bedrijf is onbegrijpelijk. 
Onder deze bedrijfstakken zijn er ver
schillende, die grote groepen verte

genwoordigen, zoals baksteenindustrie, 
bouwbedrijf, haringvisserij, havenbe
drijf, koopvaardij, landbouwbedrijf, 
meubel-, papier-, schoen-, sigaren-, 
textiel-, treinbouw-, zuivel- en zware 
chemische industrie. Indien deze en de 
andere niet genoemde bedrijfstakken 
de taak der Gewestelijke Arbeids- 
bureaux overnamen, zouden we reeds 
een belangrijke stap gezet hebben op 
de weg naar rechtspraak inzake ont
slag door bedrijfsinstanties, waardoor 
de G.A.B.’s van deze taak worden 
ontheven.

Het is onverklaarbaar, dat de werk
nemers- en werkgeversvakbonden zo 
weinig aandacht aan deze belangrijke 
taak hebben geschonken. Zij zullen 
echter in de naaste toekomst bij ver
dere ontwikkeling van de publiek
rechtelijke bedrijfsorganisatie met 
nadruk voor de vraag gesteld worden, 
of met betrekking tot • deze materie 
maatregelen worden gesteld in de in
stellingsbesluiten van bedrijfschap

pen. Dat het orgaan van het Neder
lands Verbond van Werkgevers „De 
Industrie” van 15 December 1953 
reeds komt verklaren, dat het weinig 
zin heeft om voor bedrijfschappen 
regelen te stellen ten aanzien van 
ontslag van personeel, omdat de cen
trale Overheid daaromtrent reeds 
voorschriften heeft gegeven, is daar
om des te vreemder, omdat deze werk- 
geverscentrale op andere terreinen 
heeft gepleit voor meer vrijheid van 
het bedrijfsleven.

Wie de dissertatie van Mr J. A. A. 
Ringeling ter hand neemi, zal bemer
ken welke grote betekenis de toepas
sing van de artt. 6 en 9 van het B.B.A. 
inneemt en welke waardevolle taak 
hier aan het bedrijfsleven dient te 
worden teruggegeven. Het ligt in de 
lijn der ontwikkeling van de bedrijfs
organisatie, dat het bedrijfsleven zelf 
zorgt, dat behandeling van arbeids
geschillen niet buiten haar territoir 
komt te liggen.

ehaam le
JAC. VAN KATWIJK

Op de A.R.-Toogdag van 3 April j.1. 
heeft prof. Zijlstra, de minister van 
Economische Zaken, een toespraak ge
houden. Aan het slot hiervan poneerde 
hij de stelling dat, zo het mocht gè- 
lukken de levensstandaard met 20 of 
25 % te verhogen, de verschillen tussen 
liberalisme en socialisme zouden weg
vallen.

De eerste reactie hierop kwam van de 
voorzitter van de V.V.D., prof. Mr P. J. 
Oud, die deze stelling bestreed.

Dit bestrijden, juist van liberale zijde, 
is niet nieuw. Reeds eerder heeft de li
beraal zich verdedigd tegen verwant
schap met het socialisme.

In het jaar 1903 werd in de Kamer 
een heftige strijd gevoerd over de 
kwestie of het socialisme niet juist zo 
krachtig was gegroeid dank zij de 
koestering van de liberale zon, die voor
al in de 19e eeuw hoog aan de politieke 
hemel was opgegaan.

Tegen deze aanklacht hebben de kop
stukken van de liberale partij al hun 
krachten ingespannen om dit te weer
leggen. Zelfs in beginsel bestaat er een 
grote kloof tussen liberalen en socialis
ten, beweerde de heer Goeman Borge- 
sius.

Niet alzo sprak de leider der sociaal
democraten, de heer P. J. Troelstra. Hij 
ontkende geenszins de verwantschap 
met de liberalen en voegde de heer Goe

man Borgesius toe dat de liberalen de 
socialisten geleerd hebben de rede te ge
bruiken. „Wat uit dit rationalisme op 
politiek gebied voortvloeit, laat ik daar, 
maar wat is er tegen te erkennen, dat 
wij sociaal-democraten voortbouwen op 
beginselen door de liberalen geleid? 
Schaamt u toch niet voor uw kroost, zou 
ik u willen toeroepen”, aldus' de heer 
Troelstra.

Inderdaad heeft het liberalisme de so
cialisten geleerd de rede te gebruiken,
m.a.w. de openbaring Gods te ver
werpen.

Daardoor is het de geestelijke vader 
geworden van het socialisme.

De uitwendige strijd van de liberaal 
tegen de socialist en omgekeerd betreft 
slechts het onderscheid in bezit, maar 
vloeit niet voort uit een tegengestelde 
gezindheid.

Liberalisme en socialisme zijn geest
verwant.

De reactie van de heer Oud is opnieuw 
een bewijs van schaamte, net als vijftig 
jaar geleden. De wacht is nu op de me
dedeling van de heer Burger die deze 
schaamte de heer Oud behoort kwalijk 
te nemen.

Ook op maatschappelijk gebied is de 
tegenstelling slechts schijn. Het socia
lisme is in wezen de consequentie van 
het individualisme van het liberalisme.

Het in de Franse revolutie gepredikte

vrijheid, gelijkheid en broederschap 
wordt door de socialist geaccepteerd..

Het liberalisme bleek echter inconse
quent te zijn en handhaafde de privaat 
eigendom. Uit deze handhaving vloeide 
de grootst mogelijke ongelijkheid voort. 
En hier scheiden dan ook de wegen van 
liberaal en socialist. Het socialisme 
vroeg niet slechts om politieke vrijheid, 
maar ook om maatschappelijke vrijheid 
en gelijkheid. Het vraagt nog om toe
passing van de in de revolutie opge
worpen leuze. Slechts de toepassing van 
de rede kenmerkt nog het verschil tus
sen beide richtingen. Frappant is het dat 
het socialisme het kapitaal in beginsel 
beter beschermt dan het liberalisme, 
hetwelk geen afstand wenst te doen van 
de geld-aristocratie.

Het voedingselement van het kapitaal 
is de arbeid en hij die deze arbeid le
vert dient goed verzorgd te worden.

De liberaal heeft dit te laat begre
pen. De grote fout van het liberalisme 
is geweest dat hij het voedingselement 
heeft miskend. Het heeft de arbeiders 
van zich afgestoten en hen in de armen 
van het socialisme gevoerd.

Het laisser-faire stelsel is door de li
beralen verlaten, anderzijds is door het 
socialisme het historisch-materialisme 
als verouderd afgewezen. De scherpe 
kanten zijn afgerond. Slechts de verde
ling van het maatschappelijk product 
scheidt hen nog. En het zal het opvoe
ren, het verhogen van de levensstan
daard zijn, dat de in onmin levende 
broeders zal verzoenen, alle schaamte 
van de heer Oud tén spijt.
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Redactie: Br A. Veerman, Sj. Jonker, J. W. Ooms, G. J. H. Griffioen. 
Redactie-adres: Dr Kuiperstraat 3, ’s-Gravenhage.

De vaart der Arjos
De vaart! — Vrouwen en mannen — Bramer voor
zitter — Berlijn en Weenen — De gaande en de 
komende man — Contributieverhoging — Nieuwe 
schetsenbundel — Oud en jong — Nalatigheid — 
F 422.85 — Septembermaand: Arjosmaand.

De man die de „vaart der Arjos” heeft uitgevonden wordt 
ditmaal door de vaartschrijver verwenst. Het is op zichzelf 
wel een aardig idee om regelmatig het nieuws uit de Arjos 
weer te geven. Maar wat te doen als de „vaart” enige 
maanden lang heeft moeten wijken voor 'belangrijker 
nieuws? Verkiezingsnummers zijn nuttig. En aan onze ju- 
bileumtoogdag moesten ook de nodige nummers worden be
steed. Maar de Arjos werd de dupe. Geen „Op Eigen Wie
ken” . En dat in de maanden waarin de kranten daverden 
van al het Arj osnieuws. Geloof het vrienden, de redactie is 
geheel terneergeslagen. Waar moet zij beginnen? Moet zij 
nu nog gaan vertellen van die studieconferentie in Noord- 
Holland, o f van de vergadering in Zuid-Holland? Ach, dit 
alles heeft weinig zin meer. De verschillende besturen 
denken al weer aan nieuwe initiatieven. Want de vacanties 
mogen dan aangebroken zijn, het is September voor men 
het weet. En daarom vragen wij al onze besturen: weest niet 
vertoornd als Uw activiteit nu niet meer vermeld wordt. 
Begrijpt dat overmacht ons parten speelt. Maar neemt 
wraak op dé vaartschrijver. Dat kan heel gemakkelijk. Stopt 
hem vol met nieuwe plannen, die wel vermeld m o e t e n  
worden. Het is zaak, dat alle besturen, van clubs, streekver- 
banden en provincies, hun programma voor het komende 
winterseizoen op 1 September a.s. gereed hebben. Wij mo
gen geen week verloren laten gaan. Er zijn provincies waar 
het momenteel uitstékend gaat. Helaas zijn er ook, 
waar we de ontwikkeling- met minder enthousiasme 
gadeslaan. Neen, namen noemen we op dit moment niet. 
Per slot van rekening voelt iedereen het beste waar de 
schoen wringt. Maar één ding hebben we het afgelopen jaar 
geleerd: waar grote activiteit wordt ontplooid, daar groeit 
de Arjos. En nu gaan we toch een naam noemen: Overijssel. 
In deze provincie is men er in geslaagd om negen nieuwe 
clubs op te richten. Er kunnen in deze provincie nog meer 
clubs komen. Het voornaamste is echter, dat Overijssel — 
sliep deze provincie de slaap der Saksen? — niet meer tot 
de stiefkinderen gerekend wordt. Vol vertrouwen is daar 
een jong bestuur aan het werk. Overijssel moet voor de 
andere zwakke broeders een teken aan de wand zijn!

* * *
Overigens heeft men onlangs in Zwolle een goede huis

houdelijke jaarvergadering gehad. Mevr. Diemer-Linde- 
boom maakte een reis van vier uur om drie kwartier te 
spreken. Dat dient stellig vermelding, zolang er nog man
nen zijn — mannen? — die te lamlendig zijn om een kwar
tier te fietsen om een of andere vergadering mee te maken.

Van de vrouwen kunnen de mannen nog wel wat leren, ook 
wat de inhoud van de redevoeringen betreft. In de Arjos 
zelf hebben we dat onlangs ook ervaren. Dat was op de dag 
van de „versterkte hoofdbestuursvergadering” . Iedere pro
vincie had een mannetje meer gestuurd om eens zuiver or
ganisatorische problemen met elkaar te bespreken. De vele 
mannen luisterden gedwee naar de .Zuid-Hollandse secreta
resse Hanny van Leeuwen.

En zij waren eenstemmig in hun oordeel dat het een voor
treffelijk verhaal was. Zo voortreffelijk, dat alle bestuursle
den van de Provinciale Verbanden daarvan moeten profite
ren. Zij krijgen een uittreksel van de speech, benevens een 
korte weergave van de debatten. Daarin worden tal van 
ideeën over ons Arjoswerk gespuid, ideeën, die in vele 
plaatsen wellicht ter navolging kunnen dienen.

* **
Nog even Overijssel. Wij hebben afscheid genomen van L.

L. Blok, die het voorzittersbijltje er bij neergelegd heeft.Van 
1946 af loopt hij in de Arjos mee. Het is dus een der oude ge
trouwen, die ons verliet. Een ster is dus verschoten, al zal 
hij nog lang naflonkeren, een nieuwe is ontdekt. Ontdekt is 
een beetje overdreven, want wie kent Bramer niet? Hij is 
de man, die Overijssel verder gaat uitbouwen. Dat komt best
in orde. Maar dat hij Zuid-Holland voorbij kan streven-----
Nou ja, dat gelooft niemand, want daar is meer voor nodig!

* **
Berlijn. Voor de acht Arjosleden die daar geweest zijn is 

Berlijn een begrip geworden. Voor de eerste maal traden de 
drie confessionele politieke jeugdorganisaties buiten de gren
zen als één bloc op. Binnenslands is dat wel eens meer voor
gekomen, als het ging om zaken, die onze bestaansgrond ra
ken. Maar nu waren de „jonge christen-democraten” — zo 
heet dat tegenwoordig — in één equipe ondergebracht, onder 
leiding van onze nationale voorzitter. Het is trouwens de Ar
jos geweest, die deze conferentie met de Berlijnse Junge 
Union heeft voorbereid. In de samenstelling der delegaties 
kwam dit heel duidelijk tot uitdrukking: acht Arjos, zeven
C.H.-Jongeren en vijf J.O.K.V.P.ers. Een echte conferentie is 
het niet geweest. Veel meer was het de bedoeling van de Ber- 
lijners iets van deze wereldstad en haar problemen te laten 
zien. Dat daarvoor enige referaten nodig waren duidde nie
mand euvel. Tot resoluties is het niet gekomen. Dat zou ook 
moeilijk geweest zijn, want wij Nederlanders benaderen Ber
lijn als politiek probleem nu eenmaal anders dan de Berlij- 
ners. Wat onze mensen daar allemaal beleefd hebben? De 
mêesten van ons in ieder geval hun eerste vliegtocht. En 
verder verwijzen wij maar naar de verschillende a.r. en ka
tholieke dagbladen die uitvoerig over deze conferentie hebben 
geschreven. Misschien is er een nurks, die vraagt of wij een 
reisclub zijn geworden. Dat nooit, zo zouden we willen ant
woorden. Een Arjos is een Arjos. Studieclub dus, maar an
derzijds mogen wij nimmer het scholingselement verwaarlo
zen. Voor de deelnemers zelf, voor de Arjos, maar toch ook
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voor de A.R.-Partij is het van het grootste belang, dat er 
mensen zijn, die zich in het buitenland kunnen bewegen. Dat 
is niet voor tegenspraak vatbaar.

Zo hebben we ook voorzitter Veerman enige scholing laten 
opdoen. Per slot van rekening kan ook aan de topman in 
onze organisatie nog wel iets bijgeschaafd worden. Hij is naar 
Weenen geweest, naar het tweede Europese Jeugdparlement. 
Ook daarvan vertellen wij maar niets meer. Maar voor ons 
buitenlands werk heeft hij belangrijke ervaringen opgedaan, 
die we ons allemaal ten nutte kunnen maken. Uit zijn verslag 
op de laatste hoofdbestuursvergadering is dat duidelijk ge
worden. In ieder geval heeft hij geleerd hoe de „jonge chris- 
ten-democraten” het niet moeten doen. En hoe men op moet 
'treden als men tegen het sterke internationale socialistische 
jeugdbolwerk in het krijt wil treden.

*  * *

Er is een gezegde: de gaande en de komende man. Dat is 
duidelijk, niet waar? De een gaat, de ander komt. Maar de 
Groninger spreekt van de gaande en de blijvende man. En 
dit gezegde is van toepassing op Van Ruller. Hij gaat en hij 
blijft. Na eerst de scepter in Zuid-Holland gevoerd te hebben, 
was hij gedurende enkele jaren de gewaardeerde landelijke 
voorzitter. Hij ging; maar hij bleef in de Arjos als voorzitter 
van het Groningse Provinciaal Verband. Maar nu is hij toch 
echt gegaan. Hij is geen voorzitter meer in Groningen, maar 
hij is toch ook echt gebleven, want het Provinciaal Comité 
vaardigde hem af naar het Bestuur van het Provinciaal Ver
band. Zo blijft hij bij de Arjos betrokken. Er is niemand die 
dat betreurt.

Als voorzitter is hij gegaan en Silvis is gekomen. Reeds 
in het Groningse Arjosparlement — hij ontpopte zich als com
munist — bleek dat hij over alle eigenschappen beschikt om 
een goed - Provinciaal voorzitter te zijn. Want wie de pro
vincies zo eens doorneemt zal tot de ontdekking komen dat 
demagogie aan verschillende voorzitters niet vreemd is .. . .  
Wat dat betreft neemt onze Silvis in de kring der presidenten 
reeds een waardige plaats in .. . .  Silvis is uit het goede Arjos
hout gesneden. Hij kent de Arjos, hij kent zijn provincie. Met 
Silvis zal het in Groningen werkelijk wel gaan. Een van de 
reizende Arjosambassadeurs, Veerman, heeft Van Ruller uit 
en Silvis ingeluid. Dat uitluiden was noodzakelijk „omdat 
het Van Ruller is geweest, die de stoot heeft gegeven tot de 
heroprichting van het in elkaar gezakte gebouw van de pro
vinciale organisatie” , zoals Middel in zijn jaarverslag 
schreef.

* *
Van de laatst gehouden hoofdbestuursvergadering — ge

houden op 29 April — zijn veel goede dingen te vertellen. 
Kijk maar eens naar het bijgaande artikeltje over de contri
butieverhoging. Is dit geen feestelijk voorstel? Aan de mo
tivering voegen wij geen letter toe. Alleen een wens. Laten 
we nu-eens geen krentenwegers zijn. Elk probleem is van 
zes kanten te benaderen, maar men kan ook op een gegeven 
moment zeggen: dit moet! Zo is het ook hier. Het is zo heer
lijk — mogen we het zeggen? — anti-revolutionair om te 
zwijgen als het bestuursbeleid aan de orde komt. Maar als het 
de dubbeltjes betreft dan worden we wakker. Én we zetten 
een debat op alsof het over champagne gaat, waar we nooit 
genoeg van krijgen. Neen, neen, we snoeren geen monden, 
maar we wilden het toch maar eens zeggen. Overigens hou
den we ons voor zakelijke opmerkingen altijd aanbevolen.

❖  **
De nieuwe schetsenbundel komt! Nog even geduld en een 

waardevol boekwerkje zal op de Arjostafel rollen. Het wach
ten is nog op twee schetsen en dan komt-de drukker aan bod. 
Een serie zal gaan over sociaal-economische onderwerpen; 
actueel, dus interessant. Een ander deel zal handelen over de

binnenlandse politieke stromingen, terwijl ook nog een aan
tal schetsen over staatsinrichting opgenomen zullen worden. 
Een keur van onderwerpen in één bundel. Wij zien er met 
verlangen naar uit, omdat we weten dat de meeste clubs 
„Roeping en Taak reeds hebben doorgewerkt.

# sfe #
Van Drente moeten we toch nog iets zeggen. Dit is per slot 

van rekening de provincie, die er in geslaagd is om een Minis
ter te laten optreden. In een stampvolle zaal, minstens 600 
man, hebben daar Minister Zijlstra en mr dr Ozinga het 
woord gevoerd. Smallenbroek mocht ook niet zwijgen. Daar
voor is hij de voorzitter van het Prov. Comité. Trouwens 
over officiële belangstelling had men in Drente niet te kla
gen. Gedeputeerde Dekker sprak op de huishoudelijke ver
gadering de vele aanwezigen toe en onderstreepte nog eens 
de financiële en morele steun, waarop de Drentse Arjos 
steeds kan rekenen. De Drentse „ouden” leven met de Arjos 
mee. Dat is heel belangrijk. Dit is nog niet overal zo. En 
waar dit contact te wensen overlaat moet men goed besef
fen, dat het ook een der taken van de Arjos is om de oude
ren voor hun jeugdorganisatie te. doen interesseren.

* **
Kunnen jullie je voorstellen, dat er nog secretarissen zijn 

die de gele invulkaart niet hebben opgezonden en dat er pen
ningmeesters zijn die hun contributie niet betalen? Onbegrij
pelijk, maar er zijn er toch nog enkelen. De meesten hebben 
nu aan hun verplichtingen voldaan en daarvoor hartelijk 
dank. Er is uit gebleken, dat we nu met reële cijfers kunnen 
werken. Het beeld dat we in de komende verslagen zullen 
geven zal niet geflatteerd zijn. Al zouden we niet graag willen 
dat we alle clubs, die nog niet aan hun verplichtingen hebben 
voldaan moeten af schrijven. Er zitten zwakken onder. Maar 
anderzijds weten we, dat er goed draaiende clubs zijn, die in 
gebreke zijn gebleven. Ongeveer 4100 leden hebben nu hun 
contributie betaald. Enige honderden moeten nog komen. Dat 
ze het haastig doen.

* *$
Zal niemand het ons kwalijk nemen? We willen n.1. iets 

zeggen over Zuid-Holland. Neen, niet over de nieuwe clubs, 
die daar zijn opgericht. Dat is een normale zaak, al betreft 
het hier een provincie waarin hard gewerkt wordt. Het gaat 
ditmaal over het Jubileumfonds voor de 75-jarige partij. 
Zuid-Holland is het enige provinciaal verband geweest, dat 
van zijn leden eeh bijdrage heeft gevraagd voor dit fonds. 
Een bijdrage, naast het bedrag dat via de kiesverenigingen 
geïnd zou worden. Dat betekende een zware belasting voor de 
vaak jonge leden. Maar jullie zullen de vreugde van het 
Provinciaal Bestuur begrijpen toen bleek dat na het zenden 
van een enkele circulaire ƒ 422,85 op de giro-rekening van de 
secretaresse-penningmeesteresse binnenvloeide. Laten we 
eerlijk zijn: petje af. Het is een bewijs, dat de Arjos leeft in 
deze provincie en dat er een onderlinge band en een onder
ling vertrouwen is ontstaan. Het is overigens stellig ook niet 
in de laatste plaats aan de Zuid-Hollandse Arjos te danken, 
dat zoveel jeugd op onze magnifieke toogdag aanwezig 
was.

sfs **
Maar met Zuid-Holland mogen we niet besluiten. Dat deze 

provincie ook haar contributie gaat verhogen, zullen de leden 
nog wel merken. Die klap zal men beter kunnen verwerken 
als men met vacantie is geweest. Maar één ding: rust van de 
vacantie niet al te lang uit. En we eindigen met het begin: 
de eerste weken van September zijn Arjosweken. Er zijn dit 
seizoen clubs verdwenen en clubs bijgekomen. Beide aan
tallen heffen elkaar op. Maar laten we er voor zorgen — met 
z’n allen — dat in het jaarverslag van de secretaris van winst 
gewag gemaakt kan worden.
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Zo doen wij
Gelijk in barre koude zelfs de 

ergste „kieskauwers” met trek aan 
tafel gaan en de huismoeder dus niet 
om die reden veel variatie in het 
menu behoeft aan te brengen, is het 
zo, dat wij in de Arjos-wereld ook wel 
eens naar een dergelijke periode ver
langen, dat men alles „eet” wat de 
pot schaft.

Misschien zouden dan de besturen 
gemakkelijk indutten, hetgeen ook 
niet gewenst is. Thans echter pijnigen 
ze hun hersens wel eens af. om toch 
maar een actueel, aantrekkelijk menu 
de leden voor te zetten. Welnu, in 
Assen, waar natuurlijk naast vele 
politiek geïnteresseerde jongeren, ook 
dozijnen politieke „kieskauwers” wo
nen, zoals overal in ons vaderland, 
was het menu voor de vergaderperiode 
1953/54 gericht op het devies „ver
andering van spijs doet eten” .

Om achtereenvolgens in het kort de 
programmapunten, die bijzonder suc
cesvol waren, gezien opkomst en dis
cussie, even aan te roeren, dient als 
eerste de causerie van Ds Sobering 
genoemd te worden over de Door
braak. Het onderwerp Militairisme 
en anti-militairisme trok eveneens 
veel bezoekers en ook bezoeksters. 
De miltairen die klanten zijn van 
het Prot. Chr. Militair Tehuis in 
Assen, worden via een convocatie op 
de „Wandluis” aldaar, op onze Arjos- 
avonden uitgenodigd. Daar thans voor 
onze wapendragers het verlof om de 14 
dagen gesteld is, wordt hieraan wel ge
hoor gegeven. Vooral bij .de behande
ling van dit onderwerp waren het de 
militairen, die in de discussie de ver
schillende aspecten naar voren brach
ten.

Tijdens de behandeling van de in
leiding De Christelijke Pers was er op
verzoek uit de ledenkring, één persoon 
op bevel vóór de Christelijke pers, en 
één persoon was er op bevel tegen, 
beter gezegd pro en contra. Het was 
kostelijk te zien, hoe de leden, die de 
voriCTe vergadering niet bij gewoond 
hadden, toen die afspraak gemaakt 
was, reageerden. Alleen reeds hun ge
laatsuitdrukking weerspiegelde de 
explosie, die in hun zieleleven plaats 
vond, toen een overigens „geheid en 
beginselvast Arjos man” , als eerste bij 
het .onenen van de discussie, zijn 
tegengestelde mening, die enigszins 
rood aandeed, met zeer veel welsnre- 
kendheid souide. Later werd deze 
„contra-persoon” gerehabiliteerd, daar 
de voorzitter na afloop deze ..gedaan
teverwisseling” nog even ophelderde.

het in Assen
F. W IJN G A A R D

Dan werden nog behandeld: Volks
gezondheid, annex het ev. verplicht 
onderzoek voor het huwelijk; Begin
sel en Ideaal; De hedendaagse eco
nomie.

Na deze gevariëerde schotels volgden 
meer samenhangende spijzen.

De Heer Kroes, gepensioneerd hoofd 
van een U.L.O.-school die (de waar
heid mag gezegd worden) door zeer 
veel jongeren gewaardeerd wordt, ver
telde ons eerst over de eerste vijftig 
jaar van de A.R. Partij. Hij heeft per
soonlijk Dr Abraham Kuyper nog ge
kend. Dat dit iets goed geworden is, 
wel, wie twijfelt daar aan. Niet weinig 
jongeren bleken hun oud-onderwijzer 
nog niet te zijn vergeten.

We bleven bij deze eerste vijftig 
jaar niet staan. De Heer Verwoerdt 
van de plaatselijke Kiesvereniging 
voegde de volgende 25 erbij. En dan 
wierpen we — aan de hand van het 
onderwerp van de studieconferentie in 
Emmen — nog een blik in de toe
komst.

En dan. . . .  vier den we nog op een 
speciale wijze het slot van ons ver- 
gaderseizoen, n.1. we vroegen 4 leden 
van onze eigen club om gezamenlijk in 
een forum 4 prominente figuren uit 
A.R.-kring voor te stellen (dit forum 
bestond uit 3 heren en 1 dame), de 
overige leden en veel nieuwsgierigen, 
of beter belangstellenden — die er de 
laatste gezellige avond waren, — stel
den interessante vragen, geredeneerd 
vanuit een andere achtergrond, zodat

dit forum de taak kreeg onze A.R.- 
beginselen ten opzichte van vogels 
van „tijdelijke” diverse politieke plui
mage te verdedigen.

Vooral de attributen, kleding e.d., 
die het forum benutte, teneinde zoveel 
mogelijk aan de voor te stellen per
sonen te beantwoorden, leverde een 
bepaalde sfeer op, die meewerkte aan 
deze avond het karakter van een feest
avond te geven.

Hetgeen na de pauze wordt gebo
den, daarover kan in het kort gezegd 
worden, dat biografieën geleverd wor
den over grote politieke figuren uit 
onze eigen tijd, doch ook uit het ver
leden; soms worden er twee groepen 
gevormd, die elkaar met allerlei mid
delen bestrijden in een politieke her- 
senslijperij, terwijl op ons programma 
staat het door de N.C.R.V. ingevoerde 
spel op Donderdagavond „Wie doet het 
uit de doeken” .

Over het algemeen kan over het
geen na de pauze gebracht wordt, wel 
gezegd worden, dat het lichte kost is, 
doch dat het verband met de politiek 
vastgehouden wordt.

Teneinde aan onze vergaderingen 
zoveel mogelijk bekendheid te geven, 
zenden we regelmatig convocaties aan 
de Jeugdverenigingen: van te voren 
wordt in „De Kerkbode” ook reeds 
de te houden vergadering aangekon- 
digd, door een pakkend artikeltje, ter
wijl een verslag over de gehouden 
vergadering in de Dagbladpers wordt 
opgenomen.

Wij hopen, dat dit artikeltje niet 
alleen aan andere clubs misschien 
eens iets nieuws aan de hand doet, 
doch ook effect heeft in Assen, zodat 
verandering van spijs (hetgeen hier 
wel wat overmoedig bovengeplaatst is 
doch daar zijn we jong voor) ook wer
kelijk doet eten.

2 ,0  doen wij ket . . . .
Na Pijnacker nu A ssen . Jullie begrijpen  het al. A rjosclu bs, 

die ervaringen h ebben  opgedaan m et een  bepaalde aanpak van  
h et w e r k , kunnen in deze kolom  terech t. W ij kunnen altijd nog  

w e l iets van elkander leren. H e t c lu bleven  staat nu bijna stil. 
W ij gaan de vacanties in. M aar laten alle besturen  tijdig hun  
program m a v o o r  h et kom ende seizoen  m aken. Z ó , dat zij in deze 
kolom  terech t kom en. M aar hoe het zij, denk ero m : de eerste  
w ek en  van  S ep tem b er  zijn A rjo sw ek en . W a n t de eerste  klap is 

een  daalder waard.
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Het nationaal jongeren parlement
H. V A N  LE E U W E N

Een evenement en een geslaagd experiment
Ja, een evenement, dat was het Zaterdag 22 Mei 1954.
De dag, waarop voor het eerst in de geschiedenis een heus 

Nationaal Jongeren Parlement is bijeengekomen. En dat nog 
wel in het gebouw van de Eerste Kamer, hiervoor dé ver
gaderplaats bij uitnemendheid.

Zeer zeker een merkwaardige gebeurtenis, waarover U uit 
de pers, die er terecht de nodige aandacht aan heeft ge
schonken, reeds het een en ander te weten bent gekomen.

Voor de A.R.J.O.S. heeft deze dag echter, zoals straks wel 
openbaar zal worden, zijn eigen betekenis en dies is hij waard 
in onze annalen geboekstaafd te worden.

Het was ook een experiment, dit eerste Jongeren-Parle- 
ment. Vijf jongerengroepen, te weten de J.K.V.P., J.O.V.D., 
A.R.J.O.S, Nieuwe Koers en de C.H.J.G., waren elk met 10 
man vertegenwoordigd, derhalve vijftig in totaal. Zou het 
deze 50 jongeren van verschillende, soms zeer uiteenlopende 
en zelfs tegengestelde, politieke overtuiging gelukken in 
grootse (parlementaire!) stijl en op deskundige en parate wijze 
met elkaar de degen te kruisen? En dan over een zo uiter
mate belangrijk en actueel onderwerp als „de politieke struc
tuur in Nederland en Europese partijvorming” ? Of zouden 
de discussies ontaarden in een onwaardig, doelloos en ruw 
steekspel?

De ouderen bleken voor dit laatste wel enigszins beducht.. 
Immers, de President van de Eerste Kamer, mr J. A. Jonk
man, die ons de eer aandeed dit eerste parlement te openen, 
verklaarde dat de Huishoudelijke Commissie van de Eerste 
Kamer niet dan na enige aarzeling de vergaderzaal voor dit 
doel beschikbaar had gesteld.

„Vergeet het niet, jongeren, gij bevindt u op staatkundig 
gewijde grond en in een historisch monument” , aldus de 
president in zijn inleidend woord, dat na een staatkundig- 
historische' uiteenzetting uitliep in zijn beste wensen voor 
een voorspoedige discussie.

Gelukkig maar, dat de Politieke Jongeren Contact Raad on
der leiding van zijn energieke voorzitter, Sj. Jonker, dit ex
periment heeft aangedurfd. En zo alle sceptici in het ongelijk 
heeft gesteld, want.. . . . .  het eerste Jongeren Parlement mag
wel terdege uitnemend geslaagd heten!

Of dit te danken was aan de instelling van de jongeren, die 
de regels van het politieke spel uiterst fair en sportief in acht 
willen nemen, net als de Eerste Kamer, of aan het feit, dat 
zij hun politieke arbeid en ook deze dag beschouwen als een 
positieve bijdrage tot de staatsburgerlijke opvoeding van de 
Nederlandse jeugd, of aan de verbondenheid,t.a.v. deze zelfde 
taak voor allen, van welke facetten Jonker in zijn dankwoord 
tot mr Jonkman gewaagde, het doet er niet toe. Vast staat, 
dat wat door de jongeren is opgebracht aan geargumenteerde 
en welsprekende betogen op een wel zéér behoorlijk peil 
stond, waarbij bovendien opviel, dat de meesten zo los van 
hun papier bleken (wat van de ouderen niet altijd gezegd kan 
worden), waardoor ook het contact met de toehoorders zeer 
intensief was.

Al met al: dit experiment smaakt naar meer, het roept op 
voort te gaan op de ingeslagen weg!

Misschien neemt U dit alles van mij, als mede-executant, 
niet zo maar aan. Welnu, geeft U zich dan gewonnen aan de 
woorden van hem, die het Jongeren Parlement heeft voor
gezeten, mr J. van Andel Gzn., 2e Griffier van de Eerste Ka
mer, die het in zijn peroratie aldus uitdrukte: „Het is een 
verkwikkend debat geworden. Ik richt een gelukwens tot del.

J ongerenparlement
kwam bijeen: 

„Of de geachte afge
vaardigde. naar huis 
komt; hij moet naar bed

ii

Uit: Het Vrije Volk.

partijen, die zich kunnen 
verlaten op zo toegewij
de jongeren. En ik wens 
ook het Nederlandse 
volk geluk, omdat het 
nog veel van U mag ver
wachten” . .

Maar er wordt meer 
van mij verwacht dan 
enkel een feitenrelaas.
Tussen het openings
woord en het welluiden
de slotaccoord ligt immers een tijdbestek van vijf uur debat.

Van vijf uur met 23 redevoeringen, ettelijke interrupties 
(naar de ongeschreven parlementaire regeljj volkomen ernst 
en homerisch gelach.

En de vraag leeft bij alle lezers:, hoe heeft de Arjos-fractie 
die u op de foto in levende lijve aanschouwt, zich onder, door 
en met dit alles gehouden en gedragen?

Laat ik een poging wagen u er iets van te verhalen, waar
bij echter bedacht moet worden, dat dit slechts persoonlijke 
indrukken zijn.

Welnu, onze groep heeft lang geen gek figuur geslagen, niet 
in het minst doordat er van meet af aan in onze groep verband 
heeft gezeten. Anders gezegd: wij vormden een team.

Gekomen van Noord en Zuid, uit Oost en West, van stad en 
platteland, uit landbouw- en industriestreek, vertegenwoordi
gende een bonte maatschappelijke schakering, mannen en ook 
de vrouw (1 in getal.. . . )  gaf onze groep ook nu weer de rijke 
verscheidenheid, die het' kenmerk is van de gehele Arjos. 
Waren het de besten uit onze organisatie? Wie zal dat durven 
beweren of uitmaken? In ieder geval was het wel een stel, dat 
in de Arjos heeft bewezen hart voor de zaak te hebben. Was 
het mede-hierdoor, dat na slechts 1 fractie-vergadering kon 
worden gesproken van een pracht van een samenwerkende 
groep?

Zo werden.de argumenten, vóór of tegen, die tijdens de re
devoeringen werden geboren, niet voor zich gehouden, maar 
voortdurend uitgewisseld en verdeeld tussen hen, die zich op 
het spreekgestoelte zouden wagen, terwijl zij die plotseling in
spiratie kregen, enthousiast werden aangemoedigd.

Vanzelfsprekend kwamen we niet alle tien aan bod, temeer 
daar de spreektijd was beperkt tot 1 uur per fractie. Hiervan 
was in eerste instantie 17 minuten benut voor het uiteenzetten 
van ons standpunt, hetgeen door onze woordvoerder Griffioen 
op waardige wijze in theoretische zin is geschied. .

De rest van onze spreektijd is besteed aan het richten van, 
somwijlen vragenderwijs, geargumenteerde aanvallen op onze 
politieke tegenstanders, met name in dat van de Nieuwe 
Koers-jongeren.

Van hen, die nog het woord hebben gevoerd, noemen wij
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En hier ziet U de tienmanssterke 
Arjosfractie. Van links naar rechts: 
Boers (Assen), Silvis (Scheemda), Ho- 
man (Enkhuizen), Pel (Heerenveen), 
lestra (Den Haag), De Kwaadsteniet 
(Rotterdam), Griffioen (Utrecht), 
Jonker, fractievoorzitter (Den Haag), 
Hanny van Leeuwen (Delft) en Bra- 
mer (Zwolle).

zonder de anderen ten achter te stellen, de vertegenwoordi
ger van het hoge Noorden, Silvis, die aan zijn „ik ben voor de 
doorbraak” een knappe rhetorische en principiële wending gaf 
en de fractie-voorzitter, Jonker, die het best de kunst van 
discussiëren, argumenteren, interrumperen, de- en induce
ren en wat er al meer te „eren” valt, bleek te verstaan.

Maar ach: wie zal er met pek omgaan, en er niet mee be
smet worden?

En nu de quintessens van de debatten. Het ging voorname
lijk over de politieke structuur in Nederland, die aan de éne 
zijde kent de politieke partijen met als grondslag de Godde
lijke openbaring en aan de andere kant dg partijen met geen 
levensbeschouwelijke grondslag, maar alleen met een zakelijk 
beginselprogram. Dit alles met name toegespitst op de door
braak.

De woordvoerder van de K.V.P.-jonger en, die de debatten 
opende, sprak zich onomwonden uit voor confessionele partij
vorming, zowel in Nederland als in het .nieuwe Europa” en 
plaatste tegelijkertijd een frontale aanval op de Nieuwe 
Koers-j ongeren.

Jammer, dat deze jongeren-groep na deze voortreffelijke 
en vaak geestige inzet, behoudens wat losser flodders, bleek 
haar kruit ineens te hebben verschoten!

De liberale sprekers, gingen, zoals verwacht kon worden, 
uit van de gedachte, dat gelijk inzicht aangaande het staat
kundig beginsel bestaanbaar is ondanks verschil van visie 
omtrent de diepste levensgrond en wezen hiermede alle con
fessionele partijvorming fel van de hand.

Hierbij zochten zij wel wat al te veel hun kracht in een 
felle aanval op de r.k.-afgevaardigden over de principiële in
tolerantie van de rooms-katholieke leer en de „geheime po
litiek” van de confessionele partijen. Een en ander, het moet 
gezegd, doorvlochten met wel zeer snedige interrupties. Van 
onze zijde werd uitgegaan van de mens als totaliteit waaruit 
de noodzaak van confessionele partijvorming rechtstreeks 
voortvloeit. Ook in Europa zal het blijven gaan om de heer
schappij van Gods Woord. Daarom is confessionele partijvor
ming ook hier geboden, zij het in federatieve samenwerking. 
Zelfs, met de Rooms-Katholieken, mits deze bereid zijn mede 
te strijden voor de christelijke grondslagen van de staat en 
van het onderwijs. Want hierin is Nederland zijn tijd ver

vooruit. Elders in Europa laait deze 
strijd nog fel op.

In een zeer gedocumenteerd betoog 
sprak de C.H.J.G.-fractie zich onder 
meer eveneens uit voor een samenwer
king met de A.R.-Partij op Europees 
vlak. Ten opzichte van Rome was, met 
de voorbeelden van Spanje en Colum- 
bia voor ogen, van enige aarzeling 
sprake.

De eerste spreker van de Nieuwe Koers bestreed de con
fessionele partijvorming met de ons allen bekende uitspraak 
van de Wereldraad van Kerken op dit punt, waarbij hij toe
gaf, dat deze onder speciale omstandigheden aanvaardbaar is. 
Maar zeker in Nederland nu niet meer! De doorbraak moet 
ook worden doorgetrokken op Europees niveau. Want ook in 
een verenigd Europa, aldus een andere debater, is er geen 
aanleiding voor confessionele partijvorming. Ook. niet met 
het oog op de strijd bijv. inzake onderwijs en huwelijk. De 
behandeling van dergelijke onderwerpen is nadrukkelijk 
voorbehouden aan de nationale parlementen!

Zie hier, enige, zij het zeer korte onvolledige flitsen, uit de 
5-uur lange debatten.

Trek ik nu, onder het nodige voorbehoud, een conclusie, 
dan is zij deze. De meeste jongeren konden heus goed een 
principiële beschouwing ten beste geven, maar laboreerden 
aan kennis van practische feiten uit het verleden en met name 
het heden, waardoor het principiële wel eens in de lucht 
kwam te hangen.

Ook de Arjos schoot hier te kort!
En geen wonder!' Zitten ook onze. goede, betere en beste 

krachten niet al te veel gebonden in én aan onze organisatie 
en houden zij zo niet te weinig tijd over voor. studie? En be
schikken zij wel over het nodige feitenmateriaal?

We waren het er als fractie over eens, dat we wel eens niet 
helemaal bij waren en daardoor niet geheel en al mee kon
den. Ik weet ook, dat het Hoofdbestuur wel over deze zaken 
denkt en ik spreek de wens uit, dat we er in de toekomst met 
elkaar in zullen slagen dit probleem aan te vatten en te over
winnen. Dan heeft dit parlement ook voor ons nog een geheel 
eigen en zeer nuttige betekenis gehad! Dan züllen wij ook een 
volgende parlementszitting met nog meer vertrouwen te
gemoet kunnen zien.

Niet om daar persé het beste figuur te willen slaan (al be
hoeven we heus een gezonde en sportieve rivaliteit niet uit 
te schakelen), maar in diepste wezen om ook op deze wijze 
andere jongeren des te beter ervan te kunnen overtuigen wat 
vandaag aan de dag voor Nederland en voor Europa nodig is: 
mannen en vrouwen, die zich ook op het politieke terrein 
buigen voor Gods Woord en ordinantiën,
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Enkele

Hoofdbestuursperikelen
over mensen en centen

D r A . V E E R M A N

Hier gaat iets gezegd worden over een paar punten uit onze 
laatste bestuursvergadering. Over enkele vacatures, die er 
komen en over derzelver vervulling. En — schrik niet — over 
de contributie.

De mensen voorop. Dan staat we voor het feit, dat onze 
huidige secretaris-penningmeester, Sj. Jonker, in het aan
staande najaar het voorzitterschap van Zuid-Holland neer
legt. Daar mag die provincie — waar men met grote trots 
onlangs'de tachtigste club kon inschrijven! •—■ om treuren, 
maar dat raakt bovendien ook ons nationale bestuur, waaruit 
hij immers eveneens zou moeten verdwijnen.

Wij waren het erover eens, dat dit niet kan. Als de belang
rijkste taak van de secretaris heben wij ruim een jaar gele
den gesteld het vertegenwoordigen van de ARJOS in alle 
contacten naar buiten. Om een en ander te noemen: wij heb
ben de P.J.C.R., de politieke jongeren-contactraad, de Jon- 
gerenraad van de Europese Beweging met annex de Europese 
Jeugdcampagne; wij hebben onze internationale contacten, nu 
al zeer goed met de Junge Union van de Duitse C.D.U., straks 
met de Unie van jonge Christen-Democraten van de Europese 
N.E.I. Dat alles brengt niet alleen een behoorlijk aantal for
mele zaken •—■ vergaderingen, correspondentie e.d. — met zich, 
maar wil dat werk enige vrucht hebben voor ons, dan is het 
beslist nodig tevens een groot aantal informele contacten te 
hebben. Om de kern van het „eigenlijke” werk heen ligt een 
brede zoom van dingen, waarin men zich moet inwerken om 
werkelijk tot die kern door te dringen. Dat moet je kunnen. 
Je moet er een „neus” voor hebben. Je moet er de gelegen
heid voor hebben. En je moet er in groeien. Altemaal redenen 
om Jonker voor dit werk vast te houden.

Gelukkig geven onze statuten daarvoor de mogelijkheid. 
Jonker was benoemd tot secretaris-penningmeester als lid 
van het bestuur van Zuid-Holland, maar kan ook als zodanig 
„van buiten” worden benoemd. Zo is dan ook geschied. En 
het is — zij het nog onder zeker voorbehoud — aanvaard.

Twee andere vacatures zijn ontstaan door de wijziging van 
de statuten, waardoor het aantal vrijgekozenen van twee op 
vier is gebracht. De twee zittende vrijgekozenen, mej. Duker 
en de heer Ooms, hebben nog een jaar tegoed, volgens de 
bepalingen, waaronder zij gekozen zijn. Twee nieuwe dus.

Bij het zoeken van candidaten werd gelet op de omstandig
heid, dat de heren Stafleu en Verplanke dit jaar uit ’t be
stuur verdwijnen. Eerstgenoemde „zit” voor ’t stëdelijk be
stuur Den Haag en verliest zijn zetel door de statutenwijzi
ging, laatstgenoemde legt zijn voorzitterschap van N.-Hol
land neer en verlaat daarmee ook ’t nationale bestuur.- Bei
den zijn hun zetel ten volle waard; bovendien zijn zij in het 
nationaal bestuur ook daarom op hun plaats, omdat zij daar
in het Christelijke-Gereformeerde element „representeren” . 
Het is immers voor ons bestuur gewenst, dat het zo gescha
keerd mogelijk is, zoals immers ook het Anti-revolutionaire 
kiezersvolk van een bonte samenstelling is. Mee daarom 
heeft het bestuur hen samen gecandideerd in de eerste 
vacature.

Voor de tweede vacature zijn twee Arjos-mensen uit de 
bus gekomen, die beide in hun provinciale organisatie hun 
sporen verdiend hebben, in Zuid-Holland en in Friesland. Het 
zijn mej. Van Leeuwen en de heer Pel.

Dit najaar zal natuurlijk met .deze candidaatstelling de 
statutaire weg bewandeld worden. Maar hiermee weet men 
alvast, wat komen gaat.

Punt twee, de contributie. Het bestuur zal straks voorstel
len de bijdrage voor de nationale organisatie te stellen op 
75 cent per lid.

Moet dat nog toegelicht worden? Of is het voldoende, er op 
te wijzen, dat de vijftig cent van 1946 in 1954 haast automa
tisch moeten stijgen tot vijf en zeventig. Kijk maar om je 
heen: in acht jaar zijn alle guldens tot daaldertjes uitgedijd.

Maar af gezien daarvan, ook het budget van de Nationale 
Organisatie is uitgebreid. Dat scheelt zelfs meer dan vijftig 
procent; om precies te zijn: ons budget, dat in 1947 nog rond 
ƒ 2200.— bedroeg, liep in 1953 op tot ƒ 9000.—.

Nu hebben wij steeds met vrijmoedigheid bij het Centraal 
Comité aangeklopt. We mogen immers ervan uitgaan, dat wij 
ons werk doen mee ten bate van de A.R. partij. Dat staat 
trouwens ook in de statuten. En het Centraal Comité heeft ons 
altijd met welwillendheid gehoor gegeven en in onze noden 
voorzien. Dat staat trouwens ook in de statuten.

Maar het huisje moet bij het schuurtje blijven. We moeten 
redelijk blijven. In de huidige verhoudingen kan en mag een 
contributie van 75 cent geen onoverkomelijke zaak zijn. 
Daarom is het de juiste weg, dat we ditmaal niet bij het Cen
traal Comité aankloppen, maar bij onze leden. Met dezelfde 
vrijmoedigheid overigens. In het vertrouwen, dat onze leden 
zullen begrijpen, dat het nodig is. En dus gaarne zullen 
geven.



Hoe werkte de A.R.J.A. destijds ?
T . D E  B O E R

Toen de A.R.J.A. in 1929 werd opge
richt, werd zij allerminst „uit de grond” 
gestampt. In verschillende plaatsen in 
ons land waren reeds politieke clubs 
van jongeren werkzaam. Vele daarvan 
hadden een bloeiend bestaan. Het ont
brak evenwel aan onderling verband.

De A.R.J.A. ving deze clubs direct 
in haar organisatie op. Deze „eerste
lingen” vormden in de regel goede ker
nen, van waaruit de oprichting van 
andere clubs in de naaste omgeving 
werd aangevat.

Hoe werkten nu deze clubs?
Van de aanvang af stond op de vóór

grond, dat de clubs zich zo weinig mo
gelijk met organisatorische vragen 
moesten bezig houden. De beschikbare 
tijd moest zoveel mogelijk besteed wor
den aan het bestuderen van de studie- 
schetsen. Het Hoofdbestuur zorgde er 
steeds voor, dat er voldoende schetsen 
verschenen en beschikbaar waren. 
Practisch konden de clubs elke maand 
een nieuwe schets krijgen. In de loop 
van die jaren is er een eerbiedwaardi
ge rij schetsen verschenen, die waarde- 
vol studiemateriaal bevatten. Bij het 
nogmaals doorbladeren van een aantal 
van deze schetsen viel het weer op, dat 
over het algemeen gedegen kost werd 
opgedist. Wat de clubs in die tijd aan 
schetsenmateriaal wisten te verwerken, 
ging er lang niet altijd als gesneden 
koek in. Er moest hard voor gewerkt 
worden om aan de hand van de schet
sen een goed verzorgde inleiding samen 
te stellen. Er moest worden 1gestudeerd. 
Daarbij kwam, dat de overige club
leden thuis in de regel een goede voor
studie maakten. De inleiders konden er 
dus op rekenen, dat het hun ter verga
dering niet gemakkelijk werd ge
maakt. En op de clubvergaderingen 
ontbrandde dan de discussie. Eigenlijk 
was zo’n vergadering van de A.R.J.A. 
een klein politiek dispuutgezelschap. 
Het ging er af en toe warm naar toe! 
Juist daardoor waren de vergaderingen 
leerzaam en gezellig! Maar genoeg 
hierover. Waar het hart vol van is, 
daarvan wordt de pen willig!

In December 1932 kwam het eerste 
nummer van ons „eigen” orgaan, ge
naamd „A.R.J.A.” , uit. Het verscheen 
maandelijks. Hierin werden de schet
sen voortaan opgenomen en werd het 
clubnieuws vermeld. Voorts alles, wat 
op de organisatie betrekking had. De 
schetsen werden bovendien afzonder
lijk uitgegeven. Tegen geringe vergoe
ding werden ze door de administratie 
van het orgaan beschikbaar gesteld.

In het orgaan „A.R.J.A.” beschikten -

we over een middel om vragen, die 
voor de gehele organisatie van belang 
waren, te behandelen. Op die wijze 
werd ook meerdere belangstelling ge
wekt voor ons werk. Gaandeweg steeg 
dan ook het aantal clubs.
. Een belangrijke taak bij de oprich
ting van nieuwe clubs hadden de z.g.n. 
districts-commissarissen. Deze titel 
klinkt ons thans wel wat pompeus en 
politioneel in de oren. Maar deze 
districtscommissarissen hadden een al
leszins vreedzame taak. Ze stonden, al
dus het A.R.J.A.-blad van destijds, „op 
de uitkijk” . Op zichzelf houdt dit niet 
een overmaat aan activiteit in. Maar ze 
deden meer. Ze reisden de omgeving 
af en trachten overal clubs op te rich
ten. Lukte dit, dan bleven ze, althans 
aanvankelijk, in nauw contact staan 
met deze nieuwe clubs. Op de eerste 
vergadering zorgden, ze b.v. wel eens 
voor een inleiding. In hun rayon waren 
ze voorts vraagbaken voor de A.R.J.A.- 
vrienden. De districtscommissarissen 
waren dus zonodig de gangmakers en 
zorgden er voor dat alles bleef lopen.

Toen de organisatie landelijk meer 
en meer uitgroeide, deed het Hoofdbe
stuur in 1933 op de jaarlijkse „Toog- 
dag” het voorstel tot het in het leven 
roepen van „Gouwen”, welk voorstel 
werd aangenomen.

In een Gouw waren diverse clubs, 
die tot een bepaalde gewestelijke groep 
behoorden, verenigd. Zo was er de 
Gouw De Graafschap, Alblasserwaard, 
Delftland, Gooiland, enz. In Augustus 
1934 waren er reeds twintig van derge
lijke Gouwen. Een Gouw had een zeer 
eenvoudig reglement. Het bestuur van 
een Gouw berustte bij de Gouwraad, 
die bestond uit de voorzitters van de 
verschillende clubs. De districtscom
missaris was secretaris. De voorzitter 
van de Gouwraad had zitting in het 
Hoofdbestuur van de A.R.J.A. met 
raadgevende stem. Hierdoor bleef er 
een nauw contact bestaan tussen 
Hoofdbestuur en de onderscheiden 
delen van het land. Gewoonlijk een
maal per jaar kwam de Gouw in een 
z.g.n. Gouwdag bijeen. Daar werd dan 
een studie-onderwerp besproken. Hier
uit blijkt al weer, dat de A.R.J.A. voor
al de principiële scholing harer leden 
op de vóórgrond stelde.

* *
*

Hoe was nu de verhouding tot de 
A.R. Partij?

In het begin van dit opstel werd 
reeds gememoreerd, dat bij de oprich
ting van de A.R.J.A. voldaan werd aan

een reeds bestaande behoefte. De 
A.R.J.A. werd uit vrij initiatief gebo
ren. Eenmaal opgericht, was het na
tuurlijk de bedoeling een plaats in het 
partij-verband te verkrijgen. Na over
leg benoemde het Centraal Comité twee 
afgevaardigden in het bestuur van de 
A.R.J.A., die de schakel vormden tussen 
Partij en A.R.J.A. Verder wilde het 
Centraal Comité eens afwachten, hoe de 
nieuwe organisatie zich zou ontplooien.

* *
*

Bij de inval van de Duitsers in Mei 
1940 waren er, naar schatting, ongeveer 
200 werkende clubs in het land. Precies 
konden we dit op korte termijn niet 
meer nagaan, omdat het gehele 
A.R.J.A.-archief, dat toen „ondergedo
ken” was, jammer genoeg tengevolge 
van de oorlogshandelingen op 24 Maart 
1945 is verbrand.

Vele clubs hebben, zo lang het kon 
doorgewerkt. Later werd dit onmogelijk 
toen de jonge mensen zich schuil moes
ten houden.

Vijf en twintig 
| jaar geleden
| Na het grote jubileum van de ij 

; A.R. partij zouden wij als Arjos \ 
het nog eens dunnetjes over kun
nen doen. Het is vijf en twintig 
jaar- geleden, dat de A.R.J.A. 
werd opgericht. De A.R.J.A., 
waarvan wij in rechte lijn af
stammen.

Jn dit nummer hebben wij naar 
aanleiding van dit jubilee enkele 
artikelen opgenomen. Het is im
mers nodig, dat de mensen van 
nu weten, wat er voor hen ge
weest is. Een volk zonder histo- j 
risch besef is een arm volk. En 
tegelijk willen wij op deze wijze <

1 een eresaluut brengen aan de
: mannen, die toen een koe bij de ;
j horens hebben gevat. '

Ter toelichting van de artike- 
I len: Dr Joh. H. Scheurer is van 
' 1929 af tot 1940 een der leidende ;l

figuren van de A.R.J.A. geweest, j 
i o.m. de voorzitter. De heer T. de 1
j Boer, eveneens een echte
i A.R.J.A.-man, was de laatste

jaren voor 1940 secretaris. En dan 
de heer E. van Ruller, de man, die 
de brug vormt van A.R.J.A: naar ' 
A.R.J.O.S., maar die hier geen ,!
introductie behoeft. . P
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25 jaar A.R.-jeugdvormmg
D r JO H . H . SCH E U RE R

De A.R. Jongeren Actie, kortweg genoemd met de initialen 
A.R.J.A., ontstond spontaan uit de jongeren z elf. In zeven 
plaatsen in Nederland hadden zich jongelui van a.r.-huize tot 
een a.r.-studieclub verenigd, helemaal uit eigen initiatief, zon
der enige drang van ouderen. Die zeven clubs zijn toen door 
een comité van drie personen bijeen geroepen teneinde dit 
werk nationaal te bundelen en beter voor elkaar dienstbaar te 
maken. Dit geschiedde en werd de geboortestond van de 
A.R.J.A. De dag van haar ontstaan presenteerde ze zich bij 
de A.R. Partij 'en vroeg erkenning. Enige leden in het bestuur 
werden dan ook later aangewezen door het Partijbestuur. Een 
groep vooraanstaande ouderen verenigde zich als een college 
van advies voor de jonge organisatie. En met jonge drift toog 
men aan de slag. De oorlog kwam en de Duitse bezetters hie
ven, tegelijk met de A.R. Partij, ook de A.R.J.A. op en arres
teerden haar beide oprichters. Na de oorlog werd de A.R.J.A. 
vervangen door een vanwege de Partij opgerichte' a.r.-jeugd- 
vorming, de A.R.J.O.S.

Ziedaar in een notedop de historie van een kwart eeuw 
a.r.-j eugdvormingsactie.

Wat beoogde men 25 jaar geleden met die actie?
Wat men toen „actie” noemde, was niet het op pad gaan 

met de verkiezingspropagandalectuur en voor huisbezoek ter 
werving van leden of stemmers voor de partij. De actie was 
gericht op het gezamenlijk bestuderen van de vraagstukken 
van de dag van het a.r.-beginsel uit. Meer was het niet. Maar 
dat was belangrijk genoeg.

Er is in die eerste tijd heel wat te doen geweest over de 
vraag, of dit alleen studieclubs moesten zijn dan wel ook 
hulptroepen der kiesverenigingen voor de verkiezings- en 
wervingsactie. Van het bureau der partij wilde men dat laat
ste het liefste. Maar de A.R.J.A. heeft dat nooit gewild. Ze 
heeft haar leden opgewekt, persoonlijk lid der kiesverenigin
gen in hun plaats te worden en als zodanig zich in de activi
teit der kiesverenigingen nuttig te maken voor propaganda.

Maar als jeugdclub wilde men alleen en uitsluitend studie. 
En zo is het gebleven.

Waarom was dat dan zo belangrijk?
De practijk van de dag leerde het volgende. In de landspo- 

litiek was de tijd van grote principiële strijdpunten veelal 
voorbij. Het ging veel meer om allerlei staats vragen van 
practische of technische aard. Daarbij leek het telkens, als 
zouden beginselen daarbij geen of ten hoogste een zeer on
dergeschikte rol spelen. Nu waren we als jongeren te goed in 
het calvinistisch geloof opgevoed dan dat we voetstoots zou
den aanemen, dat er allerlei staatsvragen zouden zijn, waar
bij de levens- en wereldbeschouwing niet van doen zou heb
ben. En daarom kwam er spontaan uit de jongemensen zelf 
de behoefte naar gespecificeerde beginselstudie op staats- 
vraagstukken op.

Zo staan de zaken vandaag eigenlijk nog.
De grote politieke vijand van heden is het Communisme. 

Dit is in zijn werking en wereldverovering veel sterker en 
verder dan men in het algemeen wel vermoedt. En het heeft 
vooral zijn invloeden daar, waar het mensen vindt, die mis
schien op allerlei technisch terrein enz. heel knap zijn, maar 
van staats- en maatschappelijke vragen in diepere zin geen 
flauw benul hebben. Die glijden heel langzaam en zeker, zon
der het zelf te beseffen, in de netten van de stille communis
tische propaganda. En dan slaan de mensen telkens hun 
handen in elkaar van verbazing over deze en gene, die ge
bleken is, ook al communist te zijn. En men beseft niet, hoe 
fijntjes en geraffineerd om zichzelf een net wordt gesponnen, 
als men tenminste staatkundig en maatschappelijk blijft door
leven in naïviteit en onkunde'.

Het is te begrijpen, dat de jeugd van vandaag de misera
bele wereld van vandaag graag anders zou willen zien. Des 
te meer zal deze jeugd op haar hoede hebben te zijn, niet voor 
één of andere leugenprofetie te worden gebezigd zonder het 
zelf te beseffen. Zij zal de geesten des tijds heel scherp moeten 
kunnen onderscheiden. En daarin zal ze zich geregeld moeten 
trainen.

Welnu, dat wilde de A.R.J.A. en dat streeft de A.R.J.O.S na. 
En daarom is 25 jaar van zulke actie met dankbaarheid te 
constateren; tevens als verplichting voor de toekomst te aan
vaarden.

Van AR  JA naar ARJOS
E . V A N  R U L L E R

Is de A.R.J.O.S. een na-oorlogs verschijnsel?
Op deze vraag kan met ja en neen worden geantwoord.
Neen, omdat er ongetwijfeld verbindingen zijn met de 

vroegere A.R.J.A. (Anti-revolutionaire Jongeren Actie) die 
vanaf 1929 tot 1940 heeft bestaan. Het valt niet onder de titel 
daarover in dit artikel te schrijven.

Ja, omdat de A.R.J.O.S. in haar tegenwoordige vorm eerst 
na de oorlog is gestart.

Die start was iets wonderlijks.
Zij is min of meer een gelukkige greep van de adjuncb- 

secretaris van de Partij geweest. Deze had voor de eerste ge
wone Deputatenvergadering na de oorlog een tweetal dagen 
vastgelegd. Er was — zoals begrijpelijk was — veel te bespre
ken. De dagen werden gekozen op 2 en 3 April 1946. De zaal 
van „Tivoli” te Utrecht werd er voor gehuurd.

Een tweedaagse vergadering kon echter geen doorgang vin
den. Op de eerste dag werd juist de eerste na-oorlogse .jaar
beurs te Utrecht geopend, zodat de na de oorlog nog zeer 
beperkte reisgelegenheid grote moeilijkheden opleverde. Maar 
ook het logies gaf in de dagen van schaarste en distributie

onoverkomelijke bezwaren. De vergadering moest op één dag 
worden gehouden en die dag zou zijn 3 April. De zaal was 
evenwel gehuurd, wat moest er op 2 April gebeuren?

De heer Gosker opperde tegenover ondergetekende de ge
dachte voor die dag een oproep te doen tot de jeugd. Zou dat 
mogelijk zijn? Er waren nog slechts veertien dagen.

De greep werd gedaan. In een paar kranten verscheen een 
oproep en het werd afwachten wat ervan terecht zou komen. 
Er kwam wat van terecht. Spoedig bleek dat de. grote zaal 
van „Tivoli” te klein zou zijn en de (Geref.) Westerkerk werd 
in petto gehouden voor een te groot publiek.

Welk een opstand in Utrecht. De Jaarbeurs werd door H.M. 
de Koningin geopend en er was overtollig veel publiek op de 
been. Daarbij kwam dat een getal van vierduizend jongelui 
uit de A.R. kring zich in treinen en bussen naar Utrecht bege
ven had. Het was bijna niet mogelijk —■ bij de door de politie 
afgezette wegen en straten met het oog op het Koninklijk 
bezoek — de zaal te bereiken. Maar ze kwamen er. „Tivoli” 
was tot in de uiterste hoeken, de paden inbegrepen, bezet. 
Geen plaats was meer te bemachtigen en de Westerkerk bleek 
onbereikbaar, ’s Middags ging het beter, toen werd op twee 
plaatsen vergaderd. En hoe vergaderd? Het enthousiasme 
brak baan. De liefde tot de partij sloeg uit. Het is in mijn 
herinnering de meest enthousiaste samenkomst die ik ooit 
beleefde. Daar is de A.R.J.O.S. naar .mijn begrip geboren.

155



Deze samenkomst was een klinkend antwoord op de aan
tijging dat de A.R. partij de jeugd niet meer had, niet meer 
mee kon krijgen. Het bleek dat de houding van de partij in de 
bezettingstijd op de jeugd een grote trekkracht had uitge
oefend. Deze samenkomst werd een volledige weerspreking 
van Schermerhorns verwijt aan de heer J. Schouten, dat de 
jeugd zijn gedachten niet meer wilde volgen. Zeker, deze 
jeugd bezat als uitvloeisel van de oorlog een bepaald radica
lisme, maar ze heeft zich met een donderend applaus verenigd 
met het woord dat de leider van de middagsamenkomst tot de 
heer Schouten richtte: „Wij zijn jong en daarom zijn wij radi
caal. Maar als we radicaal willen zijn, dan_ willen we dat zijn 
achter XJ”.

Na deze samenkomst had het comité, dat zich onder de 
bezielende leiding van Dr W. J. Kolkert Jr bezig hield met de 
positie van de jeugd in de partij, gemakkelijk spel. Jongeren
clubs verrezen als paddenstoelen uit de grond en dit comité 
had eigenlijk niets anders te doen dan de clubs bundelen. 
Dat is dan ook geschied en op 14 en 15 October van dat jaar 
startte de A.R.J.O.S..

Een na-oorlogs verschijnsel? Ja en neen.

Er was onder deze jeugd wel iets te doen. De oorlog had 
verwoestend gewerkt. Hij had weliswaar de jeugd naar voren 
geschoven, maar hij had haar ook met groot geweld op de 
practische politieke vragen geworpen. Het verzet was niet 
anders dan een practisch politiek probleem. De oorlogsjaren 
hadden zich niet geleend voor bezinning op de beginselen 
en het was te vrezen dat de jeugd terug zou vallen in onbe
kookte acties. De jeugd moest aan de studie, anders niet, de 
jeugd moest weer Anti-revolutionair leren denken. De studie
club was meer dan ooit noodzakelijk. Zou de A.R. partij deze

jeugd niet grijpen, dan was het de vraag of zij nog toekomst 
hébben zou.

Zij heeft gegrepen. Zij greep door een gelukkig initiatief 
van Gosker en de A.R.J.O.S. ontstond op een zeer spectacu
laire wijze, in overeenstemming met de geschiedenis, die de 
jeugd zo juist in de oorlog had afgesloten.

Zo spectaculair als het begin is geweest, zo weinig specta
culair zijn de acht jaren A.R.J.O.S. sindsdien geweest. Het 
werk mocht juist niet spectaculair zijn. Het grote werk van 
de organisatie was de A.R. jeugd weer bij te brengen een 
juist inzicht in de beginselen, die ten grondslag liggen aan het 
A.R. denken en aan de A.R. politiek. Zulk werk geeft geen 
spectakel.

Of zij daarin geslaagd is? De toekomst zal eerst laten zien 
of dit zo is. Wij kunnen het niet zeggen. Bij het bezien van 
deze vraag tracht ik steeds weer een vergelijking te trekken 
tussen het begin en nu. Men doet het beste te vergelijken de 
eerste studieconferentie te Putten in 1948 en de laatste confe
renties. Het verschil is opvallend. In 1948 een jeugd die de 
spreker met vragen bestormde en die de weg niet goed wist. 
Nu een jeugd, die zich met grote kracht werpt op het onder
werp en direct naar de achtergrond van het onderwerp speurt. 
De acht jaar A.R.J.O.S. zijn niet tevergeefs geweest, als ik 
dit zo vergelijk.

Maar de A.R.J.O.S. is er nog niet. Ze zal er nimmer zijn. 
Steeds weer stuwt een nieuw geslacht de partij binnen en 

• steeds weer is er dezelfde behoefte aan kennis, kennis en 
kennis. Nu in het algemeen de kerkelijke jeugdverenigingen 
niet meer in de mate van vroeger de taak van de kadervor
ming voor de A.R. partij verrichten en kunnen verrichten, 
nu moet de A.R.J.O.S. er zijn. Ze kreeg na de oorlog dan ook 
niet voor niets een plaats in artikel 45 van het partijstatuut.

De kiesverenigingen vergeten dat wel eens al te vaak.
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Firma j . A. BAKKER & ZOON
BOLSWARD en GRONINGEN

Export Fabriek van bakkerijgrondstoffen

A. VINGERLING en Zn GOUDA
HOUT- EN HEIPALENHANDEL 

ZAGERIJ EN SCHAVERIJ
J. DEN HAENSTRAAT 25 — TEL. K 1820—2182

SLOOPSCHEPEN
Voor Uw sloopschepen is het adres

Fa. Wed. C. D. HEUVELMAN
TELEFOON 369 KRIMPEN a. d. 1JSSEL

SERRES en WARENHUIZENBOUW  
N.V. Aannemersbedrijf
Broers en V r ijtanil

Kantoor: Molenstraat, ’s-Gravenzande, Tel. K 1748— 538 en 738

VLASBEDtUJF WALCHEREN .
INDUSTRIETERREIN: Tel. K 1180—3886 ' 

DIRECTIE: Tel. K 1180—2023 
MÏHDFT iRiJitLr

M . C. van Staaveren - Aalsmeer _
Specialiteit in Telefoon 715

Aitjerstehken  » Vreesiuzaden
Bouw - en

A annem ingsbedrijf

W . Boersma 
&  Zoon . ■

Bur. Patijnlaan 124 
Tel. K 3404 -  •

4048 -  4358 -  3158

ZEIST

M E D .  I J Z E R C O N S T R I I C T I E  W E R K P L A A T S E N

LEMELERVELD(O)
SPECIAAL STAALCONSTRUCTIES VOOR FABRIEKSBOUW, KERKEN ETC. TEL. 217 (K 6722)



2  S a - -  in  elk e  Plaats v a n  N ed erla n d  w a a r
w v  X ' W t ï f v t ? » ®  n o g  geen  A gen tsch a p  g e v e st ig d  is,

een solied en netief persoon
v o o r  de v e r k o o p  v a n  on ze  zad en  

M en  vra g e  o n z e . a an - a an  tu in d ers , la n d b o u w e rs  en  
n em elijk e  v o o rw a a rd e n . p a rticu lie ren .

Zaadteelt en Selectiebedrijf
W. DE Z E E U W  J.Gz. ■— B A E E N D R E C H T

B MIN KEUS 9
FABRIEKENROOMBOTER

MARGARINE
SPIJSVETTEN

SPIJSOLIE

ZOETERMEER
Tel. nr 12 (4 lijnen)

AANNEMERSBEDRIJF
5j< Handel in rijsmaterialen, riet en teen 
:|< Rietmattenfabriek 

Hoepelmakerijen
A'K'HST'HJ'ÏB® ■ WERKENDAM IjlJC(R»JS.J5» aB-iS. BA BA-rjJra.^ Telefoon 14

Constructiewerkplaats

9 9BAELY"
NIEUW-LEKKERLAND

TELEFOON 36

Gespecialiseerd in

Staalconstructies 
v oor gehouwen

KN O O P helpt velen 
uit de knoop!

Steeds in voorraad gebruikte 
lange en korte trucks in prima 
staat J. KNOOP n .v .

AUTOSLOPERIJ
TEL. 2 3 5  - K  5 9 0 3  

GRONINGEN -  TEL 2 7 4 6 5

£ /* ê n e A '< fe v
CUUMgOffG

TRICOT-FABRIEKEN
Gebreide wollen 

bovenkleding

^  v& n sn o a a i Nederlandse
E igen a a r: 

H . G . H E  IJ
fabrikaat

„Purley" wol
voor al Uw b r e i w e r k
Parley’s Wolspinnerijen - Leiden

B oot- en SloepenbouweriJ

H O O G E Z A N D
N.V» Houthandel Arendsen

Luttekepoörtstraat 52
Tel. K 3410 - 2109 — HARDERWIJK

Aannemersbedrijf F. Vink & Zonen
KERKLAAN 9 — TEL. K 1827 - 261 .

Moordrecht

INNEMEE & Z N  N.V.
BEGRAFENIS - TRANSPORT

DEN HAAG HAARLEM DELFT
Tel. 115940 Tel. 10441 Tel. 1642

Onmiddellijk ter plaatse te ontbieden

KOOG a/d ZAAN
TEL. 4947 (K 2980)

SCHOOLMEUBELEN
MEUBELINDUSTRIE ROTHUIZEN N.V. HEELSUM

Drukkerij Lïbertas - Utrecht
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Watertaxibëdrijf „Dordrecht”
Fa A. v. d. Linden, Hooikade 3, Tel. 4921-6201

RONDVAARTEN vanuit Dordrecht naar Holl. en Br.
Biesbosch van half Juni tot eind Augustus. 

GEZELSCHAPSREIZEN naar Avif auna, Oostvoorne en 
Slot Loevestein. Vraagt inlichtingen!

FA. DE KAT & DEN OTTER
Reparatie van elektromotoren 
en apparaten
Verkoop van Siemens Schuckert motoren 

ROTTERDAM - OOSTZEEDIJK 150-152 - TEL. 28060

C. LIND & ZOON A'°'1826
KASSIERS EN COMMISSIONAIRS IN EFFECTEN 
Keizersgracht 564 — AMSTERDAM ,

T e le fo o n  41154, 31369, 34213, 30214 
E ffe cte n b e u rs  N is 8, T e le fo o n  49328 en  46640

A d m in is tra tie  va n  v e rm o g e n s  -  E ffe cte n z a k e n  -  V e rzek erin g en

HL Dorsman - Z wij uitrecht
Tel. 6576 — (K 1850)

Ashesécementprodiieieii
.Gespecialiseerd in het aanbrengen 

van asbestgolfplaten. op daken.

Medicinale
SAX VITINE.

Vitaminen- en Mineralenpreparaat
- MmmhtJJ fit .

Vult die voedingsstoffen aan, 
waaraan U juist gebrek hebt,

Garantie: Constateert XJ na een dagelijks gebruik van 
gedurende 3 achtereenvolgende maanden geen enkele 
verbetering, dan vergoeden wij.TJ; alleen op grond van 
Uw persoonlijke verklaring, en bij inlevering van 2 

ledige flacons, de totale aankoopsprijs.
Indien niet verkrijgbaar bij drogisten, vrage men: .

.N.V. BOGENA - ‘ SCHIEDAM :

Constructiebouw
H A R I N G  N.V.

Scheepsbouwwerven

A . V U Y K &  ZO N EN
Capelle aan de IJssel

Nieuwbouw en reparatie
Telefoon Rotterdam i13333 (K 1800)

DE GRONINGER FINANCIERINGSBANK N.V.
g e e ft  a f

5% converteerbare obligaties
in -s tu k k e n  v a n  ƒ 500.—  en  ƒ 1000.— ; k o e rs  100% ; g e m id d e ld e  
lo o p t ijd  9 ja ren . In lich tin g e n  b ij M esd a g  &  Z n s  B a n k  N .V . 
O u de B oter in gestra a t  17, G ron in gen , en  te n  k a n tore , B ro u -  
w ërsla an  1, M iddelstum .

G.V. Scheepswerf en Gashoüderbouw

Boskoop - Tel. 128 JONKER & STANS
AFD.: TANKS, voor veie industrieën 
AFD.: HOOI en/of GRAANBERGEN 
AFD.: LANDBOUWMACHINES:

Wervelwind-poederstuifmachines

HENDRIK-IDO-AMBACHT (Holland)
Werf voor de bouw, ombouw en 
reparatie van alle soorten schepen

Wervelwind-vloeistofneveimachines Telefoon H. I. Ambacht 241 (K 1858)

Scheepsinstallatiebedrijf

NEDERLAND
Oostdijk 28 - 1ïsselmonfle

Tel. 445, Ridderkerk 
(4 lijnen)

VOORTSTUWINGS- 
INSTALLATIES 

van elk vermogen K A N IS  &  G U N N IN K  K A M P E N

INMAAK-
BEUGELS/ ■

De enige 'in  de handel 
zijnde gehard stalen in- 

maakbeugel merk

„Vegla/Gestawa”
Fabrikante:

FA. VAN GENT & Co
Waalwijk

Bereiding van:
Bedveren 
Kapok 
Vülvlokken 
Watten 
Snelvuliing 
Crin Végétai 
Zeegras 
enz.

N.V. Heerenveensche
Veereri- & Kapok- 

fabrieken
A . B O R K E N T  

Schans 43 - Heerenveen 
T e le fo o n  0 5130 —  2741 

(2  lijn en )

H
V
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NIEUWE GEDEPUTEERDE STATEN
Na de Statenverkiezingen, die dit jaar hebben plaats ge

vonden, werden ook de colleges van de Gedeputeerde Staten 
vernieuwd. De Antirevolutionaire Partij heeft in dit opzicht 
haar positie in de verschillende provincies gehandhaafd. In de 
meeste provincies zijn de zittende Gedeputeerden herkozen en 
hadden de verkiezingen een normaal verloop.

In Limburg onthield de Partij van de Arbeid zich echter van 
stemming, omdat zij zich teleurgesteld voelde over het feit, 
dat de K.V.P. niet bereid bleek haar een zetel in het College 
van Gedeputeerde Staten te verschaffen. Tegenover 39 leden 
van de K.V.P. zijn er thans 5 van de P.v.d.A. De K.V.P. was, 
gezien deze verhouding, van oordeel, dat de P.v.d.A. geen 
aanspraak kon maken op een zetel. Bij strikte toepassing van 
de evenredige vertegenwoordiging is dat ook inderdaad het 
geval. Maar of het onder alle omstandigheden politiek ge
wenst is de evenredige vertegenwoordiging zo strikt toe te 
passen is nog een vraag.

Voor Noord Brabant staat de zaak anders. Van de 64 leden 
zijn er 50 K.V.P., 9 P.v.d.A., 1 A.R., 2 C.H., 1 K.N.P. en 1 
V.V.D. Daar geeft de evenredige vertegenwoordiging zeker 
aan de P.v.d.A. recht op een zetel. Voordat de verkiezing 
plaats vond hebben de fractie-voorzitters een korte verkla
ring afgelegd.

De fractievoorzitter van de P.v.d.A., de heer C. J. van Lien- 
den uit Eindhoven, zeide het te betreuren, dat de K.V.P. geen 
rekening wenste te houden met een vrijwillige evenredige 
vertegenwoordiging in het college van Gedeputeerden. De
K.V.P. bezet 50 van de 64 zetels in de Brabantse Staten en 
de P.v.d.A. negen zetels. Naar mededelingen van de fractie
voorzitter van de K.V.P., aldus de heer Van Lienden, acht de
K.V.P. haar meerderheid in de Provinciale Staten van Noord- 
Brabant dermate overwegend, dat zij de verantwoordelijkheid 
in het dagelijks bestuur van de provincie alleen wenst te dra
gen. De heer Van Lienden vroeg zich af of dit redelijk is en

democratisch. Hij vergeleek de verhoudingen in andere pro
vincies, waar de K.V.P. een minderheid vormt en desondanks 
afgevaardigden telt in Gedeputeerde Staten.

De fractievoorzitter der K.V.P. mr E. M. J. A. Sassen, 
stelde hiertegenover dat de verhoudingen in Noord-Brabant 
geheel anders liggen dan in andere provincies, met uitzonde
ring van Limburg. In Brabant heerst een duidelijk groot over
wicht, dat ook in het dagelijks bestuur tot uitdrukking moet 
worden gebracht. Het is overigens gebleken dat de leden der 
Gedeputeerde Staten een breed standpunt innemen, zodat ook 
de belangen der minderheid volledig worden behartigd. Deze 
omstandigheden noemde de heer Sassen een gelukkige realiteit 
in Noord-Brabant. De eenstemmige beslissing van de KVP, 
aldus de heer Sassen, is genomen volkomen onafhankelijk van 
de wens van de PvdA om de katholieke socialist Willems 
candidaat te stellen. Men was hiervan niet op de hoogte.

Ook in Zuid-Holland deden zich moeilijkheden voor.
Hef was te voorzien, dat, na de uitslag van de gehouden 

Statenverkiezingen, de samenstelling van het College van 
Gedeputeerde Staten in Zuidholland verandering zou onder
gaan.

Uiteraard is de samenstelling van de Provinciale Staten 
vrijwel nooit van dien aard, dat het mogelijk is te komen tot 
een zuivere evenredige verdeling van de zetels in het College 
van Gedeputeerde Staten. Dat was in het verleden ook niet 
het geval. De P.v.d.A. had met 27 Statenzetels twee leden in 
het College van G.S. en de K.V.P. met 16 Statenleden even
eens twee Gedeputeerden.

Na de verkiezingen keerde de P.v.d.A. terug met 30 leden 
en de K.V.P. met 15 leden. Het was duidelijk, dat de socia
listen er geen genoegen mee zouden nemen, dat zij twee Ge
deputeerden zouden krijgen, indien ook de K.V.P. haar twee 
aftredende leden weer zou zien terugkeren. En de V.V.D., die
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thans, evenals de C.H. 9 Statenzetels verkreeg en reeds in 
1950 aanspraak op een zetel in het College van G.S. maakte, 
gaf ook nu te kennen te verwachten, dat zij een Gedeputeerde 
mocht aanwijzen.

Het was dus zeker niet eenvoudig om tot een juiste ver
deling te komen. De moeilijkheid werd nog vergroot, doordat 
er verscheidene combinaties van meerderheden mogelijk 
waren.

Een voorstel om te komen tot de volgende verdeling: 2
P.v.d.A., en één voor A.R., C.H., K.V.P. en V.V.D., ontmoette 
bezwaar bij de socialisten, die voor zich drie van de zes zetels 
opeisten. Deze oplossing zou, volgens dr J. P. van Praag in 
zijn verklaring, redelijker zijn dan de van andere zijde aan 
de hand gedane verdeling. Zeer terecht maakte de heer J. 
Wilschut (A.R.) tegen deze opmerking bezwaar, omdat daar
uit. kon worden opgemaakt, dat de andere fracties een „on
redelijk” standpunt innamen. Het was toch van de P.v.d.A., 
die over 30 van de 82 zetels in de Staten beschikt, wel heel. 
veel geëist, om bij genoemde stemmenverhouding aanspraak 
te maken op dé helft van het aantal zetels in het College van 
Gedeputeerde Staten.

Het wil ons voorkomen, dat de Staten van Zuidholland juist 
gehandeld hebben door thans het College op zo breed moge
lijke basis samen te stellen en door niet in te gaan op de 
eisen van de socialisten.

Op deze wijze is de meest redelijke verdeling tot stand 
gekomen.

Rest ons overigens te vermelden dat de heer J. A. J. Jansen 
Maneschijn, die zich voor deze Statenverkiezingen niet meer 
beschikbaar stelde, dientengevolge ook als Gedeputeerde af
trad. In zijn plaats werd gekozen mr T. A. van Dijken.

Een warm woord van waardering voor de arbeid, die de 
heer Jansen Maneschijn als Gedeputeerde van Zuid-Holland 
heeft verricht, mag hier niet achterwege blijven. De Anti
revolutionaire Partij is dikwijls gelukkig in de keuze van haar 
mannen op verantwoordelijke posten. In dit geval was zij het 
zeer zeker.

Tot gedeputeerden van Zuidholland zijn herkozen mevrouw 
mr Chr. A. de Ruyter—de Zeeuw (soc.) en de heren A. C. A. 
Deerenberg (kath.v.), mr dr J. J. R. Schmal (c.h.). Gekozen 
werden mr T. A. van Dijken, (a.r.), dr J. P. van Praag (soc.) 
en mr H. van Riel (lib.). Tot buitengewoon lid van Ged. 
Staten werd benoemd dr B. van den Tempel (soc.).

In Friesland verliep de verkiezing zonder complicaties. Voor 
de Antirevolutionaire Partij werden de heren mr D. Okma te 
Leeuwarden en S. van Abbema te Lollum herkozen. De samen
stelling van het college onderging geen verandering.

Hetzelfde geldt voor de Provincie Drenthe. Daar werden de 
heren J. Smallenbroek te Assen en H. Dekker-Nijeveen her
kozen.

In Overijssel doet de heer J. Haverkamp opnieuw zijn in
trede in het college van Gedeputeerde Staten en in Gelder
land de heer mr Eling Visser. In Utrecht werd de heer mr 
G. A. • Diepenhorst als zodanig herkozen, terwijl aldaar de 
heer J. H. van Lonkhuizen tot buitengewoon lid herkozen 
werd. In Zeeland werd het mandaat van de heer A. Schout 
vernieuwd.

In Xoordholland deed zich evenwel een strubbeling voor.
Bij de verkiezingen verliep de vervulling van de eerste drie 

vacatures vlot. Opnieuw werden gekozen mej. mr A. E. Rib- 
bius Peletier (P.v.d.A.) en de heren A. B. J. Prakken 
(P.V:d.A.) en L, J. P. N. A. Bouwman (K.V.P.). Bij de vol
gende vacature merkte mr A. de Roos (P.v.d.A.) op dat hij 
had vernomen, dat de benoeming van een partijgenoot tot het 
hoge ambt van commissaris der Koningin aanleiding was voor 
leden der Staten het aantal zetels van het college van Ged. 
Staten van de P.v.d.A. te verminderen van drie op twee. Dat

betreurde hij zeer, vooral na de uitslag van de verkiezingen 
voor de Prov. Staten. Zijn partij heeft immers drie zetels ge
wonnen. Spreker beval de heer B. de Vries aan, het aftredende 
lid van Ged. Staten. Bij de stemming werden echter alsnog 
gekozen de heren W. A. van der Donk (K.V.P.), J. Rustige 
(C.H.) en P. Blaauwboer (V.V.D.). Zij verwierven ieder 39 
stemmen en de heer B. de Vries 37 stemmen,

Mej. Ribbius Peletier en de heer Prakken deelde mede, dat 
zij hun benoeming in beraad nemen, maar na enkele dagen 
hebben zij die benoeming wel aanvaard.

De uitslag van deze verkiezing betekent, dat de P.v.d.A. 
een zetel heeft moeten afstaan aan de V.V.D.

Tot buitengewoon lid van Ged. Staten werd opnieuw ge
kozen de heer Jac. Groen (K.V.P.).

In deze provincie heeft de Antirevolutionaire Partij der
halve geen zitting in het college van Gedeputeerde Staten. 
Maar de heer mr A. Bruch blijft gedelegeerde voor het Pro
vinciaal Electriciteitsbedrijf.

En tenslotte Groningen. Daar is de heer H. Harrestein als 
Gedeputeerde afgetreden en in zijn plaats doen thans twee 
Antirevolutionairen hun intrede nl. de heren J. Abels te 
Groningen en A. W. Biewenga Wzn te Garsthuizen. Dit is 
een merkwaardig resultaat. De samenstelling van de Pro
vinciale Staten was als volgt: P.v.d.A. 17, K.V.P. 2, A.R.P. 9,
C.H.U. 6, V.V.D., C.P.N. 4, G.P.V. 1. In 1950 zaten de Room
sen precies op de wip. De PvdA. en C.P.N. samen 21 — A.R.P.- 
C.H.U., V.V.D. samen ook 21. Het resultaat was, dat gekozen 
werden 2 P.v.d.A., 1 A.R., 1 C.H., 1 K.V.P. en 1 V.V.D. Maar 
door de uitslag der verkiezingen veranderde de situatie ge
heel. De P.v.d.A. won 3 zetels. De A.R.P.-de C.H.U.-de V.V.D. 
en de C.P.N. verloren ieder een zetel, terwijl de Middenstands- 
partij er een veroverde. De beide zittende R.K. Statenleden 
werden niet herkozen en maakten plaats voor nieuwelingen. 
De P.v.d.A. vroeg 3 zetels, waarvoor onder deze omstandig
heden iets te zeggen viel. De candidaat van de V.V.D. vond 
klaarblijkelijk geen genade in de ogen van de P.v.d.A. hetgeen 
tot resultaat had, dat niet alleen de heer Abels maar ook de 
heer Biewenga tot Gedeputeerde gekozen werd. Met dit resul
taat mogen wij tevreden zijn en wij wensen de beide nieuwe 
Antirevolutionaire Gedeputeerden in Groningen veel zegen op 
hun arbeid.
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DE CONFERENTIE VAN GENÈVE
1  • .  ¥ 7  1 1  J A C . S. H O E Keen succes voor de communisten en voor Engeland

De Franse minister-president Mendès-France heeft de 
weddenschap gewonnen. Op 20 Juli werd te Geneve de wa
penstilstand in Indo-China gesloten. Het Franse Parlement, 
dat op 17 Juni aan Mendès-France zijn vertrouwen gaf, zag 
zich ditmaal niet bedrogen. De nieuwe premier is voor 
Frankrijk geworden het levende- symbool van het nationaal 
herstel, waarnaar het Franse volk verlangt. In dertig dagen 
tijds is deze voor de grote massa van het volk onbekende 
politicus na generaal de Gaulle de eerste staatsman, die 
sinds het einde van de oorlog het vertrouwen heeft ge
wonnen. Hier had Frankrijk nu eens geen politicus, wiens 
voornaamste doel was zolang mogelijk minister te blijven 
en daarom elke beslissing, die gevaar voor zijn positie op
leverde, uit de weg te gaan. Mendès-France, de 47-jarige Pa
rijzenaar, die een grote rol speelde in het Franse verzet en 
na de oorlog in het kabinet van general de Gaulle een even 
strenge economische en financiële politiek had willen voe
ren als Stafford Cripps in Engeland en deswege uit het 
Franse kabinet werd verwijderd, heeft jarenlang met zijn 
bijtende critiek en scherpe analyses de Franse politieke par
tijen en kabinetten bestookt. Hij was niet geliefd, maar 
telkens bleken zijn onheilsprofetieën uit te komen en daarom 
steeg zijn gezag met het jaar. Velen zagen in hem dan ook 
de sterke man, die op het dieptepunt van de Franse politiek 
de teugels in handen zou krijgen. Dit dieptepunt was half 
Juni bereikt. Het kabinet-Laniel was onmachtig de confe
rentie van Genève tot een goed einde te brengen, omdat mi
nister Bidaul-t geen enkele concessie wilde doen, die de Ver.. 
Staten niet goedkeurden, terwijl de Amerikanen in gebreke 
bleven een oplossing aan te geven, waarbij Frankrijk niet 
gedwongen zou zijn zijn militaire 
kracht in de strijd in Indochina te blij
ven verspillen. Tengevolge van het 
Indo-Chinese conflict was Frankrijk 
voorts niet in staat zich uit te spreken 
over de Europese. Defensie Gemeen
schap, waardoor zijn positie in de 
Noord-Atlantische Alliantie onduide
lijk en in Europa steriel werd. Ten
slotte bleek het kabinet-Laniel niet te 
zijn opgewassen tegen de economische 
en financiële moeilijkheden.

Niet alleen echter bleek de onmacht 
van het kabinet-Laniel. Hetzelfde moet 
gezegd worden van het Franse parle
ment en de Franse politieke partijen.
Was het wonder dat de zelfverzekerde 
radicaal-socialist Mendès-France ge
hoor vond bij het Franse parlement en 
het Franse volk, toen hij in zijn inves- 
tituursrede beloofde af te treden, wan
neer hij niet binnen dertig dagen een 
eervolle wapenstilstand in Indo-China 
en vóór het zomerreces van de Franse 
kamer een oplossing voor de Europese 
Defensie-Gemeenschap had bereikt.
Het Franse parlement, dat geen uitweg 
zag, waagde de „gok” en stemde voor 
Mendès-France en daarmee voor de 
politiek van het doorhakken van de 
beide Gordiaanse knopen van de Fran

se politiek: het Indo-Chinese conflict en de Europese De
fensie Gemeenschap.

Wanneer men de factoren nagaat, die geleid hebben tot de 
wapenstilstand in Indo-China, dus tot het eerste succes van 
Mendès-France optreden, dan lijkt ons wel de voornaamste 
factor, dat de Amerikaanse regering en het Amerikaanse 
congres tenslotte voor de internationalisatie van het conflict 
zijn teruggedeinsd. De militaire experts in de Ver. Staten en 
Engeland waren tot de conclusie gekomen, 1. dat er op zijn 
minst acht divisies tót de tanden gewapende Landstrijd
krachten nodig waren om Indo-China van de communisten 
te bevrijden; 2. dat deze divisies niet beschikbaar waren en 
3. dat zo zij al beschikbaar waren deze wellicht te laat 
zouden komen omdat de Franse militaire nederlaag in de 
Tonkin-delta in Noord-Vietnam op handen was. Naast deze 
militaire overwegingen waren er politieke. Zowel de demo
cratische als de republikeinse partij in de Ver. Staten durf
den voor de verkiezingen, die in de herfst worden gehouden, 
zich niet uit te spreken voor het zenden van Amerikaanse 
troepen naar Indo-China. Een tweede Korea zou daarvan 
het gevolg zijn. Bovendien overheerst bij de meeste Ameri
kanen de aversie tegen de Franse „koloniale oorlog” in Indo- 
China hun afkeer voor de sinistere realiteit, dat het Indo- 
Chinese nationalisme gemene zaak maakt met het commu
nisme. De Amerikaanse minister van buitenlandse zaken 
Foster Dulles heeft van deze binnenlandse politieke nood ge
tracht een buitenlands-politieke deugd te maken door het 
propageren van een Aziatisch verdedigingspact, dat er zou 
moeten zijn voordat de Ver. Staten zich konden committe
ren. De Engelse staatslieden Churchill en Eden werden uit

A d en a u er  en  E den
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gezocht om voor zondebokken te speien, toen zij weigerden 
dit voorstel van Foster Dulles als een reële bijdrage te be
schouwen in de oplossing van de acute Indo-Chinese crisis. 
Voor, tijdens en na het bezoek van Churchill en Eden aan 
Washington was het voor iedereen wel duidelijk dat het 
vooruitzicht van de Amerikaanse verkiezingen de politiek 
van de Ver. Staten op korte termijn beheerste en tot daden
loosheid doemde. Indo-China eiste juist een politiek op korte 
termijn en ogenblikkelijke actie. George Bidault, de minister 
van buitenlandse zaken uit het afgetreden kabinet-Laniel, 
bleek bereid op de Geneefse conferentie ondanks het feit, dat 
de Amerikanen verstek lieten gaan, ten volle rekening te 
houden met het Amerikaanse verlangen, dat Frankrijk in de 
eerste plaats alleen de strijd in Indo-China zou voortzetten 
en dat het mislukken van de Geneefse conferentie moest 
worden geriskeerd. Noch voor het een noch voor het ander 
was echter in Frankrijk een meerderheid te vinden. Het uur 
van Mendes-France was geslagen en daarmee bleek het lot 
van Indo-China te zijn bezegeld. De communistische landen 
haalden de vruchten van hun militaire en politieke overwin
ning binnen. Noord-Vietnam komt tot aan de 17e breedte
graad in hun handen en over twee jaar zullen in heel Viet
nam verkiezingen worden gehouden, die over het politieke 
lot van Indo-China zulen beslissen. De Franse troepen zullen 
in de komende maanden uit de Tonkin-delta, Noord-Viet
nam, terugtrekken. In Zuid-Vietnam zullen zij, totdat er 
verkiezingen zijn gehouden, gestationneerd blijven. Men kan 
er van verzekerd zijn, dat Rusland en communistisch China 
de verdeling van Vietnam niet zouden hebben geaccepteerd, 
wanneer zij niet verwachtten, dat Ho Chi Mink, de Indo- 
Chinese communistische leider, het nationalistische vuur 
zo zal aanblazen, dat geheel Vietnam over twee jaar in zijn 
handen komt. De Vietnammers, die tot dusver op de Fran
sen hebben vertrouwd en na de wapenstilstand van Genève 
in de kou zijn komen te staan, hebben de slag verloren en 
daarmee hun gezicht. De algemene verwachting is dan ook 
dat de meesten zullen overlopen naar de communisten.

Een internationale commissie, waarin Canada, Polen en 
India zitting hebben, zullen toezicht houden op de gang van 
zaken in Indo-China. Velen vrezen, dat India en Polen wan
neer er moeilijkheden rijzen samen zulen gaan. Dat is mo
gelijk. De Engelse politiek is erop gericht India een domi
nerende rol te laten spelen in de oplossing van Aziatische 
problemen. Minister Eden is erin geslaagd het „neutralis- 
tische” India in Genève die positie te verschaffen. Dat is 
wellicht het belangrijkste Engelse succes van de conferentie 
van Genève. Wanneer de communistische agressie in Indo- 
China en voornamelijk ten aanzien van Laos en Cambodja 
zich in de komende jaren zou dóórzetten, zullen ook India 
wellicht de schellen van de ogen vallen en zal dit land er toe 
gebracht worden samen met het Westen zich te weer te 
stellen. Slaagt Engeland hierin, dan zal achteraf blijken, dat 
de conferentie van Genève van wereldhistorische betekenis 
is geweest. Het lijkt immers uitgesloten, dat het Westen 
zonder de medewerking en de steun van de Aziatische volken 
in Azië een dam kan opwerpen tegen het communisme. Zo
lang 'India en de andere Aziatische landen met enige schijn 
van recht de oproep van het Westen om zich aaneen te slui
ten tegen het communistisch wereld-imperialisme kunnen 
afwijzen, omdat het gevolg geven aan deze oproep indirect 
steunverlening zou betekenen aan een koloniaal regiem, zoals 
het Franse in Indo-China, zullen zij zich afzijdig houden. Dat 
is de werkelijkheid en daarmeè houdt Engeland rekening bij 
het bepalen van zijn politiek. Laos, Cambodja en Siam liggen 
thans in de eerste gevarenzone. Voor India betekenen zij de 
toetssteen van de communistische politiek. Dat weet Enge
land. Daardoor kan het zelf voorlopig op Malakka buiten 
schot blijven.

Tsoe en Lai —• de leider van de Chinese delegatie en de 
minister van buitenlandse zaken der Chinese Volksrepu
bliek — die thans een der voornaamste internationale figu
ren geworden is.

Inmiddels is voor ons belangrijk welke houding Frankrijk 
thans zal aannemen tegenover de Europese Defensie Ge
meenschap. De militaire verplichtingen in Indo-China zijn 
tot dusver een ernstige hinderpaal geweest voor deelname 
van Frankrijk aan de Atlantische Alliantie en de E.D.G. 
Men zou dus mogen verwachten, dat Frankrijk zich op korte 
termijn voor de E.D.G. zal uitspreken. Helaas zijn wij daar
op niet zo gerust. Het kabinet-Laniel bevatte vele elementen, 
die de neutralistische gedachte zijn toegedaan en eigenlijk 
de oplossing van Indo-China zouden willen overbrengen naar 
Europa, hetgeen betekent, dat Duitsland wordt geneutrali
seerd en daarna herenigd volgens het communistisch pa
troon. Hoe Mendès-France persoonlijk hierover denkt, is nog 
niet duidelijk. Wel heeft hij laten weten, dat hij voor en te
genstanders van de E.D.G. zal trachten te verzoenen. Die ver
zoening zou dan bestaan in het invoeren van een overgangs
tijd van vijf jaren voordat de E.D.G. in werking treedt voor 
wat betreft de in het verdrag vastgelegde bovennationale 
bevoegdheden. In de komende weken zal blijken of Frank- 
rijk’s Europese politiek onder invloed van Mendès-France 
een gunstige wending neemt.
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JUBILEUMTOOGDAG-IMPRESSIES
L . A . L E V E R -B R O U W E R

Voor wie ze meemaakten zijn de 
tweede en derde April, dagen om nooit 
te vergeten, hoogtepunten van het leven 
geweest. Eerst de bijeenkomst in Lom
merrijk.
Zó uit het drukke Rotterdam, waar je 

de eenzaamheid van de enkeling in een 
wereldstad voelde, naar de intieme 
feestelijkheid van een zaal waar je op
eens „thuis” was. Bekende gezichten — 
blijde ontmoetingen —: de wetenschap 
dat je met elkaar van elkaar genieten 
ging, deed je met een zucht van be
haaglijkheid neerzitten naast hen, die 
je blij was weer te zien en te spreken.

De zorg en moeite en verdriet en 
strijd van het gewone leven, waren te
ruggeduwd, er was nu slechts het blije 
heden van twee dagen feest.

Dan waren er de bloemen in allerlei 
kleuren.

Als een verrassing voor en na en on
der het spreken, als een stille vreugde 
om telkens weer van te genieten, ston
den ze daar, tussen de val van fluwelen 
gordijnen.

Vuurrode anjers als een steunsel voor 
weelderige goudenregen-takken, witte 
seringen met de bekende tulpencombi
naties en hoog boven alles de tere 
pracht van blij geheven paarse prunis.. 
het was feest in Lommerrijk.

De stemming was er al in, toen ,jhet 
moderamen” plaats nam en ze bleef er 
in die middag en heel de dag daarop. 
De recfe van Dr Schouten, daar, was het 
stevige fundament van het ganse rede- 
voeringsfeestgebouw, dat we voor onze 
ogen steen voor steen zagen verrijzen 
uren lang.

Dat fundament moest gelegd wor
den voor de microfoon, die op 
de spontaniëteit van Dr Schouten altijd 
remmend werkt. Je moet Dr Schouten 
niet met een papier en een microfoon 
voor zich zien.. . .  Hij lééft pas als hij 
zijn mensen recht in de ogen kijkt en 
zich na-ar de drang en de behoefte van 
het ogenblik kan laten gaan.

Het professorale betoog van Mr Ane- 
ma boeide de grote groep van geest
verwanten, die ook door hem in lange 
jaren werden opgevoed tot een diep in
zicht in de beginselen waarnaar de 
A-R.-partij wil leven.

En na de pauze kwamen de geluk
wensen los, warm gemeend, geestig, 
hartelijk en spontaan.

Daar kregen ook even de vrouwen een 
kans te zeggen, hoe zij meeleefden en 
mee genoten op dit festijn.

Mevrouw Diemer-Lindeboom bracht 
de gelukwensen van de Scevar-groep 
over, terwijl namens de bond van Geref.

Meisjesverenigingen door een „jonge 
dame” zoals Dr Schouten haar glunde
rend noemde, een voorzittershamer 
werd overhandigd, „die misschien 
nodig zou zijn, als er eens een vrouw 
in het Centrale Comité zou zitting 
nemen.”

Het gebaar waarmee toen Mr Roos
jen de verschrikt opziende „generaal” 
kalmerend op de schouder klopte was 
zeer sympathiek.

Broederlijk en zusterlijk werd van een 
gezamenlijke broodmaaltijd genoten, 
iedereen sprak iedereen, de band werd 
gevoeld tussen hen, die op zo velerlei 
gebied steeds in geestelijke verbonden
heid werken en leven.

In de Statensingelkerk werd de Ge- 
bedssamenkomst gehouden. Het kon niet 
anders dan dat men aan de vóóravond 
van de grote feestdag samen God 
dankte en tot Hem bad. Zonder de in
nige verbondenheid aan de Schepper 
van hemel en aarde, zonder de overgave 
aan de voet van het kruis, zou immers 
de A.R.-partij geen zin hebben en geen 
toekomst.

Het was daar in de kerk een kostelijk 
uur, een uur waarvan een vierentachtig- 
jarige broeder dankbaar zei: „Ik zou hef 
voor geen vijfentwintig gulden hebben 
willen missen” .........

Dit uur kón ook niet gemist worden, 
hier was het geheim van al de feeste
lijkheid dezer dagen te vinden.

Toen kwam de grote dag in de Ahoy- 
hallen. Drommen feestgangers vulden 
de ontzaglijke ruimte. ■ Mócht men nog 
gevreesd hebben dat het A.R.-volk op 
zijn toogdag geen prijs zou stellen, die 
vrees is beschaamd, de Ahoy’-hallen 
zijn vol geweest.

Feestvieren is een opgaaf — stijlvol 
feestvieren is moeilijk. En massa-bij- 
eenkomsten goed organiseren is een 
zwaar werk.

Maar op 3 April is het gelukt, volko
men gelukt. Het is een feest geweest van 
toespraken en redevoeringen afgewis
seld door redevoeringen en toespraken 
met een omlijsting van zang en muziek, 
dat was al. Maar dat was goed en het 
was genoeg.. . .  soms was het overwel
digend.

Het was een genot om met nog veel 
meer geestverwanten dan- in Lommer
rijk samen te zijn met Dr Schouten, op 
wie vanzelfsprekend alle feestelijkheid 
zich concentreerde, als bezielende lei
der en voorzitter.

Er was een wondere saamhorigheid 
en een diepe blijdschap aan déze ge
meenschap deel te mogen hebben.

Dat voelde je al direct in ’t begin, toen

de duizenden oprezen en bij de prachti
ge begeleiding door de blaasinstrumen
ten van de marinierskapel, het mach
tige: „Ere zij aan God den Vader”, in
zetten. Toen was direct het „leitmotif” 
voor deze hele dag gevonden en her
kend.

Dat heeft deze dagen groots gemaakt, 
dat als ’t er op aankwam al het mense
lijke werd weggeduwd en telkens en 
telkens weer de innige verbondenheid 
met „den Drieënige in zijn troon” ge
voeld en ervaren werd.

Telkens weer, onder het spreken en 
vooral, vooral onder het machtige zin
gen was er dat uitgetild worden boven 
„den Heer, Die daar des hemels tente 
spreidt” .

Deze ganse dag, die toch een dag was 
van politiek herdenken, is er geen spoor 
geweest van enige demagogie, van enig 
opgezweept worden, van rivaliteit of 
verdachtmaking van mensverheerlij- 
king of van mens ver achting. Er is in 
alle toespraken en redevoeringen een 
eerlijk erkennen van eigen fouten en 
een dankbaar erkennen van onverdien
de zegen geweest en de drang om voor 
ons ganse volk iets te mogen zijn, de 
drang om ons ganse volk tot dienst van 
God op te roepen.

Hoe hebben we ook gezien dat onze 
partij er één is die alle rangen en stan
den herbergt.

Telkens weer stonden we daar als één 
man: ministers en professoren, een oud- 
generaal en jonge soldaten, geleerden en 
arbeiders, mannen en vrouwen en we 
zongen bij trompetten en bazuingeklank 
dat het daverde.

En we zongen allen, allen diep ont
roerd: Noem Hem Uw Vader, de kroon 
van zijn heerlijke namen! En even was 
het of de hoge Ahoy’-hallen naar boven 
zich openden en heel hoog de hemelse 
hallen zich ontsloten bij de biddende ju
bel van deze duizenden: dwars door den 
dood, neemt Hij u op in Zijn schoot... . 
Dit waren momenten, die we niet ver
geten zullen. Dit maakte het feest tot 
een féést!.........

De organisatoren van deze dag, wis
ten met wie ze , te doen hadden. Ze wis
ten dat de bezoekers mensen waren, die 
wat redevoeringen betreft, wat ver
duwen konden. Ze durfden er negen 
aanbieden.

Nu het is gelukt, tot ’t laatst toe bleef 
de aandacht gespannen, al was het tel
kens een verkwikking als de spanning 
even werd gebroken door de geestigheid 
van een minister en de kwinkslag van 
een student, terwijl ook Dr Schouten 
zelf telkens weer de stemming er in wist 
te houden.

De Aalsmeerder bloemenhulde, met 
het ontroerende dankwoord en de ovatie 
van heel de grote schare leken éven te 
veel, maar de voorzitter wist leider te
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Vijf en zeventig jaren georganiseerd 
politiek leven

blijven en werkte te grote bewogenheid 
weg met een grap over de rode kleur 
van de bloemen, die hij wilde zien als 
de kleur van onze vlag. Zo wilde hij 
ze aanvaarden.

Als vrouwen gingen we ons naarmate 
de dag verstreek meer in de Ahoy’-hal- 
len thuis voelen. Er werden heel wat 
zware sigaren gerookt en zelfs in deze 
ontzaglijke ruimte kwam langzamer
hand zoiets als onze eigen huiskamer- 
sfeer-zonder-air-wick. Er zijn nog dui
zenden vrouwen ook in onze partij, die 
ervan overtuigd zijn, dat politiek alleen 
iets voor mannen is. Déze vrouwen wa
ren er op 3 April niet.

Zij hadden er nu juist eens moeten 
zijn!

Ze hadden er met haar mannen 
moeten zijn.

Want juist dit was één van de vreug
den van ons feest, dat we dit nu met 
elkaar, als man en vrouw mochten mee
maken. Er waren heel veel vrouwen in 
de Ahoy-hallen en het was er zo van- 
zelf-sprekend. In de kerkbank zitten we 
toch ook samen. Waarom zouden we dan 
gescheiden moeten blijven op een ter
rein waar voor man en vrouw beiden 
werk ligt.

Natuurlijk, hier vooral staan onze 
mannen vooraan, zij hebben de leiding 
en dat zal wel zo blijven ook. Maar 
moeten wij, vrouwen er niet bij zijn, om 
mee te leven, ook op staatkundig gebied 
met hen mee te leven.

Dr Schouten heeft vooral een harte
lijk beroep gedaan op onze jonge men
sen, dat zijn onze eigen grote jongens en 
meisjes. Zijn oproep aan hen om zich in 
te zetten kreeg een warm applaus. On
ze jonge mensen willen wel. Zij voelen 
op een feest als ’t onze was, best dat ze 
nergens op de wereld, in geen maat
schappij en geen staat een plekje zullen 
vinden van waarachtig geluk, buiten 
„het Lam, dat vrijkocht en dat redt!”

Ze willen wel, maar dan moeten toch 
ook vader en moeder hen dat vóór- 
leven!

Op ons April-feest hebben we allen 
weer enthousiasme gekregen, we hebben 
elkaar in de ogen gezien en met dank
baarheid gevoeld, wat een ontzaglijke 
rijkdom het is op elk gebied, ook op po
litiek gebied Gods Woord en Gods ge
boden te heben gekregen om daarnaar 
te leven. Dat enthousiasme willen we 
toch ook op onze kinderen overdragen!

Aan ’t slot van de bijeenkomst bracht 
Dr Schouten dank aan velen, die ge
holpen hadden het feest te doen slagen. 
Zijn dank aan de marinierskapel riep 
een storm van applaus op. Deze musici 
hebben die bijval volledig verdiend. 
Hun spel heeft veel bijgedragen om 3 
April onvergetelijk te maken en het 
Halleluja-koor uit de Messias, waarin

D e  g ro te  zaa l va n  de Z w o lse  B u ite n so c ie - 
te it  w as  ge h e e l g e v u ld  m e t een  enthousiaste 
sch a re , to e n  o n d e r  b e g e le id in g  va n  een  k o -  
p e rk w a rte t  K u y p e rs  lie v e lin g sv e rze n  uit 
P sa lm  89 op k lon k en . D e  Z w o ls e  K ie sv e re n i
g in g  h a d  gem e e n d  b ijz o n d e re  lu ister te  m o e 
ten  g ev en  aan  h e t  p a r t ij- ju b ile u m  d o o r  een 
g ro o ts  op gezette  a von d  w aaraan  k osten  n och  
m o e ite  w e rd e n  gespaard .

U it Z w o lle  en  d e  naaste om tre k  k w a m en  
m e e r  . dan du izen d  g e tro u w e n  b ije e n  om  m et 
aan dacht te  lu isteren  naar d e  o p m e rk e lijk e  
re d e  va n  P r o f . D r L . W . S ch o lten  u it U trech t, 
d ie  o p  w e lo v e rw o g e n  w ijze  in  g ro te  trek k en  
d e  75 ja a r  de re v u e  lie t  passeren . Z o n d e r  te 
v e rv a lle n  in  een  g e ch a rg e e rd e  ju b ile u m ste m - 
m in g  ga f h ij een  h e ld e r  ove rz ich t  o v e r  t o e 
standen  en  p erson en  in  d e  v ersch illen d e  p e 
r io d e n  van  on s  p artijbestaan . D e  g lo r ie r ijk e  
og e n b lik k e n  w e rd e n  g e m e m o re e rd  m aar o o k  
d e  d ow n s w e rd e n  n iet v e rb lo e m d . D e  f ig u 
re n  va n  een  K u y p e r  en  C o ly n  b e lich tte  sp re 
k e r  in  een  b o e ie n d  v e rh e ld e re n d  b e to o g . 
, O v e r  d e  toek om st k a n  n o g  n iet gesp rok en  
w o rd e n , ze lfs  n iet o v e r  het h ed en , m aa r n o o it  
is  d e  A n ti-R e v o lu tio n a ire  P artij va n  z ijn  p r in 
c ip e  g e w e k e n  o f  h e e ft  m e t z ijn  b eg in se l g e 
m a rch a n d eerd .”

N a d e  p a u ze  w e rd  een  h is tor isch  spe l o p 
g e v o e rd , g e s ch re v e n  d o o r  D a v id  W ijn b eek , 
w aaraan  even een s  o n d e r  z ijn  le id in g  een  200 
p erson en  m e e w e rk te n . O m lijst d o o r  k oorzan g , 
sam enzang, m u z iek  en  d eclam atie , w e rd  een  
b o e ie n d  geh ee l v e rk re g e n  o n d e r  de tite l „M ijn  
G o d  en  m ijn  v o lk ” .

D eze  laatste w o o r d e n  v a n  de  V a d er  des 
V ad er la n d s  v o rm d e n  h et them a  v o o r  d it  d e - 
c la m a toriu m  m et b ew eg in gssp e l op  d e  tw ee  
a n d ere  p lan n en  va n  h e t  ton ee l. D e  verte lsters  
H istoria  en  P o lite ia  w isse ld en  e lk aar a f. H et 
m id d e n  va n  h e t  to n e e l w as  d e  plaats va n  het 
v o lk , te rw ijl  o p  de a ch te rg ro n d  in  een  b i j 
z on d ere  b e lich tin g  in  ie d e r  d e r  t ijd e n  de  
fu n d a m e n tb o u w e r  ve rsch e e n . D e  v e rsch e id e n 
h e id  d er  costuum s, d e  h erh a a ld e  w isse lin g  
d er  ta fe re le n  v o r m d e n  een  ju is te  illu stra tie  
v o o r  d it s t ijlv o lle  spe l.

P o lite ia , v r o u w e  d er  staatk u n d e  u itstek en d  
v e r to lk t  d o o r  M a a ik  v a n  d e r  V een , zo e k t 
naar ons va d erla n d  en  w o r d t  d o o r  een  aan 
ta l W aterg eu zen  d e  w e g  gew ezen . T e rw ijl de  
a an w ezigen  d e  s leu te l ga v en  to t  on s  la n d : 
In  naam  va n  O ran je  doe  o p e n  de p oort , o n t
va n g t d e  op  m e e ste r lijk e  w ijze  d o o r  J oop  
H o lla n d e r  g e sp e e ld e  H istoria  haar en  vra a g t  
haar w a t zij va n  on s  va d e r la n d  w i l  zien. 
D e  b lijh e id  d er  la ch e n d e  b o lle n v e ld e n , de 
v a a lh e id  d er  H ollan dse  reg en d a gen  w o rd e n  
a ard ig  u itgeb ee ld , d e  sto e rh e id  d er  d ijk w e r -

clrie zangverenigingen meezongen was 
een hoogtepunt van de dag.

Wie we ook spraken op de terugreis in 
stampvolle treinen, ieder eindigde met 
het blije: ik had deze dagen voor geen 
geld willen missen.

k ers  v in d t  z ijn  plaats. D o ch  P o lite ia  w il  de 
geest van  ons v o lk  b eg r ijp en , d e  g e este lijk e  
a ch te rg ro n d  v a n  on s  vo lk s le v e n . D e  N e d e r 
landse taa l w o rd t  n u  o n d e r  zan g  u itgeb ee ld  
d o o r  een  in  d e  B ijb e l  .le ze n d  gezin , d isp u 
teren d e  edelen , b id d e n d e  geu zen  en  dan b e 
g in t  de re v u e  d e r  fu n d a m en tb ou w ers . D e 
V a d er  des V ad erla n d s  versch ijn t  tem id d en  
van  z ijn  v o lk , d e  zaa l v e rr ijs t  en  een  d oor  
een  k o o r  in gezet v o lk s lie d  b ren g t een  der 
h oog tep u n ten  in  d it spel. D e  G ou d en  ee u w  
e n  de t ijd  d er  reg en ten  p asseren  de rev u e . 
K o n in g  S ta d h ou der W illem  III d e  E u ro 
peaan , d e  m an  d e r  e e n h e id  tegen  h et staats- 
a bsolu tism e is d e  v o lg e n d e  fu n d a m en tb ou w er .

D e  u itz ich tloosh e id  d er  p ru ik e n tijd  en 
F ra n se  b eze ttin g  g e e ft  aan le id in g  to t  een  
tw eeta l ch arm an te  ta fere len , te rw ijl d e  m u 
z iek  d e r  m en u ets  en  de  d o ld rieste  M a rse il- 
la ise  d e  o p p e rv la k k ig e  z w ier  va n  deze  fu n - 
d a m en tloze  t ijd  d o e t  z ien . M ijn  G od , w a a r 
is m ijn  v o lk ?

D o ch  z o  k le in  als h et b e g in  w as  op  1 A p r il 
1572, z o  g er in g  is de k om st va n  een  b e ro o id e  
d ich te r  W illem  B ild e rd ijk . D e  g e lo o fsk ra ch t 
d er  ta llozen  w o rd t  w e e r  g ev on d en  in  d e  n a - 
m e lozen , d e  C h ris te lijk e  on d erw ijzers . H et 
v o lk  w o rd t  g em ob iliseerd , in  een  g ro o ts  ta 
b leau  v iv a n t w o rd t  een  n a tu u rgetrou w e  w e e r 
g a v e  o p g e v o e rd  v a n  d e  a an b ied in g  van  het 
vo lk sp etion n em en t, w a a rb ij v o o ra l h e t  spe l 
va n  K o n in g  W illem  III  (H en k  I lth o f)  a lle 
l o f  ve rd ie n d e .

H et is  D r A b ra h a m  K u y p e r  die als p a r t ij- 
o rgan isa tor d e  rij d e r  fu n d a m en tb ou w ers  
slu it.

E en  d iep  o n tro e rd e  zaa l lu istert naar de 
h erd en k in g  der d od en  u it  de t ijd  v a n  D u itse  
p ijn , a an grijp en d e  d ecla m a tie , g e v o lg d  d oor 
zan g  v a n  h e t  k o o r , ga v en  d e  o v e rg a n g  t o t ' 
de toek om st.

V la g gen  zw a a ien  u it  zo n d e r  ta l  o v e r  h e t  
z ich  vu llen d  ton ee l. M et een  v e rw ijz in g  naar 
K u y p e rs  laatste d ep u ta ten red e  W at n u ? w o rd t  
d e  b lik  g e r ich t  op  d e  toek om st. W ij h eb b en  
naar de w o rd e n  va n  on ze  V orstin  on ze  v e r 
a n tw o o rd e lijk h e id  n u  en  h ier . A ls  a lle  t ijd en  
z ich  tot een  m a ch tig e  a p oth eose  h eb b en  o p 
gesteld , sp reek t d e  toek om st. E en  12-jarig  
sch oo lk in d , C o rry  va n  d er  V een , z e g t : „ Ik  
w e e t  n o g  n iets  va n  p o lit ie k , ik  k en  a lleen  de 
g ou d en  k oets, m aar P a p a  z e g t : A ls  w e  n o o it  
v e rg e te n  D a C osta ’s s tr ijd za n g : Z ij zu llen  het 
n iet h e b b e n  on s  o u d e  N ederlan d , dan k u n 
n en  w e  m et een  geru st hart h et eeu w feest 
tegem oetgaan .

H et is de V a d er  des V ad erlan d s , d ie  n u  de 
toek om st o n d e r  z ijn  h o e d e  n eem t. S am enzang 
van  on s  „Z i j  zu llen  h et n iet h e b b e n ”  beslu it 
d it spel.

A a n  m e v ro u w  W ijn b e e k , d e  h o o fd ro ls p e e l
sters, J o o p  H o lla n d er en  M aaik  va n  d er  V een  
b ie d t  d e  v o o rz it te r  d e  h e e r  B . M eilin k  b lo e 
m e n  aan. D s H . A . M u n n ik  slu it de avon d  
m e t d a n k gebed .

D o o r  d e  je u g d  is  op  n eg en  versch illen d e  
p laa tsen  v o o r  d it  spe l gerep eteerd , al deze 
m o e ite  w e rd  b e k ro o n d  m et een  „p rem ière , 
d ie  k lo n k  als een  k lo k " .
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De resultaten en moeilijkheden van de Europese integratie
O) JA C . S. H O E K

Er zijn drie factoren die na de tweede wereldoorlog hebben 
geleid tot de overtuiging, dat West-Europa zich moet aaneen
sluiten.

Daar is in de eerste plaats de politieke realiteit, dat de 
West-Europese landen zonder een hechte en permanente onder
linge band tot niet veel meer degraderen dan een satelliet 
van één van de twee grote wereldmachten Rusland of de 
Verenigde Staten en dat, wil Europa in de wereldpolitiek nog 
een rol spelen, het Duitse vraagstuk moet worden opgelost.

In de tweede plaats is er de economische realiteit, dat West 
Europa is verdeeld in enge nationale deelmarkten, waardoor 
de landen niet meer in staat zijn het levenspeil van hun bevol
kingen hoog te houden.

In de derde plaats is er de militaire realiteit dat West 
Europa in 1939 nog sterker was dan de Verenigde Staten of 
Sovjet-Rusland en dat de militaire 
kracht van West Europa na de wereld
oorlog zwakker is dan elk van die twee 
wereldmachten. Elk Europees land is 
voor de oprichting van nationale strijd
krachten afhankelijk geworden van . de 
Verenigde Staten, Geen enkel West 
Europees land zou kunnen zorgen voor 
de productie, de aankoop of het onder
houd van al de dure wapens, die in een 
moderne oorlog gebruikt worden. Alleen 
grote eenheidsmarkten met mogelijkhe
den tot massaproductie, zoals de Ver
enigde Staten en Sovjet-Rusland, kun
nen zich dat veroorloven. *

Het is voor alle realisten in Europa 
duidelijk, dat de nationale staten elk voor zich hun zelfstan
digheid op het politieke, economische en militaire gebied na 
de oorlog opnieuw moeten vestigen door het creëren van een 
nieuwe Europese zelfstandigheid, of wil men een nieuwe 
Europese souvereiniteit.

Eveneens is het duidelijk voor realisten dat West Europa 
en de Verenigde Staten van Noord Amerika en Canada een 
gemeenschappelijke cultuur bezitten, die slechts door een zo 
innig mogelijke samenwerking kan worden verdedigd tegen
over het opdringend wereldcommunisme. De Noord-Atlantisehe 
Verdragsorganisatie, waarvan het verdrag op 4 April 1949 
werd ondertekend, is het raam waarbinnen deze samenwer
king zich op vruchtbare wijze kan ontwikkelen. Wij stellen 
daarbij vast dat de Amerikanen aan het eind van de tweede 
wereldoorlog niets wilden weten van regionale groeperingen 
op economisch, militair en politiek terrein. Zij waren voor
standers van wereldwijde oplossingen. Voorbeelden daarvan 
zijn de Verenigde Naties en de Veiligheidsraad op politiek en 
militair terrein. De accoorden van Bretton Woods uit 1944 
tonen dit aan voor wat betreft het economisch terrein: deze 
accoorden hadden ten doel na de oorlog het vrije handels- en 
betalingsverkeer in de gehele wereld te herstellen.

Het vijandige optreden van SovjetRusland na de oorlog in 
Midden-Duitsland, tegenover Turkije en in Griekenland en 
later in andere delen van de wereld, openden echter de ogen 
voor het dodelijke gevaar, dat West-Europa en door dit West-

Europa ook de rest van de vrije wereld liep. West Europa telt 
248 millioen mensen, de Verenigde Staten 157 millioen en de 
Sovjet-Unie 215 millioen. Europa produceert 61 millioen ton 
staal per jaar, de Verenigde Staten 83 millioen ton en de 
Sovjet-Unie 35 millioen ton.

Het belang van de Verenigde Staten bij een vrij, verenigd 
en sterk Europa, nauw verbonden in een Atlantische Alliantie, 
kan men niet beter laten spreken dan in de taal van deze 
cijfers.

Bovendien blijkt uit deze cijfers welke enorme moge
lijkheden tot verhoging van de productie, ook van de militaire 
productie en van de welvaart het West Europese continent 
biedt, wanneer hét tot één gemeenschappelijke markt zou 
kunnen worden omgevormd, een markt dus zonder belemme
ringen in het economische verkeer, die alle mogelijkheden 
biedt voor industriële specialisatie en massa-productie.

Is het doel van de Europese integratie 
dus gezond en alleszins gerechtvaar
digd, ja  zelfs een dure plicht, de weg om 
dit doel te bereiken is ver van eenvoudig.

Het Marshallplan
In 1946 en 1947 bleek de economische 

ontreddering van de Europese landen zo. 
groot, dat hun de financiële middelen 
ontbraken om het noodzakelijke herstel 
van de door de Duitsers vernielde of door 
de oorlog getroffen industrieën te her
stellen. Men had gepoogd door middel 
van contingenteringen van de invoer, en 
controle op het deviezenverkeer met 

daarbij passende distributie- en rantsoeneringsmaatregelen 
zoveel mogelijk geld uit te sparen op huisraad, voedsel en 
kleding om het herstel van het productie-apparaat te kunnen 
financieren.
De nog beschikbare goud- en deviezen-reserves, buitenlandse 
leningen en het te gelde gemaakte buitenlands effectenbezit 
bleken niet te kunnen voorkomen, dat elk land met grote 
en groeiende tekorten op de betalingsbalans had te kampen. 
Het handelsverkeer en het betalingsverkeer vond in die tijd 
slechts plaats tussen groepen van twee landen — het was 
zogenaamd bilateraal. — Elk land nam van het andere land 
een bepaalde hoeveelheid goederen af, mits het andere land 
een gelijke hoeveelheid andere goederen levert. Men kwam 
dan overeen deze transacties tot een bepaald bedrag in eikaars 
valuta te doen plaatsvinden. Kwam de invoer boven het vast
gestelde contingent uit en werd het overeengekomen finan
cieel plafond overschreden, dan moest het te veel in goud 
of dollars worden afgedekt. Het bleek al spoedig dat in vele 
landen het bilaterale handelsverkeer er toe leidde dat de 
uitvoer ver -door de invoer werd overtroffen. Het goud en de 
dollars en de andere financiële reserves raakten uitgeput.
In ons land sprak men in die tijd van eatastrophe-politiek, 
waarmee men bedoeldei dat de invoer van goederen rigoureus 
zou moeten worden beperkt en het consumptieniveau dras
tisch zou moeten worden verlaagd met alle gevolgen voor de 
werkgelegenheid.

Op 19 Juni jl. organiseerde de j 
A.R.J.O.S. een conferentie voor haar \ 
buitenlandse sector. Op deze confe- \ 
rentie werd het woord gevoerd door j 
de Heren Jac. S. Hoek, parlementair I 
redacteur van het dagblad Trouw en \ 
Dr J. A. H. J. S. Bruins Slot. Het \ 
referaat van eerstgenoemde wordt \ 
opgenomen in Nederlandsche Ge- ; 
dachten, omdat het een uitstekend \ 
algemeen overzicht geeft van de \ 
huidige situatie. \
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Dat dit in landen zoals Frankrijk en Italië zou hebben ge
leid tot de groei van het communisme en zeer waarschijnlijk 
tot een verdwijnen achter het Ijzeren Gordijn, stond vrijwel 
voor iedereen vast.

De Amerikaanse minister van buitenlandse zaken, generaal 
Marshall, startte toen de bekende grootscheepse Amerikaan
se hulpverleningsactie, waardoor tot 1952 milliarden dollars 
aan goederen Europa binnenstroomden. Geleidelijk vermin
derden de betalingsbalanstekorten en daarmee de noodzaak 
om het bilaterale, het tweezijdige handels- en betalingsver
keer te handhaven.

De O.E.E.S.

Van historische betekenis bij deze Amerikaanse hulpver
lening is geweest dat op 16 April 1948 het verdrag nopens de 
Europese Economische Samenwerking tot stand kwam, waar
in 18 Europese landen overeenkwamen de Organisatie voor 
Europese Economische - Samenwerking, de bekende O.E.E.S. 
gevestigd in het Chateau de la Muette te Parijs, op te richten. 
In deze O.E.E.S. werken tot op de dag van vandaag samen 
Oostenrijk, België, Denemarken, Ierland, Frankrijk, West 
Duitsland, Griekenland, Ijsland, Italië, Luxemburg, Neder
land, Noorwegen, Portugal, Zweden, Zwitserland, Turkije, 
Engeland en Triëst.

Het is de O.E.E.S. geweest, die op verzoek van de Ame
rikaanse regering adviseerde bij de verdeling van de Ameri- 
kanase steunverlening. Een nieuwe procedure werd in Europa 
in het leven geroepen, die vóór 1940, voor de tweede wereld
oorlog dus, ondenkbaar zou zijn geweest. Het is de eerste keer 
in de geschiedenis, dat de Europese landen zich openlijk tegen
over elkaar uitspraken over de economische ontwikkeling 
binnen hun grenzen en overzeese gebiedsdelen.

Tengevolge van de examens, die elk land in de O.E.E.S. 
met betrekking tot zijn economische politiek moest afleggen 
om voor Amerikaanse steun in aanmerking te komen, werd 
een begin gemaakt met de coördinatie van de economische 
politiek der deelnemende landen. In vele gevallen bleken de 
regeringen bereid de critiek die werd uitgeoefend of de sug
gesties, die werden gedaan, te accepteren. Maar men dient 
hierbij wel het oude gezegde van Jacob Cats in gedachte te 
houden: om der wille van de smeer, likt de kat de kandeleer.

De examens en de analyses van de O.E.E.S. hebben in 1950 
geleid tot het inzicht, dat het tweezijdige of bilaterale han
dels- en betalingsverkeer kon plaatsmaken voor het veelzijdige 
of multilaterale handels- en betalingsverkeer. De meeste Eu
ropese landen zagen hun betalingsbalanstekorten met behulp 
van de Amerikaanse dollarsteun gedekt. Voor de fabrieken 
konden in Amerika nieuwe machines worden gekocht. De 
productie kon daardoor weer toenemen, maar de invoer en 
de uitvoer van elk land zat nog vast aan het kwaad van de 
contingenteringen en aan het tweezijdige, het bilaterale be
talingsverkeer. De tijd was gekomen om daaraan een einde 
te maken. Eind 1949 werd in de O.E.E.S. een plan aanvaard 
voor de geleidelijke vrijmaking van de handel van quantita- 
tieve restricties en medio 1950 was er een redelijke zekerheid 
dat vrijwel elk Europees land zijn vorderingen en overschotten 
tegenover het ene Europese land zou kunnen gebruiken, tot 
dekking van zijn tekorten, zijn schulden, tegenover een andere 
handelspartner. Om dit compenseren van schulden en vorde
ringen mogelijk te maken werd de Europese Betalingsunie 
opgericht. Op het ogenblik is het zover, dat het percentage 
van het inter-Europese handelsverkeer, dat vrij is van quan- 
titatieve beperkingen, hoger is dan het ooit sedert de oorlog 
is geweest. Van het totale handelsverkeer der O.E.E.S.-landen 
in 1948 is thans om en nabij de 75 % geliberaliseerd. Voor 
Nederland bedraagt dit 92 %.

De Europese Betalings Unie
Dit lijkt allemaal wel aardig, maar in werkelijkheid ziet 

het er binnen de O.E.E.S.-landen en de E.B.U. helemaal niet 
zo rooskleurig uit. West-Europa kent een extreme-crediteuren 
club, waartoe West-Duitsland, Nederland, België en Zwitser
land behoren, voorts een groep debiteuren met aan het hoofd 
Engeland en tenslotte een club debiteuren, die tot de hopeloze 
gevallen behoren, n.1. Frankrijk, Italië, Griekenland en Tur
kije. Men kan zich afvragen hoe het komt dat deze landen 
toch nog met elkaar kunnen blijven werken en waarom de 
zaak niet reeds lang uit elkaar is gespat.

De verklaring hiervoor is de volgende. De Europese Beta
lings Unie is een instituut, waarin de West Europese landen 
zijn overeengekomen dat zij in hun betalingbalans tekorten 
niet geheel in goud of dollars behoeven af te dekken doch ten 
dele kunnen financieren door middel van credieten, die credi- 
teuren-landen verstrekken aan debiteuren-landen. Tegenover 
het feit dat deficiten niet automatisch leiden tot volledige 
betaling in goud, staat echter, dat de leden-landen eveneens 
overeengekomen zijn, dat zij de importen onder elkaar niet 
drastisch aan invoerbeperkingen zullen onderwerpen.

Alle belangrijke solvabele landen in de O.E.E.S. en de E.B.U. 
houden zich aan deze regel, behalve Frankrijk, dat nog steeds 
met begrotingstekorten werkt en geen orde op zaken weet 
te stellen. Frankrijk heeft zich na de oorlog op geen enkele 
wijze willen beperken. Het distributie- en rantsoenerings- 
systeem klapte daar na de' oorlog in elkaar, de zwarte markt 
floreerde, de lonen gingen 50 % omhoog, de prijzen stegen 
schrikbarend, de dollarsteun werd niet gebruikt om de in
flatie tégen te gaan door aflossing van de staatsschulden, 
zoals de meeste andere landen hebben gedaan, maar werden 
in de consumptieve sfeer opgepeuzeld. De Franse industrie 
werd niet gemoderniseerd en kan daardoor de concurrentie 
met de omliggende landen niet verdragen. Vandaar het ach
terblijven van Frankrijk in de liberalisatie van het handels
verkeer. Van groot belang is het hierbij te wijzen op het feit, 
dat het protectionistische gedrag van sommige Europese lan
den, zoals Frankrijk, niet alleen de verruiming en bevrijding 
van het handelsverkeer in Europa belemmert maar ook het 
handelsverkeer "tussen Europa in zijn geheel m et. de dollar- 
landen zoals dé Verenigde Staten en Canada nog steeds aan 
beperkingen onderhevig doet zijn. Zolang de crediteuren in de 
E.B.U. voor hun vorderingen als regel niet meer dan 50 % 
goud ontvangen, kunnen zij de vrije import van goederen uit 
de Verenigde Staten nog niet riskeren. De goud- en deviezen
reserves van West Europa zijn de laatste twee jaar weliswaar 
aanzienlijk gestegen, maar het is zeer de vraag of deze reeds 
voldoende zijn. De O.E.E.S. landen hebben in Mei van dit 
jaar besloten de zaak in de E.B.U. nog een jaartje aan te 
zien. Steeds sterker worden echter de stemmen in Engeland, 
West-Duitsland, Nederland en andere landen dat het ogenblik 
kan komen, dat de landen in Europa, die niet de zelfdiscipline 
kunnen opbrengen om de overheidsfinanciën te saneren en 
de inflatie te beteugelen, aan zichzelf moeten worden over
gelaten en dat het handels- en betalingsverkeer van de sol
vabele Europese landen met landen zoals Frankrijk weer op 
bilaterale leest moet worden geschoeid teneinde het grotere 
goed van een vrijere handel met de rest van de wereld te 
kunnen bereiken. Dit zou het eind van de E.B.U. betekenen.

De handel van Europa met de rest van de wereld zal hier
door dan wel toenemen, maar het wordt zeer waarschijnlijk 
geacht, dat de inter-Europese handel zal afnemen.

Strijd om douanerechten
i

De O.E.E.S. mag zolang de Amerikaanse steun te verdelen 
was, de Europese landen tot een zekere coördinatie van het 
economisch beleid hebben kunnen brengen, maar zodra deze
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steunverlening ophield verminderde het gezag van de O.E.KS. 
aanzienlijk. De O.E.E.S.-studieorganen stelden keurige en 
heldere rapporten op waarin de regeringen van de 18 landen 
werd aanbevolen hun economische politiek te coördineren. 
Maar in de Raad van de O.E.E.S. heeft elke minister van 
buitenlandse zaken het recht van veto. Hier is geen sprake 
van een bovennationaal gezag. Het economisch nationalisme 
of het nationale protectionisme bleef de boventoon voeren. 
Dat bleek overduidelijk toen binnen het raam van de O.E.E.S. 
het probleem van de douanerechten aan de orde werd gesteld. 
Naast de opheffing van de quantitatieve beperkingen in de 
handel, is de afschaffing van douanerechten een absoluut 
noodzakelijke stap om tot een gemeenschappelijke markt te 
komen. In de O.E.E.S. is men aan deze zaak helemaal niet 
toegekomen. Er buiten slaagden Nederland, België en Luxem
burg erin een douane-unie tot stand te brengen, maar verder 
gebeurde er in het gemeenschappelijk verband van Europa op 
dit terrein niets.

Wel kwamen eind 1949, begin 1950 allerlei plannen voor 
de dag, waarmee men eensdeels tegenover de Suikeroom uit 
Amerika goede sier wilde maken, anderdeels oprecht trachtte 
de wagen van de Europese integratie op gang te helpen. 
Minister Stikker kwam met zijn bekende plan voor de dag, 
dat afweek van de tot dusver gevolgde methode in de O.E.E.S. 
Het afschaffen van contingenteringen en het verlagen van het 
douanerechten, kon men een algemene benadering van het 
probleem van de vorming van een gemeenschappelijke Euro
pese markt noemen. Vooral op het terrein van de verlaging 
van de invoerrechten kon in de O.E.E.S. niets worden bereikt. 
Het bleek dat in de van oudsher protectionistische landen, 
zoals Frankrijk en Italië en West Duitsland bepaalde sectoren 
van het bedrijfsleven zich daartegen verzetten. De invloed 
van deze industriële groepen op de nationale parlementen en 
de regeringen bleek te sterk.

Het plan Stikker accepteerde voorlopig het fiasco van de 
algemene benadering en greep het integratie-vraagstuk aan 
langs de weg van een regeling voor de voornaamste sectoren 
van het bedrijfsleven: landbouw, vervoerswezen, kolen en 
staal enz. De Italianen en de Fransen kwamen daarop even
eens met plannen voor de dag, de z.g. plannen-Pella en 
-Petsche. Ook zij prezen sectorsgewijze behandeling aan. 
Door technische commissies van de O.E.E.S. werden daarop 
over een 12-tal sectoren van het bedrijfsleven in de 18 landen 
van de O.E.E.S. studie-rapporten uitgebracht. Zij concludeer
den dat integratie per sector een stijging van de welvaart 
zou veroorzaken, doch tevens stelden zij vast dat in geen 
enkele secor overeenstemming kon worden bereikt over de 
wijze waarop moest worden geïntegreerd.

Ook buiten de O.E.E.S. kwamen er allerlei onbekookte 
ideeën op. Wij denken aan het plan van de Fransen om met 
Italië en de Beneluxlanden een economisch blok te vormen, 
de z.g: Fritalux of Finebel. Dat plan had tot basis alle idea
len, die in resoluties van de O.E.E.S. waren neergelegd, maar 
de meeste landen, zeker Frankrijk niet, dachten er aan 
deze in praktijk te brengen. Allerlei landencombinaties 
werden in die tijd aangeprezen. Het was de tijd, dat namen 
als Benefritz, Infablux, Zwibelux, Fritabrilux, Benefit enz. in 
de gehele wereldpers de mensen aan het lachen maakten.

De Engelsen meenden in die tijd bij de Amerikanen een 
voorkeursbehandeling uit de bus te kunnen slepen. Het is 
merkwaardig te constateren hoe Engeland steeds weer tracht 
elk moment van crisis op het Europese continent te gebruiken 
om er winst voor zijn positie in de wereld uit te slepen.

Keren wij terug tot de mislukking van het integratie-streven 
binnen de O.E.E.S. en daarbuiten. Het stond in 1950 vast, dat 
de pogingen van nationale regeringen op dit gebied niet kon
den slagen. Algemeen werd in die periode door de Europese 
staatslieden en de fervente voorstanders van de Europese

eenwording beseft, dat binnen het raam van de grote club van
O.E.E.S.-landen geen voortgang worden gemaakt en dat al
leen een bovennationaal gezag wellicht de politieke wilsvor
ming zou kunnen opbrengen, die de nationale tegenstellingen 
zou kunnen overwinnen.

In die periode beheerste de verscherping van de internatio
nale toestanden de geesten van de Europese politici.

De Baad van Europa

De Raad van Europa met zijn comité van ministers en zijn 
Raadgevende Vergadering trad als nieuwe politieke figuur op.

Het comité van ministers draagt duidelijk het stempel van 
een organisatie op regeringsniveau, waarin op klassieke wijze 
de interguuvernementale onderhandelingen worden gevoerd 
en besluiten op basis van unanimiteit of eenstemmigheid wor
den genomen.- Elk land bezit daarin het recht van veto en 
kan dus elke beslissing op bovennationaal niveau tegenhou
den. In dit opzicht is er geen verschil , met het karakter van 
de O.E.E.S. De Raadgevende Vergadering van de Raad van 
Europa heeft daaraan niets kunnen veranderen, omdat haar 
'bevoegdheid slechts een adviserende en geen wetgevende is 
en dan nog slechts op bepaalde in het Statuut van de Raad 
aangegeven gebieden: de economische, sociale, culturele en 
administratieve terreinen. Het comité heeft later aanvaard dat 
de Assemblee ook de defensie en de buitenlandse politiek 
besprak.

Duidelijker dan in de O.E.E.S., waar men alleen met natio
nale regeringen te maken heeft, trad in de Raad van Europa 
en speciaal in de Raadgevende Vergadering het conflict van 
opvattingen over de Europese integratie aan de dag.

In de eerste plaats bleek de Raadgevende Vergadering ver
deeld te zijn over de vraag of men internationaal dan wel 
bovennationaal moest werken.

In de tweede plaats bleek ernstig meningsverschil te be
staan onder hen die een bovennationale opvatting voorstonden 
over de vraag of men de problemen moet behandelen in haar 
totaliteit (de federalisten) dan wel elk vraagstuk afzonderlijk 
(de functionalisten).

Wij zullen niet te diep op deze tegenstellingen ingaan. De 
tegenstelling: internationaal - bovennationaal is in de Raad 
van Europa niet uitgevochten, noch in het comité van minis
ters noch in de Raadgevende Assemblee. Zou zij zijn uitge
vochten dan waren Engeland en de Scandinavische landen uit 
de Raad van Europa getreden. Deze landen wensen geen enkel 
belangrijk deel van de nationale souvereiniteit op te geven 
en over te dragen aan een bovennationaal Europees orgaan. 
Zij staan wel een nauwe samenwerking of coöperatie voor, 
maar hoeden zich voor elke politieke federalisatie. Zolang de 
Raad van Europa geen bovennationaal werk presteert, kun
nen deze landen Straatsburg als het Europese politieke forum 
blijven bezoeken en daar hun invloed doen gelden.

In 1950, het tweede jaar van het bestaan van de Raad van 
Europa, brak in de Raadgevende Vergadering de strijd uit 
tussen.de federalisten en de functionalisten. De federalisten 
waren voorstanders van een zo spoedig mogelijke constitutio
nele integratie over de gehele linie, dus van hei scheppen 
van een Europese regering, die verantwoordelijk is voor een 
via algemene verkiezingen te vormen Europees parlement. 
Op korte termijn zouden dan wetten en besluiten kunnen wor
den uitgevaardigd over de defensie, de economie, de financiën 
het verkeer, de landbouw, de energie, enz.

De functionalisten wilden niet zo hard van stapel lopen 
en waren voorstanders van een langzame samensmelting van 
de belangen der Europese landen. Zij wensten in Europa een 
prefederale periode, waarin men Europa sectorsgewijs of be- 
drijfstakgewijs integreerde.
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Rechtsonder - Mendès-France

Een breuk tussen beide groepen in de 
Raad van Europa scheen onvermijdelijk.
Tenslotte vonden zij elkaar op de red
dende formule van de „gespecialiseerde 
internationale gezagsorganen” . Men 
kwam op deze gedachte door het inmid
dels door de Franse minister van buiten
landse zaken, Robert Monnet,. gelan
ceerde plan inzake de vorming van een 
Europese Kolen- en Staalgemeenschap.
Het had er alle schijn van, dat de func
tionalisten de strijd gewonnen hadden, 
want het parool werd nu: plaats naast 
het supranationale gezagsorgaan voor 
steenkool en staal een reeks soortgelijke 
organen, te beginnen met het Europese 
transport en de Europese landbouw.
Wanneer deze tot stand zijn gekomen, 
plaats daar dan boven een overkoepe
lende federale regering!

Zoals wij reeds bij de behandeling van 
de O.E.E.S. hebben gezien, ging het plan 
van de Nederlandse minister van buiten
landse zaken, Mr Stikker, ook reeds uit 
van de gedachte van de functionele in
tegratie. Het werd geboren uit het besef 
dat de algemene, horizontale benadering 
van de economische integratie door mid
del van de opheffing van quantitatieve 
restricties en de afschaffing van douane- 
barrières binnen het raam van de
O.E.E.S. was mislukt. Geen land durfde 
bij voorbeeld het risico te nemen dat 
door vrije invoer uit het buitenland een 
tot dusver beschermde of een verouder
de tak van het bedrijfsleven zou worden 
uitgeschakeld en arbeiders zouden moe
ten worden ontslagen. Mr Stikker stelde 
in zijn plan voor de vrije Europese markt 
bedrijfstakgewijze in te voeren. Mocht 
een bepaald land of een bepaalde in
dustrie daardoor in moeilijkheden ko
men, dan zou dit door de samenwerken
de Europese landen gemeenschappelijk 
worden opgevangen door financiële 
steun. De eerste supra-nationale trek 
ontbrak evenmin aan dit plan-Stikker, 
want de staten zouden accoord moeten 
gaan met het treffen van beslissingen 
met meerderheid van stemmen. De regel 
van unanimiteit werd overboord gezet.
Zoals ik reeds opmerkte, heeft dit plan 
net echter niet verder gebracht dan de boekenplank.

Robert Schuman nu en na hem de functionalisten in de 
Raad van Europa deden in het politieke vlak wat Mr Stikker 
in het economische vlak had gesuggereerd. Men constateerde 
dat een algemene politieke benadering van de staatkundige 
integratie-vraagstukken tot geen tastbare resultaten luidde. 
Men spitste zich daarom op een integratie per sector. De 
Raad van Europa, de club van vijftien landen, die ook tot de
O.E.E.S. behoren — Zwitserland, Portugalen Triest ontbre
ken in de Raad van Europa — kon over deze oplossing lang
durig praten, maar verder werd er niets gedaan en kon er 
ook niets gedaan worden, want Straatsburg heeft niet de 
bevoegdheden gekregen iets supra-nationaals te doen.

Robert Schuman was de Franse staatsman, die namens de 
Franse regering aan deze steriele situatie een einde maakte 
door in Mei 1950 de vorming van de eerste werkelijk supra
nationale autoriteit voor te stellen, n.1. de Europese Kolen

en Staal Gemeenschap. Zes landen op het Europese continent 
grepen dit plan aan: Frankrijk, West-Duitsland, Italië en de 
Benelux-landen. De Raad van Europa maakte even een moei
lijke tijd door. Vooral Engeland sputterde nog al tegen, maar 
tenslotte gaven de Engelsen er hun zegen aan.

„Probeer het” , zeiden zij, „maar wij passen!” Engeland zeg
de toe zo nauw mogelijk met de Europese Gezagsorganen, 
die er zouden komen, te zullen samenwerken. De houding van 
Engeland wordt, als ik het goed zie, beheerst door de volgende 
factoren: Engeland meent voorlopig zich als politiek, econo
misch en militair centrum van het Gemenebest te hunnen her
stellen en zich als wereldmacht een plaats te veroveren naast 
de Verenigde Staten en Sovjet-Rusland. Het jongste optreden 
van minister Eden op de Aziatische conferentie in Genève 
wijst op de politieke aspiraties van Groot-Brittannië. Mili
tair kan Engeland zich beroepen op het feit, dat het zelfstan
dig de atoombom produceert. Economisch is het pond sterling
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UIT HET PARLEMENT
S . JO N K E R

Na een jaar van hollen of stilstaan is de Tweede Kamer 
dan eindelijk op zomerreces gegaan. Men heeft in ’s lands 
vergaderzaal periodes van zeldzaam hard werken, die dan 
worden afgewisseld door vrij lange vacanties. Nu is het weer 
zover, dat de Kamerleden met vacantie kunnen gaan, al wil 
dat uiteraard niet zeggen, dat de politiek zal stilstaan. Po
litiek stoort zich niet aan vacanties. Of de deuren van de 
Tweede Kamer gesloten zijn of niet, altijd weer duiken 
nieuwe problemen op, die nauwkeurige bestudering van de 
politici vereisen. De matadoren in de politiek, de fractie-, 
voorzitters, zullen ondanks hun vacantie reeds enige maan
den vooruit kijken. De Algemene Beschouwingen zijn in het 
zicht, die ditmaal ongetwijfeld in het teken van het Mande
ment der Bisschoppen zullen staan, met alles wat daaraan 
vastzit. De Middenstandsexperts echter zullen eveneens de 
komende weken met spanning de blaadjes van hun agenda 
omslaan, tot de veertiende September; de dag waarop de 
Middenstandsnota aan de orde zal komen.

Zo hebben we weer een periode van hollen achter de rug. 
En juist die laatste periode voor de zomervacantie heeft zich 
door politiek spectacles onderscheiden. Tot Juni was het Par
lementaire zittingsjaar wonderbaarlijk kalm verlopen. Maar

een valuta, waarin zich bijna vijftig procent van de wereld
handel voltrekt.
Engeland voert een gematigd isolationistische politiek zowel 
ten opzichte van de Verenigde Staten als tegenover het Euro-, 
pese continent, omdat de Engelsen daardoor over een ruimere 
marge van experimenteren menen te beschikken. Er is na
tuurlijk geen twijfel over hun pro-Westerse en pro-Europese 
instelling, maar de Engelsen staan op het standpunt dat zij 
in de eerste plaats geroepen zijn de mogelijkheid te onderzoe
ken Zuid-Oost-Azië en als het kan communistische China te 
binden aan het Westen of tenminste los te weken van het 
Sovjet communistisch blok.

De Engelsen willen wel samëhwerken met de continentale 
Europeanen, maar niet met hen integreren, noch economisch 
in een Kolen- en Staal Gemeenschap) noch militair in een 
Europese Defensie Gemeenschap, want zij beseffen, dat eco
nomische en militaire integratie onafwendbaar moet leiden 
tot een integratie op het terrein van de buitenlandse politiek 
en het is juist op dit punt dat Engeland in verband met zijn 
Gemenebest-relaties de handen vrij wil hebben.

Waarschijnlijk speelt bij de Engelse staatslieden in het 
achterhoofd, dat Amerika als het er op aankomt ten aanzien 
van de grote politieke beslissingen in de politiek t.a.v. 
Europa en Azië in de eerste plaats met Engeland overlegt en 
rekening houdt. Die positie te verstevigen, is het grote doel
wit van Engeland. Zou het erin slagen uit de machteloosheid 
van het Europese continent om zich te verenigen, de winst te 
halen van een erkenning door Amerikanen en Europeanen van 
het politieke en economische leiderschap in West-Europa — 
vergeet niet dat Engeland telkens weer probeert om de eco
nomisch en monetair-financieel gezond marcherende landen 
in Europa in het sterling-blok te krijgen — dan zou deze 
gang van zaken de wereldpolitieke betekenis van Groot Brit- 
tannië aanzienlijk versterken. Lukt de continentale politieke, 
economische en militaire supernationale integratie, dan komt 
voor Engeland het ogenblik van een herwaardering van zijn 
positie en zou het voor de Britten nuttiger kunnen zijn het

volle gewicht van hun politiek, economisch en militair poten
tieel te voegen in het nieuwe Europese continentale blok.

Het parool van Engeland blijft voorlopig: wait and see!. 
de laatste vergaderweken brachten leven in de brouwerij. 
Het begon met het debat over de Defensie-nota, dat een 
succes werd voor Minister Staf. Het vertrouwen in zijn be
leid werd door dit debat zeker niet minder. Integendeel. 
Daarna kwamen enige wetsontwerpen aan de orde waarover 
plotseling gestemd moest worden. Misschien vindt u het 
woord plotseling voor een stemming in de Tweede Kamer iet
wat overdreven. En we geven het toe: daar zit iets in. Maar 
het merkwaardige van dit zittingsjaar ■— tot het zomerreces 
—■ is ongetwijfeld het feit, dat er slechts drie keer over een 
wetsvoorstel gestemd behoeft te worden. Het begon met het 
wetsontwerp tot invoering van een leeftijdsgrens voor het 
notarisambt, waarbij zich 41 leden vóór en 28 tegen ver
klaarden. De maand Juni liep reeds ten einde toen de tweede 
stemming over het sodaproject werd gehouden (54 tegen 24). 
En dat men op de laatste dag gestemd heeft over het Statuut 
met de West behoeven we waarschijnlijk niemand te ver
tellen. Twee van de drie belangrijke stemmingen vielen dus 
in de laatste vergaderperiode voor de zomervacantie.

Prof. Z ijlstra  in  de branding
We beginnen dan maar eens met de socialistische afgevaar

digde Nederhorst. Een man, die over een prima stel hersens 
beschikt, die een goed debater is, maar die stellig te klagen 
heeft over zijn succes in de politiek. Meer dan eens stookt hij 
een vuurtje op, maar meestal is hij de enige, die zijn vingers 
aan dit vuurtje brandt. De heer Nederhorst behoort tot die 
groep mensen, waarvan de heer Ruppert heeft verklaard, 
dat zij alles beter weten. En als de oprichting van een grote 
soda-industrie nabij Delfzijl ter sprake komt dan weet de heer 
Nederhorst het ook beter dan menigeen. Hij neemt geen ge
noegen met een Staatsgarantie van 21 millioen. „Het moge 
bekend zijn, dat wij als democratische socialisten een eigen 
standpunt innemen ten aanzien van de vraag, welke organi
satievorm voor de exploitatie van bodemschatten de meest 
geëigende is”, zo zegt de heer Nederhorst in de Tweede Ka
mer. En die meest geëigende vorm is naar zijn mening de 
Staatsexploitatie. Ten eerste, omdat wij hier te maken hebben 
met de exploitatie van bodemschatten van beperkte omvang. 
En ten tweede omdat de particuliere monopolies op het ge
bied van de sodafabricage oppermachtig zijn. Dit laatste ar
gument noemde hijzelf het belangrijkste. En dus liet hij zich 
leiden door vrees. De vrees, dat een particulier bedrijf de 
concurrentie niet aan zal kunnen. Een ongegronde vrees ove
rigens, zolang bekende Nederlandse industriëlen, bereid zijn 
enkele millioenen in dit project te steken.

De heer Nederhorst hield een redevoering, die overliep 
van zelfbewustheid. Het ideaal van het democratisch-socia- 
lisme werd daarin naar zijn eigen mening getrouw weerge
geven.

Maar Minister Zijlstra leerde wel anders. „Had ik kunnen 
weten, dat ik met de wetsvoorstellen, zoals zij hier liggen, 
in botsing, c.q. heftige botsing, zou komen met de beginselen 
van de geachte afgevaardigde de heer Nederhorst en zijn 
politieke vrienden met betrekking tot het vraagstuk van de 
socialisatie of, als men het ruimer wil, van het behartigen 
van het gemeenschapsbelang?” Men kan daarover van me
ning verschillen”, aldus Minister Zijlstra, ,maar ik ontken 
het. Ik zeg dit — en ik meen, dat ik het recht heb om dat te
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doen — in alle gerustheid, want dit geldt niet alleen voor 
socialisatievraagstuk; ik kan uit eigen ervaring zeggen, dat 
er ook in mijn kring problemen zijn, die langere tijd een 
vaste omlijning hebben gekregen, waaraan men een zekere 
tijd vasthoudt, maar die in het licht van de moderne om
standigheden aan een hernieuwd onderzoek moeten worden 
onderworpen. Ik meen met name, dat met het vraagstuk 
van het brengen van een onderneming onder Overheidsbe- 
heer dit het geval is. Ik heb mij, voor zover ik daar studie van 
heb gemaakt, geen duidelijk inzicht kunnen vormen van wat 
op het ogenblik het standpunt van het moderne socialisme 
is ten aanzien van het socialisatievraagstuk. Ik bedoel dit 
niet als een verwijt, maar als een rustige constatering van 
een van de voorbeelden, waarvan ik ook uit eigen kring wel 
weet, dat men van tijd tot tijd ontdekt, dat deze vraagstuk
ken nu anders liggen dan zij vroeger hebben gelegen” . En 
even later verklaarde de Minister nog eens, dat hij niet ge
weten heeft en niet kon weten dat hij in strijd zou komen 
met de socialistische opvattingen.

Geen antwoord
Dat was een krachtig weerwoord. Het ging lijnrecht in 

tegen het betoog van de heer Nederhorst, die precies wist 
hoe het met de socialisatie stond. En waarschijnlijk heeft hij 
nog gelijk ook! In theorie kan men in „Socialisme en Demo
cratie” discussiëren over de vraag of de Partij van de Arbeid 
wel socialistisch is en of men haar niet beter de Progressieve 
Arbeiderspartij zou kunnen noemen; de feiten wijzen uit, 
dat er in verschillend opzicht vergeleken bij voor de oorlog 
niet zoveel veranderd is. Een van die feiten is het betoog 
van de heer Nederhorst.

Men zou verwachten dat het antwoord van Minister Zijl- 
stra door felle interrupties weer onderbroken. Maar de socia
listische fractievoorzitter Burger onderbrak de redevoering 
heel povertjes: „Daar zult U toch wel eens iets eerder van 
gemerkt hebben”. De bewindsman herhaalde zijn standpunt 
en hij stelde zelfs, dat het moeilijk is uit „De weg der Vrij
heid” te concluderen, wat de duidelijke opvatting van de 
socialisten over socialisatie is.

En daar bleef het bij. De socialisten waren met hun eigen 
wapens vernietigend geslagen. 'Zij voelden zich kennelijk niet 
zo sterk als de hoge toon van de heer Nederhorst deed ver
moeden. En dat is geen wonder, want met het Engelse voor
beeld voor ogen kunnen de socialisten moeilijk enthousiast 
voor socialisatie of nationalisatie zijn. Wellicht hebben zij ge
dacht aan het artikel van drs J. M. den Uyl, dat in Septem
ber 1952 in Socialisme en Democratie is verschenen. De juich
toon over het Labourbewind heeft niet lang aangehouden, zo 
zegt de heer den Uyl. „Als wij de oorzaken van deze terug
slag, die voelbaar wordt in een verkilling van de atmosfeer 
en zich later aan concrete verschijnselen laat demonstreren, 
nader beschouwen, vinden wij allereerst, dat bepaalde prin
cipes van socialistisch handelen onvoldoende doordacht 
blijken. De nationalisaties zijn een doelmatig middel geble
ken om de productie op te voeren, de werkgelegenheidspoli- 
tiek te ondersteunen en de Regering aan de nodige macht 
te helpen om haar economische politiek niet te laten door
kruisen door particuliere belangen. Zij hebben echter tege
lijk teleurstelling gewekt. Het blijkt, dat de arbeiders werk
zaam in de genationaliseerde bedrijven, in vrijwel geen 
enkel opzicht het gevoel hebben, dat deze bedrijven mede 
hun eigendom zijn. De problemen van leiding en uitvoering, 
van medezeggenschap en arbeidsvreugde blijken met de na
tionalisaties niet te zijn opgelost. Arbeidsconflicten blijven 
niet uit en fouten in de leiding van de genationaliseerde be
drijven evenmin. De Regeringspolitiek is gericht op het 
scheppen van volledige werkgelegenheid, maar de inflation- 
naire spanningen die daarmee gepaard gaan roepen ook in

Engeland het pro
bleem in het 
leven van de

achtergebleven 
groepen, de klei
ne spaarders en 
ontvangers van 
vaste uitkeringen, 
wier inkomen 
achterblijft bij de 
prijsstijgingen.

Ach, had de 
Heer Nederhorst 
en zijn socialisti
sche vrienden 
deze regels voor 
het debat nog 
maar een keer 
goed nagelezen.
Zij zijn af kom 
stig van een man, 
die de leiding 
geeft aan het so
cialistisch weten
schappelijk cen
trum. Wellicht, 
dat dan de hoof
den enigszins ge
koeld zouden zijn.

U it de mode
Maar het debat ging niet alleen tussen de heer Neder

horst en de Minister. Ook de heer Schouten liet zich niet 
onbetuigd. Hij haalde het knappe staaltje uit om in vijf 
kwartier de redevoering van de heer Nederhorst van ,a. tot z. 
uit te pluizen. Het was de gerijpte parlementariër, die hier 
bezig was. Moeten de socialisten nu langzamerhand eens niet 
anders gaan denken over de socialisatie? Veronderstel dat de 
soda-industrie een Overheidsbedrijf wordt. Heeft de Overheid 
dan iets te vertellen? Neen, zij zal af moeten gaan op de ad
viezen van de directie. De directie heeft er verstand van, zij 
is deskundig en zij heeft grote ervaring. Hoe lang duurt het, 
eer de Overheid alle facetten van zo’n groot staatsbedrijf 
door heeft? En wat blijft er over van de controle van de Ka
mer op de Staatsbedrijven? Is er nog een Kamerlid, die haar
fijn kan vertellen hoe de Staatsmijnen het maken? De Kamer 
krijgt zelfs geen gegevens meer over de kostprijs van de 
kolen! De heer Nederhorst moet het toch eigenlijk diep in 
zijn hart met ons eens zijn, dat wij bij Overheidsbedrijven 
wel formeel allerlei bevoegdhedeen hebben, maar dat er ge
zien de deskundigheid enerzijds en het tekort aan deskundig
heid anderzijds, een situatie ontstaat, waarin de Overheid 
zwak staat tegenover degenen, die met het beheer en het 
bestuur van zulk een Overheidsonderneming belast zijn.

En bovendien was de heer Schouten van mening, dat zou
den wij tot de oprichting van een Overheidsbedrijf voor soda 
komen, de zaken te veel in het politieke vlak komen te lig
gen. Beter kan het particuliere bedrijf in onderhandeling tre
den met de internationale concerns dan het Overheidsbedrijf.

En ook deze stellingen werden door de socialistische 
woordvoerder niet voldoende weerlegd. Zijn verweer, dat er 
een verschil gemaakt moet worden tussen de technische lei
ding in het staatsbedrijf en de beleidsvoering, leek ons ten
minste niet al te sterk.

Gemengd Kabinet
Prof. Zijlstra, die bij zijn optreden als Minister grote socia

Minister Zijlstra
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listische lof had moeten aanhoren kreeg in dit debat van de 
socialisten te horen, dat hij in de geschiedenis te boek zal 
staan als de Minister van het cadeaustelsel, die de Staat al
leen maar kwade kansen wil laten lopen, zonder daar iets 
tegenover te stellen. De socialistische kalverliefde voor de 
a.r. bewindsman schijnt dus wel voorbij te zijn. Logisch, 
want liefde moet al tij d van twee kanten komen. . . .

De heer Nederhorst vond het verschrikkelijk dat dit ont
werp in geen enkel opzicht tegemoet kwam aan de socialis
tische verlangens. Het was daar zelfs strijdig mee. Dat mag 
een gemengd Kabinet nooit doen, aldus de socialistische af
gevaardigde. Wij begrijpen, dat zo’n Kabinet een compromis- 
politiek moet voeren, maar dat betekent nog niet dat het 
lijnrecht in mag gaan tegen de verlangens van een der 
grote Regeringspartijen. Alweer zo’n stelling, die niet te 
handhaven is. Minister Zijlstra antwoordde slechts, dat dit 
ontwerp uit het gemengd Kabinet stamt.........Dat was dui
delijke taal. En de heer Schouten vroeg hoe het dan zat met 
het wetsontwerp om de loterij wet uit te breiden? Dat gaat 
in tegen de a.r. beginselen. Zullen de socialisten zich daarom 
met de a.r. tegen dit ontwerp keren?

Men kan niet stellen, dat het Kabinet alleen maar met 
compromisvoorstellen mag komen, want dan kunnen er 
kwesties zijn — die persé geregeld moeten worden — die 
onopgelost blijven. Het komt meer aan op de homogeneïteit 
van het Kabinet dan op het compromis.

Dit alles , heeft niet mogen helpen. Aan Minister Zijlstra 
heeft het zeker niet gelegen, dat de socialisten niet wensten 
voor te stemmen. Zij werden gesteund door de k.n.p. en de 
communisten.

De heer Welter nl. twijfelde aan de rendabiliteit van de 
onderneming. Ook dus de vrees of men zal kunnen opboksen 
tegen het machtige Solvay-concern, dat de Europese soda- 
markt grotendeels in handen heeft.

Jan Welgemoed

Acht dagen lang verdiepten de Kamerleden zich in de wij
ziging van de omzetbelasting. Een zaak, die een kalm ver
loop had, omdat men zich vrij nauwkeurig hield aan het 
verzoek van de Regering om niet meer dan ƒ 10 mln extra 
uit te geven. Bij de behandeling van de amendementen werd 
daarmee ter dege rekening gehouden. Verschillende tarieven 
zijn veranderd en de kleinhandel is vrijgesteld van omzetbe
lasting. De heer v. d. Heuvel heeft het niet erg op de omzet
belasting begrepen. Door haar indirect karakter krijgt de 
gehele belastingdruk een gevaarlijk versluierend karakter. 
Welke vrouw denkt er aan als zij een jurk koopt, dat zij om
zetbelasting betaalt? En evenals de man, die sigaren koopt, 
klaagt zij slechts dat alles zo duur is. De omzetbelasting is 
na de oorlog steeds belangrijker geworden. Zij brengt ƒ 1200 
mln per jaar op. Dit is ongeveer eenvierde van de totale 
staatsuitgaven. In principe ging de heer v. d. Heuvel liever 
terug naar het stelsel van voor de oorlog: de eenmalige hef
fing bij de bron. De P.v.d.A. heeft in een verkiezingspamflet 
„Jan Welgemoed” ten tonele gevoerd, die de knapheid van 
Minister' Lieftinck had geprezen. Deze immers was toch in 
staat geweest om de inkomstenbelasting, voor de arbeiders 
in het algemeen, niet te verhogen. Maar Jan Welgemoed ver
gat er bij te zeggen, zo zeide de heer v. d. Heuvel, dat de 
opbrengst van de omzetbelasting na de oorlog is gestegen 
van ƒ 100 mln tot ƒ 1200 mnl. Dit zijn nu eenmaal van die 
„kleinigheidjes” die de socialistische propagandamachine 
gemakshalve maar vergeet.. . .  Ondanks de vele amende
menten heeft het debat dus een kalm verloop gehad.
Bijna iedere spreker zag een paar wensen in vervulling gaan. 
Zo kwam de afschaffing van omzetbelasting op advertenties 
op naam van de heer v. d. Heuvel te staan.

14-jarige meisjes
Men kwam veel meer in politiek vaarwater toen staatsse

cretaris van Rhijn het wetsontwerp kwam verdedigen om 
bedrijfsarbeid (dus werk in de fabrieken e.d.) voor 14 jarige 
meisjes te verbieden. Wie zou daar bezwaar tegen hebben? 
Aan deze maatregel zitten overigens nog wel enige moeilijk
heden aan vast. Denk alleen maar eens aan het onderwijs. 
De Kamer wilde evenwel nog wel verder gaan. Zelfs een be- 
drijfsverbod voor 15 jarige meisjes moet mogelijk zijn, zo re
deneerde men vrij algemeen. De problemen die daaraan 
vastzitten zijn echter nog veel groter. Zo is het de vraag hoe 
de industrie op zo’n maatregel zal reageren. In principe be
stond er echter wel overeenstemming: op de duur zullen 15 
jarige meisjes niet meer in de fabriek thuishoren. Staatsse
cretaris van Rhijn voelde eveneens veel voor dit standpunt. 
Men zou dus zeggen dat de zaak in kannen en kruiken was. 
En dat de Kamer rustig kon wachten op de dingen die ko
men zouden. Maar niets van dat alles. De twee groten 
(p.v.d.a. en k.v.p.) kwamen als kleine jongens met elkaar 
slaags. Daar was Mevr. Ploeg—Ploeg (arb.), die een amende
ment had ingediend om bedrijfsarbeid voor 15 jarige meisjes 
te verbieden, zij het dan dat dit geleidelijk aan zou moeten 
geschieden.

En daar was de heer De Kort (k.v.p.), die een motie had 
voorgesteld waarin de Regering werd uitgenodigd maatre
gelen te treffen om t.z.t. het bedrijfsarbeidverbod voor 15 
jarige meisjes te kunnen uitvaardigen. Het was in wezen 
niet meer dan een kleinzielige strijd om de eer. Wie zou zich 
kunnen aandienen als de grote beschermer van het 15 jarige 
meisje? De k.v.p. of de p.v.d.a.?

De heer Stapelkamp heeft dit van meet af aan bijzonder 
goed aangevoeld. Het amendement wees hij af. Dat zou be
tekenen dat aan de Regering een blanco volmacht zou wor
den gegeven. In een wet komt te staan, dat het bedrijfsar- 
beidsverbod voor 15 jarige meisjes er moet komen. De uit
voering van die wet zal dan geheel in handen gelegd worden 
van de Regering. En daar voelde de heer Stapelkamp niets 
voor. Geen blanco volmacht, want de Kamer moet uitvoerig 
over dit probleem kunnen spreken. Het is te verweven met 
andere problemen, dan dat men de uitwerking geheel aan de 
Regering kan overlaten. En de motie De Kort werd door de 
heer Stapelkamp een slag in de lucht genoemd. Sinds wan
neer dient men moties in als er overeenstemming bestaat 
tussen Kamer en Regering? Staatssecretaris van Rhijn heeft 
toch verklaard dat er gewerkt zal worden aan een bedrijfs- 
arbeidsverbod voor 15. jarige meisjes? Neen, een motie dient 
men in als er verschil van mening bestaat tussen Regering 
en Kamer. En de heer Stapelkamp bad daarom geen zin 
aan deze slag in de lucht nog een extra zetje te geven.

Dit was het moment voor de twee groten om tot bezinning 
te komen, maar de onderlinge wedijver bleek daarvoor te 
groot. De uitslag van de stemming zal ongetwijfeld tot na
denken hebben gestemd. Zowel het amendement als de mo
tie werden verworpen, omdat a.r. en c.h. zich consequent 
onthielden en de twee grote partijen elkander torpedeerden. 
Dat komt er van, zo jammerde een van de grote R. Katho
lieke dagbladen, De Volkskrant, als de twee groten vechten 
is het met de „progressiviteit” , gedaan.........

Alsof dit kleinzielige gedoe om de eer ook al iets met „pro
gressiviteit” te maken zou hebben. Neen, de k.v.p.-ers en de 
socialisten kunnen dit debat beter maar vergeten. Het was 
te doorzichtig om fris te kunnen zijn.

Het werd rustiger toen de Tweede Kamer de financiële 
verhouding tüssen Rijk en Gemeenten tot 1957 besprak. Een 
technisch wetsontwerp, welks behandeling weinig schok
kend was. En dat gold ook voor de regeling van de werktij
den in de landbouw. De Regering heeft een wettelijke rege
ling van de arbeids- en rusttijden in de landbouw opgesteld,
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* * Tegenstellingen
Er was onder de op de nationale ka- 

dervergadering van de P.v.d.A. gehou
den redevoeringen een merkwaardige 
verscheidenheid, zo niet tegenstelling. ■

De rede met de sterkste innerlijke 
spanning was ongetwijfeld die van de 
heer G. Ruygers, R.K. lid van deze 
partij.
Zijn rede was waardig en oprecht.

Hij zeide o.m. „We zijn gewikkeld in 
een haast onoplosbaar complex van te
genstrijdige verantwoordelijkheden. Aan 
de ene kant is het mandement een feit, 
waar een katholiek als katholiek ernstig 
rekening mee heeft te houden. Maar wij 
dragen ook onze verantwoordelijkheid 
tegenover de partij, die wij mede hebben 
gesticht” .

Het is duidelijk, dat de heer Ruygers 
en de zijnen niet terug gaan naar de
K.V.P.

Het is ook duidelijk, dat zij niet zonder 
meer de waarschuwing van de Bisschop
pen in de wind willen slaan.

Terecht zag hij in het mandement een 
,,op zichzelf zeer belangrijke over
wegingen van zielszorg practisch een 
keuze voor een andere politieke con
ceptie.”

Verdere gevolgen liggen dan ook in 
de lijn van deze rede.

Wel zeer armoedig stak hiertegen 
af- hetgeen de heer Stufkens had te 
zeggen.

In diens rede speelde een volkomen 
vals element van de doorbraak de hoofd
rol en enpassant palmde hij de Ned. 
Herv. Kerk even voor zijn standpunt in.

Hoe deze Mr Stufkens en ook o.a. Mr 
Dr VAN Rhijn zich moeten hebben ge
voeld, toen aan het slot het socialistisch 
strijdlied, het oude haatlied van de klas
senstrijd uit de tijd van de Sociaal-De- 
mocratie, werd gezongen, vermeldt het 
verslag in „Paraat” , het orgaan van de 
Partij van de Arbeid, niet.

*  ̂* Niet homogeen
Er zijn mensen, die de Partij van de 

Arbeid op één lijn stellen met de oude 
S.D.A.P.

.Dit is niet juist.
Zeker, de P.v.d.A. is een socialistische 

partij.
Prof. Dr Banning ging dan ook te ver 

toen hij de P.v.d.A. schilderde als de 
doorbraakpartij, „die het socialisme als

maar niet met de bedoeling deze direct in werking te doen 
treden, want zij wil de regeling liever overlaten aan het 
kortgeleden ingestelde landbouwschap, aan de belangheb
benden zelfs dus, al zal de regeling niet ongunstiger mogen 
zijn dan wat de Regering wil. Maar als het landbouwschap 
over een jaar nog in gebreke is, dan wil de Regering door 
middel van een Algemene Maatregel van Bestuur de wette
lijke regeling in werking stellen.

Deze termijn van een jaar moet overigens niet letterlijk 
worden opgevat. Zo is dit wetsontwerp een stok achter de 
deur. En het is maar te hopen, dat het landbouwschap nu 
spoedig gereed zal komen met deze moeilijke materie. De 
arbeidstijd van de landarbeiders is nu in de C.A.O. geregeld. 
Maar dit is niet voldoende, omdat dan ' de arbeidstijd bij 
iedere C.A.O.-verlenging een voorwerp van onderhandeling 
kan zijn. Wat dat betreft staan onze landarbeiders nog ver 
bij hun collega’s in andere bedrijfstakken ten achter.

Verder moeten we van deze laatste weken nog vermelden, 
dat de Tweede Kamer accoord is gegaan met het geven van 
een „aanpassingsbijslag” aan 175.000 gepensionneerden, van 
1 Januari j.1. af. De kosten hiervan bedragen ƒ 19 mln. Na
tuurlijk wensten alle sprekers wel meer voor de gèpension- ■ 
neerden te doen, maar Minister Beel wees alle wensen on
voorwaardelijk af. Het budgetaire offer van ƒ 19 mln vond 
de bewindsman het uiterste. De heer Stapelkamp betreurde 
dit. Weliswaar gaf hij toe, dat ƒ 19 mln een belangrijk be
drag is, zodat men niet kan zeggen dat dit ontwerp ■ geen 
verbetering brengt, maar anderzijds mag de Minister er heus 
wel rekening mee houden dat dit bedrag jaarlijks kleiner 
wordt, omdat het aantal van deze gepensionneerden met on
geveer 6000 per jaar verminderd. Bovendien is de financiële 
toestand van ons land zodanig dat een grotere tegemoetko
ming aan de gepensionneerden mogelijk moet zijn. Maar de 
heer Stapelkamp was nuchter genoeg om te begrijpen dat de 
Regering een heel sterke positie inneemt, want het georga
niseerd overleg heeft zich met de voorstellen accoord ver
klaard. En dat de heer Stapelkamp een zwak heeft voor dit 
georganiseerd overleg weet iedereen. Herhaaldelijk heeft hij 
voor de inschakeling van dit georganiseerd overleg het pleit 
gevoerd.

Statuut met de West
En dan de apotheose: het statuut voor het Koninkrijk 

der Nederlanden. De Nederlandse Antillen en Suriname 
worden nu gelijkwaardige partners in het Koninkrijk. Zij

mogen nu definitief hun eigen zaken op orde stellen. Zij zijn 
dus volledig autonoom, behalve op het gebied van buiten
landse zaken en defensie. Dan is samenwerking met Neder
land — als gelijkwaardig partner — vereist. Zo is bewezen 
dat het Koninkrijk ook langs de weg van de evolutie her
vormd kan worden. In de West heeft men bewust en in vol
ledige vrijheid gekozen voor de band met Nederland. En 
wat er ook sinds 1946 is gebeurd: Dit uitgangspunt heeft 
men nimmer losgelaten. Een dergelijke hervorming van het 
Koninkrijk is een a.r. ideaal. En daarom was het geen won
der dat de gehele fractie — de gehele Kamer tróuwens — de 
tot standkoming van dit Statuut van harte heeft toegejuicht. 
Helaas kon de politieke hemel niet wolkenloos blijven. Een 
ongelukig artikel 55 in het Statuut dreigde nog een ogenblik 
de gemaakte overeenstemming te verstoren. In het derde lid 
van dit artikel staat, dat een voorstel tot wijziging van het 
Statuut, als het van de grondwet afwijkt, moet geschieden 
zoals de grondwet bepaalt, met dien verstande, dat de 
nieuwe Kamers de voorgestelde verandering bij volstrekte 
meerderheid der uitgebrachte stemmen kunnen aannemen. 
Het debat ligt nog te vers in het geheugen om er uitvoerig 
op in te gaan. Dit artikel was de bron van alle ellende. De 
heer Schouten (a.r.) had tijdens de slotzitting van de R.T.C. 
met de West reeds verklaard overwegende bezwaren te heb
ben tegen dit derde lid. Voor hem waren zij inderdaad over
wegend.

Maar aangezien het hier niet een schending van de grond
wet betreft — kan men spreken van beleidsbezwaren. De ge
hele fractie had deze beleidsbezwaren tegen art. 55. Maar de 
grootst mogelijke meerderheid vond deze bezwaren toch niet 
zo overwegend dat êr daarom tegen het Statuut gestemd 
moest worden. Daarnaast kwamen Prof. Oud (v.v.d.) en Prof. 
Lemaire (k.n.p.) met zware staatsrechtelijke argumenten 
voor de dag. Strijd met de grondwet zagen zij. Dit werd een 
zwaar theoretisch debat over het ja en het neen. Beide 
standpunten hadden ongetwijfeld veel redelijks, maar de 
mogelijkheid dat de een wel en de ander geen strijd met de 
grondwet zag moet men openlaten. Zo is het ook ditmaal ge
beurd. De heer Schouten bleek het grotendeels eens te zijn 
met het betoog van Prof. Oud. De rest van de fractie bleek 
overtuigd door de waardevolle argumenten van Minister 
Kernkamp. Zo stond de heer Schouten bij de eindstemming 
alleen. Een feit. dat slechts opviel door zijn zeldzaamheid, en 
door de omstandigheid dat het door niemand werd verwacht.
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proletarische levensbeschouwing verwor
pen had, die volledig ruimte gegeven 
heeft aan de levensbeschouwingen, die 
tot socialistisch-politiek handelen inspi
reren,. die socialisatie afwijst en die het 
nationale leven wil leiden in zijn ver
scheidenheid, zodat geen enkele groep in 
z’n geweten zich "geweld weet aange
daan.”

Doch erkend mag worden, dat er grote 
wijzigingen zijn opgetreden.

Het optreden van Dr Drees o.a. bij de 
Hoffeesten te Dordt wijst op een ster
ker nationaal begrip.

De houding inzake de Defensie is een 
volkomen terugkeer op het fatale ge
broken geweertje van 1937.

De gedachte van saambinding is beter 
dan de klassestrijd. Alleen maar, op dit 
gebied is de P.v.d.A. niet homogeen, al
lerminst een eenheid.

De aankondiging van Ds Buskes c.s. 
om een sociaal-democratische werkge
meenschap te stichten is daarvan een 
duidelijk bewijs.
Ds Buskes en Sam de Wolff in één
schuitje te vinden, mag op zichzelf al 
een verwonderlijk verschijnsel zijn, wie 
de levensloop van de eerste heeft ge
volgd, verbaast zich over niets. Deze 
heeft zijn eindstadium nog niet bereikt. 
Zijn anti-militairisme drijft hem steeds 
verder.

Dit optreden van de zeven heren komt 
de P.v.d.A. wel zeer ongelegen.

Het weerspreekt Prof. Bannings con
clusie.

En het moet, evenals bij spontaan op
klinkende socialistische strijdliederen, 
prot. Chr. leden van deze partij toch.wel 
een huivering in het hart geven.

Tenslotte kruipt het bloed, waar het 
niet gaan kan.

* * Durf den strijd
Het mandement van de R.K. bisschop

pen heeft niet nagelaten deining in de 
politieke wateren te brengen.

De Partij van de Arbeid gaf een ma

nifest uit, hield een nationale kaderver- 
gadering, waarin vele sprekers, o.a. Dr 
Drees, het woord voerden en de pers 
heeft dagenlang stof gehad voor artike
len. Een merkwaardige activiteit werd 
daarbij door de liberale bladen aan de 
dag gelegd. De Nieuwe Rotterdamse 
Courant achtte zich blijkbaar terug in 
de dagen van Olim en stookte het vuur 
zo heet mogelijk. De periode van 1905 
moet wel scherp in de herinnering her
leefd zijn.

De enige feitelijke reactie is, terwijl 
wij dit schrijven, een handeling van het 
N.V.V., nl. het opzeggen van de samen
werking met K.A.B. en C.N.V. in de 
Raad van Vakcentralen. Dit laatste is 
te verwonderlijker omdat door het man
dement inzake het N.V.V. niets is ver
anderd. Men proeft hieruit dan ook mo
tieven van andere aard.

De vraag is, zijn er ook directe con
sequenties te verwachten ten aanzien 
van de landsregering?

Kan de veroordeling van de socialis
tische instituten en instellingen door de 
Bisschoppen leiden tot een Kabinetscri
sis en vervroegde verkiezingen?

Wie de redevoeringen van de socia
listische kopstukken op de kaderdag 
leest, merkt in dit opzicht een grote te
rughoudendheid op. Het dreigement van 
het manifest van de P.v.d.A. werd fei-, 
telijk alleen door de heer Burger nog 
eens herhaald.

Het is echter goed als Anti-revolu- 
tionaire Partij op haar qui vive te zijn 
en alle voorbereidingen te treffen, die' 
een vervroegde verkiezing zouden vra
gen.

Zou deze komen dan wordt dit een 
felle strijd.

Met de principiële partijvorming tot 
inzet.

Uit dien hoofde zouden wij zulk een 
strijd met vreugde begroeten. Temeer 
waar we met de Maasbode constateren, 
dat het dan zou gaan over de vraag, of 
het Nederlandse volk de machtspolitiek 
van de Partij van de Arbeid aanvaardt 
dan wel afwijst. Cn.

Van nationale allure?
Het wetsontwerp inzake de vestiging 

van een soda-industrie in het Noorden 
van ons land is met 54 tegen 34 stem
men door de Tweede Kamer aangeno
men. De tegenstemmers waren de socia
listen, de communisten en de twee Wel- 
terianen.

Het tegenstemmen der socialisten 
vond zijn oorzaak in het feit dat — zoals 
Het Vrije Volk het zegt — Minister Zijl- 
stra „het nuttig had gevonden het soda- 
project geheel in de particuliere sfeer 
aan de orde te stellen” . Deze minister, 
in wie de Partij van de Arbeid aanvan
kelijk zoveel vertrouwen had, wenste 
geen directe overheidsdeelneming in het 
nieuwe soda-bedrijf.

Zo is het inderdaad, en wij behoeven 
nauwelijks te zeggen dat wij dit een 
deugd achten. Overbodige staatsbemoei
ing stuit bij ons op verzet.

Intussen moeten wij bezwaren maken 
tegen de wijze, waarop Het Vrije Volk 
van 30 Juni dit tegenstemmen voor zijn 
'lezers motiveert. Wij lezen:

Het feit dat de socialistische frac- 
' tie hem (Min. Zijlstra) haar steun 

heeft moeten onthouden betekent im
mers, dat hij er niet in geslaagd is 
een industrialisatiepolitiek te ont
werpen van nationale allure. Wie zich 
er van bewust is, welk een centrale 
betekenis juist de P.v.d.A. in . haar 
beleid toekent aan een krachtiger be
vordering van de industriële ontwik
keling van ons land, begrijpt aan
stonds, dat de minister met 'deze gang 
van zaken niet gelukgewenst kan 
worden.

Vooral de eerste zin van dit citaat is 
het herlezen waard. Daarin wordt niet 
minder gezegd dan dat dit stuk indu
strialisatiepolitiek van Minister Zijlstra 
niet van nationale allure is, omdat de 
socialistische fractie haar steun daaraan 
heeft onthouden. Betekent dit dat de 
stem en de steun van de P.v.d.A. maat
gevend zijn voor de vraag of het politiek 
beleid al dan niet van „nationale allure” 
is?

De P.v.d.A. heeft indertijd 'haar stem 
en haar krachtige steun gegeven aan 
datgene wat wij de ontbinding van het 
Koninkrijk der Nederlanden noemen. 
Het kost ons moeite dit jammervol ge
beuren aan te merken als een daad van 
„nationale allure” .

Maar, om op het soda-project terug 
te komen, het betreffende wetsontwerp 
droeg niet alleen de ondertekening van 
Minister Zijlstra, maar ook die van de 
socialistische Minister Van der Kieft. 
Valt deze nu ook onder het oordeel van 
Het Vrije Volk? •

Mr A. B. ROOSJEN

schijven .^ r i j f  riemen enz.

hl akt U  voor w snaren S P fJ tJ R S W iA . N » V .  JsLpeldoorn

.^ h l t i jd  R aak !
Tel. K 6760-2593

e z e r  s,
er staan belang
rijke aanbiedin
gen voor U op 
de advertentie
pagina’s!

N.V. W. J. SCHUILING’s
HANDELSONDERNEMING
BINNENHAVENWEG 20 — HENGELO 

Telef. K 5400—3029 (na 18 uur Dolden, K 5470—447)

171



NOG STEEDS HET MANDEMENT
Het gesprek en de strijd over het mandement der 

R.K. bisschoppen duurt nog steeds voort.
Vooral de organen van de Partij van de Arbeid roe

ren zich geducht. Het is te begrijpen. Het gaat om de 
„structuur” van deze partij. De gehouden Kaderdag en 
in het bijzonder de rede van Geert Ruygers heeft op
nieuw de pennen in beweging gebracht.
. En daarna is het besluit van het N.V.V. om de sa
menwerking in de Raad van Vakcentralen op te zeg
gen aanleiding geworden tot reacties uit allerlei 
kring.

De rede van Geert Ruygers w;as „een bewogen 
rede” , maar daarom nog geen overtuigende rede. Dat 
kon ook moeilijk, want de man van de Katholieke 
Werkgemeenschap in de Partij van de Arbeid weet 
nog niet wat hij doen zal. Hij en zijn geestverwanten 
wensen tijd voor beraad.

In het negatieve weet hij het wel.
Niet naar de K.V.P.

In zijn rede, die in extenso in „Het Vrije V olk” werd 
opgenomen, heeft hij gezegd:

„Eén ding staat vast en dat heb ik uitgesproken in het 
blad van onze Werkgemeenschap: een terugkeer naar 
de K.V.P. is er niet. Redelijker- en zedelijkerwijs kan 
van ons niet een stap worden verwacht, die lijnrecht 
tegen onze diepste overtuiging ingaat en waaruit we 
alleen maar nadeel zien groeien voor de geestelijke en 
politieke verhoudingen in ons land en voor de Kerk 
zelf.

Voor het overige staat onze beslissing nog open.”

Wat dan?
Aansluitende op deze woorden van Geert Ruygers 

schrijft het „Algem een Handelsblad” in „parlemen
taire notities” onder de titel „Katholiek Socialisme” : 

„In het zojuist verschenen nummer van het maand
blad „De Katholiek in de Partij van de Arbeid” schrijft 
dezdifde heer Ruygers een hoofdartikel onder de titel 
„Terug naar de K.V.P.?” Daarin betoogt hij o.a„ dat 
er veel kan gebeuren, maar dat de katholieken in de 
Partij van de Arbeid niet bereid zijn toe te treden tot 
„een plichtmatig staatkundig eenheidsfront” (de K.V.P. 
dus).

Dat is derhalve, zoals hij ook in Utrecht zei, niet mo
gelijk. Aan het slot van zijn artikel in genoemd 
maandblad laat hij dan echter volgen: „En ook als 
men weet, wat niet mogelijk is, blijven er andere mo
gelijkheden open, waaruit op de meest verantwoorde 
wijze een keuze zal moeten worden gedaan.”

Welke die „andere mogelijkheden” zijn, daar laat de 
heer Ruygers zich vooralsnog niet over uit. Het zal

thans echter voor ieder wel duidelijk zijn, dat één dier 
mogelijkheden stellig is de omzetting van de Katho
lieke Werkgemeenschap in de P.v.d.A. in een Katho
liek Socialistische Partij, die in haar politiek streven 
dan uiteraard ten nauwste zal aansluiten bij dat van 
de P.v.d.A.

Of de bisschoppen daar erg gelukkig mee zullen zijn, 
is de vraag. Maar het zal dan een partij van uitslui
tend rooms-katholieken zijn, waartegen bisschoppe
lijke maanwoorden ten behoeve van de „katholieke 
eenheid” even gemakkelijk zullen afstuiten als tegen 
de Katholiek Nationale Partij van de heer Welter” .

W ie nu eens wil weten, waar de „kern” van de 
kwestie ligt, moet „Vrij Nederland” lezen, waarin Jo- 
han W inkler zijn gezaghebbend woord spreekt. Van 
deze schrijver heeft ds J. J. Buskes Jr in een volgend 
nummer van dat blad het woord geschreven: „Roma 
locuta, causa finita! Johan W inkler heeft het gezegd 
en dus is de kous a f!”

Daarom zullen we de heer Winkler ook even aan 
het woord laten.

In zijn artikel „Het antwoord van Utrecht” schrijft 
hij o.m.:

„Laat men zich -durven confronteren met de kern 
van aller betoog.

Over die kern willen wij iets zeggen. Iets tot de 
Christenen van Nederland, die zich ten onrechte er
over verheugen, dat het mandement en zijn politieke 
gevolgen de P.v.d.A. in haar ontwikkeling zouden 
kunnen remmen.

„Juist daarom” , heeft de heer Ruygers in Utrecht 
uitgeroepen (de Volkskrant heeft deze passage in haar 
verslag aan haar lezers onthouden), juist daarom ook 
hebben wij, om des gewetens wil, gekozen voor de 
doorbraak, omdat wij uit ervaring weten, hoezeer po
litieke macht heeft gestaan als een scheidsmuur tus
sen de Kerk en de ziel van ons volk. En omdat wij het 
als een roeping hebben gezien om in Nederland het 
politieke en geestelijke klimaat te helpen scheppen, 
waarin de Kerk zo goed mogelijk vrij en onbelem
merd, haar zending kan vervullen.”

Hier ligt de kern. Minder nog dan het mandement 
zelf, zijn het de kwalijke reacties, die het bezig is te 
wekken, welke als een vernielende hagelbui dat kli- 

. maat dreigden te verstoren.
Denk aan de wonderlijke vreugde bij „Trouw” en 

bij de heer Ruppert van het CNV, door mr Burger 
misschien te fel, maar met onvergetelijk bijtende iro
nie als „wijwatergeuzen” gehoond.

Denk aan het gevaar van opkomend anti-papisme; 
hoe uitdrukkelijk heeft dr Drees zelf daar op het voet
spoor van minister Suurhoff ook voor gewaarschuwd; 
maar dat gevaar bestaat, wanneer de desillusie de 
katholieke kerk als bijwagen en geestelijk ornament 
van Romme’s KVP gaat beschouwen.
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Hier ligt de kern. Het gevestigde christendom kiest, 
verblind door de demonie van de organisatie en van 
het verenigingswezen, bezwijkend voor de machtsver- 
leiding, beangst voor de „afval” (gelooft het dan niet 
meer aan Christus’ belofte, dat de poorten der hel haar 
n i e t  zullen overweldigen?) voor het isolement” .

De heer Johan Winkler voelt zich geroepen iets te 
zeggen tegen de Christenen van Nederland, de „or
thodoxe” mijnheer Winkler, die eveneens in „ Vrij Ne
derland ”  naar aanleiding van het optreden van dr 
Billy Graham schreef:

„In het Stadion zat de kerkelijke achterban. Ik laat 
haar haar fundamentalisme, haar biblicistische, haar 
bloedtheologische (weer zo’n scheldwoord) geloof. Maar 
ik ontken, dat dit de prediking is, die de moderne van 
God en godsdienst vervreemde moderne mens behoeft. 
En verstaat.”

Mien moge over het optreden van Billy Graham 
denken zo men wil. Men kan er bezwaren tegen heb
ben. Maar te schrijven, zoals Johan Winkler het deed, 
was meer dan bar. Zijn schrijverij was zelfs ds Buskes 
te erg. En diezelfde heer W inkler meent, dat hij nu 
nog een boodschap heeft voor „de Christenen van 
Nederland” . Hij moet maar niet denken, .dat z i j n  
woorden veel invloed zullen hebben.

Wij, watergeuzen
In „Trouw”  is prompt een reactie gekomen op de 

uitlating van mr Burger. Het blad schreef:
„De heer Burger heeft ons Zaterdag als „slippe- 

dragers van Romme en als „wijwatergeuzen” aange- 
duid. Dit laatste grapje hebben wij als zodanig zeer 
gewaardeerd. En wij begrijpen ook goed, dat de P.v.d.A. 
ons gaarne in de functie van slippedragers van h a a r  
leidslieden ziet. Al is het niet in die woorden, wel met 
de strekking daarvan werd immers indertijd minister 
Zijlstra van P.v.d.A-zijde den volke aangeprezen. Maar 
dat is nu ook al weer voorbij, gelijk bij de behande
ling van het sodaproject bleek.

Groen van Prinsterer had tot lijfspreuk: Nemini me 
mancipavi: Ik ben niemands slippedrager. Daar hou
den wij het steeds op en daar zullen wij het in de toe
komst ook maar op houden.

Wij, watergeuzen, zijn nogal op onze onafhankelijk
heid gesteld.”

Wat doet de P.v.d.A.?
„De Volkskrant” stelde de vraag aan de orde, wat 

de Partij van de Arbeid zal doen als de leden van de 
Katholieke Werkgemeenschap de partij zullen ver
laten.

„De heer Ruygers vroeg vrijheid om naar geweten te 
mogen beslissen. Dat zou inhouden, dat de P.v.d.A, 
ook een besluit om heen te gaan zal respecteren. En 
zonder de heer Ruygers zou het weer weinig kies zijn 
tegenover voormalige katholieke partijgenoten om 
toch door te gaan met de strijd tegen het mandement.

Uit het overige deel van de kaderbijeenkomst moet 
echter de conclusie worden getrokken, dat het verzoek 
van de heer Ruygers om tijd voor beraad en vrijheid 
van beslissing in feite geen rol speelt. Los van deze 
beslissing heeft de P.v.d.A. de strijd al ingezet.

Tegen de bisschoppen in wil zij de katholieken be
wegen om toch voor „de doorbraak” te kiezen. De ar
gumenten, die door sprekers werden opgesomd, heb

ben wij in de afgelopen weken al herhaaldelijk weer
legd.” .........

Wij zijn overtuigde voorstanders van samenwerking 
met de P.v.d.A. Als de P.v.d.A. die samenwerking wil 
voortzetten, kan zij ons echter niet tegelijk nawijzen 
als ondemocratische elementen. Ook voor haar eigen 
kiezers slaat zij daarmee een zonderlinge figuur. Zou
den wij een kabinetscrisis betreuren, de katholieken 
vrezen een verkiezingsstrijd zeker niet.”

Onduidelijk
„De Maasbode”  heeft twee motieven ontdekt, waar

om de P.v.d.A. de samenwerking met de K.V.P. zou 
willen verbreken.

„Het eerste is wel, dat als de katholieken uit de
P.v.d.A. zouden treden, daarmee deze partij haar door- 
braakkarakter zou verliezen, zelfs als de protestantse 
werkgemeenschap zou blijven voortbestaan. Het lijkt 
ons verre van onwaarschijnlijk, dat dan het besluit 
zou worden genomen nieuwe verkiezingen te forceren, 
waarvan de voorbereidende campagne waarschijnlijk 
een fel anti-K.V.P.-karakter zou dragen en zelfs tame
lijk anti-katholiek zou kunnen blijken te zijn. Tot dus
verre is de P.v.d.A. als zodanig juist als doorbraak
partij dat zeker niet gew eest......

Even onduidelijk als wat de andere sprekers over de 
samenwerking zeiden, waren de uitlatingen van Ruy
gers. Zeker lijkt ons, dat hij van ganser harte aan de 
doorbraakgedachte van de P.v.d.A. verpand blijft, maar 
anderzijds is het, het blijkt duidelijk wat de bis
schoppen wensen. Het is voor hem en de anderen een 
zware strijd. Misschien is deze al beslist en was zijn 
rede een laatste getuigenis, met een hartekreet aan 
het slot. Maar als Ruygers en met 'hem de werkge
meenschap, een definitief besluit nemen, dan zal het 
in vrijheid zijn, in de vrijheid in gebondenheid.

Dat intussen de kaderdag van de P.v.d.A. de poli
tieke spanningen heeft verscherpt, is voor ieder evi
dent. We hopen, dat er spoedig van die zijde duidelij
ker woorden worden gesproken. Het zal de politieke 
zuiverheid ten goede komen.”

Storm op til
Volgens „Het Parool” is er storm op til. En die 

storm zou dan losbarsten, indien de bisschoppen nog 
één stap verder zouden gaan en het lidmaatschap van 
de P.v.d.A. voor de rooms-katholieken niet maar ont
raden, maar verboden zou worden. Die ene stap zou 
dan, naar het blad verwacht, het definitieve einde 
betekenen van het samengaan van de twee grootste 
partners in de huidige regering.

„Immers, wat voor democratische waarde zou een 
stem op de K.V.P. uitgebracht, kunnen hebben, wan
neer daarmee niet uitdrukking wordt gegeven aan in
stemming met de beginselen en het program van die 
partij, maar wanneer de kiezer door zijn stembiljet op 
de kerkelijk voorgeschreven manier in te vullen, enkel 
te kennen zou geven een trouw en gehoorzaam kind 
te zijn van de rooms-katholieke kerk?

Nog is het in Nederland niet zover, maar wij zijn 
er gevaarlijk dicht in de buurt. En het is goed dat de 
Partij van de Arbeid met voor wie het horen wil en 
zich niet zelf de oren toestopt, onmiskenbare duidelijk
heid heeft gezegd, dat zij niet bereid is regerings
verantwoordelijkheid te dragen te zamen met zulk een 
pseudo-partij.

Dat er uit de verklaring van het partijbestuur van 
de K.V.P. in het geheel niet blijkt van enig begrip voor
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deze achtergrond van de beroering, die het mandement 
in, maar ook ver buiten de P.v.d.A. heeft veroorzaakt, 
is wel bijzonder teleurstellend.”

Openheid
In een overzicht der socialistische grieven schrijft 

Prof. F. Duynstee in „De Maasbode” o.m.:
„Openheid en aandachtig gesprek zijn beide termen, 

welke in de geest van de doorbraak heel dikwijls en 
met grote instemming worden gehanteerd. Maar als 
men nu de Kaderdag te Utrecht overziet, dan moet 
men toch tot de conclusie komen, dat nauwelijks (wij 
laten de rede van de heer Ruygers buiten discussie), 
van enigerlei beweegredenen van het Episcopaat 
sprake is geweest. Integendeel: men zit dermate vast 
aan de specifieke doorbraak-methode, dat men dien
tengevolge in een hermetische afgeslotenheid verzeild 
blijkt te zijn geraakt voor alles wat zich voordoet bui
ten de toch altijd beperkte grenzen van één z.g. zui
ver politieke partij. Zodra men inderdaad zou kunnen 
komen tot openheid en aandachtig luisteren naar be
zwaren tegen de doorbraakmethode en naar de posi
tieve overwegingen van de Bisschoppelijke richtlijnen, 
dan zou men merken, dat het hier niet betreft een 
zaak van eigenlijke politieke strijd of een soort oor
logstoestand. Men zou wellicht zelfs merken, dat in 
velerlei opzichten die waarden, welke vele leden van 
de P.v.d.A. door middel van de doorbraak willen be
waren, ook door de Bisschoppen worden verdedigd, en 
dat de doorbraakmethode en de socialistische voor
onderstellingen ook voor deze zelfde leden van de
P.v.d.A. niet als de enig zaligmakende kunnen gelden.”

Vrijheid in gebondenheid
„De Maasbode” keert zich ook tegen de opvatting, 

dat de K.V.P. het mandement misbruikt om de 
grondslagen van ons vrije democratische staatsbestel 
te ondermijnen. En het blad schrijft dan:

„Over de diepere betekenis van het begrip democra
tie, evenals ook van het begrip vrijheid, is al heel wat 
getwist. Maar als het als een voordeel van de demo
cratie wordt beschouwd — en dat geschiedt nog steeds 
— dat er grote sterke partijen zijn om de regering te 
schragen, dan zou zelfs de P.v.d.A. het moeten toe
juichen, dat alle katholieken van Nederland, twee
vijfden der bevolking, zich in een machtig opgebouw
de partij met een stevig gefundeerd beginsel- en werk
program verenigen om aldus een der pijlers van een 
krachtig, doelbewust bewind te zijn.

Maar dan de kwestie van de vrijheid! Want vrijheid 
is een gewichtig element in de democratie. Over die 
vrijheid blijkt echter nogal enig verschil van meping te 
bestaan. Vrijheid wordt maar al te. vaak — en we vre
zen, dat dat op de kaderdag van Zaterdag te veel het 
geval was — ppgevat als mogelijkheid om, we zeggen 
het maar raak, maar dan toch ongehinderd een keuze 
te doen uit vele mogelijkheden. Wij, katholieken, aan
vaarden een dergelijke opvatting niet. Physiek kan 
men kiezen uit goed en kwaad; moreel heeft men de 
plicht met de vrije wil het goede te kiezen. Het goede 
kent'men echter door redenering en onder de argu
menten, welke doen besluiten, dat iets het goede is, 
nemen de adviezen van verantwoordelijke, goed inge
lichte, levenswijze raadgevers een uiterst belangrijke 
plaats in. Zo wordt het geweten gevormd en kan in 
volle vrijheid het goede worden gekozen, hoewel men 
physiek ook anders kan.

Zulke raadgevers nu zijn de bisschoppen. Zij duiden

de practische conclusie aan uit de doctrinaire stel
lingen; conclusies, welke elke katholiek overigens • ook 
zelf had kunnen trekken; zeer velen, de grootste 
meerderheid van de katholieken heeft ze trouwens 
sinds lang al zelf getrokken. De katholieken voelen zich 
niet in hun gewetensvrijheid beperkt; evenmin als een 
lid van de P.v.'d.A. als hem duidelijk wordt gemaakt, 
dat het voor hem onverantwoord zou zijn, zich bij de 
E.V.C. aan te sluiten. (Om misverstand te voorkomen, 
merken we op, dat we er niet aan denken P.v.d.A. en 
E.V.'C. op één lijn te stellen; in de verste verte niet). 
Vrijheid betekent allerminst ongebondenheid”.

Kerk en politiek
Een beschouwing van „Trouw ” over het mande

ment heeft nogal wat stof doen opwaaien. Mr Burger 
de fractievoorzitter van de P.v.d.A. in de Tweede Ka
mer, sprak zelfs van mensen, die „uit puur politieke 
overwegingen, hun eerstgeboorterecht zouden willen 
verkopen voor een schotel linzenmoes” .

Uiteraard liet „Trouw ” dat niet op zich zitten. In 
het verweer werd o.m. het volgende opgemerkt:

„Er zijn hier dus twee punten in het geding. In de 
eerste plaats wat wij van de Kerken en haar ambts
dragers zouden begeren. In de tweede plaats de waar
dering van onze houding t.o.v. het R.K. mandement.

Wat het eerste punt betreft, begeren wij niet, dat de 
Kerk zich zal verwikkelen in de gebrekkigheden van 
het politiek bedrijf. De Kerk late dat politiek bedrijf 

. maar aan de politieke partijen over. Maar zij zou, 
zonder de zelfstandigheid van de politieke partij aan 
te tasten, zeer wel oog kunnen hebben voor het feit, 
dat de hedendaagse situatie in Nederland en in West- 
Europa het van het grootste gewicht doet zijn, dat er 
Christelijke partijen zijn, die proberen de problemen 
van de huidige politieke wereld vanuit de Bijbel te 
benaderen.

En als zij daar oog voor heeft, dan zou dat ook best 
gezegd kunnen worden. Dan zou dat naar onze mening 
gezegd moeten worden.

En de Kerk zou er oog voor kunnen hebben, dat wat 
de wereld en de mensen ■—• zeker onze moderne wereld 
en zeker onze moderne mensen — op politiek en so
ciaal gebied beweegt in de diepste grondmotieven van 
godsdienstige of levensbeschouwelijke aard zijn. En zij 
zou kunnen en moeten overwegen, dat die motieven, 
die vaak lijnrecht tegenover elkaar staan, hoezeer zij 
somtijds op bepaalde punten tot gelijkheid van hande
len kunnen leiden, op andere punten, en dat zijn dan 
vaak juist de principieel zeer belangrijke punten, tot 
lijnrecht tegenover elkaar staande handelwijzen moe
ten leiden. Zij zou kunnen en moeten concluderen, dat, 
om hier de verhoudingen zuiver te houden, de zelf
standigheid van de Christelijke activiteit vereist is.

Wij vragen niet van de Kerk, dat zij — als met ge
sloten ogen — haar fiat geeft op de Christelijke poli
tieke en sociale activiteit. Maar wij vragen wel van 
haar, dat zij ■— met open ogen en gerust met critisch 
geopende ogen — zegt, dat wij toch beslist die zelf
standige Christelijke politiek en die Chr. sociale actie 
moeten hebben. En als de Kerk vindt, dat er dingen 
gebeuren, die verkeerd zijn, dat zij dan spreke.

Wij vragen niet om censuur van wie het anders doet 
en wij vragen geen blanco crediet voor de politiek 
van een bepaalde politieke partij, maar wij vragen wel 
de geestelijke ruggesteun van de Kerk en haar ambts
dragers voor het pogen van de Christelijke politieke en 
sociale actie,”
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Over het tweede punt, -n.1., dat „Trouw ” door een 
„lauw verweer” de Reformatie in het gezicht zou 
hebben geslagen, schrijft het blad:

„De Heren Burger en Stufkens miskennen daar
mede, dat wat zij g o e d  vinden, nl. de doorbraak, 
voor ons niet is een of ander politiek gebeuren, dat wij 
liever niet hebben, maar dat hier sprake is voor ons 
van een politiek feit, dat religieus gekwalificeerd is 
en dat wij religieus-politiek — juist gezien vanuit het 
standpunt van de Reformatie — een dwaling en een 
ramp achten.

Wij menen, dat de doorbraak — ondanks goede be
doelingen, die, wij als zodanig respecteren — in deze 
wereld van vandaag te kort doet aan de mogelijkhe
den, die er zijn om de geboden Gods voor het politieke 
en sociale leven te helpen doen gehoorzamen. En het 
is juist de Reformatie geweest, die het gebod Gods 
voor het ganse mensenleven centraal stelde.

Doordat de heer Stufkens dit punt anders stelt en 
geheel verwaarloost, concentreert hij zijn aandacht op 
de R.K. methode. En dan vindt hij ons te lapw- 

Maar wij hebben de methode afgewezen.
En op dit ogenblik is voor ons — in onze huidige 

situatie — de bedreiging van de doorbraak, die zich 
richt op o n z e  mensen van veel meer belang dan dat 
de R.K. kerk een o.i. verkeerde m e t h o d e  toepast 
niet op o n z e  m e n s e n ,  maar op h a a r  e i g e n  
l e d e n ,  die deze methode overigens v r i j w i l l i g  
aanvaarden. Zulks te meer wijl wat het mandement 
zakelijk beoogt, o.i. juist is.

Wij moeten dan ook het verwijt van de heren Burger 
en Stufkens afwijzen.

Wij hebben dus geen eerstgeboorterecht verkwanseld 
om politieke redenen en wij hebben de Reformatie geen 
zweepslag in het gezicht gegeven, maar wij hebben 
het Reformatorisch standpunt gehandhaafd tegenover 
de doorbraak-Christenen.”

Band met de hemel broodnodig
De voorzitter van het C.N.V., de heer M. Ruppert, 

is van oordeel, dat het advies van de R.K. bisschop
pen, dat een rooms-katholiek niet in het N.V.V. thuis 
behoort, juist is. In „De Gids”  schrijft hij o.m.:

„Hoe een Christen-mens zich thuis gevoelt in het 
huidige socialisme en hoe hij bijvoorbeeld regelmatig 
„Het Vrije Volk” kan lezen, is mij volstrekt een raad
sel. Problemen heeft men daar niet: Men weet niet al
leen alles, maar men weet ook alles beter.”

En hij besluit zijn artikel met de woorden:
„Wij besluiten met te zeggen, dat zo de vakbewe

ging het al ooit heeft kunnen stellen zonder een uit
gangspunt, een bron en een norm buiten de mens, dit 
vandaag in elk geval is uitgesloten.

Wij staan voor een bedreiging van de meest wezen
lijke waarden in mens en maatschappij.

En wij behoeven als vakbeweging, nodiger dan 
brood, de band met de hemel.

Moge die band in de Christelijke vakbeweging be
staan, niet slechts in naam, maar in werkelijkheid

Christelijk-Historisch geluid
In de „ Christelijk-Historische Nederlander”  heeft 

P. G(oudzwaard) een artikel geschreven over het bis
schoppelijk mandement.

Hij stelt de vraag: Gaat het ons iets aan? En hij 
schrijft dan:

„Hoe zullen wij als Protestanten en als leden van 
een confessionele partij over deze dingen denken? Is 
dit slechts een interne aangelegenheid, die alleen maar 
de Bisschoppen en de leden van de R.K. Kerk raakt?

We menen van niet. Hier ligt midden in ons volks
leven een boodschap van de Nederlandse Bisschoppen, 
die ver heenreikt over de grenzen van een kerk
gemeenschap. Deze boodschap snijdt in het vlees van 
onze Nederlandse volksgemeenschap en gaat ons dus 
zeer ter harte. In onze eigen C.'H.-kring is deze 
brochure genoemd „een kloek stuk” . Een andere stem 
heeft gezegd: we laten ons niet in beroering brengen.

Wij zijn van een andere mening. Wij voelen ons zeer 
verontrust door deze Bisschoppelijke boodschap. De 
consequentie is: alle Katholieken altijd en overal in 
eigen katholieke organisaties en verbanden. O, zeker 
— vanuit die verbanden samenwerken met anderen. 
Zo zeggen en willen de Bisschoppen het. Maar als 
Nederlanders samen het gesprek vo.eren en samen 
handelen in vrij en onderling verkeer — dat is on
mogelijk. De verdeling en verzuiling van ons volksle
ven is nu straf doorgetrokken. En hebben we iets be
grepen van de Christelijk-Historische beginselen, dan 
is juist die verzuiling en die opsplitsing ons een 
gruwel. Daarom zijn we verontrust. En verdrietig.”

Nadat een beschouwing is gegeven over de geeste
lijke achtergrond, stelt F. G. de vraag, wat de ge
volgen zullen zijn. Het antwoord?

„Niemand van ons zal zich de profetenmantel om
werpen. Maar als simpele broodetende profeten kun
nen we zeggen: de politieke gevolgen zullen, gering 
zijn. Meent de R.K. Kerk op deze wijze het doorbraak- 
gevaar te kunnen bezweren? Misschien, tijdelijk, is 
een kleine stemmenwinst te behalen. Uiteindelijk zal 
men met deze maatregelen geen geestelijke beweging 
kunnen tegengaan.........

De Bisschoppen hebben in het rustige vijvertje van 
het Nederlandse politieke leven, dat na de verkiezingen 

. van 1954 heerlijk lag te dromen in het zonnelicht, 
een steen geworpen. En de kringen in het water wor
den wijder en wijder. En wij zullen de ontwikkeling 
nauwkeurig gadeslaan. Maar tevens proeven wat er 
geestelijk tegen dit alles aantikt. Dit zal ons ook kun
nen behoeden om op het vriendelijke lokwoord van 
de Bisschoppen: dat natuurlijk de samenwerking met 
hen, die dezelfde Heer en Christus belijden, voor een 
Katholiek eerder en gemakkelijker zich voltrekt, al te 
gretig en al te vreugdevol bevestigend te antwoorden.

Eer het tegendeel is waar.”

Dit laatste had wel gemotiveerd mogen worden. 
Zo is het nogal duister. En is ook de C.H.-Unie niet 
bereid gebleken om internationaal de samenwerking 
met de Rooms-Katholieken te bevorderen? En dan 
die gruwelijke opsplitsing en verzuiling!

„De Maasbode” kwalificeerde het artikel van F. G. 
als anti-papistisch. Maar de heer F. G. verwerpt die 
kwalificatie.

„We moeten van het anti-papisme niets hebben”, zo 
lezen we in een volgend artikel in de „C.H.-Neder- 
lander” .

Trouwens, alle „anti’s verwerpen we. Van anti
papisme tot en met anti-doorbraak en anti-commu- 
nisme. Met dit negatieve gedoe- schieten we niets op.”

Erg duidelijk is dit niet, vooral niet van een schrij
ver, die nogal anti-communistische lectuur geschre
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ven heeft. En bovendien mag de vraag gesteld w or
den, of, als hij alle „anti’s” verwerpt, van anti-papisme 
tot en met anti-doorbraak en anti-communisme, of 
daartussen dan ook nog de anti-revolutionairen 
liggen.

Intussen mag de heer F. G. blij zijn, dat de ,,Nieuwe 
Rotterdamse Courant”  zijn geluid, een verheugend 
geluid uit de protestantse kring noemt. Het is een 
nóg beter geluid dan van de heer T. Cnossen in ons 
orgaan, dat naar de smaak van het liberale blad nog 
wat te voorzichtig was.

Overigens was te verwachten, dat de Nieuwe Rot
terdamse Courant haar na-oorlogse traditie zou voort
zetten en het N.Y.V. tegen de confessionele vakbon
den in hun bescherming zou nemen.

„Het besluit (van het N.V.V. om de samenwerking 
in de Raad van vakcentralen en in de bedrijfsunie te 
verbreken betekent een stap terug in de ontwikkeling 
van het sociale bestel in Nederland. Maar men zal het 
niet zo mogen zien, dat het N.V.V. die stap heeft ge- 
gezet. Het besluit van het N.V.V. is een onderdeel, een 
reactie, die zou zijn uitgebleven als de actie er niet 
was geweest. De stap terug wordt gevormd door de 
actie en reactie samen.”

Ongegronde verwachtingen
De verklaring van het N.V.V. en de radio-rede van 

de N.V.V.-voorzitter Oosterhuis, hebben ook nogal 
wat commentaar uitgelokt.

De voorzitter van het C.N.V., de heer M. Ruppert, 
maakte aanmerking op de passage in het radiobetoog 
van Oosterhuis, dat de samenwerking tussen de drie 
vakcentralen haar ontstaan dankt aan het in de oor
log gezamenlijk doorgestane leed en hij zeide o.m.: 

„De heer Oosterhuis heeft zich op dit punt ver
gist. Het Nederlandse volk heeft inderdaad veel leed 
doorstaan, maar van een tezamen met het N.V.V. door
staan leed is geen sprake. De Christelijke vakbewe

ging heeft in het uur van de nood, op 25 Juli 1941, 
toen zij onder commissariaat van Woudenberg werd 
geplaatst, niets ervaren van solidariteit. Het volstrekte 
tegendeel is het geval.”

„De Rotterdammer”  schreef naar aanleiding van de 
uitlatingen van de N.V.V.-voorzitter:

„Daar is allereerst het beroep, dat gedaan wordt op 
de bezettingstijd. Indertijd de P.v.d.A. in zijn kader- 
vergadering en nu weer het N.V.V. in zijn verklaring 
en de heer Oosterhuis in zijn radiorede wekken de 
voorstelling, als zou de eenheid in het verzet tegen de 
Duitsers mede geleid hebben tot de nagenoeg algemene 
opvatting, dat er na de oorlog ook eenheid zou moeten 
zijn, die in de politiek zou resulteren in de P.v.d.A. en 
in het sociale leven in het N.V.V.

De vraag mag gesteld worden: waaraan is die ver
wachting ontleend? Nemen wij het terrein van de vak
beweging, dat door het eenzijdig optreden van het 
N.V.V. thans in discussie is, dan moet het ook de hui
dige N.V.V.-leiders toch bekend zijn, dat drie achter
eenvolgende voorstellen van de heer Kupers in het 
ondergronds overleg zijn afgewezen. Het eerste was: 
zonder meer een eenheidsorganisatie. Het tweede een 
eenheidsorganisatie voor de vakbelangen en daar
onder „bezinningsorganisatie” yoor wat men van 
N.V.V.-zijde noemde „culturele aangelegenheden”. Het 
derde was een federatie van drie vakcentralen, waar
bij het federatiebestuur de beslissende instantie zou 
zijn. Eerst een Raad van Vakcentralen kon instem
ming vinden.

Wij zwijgen er thans over, dat bijv. het C.N.V. on
dergronds volledig heeft voortgeleefd, terwijl de 
N.V.V.-bestuurders zeker in de eerste tijd op hun post 
bleven, zolang ze niet ontslagen werden en dat er een 
aantal is geweest, dat als commissaris van de heer 
Woudenberg de-Christelijke bonden heeft geliquideerd. 
We zwijgen ook over andere dingen, die toen zeer 
pijnlijk waren voor de mannen der Christelijke vak
beweging. Maar één ding is zeker: juist de geschiede
nis van de bezettingstijd heeft de waarde van een prin
cipiële grondslag voor een vakbeweging bewezen.”
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W A A R  D R  K U Y P E R  W O O N D E
M R  K . G R O E N

Waar Groen van Prinsterer woonde
In zijn werk Mr. G. Groen van Prinsterer in zijne omgeving 

(uitgekomen in 1908 bij A. W. Sijthoff’s uitgevers-mij te 
Leiden) verschaft Mr T. de Vries ook uitvoerige gegevens 
omtrent de achtereenvolgende huizen, waarin Mr Groen van 
Prinsterer heeft gewoond. Geboren op Vreugde en Rust, onder 
Voorburg, had deze daar — afgezien van zijn verblijf in Lei
den op studie — des zomers zijn domicilie tot hij trouwde: na 
zijn huwelijk in 1828 woonde hij een jaar in Brussel en ver
volgens van 1829 tot 1832 aan de Korte Voorhout in het huis, 
thans genummerd 60; daarop verhuisde hij naar het Plein op 
de hoek van de Lange Houtstraat, welk pand ten offer is ge
vallen aan de bouw van de Witte Sociëteit; en sinds 1838, na 
zijns vaders dood, woonde hij tot zijn eigen dood in 1876 
afwisselend in het vaderlijk winterverblijf aan de Korte Vij
verberg no 3 — in welk huis, voorzien van inscripties in de 
gevel ter herinnering aan Mr Groen van Prinsterer en zijn 
vrouw, thans het Kabinet der Koningin is gevestigd —, en —- 
des zomers — van 1845 tot 1870 op Oud-Wassenaar (heel wat 
aristocratischer dan het pronkerige geval dat er nadien is 
verrezen) en sinds 1871 op Blankenburg, eveneens onder 
Wassenaar. Van al deze behuizingen geeft Mr De Vries af
beeldingen en hij weet er allerlei bijzonderheden over te ver
tellen.

Onder ons gewoond
Heeft het verzamelen en het mededelen van zulke gegevens 

nut? Ik meen van ja. Groen en Kuyper waren evenmin als 
de nog levende Schouten en de ons eerst 10 jaren geleden 
ontvallen Colijn, abstracte wezens, maar mensen van vlees 
en bloed, die onder ons hebben gewoond en zich hebben be
wogen. Een tekening van hun omgeving kan er toe mede
werken, dat ze voor ons niet een soort mythische wezens wor
den, maar .bloedwarme, levende strijders van een en dezelfde 
strijd, welke ook wij hebben te voeren, voor ons blijven.

Daarom waag ik het, hier enige mededelingen te doen over 
de huizen, waarin Dr. Kuyper achtereenvolgens verblijf heeft 
gehad. Daar komt nog bij, dat diens laatste huis ook na zijn 
dood van bijzondere betekenis is gebleven voor onze partij. 
Tezamen met het er naast gelegen pand verleent het immers 
huisvesting aan de Kuyperstichting en aan het bureau van het 
Centraal Comité van Antirevolutionaire Kiesverenigingen.

Maassluis
Te Maassluis werd de latere staatsman geboren op 29 Oc- 

tober 1837 in het huis, waarin zijn ouders Ds J. F. Kuyper 
en diens echtgenote H. Huber zich in 1834, komende van 
Geervliet, hadden gevestigd. Dit huis stond toen bekend als 
Wijk I, no 11. Het is reeds jaren geleden afgebroken, en op 
de plaats ervan staat thans een vergaderlokaal van het Leger 
des Heils, Dr Kuyperkade (vroeger Zuidvliet) no 11.

In 1906 stond Dr Kuyper’s geboortehuis er nog. Er bestaat 
een bekende foto, waarop hij zich in dat jaar met twee van 
zijn dochters voor dat huis liet afbeelden ter gelegenheid van 
de opening der Dr A. Kuyperschool te Maassluis.

Op 17 Mei 1839 verhuisde het gezin naar de Noordvliet, 
Wijk F, no 118, eveneens te Maassluis. Ook dit huis is afge
broken. Op de plaats staat thans een pastorie der Gerefor
meerde Kerk, Noordvliet no 33.

Middelburg
10 April 1841 vertrok het gezin van Ds Kuyper naar Mid

delburg. De jonge Abraham was toen dus nog geen 3% jaar

oud. Niettemin kan Maassluis er trots op blijven, de geboorte
plaats van de staatsman te zijn.

In Middelburg woonde de familie tot de zomer van 1849, 
vermoedelijk- steeds in hetzelfde huis, aan de Rotterdamse- 
kade, ongeveer op de plaats waar nu no 35 is. Het vroegere 
huis is verbrand.

Leiden
Ruim 11 y2 jaar oud was Abraham, toen zijn vader te Lei

den predikant werd en er op 6  Juli 1849 zijn intrede deed. Hij 
vestigde zich aan de Hoogewoerd, wijk 3, buurt 6 , perceelnr 
315; dit is tegenwoordig het perceel Hoogewoerd 175, thans 
bevattende 13 kamers, 2 grote keukens, zolder en portaal, 
met een tuin, welke zich toenmaals uitstrekte tot het Leven- 
daal en de 4e Binnenvestgracht.

Ds Kuyper kocht het voor ƒ 2.000,—. Het had geruime tijd 
leeg gestaan: er was geen koper voor te vinden, daar het de 
naam had een ,,spookhuis” te zijn, wellicht omdat het op een 
saai en donker gedeelte van de Hoogewoerd staat. De koop
prijs leende Ds Kuyper, maar kon hij later af.betalen uit de 
even grote opbrengst van de verkoop van drie zogenaamde 
„witjes” 1) welke zich in de benedenvoorkamer naast en 
tegenover de antieke schouw bevonden. Deze beneden-voorr 
kamer was de studeerkamer van de student, Abraham Kuy
per, toen hij aan de universiteit in zijn woonplaats studeerde. 
Men ziet die dus op de foto.

Beesd
Toen kwam het ogenblik, waarop Dr Kuyper het ouderlijk 

huis verliet. Beroepen te Beesd vertrok hij op 13 Augustus 1

1) Z o  g en oem d  naar de laat-17e eeu w se  sch ild e r  J a co b  d e  W it. D e 
o f f ic ië le  naam  is  grisa illes  dat z ijn  in  g r ijs -w it  g esch ild erd e  
im ita ties  va n  basre lië fs . In  dp 19e ee u w  b eston d  v o o r  deze  „n a 
m a a k ”  v e e l b e lan gste llin g  en w e r d e n  er h o g e  p r ijze n  v o o r  b eta a ld .
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1863 als gehuwd man daarheen en nam hij tezamen met zijn 
echtgenote Johanna Hendrika Schaaij zijn intrek in de Her
vormde pastorie, toen plaatselijk gemerkt B 48 k, thans 
B 104. Ruim vier jaren bewoonde hij dit voorbeeld van een 
landelijke predikantswoning, waar hem zijn zoons Herman 
Huber (de latere hoogleraar) en Jan Frederik Hendrik wer
den geboren. Officieel op 4 November 1867 vertrok hij naar 
Utrecht.

Utrecht
In de Domstad was Dr Kuyper, toen nog geen 30 jaar oud, 

op 17 Juni 1867 beroepen; 28 Juni gaf hij bericht van aan
neming van het beroep. 30 October betrok hij het huis Catha- 
rijnekade C 760, thans no 4, naast het hoekhuis van de Lange 
Koestraat. 1 Mei 1869 verhuisde hij naar Oudegracht B 2, 
thans no 215, bij de Hamburgerbrug.

Eerste Amsterdamse periode
6  Maart 1870, nog geen 2% jaar na zijn komst naar 

Utrecht, nam Dr Kuyper het op 12 Februari op hem uitge
brachte beroep naar Amsterdam aan; 31 Juli 1870 preekte 
hij afscheid in de Dom. Intussen werd hij eerst op 5 Septem
ber officieel in het Amsterdamse bevolkingsregister inge
schreven, en wel op het adres Keizersgracht SS (dat was toen 
de buurtaanduiding) 393, thans no 72 huis. In dit niet meer 
bestaande huis — het huidige pand dateert van 1874 — is de 
arbeid voor De Standaard aangevangen. Zijn dochter Hen- 
riëtte Sophia Suzanna en zijn zoon Abraham werden er ge
boren.

9 Mei 1873 schrijft Kuyper aan Mr Groen van Prinsterer:
„ ...... Ik zit midden in mijn verhuisdrukten. Een uitnemend,
ruim huis, mêe door uwe liefde mij beschikt.......” (Brief
wisseling van Mr. G. Groen van Prinsterer met Dr. A. Kuy
per 1864—1876, bewerkt door Dr A. Goslinga, Kampen, 1937, 
blz. 226).:

Op initiatief van de Amsterdamse notaris en ouderling G. 
Ruys hadden vrienden, onder wie ook Groen, hem ter gelegen
heid van zijn vijfendertigste verjaardag op 29 October 1872 
het huis Ygracht U 28, thans Prins Hendrikkade 183, ge
schonken. Kuyper heeft in zijn leven vele, waaronder kostbare, 
geschenken ontvangen; de Kuyperstichting bewaart ze; maar 
dit huis zal toch in geld uitgedrukt wel het kostbaarste zijn 
geweest.

De Safierberg stond er in de gevel. Nadat hij het met zijn 
gezin betrokken had, preekte Dr Kuyper op 18 Augustus 1873 
in de Nieuwe Kerk over Jesaja 44 : 11: Ik zal U op saffieren 
grondvesten. Onder de titel Ons Huis werd deze leerrede ook 
uitgegeven. De luxe editie, waarin een door de prediker zelf 
onder datum van 24 October 1873 getekende opdracht was 
opgenomen, zond hij aan de schenkers.

Den Haag en Amsterdam
Lang heeft Dr Kuyper niet in zijn eigen huis gewoond. 21 

Januari 1874 werd hij tot lid der Tweede Kamer voor Gouda 
gekozen, 10 Februari aanvaardde hij deze benoeming, 13 
Maart werd hij als lid der Kamer toegelaten. (Vgl. Groen- 
Jüuyper-correspondentie, blzz. 274/5, 285, 293).

In de winter 1874/5 trok het gezin Kuyper in verband daar
mede naar 's-Gravenhage, waar het woonde op een bovenhuis 
aan de Nieuwe Schoolstraat no 7. Daar werd op 6  Maart 1874 
zijn dochter Johanna Hendrika geboren. Het officiële domi
cilie bleef in Amsterdam, waar des zomers de Safierberg 
weer werd betrokken. Voor de winter 1875/6 was het boven
huis Koninginnegracht 1 te ’s-Gravenhage gehuurd.

Nice
Maar..........Reeds lang had (zijn) gezondheid te wenschen

overgelaten, en in het vroege voorjaar van 1876 kwam, onder 
den vereenigden druk van de inspanning en teleurstelling van 
het Kamer-leven en de toenemende moeilijkhed van den zich 
snel ontwikkelenden kerkdijken strijd in de Amsterdamsche
gemeente......  de lang-gevreesde instorting. Vooral door het
cordaat optreden van Kruyti), die hem in deze dagen met 
groote toewijding ter zijde stond, werd een snel besluit geno
men, en werd Kuyper een langdurig verlof tot herstel van 
gezondheid mogelijk gemaakt. In de eerste dagen van Fe
bruari 1876 vertrok hij naar het Zuiden.” (Groen-Kuyper- 
correspondentie, blz. 355, nt 3). De Safierberg werd verkocht 
en het gezin Kuyper ging voor geruime tijd in Nice wonen, 
vanwaar het eerst na Groen’s dood, in 1877 terugkeerde; 
Dr Kuyper’s enige nog levende dochter Catharina Maria 
Eunice werd er 30 November 1876 geboren.

Terug naar Den Haag
Van het ‘huis Koninginnegracht no 1 — waar het naast de 

vermaarde schilder Josef Israëls woonde — verhuisde het 
gezin Kuyper in 1877 naar Bezuidenhout 65, „een ruim en 
breed, maar niet hoog huis, met grooten tuin” , vóór 1922 ge
sloopt. Daar werd de jongste zoon Guillaume in 1878 geboren.

Als hoogleraar terug naar Amsterdam
Nadat Dr Kuyper in September 1879 tot hoogleraar aan de 

nog te openen Vrije Universiteit was benoemd, werd het gezin 
op 29 October 1879 uit het bevolkingsregister van ’s-Graven
hage afgeschreven naar Amsterdam, naar het adres Prins 
Hendrikkade 121. Eerst op 6 December 1879 werd het in het 
Amsterdamse bevolkingsregister ingeschreven op het adres 
Prins Hendrikkade 139.

De verhuizing voltrok zich onder dramatische omstandig
heden. Zij had uitgesteld moeten worden, omdat vrijwel het 
gehele gezin roodvonk had. Maar de eigenaar van het te ver
laten huis wilde na enige tijd niet langer uitstel geven en de 
familie moest met haar hebben en houden in twee turfsche
pen, voorzien van grote plakkaten „Besmettelijke ziekte. 
Roodvonk” naar Amsterdam worden verhuisd. Daar moest zij 
in de schuit voor de wal blijven totdat, door bemiddeling van 
de heer Hovy, verlof was verkregen, het huis te betrekken.

1) J . H.- K ru y t  w a s  to e n  d ire cte u r-u itg e v e r  va n  D e  S tandaard . D e 
eerste  d ru k  va n  Ons P rog ra m , m e t b ijla gen , k w a m  bij h e m  uit.

Pastorie te Beesd
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Men keerde niet terug in de woning van vóór de Haagse 
periode; deze was immers verkocht. Reeds op 1 Juli 1880 
verhuisde 'het gezin opnieuw, nu naar Prins Hendrikkade 173, 
,,een ruim, mooi huis in een oud stadsdeel” , aldus Rullman, 
die er aan toevoegt: „Hierin heeft Dr Kuyper het heste deel 
van zijn leven doorgebracht.”

Het huis Prins Hendrikkade 173 werd 9 October 1900 ver
wisseld voor het adres Keizersgracht 164 huis, naast de Vrije 
Universiteit. Reeds lang maakt dit huis deel uit van het 
complex gebouwen, dat de V.U. thans aan de Keizersgracht 
in gebruik heeft. In de grote juridische collegezaal waart 
Kuypers geest als het ware nog rond.

Opnieuw Hagenaar
Prof. Kuyper is niet lang de buurman van zijn schepping 

geweest. Toen hij in 1901 minister van Binnenlandse Zaken 
en voorzitter van de ministerraad werd, verhuisde hij met 
ingang van 1 October 1901 opnieuw naar ’s-Gravenhage, thans 
naar het welbekende adres Kanaalstraat, na zijn verscheiden 
herdoopt in Dr Kuyperstraat, no 5. Daar woonde hij tot zijn 
dood op 8  November 1920.

Sinds 1894 was Dr Kuyper weer lid van de Tweede Kamer. 
De Haagse adresboeken voor 1896-7 en 1898-9 vermelden hem 
op het adres Heerenstraat 4. Daar was een cuisinier-patissier, 
later ook vermeld als restaurateur, gevestigd, bij wie Dr 
Kuyper dan vermoedelijk een pied è, terre zal hebben gehad. 
Prof. Anema vermeldt voor omstreeks 1897, dat Dr Kuyper 
toen kamers had op het Plein recht tegenover de Witte So
ciëteit. Dat moet dan op een ander adres in dezelfde buurt 
zijn geweest. In beide gevallen waren de kamers intussen vlak 
bij het Binnenhof.

Het Kuyperhuis
Over het pand Kanaalstraat 5 zal thans wat uitvoeriger 

worden gehandeld.
In 1864 stond in de Laan van Roos en Doorn — een dwars

weg van de toenmalige Kanaalstraat tussen de Hooigracht 
en de Koninginnegracht — de Princessebleekerij. Daarbij 
behoorde o.a. het grootste deel van het toen als bleekveld 
gebruikte terrein tussen de Hooigracht en de Laan van Roos 
en Doorn, waarop thans de panden Dr Kuyperstraat 1, 3 en 5 
en Hooigracht 1 -3  staan.

In genoemd jaar verkocht de eigenaar van genoemde blee-

kerij, de heer P. Hulselman, zijn terrein en opstallen in kavels 
aan een vijftal gegadigden. Voor ons is van belang, dat het 
kavel op de hoek van de Kanaalstraat en de Daan van Roos 
en Doorn werd verkocht aan een zekere architect S. J. de 
Vletter, en het naastgelegen kavel aan Vrouwe S. F. S. Du- 
monceau geb. burggravin De Forestier, echtgenote van de 
toenmalige kapitein-adjudant des Konings, Jhr Ch. H. F. 
Dumonceau. Het kavel op de hoek van de Hooigracht werd 
gekocht door de heer J. M. L. van Bronkhorst, kamerheer van 
de Koning. Volgens de koopacte mochten op de beide laatst
genoemde percelen nimmer stallen of woningen voor arbei
ders of minvermogenden worden gebouwd. De koopprijzen der 
drie genoemde kavels bedroegen resp. ƒ 3.000,—, ƒ 4.000,— en 
ƒ 4.000,—.

Dé architect De Vletter, die bij de twee niet hemzelf be
treffende vorenbedoelde verkopen als gemachtigde der ko
pers optrad, vormde kennelijk een combinatie met de timmer- 
man-aannemer A. J. Raasveldt. In de eerstvolgende maanden 
verwierven zij nog een tweetal kleine perceeltjes ter afzon
dering van hun nieuwe bezit.

Daarna verkochten zij het aldus afgeronde kavel op de hoek 
van de Kanaalstraat en de Laan van Roos en Doorn op 27 
Mei 1864 aan Jhr Mr Jan Karei Jacob de Jonge, toenmaals 
commies-griffier bij de Eerste Kamer der Staten-Generaal. 
De koopprijs bedroeg toen ook voor dit perceel ƒ 4.000,—.

Evenals de kopers der beide andere kavels op het hunne 
liet Jhr De Jonge op zijn perceel een woonhuis bouwen, ver
moedelijk wel door de combinatie De Vletter-Raasveldt. De 
drie woonhuizen vormen één blok, waarvan het middelste 
(no 3) wat royaler is.

Nadat Jhr De Jonge, later griffier der Eerste Kamer, in of 
omstreeks 1880 was overleden, verkochten zijn erven op 6

November 1894 het pand Kanaalstraat 5, met een koetshuis 
aan de Laan van Roos en Doorn, voor ƒ 34.000,— aan 
Dr Abraham Bredius, directeur van het Koninklijk Kabinet 
van Schilderijen (Mauritshuis).

Deze was eigenaar, toen Dr Kuyper het huis in 1901 be
trok.

Kort nadat Dr Kuyper was overleden, werd het pand, zon
der het koetshuis, op 17 Januari 1920, voor ƒ 50.000,— door 
Dr Bredius verkocht aan de heer Hendrikus Colijn, gedele
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geerd lid van de Raad van Beheer van de Bataafsche Petro
leum Maatschappij, oud-minister van Oorlog.

Voor dezelfde prijs — met gesloten beurzen voldaan, daar 
de heer Colijn het bedrag van de koopprijs aan haar schonk — 
verkocht deze het pand op 20 April 1921 aan de Doctor Abra
ham Kuyperstichting. Behalve de verkoper, in deze akte aan
geduid als directeur van de Koninklijke Petroleum Maatschap
pij en oud-minister van Oorlog, compareerden de heren A. W.
P. Idenburg, Mr H. Bijleveld, J. J. C. van Dijk, P. H. de 
Monté Ver Loren, Mr V. H. Rutgers en Mr J. A. de Wilde, 
die met de verkoper de voorlopige commissie van beheer der 
stichting vormden. Behalve Mr De Wilde zijn ze ons thans 
allen ontvallen.

Dr Kuyperstraat 3
Het aan Vrouwe Dumonceau verkochte kavel van het oude 

bleekveld met het er op gebouwde huis werd in 1920 toe
gescheiden aan Joseph Henri Felix graaf Du Monceau, 
luitenant-kolonel b.d. en opper-ceremoniemeester van H.M. de 
Koningin, die het dezelfde dag verkocht, voor niet minder dan 
ƒ70.000,—. De koopster verkreeg er een eerste en een tweede 
hypotheek op. Zij bleef al heel spoedig in gebreke met de be
taling van rente en aflossing en in 1922 werd de eerste hypo
theek geëxecuteerd, waarbij het pand niet meer dan 
ƒ 43.000,— opbracht, juist even voldoende om de eerste hypo- 
theekhoudster, het Pensioenfonds der Staatsspoorwegen, te 
voldoen. De koopster, de N.V. Maatschappij tot Exploitatie 
van Onroerende Goederen „Beperkt Bezit” te Leiden, ver
kocht het in 1922 aan de Vaderlandsche Hypotheekbank, voor 
ƒ 50.000,—, en deze op haar beurt aan de Kuyperstichting, op 
13 Januari' 1927, voor ƒ 31.000,—. De na-oorlogse ontwikke
ling weerspiegelt zich in deze daling van de prijs tot minder 
dan de helft wel duidelijk.

Op de parterre van het in 1927 verworven pand werd de 
bibliotheek der Kuyperstichting ondergebracht. Ook het 
bureau van het Centraal Comité vond er een plaats. De 
overige verdiepingen werden verhuurd. Op de duur werd een 
deel der eerste verdieping in eigen gebruik genomen.

Na 1945
De bezetting bracht wijziging. Met de Anti-revolutionaire 

Partij werd ook de Doctor Abraham Kuyperstichting op last 
van de bezetter in liquidatie gebracht. De liquidateur verkocht 
op 19 Augustus 1942 de beide panden tezamen voor ƒ 65.000,— 
aan de Staat der Nederlanden, t.w. het Departement van 
Volksvoorlichting en Kunsten. Van een „Zentralstelle für 
Terror und Hetze gegeven Deutschland” , zoals de Kuyperstich
ting van Duitse zijde eens was benaamd, werd het gebouw 
nu een „Zentralstelle” voor propaganda ten behoeve van de 
nieuwe orde!

Nadat bij besluit van het Nederlands Beheersinstituut van 
26 Augustus 1946 de opheffing en het in-liquidatie-treden 
der stichting met terugwerkende kracht was ongedaan ge
maakt, constateerden de Staat en de stichting bij akte van 
26 Mei 1948, dat de koopovereenkomst van 1942 als nietig 
moest worden beschouwd en dat de eigendomsrechten der 
stichting niet waren verloren gegaan.

Verbouwing
Geleidelijk aan zijn de gebouwen na 1945 opnieuw in een 

goede., staat van onderhoud gebracht en de kroon is op het 
werk gezet door een in de afgelopen winter tot stand ge
brachte verbouwing. In de beide sous-terrains werd een aantal 
doorbraken tot stand gebracht, zodat deze geschikt werden 
tot het opstellen van vrijwel de gehele bibliotheek, en dat wel 
onder handbereik zonder dat gebruik behoeft te worden ge

maakt van een trapje. Een boekenlift naar de expeditie op 
de parterre werd aangebracht.

Alleen de theologische bibliotheek — in de Kuyperkamers 
—, de Colijn-bibliotheek — • voor het overgrote deel in de 
nieuwe kamer van de bibliothecaris — en de handbibliotheek 
staan thans nog afzonderlijk opgesteld.

Uitbreiding der bibliotheek kan nu nog vijftig jaar worden 
opgevangen in plaats van, zoals bij de vroegere toestand, niet 
langer meer dan een jaar of zeven.

Drie grote, fraaie kamers op de parterre van no 3 werden 
tot kantoorlokaliteit ingericht. Al het personeel der Kuyper
stichting kon zo op de parterre der beide panden in elkanders 
onmiddellijke nabijheid worden gehuisvest.

Dit alles komt dus de efficiency van het werk zeer ten 
goede.

Een vijftal andere kamers kon worden ontruimd en ver
huurd, waardoor dus meer inkomsten uit de gebouwen wor
den getrokken.

Sinds de bevrijding heeft het Centraal Comité de helft van 
de eerste verdieping van no 3 in gebruik, alsmede sinds enige 
tijd een tweetal archiefruimten op de zolder van no 5.

Zo voerde ik U langs Kuyper’s huizen en deels ook er door. 
De aldus verkregen indruk kan slechts oppervlakkig zijn. 
Wie wil weten hoe Kuyper in zijn onderscheidene woningen 
leefde en werkte en hoe de sfeer er was, die raadplege werken 
als Rullmann’s Levensschets, de Herinneringen.van de Oude 
Garde, het in 1921 bij Bosch te Baarn verschenen uitgaafje 
Het Kuyperhuis e.d.

In Kuyper’s laatste huis is er nog- veel dat aan hem herin
nert: zijn boeken, vele geschenken welke hij ontving, stukken 
van zijn hand, de inrichting van zijn studeerkamer (althans 
zoals die „zou hebben kunnen zijn geweest” ). Wie er belang
stelling voor heeft, vrage eens een gelegenheid voor bezoek 
aan. Moge Kuyper’s geest hem dan tegemoettreden en be
zielen!

Verantwoording
M A A S S L U IS . D e  m eeste  g eg even s  w erd en  verstrek t d o o r  de  g e -  

m een te -a rch iva ris , d e  h e e r  D . va n  B aa ien . Z ie  v e r d e r  o o k  Ds J. C. 
R u llm ann , A b ra h a m  K u y p e r . E en leven ssch ets , b lz . 3. In dat w e rk  is 
een  fo to  van  h et geb oorteh u is  op gen om en .

M ID D E L B U R G . D e g eg even s  d a n k  ik  aan d e  scrib a  v a n  de  H e r
v o rm d e  g e m een te  a ldaar. Z o w e l de  b u rg e r lijk e  als d e  k e rk e lijk e  
a rch iev en  z ijn  in  1940 verbran d .

LE ID E N . G egeven s  w e rd e n  versch a ft  d o o r  de gem een te -a rch iv a ris  
M r R . van  R o ije n , te rw ijl de secretaris  der C entra le  A .R . K ie s v e r 
en ig in g  te r  p laa tse  m ed ed e lin g en  van  de h u id ig e  b e w o n e r  van  het 
hu is, de  h eer  M arck , d o o rg a f. D e  fo to  w e rd  in  op d ra ch t der C entra le 
K ie sv e re n ig in g  verv a a rd ig d  d o o r  de fo to g ra a f V an  der M eij aldaar.

B EE SD . D e  g eg even s  verstrek te  h et gem een teb estu u r; h et c lich é  
va n  de  fo to  van  de pastorie , o p gen om en  in h et K u y p e rg e d e n k b o e k  
va n  1937, stelde U itgeversm ij J. H . K o k  N .V . ter b esch ik k in g .

U T R E C H T . D e geg even s  on tleen  ik, d o o r  b e m id d e lin g  va n  de g e 
m e e n te -a rch iv a r is  M r J. W . C. va n  C am pen, aan een  b e la n gw ek k en d  
op ste l v a n  onze geestverw an t, am btenaar b ij h et U trech tse  g e m een te 
a rch ie f, G . va n  K la veren  P zn  in h e t  M aan d b lad  van  ,,O u d -U trech t” 
12e j g  n os  11 en 12 (1 N ov em b er  en 1 D ece m b e r  1937) b lz . 92 v .v . 
en  102 v .v ., o v e r : D r A . K u yp ers  U trech tse  ja re n , w a a rin  h ee l w at 
o v e r  z ijn  a rbe id  in  d ie  stad w o rd t  m ed e g e d e e ld ; bij het artik el 
b eh oren  tw e e  f o t o ’s.

A M S T E R D A M . F o to ’s va n  de  hu izen , w a a rin  D r K u y p e r  h ier h ee ft  
g ew oon d , w erd en  in op d ra ch t va n  d e  C entra le K iesveren ig in g  g e 
m aak t d o o r  d e  h e e r  C. R ot te  B aarn . G e g even s  om tren t de  adressen  
w e rd e n  on tva n gen  van  d e  gem e e n te -se cre ta r ie  en o ver igen s  on tleen d  
aan de K u y p e rb ib lio g ra fie  d o o r  D s  J. C. R u llm ann , d l I, blz. 171 v .v ., 
aan d iens reed s  v e rm e ld e  L even ssch ets , b lz. 108, a lsm ed e aan H e r
in n er in gen  van  d e  O ude G arde, b lzz . 36, 47 51, 53, 54, 55.

’s -G R A V E N H A G E . G egeven s  w e rd e n  verstrek t  d o o r  de g em een te 
arch ivaris, de  h eer  H. M . M en son id es  en over igen s  on tleend  aan de 
L even ssch ets  d oor  Ds R u llm ann , b lz. 103, en aan H erin n erin gen  van 
de O ude G arde, b lzz. 49, 52, 53, 171.

Nederlands fijnste margarine is en blijft

ZOETERMEER’S ROEM
Firma Gebr. v. d. Spek -  Zoetermeer
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Het gebouw der Dr Kuyperstichting. Links is het voormalige woonhuis van Dr Kuyper.



R edactie: Dr A . V eerm an, Sj. Jonker, J. W . Ooms, G. J. H. G riffioen . 
R edactie-adres: D r K uyperstraat 3, ’s-G ravenhage.

v a a rt
zijn er nog vier weken om nieuwe clubs op te richten. We 
weten dat in. verschillende provincies daarvoor het voorbe
reidende werk is verricht.

* * *
Negen clubs, studieconferentie, theologenconferentie, 
buitenlandse dienst, naar Oberwesei, onze Dem ocra
ten, arm  Zeeland, de Olde Vegte, besluit.

De leden van het landelijk bestuur der Arjos hebben nauwe
lijks tijd om met vacantie te gaan. Zij zitten gebogen over 
lange staten, die de stand van zaken gedurende het afgelopen 
vergaderseizoen in de Arjos weergeven. Weliswaar worden de 
(wijze?) hoofden gebroken over voorlopige cijfers, maar toch 
valt daaruit reeds een les te trekken. De besturen van de Pro
vinciale Verbanden hebben inmiddels ook een circulaire ont
vangen, waarin de positie van de Arjos zo nauwkeurig moge
lijk is uiteengezet. En als die besturen dit rondschrijven nu 
ook gelezen en verwerkt hebben, zullen zij tot de ontdekking 
zijn gekomen, dat er twee provincies in Nederland zijn, die de 
eer van de Arjosfamilie hebben opgehouden. Overijssel heeft 
zes nieuwe clubs op zijn naam staan (een totaal van 27) en 
Zuid-Holland heeft vijf nieuwe clubs, waardoor het aantal is 
gebracht op 78. Dit zijn althans de gegevens, die men in de 
Kuyperstraat heeft. Men zegt, dat de situatie in Zuid-Holland 
nog iets gunstiger is, maar dat moet eerst maar eens bewezen 
worden. Het is dus reeds duidelijk, dat er van de andere 
provincies niet veel opwekkends valt te vertellen. Groningen 
bleef gelijk, Friesland heeft vijf clubs verloren, Drente één 
Gelderland drie, Utrecht zes, Noord-Holiand vijf en Noord- 
Brabant/Limburg één. Na al deze teleurstellende cijfers een 
ere-saluut aan onze Zeeuwse vrienden, die het aantal clubs in 
hun provincie met één deden vermeerderen. En dit onder de 
allermoeilijkste omstandigheden.
Het totale resultaat van de periode 1-9-53 tot 1-7-54 is een 
achteruitgang van negen clubs. Een fiasco kunnen we dit niet 
noemen. We zitten nu eenmaal in de overgangsperiode. Het 
oude kader neemt afscheid vam de Arjos en duikt in de ,,echte” 
politiek, om tot de ontdekking te komen, dat deze vaak de 
gezelligheid mist, die de Arjos nu eenmaal kenmerkt. Zo is 
het leven nu eenmaal. Over het verloop van de Arjos behoeven 
we ons geen zorgen te maken, want men kan gevoeglijk aan
nemen dat een trouw Arjoslid niet voor de partij verloren zal 
gaan. In de Arjos zal altijd werking blijven. Zo zijn er gedu
rende de periode September 1953 tot Juli 1954 niet minder 
dan 57 clubs opgeheven, terwijl e,r 48 nieuwe clubs zijn opge
richt. Dit betekent, dat er 48 clubs zijn, die stellig weer een 
jaar of zes kunnen meedraaien. Maar dit betekent ook, dat 
we negen clubs achteruit zijn gegaan. En daar zijn we niet 
tevreden over. Zo omstreeks eind September worden de ge
gevens voor het jaarverslag verzameld. Er is dus nog ge
legenheid om quitte te spelen. Maar dat kan alleen, wanneer 
iedereen, die een bijzondere verantwoordelijkheid in de Arjos 
draagt van de eerste week van September af actief is. Dan

Vol optimisme in de activiteit van alle Arjosbesturen, die 
maar te denken zijn, heeft het landelijk bestuur het program
ma tot het eind van het jaar bijna gereed. Hier komen dan 
eerst zaken, die ieder jaar terugkeren. In de eerste plaats onze 
nationale studieconferentie. In vertrouwen dat de komende 
zomer vroeg zal aanbreken gaan we 15 en 16 October weer 
naar Driebergen, naar het conferentieoord van de Chr. Be
drijfsgroepen Centrale. Het wordt dit jaar wel een zeer bij
zondere conferentie. Het thema zal zijn: Christelijke sociale en 
economische politiek. We zeggen het maar met onze eigen 
woorden, misschien dat het officieel iets anders zal heten. 
Er komen niet minder dan vier referenten. Toegezegd hebben 
reeds: de heren Ruppert, voorzitter van het C.N.V., Borst, 
voorzitter van het Verbond van Prot. Chr. Werkgevers en de 
heer van Eysden, het Tweede Kamerlid, dat alles van midden- 
standszaken afweet. De bedoeling is duidelijk. Elke referent 
zal zijn visie geven op het terrein, waarop hij werkzaam is. 
Het zullen niet alleen principiële beschouwingen zijn, maar 
juist ook practische. Op het moment dat we dit schrijven is 
het nog niet zeker wie de C.B.T.B. zal vertegenwoordigen. 
Natuurlijk komt er weer een brochure. Vier referaten van 
ongeveer 15 pagina’s. Dit wordt een unieke conferentie. Dat 
zal iedereen moeten toegeven. Binnenkort bereiken de pro
vinciale verbanden een circulaire over het aantal leden dat 
zij kunnen afvaardigen. Want al mag deze conferentie dan 
enigszins anders zijn dan we tot nu toe gewend waren, een 
ding blijft onveranderd; nl. het clubbezoek. De ervaring heeft 
ons geleerd, dat we dit niet meer mogen prijsgeven, want het 
clubbezoek is een kurk geworden, waarop de Arjos drijft. 
Onze jaarlijkse Algemene Vergadering hopen we op Zaterdag 
27 November te houden. In Utrecht. Behalve over de zakelijke 
voorstellen, waarover in het vorig nummer uitvoerig is ge
schreven, kunnen we nog geen verdere mededelingen doen. 
Het programma van de middagvergadering is nl. nog niet 
definitief. In ieder geval kan ieder Arjoslid deze datum vast 
in zijn agenda noteren.

* * *
Dank zij de medewerking van het Centraal Comité daarover 
hebben wij trouwens nooit te klagen — kan de Arjos weer een 
nieuw initiatief nemen. Op 1 en 2 September a.s. zal er in 
„Woudschoten” een conferentie worden gehouden voor theo
logische studenten, waarvoor ook enige jonge predikanten 
zijn uitgenodigd. Het landelijk Arjosbestuur heeft zich op het 
standpunt gesteld, dat zo’n conferentie in een behoefte zal 
voorzien. En die mening werd door het hoogste orgaan in onze 
partij gedeeld. Het onderwerp van deze conferentie zal zijn 
„de Gereformeerde gezindte en de politiek” . Inleiders: Prof. 
W. Kremer en ds H. Bout, terwijl de heer Schouten heeft toe
gezegd aanwezig te zullen zijn om politieke vragen, die er 
kunnen rijzen op te vangen. Laten we hopen dat dit initiatief
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Ruim Schöriberg
inderdaad succesvol zal zijn. Want de dominees kunnen we In 
de politiek niet missen. Zij hebben een bijzondere taak. Dat 
begrijpen we allemaal.

* * *
De Arjos heeft tegenwoordig zijn eigen ,,buitenlandse dienst” . 
Hoe lang dit zal duren valt niet te zeggen. De ruim 200 Arjos
leden, die te kennen hebben gegeven belangstelling te hebben 
voor internationaal werk moeten dit niet vergeten. Helaas 
zijn we niet zo rijk, dat wij dit internationale werk volledig 
zelf kunnen financieren. Wat het zenden van studiemateriaal 
betreft en het beleggen van conferenties zijn wij voor een 
groot deel aangewezen op de Europese Jeugdcampagne, die 
haar hoofdzetel heeft in Parijs. Het is maar de vraag hoe lang 
deze campagne zal blijven bestaan. Voor 1955 schijnt dit in 
ieder geval weer goed te zitten. Een van de belangrijke dingen 
— wat het internationale werk aangaat — is ongetwijfeld 
de uitzending van Arjosleden naar het buitenland. Het secre
tariaat vervult daarbij een bemiddelende rol. We zijn niet zo 
naïef, dat we geloven dat elke conferentie in het buitenland 
van nut is voor het typische Arjoswerk. Maar wel geloven wij, 
dat het goed is, dat Ar josmensen eens over de grenzen komen 
en ontdekken, dat er ook nog andere landen zijn, met andere 
gewoonten en zeden. Dit zal de blik verruimen. En deze ver
ruimde blik komt indirect ‘het Arjoswerk ten goede. Zo gaan 
deze zomer Arjosmensen naar Monaco, naar Saarbrücken, 
naar Göhrde in Duitsland, naar Bonn en Oberwesel. Dit is het 
eerste jaar waarin Arjosleden op deze wijze uitzwermen. En 
we hopen, dat het niet het laatste jaar zal' zijn.

* * *
De conferentie in Bonn en Oberwesel staat overigens bij al 
deze activiteiten in het middelpunt der belangstelling. Voor 
de derde maal neemt de Arjos officieel contact op met de 
Junge Union. Het aantal gegadigden, dat zich voor deze con
ferentie had opgegeven overtrof het aantal beschikbare plaat
sen. Het Moderamen moest dus schiften, hetgeen — naar men 
de „vaartschrijver” mededeelde — een vervelend karwei was. 
Het is de bedoeling, dat we eerst eens rustig in Bonn en om
geving rondkijken en daarna gaan we dan naar Oberwesel, 
dat ligt tussen Koblenz en Bingen, het mooiste stuk van de 
Rijn. Oberwesel is een stokoud stadje, met als een der be
zienswaardigheden, de Schönburg, een ruïne, van waaruit men

een prachtig uitzicht heeft op de Rijn en de omgeving. Men 
zegt, dat Barbarossa nog dn deze ruïne heeft gezeten, maar
dat schijnt met elke ruïne langs de Rijn het geval te zijn......
In ieder geval belooft het een goede conferentie te worden. 
Met of zonder Barbarossa.

* * *
Binnenkort zal de Arjos wel officieel toetreden tot de Unie 
van Jonge Christen-Democraten. De principiële bereidheid 
daartoe bestond allang. De financiering was een probleem. 
Maar als de nood het hoogst is, springt het Centraal Comité 
bij. Ook daar moeten we dankbaar voor zijn. Een jaarlijks be
drag is ons toegezegd. We kunnen daar van rondkomen en zo 
hopen we onze rol ook in de Europese jeugdbeweging te kun
nen vervullen. Reeds zijn de eerste besprekingen gevoerd met 
de jongeren van de k.v.p. en de c.h., om tot een Nederlandse 
ploeg in de Unie van Jonge Christen-Democraten te komen. 
In September a.s. zullen de slotbesprekingen gehouden wor
den. De principiële bereidheid om zo’n ploeg te vormen staat 
bij alle drie de organisaties wel vast, maar het is nog niet een
voudig om ook de zakelijke afspraken tot aller tevredenheid te 
regelen.

* * *

Genoeg buitenlands nieuws overigens. Laten we terugkeren 
naar het binnenland en wel naar Zeeland. De Zeeuwse Arjos 
houdt op 25 September a.s. haar algemene ledenvergadering. 
In Goes natuurlijk. Deze datum kan men alvast noteren. Het 
programma staat nog niet gehele vast. In ieder geval komen 
er bestuursverkiezingen aan de orde. Het is met de Zeeuwse 
Arjos een beetje wonderlijk gesteld. Naar verhouding met 
andere provincies mogen wij over Zeeland niet mopperen. 
Ondanks alle tegenslagen van de afgelopen jaren: 26 clubs. 
Maar er is ook niet één provinciaal verband, dat zo weinig 
op de financiële steun van het Prov. Comité kan rekenen. Wij 
praten nu niet over het hoe en het waarom. Wij stellen slechts 
een feit, aan de hand van het onderzoek dat is ingestel'd. 
Maar wij moeten eerlijk zeggen, dat we een vet vraagteken 
zetten achter de vraag of dit nu werkelijk niet anders kan. 
De Arjos zelf moet zijn best doen, ook wat financiële ver
plichtingen betreft. Maar anderzijds moet het Prov. Comité 
beseffen, dat Arjoswerk partijwerk is!

'  *  *  *

De jaarlijkse toogdag in Zuid-Holland wordt gehouden op 
Zaterdag 23 öctober. Plaats van samenkomst: Gouda. Aan
gezien we nog iets voor de toekomst moeten overhouden zul
len we nu maar niet over het programma praten. Dat komt 
nog wel. Urgenter is de studieconferentie in Overijssel. Zij

D R U K K E R I J  R I J N L A N D
ALPHEN AAN DEN RIJN - Telefoon 01720 - 3294

PERIODIEKEN
HANDELSDRUKWERK
BOEKWERKEN
Ons s treven  is g e r ich t  op  k w a li-  

S pec iaa l in g e r ich t  te its -d ru k w e rk  tegen  sch erp  g e -
v o o r  g ro te  op lagen . ca lcu le e rd e  p rijzen . V ra agt o ffe r te .
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Zo doen wij het in Heerenveen
J. P E L

Hoewel wij als Arjos-club geen vacan- 
tie kennen, is het toch wel goed de stand 
van zaken eens op te nemen. Steeds weer 
zullen we ons moeten bezinnen over de 
aanpak van ons clubwerk. Vaak kom je 
dezelfde vragen tegen en wel deze: hoe 
bind je èn jongeren èn ouderen aan je 
club en hoe houd je het vrouwelijk ele
ment met de- politieke vraagstukken 
bezig.

Onze club leeft nog in een experimen
teel tijdperk. Dit is evenwel geen. reden 
om u over de gang van zaken bij ons 
niet, het een en ander te vertellen.

Ieder lid is vanzelfsprekend in het 
bezit van de schetsenbundel Roeping en 
Taak, waaruit geregeld inleidingen ge
houden worden. Voor het houden van een 
inleiding worden drie leden aangewezen, 
die onderling het te bespreken onder
werp kunnen verdelen. Hierdoor krijgt 
men een kern die goed in het onderwerp 
ingewerkt is. Ieder van deze drie brengt 
een gedeelte van het onderzoek naar 
voren.

Ieder lid van de club is verder in het 
bezit van een cahier, waarin vragen op
geschreven worden over staatsinrichting, 
organisatie van de A.R. Partij, vragen 
over andere partijen enz. Deze vragen 
warden dan geregeld gerepeteerd, ook

wel eens in de vorm van een familie- 
competitie. Hierdoor bereiken we dus, 
dat ieder lid een zekere basis van ken
nis verkrijgt.

Ook het politiek maandoverzicht ont
breekt niet op onze clubavonden, waar
in vooral aandacht besteed wordt aan 
Nederlandsche Gedachten.

We houden onze vergaderingen niet 
in een zaal, maar in de huiselijke sfeer 
van de woonkamer. Op deze manier heb
ben wij bij de meeste leden de politiek 
letterlijk en figuurlijk in huis gebracht. 
Uit de praktijk blijkt, dat dit het animo 
voor de vergadering bevordert, daar ge
zelligheid, thee en een koekje ook voor
name factoren zijn. Onze jaarvergade
ring, die we feestelijk vierden met een 
familiecompetitie, improvisatiewedstrijd 
en niet te vergeten de negerzoenen, die 
'geen negerzoenen bleken te zijn, was 
een succes.

Ter afwisseling van onze gewone ver
gaderingen, die een'enkele keer, bij erg 
mooi weer, ook wel eens in de vrije na
tuur tussen de koeien gehouden worden 
hebben wij met de Nieuwe Koers verga
derd, wat uitstekend beviel.

Een zeer geslaagde vergadering heb
ben wij gehouden, waarin de heer T. 
Tolman, hoofdbestuurslid van de C.H.

J.G. gesproken heeft over de verhouding 
C.H.—A.R. Dit is een zeer leerzame 
avond geweest, waaruit duidelijk is ge
bleken, dat een nauwere verwantschap 
tussen C.H. en A.R. een onderwerp is, 
dat we met elkaar moeten bespreken, 
temeer daar wij de C.H. niet kunnen 
missen, willen we waarlijk het Christe
lijk nationaal denken uitdragen in Ne
derland.

Wat de samenstelling van de club 
betreft, deze is goed; niet het minst, 
doordat de verpleegsters zorgen, dat het 
vrouwelijk element vertegenwoordigd 
blijft.

De verhouding tot de plaatselijke kies
vereniging is ook van een prettige aard. 
De heer De Boer, voorzitter van de K.V., 
heeft na de laatst gehouden verkiezin
gen, aan de hand van cijfers, een duide
lijke uiteenzetting gegeven van de uit
slagen van de verkiezing, die voor Hee
renveen zeer goed waren. Door de Ar- 
josclub wordt een lid aangewezen, dat 
zitting heeft in het bestuur van de kies
vereniging. Hierdoor is een goede sa
menwerking zeker, daar we van eikaars 
doen en laten op de hoogte blijven.

Door deze manier van werken hopen 
wij dat de leden van de Arjos-club tot 
meelevende leden van de kiesvereniging 
worden opgevoed.

wordt gehouden in Ommen in het Christelijk Vacantiecentrum 
„de Olde Vegte” . Op Vrijdag 3 September om acht uur gaat 
men beginnen en 24 uur later hoopt men te eindigen. Drs Ha- 
zenbosch zal refereren over „Bezitsvorming” . Het vorig jaar 
waren maar tien clubs op deze provinciale conferentie aan
wezig. In Overijssel is echter het laatste jaar iets veranderd. 
De onderlinge band is sterker geworden. En daarom twijfelen 
we er niet aan of het succes zal — wat de opkomst betreft — 
nog groter zijn dan vorig jaar. Overijssel is op weg een der 
betere Arjosprovincies te worden. Aan initiatieven is daar 
geen gebrek. >Zo heeft' de Arjos te Kampen op haar laatste 
bijeenkomst met groot succes een vergadering van de Tweede 
Kamer nagebootst. In het Zuid-Hollandse Pijnacker bleef men 
daarbij niet achter. Onder de actieve leiding van voorzitter 
van Tellingen heeft men dit daar voor de tweede maal ge
daan. Het onderwerp was: het cadeaustelsel. En men debat
teerde aan de hand van de schriftelijke stukken die daar
omtrent aan de Kamers zijn overgelegd.

* * * *
Zo waren we tot onze eigen verwondering nog in staat om 

een „vaart” vol te krijgen. Men moet niet vragen hoe, maar 
in ieder geval zal men niet kunnen ontkennen, dat er activi
teiten te vermelden waren. En dat midden in het zomerseizoen. 
Wij zijn daar blij om. En we hopen, dat we in het volgend 
vergaderseizoen ruimte te kort zullen komen om alle Arjos- 
uitspattingen te kunnen vermelden. Onze organisatie, heeft 
steeds aan nieuwe initiatieven behoefte. De „vaart” is gedul
dig, al loopt deze rubriek langzamerhand op zijn laatste benen. 
Ook wat dit betreft is nieuw initiatief nodig, want verande
ring van spijs doet eten......  .

Ruïne Schönberg
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DK A . V E E R M A N Notities bij een verklaring
Sinds de bisschoppen doo.r hun mandement over de plaats 

van de* rooms-katholieken in het openbare leven van onze tijd 
een schrikdraad om de roomse wei gespannen'hebben (of lie
ver: de al bestaande schrikdraad onder wat sterkeré stroom 
gezet hebben), is vooral de socialistische buurman in rep en 
roer. Niet alleen de grote mensen hebben-hun reacties doen 
horen, ook de kleine „Burger-mannetjes” van de Nieuwe 
Koers hebben een ,.verklaring” afgelegd. Een verklaring met 
een dreigement. We nemen er een klein stukje van over:

„Wanneer in de toekomst mocht blijken, dat de P.v.d.A. 
voor katholieken verboden wordt, dan stempelt deze beperking 
van vrije politieke keuze voor de katholieken de K.V.P. tot 
een ondemocratische partij. Uit een dergelijke ontwikkeling 
zal Nieuwe Koers de enig juiste consequentie weten te trek
ken ten aanzien van de samenwerking met K.V.P.-jongeren in 
de Politieke Jongeren Contact Raad en in de plaatselijke 
jeugdparlementen en jeugdgemeenteraden...... ”

-Door deze laatste zin krijgen wij dus ook iets met deze ver
klaring te maken. Aan de genoemde samenwerking doen wij 
mee en een discussie daarover gaat niet buiten ons om. 
Daarom maken we hierover en naar aanleiding van het citaat 
een paar opmerkingen.

* * *
Dat wij over de positie van de kerk ten opzichte van het 

publieke leven, wat ons betreft: ten opzichte van de politiek, 
een andere overtuiging hebben dan de rooms-katholieke leer, 
behoeft nauwelijks gezegd. Practijken als in Spanje en Co- 
lumbia en in minder opvallende wijze in andere roomse landen 
voorkomen zijn ons volkomen vreemd. Vrijheid-van geloof en 
geweten is een kostbare vrucht van de Reformatie. Een 
zekere totalitaire neiging is de roomse kerk niet geheel 
vreemd.

Ook in het mandement wordt voor de kerk, voor de geeste
lijkheid soms een plaats in het .politieke en sociale leven ge
vraagd, die wij haar zeker niet toekennen. Ook dat kan ieder 
weten. Er is dan ook geen onzer, die zonder meer het 
mandement voor zijn rekening neemt. Het is eigenlijk over
bodig, dit op te merken, maar het zij toch gezegd, nu Van 
socialistische zijde de indruk wordt gewekt, alsof wij in het 
roomse schuitje gestapt zijn. Geen sprake van.

Aan de andere kant moet men echter niet de gedachte op
vatten, dat enige kerk onverschillig zou staan tegenover de 
politieke en sociale keuze van haar leden. Er is al aan her
innerd, dat de Synode van de Nederlands Hervormde Kerk 
zich heeft uitgesproken over de E.V.C. Maar men kan nog 
verder gaan. Ieder, die in beginsel de kerkelijke tucht aan
vaardt over „de leer” _van de leden der kerk, aanvaardt dus 
ook de mogelijkheid, dat die tucht gaat over de „leer”, die 
blijkt uit het lidmaatschap van een politieke partij of sociale 
organisatie.

Is dat ondemocratisch ? Als een kerk haar oordeel geeft 
. over de leer van het nationaal-socialisme of van het commu
nisme en daaraan gevolgen verbindt voor haar leden? Wij 
hebben daarover van socialisten nooit veel jeremiades ge
hoord; die komen op het ogenblik, dat zij zelf geraakt wor
den!

Wij willen het liever omkeren. Geen ogenblik willen wij 
— vanuit de politieke sfeer .— tornen aan het recht van een 
kerk haar standpunt te bepalen ten aanzien van welke 
geestelijke overtuiging ook, of dat nu het communisme is of 
het liberalisme of het socialisme. Geen ogenblik willen wij 
tornen aan het recht van de kerk, daaraan consequenties té 
verbinden voor haar leden. Dat zou een aantasten zijn van 
de vrijheid van de kerk — dat zou dus eerst recht ondemocra
tisch wezen.

Derhalve: als „protestant” , als kinderen van de Reformatie 
zeggen wij (en wij kunnen dat veel stelliger en zuiverder doen 
dan Nieuwe Koers, dat immers ook rooms-katholieken onder 
zijn leden heeft): dit mandement gaat ons — bij alle waar
dering, die wij hebben voor de resolute afwijzing van de door
braak — te ver. Maar van aantasting der democratie kan 
alleen hij spreken, die aan de politiek, aan de staat zulk een 
overheersende plaats toekent, dat ook de kerk daaraan onder
geschikt wordt. Wie dat doet bedreigt echter zelf pas goed de 
democratie!

Het is goed, dit voor ogen .te houden. Want de socialistische 
banvloek: ondemocratisch kan te eniger tijd bok een andere 
kerk treffen, die een oordeèl uitspreekt over de leerstellingen 
van een politieke partij en daaraan gevolgen voor haar leden 
verbindt.

* * *
En dan nog wat naar aanleiding van deze verklaring. We 

lezen er ook nog wat anders in.
Reeds vaker speelde de P.v.d.A. een spel, waarbij zij zelf de 

vermoorde onschuld is en de tegenstander de booswicht.
De martelaarsrol is blijkbaar in de politiek een gunstige. 

De K.V.P. opereert graag met de zgn. achterstelling van de 
rooms-katholieken in ons land. De P.v.d.A. eigent zich in het 
politieke drama de rol toe van de hoogstaande, humane, 
sociaal-voelende, wijze mensenvriend, die door allerlei lelijke 
lieden belaagd wordt. Bij verkiezingen b.v. wordt de tegen
stander van unfaire propaganda beschuldigd. Die tegenstander 
wordt dan geschilderd als de man met het devies; Pluk de 
armen, spaar de rijken. En zo voort.

Dit boeman-spelletje wordt nu ook met het mandement ge
speeld.

In de tweede plaats tracht de P.v.d.A. (haar rooms-katho
lieke leden ten spijt) kennelijk alle wind van antipapisme, 
die er in ons volk waait, in haar zeilen, te krijgen. Ja, die 
eer moeten we. de socialisten geven: hun propaganda is heel 
vaak niet slecht gevonden.

Men versta deze laatste opmerkingen niet verkeerd. Ik zou 
niet graag beweren, dat het mandement bij de P.v.d.A. niet 
oprechte bezorgdheid heeft gewekt, met name voor een 
afnemen van haar werfkracht in de roomse kringen. Maar 
in de wijze, waarop zij dit verwerkt, zit een enorm stuk pro
paganda. Dat is het goed recht van een politieke partij. Als 
wij maar zorgen, dat we ons daardoor niet laten vangen.

Voor ons is en blijf t het voornaamste, dat in het mandement 
op besliste wijze positie gekozen wordt tegen de doorbraak en 
voor de éénheid van het leven, waarin alles beheerst wordt 
door het geloof.

Onze argumenten daarvoor zijn — zo hebben anderen reeds 
betoogd — zelfs nog sterker dan die van de rooms-katholiek.

En ook onze strijd van vandaag is er één: tegen de door
braak — vóór een christelijke politiek.
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PIETER JELLES TRÖELSTRA
G . J. H . G R IF F IO E N

I Inleiding

Onder de persoonlijkheden van formaat, die een blijvend 
stempel op het Nederlandse politieke leven hebben gedrukt, 
behoort zeer zeker de grote socialistische voorman Tröelstra.

Hij is de stichter, organisator en vormer van de S.D.A.P. 
geweest. Samen met mannen als Kuyper, Schaepman en De. 
Savornin Lohman kan hij worden gerekend tot die grote 
figuren, die het Nederlandse parlementaire leven van 1890—• 
1920 zijn glans en aantrekkelijkheid verleenden.

Het is gewenst bij de figuur van Tröelstra stil te staan, 
omdat hij een bepalende invloed op de ontwikkeling van het 
Nederlandse socialisme heeft gehad, zodat, wil men deze 
belangrijke politieke stroming leren 
kennen, men ook kennis dient te 
nemen van de denkbeelden en de ar
beid van Tröelstra *■).

Ondanks de grote principiële klove, 
welke er tussen zijn denkbeelden en de 
onze gaapt, dient men hem toch van
wege de uitnemende eigenschappen 
welke hem sierden, de tol ener achting 
te brengen, waarop hij recht heeft. Een 
tegenstander dient men ridderlijk te 
waarderen, waar zulks mogelijk is, op 
het voetspoor van Groen, die, hoewel 
diametraal staande tegenover Thor- 
becke, deze desondanks hoogachtte en 
waardeerde.

Bij zijn verscheiden in 1930 schreef 
de a.r. Rotterdammer dan ook: „On
danks de klove der overtuiging tussen 
hem en ons, was en bleef Mr Tröelstra 
een nationale, Nederlandse figuur; één 
der grootste zonen van ons volk. Deze 
eer zal het thans levend geslacht, noch 
de geschiedenis hem ooit onthouden, 
dat hij niet eigen voordeel, roem en 
genot zocht, maar het levensgeluk van 
anderen, van de massa des volks” . 2)

II Levensloop
Tröelstra is • in 1860 in Friesland 

geboren. Hij stamde uit een eco
nomisch ten onder gegaan boerengeslacht. Zijn vader was 
uit een gewoon arbeidersmilieu afkomstig, maar wist zich op 
te werken, zódat hij later, o.a. als directeur van een brand- 
waarborgmaatschappij, een belangrijke positie in het open
bare leven innam. In de politiek was hij liberaal, hetgeen later 
nog wel eens botsingen met zijn zoon veroorzaakte. Zijn groot
vader was calvinist, doch zijn vader werd vrijdenker en stond 
onverschillig tegenover de kerk. Toch heeft de jonge Troel- 
stra in zijn jeugd wel enig contact met de kerk gehad: zonder 
dat ..zijn ouders het wisten heeft hij namelijk enige tijd een 
zondagsschool van de Afgescheidenen bezocht. Al vroeg vorm
de zich bij hem de besliste overtuiging om tegen onrecht en 
tweeslachtigheid te strijden. Op de vraag wat hij wilde wor
den gaf hij het kentekenende antwoord: „Een Luther” .

Na de lagere school bezocht hij de H.B.S., die naar zijn 
eigen mededeling, van groot belang voor zijn vorming is ge

weest. In deze tijd wordt al meer de romanticus en dichter 
in hem wakker. Hij blijft ook zijn leven lang een romantische 
inslag vertonen, hètgeen hem, in de harde realiteit van het 
politieke leven wel eens in innerlijke tweespalt bracht. Op 
beslissende momenten was hij daarom te emotioneel en te 
onevenwichtig, waardoor hij als staatsman ernstige fouten 
maakte (1903, 1918, zie hieronder).

Hij bezocht in Groningen de universiteit waar hij o.a. on
derwijs genoot van Cort van der Linden, die later als mi- 
nister-president in de oorlogsjaren grote bekendheid ver
wierf. Voor deze leermeester bleef hij steeds genegenheid 
koesteren. Tröelstra komt bij de bespreking van deze figuur 
in zijn gedenkschriften tot de merkwaardige conclusie, die 

ook wij zeer zeker zullen onderschrij
ven, dat de sociaal-democraten, toch 
eigenlijk in wezen van de liberalen af
stammen” .

Nadat hij zijn studie voltooid had 
vestigde hij zich als advocaat. Hierdoor 
kwam hij in de gelegenheid achter de 
coulissen te zien van de toenmaals 
aanwezige maatschappelijke nood. Na 
-een aanbod te hebben afgeslagen om 
als bezoldigd propagandist voor de 
Liberale Partij op te treden sloot hij 
zich aan bij de Friese volkspartij, een 
voorloper van de socialistische be
weging.

In deze jaren verkeerde hij door zijn 
socialistische sympathiën in grote fi
nanciële moeilijkheden. In deze begin
periode van het socialisme verkeerde 
hij af en toe ook in levensgevaar bij de' 
relletjes die toen optraden. Bet optre
den tegen de socialisten is destijds niet 
altijd billijk en tactisch geweest. De 
volksmassa werd somtijds wel eens 
kunstmatig opgezweept door onver
antwoordelijke elementen tot haat en 
handtastelijkheden tegen de socialis
ten. Éénmaal is het gebeurd, dat men 
een ruit van zijn huis met een steen 
ingooide waardoor bijna het hoofd van 
zijn zoontje, die toen nog een baby 
was, werd getroffens). Een andermaal 

stond zijn vrouw met'een broodmes klaar óm haar gezin te
gen een woedende volksoploop voor de deur van haar huis 
te verdedigen.

Begrijpelijk is het, dat Tröelstra ook zijnerzijds hierdoor 
wel tot verbitterde reacties kwam. .

In 1893 verhuisde hij naar Amsterdam, het centrum van de 
politieke ontwikkeling. Hier ontspon zich een felle strijd te
gen de anarchistische stromingen onder leiding van Domela 
Nieuwenhuis. In deze tijd ontplooide hij een grote activiteit. 
Hij schreef, debatteerde, sprak, organiseerde en colporteerde 
ook nog. Hij oriënteerde zich sterk naar de Duitse socia
listen.

'In 1897 wordt hij voor het district Tietjerksteradeel tot lid 
van de 2e Kamer gekozen. Tevoren had zich een scheiding 
voltrokken tussen de anarchistische en parlementaire groepen 
in de socialistische partij.

P. J. Tröelstra
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In 1894 werd op zijn initiatief de S.D.A.P. opgericht. Do- 
mela Nieuwenhuis met zijn anarchistische aanhang verloor 
van toen af gaandeweg aan invloed.

1 April 1900 wordt het dagblad „Het Volk” opgericht, waar 
hij als hoofdredacteur aan wordt verbonden.

In de Kamer was hij in zijn element, getuige zijn uitspraak: 
„Ik ben geen regent; ik ben een volkstribuun, zo voel ik mij 
het gelukkigst” 4)

Tot 1929 heeft hij met een kleine onderbreking hierin zit
ting gehad. Grote debatten vonden toen plaats tussen de cory- 
pheën van de verschillende partijen over de belangrijke po
litieke grondvragen. Problemen als: verhouding van gods
dienst en politiek, de maatschappelijke voortbrenging, de bron 
van het staatsgezag, de inrichting van de staat, de werking 
van de democratie, socialisatie e.d., werden op hoog niveau 
grondig doorsproken.

Naast het parlementaire leven en de leiding van de S.D.A.P. 
heeft hij een grote rol gespeeld in de socialistische internatio
nale. Nagenoeg alle belangrijke internationale socialistische 
congressen werden door hem bezocht. Een invloedrijke po
sitie nam hij daar in.

In 1923 trok hij zich uit het openbare leven terug, hiertoe 
gedwongen door ziekte en vermindering van krachten. Enkele 
jaren heeft hij daarna nog besteed aan het schrijven van zijn 
gedenkschriften. In 1930 overleed hij.

UI Politiek optreden

De socialistische beweging is voor een belangrijk deel ge
worden wat zij is door het werk en de leiding van Troel- 
stra. Het is niet de bedoeling hier een schets van het socialis
me te geven, zodat op de programs en beginselen dezer partij 
hier niet nader zal worden ingegaan. Hierover is een aparte 
schets aanwezig.

Op enkele punten moet echter worden gewezen. De S.D.A.P. 
was een revolutionnaire partij, d.w.z. zij wilde wel een de
mocratische partij zijn, doch als de situatie daartoe aanleiding 
gaf, werd niet voor revolutionnair optreden teruggedeinsd. 
Duidelijk is dat gebleken in 1903 en 1918. 7) In 1903 werden 
de troebelen en stakingen veroorzaakt door de anarchisten. 
De S.D.A.P. deed echter meer, teneinde „de leiding van de re
volutionnaire situatie in handen te kunnen houden” . Hier 
treedt een grote zwakte in het socialistisch systeem aan de 
dag. Men wil altijd de leiding van een „revolutionnaire si
tuatie” in handen houden. Men staat er niet zelf principieel 
daartegenover doch laat zich meedrijven op.de stroom die 
wordt ontketend.

Het is de tragiek van de Girondijn, die de door hem ontke
tende machten niet meer kon beteugelen en straks door de 
consequentie revolutionnair, de Jacobijn, wordt overweldigd.

In 1918 was het precies zo. Troelstra meende dat de re
volutie niet voor de Nederlandse grens zou stilhouden en dat 
de omwenteling aanstaande was. Revolutionnaire meetings 
worden gehouden. Hij hield toen zijn beruchte rede in de 
Kamer op 12 November, waarin hij verklaarde, dat het wer
kende volk gereed was „voor de overname van de macht in 
de staat” .

Op 15 October 1919 had Schaper reeds in de Kamer ge
zegd „Vergist u niet in ons, wij zullen niet meedoen aan roe

keloze avonturen, maar als er ooit een storm van werkelijke 
revolutie uit het overig Europa ook over Holland waait, 
maakt u dan geen illusies over de kant, waar wij zullen 
staan” .

Later heeft Troelstra erkend, dat hij zich in 1918 had ver
gist en een fout had begaan. Echter niet op principieel terrein 
lag zijn schuld, zo was zijn opvatting. Hij had zich slechts 
vergist in de „machtsverhoudingen”. Hier blijkt zijn grote 
principiële zwakte.

Nog een. punt voor de bepaling van de principiële positie 
van de S.D.A.P. moet onder het oog worden gezien, n.1. de z.g. 
portefeuillekwestie in 1913. In dat jaar had „links” een over
winning behaald. Troelstra wordt voor het eerst op het Loo 
bij de Koningin ontboden om over de Kabinetsformatie ad
vies uit te brengen. Dr Bos ontving toen de opdracht tot for
matie van een kabinet „samengesteld uit de gehele linker
zijde” . De Koningin wilde dus ook de socialisten hierbij be
trekken. Troelstra nam toen een aarzelende houding aan als 
gevolg van een innerlijk conflict bij hem tussen gevoel en 
verstand. Uiteindelijk heeft toen een partijcongres besloten 
niet aan de kabinetsvorming deel te nemen. Een belangrijk 
besluit, waardoor de socialisten 26 jaren buiten de Kabinet
ten bleven.

Merkwaardig is dat we bij Troelstra reeds gedachten en 
uitingen aantreffen, die bij de huidige P.v.d.A. ook leven. Zo 
was Troelstra, in onderscheiding van sommige zijner partij
genoten, niet zo gekant tegen de godsdienst. Hij richtte zijn 
streven er op ook de kerkelijke arbeider te winnen. De anti
these was een onding in zijn ogen. De werkelijke scheidings
lijn liep volgens hem tussen conservatief en progressief. De
zelfde verleidelijke dwaling dus als bij de P.v.d.A. Ook in 
de schoolkwestie was Troelstra tegemoetkomend. De bijzon
dere school wilde hij onder bepaalde omstandigheden aan
vaarden.

. Op staatkundig terrein gingen zijn gedachten in de rich
ting van een tweeërlei vertegenwoordiging nl. een politieke 
en een economische.

Denkbeelden dus, waarin hij zijn tijd vooruit was. 5)
Te betreuren valt het, dat hij zich mede heeft schuldig ge

maakt aan het voeden van de anti-Koningsgezinde mentaliteit 
van de S.D.A.P. Bij de opening van de Staten-Generaal was 
het de gewoonte van de S.D.A.P. niet aanwezig te zijn. Hier
door heeft de S.D.A.P. zich geruime tijd afzijdig gehouden 
van de loyale politieke partijen. Indien de S.D.A.P. zich 
indertijd meer op Engeland dan op Duitsland had georiën
teerd was deze onfatsoenlijke en ergerlijke handelwijze 
waarschijnlijk niet voorgekomen.

IV Troelstra als persoon.
Troelstra was ook een bekend dichter. Willen we hem be

grijpen, dan moeten we dit bedenken. Hij was een zoeker, die 
zijn gehele leven in dienst van de mensheid wilde besteden 
en daarbij vorste naar de zin en het doeh van alles, doch uit
eindelijk geen af doend antwoord kon vinden. *

Hij is geen historisch-materialist in de geijkte zin des 
woords. Dat bevredigde hem niet, omdat dit- te koud, te me
chanisch was. Bij hem kwamen op de eerste plaats de sociale 
bewogenheid, de deernis met het lot van zovelen, die in 
kommer en ellende leefden. Daarbij heeft hij vele p.ersoon-
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lijke offers voor over gehad. Deze trek in zijn karakter moeten 
we waarderen.

Hoewel hij persoonlijk niet van de kerk wilde weten komt 
hij toch niet los van God. Zijn verzen getuigen van een voort
durend zoeken naar de achtergrond der dingen.Zijn beschou
wing kon misschien het beste als pantheïstisch gekenschetst 
worden. Hij zoekt God in de natuur. Hij vertaalde enkele 
psalmen in het Fries o.a. Psalm 19: „De hymlen fortelle Jou 
eare, o Haere” .

Van een bestrijding der godsdienst moet hij niets hebben. 
Hij kon zelfs de godsdienst waarderen, omdat hierdoor het 
leven vastheid en stijl verkrijgt. Maar in deze tijd vindt hij 
uiteindelijk voor zichzelf daar geen oplossing in.

In zijn lezing „Fen Siet en Sibben” in 1910 in Den Haag ge
houden zegt hij: „ . . .  .erger was het, dat ik ook in mijn eigen 
leven de steun miste, die het geloof iemand kan geven. Van
daar dat rusteloze zoeken naar een houvast voor het zede
lijk leven, dat reikhalzen naar God, die mij rust en kracht 
kon geven in de strijd om het goede — en dat diepe, diepe 
leed, wanneer ik Hem niet vinden kon. 1 2 3 4 5 6 7).

Zo is Troelstra een zwerver gebleven. Hij is in aanraking 
geweest met de vrijmetselarij en het spiritisme, doch ook 
daar vond hij geen rust. Nog een schaduw ligt over zijn le
ven. In 1907 scheidde hij om in 1908 te hertrouwen. Hoewel 
dit in onderling goedvinden ging en hij van zijn tweede vrouw 
zeer veel steun heeft ontvangen moet deze handelwijze ten 
enenmale worden afgekeurd. Voor zijn 7 kinderen heeft dit 
veel leed betekend.

Troelstra heeft in eigen kring veel tegen wanbegrip en 
misverstand moeten strijden. Zijn leven is niet gemakkelijk 
geweest. Daar staat .echter tegenover, dat hij de aanhanke
lijkheid, de trouw en de vriendschap van vele duizenden in 
het land mocht genieten, die hem vereerden als degene die 
de weg naar een ideaal had gewezen, Bij zijn begrafenis is 
deze genegenheid van zo talloos velen op ontroerende wijze

tot uitdrukking gekomen. Hier dringt zich onwillekeurig een 
vergelijking met Dr Kuyper op. Beide mannen, bezaten grote 
gaven van hoofd en hart en werden gedragen door de liefde 
van hun volgelingen. Beiden wisten een ideaal te vormen, dat 
de hoop. in de harten van duizenden deed ontvlammen.

Kuyper wees het volk echter naar de Christus der Schrif
ten, terwijl Troelstra slechts bij dit aardse leven kon blijven 
staan.

Daarom is zijn figuur zo tragisch. Zijn politieke werkzaam
heid, door welke edele drijfveren ook gedragen, bracht het 
volk niet terug tot God, doch integendeel werkte de secula
risatie in de hand. Maar toch: zijn oprecht karakter, zijn eer
lijke verontwaardiging over de sociale rechteloosheid en de 
ellende van zo velen, zijn opofferingsgezindheid en idealisme 
zullen wij eren. Maar tegelijk zullen wij beseffen, dat slechts 
in gebondenheid aan het Evangelie de oplossing van de so
ciale vragen is te vinden.

Dan kunnen we weerstand bieden aan de revolutionnaire 
ontsporingen en religieus-politieke misvattingen, die bij 
Troelstra aanwezig waren.

1) V o o r  h e t  v e rk r ijg e n  van  een  b e e ld  va n  de  a rb e id  en  de  g e d a ch 
ten  van  T roe lstra  is h et zeer n u ttig  k enn is  te n em en  v a n  z ijn  „ G e 
d e n k sch r ifte n ” , versch en en  in  4 delen .
2) T e  v in d en , m e t v e le  a n d ere  h erd en k in gsa rtik e len , in  „T ro e ls tra ’s 
h een ga a n ”  va n  P ie t  B ak k er.
3) B ijz o n d e rh e d e n  u it  z ijn  h u ise lijk  le v e n  k a n  m e n  v in d en  in  „M ijn  
v a d er P ie te r  J e lle s ”  d o o r  J. T roe lstra .
4) E en k o rte  schets v a n  z ijn  m a n ier  van  .op treden  in  de K a m er  
w o rd t  g e g e v e n  d oor  A . B . K le e re k o p e r  in  „D e  socia listisch e  G id s”  van  
O cto b e r  1934.
5) E en  o v e rz ich t  va n  T roe ls tra ’ s d e n k b e e ld e n  o v e r  een  aanta l o n d e r 
w e rp e n  is  v erza m eld  d o o r  D r  H . B . W ia rd i B eek m a n  in  h et b o e k 
w e rk  „T ro e ls tra  de z ie n e r” .

.6) O v er T roe lstra  en  z ijn  v e rh o u d in g  tot de  god sd ien st k a n  m en  
ra a d p leg en  „S o c ia a l ch r is te n d o m ”  va n  h em  z e lf  en  „P . J . T roelstra  
en  de  god sd ien st”  d o o r  D r O . N o re l Jzn .
7) O v er de geb eu rten issen  in  deze  ja r e n  z ie  m en  o.a . h e t  b o e k w e rk  
„H e t  v o lk  ten  b a a t”  v a n  D e  W ild e  en  S m een k .
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De strijd ontbrandt
R . G O S K E R

De wintercampagne staat voor de deur. De vergader
tijd begint weer. Het is goed dat we ons dan even be
zinnen op het werk, dat we moeten gaan verrichten. Dat 
betreft natuurlijk allereerst de bestuursleden, onder hen 
met name de voorzitter. Van hem behoort het initiatief 
uit te gaan. Hij is immers de eerst verantwoordelijke man. 
Hij is belast met de leiding. Er zijn te veel voorzitters, die 
zich daar te weinig van aantrekken. Waarom ook? Het 
volgend jaar zijn er immers geen verkiezingen en dus kan 
de kiesvereniging heerlijk rustig inslapen.

Maar dat mag niet!
Dat kan niet worden geduld!
Daar mogen de andere bestuursleden geen genoegen 

mee nemen. En wanneer ook deze in gebreke blijven dan 
mogen de leden niet rustig blijven toezien.

Zeker, het volgend jaar is een rustig jaar. Dan zijn er 
geen verkiezingen. Maar het jaar daarop is het helemaal 
geen rustig jaar. Dan zijn er wel verkiezingen. Dan moet 
de Kamer worden vernieuwd. Daar zal een zware wijs 
op gaan. Dan zullen de stukken er af vliegen. De storm 
over het mandement der bisschoppen is gaan liggen. 
Maar niemand ontveinze zich, dat het slechts een voor
spel is geweest. Goed — in de komende kamerdebatten 
zullen wij er nog wel iets over horen. Maar bedriegen de 
voortekenen niet dan vloèit daar geen bloed uit. Een ka
binetscrisis is voorshands niet in het zicht. De socialisten 
zijn wel zo verstandig hun eigen glazen niet in te gooien. 
En dat is van hun standpunt begrijpelijk. Zij willen niet 
het risico lopen, dat zij uit het kabinet worden gema
noeuvreerd, zonder kamerontbinding en daarop volgende 
verkiezingen. Alles wijst er op dat de Socialisten haken en 
hunkeren -naar de strijd. Zij willen de opmars van 1952 
voortzetten. Nu staan zij met de K.V.P. gelijk maar in 
1956 moet de beslissing vallen. En al hadden zij geen an
der voordeel van de storm rondom het mandement dan 
het besluit op hun kaderdag genomen om voor de vol

gende verkiezingen ƒ 1.000.000.— bijeen te zamelen, dan 
is dat partij-organisatorisch gezien reeds een overwin
ning. Psychologisch is dat goed bekeken. En we kunnen 
er op rekenen dat reeds nu de voorbereidingen daartoe 
worden getroffen. En dat millioen komt er! In 1952 werd 
ruim ƒ 400.000.— bijeen verzameld.

In 1956 hebben we dus een socialistische stormloop van 
grootse allure te wachten. We mogen ons niet in slaap 
laten wiegen. We moeten er op rekenen dat er met zwaar 
geschut zal worden geschoten. Om het modern te zeggen 
— de tankdivisies worden in stelling gebracht. En de 
strijd zal ontbranden tegen de Roomsen. Natuurlijk — 
tegen hen allereerst en allermeest! Maar die strijd gaat 
ten koste' van ons! Dat moeten we ons realiseren. Als we 
niet oppassen en niet terdege waakzaam zijn worden wij 
het kind van de rekening. Want het koste wat het kost, 
de bedoelingen zijn duidelijk, de Socialisten willen de 
grootste partij zijn in Nederland, onverschillig of zij dat 
worden ten koste van de Roomsen of van ons en van de 
C.H. Slagen de Roomsen er in hun eenheid te handhaven 
dan moeten de linies van de Protestants-Christelijke par
tijen worden doorbroken om toch de Socialisten de sterk- 
sten in het veld te doen zijn.

Wij hebben geen groots opgezet plan voor de komende 
Kamerverkiezingen. Maar wij hebben wel een ernstig en 
waai schuwend woord aan al onze kiesverenigingen. 
Zorgt er voor dat gij wakker zijt — juist en vooral in deze 
wintercampagne. Gij moogt het er niet van nemen. Gij 
kunt U geen rust gunnen. Juist deze wintercampagne 
niet. Want in deze wintercampagne moet ge U voorbe
reiden op de verkiezingen van 1956. In deze wintercam
pagne moet ge veel doen aan ledenwerving en veel werk 
maken van huisbezoek. Allen, waar ge maar van ver
moedt, dat ze geestverwanten zijn moeten worden be
zocht, bewerkt en geanimeerd om lid te worden. Overal 
in het land moeten ledenvergaderingen op grote schaal
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Worden oiiderriómen. Contact! - cóntact! - nogmaals ctm- 
tact met geestverwanten! , , ,

Laat de band niet verslappen. Ge moet et op uit!
, 'En in dé tweede plaats: „Pecunia riervus belli” : Geld 
is de zenuw van de oorlog — ook in de verkiezingstijd. 
De socialisten hebben dat kennelijk begrepen. Zij vullen 
hun krijgskas boordevol. En straks putten zij daaruit. Dat 
is een waarschuwing voor ons. En daarom, in deze winter- 
campagne moet vooral zorg aan de financiën worden be
steed: Fondsen, Reserves moeten wordën gevormd. 
Wacht niet met het ontwikkelen van plannen tot de laat
ste weken vóór de verkiezingen. Begin nu reeds! Organi
seer een verkiezingsfonds. Breng de bedragen bijeen per 
maand en per week. Want straks hebt ge het nodig! Hard 
nodig!

En daarom ook regelmatig vergaderen. Breng daar sy
steem in. Stel een plan op. Rekening houdend met de 
plaatselijke omstandigheden, b.v. de tweede Dinsdag van 
iedere maand — behalve December. Tracht sprekers te 
krijgen. Zoek onderwerpen uit. Stel niet uit tot morgen 
wat ge heden doen kunt. Organiseer een forumavond of 
een familiebijeenkomst. Wat het ook zij — doe iets! Want 
wij moeten op afweer bedacht zijn. Een gewaarschuwd 
man telt voor twee. En wij zijn gewaarschuwd! .

Nee, wij kondigen geen alarmtoestand af!
En we roepen geen paniekstemming in het leven!
Wat we doen?
We ruiken de strijd!
Want het zal gaan om de doorbraak! Het zal gaan om 

het bestaan van de confessionele partij. En volgens het 
beginselprogram van de socialisten is er voor ons als zo
danig geen plaats. Wij mogen eenvoudig niet bestaan. 
Principieel niet en voor het heden ook practisch niet. 
Er is voor ons geen ruimte. Wij behoren als christelijke 
partij te verdwijnen. En daarom moeten we in de komen
de electorale worsteling onder de voeten worden gelopen.

Maar we willen niet onder dë voeten gelopen worden!
W e willen ons zelf zijn en blijven!
En daarom moet straks de strijd tegen de socialisten 

worden aanvaard. En die strijd zal worden gestreden on

der het kidzëïs'cörps ~  met alle 'middelen die de moderne 
'propaganda biedt. De radio zal worden ingeschakeld — 
pamfletten, verkiezingscouranten — en overal Drees. Spe
ciale acties hier — speciale acties daar. En altijd het zelf
de aambeeld — de doorbraak — Kom tot ons kinderen 
dezer dagen. Als het er helemaal op aankomt zijn wij ook 
een christelijke partij al weet ons beginselprogram 
daar niet van. Maar dat berust alleen op onze schuchter
heid tegenover het heilige. Het is niet van belang of het in 
dat program staat. Het gaat er om of ge uit christelijke 
beginselen leeft. En wij — wij keren ons fel tegen de 
Roomsen!

Het wordt een principiële strijd!
Het goed recht van de christelijke partij is in het ge-

Maar dan worden wij ook wakker!
Wij zijn niet van 1946. Wij zijn van 1879 — of wilt ge 

van 1848, toen Groen, als leider van de antirevolutionaire 
artij in de Kamer opereerde en tevergeefs een beroep, 
eed op de conservatieven om steun en medewerking tot 

behoud van het Protestants Christelijk karakter van ons 
volksleven. Wij zijn een eeuw oud en leven nog uit de 
beginselen waaruit Groen leefde. Wij aanvaarden nog al
tijd de bijbel als fundamentele en radicale drijfkracht van 
ons handelen als politieke partij. Die beginselen hebben 
in zich een geestelijke saambindende en gemeenschap 
vormende kracht. Die beginselen geven bezieling, daad
kracht en stootkracht aan ons politiek optreden.

Ook al veranderen wij met de tijd en al is onze gene
ratie anders geaard dan die van 1870, de beginselen blij
ven essentieel dezelfde.
Maar in de eeuw van ons bestaan hebben wij wel ge
leerd, dat wij niet moeten streven naar de macht in de 
Kamer. Wij krijgen nooit een antirevolutionaire Kamer
meerderheid. En dat behoeft ook niet. Daar is het ons 
niet om te doen. Wij vragen alleen om te mogen bestaan. 
Wij vragen alleen om mee invloed te mogen uitoefenen. 
En daarbij te pleiten voor het goed recht van onze anti
revolutionaire beginselen.

En daarover ontbrandt straks de strijd.

Op Woensdag 13 en Donderdag 
14 October wordt in het hotel Witte 
Brug te Den Haag een partijconfe- 
rentie georganiseerd. Dit is weder
om een zogenaamde bezinning scon- 
ferentie op hoog niveau. Als refe
renten zijn uitgenodigd en hebben 
zich beschikbaar gesteld de heren 
A. W. Biewenga Wzn, lid van de 
Tweede Kamer, en prof. dr R. Schip
pers, hoogleraar aan de Vrije Uni- 
versiteit.

De Parti§conf er entte in Den Haag
De eerste zal spreken over  het advies van de Sociaal-Econom ische Raad 

inzake de ouderdom svoorziening:. Dat is een belangrijk  en  actueel onderw erp, 
dat de belangstelling van zeer ve len  heeft. Het is daarom  dunkt m ij goed, dat 
dit onderw erp  reeds nu en  in  d it stadium  behandeld  w ord t op een  partij- 
con ferentie. Natuurlijk, er is nog  geen w etsontw erp. D e détails zijn  dus niet 
bekend. In h oeverre d e  betrokken  minister aan het advies gevolg  zal geven, 
w eten  w ij niet. M aar de idee van  de generale volksverzekering hangt in  de 
lucht. Dat m en d ie  kant u it w il blijk t ook  w el u it de m inisteriële nota. Daarom  
kan de discussie ju ist nu een princip iële zijn. En er is veel v o o r  te zeggen dat 
nu  reeds een antirevolutionair geluid  w ordt gehoord.

P rof. R. Schippers zal spreken over de doorbraak, haar betekenis en  achter
grond. Dat daarbij ook  het m andem ent der bisschoppen aan de orde zal kom en 
is  onverm ijdelijk . Dit stem pelt de actualiteit van dit onderw erp. B eide re fe 
raten zu llen  w orden  gedrukt en  aan de k iesverenigingen  w orden  toegezonden. 
Dan h eeft m en in  ieder geval reeds tw ee onderw erpen  v o o r  de kom ende 
w inter —- tw ee onderw erpen, die de m oeite van behandelen overw aard zijn,

Voor de partij conferentie worden uitgenodigd de leden van het Centraal 
Comité, de A.R. Kamerleden, een aantal gasten-deskundigen en voorts kunnen 
de achttien Kamerkieskringbesturen ieder vijf afgevaardigden zenden. De 
gewoonte getrouw wordt gestreefd naar een totaal aantal deelnemers van 
honderdvijftig a honderdzestig. Groter mag dat aantal niet zijn, want anders, 
men weet het, wordt het een massavergadering, waarin de discussie niet tot 
haar recht kan komen.
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De conferentie 
van Brussel

H E T  E .D .G . V E R D R A G

De Luxemburgse Minister van Buitenlandse Zaken, de heer 
Bech, moet tijdens de debatten in Brussel over het E.D.G.- 
verdrag hebben verklaard, dat de houding van Frankrijk in
zake de Europese Defensie Gemeenschap te vergelijken is 
met die van een koopman, die beloofd heeft een auto te leve
ren en tenslotte met een paard voor de dag komt.

Het Franse protocol, dat door Mendès-France in Brussel 
aan de ministers van buitenlandse zaken van de vijf andere 
landen werd voorgelegd, zou men terecht het paard kunnen 
noemen en het E.D.G.-verdrag, zoals het thans door vier 
parlementen is goedgekeurd, de auto.

Treft men een vergelijking tussen de tekst van het Franse 
protocol met die van de verklaring der vijf landen, zoals 
deze na de conferentie van Brussel zijn gepubliceerd, dan 
blijkt welke Franse wijzigingsvoorstellen de vijf landen, n.1. 
West-Duitsland, Italië en de Beneluxlanden, niet bereid 
waren over te nemen. De belangrijkste zijn:

Afgewezen Franse voorstellen
1. Gedurende een periode van acht jaar na de inwerking

treding van het E.D.G.-verdrag heeft iedere deelnemen
de staat het recht elke beslissing van het commissariaat, 
die indruist tegen diens vitale belangen, tegen te houden. 
(In het huidige E.D.G.-verdrag wordt dit op drie jaar 
gesteld).

2. Het commissariaat zal in deze periode van acht jaar 
maandelijks rapport moeten uitbrengen aan de raad van 
ministers en deze zal telkens wanneer het noodzakelijk 
is moeten bijeenkomen om het werk van het commissari-

- aat te leiden en te controleren.
3. De raad van ministers van de E.D.G. zal direct na- de in

werkingtreding van het verdrag aan de raad van minis
ters van de N.A.V.O. voorstellen op welke wijze het com
missariaat zijn inspectie-bevoégdheden ten behoeve van 
de opperbevelhebber van de N.A.V.O.-strijdkrachten in. 
Europa dient uit te oefenen.

4. De. zetel van de Europese Defensie Gemeenschap zal, 
evenals van de N.A.V.O., in Parijs zijn.

5. Alle deelnemende landen hebben het recht zich vdn de 
gemeenschap af te scheiden in geval de hereniging van 
Oost- en West-Duitsland tot stand komt, ook al besluit 
het nieuwe Duitsland alsdan niet uit de E.D.G. te treden.

6 . De functies van lid van het commissariaat van de E.D.G. 
worden onverenigbaar verklaard met dat van de hoge 
autoriteit van de Europese Kolen- en Staalgemeenschap. 
Deze onverenigbaarheid eindigt vijf jaar na het beëindi
gen van het lidmaatschap van een van deze colleges.

7. Gedurende een periode van vier jaar blijft het recht van 
bevordering en achteruitzetting in rang, verlies van rang 
enz. ten aanzien van het militaire personeel aan die 
staten, die voor de inwerkingtreding van het verdrag over 
een legerorganisatie beschikken. (Duitsland krijgt dit 
recht dus niet). Voorts wordt voorgesteld mogelijk te 
maken, individuele overplaatsingen te doen plaats vin
den ook in de rang van commandant van een basiseenheid 
tussen nationale en Europese strijdkrachten. ■

8 . De nationale basiseenheden moeten slechts worden ge-

Mendès-France verklaarde, voordat het Franse parle
ment de E.D.G. verwierp, dat de vijf landen hem op 
de Brusselse conferentie wilden vernederen, doordat 
geen van zijn belangrijkste voorstellen werd overge
nomen. De heer Jac. S. Hoek toont. hieronder aan dat 
het verwijt ongerechtvaardigd is en dat aanvaarding 
van de betreffende voorstellen door de Vijf onaanvaard
baar was, omdat dit het einde van de E.D.G. zou zijn.

Op de conferentie van Londen wordt het debat, 
voortgezet over dezelfde problematiek.

integreerd in E.D.G.-legerkorpsen, die gestationneerd 
worden in de dekkingszone (langs de Elbe), wel alle 
Duitse troepen dus, maar niet alle. troepen van de andere 
deelnemers. In het verdrag wordt deze discriminatie ten 
aanzien van Duitsland niet gemaakt en worden alle troe
pen van de deelnemende landen op gelijke wijze geïn
tegreerd.

9. Wanneer een partner-staat zijn militaire bijdrage ver
laagt,.. moeten andere landen hun militaire bijdrage in 
gelijke mate verlagen. De bedoeling van dit Franse voor
stel was kennelijk om de Duitse troepen in de E.D.G. in 
alle omstandigheden even groot te doen zijn als de 
Franse.

10. De procedure in artikel 38 van het E.D.G.-verdrag om te 
komen tot een Europese Politieke Gemeenschap wordt 
buiten werking gesteld en tevens wordt verklaard, dat 
de beginselen van artikel 38 de bewegingsvrijheid van de. 
regeringen en parlementen niet beperkt.

11. Het verbod in het E.D.G.-verdrag opgenomen voor alle 
staten om per jaar meer dan 500 gram kernsplitsingsstof 
te produceren, wordt beperkt tot de strategisch kwets
bare gebieden (alleen Frankrijk produceert jaarlijks meer 
dan 500 gram). De vijf landen vonden het niet nodig de 
hoeveelheid van 500 gram te verhogen, omdat een wijzi
ging van deze hoeveelheid gemakkelijk na inwerking 
treding van het verdrag kan worden aangebracht.

12. Er worden territoriale kamers (nationale rechtbanken) 
opgericht als hoogste beroepsinstantie, waardoor het 
Hof van Justitie van de E.D.G. zijn betekenis verliest.

Werden de bovengenoemde voorstellen tot wijziging van 
het E.D.G.-verdrag door de vijf landen afgewezen, hieronder 
volgt een opsomming van vier punten uit het Franse protocol, 
die materieel geheel door de vijf landen zijn overgenomen:

Overgenomen Franse voorstellen
1. Het voorstel om aan elke partner-staat het recht toe te 

. kennen uit het E.D.G.-verdrag te treden:
a. wanneer de N.A.V.O. wordt ontbonden;
b. wanneer de Verenigde Staten en Engeland naar een

stemmig oordeel in belangrijke mate hun bijdrage in 
de verdediging van Europa verminderen;
(De duur van het E.D.G.-verdrag is zoals bekend op 50 
jaar gesteld. Echter de N.A.V.O. op 20 jaar).

2. De wens van Frankrijk om de basiseenheden, die af
komstig zijn van landen, die lid zijn van de N.A.V.O., 
doch niet van de E.D.G., bij de vorming van grote Euro
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pese eenheden te betrekken, overeenkomstig de voor
stellen van deze staten en de aanwijzingen van de op
perbevelhebber van de N.A.V.O.

3. De vijf landen zijn bereid met die landen die niet vol
ledig willen deelnemen aan de E.D.G. verdragen af te 
sluiten, waarin zij zich aan de gemeenschap associëren.

4. De Chefs van de regeringen of de daartoe aangewezen 
minister van elke staat zullen zo vaak vergaderen als 
nodig is. Raken deze bijeenkomsten ook vraagstukken, 
die de samenwerking tussen de gemeenschap en Groot- 
Brittannië aangaan, dan zal de Engelse regering uitgeno
digd worden hieraan deel te nemen.

Concessies van de vijf 
Op een groot aantal punten hebben de vijf landen in Brus

sel getracht zoveel mogelijk aan de Franse wensen tegemoet 
te komen:.
1. Elk land heeft het recht uit te treden uit het verdrag, 

indien Duitsland na de hereniging van Oost- en West- 
Duitsland van het aan dit land in de conventie van Bonn 
toegekende recht om na hereniging uit de E.D.G. te 
treden. De conventie van Bonn geeft aan West-Duitsland 
souvereine rechten wanneer het E.D.G.-verdrag in wer
king treedt en regelt de verhouding tot de vroegere be
zettingsmogendheden.

2. Ten einde de collegiale verantwoordelijkheid van het 
commissariaat van de E.D.G. volledig tot zijn recht te 
doen komen, wordt o.a. verklaard dat alle beslissingen, 
die van enige importantie zijn, collegiaal moeten wor
den genomen, behalve over die zaken, die naar het een
stemmig oordeel van de raad van ministers kunnen 
worden overgelaten aan individuele leden van het com
missariaat. In het algemeen zal het commissariaat met 
een gekwalificeerde meerderheid van stemmen moeten 
beslissen. De nadruk wordt dus gelegd op het collegiale 
karakter van het commissariaat.

2. Een buitensporige centralisatie waarvoor de Fransen 
vrezen, willen de vijf landen tegengaan door bij de 
uitvoering van het verdrag gedecentraliseerde staven 
op te richten, zowel voor administratieve, civiele als 
■militaire doeleinden. De- eerste 18 maanden na de in
werkingtreding van het verdrag zullen ook de door de 
centrale staf van de E.D.G. aan te wijzen generaals — 
elk land krijgt zo’n „gedelegeerde” — die in deze pe
riode belast zijn met het opleiden van de nationale 
contingenten, bestemd voor het Europese leger, in deze 
gedecentraliseerde staven worden opgenomen.

4. De Fransen stelden voor de eerste acht jaren na inwer
kingtreding van het verdrag het in het verdrag voor 
het commissariaat vastgelegde recht van beroep op het 
Hof van de gemeenschap buiten werking te stellen en 
gedurende die tijd de raad van ministers als beroeps
instantie aan te wijzen. De vijf landen-verklaring hand
haaft het Hof als beroepsinstantie, doch draagt het 
commissariaat op de geschillen eerst voor te leggen aan 
de raad van ministers alvorens gebruik te maken van 
de 'beroepsmogelijkheid voor het Hof.

5. In het Franse protocol werd de gedachte geopperd alle 
gemeenschappelijke regelen met betrekking tot de 
rechtspositie van het militaire- en burgerlijke perso
neel, de recrutering en encadrering, het militaire tucht-

. en strafrecht, de pensioenen enz. pas van kracht te 
■doen worden na afloop van een periode, waarvan de 
duur bij unanieme beslissing van de chefs van de zes 
regeringen zou moeten worden vastgesteld. De verkla
ring van de vijf landen stelt aan deze periode een limiet 
van 2  jaren en beperkt de lijst van algemene regelen 
tot de rechtspositie van het personeel en het militaire 
tucht-en strafrecht.

Bovendien kan iedere staat, waar de figuur van re
geringschef onbekend is, zoals Nederland, een minister 
afvaardigen om over deze zaken, die volgens de ver
klaring der vijf bij unanimiteit moeten worden vast- 
'gesteld, te beslissen. Overeenkomstig de wens van 
Frankrijk wordt voorts verklaard, dat gedurende deze 
twee jaar de in de partnerstaten van kracht zijnde wet
ten en reglementen zowel door de nationale autoritei
ten als door de staven van het commissariaat worden 
toegepast.

6 . Ten aanzien van de vaststelling van de begroting van 
de Europese Defensie Gemeenschap stelde Frankrijk 
voor, dat alvorens hierover door de raad van regerings
chefs een beslissing wordt genomen, de hoogte van de 
bijdrage van elke staat door het parlement van deze 
staat te laten bepalen. De vijf-landen-declaratie wijst 
dit af en verklaart, dat de ontwerpbegroting door het 
commissariaat tijdig aan de nationale regeringen zal 
worden bekend gemaakt, opdat zij deze ontwerpbegroting 
aan hun respectievelijke parlementen kunnen overleggen 
voordat door de raad van ministers (ook hier wordt de 
beperking tot regeringschefs niet gemaakt) de hoogte van 
de bijdrage van elke partner-staat wordt vastgesteld.

7. De Franse voorstellen op economisch en financieel ge
bied bleken evenmin de instemming van de vijf landen 
te hebben. In de verklaring wordt gezegd, dat de vijf 
verlangend zijn rechtvaardige concurrentie-voorwaar- 
den te scheppen onder de leveranciers van de gemeen
schap, Daarom bepalen zij, dat het commissariaat regels 
vaststelt, opdat de offertes die gemaakt worden ver
gelijkbaar zijn voor wat betreft de prijzen, waarbij de 
bijzondere omstandigheden van de partner-staten en 
vooral het verschil in belastingheffing in acht moeten 
worden genomen. De Fransen hadden een oplossing van 
deze problemen voorgesteld, die er op neerkwam dat 
op de prijzen der Franse leveranciers de fiscale aftrek, 
die in Frankrijk vóór de export geldt, in mindering 
moet worden gebracht bij het vergelijken van de of
fertes, terwijl het commissariaat toch tenslotte deze 
prijzen, verhoogt met de fiscale aftrek, zou moeten be
talen.
De verklaring der vijf reageerde voorts op een Frans 
voorstel om in verband met het feit dat bepaald oor
logstuig niet in de strategische zóne (West-Duitsland) 
■mag worden gemaakt, met te bepalen, dat de landen, 
die buiten de strategische zone liggen en gedwongen 
zijn dit zware oorlogstuig te maken, bij de toepassing 
van de algemene regel van het verdrag, waarbij elke 

- staat van zijn financiële bijdrage in de E.D.G. 85 °/o in 
eigen land kan besteden, daarvan geen nadeel mogen 
ondervinden. De Fransen vrezen dat de 85 °/o van hun fi
nanciële bijdrage dan voornamelijk in de zware in
dustrie wordt besteed, en dat de andere industrieën dus 
stiefmoederlijk zullen worden bedeeld. Uit de verkla
ring van de vijf blijkt dat men deze opvatting overdre
ven vindt. Niet alleen Frankrijk behoeft dit zware oor
logstuig te maken. Men zegt dan ook laconiek: het com
missariaat zal zijn best doen een juist evenwicht te be
waren tussen de verschillende industrieën van elk der 
verdragspartners.

8 . De verklaring van de vijf landen eindigt met de aan
kondiging, dat zij bereid zijn, op verzoek van een der 
staten-leden, twee jaar na het inwerking treden van het 
verdrag een conferentie bijeen te roepen om een voor
stel tot wijziging van het verdrag te bëhandelen, waar
bij de wijzigingsprocedure van het verdrag zal worden 
gevolgd. De Fransen wilden deze conferentie reeds na 
een jaar houden, wanneer een motie van één der parle
menten daarom vroeg. Bovendien stond in het Franse
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protocol, dat de Engelse regering,- wanneer zij dit wil
de, aan zo’n conferentie tot wijziging van het verdrag 
kan deelnemen.

Concessies van Frankrijk
De Franse .delegatie verklaarde zich op de Brusselse con- . 

ferentie accoord met een aantal punten uit de verklaring 
der vijf landen. De volgende concessies worden genoemd:

1. De raad van ministers van de E.D.G. zal aanstonds na 
hef in werking treden van het verdrag aan de raad van 
de N.A.V.O. voorstellen doen met betrekking tot de 
vaststelling van de bevoegdheden van de opperbevel
hebber -der N.A.V.O.-strijdkrachten in Europa.

2. Van een beperking van de bevoegdheid van het com
missariaat om in beroep te gaan bij het Hof van Jus
titie van de E.D.G. werd afgezien en de tekst van de 
vijf-landen-verklaring over de beroepsmogelijkheid 
werd aanvaard. Zie punt 3 onder de opsomming van 
de zeven punten, waarop de vijf-landen-verklaring de 
Fransen tegemoet zijn gekomen.

3. Aanvaard werd dat het commissariaat door het Hof laat 
uitmaken of een partner-staat de opschorting van een 
beslissing van het commissariaat kan eisen, wanneer de 
vitale-belangen van deze staat worden getroffen. Ten 
aanzien van dit punt en van punt 2  hierboven maakte 
de Franse delegatie de reserve, dat zij geen genoegen 
kon nemen met een „déclaration”, een verklaring door 
zes landen, maar de opstelling van een protocol moest 
eisen, omdat dit juridisch dezelfde kracht zou bezitten 
als een verdrag. De vijf landen wezen deze eis af, omdat 
inwilliging ervan wijziging van het verdrag tot gevolg 
kan hebben.

4. De concessie die de vijf landen maakten ten aanzien 
van de decentralisatie van de 'bevoegdheden van het 
commissariaat (zie punt 2  van de lijst van tegemoet
komingen van de vijf landen) werd geaccepteerd, doch 
ook hier eisten de Fransen de opstelling van een pro
tocol.

5. Met betrekking tot de „initiale periode” en het vast
stellen van algemene regelen met betrekking tot de 
rechtspositie van het militaire en burgerlijke personeel 
enz. werden de voorstellen in de declaratie der vijf lan
den aanvaard (zie punt 4 van de lijst van tegemoet
komingen van de vijf landen). De Fransen stonden hier 
echter eveneens op het samenstellen van een protocol.

6 . De Franse delegatie verklaarde zich bereid haar voor
stel inzake het onverenigbaar verklaren van het lid
maatschap van het commissariaat met dat van de Hoge

VERGADERING DER KAMERKIESKRING- 
BESTUREN

In September en October komen in alle Kamer- 
kieskringen de besturen der Centrales bijeen. Op 
deze vergaderingen zal een lid van het Moderamen 
van het Centraal Comité of een gedelegeerde aan
wezig zijn. Het is de bedoeling dat op deze bijeen
komsten de positie van de Antirevolutionaire Partij 
in ieder district eens goed wordt doorgesproken. Er 
is dan volledig gelegenheid aandacht te geven aan 
de speciale moeilijkheden in iedere Kamerkieskring. 
Mogen wij ook langs deze weg de secretarissen ver
zoeken een uitvoerig verslag van de gevoerde dis
cussie aan het secretariaat van de Partij te zenden? 
Hoe uitvoeriger het Centraal Comité wordt inge
licht hoe beter.

Autoriteit van de Europese Kolen- en Staalgemeen
schap te laten vallen (zie punt 5 van de lijst van Franse 
wijzigingsvoorstellen, die de vijf landen weigerden over 
te nemen).

7. Zij zag af van haar voorstel tot vorming van territo
riale kamers (zie punt 11 van de lijst van wijzigings
voorstellen, die door de vijf landen werden afgewezen).

8 . Zij liet baar voorstel met betrekking tot het recht van 
bevordering in rang enz. vallen, doch bleef op haar 
standpunt staan, dat haar voorstel tot het openen van 
de mogelijkheid individuele overplaatsingen aan te 
brengen tussen nationale en Europese strijdkrachten 
ook in de rangen die gelijkwaardig aan of hoger zijn 
dan die van commandant van een basiseenheid (een di
visie), in een protocol vast te leggen (zie punt 6 van de 
lijst van voorstellen die door de vijf verworpen werden).

9. De Franse delegatie aanvaardde de verklaring van de 
vijf, dat de ontwerpbegroting eerst aan de nationale 
parlementen wordt v-oorgelegd, voordat de raad van 
ministers van de E.D.G. de bijdrage van elke partner —  
staat vaststelt (zie punt 5 van de lijst van voorstellen, 
die door de vijf niet werden overgenomen).

10. Zij heeft haar voorstel om art. 38 van het verdrag in
zake de procedure om te komen tot een Europese fede
ratie of confederatie laten vallen.
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Onze jonge mensen langer vormen 
en later aan het tverU zetten

J.  S C H I P P E R

Reeds lange tijd dringt zich aan ons de vraag op of het 
nodig is de leertijd van de jongeren te verlengen en daar
mede bet tijdstip, waarop zij een keuze doen voor het beroep 
dat zij zullen uitoefenen, later te stellen dan thans het ge
val is.

Minister Zijlstra heeft die vraag, toen hij een rede hield 
op de jaarvergadering van het Christelijk Werkgeversver
bond, in beginsel bevestigend beantwoord. De Minister be
antwoordde deze vraag gezien vanuit het economisch ge
zichtspunt, nl. het standhou
den van ons volk in de strijd 
om de plaats in het volkeren
leven. Naast, of beter, daar
bovenuit gaat de vraag welke 
betekenis heeft langere vor
ming voor onze jeugd, die 
straks in die strijd geworpen 
wordt om te kunnen stand
houden.

Op die vraag heeft ons de 
commissie-Banning, toen zij 
rapport uitbracht over de 
ontwikkelingsmogelijkheden 

voor jeugdige fabrieksarbeiders, een antwoord pogen te 
geven. Ook het befaamde „Bronnenboek” , - waarop het 
Eerste Kamerlid Algra terecht scherpe critiek geoefend 
heeft, stelt ons toch voor het probleem van de toekomst 
van onze jeugd, en daarbij is de duur van de vorming en 
het op latere leeftijd kiezen van een beroep in het geding. 
Terwijl ook de landen in West-Europa, die eveneens op de 
duur willen standhouden in het economisch strijdperk, ons 
daaromtrent tot een voorbeeld zijn.

Het lijkt mij van voldoende belang om in dit artikel aan
dacht te schenken aan het rapport der commissie-Banning. 
Deze commisie vormt een onderdeel van de commissie-Cra- 
mer die de opdracht had een onderzoek in te stellen naar de 
ontwikkelingsmogelijkheden van de Nederlandse jeugd. Reeds 
eerder, nl. in October 1950 was een rapport verschenen over 
de ontwikkelingsmogelijkheden van de jeugdige fabrieksar
beidsters.

Enige cijfers dienen vooraf vermeld te worden om te we
ten over welke groep het in ’t rapport-Banning gaat. Van de
577.000 jongens van 14—20 jaar (op basis van de volkstelling 
in 1947) in het jaar 1951 genoten 30% volledig dagonderwijs, 
58% oefenden beroepsarbeid uit en de rest of 12% waren 
tijdelijk niet aan het werk of in militaire dienst.

Van de groep van 58 % waren werkzaam in de industrie 
(annex bouwbedrijf) 144.000 jongeren; 21.000 in magazijnen 
of transportbedrijf; 93.000 in de landbouw; 30.000 in admini
stratieve betrekkingen; 12.000  als winkelpersoneel en een 
rest van 33.000 waarover het rapport geen gegevens ver
strekt.

Het onderzoek naar de ontwikkelingsmogelijkheden is be
perkt tot de jongeren in de industrie, magazijnen en trans
port, totaal 165.000/of ongeveer de helft van de jongeren die 
beroepsarbeid verrichten. In de komende 15 a 20 jaar zal,

gelet op de bevolkingstoename, deze groep ongeveer 200 .000  
groot zijn.

Een deel van deze jonge arbeiders is afkomstig uit en 
leeft in een milieu waarvan opvoedende kracht uitgaat door 
het gezin, de kerk, de school, de jeugd- en vakorganisatie, 
waardoor ook inhoud gegeven wordt aan de besteding van 
de vrije tijd. Een ander deel van deze jonge arbeiders, die als 
regel niet meer dan lager onderwijs hebben genoten komt uit 
en leeft in een milieu waarin weinig of geen opvoedende

kracht uitgaat. Die meestal in 
korte tijd een groot aantal 
baantjes als loopjongen of 
duvelstoejager hebben ver
sleten en wier interessesfeer 
in hoofdzaak tot 'bioscoop, 
straat en cafetaria beperkt is 
gebleven.

De commissie-Banning heeft 
ook een onderzoek ingesteld 
naar de vraag in welke be
drijfsgroepen deze jongeren 
werken. Zij kon aan de hand 
van de bestaande statistiek 

geen gegevens krijgen over de 14—20-jarigen, maar moest 
zich vergenoegen met het bestaande statistische materiaal van 
de 14—17-jarigen welke 66.328 jongens omvatte. Wat blijkt 
nu? Dat er 2.2%> werkzaam was in de metaalnijverheid, 12.3°/o 
in het textielbedrijf, 9.50/o in de houtverwerkende industrie 
en 28.8°/o in de overige bedrijfstakken.

Gaat men deze cijfers nu ontleden voor alle bedrijfstak
ken, dan werken er 29.7% in ondernemingen van minder 
dan 25 arbeiders; 26.8 ̂ /o in ondernemingen van 25—99 arbei
ders 34.7 °/o van 100—999 arbeiders en 8.7 °/o van 1000 en meer 
arbeiders. D.w.z. 56.5% in klein en middelgrote ondernemin
gen en 43.5% in grote of grootste ondernemingen. Men kan 
aannemen dat deze percentages voor de 165.000 arbeiders 
waarover het onderzoek liep, niet ver uiteenlopen zullen te
genover de groep van ruim 60.000 jeugdigen van 14—17 jaar.

Jammer is dat de Commissie blijkbaar niet in staat ge
weest is na te gaan hoe groot het percentage van deze 60.000 
jongeren was die tot de geschoolden en de ongeschoolden, 
krachtens de opleiding die zij ontvingen, zullen gaan beho
ren. Dit is te meer te betreuren omdat de Commissie in haar 
rapport wijst op de grote betekenis die aan goede opleiding 
tot vakarbeiders, met het oog óp de industrialisatie, dient 
geschonken te worden.

Wel heeft de commissie gegevens vermeld over het onder
wijs dat de groep 14—20 jarigen wèl en niet ontvangt. De 
cijfers wijzen, na de invoering van de achtjarige leerplicht, 
gunstiger gegevens aan. Van de totale mannelijke bevolking 
in 1950-’51, groot 578.000, genoten er 175.000 volledig dagon
derwijs en 99.000, part-time onderwijs. De rest, of 305.000, 
ontving in het geheel geen onderwijs. Neemt men uit deze 
groep de 14—17 jarigen, dan zijn er 123.000 jongens van die 
leeftijd die in het geheel geen onderwijs ontvangen. Tegen
over dit aantal staan er van de 14—17-jarigen 142.000 die 
volledig dagonderwijs ontvangen.

„Wanneer wij op de duur in de wereld willen stand
houden, dan zullen wij het vooral moeten zoeken in 
kwalitatief hoogwaardige producten, waarin wij de in 
ons volk aanwezige intellectuele en andere begaafdhe
den zo volledig mogelijk benutten. Tegen deze achter
grond zullen wij ernstig rekening moeten houden met 
de noodzaak om onze jonge mensen langer te vormen 
en later aan het werk te zetten dan op dit ogenblik het 
geval is".

MINISTER ZIJLSTRA
Op de vergadering van het 

Christelijk Werkgeversverbond
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Deze gegevens, in het licht gesteld van de opmerking van 
Minister Zijlstra „om onze jonge mensen langer te vormen 
en later aan het werk te zetten” , krijgen betekenis over 
de vraag wat er te dien aanzien te doen is.

Bijna 40 jaar geleden heeft de staatscommissie-Van Wijn
bergen (ingesteld in 1917) ook met deze vraag geworsteld en 
hoewel we een flinke stap vooruit gedaan hebben op deze 
moeilijke weg, kan ook nu nog met instemming worden 
aangehaald wat in de inleiding van dit rapport werd gezegd, 
nl.: „dat men zich sinds enige tientallen van jaren met ver
wondering is gaan afvragen hoe het mogelijk is, dat aan de 
jeugd in de overgangsleeftijd tussen kind en volwassene zo 
weinig zorg wordt besteed. Bij de jeugd uit de lagere maat
schappelijke klassen, treden de leemten in opvoeding en vor
ming het duidelijkst naar voren, in zoverre bréde scharen na 
de lagere school generlei opzettelijke vorming ontvangen” .

De Commissie-Banning is van oordeel dat aan dit vraag
stuk meer aandacht door Volk en Overheid geschonken moet 
worden. Allerlei denkbeelden worden bepleit en het is van 
belang daaraan in Nederlandse Gedachten, in een slotartikel, 
bijzondere aandacht te schenken.

Minister Zijlstra bepleitte, sprekend op de vergadering 
van het Christelijk Werkgeversverbond een langere duur 
van de vorming van jonge 'mensen en daardoor een later 
tijdstip waarop zij bij de arbeid worden betrokken. Analoog 
aan deze opvating herinnerde ik in het eerste artikel aan het 
rapport van de Commissie-Banning handelend over „ont
wikkelingsmogelijkheden voor jeugdige fabrieksarbeiders” .

Dit rapport geeft vier maatregelen ter verbetering van de 
euvels die daarvoor, met het oog op de fabrieksarbeiders- 
jeugd, nodig zijn, nl. die in en door het gezinsleven, in/-en 
door het onderwijs, van het z.g.n. derde milieu en in en door 
het arbeidsmilieu.

Voor het vraagstuk van langere vorming en later tijdpunt 
voor aanvang van de arbeid, zijn de tweede en laatste maat
regel van belang. Dit wil niet zeggen dat de beide andere 
verwaarloosd mogen worden, doch zij treden niet zo sterk 
op de voorgrond bij de verwerkelijking van de gedachte van 
Minister Zijlstra.

De Commissie-Banning heeft een vergelijking gemaakt 
voor wat betreft de verbreiding van het onderwijs in de 
leeftijdsklasse van 14—17 jaar, met de Verenigde Staten van 
Noord-Amerika en Engeland en stelt vast dat van elke 100 
jongens in die leef tijdsperiode in Nederland 63% volledig of 
gedeeltelijk onderwijs ontvingen; in- de Verenigde Staten 
was dit percentage 82.5 en in Engeland 71.

Hieraan dient toegevoegd te worden dat uit een onderzoek, 
ingesteld door de vierde afdeling van de Onderwijzersraad, 
gebleken is dat ook in Zwitserland de jongeren in het alge
meen genomen niet voor hun 16e jaar in het bedrijfsleven 
geplaatst worden en tot die tijd onderwijs ontvangen.

Er gaan regelmatig verschillende groepen van werkgevers 
en werknemers naar Amerika, ten einde zich op de hoogte 
te stellen van de industrie, waarbij ook het Vraagstuk van 
de opleiding der jongeren werd bestudeerd. Uit een der rap
porten wordt geciteerd: „Veel van het goede wat men in de 
Amerikaanse bedrijven ziet is in diepste kern terug te bren
gen tot het algemeen ontwikkelingsniveau van de mensen, 
die in het bedrijf werken. De Amerikaanse arbeider heeft 
daardoor ook veel meer begrip voor de betekenis van zijn 
arbeid voor de gehele samenleving- en voor de maatschappe
lijke welvaart.”

Deze uitspraak is voor ons land eveneens van betekenis, 
omdat nog meer dan voorheen, de kwaliteit van de arbeid 
en de arbeider op de voorgrond dient te staan. Want ook in 
Zwitserland, met zijn hoog gekwalificeerde industrie, heeft 
men dezelfde ervaring opgedaan als in Amerika.

De Christelijk-sociale conferentie van 1952 heeft zich

eveneens met deze kwestie beziggehouden en verlangd dat 
er een verbod diende te komen van jongeren beneden 16 
jaar en gelijktijdig een wettelijke regeling van voortgezet 
onderwijs aan deze jongeren.

Het is derhalve niet vreemd dat de commissie-Banning tot 
de conclusie is gekomen dat een verlenging van de leerplicht 
met twee jaar volledig, bij de individuele mogelijkheden aan
gepast, dagonderwijs, gepaard met een overeenkomstige ver
hoging van de arbeidsgerechtigde leeftijd het voornaamste 
middel is om tot verbetering van de huidige situatie te ge
raken.

’t Ligt voor de hand dat deze commissie het probleem van 
het onderwijs dat gegeven .moet worden na de lagere school 
in haar beschouwingen betrekt en tot de slotsom komt dat 
leerplicht-verlenging eerst dan mag worden ingevoerd als er 
een verantwoord leerplan voor het vervolgonderwijs aan
wezig is.

In het licht mede van deze uitspraak valt te betreuren dat 
het plan, zoals de oud-minister Hutten heeft uiteengezet met 
betrekking tot het basis-onderwijs en het daarop gebouwde 
eenvoudig voortgezet onderwijs, nog steeds „plan” gebleven 
is, want dan zou de noodzaak om een verantwoord leerplan 
te ontwerpen voor het voortgezet onderwijs, veel dringender 
zijn. Daartoe zouden wij, zonder te copiëren, toch in de leer 
kunnen gaan bij de Angelsaksische landen en Zwitserland.

Uiteraard zijn er bij invoering van een hogere leeftijd voor 
verplicht onderwijs nog meer moeilijkheden dan die van het 
leerplan. De commissie-Banning somt ze op, als daar zijn: 
het tekort aan scholen, onderwijzers en leraren(essen), de 
kosten daarvan voor de Overheid, en (niet te vergeten) de 
derving van-inkomsten door de ouders als de jongeren eerst 
op 16-jarige leeftijd gaan verdienen; ten slotte de bezwaren 
voor het bedrijfsleven door onttrekking van de 14- en 15- 
jarigen aan de arbeid in beroep en bedrijf.

Deze bezwaren, hoe gewichtig zij ook zijn, mogen er m.i. 
niet toe leiden, dat ernstige pogingen om die op te vangen, 
niet wprden ondernomen. Het gaat toch om het levensgeluk 
van duizenden jongeren, om betere mogelijkheden die de wel
vaart van ons volk kunnen verhogen, de kwaliteit van de 
arbeid en de arbeider te verbeteren en waarbij de onderne
mers gebaat zullen zijn. De geestelijke volksgezondheid die in 
het geding is zal er toe moeten nopen in de naaste toekomst 
deze denkbeelden te realiseren.

Het vraagstuk van het verplichte part-time onderwijs dat 
door de commissie-Banning wordt aangesneden, laat ik, hoe 
belangrijk ook, nü buiten beschouwing.

Ten slotte nog een korte opmerking over het vierde punt 
dat als een maatregel tot verbetering wordt aangegeven, nl. 
die moet worden aangebracht in en door het arbeidsmilieu.

Een zestal punten worden genoemd, nl. uitbreiding en ver
betering van de beroepskeuzevoorlichting, kortere arbeids
duur en langere vacanties voor de jongere arbeiders, verbod 
van ploegenarbeid voor personen beneden 18 jaar, correctie 
in de jeugdlonen, verantwoord personeelsbeleid en vorming 
van aanstaande industriële leiders.

Over elk dezer zes onderwerpen zouden enige artikelen 
geschreven kunnen worden, ik volsta met ze aan te stippen.

Het voornaamste is of de geestelijke opvoeding van ons 
volk zo zal zijn dat onze jongeren de hoge betekenis van de 
arbeid als Goddelijke opdracht, zullen leren verstaan; waar
door zij hun verantwoordelijkheid gaan beseffen om mede
arbeiders Gods te zijn, overal waar zij in het arbeidsproces 
geplaatst worden.

In dit verband zou het toch wel zeer bijzondere aanbeve
ling verdienen als het Convent van Christelijk-sociale orga
nisaties plannen zou willen voorbereiden om te komen tot 
3en langere vorming van onze jongere arbeiders(sters) en 
daarmede tot het op latere leeftijd laten aanvangen van de 
arbeid in het bedrijfsleven.
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Wi§ hebben 
voor U gelezen R.  G O S K E R

Gedurende de laatste maanden zijn er 
een aantal boeken en brochures versche
nen, die toch wel de aandacht verdienen 
van de lezerskring van ons blad. De zo- 
mervacantie is voorbij. De vele regenda
gen gaven weliswaar genoeg gelegenheid 
om van het vele nieuwe, op de boeken
markt kennis te nemen. Maar de lees- 
maanden beginnen toch met September. 
En dan is het goed een algemeen over
zicht te geven. Dat kan voor verschillen
de besturen aanleiding zijn zich te be
zinnen op de onderwerpen, die op de ver
gaderingen van de kiesvereniging aan 
Ie orde kunnen worden gesteld.

1. Antirevolutionair Beleid. We begin
nen dan maar met de gedachtenwisse
ling van Prof. Dr J. P. A. Mekkes en 
Prof. Mr A. M. Donner - uitgave T. We
ver, Franeker. Veel behoeven wij over 
deze gedachtenwisseling niet te zeggen. 
Twee standpunten worden tegenover el
kaar gesteld en aan elkander getoetst. 
Ik waag er mij niet aan beide standpun
ten nog korter weer te geven dan in dit 
boekje geschiedt. Een gelukkige omstan
digheid is echter, dat de Heer H. Algra, 
ons Eerste Kamerlid, in het laatste num
mer van Antirevolutionaire Staatkunde 
een uitstekende beschouwing gegeven 
heeft over deze gedachtenwisseling, 
waarin hij toch ook weer voor enige 
nieuwe gezichtpunten de aandacht 
vraagt. Dit is dan tevens een aanloopje 
om voor Antirevolutionaire Staatkunde 
de aandacht te vragen, want door dit 
soort artikelen wordt dit maandschrift 
wel zeer actueel en wint het aan beteke
nis. Op het debat zelf kunnen wij niet 
ingaan.

2. Om het behoud der Maatschappij. 
Prof. Mr I. A. Diepenhorst. Rede, uitge
sproken op het Jubileumcongres van de 
Chr. Middenstandsbond. Deze rede ver
dient de aandacht. Op pakkende wijze 
geeft Prof Diepenhorst een samenvat
ting van alle gebreken en tekortkomin
gen, die de tegenwoordige samenleving 
aankleven. Alle grieven en bezwaren 
worden opgesomd: maar dan ineens: 
„Toch rechtvaardigt dit alles niet om 
enkel en alleen met een dreigend Mene, 
Mene Tekel Upharsin te besluiten. Zij, 
die dit zouden willen, zijn nog niet tot op 
de helft van de diepte der hier voorhan
den moeilijkheden en kwesties doorge
drongen. Het maakt een uitermate god
vruchtige indruk, na een boetpredikatie

over de ons omringende maatschappij 
ons zelf neer te zetten onder onze gees
telijke wonderboom: wij weten het en wij 
hebben het anderen laten blijken. Maar 
dit is vaak onwaarachtig en altijd kort
zichtig” . En elders „Niemand, behoeft 
ons te overtuigen van de gebrekkigheid 
en de stunteligheid onzer plichtsvervul
ling, van de betweterij, de hoogmoed, de 
zonde, die ons handelen ten deze ontsie
ren. Wij willen graag onze schaapjes op 
het droge laten; wij. vinden het nog niet 
zulk een onbillijke regel, dat wie het 
eerst komt, ook het eerst maalt: wij wor
den graag zalig met behoud van ons 
voor- en achtertuintje met goed gewre
ven meubeltjes en een appeltje voor de 
dorst” . En nu mag iedereen over deze 
twee citaten brieven schrijven, op voor
waarde dat hij de- rede eerst in haar ge
heel gelezen heeft.

3. Het conflict Kuyper-Heemskerk. 
Dr J. Voerman. Drukkerij Dibertas. Een 
interessant geschrift over een interes
sant onderwerp. Het handelt voorname
lijk over de Kabinetsformatie van 1908 
en 1909, waaruit een controverse gebo
ren is tussen Dr A. Kuyper en Mr Th. 
Heemskerk, die hen gedurende vele ja- 
ren van elkander heeft vervreemd. Prof. 
Gerretson schreef naar aanleiding van 
dit boek een interessant artikel in de 
Telegraaf, waarin hij, mee op grond van 
deze historie, tot de conclusie komt, dat 
de partijleider van een • politieke partij 
toch wel in de Kamer moet zitten. Tot 
nog toe was Prof. Gerretson deze me
ning nl. niet toegedaan. Men ziet het. 
Ook boven de zeventig kan men van 
standpunt veranderen.

4. Vakbeweging en christelijke roe
ping door M. Ruppert. Dit is de derde 
druk van een geschrift uitgegeven door 
het C.N.V., waarin het goed recht van 
de Christelijke Vakbeweging wordt ver
dedigd. De geschiedenis, de grondslag en 
de idealen van de Christelijke Vakbewe
ging worden achtereenvolgens behandeld. 
Vooraf gaat een goede overzichtelijke 
schets, waarin de gang van het betoog 
puntsgewijs wordt weergegeven. Het is 
wel eens goed, wanneer dit onderwerp 
op de vergadering van de kiesvereniging 
wordt behandeld. Ook bij ons bestaat er 
nog wel eens wat misverstand over de 
acties van „onze” vakbeweging.

«
5. De Gereformeerde zede door Prof. R. 

Schippers. Uitgave J. H. Kok N.V., Kam

pen. Dit boek werd ons toegezonden. De 
uitgeefster meende klaarblijkelijk, dat 
het toch wel iets met politiek te maken 
heeft. Nu - daarin heeft ze geen ongelijk. 
Wij kunnen immers het leven niet opde
len in staatkunde, maatschappij - kerk. 
Het is de studie van een ethicus, maar 
dan een voor de practijk van het leven. 
En dan moet ik zeggen dat de lezing 
van dit boek om verschillende redenen 
aanbeveling verdient. Al was het alleen 
maar om de aanpak van de problemen 
en de actualiteit van de onderwerpen, 
die worden behandeld. In dit boek wordt 
in ieder geval „open kaart” gespeeld. De 
dingen worden bij hun naam genoemd. 
De opinie van de schrijver zal niet zon
der meer doo,r allen worden gedeeld, 
maar daarom behoeft het ongelijk niet 
op voorhand aan de zijde van de auteur 
te zijn. Wanneer het gaat over de geoor
loofdheid van bridge over het schouw
burg- en bioscoopbezoek dan wordt de 
politiek nauwelijks benaderd. Maar wan
neer gehandeld wordt over „begraven” 
of I,cremeren” over de doelbewuste ge
boortebeperking, de betekenis van „de 
burgerlijke huwelijkssluiting” en zo 
meer - dan raken we wel degelijk het po
litieke vlak. Een beoordeling van dit 
werk kan in deze korte aankondiging 
niet worden gegeven, maar het is goed 
dat wij weten dat dit boek er is, want 
bij voorkomende gelegenheid zal men het 
na moeten slaan. Verhelderend zijn de 
opmerkingen, die Prof. Schippers maakt 
over de positie van de vrouw in het mo
derne leven. In dit opzicht is zijn boek 
voor ons althans zeer actueel, nu de De- 
putatenvergadering haar besluit over 
het passieve kiesrecht der vrouw heeft 
genomen.

6 . De Antirevolutionaire en Confessio
nele Partij in de Neder!. Herv. Kerk, door 
Mr G. Groen van Prinsterer. Uitgave 
Oosterbaan en Le Cointre N.V., Goes. 
Dit boekje is in 1860 door Groen van 
Prinsterer in de Franse taal geschreven 
om aan de, door een Waals predikant 
verkeerd voorgelichte, buitenlandse 
vrienden juiste inlichtingen te verstrek
ken omtrent de zware, in Nederland ge
leverde strijd. Mej. A. J. Dam heeft de 
vertaling op zich genomen en zij heeft 
daarmee ons allen zeer aan zich ver
plicht. Velen onzer, die de Franse taal 
niet machtig zijn, hadden reeds meerma
len van deze brochure van Groen ge
hoord. Dat de firma Oosterbaan en Le 
Cointre - bijna een eeuw later de uitga
ve van de Nederlandse tekst aandurft 
pleit voor haar. Het is ook een bewijs, 
dat de belangstelling voor Groen onder 
ons nog altijd levendig is. Dankbaar zijn 
wij voor de verhelderende notities, die 
aan de tekst zijn toegevoegd, die het 
geheel voor de huidige lezer beter toe
gankelijk maken.
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7. Wat groeit er uit dit Afrika? G.
A. Gedat - met een voorwoord van Drs 
W van der Mast. Uitgave T. Wever, Fra- 
neker. De schrijver is een christen Duit
ser, die opnieuw een reis door Afrika 
heeft gemaakt. De ondertitel luidt 
„Weerzien van een continent na vijftien 
jaar” . Daarmee is de inhoud van dit boek 
bepaald. De schrijver laat zien in welk 
een razend snel tempo de toestanden en 
de verhoudingen in Afrika veranderen. 
Afrika komt binnen het bereik van het 
culturele, politieke en economische we
reldverkeer. Hij laat zien hoe met name 
de Islam en het Communisme gereed 
staan Afrika onder hun invloed te bren
gen. Hij pleit er voor dat het Christen
dom zijn roeping tegenover het. zwarte 
werelddeel zal verstaan. In dit boek 
wordt de politiek van Malan in Zuid- 
Afrika wel wat anders beoordeeld dan 
gewoonlijk in de Nederlandse pers ge
schiedt en alleen reeds uit dit oogpunt 
verdient het aanbeveling van dit werk 
kennis te nemen. Lezing van een boek 
als dit geeft eigenlijk een Christen een 
diep wanhopig gevoel. Wat kunnen wij 
nog doen 'in deze wereld? Wat staan wij 
machteloos tegenover de geweldige we
reldproblemen. Daarom is het toch wel 
goed zulk een boek te lezen. Want het 
dwingt ons tot nadenken en tot bezin
ning. Er zijn heus nog andere vraagstuk
ken aan de orde dan waarmee wij dage
lijks direct te maken hebben. En ook dit 
boek leent zich uitstekend om te behan
delen op een kiesvereniging, al moet men 
natuurlijk critisch toetsen en wegen.

8 . Denkers van deze tijd. Een uitgave 
van T. Wever in Franeker in het kader 
van de Christelijk Nationale Bibliotheek. 
Behandeld worden: Kierkegaard, Nietz- 
sche, Karl Barth, Niebuhr, Sartre, Bult
maan. Dit is niet een zo eenvoudig boek. 
Daar moet men inderdaad speciaal voor 
gaan zitten en dan moet men zo nu en 
dan — tenminste als leek — wel eens 
een pagina twee of drie maal lezen. Ten
minste voorzover het de beide bijdragen 
van Prof. Zuidema betreft, die de ver
handelingen over Kierkegaard en Sartre 
schreef. Maar ja — het existentialisme 
is ook zo moeilijk — al is het dan mo
dern! Wel lijkt mij dit werk een uiter
mate geschikte handleiding voor een cyc- 
clus van 6 avonden van een speciale stu
diegroep. Tenslotte gaat het over een 
zestal denkers van betekenis. Ik acht

het daarbij zeer gelukkig,' dat de Duitse 
theoloog Bultmann, behandeld door Dr 
Herman Ridderbos en de Amerikaanse 
theoloog Niebuhr, behandeld door Prof. 
Dr G. Brillenburg Wurth, in dit werk 
zijn opgenomen. Al leest het dan niet zo 
vlot en gemakkelijk als het boek van 
Gedat, voor diepere bezinning is het zeer 
waardevol.

Dan zijn er voorts drie boeken versche
nen in de serie van de „Sociaal Econo
mische boekerij - uitgegeven door N.V. 
Gebr. Zomer & Keunings Uitgevers Mij 
Wageningen. Met deze serie ben ik wel 
heel erg blij. Ik heb zo de indruk dat 
daarmee een stuk werk van de onlangs 
overleden Prof. Mr P. A. Diepenhorst 
wordt voortgezet. En daaraan hebben wij 
zo dringend behoefte. Vooral op Sociaal- 
economisch terrein roept ons volk om 
meer voorlichting. — Voorlichting — die 

'begrijpelijk is, ook voor de niet weten
schappelijk geschoolde. Dan behoeft die 
voorlichting niet. zo te zijn, dat zij de 
aandacht gevangen houdt als een 
boeiende roman. Enige inspanning mag 
van de lezers wel worden gevergd. Het 
is ook wel eens goed, dat men gedwon
gen wordt in een wat langzamer tempo 
te lezen dan men gewoon is. Mits de ge
wone man het dan maar vatten kan. En 
dat is van deze werken inderdaad het 
geval.

9. „Mens en medemens. Een inleiding 
tot de algemene sociologie” van de hand 
van Prof. Dr R. van Dijk. Natuurlijk zijn 
we blij met dit werk. Het pretendeert 
niet zo veel. Ik heb wel eens meer ge
neusd in handboeken over de Sociologie. 
Men moet toch iets doen voor zijn vak. 
Maar al spoedig duizelt het je dan van 
de systemen, die worden opgebouwd en 
van de terminologie, die wordt gebruikt. 
Maar nu hebben wij dan een eenvoudige 
inleiding, die ons toch wel op bevattelij
ke wijze duidelijk maakt wat sociologie 
is. En die dat ook doet in, laat ik maar 
zeggen, de sfeer van de Calvinistische 
Wijsbegeerte. Het boek is geschreven 
voor de Gereformeerde gezindte. Uit het 
voorwoord blijkt de wens „Indien het ge
schrevene er toe mag bijdragen in Gere
formeerde kring belangstelling vóór en 
inzicht in het belang van de sociologie 
te verdiepen en te vergroten, dan acht ik 
mijn pogen ruimschoots beloond” . Bij die 
wens sluit ik mij van harte aan.

1 0 . Öp het grensgebied van economie 
en religie. Dr T. P. van der Kooy, hoog
leraar aan de Vrije Universiteit. In dit 
boek zijn enkele opstellen gebundeld, die 
handelen over het centrale probleem der 
economie. Onder dit laatste verstaat 
schrijver de vraag, welke plaats het eco
nomische als levensbeginsel en als le
vensgebied in de wereld inneemt. Het is 
dus een verzameling van opstellen, die 
reeds eerder in tijdschriften -werden ge
publiceerd of als college werden gegeven. 
Voor ditmaal een opsomming der be
handelde onderwerpen. 1. Economie en 
maatschappij; 2. Godsdienst en maat
schappij; 3. Maatschappij en cultuur; 4. 
Dé beginselen der maatschappij; 5. We
reldbeschouwing en maatschappij; 6 . 
Maatschappij en ethiek; 7. Kerk en maat
schappij; 8 . Maatschappij en kunst; 9. 
Hervorming der maatschappij; 10. Ont
wikkeling der maatschappij; 11. Omwen
teling der maatschappij; 12. Ineenstor
ting der maatschappij. Vooral hoofdstuk 
9 is actueel aangezien de schrijver daar
in positie kiest tegenover de beschouwin
gen van Prof, Dr Ir H. van Riessen op 
een naar mijn .mening toch wel verant
woorde wijze. In het hoofdstuk over Kerk 
en maatschappij wordt voornamelijk Dip- 
pel’s geruchtmakend werk over „Kerk 
en wereld in de crisis” beoordeeld. In 
hoofdstuk 6 : „Maatschappij en ethiek” , 
trof mij in het bijzonder de heldere uit
eenzetting over de denkbeelden van Max 
Weber, die overigens principieel worden 
bestreden. Prof. van der Kooy heeft een 
eigenaardige — ik zou haast willen zeg
gen, „rustademende” stijl. Men heeft het . 
gevoel dat elk woord en elke zinscon
structie rustig is overwogen. Daar 
spreekt je een bezonken bedachtzaam
heid uit toe. Maar dan is er ineens een 
uitschieter. Plots wordt een oordeel ge
veld, een conclusie getrokken die met de 
evenwichtige betoogtrant niet schijnt te 
kloppen — zo — dat men zich ineens 
even afvraagt: „gaat dat hu zo maar?” 
Dat geeft bij het lezen een merkwaardige 
prikkeling. Maar wat in leder geval wel
dadig aandoet dat is — dat hier syste
matisch een poging gedaan wordt het 
veld van de economie te benaderen van
uit het Evangelie. Economie — dat is een 
werkhypothese een apparaat — een 
technisch hulpmiddel. Je moet dat met 
morele onverschilligheid gebruiken. Als 
dat en dat wordt voorondersteld dan ge
beurt er dat en dat. Daarmee uit! Maar
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Prof. van der Kooy wil dan toch laten 
zien, dat er nog wel iets meer aan vast 
zit.

11. Over economie en humaniteit, van
dezelfde schrijver en dezelfde, uitgever. 
Ook dit is een verzameling van opstellen 
in diverse tijdschriften reeds eerder ge
publiceerd, maar nu in één band verza
meld. Zonder nu alle hoofdstukken op te 
noemen moge worden medegedeeld, dat 
in dit boek vooral de ethische norm in 
het middelpunt staat. De ethische norm 
en het economisch leven, en de weten
schap der politiek - de ondernemer - het 
socialisme etc. Hier wordt niet geboden 
een systeem van nomatieve economie. 
Wel meent de auteur, dat de opbouw van 
zulk een gedachtensysteem waard is te 
worden beproefd. En dit boek is bedoeld 
als bijdrage tot voorbereidende oriëntatie 
daartoe. Ligt daar een belofte in opge
sloten? Ik hoop dat dit zo mag worden 
verstaan. In ieder geval is dit boek op 
zich zelf reeds een waardevolle aanvul
ling van een Antirevolutionaire boekerij.

12. Publiekrechtelijke bedrijfsorgani
satie, nu en straks, door Mr W. van der 
Sluis, verschenen in de serie Christen
dom en Maatschappij - uitgave van het 
C.N.V. Uiteraard moet met een korte 
aankondiging worden volstaan. Ik geloof 
dat tegen de uiteenzettingen hier en 
daar wel wat bezwaren kunnen worden 
ingebracht. Er is ongetwijfeld sprake van 
een proces van integratie tussen staat en 
maatschappij — maar of men nu reeds 
gewettigd is zonder meer te stellen: „Of 
deze rechtsvorming door de p.b.o. nu een 
publiekrechtelijke of een privaatrechte
lijke is. doet er minder toe” gaat toch 
wel wat ver en is wat al te boud. Op de
ze wijze wint men geen aanhangers voor 
de gedachte van de p.b.o. die overigens 
onze instemming heeft. Dat de onder
scheiding in publiekrecht en privaat
recht uit een oogpunt van rechtsvorming 
niet van belang is, waag ik voorlopig nog 
maar te betwijfelen. Ik dacht dat daar 
nu juist de kern van het vraagstuk en de 
kern van de bezwaren lag. Ook het ge
mak waarmee een bedrijfstak als ge
meenschap wordt aangediend is niet 
overtuigend. Verwarrend wordt het wan
neer bovendien wordt ontkend, dat het 
een institutaire gemeenschap is. Wan
neer eenmaal de Publ.,recht, bevoegdheid 
aan een bedrijfstak is verleend, zou men 
toch in ieder geval van een institutaire 
gemeenschap kunnen spreken. Het gaat 
hier niet over de zaak! Ik pleit voor de
P.B.O.! Maar ik meen, dat een andere 
argumentatie daarvoor meer bevorder
lijk zou kunnen zijn waardoor de zaak 
zelf ook beter zou zijn gediend.

13. De toepassing van de wet op de 
ondernemingsraden — in dezelfde serie 
van de hand van de heren H. J. Vermeu

len en B. Roolvink — is eenvoudiger van 
opzet en is dunkt mij ook veel beter ge
slaagd. Na een schets van de historische 
ontwikkeling en de bepaling van het 
standpunt van de Christelijke vakbewe
ging — volgt een korte en duidelijke 
uiteenzetting van wat er in de wet staat. 
Ook de behandeling van dit onderwerp 
is voor de kiesverenigingen aan te be
velen in de komende wintermaanden.

14. Middenstandsproblematiek in een 
. nieuw gewaad door Dr J. P. I. van der 
Wilde — academisch proefschrift — ver
schenen bij J. H. Kok N.V., Kampen. 
In dit werk doet de nieuwe doctor een 
poging om de middenstandsbedrijven te 
confronteren met de wet op de publiek
rechtelijke bedrijfsorganisatie. Dat hier, 
vooral voor de middenstandsbedrijven, 
een groot aantal moeilijkheden liggen is 
duidelijk. Daarom moet men wel respect 
hebben voor het enthousiasme, waarmee 
de schrijver zijn onderwerp is te lijf ge
gaan én wij geloven dat hij daarmede 
de middenstand ook een dienst bewezen 
heeft. Dit werk is van te meer betekenis 
omdat er op dit terrein zo weinig litera
tuur is en voor zover het de confrontatie 
met de P.B.O. betreft is het dunkt mij 
de enige bron, die momenteel voorhanden 
Is. In dit opzicht is dus wel pioniersarbeid 
verricht.

Besluiten wij de serie tenslotte met 
een Duits werk, n.1.

15. Geschichte der christlichen Parteien 
in Deutschland van Karl Buchheim. Ook

voor de publicatie van dit boek moeten 
wij dankbaar zijn. Wij weten wel wat 
weinig van het buitenland af. Groen had 
in zijn tijd — zie no. 6 hierboven — 
klaarblijkelijk meer contact met zijn 
geestverwanten in het buitenland dan 
wij tegenwoordig hebben. Daarom is het 
goed zulk een boek te lezen — ook over 
het begin van de Evangelische beweging 
met Ernst Ludwig von Gerlach, Otto 
von Gerlach, Ernst Wilhelm Heugsten- 
berg en Friedrich Julius Stahl zo om
streeks 1830. Later de Pruisische chris
telijke conservatieven, die zich verzetten 
tegen Bismarck’s imperialistische poli
tiek. In 1868 knoopte von Gerlach be
trekkingen aan met de Nederlandse arts 
Dr Abraham Capadose en door diens be
middeling met Groen van Prinsterer. 
Weer later — ongeveer 1930 De Chris
telijk Sociale Volksdienst. Meer kunnen 
wij in dit verband niet aanstippen. Maar 
wie schrijft daar ' nu eens een schets 
over? Desnoods een paar artikelen in 
ons blad ?

En nu ben ik dan door de stapel heen. 
Verschillende boeken verdienen een 
bredere belangstelling dan zij nu ontvin
gen. De redactie moet maar eens over
wegen of daartoe alsnog stappen zullen 
worden ondernomen. Maar in ieder geval 
is het een rijke oogst, waarmee wij de 
wintercampagne kunnen ingaan. Er is 
stof genoeg voor onderwerpen, die op 
onze vergaderingen kunnen worden be
handeld en wij hopen dat vele kiesvereni
gingen daarvan gebruik zullen maken.

„Voor binding en vrijheid”
In dit voorjaar hebben  w ij het ju bileu m  gevierd  van  het 75-jarig be

staan der georganiseerde A ntirevolutionaire Partij. H et w as naar het 
eenstem m ig getuigenis van allen, die het hebben  m eegem aakt, een g e 
slaagd feest.

De herinnering aan deze ju bileum viering m oet leven d  b lijven  en dat 
kan, w anneer m en  aanschaft „V o o r  G eloof en  V rijh eid ” , de verzam elde 
redevoeringen . De prijs is slechts één gulden.

„V o o r  G eloo f en  V rijh eid ” . Dat w as im m ers het m otto, w aaronder dit 
Jubileum  is gevierd . T o e n P r in s  W illem  III m et de v loo t naar Engeland 
voer, in  1688,'w apperde van de mast van zijn  schip de vlag, w aarop te 
lezen  stond „P ro  relig ione et libertate” . W ij hebben  dat vertaald door 
„V o o r  ge loo f en  vrijheid ” . D ie vertaling is niet geheel juist. B eter is 
„V o o r  b inding en vrijh eid ” . M aar dat is echter v oor  vé len  niet direct 
zo duidelijk . M aar w el is het goed  daar nog eens over na te denken'. 
W ant ik  g e loo f dat h ierdoor precies w ordt aangegeven w at de A n ti
revolutionaire Partij zich  als ideaal stelt. In  gebondenheid  (aan G od en 
Z ijn  W oord ) p leiten  v o o r  vrijheid  — .maar ook om gekeerd in vrijheid  
ons binden  aan Hem, die ons vrijgem aakt heeft.

W elnu, daarvan leggen  die redevoeringen  getuigenis af. En daarom  is 
het goed  dat z ij in  ve ler  hand kom en en  dat zij alsnog w orden  gelezen. 
D e besturen der k iesverenigingen  verzoeken  w ij dan ook  daaraan aan
dacht te  geven.
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Die brave en toch miskende socialisten
De socialisten hebben het toch zo heel moeilijk. 

Zij willen zo braaf, maar men gelooft hen niet. En 
omdat niemand hen beklaagt, beklagen zij zichzelf 
dan maar. Zoals blijkt uit „Vrij Nederland” , dat orider 
de titel „Een resolutie” het volgende schreef:

„Er zijn misschien lieden, die er op speculeren, dat 
de Nederlandse P.v.d.A. op een gegeven ogenblik, ge
griefd door de consequenties in de rechtse hoek uit 
zaken als het mandement getrokken, de kop voor de 
wind zou kunnen gooien en in een verdrietelijke bui 
wel eens een politieke houding zou kunnen aannemen, 
die zich door fel anti-confessionalisme en anti-clerica- 
lisme zou kenmerken. En dan zou men haar in haar 
„ware” gedaante te aanschouwen krijgen. En zou triom
fantelijk kunnen uitroepen, dat men dat immers ,;altijd 
al had gezegd” en dat er dus terecht voor haar heidense 
verderfelijkheid was gewaarschuwd.

De P.v.d.A., zien wij het goed, wil noch kan haar 
tegenstanders dat genoegen doen, Zij blijft op een merk- 
waardig-rustige wijze haar doorbraak-karakter trouw.

Dat bleek dezer dagen, toen op een internationaal 
congres van socialistische onderwijzers, te Bentveld ge
houden, een resolutie uit de bus kwam, waarin alle 
afgevaardigden, de Duitse, Engelse, Franse, Noorse, 
Oostenrijkse, Zweedse en Zwitserse zich uitspraken 
voor de openbare gemeenschapsschool, de enige die 
volgens hen in staat is de paedagogische vraagstukken 
van de tegenwoordige tijd op te lossen. Alle afgevaar
digden, behalve de Nederlandse. Van hen heette het in 
dezelfde resolutie: „Daartegenover is de Nederlandse 
delegatie de overtuiging toegedaan, dat naast de open
bare school de mogelijkheid van oprichting van bijzon
dere scholen met gelijke rechten en plichten dient te 
blijven bestaan.”

Het doorbraak-standpunt gehandhaafd! Met- een be
roep mede op de houding van de......  S.D.A.P., die
reeds in 1902, vooral op aandrang van mr Troelstra, 
op haar Groningse congres het recht der ouders op 
vrije schoolkeuze erkende!

Kenden degenen, die bij de opstelling van het man
dement adviseerden, geschiedenis, sfeer en geest van 
het Nederlandse socialisme eigenlijk wel?”

Tw.ee opmerkingen hierbij.
In de eerste plaats blijkt, dat van een erkenning 

van het recht der ouders op vrije schoolkeuze, inter
nationaal door hét socialisme geen sprake, is.

In de tweede plaats, dat de geschiedenis vóór 1940 
zoveel bewijzen levert, dat de oude S.D.A.P. het bij
zonder onderwijs waar het mogelijk was, tegenwerkte 
en dat ook na 1940 in' vele gevallen allerminst ge
roemd kan worden over de wijze, waarop de P.v.d.A. 
het bijzonder onderwijs bejegent. Resoluties kunnen 
heel mooi zijn, maar het komt aan op daden in de 
practijk.

Met de hierboven weergegeven toevoeging aan de 
Bentveldse resolutie kunnen tal van raadsleden bij de 
aanstaande behandeling van gemeentebegrotingen 
hun P.v.d.A.-collega’s, nog wel eens opwekken het niet 
maar bij woorden te laten.

Nieuw Guinea
Tegenover de bladen, die juichen over de bereikte 

overeenstemming tussen de Nederlandse en de Indo
nesische delegaties, om de Un'ie op te heffen, staan 
bladen, die tot bedachtzaamheid, tot „Even af wach
ten” manen. Zo schrijft het „Friesch Dagblad” o.m.:

„Nog maar net is na enige moeilijkheden overeen
stemming bereikt tussen de Nederlandse en de Indo
nesisch# delegaties, om' de Unie op te heffen, of de 
Regering van Indonesië begint een nieuwe actie ten 
opzichte van Nieuw Guinea.

Onze Regering heeft daar krachtig op gereageerd. 
Duidelijk, sarcastisch, in weinig diplomatieke taal.

Sommige bladen zijn daar erg mee in hun schik.
Wij hebben blijkbaar iets sterker geheugen en zeg

gen daarom: laten we even afwachten.
Wij herinneren ons namelijk, dat er een politionele 

actie is geweest, en dat toen de zaak in de Veiligheids
raad ter sprake kwam. Mr Van Kleffens sprak namens 
de Nederlandse Regering. Duidelijke woorden, af doende 
argumenten. Het was een buitengewoon knappe rede, 
een kloek Nederlands woord. Namens de Nederlandse 
Regering.

Maar de daden, die er op volgden, waren allerminst 
kloek.

De woorden waren ad rem, maar het beleid was een 
beleid van slapheid, van al maar retireren.

De Republiek Indonesië triumfeerde, de souvereini- 
teit werd overgedragen aan hetzelfde bewind, waarvan 
de heer Van Kleffens namens de Nederlandse Regering 
had gezegd, dat zij niets achter zich had dan de chaos.

Daarom zeggen wij: laten wij even afwachten.
Wat door de Nederlandse Regering is gezegd, is 

voortreffelijk, en wij staan er volkomen achter.
Maar wij moeten, door de ervaring geleerd, nu er 

op letten, wat zij gaat doen. Want in het huidige kabi
net zitten ook figuren, die toen verantwoordelijkheid 
droegen en dië moreel verantwoordelijk blijven voor wat 
toen is „gepresteerd” .

Misschien zullen zij nu meer volharding opbrengen 
en meer vastheid van beleid. Misschien zullen zij zich 
nu—minder laten beïnvloeden door hen, die met hun 
revolutionaire sentiment altijd aan de zijde van Soe- 
karno hebben gestaan, al zitten zij in het Nederlandse 
parlement. Misschien zullen andere leden van het Ka
binet een sterker beleid weten te bevorderen.

Wij zijn in dat opzicht niet zonder enige hoop.
En tóch zeggen wij: laten wij even afwachten.”
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Geen vaste grond 
Ook „De Volkskrant”  heeft haar licht laten schij

nen over Nieuw Guinea. Weliswaar n'iet helemaal 
klaar en duidelijk, maar dat gebeurt meer. Aan het 
slot heet het:

„Indonesië dat er steeds minder rooskleurig' voor
staat, heeft blijkbaar nog immer de bliksemafleider 
Nederland nodig. Voortdurend hamert Soekarno op het 
aambeeld Nieuw-Guinea. Dit is wel enigszins te be
grijpen daar er tegenover de Nederlandse argumenten 
ook wel enige Indonesische argumenten staan. Maar 
Soekarno eist toch ook niet Brits Borneo en Portugees 
Timor op. Als Indonesië zich sterk in de g'oede richting 
zou ontwikkelen, als Nieuw-Guinea zelf nu eens politiek 
opgegroeid was en als het dan eens in volle vrijheid 
aansluiting bij Indonesië zou wensen, omdat het daarbij 
wel zou varen of tot de conclusie zou zijn gekomen, dat 
het bij Indonesië hoort, dan zou er een nieuwe toe
stand zijn ontstaan. Maar dat is een heel andere 'toe
stand, dan die welke zich nu voordoet, of zelfs waar
schijnlijk zal groeien. Heeft Indonesië Nieuw-Guinea 
nodig? Het is, als geheel gezien, geen overbevolkt land 
zoals Japan, dat uit dien hoofde meer „recht” op Nieuw- 
Guinea zou hebben dan Indonesië. Heeft Nieuw-Guinea 
Indonesië nodig? Thans zeker niet en het is goed denk
baar, dat Nieuw-Guinea eenmaal naast Indonesië een 
onafhankelijke positie zal innemen zoals bijvoorbeeld 
Ceylon naast India. Dit alles is slechts veronderstelling 
om aan te tonen, dat de herhaalde eis'van Soekarno 
om Nieuw-Guinea over te dragen aan Indonesië geen 
vaste grond heeft.”

Nieuw begin?
De opheffing van de Unie tussen Nederland en 

Indonesië brengt „De Volkskrant” tot de vraag, of 
hier gesproken kan worden van een „nieuw begin” .

„Slechts degenen, die alle omstandigheden kermen, 
kunnen beoordelen of . de Nederlandse delegatie naar 
een beter resultaat had moeten streven. Feit is, dat 
een mislukking van de onderhandelingen de verhouding 
tussen beide landen zeer zou hebben verscherpt. Ook 
de wereldopinie is weer zeer gevoelig voor de verhou
dingen in de Aziatische sfeer, hetgeen mede kan blij
ken uit het feit, dat Indonesië de tijd gunstig acht om 
de kwestie Nieuw-Guinea voor het wereldforum te 
brengen. Daarnaast moet worden gedacht aan de grote 
belangen, die Nederland nog steeds in Indonesië heeft. 
Wanneer de verhouding tussen beide landen zou ver
beteren, zou. zelfs weldra blijken, dat Nederland en 
Indonesië ook onder nieuwe verhoudingen nog veel voor 
elkander kunnen betekenen. Het . thans overeengeko- 
mene biedt de mogelijkheid van een nieuw begin. Maar 
of dat ook het geval zal zijn, moet de naaste toekomst 
leren.”

Splijtzwam
Reeds de titel „Splijtzwam” doét vermoeden in 

welke richting het „Algemeen Handelsblad” gaat 
schrijven over de verbroken samenwerking tussen de 
vakcentralen. Het blad vreest als gevolg van het ver
breken van de samenwerking „economische en an
dere” schade en vraagt dan:

„Wordt het bisschoppelijk streven naar „kracht door 
eenheid” op deze wijze niet duur door ons vólk betaald?

De breuk, die door het uittreden van het N.V.V. uit 
de Raad van Vakcentralen is ontstaan, zal zich natuur
lijk voortzetten bij verdere samenwerking op maat

schappelijk gebied. Wij denken aan de P.B.O., door de
R. K. zo vurig gewenst. Men kan niet denken, dat de 
opbouw op maatschappelijk gebied, die een zo groot 
mogelijke massa-integratie eist, door het bisschoppelijk 
streven kan worden gediend. Integendeel zal dit leiden 
tot de opvatting bij alle niet-Rooms-Katholieken, dat 
het maatschappelijk streven van de betrokken Roomse 
organisatie gesubordineerd is aan het-specifiek Rooms- 
Katholiek streven der bisschoppen. Wantrouwen kan 
dan de plaats innemen van een onmisbaar vertrouwen. 
De splijtzwam ih ons volk toch al zo gemakkelijk 
gedijend, wordt daardoor nog sterker gecultiveerd; van 
de geest van samenwerking en saamhorigheid, die in 
1945 zo veel belovend was en die veel heeft bijgedragen 
tot ons miraculeus herstel, is thans vrijwel niets meer 
over.

Wij willen niet alleen het bisschoppelijk mandement 
de schuld hiervan geven. Het is van 1946 af aan het 
streven geweest van ‘de P.v.d.A. de enige waarachtige 
wachter te zijn voor die geest van saamhorigheid, 
evenals zij de ware democratie voor zichzelf opeist. 
Anderen hebben zich hieraan meermalen geërgerd en 
gestoten. Dit neemt niet weg, dat de P.v.d.A. niet voet
stoots op één lijn mag worden gesteld met de vroegere
S. D.A.P.

Ook deze heeft een evolutie doorgemaakt. De ver
schillen, die op geestelijk terrein meer en meer tot 
uiting zijn gekomen, blijken echter zo sterk te zijn, dat 
zij voor de maatschappelijke samenwerking een ernstige 
hinderpaal vormen. Wij achten ons land daarmede niet 
gediend.”

Die opmerkingen aan het adres van de P.v.d.A. zijn 
zeker op haar plaats. Het is juist ook die mentaliteit, 
welke er in grote mate toe heeft bijgedragen, dat men 
in andere kringen zich ging verzetten tegen de hoog
moedswaan der socialisten, die irriterend werkte.

De P.v.d.A. en het N.V.V. meenden steeds en over
al te mogen betogen, dat confessionele organisaties 
overbodig waren en dus geen recht van bestaan had
den, maar als van die zijde dan met steekhoudende 
argumenten werd betoogd, dat een Christen, die zijn 
levensovertuiging geen geweld wilde aandoen, toch 
maar moeilijk zich op zijn plaats kon gevoelen in een 
organisatie, die de humanistische opvattingen op één: 
lijn stelde met Christelijke beginselen, dan was men 
beledigd.

Maar dan vonden liberalen en socialisten elkander 
toch weer.

Geen nieuws
Over deze uitspraken van het liberale orgaan be

hoeven we ons n'iet te verwonderen. Er wordt „Geen 
nieuws” in verteld. Daarop wijst terecht het „Friesch 
Dagblad” met deze woorden:

„Het N.V.V. heeft de samenwerking' in de Raad van 
Vakcentralen verbroken.

Dit besluit heeft aanleiding' g'egeven tot veel com
mentaar.

Daarbij is het' géén verrassing, dat de liberalen de 
zijde kiezen van het N.V.V. De liberale pers spreekt een 
duidelijke taal. Het „neutrale” werkgeversverbond geeft 
geen ander geluid.

Het is géén verrassing.
De geestelijke verwantschap tussen socialisten en li

beralen is nog altijd groot. Zij hebben een gemeenschap- 
o pelijk verleden. Zij hebben in de schoolstrijd vele jaren
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schouder aan schouder gestaan. Zij waren wapenbroe
ders tegen Kuyper en Talma, tegen de coalitie, tegen 
de Chr. organisaties.

En ook vandaag staan liberalen en socialisten véél 
dichter bij elkaar, dan sommigen vermoeden.”

„Rooms-Katholieke Kerk in nood”
De discussie over het bisschoppelijk mandement 

duurt nog onverminderd voort. Ook in' de R.K. pers, 
waarin het voor en het tegen wordt besproken.

„De Tijd”  heeft in enkele artikelen aandacht ge
schonken aan het nummer, dat het Maandblad Te 
Elfder Ure heeft gewijd aan het bisschoppelijk man
dement. De groep Te Elfder Ure heeft een brug willen 
zijn tussen Rooms-Katholieken van verschillende poli
tieke richtingen. De groep denkt dan' ook niet gelijk 
over het mandement.

„De Tijd” is niet voldaan over het speciale nummer 
van Te Elfder Ure. Maar het levert stof tot een ge
sprek. En het blad schrijft:

„Laat ons althans hopen, dat het nummer van.T.E.U. 
ook zijn goede effect heeft en dat de groep van mon
dige katholieke intellectuelen zich nu op de goede ma
nier inspant om het mandement in eig’en denken te 
verwerken.”

Gemakkelijk zullen die „mondige katholieke intel
lectuelen” het daarbij niet hebben. Want:

„Het gezag heeft gesproken en wel duidelijk, al is 
het ten dele niet geschied in juridische verbodsformules 
en — uiteraard .— zonder de verantwoordelijkheid van 
ieders geweten op te heffen. Het mandement is er nu 
eenmaal. Het doet een beroep op ons geweten.

Hier stuit men op het conflict tussen g'ezag en ge
weten, dat naar een impasse schijnt te leiden. Men 
moet gehoorzamen aan het gezag, men moet ook ge
hoorzamen aan het eigen geweten, dat tegen het gezag 
spreekt — en om de zaak nog te compliceren doet het 
gezag een beroep op ons geweten.”

Hoe moeilijk de „mondige katholieke intellectue
len” het hebben, blijkt uit een artikel van de filosoof 
Bernard Delfgaauw, dat ook in' „De Tijd” werd op
genomen.

De schrijver, evenals Brongersma, oordeelt, dat als 
het nodig is de Rooms-Katholieken zoveel mogelijk in 
eigen isolement op te sluiten, de Kerk in Nederland 
in een noodtoestand verkeert. Want zo schrijft hij:

„Dit betekent immers, dat men van ieder vrijer con
tact van katholieken met niet-katholieken alleen ge
loofsafval 'verwacht.”

De schrijver is dan ook van mening dat de bis
schoppen alleen met dit mandement konden komen, 
omdat zij een dergelijke n'oodtoestand aanwezig ach
ten. Maar dan moet men toch tevens bedenken, wat 
de prijs is, die „wij voor dit isolement moeten be
talen.” |

Die prijs vat hij zakelijk in tien punten samen:
„Ie. De zeer grote verzwaring van alle bekerings- . 

werk, doordat de bekeerling niet alleen het Geloof moet 
aanvaarden, maar zich in moet passen in heel dat ka
tholieke organisatieleven, dat hem, als afkomstig uit 
een andere volksgroep, afstoot.

2e. De vervreemding tussen katholieken en niet-ka
tholieken, waardoor het apostolaat van de Kerk bijna

bij voorbaat onmogelijk wordt, omdat de katholieken 
a priori gewantrouwd worden.

3e. De grote moeilijkheden bij de samenwerking tus
sen katholieken en niet-katholieken t.g.v. het reeds ge
signaleerde wantrouwen. Hieruit vloeit niet alleen een 
vertraging voort van de Katholieke emancipatie, maar 
ook aanzienlijke geestelijke en stoffelijke schade voor 
vele katholieken en voor de hele Nederlandse volks
gemeenschap.

4e. De aanzienlijke verzwaring van de positie van 
de katholieke intellectueel, die steeds maar weer naar 
organisaties verwezen wordt, terwijl hetgeen hij als 
intellectueel nodig heeft, juist de persoonlijke vrijheid is.

’ 5e. Het risico van een toename van de afval onder
de katholieke intellectuelen.

6e. Het risico van de onregeerbaarheid van ons land, 
doordat P.v.d.A. en K.V.P. te sterk tegen elkaar in het 
harnas gejaagd zijn en van wederzijds wantrouwen zijn 
vervuld.

7e. De verantwoordelijkheid, die de Bisschoppen 
door dit Mandement voor faits et gestes van de K.V.P. 
op zich nemen: „Men kan nu eenmaal een partij niet 
steunen en propageren zonder mede verantwoordelijk 
te zijn voor wat die partij in het staatkundig vlak doet, 
of indirect in het maatschappelijk leven steunt en be
vordert” (nr 52). Een te nauwe band'tussen Kerk en 
staat of tussen Kerk en partij is in de loop der tijden 
voor de Kerk steeds nadelig geweest.

8e. P.v.d.A. en V.V.D. hebben, zich na de oorlog 
zeer beslist open willen stellen voor de Christelijke in
vloed. Deze openheid wordt nu zonder meer genegeerd, 
waardoor wij er mede verantwoordelijk voor zijn, als 
deze partijen zich geleidelijk aan voor de Christelijke 
invloed zouden gaan sluiten. Dit is des te merkwaar
diger, daar de fel anti-kerkelijke socialistische partijen 
in dé andere landen van het Europese continent niet 
verboden zijn, maar juist de zich voor het Christendom 
openstellende P.v.d.A. wel.

9e. De politieke onmondigheid van de Nederlandse 
katholiek wordt gehandhaafd, doordat men een bijna 
verplichte, maar daarmee innerlijk-lege K.V.P. prote
geert. Nederland is een democratische staat, d.w.z. 
iedere burger moet zijn eigen verantwoordelijkheid 
voor het staatsbestuur op zich nemen. Hij doet dit door 
op een bepaalde politieke partij te stemmen en er even
tueel ook lid van te zijn. Iedere Nederlander kiest der
halve zijn eigen partij. Op deze vrije partijkeuze rust 
de hele democratie die weliswaar evenals iedere re
geringsvorm haar zwakke zijden heeft, maar, naar ik 
meen, toch door alle niet-communistische Nederlanders 
als de in de huidige omstandigheden beste staatsvorm 
wordt gezien. Die keuze wordt nu door de Bisschoppen 
voor de katholieken practisch ónmogelijk gemaakt. 
Daarmee komen wij in een dubbelzinnige situatie te
recht waarin wij enerzijds de democratie theoretisch 
aanvaarden, doch haar anderzijds practisch onmogelijk 
maken.

10e. De volkomen uitholling van de K.V.P. als poli
tieke partij. Een partij, waarop men m o e t  stemmen 
is geen politieke partij meer. Het laatste restje belang
stelling, dat de K.V.P. onder het Nederlandse volksdeel 
bezat, is nu gedoemd te verdwijnen, omdat de K.V.P. 
er toch komt, ongeacht wat zij doet.
Als de Bisschoppen nu ondanks dit alles toch hun 
Mandement hebben uitgevaardigd, is men dan niet ge
rechtigd aan te nemen, dat de Kerk in ons land in een 
noodtoestand verkeert?”

Zo zal de discussie over het bisschoppelijk man
dement nog wel voortduren, ook in R.K. kring,
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J A C .  S.  H O E KR esultaten 

en M oeilijkheden 

van DE Europese integratie

ii

In de vorige aflevering van „Neder- 
landsche Gedachten” hebben wij ge
zien dat het in het economische vlak 
de integratie-gedachte langs de weg 
van de horizontale of algemene bena
dering: n.1. het scheppen van een ge
meenschappelijke markt in West-Euro- 
pa met name door verlaging van de 
douanetarieven en afschaffing van de 
contingenteringen geen opgang kon 
maken. In de O.E.E.S., de organisatie 
voor Europese Economische samenwer
king, durfden de betrokken regeringen 
niet de politieke stap wagen van het 
vormen van bovennationaal gezag en 
het opgeven van het vetorecht der nati
onale staten. Ook met de functionele, 
de verticale of bedrijfstaksgewijze inte
gratie kwam men om die reden in de
O.E.E.S niet verder.

Wij zagen ook dat de Raad van Euro
pa geen gemeenschappelijke politieke 
bovennationale wilsvorming opleverde 
omdat de Raadgevende Vergadering 
slechts een adviserende taak bezit en 
in deze Vergadering grote verdeeldheid 
bestond over de te volgen koers: de in
ternationalisten (zij die zoals Engeland 
en de Scandinavische landen door mid
del van verdragen en internationale af
spraken wilden samenwerken) stonden 
tegenover de federalisten en de func
tionalisten. De federalisten (zij die zo 
spoedig mogelijk een Europese regering, 
gecontroleerd door een Europees parle
ment, willen scheppen) stonden weer 
tegenover de functionalisten (zij die de 
vorming van Europese gezagsorganen 
voorstaan voor verschillende sectoren 
van het bedrijfsleven en geleidelijk tot 
een overkoepelend Europees federaal 
en/of confederaal gezag willen komen).

De drijvende factoren, die in de jaren 
1945 tot 1950 de staatslieden en volke
ren van West-Europa brachten tot nau
were aaneensluiting, waren de opko
mende bedreiging uit het Oosten en de 
behoefte van de Verenigde Staten om 
West-Europa tot een zo sterk mogelijke 
bondgenoot te maken. Wat de bedrei
ging uit het Oosten betreft behoeven 
wij slechts te herinneren aan het ver
dwijnen van Tsjecho-Slowakije achter 
het ÏJzeren Gordijn in begin 1948. Dit 
jaar kwam het Verdrag van Brussel tot 
stand, waarin Engeland, Frankrijk, 
België, Nederland en. Luxemburg een 
economisch en militair bondgenoot
schap met elkaar aangingen, dat de ver
dragsluitende partijen de automatische

bijstandsverplichting oplegde. In Den 
Haag werd het Congres van Europa 
gehouden, dat leidde tot de oprichting 
van de Raad van Europa in 1949. De 
Verenigde Staten legden in 1948 in 
samenwerking met de Europese landen, 
die in de Organisatie voor Euro
pese Economische Samenwerking, de
O.E.E.S., zich aaneensloten, de grond
slag voor hun economische hulpverle
ning en de daarop aansluitende mili
taire steun.

Vooral de landen op het Europese 
vasteland, die direct in de gevarenzone 
lagen, beseften dat alleen een zo hecht 
mogelijke aaneensluiting de economi
sche en militaire basis zou kunnen 
leggen voor de verdediging van West- 
Europa. Elk land afzonderlijk kon vóór 
1940 nog wel een zelfstandige lands
verdediging bezitten, na 1945 werd dit 
onmogelijk geacht. Alleen een groter 
geheel zou de noodzakelijke strijdkrach
ten van harmonische samenstelling 
(strategische luchtmacht, tankdivisies, 
luchtlandingsdivisies, enz.) kunnen op
brengen. De Beneluxlanden wisten in 
1947 Engeland en Frankrijk reeds te 
overtuigen van de noodzaak van het 
vormen van een groter geheel. Presi
dent Trurnan volgde na het totstand
komen van de Westelijke Unie met de 
oprichting van het Noord-Atlantisch 
Verdrag in April 1949,

En het was Winston Churchill die Aug. 
’50 in de Assemblée van de Raad van 
Europa met de Fransman Bidault zijn 
beroemde motie indiende over de vor
ming van een Europees leger onder ge
zag van een Europees minister van de
fensie en onderworpen aan een gemeen
schappelijk democratisch toezicht. Een 
jaar later, toen Churchill premier werd, 
wees hij Engelands deelneming aan een 
Europese Defensie Gemeenschap vol
strekt af. Engeland wilde wel samenwer
king maar geen samensmelting van na
tionale legers. De onverklaarbare hou
ding van Churchill bracht veel teleurstel, 
ling en schaadde de Europese ontwikke
ling naar eenwording in ernstige mate.

In de jaren 1945 tot 1950 was er één 
land van Europa, dat geen deel had aan 
deze ontwikkeling: n,.l. West-Duisland, 
de verslagen vijand uit de laatste 
wereldoorlog. In 1947 sloten Enge
land en Frankrijk nog het Verdrag 
van Duinkerken, waarin zij elkaar mi
litaire steun beloofden ingeval van 
een nieuwe Duitse agressie. Een soort

gelijk verdrag sloten zowel Frankrijk 
als Engeland met de Sovjet-Unie. Twee 
jaar later namen gedelegeerden van 
West-Duitsland voor de eerste maal zit
ting in de raad van de O.E.E.S. en het 
jaar daarop, in 1950, kwam de Franse 
minister van buitenlandse zaken, Ro- 
bert Schuman, met zijn plan voor de 
dag, West-Duitsland in een Europese 
Defensie Gemeenschap op te nemen en 
werd West-Duitsland geassocieerd lid 
van de Raad van Europa. Algemeen 
was de conclusie in die tijd, dat de 
Europese economische, militaire en po
litieke samenwerking slechts doeltref
fend zou kunnen zijn, wanneer West- 
Duitsland daarbij betrokken werd.

Men kan niet genoeg de grote invloed 
van het Duitse probleem .onderstrepen 
op het politieke en militaire denken in 
die periode.

Vooral in Frankrijk vreesde men ten 
eerste het herstel van West-Duitsland 
tot een zelfstandige politieke en econo
mische macht en ten tweede een ont
wikkeling, die onafwendbaar moest lei
den tot het opnemen van dit land in de 
N.A.V.O. als gelijkgerechtigd lid. Voor 
de Fransen was dit een onverteerbaar 
brok en men moet zich afvragen of zo
wel het Franse initiatief om te komen 
tot een Europese Kolen- en Staal Ge
meenschap als het Franse plan voor 
een Europese Defensie Gemeenschap 
niet in de eerste plaats zijn ingegeven 
om aan deze onafwendbare ontwikke
ling te ontkomen en pas in de tweede 
plaats de bedoeling hebben gehad een 
werkelijke Europese gemeenschap te 
vormen. Noch de O.E.E.S., noch de Raad 
van Europa boden de Fransen voldoen
de greep op de gang van zaken met be
trekking tot West-Duitsland.

Onder leiding van Frankrijk en ten
slotte met de instemming van de Ame
rikaanse en Engelse bondgenoten kwam 
de Europese Kolen- en Staal Gemeen
schap tot stand en werden de onder- 
handelingen over een Europese Defen
sie Gemeenschap met succes bekroond. 
Een club van zes landen, n.1. Frankrijk, 
Italië, West-Duitsland en de drie Bene
luxlanden, scheidden zich van de rest af 
om hun belangen samen te smelten tot 
één geheel, „fusion des intéréts”, zoals 
dat heette. Dat de Beneluxlanden gre
tig ingingen op het idee van een Euro
pese Kolen- en Staal Gemeenschap, 
vloeit voort uit het feit, dat deze lan-
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den als de kern van de Europese inte
gratie zien: de economische integratie, 
de vorming van een gemeenschappe
lijke Europese markt, waardoor de al
gemene welvaart wordt verhoogd en de 
lasten van de bewapening beter kun
nen worden gedragen. De gemeenschap
pelijke markt schept immers door de 
afschaffing van de tolmuren en andere 
beperkingen de voorwaarden, waaron
der de productie op een zo rationeel 
mogelijke wijze wordt verdeeld en op 
een zo hoog mogelijk niveau van pro
ductiviteit. Europees supra-nationaal 
gezag kan daarbij alleen vermijden, dat 
voor de economische structuur van de 
deelnemende landen fundamentele en 
blijvende moeilijkheden ontstaan. Als 
eerste stap naar de economische inte
gratie en de verdere Europese één
wording paste de K.S.G. geheel in de 
Europese politiek van de drie kleine 
landen, wier positie in de wéreld eco
nomisch nu eenmaal belangrijker is dan 
politiek en militair. De inschakeling 
van West-Duitsland in de verdediging 
van het Westen binnen het raam van 
de N.A.V.O. bood volgens de Neder- - 
landers en de Belgen voldoende waar
borgen tegen nieuwe Duitse nationalisti
sche experimenten. Wanneer echter zo
wel de Kolen- en Staal Gemeenschap 
als de Europese Defensie Gemeenschap 
dienstbaar konden worden gemaakt aan 
de algemene politieke en economische 
integratie, dan gaven zij uiteraard daar
aan de voorkeur.

Door middel van de denatlonalisering 
van de Duitse kolen- en staalindustrie, 
de basisindustrieën voor de oorlogsvoe
ring, en van de op te richten Duitse 
strijdkrachten, meenden vele Fransen 
in 1950 West-Duitsland in zijn politie
ke en economische machtsvorming te 
kunnen beteugelen. Men kan echter 
moeilijk volhouden dat de praktijk van 
de laatste jaren, met name in de Kolen
en Staal Gemeenschap aantoont, dat de 
Duitse regering haar greep op de kolen
en staalindustrie in het Roergebied 
heeft verloren. De Europese Kolen- en 
Staalgemeenschap zou reeds ter ziele 
zijn, wanneer de West-Duitse regering 
en de West-Duitse kolen- en staalindu
strie dit grootse Europese experiment 
geen kans wilden geven.

De K.S.G.,. het eerste bovennationale 
Europese gezagsorgaan, startte in 
Luxemburg op 10 Augustus 1952. Vol
gens de bepalingen van het verdrag zal 
zij binnen de tijd van vijf jaar over een 
gebied van 1.3 millioen km.2, met 160 
millioen inwoners, een volkomen vrij 
handels- en betalingsverkeer tot stand 
brengen voor de producten van de 
kolen- en staalindustrieën, die op het 
ogenblik ongeveer zeven procent van 
de totale productie van Frankrijk, West- 
Duitsland, Italië eh de Beneluxlanden

uitmaken en aan 1.750.000 arbeiders 
werk verschaffen. De Gemeenschap be
zit vier organen. Een Hoge Autoriteit, 
de uitvoerende macht, die de doelein
den van het verdrag moet verwezenlij
ken; een Raad van Ministers, die belast 
is met het harmoniseren van het beleid 
van de Hoge Autoriteit enerzijds en het 
beleid van de zes regeringen, die ver
antwoordelijk zijn voor de economische 
politiek van haar landen anderzijds.

Deze raad van ministers kan de Hoge 
Autoriteit niet bevoogden. Voorts komt 
het eerste souvereine Europese parle
ment: de, gemeenschappelijke vergade
ring, die 78 leden telt en de taak heeft 
het beleid van de Hoge Autoriteit te 
controleren en de Hoge Autoriteit tot 
aftreden kan dwingen.

Tenslotte is er een Hof van Justitie, 
dat de geschillen behandelt, die kun
nen rijzen bij de toepassing van het 
verdrag. Een kolen- of staalindustrie, 
die zich benadeeld acht door de han
delingen van de Hoge Autoriteit, kan 
zijn klacht niet meer aanhangig maken 
bij een nationale rechtbank, maar dient 
zich te wenden tot dit eerste Europese 
Hof van Justitie.

Het eerste startschot van de K.S.G. 
werd gegeven op 10 Februari 1953 door 
de opening van de gemeenschappelijke 
markt voor kolen en schroot, het tweede 
startschot op 1 Mei 1953 voor staal.

Voor de eerste maal in de geschiede
nis kunnen alle verbruikers van kolen 
en staal zich overal binnen de zes lan
den van de K.S.G. vrijelijk bevoorra
den. De nationale regeringen en de na
tionale industrieën hebben zich ver
plicht alle prijzen en tarieven, die tot 
dusver voor buitenlandse klanten hoger 
waren gesteld dan voor klanten van 
eigen nationaliteit, af te schaffen,
■ Het gevolg hiervan is dat een jaar na 
de instelling van de gemeenschappelijke 

; markt voor ijzer en staal geconstateerd 
kan worden, dat het handelsverkeer 
tussen de deelnemende landen in deze 
producten meer dan 20%> is toegeno
men en dat de staal- en ijzerprijzen bin
nen de Gemeenschap in het algemeen 
lager zijn dan die, welke voor de in
stelling van de gemeenschappelijke 
markt van kracht waren. De staalpro
ducenten konden vrij hun prijzen vast
stellen, hetgeen in vele landen voor 1 
Mei 1953 niet mogelijk was.

Over het geheel van het jaar 1953, 
het eerste jaar van de gemeenschappe
lijke markt, is het handelsverkeer in 
steenkolen 22°/o toegenomen ten opzich
te van 1952. Voor deze producten stelde 
de Hoge Autoriteit echter maximum
prijzen vast, aangezien de vraag naar 
kolen begin 1953 nog groter was dan 
het aanbod.

Toen de Hoge Autoriteit in April van 
dit jaar het systeem van maximumprij

zen handhaafde is daarover veel ru
moer ontstaan in de Raad van Ministers 
en de Gemeenschappelijke Vergadering, 
het parlement van de K.S.G., evenals 
over het vraagstuk van de kartels. Op 
deze punten moet de Hoge Autoriteit 
in de eerste plaats optreden op grond 
van de bepalingen van het verdrag. 
Vooral de Nederlandse Minister van 
Economische Zaken, Prof. Zijlstra, en 
het parlement van de K jS.G. hebben de 
Hoge Autoriteit hiertoe aangespoord. 
Nederland heeft zelfs een klacht inge
diend bij het Hof van Justitie van de
K.S.G., omdat het de Hoge Autoriteit 
verwijt de maximumprijzen te handha
ven, terwijl er geen schaarste meer is. 
De Hoge Autoriteit vreest echter dat 
een eventuele prijsdaling in West- 
Duitsland de kartelvorming zal stimu
leren, dat de West-Duitse mijnindu
strieën dus prijsafspraken gaan maken 
en dat zou het beginsel van de vrije 
concurrentie op de gemeenschappelijke 
markt in gevaar brengen.

Nederland staat echter op het stand
punt dat de Hoge Autoriteit deze kar
tels moet aanpakken en het K.S.G.- 
parlement stelt zich achter dit stand
punt. De critiek van dit parlement — 
de laatste vergadering die in Straats
burg werd gehouden toonde aan dat 
ook de Duitse leden van de Gemeen
schappelijke Vergadering deze critiek 
delen — heeft de Hoge Autoriteit ertoe 
gebracht de toezegging te doen vóór 
September 1954 met maatregelen op dit 
gebied te komen.

De gang van zaken in het laatste jaar 
heeft aangetoond dat de Kolen- en 
Staal Gemeenschap op de goede weg 
is. Velen vragen zich echter af, of het 
uitblijven van verdere integratiepogin- 
gen niet funest zal blijken te werken 
op deze eerste poging van functionele 
integratie. De pogingen om op het ter
rein van het vervoerswezen, de land
bouw, de energie, enz. een Hoge Auto
riteit op te richten zijn alle mislukt. 
De Kolen- en Staal Gemeenschap stuit 
echter reeds op ernstige problemen, 
die te maken hebben met het vervoers
wezen, op welk terrein zij geen be
voegdheden heeft. Daardoor is het bij
voorbeeld mogelijk, dat Frankrijk om 
aan de gevolgen van de instelling van 
de gemeenschappelijke markt voor 
kolen- en staal te ontkomen, de spoor
wegtarieven heeft verhoogd. Voorts 
stuit de K.S.G. op moeilijkheden, die 
liggen op het terrein van de electrici- 
teits- en gasvoorziening, de fabricage en 
import van aardolieproducten en de 
vervaardiging van vervoermiddelen 
enz. De Hoge Autoriteit heeft goede 
moed, dat zij in overleg met de regerin
gen der zes landen tot een harmonisa
tie van beleid op deze terreinen kan 
komen, maar steeds duidelijker wordt
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het, dat wanneer men de functionele 
methode, de sectorsgewijze benadering, 
volgt, vrijwel onmiddellijk de behoefte 
aan de horizontale, de algemene aan
pak der problemen wordt gevoeld. Het 
een zonder het ander werkt niet. Zo
dra men in het economische vlak 'aan 
de horizontale methode begint, dus aan 
een tariefgemeenschap, aan een alge
mene verlaging van de douanetarieven, 
zodat tenslotte alle verschillen wegval
len, dan stuit men op bepaalde versto
ringen, b.v. het uitschakelen van be
paalde bedrijven. Dan moeten er maat
regelen voor bepaalde bedrijven 
worden genomen en zit men dus mid
den in de functionele of verticale inte
gratie. Een Europees Gezagsorgaan 
moet dan uitmaken of en welke maat
regelen moeten worden genomen. Het 
bovenstaande toont aan, dat men geen 
economische integratie kan bereiken 
zonder algemene politieke, integratie.

Wij zagen reeds, dat Frankrijk onder 
druk van de verscherping van de in
ternationale toestand in 1950 bereid 
was de inschakeling van West-Duits- 
land in de Westelijke verdediging te 
aanvaarden en dat daarvoor de weg 
werd aangeprezen van een Kolen- en 
Staal Gemeenschap en een Europese 
Defensie Gemeenschap. In 1951 brak 
het conflict in Zuid-Korea uit. De nood
zaak om Duitsland in te schakelen werd 
daardoor nog groter. De agressieve po
litiek van 'het Kremlin kon zich elk 
ogenblik tegen West-Europa keren. De 
Verenigde Staten Staten waren niet in 
staat de voorgenomen grootscheepse 
wapenzendingen voor Europa in het 
vereiste tempo te volvoeren. De onder- 
handelingen tussen de zes Europese 
landen, die de E.D.G. zouden aangaan, 
vorderden echter slechts langzaam. 
Frankrijk dat van meet af aan de lei
dende rol had willen spelen en dit in 
de verdragstekst vastgelegd wilde zien, 
kon zijn zin niet krijgen. Daar kwam 
nog bij, dat West-Duitsland zich sinds 
najaar 1950 economisch wonderbaar
lijk herstelde en dat Frankrijk zelf er 
financiëel-economisch slecht voor stond 
en in Indo-China en de andere delen 
van de Franse Unie zich in steeds gro
tere offers vragende militaire veld
tochten ernstig verzwakte. Het verdrag 
werd op 27 Mei 1952 door de zes lan
den, ook door Frankrijk, ondertekend, 
maar 'het was toen reeds duidelijk, dat 
het laatste woord hierover in Frankrijk 
niet was gezegd. In de Franse kamer 
werden een aantal prealabele voorwaar
den gesteld. Het Franse parlement zou 
het verdrag niet goedkeuren, alvorens 
van Amerika en Engeland _de garantie 
was verkregen, dat deze landen hun 
troepen niet uit West-Europa zouden 
terugtrekken en dat zij zouden optre
den tegen een lid van de E.D.G-, dat

het verdrag mocht schenden. Voorts 
werd geëist, dat een constante verhou
ding tussen de strijdkrachten der part- 
ner-landen werd gewaarborgd en dat 
er een boven-nationaal politiek gezag 
tot stand zou worden gebracht, waar
aan het Europese leger ondergeschikt 
moest zijn. Wij wijzen voorts nog op de 
voorwaarde, dat het Saarprobleem, dat 
Frankrijk en Duitsland verdeeld houdt, 
zou worden opgelost. De eis dat West- 
Duitsland niet tot de N.A.V.O. zal wor
den toegelaten zonder de instemming 
van alle parlementen van de landen die 
tot de N.A.V.O. behoren, stond ook nog 
op het Franse lijstje van verlangens, 
evenals de uitnodiging aan Engeland 
om lid te worden van de E.D.G.

Het- debat in de Franse Kamer was 
voor de Raad van Europa en de parle
mentariërs uit de landen, die de E.D.G. 
zouden gaan vormen en reeds samen de
K.S.G. in het leven hadden geroepen, 
aanleiding om het probleem van de po
litieke integratie nader onder de loupe 
te nemen. De behoefte van Frankrijk 
om de E.D.G. aan een boven-nationaal 
Europees gezag te onderwerpen, gaf aan 
de federale 'gedachte nieuw voedsel, ter
wijl het mislukken van verdere func
tionele of verticale integratie op econo
misch terrein, zoals wij reeds zagen, de 
noodzaak van politieke integratie dui
delijk aan het licht had gebracht. In 
Frankrijk was de belangstelling voor de 
economische kant van de Europese in
tegratie miniem — in de O.E.E.S. en de 
E.B.U. bleek de zwakke economische 
positie van dit land — daarentegen be
stond voor de Franse politici de Euro
pese integratie voornamelijk als een 
poging Frankrijk de leidende rol in 
West-Europa te bezorgen op militair en 
politiek gebied. In Straatsburg konden 
door de Fransen fraaie redevoeringen 
worden gehouden, waaruit ook wel eens 
een werkelijk Europese gedachte sprak, 
in feite handelden de Franse kabinetten 
en parlementaire groepen eng. nationa
listisch. Men krijgt de indruk, dat naar
mate de innerlijke zwakte van Frank
rijk toeneemt, de behoefte om Europees 
te denken vermindert en de lust om het 
Duitse gevaar als de oorzaak van alle 
kwaad in Europa uit te schilderen bui
ten verhouding wordt botgevierd.

Voor de vijf partners van Frankrijk 
in de E.D.G., die na de ondertekening 
vart het E.D.G.-verdrag tot de parle
mentaire behandeling van dit verdrag 
in hun parlementen waren besloten, 
was er alle aanleiding om aan de Fran
se wens tot de vorming van een boven
nationaal politiek gezag te voldoen. De 
Beneluxlanden zagen hierin een moge
lijkheid tot de gewenste voortgang op 
het terrein van de economische inte
gratie te komen. De West-Duitse rege
ring manoeuvreerde tussen de Bene

luxlanden en Frankrijk door, waarbij 
het accent van haar politiek meer ge
richt was op een tegemoetkomen aan 
de Franse wensen. West-Duitsland was 
tenslotte bereid een Europees politiek 
gezag te aanvaarden, dat voorlopig 
slechts de Europese Kolen- en Staal Ge
meenschap en de Europese Defensie 
Gemeenschap zou overkoepelen. West- 
Duitsland dat over geen souvereine 
rechten beschikt, zou deze souvereine 
rechten volgens de accoorden van Bonn, 
die het bezettingsstatuut vervangen zo
dra de E.D.G. zal zijn aanvaard, her
krijgen. West-Duitsland kon met min
der genoegen nemen dan de Benélux- 
landen en was daarom meer geneigd 
Frankrijk tegemoet te komen.

Artikel 38 van het E.D.G.-verdrag be
vatte voor de ministers van buitenland
se zaken der zes landen het aankno
pingspunt om te komen tot een Euro
pese Politieke Gemeenschap. Een reso
lutie van de Raadgevende Vergade
ring van de Raad van Europa in 
Straatsburg, die zich rechtstreeks richt
te tot de regeringen der „zes”, verzocht 
deze regeringen dit artikel 38 onder
werp te maken van een afzonderlijke 
overeenkomst, welke onmiddellijk van 
kracht zou kunnen worden. In artikel 
38 wordt de Assemblee van de E.D.G. 
opgedragen de oprichting van een Euro
pese Politieke Gemeenschap te bestude
ren op het beginsel van de scheiding 
van machten en een twee-kamer-stelsel. 
De voorstellen van deze Assemblee 
moeten volgens artikel 38 binnen zes 
maanden na de goedkeuring van het 
E.D.G-verdrag door de zes parlemen
ten aan. de raad van ministers van de 
E.D.G. worden voorgelegd, waarna de 
regeringen zich daarover kunnen uit
spreken en een definitieve conferentie 
bijeenroepen. De Raadgevende Verga
dering van de Raad van Europa be
sloot begin 1952 een ad hoc-comité op 
te richten voor de opstelling van een 
statuut voor een Europese Politieke Ge
meenschap. Frankrijk en Italië door
kruisten dit initiatief door in. datzelfde 
jaar aan de andere regeringen der „zes” 
voor te stellen, de studie over de poli
tieke federatie van de -nog niet be
staande E.D.G.-Assemblee over te he
velen naar de reeds bestaande Assem
blee van de Europese Kolen- en - Staal 
Gemeenschap. In September 1952 werd 
door de ministers van buitenlandse za
ken van de zes landen te Luxemburg 
dit Frans-Italiaanse voorstel aanvaard. 
De Kolen- en Staal-Assemblee, aange
vuld overeenkomstig de geprojecteerde 
samenstelling van de E.D.G.-Assem
blee, werd als Assemblee ad hoe uitge
nodigd een ontwerp voor een Europese 
Politieke Autoriteit op te stellen. Dit 
ontwerp-verdrag werd door deze As
semblee ad. hoe tot stand gebracht en
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in Maart 1953 aan de zes ministers van 
buitenlandse zaken aangeboden. In dit 
ontwerp zijn een vijftal organen of in
stellingen van de Europese Politieke 
Gemeenschap gedacht: 1. een parle
ment, bestaande uit een Kamer der Vol
keren en een Senaat; 2. een Europese 
Uitvoerende Raad; 3. een Raad van Na
tionale Ministers; 4. een Hof van Justi
tie en 5. een Economische en Sociale 
Raad. Bekijkt men de bevoegdheden, 
die aan deze Europese Gemeenschap 
zijn toegedacht, dan blijkt dat deze 
voornamelijk liggen op het terrein van 
de overkoepeling van de Europese 
Kolen- en Staal Gemeenschap en de 
Europese Defensie Gemeenschap. Er 
staat in het ontwerp-verdrag ook wel, 
dat de Gemeenschap als taak heeft de 
gemeenschappelijke markt te bevorde
ren, doch er staat niet in, dat de Ge
meenschap op korte termijn de maat
regelen moet nemen om tot deze ge
meenschappelijke markt te kunnen ko
men. De Nederlandse gedelegeerden in 
de Assemblee ad hoe verklaarden in de 
vergadering van de Assemblee ad hoe, 
die het ontwerp-verdrag goedkeurde, 
dat zij bereid waren ondanks het ont
breken van een duidelijke economische 
taakomschrijving, het ontwerp goed te 
keuren, omdat zij verwachtten, dat het 
comité van zes ministers alsnog een 
concrete economische doelstelling zou 
ontwerpen. Mocht het comité daar
in niet slagen, dan zou het voor de Ne
derlandse gedelegeerden zeer bezwaar-. 
lijk zijn het statuut voor een Europese 
Politieke Gemeenschap in de Kamers 
van de Staten-Generaal te verdedigen. 
Voor de Nederlandse Minister van bui
tenlandse zaken, mr Beijen, was daarna 
de tijd gekomen, duidelijk aan de ande
re partners in het zes-landen-bloc de 
economische wensen van Nederland 
kenbaar te maken. Het plan-Beijen, dat 
bij de regeringen der zes landen werd 
ingediend, verbindt de algemene poli
tieke integratie onlosmakelijk aan de 
algemene economische integratie. Zon
der op dit plan uitvoerig in te gaan, 
wijzen wij erop, dat het plan-Beijen de 
geleidelijke opheffing van de oudste en 
meest hardnekkige vorm van bescher
ming der nationale industrieën aan de 
orde heeft gesteld, n.1. de douanetarie
ven.

Het laatste resultaat van de integra- 
tie-pogingen op politiek terrein moet 
genoemd worden het besluit van de zes 
ministers van buitenlandse zaken op de 
conferentie van Den Haag in Novem
ber 1953 inzake het onmiddellijk hou
den van algemene verkiezingen in de 
zes landen voor de samenstelling van 
het bestaande K.S.G. en het toekom
stige E.D.G.-parlement. Zoals bekend, 
wilde Nederland oorspronkelijk drie 
jaar na de inwerkingtreding van de

Europese Politieke Gemeenschap alge
mene verkiezingen in Europa aanvaar
den. Van Franse kant, vooral de socia
listische fractie uit het Franse parle
ment, meende men dat de ratificatie 
van het E.D.G.-verdrag zou worden 
vergemakkelijkt, wanneer het E.D.G.- 

, parlement (volgens het ontwerp-sta- 
tuut voor een Europese Politieke Ge
meenschap zou. het parlement tevens 
optreden als Assemblee voor de Kolen
en Staal Gemeenschap en de Europese 
Defensie Gemeenschap) op basis van al
gemene verkiezingen werd samenge
steld. Dan .was de scherpere parlemen
taire controle mogelijk, waarom de so
cialisten in het Franse parlement vroe
gen. Op de November-conferentie in 
Den Haag besloten de zes ministers hun 
plaatsvervangers opdracht te geven 
tegen 15 Maart 1954 een ontwerpver
drag voor een Politieke Gemeenschap 
gereed te hebben. De ministers der zes 
landen zijn echter sindsdien voor deze 
zaak niet meer bij elkaar geweest. In 
Frankrijk is namelijk sindsdien een cri
sis ontstaan, die de ontwikkeling van de 
integratie-gedachte in Europa dreigt te 
vernietigen. Wij zagen reeds, dat 
Frankrijk in geen enkel opzicht rijp is 
voor de vorming van een gemeen
schappelijke Europese markt. De Fran
se industrie vreest de concurrentie van 
de industrieën der omliggende landen 
en werkt grotendeels met een verou
derd productie-apparaat en verouderde 
productie-methoden. De Franse staats
huishouding werkt met enorme tekor
ten. Het begrotingstekort wordt dit jaar 
op 900 milliard francs geschat, zonder 
dat de Franse kabinetten in staat zijn 
de inflatie te bestrijden. Frankrijk is 
in de Europese Betalings Unie het land 
dat tot de ernstigste debiteuren behoort 
enz. Het verzet tegen het plan-Beijen 
komt dan ook voornamelijk van Franse 
kant. Dat Duitsland en Italië, welke 
landen steeds een protectionistische po
litiek hebben gevoerd, evenmin enthou
siasme vertonen, is bekend.

Politiek is het met Frankrijk de laat
ste jaren echter in het bijzonder berg
afwaarts gegaan. De oorlog in Indo- 
China kostte schatten gelds en eiste het 
grootste deel van het militaire beroeps- 
personeel op, waardoor de Franse mi
litaire bijdrage in een Europees leger 
dreigde kleiner te worden dan die van 
West-Duitsland. De moeilijkheden in 
Tunis eisten een herziening van de 
band tussen moederland en overzeese 
rijksdelen. De Franse kabinetten waren 
onmachtig vanwege het ontbreken .van 
een duidelijke meerderheid in het 
Franse parlement en de onenigheid 
over de te voeren binnenlandse en bui
tenlandse politiek.

Het is duidelijk, dat geen enkele be
langrijke vooruitgang kan worden ge

maakt met de éénwording van Europa, 
zolang Frankrijk zich politiek en eco
nomisch niet heeft hersteld. Frankrijk 
dat in 1950 het initiatief heeft geno
men tot de vorming van Europese ge
zagsorganen en dat daarbij vooral ten 
aanzien van de E.D.G. de boven-natio- 
nale bevoegdheden primair stelde, haalt 
thans een streep door dit Europese initi
atief. Het voelt zich politiek, militair 
en economisch te zwak en vreest de 
suprematie van West-Duitsland in de 
te scheppen Europese instellingen. Voor 
allen die de laatste jaren vurig op de 
Europese éénwording hebben gehoopt 
en hieraan hebben gewerkt, betekent 
dit een diepe teleurstelling. Wellicht 
heeft het bij velen ontbroken aan de 
juiste beoordeling van de Franse in
terne en externe verhoudingen en 
bovenal aan een onderschatting van de 
Franse onmacht. Het is voor een groot 
land als Frankrijk psychologisch wel 
wat veel gevraagd om op het diepte
punt van zijn politieke, economische en 
militaire verval het werkelijkheidsbe
sef op te brengen, dat zijn positie als 
grote mogendheid — is Frankrijk niet 
één van de grote drie? — na de tweede 
wereldoorlog verloren is gegaan en dat 
het nu beter doet zich met de veroorza
ker van deze neergang, Duitsland, te 
verenigen in een groter geheel. Deze 
stap zou Frankrijk niet zo moeilijk zijn 
gevallen, wanneer zijn economie op een 
gezonde basis rustte en het is het eco
nomisch en militair potentieel, waar
over dit land met zijn overzeese rijks
delen beschikt, naar zijn volle gewicht 
in de Europese gemeenschap kon in
brengen. Doch dit is helaas niet het ge
val. Wij zullen hier thans niet dieper 
ingaan op het drama van de Brusselse 
conferentie en de debatten in de Franse 
Kamer over het E.D.G.-verdrag. (Op 
een andere plaats in dit blad wordt 
over de Brusselse conferentie geschre
ven) .

Door de verwerping van het E.D.G. 
verdrag in Frankrijk is een geheel, nieu
we situatie ontstaan, die tot grote be
zorgdheid aanleiding geeft, omdat hier
uit voor de zoveelste maal blijkt dat 
vooral Frankrijk nog niet .rijp is voor een 
verenigd Europa.

Is door de verwerping van het E.D.G.- 
verdrag aan. de Europese . integratie-ge
dachte de nekslag toegebracht? Wij we
ten het niet. Wel menen wij te mogen 
stellen, dat de Europese eenwording een 
levensnoodzakelijkheid is en dat het 
aantal mensen, die zich dit bewust wor
den in West-Europa steeds groter wordt. 
Grote zaken worden evenals kleine in 
het leven der volken met vallen en op
staan bereikt. Deze gedachte is echter 
niet meer dan een gemeenplaats, wan
neer daarachter niet schuilt een krachtig 
gebed.
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Het Eerste Kamer-debat over het soda-project is interes
sant geworden door het zwijgen der socialisten over de prin
cipiële kant van deze zaak. Dat het wetsontwerp werd aan
genomen (met 28 tegen 16 stemmen), dat de socialisten hals
starrig weigerden ook nu hun medewerking te verlenen; dit 
alles zal niemand verwonderen. De socialistische industriëel 
Kapteyn verzette zich tegen dit wetsontwerp op „zakelijke” 
gronden. Hij twijfelde aan de afzetmogelijkheden, hij had 
geen fiducie in de financiële opzet van de onderneming; 
kortom hij miste het vertrouwen van zijn collega’s in
dustriëlen (van de Koninklijke Nederlandse Zout Industrie, 
van de Mekog, Ketjen en de Staatsmijnen), die deze stap 
durven te wagen.

Wij hadden van de socialistische fractie in de Eerste Ka
mer liever een principiële uiteenzetting gehoord over de op
zet van dit project. Wat dat betreft was het betoog van de 
heer Nederhorst (arb.) aan de overzijde van het Binnenhof 
ons veel sympathieker. Maar voor de heer Kapteyn waren de 
zakelijke bezwaren dermate overwegend, dat hij — zo zeide 
hij — geen behoefte meer had aan politieke beschouwingen.

Voor zo’n principiële, politieke beschouwing was overigens 
alle aanleiding. Had Minister Zijlstra in de Tweede Kamer 
niet verklaard niet te kunnen weten wat de socialistische 
opvattingen over socialisatie zijn? Dat was een uitdagende 
opmerking waarop de socialistische Tweede Kamerfractie 
geen antwoord heeft gegeven. Het zal wel een heel moeilijke 
vraag geweest zijn. En daarom was de veronderstelling niet 
zo vreemd, dat nu de socialisten in de Eerste Kamer — die 
enige weken over deze opmerking hadden kunnen nadenken 
— de gelegenheid hadden aangegrepen om een duidelijk ant
woord te geven. Alle niet socialistische Kamerleden — en 
zeker die Kamerleden die een confessionele partij vertegen
woordigen — hadden daar recht op. Steeds weer dient de. 
Partij van de Arbeid zich bij ons volk aan als een partij 
waarin men over levensbeschouwelijke verschillen kan heen
kijken, omdat men elkander vindt op een zakelijke basis. Een 
van de meest gewichtige pijlers van deze basis is ongetwij
feld de sociaal-economische opvatting. Het moet wel een 
bittere ontgoocheling zijn voor duizenden socialisten, dat 
hun partij geen antwoord kan geven op de vraag hoe de 
socialisatie in de practijk te verwerkelijken is.

Een der hoekstenen der socialistische politiek — de socia
lisatie — blijkt dus van zeer betrekkelijke waarde te zijn. 
De socialistische parijbestuurders die zo vaak schimpen op 
de confessionele partijen, dat zij geen raad zouden weten met 
de practische sociale en economische problemen, mogen 'eerst 
de balken wel eens uit hun eigen ogen gaan halen. Dat zal 
een tijdrovende bezigheid zijn, maar wellicht zullen zij dan 
weer eens met de benen op de grond komen te staan en zullen 
zij iets minder hoog van de toren blazen dan zij momenteel 
wel eens plegen te doen. In het Vrije Volk heeft Ds Buskes 
destijds reeds geschreven — onder de indruk van het soda- 
debat in de Tweede Kamer — dat de partij zich uit moet 
spreken over de socialisatie. Die behoefte begrijpen wij, maar 
daarvoor Is ds Buskes dan ook een der initiatiefnemers om 
te komen tot een sociaal-democratische werkgemeenschap....

Prinzipienreiterei ?

De heer Kapteyn mag dan in de Eerste Kamer gezwegen 
hebben, de waarnemend voorzitter der Partij van de Arbeid, 
de heer H. Vos, heeft gesproken. En wel in het Vrije Volk 
— het partij orgaan van de Partij van de Arbeid. Een drie- 
kolomskop gaf reeds aan hoe deze oud-Minister over het 
soda-project denkt. „Primitieve afkeer bij a.r. van staats
bedrijf won in zaak-Sodaproject” . „Principe doet schade aan 
gemeenschappelijk belang. En de heer Vos begint als volgt: 
„Het sodaproject is aangenomen. Het particuliere kapitaal in 
ons land kan Minister Zijlstra dankbaar zijn voor de over
winning die het — dank zij hem — heeft behaald. De ge
meenschap geeft garanties — en dan maar jammeren over 
hoge belastingen! —• voor een in particuliere handen ge
speelde industrie, zonder enige reële tegenwaarde. Integen
deel, zij heeft daarnaast de machtsmiddelen, die zij als ge
meenschap - in een contract vastgelegd! - had tegenover de 
„koninklijke” Nederlandse zoutindustrie ook nog uit handen
gegeven.........En dat in wezen alleen, omdat naar anti-revo-
lutionaire Prinzipienreiterei het „Staatsbedrijf” angstvallig 
moet worden vermeden en zelfs een behoorlijke medezeggen
schap van de overheid dient te worden ontgaan” .

Wij zullen maar vergeten dat de a.r. niet in alle omstandig
heden tegen een staatsbedrijf zijn. Zo’n kleinigheid moet men 
over het hoofd zien.. . .  Maar het is wel eigenaardig, dat een 
pur sang socialistische Minister, de heer v. d. Kieft, zijn 
handtekening onder dit wetsontwerp heeft gezet. Onze be
windsman van Financiën kan het verhaal van zijn partij
genoot Vos dus op zijn eigen fatsoen trekken.

Het Was de heer Algra, die tijdens dit debat fijntjes ge
wezen heeft op de medewerking van Minister v. d. Kieft. 
„Het spijt me wel zeer — ik treed niet in een beoordeling 
hiervan — dat Minister Van de Kieft hier niet aanwezig is. 
Ik had gaarne uit zijn mond een beoordeling willen horen 
van de financiële bezwaren, die door de heer Kapteyn naar 
voren zijn gebracht.”

De socialisten bleven overigens alleen staan in hun af
wijzende houding. Weliswaar bleek bij de eindstemming dat 
ook Prof. Hellema zich tegen dit ontwerp keerde, maar dan 
toch uit andere motieven dan die der socialisten. „Zou er een 
staatsbedrijf komen, dan zouden wij er noch wat controle 
betreft, noch wat de risico’s betreft, beter aan toe zijn. Wat 
dat betreft geef ik dus verre de voorkeur aan de door de 
Minister gekozen vorm”, zo zeide Prof. Hellema, die verder 
van mening was, dat „ons streven er op gericht moet zijn, de 
Staat op alle terreinen waar het niet absoluut noodzakelijk is, 
te doen terugtreden, dan blijft er waarlijk toch nog genoeg 
over om het particulier initiatief, maar dan zonder Staats
steun tot ontwikkeling te laten komen” . Prof. Hellema had 
bedenkingen tegen de staatsgarantie van 21 millioen gulden. 
Zij werden vroeger nooit verleend, niet omdat de onderne
mers in het verleden geen bijzonder riskante ondernemingen 
zouden hebben aanvaard, maar het risicodragend kapitaal, 
dat daarvoor nodig was, kon worden gevonden, omdat de 
particuliere ondernemers bereid waren het riciso te aan
vaarden, tegenover de winstkansen die geboden werden. Bij
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onze huidige belastingdruk worden de winstkansen echter 
dermate beperkt, dat het aanvaarden van grote risico’s veel
al zakelijk niet verantwoord is. Vandaar dat men nu voor 
dergelijke projecten een beroep op de Staat gaat doen, zo 
betoogde de a.r. hoogleraar. In theorie verschilde dit betoog 
niet zo erg veel met de opvattingen van de Minister. „Men 
kan geredelijk het betoog van de geachte afgevaardigde, de 
heer Hellema op dit punt onderschrijven. Ik doe dat ook, ik 
kan het gehele verhaal volgen en onderschrijven”, zo zeide 
Prof. Zijlstra. „Ik zie ook de gevaren.” Wij hebben het ook 
meegemaakt bij dit project. Ook hier was ten dele vertrou
welijke behandeling noodzakelijk, ook hier was de mogelijk
heid aanwezig, dat de Staat niet in die neutrale hoogheid is 
gezeten, waar Prof. Hellema over sprak. Dat is een voor
treffelijk onderwerp voor een college. Men weegt af — lo
gisch, duidelijk, scherp — het pro en het contra en men 
brengt de studenten de ver derf lijkheden van de zaak bij. 
Maar dan komt men, levende in 1954 in Nederland, te staan 
voor de concrete situatie, met haar noden en zorgen, met de 
groeiende bevolking, dan komt men als verantwoordelijk 
bewindsman te staan voor een beleidsbeslissing en dan 
ligt de zaak naar haar aard anders. Dan kan men zich re
kenschap geven van de vraag of tegenover datgene, wat mis
schien in het algemeen juist is en waarnaar men moet stre
ven om het in de meerderheid van de gevallen te realiseren 
er niet zwaargevende overwegingen zijn, die aanleiding ge
ven om daarna in dit speciale af te wijken.”

Teleurgesteld
Het behoeft geen betoog, dat onze Minister van Economi

sche Zaken teleurgesteld was door het tegenstemmen van zijn 
partijgenoot. Hij betreurde het dat deze zijn bedrijfseconomi
sche bezwaren zo zwaar liet wegen. „Ik zou de heer Hellema 
bijna benijden om de positie waarin hij verkeert. Prof. 
Hellema zegt: ik hoop, dat ik het bij het verkeerde eind heb 
gehad en dat ik achteraf moet zeggen: ik heb het verkeerd 
gezien. Ik kan helaas een dergelijke positie niet innemen”, 
aldus de bewindsman. „Ik sta voor dit risico. Ik moet een 
beleidsbeslissing nemen en ik heb het gevoel dat het lid der 
Eerste Kamer, de geachte afgevaardigde de heer Hellema, 
deze verantwoordelijkheid iets meer had moeten’ voelen dan 
tot uitdrukking kwam in hetgeen hij heeft gezegd, overi
gens zijn standpunt volkomen respecterende. Maar nogmaals: 
deze positie kan ik 'niet innemen. Als het project gelukt ga 
ik misschien niet de parlementaire historie in alleen als de 
Minister van het cadeaustelsel, zoals aan de overzijde 
van het Binnenhof is gezegd (door de socialist Nederhorst, 
rpd.) Als het mislukt, wacht ik het oordeel van de geschiede
nis gelaten af. Nogmaals, de conclusie van de heer Hellema 
heeft mij om begrijpelijke redenen teleurgesteld.” Prof. Hel
lema heeft van meet af aan voorop gesteld, dat hij zijn per
soonlijke mening weergaf. En dat hij dus niet namens zijn 
fractie sprak. Men mag overigens niet denken dat deze be
slissing Prof. Hellema licht zal zijn gevallen.

Fries geluid
Het was de Friese afgevaardigde, de heer Algra, die, na

mens de rest van de a.r.-fractie zich schaarde achter het be
leid van de Minister. De heer Algra heeft een speech gehouden 
over dit interessante soda-project op een geheel eigen wijze. 
Duidelijk tekende hij de industriële ontwikkeling in het zui
den en het noorden van ons land, met als conclusie, dat het 
noorden wat dit betreft ten achter is gebleven. De noorder
ling Algra verheugde zich over de industriële ontwikkeling 
van het zuiden, dat hij van nationaal belang noemde.” Maar 
evenzeer vraag ik er oog voor, dat het een nationaal belang 
geacht moet worden, wanneer bepaalde kansen, welke zich 
in het noorden voordoen, worden aangegrepen. Ik acht dit 
een stuk werkelijk harmonisch nationale politiek. Ik vind die

harmonisch, nationale politiek gesymboliseerd in het feit, 
dat de aanhangige wetsontwerpen de handtekeningen dra
gen van de Ministers Zijlstra en Van de Kieft. Volgens de 
heer Algra is de industrialisatie van het noorden op een 
enkele uitzondering na tot nu toe een ontwikkeling van al
lerlei kleine projecten geweest, die wel enige werkverrui
ming brachten, maar die het economisch aspect van het ge
bied weinig beïnvloeden. „Ik meen, dat, gezien het nationale 
karakter van dit nieuwe pogen en gezien speciaal het feit, 
dat we hier te maken hebben met een nieuwe industrie met 
een dure en lange looptijd, het geoorloofd is het risico te ne
men en dat dit risico zelfs meer verantwoord is dan ver
schillende risico’s, die van Staatswege na 1945 zijn genomen 
en waaraan ook deze Kamer haar steun heeft geschonken” . 
Nu deze keer in het noorden wordt getracht om te komen 
tot een stoot in een nieuwe richting, zo zeide de heer Algra, 
ben ik bereid om zelfs meer te wagen dan men gewoonlijk 
zou willen wagen, omdat dit project gezien moet worden als 
een stuk nationale politiek, dat bevorderlijk kan zijn voor 
een harmonische ontwikkeling van de industrialisatie.

Minister Zijlstra verklaarde dat juist de verdere indu
striële ontsluiting van het noorden voor hem een belangrijke 
overweging is geweest. Maar hij ontkende uiteraard niet, 
dat aan dit project risico’s vastzitten. Tot zijn grote vreugde 
zal de Minister hebben geconstateerd, dat zijn gedegen rede
voering de twijfel in de v.v.d. fractie heeft doen overwin
nen. Aanvankelijk aarzelde de heer Wendelaar nog. Maar 
zijn redevoering in eerste termijn is van beslissende invloed 
geweest. Dat is een van de meest aangename dingen, die een 
Minister kunnen overkomen, zo vond Minister Zijlstra.

En verder wist hij zich te verzekeren, evenals in de Tweede 
Kamer, van de steun der k.v.p.-fractie.

Verbod van bedrijfsarbeid
Gedurende de laatste vergaderdagen voor het zomerreces 

heeft de Eerste Kamer nog tal van andere wetsontwerpen be
handeld, die min of meer van spoedeisende aard waren. Zo 
ging men accoord met de bouw en de inrichting van een 
kernreactor (waar deze komt te staan is nog niet bekend), de 
aanpassingstoeslag op de pensioenen werd aanvaard, terwijl 
er nog een vrij uitvoerig debat over het bedrijfsarbeidsverbod 
voor 14-jarige meisjes werd gehouden. Dit was een kolfje 
naar de hand van de heer Schipper, die het betreurde, dat 
niet tegelijk met dit wetsontwerp het vraagstuk van de leer- 
plichtverlenging aan de orde werd gesteld. Daarom ver
langde hij van Staatssecretaris van Rhijn een duidelijke 
uitspraak, dat de 14-jarige meisjes, voor wie het wetsont
werp straks van kracht wordt, aan het normale dagonderwijs 
zullen moeten deelnemen. En verder was het hem niet dui
delijk, waarom de Regering niet tegelijk een dergelijke 
maatregel heeft getroffen voor de veertien-jarige jongens. 
De staatssecretaris heeft inmiddels beloofd dat dit wel zal 
geschieden. En wel voordat dit verbod van bedrijfsarbeid 
wordt uitgebreid tot vijftienjarige meisjes. Dat betekent, dat 
zo spoedig mogelijk de. leerplicht moet worden uitgebreid tot 
en met 15-jarige meisjes en jongens. Maar daarvoor ontbre
ken thans echter de gebouwen en de leerkrachten. Kalmpjes 
aan, moet hier ook het parool zijn. In 1954 zal het aantal 
leerlingen toenemen met 70.000, waardoor hef gemiddelde 
aantal per klasse zal stijgen van 35.6 tot 36.1 Bij dit wets
ontwerp zijn 6500 meisjes betrokken. De bestaande onderwijs
instellingen kunnen deze nog wel opvangen. Maar als de leer
plicht wordt uitgebreid tot 15-jarige meisjes dan wordt dit 
moeilijken Het gaat dan om 17.000 meisjes. Voor jongens ligt 
dit allemaal veel gemakkelijker. Reeds 72 % van de 14-jarige 
jongens ontvangt volledig dagonderwijs. En dit aantal stijgt 
nog steeds.

Na deze tweedaagse debatten brak ook voor onze Senato
ren een welverdiende vacantie aan.
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UNESCO
U N I T E D  N  A T  I O N S  E D U C A T I O N A L  S C I E N T I F I C  

A N D  C U L T U R A L  O R G A N I S  A T  I O N

M r  A.

Tijdens de tweede wereldoorlog kwamen de Ministers van 
Onderwijs der geallieerde landen, die elkaar in Londen ont
moetten, tot het plan van oprichting van een organisatie die 
de bevordering van de samenwerking op het terrein van on
derwijs, wetenschap en cultuur ten doel zou hebben.

De verschrikkingen van de oorlog brachten tot het inzicht, 
dat met inspanning van alle krachten getracht moet worden 
een herhaling te voorkomen. Hoewel de geschiedenis ons 
leert en ook de Bijbel ons duidelijk maakt, dat een voorko
men van oorlogen en het vestigen van een „eeuwige vrede” 
onmogelijk is, hieruit mag geen aanleiding genomen worden 
ons te beperken tot een lijdelijk toezien en het wereldgebeu
ren haar loop te laten. Op een ieder rust de verantwoorde
lijkheid te helpen waar leed is toegebracht en al het moge
lijke in het werk te stellen om het toebrengen van nieuw 
leed te voorkomen.

Zoals de moderne oorlogen gevoerd worden door een 
steeds groter aantal landen en zich uitstrekken over een 
steeds groter deel van de wereld zal ook de strijd om de 
vrede wereldomvattend moeten zijn. Een partiële samenwer
king is thans niet meer voldoende; slechts van een samen
werking op een zo ruim mogelijk internationaal niveau kun
nen, nu de wereld geen „wachtkamer” meer heeft, vruchten 
verwacht worden.

Een samenwerking alleen op politiek gebied, zoals deze 
in de Volkenbond werd beproefd na de eerste wereldoorlog, 
is onvoldoende gebleken. De politiek van enig land wordt 
immers mede bepaald door de levensomstandigheden van 
de burgers, de culturele achtergrond, de technische ontwik
keling. Zo is een der factoren die de vrede bedreigt de grote 
tegenstelling tussen de volkeren in de ontwikkeling op tech
nisch en cultureel gebied. Naast het contact op politiek ter
rein is daarom het samen dragen van de verantwoordelijk
heid op cultureel gebied — zo ruim mogelijk genomen — een 
der voorwaarden voor het bestendigen van de vrede.

Het plan tot oprichting van een organisatie, die het bevor
deren van zulk een samenwerking beoogt, werd door de Ver
enigde Naties gesteund en overgenomen. Zo kwam in 1945 
tot stand de Organisatie der Verenigde Naties voor Onder
wijs, Wetenschap en Cultuur, de Unesco, als gespecialiseerde 
organisatie van de Verenigde Naties.

I. Grondslag en Doel
Uit de preambule van de statuten van de Unesco blijken 

de beginselen waarop deze organisatie is gebaseerd en tevens 
in het kort, het doel dat zij zich stelt, n.1. het streven naar 
een internationale vrede en de bevordering van het algemeen 
velzijn van de mensheid.

Deze preambule luidt als volgt:
„De Regeringen van de Staten, die namens hun volken bij 

dit verdrag partij zijn, verklaren,

K R U Y S W I J K

* dat, aangezien oorlogen hun oorsprong vinden in de men
selijke geest, aldaar ook de verdedigingswerken van de 
vrede moetén worden opgebouwd;

dat in de gehele geschiedenis der mensheid onbekendheid 
met elkanders levensgewoonten veelal de oorzaak is ge
weest van wantrouwen en achterdocht tussen de volkeren, 
waardoor hun geschillen al te dikwijls tot een oorlog hebben 
geleid;

dat de grote en vreselijke oorlog," die nu ten einde is,' een 
oorlog was, voorbereid door de verloochening van de demo
cratische beginselen van de waardigheid, gelijkheid en onder
linge eerbiediging van de mens, en in plaats daarvan, het, 
door onwetendheid en vooroordeel, verspreiden van de leer 
van ongelijkwaardigheid van mensen en rassen;

dat de ruime verbreiding van beschaving, en de opvoeding 
der mensheid tot gerechtigheid, vrijheid en vrede, onontbeer
lijk zijn voor de waardigheid van de mens, en dat dit een hei
lige plicht is, die alle volkeren moeten vervullen in de geest 
van wederzijdse bijstand;

dat een vrede, uitsluitend gegrondvest op . de politieke en 
economische overeenkomsten van regeringen niet een vrede 
zou zijn, die de eenstemmige, blijvende en waarachtige steun 
van de volkeren voor zich zou kunnen winnen, en dat de 
vrede derhalve, wil hij bewaard blijven, gevestigd moet wor
den op het intellectuele en morele saamhorigheidsgevoel van 
de mensheid.

Om deze redenen zijn de Staten, die bij dit Statuut partij 
zijn, gelovend in volledige en gelijke mogelijkheden van op
voeding voor een ieder, in het nastreven, zonder beperking, 
van objectieve waarheid en in de vrije uitwisseling van 
denkbeelden en kennis, overeengekomen en voornemens de 
middelen van contact tussen hun volkeren te ontwikkelen en 
te vermeerderen en deze middelen te doen dienen tot weder
zijds begrijpen en een betere en diepere kennis van elkanders 
leven.

Dientengevolge stichten zij bij deze de Organisatie der 
Verenigde Naties voor Onderwijs, Wetenschap en Cultuur, 
teneinde door middel van contact tussen de volken op het 
gebied van onderwijs, wetenschap en cultuur nader te ko
men tot het einddoel, de internationale vrede en het alge
meen welzijn der mensheid, waarvoor de Verenigde Naties 
zijn gesticht en die Haar Handvest verkondigt.”

Hoe moet de christen tegenover deze verklaring staan? In 
de preambule wordt gesteld „dat de vrede derhalve, wil hij 
bewaard blijven, gevestigd moet worden op het intellectuele 
en morele saamhorigheidsgevoel van de mensheid.” Van 
christelijke zijde kan men tegen deze grondgedachte aan
voeren, dat de Unesco haar bestaansgrond zoekt in de men
selijke rede en in de menselijke geest en er daarbij dus stil
zwijgend van uitgaat, dat deze tot saamhorigheid en weder
zijds hulpbetoon nopen. Als christen moeten wij deze opvat-
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ting, gebaseerd op de zelfgenoegzaamheid van de mens uit
drukkelijk verwerpen.

Evenwel moeten wij ons bedenken,- dat het voor een 
wereldomvattende organisatie practisch onmogelijk is een 
voor een ieder aanvaardbare religieuse grondslag te vinden. 
Dit is de reden waarom men het héenwijzen naar een religi
euze achtergrond in de verklaring heeft weggelaten.

Hoewel een christen zich dus met deze grondslag van de 
Unescp niet kan verenigen, anderzijds blijft het feit, dat het 
doel dat de Unesco zich stelt correspondeert met de eis van 
christelijke naastenliefde. De liefde tot God werkt immers 
de liefde tot de naaste, die zich in daden moet uiten. Het 
doel van Unesco is toch de wederzijdse uitwisseling van gees
telijke en materiële verworvenheden, op welke wijze zij wil 
bijdragen tot het algemeen welzijn der mensheid en de in
ternationale vrede. En met dit doel kan de christen zich 
geheel verenigen; daarom dient hij zich o.i., zij het vanuit 
een ander uitgangspunt (n.1. de liefde tot de naaste om 
Christus’ wil) van harte te stellen achter het werk van de 
Unesco.

Op deze wijze kan ook hij naar vermogen medewerken aan 
de pogingen tot behoud van de vrede, welke onder Gods ze
gen de voorwaarden mogen scheppen waardoor wij en alle 
mensen met ons een stil en gerust leven kunnen leiden.

II. Organisatie

De Unesco treedt op door drie organen: de Algemene Con
ferentie, de Uitvoerende Raad en het Secretariaat.

Algemene Conferentie. Deze bestaat uit de vertegenwoor- 
woordigers van de leden-staten, De leden van de Verenigde 
Naties hebben als zodanig het recht van lidmaatschap van 
de Unesco. Men streeft naar de samenwerking van alle lan
den, derhalve ook van de communistische. Hoewel het te ver
wachten is, dat hieruit moeilijkheden zullen voortvloeien, 
wordt toch de gedachte van een alle landen omvattende or
ganisatie op de voorgrond gesteld. Na de toelating van Spanje 
in Juli 1953 hebben de Russische satelliet staten zich uit pro
test uit de Unesco teruggetrokken. Evenwel heeft Rusland 
zich eind 1953 tot de Unesco gewend om inlichtingen betref-, 
fende het lidmaatschap en in April 1954 is het als lid toege
treden. .

Momenteel heeft de Unesco 70 leden; deze brengen in de 
Algemene Conferentie ieder één stem uit, terwijl, anders dan
b.v. in de Veiligheids Raad van de Verenigde Naties, geen 
der leden het recht van veto heeft.

De taak van de Algemene Conferentie omvat in het alge
meen het vaststellen van het beleid der organisatie en het 
nemen van beslissingen omtrent het programma.. Te
vens behoort tot haar competentie het bijeenroepen van in
ternationale conferenties. Een dergelijke conferentie werd
b.v. in 1949 belegd voor het opstellen van een ontwerp alge
mene conventie betreffende het auteursrecht; in 1952 werd 
de definitieve conventie te Genève vastgesteld en door 35 
landen, waaronder Nederland, getekend.

De Algemene Conferentie kwam tot 1952 jaarlijks bij el
kaar; uit practische overwegingen werd toen besloten deze 
vergaderingen in het vervolg om de twee jaar te doen plaats 
vinden.

Uitvoerende.Raad. Om de drie jaar worden de 19 leden 
door de Algemene Conferentie gekozen, waarbij dé keuze be
paald wordt door de persoonlijke bekwaamheid van de 
candidaten en het doen vertegenwoordigen van zoveel mo
gelijk landen.

De Raad draagt de verantwoordelijkheid voor de uitvoe
ring van het programma en de voorbereiding van de ver
gadering van de Algemene Conferentie.

Secretariaat. Aan het hoofd van het Secretariaat, dat te 
Parijs gevestigd is, staat de Directeur Generaal. Deze functie 
wordt momenteel vervuld door Dr Luther Evans (V.S.), die 
in 1953 Dr Jaime Torres, Bodet opvolgde. De Directeur Ge
neraal is o.a. belast met de samenstelling van het Secreta
riaat, waarbij overleg gepleegd wordt met de Uitvoerende 
Raad.

De leden van het Secretariaat zijn internationale ambte
naren. Zij genieten de diplorrfatieke status en mogen geen 
instructie ontvangen van enige autoriteit buiten de organi
satie.

Contact met de leden-staten
In vrijwel alle leden-staten is een Nationale Commissie ge

vormd, samengesteld uit personen, die geacht kunnen wor
den het culturele leven van het betrokken land te vertegen
woordigen. Deze commissies vormen de schakels tussen het 
Secretariaat en de verschillende landen, waardoor de uit
voering van de projecten van de Unesco eerst mogelijk 
wordt. Omgekeerd brengen de Nationale Commissies het 
Secretariaat op de hoogte van de plaatselijke mogelijkheden 
en behoeften.

De Nederlandse Commissie heeft een primeur door het in
stellen van een eigen documentatie en voorlichtingsdienst, het 
zgn. Unesco Centrum (Keizersgracht 392, Amsterdam.) De 
andere landen zijn voor de voorlichting afhankelijk van het 
Secretariaat te Parijs. Voor het geven van .inlichtingen en 
het verschaffen van materiaal staat het Unesco Centrum 
voor een ieder open.

Een ledenlijst van de Nederlandse Commissie is hier bij
gevoegd.

Verhouding Unesco— leden-staten
Unesco verleent slechts hulp en advies op verzoek, daar zij 

haar werkzaamheden in het betrokken gebied slechts met de 
volledige medewerking van de desbetreffende regering kan 
uitvoeren.

Dit wil echter geenszins zeggen, dat- deze regering de ver
plichting heeft de door de Unesco verstrekte adviezen op te 
volgen. In de Statuten, van de Unesco is deze absolute zelf
standigheid van de leden-staten vastgelegd. De Unesco wil 
slechts motor zijn die de plaatselijke krachten op gang 
brengt. De Statuten ontzeggen de Unesco uitdrukkelijk het 
recht zich in de binnenlandse politieke aangelegenheden van 
een staat te mëngen.

Verhouding Unesco— Verenigde Naties
De Unesco en de Verenigde Naties zijn krachtens beider 

doelstellingen — behoud van de vrede — nauw aan elkaar 
verbonden. Daar samenwerking tussen deze lichamen nood
zakelijk is voor de realisering van het gestelde doel, wordt 
in artikel X  van de Statuten van de Unesco bepaald, dat 
deze met .de Verenigde Naties een overeenkomst van samen
werking zal aangaan, waarbij evenwel de zelfstandigheid van 
de Unesco gewaarborgd dient te worden. Deze overeenkomst 
bepaalt op welke wijze het contact tussen de organisaties 
wordt “onderhouden. De Unesco legt jaarlijks haar begroting 
aan de Verenigde Naties voor, die op grond hiervan een be
paald bedrag voor het Unesco-werk voteren. In de opstelling 
van haar programma en de uitvoering hiervan blijft de 
Unesco echter geheel vrij; van haar werkzaamheden brengt zij 
jaarlijks verslag uit aan de Sociaal Economische Raad van 
de Verenigde Naties.

Nauw contact onderhoudt Unesco ook met de andere zgn. 
gespecialiseerde organisaties van de V.N., als bijv. met de 
Food and Agriculture Organization (F.A.O.), International 
Labour Organization (I.L.O.) en de World Health Organi
zation (W.H.O.)
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De Statuten van de Unesco noemen drie terreinen waarop 
zij haar werkzaamheden zal ontplooien. Dit is in de eerste 
plaats het bevorderen van onderling begrip tussen de vol
keren door ontwikkeling van de middelen van contact, ten 
tweede het geven van adviezen en daadwerkelijke hulp om 
het onderwijs op hoger plan te brengen en de cultuur voor 
grotere groepen toegankelijk te maken, en ten slotte het in 
stand houden, vergroten en verbreiden van algemene ont
wikkeling.

Door het grote onderscheid tussen de ontwikkelde en ach
tergebleven gebieden worden de activiteiten in twee groepen 
verdeeld: de opbouw van onderwijs, hygiëne, techniek e.d. 
in de achtergebleven gebieden èn het bevorderen van de sa
menwerking van alle leden-staten onderling.

In het door de Unesco opgestelde basisprogramma zijn een 
groot aantal resoluties betreffende haar werkzaamheden op
genomen, welke als volgt zijn gegroepeerd: onderwijs, na
tuurwetenschappen, sociale wetenschappen, culturele activi
teiten, uitwisseling van personen, volksvoorlichting en relief- 
werkzaamheden.

Het is duidelijk, dat het werk niet over de gehele breedte 
tegelijk kan worden aangevat, slechts een beperkt aantal 
projecten kan tegelijkertijd worden uitgevoerd. Daarom 
wordt jaarlijks een werkprogramma opgesteld, waarin opge
nomen het gevén van voortdurende diensten (b.v. documen
tatie) en het uitvoeren van aflopende diensten op die terrei
nen, waar deze op dat moment het meest noodzakelijk worden 
geacht.

In „Unesco na zes jaren” geeft Dr F. Bender aan welke 
methoden momenteel door de Unesco van het grootste belang 
worden geacht voor de bereiking van het gestelde doel. Wij 
nemen deze werkwijzen hier over:

„a. Het verlenen, op verzoek van leden-staten, van hulp 
door deskundige adviezen, die er op gericht zijn het onder
wijs op een hoger peil te brengen en het toegankelijk te ma
ken voor grotere groepen.

b. Het bevorderen van samenwerking tussen de leden- 
staten rechtstreeks voor dezelfde doeleinden.

c. Het nader brengen van -het ideaal van gelijke moge
lijkheden tot ontwikkeling voor een ieder, zonder aanzien 
van ras, geslacht of enig economisch of sociaal onderscheid.

d. Het uitwerken en ontwikkelen van educatieve metho
den, welke beogen de kinderen over de gehele wereld voor 
te bereiden op hun verantwoordelijkheid als vrije wereld
burgers.

e. Het bevorderen van een uitwisseling van personen, die 
werkzaam zijn op de gebieden van opvoeding, wetenschap 
en cultuur.

f. Het beschikbaar stellen van publicaties, voorwerpen 
van artistieke en wetenschappelijke waarde en van ander 
materiaal, dat tot voorlichting en onderling begrip kan die
nen.

g. Het beschermen en beheren van het erfgoed over de 
gehele wereld aan geschriften, kunstwerken en andere voor
werpen van artistiek, historisch en wetenschappelijk belang, 
en het zoveel mogelijk toegankelijk maken van deze culturele 
waarden voor een zo groot mogelijk deel van de bevolking 
der aarde.”

III. Terrein van werkzaamheid

IV . Werkprogramma

Hoewel de verschillende terreinen niet scherp van elkaar 
kunnen worden onderscheiden, zullen wij de activiteiten van 
de Unesco bespreken in de bovengenoemde volgorde van het 
basisprogramma.

Het analphabetisme over de gehele wereld is ontstellend 
groot. Het staat vast, dat meer dan de helft van de totale 
wereldbevolking (1200 millioen mensen) lezen noch schrijven 
kan. Dit analphabetisme is geen op zichzelf staand verschijn
sel, doch gaat gepaard met een gebrek aan de meest elemen
taire begrippen omtrent hygiëne, voedselproductie, e.d. Waar 
dit het geval is bevindt men zich in een vicieuze cirkel van 
onderproductie, ondervoeding en volksziekten. Als gevolg 
hiervan is het sterftecijfer zeer hoog: in sommige gebieden is 
de gemiddelde leeftijd niet hoger dan 25 jaar.

De nood van dit deel der mensheid heeft zeer speciaal de 
aandacht van de Unesco, daar hier een bron is van sociaal 
onrecht en sociale onrust. Tot 1950 heeft men zich bezonnen 
op de verschillende facetten van dit probleem en getracht 
de meest doeltreffende middelen te vinden om tot een op
lossing te komen. Op de zesde zitting van de Algemene Con
ferentie van de Unesco in 1951 heeft men een twaalfjaren 
plan opgesteld 'om dit vraagstuk op wereldomvattende wijze 
aan te pakken. De kosten van dit programma zijn begroot 
op 20 millioen dollar.

Bij de opstelling van dit programma heeft men zich laten 
leiden door art. 26 van de Verklaring van de Rechten van de 
Mens (opgesteld in 1948), waarin onder meer wordt gezegd, 
dat ieder recht heeft op onderwijs, dat gericht moet zijn op 
de volle ontwikkeling van de menselijke persoonlijkheid en 
het verdiepen van de eerbied voor de menselijke rechten en 
de fundamlentele vrijheden.

Het programma wil voorzien in het geven van het zgn. 
basisonderwijs (fundamental education). Hieronder verstaat 
men de bestrijding van het analphabetisme, verbetering van 
productiemethoden, het bijbrengen van de eerste beginselen 
van hygiëne, e.d.

Het programma voorziet dan in de oprichting van 6 inter
nationale centra, waar in totaal 5.000 specialisten zullen wor
den opgeleid voor het geven van basis-onderwijs. Deze centra 
zullen worden geplaatst in Zuid Amerika, Equatoriaal Afrika, 
het Midden Oosten en het verre Oosten. De studenten worden 
uit zoveel mogelijk omringende landen aangetrokken om een 
zo ruim mogelijke spreiding te verkrijgen en aangewezen 
door hun eigen regering. In deze centra worden teams opge
leid, die werkzaam zullen zijn op het gebied van onderwijs, 
hygiëne, verpleging, landbouwvoorlichting en huishoudkun
de. Hier met name wordt samengewerkt met de F.A.O., 
I.L.O. en W.H.O., en met eventuele reeds bestaande plaat
selijke organisaties. In Mexico (1951) en Egypte (1952) werd 
reeds een dergelijk centrum gesticht.

De opleiding van de teams wordt zoveel mogelijk gericht 
op de speciale behoeften van het gebied waar zij zullen 
worden te werk gesteld.

Het is de bedoeling, dat vanuit deze 6 internationale centra 
kleinere regionale centra zullen worden gesticht.

Naast deze internationale centra, die werken volgens het 
algemene programma voor basis-onderwijs, bestaan er te
vens Unesco-werkgroepen, die worden gezonden naar lan
den, die hierom speciaal verzochten, voor de bestudering van

Onderwijs
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en het geven van adviezen vóór speciale problemen óp onder
wijsgebied. Sinds 1947 bestaat de mogelijkheid voor alle 
leden-staten zulk een verzoek aan de Unesco te richten. In 
April 1952 waren reeds 135 aanvragen van 37 landen bin
nengekomen.

De werkgroepen worden samengesteld uit experts uit de 
ledenstaten van de Unesco. Het aantal Nederlanders, dat van 
deze werkgroepen deel uitmaakt is zeer groot; o.a. valt dit 
te verklaren uit onze kennis van de problemen in het voor
malige N.O. Indië. Na Amerika, Engeland en Frankrijk bezet 
Nederland de vierde plaats, tot voor kort zelfs de derde.

Van de vele werkgroepen, die sinds 1949 werden uitge
zonden noemen wij die naar Thailand (modernisering van 
het onderwijs), Afghanistan (waar 60 lagere scholen, enkele 
kweekscholen en een aantal huishoudscholen werden opge
richt) en Birma (uitgebreid plan voor reorganisatie van het 
onderwijs).

Om de verkregen kennis te onderhouden en verdere studie 
mogelijk te maken schenkt men tevens aandacht aan het 
aanleggen van bibliotheken. De Unesco leidt daartoe biblio
thecarissen op en heeft in enkele landen bibliotheken inge
richt, die als model kunnen dienen (zo b.v. in India).

Alleen reeds hetgeen Unesco op het gebied van de ver
spreiding van het onderwijs presteert zou het bestaan van 
deze organisatie rechtvaardigen.

Natuurwetenschappen

Hoewel een bundeling van de krachten op het terrein van 
de beoefening van de natuurwetenschappen minder nood
zakelijk schijnt dan die op het terrein van het onderwijs in 
algemene zin, ook hier wordt door de Unesco uitmuntend 
werk verricht.

Voorzover hieraan behoefte bestaat worden reeds bestaan
de organisaties van wetenschappelijke onderzoekers met el
kaar in contact gebracht, onder meer door het beleggen van 
internationale conferenties. Waar nodig worden nieuwe as
sociaties in het leven geroepen; zulks geschiedde b.v. op me
disch terrein.

De Unesco verricht ze}f geen onderzoekingen op natuur
wetenschappelijk terrein, zij tracht evenwel de research 
arbeid te coördineren door deze in te richten op één bepaald 
doel en door het oprichten van internationale laboratoria.

Een advies-commissie, bestaande uit negen geleerden van 
verschillende landen heeft besloten één wereldomvattend 
probleem per jaar speciaal tot voorwerp van onderzoek te 
stellen. Zo werd in 1951 studie gemaakt van hydrologische 
problemen, d.w.z. het voorkomen van water zowel boven
als onderaards. Het aan de orde stellen van dit probleem is 
daarom zo belangrijk, omdat een kwart gedeelte van het 
aardoppervlak alleen door water-gebrek ongeschikt is voor 
voedselproductie, terwijl anderzijds de wereldbevolking da
gelijks met 55.000 zielen toeneemt. Acht geleerden brachten 
rapport uit over de verrichte onderzoekingen, welke, o.a. 
plaats vonden in India, Chili, Australië en de Sahara.

Een ander probleem is het ondoelmatig grondgebruik, aan 
de bestrijding waarvan men nu aandacht is gaan besteden. In 
samenwerking met de F.A.O. en de W.H.O. werden o.a. op 
Ceylon uitgestrekte gebieden door irrigatie en nieuwe land
bouwmethoden weer voor de landbouw geschikt gemaakt.

Ook door het oprichten van internationale laboratoria 
tracht de Unesco de resarch-arbeid te coördineren. Wij noe
men hier het Internationaal Rekencentrum, dat in 1951 te 
Rome werd gevestigd. Voorts het Internationaal Kernphy- 
sisch Laboratorium en Onderzoekcentrum te Genève. De op
richting van dergelijke centra is van zo eminent belang, daar 
deze door de grote sommen welke hiermede gemoeid zijn

slechts door internationale samenwerking tot stand kunnen 
komen.

Technische hulp

Een zeer belangrijk onderdeel van de werkzaamheden van 
de Unesco vormt de technische hulp aan de onontwikkelde 
gebieden. Voor de opheffing van de sociale en economische 
achterstand van deze gebieden is naast het basis-onderwijs, 
waarover wij boven spraken, het verlenen van bijstand op 
technisch gebied noodzakelijk. Voor een economische wel
vaart is immers een gedegen technische kennis en inzicht 
in een efficiënte werkwijze onontbeerlijk. Werkgroepen, sa
mengesteld uit specialisten op velerlei terrein worden op 
verzoek van de leden-staten door de Unesco uitgezonden 
voor het geven van advies en voor de opleiding van in
heemse krachten.

Zo verleende de Unesco in Equador steun bij de exploi
tatie van mineralen, het aanleggen van irrigatiewerken en 
de opbouw van een modern wetenschappelijk instrumenta
rium. .Tevens werd hulp verleend bij de herbouw van de in
dustrie in Equador na de grote aardbevingen, welke dit 
land in 1949 troffen.

Van de vele projecten welke op dit terrein worden uitge
voerd willen wij nog noemen de steun aan India verleend bij 
d e . verbetering van de technische opleiding, de oprichting 
van laboratoria en de inrichting van een bureau voor tech
nische documentatie.

Door de Nederlandse Regering in samenwerking met de 
Ned. universiteiten werd te ’s-Gravenhage het Institute voor 
Social Studies opgericht, dat beoogt veelbelovende jongelie
den uit minder ontwikkelde gebieden voor te bereiden voor 
leidinggevende functies in hun vaderland.

Sociale wetenschappen

De geleidelijke ontwikkeling van de industrie van het 
West Europa van de 19de eeuw veroorzaakte een ontwrich
ting van het maatschappelijk leven, welke eerst in de loop 
van tientallen jaren kon worden opgevangen. Het is duide
lijk, dat de plotselinge hevige intensivering van de industrie 
in de onontwikkelde gebieden grote problemen schept in de 
sociale sector van het leven.

Het onderwijs en de verruiming van de gezichtskring ver
stoort het traditionele geloof en de wereldbeschouwing van 
de inheemse bevolking; de industrialisatie leidt tot een ont
wrichting van het familieleven, dat in deze landen een van 
de peilers van de maatschappij is. Ook de zending en de 
missie kennen deze problemen, doch het Evangelie, dat lei
ding geeft aan het gehele leven, wijst ook hier op de ver
antwoordelijkheid welke de jonge christenen tegenover hun 
eigen omgeving hebben en geeft de weg aan, hoe moeilijk 
dit ook zij, voor een nieuwe opbouw van het leven.

De geestelijke en materiële vooruitgang welke de Unesco 
beoogt, leiden evenwel uit zichzelf niet naar een geestelijke 
omschakeling van de inheemse volkeren. Sinds de Unesco 
evenwel de hulpverlening aan de onontwikkelde gebieden 
ter hand heeft genomen heeft zij zich tevens bezonnen op 
de problemen van de geestelijke aanpassing van de bevolking 
aan de gewijzigde maatschappelijke omstandigheden. Door 
daartoe ingestelde commissies werden betreffende Zuid Azië 
en Afrika drie rapporten opgesteld, die richtsnoer zullen 
zijn bij de bestrijding van deze problemen in de betrokken 
gebieden.

Culturele activiteiten.

Het opnemen van culturele activiteiten op het programma 
van de Unesco berust op twee belangrijke overwegingen.
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Onbekendheid met de cultuur van andere landen betekent 
niet alleen een verarming van het eigen volksleven doch 
vormt tevens een bron van misverstanden, die op hun beurt 
aanleiding kunnen geven tot internationale wrijving. Ken
nismaking met levensopvattingen en levensgewoonten van 
anderen leidt tot beter begrip en draagt daardoor bij tot de 
vrede. Bovendien is cultuur van reële waarde voor hët leven 
en is derhalve niet slechts een zaak voor bepaalde hogere 
bevolkingslagen, doch dient tevens toegankelijk te worden 
gemaakt voor de bevolking in haar geheel.

De Unesco heeft daarom een programma opgesteld, dat 
zich richt op de spreiding van de cultuur en de wederzijdse 
kennisname van de culturen van verschillende volken en 
zich bezig houdt zowel met de schone kunsten (toneel, let
terkunde, schilder- en beeldhouwkunst, inrichting van mu
sea, e.d.) als met de geestelijke wetenschappen (philosophie 
en levensbeschouwing).

In 1951 werd aan de Universiteit te Bristol in Engeland 
een werkconferentie georganiseerd ter bestudering van het 
onderwijs in kunstgeschiedenis en kunstbeschouwing. Een 
soortgelijk congres is in 1953 te Brussel georganiseerd ten 
aanzien van het muziekonderwijs.

Van groot belang is hier de oprichting van musea, met 
name in landen waar dit instituut tot nu toe onbekend is. 
In Turkije b.v. werd een museum ingericht, terwijl werk
groepen van de Unesco advies verleenden bij het herstellen 
en bewaren van historische werken en monumenten. De 
aandacht is er tevens op gevestigd, dat reeds bestaande 
musea meer ten nutte dienen te worden gemaakt aan het 
onderwijs. In Brooklyn (U.S.A.) werd in 1952 een conferentie 
aan dit ondèrwerp gewijd, waarbij onder meer naar voren 
kwam, dat het aanleggen van verantwoorde reproductie- 
verzamelingen op dit punt van groot nut kan zijn.

Ten einde internationale uitwisseling van gedachten te 
bevorderen werden verschillende internationale organisaties 
in het leven geroepen. Wij noemen hiér het Internationaal 
Theater Centrum, de Internationale Muziek Raad en de In
ternationale Vereniging voor Politieke Wetenschappen.

Internationaal contact

Zoals wij bij de culturele activiteiten reeds aangaven leidt 
onbekendheid met de gedachtenwereld van andere volken tot 
bekrompen chauvinisme, welke een bedreiging van de vrede 
kan' vormen. Internationaal contact en uitwisseling van ge
dachten is een. noodzaak, waarin de Unesco op twee wijzen 
tracht te voorzien, nl. door uitwisseling van personen en 
door massa-voorlichting door middel van -pers, radio en 
televisie.

Jaarlijks worden beurzen beschikbaar gesteld om een 
aantal studenten in de gelegenheid te stellen in het buiten

land hun gezichtsveld te verruimen en met andere culturen 
kennis te maken. Voorts wordt bemiddeling verleend bij de 
uitwisseling van leerkrachten, de uitzending van studiegroe
pen en het beleggen van werkconferenties.

Tot het bereiken van haar doel tracht de Unesco ook zoveel 
mogelijk gebruik te maken van de middelen tot massa-voor
lichting: pers, film, radio en televisie, teneinde op deze wijze 
een zo groot mogelijk aantal mensen te bereiken. Hiertoe 
werd te Parijs een inform'atie-centrum (zgn. clearing-house) 
gesticht. Door dit centrum worden gegevens betreffende on
derwijs, wetenschap en cultuur in de verschillende landen 
verzameld en ter beschikking gesteld.

Financiën

Haar financiële middelen ontvangt de Unesco uit de bij
dragen van de leden-staten, de jaarlijkse toelage van de 
Verenigde Naties en schenkingen van particulieren. Door de 
Nationale Commissies wordt getracht dit laatste zoveel mo
gelijk te activeren. De Nederlandse Commissie doet dit o.a. 
door middel van een geschenkbonnen actie. Verenigingen, 
scholen e.d. kunnen door deze geschenkbonnen financieel 
bijdragen aan een bepaald, door hen zelf gekozen, project 
van de Unesco, op welke wijze contact wordt gelegd tussen 
gever en ontvanger. Op deze wijze is in 1953 ruim ƒ 7.000,— 
voor diverse instituten in de onontwikkelde gebieden bij
eengebracht.

De Unesco ziet zich gesteld voor een zware maar grootse 
taak. Laat ook de Nederlandse bevolking alles in het werk 
stellen om het werk van deze organisatie zo vruchtbaar mo
gelijk te doen zijn.

Lijst van leden van de Nationale Unesco Commissie met 
vermelding van de door hen vertegenwoordigde instanties, 
enz.

Voorzitter der Commissie Prof. Dr H. R. Kruyt.
Vice-Voorzitter der Commissie: Prof. Dr F. L. Sassen.

Vertegenwoordigers van de opvoeding en het onderwijs:

Mej. Dr J. J. van Dullemen, Directrice -van de Meisjes-
H.B.S. te Rotterdam.

Dr W. A. ’t Hart, Leraar aan het Rijnlands Lyceum te 
Wassenaar.

Ad. Kuiper, Directeur van het Gereformeerd Jeugdcentrum 
te Huis ter Heide.

J. A. van Bennekom, Vertegenwoordiger van- de Algemene 
Nederlandse Onderwijzers Federatie.

J. Roorda, idem.
Joh. H. M. Derksen, idem.
Dr M. de Haas, Vertegenwoordiger van de Raad van Le

raren bij het Voorbereidend Hoger en Middelbaar Onder
wijs. •

S. Roodenburg, idem.
G. N. Meurs, Vertegenwoordiger van-'het. Nederlands Ver

bond van Directies en Leerkrachten bij het Nijverheids
onderwijs.

Mej. E. Mesdag, Vertegenwoordigster van het Nijverheids
onderwijs.

Ir G. Veenstra, Vertegenwoordiger van het Landbouw
onderwijs.

Vertegenwoordigers der wetenschap:

Prof. Dr C. C. Berg, Hoogleraar in de Austronesische Lin
guïstiek aan de Rijksuniversiteit te Leiden.

Prof. Dr S. F. H. J. Berkelbach van der Sprenkel, Hoog
leraar in de Godgeleerdheid vanwege de Ned. Herv. Kerk 
aan de Rijksuniversiteit te Utrecht.
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Prof. Dr C. J. Gorter, Hoogleraar in de Natuurkunde aan 
de Rijksuniversiteit te Leiden.

Prof. Dr H. R. Kruyt, Oud-voorzitter van de Centrale Or
ganisatie v. Toegepast Natuurwetensch. Onderzoek.

Mevr. Prof. Dr G. H. J. v. d. Molen, Hoogleraar in het Vol
kenrecht aan de Vrije Universiteit te Amsterdam.

Prof. Dr Mr C. A. van Peursen, Hoogleraar in de Wijsbe
geerte aan de Rijksuniversiteit te Groningen.

Prof. Mr C. W. v. d. Pot, Hoogleraar in het Staatsrecht, Ad
ministratief Recht en Volkenrecht aan de R.U. te Groningen, 
vertegenwoordiger van de Koninklijke Nederlandse Akade- 
mie van Wetenschappen.

J. H. Bannier, Directeur der Nederlandse Organisatie voor 
Zuiver Wetenschappelijk Onderzoek (Z.W.O.)

Vertegenwoordigers der cultuur:

P. Brandes, Vertegenwoordiger van de Stichting van de 
Arbeid.

Mevr. Mr L. I. Brugmans-Martens, Lid van de Raad van 
Bestuur van het Unesco Centrum Nederland.

Dr L. Brummel, Bibliothecaris van de Koninklijke Biblio
theek te ’s Gravenhage.

A. Defresne, Vertegenwoordiger, van het Toneel.
Dr R. W. van Diffelen, Hoofdadministrateur bij het Mi

nisterie van O. K. en W., toegevoegd aan de Chef der Afde
ling Buitenlandse Betrekkingen voor Indonesische Zaken.

Mr H. Dikkers, Vertegenwoordiger van de Nederlandse 
Dagbladpers 1945.

W. M. Dudok, Architect B.N.A.
S. P. van ’t Hof, Filmdeskundige.
Prof. Dr J. B. Kors, O.P., Vertegenwoordiger van de Stich

ting Nederlandse Radio Unie.
J. C. Ebbinge Wubben, Directeur van het Museum Boy- 

mans te Rotterdam.
Dr B. Landheer, Directeur van de Bibliotheek van het 

Vredespaleis.
Prof. Dr A. A. Smijers, Hoogleraar in de Muziekweten

schap aan de Rijksuniversiteit te Utrecht.
B. Verhoeven, Directeur van de Jan van Eyck Academie te 

Maastricht, deskundige op het gebied van volkshogescholen 
en volksuniversiteiten.

M. de Clercq, Vertegenwoordiger van de Nederlandse Af
deling van de World University Service.

Vertegenwoordigers van de jeugdorganisaties:

Ds J. G. G. Fischer, Vertegenwoordiger van de Protes
tants Christelijke Jeugdorganisaties.

Mr R. G. A. Höppener, Vertegenwoordiger van de R.K. 
Jeugdorganisaties. <S?

A. van Moock, Vertegenwoordiger van de niet-confessio- 
nele jeugdorganisaties.

Ad Kuiper, Directeur van het Gereformeerd Jeugdcentrum 
te Huis ter Heide.

Literatuur

Periodieken

Het Secretariaat te Parijs verzorgt het maandblad Cou- 
rier, dat in het Engels, Frans en Spaans verschijnt.

Het Unesco Centrum te Amsterdam doet geregeld het 
„Unesco Nieuws” verschijnen, een bulletin met wetenswaar
digheden over de activiteiten van de Unesco, verslagen van 
speeches, e.d.

Brochures

„Unesco na zes jaren”, Dr F. Bender (1952).
„Unesco and its programme” —■ een serie van informatieve 

brochures, elk handelend over een bepaald aspect van het 
programma en het werk van de Unesco.

„Learn and Live”, een Unesco-uitgave over het internatio
naal centrum voor basis-onderwijs te Patzcuaro in Mexico 
(1951).

„They can ’t afford to wait”, een Unesco-uitgave over de 
technische hulpverlening in Zuid-Azië (1952).

„Everyman’s United Nations” — het jaarlijkse handboek 
over de organisatie, het werk e.d. van de Verenigde Naties, 
waarin tevens gegevens over de gespecialiseerde organi
saties van de V.N. worden opgenomen.
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D H S .  W. K. D E  R O O S

Enkele notities bij de uitslagen der 

Statenverkiezingen in Friesland

□

Friesland is er bij de jongste verkiezingen voor de Prov. 
Staten goed afgekomen. Stemde in 1950 23.49 % van de 
Friese bevolking Anti-Revolutionair, in 1954 bedroeg dit per
centage 23 %. Een achteruitgang van 0.49 %. Niettemin be
tekende deze achteruitgang, dat de 13de statenzetel, die ons 
in 1950 bij een ons gunstige verdeling der restzetels was toe
gewezen, thans verloren ging. Met iets meer inspanning en 
activiteit hadden we deze zetel kunnen behouden. Slechts 96 
stemmen waren hiertoe voldoende geweest. Zij, die met Pink- 
stervacantie waren gegaan en niet gezorgd hadden- voor een 
volmacht, hadden deze stemmen alleen wel kunnen opbrengen.

Bij dit stemmenverlies moet verder worden gewezen op het 
optreden van het G.P.V., dat zonder enige kans op resultaat 
een eigen lijst indiende. Was dit optreden van het G.P.V. er 
niet geweest, dan hadden we de 13e zetel met gemak gehaald. 
Nu ging deze zetel verloren aan de P.v.d.A.

Vervolgens is er verlies geleden door de emigratie.
Op de emigratie wordt veel, vaak te veel geschoven. .We 

menen er daarom goed aan te doen de invloed van de emi
gratie op de stembusuitslagen in de Provincie Friesland te 
berekenen en te verduidelijken.

Deze berekening moet onder enig voorbehoud gegeven 
worden.

Bij het maken van de berekening was het emigratiecijfer 
voor Friesland over 1953 nog niet bekend bij het Centraal 
Bureau voor de Statistiek, zodat voor dit jaar een schatting 
moest worden gemaakt. Tevens dient bij het maken van een 
analyse van de stembusuitslagen met vele factoren rekening 
te worden gehouden.

Wij zijn ons er van bewust, dat in onze berekening bepaalde 
factoren, — zij het, dat deze van ondergeschikt belang zijn — 
niet zijn opgenomen.

Voor een goed overzicht laten we eerst de stembusuitslagen 
over 1950 en ’54 volgen.

P.v.d.A. 75150 32.41 % 90496 37.19 %
A.R. . 54468 23.49 % 55926 23.00 %
C.H.U. 42456 18.23 % 42283 17.30 %
V.V.D. 20111 8.67 % . 20759, 8.49 %
K.V.P. 16124 6.95 % 16903 6.89 %
V.D.B. — — 8229 3.36 %
G.P.V. 2168 0.94 % 2591 1.07 %
S.G.P. 1505 0.65 % 1458 0.60 %
s.u. 5949 2.56 % 2525 1.04 %
And. Part. 3404 1.47 % — —

231.854 ' 100.— % 243.657 100.— %

Hoe groot nu de emigratie uit Friesland wel is, toont neven
staand kaartje.

Per 1 Jan. 1952 was het rijksgemiddelde 55.9 per 10.000 
inwoners.

Voor Friesland krijgen we de volgende gemiddelden:

Uitgezonderd de Friese Waddeneilanden liggen de gemid
delden in Friesland ver boven het rijksgemiddelde.
Daarnaast leren de cijfers van het Centraal Bureau voor de 
Statistiek ons, dat vrijwel de helft van de Friese emigranten 
uit Gereformeerden bestaat. (Gereformeerden: Gereform., 
Gereform. onderh. art. 31, Chr. Geref. en Geref. gemeenten).

Er emigreerden uit Friesland:
In 1950: 2307 personen, waarvan 1035 Geref.
In 1951: 4446 personen, waarvan 2417 Geref.
In 1952: 4484 personen, waarvan 2115 Geref.
In 1953: 4000 personen, waarvan 1433 Geref. (geschat)

Uitgaande van deze cijfers kunnen we de volgendé bereke
ning opstellen.'

Totaal aantal emigranten over de jaren 1950 t/m 1953: 
15237 personen.

Volgens de cijfers van het Centraal Bureau voor de Sta
tistiek bedraagt het aantal kiezers hiervan 40 %, d.i. 6100 
personen.

Het aantal stemmen in 1954 was zonder emigratie geweest: 
243.657 +  6100 =  249.757.

Van het totale aantal emigranten waren 7000 Geref., waar
van 40 % kiezers, d.i. 2800 personen.

Het aantal A.R. stemmen <zou zonder emigratie, in 1954 dus 
zijn geweest: 55.926 +  2800 =  58.727.

Zonder emigratie zou het percentage A.R. stemmen in 1954 
dus zijn geweest: 58.727 : 2497,57 =  23.56 %.

Er van uitgaande, dat 0.13 % aan het G.P.V. werd verloren 
en 0.05 % van de S.G.P. werd gewonnen (zie hiervoor de 
opgenomen stembusuitslagen 1950/’54) geeft onze berekening 
de volgende uitkomsten:
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1954 : 23.56 % (zonder emigratie) Verlies 0.49 %
G.P.V. 0.13 %

S.G.P.: 0.05 % ---------
------------  0.36 %
23.51 % S.G.P. 0.05 %

G.P.V.: 0.13% ---------
------------  0.41 %
23.64 % extra emigra-

1950 : 23.49 % tie verlies 0.56 %

0.15 % 0.15 %

Het extra-emigratieverlies wordt als volgt berekend: totaal 
aantal emigranten 15237 pers., waarvan 6100 kiezers. In ver
houding naar het uitgebrachte percentage A.R. stemmen in 
Friesland zouden hiervan 1400 op de A.R. lijst stemmen. Dit 
aantal is echter 2800 personen. Boven het gemiddelde dus 1400 
personen. Uitgedrukt op het totaal aantal uitgebrachte stem
men is dit 1400/2497.57 =  0.56 %.

Uit deze berekening blijkt, dat de achteruitgang voor de 
A.R. Partij in Friesland voor een zeer groot gedeelte ver
klaard moet worden uit de gevolgen van de emigratie. Was 
er geen emigratie geweest, dan hadden we een kleine winst 
geboekt.

Rekening houdend met de emigratie kunnen we derhalve 
concluderen, dat Friesland het er bij de jongste verkiezingen 
goed heeft afgebracht.

Dit kan . ons tot dankbaarheid stemmen. Een groot deel van 
het Friese volk heeft opnieuw haar beginselvastheid en trouw 
aan de A.R. Partij bewezen. Laten we God hiervoor dank 
brengen en Hem bidden om een zegen voor de komende 
periode.

Moge het resultaat van onze analyse gunstig luiden, we 
willen niet nalaten op enkele gevaren ervan te wijzen.

Heel gemakkelijk kan onze conclusie tot een houding van 
zelfgenoegzaamheid en voldaanheid leiden. Men is tevreden 
met de uitslag, tevreden over de organisatie van de verkie
zingscampagne, tevreden over de aan de dag gelegde activiteit 
en vergeet, dat de activiteit belangrijk vergroot had kunnen

worden en dat de verkiezingscampagne doelmatiger had kun
nen worden georganiseerd, om slechts enkele voorbeelden te 
noemen.

En hoe gemakkelijk gaat deze houding van zelfvoldaanheid 
over in een situatie, waarbij men de emigratie aangrijpt om 
hierachter gebrek aan eigen activiteit en verantwoordelijkheid 
te verbergen.

Tevens zou. onze berekening allicht de schijn kunnen wekken, 
dat het verlies, dat de A.R, Partij in een groot aantal Friese 
gemeenten heeft geleden, volledig verklaard kan worden uit 
de emigratie en dat er in het geheel geen stemmen verloren 
zouden zijn gegaan aan de P.v.d.A. Niets is minder waar dan 
dit. Zeker in bepaalde gemeenten, b.v. Barradeel kan het 
verlies volledig uit de gevolgen van de emigratie worden ver
klaard. Maar dit geldt slechts voor enkele gemeenten. Bij de 
analysering van de stembusuitslagen van een aantal gemeen
ten is ons gebleken, dat er zeer zeker stemmen verloren zijn 
gegaan aan de P.v.d.A. Als voorbeeld diene de gemeente 
Dantumadeel; een gemeente, wier structuur voortdurend wij
zigingen ondergaat; waar de werkloosheid altijd een hoog 
percentage heeft ingenomen en waar belangrijke verschui
vingen in de bevolking plaats vonden en nog heden ten dage 
plaats vinden. Daarnaast spelen sociale tendenzen en kerke
lijke sentimenten in Dantumadeel een belangrijke rol.

De A.R. Partij ging hier 2.06 % achteruit. Met stelligheid 
kan worden aangenomen, dat hiervan 1.70 % verloren ging 
aan de P.v.d.A.

Een dergelijke analyse — en de analysering van veel ge
meenten geeft verlies aan de P.v.d.A. te zien — maakt dui
delijk, dat we in Friesland niet zelfvoldaan en zelfgenoegzaam 
dienen te zijn.

Ook in Friesland hebben we terdege op onze zaak te letten.
Het Bureau van het Provinciaal Comité in onze provincie 

heeft zich dan ook tot taak gesteld de uitslagen der verkie
zingen voor elke gemeente nauwkeurig te analyseren om hier
mede voor de komende periode haar voordeel te doen.

Achteruitgang bij de stembusuitslagen, ook al is die aan 
de emigratie'te wijten — en de emigratie betekent voor Fries
land extra verlies — zal voor ons allen een stimulans moeten 
zijn tot grotere activiteit.

Laten we in de periode, die voor ons staat, hiertoe allen 
overgaan, hetgeen onze werfkracht zeer zeker zal doen toe
nemen en onze gelederen versterken.

Zo de Here wil en wij leven, hopen we 25 September 
a.s. met onze ouders

ABRAHAM QUAK 
en

GEERTRUI WOLTERS 
te gedenken dat zij 25 jaar getrouwd zijn.

Hun dankbare kinderen:
Arnhem G. Quak
Zuidland W, Quak—Bijl
Zwartewaal P. Monteny—Quak

A. J. Monteny 
Zuidland Gabriël

Jasper Johannes
Zuidland, September 1954 

Raadhuisstraat 397
Gelegenheid tot feliciteren Woensdag 29 September a.s. 
van 3—5 uur in zaal Kabbedijk.
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Redactie: Dr A. Veerman, Sj. Jonker, J. W. Ooms, G. J. H. Griffioen.
Redactie-adres: Dr Kuyperstraat 3, ’s-Gravenhage.

*EDe v a a r t  d er d&rjoó
Jeugd in K.V.P. —• En bij ons? — Zwolse perio
diek —• Zeeuws nieuws —■ Nieuwe clubs? — Ver
andering in Zd. Holland — Landelijke studie-' 
conferentie — Nieuwe vaart.

Reorganisatie van politieke partijen is aan de orde van 
de dag. Geen wonder, want nieuwe tijden stellen nieuwe 
eisen. Al is het beginsel oeroud, zijn toepassing moet actueel 
zijn. Wij wachten met enige spanning op het rapport van 
onze reorganisatiecommissie. Maar zolang dit nog niet is 
verschenen verdiepen we ons maar even in het rapport, 
waarin de reorganisatie van de k.v.p. wordt behandeld. En we 
citeren dan maar „De Volkskrant” . „Het partijbestuur zal aan 
de bestuursraad voorstellen het aspirantlidmaatschap der 
partij op te heffen. De jongeren ontvangen direct bij hun 
achttiende jaar, in plaats van bij hun éénentwintigste, het 
volledige lidmaatschap. De jongeren-organisatie zal aan alle 
besturen en afvaardigingen in de partij een lid mogen toe
voegen. Zo zal iedere jongerenkring aan de kringafgevaardig- 
den naar de partijraad zijn afgevaardigde toevoegen. Het
zelfde geldt voor de afvaardiging van de afdeling naar de 
kringvergadering en naar de statenkringvergadering. Wan
neer in de besturen en afvaardigingen der partij” — zo ver-, 
volgt nog steeds dit r.k. ochtendblad — „der partij geen over
eenkomstig orgaan van de jongeren-organisatie bestaat, zal 
er een lid beneden de leeftijd van 30 jaar aan worden toege
voegd. Dit wordt gedaan vanwege het grote belang, dat men 
hecht aan een versterkte inzet van de jongeren, ook als zij 
geen lid zijn van de jongerenorganisatie.

Bij het overleg, dat tussen het partijbestuur en het jonge
renbestuur gevoerd is, kwam vast te staan, dat er bij de jon
geren weinig belangstelling voor de politiek bestaat. Een 
leemte in de opvoeding van de jeugd is hiér zeker de oor
zaak van. Het gevolg is, dat een niet onbelangrijk deel van 
de staatsburgerlijke opvoeding der jongeren neerkomt op de 
politieke partijen. Daarom acht men het van belang, dat de 
k.v.p. de jongeren zo vroeg mogelijk tot zich weet te trekken. 
De partij, zo werd gesteld, kan niet buiten een regelmatige 
toevloed van nieuwe, jonge leden” .

We moeten eerlijk bekennen, dat dit geluid ons af en toe 
als muziek in de oren klinkt. Daarmee zeggen we niet, dat 
we zakelijk volledig achter deze voorstellen zouden gaan 
staan, maar het is de toon, die de muziek maakt. Er zijn ook 
in onze partij helaas nog besturen, die het nut van het 
jorigerenelement niet voldoende inzien. Het ziet er naar uit, 
dat dit bij de k.v.p. anders gaat worden, hoewel men niet 
moet vergeten, dat het eenvoudig is een paar mooie zinnen 
neer te schrijven, maar dat het moeilijker is iets aan de 
bestaande mentaliteit te veranderen. De afvaardiging van de 
georganiseerde jongeren naar de besturen der ouderen vin
den we een goede greep. Een dergelijke verplichting kan

o.i. nooit kwaad. Maar wat dit betreft zijn wij in sommige 
streken van ons land al een heel eind gevorderd. Wij denken 
daarbij speciaal aan de steeds nauwere samenwerking in de 
Kamerkieskringcentrale Dordrecht, waarin ouderen en jonge
ren elkaar steeds meer vinden. Laten we hopen dat dit re
sultaat zal opleveren.

De Arjos is een periodiek rijker. Het heet — hoe kan het 
anders, zouden we zeggen — „Jeugd en Politiek” . En het 
wordt uitgegeven door de Arjos in Zwolle, onder redactie 
van Jan Meilink, Joop Posthumus en Gerard Schutte. Twee 
nummers zijn nu verschenen, waarin aandacht wordt be
steed aan actuele gebeurtenissen. Wij, die al kermen als er 
een „vaart” geschreven moet worden, nemen de pet af Voor 
dit initiatief. Hopelijk zal dit blad bijdragen tot een nauwer 
onderling contact tussen de Arj osleden in Zwolle. En hopen
lijk zal de redactie in staat zijn om dit blad ook werkelijk 
een periodiek te doen zijn, dat wil zeggen, dat het regelma
tig zal verschijnen. Maar gezien het enthousiasme waarmede 
gestart is, twijfelen we daar niet aan.

Het wordt langzamerhand de hoogste tijd om iets te gaan 
vertellen over het komende vergaderseizoen. Wij hopen dat 
iedereen zijn plannen klaar heeft. In Zeeland is dat in ieder 
geval in orde. De eerste vergadering wordt gehouden op 11 
September a.s. door het Streekverband Zuid - Noord-Beve- 
land. In Goes zal dan het hoofdbestuurslid Mr M. W. Dirksen 
spreken over „Europa-vandaag” . En op 25 September komt de 
hele Provincie in Goes bijeen op de Algemene Vergadering. 
Verleden keer hebben we reeds verteld, dat er belangrijke 
huishoudelijke zaken zijn te bespreken. Maar aangezien dit 
waarschijnlijk niet de gehele middag zal duren zal onze 
nationale secretaris, Jonker, proberen iets verstandigs te zeg
gen over „de situatie van de politieke jeugdbeweging.” We 
vinden dat een heerlijke vage titel. Echt zo’n onderwerp waar
bij je kan ophouden als het interessant wordt... . Maar daar 
zullen de Zeeuwen zelf wel voor zorgen. Zij hebben een eigen 
visie op de politieke jeugdbeweging. Is de Arjos Zeeland 
niet het enige provinciaal verband dat zich ooit met een open 
brief tot het Centraal Comité heeft gewend? Een unicum 
dus in de Arj osgeschiedenis, waar nog wel iets over te zeg
gen valt.

Wij verblijden ons in de goede toon van dit stuk, dat con
structief is en dat niets weg heeft van „schelden op een af
standje”, want daar hebben we een hekel aan. Als de Arjos 
eens naar buiten optreedt, dan moet dit waardig zijn. En 
bovenal moet dan tot uiting komen, dat wij staan voor de 
zaak waarvan we zeggen, dat wij haar dienen.

* **
Verder voert men thans in Zeeland besprekingen met de 

Federatie van Christelijk Historische Jongeren Groepen om 
eens gezamenlijk te vergaderen. Daar kunnen we geen enkel 
bezwaar tegen hebben. Dit verdient zelfs toejuiching. Het is 
echter goed, dat het normale Arjoswerk niet uit het oog 
wordt verloren. Op de Zeeuwse agenda prijken zeven 
pogingen tot oprichting van nieuwe clubs. Zo "moet het gaan.
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Ook Zuid-Holland heeft inmiddels de plannen klaar. On
der wiens presidium zij worden uitgevoerd, is nog een 
vraagteken. Zeker is dat Jonker, de huidige voorzitter, zich 
na October waarschijnlijk alleen nog maar gaat wijden aan 
het nationale secretariaat. Daar heeft hij de handjes vol aan, 
zo zegt hij zelf. De opvolging gaat tussen de Goudse Hopman 
en de Pijnackerse van Tellingen; twee gerenommeerde 
krachten in de Zuid-Hollandse Arjos. Er zal niemand zijn die 
de uitslag durft te voorspellen. Dit alles zal gebeuren in 
Gouda, op 23 October a.s.

Evenals verleden jaar.zal de huishoudelijke vergadering 
weer aan de toogdag vooraf gaan. Behalve de voorzitters
verkiezing krijgen we daar. ook nog een voorstel tot contri
butieverhoging te behandelen. De middagvergadering zal 
voor een groot deel in het teken staan van het Mandement, 
dat nieuw leven in de politieke brouwerij heeft gebracht. 
Het Tweede Kamerlid Hazenbosch zal spreken over „het 
Mandement en de politieke verhoudingen” , terwijl Ds Mr 
Ozinga uit Lunteren ■— wie kent hem niet? — meer de prin
cipiële kant zal benaderen. „De taak van de Kerk en onze 
taak”, zo luidt zijn onderwerp. Van deze dag wordt iets ver
wacht. En gezien het onderwerp zou het ons niet verwonde
ren wanneer ook vele ouderen de reis naar Gouda wagen. 
Wij geloven beslist dat dit de moeite waard zal zijn.

* **
Iedere Arjosclub moet weten, dat dit vergaderseizoen voor 

een deel in het teken zal staan van de christelijk sociale 
politiek in deze tijd. De bezoekers van de landelijke studie
conferentie —■ die wordt gehouden op 15 en 16 October a.s. 
in Driebergen —■ zullen de clubs met dit onderwerp bezoe
ken. De jaarlijkse verplichte ronde. Wij hebben in de vorige 
„vaart” reeds vermeld dat dit een zeer bijzondere conferentie 
zal worden. Vier sprekers zijn. bereid gevonden om voor de 
Arjos te komen opdraven. Drie ervan hebben we al ge
noemd. De heren Ruppert, Borst en Van Eysden. De land
bouwpolitiek zal behandeld worden door drs A. R. van Nes, 
die momenteel werkzaam is op het Landbouw Economisch 
Instituut. Ingewijden in de landbouw kennen hem zeker. 
Maar binnenkort zal heel de Arjos hem leren kennen, omdat 
hij de schetsen over de landbouwpolitiek heeft verzorgd voor 
de volgende schetsenbundel.

* **
Ja vrienden, zo ziet men, dat het komende najaar wel weer 

druk zal worden. Het begon al op de eerste en de tweede 
September. Toen werd de eerste theologenconferentie onder 
auspiciën van de Arjos gehouden. De Zaterdag daarop toog 
men naar Arnhem, naar het Congres van de Nederlandse 
Jongerenraad. En Dinsdag daarop kregen we het congres in 
Brugge van de Unie van Christen Democraten. Zelden zijn 
er zoveel circulaires gedurende de zomermaanden de deur 
uitgegaan als dit jaar. De éne uitnodiging volgde op de 
andere. Mededelingen aan de belangstellenden voor het bui
tenlandse werk stapelden zich op. Voor het secretariaat is 
er geen vacantie geweest. Maar laten we hopen dat dit 
resultaat zal hebben. Dat de spanning er is in gehouden, 
zodat wanneer deze „vaart” verschijnt reeds overal activiteit 
wordt ontplooid. En dan nog één verzoek. Laat ook de 
„vaartschrijver” iets van deze activiteit merken. Gelukkig 
zijn er reeds vele clubs en besturen van de verschillende 
verbanden, die het adres — dr Kuyperstraat — hebben ge
vonden. We hopen dat deze gegevens ook dit vergader
seizoen weer worden opgezonden. Of ze in de „Vaart” ver
werkt zullen worden? We weten het niet. Een ding étaat wel 
vast: deze „vaart” zal binnenkort wel verdwijnen. En wie 
zal daarom treuren? Het is welletjes geweest. Maar ook 
staat vast, dat alle activiteiten toch vermeld zullen worden. 
Al zal dit dan zijn in een nieuwe vorm en door een nieuwe 
schrijver.

ZO DOEN WIJ HET IN
Seheemda

S. S I L V I S

*

Was het de „komkommertijd” voor de kolom „Zo doen wij
het......... ” die de redactie van „Op Eigen Wieken” noopte
maar een greep te doen om ditmaal de kolom gevuld te 
krijgen?

Ook hier worstelt de penningmeester met een lege „schat
kist” en dat ondanks het feit dat de Kiesvereniging de Arjos 
zeer welgezind is en dat ook toont.

Nee, Scheemda verbeeldt zich niet „het ei van Columbus 
gevonden te hebben voor de Arjosclubs en het roept evenmin 
„Eureka” als een nieuwe aanpak van het clubwerk wordt 
geprobeerd. Wanneer in deze kolom dan ook iets gezegd 
wordt over de wijze waarop Scheemda het doet, of beter, 
weer gaat doen, dan wordt dit niet aangeprezen als h e t  
enige middel om het clubwerk te verrichten.

In het centrum van het nieuwe programma voor het ko
mende seizoen staat de zelfwerkzaamheid der leden. Want 
zelfwerkzaamheid blijft nog altijd h e t  middel bij uitstek 
om kennis te vergaren.

Om die zelfwerkzaamheid te bevorderen gaan wij eens 
samen vergaderen met een aantal C.H.-jongeren. Wij zullen 
met hen spreken over wat ons bindt en want 'ons gescheiden 
houdt. Alvorens die vergadering wordt gehouden, wordt het 
onderwerp in eigen kring door gesproken. Verschillende leden 
krijgen de taak het C.H.-standpunt te vertolken en anderen 
om het A.R. gevoelen kenbaar te maken.

Een vergadering met jongeren van de P.v.d.A. is een 
ander punt van het nieuwe programma. Onderwerp: Hoe 
zien wij de doorbraak.

Wij vleien ons niet met de illusie socialistische jongeren 
te bekeren tot Anti-Revolutionairen, maar wij menen. dat 
het goed en leerzaam kan zijn open en eerlijk het vraagstuk 
van de doorbraak met jongeren van de P.v.d.A. te bespreken. 
Wij menen dat hen, die de A.R. partij nog maar al te vaak 
zien als een kerkelij'ke partij met een conservatieve inslag, 
die het kapitaal wil dienen en die geen sociale bewogenheid 
kent, getoond moet worden dat A.R.-jongeren ernst maken 
met hun keuze voor Christelijke politiek.

Zoals gezegd, deze programmapunten staan in het teken 
van de zelfwerkzaamheid. Alleen als die ontmoetingen ons 
prikkelen tot een zelfstudie kunnen zij ons Arjoswerk dienen.

Natuurlijk werd weer een ruime plaats ingeruimd voor de 
inleiding, waarbij bij toerbeurt de oudste leden als discussie- 
leider(ster) optreden.

Voorts vermeldt het programma: Politieke Rondblik, Wat 
de pot schaft, (dit is een vragenbus); Familiecompetitie over 
de inhoud van „Nederlandsche Gedachten” . Dit kan, want 
clublidmaatschap sluit een abonnement op dit blad in.

Voor „Gemeentepolitiek” en „Provinciale politiek” zorgt ons 
oudste Arjoslid, voorzitter van de K.V., wethouder en lid 
van de Prov. Staten, die al jaren geleden Abraham heeft ge
zien maar n o g  een trouw Arjos-man blijft omdat hij een 
jong hart heeft.

Nu het district „Oldambt” op toeren komt gaan wij ook 
inleiders uitwisselen met andere clubs.

Wilt u tenslotte nog iets horen wat waarschijnlijk uniek 
is in de geschiedenis van de Arjos? Het is zeker vermeldens
waard dat de gereformeerde dominee m e t z’n catechisanten 
onze club met een bezoek vereerde. „Dat mag wei in de 
krant” werd toen gezegd. Welnu het staat er in. U zult het 
ons niet euvel duiden dat wij dit bericht van de commentaar 
van verschillende catechistanten onthouden....
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EEN DERDE WEG? G. J. H.  G R I F F I O E N

West-Europa staat voor de noodzakelijkheid om zich, in 
bondgenootschap met Amerika en Canada, militair en eco-t 
nomisch zo sterk mogelijk te maken, teneinde een voldoende 
krachtig bolwerk te vormen om een eventuele Russische 
agressie tegen te gaan. Van de noodzakelijkheid daarvan zijn 
wij diep overtuigd.

Voor de oorlog behoefde men geen illusies te koesteren 
omtrent de bedoelingen van de totalitaire staten Duitsland, 
Italië en Japan. En thans behoeft men niet in het onzekere 
te verkeren over de voornemens van het communistische 
Rusland. Krachtens de aard van zijn ideologie streeft het 
naar de wereldheerschappij van het marxisme, d.w.z. van 
Rusland. Een aantal volkeren zijn hiervan reeds het slacht
offer geworden.

Er is slechts één ding, waarvoor Rusland respect heeft en 
dat is een macht die tegen de zijne opweegt.

Ieder die zijn verantwoordelijkheid beseft voor de be
waring van al wat ons dierbaar is zal er daarom naar streven 
om het westen zo sterk mogelijk te maken.

Er zijn echter in de Westerse landen zélf krachten werk
zaam, die de funeste invloed uitoefenen. In de eerste plaats 
is dan natuurlijk te denken aan de Communisten, die als 
vazallen van Moskou een destructieve invloed uitoefenen. 
Vooral in Frankrijk en Italië moet men hun invloed niet 
onderschatten. Gevaarlijker wellicht zijn echter die groepen 
en bewegingen, welke, hoewel niet communistsich, in feite 
de Russen in de kaart spelen.

Ook voor de oorlog waren er velen die meenden dat het 
met het nationaal-socialistische gevaar niet zo’n vaart zou 
lopen. Dat er . met Hitler nog wel te praten zou zijn. En ge
praat is er toen. Tot het te laat was. Eén ding was toen nood
zakelijk: onverbiddellijk neen zeggen tegen de dictator. In 
plaats daarvan probeerde men compromissen te sluiten en

voerde zo een half-zachte politiek, die aan Duitsland winst 
op winst bezorgde. En onderwijs verzuimde men zijn krijgs
macht op peil te brengen. Denk in dit verband aan de pe
riode, dat velen ook in ons land „het gebroken geweertje” 
als oplossing van de moeilijkheden aanprezen. Een vijf
jarige wereldoorlog met al zijn ellende was het gevolg. Vele 
dappere levens werden opgeofferd, eenvoudig omdat het ma
teriaal ontbrak om voldoende weerstand te bieden. Als men 
achteraf nog eens nagaat hoeveel onnodig bloed werd ver
goten en hoeveel onnodige verliezen werden geleden (denk 
b.v. aan de slag in de Javazee), dan kan men nu nog moeilijk 
een gevoel van spijt en wroeging onderdrukken.

De noodzaak van een beginselvaste politiek springt hierbij 
ogenblikkelijk in het oog. Ten diepste gaat het om de bot
sing van ideologieën. Het nationaal-socialisme, zowel als het 
communisme zijn goddeloos en streven, krachtens hun we
zen, naar de consequentie van hun beginsel.

Het Is aan o o k  begrijpelijk, dat vrijwel onmiddellijk toen 
het nationaal-socialisme optrad er slechts weinigen het ge
vaarlijke karakter hiervan onderkénden, van antirevolutio
naire zijde (b.v. Anema en Colijn) op het dodelijke.gevaar 
van deze stroming werd gewezen. En zo staat het ten op
zichte van het communisme precies zo.

Dezelfde verblindheid treedt echter ook nu weer op. In
derdaad, een sterke krijgsmacht wordt opgebouwd. Gelukkig, 
dat is winst. Maar het volk dient ook moreel weerbaar te 
zijn. En op dit gebied zijn tegenwerkende krachten aan
wezig.

Hierbij kan worden gewezen op de opvattingen van „Kerk 
en Vrede” en van b.v. Ds Buskes, volgens welke het zich 
met de wapens in de hand teweer stellen tegen het Russisch 
imperialisme op morele gronden niet aanvaardbaar wordt 
geacht. De oude dwaling van het pacifisme doet nog steeds

E U R O P E S E  S A M E N W E R K I N G  ( I )
D r A .  V E E R M A N

Inleiding
Als vervolg op de cursus Staatsinrichting, die de heren 

Boven en Verplanke.in de afgelopen jaren verzorgden, zal nu, 
zo stelt de redactie zich voor, in een aantal artikelen iets ver
teld worden over verschillende Europese organen, waar ons 
land mee te maken heeft.

Het woord cursus durf ik daarvoor niet te gebruiken. Dat 
veronderstelt immers althans enigermate een afgerond geheel. 
Zoiets is ten aanzien van onze staat wel te geven, al wordt 
ook daar in systeem en omvang niet door allen gelijk gedacht. 
Maar ten aanzien van de Europese organen is er nog zoveel 
groeiende — ook wel eens tegen de bedoeling in juist niet 
groeiende — dat er van een afgerond geheel nog geen sprake 
kan zijn.

Wel is het echter van belang in de wirwar van wilde en 
tamme stengels althans enigermate wegwijs te worden. Van
daar dan deze serie.

Federalisme

Een van de vormen, waarin de Europese samenwerking 
zich voltrekt, is die van de federatie. En het streven, dat er 
op gericht is zulk eén federatie tot stand te doen komen, is 
het federalisme. In dit eerste artikel zullen we trachten om 
van de inhoud daarvan enige voorstelling te maken.

Wat is een federatie, een federale staat? Dat is een staat,

die opgebouwd is uit deelstaten, en wel zo, dat de overheids- 
bevoegdheid —: „souvereiniteit” zegt men wel — verdeeld is 
tussen het geheel, de federale staat dus, en de onderdelen, 
de afzonderlijke staten. Scherp verdeeld zelfs, want (dat moet 
erbij) het moet zo zijn, dat de algemene, federale regering 
niet afhankelijk Is van de afzonderlijke regeringen van de 
deelstaten en omgekeerd.

Een voorbeeld om dit te verduidelijken. Het koninkrijk der 
Nederlanden in Europa bestaat ook uit onderdelen: de pro
vincies. De provinciale overheden hebben hun eigen bevoegd
heden. Maar het is buiten kijf, dat de „souvereiniteit” bij de 
landsregering, bij de Kroon ligt. En wat de provinciale over
heid doet is daaraan ondergeschikt. Dat moet vooraf goed
gekeurd worden of dat kan achteraf vernietigd worden. Ne
derland is een gedecentraliseerde eenheidsstaat,

■Het omgekeerde bestaat ook: de statenbond of confederatie. 
Ook dan heeft men een geheel en onderdelen. Maar het 
zwaartepunt ligt dan juist niet bij het geheel, maar bij de 
delen, de afzonderlijke staten. Als puntje bij paaltje komt, 
hebben de deelstaten het voor het zeggen, berust bij 
hen de souvereiniteit. Zoiets was er bij ons toen we nog een 
Republiek van zeven verenigde Nederlanden waren.

Bij de federatie hebben we geen van beide: niet de eenheids
staat, waarbij alle overheidsbevoegdheld centraal, niet de 
statenbond, waarbij de afzonderlijke staten alles te zeggen
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opgeld. Het blijft daarom zeer leerzaam de verhoudingen 
hierover te lezen b.v. in „Saevis” van Dr Colijn (hoofdstuk 
XIX De landsverdediging) en in „Ons Isolement” van Prof. 
Diepenhorst (hoofdstuk XI De landsverdediging).

Daarnaast is er in Nederland sedert 1951 een omvangrijker 
beweging met groter invloed werkzaam. Gedoeld wordt op 
de Vredesbeweging „De derde weg”. Blijkens 'het door deze 
beweging uitgegeven manifest wil men zich noch bij het 
Oosten, noch bij het Westen aansluiten. Het Atlantisch Pact 
wordt daarom afgewezen. Een afkeurend vonnis wordt ge
streken over de dusgenaamde eenzijdige voorlichting in pers, 
film en radio, welke de „Russenkoorts” in de hand werkt. Men 
is van oordeel, dat de tweedeling van de wereld moet leiden 
tot een derde wereldoorlog. In plaats van bewapening wil 
men „bemiddeling” en voorts wil men strijden voor „een 
diepgaande structuurverandering van de maatschappij”, want 
dat acht men het beste antwoord op de sympathie van een 
deel van het volk voor het politiek systeem van Sowjet- 
Rusland.

Onder de ondertekenaars van dit manifest treft men o.a. 
bekende figuren aan als Ds J. J. Buskes Jr., Prof. Dr N. A. 
Donkersloot, Prof. Dr K. H. Miskotte, Prof. Dr J. Presser, H. 
M. van Randwijk, Prof. Dr J. M. Romein, Dr J. Suys, A. Vi- 
ruly, Sam de Wolff en Ds H. A. Visser.

Zoals u ziet zijn hier ook een aantal leden van de P.v.d.A. 
bij. Dat is ook geen bezwaar, want men wil geen eigen po
litieke partij vormen, doch wil slechts actie in de politieke 
partijen voeren, teneinde de gedachte van de „Derde weg” 
ingang te doen vinden.

In de P.v.d.A. blijkt dus — want deze mensen zijn lid in 
volle rechten — een grondig verschil van mening op een voor 
het voortbestaan van Nederland zo kardinaal punt mogelijk 
te zijn. Het is wel merkwaardig dit te moeten constateren bij 
een partij, die er op uit is met name bij de christelijke par
tijen innerlijke tegenstellingen aan het licht te brengen. Dit 
verschil van mening in de boezem van de P.v.d.A. is zeer 
funest, omdat men hiermede het paard van Troje binnen

de muren heeft, hetgeen voor het versterken van het moreel 
van het Nederlandse volk en het voeren van een krachtig 
defensiebeleid zeker niet bevorderlijk is.

„De Derde weg” is niet van zins 'het bij een enkel mani
fest te laten. Men heeft een landelijke, regionale en plaatse
lijke organisatie opgebouwd ten behoeve van de propaganda 
en de scholing der leden. Studieconferenties en openbare bij
eenkomsten worden belegd. Een eigen orgaan wordt uitge
geven onder de titel „De weg naar vrede”.

Zo probeert deze beweging vat te verkrijgen op het Ne
derlandse volk. Ook in het buitenland zijn soortgelijke stro
mingen werkzaam. Het „Bevanisme” van de Labourrebellen 
in Engeland en de actie tegen herbewapening van West- 
Duitsland hebben dezelfde achtergrond.

De beweging is sterk links gericht. In verband hiermede is 
het wellicht niet van grond ontbloot de veronderstelling te 
uiten, dat deze derde weg er niet zou zijn, indien we tegen
over een nationaal-socialistisch in plaats van tegenover een 
communistisch gevaar zouden staan.

Men onderschat de gevaren, welke van de zijde van Rus
land dreigen en meent, dat met de communisten nog wel 
te pacteren valt. Een bedrieglijke veronderstelling!

Het behoeft geen betoog, dat we tegen het voortvreten van 
deze dwaling met kracht dienen te waken. Slechts het inne
men van een krachtige principieel Christelijke positie kan 
een voldoende tegenweer vormen.

Voor onze Arjos ligt hier mede een taak. De bestudering 
van de problemen van oorlog en vrede, waarover reeds veel 
geschreven is, is noodzakelijk, teneinde de kennis te ver
krijgen om de vele dwalingen op dit gebied te bestrijden. Ook 
hier is het anti-revolutionaire beginsel, evenals bij het onder
kennen en bestrijden van het communisme, van beslissende 
betekenis.. „Zij zullen het niet hebben ons oude Neder
land”. Wij wensen daarom het communisme principeel en uit 
alle kracht te bestrijden. En voorts willen wij daarbij niet 
zwichten voor het zoet gefluit van hen, die door hun wan
kelmoedige en kortzichtige politiek, het verzet tegen deze 
dodelijke bedreiging van ons erfgoed ondermijnen.

hebben, maar een verdeling van de souvereiniteit tussen de 
federale staat en de deelstaten, onafhankelijk van elkaar. Dan 
zijn er dus zaken, die Europees van aard zijn en op grond van 
een Statuut ter beoordeling zijn van een Europese regering 
en er zijn zaken, waarover de Europese regering niets te 
zeggen heeft en die volledig in Den Haag en Brussel en Parijs 
enz. beslist worden, ieder voor zich.

Nu dalen we echter van de zuivere sfeer van de theorie 
even af naar de platte vloer van de werkelijkheid. Dan zien 
we, dat we met zo’n zuivere vorm niet te maken krijgen. De 
werkelijkheid laat zich niet zo gemakkelijk aan ons schema 
binden. Wanneer wij later de vormen gaan bekijken, waarin 
de Europese samenwerking, de federalisering zich voltrekt, 
dan zullen we federale en confederale vormen broederlijk 
naast elkaar zien: federaal: een eigen, bovenstatelijke be
voegdheid van een Europees orgaan; confederaal: samengaan 
met behoud van ieders volledige zeggenschap.

Het feit, dat de federerende staten in Europa een lange 
eigen geschiedenis hebben meegemaakt en — gelukkig — nog 
een krachtig eigen bestaan hebben, dat feit dwingt er toe, 
geen schema op te leggen, maar de zaak te laten groeien.

Maar nu terug naar de federatie-op-papier. We zien daarbij 
dus tweeërlei bevoegdheid: de centrale en die van de deel
staten. Hoe verdelen we dat? Hoe weten we nu, wat de be
voegdheden zijn van de federale staat en wat die van de deel
staten? Daarvoor is een constitutie nodig, een statuut, waarin 
dat is neergelegd.

Dat kan in theorie op verschillende manieren. Men kan

opsommen, precies omschreven, wat de federatie mag en de 
rest blijft bij de deelstaten. Het kan ook omgekeerd. En er 
zijn nog andere mogelijkheden denkbaar.

Voor ons, in.Europa, is ongetwijfeld de beste vorm, dat pre
cies wordt aangegeven, wat de taak en de bevoegdheid is van 
de federale organen. De rest blijft dus onder eigen zeggen
schap van onze Regering. Juist op grond van wat we zoëven 
schreven over de sterke eigen aard en positie van staten in 
Europa is een andere vorm nauwelijks denkbaar.

Het is dus niet zo, dat Nederland uitverkoop gaat houden, 
dat wij onze zelfstandigheid prijsgeven.

Er zijn dingen, die we voortaan samen gaan doen met 
anderen — omdat we het zelf niet kunnen. Dat samen-doen 
zal soms, wanneer en voor zover dat nodig is, geschieden in 
deze vorm, dat een Europees orgaan die taak overneemt en de 
beslissingsbevoegdheid heeft. Federaal dus. Maar we zullen 
zien, dat het confederale element, waarbij elk volle zeggen-, 
schap houdt, in de Europese samenwerking nog overweegt.

Het is bij zulk een verdeling van bevoegdheid nodig, dat nie
mand buiten zijn boekje gaat. Dat is een zaak van het groot
ste belang. Anders zou b.v. de federale regering een grote 
slokop kunnen worden, die alle macht naar zich toetrekt.

Daarvoor is nodig een volkomen onafhankelijke rechterlijke 
macht. Die moet controleren of de federale regering en of de 
regeringen van de deelstaten zich houden aan het Statuut.

Zo’n „Hof” zullen we bij de Europese organen ook tegen
komen. Wie de krant leest, kan weten, dat Nederland onlangs 
op het punt gestaan heeft bij dat Hof een zaak aanhangig 
te maken.
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G E L U K K I G  I N I T I A T I E F

W.  A A R N O U T S E

Eenheid in verscheidenheid
Het waren ongeveer 50 jonge theolo

gen, die op het theologencongres van de 
Arjos op 1 en 2 September j.1. aanwezig 
waren. Broederlijk zaten ze op „Woud- 
schoten” te Zeist bijeen. De Gerefor
meerde student uit Den Haag evengoed 
als de Nederlands-Hervormde predikant 
uit Ooltgensplaat en de Christelijke Ge
reformeerde dominee uit Murmerwoude.

K e r k e l i jk  v e r d e e ld ,  h a d d e n  z e  d i t  g e 
m e e n : z e  w a r e n  A n t i r e v o l u t i o n a i r  e n  g e 
k o m e n  o m  z i c h  t e  b e z in n e n  o p  d e  v r a g e n  
d ie  v e r w e v e n  z i jn  m e t  d e  o n d e r w e r p e n :  
p r e d i k i n g  e n  p o l i t i e k  e n  g e l o o f  e n  p o l i 
t ie k .

Conferentiecomplex?
Zonder conferenties of congressen 

schijnt het tegenwoordig niet meer goed 
te kunnen gaan. Mèt vele van deze bij
eenkomsten trouwens ook niet. Meestal 
onverschillig of ze zich op hoger of lager 
niveau bevinden of al of niet door „gro
te” of „kleine” mensen worden gehouden.

Misschien vraagt deze. of gene zich 
wel af of ook de Arjos reeds met een 
dergelijk complex belast is.

Men kan zich gerust stellen. Maar 
men mag van het landelijk bestuur meer 
verwachten dan dat het het jaarpro
gramma netjes afwerkt en zich jdan 
tevreden in de handjes wrijft met de 
gedachte: Kijk dat is weer best gegaan.

Een organisatie die leeft, is in be
weging. En een bestuur heeft niet alleen 
tot taak de normale zaken af te doen, 
maar steeds het terrein af te zoeken 
naar nieuwe mogelijkheden en activitei
ten. Het heeft ook tot taak de moei
lijkheden op te sporen en daarvoor een 
zo goed mogelijke oplossing te vinden.

Teer punt

Laten we het maar open en eerlijk 
zeggen. De medewerking van de predi
kanten aan ons werk is niet zo erg be
vredigend. Er liggen hier moeilijkheden.

De situatie is niet overal gelijk. De 
oorzaken verschillen hier en daar ook.

Mr Verplanke, die het grootste deel 
van het congres heeft geleid, heeft er in 
zijn openingstoespraak op gewezen dat 
deze bijeenkomst een poging is jonge pre
dikanten te stimuleren tot het verlenen 
van medewerking. Hij heeft ook gewe
zen op het opmerkelijke verschijnsel dat 
de steun van de predikanten in de kring
en van de P v  d A, de SGP en het GPV

vergelijkenderwijs beter is dan in de 
Antirevolutionaire partij.

Prediking en politiek

Dit onderwerp raakt iedere predikant 
ten nauwste en dus moest het op deze 
conferentie wel aan de orde komen. Het 
referaat van Prof. W. Kremer te Apel
doorn heeft de deelnemers veel meege
geven, Niet omdat het een recept gaf 
voor de oplossing van alle mogelijke 
moeilijkheden op dit terrein. Maar als 
een rode draad liep door het hele referaat 
heen de stelling dat de grondlijn voor 
de prediking is de verkondiging van de 
boodschap der Schrift voor heel heft 
leven. De boodschap der Schrift. Niet de 
verkondiging van partijpolitieke begin
selen. Evenmin de prediking van prac- 
tische politieke zaken, De prediking is 
dienst aan God. Zij gaat ook van God 
uit, want zij zegt: Zo spreekt de Here.

Zij zoekt de triumf van Christus in 
het mensenhart. Zal zij echter leiden tot 
de vreze des Heren, dan mag zij niet 
enkel de verhouding van de enkele mens 
tot God belichten, maar dient zij ook 
inzicht te geven in de 'eisen des Heren 
voor het dagelijkse leven. Elke Zondag 
moet zij aan de moegestredenen de pij
len meegeven voor het leven van een 
hele week.

Geloof en politiek

Niemand nam het Dr J. Schouten 
kwalijk dat hij voor het uitspreken van 
zijn referaat over geloof en politiek be
hoorlijk de tijd nam. Het tegendeel is 
waar. Het was oorspronkelijk de be
doeling dat Dr H. Bout, Ned. Hervormd 
predikant te Utrecht over dit onder
werp zou spreken. Hij was echter door 
militaire dienst verhinderd. Daarom 
sprak Dr Schouten. En hoezeer hij de 
aanwezigen er ook van trachtte te over
tuigen dat hij geen theoloog was, we 
hebben een heel klein beetje de indruk 
dat dit niet zo erg veel indruk heeft 
gemaakt. Dr Schouten wees eerst op 
de nauwe verbondenheid van geloof en 
politiek, hierin 'uitkomende dat iiedier 
mens gelooft, ook al zijn er dan velen 
die verkeerd geloven. De relatie tussen 
het Christelijk geloof en de politiek welt 
op uit de dankbaarheid voor de ver
kregen verlossing door Jezus Christus.

Hoe werkt die relatie nu echter in het 
concrete? Daar is abstract gezien geen- 
antwoord op te geven. De relatie tussen

geloof en politiek is niet aan te geven 
los van de situatie en los van de tijd 
waarin de Christen leeft. Voor Nederland 
geldt dat de Christelijke politieke partij 
vrucht is van de strijd tussen geloof en 
ongeloof De noodzaak van die partij
vorming is, hoezeer de doorbraak ook 
een ander geluid laat horen, ook voor 
vandaag en morgen nog aanwezig.

De Gereformeerde gezindte
Enige bijzondere behar.tenswaardige 

opmerkingen heeft Dr Schouten gemaakt 
t.a.v. de situatie waarin de Gerefor
meerde gezindte zich bevindt. De ver
deeldheid op politiek terrein verzwakt 
haar. Piëtisme, kerkisme en sectarisme, 
bevorderen die verdeeldheid. Het piëtis
me geeft grote delen van het menselijk 
leven aan de verwereldlijking prijs. Kerk
isme en sectarisme werken de politieke 
onvruchtbaarheid in de hand. Temidden 
van alle beroering in deze tijd ken
merkt, moet staande worden gehouden 
dat er voor allen die de hoofdwaarheden 
van het Christelijk geloof aanvaarden, 
in de Antirevolutionaire Partij een taak 
en een plaats is. Reëel gezien is één 
Christelijke politieke partij noodzake
lijk.

Vele vragen en opmerkingen
Na het uitspreken der referaten zijn 

de deelnemers in vijf discussiegroepen 
bijeen geweest. Wij waren daar niet bij, 
maar wel is vast komen te staan dat 
zij goede productieapparaten zijn geble
ken. Vele vragen en opmerkingen wer
den gelanceerd. Beide sprekers zijn daar 
uitvoerig op in gegaan.

College onder de bomen
Warm was het op de tweede conferen- 

tiedag. Maar waarom kan een. katheder 
bij drukkende zomerhitte ook niet bui
ten op zijn plaats staan? En op het mos 
zit men ook zacht. Zo hebben we Don
derdagsmorgens „college” gehad onder 
de bomen. Zonder dat ook maar even 
de belangstelling verflauwde, heeft Dr 
Schouten geruime tijd van repliek ge
diend op een aantal vragen en opmer
kingen van practisch politieke aard. De- 
fensieinspanning, vluchtelingenprobleem, 
politieke scholing, Zondagsrust.

Dr Veerman sprak een woord van 
dank tot de deelnemers en de referenten 
en sloot het congres.

Nabetrachting
Dit congres heeft de verwachtingen 

overtroffen. Niet dat nu alle moeilijk
heden in één handomdraai zijn opgelost.

Maar het is gelukt vijftig jonge theo
logen twee dagen in een sfeer van gro
te openhartigheid bijeen te hebben. Ook 
in een sfeer van verbondenheid met 
elkaar. Daarom is dit initiatief een ge
lukkig initiatief geweest. Deze bijeen
komst heeft een stoot gegeven in een 
richting waarover we ons verblijden.
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Het politieke spel is w eer begonnen
Het politieke werk is weer begonnen. De Kamers der 

Staten Generaal zijn door de Koningin geopend. De Re
gering heeft in de Troonrede haar plannen voor de nieuwe 
parlementaire periode bekend gemaakt. De Minister van 
Financiën heeft de millioenennota ingediend. Het is dus 
weer druk op het Binnenhof. Er is nauwelijks gelegenheid 
meer om de duiven te voeden, zo dicht staan de auto’s aan 
de voorzijde van de Ridderzaal naast elkaar. In het Kamer
gebouw zelf draven de Kamerleden heen en weer — hu 
eens in de vergaderzaal luisteren naar het betoog van een 
afgevaardigde of van een Minister ■—• dan weer een con
ferentie, een bespreking — in een van de niet te talrijke 
commissiekamers.

De begroting is ingediend. Voor 1955 gaat het om rond 
ƒ 6.000.000.000.—. We raken aan hoge cijfers gewend en ver
bazen ons daar niet meer over. De fracties vergaderen druk 
om de verschillende begrotingshoofdstukken naarstig te 
onderzoeken. De deskundigen verdiepen zich tot ’s avonds 
laat, tot diep in de nacht, in de becijferingen en de daarbij 
behorende toelichtingen.

Intussen is het politieke spel weer begonnen. De alge
mene beschouwingen zijn alweer voorbij. De fractieleiders 
hebben zich over 'het algemene regeerbeleid uitgesproken. 
Het mandement der bisschoppen stond daarbij in het cen
trum der belangstelling. De gehouden redevoeringen waren 
voor ditmaal zeer levendig en interessant. Goeddeels was 
dit daaraan te wijten, dat van de schriftelijke voorbereiding 
was afgezien, zodat fris van de lever werd gesproken. De 
hele kwestie van het mandement is evenwel een storm in 
een glas water gebleven. Er is veel drukte over gemaakt 
maar veel verandert er niet.

In ieder geval de heren politici weten wat zij te doen 
hebben. Voor hen is het weer jagen en vliegen, zo niet voor 
allen dan toch voor de meesten. En tot aan Kerstmis toe 
blijft het druk, want de Kamervoorzitter — weer dr Kor
tenhorst —■ zal het er wel op toeleggen, dat vóór nieuwjaar 
de begroting aan kant is. En dus lezen we de Kamer
verslagen in de courant.

Maar intussen moeten Ook de kiesverenigingen aan het 
werk. De eerste vergaderingen zijn reeds gehouden. De 
meeste kiesverenigingen vergaderen vijf, zes maal in een 
winter. Al met al heeft dat eigenlijk niet zo heel veel om 
het -lijf. Hoewel er ook kiesverenigingen zijn, die dit getal 
niet eens bereiken. Daarom is een woord van opwekking 
tot al onze leden niet overbodig. Want regelmatig moet de 
politieke belangstelling worden gevoed.

Juist en vooral in deze winter.
Want wij moeten ons nu reeds gaan voorbereiden op de 

komende kamerverkiezingen van 1956. Mede door het 
mandement der bisschoppen, en dat is ongetwijfeld een van 
de goede kanten ervan, zal die verkiezingsstrijd in meer
dere mate een principieel karakter dragen. Het zal gaan 
om het goed recht van de partij formatie op levensbeschou
welijke basis. In het volgende kadernummer van Neder- 
landsche Gedachten zal daaraan ruimschoots aandacht wor
den gegeven. De partij-conferentie van 13 en 14 October 
geeft daarvoor veel stof tot overdenken. En dat moet door
werken in onze kiesverenigingen. Het betoog van Prof. R. 
Schippers, aangevuld met de gegevens uit het debat, biedt 
daarvoor een goed uitgangspunt.

Anderzijds is het reorganisatierapport aan de kiesvereni
gingen toegezonden met daarbij gevoegd de mededeling, 
dat eventuele opmerkingen vóór 1 December van dit jaar 
bij het bureau van het Centraal Comité moeten zijn inge
komen. Er is dus in deze winter ook voor de kiesvereni
gingen wel het een en ander te doen. Het zal daarbij ook 
van de medewerking der kiesverenigingen afhangen of er 
tempo in de gang van zaken zal zijn. Men moet daarbij 
goed verstaan dat het reorganisatierapport voor verant-~ 
woordelijkheid is en blijft van de commissie en dat het dus 
niet is een voorstel van het Centraal Comité. Nadat de op
merkingen van de kiesverenigingen zijn ontvangen zal het 
Centraal Comité overwegen, welke voorstellen het zal 
indienen. Het is daarom wel van belang, dat de kiesvereni
gingen zich over het werk van de reorganisatie-commissie 
duidelijk uitspreken, hetzij in goedkeurende, hetzij in af
keurende zin.
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D e T r o o n r e d e
LEDEN DER STATEN-GENERAAL,
T N  deze dagen gaan ons aller gedachten terug naar 

de Septembermaand van tien jaar geleden, toen 
na meer dan vier jaren bezetting en onderdrukking 
een deel van het Nederlandse grondgebied werd 
bevrijd en de bevrijding van heel ons land nabij 
scheen. Het mocht echter niet zo zijn. Nog kwamen 
de beproevingen van de hongerwinter voor het 
Noorden, de gevaren van een frontgebied voor een 
groot deel van het Zuiden. Acht maanden verliepen 
voordat ons volk in overweldigende vreugde zich 
weer in vrijheid verenigd vond.

Het stond toen verarmd in een verwoest en leeg
geplunderd land. Talrijk waren de na-oorlogse pro
blemen op vrijwel elk levensterrein, waarvoor ook 
ons land zich gesteld zag.

Er is reden te over om in deze dagen de gedeel
telijke en in Mei 1955 de volledige bevrijding in 
blijdschap en met grote dankbaarheid te herden
ken. Allereerst om de vrijheid zelf, die de offers 
waard was, die er voor zijn gebracht, maar ook om 
het vermogen tot herstel, dat ons volk in al zijn 
geledingen aan de dag heeft gelegd en dat zich op
nieuw zo duidelijk heeft afgetekend in de wijze, 
waarop de gevolgen van de watersnoodramp zijn 
opgevangen. * * *

T T E T  afgelopen jaar heeft in economisch opzicht 
opnieuw een grote stap vooruit betekend. Pro

ductie, uitvoer, nationaal inkomen, deviezenreser
ves zijn verder gestegen, terwijl de investeringen 
zich op een niet onbevredigend niveau bewegen. 
Dat dit alles mogelijk was, is niet enkel het gevolg 
van een gunstige internationale conjunctuur, doch 
tevens het resultaat van de activiteit van heel het 
bedrijfsleven.

Voor het ogenblik is een zodanige uitbreiding 
van de werkgelegenheid bereikt, dat spanningen 
optreden wegens een tekort aan arbeidskrachten. 
In het belang van een doelmatige arbeidsvoorzie
ning bevordert de regering binnenlandse migratie 
en scholing. Overigens zal beperking nodig zijn in 
het ter hand nemen van werken, waarvan de uit
voering thans niet volstrekt noodzakelijk is. Dit 
ligt ook in de lijn van een gezond conjunctureel 
beleid.

Deze situatie onzer volkshuishouding -mag even
wel geen aanleiding geven het door de regering ge
voerde op economische expansie gerichte beleid te 
doen verslappen. Zij gaat ook voort met de voor
bereiding en registratie van plannen voor aanvul
lende werken voor het' geval werkloosheid van 
enige omvang zou optreden.

Het snelle tempo, waarin onze beroepsbevolking 
toeneemt, blijft ons land stellen voor een werkge
legenheidsvraagstuk op lange termijn, voor welks 
oplossing industrialisatie en exportvergroting, aan
gevuld door emigratie nodig zijn.

Ook voor de landbouw zal de regering het beleid 
van de voorgaande jaren, gericht op een zo hoog 
mogelijke productie en een bevordering van de af
zet, voortzetten. In dit verband is voor Nederland 
vrijere wereldhandel van bijzonder grote betekenis. 
De buitenlandse economische politiek der regering 
is bij voortduring gericht op een Vermindering van 
de bestaande barrières. Helaas heeft het overleg 
tot beperkte resultaten geleid.

Tegen deze achtergrond verkrijgt de voortgang, 
die kon worden gemaakt bij de voorbereiding van 
de Economische Unie met België en Luxemburg, 
een bijzondere betekenis. De ondertekening van de 
protocollen inzake de handelspolitiek en betreffen
de de liberalisering van het kapitaalverkeer tussen 
Nederland en de Belgisch-Luxemburgse Economi
sche Unie was een belangrijke stap op dit gebied.

^

TJE gunstige ontwikkeling der bedrijvigheid komt 
ook tot uiting in de opbrengst der belastingen. 

Nu de uitgaven voor het herstel van de waters- 
noodschade grotendeels zijn afgewikkeld en tot 
enige verlaging van de ramingen voor defensie- 
doeleinden is overgegaan, acht de regering een 
verdere vermindering van de belastindruk moge
lijk. In de loop van het parlementaire jaar zullen 
u voorstellen bereiken tot verlaging van deze druk, 
in het bijzonder op het terrein van omzetbelasting 
loonbelasting en inkomstenbelasting.

De regering is voorts niet voornemens voorstel
len te doen tot verlenging van de belastingverho
gingen, die in verband met de zware defensielasten 
voor een vierjarige periode werden aanvaard, met 
dien verstande, dat een deel van de destijds inge
voerde verhoging van de vennootschapsbelasting 
behoort te worden gehandhaafd ten behoeve van 
een verdere vermindering van de druk van de in
komstenbelasting.

* # #

U E T  verheugt mij, dat het in dit jaar met Suri- 
name en de Nederlandse Antillen gevoerde 

overleg over de nieuwe rechtsorde in het Konink
rijk geleid heeft tot overeenstemming over een 
ontwerp-statuut voor het Koninkrijk, dat in Su
riname en de Antillen reeds is aanvaard. De rege
ring hoopt dat dit statuut nog voor het einde van 
het jaar in werking zal kunnen treden. Zij zal alles 
in het werk stellen om de gedachten van verbon
denheid, samenwerking en onderlinge bijstand, die 
aan het statuut ten grondslag liggen, te helpen 
verwezenlijken.

In Nederlands Nieuw-Guinea wordt, overeen
komstig de bijzondere omstandigheden van het ge
bied, gestadig gewerkt aan maatregelen ten bate 
van de geestelijke, economische en sociale vooruit
gang der bevolking, in het belang ook van de toe
komstige staatkundige ontwikkeling.
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Prinsjesdag: de Gouden Koets rijdt door de straten van Den Haag.

U E L A A S  blijft de internationale toestand in ve- 
lerlei opzicht reden tot zorg geven. Weliswaar 

is na de wapenstilstand in Korea ook een regeling 
tot stand gekomen, die in Indo-China een einde 
heeft gemaakt aan het gewapend conflict, niette
min blijven ernstige spanningen het wereldbeeld 
beheersen.

Het niet aanvaarden van de Europese Defensie- 
Gemeenschap door het Franse parlement maakt 
het noodzakelijk een andere oplossing van het 
vraagstuk van de medewerking van Duitsland aan 
de verdediging der Westelijke wereld te zoeken. 
Daarbij blijft de regering streven naar versterking 
van de Noordatlantische verdragsorganisatie.

Wat de verdere Europese samenwerking op po
litiek en economisch gebied betreft, handhaaft de 
regering haar standpunt, dat deze samenwerking 
een ondeelbare \ doelstelling is, een doelstelling, 
welke zij niet zal opgeven, ook al zal men bij het 
overwegen van stappen naar het doel rekening 
moeten houden met de lessen, die uit de gang van 
zaken met betrekking tot de Europese Defensie-

Gemeenschap zijn te trekken. Zij blijft daarbij 
grote waarde hechten aan de versteviging van de 
Europese Gemeenschap voor Kolen en Staal.

F|E Raad van Europa, die thans viif jaar bestaat, 
^  heeft bijgedragen tot het onderzoeken van 
velerlei denkbeelden en voorstellen in zake nauwe
re Europese samenwerking. De regering blijft dit 
werk van harte steunen. In het afgelopen jaar 
heeft zij in deze kring het initiatief genomen tot 
hulpverlening aan de Europese vluchtelingen. Vu
rig hoop ik, dat dit in ruime mate gehoor moge 
vinden bij de overige statenleden van deze organi
satie.

De aandacht van de Verenigde Naties, voor zo
ver niet in beslag genomen door de acute span
ningen, die zich in de wereld voordoen, richt zich 
in toenemende mate op het lage welvaartspeil, dat 
nog in een groot deel van de wereld bestaat. De 
achterstand in de ontwikkeling dier gebieden 
vormt een veelzijdig en hoogst ernstig probleem, 
dat zich steeds meer opdringt aan de vrije wereld.



Internationale hulp bij hun ontwikkeling is 
noodzakelijk. Nederland zal bereid moeten zijn tot 
ruimere medewerking aan programma’s voor de 
technische en wetenschappelijke hulpverlening en 
aan de financiering van de economische en sociale 
ontwikkeling. De regering bezint zich er op hoe zij 
dit het beste tot uiting kan brengen. Op het ge
bied van onderwijs, kunsten en wetenschap neemt 
de internationale samenwerking in het kader van 
de bilaterale en multilaterale verdragen geleidelijk 
vastere vorm aan.

* * *
•/"i VERLEG tussen de delegaties van Nederland en 
”  Indonesië heeft geleid tot de totstandkoming 
van een accoord, dat beoogt de Unie-verhouding 
tussen beide landen te vervangen door een andere 
regeling hunner betrekkingen. Een wetsontwerp tot 
goedkeuring van deze overeenkomsten zal U spoe
dig bereiken.

Wanneer het Statuut voor het Koninkrijk zal 
zijn aanvaard en bevestigd, zult gij spoedig een 
voorstel ontvangen tot aanpassing van de Grond
wet aan de daarin neergelegde nieuwe rechtsorde 
van het Koninkrijk met betrekking tot Suriname 
en de Nederlandse Antillen. Een voorstel tot ver
hoging van het ledental der Tweede Kamer van de 
Staten-Generaal, alsmede enkele andere voorstel
len tot wijziging van de Grondwet, waarvan af
doening in eerste lezing nog in de lopende parle
mentaire periode eveneens wenselijk is, zullen U  
mede in dit zittingsjaar bereiken.

Indiening van een zestal wetsontwerpen, betrek
king hebbende op de door prof. Meijers ontworpen 
inleidende titel en de eerste vier boeken van het 
nieuwe Burgerlijke Wetboek, is binnenkort te ver
wachten.

^ *

F|E woningnood is het nijpendste probleem, waar- 
"  voor wij binnenslands nog gesteld zijn. Ook in 
het komende jaar zal de regering door premies en 
bijdragen de woningvoorziening zo krachtig moge
lijk bevorderen. Zij streeft naar de verwezenlijking 
van een programma, dat 65.000 woningen bevat. 
Beperking van de totstandkoming van andere 
bouwwerken zal voor de vlotte uitvoering van dit 
programma noodzakelijk blijken. | ,

In overweging is een verdere huurverhoging. De 
regering denkt daarbij aan de mogelijkheid van een 
bestemmingsheffing, ten einde een deel van de 
verhoging, wellicht via een egalisatiefonds, ten 
bate te doen komen van de financiering van 
nieuwe woningen. Tevens is in studie welke com
pensatiemaatregelen tegenover de huurvrhoging 
nodig en mogelijk zouden zijn.

De regering blijft het als een belangrijke zaak 
beschouwen, de totstandkoming van bedrijfslicha- 
men, als bedoeld in de Wet op de bedrijfsorganisa
tie, te bevorderen. Zij verheugt zich er over, dat in 
het afgelopen zittingsjaar de eerste zes bedrijf
schappen konden worden ingesteld. Zij vertrouwt

er op, dat de bedrijfsgenoten ook in andere secto
ren van het bedrijfsleven op korte termijn initia
tieven zullen ontwikkelen om tot instelling van 
bedrijfslichamen te geraken.

Naar aanleiding van het advies van de Stichting 
van de Arbeid ter zake van de toekomstige vorm 
van loonbeleid, dat de regering spoedig hoopt te 
ontvangen, zal —  eventueel na raadpleging van de 
Sociaal-Economische Raad —  de" regering haar 
standpunt bepalen en zo nodig voorstellen bij de 
Staten-Generaal aanhangig maken.

Ontwerpen van wet met betrekking tot de defini
tieve ouderdomsvoorziening en de kinderbijslag 
voor zelfstandigen zijn in voorbereiding.

^ ^

TJET maatschappelijk werk in Nederland ont- 
plooit zich gestadig. Aan particuliere organi

saties, werkzaam op dit terrein, zal de nodige hulp 
worden verleend. De regering heeft haar instem
ming betuigd met het plan van de nationale con
tactcommissie voor gezinsbelangen betreffende de 
instelling van een gezinsraad. Zij verwacht, dat 
deze raad spoedig tot stand zal komen. De staats
commissie Vervanging Armenwet heeft haar rap
port vastgesteld, dat binnenkort zal worden gepu
bliceerd. De aandacht blijft bij voortduring gericht 
op de voorziening ten behoeve van Nederlanders 
in Indonesië, die in maatschappelijke moeilijkheden 
verkeren.

De voorbereiding van werken, die een blijvende 
beveiliging van het door de watersnood getroffen 
gebied beogen, heeft snelle voortgang. Een wets
ontwerp met betrekking tot het plan tot afsluiting 
van zee-armen is in voorbereiding. De regering zal 
aandacht schenken aan de daarmee verband hou
dende vraagstukken en bezwaren.

Het beleid van de regering blijft er op gericht 
het Nederlandse volk in zo groot mogelijke mate 
te doen deelhebben aan de verschillende vormen 
van onderwijs, kunsten en wetenschappen. De ver
dere vorming van de thans leerplichtvrije jeugd zal 
de bijzondere aandacht hebben. De regering zal 
voorstellen de lichamelijke opvoeding van de jeugd 
ook buiten onderwijsverband financieel te steunen. 
Zij zal de opleiding van voldoende leerkrachten 
voor het lager en het voortgezet onderwijs, de aan
passing van het gehele onderwijs aan de maat
schappelijke behoeften en steun aan beoefenaren 
van wetenschappen en kunsten krachtig blijven be
vorderen.

Zij is er zich van bewust hoezeer naast de econo
mische en sociale ontwikkeling het stimuleren van 
de culturele verheffing van ons volk van betekenis 
is voor zijn toekomst.

Ook dit jaar zult gij Uw oordeel hebben te geven 
over vele en moeilijke vraagstukken, zowel van 
nationaal als van internationaal karakter.

Met de bede, dat Gods zegen op Uw werk moge 
rusten, verklaar ik de gewone zitting der Staten- 
Generaal geopend.
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H. W. TILANUS
De heer H. W. Tilanus, de voorzitter 

van de Christelij'k-Historische Unie, is 
zeventig jaar geworden. Ter gelegen
heid daarvan is hij bevorderd tot 
groot officier in de orde van Oranje 
Nassau. De receptie was zeer druk be
zocht. Tal van vrienden en tegenstan
ders hebben zich opgemaakt de 70- 
jarige de hand te drukken. Onze 
verhouding tot de Christelijk Histori
sche Unie blijft nog steeds een min of 
meer eigenaardig karakter dragen. 
Hier schijnt van toepassing het spreek
woord „Bij elkaar meugen ze niet, van 
elkaar deugen ze niet” . Er is een voort
durende spanning en doch een gevoel, 
dat wij elkaar niet los mogen laten. 
Het aantal Antirevolutionairen, dat 
zich heeft opgemaakt om de Heer Ti
lanus te complimenteren was dan ook 
niet gering.

W e h ebben  er in kou en nat 

H et m eeste  w ee t niet van  gehad  

Dat In do-C h in a  w erd  verdeeld , 

Waarbij de h elft dus w erd  versp eeld ; 

Maar nu is de vacantie om ,

De schooljeugd w erp t zich op de som , 

De franse les en h et dictee,

Nu leven  w ij dus ook  w eer  m ee.

Uit onze k lam m e regenjas  

Droop in de gang zo vaak een  plas 

Dat S u ez en ’t kanaalgebied  

Ons half verk leu m d  Siberisch liet;

En P erzië m et Abadan,

De straks w eer  v olle  oliekan,

Ze lagen heel v er  uit de buurt,

A l w erd  de krant ons nagestuurd.

W e hoorden  m et een  w interoor  

Zo tussen neus en lippen door 

Van Goa, nog va n  Portugal,

Doch dat m en  eens bevrijden  zal;

W e deden, los van  M en d ès France,

Om  ’t kacheltje een  rondedans.

Daar m oed er, beu  van  voch t en  tocht, 

Een kolen boer had opgezocht.

In ons blad willen wij daarbij niet 
achterblijven. De Heer Tilanus heeft 
een eervolle staat van dienst achter 
zich. In veel opzichten vormt hij on
getwijfeld een tegenstelling met Dr 
Schouten. Maar daar is ook een punt 
van overeenkomst. Want de Heer Ti
lanus werkt voor de Christelijk Histo
rische Unie, op zijn manier, even hard, 
even onverdroten en even onbaatzuch
tig als Dr Schouten werkt voor de An
tirevolutionaire Partij. Ook hij gunt 
zich geen dag rust. Stad en land trekt 
hij door om zijn bemoedigend woord 
te spreken en van de Kamer is hij een 
der trouwste leden.

Uiteraard sluiten wij ons overigens 
gaarne aan bij de wensen door Dr J. J.
R. Schmal uitgesproken, dat de Heer 
Tilanus in de nabije toekomst nog eens

F orm osa  en  de rode druk,

Z e  brachten  ons niet van  ons stu k ; 

W e  schoten, trots de M arokkaan, 

O pn ieu w  w eer  droge sokk en  aan; 

W e  schreden  zonder energie,

M e t  H aakon m ee  noch m et C oty, 

D och doken  ’s avonds v ro eg  ir bed, 

D e asperien tjes klaar gezet.

D och nu zijn kou en narigheid  

A lw e er  voltooid  verled en  tijd;

W e  schurken, w at een  fijn  gevoel, 

W e er  in de eigen luie stoel;

N u w ord t er heerlijk uitgerust 

V an exp ed ities langs de kust 

En n em en  w e  de avondkrant 

W e er  van  de m at en in de hand.

D at m ag nog év en tjes  zo gaan,

Dan vatten  w e  het w erk  w eer  aan 

E n steu n en  de on tw ikkelin g  

D oor onze kiesveren igin g ;

D an k om en  w e  door schets en boek  

W e er  tot gedegen  on d erzoek ;

D e lange avon d hoort er bij:

N u kom t dè tijd v oor  de partij!

het sein zal geven, dat zij, die op het 
politieke terrein één zijn, ook waar
lijk een eenheid zullen vormen. En 
nu geloven we niet, dat fusie bereik
baar .is, maar in de richting van fe
deratie zou toch wel iets kunnen wor
den bereikt.

D e ju b ileren d e  v o o rzitter  van  de 
. C .H . Unie

Nu d e
J A A P  M IJ D E R W IJ K
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Anthony Eden tekent, Konrad Adenauer (in het midden) en Mendès-France (rechts) kijken vol belangstelling toe.

De Conferentie te Londen
De conferentie van Londen is zeer 

belangrijk geworden. Eindelijk eens 
een conferentie, waar resultaten wer
den bereikt. Na alle tegenslagen en 
teleurstellingen van de laatste maan
den, zowel in het overleg tussen Rus
land en het Westen, als in het overleg 
tussen de Westerse bondgenoten on
derling, zijn pr eindelijk spijkers met 
koppen geslagen. Er is althans iets be
reikt. In dé politiek moet men echter 
nooit „Hei” roepen voor men over de 
'brug is. Er kan dus nog van alles ge
beuren. Alle aandacht richt zich dan 
ook op het Franse parlement, op Men-

dès France — de wonderlijke minis- 
ter-president van Frankrijk. Bedriegen 
-de voortekenen niet dan zal Parijs dit
maal geen spaak in het wiel steken en 
zal de Londense overeenkomst ook 
door de verschillende Europese parle
menten worden geratificeerd. En 
daarmede begint dan voor West- 
Europa een nieuw hoofdstuk. De her
bewapening van Duitsland wordt een 
feit, maar in internationaal verband 
onder toezicht en daarbij de plechtige 
verklaring van dr Adenauer, dat West- 
Duitsland nooit een oorlog beginnen 
zal voor het herstel van zijn eenheid.

Maar ook de voorwaarde, dat een her
enigd Duitsland niet gebonden is aan 
de verdragen door West-Duitsland ge
sloten. De .grote staatslieden hebben 
dit in Londen klaar gespeeld. Eden, 
Dulles, Mendès France, Adenauer. De 
wereld is een verdrag rijker. Wie kan 
de consequenties overzien en de ge
volgen peilen? Voor Nederland bete
kent het een betere verdediging van 
zijn oostgrenzen tegen een eventuele 
Russische agressie. De eerste verdedi
gingslinie wordt van de Rijn naar de 
Elbe verschoven en daarom zijn wij 
bij dit verdrag zo nauw geïnteresseerd.

CONSTRUCTIEBOUW

Haring JV.V.
BOSKOOP - TEL. 128

Afd.: TANKS, voor vele industrieën 
Afd.: HOOI en/of GRAANBERGEN 
Afd.: LANDBOUWMACHINES:

Wervelwind-poederstuifmachines 
Wervelwind-vloeistofnevelmachines

BO N G ERS W AG EN IN G EN
Verhuizingen - Verpakkingen - Meubelopslag 
Intern. Autotransp. Zweden, Zwitserland enz.

Tel. 2725 - Law. Allée 88

A a n n em ersbed rijf

FIRM A J. W .  MARKVOORT & ZONEN
Tabaksgaarde 46 - Tel. 479 (K 5480)
Tel. 580 te RUSSEN
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Uit de Partij
DE PARTIJCONFERENTIE 

Op Woensdag 13 en Donderdag 14 Oc- 
tober j.1. Is de Partijconferentie bijeen 
geweest, waarop een tweetal belangrijke 
onderwerpen werden behandeld. Op de 
eerste dag sprak de Heer A. W. Biewenga 
Wzn. over ,,De komende ouderdomsvoor
ziening” in verband met het advies van 
de Sociaal Economische Raad. Uit de dis
cussie is wel gebleken hoeveel-moeilijke 
kanten er aan dit vraagstuk zitten, maar 
anderzijds bleek ook dat men het advies 
van de Raad wilde aanvaarden als basis 
voor de toekomstige regeling. Het be
toog van de Heer Biewenga laat zich 
niet samenvatten in enkele woorden. Het 
referaat is evenwel verkrijgbaar bij het 
brueau Centraal Comité (prijs ƒ 0.90, 
giro 89673).

* . *

Konrad Adenauer schudt de hand van Anthony Eden, 
na de lunch gebruikt in Eden’s ambtswoning

Prof. Dr Schippers sprak op de tweede 
dag over „Het mandement, verzuiling en 
onze strijd tegen de doorbraak” . Ook dit 
referaat is als brochure verkrijgbaar 
(prijs ƒ 0.75).

*  o. *

★
Voorts kwam voorafgaande aan de 

partijconferentie het Centraal Comité in 
vergadering bijeen. Het belangrijke 
agendapunt was: „Het reorganisatie- 
rapport” . Besloten werd dit rapport aan 
de kiesverenigingen toe te zenden, waar
toe zo spoedig mogelijk zal worden over
gegaan.

# **
Op deze vergadering werd voorts aan 

Dr J. Schouten aangeboden een schil
derij door de Heer J. Kruger van hem 
vervaardigd. Het was een verlaat ge
schenk van het Centraal Comité aan zijn 
voorzitter ter gelegenheid van diens 70ste 
verjaardag. Bij die gelegenheid heeft de 
tweede voorzitter van het Centraal Co
mité, Mr A. B. Roosjen, in een korte 
speech uitdrukking gegeven aan de ge
waardeerde gevoelens van erkentelijk
heid en dankbaarheid, ook namens de 
partij.
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D r H . Colijn
De dagbladen 'hebben er aandacht 

aan gegeven dat Dr H. Colijn tien jaar 
geleden in Ilmenau in Duitsland in ge
vangenschap is overleden. In de vroege 
morgen van de 30ste Juni 1941 was hij 
in zijn huis aan de Stadhouderslaan te 
Den Haag door Duitse officieren ge
arresteerd. Om acht uur ’s morgens 
belden ze aan. Enkele voorbijgangers 
hadden iets in de gaten en groepten op 
veilige afstand samen. De voormalige 
minister-president, de leider van de 
Antirevolutionaire Partij stapte in de 
auto. Hij zou zijn huis nimmer terug 
zien. Na een kort verhoor werd hij 
voor enkele maanden naar Zuid-Lim- 
burg verbannen. Vervolgens naar Ber
lijn gevoerd. Tenslotte naar II- 
menau. Daar wachtte hij op het 
einde van de oorlog.

Het zou een lange oorlog 
worden zo meende hij tot Juni 
1941. De strijd van een walvis 
(Engeland) tegen een olifant 
(Duitsland). Maar de Duitse 
legers waren Rusland ingeval
len op 22 Juni juist op zijn 
verjaardag.

Toen veranderde hij van me
ning. Die inval betekende 
Duitslands ondergang en ver
korting van de oorlog. Nu was 
het pleit definitief beslist. Hij 
stak zijn mening niet onder 
stoelen of banken. Dat deed 
hij nooit. Dat Hitler zo dwaas 
zou zijn had hij niet kunnen 
voorzien. In Ilmenau volgde hij 
de gang der gebeurtenissen 
uiteraard met intense belang
stelling. Maar voordat de ca
pitulatie van Duitsland plaats 
vond overleed de 76-jarige 
staatsman die in de periode 
tussen de beide wereldoorlogen 
in de Nederlandse en in de in
ternationale politiek een zo be
langrijke rol heeft gespeeld.

De figuur van Dr Colijn is nog altijd 
omstreden. Ook vandaag staan wij nog 
te dicht bij de gebeurtenissen van die 
jaren om een verantwoord oordeel te 
vellen. Zijn naam speelt immers altijd 
nog een rol in de strijd der politieke 
partij en.

Nog onlangs werd ik uitgenodigd 
om te komen spreken voor een groep 
Antirevolutionaire vrouwen over de 
persoon en het werk van Dr Colijn. 
Die vroüwen waren betrokken bij het 
sociale werk. Zij kwamen in allerlei 
gezinnen. En in de practijk van dit 
sociale werk werd haar steeds het ver
wijt gedaan, dat Colijn voor de oorlog

de boel toch zo verschrikkelijk in de 
war had laten lopen. In de arbeiders
gezinnen gaat het verhaal dat Colijn 
zelf of zijn vrouw n.b. in een radio
rede gezegd moet hebben „Viskoppen 
zijn ook vreten” en daarmee wordt dan 
Colijn’s houding getypeerd. Waar hij 
dat gezegd heeft en wanneer is na
tuurlijk niet na te gaan. Het praatje 
gaat! En het'doet het. Van bepaalde 
zijden wordt dat vuurtje lustig ge
stookt.

Voor de socialisten is het kapitalis
me de grote vijand — het is de incar
natie van al het kwaad. De oorzaak 
van alle onrechtvaardigheid en van 
alle ellende. En Colijn is de verper

soonlijking van dat kapitalisme. Voor 
Drees, de goede brave Drees, vallen 
ze in aanbidding neer. Hij is de vader 
der bejaarden. Hij is de engel der 
barmhartigheid, die de ouden van 
dagen heeft wel gedaan. Maar Colijn 
is de kapitalist — de man zonder ge
voel en zonder hart.

Maar dat is het ergste niet]
De tegenstelling is nog veel scher

per.
Want onder Colijn waren wij rijk 

— en deden wij niets! Daar zit het 
verwijt. Wij waren rijk en toch per
mitteerden wij ons werkloosheid op 
grote schaal. Men schermt dan met

getallen van 500.000 en zo. Colijn kon 
dus wel wat doen — maar de vent 
deed niets! Dat is de bitterheid! En 
dan volgt de juichkreet: nu zijn wij 
arm en wij doen van alles. En dat is 
dan de goede brave Drees.
, Wat wilt ge, Colijn of Drees?

Aan het einde van het jaar 1929 
brak de grote economische wereldcri
sis uit. Het begon aan de beurs in New 
York. De aandelenkoersen kelderden 
naar beneden en maakten een abrupt 
einde aan de periode van „endless 
prosperity” (voortdurende welvaart). 
Een geweldige prijsval volgde en het 
economisch leven in de Verenigde Sta

ten werd bijna lam gelegd. 
Dit had zijn weerslag in Euro
pa. Enige tijd daarna in de ja
ren 1931 en 1932, begon deze 
crisis ook haar invloed te doen 
gevoelen op de economische 
gang van zaken in Nederland. 
In 1932 zette de crisis zich 
krachtig dooi; er. in 1933, toen 
de reserves der vorige jaren wa
ren uitgeput, stond de Regering 
eenvoudig voor een wanhopige 
situatie. Want de gevolgen der 
crisis waren catastrophaal. Dit 
moge aan de hand van enige 
cijfers worden gedemonstreerd. 
Het noemen van cijfers is wel 
een vervelend ding, maar men 
moet vooral bij deze cijfers 
trachten de betekenis daarvan 
ten volle te verstaan.

Bedroeg het nationale inko
men in 1929 nog ƒ 4.367.000.000, 
in 1933 was dit gedaald tot 
ƒ 3.042.000.000,—. Thans is het 
rond ƒ 2 0 .0 0 0 .0 0 0 .0 0 0 ,—■ maar nu 

arm. Dat is dus on
geveer met een derde. Het 
reële inkomen per hoofd . der 
bevolking was in die zelfde pe
riode teruggelopen van ƒ 333,— 
tot ƒ 264,—. Dat is dus met rond 

20 procent. De oorzaak van deze ach
teruitgang moet vooral worden gezocht 
in de ineenschrompeling van het inter
nationale handersverkeer.

Ten gevolge van. de economische cri
sis met haar over-productie, die ver
oorzaakt werd door afzetmoeilijkheden, 
trachtte ieder land door scherpe pro
tectionistische maatregelen de eigen 
markt te verdedigen tegen buitenland
se concurrentie. Dit streven naar 
autarkie had voor Nederland desastreu
ze gevolgen. Bedroeg onze uitvoer in 
1929 de som van rond ƒ 2.000.000.000, 
in 1933 was deze gedaald tot
ƒ 712.000.000, thans is de uitvoer ruim
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ƒ 8.000.000.000. Als gevolg daarvan moest 
ook de invoer drastisch worden inge
perkt en deze liep dan ook terug van 
ƒ2.752.000.000 in 1929 tot ƒ 1.209.000.000 
in 1933. Dat betekende dus een daling 
met rond 60 procent.

Ons kleine land, arm aan grondstof
fen, maar rijk aan inwoners, met een 
vergelijkenderwijs hoge levensstan
daard, is wat zijn -economische struc
tuur betreft in hoge mate afhankelijk 
van het buitenland. Ons land moet het 
hebben van de handel en van de 
export. De grondstoffen moeten van 
elders worden geïmporteerd om hier 
te worden verwerkt en het gerede pro
duct moet weer naar het buitenland 
worden afgezet om de grondstoffen 
voor de industrie te kunnen betalen. 
Voor ons land geldt de waarheid: „Ex
porteren of sterven” . Dat is nu zo, wij 
worden er immers dag aan dag aan 
herinnerd, dat was ook zo in de derti
ger jaren.

Het was dan ook geen wonder, dat 
als gevolg van de internationale ma
laise het economische leven in Neder
land geheel werd verlamd. Geen tak 
van het bedrijfsleven bleef voor de 
ruïneuze gevolgen gespaard. Onze 
scheepvaart hield met wanhopige 
moeite het hoofd boven water, mach
teloos als zij stond tegenover de moor
dende buitenlandse concurrentie en 
tegenover de inkrimping van het goe
derenvervoer. Onze landbouw wérd 
eenvoudig met de ondergang bedreigd. 
Aangezien boter en. kaas op de buiten
landse markt onverkoopbaar waren, 
wisten de veeboeren met hun melk 
geen raad. De landbouwbedrijven 
werkten jaar op jaar met verlies. In 
het oogstjaar 1931— 1932 beliep het ge
middelde bedrijfstekort ƒ 73 per H.A. 
Sommige boerderijen konden niet 
eens worden verpacht. De industrie 
vocht voor haar bestaan en worstelde 
met de grootste moeilijkheden. Tal van 
fabrieken werkten op halve kracht. 
De werkloosheid greep om zich heen 
en liep spoedig in de enkele honderd
duizenden. Te zelfder tijd waren er in 
Engeland 3.500.000. In Duitsland
6.000.000 en in Amerika 12.000.000 
werklozen. Intussen namen de uitga
ven der Regering toe, terwijl de op
brengst der belastingen met sprongen 
daalde, waardoor het welhaast ónmo
gelijk was de financiële toestand nog 
enigszins in de hand te houden.

Dit was de situatie toen Dr Colijn 
in 1933 de zware regeringsverantwoor
delijkheid aanvaardde om, met Gods 
hulp, ons land door deze zware stormj 
van economische crisis heen te lood
sen, en dat wel zo, dat de bronnen van 
ons volksbestaan in stand zouden wor
den gehouden, opdat bij kentering van

het economisch getij, bij een herople
ving van het internationale handels
verkeer, het Nederlandse bedrijfsleven 
opnieuw in staat zou zijn zijn taak te 
vervullen.

Om ’s lands behoud! Dat was de in
zet van de worsteling. Alle kracht 
diende te worden ingespannen om dat 
bedrijfsleven gaande te houden en het 
voor liquidatie en algehele ondergang 
te behoeden.

Wat verweet men nu aan Dr Colijn 
en wat verwijt men hem vandaag nog? 
Men zegt dat hij een conservatief-libe- 
rale politiek heeft gevoerd. Slag op 
slag wordt en werd het beleid van Dr 
Colijn met deze woorden gebrand
merkt. Colijn is de liberale econoom, 
die op het standpunt stond, dat de 
maatschappij maar voor zichzelf moest 
zorgen en dat het geen roeping van de 
Regering was om voor het sociaal- 
economische leven iets te doen.

Maar dit verwijt is onjuist en on
rechtvaardig. Het schip van de Neder
landse samenleving bevond zich in de 
storm,, in een zware economische storm. 
In zulke omstandigheden mag de ka
pitein zich niet bezig houden met vra
gen, die verband houden met de acco- 
modatie van bemanning en passagiers.

COLIJN SPREEKT TE GENEVE
(Haagsche Post. 24-1-31)

Na een openhartige critiek over na
genoeg alle Staten van Europa, waar
schuwde Dr. Colijn de Ministers van 
Buitenl. Zaken toenadering der volken 
te bevorderen in de woorden: „De 
wijzers van de wereldklok staan op 
vijf minuten vóór middernacht. Het 
laatste ogenblik waarop een tarief- 
oorlog nog kan worden vermeden” .

® (Binnen 6 maanden ging Dr Colijns 
sombere voorspelling in vervulling, en 
voltrok zich het financiële debacle, 
beginnend bij Oostenrijk en eindigend 
met — Engeland, de val van ’t pond.)

Dan gaat het om het schip. Het schip 
moet door de storm heen. En of dan 
een paar passagiers last hebben' van 
zeeziekte, doet er minder toe. En of 
dan een paar passagiers wel eens wat 
hardhandig uit hun kooi worden ge
gooid, waarin zij rustig lagen te sla
pen, is dan van geen belang. Mits het 
schip maar koers houdt en door de 
storm heen komt. In de storm is het 
leven aan boord nu eenmaal niet aan
genaam.

Tijdens het bewind van het derde 
Kabinét-Ruys was de Wieringermeer 
drooggelegd en was de Zuiderzee dijk 
tot stand gekomen. Het eerste noopte 
de Kamer tot een debat over de vraag 
op welke wijze de verkregen gronden 
in cultuur zouden worden gebracht. 
Het tweede stelde Regering en Kamer 
voor de vraag of, en zo ja, in welk 
tempo de drooglegging van de Zuider
zee zou worden voortgezet. De Rege
ring beantwoordde de laatste vraag in 
ontkennende zin. Zij achtte de droog
legging van de Noord-Oostpolder op 
dit moment — het was 1932 —• niet 
verantwoord. Immers juist in de land
bouw woedde de crisis fel. De boeren
stand bevond zich in nood. De Rege
ring wilde de verdere inpoldering 
vooralsnog stop zetten.

Daartegen kwam uit de Kamer 
krachtige oppositie.

De leider der oppositie was.........
Dr Colijn.

Dr Colijn diende een motie in, waar
in aan de Regering werd verzocht een 
nauwkeurige berekening over te leg
gen van de kosten welke de droog
legging van de Noord-Oost-polder met 
zich zou brengen. Het bleek dat de 
kosten werden becijferd op 
ƒ 144.000.000 en dat het tekort werd 
geraamd op ƒ 66.000.000. Uit de nota 
bleek tevens dat de Regering er in
derdaad niet toe geneigd was de inpol
dering voort te zetten. Opnieuw ging 
Colijn in de oppositie. Weer werd een 
motie ingediend. Dit werk mocht niet 
worden stil gelegd. Het ging immers 
om 'een belangrijke bron van welvaart. 
Uit een oogpunt van werkloosheidsbe
strijding was het standpunt der Rege
ring voor de oppositie onaanvaardbaar, 
In deze kwestie mochten de financiën 
niet de doorslag geven. Hier stonden 
meerdere en hogere belangen op het 
spel. De Regering moest wijken voor 
de oppositie. Dr Colijn won het pleit 
en het is aan zijn doorzetten te dan
ken, dat in de volgende jaren de in
poldering van de Zuiderzee werd 
voortgezet.

Dit schijnt een belangrijk moment 
uit de parlementaire geschiedenis.

Het is ook uitermate leerzaam voor 
het economisch beleid dat Dr Colijn
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in. de daarop volgende jaren als minis- 
ter-president heeft verdedigd en door
gevoerd. Want hier vindt men reeds 
de grondgedachte van zijn politieke 
gedragslijn.

De voornaamste grondgedachte was 
dat dwars door de crisis heen de bron
nen van ons volksbestaan in stand 
moesten worden gehouden. Het. is een 
gewoonte geworden om te spreken 
over het rijke Nederland van vóór 
1940. Het blijkt dat ook het begrip 
„rijkdom” maar een betrekkelijk ka
rakter draagt. Men kan het in ieder 
geval niet naar het aantal guldens 
meten. Wat doet men met schepen, 
waarvoor geen vracht is, omdat de 
wereldhandel jaar op jaar vermindert? 
Wat doet men met koeien, die melk 
leveren in overvloed, als het buiten
land weigert de boter te aanvaarden? 
Wat doet men met tuinbouwproduc
ten, als de uitvoer door contingente- 
ring wordt belemmerd? Het waren bui
tenlandse maatregelen, die onze natio
nale economie in gevaar brachten. Onze 
schepen werden opgelegd. Groenten 
werden doorgedraaid. Fabrieken wer
den stilgelegd of werkten op halve 
kracht. En omdat die uitvoer stag
neerde, moest ook de invoer worden 
beperkt. Tegen wil en dank moest ook 
Nederland meedoen aan het streven 
naar autarkie en de eigen binnenland
se markt gaan beschermen tegen de 
buitenlandse concurrentie.

Het waren omstandigheden waar
aan de Regering in die jaren niets kon 
doen. Het was niet haar schuld, dat 
de prijzen op de wereldmarkt tot de 
helft en tot een derde waren gedaald. 
Het was niet haar schuld, dat het bui
tenland door middel van hoge invoer
rechten en contingenteringsmaatrege- 
len de eigen markt beschermde en de 
Nederlandse uitvoer verhinderde. Het 
was niet haar schuld, dat Duitsland 
kanonnen prefereerde boven boter en 
dat Engeland met zijn dominions zich 
hoe langer hoe meer afsloot van het 
wereldverkeer. Het was niet haar 
schuld dat de economische, wereld
conferentie mislukte. Nederland was 
bereid goederen te leveren en diensten 
te verrichten om in ruil daarvoor goe
deren af te nemen en diensten te laten 
verrichten. Maar als het buitenland 
weigert, dan is Nederland daarvan de 
dupe. Want op dit kleine stukje 
grond kunnen geen 8 .0 0 0 .0 0 0  — geen 
1 0 .0 0 Q.0 0 0  mensen leven, tenzij. . . . . .
tenzij het verkopen'kan wat het pro
duceert; want dan alleen kan het 
kopen, wat het nodig heeft om het. 
volk te voeden.

Zo heeft Dr Colijn in die crisisjaren 
precies hetzelfde betoogd wat ons na 
de oorlog regelmatig als de hoogste 
wijsheid is vporgehouden. Thans ver

schijnt de ene industrialisatienota na 
de andere. Nederland moet industria
liseren; wij moeten fabrieken bouwen. 
De industriële capaciteit moet wor
den opgevoerd. Want wij moeten ex
porteren. Dit is voor Nederland een 
kwestie van leven of sterven. Nu — 
inderdaad meer dan ooit. Maar zal dit 
alles resultaat opleveren, dan moet aan 
één voorwaarde worden voldaan. Die 
voorwaarde is een „conditio sine qua 
non” . Mits dan ook maar het buiten
land bereid is en bereid blijft om dat
gene wat wij produceren af te nemen 
in ruil voor datgene wat wij nodig 
hebben om ons volk te kleden en te 
voeden. Maar is — wat God verhoede 
■—■ het buitenland daartoe niet bereid, 
dan beschikken wij straks over een in
middels belangrijk vergroot industri
eel apparaat, dan hebben wij daar 
honderden millioenen in geïnvesteerd, 
maar dan komen die fabrieken toch 
weer stil te liggen, en dan ontstaat er 
toch weer een grote werkloosheid met 
alle gevolgen van dien.

Nu verkeren wij nog in een periode 
van toenemende bedrijvigheid. Thans

IN ’T OLIEGOED

De Commandant van het Schip van Staat: 
„Jaw el Pieterse, reken maar gerust op dei
ning.”

(De Telegraaf, 24-9-’33.)

De eerste Troonrede, 19 September 
1933, na het optreden van het Kabinet- 
Colijn gaf de „Telegraaf” aanleiding 
om „stormweer” te voorspellen; het 
blad stelde Dr Colijn voor in ’t olie

goed, de storm afwachtend,

kunnen wij nog steeds niet voldoende 
produceren. De arbeidsproductiviteit 
moet hoger worden opgevoerd. Ratio
nalisatie en mechanisatie worden aan
bevolen. Sommigen dachten zelfs over 
verlenging van de arbeidstijd. Want 
alles wat wij produceren gaat nog de 
grens over. De warenhonger is nog 
steeds niet gestild en de bewapenings- 
programma’s stuwen de bedrijvigheid 
overal omhoog. Wij verkeren nog altijd 
in een hausse. Werkloosheid is er prac- 
tisch niet.

Maar in de jaren dertig was dat 
anders.

Wij produceerden wel, maar wij 
konden het resultaat daarvan niet 
kwijt. Wij bleven zitten met onver
kochte en onverkoopbare voorraden. 
Toen zat Nederland tussen hamer en 
aambeeld.

Toen ging het er op of er onder.
En de alles beheersende vraag was: 

Hoe 'houden wij onze bedrijven in 
stand? Hoe slepen wij de bronnen van 
onze volkswelvaart door de crisis 
heen? En eerst daarna kwam de vraag 
aan de orde: Hoe vermeerderen wij de 
welvaart? Het ging er in de eerste 
plaats om het hoofd boven water te 
houden en niet te verdrinken.

Heeft Dr Colijn toen een liberale 
economie gevoerd?

Hij heeft niet één keer, maar onop
houdelijk aan het bedrijfsleven ge
zegd, dat het zich zelf moest zien te 
redden; dat het zelf de handen uit de 
mouwen moest steken, dat het zelf de 
maatregelen moest treffen die nodig 
waren in verband met de gewijzigde 
internationale verhoudingen. Maar an
derzijds is hij dag aan dag in de weer 
geweest om steun te bieden waar nodig 
was, de helpende hand te reiken waar 
men het zonder regeringshulp niet bol
werken kon.

■Het is in dit bestek niet doenlijk 
zelfs maar een summier overzicht te 
geven van de vele maatregelen en de 
talrijke wettelijke voorzieningen, wel- 

. ke door de Regering werden getrof
fen. Slechts enkele hoofdzaken mogen 
worden gereleveerd.

De landbouwcrisiswet kwam tot 
stand. Productieregelingen, productie
beperkingen waren aan de orde van 
de dag. De biggenmerken en de kal- 
rerschetsen zijn nog niet vergeten 

Richtprijzen werden vastgesteld zon
der tal. Het landbouwegalisatiefonds 
werd in het leven geroepen en dien
tengevolge werd aan de agrarische 
sector een steun verleend van rond 
ƒ200.000.000 per jaar. Daardoor werd 
onze landbouw inderdaad voor de drei
gende ondergang bewaard.

Voor de industriële bedrijvigheid 
geldt hetzelfde. De problemen lagen 
er .anders dan voor de landbouw. Maar
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H.M. Koningin Juliana onthulde het standbeeld van Ir Lely

onder Dr Colijn kwam er eenvoudig 
een revolutie in de handelspolitiek. De 
man, die zozeer voor vrijhandel ijver
de en die van mening was dat alleen 
liberalisatie van het handelsverkeer 
Europa en de wereld uit de chaos van 
de crisis leiden kon, was nuchter ge
noeg om na het mislukken van de 
economische wereldconferentie te Lon
den de Nederlandse industrie te hel
pen in haar worsteling om haar be
staan. De Crisisinvoerwet, de Crisis
uitvoerwet, de Tariefsmachtigingswet 
werden dikke wetboeken. Contingen- 
teringsmaatregelen waren, niet van de

lucht. Het vechttarief werd in de han
delspolitiek geïntroduceerd door de 
retorsiewet. Tal van clearingverdra- 
gen kwamen tot stand om het vastge
lopen betalingsverkeer te regelen. Het 
was al protectie, bescherming, verde
diging van eigen industrie wat de klok 
sloeg.

De werkloosheid, dat meest nijpen
de van alle vraagstukken uit deze 
donkere crisisperiode, werd door de 
Regering zoveel mogelijk bestreden. 
Men moet het niet voorstellen of er 
aan grote openbare werken niets werd

gedaan. Aan grote openbare werken 
waren in uitvoering — de gegevens 
zijn van 1935, het dieptepunt van de 
crisis — de verbetering van de Maas, 
de uitvoering van het rijkswegenplan, 
de overbrugging der grote rivieren, 
het graven van het Twente-Rijnkanaal, 
de drooglegging van de Zuiderzee,' de 
verbetering van de vaarweg Amster- 
dam-Rotterdam en de provinciale we
genplannen — welke werken totaal 
werden begroot op ƒ 1.058.750.000, 
waarvan einde 1935 was verwerkt 
ƒ 588.182.873. Aan ontginning door 
middel yarj werkverschaffing werd
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heel veel gedaan. Gemiddeld waren
50.000 arbeiders op die wijze aan het 
werk gesteld en duizenden hectaren 
cultuurgrond werden gewonnen. Het 
aantal woningen dat in die periode 
werd gebouwd was groter dan het 
aantal dat in de eerste zeven jaren na 
1945 is opgeleverd, hoewel, wij kunnen 
ons dat eenvoudig niet meer indenken, 
in de steden 5 procent der woningen 
geen huurders vond.

En wat de . financiën betreft. De 
staatsschuld steeg jaar op jaar. Bedroeg 
deze aan het einde van 1932 
ƒ 2.665.000.000 — in September 1939, bij 
de val van het derde kabinet-Golijn 
had zij een hoogte bereikt van 
ƒ 3.660.000.000 — dat betekent dus een 
vermeerdering met rond één milliard. 
Inmiddels was de belastingdruk be
langrijk verzwaard. Elk jaar opnieuw 
viel de opbrengst der belastingen 
tegen, maar elk jaar opnieuw werden 
nieuwe bronnen aangeboord en nieuwe 
lasten opgelegd. In 1929 werd onge
veer 15 procent van het nationale in
komen voor overheidsuitgaven ver
bruikt, maar in 1936 was dit percen
tage tot 25 gestegen.

Toen Dr Colijn in 1933 als minister
president optrad bedroeg het aanvan
kelijk geraamde tekort op de rijksbe- 
groting ƒ 147.000.000, en dat bij een 
belastingopbrengst van ƒ 515.000.000. 
Het volgend jaar bedroeg het geraam
de tekort niet minder dan ƒ 190.000.000. 
Voor 1935 werd aanvankelijk geraamd 
een bedrag van ƒ 95.000.000, maar daar 
kwam later nog eens ƒ73.000.000 bij. 
Ieder jaar opnieuw Werd geworsteld 
om de financiële ontwikkeling enigs
zins in de hand te houden. De belas
tingen, die steeds minder opbrachten, 
werden telkens verhoogd. Bezuinigin
gen werden doorgevoerd om ook in de 
overheidssector de zo noodzakelijke 
aanpassing te realiseren. Steun werd 
naar alle zijden verleend. De onder
steuning der werklozen vroeg alleen 
reeds ƒ 150.000.000 per jaar. En dat alles 
slechts met één doel voor ogen: Het 
Nederlandse bedrijfsleven door de cri
sis heen loodsen totdat de dwaasheid 
der autarkie door de landen zou wor
den ingezien en een vrijer handels
verkeer, een ruimere goederentrans
actie mogelijk zouden worden. Op dat 
moment zou Nederland gereed moeten 
zijn om daaraan te kunnen deelnemen.

Dit alles is slechts een greep uit het 
vele cijfer- en feitenmateriaal.

Maar het is meer dan voldoende om 
duidelijk aan te tonen, dat in die jaren 
niet een conservatief-liberale politiek 
van staatsonthouding is gevoerd. De 
Regering heeft gedaan wat naar men
selijk inzicht in die tijd mogelijk en 
verantwoord was. Diep heeft zij inge-

HET SCHIP VAN STAAT IN 
CRISIS-ORKAAN 

Meevaren en meewerken zijn twee.

Partij-passagiers tot m annen op de brng: 
„W aarom  zorgt u niet voor beter w eer!”

(De Telegraaf, 2 9 -ll- ’34.)

De vrees, dat door de houding der 
Roomsen een critieke toestand geboren 
kon worden, begon, vrij algemeen te 
worden. De heer L, Raemakers van de 
Tel. zag dit gevaar en tekende het 
„schip van Staat in een crisisorkaan” .

grepen in het sociaal-economisch 
leven. Van staatsbemoeiing was zij, als 
het moest, niet afkerig. Zonder aarze
len trof zij maatregelen en het regen
de wettelijke voorzieningen, voor
schriften, teeltbeperkingen etc. Zij 
heeft geordend, veel meer dan haar lief 
was. Zij heeft gereguleerd, gestimu
leerd, credieten verleend, een werk
fonds in het leven geroepen, econo- 
misch-teebnologische instituten geor
ganiseerd, een maatschappij tot indu- 
strie-financiering gesticht. Het was 
„geleide economie” in optima forma, 
niet omdat de Regering deze principi
eel gewenst achtte, maar omdat de 
nood haar eenvoudig was opgelegd. 
Het is één lange, moeizame, ondank
bare worsteling geweest al die crisis
jaren door. Van „laisser faire, laisser 
aller” was geen sprake. Het was 
staatsinterventie al wat de klok sloeg. 
En in wezen was dit de sociale poli
tiek die gevoerd moest worden. Het 
bedrijfsleven moest op de been worden 
gehouden. Dat was punt één. Dat was 
de hoofdzaak!

De Antirevolutionaire Partij heeft al 
die jaren door achter het beleid van 
Dr Colijn gestaan. Zij heeft dat beleid

voor haar rekening genomen. De hele 
rompslomp van de geleide economie, 
van overheidsfinanciering, van orde
ning en bescherming, van steun en 
credietverlening daarbij inbegrepen. 
Want de Antirevolutionaire Partij had 
het van Dr Kuyper geleerd dat de 
Overheid op het sociaal-economisch 
errein wel degelijk een taak en een 
roeping heeft en dat wanneer de om
standigheden dit noodzakelijk maken 
het een plicht der Regering is om het 
maatschappelijk samenstel in tact te 
houden en het te beschermen.

Het was Antirevolutionaire poli
tiek.

Ook ten aanzien van de strijd om de 
gave gulden. ^

Wat is daarop een critiek uitgeoe
fend! Wat heeft men Dr Colijn en ons 
om die reden voor kapitalisten en 
mammonnisten gesmaald! En wat 
leert de practijk? Bij een devaluatie 
redt het groot-kapitaal zich wel en de 
grootonderneming ondervindt er geen 
schade van. De aandelenkoersen vlie
gen immers omhoog en de voorraden 
stijgen plotseling in prijs. Maar de ar
beiders zijn de dupe, want hun loon 
wordt eerst langzamerhand en in een 
vertraagd tempo in overeenstemming 
gebracht met het gewijzigd prijsni
veau. Zij zijn het die het gelag betalen. 
En meer nog dan zij zijn het de soci
ale fondsen, die niet in aandelen maar 
in staatsobligaties belegd, evenveel in 
waarde verliezen als de munt in waar
de devalueert. En het ergst zijn er aan 
toe de gepensionneerden en de kleine 
spaarders. Het is de kleine man, die 
geen vuist maken kan, omdat hij 
geen handen heeft. Dr Colijn was 
niet op grond van een' kapitalistische 
mentaliteit, maar vanuit zijn Christe
lijke levensvisie van oordeel, dat 'het 
aan de Overheid niet toékomt te 
knoeien met de waardevastheid van 
het geld. Men mag dit conservatisme 
noemen, maar dit was dan een conser
vatisme dat inderdaad Christelijk ver
antwoord is en ethisch gefundeerd, en 
dat sociaal naar alle kanten verdedig
baar is en blijft.

Bëtekent dit nu, dat er in de Anti
revolutionaire kring geen critiek werd 
en wordt geuit op het regeerbeleid van 
die dagen? Betekent dit dat critiek 
achteraf ontoelaatbaar moet worden 
geacht? Betekent dit dat alle onder
delen van dit regeerbeleid als voor
treffelijk en onverbeterlijk moeten 
worden verdedigd?

Wij zijn geen dwazen.
Waar gewerkt wordt, worden fouten 

gemaakt en waar gehakt wordt vallen 
spaanders.

Er is ruimte voor critiek.
Want ook de politiek uit de jaren 

1933 tot 1939 was mensenwerk. En dan
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kan men met Prof. Tinbergen en vele 
anderen van oordeel zijn, dat, daar 
tenslotte in 1936 toch moest worden 
gedevalueerd, het dan maar beter ge
weest was om dit eerder te doen. Dan 
kan men het standpunt verdedigen, 
dat er nog meer openbare werken had
den moeten worden uitgevoerd dan er 
uitgevoerd zijn. En achteraf .bezien is 
dat ook juist. Wij hadden na de oorlog 
immers een staatsschuld van 
ƒ 25.000.000.000 en in het licht van dit 
astronomische cijfer bezien doet het er 
inderdaad niet zo heel veel toe of de 
staatsschuld nu in 1939 een 
ƒ 500.000.000 groter was geweest.

Dan is er ook ruimte voor allerlei 
détailcritiek. Het stelsel van de kwe
kelingen met acte is ook in onze kring 
niet met onverdeeld genoegen ontvan
gen. En zo is er wel meer! Want het 
werkloosheidsprobleem is in die jaren 
inderdaad niet tot een oplossing ge
bracht.

Maar door deze critiek w ordt' het 
beleid van Dr Colijn als zodanig niet 
aangetast. Voor dat beleid als geheel 
genomen, nemen wij het op. Ook van
daag zijn en blijven wij huiverig voor 
het manipuleren met de munt en die 
huivering vindt haar oorzaak ook voor 
het heden niet in kapitalistische, over
wegingen, maar zij spruit voort uit 
onze sociale bewogenheid en uit onze 
rechtsovertuiging. De laatste devalua
tie heeft een en ander nog eens na- 
drukkelijk bevestigd, want het beeft 
er veel van weg, dat de sociale vrede 
werd gehandhaafd ten koste van de 
gepensionneerden, van de ouden van 
dagen, van de sociale fondsen en van 
de huiseigenaren.

De strijd, die Dr Colijn gestreden 
heeft in het belang van ons volk, was

Schip in  den mist,
Dwaallichten lokken, 
Strandvonders sluipen 
Loerend op huit:
W rakhout e n . . . .  lijken!

K oninklijk w achtw oord:
B lijf op uw  post,
Ieder zijn plicht doen!
M oeizaam  m aar zeker 
Veilige Haven!

(De Telegraaf, 30-7-’35.)

Toen, na Mr Aalberse’s mislukte po- 
9 ing, de opdracht aan Dr Co lijn werd 
gegeven, om een extra-parlementair 
kabinet op brede basis te vormen, 
werd deze opdracht aanvaard en vol
bracht. De „Telegraaf” vertolkte in 
woord en beeld de erkentelijkheid 

daarvoor.

een strijd om ’s lands behoud. Hij heeft 
dit gedaan vanuit zijn Christelijke 
politieke- visie als Christen-staatsman. 
Dat zijn politiek niet volledig is ge
slaagd bewijst niet dat zijn politiek 
beleid daarom moet worden veroor
deeld. Want het werkloosheidsvraag
stuk was niet een nationaal, het was 
een internationaal probleem. En de 
periode van 1933 tot 1939 moge alle 
ijveraars voor geleide economie uit 
principe leren, dat de staat wel veel 
kan, maar dat hij niet alles kan. Wan
neer internationaal de geesten zijn 
verblind, dan moet men nationaal 
daarvan de gevolgen dragen.

En na de oorlog is de situatie es
sentieel dezelfde.

De Koreacrisis brak uit. Onze de- 
viezen-positie verslechterde zeer. De 
invoer was te groot vergeleken met 
de uitvoer. Toen moesten de banken 
aan banden worden gelegd wat de 
credietverlening betreft om de import 
te beperken. En van de arbeiders 
werd een consumptiebeperking ge
vraagd van 5%. Een economische cri
sis werd gevreesd. Het spook van de 
werkloosheid dreigde. En een van de 
eerste maatregelen die de regering 
nemen moest was consumptiebeper
king van de arbeiders. Vond ze dat 
soms zo leuk? Deed zij dat met plei- 
zier? Geen sprake van! Maar het 
moest! Dat wil zeggen — ze deed het
zelfde wat Colijn deed. Met dit ver
schil! De socialisten waren het er nu 
mee eens. en dus zeiden ze tegen de 
arbeiders: neem dit nu maar! En de 
arbeiders namen het. En toen Colijn 
het zelfde deed, onder veel en veel 
moeilijker omstandigheden, toen zei
den ze tegen de arbeiders: neem het 
niet! En de arbeiders namen het niet.

Er is inmiddels veel veranderd. Ook

in economisch en financieel opzicht 
heeft de wetenschap vooruitgang ge
boekt. Wij kunnen meer dan vroeger. 
Ook conjunctureel. En het arsenaal om 
een crisis te beteugelen is beter ge
vuld. Maar het essentiële is en blijft 
dat in Nederland alleen dan welvaart 
heersen kan wanneer het kan expor
teren. In de dagen van Colijn kon dat 
niet. Want toen vroeg de wereld om 
staal voor kanonnen, om hout (cellu
lose) voor ontplofbare stoffen, om olie 
voor vliegtuigen, om lood voor kogels, 
om steenkool voor de zware oorlogs
industrie. Welnu, ons land heeft geen 
ijzer, geen lood, geen olie, geen hout, 
geen steenkool. Dat moeten wij juist 
importeren. En wat wij hadden — zui
vel- tuinbouw en producten van de 
vredesindustrie — dat had de wereld 
in die dagen niet nodig. Daarom was 
er bij ons crisis. En het bestaan van 
die crisis wordt nu door de socialisten 
in feite ontkend en zo toch, dan wordt 
Colijn voor het bestaan daarvan ver
antwoordelijk gesteld.

En in de tweede plaats, wanneer er, 
gezien de tegenwoordige economische- 
opvattingen, in de vooroorlogse perio
de fouten zijn gemaakt, dan geldt dat 
meer nog de periode van vóór 1933 dan 
die van na 1933, en met name de pe
riode van hoog conjunctuur. Wanneer 
wij eerder hadden moeten devalueren 
■hadden wij dat gelijk met Engeland in 
1931 moeten doen. Maar op dat mo
ment waren ook de Socialisten het 
daarover niet eens

Daarom is het goed, dat de Regering 
thans met de belastingverlaging 
schoorvoetend te werk gaat. Wij le
ven -ook nu in een periode van hoog 
conjunctuur. Het op peil houden van 
de belastingen betekent een rem op de 
bedrijvigheid. Die rem is nodig, gezien 
de krapte op de arbeidsmarkt. Wan
neer de conjunctuur omslaat kunnen 
dan de belastingen omlaag, inplaats 
van omhoog, zoals in de vorige crisis 
het geval was.

Maar al met al menen wij, dat he
laas nog steeds een onaanvaardbare 
propaganda-activiteit door de P.v.d.A. 
wordt ontplooid met betrekking tot 
de figuur van Dr H. Colijn. Het schijnt 
voor de Socialisten niet mogelijk een 
meer reëel standpunt in te nemen. Dat 
is voor de politieke verhoudingen in 
Nederland te betreuren.

Tien jaar geleden is Colijn overle
den. Ondanks de felle critiek, die op 
hem wordt uitgeoefend, was hij een 
groot staatsman met een vooruitziende 
blik. Vooral internationaal. Want Go- 
1-ijn begreep, dat Nederland niet langs 
de weg van autarkie maar alleen langs 
de weg van internationaal vrij han
dels- en goederenverkeer een welva
rend land zou kunnen zijn.
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Redactie: Dr A. Veerman, Sj. Jonker, J. W. Ooms, G. J. H. Griffioen. 
Redactie-adres: Dr Kuyperstraat 3, ’s-Gravenhage.

De Vaart der Arjas
De aanloop — Nieuwe clubs — Groningen gaat stug
door — Brabant: starten en doorlopen. — Tachtig!
— Geen rust op de lauweren. — Gelders helden? —
Aards slijk — Uitkammen — Actie, actie, actie!

De vorige ,,vaart” stond nog in het teken der vacantie, 
niet wetende dat ons geliefd lijfblad dit maal zo lang op zich 
zou laten wachten.

Wij beginnen het nieuwe vergaderseizoen in de „vaart” met 
een dik woord: regeren is vooruitzien. Elke preek heeft een 
toepassing nodig,.maar het zal iedereen reeds duidelijk zijn 
wat we bedoelen. Sterker nog, we weten dat honderden Arjos- 
clubs in den lande dit gezegde reeds hebben toegepast, dat 
alle stedelijke verbanden daarnaar 'reeds hebben gehandeld 
en dat onze provinciale organen een aansporing nog niet eens 
nodig hadden. In de Haagse Kuyperstraat merkt men dat 
terdege. Het zomerseizoen is drukker geweest dan ooit. En 
we constateren met vreugde dat iedere Arjosman, die direct 
met de Kuyperstraat te maken heeft, niet over slapte kan 
klagen. Reeds de eerste week van September kwamen de 
brieven vol plannen binnen. De meeste besturen hebben het 
vergaderseizoen reeds uitgestippeld en zij, die dit nog niet 
gedaan hebben mogen daaraan wel heel gauw beginnen. In 
heel het land trekt men er weer op uit. Oude contactèn wor
den verstevigd, nieuwe worden gelegd. En we twijfelen er 
niet aan of dit alles zal niet zonder resultaat zijn. Naar onze 
— altijd bescheiden — mening beschikken we in alle delen 
van het land thans over een hecht kader, dat bereid is te 
werken aan de uitbouw van de Arjos. Natuurlijk zijn er 
zwakke delen. Deze krijgen de speciale aandacht van het 
landelijk bestuur, want er mag geen één provincie zijn waar 
de Arjos in de partij-organisatie niet meetelt. Het is onze 
taak om in eigen verband een rol in het partij-leven mee te 
spelen. We houden primair vast aan het studiekarakter van 
onze clubs, maar daarnaast moeten we tonen actieve anti
revolutionairen te zijn. Zoveel mogelijk moeten, we lid worden 
van de partij, zodat er in ieder geval niet de klacht kan be
staan, dat er geen jonge,ren zijn, die de ouderen vervangen. 
Als alles volgens opzet verloopt hebben we nog één rustig 
vergaderseizoen voordat de verkiezingen aanbreken. Dat ene 
seizoen moeten we gebruiken om ons op 1956 voor te bereiden. 
De stembusstrijd zal heviger worden dan ooit. Dat weten 
we allemaal en daarom mogen we ons niet alleen opsluiten 
in ons eigen verband, maar moeten we tonen bereid te zijn 
ons aandeel in die komende strijd op ons te nemen.

Eén ding viel op uit de vele brieven die we de laatste tijd 
hebben ontvangen, nl. dat men overal bezig is om nieuwe 
clubs op te richten. Dat is noodzakelijk willen we achteruit
gang voorkomen. We hebben een dringend verzoek: als er 
resultaat is bereikt, als ergens nieuwe clubs zijn opgericht,

meldt dit dan ogenblikkelijk aan het landelijk secretariaat. 
Dan kunnen de cijfers die in het komend jaarverslag vermeld 
worden een up to date karakter dragen. Daar zijn we alle
maal mee gebaat.

Laat deze eerste „vaart” een provinciale vaart zijn. De 
provinciale verbanden zijn de hoekstenen in de Arjosorga- 
nisatie. Van de plannen van deze verbanden hangt het af of 
komend Arjosjaar góed zal zijn of niet. En wat dat betreft 
hebben we stellig goede verwachtingen.

Daar is bijv. ons goede Groningen, dat onder Silvis’ leiding 
gestaag doorwerkt en zich ieder jaar weer beter herstelt van 
de klappen die de organisatie daar enige jaren terug moest 
incasseren.

Groningen nu, gaat aan de slag onder het motto: elke club 
een nieuwe club. De plannen daarvoor zijn gereed. Daar kun
nen de clubs dus alvast rekening mee houden. En verder 
houdt men onder leiding van Van Ruller op Zaterdag 23 Oc- 
tober in Het Tehuis te Groningen een politiek forum, waarin 
verschillende vooraanstaande politieke figuren zitting zullen 
nemen. De gehele Calvinistische, jeugd wordt daarvoor uit
genodigd. Het forum-systeem wint veld in Arjoskringen. En 
zolang het goed voldoet moet men daaraan vasthouden. In 
Maart-April 1955 krijgen we weer eens een grote meeting in 
Groningen. Gezien de ervaringen in het verleden is het woord 
„grote” werkelijk niet overdreven. En dan gaat men natuur
lijk ook weer varen, maar daar praten we nog wel eens over.

Brabant is relatief een zwakke stee in onze organisatie. 
Maar niemand zal kunnen beweren, dat men daar slaapt. Op 
9 September had men reeds drie meetings achter de rug. 
In Sleeuwijk heeft ons hoofdbestuurslid Ooms gesproken. In 
Bergen op Zoom kwam burgemeester v. d. Hooft uit Willem
stad en in Klundert was het ds Zelle, die de lange reis uit 
Rockanje had gemaakt, om te spreken over „kerkmensen en 
werkmensen” . Deze meetings waren nodig om de naam „Ar
jos” bekendheid te geven. Zij waren bedoeld als een start. 
Nu komt de nazorg. Het provinciaal verband is reeds bezig 
om te bekijken waar de nieuwe clubs opgericht kunnen wor
den. Er kunnen in Brabant nog wel een paar clubs bij. Maar 
dat is een opmerking, die voor iedere provincie geldt.

De grote broer Zuid-Holland zit overigens ook niet stil. 
Daar neemt men geen genoegen met bijna tachtig clubs, zo
lang men weet dat het er ongeveer negentig kunnen zijn. 
Een getal, dat hoog gemikt is, maar op vele plaatsen hoort 
men Arjos-geritsel. Nu maar eens kijken wat er uit komt. 
De directe provinciale belangstelling is gericht.op de huis
houdelijke vergadering en op de toogdag, dié op 23 October 
wordt gehouden in „Kunstmin” , Boelkade 71, Gouda. Drie 
belangrijke punten sieren de agenda van de huishoudelijke 
vergadering. Een: voorstel tot contributieverhoging. Twee: 
wijziging van de bepaling der statuten, die de afvaardiging 
naar het landelijk bestuur regelt. Drie.: verkiezing voorzitter.

234



HET JAARBOEKJE

Mogen wij op deze plaats 
de secretarissen der kies
verenigingen eraan herinne
ren dat zij vóór 1 November 
a.s. de formulieren inzenden 
voor het jaarboekje?
Laten zij dat nu direct in 
orde maken.

In de plaats van Jonker zijn de volgende 
candidaten gesteld: T. Hopman, Gouda « 
en W. A, van Tellingen, Pijnacker. De 
jaarverslagen worden van te voren toe
gezonden, zodat de secretaresse, Hanny 
van Leeuwen, nog de gelegenheid zal 
krijgen om in een korte causerie ver
schillende organisatorische problemen te ^ 
behandelen. De toogdag staat in het ^  
teken van het Mandement. Sprekers: 
drs C. P. Hazenbosch over ,,Het man- jg 
dement en de politieke verhoudingen” en p. 
mr dr J. Ozinga over „De taak van de , , ^  
kerk en onze taak” . Dat kan iets 
worden!

Als de verschillende Kamerkieskring- 
centrales goed over de brug komen — 
de eerste resultaten zijn lang niet slecht 
— krijgen we twee provinciale studie
conferenties. Een in Januari over een 
principieel onderwerp en één in Mei dat 
meer practisch gericht zal zijn. Daar
naast zijn conferenties geprojecteerd 
voor de besturen van de clubs. De eer
ste instructievergadering voor het dis
trict Dordt wordt begin October ge
houden. Er komt een actie in de Alblasserwaard en een van 
de bestuursleden duikt een week onder op de eilanden om 
deze eens duchtig te kunnen bewerken. Dat is Zuid-Holland. 
Ondanks alle afstanden is men er in geslaagd onder de clubs 
een goede onderlinge band te verkrijgen, waarvan de vruchten 
steeds duidelijker zichtbaar worden.

Maar laten we eerlijk zijn: Overijssel is ook niet mis. Een 
zeer geslaagde studieconferentie heeft men in deze provincie 
al achter de rug. Verleden jaar heeft het bestuur met goed 
resultaat een actie op touw gezet om nieuwe clubs op te 
richten. In totaal kwamen er negen. Heel bescheiden zegt 
men nu: we zetten onze actie voort. Dat belooft wat.

De volgende plaatsen zullen worden bewerkt: Dalfsen, 
Nieuw-Leusen, Rouwveen, Staphorst, Genemuiden, Rijssen, 
Borne, Nijverdal, Hellendoorn, Hengelo, Witharen, Balkbrug, 
Vollenhove, IJsselmuiden, Hardenberg en Haaksbergen. Ook 
de bestaande clubs worden niet vergeten. Na wat we verleden 
jaar meegemaakt hebben weten we dat men in Overijssel iets 
kan presteren. Deze provincie komt. best in orde. We zijn 
daarvan overtuigd.

Een zwakke stee is Gelderland. Niemand zal dat tegen

Minister Beyen tekent het verdrag, links Foster Dulles.

spreken. Weliswaar bestaan er op verschillende plaatsen 
clubs, maar het meeleven met de organisatie ontbreekt. In 
samenwerking met het bestuur van Gelderland zullen binnen
kort enige hoofdbestuursleden deze provincie gaan doorkrui
sen. Vooral de Achterhoek zal door deze reizende apostelen 
worden bewerkt. We zullen in deze provincie werkelijk nieuw 
leven moeten inblazen. Laat iedere Arjosman, die daar iets 
aan kan doen aan dit plan meewerken. Hopelijk staan we er 
dan volgend jaar beter voor. Want Gelderland behoeft voor 
ons niet slecht te zijn. De bestuursleden in deze provincie 
zitten gelukkig niet stil. Iedere club zal worden bezocht om 
het werk weer te animeren.

Zeeland blijft tobben met de financiën. Of het provinciaal 
verband er slechter aan toe is dan het provinciaal comité 
weten we niet, maar het feit blijft. Getracht zal worden 
Borssele, Kruiningen en Zierikzee weer op te richten. Pogin
gen tot nieuwe clubs worden gedaan in Anna-Jacobapolder, 
Wolf aartsdijk, Heinkenszand en Zaamslag. Numeriek is Zee
land stellig geen slechte provincie. In November of December 
komt er een gezamenlijke vergadering met de c.h. Daarover 
is overeenstemming bereikt, hetgeen we van harte toejuichen. 
Alle zwakke clubs worden bezocht en als de geldzorgen niet
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al te hevig zijn komt er in het voorjaar een grote toogdag. 
Daarnaast doet men pogingen om een groep belangstellenden 
voor het buitenlands werk aan te trekken. Maar daarover zal 
men kunnen lezen in het verslag van de provinciale huishou
delijke vergadering die op 25 September in Goes is gehouden.

. De provincie Drenthe heeft steevast twee jaarlijkse hoogte
punten, de provinciale studieconferentie en de toogdag. De 
eerste wordt gehouden op Zaterdag 11 December met als 
spreker Prof. Dr J. J. de Jong over het onderwerp „Partij
verhoudingen in ons land en daarbuiten” . Deze datum kun
nen de clubs alvast noteren en in Februari komt de toogdag. 
Verder gaan de clubs weer elkaar bezoeken en zal getracht 
worden tot oprichting van nieuwe clubs te komen. Drenthe 
kunnen we rustig laten schuiven, ook al kan het aantal leden 
per club nog wel uitgebreid worden. Sombere berichten berei
ken overigens Den Haag, nl. dat secretaris Marsman lang
zamerhand gaat verdwijnen. We hopen maar, dat we verkeerd 
zijn geïnformeerd.

En laten we de rij van provincies besluiten met Noord- 
Holland. Graag hadden we nog iets gezegd over de activitei
ten in Friesland en Utrecht, maar op het moment dat we 
deze „vaart” moesten sluiten hebben deze provincies nog niets 
van zich laten horen, hetgeen natuurlijk nog niet betekent 
dat daar nog geen plannen zijn gemaakt. Noord-Holland nu 
heeft een plan opgesteld om deze uitgebreide provincie eens

degelijk te gaan uitkammen. De kop van Noord-Holland en 
het eiland Texel en het Gooi zullen dit gaan merken, terwijl 
de toogdag zal worden gehouden in Zaandam. De Zaanstreek 
is voor de Arjos een moeilijk geval. Daarom is het goed, dat 
de provinciale Arjos daar eens naar toe trekt.

Men zal moeten toegeven dat dit een hele lijst is. Het is 
goed dat al deze plannen vermeld zijn, dan kunnen de clubs 
nagaan of ze inderdaad verwezenlijkt kunnen worden. Lukt 
dit, dan mogen we bij voorbaat over het vergaderseizoen 
1954/55 niet mopperen.

Gemakshalve hebben we nog maar niet vermeld dat iedere 
provincie bezig is het clubbezoek, als uitvloeisel van de lan
delijke studieconferentie, voor te bereiden. Laat iedere club 
bij het opstellen van zijn rooster daar rekening mee houden. 
Dit jaarlijkse bezoek kan niet alleen prettig zijn voor de 
clubs, die dan een inleider ontvangen, maar ook voor de na
tionale organisatie zijn de rapporten van de bezoekers van 
het grootste gewicht. Zo langzamerhand moet het landelijke 
secretariaat weer precies weten hoe de stand van zaken is, 
itot in de verste uithoeken toe. Dat is vooral van belang nu 
de kans bestaat dat ons secretariaat uitgebreid zal worden. 
Door al de nieuwe activiteiten, die we de laatste jaren hebben 
ontwikkeld, is het werk sterk toegenomen. En daar Arjos- 
werk nu eenmaal een soort (nuttige) vrijetijdsbesteding is, 
is het logisch, dat al dit werk niet meer op een paar mensen 
kan drukken.

Kemedie tegen

een nachtmerrie

Hopelijk is er geen enkele aanleiding 
toe, doch soms hebben wij last van een 
nachtmerrie: Dat de Arjos op de duur 
het spreekwoord van de holle vaten in 
haar blazoen zal krijgen. Natuurlijk, dat 
komt voort uit onze zwartgalligheid — 
én uit de'Wetenschap, dat enthousiasme 
voor de A.R.-b'eginselen, hoe uitstekend 
ook, op zichzelf niet genoeg is. Daar 
heeft Groen van Prinsterer reeds op ge
wezen en het is goed, dit ons telkens te 
binnen te brengen. Studie omtrent poli
tieke vraagstukken moet er zijn, opdat 
wij niet een bevroren enthousiasme krij
gen. Schrik vooral niet van het woord 
studie, dat hier gevallen is. Wij hebben 
nu het oog op een vorm van studie, die 
zó aantrekkelijk is, dat het naar méér 
doet verlangen. Wij bedoelen: het lezen 
van allerlei geschriften over actuele on
derwerpen, die het politieke terrein be
strijken.

Een mooi boek is De geest van Com
munisme en Kapitalisme en het Evan
gelie van Christus. (Uitgave Van Keu
len, Delft, 1950). Daarin wordt een ge

degen analyse gegeven van de in de 
titel genoemde sociaal-economische sy
stemen. De vragen naar voedsel en wo
ning en kleding, naar arbeid en produc
tie raken ons allemaal, want met name 
een Christen zal zich bewust moeten 
zijn, niet als een kluizenaar te mogen 
leven. Het lot van onze naaste moet ons 
raken, want wij hebben tegenover hem 
een Bijbelse roeping te vervullen. Dat 
zet bovengenoemd boek helder uiteen en 
het is daarenboven uitstekend ge
schreven.

Een roeping ten aanzien van onze
naaste......  Misschien is onze naaste lid
van de Partij van de Arbeid. — Fout! 
zegt de Arjos-enthousiasteling. Hij heeft 
gelijk, want het is door en door fout.

Dat leren we ook uit het boekje over 
het Delftse debat.
U weet het nog wel: Prof. Zuidema con
tra Mr Dr Van Rhijn. Kan een Christen 
lid zijn van de P.v.d.A. ? is de korte en 
bondige titel van. dit boekje, dat even
eens een uitgave van Van Keulen in 
Delft is. Ja, wij moeten dit debat stellig

lezen en er onze winst mee doen ten be
hoeve van de strijd tegen de doorbraak, 
waarvan wellicht onze naaste (laten wij 
vooralsnog hopen: in zijn ongemotiveerd 
idealisme) het slachtoffer geworden is.

En dan zijn er natuurlijk ook nog 
(jonge) mensen, die zeggen: Ja, maar 
in de A.R.-partij is het ook niet alles! 
Daar zijn ook stromingen in, want er 
is een verschillende zienswijze binnen de 
partij omtrent het beleid dat gevoerd 
wordt. Accoord — en laten wij ons daar
van terdege op de hoogte stellen, door 
te lezen Anti-Revolutionair beleid, zijnde 
een gedachtenwisseling tussen professo
ren, nl. Mekkes en Donner. Deze hoog
geleerden zijn het niet met elkaar eens 
over dat beleid — en het is een lust om 
in dit boekje, dat door Wever in Frane- 
ker uitgegeven is, te lezen, hoe hoffelijk 
ze de degen kruisen. Er worden welis
waar punaises gedrukt, doch deze zijn 
verguld. En of die twee-elkaar tóch krij
gen? Dan moeten wij beslist ook nog 
even lezen' het artikel van H. Algra in 
Anti-Revolutionaire Staatkunde, waar
in deze scribent onder de titel Afgebro
ken debat dieper ingaat op de verschil
lende zienswijzen van de hooggeleerden.. 
En dan blijkt toch weer: Ziet hoe lief zij
elkander hebben......  terwille van de
A.R. partij en haar beginselen.

Al de bovengenoemde boekjes zijn 
goedkoop. Daarom kunnen wij ze zonder 
bezwaar aanschaffen en bestuderen. De 
nachtmerrie, dat in ’t Arjosvaandel twee 
vaten afgebeeld staan, zal dan nooit een 
schijn van kans krijgen.

J. W. OOMS.
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Be Partfjorganisatie op de helling
R. GOSKER

De reorganisatiecommissie heeft haar rapport aan. het Cen
traal Comité aangeboden. Met bekwame spoed besloot het 
Centraal Comité dit rapport en het daarbij gevoegde ontwerp 
statuten te publiceren. In een speciaal daarvoor belegde pers
conferentie werden aan de pers inlichtingen verstrekt en een 
exemplaar van het rapport is aan de kiesverenigingen toege
zonden. Op deze persconferentie heeft de voorzitter van het 
Centraal Comité meegedeeld dat, wanneer dit practisch uit
voerbaar blijkt, in het begin van liet volgend jaar een Centra- 
len Convent wordt bijeen geroepen terwijl, al weer indien dit 
mogelijk blijkt, in het voorjaar een Deputatenvergadering zal 
worden bijeengeroepen om de nodige beslissingen te nemen, 
zodat de gereorganiseerde partij de verkiezingen in 1956 gaat 
voeren.
Er zit dus een verheugend tempo in de zaak. Daar is evenwel 
een „maar” aan verbonden. Zullen de kiesverenigingen dit 
tempo kunnen bijhouden? Vóór 31 December a.s. kunnen zij 
hun opmerkingen, hun bezwaren, wil men het zo noemen, 
hun amendementen bij het bureau van het Centraal Comité 
indienen. En dan, dit is voor een vlotte bewerking nodig, ieder 
amendement bij voorkeur op een afzonderlijk vel papier. Liefst 
geen lang^ toelichtingen, maar korte en eenvoudige formule
ringen. De tijd is kort! Maar wanneer men zich voor de zaak 
werkelijk interesseert, dan is dit uitvoerbaar. Daarna komt 
het Centraal Comité met voorstellen op het Centralen Convent.

Slaagt dit plan, dan kan het nieuwe statuut een half jaar na 
de aanvaarding in October 1955 in werking treden. Maar dan 
moet er aan heel veel voorwaarden worden voldaan. De kies
verenigingen moeten van harte meewerken en het reorgani- 
satierapport zal althans in zijn opzet en in zijn grote lijnen 
de instemming der kiesverenigingen moeten hebben. En of 
dit het geval is, zal evenwel moeten blijken!

In de volgende nummers van ons orgaan zullen enkele ar
tikelen over de strekking der reorganisatievoorstellen worden

opgenomen. Maar het is goed nu reeds enige citaten uit het 
rapport op te nemen, teneinde een indruk te geven van de 
geest, welke uit het rapport spreekt.

Nadat de commissie in het eerste hoofdstuk enige opmer
kingen heeft gemaakt over de huidige positie der Antirevolu
tionaire Partij, als gevolg van de diepingrijpende veranderin
gen, die gedurende de laatste, halve eeuw de structuur der Ne
derlandse samenleving grondig hebben gewijzigd, begint zij 
hoofdstuk 2 —■ „Oriëntatie” <— met de volgende opmerking:

Veranderde tijden.
„De tijden veranderen en wij met hen. De huidige generatie 

vraagt een andere aanpak van de problemen dan de vroegere. 
Zij wil de vraagstukken oplossen op haar manier en met de 
middelen van deze tijd. Daarom moet een politieke partij op 
een bepaald ogenblik ook de kracht opbrengen zich te ver
nieuwen.

Ook dan wanneer zij, zoals wij Antirevolutionairen dat in 
onverzwakte trouw aan het oude Reformatorische beginsel 
willen doen, in haar vaandel het „semper idem” voert, draagt 
zij dat vaandel toch anders in de strijd. Volharden bij het 
ideaal betekent immers niet met de strohoed op ter Deputa
tenvergadering trekken zoals onze vaderen dat deden.

Wij moeten vandaag niet verlangen naar een leidersfiguur 
als Kuyper in zijn dagen was. Een Kuyper is er niet meer. 
Maar ook is er niet meer een Antirevolutionaire Parij, die 
een autocratische leider als Kuyper was, vandaag zou aan
vaarden.

Volharden bij het ideaal betekent met andere middelen, 
met andere methoden, lostrekken op de vraagstukken van 
deze tjjd In het besef dat tenslotte dezelfde strijd, op basis 
van dezelfde geloofsovertuiging, moet worden gestreden, de
zelfde strijd echter, die met andere middelen én met andere 
methoden moet worden gevoerd.”

237



Niet kan worden ontkend, dat daarin een heldere toon door
klinkt en het wekt dan ook geen bevreemding, dat de com
missie aan het eind van‘haar rapport verklaart: „Wij sluiten 
ons aan bij de drang der vernieuwing, die in de partij leeft 
en die de doorbreking van bepaalde barrières vraagt” .

Na deze algemene opmerking, vervolgt de commissie op 
pagina 15:

Een nieuw initiatief is nodig.
„Nu is de organisatie van de Antirevolutionaire partij in 

wezen nog steeds af gestemd op de negentiende eeuw. Zij. is 
in niet onbelangrijke mate verouderd. De reorganisatie-com- 
missie is van oordeel, dat thans — zo men tot een verant
woorde aanpak van de hedendaagse problematiek wil komen 
— niet kan worden volstaan met een herziening van het oude 
statuut. Een nieuw statuut moet worden geschreven. Dit is 
geen overbodige luxe, maar gebiedende noodzaak. Niet omdat 
een nieuw statuut op zichzelf van doorslaggevende betekenis 
is. Organisatie is nimmer doel in zichzelf, zij blijft altijd mid
del. Op geest en geestkracht komt het aan. Maar enerzijds 
kan een organisatie zo verouderd zijn, dat zij in mindere of 
meerdere mate alle geestkracht verlamt en anderzijds mag de 
mogelijkheid niet worden uitgesloten, dat in het pleidooi voor 
reorganisatie iets van geest en geestkracht tot uiting komt.”

Maar de commissie heeft haar taak breed opgevat. Dat 
was trouwens in overeenstemming met de opdracht, die zij 
had ontvangen. Deze was immers zo ruim, mogelijk gesteld.

Op pagina 18 lezen wij dan ook:
Groot waren de moeilijkheden, waarmede de .Antirevolu

tionaire Partij in de afgelopen jaren had te worstelen. Wij 
trachtten de oplossing voor de verschillende vraagstukken te 
vinden in een rustig voortgaan op de ingeslagen weg, in een 
principiële beoordeling van de ontwikkeling der dingen. Maar 
wat ontbrak was het élan om een krachtig, doelbewust en 
geestdriftwekkend offensief van brede allure te ontplooien. 
Wij namen een afwachtende houding aan en bepaalden ons 
tot het defensief. Is thans het ogenblik aangebroken om weer 
tot het offensief over te gaan? Wij moeten weef een mars
route bepalen. Een marsroute, die met name ook bij de jeugd 
bezieling wekt. Wij moeten een doel stellen en een perspectief 
openen.

Voorzover het de extern-organisatorische kant van de zaak 
betreft, moet ons doel zijn het herstel van de eendracht en 
de'eensgezindheid op het Protestants-Christelijke politieke erf 
en het bevorderen van een nauwere samenwerking binnen het 
verband van heel het breed geschakeerde Christelijke organi- 
satieleven.

Het Centraal Comité bespreekt het reorganisatierapport in zijn vergadering van 13 October 1954
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Dat doel wordt niet bereikt van vandaag op morgen, indien 
het ooit bereikt wordt. Maar wat dat aangaat moet dit doel 
worden gesteld met de moed, waarmede Willem van Oranje 
heeft getuigd: „N’est besoin d’espérer pour- entreprendre, ni 
de réussir pour persévérer” . Men behoeft niet te hopen om 
iets te ondernemen, noch te slagen om te volharden.”

Daarom stelt de commissie als concrete maatregelen, dat de 
Antirevolutionaire Partij streven zal naar:

le. een Christelijk Staatkundig Congres.
2e. een Christelijk Nationaal Confcactcentrum.
3e. een sociaal program van brede allure.

In datzelfde hoofdstuk bepleit de commissie voorts, dat er 
een duidelijk onderscheid zal worden gemaakt tussen de be
ginselverklaring en het algemeen staatkundig program en zij 
doet dat met.de volgende woorden:

„Beginsel en doelstelling
Er zijn beginselen.' Dat is punt één. Die beginselen vormen 

het uitgangspunt voor en de grondslag van ons staatkundig 
handelen. In ons isolement, dat wil zeggen in onze beginsel
vastheid, ligt onze kracht. In die beginselen ligt ook de band 
met het verleden: met 1879 en met de Reformatie. Die be
ginselen blijven dezelfde; zij veranderen niet, al zal de huidige 
generatie ze anders willen formuleren dan het voorgeslacht. 
Een beginsel is statisch.

Er is ook de uitwerking van die beginselen in de practijk, 
in de concrete situatie van het heden. De vraag, op welke 
wijze de beginselen met het oog op de problemen, die zich nu 
voordoen, moeten worden uitgewerkt en toegepast, moet tel
kens opnieuw worden beantwoord. De doeleinden van een poli
tieke partij zijn dynamisch.

Tussen beginselen en doeleinden moet dan ook wel worden 
onderscheiden. Dat is intussen in ons program van beginselen 
niet geschied. Mede daaraan is het te wijten, dat er tegen
woordig van een zekere verkramping sprake is. Een zekere 
verkramping, veroorzaakt door het op één lijn. stellen van het 
naar zijn aard steeds wisselend doel van de partij met het 
zichzelf gelijkblijvende beginsel. Dit remt de beweeglijkheid 
van de partij in hoge mate en dat nog wel op een ogenblik, 
dat de politieke en maatschappelijke omstandigheden sneller 
veranderen dan ooit.

De reorganisatiecommissie is dan ook van oordeel, dat er 
naast de beginselverklaring moet komen een algemeen staat
kundig program. Het aantal beginselen is niet zo. groot; daar
om kan de beginselverklaring ook betrekkelijk kort zijn, b.v. 
in gewijzigde vorm de eerste Vijf artikelen van het huidige 
program van beginselen met wellicht enige aanvulling. In het 
algemeen staatkundig program behoren de doeleinden der 
partij omschreven te worden voor een langere periode dan 
vier jaar. Naarmate de tijd voortschrijdt en de ontwikkeling 
voortgaat, worden sommige doeleinden gerealiseerd met als 
gevolg, dat deze uit het staatkundig program kunnen ver
dwijnen. Nieuwe vraagstukken nemen hun plaats in, terwijl 
ten aanzien van andere vraagstukken in het licht van g'ewij- 
zigde omstandigheden een herzien standpunt zal moeten wor
den ingenomen. Aldus kan het dynamisch karakter van de 
partijdoeleinden ten volle tot, zijn recht komen.”

Wat de algemene opzet der reoganisatie betreft, bepleit 
de commissie:

le. handhaving van de federatieve structuur der partij- 
organisatie

2e. meer verdeling van arbeid
3e. meer openbaarheid.

Natuurlijk is over ieder van die drie punten een afzónderlijk 
betoog te leveren. De commissie heeft dit dan ook in haar 
uitvoerig rapport gedaan.

Ten aanzien van het gestelde onder 2e. lezen wij in het 
rapport

Organisatiecommissie en Vormingscommissie
Ter bevordering van een goede werkverdeling in de lan

delijke partij-instanties en aldus van een grotere bewegelijk
heid van de partij stelt de commissie voorts de volgende zeer 
belangrijke wijzigingen voor: het in het leven roepen van 
een Organisatiecommissie en van een Vormingscommissie.

Het Centraal Comité is en blijft belast met de algemene 
leiding van de partij. Maar onder verantwoordelijkheid van 
en in overleg met het Centraal Comité zal enerzijds de Orga- 
nisatie-commissfe alle organisatorische aangelegenheden be
handelen, terwijl anderzijds de Vormingscommissie zich zal 
bezig houden met alle aangelegenheden betreffende de staat
kundige vorming en studie, zowel ter voorbereiding en on
dersteuning van de interne politieke meningsvorming als 
voor het optreden van de partij naar. buiten.

Teneinde tot een goede coördinatie van de verschillende 
werkzaamheden te komen, zullen de voorzitters van de beide 
commissies als ondervoorzitters zitting hebben in het Mode- 
ramen van het Centraal Comité en derhalve ook in het 
Centraal Comité zelf. Zowel het Moderamen als het Centraal 
Comité zullen voortaan als regel eens per maand moeten 
Samenkomen, teneinde de afdoening van zaken te bevorderen.

Naast de twee ondervoorzitters blijven gehandhaofd de 
voorzitter van het Centraal Comité — belast met de algemene 
leiding — en de tweede voorzitter als diens plaatsvervanger. 
Voor verdere bijzonderheden, met name de verkiezing van de 
leden van het ,,presidium” moge de commissie verwijzen naar 
de desbetreffende artikelen met toelichting in het ontwerp
statuten.

Ter nadere toelichting moge nog het volgende over beide 
commissies worden medegedeeld. De Organisatiecommissie, 
welke enigszins kan worden yergeleken met de huidige pro- 
pagandacentrale, zal zich onder meer bezig moeten houden 
met de partij-organisatie in engere zin, de kadervorming, de 
schriftelijke en de mondelinge propaganda.

De Vormingscommissie wordt onder meer belast met de 
leiding van het College van Advies, van de vaste commissies 
van de partij en van de Dr A. Kuyperstichting.

Beide commissies hebben voorts een aandeel in het werk 
voor de jongeren en de vrouwelijke kiesverenigingen.

Het bovenstaande is slechts bedoeld als een eerste kennis
making met het rapport, dat door de commissie is ingediend. 
Maar het is voldoende om duidelijk te doen uitkomen in welke 
richting de commissie zich de oplossing van de verschillende 
problemen denkt. Het is, dunkt mij, ook voldoende om de 
animo te prikkelen van het gehele rapport kennis te nemen.

Wij hopen dat vele antirevolutionairen in het land dit ook 
zullen doen en dat zij zullen bevorderen, dat de. kiesvereni
gingen zich dienaangaande duidelijk zullen uitspreken. Een 
zeer belangrijke aangelegenheid is op de agenda geplaatst. 
Op korte termijn moet déze zaak worden afgedaan. Dat moet 
en dat kan, mits de liefdé voor de antirevolutionaire begin
selen ons allen dringt.

En daarmee zou ik dit artikel ook willen beëindigen en 
ik meen daarmee te spreken namens de gehele commissie. Zij 
heeft zich langdurig en diepgaand met de reorganisatie bezig
gehouden, niet met de bedoeling een perfecte organisatie' op 
te bouwen als doel op zich zelf, maar om door een verbeterde 
organisatie de Antirevolutionaire beginselen ook beter te 
kunnen uitdragen in het volksleven.
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Resolutie van het N.E.l.«congres te Brugge

Op 10 en 11 September j.l. Meld de Unie van Christelijke Democraten 
(N.E.I.) te Brugge haar Se jaarlijkse congres, ditmaal gewijd aan de 
sociaal-economische doctrine der christen-democratische partijen. De 
redactie meent goed te doen, de tekst van de op het congres aangenomen 
resolutie hieronder in zijn geheel weer te geven.

Het Congres der Unie van Chris
telijke Democraten, bijeen te 
Brugge op 10 en 11 September ’54;

Zich bezinnend op de sociaal- 
economische politieke vraagstuk
ken;

Kennis genomen hebbende van  
de inhoud der rapporten over „De  
grondbeginselen van een sociaal- 
economische christelijke politiek”, 
over „De economische en sociale 
problemen van Europa en van de 
landen, die zich verenigd hebben in 
de Unie”, zomede over „De sociaal- 
economische politiek in het Europa 
van morgen” .

Gehoord de uiteenzettingen van 
de afgevaardigden der verschillen
de groepen;

Meer dan ooit ervan overtuigd, 
dat slechts de christelijke doctrine 
in staat is het lot der volken te ver
beteren met inachtneming van alle 
eisen, die de menselijke persoon 
stelt;

Vaststellende, dat deze overtui
ging door ervaring wordt bevestigd 
en vaststellende met name hoezeer 
de mensen onder autoritaire stel
sels door dwangarbeid worden uit
gebuit;

Verheugt zich over de gestadige 
verrijking van deze doctrine op so- 
ciaal-economisch gebied, dank zij 
de inspanning daartoe in de ver
schillende landen, en constateert de 
ontwikkeling van de gemeenschap
pelijke leer, die er uit voortvloeit 
tengevolge van de gelijkheid van  
beginselen en fundamentele stro
mingen;

Herinnert er aan, dat deze leer 
is gebaseerd op de allesbeheersen

de waarde van de menselijke per
soon en op de sociale rechtvaardig
heid. Deze leer verlangt, dat de 
persoon wordt geëerbiedigd in de 
werkende mens, zij verlangt, dat de 
economische activiteit wordt ge
richt op de voortdurende w el- 
vaartstoename van persoon en ge
zin, rekening houdende met al hun 
menselijke, stoffelijke, zedelijke en 
geestelijke behoeften; zij verlangt 
een sociale politiek, die zich in het 
bijzonder bekommert om het' lot 
der zwaksten.

De christelijke democratie eist de 
erkenning van de productie-ge- 
meenschappen, te weten: de onder
neming, de bedrijfstak en het ge
organiseerde bedrijfsleven; zij 
streeft na de maatschappelijke sa
menwerking en de integratie van 
alle werkers binnen deze gemeen
schappen;

Zij beschouwt het als een taak 
van de Staat een actieve sociaal- 
economische politiek te Voeren. Zij 
verlangt, dat de functie en de ver
antwoordelijkheden op sociaal-eco- 
nomisch terrein verdeeld worden 
over de Staat, de bedrijfstak en de 
onderneming in overeenstemming 
met de eigen doelstellingen dezer 
gemeenschappen, terwijl niet aan 
een hogere gemeenschap mag wor
den opgedragen wat gevoeglijk 
door een lagere kan worden ver
richt;

De meer onmiddellijke doelstel
lingen der christelijke democratie 
zijn:

—  op economisch terrein —  ver
hoging van productie en producti
viteit, zomede handhaving van de

werkgelegenheid, die beantwnordt 
aan de beschikbare arbeidskrach
ten,

—  op sociaal terrein —  de billijke 
verdeling van de voortgebrachte 
rijkdommen, hetgeen inhoudt een 
steeds bredere bezitsvorming;

Voor wat betreft de sociaal-eco
nomische Europese politiek, be
nadert het congres nog eens het 
reeds lang door de Unie ingenomen 
standpunt, dat is gebaseerd op de 
feiten, gezien in het licht van de 
bovenaangehaalde beginselen en 
doeleinden;

Rekening houdende met de ruim
ten, die de modèrne economie en 
techniek vereisen, kunnen onze 
Europese Staten als geïsoleerde 
economische eenheden onmogelijk 
de voortdurende welvaartstoename 
van hun bevolking verzekeren noch 
de vo oruitgang bij houden, die de 
grote economische eenheden, die 
zich op de wereld steeds meer ont
wikkelen, kunnen verwezenlijken;

Teneinde de economische ont
wikkeling en de welvaart van de 
Europese volken te bevorderen, 
zullen zij tezamen een groot econo
misch gebied moeten vormen waar
binnen vrij verkeer mogelijk is van 
goederen, kapitalen en personen;

Aansluitend aan de oprichting en 
de functionering van de gemeen
schappelijke markt voor kolen en 
staal, zou deze economische ruimte 
het best verwezenlijkt kunnen wor- 
aen door de geleidelijke voortzet
ting van de economische integratie.

H et Congres brengt in herinne
ring, dat de Unie deze integratie 
voorstaat en derhalve wil bevorde
ren: de vrijmaking van het ruil
verkeer, het op elkaar afstemmen 
van economische, financiële en so
ciale politiek en alle andere maat
regelen, die voortgang op de aan
gegeven weg betekenen.
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Geen overwegend bezwaar

Füüm*»**

Aan dr J. Schouten, de voorzitter van het Centraal Comité, 
is naar aanleiding van zijn zeventigste verjaardag door 
het Centraal Comité, maar namens de Antirevolutionaire 
Partij, een van hem vervaardigd schilderij aangeboden. De 
schilder van dit portret is de heer L. Kruger te Baarn,

Mr A. B. Roos
jen heeft bij de 
aanbieding■■ van
het schilderij eni
ge woorden van 
waardering en 

erkentelijkheid 
gesproken. Heeft 
het Centraal Co
mité daarmee aan 
dr Schouten een 
plezier gedaan?
Wij allen kennen 
dr Schouten te 
goed om wat dat. 
aangaat helemaal 
gerust te zijn. Ze
ventig jaar wor
den is — en de 
voorzitter van het 
Centraal Comité 
maakte deze op
merking zelf — 
geen verdienste.
Het is een genade 
van God. En dr 
Schouten heeft 
daarin „formeel”  
en „materieel”  ge
lijk.

Maar de zaak 
kan ook anders 
worden gesteld.
Het Centraal Co- — 
mité heeft im- “® 
mers de gelegen
heid aangegrepen, 
niet om dr Schou
ten te huldigen 
met het feit, dat 
hij zeventig jaar 
geworden is, maar 
om zijn dank uit
te spreken voor Ü.' - . ™ZlJ
het feit, dat dr
Schouten gedurende een halve eeuw zijn krachten heeft 
verteerd in het dienen van de Antirevolutionaire beginselen.

Dat maakt het ér  natuurlijk niet beter op, al is het dan 
een andere zienswijze. Maar toch zijn wij blij, da.t het Cen
traal Comité dit heeft gedaan. Bij de aanvaarding heeft dr 
Schouten verklaard, dat hij nog nader zal overwegen waar 
dit schilderij „uiteindelijk”  een plaats zal ontvangen. En 
dus peinzen wij allen met hem mee om voor dit vraagstuk 
een oplossing te vinden waartegen geen overwegend bezwaar 
bestaat.

In dit geval is het, dunkt mij, niet eens zo moeilijk pro
bleem.

Als regel kiest iedere man zich een levensgezellin. Boze 
tongen beweren wel eens, dat dit meer schijn dan wezen is

en dat in feite het omgekeerde gebeurt. Bij dr Schouten is 
dit klaarblijkelijk het geval. Immers, de Antirevolutionaire 
Partij heeft hem in bezit genomen. Krachtens de oude spel
ling is de Antirevolutionaire Partij nog altijd een vrouwelijk 
woord. Zij —  de Antirevolutionaire Partij wel te verstaan,

is de „zij”  geweest 
in zijn leven. 
„Zij”  heeft in 
hem, wel, laten 
wij het roman- 

' tisch zeggen: „de
held harer dro
men” .

Zij heeft in dr 
Schouten een pa
ladijn, een verde
diger van haar 
recht en van haar 
eer; een echtge
noot, maar dan 
een van oude 
stempel — die de 
teugels strak in 
handen houdt. 
Daar moppert 
„zij” dan wel 
eens over maar 
zij heeft‘hem er te 
liever om.

En daarom is 
het opgeworpen 
probleem niet zo 
moeilijk!

Want „zij” doet 
haar rechten gel
den.

En zij, de Anti
revolutionaire 

Partij, kijkt dr 
Schouten, haar 
ridder zonder 
vrees en blaam, 
eens goed aan en 
fluistert hem toe: 
Wees nu maar 
niet boos, dat ik 
dit heb gedaan, 
haat dat schilderij 
nu maar thuis, zo
dat ik er nog eens 
naar kijken kan".

En thuis —• dat is immers de Dr Kuyperstraat.

Als bijzonderheid kunnen wij voorts nog meedelen, dat de 
heer L. Kruger, te Bussum, een kleinzoon is van Mr Th 
Heemskerk, die in de jaren 1910 tot 1930 een zo grote rol . 
heeft gespeeld in de Antirevolutionaire Partij. De artistieke 
aanleg van de Heer Mr Th. Heemskerk was bekend. Die ar
tistieke aanleg manifesteert zich klaarblijkelijk in de klein
zoon die aldus de eervolle opdracht ontving een schilderij van 
de Heer Dr J. Schouten te vervaardigen. Dat het een goed- 
gélijkend portret geworden is, zal niemand kunnen ont
kennen,
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DE A N T I R E V O L U T I O N A I R E  P A R T I J

hespreeht de homende ouderdomsvoorziening

De komende ouderdomsvoorziening, waarover de Sociaal Economische 
Raad advies heeft uitgebracht, stelt de Antirevolutionaire Partij voor 
een niet geringe zaak.

Het is zeker niet geoorloofd de moeilijkheden, die hier liggen, met een 
luchthartig handgebaar weg te wuiven.

De verantwoordelijkheid voor een verwerping is even groot als de ver
antwoordelijkheid voor een aanvaarding. Want in beide gevallen wordt 
een sprong in het duister gewaagd, in het duister van een toekomst, die 
voor ons verborgen, maar in Gods hand is.

Want wat is het alternatief? De snelle toeneming van het aantal be
jaarden gaat voort en dan zal de Noodwet Ouderdomsvoorziening wor
den gecontinueerd met alle, vooral ook morele bezwaren, daaraan ver
bonden.

Tot deze conclusie kwam het Tweede 
Kamerlid, de heer A. W. Biewenga Wzn, 
in het referaat over het S.E.R.-advies 
inzake de komende ouderdomsvoorzie
ning, dat op de partijconferentie van de 
Antirevolutionaire Partij te Den Haag 
aan de orde kwam.

Aan het slot van zijn beschouwingen 
stelde de heer Biewenga de vraag: Wat 
wil God van ons in het vijfde gebod? 
Moet dit gebod zo worden geïnterpre
teerd, dat het slechts geldt voor ieder 
persoonlijk in de verhouding tot onze 
vaders en moeders? Of zullen wij als 
A.R. Partij met alle kracht er naar 
streven een ouderdomsvoorziening in het 
leven te roepen, die weliswaar niet aan 
alle ouden van dagen een onbezorgde 
levensavond schenkt, maar dan toch op 
de basis van samenwerking in het so
ciaal gewenste levensminimum der be
jaarden voorziet?

In dit licht bezien meende de heer 
Biewenga, dat voorzichtigheid moet 
worden betracht met alle roepen over 
nivellering en staatsvoogdij, over ver- 
materialisering van het leven en massi
ficatie, over vermindering van verant
woordelijkheidsbesef en afstompen van 
morele kracht. Dat waarschuwend de 
hand wordt geheven is terecht.

Wanneer in de considerans van de 
wet het „Eert uw vader en moeder” 
wordt .opgenomen, dan geven wij daar
mee aan de wet ook het stempel van 
een christelijk volk, dat in gezamenlijke 
krachtsinspanning de arbeid recht doet
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en het pauperisme bestrijdt, de armen
zorg weer waarlijk armenzorg doet zijn 
en de kinderen de ouders eren doet om
dat de generatie van heden zorgt voor 
de generatie van gisteren. En dan ver-, 
bindt God daaraan een belofte!

Slechts dringt de vraag zich op bij 
dit advies, op welk niveau van overheids
ingrijpen de optimale zóne wordt over
schreden en de zgn. „gulden snede” 
wordt bereikt. De Antirevolutionaire 
Partij geve in dit opzicht een klaar en 
duidelijk geluid en verklare zich op de 
basis van het SER-advies bereid tot een 
aanvaardbare oplossing te komen.

Ook de zelfstandigen moeten in deze 
verplichte sociale verzekering worden 
opgenomen.

Het SER-advies in zijn onderdelen be
sprekend, wees de heer Biewenga erop, 
dat de Antirevolutionairen voor de 
vraag staan, of dit voor de zelfstandigen 
(voor wat de arbeiders betreft is hier 
wel een communis opinio) aanvaardbaar 
is. De referent beantwoordde deze vraag



bevestigend en wees er op, dat wijlen 
dr A. Kuyper destijds kennelijk geen 
principieel bezwaar had de zelfstandigen 
in de kring der verzekerden op te ne
men. Slechts practische overwegingen 
hebben dit verhinderd.

Volgens de heer Biewenga dwingt de 
noodtoestand onder de kleine zelfstan
digen tot hulp. Er moet iets voor hen 
worden gedaan, hoe dan ook. Hier dient 
niet alleen de wet van de economische 
zelfverantwoordelijkheid, maar vooral de 
sociale zijde van het recht mee te spre
ken. Daarbij dient dan een midden- 
standspolitiek te worden gevoerd, die be
vordert, dat voor de middenstand de 
economische bestaansvoorwaarden wor
den verruimd, zó, dat de kleine midden
standers in staat zijn hun bijdrage aan 
de verplichte sociale verzekering te be
talen.

Het S.E.R.-advies beoogt een uit
kering van ƒ 1260.— per jaar voor ge
huwde, en een van ƒ 756.— per jaar 
voor ongehuwden. De referent legde 
er de nadruk op, dat dit niet meer is 
dan „het sociaal gewenste minimum” - 
een bodempensioen dus. Niet de ver
zorging van de oude dag wordt be
doeld. Mede daarom betoogde referent, 
dat de zelfverantwoordelijkheid niet 
wordt' aangetast en meende hij, dat 
deze daardoor integendeel zou worden 
bevorderd, omdat het nu voor velen 
een spoorslag zijn zal om ook eigen 
voorzieningen te treffen.

Wat deze uitkering op 65-jarige leef
tijd betreft, stelde de heer Biewenga de 
vraag, waarom het SER-advies geen 
aandacht heeft besteed aan de mogelijk
heid het pensioen 1  of 2  jaar later te 
stellen. Dit zou de last op. de volgende 
actieve generatie met ca 25 % vermin
deren. (Het aantal pensioengerechtigden 
stijgt nl. van 14 per 100 actieve werkers 
tot 19 per 100 in 1980). Vervroegde pen- 
sionnering krachtens medisch advies zou 
dan mogelijk gemaakt moeten worden. 
De uitkering aan de weduwe gaat pas 
in op 60-jarige leeftijd, doch- een we
duwe van b.v. 55 jaar met schoolgaan
de kinderen, zal toch niet zonder meer 
in de steek mogen worden gelaten?

De heer Biewenga meende verder, dat 
premieplicht en uitkeringsrecht niet 
mogen worden gescheiden, wil men het 
karakter der sociale verzekering geen 
geweld aandoen, m.a.w. de geestelijk en 
lichamelijk onvolwaardigen dienen on
der de armenzorg te vallen in de Schrif
tuurlijke zin des woords. Deze armen
zorg is geen schande, hier is ruimte voor 
de bewogenheid des harten.

Geen staatspensioenen
Dat de kleine zelfstandigen in 't ge

heel geen premie zullen behoeven te be
talen, ontmoet bezwaren. Dit is staats
pensioen in optima forma, en een we

zensvreemd element in deze verplichte 
sociale verzekering. Dat de kleine zelf
standige niet kan betalen, is begrijpelijk. 
De overheid helpe daarom niet bekrom
pen en subsidiëre desnoods met 80 %. 
Voor de resterende 20 % zij de verze
kerde echter zélf aansprakelijk (desnoods 
via kerkelijke of burgerlijke armenzorg).

De overgangsregeling van vijf jaar 
vindt de heer Biewenga wat kort. Beter 
ware wellicht een periode van 1 0  of 15 
jaar te nemen en direct 5% % premie te 
gaan innen i.p.v. 4.2%, zoals het S.E.R. 
advies voorstelt, zodat in de eerste ja- 
ren meer dan ƒ 2 0 .0 0 0 .0 0 0 ,— per jaar 
in het schommelfonds wordt gestort.

De vrees bestaat, dat bij minder gun
stige conjunctuur de premie-inning door 
de belastingdienst (zij het via een ander 
biljet) maar al te gemakkelijk de weg 
zou doen opgaan van het staatspensioen.

Daarom verwerpt de referent de ge
dachte, dat de belastingdienst met de 
inning van de premie zal worden be
last en bepleit hij, dat deze inning 
door een zelfstandig centraal orgaan 
zal geschieden. Dat centraal orgaan 
moet echter igeen staatsorgaan zijn, 
maar moet getrokken worden in de 
sfeer van het bedrijfsleven om ook 
daardoor bet staatskarakter aan deze 
verplichte verzekering te ontnemen.

Voorts voerde: spreker het pleit voor 
het omslagstelsel als financierings
systeem en verwierp hij het kapitaal
dekkingsstelsel van aanspraken, de

De heer mr Eling Visser was van 
oordeel, dat de heer Biewenga het pro
bleem van de komende ouderdomsvoor
ziening te geïsoleerd had behandeld. De 
referent heeft geen poging gedaan zijn 
betoog in te passen in de Antirevolu
tionaire conceptie van de maatschappij. 
In de tweede plaats heeft referent te' 
weinig aandacht gegeven aan de oorza
ken van de huidige moeilijkheden waar-

z.g.n. fondsvorming, terwijl hij er ten
slotte voor pleitte, dat het pensioen 
regelmatig zal worden aangepast aan 
het welvaartsniveau — dus zal stijgen 
wanneer de lonen stijgen en zal dalen 
wanneer de lonen dalen.

Tenslotte moet worden opgemerkt, 
dat spreker een- en andermaal zeer 
ernstig waarschuwde tegen een poli
tiek van gestadige geldsontwaarding. 
Wat dat aangaat bevat het advies ge
vaarlijke elementen. Hogere prijzen, 
hogere lonen, nog hogere prijzen, nog 
hogere lonen is een ontwikkeling, die 
op de duur ongunstige gevolgen heeft. 
Dit proces zal op de een of andere 
wijze moeten worden gestopt. Wij 
schijnen nu te leven in een periode 
Van beheerste inflatie. Maar voor de 
gevaren daaraan verbonden moeten 
wij zeer op onze hoede zijn.

Het betoog van de heer Biewenga 
was van tevoren gelukkig aan de deel
nemers der conferentie toegezonden, 
zodat deze, voor de conferentie aan
ving, daarvan hadden kunnen kennis
nemen. Deze brochure, mede naar aan
leiding van de discussie enigszins ge
wijzigd, is hij het bureau van het 
Centraal Comité verkrijgbaar. Prijs 
ƒ 0,90.. Zij wordt tevens aan de kiesver
enigingen toegezonden. Voorts is zij zo 
geschreven, dat het niet strikt nodig is 
daarnaast van het S.E.R.-advies zelf 
kennis te nemen.

in velen verkeren. Deze zijn te vinden 
in de veel te hoge belastingen, die door 
de overheid worden geheven en in de 
voortdurend verminderende geldswaar
de. Voorts 'heeft de referent zich te wei
nig afgevraagd wat de repercussies zul
len zijn van de door hem bepleite op
lossing. Enorme bedragen zullen nu door 
de wet een speciale bestemming krijgen 
en daardoor vermindert de vrijheid. Het

De discussie
De discussie over het advies inzake de ouderdomsvoorziening was zeer 

levendig. Duidelijk blijkt daaruit, dat er in de Antirevolutionaire Partij 
grote belangstelling voor dit vraagstuk is. Velen namen aan de discussie 
deel en werkten zodoende mede aan het vormen van een voorlopig oor
deel. Het is goed er de nadruk op te leggen, dat het slechts een voorlopig 
oordeel is. Een partijconjerentie dient er nu eenmaal voor om de opinie 
af te tasten, niét om het standpunt der partij vast te leggen. Dit ge
schiedt tenslotte door de Kamerfractie, wanneer het wetsontwerp aan 
de orde is. De eigen staatsrechtelijke verantwoordelijkheid van de Ka
merleden mag immers niet worden aangetast. Het is goed daarop de 
nadruk te leggen.
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schijnt, dat wij langzamerhand leven in 
dezelfde situatie als de Egyptenaren 
ten tijde van Jozef: „Gij hebt ons ons 
geld ontnomen, daarna ons land en nu 
neemt ge ook onze vrijheid” . De Egyp
tenaren hadden daar wellicht redenen 
voor om dat te doen. Maar is dat nu 
voor ons land ook zo? Zeer dringend is 
echter de vraag: Wat is tegenwoordig 
onze conceptie van de maatschappij ? 
Het is goed deze vraag nu eens duide
lijk te stellen. Wij zullen daar toch een 
antwoord op moeten geven. Voorts ver
schilt spreker van mening met de refe
rent of het noodzakelijk is het parlement 
in te schakelen bij een eventuele verho
ging of verlaging van het percentage 
wanneer het welvaartsniveau is gedaald 
of gestegen. De argumentatie van spre
ker op pag. 47 is begrijpelijk maar toch 
te sober. Grote groepen van kiezers zul
len trachten invloed uit te oefenen op 
het parlement en of dit nu wel aanbe
veling verdient, waagt spreker te be
twijfelen.

Prof. dr F. de Roos kan goeddeels 
accoord gaan met het referaat. Toch wil 
hij gaarne nog enkele opmerkingen ma
ken over de kwestie van fondsvorming 
of omslagstelsel. In het betoog van de 
referent bespeurt hij toch nog enige 
speciale voorkeur voor een fondsvor
ming. De kwestie moest in het referaat 
natuurlijk summier worden behandeld. 
Spreker heeft er echter bezwaar tegen, 
dat het omslagstelsel alleen maar een 
redistributie van het inkomen zou zijn. 
Het is ook nog iets meer. De vraag is, 
welke van de beide systemen — het om
slagstelsel of het kapitaaldekkingsstel
sel, — werkt ten goede van de produc
tieve kracht? Het laatste leidt tot poten
tiële besparingen. Maar of deze bespa
ringen ook leiden tot investering is niet 
zeker. In ieder geval is er geen direct 
verband. De ondernemers gaan over tot 
investeren wanneer zij verwachten dat 
deze winsten zullen opleveren. Welnu, 
het omslagstelsel betekent toeneming 
van de consumptie - dat betekent een 
grotere vraag naar artikelen en dit be
vordert de afzetmogelijkheden en als 
gevolg daarvan de reële kapitaalvor
ming. Kort gezegd, de fondsvorming 
leidt tot deflatie, het omslagstelsel leidt 
tot inflatie. Maar- de structuur van onze 
volkshuishouding is zo, dat wij in het 
algemeen de neiging hebben te veel te 
sparen. Dat is nu eenmaal een belang
rijk gegeven in onze consumptiegewoon
ten. Daarom biedt nu het omslagstelsel 
een goede compensatiemogelijkheid voor 
deze structurele gewoonte en verdient 
dit stelsel de voorkeur. In de tweede 
plaats werkt het omslagstelsel buiten
gewoon soepel. Wanneer er — en dat 
is inderdaad mogelijk — een te grote 
inflatoire druk zou zijn dan kunnen

door middel van het schommelfonds 
overschotten worden gevormd. Het om
slagstelsel kan dus worden gehanteerd 
als een middel voor de conjunctuurpoli- 
tiek en dat kan fondsvorming niet. 
In principe moeten we daarom voor het 
omslagstelsel kiezen. In de eerste plaats 
bevordert het de kapitaalvorming en in 
de tweede plaats is het een soepel sy
steem dat gehanteerd kan worden bij de 
wisselende omstandigheden van de con
junctuur. Het is dus niet alleen een re
distributie van het inkomen, maar het 
stimuleert ook het nationale inkomen.

De heer C. J. van de Heuvel uit
Moerkapelle vraagt, of het nu maar 
steeds moet doorgaan, dat aan de on
dernemer — ook aan de boer — nieuwe 
sociale lasten worden opgelegd. Vroeger 
waren er althans op het platteland ge
zonde verhoudingen. Op leeftijd geko
men, verpachtte de vader het land aan 
zijn zoons en trok zich uit het bedrijf 
terug. Maar in de laatste jaren is dat 
allemaal anders geworden. De waarde 
van het geld is gedaald. De pachten 
zijn min of meer bevroren. Nu zijn 
er dus allerlei moeilijkheden. Spreker 
meent, dat aan deze kant van de zaak 
te weinig aandacht is gegeven. Dat er 
nu al die moeilijkheden zijn, is dat ook 
niet het gevolg van de naoorlogse poli
tiek? Dé nieuwe loonronde van 6  % be
tekent practisch opnieuw vermindering 
van koopkracht. Zo daalt de waarde van 
het geld en worden de moeilijkheden 
steeds groter. Is daarom een andere po
litiek niet meer gewenst? Wij moeten 
niet hebben de ene loonronde na de an
dere want daardoor komen de vergeten 
groepen steeds meer in de knel.

Dr P. J. Platteel meent, dat de refe
rent zich de tolk heeft gemaakt van ve
len, in hun weifeling of het advies van de 
SER moet worden aanvaard of verwor
pen. Zijn beroep op het vijfde gebod is 
juist. De natie heeft inderdaad een ver
plichting tegenover haar bejaarden. 
Maar een ander punt is: hoe denken de 
bejaarden daar zelf over? Spreker be
pleit een nieuw element in de argumen
tatie, nl. de zorg voor bejaarden. Daar
door kunnen wij ons meester maken van 
het gehele ontwerp. Dat nieuwe element 
moet er in worden gebracht. Zoals de 
Engelsen het noemen de „social taste” . 
Het is niet het belangrijkste, dat de be
jaarden recht hebben op uitkering. Daar
mede zijn zij niet geholpen. Dan worden 
ze verder toch in de steek gelaten en 
dan voelen ze zich toch nog uitgestoten 
en vereenzaamd. Daarmede zijn we er 
niet. Er moet meer worden gedaan.

De heer Joh. de Jong merkt op, dat 
de introductie van het omslagstelsel met

zich brengt, dat degenen die werken be
talen voor degenen die niet meer wer
ken en dat daardoor zij, die voor een 
eigen' voorziening gezorgd hebben, dan 
toch wel in de verdrukking komen.

De heer Dr J. P. I. van der Wilde
constateert, dat door spreker de opname 
der zelfstandigen in het systeem der 
verzekering wordt aanbevolen omdat er 
is een acute noodsituatie onder de kleine 
zelfstandigen. Is die acute noodsituatie 
tijdelijk of permanent? Is zij tijdeljjk, dan 
is een tijdelijke maatregel vereist. Is zij 
permanent — en dat was zij in het ver
leden inderdaad — dan is het vandaag 
inderdaad een eis van gezond bestuur 
om in dit opzicht iets te doen. Maar zou 
de situatie verbeteren en de acute nood 
worden opgeheven, zal dan de uitkering 
worden verminderd? .

Voorts bepleit referent de gelijke uit
kering voor allen — maar tevens aan
vaardt hij een verschil van premiebeta
ling. Daar is iets voor te zeggen. Maar 
de referent bepleit tevens, dat bepaalde 
groepen, die helemaal geen premie be
talen geheel worden uitgesloten. Dat is 
toch eigenlijk niet conséquent. Is dat 
nu alleen een gradueel of ook een prin
cipieel verschil? (De referent stelde zich 
op het standpunt, dat allen, die aan het 
productieproces op een of andere wijze 
deelnemen, in de verplichte verzekering 
behoren te worden opgenomen. De groep 
der geestelijk of lichamelijk onvolwaar- 
digen valt daar dus buiten.) Spreker 
vraagt tenslotte of het dan maar niet 
beter is het advies van de SER in zijn 
geheel te aanvaarden, vooral omdat het 
immers toch een bodemvoorziening be
treft op de basis van het sociaal gewens
te minimum.

De heer C. Smeenk verklaart zich in 
de grote lijn accoord met het standpunt 
van de referent. Men moet naar zijn 
mening de opvattingen van Talma niet 
willen canoniseren. Ook Talma heeft 
niet het laatste en beslissende woord 
gesproken. Ook in het verre verleden 
zijn er Antirevolutionairen geweest, die 
voor een meer algemene voorziening 
hebben gepleit. De heer Okma heeft 
daarover indertijd een brochure ge
schreven.

Zo zijn er ook uitlatingen van Dr Kuy- 
per en van Mr V. H. Rutgers bekend in 
dezelfde richting. Bovendien was Talma 
van mening, door zijn maatregelen niet 
alleen . de arbeiders maar ook de zelf
standigen te helpen. Bijna steeds begint 
iemand in dienst van een ander en later 
begint hij dan een eigen zaak. Hij begint 
dus met verplicht verzekerd te zijn.
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Wordt hij zelfstandig werkzaam, dan 
kan hij vrijwillig verplicht verzekerd 
zijn. Zo noemde men dat! Dan kon hij 
de verzekering voortzetten. Dat is mis
lukt. In de overgrote meerderheid der 
gevallen zette men de verzekering niet 
door. En daardoor hebben wij nu de 
moeilijkheid, dat grote groepen van zelf
standigen niet voor de oude dag hebben 
gezorgd. Men ziet dus, dat men zonder 
werkelijke verplichting niets bereikt. 
Ook in dit opzicht faalde de vrijheid.

Thans is de situatie zo, dat vele zelf
standigen een uitkering ontvangen 
krachtens de noodvoorziening ouden van 
dagen plus nog aanvullende steun van 
maatschappelijke zorg. Daarom moeten 
we wel vasthouden aan het systeem der 
verplichte verzekering, waarin de zelf
standigen moeten worden opgenomen, 
anders blijft de noodwet gehandhaafd. 
Wij moeten, wat dit betreft, er niet in
brengen het element van bejaarden

zorg. Dat is een hoofdstuk apart. Dat 
staat er naast en is nu niet aan de orde. 
En dan moeten we de zaak niet al te 
individualistisch opvatten. Dat was bij 
de Invaliditeitswet ook niet zo. Voorts 
kan een argument worden ontleend aan 
de bestrijders van de verplichte sociale 
verzekering voor de arbeiders, die, zo
als van Idsinga, hebben betoogd, dat dit 
een klassewetgeving was, omdat zij zich 
niet over het gehele volk uitstrekte.

Voorts acht spreker de inkomensgrens 
van ƒ 6000.- niet te hoog. Voor de oorlog 
was de grens voor de sociale verzekering 
ƒ 3000.-, dus is zij, gezien het gestegen 
prijs- en loonniveau zeker aan de lage 
kant. Maar dat is een kwestie van prac- 
tische overweging.

De werkelijkheid leert ons inderdaad, 
dat feitelijk niemand volledig zekerheid 
heeft omtrent de toekomst. Onlangs 
heeft spreker nog een geval ontmoet,

dat een millionnair door Maatschappelijk 
Hulpbetoon moest worden geholpen. En 
dat geval staat heus niet op zich zelf.

De administratieve bezwaren aan de 
verzekering der kleine zelfstandigen 
verbonden, moeten inderdaad niet wor
den. onderschat. Maar vooral keert 
spreker zich tegen het argument, dat 
deze verplichte verzekering de verant
woordelijkheid ondermijnt en de morele 
kracht der bevolking schaadt. Dat is 
niet juist. Het tegendeel is waar. Niets 
hebben en niets bezitten deprimeert en 
ontmoedigt. Wanneer men helemaal 
niets heeft is er geen beginnen aan. 
Maar iets hebben stimuleert. En ver
geten moet niet worden — het is slechts 
een minimumvoorziening. Meer niet. 
Van ƒ 1260.- per jaar kan geen echtpaar 
leven. Daarom hebben de levensverzeke
ringsmaatschappijen tegen deze regeling 
ook geen bezwaar.

Maar armenzorg moet er toch blijven

De deelnemers der conferentie volgen aandachtig het betoog van de heer Bieuwenga over de komende ouder
domsvoorziening.
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Prof. Mr J. Hellema kruist de wetenschappelijke degen ' 
met Prof. Dr F. de.Roos

beweren sommigen. Laat men zich daar
van toch geen overdreven voorstellingen 
maken. De kerken doen het niet en veelal 
kunnen ze het ook niet. De Rooms-Katho- 
lieke Kerk is in dit opzicht wel zeer in 
gebreke. De Nederlands Hervormde 
Kerk staat voor een wanhopige taak, 
die zij niet aan kan. De Gereformeerde 
Kerken doen wat zij kunnen, maar ook 
zij kunnen de nodige enorme bedragen 
niet opbrengen. En het eind is, dat 
de Overheid het leeuwendeel voor haar 
rekening moet nemen. Wat dit argument 
aangaat moet men niet idealiseren.

Spreker is het met de referent eens, 
dat het om verschillende redenen ge
wenst is, dat de kleine zelfstandigen met 
een inkomen van minder dan ƒ 2 0 0 0 .- 
per jaar toch premie zullen betalen. Dat 
moet zoveel mogelijk worden bevorderd; 
al is het maar een fractie van het ver
schuldigde bedrag. Spreker zou graag 
zien, dat er op de een of andere manier 
toch nog verband zou kunnen worden 
gelegd tussen de premiebetaling en de 
uitkering, al ziet hij niet hoe dat moet.

Met een speciaal uitvoeringsorgaan gaat 
hij accoord. Ook voor hem is fondsvor
ming of omslagstelsel geen principiële 
vraag. Het kapitaaldekkingsstelsel van 
aanspraken is volstrekt onmogelijk. Tot 
het onmogelijke is niemand gehouden. 
De financiering van de backservice zal 
in dat geval de staat nopen tot het bij
dragen van enorme sommen. Dat zal 
dan uit belastingopbrengst moeten ge
schieden. Het enorme kapitaal zal prac- 
tisch in handen van de staat worden ge
steld, althans zal de staat daar zeggen
schap over hebben. Daar zit een groot 
gevaar in voor het particuliere bedrijfs
leven dat kapitaal nodig hééft.

Deze generale voorziening moet wor
den aanvaard. Zij doodt niet het parti
culier initiatief. Integendeel deze wordt 
door haar gestimuleerd. Dat heeft de 
practijk van de wet van Talma geleerd. 
Voordat de wetten van Talma in wer
king waren, gebeurde er op dat terrein 
door de ondernemers niets. Maar daarna 
is het begonnen en is er heel veel tot stand 
gebracht. Maar de wetten van Talma- 
Aalberse zijn in discriet geraakt door

dat zij op fondsvorming berustten, waar
door de aanpassing van de gewijzigde 
geldswaarde zo moeilijk werd. Daarom 
ook verdient. het omslagstelsel aanbe
veling, want nu wordt die aanpassing 
veel gemakkelijker. Spreker eindigt met 
de oplossing, door de heer Biewenga 
voorgestaan, hartelijk aan te bevelen.

De heer Prof. Mr H. J. Hellema kruis
te de wetenschappelijke degen vooral 
met zijn ambtgenoot Prof. Dr F. de Roos, 
die, naar zijn oordeel, het financierings
probleem wel heel erg eenvoudig stelde 
Omslagstelsel betekent meer consumptie 
— meer vraag, meer winstmogelijkhe
den — meer reële kapitaalsvorming. 
Fondsvorming werkt deflatoir, betekent 
meer sparen. De structuur van het 
volksleven is te veel sparen. Als reactie 
daartegen moet nu het omslagstelsel 
maar worden toegepast. Is dat nu alle
maal wel zo eenvoudig als het door Prof. 
de Roos wordt gesteld? Prof. de Roos 
heeft onlangs in Antirevolutionaire 
Staatkunde een interessant artikel ge
schreven, waarin hij betoogde, dat spa
ren zowel een deugd als een ondeugd 
kan zijn en dat het van de omstandig
heden afhangt of het een deugd of een 
ondeugd is. Daar is spreker het mee 
eens. Maar dan kan men ook niet zonder 
meer -stellen, dat het omslagstelsel aan
beveling verdient want ook dat hangt 
dan van de omstandigheden af. Wanneer 
deze regeling ingaat weet immers nie
mand. Dat kan ook nog wel vijf jaren 
duren. En hoe zullen de omstandighe
den dan zijn? Sprèker acht het betoog 
wat boud opgezet. Het is er net zo mee 
als met de werkgelegenheidspolitiek. 
Wanneer deze om conjuncturele redenen 
moet worden geremd, dan wordt dat om 
structurele redenen weer niet gedaan. 
Wij zijn daar maar zo niet uit.

Het omslagstelsel stimuleert de con
sumptie, zo betoogt Prof. de Roos. Dat 
moet nog bewezen worden. Wanneer de 
premies worden betaald uit bedragen, 
die voor consumptie bestemd zijn en 
dienen voor de uitkering aan de bejaar
den die ze ook weer voor consumptieve 
doeleinden aanwenden, dan verandert er 
precies niets en dan doet het er ook 
niets toe of men het omslagstelsel kiest 
of de fondsvorming. Het zal wel zo zijn, 
dat voorzover het de hogere inkomens 
betreft, ook wel iets aan de besparingen 
zal worden onttrokken. Maar om welke 
bedragen gaat dat? Heeft dat nu wel 
zoveel te betekenen?

Men moet deze redenering niet te 
simplistisch opzetten Ook niet wat de 
kapitaalsvorming betreft. Beleggings- 
moeilijkheden? Inderdaad! Maar wat 
doet men 'in de Verenigde Staten en in 
Engeland? De levensverzekeringsmaat
schappijen beleggen daar vrij uit in 
aandelen — . dus in de risicodragende
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sfeer. En dat moet dan natuurlijk ook. 
Laten wij niet vergeten dat het aantal 
bejaarden in een sterk tempo stijgt. Zul
len wij dat straks alles kunnen finan
cieren ? Laat Prof. de Roos nog eens in 
Antirevolutionaire Staatkunde hierover 
een duidelijk artikel schrijven, want zo 
eenvoudig ligt het zeker niet.

Ook dr W. P. Berghuis acht het een 
goed referaat van de heer Biewenga. 
Deze is een verstandig en tevens een 
voorzichtig man. Maar daardoor wekt 
hij ook de schijn, dat hij als de poes om 
de hete pap wandelt. In hoeverre is nu 
de generale volksverzekering voor ons 
principieel aanvaardbaar? Daarover 
heeft de referent zich niet uitgesproken, 
maar daarover zal hij zich toch wel dui
delijk moeten uitspreken. Spreker heeft 
bezwaér tegen de uitdrukking, dat het 
„sociale recht” moet praevaleren boven 
de „zelfverantwoordelijkheid.” Dat naar 
een zekere mate van evenwicht wordt 
gestreefd acht hij echter juist. Ook is 
het spreker nog niet duidelijk of het ad
vies van de S.E.R. een verplichte sociale 
verzekering is of staatspensioen. Naar 
zijn oordeel blijft er in dit advies van 
de verplichte sociale verzekering nu niet 
zo heel veel over. En, zo vraagt hij, 
moeten wij nu inderdaad zo hevig vast
houden aan de verzekeringsgedachte. 
Dat was vroeger een uitermate belang
rijk probleem. Spreker meent, dat wij ons 
van dit probleem maar los moeten ma
ken en dat het veel beter is, dat de Over
heid zoekt naar adaequate maatrege
len, die door de omstandigheden worden 
vereist — ook zo — dat de zelfverant
woordelijkheid kan worden gehandhaafd. 
Welke die maatregelen moeten zijn, kon 
spreker echter niet noemen.

De heer G. van Galen heeft begrepen 
dat de referent zeer bewogen is met het 
lot der kleine zelfstandigen die zich 
zelf niet kunnen redden en geholpen 
moeten worden. Maar hoe dan met die 
zelfstandigen, die wel zichzelf redden, 
maar die door grote soberheid en zuinig
heid iedere ƒ 1 0 0 .— die zij sparen aan
wenden in hun eigen bedrijf ? Zij worden 
nu ook gedwongen die premie te beta
len, hoewel dat geld in hun zaak of be
drijf hard nodig is. Om die reden heeft 
immers het hoofdbestuur van de
C.B.T.B, het niet aangedurfd om de 
boeren in het bedrijfspensioenfonds ver

plicht te verzekeren. Voorts heeft spre
ker nog een principiële vraag. Mr J. A. 
de Wilde heeft in „Nederlandse Ge
dachten” eens een artikel geschreven 
waarin hij betoogde, dat oorlog, na-oor- 
logse tijd en crisis, altijd bondgenoten 
zijn van het socialisme. De ontwikkeling 
van deze tijd, zo zegt men van alle kan
ten, is socialistisch. Is dat nu wel zo? 
Moeten we dat als juist aanvaarden? 
Hoe is de ontwikkeling van de tijd zelf?
Moeten wij daar niet wat meer op letten ? 
Wij slaan die ontwikkeling met bezorgd
heid en vrees gade. De socialisten doen 
dat met blijdschap en vreugde. Maar die 
Ontwikkeling stoort zich niet aan onze 
vrees en beduchtheid, noch aan de socia
listische blijdschap. Zit in die ontwikke
ling niet een onafwendbaar, een onont
koombaar element en moeten wij die 
ontwikkeling ook niet zien als van God 
gegeven? Staan wij tegenover die ont
wikkeling niet wat al te afwijzend? Wij 
moeten met wat meer blijmoedigheid en 
met wat minder vreesachtigheid deze ont
wikkeling leren aanvaarden. In het ar
tikel, dat de heer Aantjes in Antirevo
lutionaire Staatkunde schreef, heeft spre
ker dit element in ieder geval zeer ge
mist.

De heer.W. H. Neefjes is het in grote 
lijnen wel geheel met het betoog van de 
referent eens. Maar nu is het zaak dit 
ook aan de mensen te verkopen. Hoe 
moet dat nu wanneer men het geval 
neemt dat een middenstander en werk
nemer beiden een inkomen hebben van 
ƒ 5000. De eerste moet de premie van 
ƒ 275.— geheel zelf betalen en voor 
de werknemer bij hem in dienst is 
nog eens ƒ 275.— voor looncompen- 
satie. De laatste daarentegen houdt zijn 
ƒ 5000.— schoon. Daar zit toch wel 
iets scheef! Moet de middenstandspo- 
litiek daarin uitkomst brengen? Dan 
zal dat toch pas zijn op de lange 
duur. Zit daar geen element in van so
ciale discriminatie? Is dat ook niet so
ciaal onrecht? Spreker komt daar niet 
uit.

De heer mr W. Aantjes wil zich niet 
verdiepen in allerlei onderdelen. Het 
gaat hem om de hoofdzaak. In welke 
richting komen wij ? Waar gaan wij 
heen? Op dit punt is hij door de refe
rent teleurgesteld. Wanneer wij begin
selen hebben dan- moeten wij die toetsen

aan de feitelijke situatie. Maar de refe
rent zegt: wij leven nu eenmaal in een 
andere tijd. Maar wij zijn toch ook de 
Christelijk Historische partij. De histo
rie heeft ons toch wel iets te zeggen. De 
jongeren worden opgewekt de historie 
te bestuderen. Er is toch een lijn, die 
loopt van Groen over Kuyper, over 
Colijn en Schouten. Daar zijn toch nor
men geweest. Die normen zijn toch niet 
veranderd. Wel de situatie waarin wij 
leven. Wat Talma gezegd heeft, heeft 
toch ook nog waarde voor ons. De so
cialisten beweren nu wel dat Talma 
precies gezegd heeft wat er in het
S.E.R. advies staat. Maar is dat nu ook 
waar? Dit bevredigt niet. In zijn artikel 
in A.R. Staatkunde heeft spreker zich 
doelbewust beperkt tot wat Kuyper, 
Sikkel, Rutgers, Talma en Schouten heb
ben beweerd. Hij heeft zich juist niet 
beroepen op de grote tegenstanders, 
maar op de voorstanders van de ver
plichte sociale verzekering, die zich ech
ter keerden tegen het staatspensioen. Dr 
Schouten heeft in 1929 geciteerd wat Dr 
Kuyper in 1904 heeft betoogd. Dat 
mocht hij dus klaarblijkelijk niet doen, 
want daar zat de eerste wereldoorlog 
tussen. Spreker heeft alle begrip voor 
het jaar 1954. Maar geldt dan niet meer, 
dat er van noodtoestand sprake moet 
zijn, zal de overheid gerechtigd zijn in 
te grijpen? (Hetgeen overigens de refe
rent heeft betoogd - red.) Dat verandert 
toch niet. Geldt dan niet meer, dat de 
bestaande maatschappelijke verbanden 
zoveel mogelijk moeten worden ingescha
keld? Spreker betreurt het, dat de re
ferent niet meer aandacht heeft gege
ven aan de kwestie van de rechtsgrond. 
De referent is geëindigd met een beroep 
op het vijfde gebod. Maar die sprong is 
toch wel een beetje groot om dat staats
rechtelijk te rechtvaardigen.

Als het nu niet anders kan! Maar 
daar moeten we toch erg voorzichtig 
mee zijn. En hoe het dan anders moet ?
Enkele jaren geleden heeft Churchill 
eens heel heftig Attlee aangevallen. 
Attlee vroeg toen verontwaardigd: „hoe 
moet dat dan” . Waarop Churchill kei
hard reageerde met: U bent aan de re
gering, niet ik! De socialisten hebben 
verklaard, dat de Noodvoorziening ouden 
van dagen een tijdelijk karakter zou 
dragen. Kunnen wij ons daar nu niet

Z U I D H O L L A N D S E  B A N K
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Prof. Dr F. de Roos geeft een korte maar duidelijke uiteenzetting 
over de voordelen van het omslagstelsel

van losmaken? Wij hebben ons toen 
klaarblijkelijk min of meer in de luren 
laten leggen. Als het dan klaarblijkelijk 
niet anders .kan, dan zijn wij veranderd. 
Maar dan moeten wij gaan werken om 
de maatschappij te veranderen, zo, dat 
wel de aanpassing mogelijk is. De zaken 
groeien immers niet vanzelf. Bij de 
boeren ook niet. Ook door hen moet 
worden geploegd en gezaaid. De mens 
speelt in die ontwikkeling ook een rol. 
En als het dan niet anders kan, laten 
we het kind dan bij de naam noemen. 
Want het is wezenlijk staatspensioen 
met de uiterlijke schijn van verzekering.

De heer Dr J. W. Noteboom heeft be
zwaar tegen het citaat, ontleend aan 
Prof. Dr van der Kooy, dat een dun vlies 
de vrije maatschappij scheidt van een 
collectivistische. Die voorstelling van 
zaken is niet juist. De vrije zuivere 
maatschappij bestaat niet evenmin als 
de collectivistische, zelfs niet in 
Rusland. Daar tussen in zijn tal van ver
schijningsvormen, waarin het éne of 
het andere element meer op de voor
grond treedt. Daarom moeten we wel 
telkens beoordelen, of het zwaartepunt

teveel naar de ene of naar de andere 
richting wordt verschoven. De stap die 
in Kuyper’s dagen werd gedaan was 
veel .en veel belangrijker in de richting

De heer Biewenga kon tot zijn ver
rassing constateren, dat in Antirevolu
tionaire kring in het algemeen geen

van het collectivisme dan die wij van
daag doen. Dat moeten wij ons goed 
realiseren. Toen is de principiële beslis
sing gevallen. Wat wij nu doen is bij
schaven. En de rechtsgrond? Ook die is 
dezelfde als van voorheen. Er was een 
ondragelijke toestand. Die is er nu ook. 
Er is een groep nijvere arbeidzame 
mensen, waarop overigens niets aan te 
merken valt en die is afhankelijk van 
de weldadigheid. Dat is onjuist. Dat is 
niet rechtvaardig. Dat we nu zoveel 
mogelijk vasthouden aan de verzeke
ringsgedachte is uitstekend. Spreker is 
daar hartelijk voor. Maar er moet hulp 
geboden worden. Dat is een noodzake
lijkheid, die voortspruit uit de sociale 
rechtvaardigheid. Het mag niet het ka
rakter dragen van verkapte armenzorg. 
Dat is uitstekend. Maar zelfs al zou het 
staatspensioen zijn, laten we ons dat 
nu eens even voorstellen, dan nog zou 
het een stelsel zijn met een sociale strek
king: Want armenzorg is altijd op het 
individu afgestemd, armenzorg draagt 
ook steeds een geestelijk en' zedelijk ka
rakter.

Maar de toestand in de armenzorg is 
critiek. Ook de kerkelijke armenzorg in 
de Gereformeerde Kerken verkeert in 
een crisistoestand, ook wat de huiszit
tende armen betreft. Steeds weer wor
den zij naar de Overheid verwezen. Spre
ker is het daarmee niet eens. Armen
zorg blijft een taak van de kerk. Maar 
aan de andere kant nopen de omstandig
heden tot maatregelen om de kerken van 
een te zware zorg te ontlasten. Het gaat 
eenvoudig zo niet langer. Ook bij de 
Overheid is de zaak niet in orde. Van 
de bedoeling van Heemskerk in de ar
menwet, de zgn. opheffende armenzorg, 
komt niets terecht. Niet alleen de so
ciale rechtvaardigheid noopt tot aan
vaarding, maar ook de armenzorg.

overwegende bezwaren bestaan tegen 
verplichte verzekering van kleine zelf
standigen.

De B eer Biewenga beantwoordt 
de spreUers

Als men mij, los van alles zou vragen een pleidooi te houden voor een 
algemene volksverzekering, dan zou ik daartoe niet bereid zijn. Wel acht 
ik een rechtsgrond aanwezig voor een verplichte oudedagsvoorziening 
voor loontrekkenden en bepaalde groepen van zelfstandigen. Maar wan
neer men met aanvaarding hiervan zich zet tot de uitwerking, komt men 
onherroepelijk bij de volksverzekering terecht. Men kan dit alleen op 
practische gronden aanvaarden en dit houdt zeker niet in een van harte 
bepleiten van een volksverzekering. Dit was zo ongeveer de kern van de 
beantwoording der discussie door de heer A. W. Biewenga Wzn.
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De bezwaren, die men hoort, zijn veel 
geringer dan die, welke een halve eeuw 
geleden werden ingebracht tegen de ver
plichte sociale verzekering van loon- 
trekkenden.

Tegenover o.a. door de heren Platteel 
(Den Haag) en Berghuis (Kampen) ge
constateerde aarzeling met betrekking 
tot de aanvaarding van het S.E.R.-rap- 
port, stelde de heer Biewenga de duide
lijke uitspraak, dat er z.i. geen enkele 
aarzeling behoeft te bestaan met be
trekking tot de vraag, of de overheid 
de verplichting tot ouderdomsverzeke- 
ring mag opleggen' aan zelfstandigen. 
Al is het misschien nodig, voor de 
rechtsgrond nog een bepaalde formule
ring te zoeken, die rechtsgrond wordt 
algemeen gevoeld. Het is niet zo, dat 
de verplichting aanvaard wordt, omdat 
de feitelijke omstandigheden nu eenmaal 
zo liggen en er voldongen feiten zijn en 
men de weg terug niet aandurft. Ook al 
was er geen sprake van een achtjarige 
ervaring met de Noodwet Ouderdoms
voorziening, dan nog zou de A.R. partij 
de verplichte ouderdomsverzekering 
voor zelfstandigen moeten verdedigen.

Te grote vrees

In aansluiting op wat de heer van Ga
len (Zwijndrecht) had gezegd, betoogde 
de heer Biewenga, dat dikwijls te veel 
naar voren komt een al te grote vrees
achtigheid tegenover de huidige tijd, een 
al te gemakkelijke vrees voor de invloed 
van het socialisme. Men moet het niet zó 
voorstellen, alsof alles in deze tijd van 
het socialisme afkomstig is. God heeft 
ons in de huidige maatschappij ge
plaatst. Daarin moeten de A.R. begin
selen tot gelding worden gebracht. Wij 
moeten ons niet laten voortdrijven door 
de zweep van het socialisme. De Anti
revolutionairen hebben altijd getoond te 
willen strijden voor het recht, ook in het 
maatschappelijk leven. Bij de sociale 
verzekering hebben wij vooraan gestaan 
in de strijd, toen de socialisten er nog 
niet van wilden weten of er nog niet aan 
toegekomen waren.

Men moet het S.E.R.-rapport dan ook 
niet zien als overwegend door socialis
ten geïnspireerd, al is het wel een com
promis. Hiermee keerde de heer Biewen
ga zich tegen mr Aantjes, die in een 
publicatie in A.R. Staatkunde de vraag, 
of het S.E.R.-rapport wel principieel 
aanvaardbaar is, nu niet bepaald vol
mondig bevestigend beantwoord heeft, 
een mening, waarvan hij ook ter confe
rentie een en andermaal deed blijken. De 
heer Biewenga betoogde daartegenover, 
dat de aanvaarding van het rapport niet 
ingaat tegen de A.R. richtlijnen, zoals die 
de laatste tientallen jaren op het gebied 
van de sociale verzekering zijn gevolgd.

Beperking onuitvoerbaar

Wat de rechtsgrond voor de ver
plichte verzekering, ook voor kleine 
zelfstandigen betreft, las de heer Bie
wenga enige passages voor uit een con- 
cepi-nota van een commissie uit het 
College van Advies, waarin de verzeke- 
ringsplicht voor allen, die in eenzelfde 
economische positie verkeren of kunnen 
komen, aanvaardbaar wordt geacht, te
meer waar economische omstandigheden 
en concurrentie met onmacht kunnen 
slaan om zelf voor een oudedagsvoor
ziening te zorgen.

Uitvoerig toonde de heer Biewenga 
aan, dat een beperking van de verzeke- 
ringsplicht tot alleen de kleine zelfstan
digen practisch onuitvoerbaar is. Men 
krijgt onoverkomenlijke moeilijkheden bij 
de afgrenzing. Soortgelijke moeilijkhe
den zijn er met betrekking tot de vrij
stellingen. De S.E.R. heeft de zaak zo 
eenvoudig mogelijk willen houden en 
daarom afgezien van het verlenen van 
vrijstellingen: tijdens een overgangspe
riode zullen de reeds bestaande oude
dagsvoorzieningen moeten worden aan
gepast aan de nieuwe situatie. In dit 
verband wilde de heer Biewenga ook 
niets weten van de suggestie van dr 
Schouten, later gesteund door de heer 
Haspels (Bussum), het overheidsperso
neel buiten de bodem-pensioenverzeke- 
ring te houden: er moeten zo weinig 
mogelijk uitzonderingsposities worden 
geschapen.

Uitdrukkelijk wees de heer Biewenga 
de gedachte van mr Aantjes van de 
hand, als zou een door de overheid op
gelegde verzekeringsplicht betekenen, 
dat er in feite, sprake zou zijn van een 
staatspensioen. Hij pleitte voor een af
zonderlijk orgaan, waarvan het bestuur 
voor het grootste deel aangewezen zou 
moeten worden door organisaties uit het 
maatschappelijk leven. Er is geen sprake 
van staatsuitkering: het verband tussen 
premiebetaling en uitkering is vastge
houden. De uitvoering moet niet in han
den van overheidspersonen komen.

Minimum

Niet vergeten moet worden, dat het 
gaat om minimum-uitkeringen. Met de 
heer Smeerik (Arnhem) was de heer 
Biewenga het eens, dat ernaast nog an
dere voorzieningen moeten worden ge
troffen. De zelfstandigen moeten dit zelf 
doen, de loontrekkenden kunnen het 
doen via de bedrijfspensioenfondsen.

De beide hoogleraren aan de Vrije Uni- 
versiteit, prof. De Roos en prof. Hellema, 
hadden de degen gekruist over de vraag: 
kapitaaldekkingsstelsel of omslagstel
sel. De heer Biewenga bleek een voor

stander te zijn van een gematigd om
slagstelsel met een groter schommel- 
fonds dan de S.E.R. voorstaat, ten einde 
de aanwas van bejaarden gemakkelijker 
te kunnen opvangen. Prof. De Roos wil
de het schommelfonds gebruiken voor 
conjunctuurpolitiek, terwijl prof. Helle
ma er niet van overtuigd was, dat dit 
werkelijk zou kunnen. De heer Biewenga 
zag als groot voordeel van het omslag
stelsel o.a. dat in de toekomst hierdoor 
het probleem van de zgn. vergeten groe
pen gemakkelijker is op te lossen.

Mr Eling Visser (Arnhem) had 
vrees uitgesproken, dat wanneer de 
volksvertegenwoordiging wordt inge
schakeld bij de beoordeling van de vraag 
of en in hoeverre het pensioen moet 
worden verhoogd of verlaagd, dit in de 
verkiezingsstrijd wel eens tot narigheid 
aanleiding kan geven. In dit verband 
bepleitte de heer Biewenga telkens een 
beslissing van de wetgever, .gebaseerd op 
zekere normen, die in de wet moeten 
worden vastgelegd. De heer van den 
Heuvel kreeg te horen, dat het sparen 
door landbouwers via investeringen in 
eigen bedrijf veel moeilijker is geworden 
door gebrek aan grond, afromen door de 
overheid en minder sober leven.

Interessante noot
De heer Platteel (Den Haag) had een 

interessante noot in het debat gebracht. 
Hij wilde aan de wet het „socialistisch 
karakter” ontnemen, door er ook een 
ander element in te brengen, nl. de niet- 
materiële zorg voor de bejaarden. Men 
mag, zo zeide hij, de mens niet vergeten. 
Men is er niet mee af, wanneer een uit
kering in geld wordt gegarandeerd. De 
heer Biewenga erkende, dat hier een 
vraagstuk ligt, maar oordeelde, dat nu 
juist dat behoort tot de specifieke taak 
van de diaconieën. De heer de Jong 
(Rotterdam) werd er op gewezen, dat 
deze verplichte verzekering moet prik
kelen, er naast nóg iets te doen: er wordt 
immers niet meer dan een minimale uit
kering gegarandeerd.

Mr J. P. van der Wilde (Den Haag) 
ging er met de heer Biewenga van uit, 
dat het bij de kleine zelfstandigen gaat 
om een blijvende nood, die er in het ver
leden ook al was. Daarin zag hij een 
voldoende rechtsgrond voor de verplichte 
verzekering. Anders dan de heer Bie
wenga zag hij geen principieel, maar 
slechts een gradueel verschil tussen het 
gedeeltelijk laten betalen van premie 
door niet-draagkrachtigen, die in het 
arbeidsproces zijn ingeschakeld en het 
geen premie laten betalen door niet in 
het arbeidsproces ingeschakelden.

De heer Biewenga wilde beslist hand
having van een verband tussen premie
betaling en uitkering: anders komen er
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elementen van staatspensioen in. In dit 
opzicht was hij het eens met dr Schouten.

Geen schijnmanoeuvre
Uitvoerig maakte de heer Biewenga 

er bezwaar tegen, wanneer gezegd wordt, 
dat er sprake is van een schijnmanoeu
vre en dat het in wezen tóch om staats
pensioen gaat: het S.E.R.-rapport wil 
heel wat anders dan de Bond voor 
Staatspensionnering ooit heeft verlangd. 
Maar wel moeten alle pogingen gedaan 
worden om te voorkomen, dat in de toe
komst de lijn in de richting van staats
pensionnering zou kunnen worden om
gebogen.

De heer Neefjes (Den Haag) was van 
oordeel geweest, dat het gevaar van so- 

. ciale discriminatie voor zelfstandigen 
niet denkbeeldig is, nu de loontrekken- 
den compensatie kunnen krijgen. Daar
tegenover stelde de heer Biewenga, dat 
bij de prijspolitiek steeds de lonen en 
kosten van sociale voorzieningen zijn 
verdisconteerd. Overigens had hij er oog

voor, dat kleine middenstanders het 
straks met de premiebetaling moeilijk 
kunnen krijgen.

Met dr Schouten was de heer Bie
wenga van oordeel, dat de premie-inning 
niet via het belastingbiljet mag geschie
den én dat de betaling over een vol
doende aantal maanden, moet worden 
mogelijk gemaakt.

De heer Schouten had enig bezwaar 
ingebracht tegen de door de heer Bie
wenga geponeerde stelling, dat het vijf
de gebod ook iets te zeggen heeft met 
betrekking tot de collectieve plicht te 
zorgen voor de bejaarde ouders. Erken
nende, dat er geen direct verband be
staat, meende de heer Biewenga toch 
zijn stelling te moeten handhaven: uit 
dit gebod valt wel iets af te leiden voor 
de zorg voor onze ouders.

Ontwikkeling
Aan het slot van de vergadering wees 

de voorzitter, dr Schouten, er op, dat

men zich steeds heeft te realiseren, dat 
de omstandigheden thans geheel anders 
zijn dan een kwart eeuw geleden. Het 
gehele,leven maakt een ontwikkeling 
door en al is die niet in alle opzichten 
aanbevelenswaardig, toch zitten er ook 
wél aanbevelenswaardige elementen in. 
Er is een wijziging gekomen in het wel
vaartspeil en in het culturele en sociaal- 
economische levenspeil. De kunst van 
citeren uit het verleden is moeilijk: men 
moet zich dan verplaatsen in de om
standigheden van die tijd. Hieraan heeft 
mr Aantjes in zijn artikel in A.R. Staat
kunde niet voldoende aandacht geschon
ken. Daarin zag dr Schouten de sleutel 
tot de verklaring van diens objecties.

De minister, die nu met een wetsont
werp voor de oudedagsvoorziening moet 
komen, staat voor honderdtallen moei
lijkheden, waarvan tientallen zeer grote. 
Aan de Kamerfracties komt straks de 
taak toe, de uitwerking te bekijken en 
na te gaan of er iets voor verbetering 
in aanmerking komt. Er zal op gelet 
moeten worden, dat de regeling een zo
danig karakter draagt, dat de sterkst 
mogelijke waarborgen verkregen zijn 
tegen een omslag in de verkeerde rich
ting: van een staatspensioen.

Uit het reorganisatierapport
Met de grootste klem wil de com

missie in dit verband opkomen voor 
openbaarheid: de publieke zaak pu
bliek! Er is geen enkele reden om met 
de jaarverslagen geheimzinnig te doen 
of de financiën alleen maar vertrouwe
lijk te behandelen. Iedere grote orga
nisatie publiceert immers deze zaken 
en geeft veelal via persconferenties 
zelfs een zo uitgebreid mogelijke pu
blicatie aan.

Openbaarheid kan alleen maar wer
ken ten goede van de partij. Zij be
vordert de belangstelling en het mede
leven. De commissie stelt dan ook voor 
de Deputatenvergadering en de ver
gaderingen van het Centralen Convent 
openbaar te doen zijn. Het Nederlandse 
volk moet weten dat er een Antirevo
lutionaire Partij is en wat zij doet. Het 
feit, dat het Centraal Comité zelf de 
agenda vaststelt en dat in het uiterste 
geval de vergadering tot sluiting der 
deuren kan besluiten, biedt naar het 
oordeel der commissie voldoende waar
borg tegen excessen.

Ook de heer G. van Galen, de voor
zitter van de kiesvereniging te Zwijn- 
drecht mengde zich in het debat der 
deskundigen. De opmerkingen, die hij 
maakte, verdienen de aandacht en ern
stige overweging.
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De Mandementsstorm is geluwd. De P.v.d.A., die zich heeft 
opgeworpen als de hoeder der democratie bij uitstek — de 
v.v.d. sloot zich daar ijlings bij aan — heeft geen daden doen 
volgen op haar dreigementen. De huidige politieke samen
werking is niet verbroken en het Ministerie Drees zet zijn 
arbeid ongestoord voort. En dat is maar het beste. Geen breuk 
dus, maar het zou beslist te ver gaan om te veronderstellen, 
dat er geen spaanders zijn afgeslagen van het vierpartijen 
schild, waarachter dit Kabinet optrekt. Die spaanders vlogen 
tijdens de Algemene Politieke Beschouwingen overal in het 
rond, maar het schild heeft het gehouden.
Voor een deel is dat ongetwijfeld een gevolg van de houding 
der socialisten. Zij waren het toch, die het Mandement der 
Bisschoppen midden in de politieke strijd plaatsten en die de 
fiolen van hun toorn daarover op de K.V.P. deden neerkomen. 
Als liefde verandert in haat kunnen er vreemde dingen ge
beuren, maar gelukkig hebben de twee oude bondgenoten ten
slotte het nuchter verstand maar laten spreken.
Ongetwijfeld was de K.V.P.-woordvoerder, Prof. Romme, even
wichtiger in dit debat dan de socialistische fractievoorzitter 
Burger. Deze kan men niet verwijten, dat hij niet ridderlijk 
ten strijde trekt. Hij vecht met open vizier, maar hij vergeet 
wel eens dat vizier op het crltieke moment te sluiten, zodat 
hij meer moet incasseren dan voor een fractievoorzitter goed is. 
Alle felle aanvallen ten spijt, niets wees op een einde van het 
Kabinet Drees. Het was voor de socialisten dan ook wel uiter
mate moeilijk om op dit moment een crisis te forceren. Zij 
mogen nog zo twijfelen aan het democratisch karakter van de 
k.v.p., bij hun overwegingen zijn zij stellig niet vergeten, dat 
het Mandement nimmer ingetrokken zal worden. Dat blijft 
bestaan. En hoewel er in de politiek veel kan gebeuren, zou het 
toch een tour de fo.rce voor de socialisten zijn om over enige 
tijd de samenwerking met de k.v.p. weer aan te gaan. De 
breuk, ontstaan door het Mandement, zou dan geheeld moeten 
worden zonder over dat blijvende schrijven van het Episcopaat 
te spreken.
Na de felle socialistische aanvallen en de demonstratieve con
gressen was het waarlijk interessant om te vernemen, om welke 
redenen de socialisten hun dreigementen niet waar maakten. 
Hoort op welke wijze de heer Burger de samenwerking trouw 
bleef: „Thans heeft de heer Romme zich uitdrukkelijk aan
gediend als te zijn niet de interpretator van het mandement. 
Al moge ik dan van tijd tot tijd daaromtrent weleens een 
andere indruk hebben gekregen, het verheugt mij, dat de heer 
Romme deze nadrukkelijke uitspraak deed. Immers, zo die 
opmerking enige inhoud heeft, kan die slechts betekenen, dat 
de heer Romme hier gestreden heeft voor zijn opvatting als 
politicus van de meest wenselijke wijze van politieke partij
vorming en is hij het op dat punt met de P.v.d.A. niet eens. 
Echter, z o ' de heer Romme inderdaad niet als interpretator 
van het mandement heeft gefungeerd, dan heeft hij de katho
liciteit mijner partijgenoten, die op dit punt van mening met 
de heer Romme verschillen en daaruit practische consequenties 
trekken, onaangetast gelaten. En dat is in de Nederlandse 
verhoudingen van vandaag altijd nog de moeite van het con
stateren waard” .

Prof. Romme constateerde slechts, dat de socialisten geen 
woord meer over de samenwerking hebben laten horen. Dat 
vond hij wijs en hij hoopte dat deze wijsheid „planmatig” zou 
zijn.
Het was Prof. Oud, die letterlijk met applaus door de socialis
tische rijen werd begroet. Liberalen en socialisten vonden el
kaar in wezen, al moest de heer Burger, gezien de „zuilenop- 
bouw” der P.v.d.A. dan ook taetischer manoeuvreren. Prof. 
Oud nu ontpopte zich als de man van het Protestantse geluid 
en hij ging daarbij zover, dat hij de heren Schouten en Tilanus 
verweet niet als protestanten te hebben gespróken. Een stel
ling, die beneden de waardigheid van liberale fractievoorzitter 
moest zijn, want beide protestants-christelijke woordvoerders 
hebben uit hun reformatorische hart gesproken. En vooral de 
heer Schouten heeft. dat in eerste termijn gedaan. Op een 
wijze, die de socialisten nimmer kunnen verbeteren. We horen 
de woordvoerder van de P.v.d.A. al openlijk in de Tweede Ka
mer verklaren, dat zijn partij het Rooms-Katholicisme en zijn
opvatting over het leergezag verwerpt......  De heer Ruygers
zou zich in de P.v.d.A. niet meer thuis kunnen voelen en daar
om is het verwijt aan de heer Schouten dat hij de K.V.P. door 
dik en dun heeft gesteund (want daar komt het op neer) niet 
oprecht.' ■

Twee ijzers

Wij gaan dit uitvoerige debat niet meer weergeven — de prot. 
chr. pers heeft er kolommen aan gewijd — maar wie de „Han
delingen” leest, zal moeten toegeven, dat dr Schouten niets 
anders dan het constructieve Reformatorische geluid heeft 
laten horen. Dat blijkt ook uit zijn repliek, -die elders in dit 
nummer geheel wordt weergegeven.
Het lijkt overbodig, maar het is nuttig om dit uitdrukkelijk 
te stellen, want de aanvallen der socialisten richten zich de 
laatste weken meer op de prot. chr. partijen, die met het 
mandement niets te maken hebben, dan op de K.V.P; Geheel 
onbegrijpelijk is dat niet. De A.R.P. is veel moeilijker te 
bestrijden dan de K.V.P. Wie de naoorlogse debatten in de 
Kamer over de christelijke partijvorming heeft meegemaakt 
weet, dat men de K.V.P. en de A.R.P. op dit punt niet over één 
kam mag 'scheren. Prof. Romme bestrijdt de P.v.d.A. stelsel
matig. Maar hij doet dat, met mandementen in de zak, ter- 
wille van de katholieke partijpolitieke eenheid. De zielszorg 
is, op gezag der Bisschoppen, primair. De heer Schouten echter 
bestrijdt de P.v.d.A. niet alleen omdat zij een scheiding maakt 
tussen Christendom en staatkunde, maar ook omdat zij socia
listisch is- Hij maakt op zijn beurt een scheiding tussen Chris
tendom en socialisme. Zo heeft hij steeds twee ijzers in het 
vuur en daardoor is hij een meer geharnast tegenstander tegen 
de P.v.d.A. dan de heer Romme, die nog nimmer blijk heeft 
gegeven ook dit tweede ijzer te willen gebruiken. En daaruit 
is de motivering van de heer Burger, waarom hij accoord 
ging met de voortzetting van de huidige politieke samenwer
king, te verklaren. Romme kan niet zeggen, dat een goed
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Katholiek geen socialist mag zijn. De heer Schouten zegt niet, 
dat een socialist geen igoed Christen kan zijn, maar hij zegt 
wel, dat die Christen dan dwaalt in zijn politieke opvattingen. 
En, zó gezien is het ook onjuist om te beweren, dat de Prot. 
Chr. partijen met behulp van de Roomse bisschoppen de strijd 
tegen de doorbraak voeren. Zij bezigen andere argumenten- 
En betere!
Wie zal ontkennen dat er in de practische politiek wel eens 
met de K.V.P. samengewerkt moet worden? Zijn we dan ver
geten, dat het vooral na 1879 de strijd van Kuyper is geweest 
om een rechtse meerderheid in de volksvertegenwoordiging te 
hebben ? Zo’n meerderheid behoeft niet te leiden tot een rechtse 
coalitie. Het huidig tijdsgewricht levert daarvoor het bewijs. 
Maar als het gaat om een christelijke landbouwschool in de 
Noord-Oostpolder bewijst die meerderheid haar nut. Dat wil 
niet zeggen, dat wij onze strijd voeren met behulp van de 
bisschoppen. De K.V.P. zal daar zelf het minst van overtuigd 
zijn. Zij heeft de striemende A.R.-oppositie tegen „de geest van 
deze eeuw” na de oorlog aan de lijve gevoeld.
Op de onlangs gehouden landelijke Arjosconferentie gebruikte 
een der referaten het volgende beeld: Als men op het station 
in Utrecht is en men moet naar Brussel, dan kan men de trein 
naar Parijs nemen. Men moet slechts in Brussel uitstappen. 
Dit beeld behoeft geen verduidelijking. Als twee hetzelfde 
doen — de trein nemen in Utrecht — dan zijn de bedoelingen 
daarvoor niet hetzelfde. Als A.R. en K.V.P. wel eens hetzelfde 
doen, dan liggen daar andere doelstellingen aan ten grondslag. 
Ook bij de bestrijding van de P-v.d.A. en de V.V.D. die ■— en 
dat is herhaaldelijk in het openbaar gebleken — door de Re
formatorische Christen op meer en andere fronten plaatsvindt, 
dan waarop de K.V.P. wenst te vechten. En als wij zo de zaak 
stellen, dan hebben we antwoord op de socialistische en liberale 
beschuldigingen. Een afdoend antwoord.

Oogstjaar

Het komt niet veel voor, dat in het derde jaar van een Minis
terie zulke principiële beschouwingen worden gehouden. Mees
tal gaat men dan uit van de theorie „laat zitten wat zit” . Het 
derde parlementaire jaar is bestemd voor het binnenhalen der 
oogst, zo zeide onlangs de Tweede Kamervoorzitter, d-r Kor
tenhorst. Het mandement gooide de algemene stelregel dus dit 
keer in de war. Van een zakelijk debat was nauwelijks sprake. 
Wel werd vrijwel van alle zijden er op aangedrongen, dat de 
belastingverlaging vóór 1 Januari 1956 te doen ingaan. De 
socialist Burger repte daar bijna niet over. De heren Romme, 
Schouten en Tilanus zoveel te meer. Waarschijnlijk zat de 
socialistische fractievoorzitter de argumentatie van partij
genoot van de Kieft hem een beetje dwars. Zijn con- 
junctuurtheorieën en andere argumenten waren kennelijk voor 
de socialist Drees niet doorslaggevend. Hij stelde de be
lastingverlaging eerder in het vooruitzicht. Zij wordt nu 
afhankelijk van de loop der voorbereiding en van een 
vlotte behandeling der wetsontwerpen door de Kamer. 
Technisch is het in ieder geval mogelijk deze verlaging medio
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1955 te doen ingaan. Fijntjes wees de heer Schouten er nog 
op, dat er een verschil van motivering was -bij de heren Drees 
en van de Kieft, maar de toezegging van de minister-president 
was voor hem zo belangrijk, dat hij er maar niet verder op 
inging. Bij de algemene financiële beschouwingen is daar nog 
gelegenheid genoeg voor. Hoe het met de vennootschapsbelas
ting zal gaan is nog onbekend. Het voorstel van de Regering 
om deze -belasting niet geheel terug te draaien tot het peil 
van 1951 (toen werd zij voor vier jaar verhoogd in verband 
met de verzwaring van de defensie-inspanning) werd in ieder 
geval niet enthousiast ontvangen. En of het huuregalisatie- 
fonds er ooit zal komen, valt eveneens te betwijfelen. De 
rechtse fracties en de V.V.D. stonden daar zeer huiverig tegen
over, om het maar zachtjes uit te drukken. Prof. Romme diri
geerde deze aangelegenheid naar de socialistische minister van 
financiën, want huurverhoging en huurbelasting hebben naar 
zijn mening niets met elkaar te maken. Een poging om mi
nister Witte van dit netélige probleem te verlossen ?

Critiek op Onderwijs

Minister Cals heeft zure dagen beleefd. De critiek op 
zijn beleid zijn niet mals geweest. Algemeen, behalve van de 
zijde der katholieken, is hem gebrék aan voortvarendheid ver
weten. De Eerste Kamer heeft dit nog eens dunnetjes overge
daan toen de nota over het onderwijzerstekort aan de orde 
kwam. De K.V.P. was het bijna op geen enkel punt met mi
nister Cals eens, maar de heer Derksën -— de K.V.P.-aan- 
voerder •— sprak toch maar zijn vertrouwen uit.
Behalve Prof. Gerretson verzette iedereen zich tegen de ge
dachte om kleuteronderwijzeressen met een B-akte in de ge
legenheid te stellen onderwijzeres te worden aan een lagere 
school. De heer Algra wilde dit desnoods nog plaatselijk be
kijken, maar van een landelijke regeling wilde hij niets weten. 
Deze A.R.-senator stak zijn mening niet onder stoelen of ban
ken. De opbouw van ons onderwijs moet nu eindelijk eens op 
nationale wijze worden aangepakt, anders helpen noodmaat
regelen, lapwerken, niets. Het voortgezet bijzonder onderwijs 
wordt de dupe van het lange uitblijven van een behoorlijk on
derwijsstelsel. Doorstroming en openheid bepleitte de heer 
Algra. Openheid zo, dat de onderwijzer wordt gewaardeerd, 
hetgeen zou moeten blijken uit het feit, dat hij aan de uni- 
versiteit kan studeren als hij in het bezit is van een B-akte. 
Waarom krijgt zo’n onderwijzer deze kans niet, terwijl een 
slechte leerling, met het gymnasiumdiploma in de zak, zonder 
meer de poort van het hoger onderwijs mag binnentreden ?
Dit onderwijsdebat is een beetje eigenaardig verlopen. Minis
ter Cals verzette zich met kracht tegen de vele verwijten over 
zijn beleid. Hij heeft een nota geschreven, waarin de overheve
ling van kleuteronderwijzeressen, onder bepaalde voorwaar
den, naar het lager onderwijs, als een goede oplossing werd 
voorgesteld. Nu moest hij toegeven dat deze nota overijld is 
ingediend. Slechts 250 kleuterleidsters, zo is later gebleken, 
zouden van deze maatregel kunnen profiteren, hetgeen be
tekent, dat de waarde daarvan zeer miniem is. De bewindsman 
had zich in de nota verzet tegen de gedachte om een spoed
opleiding tot onderwijzer te geven aan bezitters van het di
ploma H.B.S., Gymnasium en M.M.S. Nu aanvaardde hij deze 
suggestie, zij het onder het voorbehoud, dat deze eenjarige 
opleiding slechts eenmaal zal geschieden, in September 1955. 
Wel kondigde hij nog andere maatregelen aan, waarvan hij 
echter zelf overtuigd was, dat zij niet in staat zullen zijn het 
tekort aan onderwijzers, dat in 1956 het grootste zal zijn, weg 
te werken. Maar de Kamer toonde zich niet haatdragend. In
tegendeel, zij beloofde samen met de Regering naar maatrege
len te zullen zoeken om dit onderwijsprobleem het hoofd te 
bieden.
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De ontwihUeling

van het maatschappelijk, wevU in Nederland
G. HRILLENBURG WURTH 

o

Mee op instigatie van de Redactie willen wij hier eens de 
aandacht van onze lezers vragen voor een probleem, dat, 
naar wij menen, wel die aandacht verdient, nl. de ontwik
keling van het maatschappelijk werk in Nederland in de 
laatste tijd.

Wij beginnen met een verontschuldiging, dat wij over dit 
thema hier schrijven. Wij moeten hier immers over dit 
werk spreken, niet als deskundige insider maar als outsider. 
Betrekkelijk van buiten af zijn wij ermee in aanraking ge
komen. De staf van „de Nijenburg” , de opleidingsschool 
voor Evangelisatie in Baarn, heeft zich in verband met het 
doel van deze school intern op de vragen, die de verhouding 
van evangelisatie en maatschappelijk werk raken, moeten 
bezinnen en heeft ook sinds enige j aren regelmatig zich 
daarover beraden met de staf van de C.I.O.S.A., de christe-' 
lijke opleidingsschool voor maatschappelijk werk in Am
sterdam. In de kringen van de Centrale Bond voor Inwen
dige Zending kwam ook dit onderwerp aan de orde.

In Baarn zijn een aantal conferenties Van gereformeerde 
maatschappelijke werkers gehouden. En zo drongen zich al 
meer aan ons persoonlijk de belangrijke en moeilijke pro
blemen op, waarvoor wij op dit terrein ons momenteel ge
plaatst zien.

Ook de Raad voor Kerkelijk Sociale Arbeid kreeg ermee 
te doen en in het werk van de medisch opvoedkundige 
bureaux. En al meer werden wij daarbij getroffen door het 
o.i. toch wel te betreuren feit, dat, in wat wij nu maar wil
len noemen confessionele kring, nog 
zo weinigen van de problematiek, 
die hier ligt voldoende op de hoogte 
zijn en wij zo achteraan komen in de 
bezinningsarbeid met betrekking 
tot deze vragen.

Te verwonderen is dat in zekere 
zin niet. Het maatschappelijk werk 
bestond in Nederland al wel vóór de 
tweede wereldoorlog. Maar het heeft 
toch eerst sinds 1945 zijn grote vlucht 
genomen. En vooral zijn pas vanaf 
die tijd allerlei vanuit Amerika ge
ïmporteerde inzichten begonnen een 
eigen cachet op de ontwikkeling van 
dit werk te drukken. Wij denken o.a. 
aan het social casework en het 
groupwork. Ongetwijfeld heeft dit de 
ontwikkeling op dit gebied gestimu
leerd en tot waardevolle vernieuwing 
in bepaalde opzichten aanleiding ge
geven. Maar achter deze nieuwere 
methodes zitten toch ook beginselen, 
waarvan wij op zijn minst ons toch 
weleens mochten afvragen, in hoever 
ze voor ons aanvaardbaar zijn.

Zou het daarom geen aanbeveling 
verdienen, dat men ook in de kring 
van onze A.R. Partij eens met deze 
vraagstukken zich ging bezighouden?

Wij hebben nu ook een departe
ment van maatschappelijk werk ge
kregen. En wij mogen aannemen, dat

de werkzaamheden van dit departement zich in de toekomst 
steeds meer zullen gaan uitbreiden. Daarbij zullen wij 
voortdurend ons voor nieuwe problemen gesteld zien. Het 
komt ons voor, dat wij in onze kring toch ook eens pogingen 
in het werk dienen te gaan stellen om zover te komen, dat 
wij straks in staat zijn hier een eigen geluid te laten horen.

Het maatschappelijk werk is vooral in humanistische en 
socialistische kring opgekomen. In r.k. kring heeft men 
spoedig alles gedaan wat men kon om in dit opzicht mee te 
kunnen doen. Men leze b.v. maar eens de heel instructieve 
studie van Dr H. van Rooy over: Casework en maatschap
pelijk werk. Het feit laat zich niet loochenen, dat wij hier 
achteraan komen.

Het zal ongetwijfeld niet eenvoudig zijn om hier tot eigen 
gefundeerde inzichten te geraken, Maar, gezien o.a. de 
snelle voortgang van dit werk in allerlei sectoren van onze 
samenleving, lijkt ons wachten en uitstel toch niet verant
woord.

Wij schrijven dit artikeltje eigenlijk alleen in de hoop, 
dat ook van andere zijden en dan vooral liefst van meer 
bevoegde kant, deze zaak eens bespreking zal vinden en 
misschien ook onze partij eens zich zal gaan afvragen in 
hoever hier voor haar een eigen taak ligt. Het is ons be
kend, dat o.a. in de kringen van hen, die ambtelijk bij dit 
werk op de een of andere wijze betrokken zijn, reeds lang 
verwachtingen in deze richting leven.

Minister Mr J. Algera, hersteld van zijn ziekte, was ter partijconferentie 
aanwezig. Wij zien hem hier in gesprek met Mr J. A. de Wilde.

253



Rede dr Schouten
Bij de Algemene Beschouwingen over de Staatsbe

groting heeft de Heer Dr J. Schouten als leider van de 
Antirevolutionaire fractie een rede uitgesproken. Het 
gedeelte van de rede, dat speciaal handelt over het 
mandement der bisschoppen, nemen wij volledig op. 
Aandachtige lezing van deze rede verdient zeer zeker 
aanbeveling in verband met het tweede gedeelte van 
het verslag van de partij conferentie, dat in het volgend 
nummer van ons blad wordt opgenomen.

Dit Mandement handelt over „De Katholiek in het open
bare leven van deze tijd” . Het heeft veel stof tot bespreking 
gegeven; ook in deze gedachtenwisseling neemt dit herderlijk 
schrijven als het ware de belangrijkste plaats in.

Het verdient, naar mijn zienswijze, aanbeveling de vraag 
onder de ogen te zien, of er door dit Mandement een wijzi-' 
ging van essentiële aard in de verhoudingen is ontstaan, en 
zo ja, waarin die wijziging bestaat. Ik heb daartoe een aantal 
Mandementen van 1918 af tot heden geraadpleegd en ben na 
die raadpeging tot de conclusie gekomen, dat er ten aanzien 
van het liberalisme, het humanisme, de Bond voor Sexuele 
Hervorming, het Nederlands Verbond van Vakverenigingen 
en socialistische verenigingen, het communisme en de Een- 
heidsvakbaweging niet van een essentiële wijziging in de ge
dragslijn van de Bisschoppen kan worden gesproken. Ook 
niet met betrekking tot het N.V.V. De grief van het N.V.V., 
tegen het Mandement is juist, dat het vroeger door de Bis
schoppen gegeven verbod inzake het lidmaatschap van or
ganisaties, aangesloten bij het N.V.V., niet is ingetrokken. De 
leiding van het N.V.V. had in 1945 verwacht, dat dit verbod 
zoal niet ingetrokken, dan toch niet herhaald zou worden. 
Die leiding meende grond voor deze verwachting te hebben. 
Zij was dan ook na de verschijning van het Mandement van 
het Nederlands Episcopaat van 1946 zeer ernstig teleurgesteld. 
In dat Mandement, de Vastenbrief van 1946, werd het ver
bod van het lidmaatschap van organisaties, aangesloten bij 
het N.V.V., herhaald. Het N.V.V/ heeft destijds daaruit, voor 
wat de verhoudingen betreft, geen consequenties getrokken, 
maar het vertrouwen uitgesproken, „dat de vanwege de hoog
ste Rooms-Katholieke kerkelijke autoriteiten in uitzicht ge
stelde nadere overweging van het al of niet handhaven van 
het verbod van lidmaatschap van het N.V.V. voor Rooms- 
Katholieken zal leiden tot het besluit om het verbod op te 
heffen, teneinde aldüs de saamhorigheid tussen de Rooms- 
Katholieke werknemers van Nederland en de bij het N.V.V. 
aangesloten werknemers te bevorderen en aldus hun directe 
belangen en de belangen van het land te dienen” .

Naar mijn mening berustte die verwachting van het N.V.V.,
d.w.z. van de hoofdbesturenvergadering van het N.V.V., niet 
op . een solide grond. Ook na het Mandement-1946 en vóór 
1954 heeft het Nederlands Episcopaat zich over deze aange
legenheid uitgesproken. Wel werd niet een nadere verklaring, 
als waarvan in 1946 sprake was, gegeven, maar de telkens 
herhaalde aandrang tot handhaving van de eenheid der 
Rooms-Katholieken in het openbaar optreden en met be
trekking tot de politieke en sociaal-economische Rooms- 
Katholieke organisaties had zeker ook ten aanzien van dit 
punt positieve betekenis, met name ten opzichte van het 
N.V.V. Bovendien is in 1949 verschenen, gedateerd 14 Fe

bruari, het Mandement van de Nederlandse Bisschoppen 
„over de voornaamste plichten van de sociale rechtvaardig
heid.”

Wie dit herderlijk schrijven raadpleegt, leest in punt 29:
„De weg voor de werknemers om hun rechten te waar

borgen en hun persoonlijke waardigheid veilig te stellen, 
het middel tevens tot godsdienstige en sociale vorming 
overeenkomstig vak of beroep, is de aansluiting bij de 
katholieke stand- en vakorganisatie. Wij zijn dan ook 
verheugd en dankbaar, als wij vernemen, dat de gelovi
gen daaraan bereidwillig gevolg geven.”

Zo kan men ook in punt 61 te dezen aanzien een zeer dui
delijke verklaring vinden.

Ik kan mij niet voorstellen, dat de leiding van het N.V.V., 
welke getoond heeft zeer nauwlettend na te gaan, hoe de 
verhoudingen zich ontwikkelden, aan dit alles geen of te 
geringe aandacht heeft geschonken, en het standpunt in
neemt* dat er van een verrassende herhaling in 1954 van het 
verbod voor Rooms-Katholieken ten aanzien Van organi
saties, aangesloten bij het N.V.V.* kan worden gesproken. 
Hoe dit ook zij wat allerlei details betreft, in ieder geval 
staat vast, dat ten aanzien van de door mij genoemde rich
tingen en organisaties niet van een essentiële wijziging in 
het optreden der bisschoppen kan worden gesproken.

Staat het nu met betrekking tot de P.v.d.A. anders? In het 
wezen van de zaak naar mijn mening niet. Raadpleegt men 
de verklaringen van het Nederlandse Episcopaat van 12 Mei 
1946, de verklaring van de Bisschoppen van 9 Mei 1948, en 
de toespraak, welke kardinaal De Jong via de K.R.O. op 16 
Mei 1953 heeft gehouden, dan zal men zien — het zou wat te 
veel tijd vragen uit deze stukken te citeren —, dat door de 
Bisschoppen èn direct ten aanzien van de verkiezingen èn in 
het algemeen belang in zeer sterke mate is aangedrongen op 
de handhaving van de eenheid der Rooms-Katholieken, op 
eenheid ten opzichte van politieke partij en sociaal-economi
sche organisatie. Ik kan daarom ook niet inzien, dat in het 
Mandement van 1954 met betrekking tot de P.v.d.A. uit
spraken voorkomen, welke essentieel verschillen van vroe
gere uitspraken.

Ik heb er natuurlijk geen enkel bezwaar tegen, dat men er 
rekening mede houdt, dat de Mandementen de ene keer kort 
en summier zijn en de andere keer uitgebreid. Ik heb er 
evenmin bezwaar tegen, dat men er rekening mede houdt, dat 
niet in alle Mandementen nauwkeurig dezelfde motivering 
wordt gegeven. Er is in die motivering een verschil. Dit 
houdt telkens naar mijn mening verband met de pp dat ogen
blik bestaande historische situatie, maar al breng ik dit alles 
in rekening, essentieel gesproken is er van een wijziging in 
het beleid en in het optreden van de Bisschoppen ook tegen
over de P.v.d.A. geen sprake. Ik ben het dan ook eens met 
ons geacht medelid de heer Tilanus, die gisteren in zijn rede 
heeft verklaard, dat het Mandement van 1954 geen nieuws 
heeft opgebracht. Ik heb uitsluitend gemeend eens een be
roep te moeten doen op het materiaal, ten einde door middel 
daarvan duidelijk te maken, dat de zaak zeker niet zo een
voudig ligt als zowel van de zijde van het N.V.V. — al laat 
ik dit hier verder buiten het geding — als van de zijde van 
de P.v.d.A. bij monde van de heer Burger is gesteld.

Overzien wij dit alles, dan is het naar mijn mening aan
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stonds duidelijk, dat wij in het onzekere verkeren omtrent 
de redenen, welke in de achterliggende maanden hebben 
geleid tot zulke felle discussies rondom het jongste Mande
ment van de Bisschoppen. Ik ga geen onderzoek instellen 
naar de motieven, de beweegredenen, of hoe men het wil 
noemen, welke tot dit felle verzet aanleiding hebben ge
geven. Men kan dit tot op zekere hoogte wel doen, maar men 
beweegt zich dan toch altijd op een gebied, 'waarop men met 
tasten en met vermoedens te werk. moet gaan. Daarmede 
komt men niet zoveel verder. De geachte afgevaardigde de 
heer Burger heeft naar mijn mening in zijn rede van gis
teren op dit punt geen opheldering gegeven. Als ik er een 
ogenblik van uitga, dat ik het geheel met zijn kritiek eens 
ben — het is niet zo, Mijnheer de Voorzitter, dit om alle 
misverstand te vermijden —, dan blijf ik toch staan voor dit 
raadsel: waarom komt deze kritiek in 1954 en waarom is zij 
niet vroeger gekomen, want toen was de positie precies zo 
als zij nu. in 1954 is gesteld. Mijnheer de Voorzitter! Ik con
stateer slechts de feiten.

Uit de aard van de zaak hebben wij in dit herderlijk schrij
ven te doen met een Rooms-Katholiek document, met een 
ontvouwing van de Rooms-Katholieke geloofs- en levens
overtuiging en hetgeen daaruit volgt voor het optreden van 
de Rooms-Katholieken in het openbare leven; dus tevens 
met een uiteenzetting van de Rooms-Katholieke opvatting in 
zake de hiërarchie en in het bijzonder ten aanzien van de 
verhouding tussen de Bisschoppen en de overige leden van de 
Rooms-Katholieke Kerk. Die verhouding is er een van ge
zag en gehoorzaamheid. In de laatste maanden spreekt men 
dikwijls van gezag en volgzaamheid. De Rooms-Katholieke 
leer laat een andere opvatting dan deze met betrekking tot de 
verhouding tussen de Bisschoppen en de overige leden van de 
Rooms-Katholieke Kerk niet toe.

Laat men dat objectief aanvaarden.
Ik ben niet Rooms-Katholiek, Mijnheer de Voorzitter, ik 

behoor tot de Gereformeerde gezindte. Ik tracht te leven, ook 
op politiek gebied, uit de grote geloofsgedachten van de Re
formatie. Daaruit volgt, dat ik op zeer aangelegen punten 
principieel bezwaar heb tegen het Rooms-Katholicisme en 
tegen de Rooms-Katholieke opvatting in zake het leergezag, 
een opvatting, welke een essentieel bestanddeel uitmaakt 
van de Rooms-Katholieke levensovertuiging. Te dezen aan
zien staan wij voor het feit van een geloofsverdeeldheid bin
nen de kring van het Christendom, welke een ingrijpend ka
rakter draagt. Ik behoef dit niet nader uiteen te zetten. 
Trouwens de tijd ontbreekt mij om in een bredere beschou
wing te treden over de bezwaren, welke er van mijn zijde 
bestaan tegen de Rooms-Katholieke wijsgerige, theologische 
en Kerkopvattingen. Maar dit verschil, de erkenning van 
deze diep ingrijpende geloofsverdeeldheid, ontslaat mij en 
anderen niet van dé plicht om na te gaan, of er behalve die 
geloofsverdeeldheid ook nog eenheid te midden van deze 
verdeeldheid is. Die is er naar mijn overtuiging.

Ik heb menige passage in het Mandement van 1954 gelezen 
waarop ik ja en amen kan zeggen. Als in het Mandement 
wordt verklaard, dat de Christelijke levensbeschouwing heel 
ons leven doordringt,, dat Jezus Christus mens en schepping 
verlost, dat het gehele leven, dus ook het openbare leven, 
behoort te worden gekerstend, d.w.z. teruggebracht behoort 
te worden tot de gehoorzaamheid aan Jezus Christus, dat de 
Christelijke beginselen ten grondslag behoren te worden' ge
legd aan de Staatkunde en de sociaal-economische werk
zaamheid en dat daarvoor de Christelijke politieke partij en 
de Christelijke sociale organisatie noodzakelijk zijn, dan — 
het kan eveneens bekend zijn — onderschrijf ik dit, ook al 
komt het voor in een Mandement van het Nederlands Episco
paat. Wij staan, wat de Christelijke politieke partij en de 
Christelijke sociaal-economische organisatie aangaat — ik

beperk mij nu verder tot de Christelijke politieke partij — 
midden in het vraagstuk van wat men ten onrechte noemt 
de confessionele politieke partijen. Dat woord „confessioneel” 
wekt altijd misverstand, want er is geen enkele politieke 
partij in Nederland, welke de confessie van enige Kerk als 
zodanig geheel tot grondslag van haar program heeft ge
maakt.

De heer Scheps: Waarvan nota!

De heer Schouten; Deze opmerking heeft — ik moet dat 
nu wel zeg'gen, mede in verband met het debat van gis
teren — niets verrassends. Zij betekent eigenlijk het in
trappen van een open deur. Vooral met betrekking tot de 
betekenis, welke aan de woorden „confessie” en „confes
sioneel” wordt gehecht, acht. ik het verwarrend, als men 
weigert te spreken over de „Christelijke politieke partij” en 
spreekt over de „confessionele partij” . Ik bedoel daarmede 
zeker niet een volslagen scheiding tussen confessie en 
Christelijke politieke partijen tot stand te brengen. Neen, 
Mijnheer de Voorzitter, aan het Christelijk geloof worden 
gedachten ontleend, uit dat Christelijk geloof vloeien ge
dachten voort, welke in het kerkelijke leven van over
wegende betekenis zijn, maar welke ook de staatkundige 
activiteit moeten bepalen.

Tegen de Christelijke politieke partij, nu op het ogenblik 
zonder verdere of -nadere onderscheiding te maken, richt 
zich de kritiek gelijkelijk van de zijde van de V.V.D. en 
van die van de P.v.d.A. Zij nemen te dezen aanzien prin
cipieel dezelfde positie in. Zij er-kennen voor de personen 
het nauwe verband tussen [geloofs- en levensovertuiging en 
de politiek, maar zij ontkennen, dat dit verband, dit nauwe, 
mijns inziens onlosmakelijke, verband, voor de politieke 
partij moet gelden. De partij moet zich niet bekennen voor 
een bepaalde igeloofsovertuiging, een bepaalde levens
overtuiging. Zij moet ten aanzien van geloofs- en levens
overtuiging een neutraal standpunt innemen. Dit is, dunkt 
mij, de kern van de zaak, voor wat betreft het standpunt 
van de P.v.d.A. en de V.V.D. ten aanzien van de Christe
lijke politieke partij. Tegen dit standpunt kies ik positie. Dit 
standpunt verwerp ik ten volle. Dit standpunt betekent, 
dat de levensovertuigingen door de politieke partij gelijk-
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.waardig moeten worden geacht, dat de politieke partij niet 
positie kiest in zake het allesbeheersende in het gehele 
menselijke leven, dat in feite Christendom en Staatkunde 
worden gescheiden, en bedoeld of onbedoeld — ik neem 
aan onbedoeld — dagelijks de secularisatie wordt bevor
derd. Iets anders kan bij objectieve beoordeling uit dit 
standpunt van de P.v.d.A. en van de V.V.D. niet worden 
afgeleid. Daarmede mag mijns inziens de Christen niet 
meegaan. Wie gelooft, dat God onze Schepper, onze Wet
gever, onze Rechter en onze Richter is, wie gelooft, dat aan 
Jezus Christus gegeven is alle macht in de hemel en op 
aarde, zodat hij onze Koning is, die kan met dit standpunt 
geen instemming betuigen en moet er van uit gaan — moe
ten in de zin van behoren —, dat de politieke verbanden, 
waarin hij als Christen vrijwillig treedt, die allesbeheersen
de geloofsgedachte aanvaarden.

Ik geloof, dat dit de kern van de zaak is. Ik zou wel wil
len, dat wij, als wij over deze dingen discussiëren, ons eens 
tot die kern bepaalden, en dat wij, als het dan niet in deze 
vergaderzaal kan geschieden, die punten eens doorpraatten 
en uitpraatten.

Nu wordt tegen het door mij zo sober en eenvoudig ge
formuleerde standpunt ingébracht, dat de Openbaring Gods 
— zo heeft ons geacht medelid, de heer Oud, het gezegd — 
wel maatstaven biedt, maar geen stelsel, en dat het aan
vaarden van dezelfde maatstaven niet medebrengt gelijk
heid in inzicht omtrent de staatkundige en de maatschappe
lijke vragen. Daarom moet — en hierin stemmen P.v.d.A. 
en V.V.D. weer overeen — het criterium voor partijforma- 
tie niet worden gezocht in de geloofs- en levensovertuiging, 
maar in het gelijke inzicht, in het aanvaarden van bepaalde 
staatkundige beginselen, staatkundige beginselen, welke 
voor de V.V.D. gelegen zijn in het huidige liberalisme en 
voor de P.v.d.A. in het democratisch socialisme.

Ik verklaar ronduit, dat de Openbaring Gods, noch de 
algemene, noch de bijzondere, ons niet een stelsel biedt, ook 
niet een. stelsel van Staatkunde of een stelsel van maat
schappij-inrichting. Die Openbaring Gods biedt ons wel de 
beginselen, de normen, de regelen of uitgangspunten voor 
de staatkunde en voor de sociaal-economisehe werkzaam
heid.

Ik verklaar eveneens ronduit, dat zij, die belijden, dat zij 
aan de Openbaring Gods de maatstaven behoren te .ontle
nen voor Staats- en maatschappelijk leven, er dikwijls niet 
in slagen omtrent de concrete vraagstukken tot een zelfde 
inzicht te geraken. Hierin hebben wij meermalen te doen 
met wat een mens onder omstandigheden wel zou mogen 
noemen een brok levensleed, want daarin openbaart zich 
de gebrokenheid van de samenleving, daarin openbaart zich 
ons kennen ten dele, daarin openbaart zich de macht van 
de zonde in haar invloed op ieders persoonlijk leven en in 
haar invloed op de verhoudingen tussen groepen van men
sen en op de verhoudingen in de politieke partijen in het 
algemeen.

Wat dat verschil van inzicht betreft, wil ik nog deze op
merking maken: Wij hebben daarmede niet alleen te doen 
in de kringen van de Christelijke organisaties, wij hebben 
daarmede te doen in alle levenskringen en partijen zonder 
uitzondering. Wij hebben daarmede'ook te doen in de 
V.V.D. en in de P.v.d.A. De heer Oud poneert de stelling: 
Wij gaan uit van een staatkundig beginsel, waaromtrent wij 
een gelijk inzicht hebben. Is dat waar, Mijnheer de Voor
zitter?

Ik 'heb in mijn leven met het liberalisme kennis gemaakt 
en ik heb van het liberalisme, wanneer ik zijn historie 
overzie, ervaren, dat zich telkens zeer belangrijke verande
ringen binnen de kring, ook van het politieke liberalisme, 
hebben voltrokken. (Laten de heren maar even wachten,

Mijnheer de Voorzitter, èr volgt nog iets.) Ik ervaar in deze 
tijd, dat wat de heer Oud noemt een gelijk inzicht in zake 
het staatkundig beginsel in geen geval waarborgt eenheid 
bij de uitwerking en de toepassing daarvan op de concrete 
vragen, waarvoor men telkens in dit leven komt te staan. 
Het is toch niet nodig om daar voorbeelden voor aan te ge
ven? Wij hebben ze ook in de laatste jaren aanschouwd en 
wij zullen ze morgen en overmorgen ook beleven. De heer 
Oud kan, evenmin als ik dat kan voor onze groep, garan
deren, dat op grond van zijn staatkundig beginsel voor elke 
aangelegenheid eenheid van opvatting zal bestaan binnen 
de kring van de V.V.D.

Dat zelfde geldt ook voor de 'P.v.d.A. De P.v.d.A. is het 
gevoelen toegedaan, dat het democratisch socialisme de 
grondgedachte is van die partij en dat omtrent dat demo
cratisch socialisme eenheid van gevoelen bestaat tussen de 
bij de P.v.d.A. aangeslotenen. De geachte afgevaardigde de 
heer Romrne heeft vanmiddag met betrekking tot dit punt 
enig materiaal aangevoerd. Het was mijn voornemen in die 
zelfde richting wat ten beste te geven. Ik kan dat thans 
achterwege laten. Zouden echter de heren van de P.v.d.A. 
zo ver kunnen gaan, dat zij zeggen: wat gij als uitgangs
punt kiest, brengt geen eenheid met betrekking tot de con
crete punten van staatkundig beleid, maar wat wij als uit
gangspunt kiezen, brengt die concrete eenheid wel? Zou 
men dit durven zeggen? Daar zou een moed voor nodig zijn, 
welke, hoe moedig de heren, ook zijn, geen van hen zal 
hebben, de dames daarbij inbegrepen. Ik zou in dit verband 
in.het algemeen willen wijzen op de moeilijkheid, waar
voor hét democratisch socialisme staat met betrekking tot 
de Europese politiek en de internationale politiek. Men kan 
toch niet zeggen, dat de P.v.d.A. in Nederland helemaal 
buiten die controverse staat, welke in de socialistische in
ternationale kring de verhoudingen in zo sterke mate be
paalt.

Er is een tweede punt en dat is het defensiebeleid. Zou 
hier iemand durven betogen, dat allen, die behoren tot de
P.v.d.A., met betrekking tot het defensiebeleid hetzelfde 
standpunt innemen, dezelfde opvattingen zijn toegedaan? 
Zou iemand durven beweren, dat verschillen van inzicht in 
die kring op dit gebied niet telkens een rol spelen?

De heer Vermeer: U moet de vraag beantwoorden, of die 
in de concrete politiek tot uitdrukking komen.

De heer Schouten: Zouden die niet in de concrete politiek 
tot uitdrukking komen? Mag ik mij op één voorbeeld be
roepen? In verband met het Indonesische beleid hebben wij 
beleefd, dat een deel van de leden van de P.v.d.A., waaron
der ook Kamerleden waren, in het openbaar heeft uitge
sproken, dat dit deel het in het wezen van de zaak niet eens 
was met het beleid van de Regering en dat dit het in het 
wezen van de zaak ook niet eens was met de redenen, wel
ke de Kamerfractie van de P.v.d.A. er destijds toe hebben 
geleid, het beleid van de Regering te volgen.

Mijnheer de Voorzitter! Ik zoek geen spijkers op laag 
water. Daarom gaat het mij niet; daaraan heb ik in het ge
heel geen behoefte. Ik wil hier duidelijk maken, dat het 
verweer tegen onze diepste overtuiging op dit punt niet 
slagen kan. Mag ik nog een voorbeeld noemen?

Het is toch bekend, Mijnheer de Voorzitter, dat in de 
kring van de P.v.d.A. zeer veel verschil van gevoelen is met 
betrekking tot de Staatsopvatting, met betrekking tot de 
opvatting in zake socialisatie, met betrekking tot de opvat
ting over het opsmelten van de maatschappij in de Staat. 
Hieromtrent is een heel proces in het denken aan de gang, 
dat allerlei mensen in de P.v.d.A. ernstig bezighoudt, ook
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in deze zin, dat zij staan voor de vraag — ik tracht objectief 
uiteen te zetten, hoe de zaak ligt —, .............

Mejuffrouw. Tendeloo: Dit weten, wij heus wel!.

De heer Schouten: ............. of:niet een verandering van
inzicht nodig is. Weet men dit wel, dan levert dit debat, 
Mijnheer de Voorzitter, een bijdrage tot verheldering van 
de inzichten.

Wanneer deze interruptie enige waarde heeft, blijkt er 
uit, dat de aanvaarding van het democratisch socialisme 
niet leidt tot gelijke inzichten met betrekking tot het poli
tiek- en het sociaal-economisch beleid, en dit is het punt in 
het geding.

De heer Posthumus: Het Mandement i'S in het geding. Hoe 
wordt daarover gedacht in uw kring?

De heer Schouten: Over dat Mandement heb ik mij uit
gelaten en zo duidelijk als het maar kan. Als er iemand hier 
is, die het niet duidelijk vindt, moet ik voorshands de con
clusie trekken, dat het aan hem zelf ligt.

Mijnheer de Voorzitter! Ik zeg dit niet om daaraan troost 
te ontlenen voor het feit, dat zij, die de Christelijke poli
tiek voorstaan, meermalen tot het inzicht moeten komen, 
dat zij in bepaalde concrete vraagstukken niet tot eenheid 
van opvatting kunnen geraken. Ik erken dit feit. Wij moe
ten er ons voortdurend mede bezighouden, maar daaraan 
mag niet een argument worden ontleend om de geloofs- en 
levensovertuiging mét betrekking tot Staat en maatschappij 
ter zijde te stellen bij het oprichten, het in stand houden en 
het optreden van een politieke partij.

De geachte afgevaardigde de heer Burger heeft gis'eren 
in zijn rede er opnieuw blijk van gegeven, dat hij de Chris
telijke politieke partij een sta-in-de-weg acht voor een po
litiek, welke geniöht is op hervorming en vernieuwing, dat 
hij daarin vaak een bolwerk ziet voor de reactie of het con
servatisme. Het ware te wensen, dat wij op dit punt nu eens 
een debat op hoger niveau konden hebben, want wanneer 
de zaak zo wordt gesteld, verwringt men de werkelijkheid, 
vertekent men de verhoudingen en tracht men te ontkomen 
aan het bepalen van zijn positie ten aanzien van de vraag, 
welke reële betekenis het Christelijk geloof heeft voor het 
in organisatorisch verband staatkundig en maatschappelijk 
handelen. Wie gelooft, dat het leven moet worden her
vormd en vernieuwd, wie gelooft, dat hij daarvoor zelf 
werkzaam heeft te zijn naar de mate van zijn krachten, wie 
gelooft, dat het Evangelie, in de Heilige Schrift geopen
baard, ook de weg wijst ter verlossing van Staat en maat
schappij uit de macht van het kwade, wie dat gelooft, heeft 
in de diepste zin op die basis in organisatieverband werk
zaam te zijn. Als hij dan met betrekking tot bepaalde con
crete opvattingen tot een geheel ander inzicht komt dan 
hetzij van de zijde van de V.V.D., hetzij van die van de
P.v.d.A. wordt ingenomen, mag daaruit in geen geval de 
conclusie worden getrokken, dat wij dan te doen hebben 
met een verschijnsel van de reactie of het conservatisme.

Ook nog om een andere reden doet men verstandig daar
mede wijs om te gaan. Wijs omgaan brengt een ander be
leid mede dan te dien aanzien meer dan eenmaal door de 
geachte afgevaardigde de heer Burger zelf is gevolgd.

Als wij het leven overzien, is er dan daarin niet ontzag
lijk veel zorgwekkends, ook daar, waar men tot een hoger 
welvaartspeil is gekomen, ook daar, waar men veel voor de 
mensen bereiken kan? Leert het leven van elke dag óns 
niet, dat hogere welvaart, ruimere inkomsten, betere posi
ties, meer menselijke verhoudingen op zich zelf tenslotte 
niet in staat zijn het leven te zegenen en voor die verrijking 
van het leven iets anders, iets meer en iets diepers nodig is?

Als wij de zaak zo bezien, stellen wij onze politieke taak 
en ons. politieke werk in het licht van dat gegeven.

Dan staan wij allen voor de vraag: zullen wij gehoorzaam 
zijn aan het Evangelie, het ene ware Evangelie, of zullen wij 
het standpunt blijven innemen, dat wij dat Evangelie in de 
politieke partij als partij geen plaats geven?

Mijnheer de Voorzitter! Wij hebben hier te doen met de 
diepste dingen, maar het debat is nu eenmaal zo gelopen, 
dat over deze diepste dingen iets moet worden gezeigd. Ik 
versta ook iets van de machteloosheid van het woord, dat een 
ieder van ons kan spreken met betrekking tot zaken als 
deze, maar dit mag ons er niet toe brengen, te zwijgen. Ik 
hoop, dat de heren mogen overdenken, of wat ons bezielt 
en beweegt niet van de allergrootste betekenis is voor het 
leven van elk mens en van elke menselijke gemeenschap.

De heer Willems: Dat erken ik toch ook.
De heer Schouten: Ik richt mij toch niet persoonlijk tot u!
De heer Willems: Ja, toch ook.
De heer Schouten: U behoort toch tot de P.v.d.A.?
De heer Willems: Daarom richt u zich toch ook tot mij!

De heer Schouten: Mijnheer de Voorzitter! In die zin: ja. 
Ik zou na deze interrupties aan ons geachte medelid willen 
vragen: welke zijn de redenen, die u er toe hebben geleid, 
het universele in uw geloof ter zijde te stellen, dus in we
zen van het universele afstand te doen, als het gaat om de 
politieke partij ?

De heer Willems: Omdat men het licht niet onder de ko
renmaat moet plaatsen, maar op de kandelaar.

De heer Schouten: De geachte afgevaardigde de heer Wil
lems behoort nu tot een partij, welke dit licht niet op de 
kandelaar wil plaatsen.

Men roept steeds om eenheid, maar wil deze alleen op 
eigen basis. Wij moeten te midden van de verdeeldheid 
trachten te doen, wat gedaan behoort te worden. Wij zullen 
te midden van de verdeeldheid moeten zoeken naar moge
lijkheden voor een vruchtdragend beleid voor onze samen
leving en voor die van andere Staten en volken. Op dat 
werk moeten wij ons blijven richten, hoe moeilijk dit ook is. 
Eén ding is er, dat ons enigszins helpen kan. Ons geacht 
medelid de heer Romme heeft in zijn eerste verkiezingsrede 
in 1952, gehouden te Blauwhuis, als „De Maasbode” ons 
goed heeft ingelicht, het volgende gezegd:

„Al moeten wij er eigenlijk naar verlangen te leven 
in een overwegend Katholieke staat, de ervaring, met 
name de praktijk in overwegend Katholieke staten 
leert, dat het zeer moeilijk blijkt deze weelde te dragen. 
De geestelijke druk van een andersdenkende omgeving, 
waaronder wij als Katholieken leven, levert eigenlijk 
de meest ideale omstandigheid op om ons zo te gedra
gen in het publieke leven als ons dat betaamt.” .

Als dit citaat juist is, dan heb ik daarop maar één amen
dement: laat de heer Romme „druk” vervangen door het 
woordje invloed.

Dan hebben wij hier te maken met een element, dat te 
midden van de verdeeldheid een rol speelt en dat naar alle 
kanten een zekere rol kan spelen. Dan hebben wij elkanders 
kritiek nodig en dan hoop ik, dat temidden van alle ver
deeldheid zal blijken, dat ten aanzien van de meeste aange
legenheden tenslotte toch oplossingen zullen kunnen wor
den tot stand gebracht, welke ook door hen, die in.de volle 
zin van het woord voorstander zijn van een Christelijke po
litiek, zullen kunnen worden geaccepteerd.
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Het Duel Burger-Romme

Het met zoveel spanning tegemoet geziene debat 
over de begroting heeft niet die helderheid' gebracht 
die zo velen er van hadden verwacht. En toen het de
bat eenmaal aan de gang was, was tevens de spanning 
verdwenen.

Het is dan ook geen wonder, dat met name in de so
cialistische pers teleurstelling te beluisteren valt.

Na het duel Burger-Romme is „Vrij Nederland” in 
het bijzonder van streek. Het blad is boos op alles en 
iedereen. Mr Burger heeft het niet goed gedaan, de 
P.v.d.A.-fractie heeft het er bij laten zitten, Schouten 
en Tilanus krijgen boze woorden te horen en zelfs 
Vadertje Drees stelde teleur. Natuurlijk is Romme de 
grote boosdoener.

„Vrij Nederland” schrijft:

„Het zij toegegeven,- dat mr Burger niet als een 
grote overwinnaar uit het hanengevecht in de Tweede 
Kamer is te voorschijn gekomen. Daarvoor is er te 
veel in het onzekere gelaten omtrent de verdere in
vloed van het laatste deel van het mandement op het 
Nederlandse staatkundige leven.

De oorzaak daarvan -kan men niet alleen bij mr 
Burger zoeken. Toch hebben naar o-ns oordeel ook 
hijzelf en zijn fractie tot het voortduren van de on
duidelijkheid bijgedragen. Mr Burger, omdat hij, toen 
het er op aankwam zijn zaak duidelijk te stellen, die 
duidelijkheid begroef onder een macht van details en 
illustraties. Zijn fractie, omdat het haar klaarblijke
lijk niet gegeven is de planning die zij op het econo
mische, sociale en financiële vlak, zozeer nastreeft, te 
doen vergezellen van een duidelijke politieke „plan
ning” , -die in ieder onderdeel van strijd als een vaste 
beleidslijn blijft af getekend.................

Vrijwel ieder onderdeel van het socialistisch be
toog was nu veel te veel ingekapseld om duidelijk te 
zijn. Wil men een voorbeeld, buiten het terrein van 
het mandement, -dan kan daartoe dienen, dat 'bij zorg
vuldige lezing van zijn rede blijkt, dat mr Burger in 
eerste termijn, als eerste spreker n.b., al het pieit -heeft 
gevoerd voor eerdere doorvoering van de belasting
verlagingen dan op 1 Januari 1956, zoals in de Mil- 
lioenennota in uitzicht werd gesteld. Maar bij mr 
Burger moest men. afleiden, dat hij het zo bedoeld 
had. Prof. Romme zei het bij wijze van spreken met 
de vuist op tafel. En zo was het prof. Romme, die er 
het crediet voor kreeg.”

Arme mr Burger, arme P.v.d.A. Zij waren ook voor 
eerdere belastingverlaging, maar niemand heeft het 
gehoord of begrepen. En „Vrij Nederland” heeft het 
„bij zorgvuldige lezing” uit de rede van mr Burger 
kunnen „afleiden”. En het had juist zulk een prach
tige stunt kunnen zijn. Het ergste is dan nog wel, dat 
prof. Romme nu „het crediet er voor kreeg” .

Ja, die prof. Romme is wel handig. Was hij het niet, 
die een nevelgordijn wist aan te brengen, zodat er 
vele onduidelijkheden bleven? „Vrij Nederland” zegt 
ervan:

„Prof. Romme zelf heeft daartoe een leeuwenaan
deel bijgedragen, en neem het hem kwalijk! Hij had 
aan maar een ding behoefte: onduidelijkheid.”

Maar er zijn nog meer schuldigen. Het blad schrijft 
verder:

„Er zijn er nog meer, die verantwoordelijk moeten 
worden gehouden voor de na -dit debat gebleven on
duidelijkheden. Dat zijn met name de fracties van de 
C.H.U. en de Anti-revolutionairen. Zowel de heer Ti
lanus als dr Schouten, in wier monden het woord 
„beginsel” na iedere twaalfde lettergreep automa
tisch met plechtige klank van stapel pleegt te lopen, 
stonden -daar plotseling zo op het katheder met be
togen, alsof zij van „beginselen” nog nooit hadden -ge
hoord. Aantasting van h-et democratisch beginsel, ma
teriële inbreuk op grondwettelijke vrijheden, onvrij
heid voor -de katholiek om zijn eigen stem te be
palen? .............

Er zijn in de C.H.U. en in de A.R. vele sprekers, en 
schrijvers geweest, die hebben duidelijk gemaakt, hoe 
zeer het mandement indruist tégen hun protestantse 
beginselen, maar hun stem klonk zelfs in geen voor
zichtige nuance -door in het betoog van hun geestver
wanten in -de Kamer. C.H.U. en A.R. hebben zich on
voorwaardelijk aan de zijde van de K.V.P. geschaard 
voor het geval er uit deze zaak nog een crisis zal 
voortvloeien.”

Dan krijgt dr Drees een verwijt te horen in deze 
zin: -

„En het kabinet? Minister-president Drees is zijn 
politieke vrienden niet tot veel steun geweest in het 
debat. Het kabinet wil geen conflicten, als die ook 
maar even gesust kunnen worden. Dr Drees zelf lie-t 
dan ook heel nadrukkelijk na ook maar een poging te 
doen, om van zijn kant prof. Romme tot opheldering

258



te dwingen over de aanval van de K.V.P.-leiding op 
zijn optreden tijdens de socialistische Kaderdag” .

Tenslotte laat het socialistische blad zich dan even 
gaan, want in de rede van dr Drees kwam toch een 
waarschuwing voor, „een addertje onder het gras”, 
toen hij zei, dat er aanleiding tot aftreden zou zijn 
voor het kabinet bij verandering in de relatie tussen 
kabinet en Kamer. En van zulk een verandering zou, 
volgens het blad, gesproken moeten worden als zou 
blijken, dat de katholieke leden van de P.v.d.A. van 
deze partij geen lid meer zouden kunnen blijven. Dan 
laat het blad zich gaan:

„Zo zullen we de rede van dr Drees wel moeten 
verstaan op dit punt. Dat zou derhalve een einde van 
dit kabinet betekenen op het ogenblik, dat de katho
lieken in de P.v.d.A. tot uittreden zouden moeten 
besluiten. Het betekent automatisch ook het einde 
van de samenwerking tussen P.v.d.A. en K.V.P. Het 
betekent blijkens de heren Schouten, Tilanus en Wel- 
ter, dat A.R., C.H.U. en K.N.P. (die dan w e l  zal op
houden zelfstandig partner van de K.V.P. te zijn) zich 
aan de zijde van de K.V.P. zullen stellen.

Als men dan in termen van zetels voor regerings
meerderheden gaat denken, komt men bij de huidige 
verhoudingen tot een getal van 53 voor deze vier par
tijen. Verder kan men niet gaan, want dat de V.V.D. 
in die situatie aan de zijde van de K.V.P. zou gaan 
staan, lijkt na wat prof. Oud in twee zeer indruk
wekkende redevoeringen heeft betoogd, een hoogst 
twijfelachtige zaak.

Een bijzonder dubieuze basis voor regeringsvorming 
derhalve. Een bodem waarop slechts onparlementaire 
zakenkabinetten schijnen te kunnen woekeren.”

Eigen kracht heslist

Heet van de naald heeft „De Volkskrant”  gereageerd 
op het artikel in „Vrij Nederland”. Het blad schrijft:

„Een dergelijke socialistische critiek op de socialis
tische houding versterkt dus nog de gangbare indruk, 
dat het grote politieke debat met een nederlaag voor 
de P.v.d.A. is geëindigd. Temeer, prof. Romme heeft er 
in een rede in Arnhem op gewezen, omdat de P.v.d.A. 
er niet in slaagde sympathie op te roepen voor de mo
gelijkheid van een kabinet zonder de K.V.P. De V.V.D. 
toornde immers wel tegen het Mandement, maar keek 
daarbij „links noch rechts” en de woordvoerders van 
A.R. en C.'H.U. stelden zich dicht naast de K.V.P.
op ..........Vast staat wel, dat een verkiezingsstrijd over
het Mandement zonder meer voor'de P.v.d.A. althans 
wat het katholieke volksdeel betreft niet aanlokkelijk 
kan zijn..........

Verder is voor een goed begrip van de situatie een 
nadere bezinning op- de houding van A.R. en C.H.U. 
nodig. Uit het debat zou men de indruk kunnen krij
gen, dat K.V.P., A.R. en C.H.U. een verdediging vor
men, die zo nodig ook gezamenlijk in het vuur zal 
■gaan. Toch moet hetgeen in het protestantse kamp 
buiten de Kamer tegen het Mandement gezegd en ge
schreven werd al tot voorzichtigheid manen, en de dis
cussies op de partijconferentie van de A.R. deze week 
geven daartoe zeker aanleiding. Hieruit kwam zelfs 
het beeld naar voren van een sterk verdeelde partij. 
Sommige sprekers beseften, dat de A.R. naast de
K.V.P. .moet staan, bij anderen overheerste echter de

afkeer van en de vrees voor Rome. Bij de C.H.U. zal 
het zeker niet anders liggen. Op een partijvergade- 
ring gaf de heer Tilanus al duidelijker uiting aan be
paalde bezwaren tegen het Mandement dan in de 
Kamer.

Zo bezien zou de P.v.d.A. toch betere kansen kun
nen hebben dan op het ogenblik schijnt. De P.v.d.A. 
staat immers tegenover de bisschoppen in de strijd 
voor „ de doorbraak” , omdat het Mandement die af
wijst. Als de protestantse partijen te zeer innerlijk 
verdeeld zouden zijn om hierbij duidelijk positie te 
kiezen, worden zij uitermate kwetsbaar, want de vrees 
voor „Rome” kan hun aandeel in de strijd tegen „de 
doorbraak” verlammen. In plaats van te volstaan met 
een oppervlakkige indruk zuilen de katholieken dus 
zéker om deze reden moeten beseffen dat het vooral 
en op de eerste plaats om de kracht zal gaan die zij 
zelf gèzamenlijk kunnen opbrengen.”

Kiekeboe

Met enige schroom — want we geven daarmee aan, 
dat we het blad in handen hebben gehad en ook ge
lezen —■ geven we weer wat „Elseviers Weekblad”  na 
het debat schreef. Niet omdat het zo heel belangrijk 
is, maar omdat het toch goed is als men weet hoe het 
„best gelezen weekblad” er over denkt.

„Met fiere trots heeft de heer Burger in de Tweede 
. Kamer verzekerd, dat de P.v.d.A. zo-nodig niet zou 

aarzelen de samenwerking met de K.V.P. te ver
breken. Maar zij doet het niet.

Even fier en strijdvaardig verklaarde prof. Romme, 
■ dat de K.V.P. niet bang zou zijn de samenwerking 

met de P.v.d.A. op te zeggen, als dat onvermijdelijk 
zou blijken. Maar zij doet het evenmin.

De leiders dezer twee grote partijen gedroegen 
zich in de politieke arena, waarin zij jarenlang broe
derlijk samenspeelden, als grimmige en boze worste
laars. Maar juist als men dacht, dat zij elkander nu 
toch waarlijk in de haren zouden vliegen, verscholen 
zij zich guitig achter elkander.

Met dit politieke kiekeboe' voorkomen zij een Ka
binetscrisis” .

Eerste Kamer voorop

Het heeft bij velen enige verwondering gewekt, dat 
het onderwijsbeleid van Minister Cals de laatste tijd 
in het bijzonder in de Eerste Kamer aan de orde is ge
weest. Er zijn stemmen opgegaan, die het onjuist 
vonden, dat de Senaat zich in dit stadium zo bijzonder 
met dat onderwijsbeleid bezighoudt, waardoor de 
Tweede Kamer eigenlijk achteraan komt.

Prof. Romme heeft daarover ook het zijne gezegd in 
„De Volkskrant” en wel als volgt:

„Er schijnt een ■ nieuw vraagstuk aan de staats
rechtelijke hemel op te doemen, misschien wel een 
tweevoudig vraagstuk.

Minister Cals heeft in Maart van dit jaar, in zijn 
Memorie van Antwoord aan de Eerste Kamer op de 
onderwijsbegroting 1954, medegedeeld, dat hij „aan 
de Staten-Generaal” een gedetailleerd overzicht zou 
voorleggen betreffende toekomstige behoefte aan on
derwijskrachten bij enkele takken van onderwijs. Mi
nister Cals is in September laatstleden deze toezeg
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ging met betrekking tot het g.l.o. en v.g.l.o. nagekomen 
door overlegging van een nota, ik neem aan: aan de 
beide Kamers der Staten-Generaal, zoals hij destijds 
in uitzicht heeft gesteld. Deze nota is deze week door 
de Eerste Kamer als eerste van onze beide takken 
van volksvertegenwoordiging in behandeling genomen, 
hetgeen daar aanleiding heeft gegeven tot een, nog 
onvoltooid, belangrijk begrotingsdebat, dat meer het 
jaar 1955 dan het jaar 1954 betreft.

Tot nog toe kent ons staatsrecht verschillende theo
rieën met betrekking tot aard en taak van de Eerste 
Kamer. De Eerste Kamer als hof van revisie, als hoe
der tegen de waan van de dag, als plechtanker voor 
de rechtsovertuiging van het volk, als doublure van de 
Tweede Kamer. Zal daar een nieuwe theorie aan toe
gevoegd moeten worden, wanneer de Eerste Kamer de 
weg opgaat van e e r s t e  behandeling van aan de Sta
ten-Generaal overgelegde stukken, en van begro
tingsbehandeling v ó ó r d a t  de Tweede Kamer daar
toe de gelegenheid heeft gevonden?

Of heeft de Eerste Kamer deze week alleen maar 
op haar manier, en dus fijntjes, willen reageren tegen 
het voorstel der Grondwetscommissie, om haar uit te 
sluiten van de begrotingsbehandeling — en wel door 
dubbele behandeling daarvan harerzijds, eenmaal vóór 
en eenmaal na de Tweede Kamer?”

Het laatste woord zal over deze zaak nog wel niet 
gesproken zijn.

Onwaarachtig?

„Trouw”  heeft er in een artikel op gewezen, dat de 
P.v.d.A. in theorie zegt zich te willen stellen op de 
basis der pacificatie: gelijkstelling voor openbare en 
bijzondere school. Maar in vele gevallen klopt de 
practijk niet op de theorie.

„Heel toevallig is er telkens nu net weer een z a- 
k e  1 ij k bezwaar dat verhindert om ’t p r i n c i p e  uit 
■te voeren! .Niet alleen de oude S.D.A.P.-leden in de 
P.v.d.A., maar ook de doorbraaklieden zingen dit 
camouflagelied om ’t hardst.

Dat deed men in Sneek (Chr. Lyceum), Akkrum 
(Kleuterschool); Sneek (Chr. Ambachtsschool); Fra- 
neker (Chr. Landbouwhuishoudschool); Berlikum 
(Chr. Landbouwhuishoudschool) en pas geleden in 
Drachten (Chr. Technische School).

En thans is daaraan toe te voegen: ’s-Gravenhage.

Over dit artikel is „Het Vrije Volk” zeer veront
waardigd. Onwaarachtig wordt het genoemd.

„Het Anti-Revolutionaire dagblad Trouw probeert 
hardnekkig bij zijn lezers de indruk te wekken, dat 
de schoolstrijd doorgaat. Het beseft, dat de Anti- 
Revolutionaire Partij de schoolstrijd nodig heeft om 
haar bestaan te rechtvaardigen. Want de theorie van 
de anti-these alleen is daarvoor niet toereikend. Spitst 
men die te veel toe door te nadrukkelijk te betogen, 
dat wat levensbeschouwelijk bijeenbehoort politiek in

‘ één organisatie behoort te zijn georganiseerd, dan is 
dat koren op de molen van een organisatie als het 
Gereformeerd Politiek Verbond. En dan snijdt men 
in eigen vlees.

Vandaar dat de anti-revolutionairen het liever niet 
zó principieel zoeken en de schoolstrijd niet kunnen 
missen. Maar om die strijd te kunnen voeren moeten

er politieke tegenstanders van formaat zijn. Welnu, 
daarvoor kiest Trouw nu al jaren de Partij van de 
Arbeid uit. Het blad verzamelt naarstiglijk al die ge
vallen, waarin de P.v.d.A. of een aantal leden van de 
P.v.d.A. in een gemeenteraad bezwaar heeft tegen het 
subsidiëren van een christelijke school. Trouw stelt 
thans het zevende geval. En altijd zakelijke bezwaren! 
hoont Trouw. In principe zegt de P.v.d.A. vóór de 
onderwijspacificatie te zijn. Maar men kan zelf zien
wat er van terechtkomt..........

Wij zouden tegenover deze zeven gevallen van 
Trouw tientallen gevallen kunnen stellen waarin de 
P.v.d.A. aan de subsidiëring van christelijke scholen 
heeft meegewerkt. Een u.l.o in Groningen, een tech
nische school in Alphen, een u.l.o. in Leiden, een am
bachtsschool, twee huishoudscholen en een u.l.o in 
Den Haag, enzovoorts, enzovoorts. De gevallen, die 
Trouw opnoemt, vormen de uitzonderingen, en niet 
de regel. Dat weet Trouw natuurlijk ook wel.

En in de uitzonderingen meende de P.v.d.A. dat de 
subsidiëring op zakelijke gronden niet verantwoord 
was. Mag zij dat nog vinden, ja of neen? De anti
revolutionaire leden van de gemeenteraad hebben 
precies dezelfde plicht als de P.v.d.A-leden om uit een 
oogpunt van algemeen belang te beoordelen of sub
sidie voor de oprichting van een bepaalde christelijke 
school al dan niet verleend moet worden.

Zij kunnen deze plicht vervullen zonder door Trouw 
verdacht gemaakt te worden. Maar de oprechtheid 
van P.v.d.A-leden, vooral als het belijdende protes
tanten zijn, meent Trouw in twijfel te mogen trek
ken. Tot meerdere glorie van een politieke partij, die 
zich als een christelijke partij aandient. De onwaar
achtigheid ligt er dik bovenop” .

Dat zijn allemaal dikke woorden, maar dikke woor
den zijn nog geen overtuigende woorden.

De overtuiging, dat „Trouw” onwaarachtig schrijft, 
kan „Het Vrije Volk” ons bjjbrengen, indien het blad 
van al die genoemde zeven gevallen nu eens duide
lijk aangeeft, welke z a k e l i j k e  bezwaren daarte
gen waren aan te voeren, zodat tegenstemmen voor 
de socialisten „plicht” was.

Wij kunnen ook wel voorbeelden aanhalen, dat 
P.v.d.A.-leden aan subsidiëring hebben meegewerkt, 
maar we weten ook hoeveel moeite dat soms kost. Vele 
socialisten achten het nog steeds „een gunst” als zij 
aan subsidiëring meewerken, terwijl zij zouden moeten 
erkennen, dat het „een recht” is, wat gevraagd wordt.

Vit het reorganisatie-rapport
„In het midden van deze eeuw daarentegen kan de 

politieke partij zich nimmer rust gunnen. Voortdurend 
moet zij de kiezers duidelijk maken welke haar hou
ding ten aanizen van de vragen van de dag is, waar en 
hoe de door haar beleden beginselen in het geding zijn. 
Daarnaast zal zij in principiële en wetenschappelijke 
bezinning tot actuele positivering van haar beginselen 
moeten geraken, onder inschakeling zowel van haar 
intellectuele kader als van de brede massa van haar 
leden. Dat in verband met deze nieuwe, de politieke 
partij toegevallen, functies ook de opleiding en de 
doorstroming van het organisatorische en het politieke 
kader van groot belang is geworden, stippen wij slechts 
even aan.
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Redactie: 
Redactie-adres:

Dr A. Veerman, Sj. Jonker, J. W. Ooms, G. J. H. Griffioen. 
Dr Kuyperstraat 3, ’s-Gravenhage.

Europese sumenwerUlng
Wie de weg opwandelt van het probleem der Europese sa

menwerking, zal er aan moeten wennen, dat hij veel nieuwe 
namen en termen tegenkomt. Daarom moeten we deze serie 
wel beginnen met een aantal artikelen, waarin 'het over zulke 
nieuwe termen gaat. We moeten immers weten, waar we het 
over hebben.

Vorige maal namen we het begrip federalisme onder de 
loupe. We herhalen nog even, omdat we het straks nodig 
hebben: een federale staat is een staat, opgebouwd uit deel
staten, waarbij de overheidsbevoegdheden zijn verdeeld tus
sen de algemene, (de federale staat) en de deelstaten. En dan 
zo, dat er een soort waterdicht'schot tussen zit: de gezamen
lijke staat is eigen baas op zijn terrein, elke deelstaat heeft 
het volledig te zeggen in die zaken, die hem zijn toegevallen. 
Dus b.v. defensie bij de federale overheid, onderwijs bij elke 
deelstaat apart. Zo is het -b.v. in Zwitserland.

Nu stoten we ook op een andere term. In onze partij ligt er 
een rapport van het College van Advies over: „Europese inte
gratie” . Dat is maar niet toevallig. De samenstellers verant
woorden zich hiervoor! Zij kozen de term integratie, omdat 
dat een ruimer begrip is.

„Federalisatie ziet op een bepaalde vorm van staatkundige 
samenvoeging van staten tot een hogere eenheid.” Maar dat 
is niet de enige vorm van samenwerking. Er zijn ook andere 
mogelijkheden, waarbij op allerlei gebied een bovennationale 
eenheid tot stand kan kómen. Welnu, al die mogelijkheden 
vat de commissie samen onder de term integratie.

Ook daarvan geeft het rapport een omschrijving. Inte
gratie is het vormen van een grotere eenheid, het is het tot 
stand brengen van een nieuw harmonisch geheel, dat geken
merkt wordt door bestendigheid. De delen, wat ons betreft 
de deelstaten, (integratie is niet een louter politieke term, 
maar een algemeen begrip; de delen zijn niet altijd staten) 
— d-ie deelstaten vormen niet slechts een losse samenwer
king. Er komt een eenheid, waarbij de delen geheel of ten 
dele hun zelfstandigheid verliezen.

Er is dus een integratie mogelijk, die veel verder gaat dan 
federalisatie, n.1. wanneer de deelstaten hun zelfstandigheid 
geheel verliezen. Omgekeerd kan het ook minder ver gaan.

Het A.R.-rapport betoogt dan, dat in Europa op zakelijke 
gronden nodig is, samenwerking, niet van tijdelijke aard, 
in de vorm van bondgenootschap, maar meer bestendig, en 
hechter: integratie. En de vorm, die dan practisc'h daarvoor 
gekozen wordt, is die van een federatie.

Nu gaan we even van de termen naar de dingen om ons 
heen.

In een circulaire in verband met een conferentie over 
Europese vragen lezen we: „Te veel wordt de Europese in
tegratie gezien, als een vraagstuk van concrete politiek of als

een technische aangelegenheid. Europa is niet alleen een 
aardrijkskundig of politiek begrip. Europa is een idee” .

Zonder nu al te kittelachtig van gehoor te wezen, willen 
we toch wel zeggen, dat dergelijke uitspraken ons niet lig
gen. Bij de laatste vier woorden krijg je het gevoel, of je los 
komt van de grond. Het wordt alles om je heen wat zwe
verig.

Het moet wel betekenen, dat een Europese (federale) staat 
een begerenswaardig doel zou zijn, ook al zou er geen enkele 
economische of politieke noodzaak voor wezen. Van datzelfde 
proefde men iets, toen op die conferentie gesteld werd, dat 
wij aan de ontwortelde mens, die van achter het ijzeren gor
dijn tot ons komt, toch een antwoord moeten geven als Euro
peaan. Terecht luidde het weerwoord, dat we dat antwoord 
alleen kunnen geven vanuit onze eigen overtuiging.

In deze tijd, nu de Europese beweging in de mode is, moeten 
we ervoor oppassen, dat we de zaak gaan overspannen. Dan 
komt er een romantisch dwepen met „Europa” ! Daar doen wij 
niet aan mee.

Wij zijn als Antirevolutionairen in het gelukkig bezit van 
een nuchter rapport. Dat spreekt heel zakelijk van de nood
zaak van integratie. Economische noodzaak — militaire nood
zaak — politieke noodzaak als onmisbare aanvulling daar
van.

Die noodzaak wordt dan in dit rapport van de grond af op
gebouwd. Kunnen we niet volstaan met samenwerking in 
een bondgenootschap? Met coördinatie? Pas wanneer op dui
delijke gronden blijkt, dat dit niet voldoende is, pas dan 
wordt de volgende stap gezet: integratie. Wil men: ons rap
port ziet de Europse integratie kennelijk „als een zaak van 
concrete politiek.”

En precies zo nuchter komt het rapport dan tot de keuze 
van de federatie (en wel een beperkte federatie). Alleen dan 
is er de mogelijkheid van een werkelijk gemeenschappelijk 
beleid en van een democratische, parlementaire controle.

Het federalisme is dus geen doel in zichzelf. Met een con
creet voorbeeld gezegd: Een Europese Verdedigingsgemeen- 
schap was, hoezeer ook door ons voorgestaan, geen doel in 
zichzelf. Dat doel was een goede, effectieve verdediging van 
Europa, tot handhaving van vrijheid en recht. Een E.D.G. 
was daarvoor — gezien de situatie van West-Europa — een 
geëigend middel. Maar behoeft daarvoor niet het enige te 
zijn.

Integratie — vorming van een bestendige eenheid — in 
Europa is noodzakelijk. Stappen op die weg zijn er al ver
schillende gezet: economische samenwerking in de O.E.E.S, 
een betaiingsunie, een gemeenschappelijke defensie in het 
kader van het Noord-Atlantische Verdrag. In dat alles zitten 
de facto stukken van een Europese integratie. Daarnaast 
zijn er ook aanloopjes tot de vorming van een Europese fe
deratie, met name dan de gemeenschap voor kolen en staal. 
Meer deze vaste binding de jure, rechtens, kost heel wat pijn 
en blijkt niet zo gemakkelijk te verwerkelijken.
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Z E V E N D E
J A A R V E R S L A G

van de Nationale Organisatie van A.H . Jongeren Studieclubs

UIT TE BRENGEN AAN DE ALGEMENE VERGADERING
DIE OP 27 NOVEMBER 1954 IN UTRECHT WORDT GEHOUDEN

W-eer is er een levensjaar van. de Arjos voorbij. Wij schrij
ven het zevende jaarverslag. Het zal gaan over een periode, 
die voor de Arjos niet gemakkelijk is geweest, omdat het 
oude kader, dat’ van de oprichting af, in onze organisatie 
heeft meegewerkt — in lagere en hogere verbanden — ons 
langzamerhand gaat verlaten. Met man en macht is in ver
schillende provincies gewerkt om nieuwe leden aan te 
trekken en zoals de cijfers aantonen, zijn we daar voor een 
groot deel in geslaagd. De geringe achteruitgang van het 
aantal clubs is niet verontrustend, zolang we weten, dat 
onze provinciale- en stedelijke verbanden, de districten en 
de clubs zich met het probleem van de doorstroming bezig 
houden. Intussen wijst de omstandigheid, dat het 'gemiddeld 
aantal leden per club kleiner wordt, er op, dat dit probleem' 
nog meer onze aandacht moet hebben. Geen reden tot pes- 
simisme dus! Gelukkig kunnen we in dit verslag gewagen 
van talrijke nieuwe initiatieven, die in dit afgelopen ver- 
enigingsjaar zijn genomen. Nieuwe initiatieven^niet alleen 
van het bestuur van de Nationale Organisatie, maar ook van 
de provinciale verbanden, die daarvan in hun eigen versla
gen melding zullen maken. Als wij dus terugblikken, doen 
we dit met een gematigd optimisme. En we brengen aller
eerst dank aan het Centraal Comité van Antirevolutionaire 
Kiesverenigingen, dat ook dit jaar weer getoond heeft vol
ledig begrip voor de Arjos te hebben. Nimmer heeft het be
stuur van de Nationale Organisatie tevergeefs bij het Cen
traal Comité aangeklopt. Niet toen we ƒ 2.000,— vroegen 
om ons internationaal werk verder uit te bouwen, ook niet 
toen we de volledige morele- en financiële medewerking 
hebben ingeroepen voor het houden van een conferentie 
voor jonge theologen. Het Centraal Comité toont met de 
feiten aan, in te stemmen met onze stelregel, dat Arjos- 
werk partijwerk is en het is slechts te . betreuren, dat er 
nog organen in de partij zijn, die misschien wel overtuigd 
zijn van de juistheid van dit uitgangspunt, maar daar in 
feite heel weinig van laten blijken. Om het concreet te 
zeggen: wanneer het in sommige provincies minder goed 
loopt dan wij zouden wensen, dan is de oorzaak daarvan 
wellicht mede, het ontbreken van voldoende steun van de 
partijorganen. En ook plaatselijk verdient het werk van de 
Arjos alle medewerking van de kiesvereniging.

Het Bestuur
Gedurende dit verenigingsjaar, dat loopt van September 

tot September, heeft het bestuur der Nationale Organisatie 
driemaal vergaderd en wel op 1 October, 1953, op 6 Fe
bruari 1954 en op 29 April 1954. Het mtoderamen, dat al de
ze vergaderingen voorbereidde, kwam viermaal bijeen, op 
7 September 1953, 11 December 1953, 5 Februari 1954 en 21 
Juni 1954.

Per 1 September 1954 was het bestuur als volgt samen
gesteld:
Dr A. Veerman, Rijswijk (Z.H.), Voorzitter;
Mr C. J. Verplanke, Haarlem, Tweede voorzitter;

Sj. Jonker, ’s-Gravenhage, Secretaris-penningmeester;
Mr B. D. van Raay, Leeuwarden, Lid moderamen;
Mr A. B. Roosjen, Amsterdam, Gedelegeerde van het Cen

traal Comité;.
J. Smallenbroek, Assen, Gedelegeerde van het Centraal 

Comité;
Mej. J. Duker, Voorburg, Vrijgekozene;
J. W. Ooms, Soest, Vrijgekozene;
Voor Groningen: S. Silvis, Scheemda;

„ Friesland: Zie lid moderamen;
„ Drenthe: L. Euving, Gees;
„ Overijssel: Mr C. F. Bramer, Zwolle;
„ Gelderland: Mr M. W. Dirksen, Arnhem;
„ Utrecht: M. Jens, Utrecht;
„ Noord-Holland: Zie Tweede voorzitter;
„ Zuid-Holland: Zie Secretaris-penningmeester;
„ Zeeland: C. Balkenende, Kapelle-Biezelinge;
„ Noord-Brabant/Limburg: Ds K. Feenstra, Klundert;
„ Amsterdam: Mej. G. J. van den Pol;
„ ’s-Gravenhage: P. Stafleu;
„ Rotterdam: W. de Kwaadsteniet.
Het aantal wijzigingen in het bestuur was dit jaar niet zo 

groot. We hebben afscheid moeten nemen van de heren R. 
Ruiter (die Groningen heeft verlaten) en C. Klapwijk (die 
’s-Gravenhage door drukke werkzaamheden niet langer kon 
vertegenwoordigen). In de loop van 'dit verslagjaar heeft 
zich ook een kleine verandering in de samenstelling van het 
moderamen voltrokken. Krachtens de nieuwe bepalingen 
van onze statuten hebben we thans een secretaris-penning
meester. Dat betekent, dat de heer van Raay in ons mode
ramen zitting kreeg als gewoon, lid.

Het Arjoswerk wordt steeds omvangrijken De aangeslo
ten clubs zullen dat alleen al gemerkt hebben aan de vele 
circulaires die zij dit afgelopen jaar hebben ontvangen. Niet 
alleen het binnenlands werk vraagt meer aandacht van het 
landelijk bestuur, maar ook het internationale contact, ter
wijl tenslotte niet vergeten mag worden, dat ons besluit om 
toe te treden tot de Politieke Jongeren Contact Raad het 
nodige werk — zij het voor een klein aantal mensen — met 
zich meebrengt. Een jaarverslag van de Nationale Organi
satie is dan ook te verdelen in drieën: 

het interne werk;
het contact met andere politieke jeugdorganisaties; 
het internationale werk.

Het interne werk
Wie denkt, dat het interne Arjoswerk lijdt onder de an

dere taken waarvoor onze organisatie zich gesteld ziet, 
komt bedrogen uit. Integendeel, het is bewezen, dat het 
contact met andere organisaties in binnen- en buitenland 
op de duur het Arjoswerk ten goede komt. We krijgen 
meer Arj osleden, die gespecialiseerde onderwerpen op de 
clubs kunnen inleiden. En het is juist dit clubwerk, dat bij 
al ons doen en laten voorop moet staan. Uiteindelijk zal het
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gehele bestuursbeleid gericht- moeten zijn op de bevorde
ring van de principiële en practische politieke studie.

Het betoog van Prof. Dr J. J. de Jong over „Christelijke 
politiek in Europa” , dat werd gehouden tijdens onze Alge
mene Vergadering van 12 December 1953, kon het clubwerk 
zeker ten goede komen.

En natuurlijk was daar ook weer de landelijke studiecon
ferentie. Ditmaal werd zij gehouden.op 2 en 3 October 1953 
in „Ons Centrum” te Driebergen, waar Prof. Dr S. U. Zui- 
dema refereerde over „Beginsel en Ideaal” . Weer hebben, 
we de klacht gehoord, dat dit onderwerp te moeilijk was — 
althans te algemeen — om de clubs daarmee te kunnen be
zoeken. We begrijpen die klacht. Maar anderzijds dienen 
de provinciale verbanden grote aandacht te schenken aan 
het selecteren van de deelnemers. Het onderwerp van Prof. 
Zuidema moest als basis dienen voor volgende landelijke 
studieconferenties. Dit jaar staat het „Christelijk-sociale” 
in het middelpunt der belangstelling en volgend jaar — de 
laatste conferentie voor de verkiezingen — zal het onder
werp op de studieconferentie nog meer practisch moeten 
zijn. Reeds zijn er plannen om op de conferentie van 1955 
zoveel mogelijk de politieke strijdvragen te behandelen, zo
dat ook alle Arjosleden, gewapend met eigen materiaal, 
zich met alle kracht op de verkiezingsstrijd kunnen werpen.

Op 15 en 16 Januari waren in „De Witte Hei” te Huis ter 
Heide weer bijna 60 studenten bijeen. Voor de vijfde maal 
werd de studentenconferentie gehouden, die -de Arjos or
ganiseert en het Centraal Comité betaalt. De heer J. Smal- 
lenbroek sprak over: „De reorganisatie der A.R, Partij” . Hij 
bad evenmin over belangstelling te klagen als Prof. Dr Ir 
H. van Riessen, die sprak over zijn bekende boek: „De 
maatschappij der toekomst” .

Op 1 en 2 September j.1. startte de Arjos met een nieuw 
initiatief: de theologenconferentie. Zij werd gehouden in 
„Woudschoten” te Zeist. Vijftig jonge theologen van ver
schillende richtingen waren op deze bijeenkomst aanwezig. 
Prof. W. Kremer behandelde „Prediking en Politiek” en Dr 
J. Schouten „Geloof en Politiek” . Zoals reeds gezegd, is dit 
initiatief mogelijk geworden door de financiële steun die 
we van het Centraal Comité hebben ontvangen.

Met conferenties als deze laatste twee is de Arjos op een 
weg, die zij ongetwijfeld verder zal moeten bewandelen,
n.L. het scholen van bepaalde categorieën. Niet alleen moet 
het daarbij de bedoeling zijn, deze groepen in het algemeen 
met de politieke problemen in aanraking te brengen, maar 
bovendien hopen we daarmee mensen te vormen, die het 
Arjoswerk mee kunnen dragen. In deze lijn ligt ook de con
ferentie over problemen van de buitenlandse politiek, die 
wij in Juni hielden en waarop wij hieronder nog nader te
rugkomen.

Belangrijk was voor onze organisatie ook de „versterkte 
hoofdbestuursvergaderin'g” , die op 30 April j.1. werd ge
houden. Ieder hoofdbestuurslid had nog iemand uit zijn 
provinciaal bestuur meegenomen. Op deze vergadering zijn 
alleen organisatorische vraagstukken aan de orde gekomen. 
De provinciale verbanden hebben daarvan een verslag ont
vangen. Het debat werd gevoerd naar aanleiding van een 
causerie van de Zuidhollandse secretaresse, Mej. H. van 
Leeuwen uit Delft. Op deze bijeenkomst zijn tal van ideeën 
aan de hand gedaan en we hopen, dat de provinciale ver
banden daarvan een nuttig gébruik maken. De clubs moe
ten uiteindelijk het nut van een dergelijke vergadering er
varen, een vergadering, die zeker wel voor herhaling vat
baar is.

Op 12 Dcemiber 1953 werd in Utrecht de Algemene Ver
gadering gehouden. Slechts 67 clubs waren daar vertegen
woordigd. Een groot deel van de ochtendvergadering was 
gewijd aan het bestuursvoorstel tot wijziging van de sta
tuten. Na een spannende stemming (44—22) besloot de Al

gemene Vergadering de vertegenwoordiging van de stede
lijke verbanden in het hoofdbestuur te beëindigen, om 
daarvoor in de plaats het aantal vrijgekozenen met twee uit. 
te breiden. Evenals andere jaren, woonde ook nu weer Dr 
Schouten een deel van deze vergadering bij. We hopen, dat 
dit jaar meer clubs de moeite zullen nemen om de reis 
naar Utrecht te ondernemen.

De samenstelling van de redactie van „Op Eigen Wieken” 
is dit jaar onveranderd gebleven. De redactie werd gevoerd 
door Dr A. Veerman, G. J. H. Griffioen, J. W. Ooms en Sj. 
Jonker. De „Vaart der Arjos” werd nog geprolongeerd. Er 
kwamen artikelen over bekende staatslieden, tal van ideeën 
werden aan de hand gedaan, er verschenen een aantal stu- 
dieschetsen, terwijl de serie staatsinrichting werd voltooid.. 
Ook werd over verschillende problemen voorlichting gege
ven. Uit de reacties van de clubs meent het bestuur te kun
nen opmaken, dat men in het algemeen over het gevoerde 
redactiebeleid niet ontevreden is. Gezien de omstandighe
den waaronder gewerkt moet worden, zal er technisch niet 
veel te verbeteren zijn. Te weinig echter ontvangt de redac
tie suggesties van clubs, in welke vorm dan ook.

Teneinde de , samenstelling van studiemateriaal ten be
hoeve van.de clubs voor te bereiden, werd in de bestuurs
vergadering van 1 October 1953 besloten tot instelling van 
een schetsencommissie. Tot leden van deze commissie wer
den benoemd mej. J. Duker, Dr A. Veerman en G. J. H. 
Griffioen. De commissie is met spoed aan het werk gegaan 
voor de samenstelling van een nieuwe schetsenbundel. Niet
tegenstaande vele moeilijkheden, waarvan één der voor
naamste het vinden van schrijvers, die in staat en bereid 
waren een bijdrage te leveren, was, is de commissie er in 
geslaagd een nieuw e1 schetsenbundel, getiteld „Volk en 
Staat” en bevattende 24 studieschetsen, aan de clubs te 
kunnen aanbieden. De bundel is onderverdeeld in drie se
ries, t.w. A  Politieke Partijen, B Sociaal-economisch leven 
en C De opbouw van de staat.

In onderstaande staat zijn de laatste gegevens van de 
stand van het aantal clubs en het aantal leden verwerkt, 
zoals die aan het landelijk secretariaat bekend zijn.

Provincie Aantal clubs Aantal leden Aantal leden
1-9-53 1-10-54 , 1-9-53 <1-10-54

M V Tot. M V Tot.
Groningen 41 41 373 191 ©64 372 194 566
Friesland 43 38 444 246 690 328 189 517
Drenthe 33 31 371 177 548 332 170 502
Overijssel 21 27 298 148 446 303 162 465
Gelderland 25 21 262 108 370 204 92 296
Utrecht 20 15 205 91 296 167 80 247
Noord-Holland 36 31 356 245 601 302 200 602
Zuid-Holland 73 80 . 881 330 1211 965 354 1319
Zeeland
Noord-

25 25 239 121 360 232 101 333

Brabant/Limburg 6 6 48 16 64 55 20 75
Totaal 323 315 3477 1673 5150 3260 1572 4822

Het contact met andere organisaties
De toetreding tot de Politieke Jongeren Contact' Raad 

heeft tot gevolg, dat er op verschillende punten meer con
tact is met de andere constructieve .politieke j eugdorganisa
ties. Dit contact kan uiteraard slechts een zakelijk karakter 
dragen, maar het is noodzakelijk, gezien o.m. de gemeen
schappelijke belangen die de politieke jeugdorganisaties 
hebben ten opzichte van de Europese Jeugd Campagne in 
Parijs. De voorzitter en de secretaris van de Arjos, de he
ren Veerman en Jonker, maken deel uit van het bestuur 
der P.J.C.R. Laatstgenoemde bekleedt het voorzitterschap, 
terwijl h et, secretariaat berust bij een vertegenwoordiger

263



van de „Nieuwe Koers” en het penningmeesterschap bij een 
lid van de J.O.K.V.P.

In het kader van de P.J.C.R. hebben verschillende activi
teiten plaatsgevonden. Zo werd op 11 en 12 September 1953 
in „De Horst’.’ te Driebergen een conferentie gehouden over 
„De Europese Integratie” , waar als sprekers optraden Prof. 
Dr L. W. G. Schotten en Mr A. Stempels, parlementair re
dacteur van de Nieuwe Rotterdamse Courant.

Negentien Arjosleden woonden een conferentie van de 
Arjos, de F.C.H.J.G. en de J.O.K.V.P. bij, die op 25 en 26 
September 1953 in Utrecht plaats vond. Het onderwerp was: 
„De positie van de Cihr. Democraten in het nieuwe Europa” . 
Inleider was Drs C. Cosijn, voorzitter van de J.O.K.V.P.

De meest opvallende activiteit van de P.J.C.R. is onge
twijfeld het Nationaal Jongeren Darlement geweest, dat op 
22 Mei j.1. in het gebouw der Eerste Kamer werd gehouden. 
Het was voor de eerste maal, dat vertegenwoordigers van 
de vijf democratische jeugdorganisaties elkaar op nationaal 
niveau ontmoetten in een jeugdparlement. In verschillende 
streken van ons land bestaan reeds plaatselijke jeugdparle- 
menten, waaraan de Arjos vrijwel altijd haar medewerking 
verleent. Iedere fractie bestond uit tien personen. Voor de 
Arjos waren dit: Mej. H. van Leeuwen en de heren J. W. 
Boers, Mr C. F. Bnamer, G. J. H. Griffioen, Mr H. A. Homan, 
W. J. lestra, Sj. Jonker (fractievoorzitter), W. de Kwaadste- 
niet, Tj. Pel en S. Silvis. Het onderwerp dat in discussie 
was luidde: „De politieke structuur in Nederland en de 
Europese partijvorming.

Wellicht is het goed nog te vermelden, dat al deze acti
viteiten de Arjos-schatkist niets hebben gekost. Zij werden 
gefinancierd door de Europese Jeugd Campagne, met me
dewerking van de Nederlandse Jongeren Raad der Euro
pese Beweging (N.J.R.). Deze Jongeren Raad organiseerde 
tijdens de Europa-week in Arnhem, op 4 September j.1. 
een conferentie over „De geestelijke basis van Europa” , 
waaraan tientallen jeugdorganisaties deelnamen. Dertien 
Arjosleden bezochten deze conferentie.

Het internationale werk.

In ons vorig jaarverslag hebben we gewezen op de nood
zaak om als „christen-democratische jongeren” nauwer sa
men te werken. Het was begrijpelijk, dat, toen het Centraal 
Comité het besluit nam om toe te treden tot de Nouvelles 
Equipes" Internationales (N.E.I.), het voor de Arjo's zaak 
werd om de partij te volgen door lid te worden van de In
ternationale Unie van Jonge Christen Democraten (U.I.J.
D.C.). Het was ook duidelijk, dat de eigen Arjosmiddelen 
ontoereikend zouden zijn om de contributie en de vaak 
lange reizen voor vergaderingen en congressen te finan
cieren. Zoals we reeds vermeld hebben, is het Centraal Co
mité bereid dit buitenlands werk financieel te steunen met 
een jaarlijkse bijdrage van ƒ 2.000.—.

Op 23 Juni j.1. heeft te Utrecht een bespreking plaatsge
vonden tussen de J.O.K.V.P., de F.C.H.J.G. en de Arjos, 
waarbij de principiële overeenstemming werd bereikt om 
een Nederlandse ploeg van de „Internationale Unie van 
Jonge Christen Democraten” te formeren. Over de finan
ciële basis zou nog slechts nader onderhandeld behoeven 
te worden. Helaas ontvingen we enige weken later bericht, 
dat de F.C.H.J.G. niet bereid is — uit principiële overwe
gingen — om tot deze Unie toe te treden. Een besluit, dat 
in ons bestuur teleurstelling heeft gewekt, maar dat ons 
vooralsnog geen aanleiding geeft om weer stappen terug te 
doen. Steeds ziet men in verschillende organen de drie con
fessionele jeugdorganisaties gezamenlijk optreden. Daarom 
is het besluit van de C,H.-jongeren temeer te betreuren.

Namens de Arjos heeft de secretaris zitting genomen in 
het Comité Directeur van de „Union Internationale des 
Jeunes Democrates Chrétiens” . Dit Comité Directeur is het 
bestuur van de Unie, dat gevormd wordt door twee verte
genwoordigers van elk aangesloten land. Daarnaast is er 
een Comité Exécutif (Uitvoerend Comité): het dagelijks be
stuur, waarin Nederland op dit ogenblik vertegenwoordigd 
is door een lid van de J.O.K.V.P.

Tijdens een vergadering te Saarbrücken heeft de secre-

Jonge Christen-Democraten 
uit 18 landen bijeen im 

het oude Brugge

Het was ditmaal de schilderachtige, 
n og . typisch Middeleeuwse, Belgische 
stad Brugge, welke de jongeren van de 
Nouvelles Equipes Internationales bin
nen haar veste verwelkomen mocht.

Het was het zevende internationale 
congres van deze aard, maar met voor 
de eerste maal een Nederlandse delega
tie, waarvan naast de J.O.K.V.P. ook de 
Arjos officieel deel uitmaakte. De mede
deling van dit feit aan dé congressisten 
bracht allerwegen een voldoening te
weeg, die herhaaldelijk en ondubbelzin
nig werd getoond (vooral de Duitse en 
Franse protestanten staken hun vreug
de hierover niet onder stoelen of 
banken).

Dinsdag 7 September heeft in alle 
vroegte (9.30 uur) de opening van het 
congres plaats gevonden door De Wulf,

de Voorzitter van de Belgische ploeg in 
de Unie, waarna door de Italiaanse on- 
der-voorzitter van de Christendemocra
tische jongeren hulde werd gebracht aan 
de nagedachtenis van de gewezen Ita
liaanse premier Alcide de Gasperi.

Franco Nobili, Voorzitter van de Unie 
van Jonge Christen-Democraten, hield 
vervolgens een redevoering, waarin hij 
met name wees op de noodzaak van een 
verenigd Europa om de vrede te kunnen 
bewaren en de Westelijke en christelijke 
beschaving te kunnen verdedigen.

In de middagzitting van de eerste dag 
vingen toen de algemene politieke be
schouwingen aan, die tot het einde van 
de derde dag voortduurden, slechts on
derbroken door enkele korte toespraken, 
door het verslag van Edward Bobrowski, 
algemeen secretaris, over de werkzaam
heden van de Unie, en van Paul Weitz 
over enkele sociale vraagstukken; die de 
Europese jeugd raken, zoals volledige 
werkgelegenheid, huisvesting en woning
bouw. Uit beide verslagen bleek een toe
nemende belangstelling ook voor de

economische en sociale problemen. Zo 
was er 3 en 4 Juni 1954 door een spe
ciaal hiertoe benoemde werkgroep, waar
van ook enkele Nederlanders deel uit
maakten, op een studie-conferentie over 
de sociale problemen te Luxemburg 
eenparig een voorstel aanvaard tot op
richting van een Europees Instituut van 
de Arbeid, een voorstel, dat inmiddels 
door de Unie van Jonge Christen-Demo
craten is overgenomen.

Aan het einde van de middagzitting 
van de eerste dag gingen we gezamen
lijk „toeren” . Via Damme ging het op 
Sluis aan, dat zonder enige formaliteit 
aan beide douanes(!) kon worden be
reikt. Hier viel ons een echt Hollandse 
ontvangst te beurt, van een burgerva
der, getooid met ambtsketen en gul met 
sigaren.

Terug reden wé via het „dure” Knocke 
naar Zeebrugge. Een feestdis te Blan
kenberge vormde ten slotte een waardig 
slot van de eerste congresdag.

Denkt u intussen nu niet, dat we ginds 
geluierd hebben. Er moest overdag,
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taris medegewerkt aan de voorbereiding van het jaarlijks 
congres te Brugge, waarover men in ons orgaan heeft kun
nen lezen. Het was de eerste maal, dat de Arjos officieel 
twee gedelegeerden — Mej. H. van Leeuwen en Sj. Jonker 
— naar dit congres heeft kunnen sturen.

Van 26 tot 31 Maart j.1. i's te Weenen het Tweede Euro
pese Jeugdparlement gehouden. Onze voorzitter, Dr A. 
Veerman, ging daar namens de Arjos heen, waarbij hij 
uiteraard zitting nam in de Chr. democratische fractie.

Het contact met de Junge Union — de jeugdorganisatie 
der ODU — is ongetwijfeld dit jaar weer verstevigd. Van 
17 tot 23 April j.1. maakten 8 Arjosleden, tezamen met 7 
C.H.- en 5 K.V.P.-jongeren, een door de Arjos voorbereide 
studieweek naar Berlijn mee. Deze reis was zeer geslaagd. 
Hebben wij in Nederland wellicht de neiging niet zo zeer 
stil te staan bij het communistische gevaar, daar, in de on- 
middellijke nabijheid, wordt men opnieuw bepaald bij de 
ernst van de dreiging.

Achttien Arjosleden gingen van 16 tot 23 Augustus j.1. 
naar Bonn en Oberwesel voor een ontmoeting met de Junge 
Union in Rheinland/Pfalz. Gedurende deze derde week in 
Augustus zijn vele persoonlijke contacten gelegd. De confe
rentie zelf beantwoordde niet geheel aan de verwachtingen. 
Niettemin was het voor de - deelnemers uiterst leerzaam 
kennis te maken met de werking van het Duitse parlement 
en met de organisatie en de propaganda van de CDU.

Voor de eerste maal in.de geschiedenis der Arjos zijn vele 
Arjosleden over de grenzen gegaan om op internationale 
conferenties hun organisatie te vertegenwoordigen. De stu
dieconferentie te Mariënberg (Dl) was gewijd aan de pro
blemen der bedrijfsjeugd, de studentenconferentie te Saar- 
brüeken aan de plaats van de arbeid in de gemeenschap. Er 
was een internationaal kaderkamp te Cap d’Ail over de 
Europese problematiek, een Europese zomerconferentie te 
Göhrde over Europa na de conferenties te Berlijn en Genè- 
ve, over de E.D.G. en de E.P.G. enz. Op al deze conferen
ties waren Arjosleden aanwezig.

Vermeld moet ook nog worden, dat het moderamen met 
de buitenlandse commissie (zij bestaat ook thans nog uit de 
volgende leden: Mr M. W. Dirksen (voorzitter), Mej. G. J. 
van den Pol (secretaresse), Sj. Jonker, Mr C. F. Braimer en 
W. de Kwaadsteniet) op 5 Februari j.1. een bespreking heeft 
gehad met de voorzitter van de Nederlandse Jeugdgemeen
schap, Ds N. O. Steenbeek, naar aanleiding van de bezwa
ren, die van de zijde der Arjos gerezen waren tegen het 
project van Ds Steenbeek voor een Europese Jeugdgemeen
schap.

De poging, die door het bestuur is ondernomen, om meer 
belangstelling te wekken voor het buitenlands werk, is on
getwijfeld geslaagd. Naar aanleiding van enige circulaires 
deden niet minder dan 270 Arjosleden mededeling, dat zij 
belangstelling voor dit werk hebben en dat zij er iets meer 
van willen weten. Voor zover dit mogelijk was, hebben zij 
voorlichtend materiaal ontvangen en zijn zij op de hoogte 
gesteld van de conferenties die in binnen- en buitenland 
zijn gehouden. Daarnaast heeft op 19 Juni j.1. in Utrecht 
nog een vergadering voor de belangstellenden voor dit bui
tenlands werk plaatsgevonden, waar de heren J. S. Hoek en 
Dr J. A. H. J. S. Bruins Slot hebben gesproken, resp. over: 
„Dè resultaten en de moeilijkheden .van de Europese inte
gratie” en: „Hoe werkt het Europese „Parlement” ?” . Wij 
tekenen daarbij nog aan, dat het referaat van de heer Hoek 
een uitstekende documentatie bevatte. Het is inmiddels ge
publiceerd in „Nederlandsche Gedachten” (nrs 8 en 9). De 
deelnemers aan de bijeenkomst hebben zich bereid ver
klaard op de clubs over het behandelde te gaan spréken in
dien zij daartoe worden uitgenodigd. Een lijst van de deel
nemers is inmiddels aan alle clubs gezonden.

Conclusies

We zouden reeds aan onze plicht hebben voldaan als we 
ons in dit verslag hadden beperkt tot het vermelden der 
feiten. Maar het lijkt ons goed om aan de hand van enkele

maar ook ’s avonds en ’s nachts worden 
gezwoegd aan redevoeringen, „interven
ties” en resoluties......

De • debatten concentreerden zich, 
zoals na het mislukken van de E.D.G. 
te verwachten viel, rond een. alternatief - 
oplossing en de Franse houding. Temeer 
daar Farine (voormalige Kabinetschef 
van de Franse Staatssecretaris van Bui
tenlandse Zaken) iedere alternatief-op- 
lossing van de hand wees. Vasthouden 
aan de E.D.G., en in ieder geval geen 
Duits leger in de Nato.

Dat. zat de Nederlandse delegatie 
lang niet glad en het was Jonker (Ar
jos en later Schneider (J.O.K.V.P.), die 
zich in de morgen van de tweede dag in 
het strijdperk waagden. Nederland, wierp 
met recht de knuppel in het hoenderhok.

Spoedig bleek echter, dat onze mening 
ook door anderen werd gedeeld. Oosten
rijk, België en Luxemburg volgden, ter
wijl een zeer besliste en verantwoorde 
uiteenzetting van de bekende Duitser 
Kohier met grote instemming werd aan
gehoord.

De resolutiecommissie en ook het Uit
voerend Comité hadden het hierdoor 
niet licht een resolutie te brouwen, die 
aller instemming zou kunnen verkrijgen.

Dat de Nederlandse opvatting ietwat 
afgezwakt • zou worden, lag voor de 
hand. Maar het kernpunt, „dat de 
Duitse deelneming aan de Europese ver
dediging noodzakelijk was en dat het 
verdere verloop van de Europese een
wording uitsluitend van Frankrijk af
hing” , stond er toch in. Dat wil zeg
gen......  het stond in de Duitse tekst.
Ten gerieve van de Italianen, die hier 
fel op tegen waren, bleek de tweede 
helft van de zin in de Franse tekst maar 
weggelaten!

Toen werden de gemoederen met 
recht nog even verhit en een Neder
lands amendement om de bewuste zin 
met verandering van „uitsluitend” in 
„voor alles” toch op te nemen, werd met 
overweldigende meerderheid, zelfs met 
enkele Fransen vóór, aangenomen. Al
leen de Italianen en de Joegoslaven

stemden tegen, terwijl natuurlijk de 
Zwitsers ook hier- neutraal bleven. Zo 
bleef ook het Nederlandse initiatief tot 
het einde toe bewaard. Al met al was 
deze laatste deining natuurlijk een 
storm in een glas water, maar toch wel 
nuttig om de Franse Christen-Democra- 
ten een boodschap mee naar huis te 
kunnen geven, namelijk deze, dat de 
Fransen niet immer een negatieve hou
ding zullen kunnen blijven innemen!

Zo heeft in het historische Brugge, de 
stem van de jonge Christen-Democraten 
weer geklonken: ondanks alle teleur
stellingen blijft een verenigd Europa 
hun ideaal! Moge dit ideaal door de 
twee millioen jongeren, aangesloten bij 
de Unie, door heel Europa worden uit
gedragen.

Moge ook de Arjos, die een waardige 
bijdrage aan dit congres heeft geleverd, 
in toenemende mate haar belangstelling 
voor en haar medeleven met deze ont
wikkeling tonen.

HANNIE VAN LEEUWEN
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conclusies richtlijnen aan te geven voor het bestuursbeleid 
voor het komende jaar.

1. Allereerst staat vast, dat aan het studiekarakter van 
de Arjos niet gewrikt kan worden. De sohetsencommissie 
zal gehandhaafd moeten blijven. Zij heeft tot taak nieuw 
studiemateriaal te verzamelen.

2. Hoezeer ook de eigen taak van alle organen voorop
gesteld moet worden, zal het bestuur der Nationale Orga
nisatie niet mogen nalaten, aan bepaalde zwakke punten 
speciale aandacht te geven. Er zijn nog enkele provincies, 
waar het moeilijk valt, het werk van onze organisatie 
(weer) op volle toeren te krijgen.

3. Door de toetreding tot de Politieke Jongeren Contact 
Raad en tot de Internationale Unie van Jonge Christen De
mocraten zijn er Arjosleden nodig, die bekwaam zijn om 
met leden van andere jeugdorganisaties te discussiëren. De 
ervaring leert, dat deze leden, behoudens hun principiële 
kennis, ook „de feiten van de dag” moeten kennen. Het 
„isoholen” van Arjosleden in deze richting is niet alleen 
van belang voor het debat met anderen, maar is ook van 
belang voor de A.R. Partij, die uit de jongeren van van
daag haar toekomstig kader zal moeten recruteren.

4. Het is daarom wenselijk om naast de club voor inter
nationale belangstellenden nog andere werkgroepen op ie 
richten, b.v. voor sociale en economische vraagstukken. De
ze werkgroepen zullen zich niet alleen bezig moeten hou
den m et. de practische problemen, maar zullen ook ge
traind moeten worden in het debat. Onze ervaringen heb
ben n.1. uitgewezen, dat dit punt teveel op de A-rj osclubs 
wordt verwaarloosd.

5. Reeds in het komende jaar zal de Arjos zich moeten 
voorbereiden op de Kamerverkiezingen Van 1956.

a. In de eerste plaats zal het werk van de clubs in het

seizoen 1955/1956 meer gericht moeten zijn op de practische 
politieke problemen. Vermeld is reeds, dat het landelijk 
bestuur daarmede al rekening houdt met de studieconfe
rentie van het volgend jaar. Maar daarnaast zal ook ander 
studiemateriaal daarvoor aanwezig moeten zijn.

b. Studie zonder actie is voor een politieke jeugdorgani
satie eigenlijk maar half werk. De Arjos is een studie- 
organisatie. Ja —. Maar daarachter mogen wij ons niet ver
schuilen. Er is meer dan de Arjos. Bij de verkiezingen zullen 
wij onze volledige medewerking moeten geven aan de or
ganen van de partij. Reeds dit jaar is het parool: Doe mee 
met de kiesvereniging. Niet ernaast maar erin.

c. Wij hebben elke vier jaar onze verkiezingstoogdag. 
Moeten wij daarmede volstaan? Of zullen wij in heel het 
land -ons richten tot de jongeren, vooral tot de Christen- 
jongeren (daaronder zeker ook degenen, die weinig of 
geen belangstelling hebben voor de politiek) en hen de 
goede weg wijzen bij de stembus. Ook daarvoor zal dan dit 
jaar al een jaar van voorbereiding moeten zijn.

Zo moeten wij als Arjos onze plaats innemen:
Studie-organisatie •— om ons eigen te maken wat het 

Antirevolutionair beginsel inhoudt en wat het betekent in 
deze tijd.

Scholingsorganisatie — om aan de partij mee het kader 
te geven, dat straks het werk zal moeten dragen.

Goede Antirevolutionairen — bereid mee te werken aan 
de actie van de partij en de A.R. politiek uit te dragen naar 
buiten.

En dat alles dan niet voor onszelf, maar in de overtuiging, 
dat God het is, die ons roept tot deze taak.

De secretaris van het bestuur der 
Nationale Organisatie,

Sj. JONKER

Im pressies vast de studieconferentie
in D riebergen

De jaarlijkse studieconferentie in Driebergen op 15 en 18 
October had een wel zeer uitgebreid onderwerp ter behande
ling genomen: de Christelijk Sociale Politiek. Dit onderwerp 
was actueel en de referenten hadden zowel de principiële als 
de practische zijde van vele kanten belicht in een brochure, - 
welke de conferentiegangers van te voren was toegezonden.

En hoe ging het er nu toe in „Ons Centrum” ?
Tot mijn spijt heb ik de discussies in de vier groepen niet 

kunnen meemaken, maar te oordelen naar de vragen die Vrij
dagavond aan de referenten werden gesteld, hadden de Arjos
leden hun tanden er ingezet. Toen bleek hoezeer het onderwerp 
in het middelpunt van de belangstelling stond. Ik wil mijn 
bewondering uitspreken voor de sprekers die zich door het 
spervuur van vragen niet uit het veld lieten slaan, maar die, 
al voelde zich een hunner „een leeuw, tussen vele Daniels”, de 
vragen zoveel de tijd hun toeliet uitvoerig behandelden.

Ik kan mij voorstellen dat er bij zo’n zware conferentie 
weinig ruimte vöo.r pauzes overblijft. Toch moet bij het orga
niseren van een dergelijke conferentie wel rekening gehouden 
worden met het beperkte vermogen tot opnemen van de men
selijke geest! Die is niet in staat enkele uren achtereen (voor

al als het middernachtelrjk uur nadert) ingespannen bezig te 
zijn. Zoals het nu gegaan is, verliest men inderdaad niet veel 
tijd, maar daartegenover staat dat de conferentiegangers be
langrijke delen van het gesprokene missen. Wat zou nu be- 
langrijker zijn, organisatoren ?

De volgende morgen bedwong men zijn lust tot uitslapen 
(de voorzitter had ons de pen op de neus gezet!) en was weer 
op tijd voor de tweede, ronde van vraag en antwoord.

Ik kan moeilijk in details weergeven wat er op de confe
rentie zoal naar voren is gekomen. Wel kan ik een algemene 
indruk geven. Er werd ons door mensen uit de praktijk liet 
nauwe verband tussen onze beginselen en de practische pro
blemen duidelijk gemaakt. Men sprak niet alleen over prin
cipes zonder meer, neen men benaderde de problemen die zich 
voordoen in de verhouding mens tot mens, uitgaande van het 
gebod: Hebt Uw naasten lief als Uzelf.

Vooral de bezielende woorden van de heer Borst zullen wij 
niet licht vergeten. Ik hoop dat wij op onze clubs en ook 
daarbuiten even enthousiast zullen spreken als hij over onze 
Christelijk Sociale Idealen.. SUUS MEIJLING
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DE EIGEN K O E R S
Dr A. VEERMAN

In „De Nieuwe Koers” , het ^democratisch socialistisch 
maandblad voor de jongeren” heeft de heer Hes gereageerd 
op onze notities bij de verklaring van de socialistische jonge
renorganisatie naar aanleiding van het befaamde mande
ment. Moeten wij daar nu weer wat op terugzeggen?

Er zijn verscheidene redenen, dat we het net zo lief niet 
zouden doen. We noemen maar wat.

1. Polemiek met socialisten over het mandement heeft zo 
weinig zin en ook zo weinig aardigheid meer, sinds volkomen 
duidelijk is, dat de P.v.d.A. toch bijzonder angstvallig zich er 
voor hoedt aan haar lawaai politieke consequenties te ver
binden.

Vragen als: „Kunnen we nu nog wel met de roomsen sa
menwerken in de politiek?” zijn dus, zoals wij ergens het ge
typeerd zagen, losse flodders. Met permissie van Prof. Romme, 
de uitvinder van het beeld, zou men kunnen spreken van een 
gebarsten vaas; maar dan zo, dat men veel lawaai maakt 
over de barst, terwille van de „schadevergoeding” , maar on
dertussen gewoon doorgaat het ding te gebruiken.

2. De rede van de heer Burger bij de algemene beschou
wingen over de rijksbegroting werd in een van onze bladen 
een schimpscheutenrede genoemd. Dat is zo de stijl daar, 
waarvan we ook in het artikel van de heer Hes het een en 
ander terugvinden. Naar onze smaak is hij. aardiger, minder 
grof dan de heer Burger, maar toch — moet je daarop 
ingaan?

Daarom volsta ik met een aantal korte opmerkingen over 
deze socialistische reactie.

1. In de notities waren de bezwaren van onze kant tegen 
het mandement breed uitgemeten. Daarover kon geen twijfel 
bestaan; dit mandement is ook naar onze overtuiging een 
typisch rooms stuk. En dat werd juist zo nadrukkelijk gezegd, 
„nu van socialistische zijde de indruk wordt gewekt, dat 
wij in het roomse schuitje gestapt zijn” . Daar is geen sprake 
van, schreven we!

De heer Hes zal dat toch ook wel gelezen hebben. Niete- 
min concludeert hij doodleuk, dat de A.R.-sloep vaart in het 
kiel-zog van de grote, machtige K.V.P.

Enig antwoord: schouder ophalen. Hopeloos.

2. „Dr Veerman schrijft een hele bladzijde van Neder- 
landsche Gedachten vol over.. . .  de vraag of de rooms-ka- 
tholieke kerk al dan niet democratisch is” , ’t Zal wel een 
zetfout zijn. Bedoeld zal zijn: een hele alinea. Overigens 
blijft de weergave van de heer Hes lichtelijk dwaas. Natuur
lijk is de R.K. kerk niet democratisch (als men dit politiek 
begrip hier gebruiken mag) van inrichting.

Jammer is, dat de heer Hes de conclusie van die alinea al
weer vergeten blijkt, n.1. dat totalitaire tendensen de roomse 
kerk niet vreemd zijn. Dat kwam niet in zijn kraam te pas 
blijkbaar.

3. Ik zette in mijn artikel de zaken op hun kop, aldus 
de heer Hes. Daar zit een kern van waarheid in. Ik schreef 
immers zelf: „Wij willen het liever omkeren” . Daarmee pro
beerde ik de zaak recht op zijn benen te zetten, maar daar
over kan je van mening verschillen.

Waar ging het om? Naar aanleiding van het mandement 
sprak de Nieuwe Koers van een bedreiging van de demo
cratie. Dat deed de vraag rijzen, of naar socialistisch denken 
de kerk het recht heeft een uitspraak te doen, b.v. over leer

stellingen, die ten grondslag liggen aan een politieke partij.
Die vraag was naar twee kanten begrijpelijk. De Anti

revolutionair ziet immers de vrijheid van de burger tegen
over de staat in 'belangrijke mate ook in de erkenning van 
de vrijheid van de samenlevingsverbanden, waarvan die 
burger deel uitmaakt: gezin, kerk, school, bedrijf, enz. Die 
vrijheid is voor ons een wezenlijk bestanddeel van een de- , 
mocratische staat.

Met socialisten is men op dat punt niet altijd geheel zeker. 
Internationaal b.v. zit het met de vrijheid van-vakorganisatie 
niet altijd safe. En in ons land zijn er tal van oorden, waar 
het met de vrijheid van het onderwijs raar toe gaat, zodra 
men buiten de omheining van de wettelijke gelijkstelling 
komt.

Daarom noteren we dankbaar, dat de heer Hes op het 
centrale punt van de notities zegt: „We zijn het hiermee vol
komen eens en erkennen dan ook ten volle het recht van de 
rooms-katholieke kerk en van alle kerken om zich over za
ken van staat en maatschappij uit te spreken.” Dus ook als 
men daarbij dingen zegt, die dé P.v.d.A. niet welgevallig zijn?

4. Ja, dat. kielzog, waarin de A.R. Partij volgens de heer 
Hes vaart. Het lijkt een jij-mop, maar toch: hier komen de 
zaken bij de heer Hes toch werkelijk op hun kop. Wat zijn 
de feiten? Dit, dat anno 1945 de K.V.P. sterke toenadering 
zocht tot het socialisme. In die tijd werd door de R.K. ook 
sterk de nadruk gelegd op de eigen aard van het staatkundig

P E P E R M U N T
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leven; dat was het terrein van de natuur. De K.V.P. moest 
niet zijn een beginselpartij, maar een programpartij.

Daartegenover kan men van de A.R. Partij moeilijk anders 
zeggen, dan dat deze van 1945 af zonder onderbreking zich 
gesteld heeft tegenover het socialisme en fundamenteel de 
eenheid van het leven heeft gehandhaafd.

En nu zien we, dat van roomse zijde, met geleidelijk krach
tiger wordend accent, die eenheid van het leven wordt ge
deponeerd. Zeker, dat wordt meer practisch gemotiveerd; 
het is terwille van geestelijk-zedelijke belangen van de 
mensen; de tweedeling van het leven blijft. Daarom staat de 
katholiek tegenover de doorbraak zwakker.

Maar men moet wel stekeblind zijn, wanneer men niet van 
1945 (en eerder) tot nu toe een A.R.-bootje ziet varen met een 
eigen koers. Om in deze beeldspraak te blijven (overigens 
mank; wij zouden niet graag de eigen verantwoordelijkheid 
van de rooms-katholieke politici ontkennen): het A.R.-schip 
vaart met eigen motor allang in een richting, waarin de 
grote K.V.P.-schuit nu door de andere stoomboot (niet uit 
Spanje, maar toch met bisschoppen) weer mee getrokken 
wordt.

5. Door met de practische conclusie van het mandement 
in te stemmen zouden we ons reformatorische eerstgeboorte
recht verkocht hebben, aldus weer de heer Hes. Wij be
grijpen dit echt niet uit zijn pen.

Wij zien als een van de grote bezwaren van deze tijd de 
doorbraak. De heer Hes niet, maar hij zal toch als feit willen 
aanvaarden, dat wij dit zo zien.

En nu constateren wij — na breed uitmeten van onze be
zwaren tegen de levensbeschouwelijke achtergrond — als za
kelijk resultaat, waarmee de Nederlandse politiek te maken 
krijgt, dat de strijd tegen dat grote gevaar ook door anderen 
krachtiger wordt ter hand genomen. Wij hebben er geen 
behoefte aan, die strijd in een. coalitie of zo gemeenschappe
lijk te voeren. Wij hebben er nog minder behoefte aan met 
rooms-katholieken (en b.v. ook nog humanisten) samen één 
partij te vormen. Alleen maar: met zekere voldoening con
stateren wij iets.

Is dat verkopen van eerstgeboorterecht? Dan vragen we 
toch: Als de heer Hes samen met humanisten en rooms
katholieken in één partij plaats neemt — ja toch met „goede” 
roomsen, net zo goed als die van de K.V.P., net zo goed als 
de bisschoppen? De P.v.d.A. stelt het immers op prijs, dat 
men, wat men is, ook goed is! — wat doet de heer Hes dan 
anders dan in veel ingrijpender vorm, permanent, practische 
conclusies van anderen waarderen los van een z.i. verwerpe
lijke of zelfs verderfelijke bron? Is daarvoor dan zijn eigen 
kwalificatie: verkoop van eerstgeboorterecht niet veel te 
zwak?

V o l k  en Staat
De nieuwe schetsenbundel, waarom 

van veel kanten gevraagd is, gaat bin
nenkort verschijnen.

„Volk en Staat” is de titel van deze 
bundel. Een titel, die de inhoud, hoe 
gemengd ook, toch zeer wel dekt.

De 24 schetsen — door vele auteurs 
samengesteld — vallen uiteen in drie 
groepen. Hier hebt u ze, opdat u zelf 
kunt zien wat u geboden wordt.

A. Politieke partijen:
1. De Christelijk-Historische Unie
2. De Staatkundig-Gereformeerde Partij
3. Het Gereformeerd Politiek Verbond
4. De Katholieke Volkspartij
5. Het Nederlandse liberalisme
6. De Partij van de Arbeid
7. De Communistische Partij Nederland

B. Sociaal-eeonomisch leven:
1. Ons economisch perspectief
2. P.B.O.
3. Ondernemingsraden
4. Loonpolitiek
5. Landbouw
6. Middenstand
7. Sociale Verzekering
8. Eigendomsvorming
9. Geld- en financiële politiek

C. De ophouw van de Staat:
1. Kiesrecht
2. De Gemeente
3. De provincie
4. Antonomie en zelfbestuur
5. Koning en ministers
6. Dualisme in het staatsbestel
7. De Tweede Kamer
8. De Eerste Kamer

Wij vertrouwen, dat deze bundel, als 
aanvulling op „Roeping en Taak” (dat 
kent toch iedereen!) zijn weg zal vin
den. U kunt er deze winter al mee 
werken.

Welk een verschil tussen 1879r en 1954. Toen een enkele Christelijke school, met grote offers door het eenvou
dige volk zelf bekostigd; een eerste schuchtere poging om de strijd aan te binden met het oppermachtige 
liberalisme van die dagen. Thans, te veel om op te noemen.

Toen een met vol vertrouwen en blijde verwachting opzien naar de prille staatkundige organisatie als de 
krachtcentrale. Thans de noodzaak om vele Christus-belijders het besef bij te brengen, dat de Christelijke politieke 
partij is te vergelijken met een dijk, die de polder, waarin het Christelijke organisatieleven opbloeit, moet be
schermen tegen storminvloeden van buiten.

Hernieuwde staatkundige belangstelling in brede lagen van ons Christenvolk zal, onder Gods genade, de huidige 
bedreiging van deze dijk moeten afweren, en tot een zodanige versterking moeten leiden, dat ook een spring
vloed zal kunnen worden doorstaan.

Met bijzondere ernst Zal opnieuw aan het Christenvolk van Nederland de grote beschermende betekenis der 
Protestants-Christelijke. partijen moeten worden duidelijk gemaakt. Doorbraak en Humanisme onderwoelen im
mers niet alleen de door deze partijen opgeworpen dijk, maar bedreigen ook onze Christelijke organisaties, 
terwijl het Protestants-Christelijke karakter van ons volk steeds meer in de knel komt. Veel meer nog dan een 
grote stormvloed moet juist deze langzame maar voortdurende afbrokkeling in de gaten worden gehouden; met 
name de bedreigde punten moeten voortdurend worden versterkt door aller samenwerking en samengaan.
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De millioeiieiti&oÉa
C. V A N  D E N  H E U V E L

De millioenennota, ter begeleiding van de Staatsbegroting 
voor 1955 is gesteld in een optimistische toon.

Voor dit optimisme is enige reden.
Immers het begrotingsbeeld hangt ten nauwste samen met 

de economische situatie. Daar is volop werkgelegenheid, de 
export gaat vooruit met mede als gevolg een zeer verbeterde 
deviezenpositie. Het nationaal volksinkomen stijgt voort
durend.

Ook de Staatsfinanciën zelf zijn wat gezonder geworden. 
Wanneer men rekening houdt met de andere waarderingswijze 
welke bij de eerste Staatsbalans werd toegepast, dan is het 
niet gedekt deel van de Staatsbalans met ongeveer 7800 mil- 
lioen teruggelopen.

Weliswaar is deze vooruitgang grotendeels te danken aan 
de Marshallhulp en de bijzondere vermogensheffingen, maa. 
niettemin is, hoe dan ook verkregen, de situatie zeer ver
beterd.

Toch, met erkenning van al deze gunstige dingen, is er 
reden voor een wat getemperd optimisme.

In de eerste plaats omdat de huidige welvaart toch wel zeer 
nauw verband houdt met de nationale en internationale 
defensie inspanning.

Nu behoeft deze inspanning niet uit de economie wegge
dacht te worden omdat er wel altijd een behoorlijke defensie 
nodig zal zijn.

Maar de extra inspanning, met het aanleggen en aanhou
den van voorraden op verschillend gebied, alsmede de mensen 
die direct of indirect zijn betrokken bij dit alles, vormen na
tionaal en internationaal zulk een brok in het economisch 
leven dat terugkeer tot meer normale defensie-inspanning voor 
werkgelegenheid en export het perspectief iets donkerder 
kleur geven.
In de tweede plaats stemt tot grote verontrusting het zeer 
hoge uitgavenniveau van de Nederlandse Staat. Het totaal 
van de uitgaven Gewone Dienst, Buitengewone Dienst I en 
Landbouw Egalisatie-fonds bedraagt ruim 5524 millioen

gulden; het zevenvoudige van de vooroorlogse Staatsbegro
ting. In het vervolg van ons artikel hopen we op dit uitgaven
niveau nader terug te komen.

In vergelfjking met de raming voor 1954 wordt er 29 mil
lioen minder geraamd aan uitgaven.

Indien men hieruit de conclusie zou trekken dat er dan toch 
blijkbaar iets bezuinigd wordt, dan is die conclusie iets te 
haastig.

Vrijwel alle Departementen vragen voor 1955 meer aan 
dan voor 1954. Oorlog en Marine alsmede de Buitengewone 
Dienst I van Buitenlandse Zaken geven te samen een lagere 
raming van ruim 400 millioen gulden, zodat de andere De
partementen knap gestegen zijn.

BETREKKELIJKHEID DER BEGROTINGSCIJFERS

Men kan met interesse en accuratesse de begrotingen be
studeren, maar op een bepaald ogenblik vraagt men zich 
af wat al die cijfers betekenen.

Wanneer men de ramingen, veelal op korte termijn gevolgd 
door herziene ramingen, vergelijkt met de uitkomsten, dan 
zijn verschillen van vele tientallen millioenen telkens on
vermijdelijk.

Ter illustratie vermelden we hier nu maar alleen wat ons 
medegedeeld wordt over het jaar 1954.

De oorspronkelijke raming (hetzelfde stuk yoor 1954 waar 
over we het nu hebben-voor 1955), een raming der middelen 
van 4763 millioen; daarna een herziene raming voor 5049 
millioen en terwijl de vermoedelijke uitkomst zal zijn 5346 
millioen. Dat is tussen uitkomst en eerste raming een verschil 
van 593 millioen.

We maken de Regering hier geen verwijt van, maar de 
onmogelijkheid om juist te ramen geeft toch wel twee dingen.

Eerst dat men wat minder betekenis gaat hechten aan de 
verstrekte cijfers; daarna dat men bij zulk kennelijk onver-
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mogen om juist te ramen zeker nog minder vertrouwen 
moet stellen in profetieën over een al of niet lang of kort 
blijvende gunstige conjunctuur.

DB BELASTINGDRUK

Ben zwak punt in ons financieel bestel is zeker wel de zeer 
zware belastingdruk. Gelukkig ziet de Regering dit ook 
in, en kondigt zij een aantal belastingverlagingen aan tot een 
bedrag van ruim 500 millioen gulden.

Het voornemen was, naar uit een paar uitlatingen van 
Dr Drees zou af te leiden zijn, dat hierop terug gekomen is, 
om eerst in 1956 deze belastingverlaging tot stand te brengen 
althans ze pas 1 Januari 1956 in te voeren.

Het hoofdmotief voor deze vertraagde invoering ligt in 
de huidige gunstige conjunctuur. Deze zou er in 1955 nog 
zijn en daarom kon volgens de redenering eerst met 1 Januari 
1956 de belastingverlaging ingaan.

Wonderlijker theorie hoorden we zelden.
We zouden ons voor kunnen stellen, al vinden we het een 

afschuwelijke opvatting, dat men zich op het standpunt zou 
stellen, zolang er een zo gunstige conjunctuur is, is geen be

lastingverlaging wenselijk. Deze belastingverlaging reserve
ren we voor een neergang in de conjunctuur.

Dit zegt de Regering echter niet. Neen, zegt ze, niet in
1955, want dan is de conjunctuur nog gunstig, maar 1 Januari
1956.

Alsof men op het uur af een omslag van de conjunctuur 
kan bepalen!

Op de belastingvoornemens van de Regering hopen we in 
een afzonderlijk artikel terug te komen.

NIVEAU DER STAATSUITGAVEN

We noemden reeds het totaalbedrag van de geraamde uit
gaven voor de verschillende Gewone Diensten voor 1955, n.1. 
5524 millioen.

De regering vindt dit ook wel hoog,, maar verzwakt deze 
bekentenis onmiddellijk door te betogen dat het een draag
lijk percentage is van het al maar stijgende nationaal volks- 
inkomen. Interessant is het staatje wat de Nota geeft:

(Zie pagina 271 bovenaan)

Hoofdstuk/Fonds/Bedrijf
Werkelijke sterkte Geraamd in de 

begroting

1 Jan. 
1948

1 Jan. 
1949

1 Jan. 
1950

1 Jan. 
1951

1 Jan. 
1952

31 Jan. 
1953

31 Jan. 
1954

30 Juni 
1954 1954 1955

II. Hoge Colleges van
Staat en Kabinet der
K o n in g in ................... 331 336 348 364 332 346 338 340 358 344

IIA. Algemene Zaken . . . 105 106 106 111 112 114 120 115 124 124
III. Buitenlandse Zaken . . 576 612 673 754 865 2275 2375 2433 2482 2609
IV. J u stitie ........................ 23592 17512 16641 15789 14291 14243 14285 14170 15037 15016
V. Binnenlandse Zaken 2301 1214 1002 1092 1144 726 833 848 873 953

VI. Onderwijs, Kunsten en
Wetenschappen . . . 5987 6455 6841 7294 7468 7582 8207 8404 9031 9616

VUB. F in an ciën ................... 23923 22979 22458 22372 22170 21899 21860 21708 22152 21829
ÏXA. Wederopbouw en

Volkshuisvesting. , . 6700 5040 3880 3794 3566 2855 2883 2864 3048 2927
IXB. Verkeer en Waterstaat 7102 7410 7284 7274 7314 7251 7383 7428 7981 8523
X. Economische Zaken . . 11398 8591 6753 4877 4611 4529 4249 4071 4534 4204

XI. Landbouw, Visserij en
Voedselvoorziening
(met inbegrip van het
Landbouw Crisisfonds) 10048 8707 7750 6642 5916 5966 6180 6334 6753 7154

XII. Sociale Zaken en Volks-
gezondheid................... 4102 3930 3925 4183 4182 4682 4819 4879 5291 5366

XIIA. Maatschappelijk Werk . 808 859 848 924 930
XIII. Overzeese Rijksdelen . 330 344 228 245 246 270 271

XHIA. Unie-aangelegenheden . 289 315 309 313 370
XIIIB. Uniezaken en Overzee-

se Rijksdelen . . . .
Algemeen Burgerlijk
Pensioenfonds . . . . 339 355 379 426 434 401 422 425 425 400
Zuiderzeefonds . . . 1104 1173 1165 1176 1188 1179 1194 1207 1321 1335

- Sub-totaal................... 97897 84735 79514 76791 74307 75084 76252 76320 80604 81641
VIIIA. Oorlog . . . . . . 7955 9008 10659 12231 13873 16869 19079 20644 20780 23891
VIIIB. Marine . ... .- . ;. 4575 5283 6118 6251 7445 7951 8289 8226 8709 . ‘ 8814

Sub-totaal . . . . . *12530 14291 16777 18752 21318 24820 27368 28870 29489 32705

T o t a a l ........................ 110437 99026 96391 95543 95625 99904 103620 105190 110093 114346
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Jaar
Nationaal 

(tegen m arkt
inkom en 
prijzen)

Uitgaven
Gehele
Dienst

Utgaven in % 
van het 
nationaal 
inkomen

1946 .............. 9930 4635 46,7
1947 .............. 12070 5123 42,4
1948 ............. 14230 5162 36,3
1 9 4 9 ................ 15960 4465 28,0
1950 .............. 17740 4868 27,4
1951 ............. 19560 5469 28,0
1952 . . .t ....... 20170 5488 27,2

1953 .............. 21960 6163 28,1
1954 .............. 21260 6399 30,1
1954 .............. 23760 7048 29,7

1955 . . . . . . . . . 24070 6470 26,9'

Bij deze cijfers moet men er wel op letten dat dit alleen 
de Rijksbelastingen betreft en niet wat gemeenten, provinciën 
en waterschappen heffen.

Stellig komt men over de 30 pCt. van het nationaal inkomen 
wanneer men deze er bij zou tellen.

Indien men al van mening mocht zijn dat dit huidig be
drag zonder groot bezwaar kan worden opgebracht, dan zou 
men er toch oog voor moeten hebben, dat het huidig uitgaven
niveau bij iets dalende welvaart een ondraaglijke last wordt. 
Vele economen hebben de opvatting dat men niet zo bevreesd 
behoeft te zijn voor een omslag der conjunctuur, omdat de 
Regering over zoveel middelen tot beheersing der conjunctuur 
zou beschikken.

We' erkennen dat men wel de conjunctuur enigszins be
ïnvloeden kan, maar ontkennen de mogelijkheid tot beheersing. 
Door de werking van allerlei in wezen irrationele dingen wor
den telkens strepen gehaald doof de knapste berekeningen.

Zonder hier nu verder op in te gaan bepalen we er ons toe 
in dit verband er op te wijzen dat zelfs bij een teruggang 
van 20% der prijzen de omzetbelasting, de accijnzen en de 
invoerrechten, omdat dit waarderechten zijn, de opbrengst 
met een half milliard doen dalen, terwijl bij zodanige om
standigheden ook de overige belastingbronnen w“l met een 
zelfde percentage zullen dalen. Hoe conjunctuur gevoelig zijn 
inkomsten- en vennootschapsbelasting!

Een teruggang van de belastingopbrengst met 20 % bij 
handhaving van dezelfde tarieven is een zeer reële moge
lijkheid.

Bij het huidig uitgaven-niveau moeten dan de belastingen 
zeer verhoogd worden, juist in een neergaande t:jd.

Het uitgaven-niveau behoort omlaag gebracht te worden.
Juist nu is het hiervoor de tijd.

De Overheidsdienst zouden, nu er volop werk is, behoren in
gekrompen te worden. Slaat de conjunctuur om, dan kan het 
niet meer.

Wreed is de huidige politiek welke de mensen, die niet 
strikt noodzakelijk zijn, in dienst houdt. Nu ze bij ontslag 
overal emplooi kunnen vinden en deze mensen straks, als er 
voor hen in de maatschappij geen plaats meer is, loslaat.

We besluiten dit artikel met een staatje betreffende het 
aantal ambtenaren wat bij de verschillende Departementen 
in dienst was over de jaren 1948 tot en met voor 1955 ge
raamde aantallen. (Zie pagina 270.)

Overtuigend ziet men uit deze staat dat in de jaren voor 
1952 door afschaffing van de distributie men tot kleiner aan
tallen kwam maar dat sinds 1952 van jaar tot jaar de perso
neelssterkte toeneemt.

Van Regeringszijde is telkens verklaard dat zo weinig 
mogelijk nieuwe ambtenaren worden aangesteld en bij vaca
tures eerst wordt nagegaan of er in andere Diensten of 
afdelingen geen personen zijn, die in de vacature benoemd 
kunnen worden. Het bovenstaand staatje blijkt dat hier niets 
van terecht gekomen is en niet alleen alle vacatures vervuld 
worden door nieuwe mensen maar daarenboven nog telkens 
nieuwe ambtenaren worden aangesteld.

Vooral in het Westen des lands heeft dat als gevolg dat 
er te weinig personeel voor kantoorarbeid te verkrijgen is.

P A R A A T  
geeft voorlichting

¥

Wij moeten er ons dikwijls over ver
bazen welke dwaze voorstellingen bij 
politieke tegenstanders leven ten aan
zien van A.R. opvattingen en doelstel
lingen.

In feite behoeven deze waanvoorstel
lingen geen verwondering te wekken. In 
de eerste plaats staan wij zelf schuldig 
doordat wij tekort schieten in het ver
schaffen van behoorlijke voorlichting; 
op dit punt hebben wij ons ernstig te 
corrigeren.

In de tweede plaats wordt de teken- 
stift door de politieke tegenstanders dik
wijls zo vrijmoedig gehanteerd dat een 
totaal verwrongen beeld tevoorschijn 
wordt getoverd.

Ik denk op het ogenblik aan het relaas 
over het begrotingsdebat, dat in 
„Paraat” van 16 October door de heer 
Sluyser wordt gegeven. In dit verslag 
worden prof. Romme en mr Burger ge
schilderd als „felle strijdersnaturen” , 
„beiden zeer scherpzinnige juristen” . 
Prof. Oud krijgt — zijn standpunt in dit 
debat is daaraan waarschijnlijk niet on
schuldig — het odium van „bekwaam, 
scherpzinnig, vlijmend scherp, een man 
begiftigd met een dikwijls onweerstaan
bare overtuigingskracht” .

Daarna gaat het orgaan van de Partij 
van de Arbeid echter verder:

„In de eerste ronde had prof. 
Romme steun gekregen van de 
heren Tilanus en Schouten. De ge
hele omhaal van hun redevoeringen 
kwam tenslotte hierop neer: het 
mandement gaat tegen de door
braak, wij zijn ook tegen de door
braak.

De degelijke heer Tilanus (juist

op zijn 70ste verjaardag) verdedigde 
zijn standpunt op zo weinig over
tuigende wijze, dat de gezichten van 
de andere ieden zijner fractie steeds 
langer schenen te worden.

De heer Schouten -— breedsprakig 
en aartsvaderlijk — vond de anti-
P.v.d.A.-gezindheid van sommige 
delen van het mandement ronduit 
prachtig, en hij stak zijn bewonde
ring warempel niet onder stoelen of 
banken.

De socialistische lezers van „Paraat” 
weten het nu weer. Tegenover de scherp
zinnigheid van prof. Romme, mr Burger 
en prof. Oud wisten de heren Tilanus en 
Schouten niet anders te plaatsen dan 
hun degelijkheid en aartsvaderlijkheid.

Op deze wijze worden de laatsten af
gestraft, omdat zij de P.v.d.A. voor de 
voeten durfden lopen.

Van objectieve voorlichting gesproken!
A. B. ROOSJEN

271



Proficiat
Op negen November hebt u in gezondheid 

En jaren de negen-en-tachtig bereikt!
De hand van een vriend en waarderende woorden 

Zijn op zo’n verjaardag verdiend en geijkt;
Doch dit is de plaats waar Partij- en haar leden 

U nogmaals vertellen, hetgeen u al wist: .
V bent nog voor ons het symbool van de sterkte, 

De krasse, meelevende Duymaer van Twist!

Hoe lang hebt u reeds op ons streven en actie 
Actief en voortvarend uw stempel gedrukt;

Hoe hebben de zuiderzeevissers en schippers 
De vrucht van uw strijd in de Kamer geplukt.

Maar schipperen zélf, dat stond nooit' in uw vaandel, 
Uw optreden was zeer correct, maar beslist;

U ging recht door zee, want zo was uw karakter,
’t Was buigen of breken voor Duymaer van Twist!

Al lag u het onderwijs na aan het harte:
De Landstorm was primo bij u zeer in tel;

Wanneer we u noemen, dan . denken we altijd 
Aan ’t trio van letters, de drie: B.V.L.;

Het kiesdistrict Steenwijk bracht u in de Kamer, 
De Prinsjesdag hebt u maar zelden gemist,

En jarenlang klonk, het werd haast een traditie,
Uw „Leve de Koningin”, Duymaer van Twist!

U was vijf-en-veertig jaar lid van de Kamer, 
Gezien, zowel buiten als in de Partij;

En als het Centraal Comité nu vergadert,
Dan bent u er acht van de tien keer nog bij;

U lijkt onverwoestbaar, al hoort u niet best meer, 
Zodat u soms naar de besprekingen gist,

Doch als ’t er op aankomt, dan bent u nog helder, 
Dan hoort u het zélf wel, o Duymaer van Twist . . .!

Een leven als ’t uwe en zó rijk gezegend 
Met gaven en krachten is schier ongekend;

Geen wonder dat u, daarmee erend uw arbeid,
Als gardesoldaat óók ons erelid bent;

U weet bovenal u een kind van uw Vader,
Het schip van uw leven koerst niet in de mist;

Blijf zó ons een voorbeeld, als ’t kan nog veel jaren, 
Gods zegen bevolen zij Duymaer van Twist!

Nadruk verboden. JAAP MIJDERWIJK.

L. T. Duymaer van Twist. 9 November 1954: 89 jaar.

Ons erelid L. F. Duymaer van Twist heeft de vergadering 
van het Moderamen van het Centraal Comité op 9 November 
j.1. niet bijgewoond wegens familieomstandigheden. Nu die 
omstandigheden leverden inderdaad een geldig excuus, want 
op die dag vierde ons erelid zijn 89ste verjaardag.

Nog altijd is hij trouw op zijn post. Regelmatig worden de 
vergaderingen van het Moderamen-van het Centraal Comité 
en de partij conferenties door hem bijgewoond. Vrijwel nooit 
ontbreekt hij op het appèl. En zo God het wil zal hij ook in 
zijn negentigste jaar zich niet onbetuigd laten.

God de Here heeft hem wel zeer rijk gezegend. Nog altijd 
gezond, nog altijd vol belangstelling voor de gang van zaken 
leeft hij mee en kan hij nog meeleven en meedoen. Het 
moderamen heeft ons erelid natuurlijk hartelijk gefeliciteerd. 
De redactie van ons blad wil daarbij niet achterblijven. En 
zij meent daarbij de tolk te zijn van onze partij, die haar 
voortrekkers niet vergeet.

BELANGRIJK
Op veler verzoek heeft het Moderamen van het 

Centraal Comité besloten de kiesverenigingen tot 15 
Januari de gelegenheid te geven opmerkingen te 
maken over het reorganisatierapport. In de circulaire 
was medegedeeld dat deze opmerkingen vóór 31 De
cember zouden moeten ingezonden worden.
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A. S T A P E L K A M P

H U I S V E S T I N G  P H H B  L E M E N
★

De woningnood

„De woningnood is het nijpendste probleem waarvoor wij bin
nenslands nog gesteld zijn”, aldus de Troonrede van dit jaar. 
Het is goed dat dit in een officieel staatsstuk nog eens is ge
constateerd. Want die woningnood duurt nu al zo lang-, We 
lopen gevaar er aan gewoon te raken en niet meer dagelijks te 
gevoelen het leed dat hiermede samenhangt. Duizenden jonge 
landgenoten, die staan bij de ingang van hun huwelijksleven en 
geen woning kunnen krijgen. Duizenden anderen die dagelijks 
het leed wedervaren van gedwongen samenwonen of die moe
ten verblijven in ruimten die met het begrip woning spotten.

Op de door ons geciteerde passage uit de Troonrede laat de 
Regering dan volgen: „Ook'in het komende jaar zal de Rege
ring door premies en bijdragen de woningvoorziening zo krach
tig mogelijk bevorderen.” „Zo krachtig mogelijk bevorderen.” 
Dat is waarlijk ook wel nodig. Want ondanks de krachtsin
spanning die wij ons sinds de bevrijding hebben getroost en 
ondanks de resultaten die daarbij zijn bereikt, is het einde van 
de woningnood nog bij-lange na niet in het gezicht. De achter
stand is in de 9 jaren die sinds 1945 verliepen nog op geen stuk
ken na ingehaald. De vraag moet zelfs gesteld worden: lopen 
wij wel belangrijk in ? Wij hebben aan Wederopbouw en Volks
huisvesting achtereenvolgens ministers gehad die op dit punt 
nogal optimistisch waren. Herhaaldelijk hebben zij er zich toe 
laten verleiden om een jaartal te noemen waarop naar hun ge
voelen de woningnood zou overwonnen zijn. Telkens bleek dat 
zij zich hadden vergist. Bij de behandeling van de begroting 
van Wederopbouw en Volkshuisvesting voor 1954 het vorig jaar 
in de Tweede Kamer, verklaarde Minister Witte dat hij van 
mening was dat in 1960 de woningnood zou zijn verdwenen. 
Toen hem onzerzijds werd gevraagd of hij dit jaartal als een 
streefdatum beschouwde, heeft hij gerepliceerd dat dit een be- 
rekenlngsdatum was. Dat was dus nogal positief. Wij zijn nu 
een jaar verder. Minister Witte handhaaft dit jaartal — vol
gens persberichten — niet meer. Hij is nu teruggevallen op 
1962. Alweer volgens persberichten. Ook deze datum achten 
wjj nog te optimistisch. Prof. Dr Ir H. G. van Beusekom heeft 
in het „Algemeen Handelsblad” berekend dat bij een jaarlijkse 
aanbouw van 65.000 nieuwe woningen, en dat is ook volgens de 
Minister wel het maximaal bereikbare, het nog tot 1962 zal 
duren voor het tekort is weggewerkt. Wil men ook nog aan 
krotopruiming doen en enige reserve kweken dan zal het, 
volgens hem, wel 1964 worden. Wij laten al die berekeningen 
nu voorlopig maar voor wat zij zijn. Want het merkwaardige 
feit doet zich voor dat wij niet eens precies weten hoe groot 
het tekort eigenlijk is!

In het jaarverslag van de Centrale Directie van de Weder
opbouw en Volkshuisvesting over 1953, wordt het woningtekort 
berekend op ongeveer 225.000 woningen. Drs W. C. van de 
Kroft heeft in Economisch-Statistische Berichten van 21 Juli
1.1. dit tekort per 1 Januari 1953 op 318.846 berekend. Het ver
schil tussen zijn berekening en dat van de Centrale Directie 
van de Wederopbouw is naar zijn mening gelegen in het feit 
dat laatstgenoemd orgaan het groot aantal samenwonen niet 
medetelt. Inmiddels heeft men in de dagbladen kunnen lezen 
dat Minister Witte een nieuwe woningtelling heeft gelast. Men.

is op het Ministerie er dus blijkbaar allerminst gerust op dat 
de cijfers'waarover men beschikt juist zijn.

Trouwens wanneer men de cijfers leest van verschillende ge
meentebesturen omtrent het woningtekort ter plaatse, dan 
krijgt men stellig niet de indruk dat wij bezig zijn op het 
woningtekort belangrijk in te lopen.

Dit te moéten constateren is wel heel droevig. Want — wij 
moeten het nog eens herhalen — de woningnood is een kwaad 
dat vreet aan het levensgeluk van ons volk. Wij moeten dus 
alles op alles zetten om te trachten dit kwaad in een zo snel 
mogelijk tempo onder de knie te krijgen.

En dan rijst direct de vraag: kunnen wij per jaar niet meer 
woningen bouwen ?

In 1953 bedroeg het aantal voltooide woningen 59.597. De 
Minister wil voor 1955 dit aantal tot 65.000 opvoeren, een aan
tal dat hij trouwens ook reeds voor het lopende jaar in uitzicht 
heeft gesteld.

Met dit getal van 65.000 is het maximum bereikt dat de Mi
nister mogelijk acht. Werd de eerste jaren na de bevrijding de 
woningbouw geremd door een tekort aan geld en materialen, 
thans is er een tekort aan geschoolde arbeiders. Op dit ogen
blik is de markt reeds overspannen. Bij verhoging van het 
kwantum van 65.000 woningen zou die overspanning slechts 
toenemen, met als gevolg dat er geen meerdere woningen zou
den worden gebouwd, maar dat de afbouw wel langer zou 
duren, de bouw dus duurder zou worden en het euvel van het 
betalen van zwarte lonen zou toenemen.

Prof. Van Beusekom heeft berekend dat wij omstreeks 1930 
toen de bevolking van Nederland 8 millioen zielen bedroeg in 
de goede jaren 52.000 woningen bouwden. Naar die maatstaf 
zouden wij thans 70.000 a 75.000 woningen moeten bouwen. 
Maar wij hebben er de arbeiders niet voor. Uitbreiding van de 
personeelsbezetting acht hij dus verantwoord. Maar ook al zou 
Prof. van Beusekom hierin gelijk hebben, die opleiding kan 
eerst geleidelijk geschieden. Daar gaan in ieder geval enkele 
jaren mede heen en er is ogenblikkelijke nood. Het is om deze 
reden dat het vorige jaar bij de begroting van Wederopbouw 
van Antirevolutionaire zijde in de Tweede Kamer is gezegd: 
Excellentie, plaats nu bij wederopbouw de woninbouw centraal. 
Maak de bouw van gebouwen van openbaar nut, in de culturele 
sector enz. eens ondergeschikt aan de woningbouw. De wo
ningnood is volksvijand no. 1 en daar moet de bouw van aller
lei; misschien zeer nuttige, gebouwen voor wijken. Het is ge
wenst dat ook de provinciale- en gemeentelijke bestuurders 
leren verstaan, dat onder de huidige omstandigheden niet 
alles tegelijk kan. Wat het zwaarste weegt moet voorgaan. 
De Minister heeft deze gedachte toen eigenlijk een beetje ge
bagatelliseerd. Hij meende dat dit afremmen van allerlei open
bare gebouwen niet zo heel veel betekenis zou hebben. Sinds
dien is hij blijkbaar tot een ander inzicht gekomen. Gebouwen 
die meer dan ƒ100.000 kosten, voorzover ze niet tot de woning
bouw behoren of niet in de industriële sector liggen, zullen nu 
sterk worden afgeremd. Ik meen dat wij dit moeten toejuichen.

Wanneer wij ernstig willen medewerken om het getal wo
ningen zo hoog mogelijk op te voeren dan zullen wij ons op 
ander gebied iets moeten ontzeggen.
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Opvoering van het aantal per jaar te houwen woningen wil 
men verder zoeken in systeembouw. Vanwege de woningnood 
zullen wij ook dit middel wellicht nog krachtiger en vooral 
meer systematisch ter hand moeten nemen. Maar dat de sys
teembouw het Nederlandse volk ligt, geloven wij niet. Alge
meen worden deze woningen beschouwd als een soort nood
woningen. En het leidt geen twijfel dat wanneer wij nog eens 
weer een tijd gaan beleven dat er voldoende woningvoorraad 
is de woningen van dit type het eerst verlaten worden. De 
financiële strop is dan voor de publieke lichamen die ze ge
bouwd hebben. Daarom is enige voorzichtigheid toch wel ge
boden.

Het huurprobleem
Wij zitten sinds de bevrijding n;et alleen met een woningpro- 

bleem, maar ook met een huurprobleem. Beide houden met el
kander .verband. Er is een wisselwerking. Toch is er ook ver
schil. Met betrekking tot de woningnood is er door de elkander 
opvolgende kabinetten gedaan wat redelijkerwijze mogelijk was 
om die nood te doen verdwijnen. Ten aanzien van het vraag
stuk van de huren kan dat niet worden gezegd. Men heeft ten 
aanzien van de huren een politiek gevoerd op kort zicht. De ge
schiedenis is te bekend dan dat wij ze breedvoerig behoeven'te 
releveren. In plaats van bij elke loonronde ook de huren in het 
arbeidersbudget te calculeren, heeft men die geruime tijd bui
ten beschouwing gelaten. Men heeft de huren bevroren op het 
peil van 1940. Behalve dat men daarmede onrecht deed aan de 
huiseigenaars, heeft deze politiek ongetwijfeld ook remmend 
gewerkt op de woningbouw in de particuliere sector.
Het ligt niet in ons voornemen op die geschiedenis verder in 
te gaan. Van antirevolutionaire zijde is tegen dit bevriezings- 
systeem herhaaldelijk bezwaar gemaakt en wij menen te mo
gen zeggen dat de gang van zaken ons volledig in het gelijk 
heeft gesteld. Vandaag is het nog steeds zo dat de arbeiders
woningbouw, ondanks dat de huren zijn verhoogd, niet self
supporting is. Er moet van Rijkswege dik geld-bij. Voor 1953 
stond op de begroting van Wederopbouw voor bijdragen in het 
tekort exploitatie-woningwetwoningen f  54.000.000; voor 1954 
was dit gestegen tot ƒ 78.000.000 en voor 1955 wordt dit begroot 
op ƒ 96.000.000. De bedragen gaan dus met sprongen omhoog. 
Voor tekorten op de exploitatie van particuliere nieuwbouw
woningen komt op de begroting voor 1955 bovendien nog een 
bedrag van ƒ 12.250.000 voor. Dat is dus wel een zeer onge
zonde toestand. Wij zullen moeten komen tot een huur die het 
mogelijk maakt een woning zonder tekorten te exploiteren. 
Dat betreft dus het vraagstuk van een redelijke huur.
Vooral het opvoeren van de bouw in de particuliere sector 
houdt nauw verband met dit vraagstuk van een redelijke huur. 
En nu is het wel waar dat de particuliere woningbouw sinds 
1940 is teruggelopen, maar deze heeft toch voor het oplossen 
van het woningprobleem nog grote betekenis. Enkele cijfers 
mogen dit duidelijk maken.
In 1953 werden door de gemeenten 20.810 woningen voltooid, 
door woningbouwverenigingen 18.413 en door particulieren 
19.586. Dat is respectievelijk 34.9%, 30.9% en 32.9% van het 
totaal.
Voor het eerste halfjaar 1954 waren deze cijfers: 9635 wonin
gen gebouwd door de gemeenten, 8.413 door woningbouwver
enigingen en 9.586 door particulieren. In het generaal geno
men kan men zeggen dat y3 van de totale woningproductie 
voor rekening komt van particuliere bouwers. Aan een nieuwe 
huurverhoging zal derhalve voor het saneren der woning
markt aandacht moeten worden geschonken. De Regering 
heeft deze ten vorigen jare trouwens reeds in uitzicht gesteld. 
In de Troonrede van dit jaar lezen wij omtrent dit onderwei'p: 
„In overweging is een verdere huurverhoging. De Regering 
denkt daarbij aan de mogelijkheid van een bestemmingshef

fing teneinde een deel van de verhoging, wellicht via een ega
lisatiefonds, ten bate te doen komen van de financiering van 
nieuwe woningen.
Tevens is in studie welke compensatiemaatregelen tegenover 
de huurverhoging nodig en mogelijk zouden zijn.”
Met huurverhoging, als noodzakelijk om tot een gezondere 
woningbouw te komen, heeft men zich vrijwel algemeen wel 
accoord verklaard. Huurverhoging zal echter gepaard moeten 
gaan. met compenserende maatregelen om de hogere uitgaven 
te kunnen dragen. Voor de loonarbeiders ligt dit vraagstuk be- 
trekkelijk eenvoudig. Door loonsverhoging kan men hier hel
pen. De moeilijkheden voor deze groep ontstaan eerst wanneer 
de economische positie der bedrijven loonsverhoging niet zou 
toelaten.
Ook voor de krachtens burgerlijke en militaire pensioenfond
sen gepensionneerden alsmede trekkers uit Noodwet Ouder
domsvoorziening, Invaliditeitswet, Ongevallenwet enz. is voor
ziening betrekkelijk eenvoudig. De pensioenen en renten wor
den met een zeker percentage verhoogd. Daarnaast is compen
satie mogelijk door middel van belastingverlaging. Dan be
trekt men er ook in een aantal niet-loontrekkenden. Maar een 
vrij grote groep anderen kan noch op de ene noch op de andere 
wijze worden geholpen. Dat zijn de z.g. vergeten groepen. Ver
geten zijn ze eigenlijk niet, maar de middelen ontbreken om ze 
te helpen.

Dit vraagstuk zal zich •— en in versterkte mate ■— weer 
voordoen bij een nieuwe huurverhoging. En toch zal voor dit 
deel van ons volk iets gedaan moeten worden.

Wij mogen het niet aan zijn lot overlaten.
Bij die komende huurverhoging zal wellicht nog een andere 

vraag een rol spelen. Dat is de vraag: is het billijk en redelijk 
dat de eigenaars van oude woningen, b.v. van vóór 1940, een 
zelfde huurverhoging krijgen als die der nieuwe? Nog anders: 
is het billijk dat de huren van deze woningen opgetrokken 
worden tot het peil van de nieuwe, die thans worden gebouwd ? 
Deze eigenaars is in het verleden — wij hebben dit reeds ge
memoreerd — onrecht aangedaan. Men heeft hen enkele jaren 
belet de huren aan te passen aan de ook voor hen gestegen 
kosten van levensonderhoud en van het onderhoud van hun 
woningen.

Daar moet verandering in worden gebracht. Daarover is 
geen verschil van mening. Maar nu staat het met dit woning- 
bezit zo dat de waarde van het bezit zelf is gestegen. Dat geldt 
in het algemeen voor bezit van vaste goederen. Zulks in tegen
stelling met hen wier bezit bestaat in spaarpenningen, die een 
levensverzekeringspolis hebben enz. Deze laatste groep er
vaart niet alleen de waardedaling van de rente van het ge
spaarde kapitaal of kapitaaltje, maar ook van het kapitaal 
zelve. Zo is het niet met de bezitter van huizen. Gaat hij die 
thans verkopen dan ontvangt hij daarvoor een veel hoger be
drag dan vóór 1940. Zijn bezit is dus in waarde gestegen.

Maar het rendement is gedaald.
Wanneer nu de huur van deze woningen wordt opgetrokken 

tot die welke voor de nieuwbouw nodig is, wil men tot een 
sluitende exploitatie komen, dan ontvangt de bezitter van 
woningen van vóór 1940 een huur die verre uitgaat boven 
de waarde van vóór 1940. Dit is zeker billijk voorzover het be
treft vergoeding voor de gestegen kosten van onderhoud der 
woningen, belastingen en ook voor eigen levensonderhoud. 
Maar voorzover de huur daarboven uitgaat, is het toch eigen
lijk oorlogswinst. Een winst die hem toevalt om de eenvoudige 
reden dat hij in vaste goederen heeft belegd en dus inplaats 
van waardedaling een waardestijging incasseert.

Wij kunnen niet beoordelen in hoeverre bij een volgende 
huurverhoging zich dit verschijnsel van „extrawinst” zal voor
doen. Eerlijk gezegd geloven wij dit niet.

Maar wanneer zich dit feit op brede schaal zou voordoen en 
dus de huur voor de oude woningen zou uitstijgen boven het 
redelijke en rechtvaardige in verband met onderhoudskosten
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en kosten voor levensonderhoud, dan is het denkbaar dat een 
situatie zou ontstaan die zou rechtvaardigen dat dit meerdere 
in een Nationaal Fonds gestort zou worden, om daarmede de 
volkshuisvesting te bevorderen.

Doen wij zo iets op het gebied van de landbouw eigenlijk ook 
niet met betrekking tot de melkprijs ? En laten wij ons toch 
ook herinneren dat met betrekking tot pacht en verpacht van 
landbouwgronden nog steeds allerlei bepalingen gelden die be
doelen de verdelende gerechtigheid te betrachten.

Men begrijpe ons goed, wij spreken ons thans niet uit voor 
een bestemmingsheffing of voor een huuregalisatiefonds. De 
Regering denkt ook nog slechts aan de mogelijkheid of zij tot 
het instellen van een bestemmingsheffing zal overgaan en of 
dit wellicht kan via éen egalisatiefonds.

Wanneer de Regering na gedegen studie, straks misschien 
met voorstellen ter zake komt, zullen wij die op eigen merites 
moeten beoordelen.

Waartegen wij hebben willen waarschuwen is om nu reeds, 
terwijl wij de voorstellen nog niet kennen, zullen zeggen: onder 
alle omstandigheden is dit voor ons onaannemelijk. Er kunnen 
zich mogelijk omstandigheden voordoen dat een zodanig com
penserende maatregel op het gebied der huren te verdedigen is. 
Wij willen daaróm liever even afwachten.

Ten slotte nog iets over de huren in verband met het wo
ningtype. De huren liggen voor de nieuw gebouwde woningen 
voor menig gezin thans reeds te hoog, terwijl het woningtype 
dikwijls een ernstige belemmering vormt voor een gezonde 
ontplooiing van het gezin. Wij zullen naar een ruimere woning 
moeten. Vooral met meer slaapkamers. Dat maakt het pro
bleem nog te moeilijker.

En daarom is er naar onze mening nog geen sprake van dat 
ook na een e.v. huurverhoging de nieuwbouw van woningen 
zonder subsidie werkelijkheid zal worden. Daar hopen wij te 
komen bij een volgende etappe.

De woningbouwverenigingen
De Woningwet 1901 was bedoeld als een wet tot verbetering 

van de volkshuisvesting. Ik meen dat gezegd mag worden dat 
zij dat ook is geworden en dat déze wet zegenrijk heeft ge
werkt. Zij is geworden een sociale wet in de brede zin des 
woords. Bij het gouden jubileum in 1951 is daarvan van ver
schillende zijden getuigd. De Woningwet 1901 is ook daarom 
van zo grote betekenis geweest omdat zij de mogelijkheid heeft 
geopend, dat bewoners van de woningen soms eenvoudige ar
beiders, zonder enig kapitaal, aan de volkswoningbouw kunnen 
deelnemen.

Artikel 52 der Woningwet kent ~ verenigingen, vennoot
schappen en stichtingen uitsluitend werkzaam in het belang 
van de verbetering der volkshuisvesting. Deze erkende vereni
gingen kunnen onder bepaalde voorwaarden met behulp van 
voorschotten, door de Overheid te verlenen, woningen bouwen.

De bedoeling van de wetgever was op deze wijze het parti
culiere initiatief te stimuleren zich voor de woningbouw te in
teresseren. Deze woningbouw te maken tot een volkszaak. 
Deze poging — ik meen dat dit gezegd mag worden •— is aan
vankelijk geslaagd. Wij kennen woningbouwverenigingen van 
verschillende richting die hier op dit terrein baanbrekend werk 
hebben verricht. Wij noemen hier slechts het Chr. Soc. Werk
liedenverbond Patrimonium. Verschillende afdelingen van dit 
Verbond, verspreid over het land hebben hun woningbouwver
enigingen.

De leden kregen op die wijze een royale, aan redelijke eisen 
voldoende woning tegen een verantwoorde huurprijs. Soms 
werd de bouw ook nog benut om op deze wijze de bezitssprei- 
ding te bevorderen. In de huurprijs was een gedeelte van de 
bouwkosten begrepen en na een zeker aantal jaren ging de 
woning in eigendom van de bewoner over.

Op deze wijze werd de zaak der volkshuisvesting dichter bij

het volk gebracht. De arbeiders leefden daarin mede. De be- 
zitsspreiding werd bevorderd. Zo was het vóór 1940.

Daar is helaas een keer in gekomen. De ontwikkeling van de 
woningbouwverenigingen na de oorlog is niet bepaald bemoe
digend. Er is een geestelijke inzinking te constateren. Door de 
omstandigheden waaronder gebouwd moet worden is de ge
meente veel meer naar de voorgrond getreden. De zelfstan
digheid der woningbouwverenigingen heeft belangrijk aan be
tekenis ingeboet.

De gemeenten — althans verschillende gemeenten ■— bou
wen maar liefst zelf; nemen ook zelf de exploitatie der ge
bouwde huizen ter hand.

In een ander artikel hebben wij reeds vermeld dat in 1953 
niet minder dan 20.810 woningen op een totaal van 89.597 of 
34.9% rechtstreeks door de gemeenten zijn gebouwd. Op deze 
wijze krijgen deze een huizenbezit dat wel bedenkelijke vormen 
gaat aannemen.

Dat deze toestand zich zo ontwikkelt ligt naar ons gevoelen 
ook aan de sterk ingekrompen activiteit der woningbouwver
enigingen. Men vindt het in een aantal plaatsen wel goed dat 
de gemeente maar bouwt. De lust om zich aan deze mooie, en 
sociaal van zoveel betekenis zijnde arbeid te geven is op geen 
stukken na meer zo groot als vóór 1940. Wij spreken in het al
gemeen en er zijn uitzonderingen.

Waar de woningbouwverenigingen nog aan bod komen daar 
is het vaak zo dat de gemeente bouwt en dan de woningen in 
exploitatie geeft aan een woningbouwvereniging. Deze mag ze 
administreren en beheren. Van een zelfstandig aan de bouw 
medewerken, met eigen inzichten en eigen idealen is geen 
sprake. Van een daadwerkelijk aandeel a.an de bouw evenmin. 
Op deze wijze worden, vooral in de grote steden, de woning
bouwverenigingen veel te grote en logge lichamen. De relatie 
tussen leden-bewoners en bestuur dreigt volledig teloor te gaan 
of is reeds teloor gegaan.

Deze ontwikkeling moet wel zeer worden betreurd.
In de Commissie Van den Bergh, die in 1950 een rapport aan 

de Minister van Wederopbouw en Volkshuisvesting heeft uit
gebracht, over een herziening der Woningwet is ook dit vraag
stuk ter sprake gekomen.

Door de meerderheid dezer Commissie is zeer nadrukkelijk 
gesteld dat aan de bouw van woningen door woningbouwver
enigingen de voorrang moet worden gegeven boven gemeen
telijke bouw. De gemeente moet, zo luidde het oordeel der 
meerderheid van deze commissie, slechts aanvullend optreden.

De motivering voor dit standpunt was dat het van „belang
rijke psychologische en opvoedkundige betekenis is om de be
woners actief te betrekken bij het bouwen en exploiteren van 
woningen.”

„Deze . leden-bewoners krijgen daardoor enerzijds een direct 
belang bij een zuinig en doelmatig beheer en voelen anderzijds 
ook verantwoordelijkheid voor hetgeen er met de woningen 
geschiedt.”

Wij onderschrijven deze conclusie en menen dat er alles op 
gezet moet worden dat onder besturen en leden van woning
bouwverenigingen weer de gedachte wakker wordt dat de 
bouwvereniging hun vereniging is, en de woningen hun wo
ningen en dat zij daarvoor mede verantwoordelijk zijn. Ik 
ben van oordeel dat gestreefd moet worden naar woningbouw
verenigingen van gemiddelde grootte. Wanneer één vereniging 
duizenden woningen moet administreren kan er geen sprake 
van zijn dat er een levende band is tussen bestuur en leden. 
Dan leeft bij de bewoners ook allerminst het besef dat de w o-. 
ning hun woning is, eigendom van hun vereniging.

In het rapport van bovengenoemde Staatscommissie wordt 
ook gewezen op de mogelijkheid om via de woningbouwver
eniging eigenaar te worden van de woning. De huidige wet 
laat die mogelijkheid niet toe. Voor de toekomst zal dit moge
lijk moeten worden gemaakt. Vooral voor het platteland kan 
dit de daadwerkelijke' bezitsspreiding ten goede komen.
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Het mandement9 de verzuiling en de daerhraah

Aan Prof. Dr R. Schippers was verzocht een referaat te houden over „De doorbraak”, haar betekenis en haar achtergrond” . 
Dat daarbij het mandement en de verzuiling tevens aan de orde zouden komen lag voor de hand. De bisschoppen hebben 
immers in deze zomer hun mandement in de politieke strijd geworpen als een middel om aan de doorbraak in de Rooms 
Katholieke gelederen een halt toé te roepen. Dat daarop van Antirevolutionaire zijde worden gereageerd was noodzake
lijk. Dr Schouten heeft dat gedaan bij de algemene beschouwingen in de Tweede Kamer. Prof. Dr R. Schippers heeft dat ge
daan in zijn referaat op de Partij conferentie.

In ons vorige nummer van Nederlandsche Gedachten werd het gedeelte van de rede van Dr Schouten, dat betrekking had 
op het mandement, intussen opgenomen. Thans volgt hier het verslag van de discussie op de partijconferentie. Nauwkeurige 
vergelijking tussen wat in de Kamer onzerzijds werd betoogd en wat op deze partijconferentie is te berde gebracht leert, dat 
er een verschil is in toon en spreker. C’est le ton qui fait la musique. Maar van een wezenlijk verschil is dunkt mij geen 
sprake. Ten aanzien van het practisch politiek beleid bestaat er geen diepgaand verschil van inzicht. Er was verschil in de 
benadering der vraagstukken. Er was verschil in de wijze, waarop de dingen werden •gezegd. Als heftigste opponent mag ze
ker Prof. Gerbrandy worden aangemerkt. Maar we moeten het nog zien, dat hij doorbreekt naar de Partij van de Arbeid! 
Men denke zich dit slechts een ogenblik in. Gerbrandy en Schermerhorn in één partij! Nu is er veel mogelijk in de politiek 
— maar dat — neen!

Het referaat van Prof. Schippers maakte overigens wel de tongen los. Het resultaat was een levendige partijconferentie. 
Het debat werd met grote aandacht gevolgd. De belangstelling bleef tot aan het eind gespannen. En hierdoor werd weer 
duidelijk gedemonstreerd, dat „au fond” wel altijd de principiële vraagstukken bij ons het meest de aandacht trekken. Wan
neer het daarover gaat dan worden we weer echt Antirevolutionair. Dan ontwaakt de strijdlust, dan wordt er weer iets 
wakker in ons hart. Dan wordt de politiek weer een levend ding. Prof. Schippers heeft met zijn referaat de knuppel in het 
hoenderhok geworpen. Hij heeft dit gedaan op een wijze, die niet van eenzijdigheid is vrij te pleiten. Maar een referaat voor 
een partijconferentie moet ook niet zijn een wetenschappelijk uitgebalanceerd betoog. Daarvoor is een boek nodig! En voor 
de behandeling van deze onderwerpen zeker.

Daarom moeten wij dankbaar zijn voor deze partijconferentie. Want deze conferentie heeft het besef van saamhorigheid 
in de Antirevolutionaire Partij versterkt en de eendracht verdiept. Het eigen reformatorisch geluid heeft krachtig geklon
ken. Wij strijden tegen een doorbraak met eigen wapenen, met wapenen aan het antirevolutionair tuighuis ontleend.

Op de tweede dag van de Partijconferentie heeft Prof Dr R. 
Schippers de discussie over deze zaken ingeleid door het geven 
van een korte beschouwing over het mandement. De kern van 
deze beschouwing némen wij hier over.

Het mandement is terechtgekomen in ons politieke leven. 
Twee ideologieën zijn daarbij met elkaar in botsing gekomen. 
De ene is die van de socialistische totalitaire democratie, de an
dere die van de Rooms-Katholieke totalitaire Kerk. En nu gaat 
het voor ons om de zaak der reformatie. Die staat er vandaag 
niet zo sterk voor. Wat is er terechtgekomen van het gestalte 
geven aan de christelijke cultuur door de reformatie ? Regene
ratie is noodzakelijk. We moeten ons niet alleen distanciëren 
van het marxistisch denken doch evenzeer van het Rooms- 
Katholieke streven. De doorbraak tapt bloed af van 'datgene 
waaraan de reformatie gestalte wil geven. De Rooms-Katho- 
lieké Kerk neemt de naam van de Heiland op de lippen, 
maar in naam van diezelfde Heiland worden in Spanje en Co- 
lumbia de Protestanten vervolgd. Het gaat t.a.v. het mande
ment in sterke mate om de vraag: Is er bij de Rooms-Katho- 
lieken een streven naar een Christendom dat niet door ons kan 
worden gehonoreerd ? Op die vraag antwoordt spreker bevesti
gend. Dit is niet het Christendom wat wij moeten hebben. Het 
leven dicht bij God wordt er door bemoeilijkt.
Discussie:

De eerste van de zestien sprekers, die de wens te kennen ga
ven met de referent van gedachten te wisselen, was Dr J. A. H.
J. S. Bruins Slot. De inhoud van het referaat betekent, aldus 
spreker: Het mandement is allerverschrikkelijkst; pas op dat 
Uw partij geen zuil wordt en ik ben óók tegen de doorbraak. In 
de bestrijding, van het mandement is Prof. Schippers erg Groe- 
niaans, maar in zijn volgen van Groen is hij tevens eenzijdig. 
Groen beschouwde enerzijds de Rooms-Katholieke Kerk als de 
georganiseerde afval van het Christendom, anderzijds erkende 
hij, dat in die Kerk de Christus, zij het onder een deksel, wordt 
verkondigd. Groen zag dus twee lijnen. Indien wij die niet beide 
in het oog houden, trekken wij de situatie scheef. Het centrum 
van de politieke strijd ligt in de doorbraak.

Sprekers grote bezwaar is, dat referent geen oog heeft voor 
beide lijnen. Wat bedoelt hij aan het slot van zijn beschouwin
gen, als hij zegt, dat het in het gezelschap van de volgzaamheid 
vragende bisschoppen levensgevaarlijk is te spreken over de 
goede dingen in het mandement? Men komt er met deze zin 
hoegenaamd niet uit. Het gaat erom: welke vijand is momen
teel het meest actueel ? En dan lijdt het volgens hem geen twij
fel, dat de spits van onze strijd tegen de doorbraak moet zijn 
gericht.

Tenslotte wordt in het referaat iets gemist. Hoe moet vanuit 
de kerk de doorbraak worden bestreden? Met de door Prof. 
Schippers aanbevolen pastorale methode kan ieder accoord 
gaan. Maar er zijn tegenwoordig predikanten die weinig van 
doorbraakmensen verschillen. En de kerk laat ons in de kou 
staan. „

Prof. Mr P. S. Gerbrandy is dankbaar voor het referaat 
van Prof. Schippers. Er is grote behoefte over deze dingen te 
spreken. Over het mandement wordt ook in onze kring licht
vaardig geoordeeld. Men geeft dan wel toe, dat uitsluiting van 
de sacramenten door ons niet als sanctie zou moeten worden 
gebruikt, maar men verlangt toch wel, dat de Protestantse 
Kerken op hun manier een mandement zullen geven. Wij heb
ben, zo is de gedachte, toch dringend iets nodig in de strijd 
tegen de doorbraak. Indien de mensen naar de Christelijke poli
tieke partijen geperst worden, krijgen we meer invloed in het 
parlement, in staten en in raden. Deze gedachtengang zweeft 
ook in de Antirevolutionaire Partij rond en dat is levensge
vaarlijk.

Zowel het feit, dat er een mandement komt als de inhoud van

RECTIFICATIE
Op pag. 248 van het vorige nummer is door een mis

verstand een verkeerd onderschrift geplaatst onder 
de foto. De foto is nl. niet van Prof. Dr F. de Roos, 
maar van de heer Dr P. J. Platteel.
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Mr A. B. Roosjen spreekt Dr J. Schouten toe bij de aanbieding van het schilderij

het mandement, is door en door Rooms. De taal is Rooms. Bijna 
kan men zeggen: Kerklatijn in het Nederlands. Het verlangen 
naar een Protestants mandement is doorbraak naar Rome en 
als spreker ooit zou moeten doorbreken zou hij dat liever doen 
naar de zijde van de P.v.d.A. dan naar Rome.

Het mandement is anti-reformatorisch. Wat is het grote be
ginsel van de reformatie ? Het ligt uitgedrukt in dat ene, waar
aan Luther zo duidelijk uitdrukking heeft gegeven; n.1. aan de 
jubel, dat de weg tot God vrij is. Dat de mens uit het geloof 
wordt gerechtvaardigd. Dat er niets meer is tussen Hem en ons. 
Geen kerk, noch katheder noch iets anders. Het grote beginsel 
der reformatie is ook de grondslag voor de ware democratie. 
Rome is doorgegaan op de weg van bemiddelaar tussen God en 
mens. Rome zegt, dat zij de waarheid heeft. De Rooms-Katho- 
lieke hiërarchie spreekt wanneer en wat zij wil. Zij betekent het 
einde van alle consciëntievrijheid en daarmede ook de doodsteek 
voor de democratie. Rooms bij Rooms. Het lidmaatschap van de 
P.v.d.A. wordt niet verboden. Daarmee schept men verschrik
kelijke gewetensconflicten.

De doorbraak kan nooit bestreden en de Antirevolutionaire 
Partij kan nooit verdedigd worden met de stelling dat de Chris
tenen in één christelijke Politieke Partij behoren. Dat behoeft 
ook niet. De machtige geloofsdaad van Groen van Prinsterer in 
1871 heeft de Antirevolutionaire Partij tot onberekenbare ze
gen doen strekken voor Nederland. Wjj hebben een machtige

boodschap aan ons volk en die boodschap zal weerklank vinden 
als wij haar uitdragen met het geloofsenthousiasme dat eens 
Kuyper bezielde en dat in zijn dagen de gelovige mannén en 
vrouwen deed uitroepen: Die man is onze man en de God van 
die man is onze God. Alleen de dood zal scheiding brengen 
tussen hem en ons.

* **
Prof. mr I. A. Diepenhorst keert zich — zij het met een 

bloedend hart — tegen hetgeen Prof. Gerbrandy naar voren 
heeft gebracht. Het gaat er niet om of er tussen de Refor
matie in Rome aanzienlijke verschillen zijn. Zij zijn er meer 
dan genoeg. Maar welke hindernissen ontmoeten wij vandaag 
op onze weg? Wij verliezen in de eerste plaats de mensen 
aan het veld winnen van de richting, die scheiding maakt 
tussen de verkondiging van het evangelie en het dagelijkse 
politieke bedrijf. Tussen de P.v.d.A. en ons zijn meer ver
schillen dan tussen de K.V.P. en ons. Voor de binding van 
het geweten zoals dit door Rome geschiedt, heeft spreker 
geen goed woord over. Maar de bestrijding van Rome is voor 
Nederland niet urgent. In het referaat liggen gedachten die 
funest Werken bij behandeling op de Kiesvereniging. Zo het 
advies moest worden gegeven naar deze of gene zijde door 
te breken, dan zou z.i. dat advies moeten luiden: Breek door 
naar de zijde van de Christelijke Kerk, waar de Christus, zij 
het dan onder een deksel, verkondigd wordt.
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De heer J. Beenhakker vraagt, of het wel juist is, dat men 
zich in Rooms-Katholieke Kring bewust is van de mogelijk
heid, dat bisschoppen zich kunnen vergissen.

Waarom is het mandement nu en waarom niet reeds in 
1946 verschenen? Staan er dingen in, die in 1946 niet hadden 
kunnen worden neergeschreven?

*  *
*

De heer N. van Rooyen wil gaarne als uitgangspunt nemen, dat 
er in de Rooms-Katholieke kerk vele Christenen zijn. Daar
óm pleit hij voor bezinning op datgene wat ons bindt. Er zijn 
verschillende zinsneden in het mandement die ons liggen. Er 
wordt gewezen op de noodzakelijkheid van de eenheid des le
vens. Daarom begrijpt hij Prof. Gerbrandy niet.

★  *
★

Prof. Dr W. Rip betoogt, dat hij het verwijt, dat de verzuiling 
door het mandement openlijk wordt aanbevolen, niet kan aan
vaarden. Is dat nu inderdaad het ergste, dat ons kan over
komen ? Kan Prof. Schippers nu waarlijk staande houden dat de 
organisatorische geloofsgemeenschappen naar binnen liefde en 
naar buiten haat zaaien ? Hij heeft gemist de verklaring dat het 
noodzakelijk is in deze organisaties op te treden voor het lorum 
van het Nederlandse volk.
. Spreker heeft bezwaar tegen verkrijgbaarstelling van de bro
chure in zijn huidige redactie. Dr Bruins Slot en hij werken in 
de Christen-Democratisehe fractie van de Europese Kolen- en 

.Staalgemeenschap samen met Chr. Hist. en R.K. Die samen
werking eist zeer zeker grote oplettendheid en voorzichtigheid. 
Maar er wordt dan toch ook getracht in Europa de strijd tegen 
de doórbraak voort te zetten. Hij vraagt zich echter af hoe dit 
straks moet gaan wanneer deze brochure in handen komt van 
de R.K.-leden van die fractie.

* ★
★

De verbinding tussen Christendom en Humanisme is Mr Dr J. 
Meulink niet duidelijk. Is Prof. Schippers van oordeel, dat 
Christenen en Humanisten naar dezelfde wet handelen? Het 
referaat geeft geen scherpe omlijning van de roeping van de 
christen, van de taak van de kerk en van het wezen der poli
tieke partij. Hij betreurt deze vaagheid, want naar zijn oordeel 
moet de kerk de weg, de waarheid en het waarachtig leven wij
zen voor iedere levenskring.

i e ★*
Prof. Dr G. Brillenburg Wurth is blij, dat Prof. Schippers deze 

zaak aan een beschouwing heeft onderworpen vanuit de belijde- 
denis van de Christelijke vrijheid. Waarom is Rome altijd een 
gevaar ? Omdat ook ons Protestanten elke dag het gevaar be
dreigt, dat wij niet meer uit de vrijheid leven. Toegegeven kan 
worden dat wij in het leggen van de nadruk op de eenheid des 
levens een verbinding met Rome hebben. Maar bij Rome staat 
deze eenheid des levens in het teken der wet en bij ons in het 
teken der vrijheid van het geloof in Christus. Daarmede maken 
wij geen tegenstelling tussen de vrijheid en de wet. De door
braak dient niet bestreden te worden met Roomse middelen, 
maar met die, in het referaat aangegeven..

Prof. Dr K. Dijk ziet zich door het referaat voor vele vragen 
gesteld. De waarschuwing tegen verzuiling heeft hem toege
sproken. Ten aanzien van de toetreding tot een christelijke poli
tieke partij wil hij opmerken dat deze toetreding niet beoor
deeld moet worden vanuit het gezichtspunt, dat die partij een 
geloofsgemeenschap is, maar dat de aansluiting bij die partij 
is een beslissing des geloofs. Het apostolaat der kerk geldt 
niet alleen het optreden naar buiten doch evenzeer naar bin
nen. Is de kerk er nu mee klaar wanneer zij ’s Zondags komt 
met de boodschap van het belijden van de naam van Christus 
in het politieke leven? Neen. Zij is ook geroepen bepaalde 
uitspraken te doen. En moet zij bij. dat spreken blijven staan ? 
Is er voor de kerk hier een halt? De vraag, of zij dan niet 
verder moet gaan met de uitoefening van de tucht, is voor 
spreker een zeer dringende.

Prof. Dr R. Schippers aan het woord

Komt daardoor christelijke vrijheid dan niet in het gedrang ? 
Zeer zeker niet. Met het staan in de vrijheid waarmee Christus 
ons heeft vrijgemaakt, bedoelde Paulus iets zeer bepaalds, n.1. 
dit, dat men de Christenen uit de heidenen niet moest opleggen 
de Mozaïsche wetgeving te onderhouden.

We zitten midden in de practijk en we moeten deze dingen 
klaar en duidelijk zien. Het gaat niet om de vraag: Wat kunnen 
we bereiken en hoe stuwen we de mensen naar onze partij ?, 
maar: Hoe kunnen we de beleden beginselen tot gelding doen 
komen ?

* *★  J
De Heer H. Diemer betoogt, dat we in het mandement niet 

met iets nieuws geconfronteerd worden. Het heeft hem ver
baasd, dat daar in het referaat geen uitdrukking aan gegeven 
is. De stap, die nu door de bisschoppen is.gedaan, is slechts een 
navolging van wat onderscheidene Pausen reeds veel eerder 
hebben ondernomen. Reeds inde Pauselijke encycliek van 1891: 
Rerum Novarum, werd gehoorzaamheid geëist aan de uitspra
ken van de bisschoppen, ook aan die met betrekking tot de toe
treding tot organisaties. Opmerkelijk is de geschiedenis van de 
Roomse organisatie der sociale beweging in Frankrijk en Duits
land. In tegenstelling tot de clerus van die landen, hadden de 
bisschoppen ten onzent bezwaar tegen samenwerking van 
Roomsen en Protestanten in é.én maatschappelijke organisatie.
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De inhoud van dit mandement is volkomen in strijd met de 
grondtoon van ons volkskarakter, aldus Prof. Dr S. TT. Zui- 
derna. Hij is dankbaar, dat het referaat ons weer critisch tegen
over Rome stelt. Rome is op mars en God geve dat wij dat ook 
zijn.

De leden van de Partij va-n de Arbeid worden nu bisschoppe
lijk omsingeld. Dat is het nieuwe in het mandement.

In het referaat mist hij de verklaring, dat de christelijke vrij
heid is de binding aan Gods Woord.

We zijn in onze kerken het zicht op de dingen, die vandaag in 
discussie zijn, veelal kwijtgeraakt. De strekking van het man
dement is: Wij bisschoppen vinden dat een Christelijke Poli
tieke Partij noodzakelijk is. De strekking is niet: die noodzake
lijkheid wordt door Gods Woord bepaald. Dat is het verschil 
tussen hen en ons. En wij moeten er ons voor wachten mee te 
werken aan een exclusief Rooms-Katholieke machtsvorming.

Mocht spreker ooit gedwongen worden door te breken, dan 
zou hij zo lang door de doorbraak heen breken dat hij weer naar 
de Antirevolutionaire Partij doorbrak.

Mr C. J. Verplanke merkt op, dat gesteld wordt, dat chris
telijke vrijheid noopt tot het maken van een politieke keus in 
eigen veranwoordelijkheid en dat de prediking bij die keus 
moet voorlichten. ■ >

Is dan niet de vermaning, eindigend in censuur, het logisch 
sluitstuk? aldus z.i. terecht. Prof. Dijk. Daarom is men tot 
een kerkelijke uitspraak gekomen t.o.v. N.S.B., C.D.U. en 
neutrale vakorganisatie. Waarom nu ook niet doorgetrokken 
— niet: ten behoeve yan de A.R.P., maar: ter veroordeling 
van het lidmaatschap van politieke partijen die niet op 
Protestants-ehristelijke basis staan? De doorbraak is toch 
een kerkelijk vraagstuk, waarvan de politieke doorbraak een 
facet is.

In een opsomming van bladen die een onjuist geluid laten 
horen over de partijkeuze behoren ook de Telegraaf en Else- 
viers Weekblad vermeld te worden. Ook in het lezen daarvan 
en schrijven daarin zit een brok doorbraak.

De heer M. W. Schakel is van oordeel, dat we in het mande
ment niet een nieuw opduikend gevaar moeten zien. Bij de be
oordeling moeten we letten op het doel van de Katholieke 
Volkspartij: Het mandement stelt zich opnieuw aan de spits 
tegen de doorbraak. Met een kromme 
staf is ditmaal een rechte slag geslagen.
Men moet daarbij in aanmerking nemen 
de aarzelende houding der Katholieken 
na de bevrijding, veroorzaakt door de 
eenheidsidee der Nederlandse Volks- ■ 
beweging. Men moet letten op d£ strijd 
die het heeft gekost om te komen tot 
de herrijzing van een eigen Katholieke 
Politieke Partij, de vele weerstanden die 
moesten worden overwonnen voor de 
Katholieke Volkspartij kon worden op
gericht. Op dit alles gelet, moeten wij 
blij zijn, dat er nu een mandement ge
komen is dat een positief geluid doet 
horen. Aan die blijdschap ligt ten grond
slag het besef, dat wij vandaag met 
name op internationaal gebied moeten 
samenwerken.

 ̂ ^

Prof. Mr A'. M. Doiuier heeft waar
dering voor het feit dat Prof. Schippers 
heeft geschreven zoals hij het heeft ge
daan. Maar dit betekent niet, dat hij het 
met hem ëens is. Prof. Schippers heeft 
het mandement allereerst gezien als 
ecu Rooms stuk. Maar als Anti-revolu- 
tionairen zien wij dat toch enigszins

anders. Wij zien in dit mandement een rijkdom aan ver
scheidenheden.

In de discussie rondom dit stuk ontwaren wij een botsing tus
sen de totalitaire kerkidee van Rome en het democratisch- 
totalitairisme van het socialisme, waarbij, wonderlijk genoeg, 
de heer Oud zich aan de zijde van het socialisme schaart.

We hebben te maken met twee totalitaire standpunten die 
voor christenen onaanvaardbaar zijn. Maar er is verschil: Het 
ene verschanst zich in de kerk; het ander in de staat. En dan is 
het buiten twijfel, dat wij ons als politieke partij beter kunnen 
wapenen tegen het totalitairisme in de staat.

Men begeert niets liever dan dat de discussie rondom het 
mandement het politieke leven blijft beheersen en indien wij 
het zo stellen, dat wij, 20 wij moesten doorbreken, dit naar 
deze of gene zijde zouden doen, hebben we ons eigenlijk al 
overgegeven aan datgene wat we toch beslist niet willen, n.1. 
aan de problematiek die men ons wil opdringen.

* *★
De Heer C. Koole betoogt, dat Dr Kuyper zich heeft vergist, 

toen hij er op wees, dat de Rooms-Katholieken toch nooit een 
kans hebben in ons land een meerderheid te worden. Rome pro
beert met alle middelen die meerderheid te bekomen. Het is 
jammer dat wij als nazaten der Reformatie het mandement toe
juichen omdat sommige doelstellingen van Rome parallel lopen 
met de onze. Tegen samenwerking met Rooms-Katholieken zo
als b.v. in de Nouvelles Equipes Internationales, is spreker 
beducht. Het gevaar van de doorbraak eist van ons voort
durende waakzaamheid. Maar we hebben dit gevaar persoon
lijk te bestrijden en niet als kerk, want daar is de kerk niet 
voor.

De heer C. J. v. d. Heuvel heeft in het referaat een omschrij
ving van de taak van de kerk gemist. Dr Schouten heeft in de 
Tweede Kamer tot de heer Willems gezegd: U ontdoet zich 
van het universele van Uw geloof. Inderdaad! Leven als chris
ten wil zeggen, dat men alles voor Christus over heeft. Maar 
het doel van de P.v.d.A. is de bloei van het socialisme. Spreker 
verwacht van de kerk, dat zij aan het eenvoudige kerkvolk zal 
voorhouden, dat het geloof in Jezus Christus niet kan samen
gaan met de keuze van een politieke partij die zich feitelijk op 
de basis van het humanisme stelt.

Dr W. P. Berghuis en Dr J. A. H. J. S. Bruins Slot luisteren naar het betoog
van Prof. Dr R. Schippers
i
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Antwoord van Prof. Schippers:

Is aan Rome en aan Groen van Prinsterer geen recht gedaan? 
Is Rome alleen de georganiseerde afval van het Christendom, 
en wordt er niet tevens de prediking van de Christus, zij het 
onder een deksel, gevonden? Dit laatste wordt niet ontkend. 
Doch is men van mening dat die prediking in het mandement 
wordt gevonden ? Is men tevens niet van mening, dat 
het deksel zo dik en zo zwaar is, dat het eigenlijke niet te 
voorschijn komt? Hij houdt vol, dat er aan het mandement, 
gezien vanuit reformatorische visie, niet alleen allerlei zwak
heden kleven, maar ook, dat de wapens die gebruikt worden, 
niet de onze kunnen zijn.

Er is critiek geoefend op de conclusie: Er mogen nog zoveel 
goede dingen tegen de doorbraak in het mandement staan, het 
is levensgevaarlijk voor de kennis en de erkenning van deze 
goede dingen, er over te spreken in het gezelschap van het volg
zaamheid vragend college der zeven bisschoppen.” Doch spre
ker heeft ter verduidelijking daarvan gewezen op de farizeeën 
en nomisten, die op een bepaalde wijze de strijd tegen de on
heiligheid wilden voeren.

In het gehele mandement zit een structuur die voor ons 
allen principieel onaanvaardbaar is.

Er is gezegd dat het referaat wel een goed theologisch geluid 
laat horen, maar een minder goed Antirevolutionair geluid. 
Daar wil spreker op antwoorden, dat wij als Antirevolutio
nairen toch weer de geestelijke strijd hebben opgenomen. Dat 
onze worsteling toch niet alleen is een politieke, maar een gees
telijke worsteling tevens is tegen de krachten, die ons naar het 
leven staan. Het verschil tusen politiek en theologie moet niet 
te groot gemaakt worden, want leer en leven moeten door een
zelfde drijfkracht worden bewogen.

Het is waar, dat wij Rome in menig opzicht naast ons heb
ben, maar daarom moet ook steeds duidelijk blijven, dat we 
vandaag nog vierkant tegenover elkaar staan als we onze be
ginselprogramma’s op tafel leggen. En wat wil Rome in Ne
derland? Prof. Romme heeft de bisschoppen geciteerd: „De 
tijd dringt om nu te komen tot een doorvoering van de sociale 
leringen van de (R.K.) Kerk. Daar zal ieder protestant tot 
zijn laatste snik tegen protesteren. Rome maakt het met zo’n 
mandement, met zo’n beweging in ons politieke leven, ons 
waarlijk niet gemakkelijk samen te werken, ook al staan we 
voor de noodzaak van samenwerking, met name voor de vrij
heid van het onderwijs. En - als we Antirevolutionairen en 
Rooms-Katholieken samen zien optrekken, moeten we heel 
goed weten dat de A.R. het christelijk onderwijs heel anders 
benaderen dan de R.K.

■ Wat moeten we tot de predikanten zeggen? Op die vraag 
antwoordt spreker: Als het te pas komt zou ik zeggen, dat 
Gereformeerd en Antirevolutionair naar mijn levensovertui
ging samenvallen. Maar ik hóud daarbij ook een slag om de 
arm. Ik weet beter wat Gereformeerd is dan wat Antirevolu
tionair inhoudt. Dat houdt verband met mijn theoloog zijn. 
het hangt ook samen met de langere historie van wat Ge
reformeerd is. Ik heb daar ook een apart orgaan voor: mijn 
kerkelijke belijdenis. Wat Antirevolutionair is, moet ik be
kijken aan de hand van het Beginselprogram en naar het rei
len en zeilen van die Partij. Dan kan het gebeuren, dat ik zeg: 
Wat die Antirevolutionaire Partij er in de practijk van 
maakt is mij niet sympathiek. Maar als ik nu let op hetgeen 
zij sinds haar optreden heeft gedaan, dan zeg ik unverfroren 
dat dat optreden mijn instemming heeft. Zij heeft een koers 
gevaren, die de erkenning van de antithese inhield.

Laten de predikanten de politici in de kou staan ? Die vraag 
kan met een tegenvraag beantwoord worden. Zou het ook 
kunnen zijn, dat de predikanten in de Partij iets missen ? Wordt 
daar altijd gevonden het christelijk élan, de christelijke bezie
ling, het centraal stellen van wat centraal is of het centraal 
stellen van wat niet van zo groot belang is? Van de Partij 
mag gevraagd worden geen gelegenheid te laten voorbijgaan

aan te tonen, dat haar activiteit wortelt in het geloof.
Er is gezegd: „Wij raken onze mensen niet kwijt aan Rome, 

maar aan het veldwinnen van de doorbraak.” Maar dan is het 
ook zaak deze mensen duidelijk te maken, dat wij aan een 
geestelijke strijd deelnemen en dat, wat we ook doen, we het 
doen uit het door die geestelijke strijd bewogen worden. We 
moeten niet alleen maar suggereren dat de doorbraak op zijn 
kop moet hebben.

In de strijd tegen de ontkerstening hebben we aan Rome 
geen bondgenoot. Rome bevordert zelf de ontkerstening. Als 
Rome geen regeneratie doormaakt en voórtgaat met hoeden 
van zielen op de wijze als nu in Brabant en Limburg geschiedt, 
zullen ontkerkelijking en ontkerstening nog hand over hand 
toenemen. Wie aanheft de leus: Samen met Rome tegen de ont
kerstening, miskent de gevaren die in Rome zelf besloten 
liggen.

Het mandement is naar Roomse opvattingen niet onfeil
baar. Maar het is wel bindend en vormend voor het geweten 
en moet gevolgd worden. Dit is nu juist één van de fatale 
dingen: De bisschoppen kunnen zich vergissen en moeten noch- 
thans gehoorzaamd worden.
; Op de vraag, waarom het mandement eerst nu is verschenen 

en niet reeds in 1946, is moeilijk een antwoord te geven. Dit 
houdt waarschijnlijk verband met de naoorlogse weifeling in 
de Katholieke staatkundige oriëntering. Een pastoraal motief 
voor het verschijnen nü, is ongetwijfeld: Het gaat niet goed 
mét de R.K. Kerkleden. Velen luisteren geregeld naar de Vara, 
zijn lid van het N.V.V. of de P.v.d.A.

Zijn leer en leven bij Rome één ? Dat is .eigenlijk overal zo. 
Ook de P.v.d.A.-leden komen tot een bepaalde staatkundige 
actie vanuit een bepaalde kijk op het leven.

Spreker is zich niet bewust, zich laatdunkend over het orga- 
nisatieleven te hebben uitgelaten. En in ieder geval is dat zeker 
zijn bedoeling niet geweest. Hij heeft tot uitdrukking Willen 
brengen dat de organisatie niet het enige middel is onze in
vloed aan te wenden. En ook niet het middel, als daaraan niet 
is voorafgegaan de prediking ener Christelijke machtsvorming 
tot het tot gelding brengen der reformatorische opvattingen.

Gaarne neemt spreker aan, dat er allerlei motieven zijn voor 
samenwerking met R.K. in Straatsburg. Hij juicht dit toe, mits 
de A.R. daar een toonaangevend geluid laten horen, wat niet 
betekent dat zij moeten trachten de baas te spelen.

Er is gevraagd of hij niet teveel uit Romeinen 2 heeft ge
haald. Hij wil daarvoor verwijzen naar het aangehaalde citaat 
uit de dogmatische studie van Berkouwer. Uit Romeinen 2 wil 
spreker gaarne leren, dat de wet Gods overmachtig is.
' Hebben Christenen en Humanisten veel gemeen ? Neen, niet 
erg veel. B.v. wel, dat ze Nederlanders zijn. De christelijke vrij
heid verbiedt de verzuiling. Deze komt in de P.v.d.A. tot stand 
door het bestaan van drie zuilen binnen de Partij. Maar aan 
totalitair-democratische visie wordt alles onderworpen.

Wij mogen geen scheiding maken tussen kerk, evangelisatie 
en politiek. De weg naar het Kruis mag niet geblokkeerd 
worden; Het Kruis zelf is een ergernis voor de natuurlijke 
mens. Laten wij er ons altijd bij bepalen, dat door ons staan 
in de politiek het gezicht op het Kruis niet wordt verduisterd.

.Prof. Dijk heeft zich af gevraagd of er op het punt van de 
censuur voor de kerk wel een halt bestaat. Spreker wil naar 
aanleiding daarvan zeggen, dat, indien de synode een beslis
sing neemt inzake het lidmaatschap van een politieke organi
satie, zij die uitspraak ziet als een comprimeren van de pasto
rale arbeid. Als de synode een beslissing neemt, moet deze lig
gen in de lijn van herderlijke bearbeiding.

Waarom gooien we de kwestie van de vrijheid van het Chris
telijk onderwijs alleen voor de Rooms-Katholieke boeg? Naar 
sprekers vaste overtuiging moeten we met de mensen uit de 
P.v.d.A. gaan spreken en hun duidelijk maken, dat het niet 
goed gaat zoals het nu gebeurt in Drachten, in Sneek en in de 
Wieringermeer.
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Overzichtsfoto van de bestuurstafel op de partij-conferentie. V.l.n.r. A. W. Biewenga Wzn., Minister Prof. Dr J. Zijlstra, 
Dr J. Schouten, Minister Mr J. Algera, Mr A. B. Roosjen en Mr J. A. de Wilde.

De christelijke vrijheid wordt door de mensen van de door
braak individualistisch bepaald. Indien de partijkeuze die van 
de P.v.d.A. is, heeft men van de Christelijke vrijheid niets be
grepen, want dan heeft men zich toch weer onder een juk 
laten brengen. Daarmede is dan aangetoond dat de doorbraak 
niet versmald mag worden tot een politieke aangelegenheid.

Aan de bladen die over de partijkeuze andere geluiden laten 
horen dan spreker op het hart van de mensen wil binden, kun
nen zeker ook „De Telegraaf” en „Elseviers Weekblad” worden 
toegevoegd.

De vraag is gesteld: „Wat is het nieuwe geluid in het man
dement?” Daarvan kan gezegd worden: Het nieuwe is, dat dit 
alles met deze uitvoerigheid wordt gezegd. Er is een inzinking 
geweest in de Katholieke staatkundige oriëntering. Terecht is 
door Prof. Zuidema opgemerkt, dat de P.v.d.A. thans bisschop
pelijk omsingeld wordt. En voor de Rooms-Katholieken is er op 
dit punt alleen nog maar vrijheid bij de gratie der bisschop
pen. Een profetie aangaande de getalsterkte der Rooms-Katho
lieken in Nederland in de toekomst, wil spreker niet geven. 
Evenmin wil hij stellen, dat de taak van de kerk moet worden 
beperkt tot de voorbede voor de Christelijke Politieke Partij, 
maar laat men nimmer vergeten dat die voorbede zeer belang
rijk is. En laten we ons ook hier niet op verkijken: actueel is 
ook, hoe onze eigen mensen en ons hele volk zien hoe wij op
trekken.

* *★
Dr Schouten:

Er heeft vandaag geen Babylonische spraakverwarring ge
heerst. Wjj zijn gewoon bij onderlinge discussies onze individuele 
impressies te geven van ons aller individueelste emoties. Wij 
mensen zijn vaak eenzijdig. Daar is het referaat ook niet hele
maal vrij van. Er moet eigenlijk nog een hoofdstuk bijkomen.

Principieel moeten we ons keren tegen het Rooms-Katholi- 
cisme, dat een universeel karakter heeft en waaruit de sacra- 
lisering van het ganse leven moet voortlvoeien.

Bevat het mandement echter geen passages waarbij we ons 
kunnen aansluiten? Bestaat niet de plicht, temidden van de 
geloofsverdeeldheid, te zoeken naar wat bindt?

Als ik de goede dingen uit het mandement naar voren haal 
en daar over ga spreken, ben ik niet zo bang voor het ge
vaar dat Prof. Schippers signaleert. En ik geloof niet, dat er 
een antithese bestaat tussen Dr Bruins Slot en Prof. Schippers. 
Zij staan dichter bij elkaar dan men oppervlakkig zou ver
moeden. Beiden wijzen het gezag van de clerus volstrekt af en 
erkennen tussen God en mens geen enkele macht als tussen
schakel.

Over de erkenning van de christelijke vrijheid bestaat geen 
verschil van gevoelen. Maar we dienen hier voorzichtig te 
zijn, want altijd dreigt weer het gevaar, dat deze vrijheid in
dividualistisch wordt bepaald. De Christelijke vrijheid is in 
wezen: In gehoorzaamheid leven naar de van God gegeven 
levenswet; de door Hem gegeven opdracht in gehoorzaamheid 
vervullen.

Het mandement bevat in wezen niets nieuws. Maar het houdt 
wel verband met een verschijnsel dat in deze tijd bepaalde 
aspecten heeft: de verwereldlijking. Het dreigende gevaar van 
deze tijd is de versterking van de stromingen in onze samen
leving, gericht op de verzelfstandiging van het politieke en 
sociaal-economische leven, los van de levensbeschouwing.

De politieke situatie van vandaag is uiterst moeilijk. Zien 
wij dat altijd voldoende? We hebben te rekenen met een com
plex van werkelijkheiden, die wij moeten bezien in gehoor
zaamheid aan ons beginsel, waarvan de toepassing het leven 
zegenen en dienen kan.
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EEN HAP EN 
EEN SNAP Vit het Reorganisatie 

Rapport
Dr A. VEERMAN

De reorganisatiecommissie heeft haar werk gedaan. Haar, 
rapport, gedateerd 28 Juni 1954, ligt er. Ja, het ligt ook op 
de tafel van u, die wel eens zachtkens moppert over stoffige 
archieven en uitpuilende laden, waarin de geesteskinderen 
van weet-ik-wat-niet-al commissies een langzame dood 
liggen te sterven. Dit rapport kan, nog vet en groen, op uw 
tafel liggen en het behoort er dus te liggen. Dit artikeltje is 
maar een proefje van wat dit belangrijke rapport u te bieden 
heeft, zoet en zuur, maar steeds degelijk en pittig. Het is een 
poging om een aantal belangrijke zakelijke punten uit het 
geheel te lichten. Maar wie wil weten, waar het in de kern 
om gaat, die moet de beschouwingen van de commissie zelf 
lezen.

OPENBAARHEID

We nemen —' volkomen willekeurig — als eerste punt het 
streven naar meer openbaarheid. Bijna zouden we zeggen: 
het streven naar volledige openbaarheid. „Het Nederlandse 
volk moet weten, dat er een Antirevolutionaire partij is en 
wat zij doet” .

Volgens de huidige statuten kan de Deputatenvergadering 
openbaar zijn, maar draagt het Centralen Convent een beslo
ten karakter. Jaarverslagen over het doen en laten van de 
partij in haar verschillende organen worden slechts in be
perkte mate gepubliceerd. Dit geschiedt nu b.v. door de Dr 
Kuyperstichting en de Arjos.

De commissie wenst daarentegen jaarlijks verslagen van 
alle werkzaamheden. Verslagen, die — zoals wij zien zullen
— dan aan de orde gesteld zullen 'worden in het Centralen 
Convent. Om maar op te noemen: College van Advies, Dr Abr. 
Kuyperstichting, Nationale Organisatie van de Arjos, Lande
lijk Verband van Vrouwenclubs en natuurlijk ook het Cen
traal Comité zelf, van alles komt er éen verslag. En de voor
zitter van onze fractie in de Tweede Kamer zal •— mondeling
— eveneens een overzicht geven van de werkzaamheden in 
het afgelopen jaar, ook al in de vergadering van het Centra
len Convent.

Zowel voor dit orgaan als voor de Deputatenvergadering 
wordt voorgesteld: de vergaderingen zijn openbaar, tenzij en 
voorzover de vergadering zelf anders beslist.

„Openbaarheid kan alleen maar werken ten goede van de 
partij. Zij bevordert de belangstelling en het medeleven” .

„Er is geen enkele reden om met de jaarverslagen geheim
zinnig te doen of de financiën alleen maar vertrouwelijk te 
behandelen. Iedere grote organisatie publiceert immers deze 
zaken en geeft er veelal via persconferenties zelfs een zo uit
gebreid mogelijke publiciteit aan” .

HET CENTRALEN CONVENT

Hiervoor bleek al min of meer, dat het Centralen Convent
— vergadering dus wat haar kern betreft van vertegenwoor
digers van Kamer- en Statencentrales —■ een belangrijke rol 
gaat spelen.

Tot dusver geldt de regel, dat dit- orgaan alleen dient voor 
intern beraad. Het heeft geen beslissingsmacht; die komt 
alleen toe aan de deputatenvergadering. Op zichzelf toch een 
nuttige instelling, want voor een goede discussie is de depu
tatenvergadering veel te groot.

De commissie wil nu dit Centralen Convent maken tot het 
centrale punt, waar de partij haar organisatorische werk
zaamheden behandelt.

De deputatenvergadering blijft het college met het hoogste 
beslissende gezag. Daar worden beslissingen genomen over 
het Program van Beginselen (de commissie splitst dit, zoals 
ook door anderen al is voorgesteld, in een Beginselverklaring 
en een Algemeen Staatkundig Program); over het Program 
van Actie en over de Statuten van de Partij. De deputaten- 
.vergadering kiest o.m. ook de voorzitter en de andere geko
zen leden van het Centraal Comté. Zij bepaalt ook de contri
butieafdracht. Hierin zien we duidelijk de oude opbouw ge
handhaafd: de vergadering van de zelfstandige kiesvereni
gingen is het hoogste orgaan. '

Maar het practische, organisatorische werk komt aan de 
orde op het Centralen Convent, dat daarover ook beslissingen 
neemt.

Wie er in zitten? Dat staat in artikel 30 en het is te veel 
om hier over te nemen. Laten we noemen: de leden van het 
Centraal Comité' en natuurlijk vertegenwoordigers van 
Kamer- en Statencentrales (volgens een bepaalde schaal). 
Maar dan o.m. ook vertegenwoordigers van Vrouwenclubs 
en Arjos, van het Verband van A.R. Provincie- en Gemeen
tebestuurders en van diverse partij commissies. Belangrijk 
is echter, dat al die dames en heren maar niet, zoals nu, 
voor een keertje erheen gaan. Zij worden voor vier jaar tot 
lid van dit college gekozen. Het is een vast, continu lichaam 
van ongeveer driehonderd leden.

En wat gaat het nu doen? Af gezien van extra activiteit in 
verband met verkiezingen, zal het Centralen Convent twee 
maal per jaar moeten vergaderen. Een voorjaarsvergadering, 
waar al de genoemde jaarverslagen behandeld worden en 
het politiek beleid besproken wordt. Een najaarsvergadering, 
waar het zal moeten gaan over de financiën en over de 
komende wintercampagne.

Zo wil de commissie het Centralen Convent dus een grote 
verantwoordelijkheid geven. Het vliegwiel van de partij - 
organisatie.

EEN WERKGEMEENSCHAP
Een politieke partij heeft thans een andere taak dan vroe

ger. Om het meest vergaand te nemen: aanvankelijk was een 
politieke partij (wanneer ze die naam al verdiende) weinig 
meer dan een lichaam, dat slechts in actie kwam bij verkie
zingen (candidaatstelling!) Door allerlei oorzaken — men 
denke aan het algemeen kiesrecht •— is dat grondig veran
derd. De commissie' noemt drie voorname functies van een 
politieke partij.
a. Het is een bezinningsorganisatie. Vraagstukken, die aan 

de orde komen, moeten worden bestudeerd. Rapporten 
moeten samengesteld. Zo komen we tot een eigen opinie
vorming.

b. Het is een selectie-organisatie. Dat is dus de candidaat
stelling, maar ook het nemen van beslissingen over de 
actuele vraagstukken.

c. Het is een strijdorganisatie. Dat brengt ons bij de kader-, 
vorming, de propaganda,'ehz.

Het tweede element — het aloude — wil de. commissie, bij 
de bestaande organen laten. Maar voor a, en c. wil zij (onder
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de vleugels van het Centraal Comité) nieuwe instituten 
scheppen.

Voor de meningsvorming wil ze een „Vormingscommissie” 
van tenminste vijf leden. De voorzitter ervan wordt onder
voorzitter van de partij en dus ook lid van het Centraal 
Comité. Deze commissie heeft dus de algemene leiding, ter
wijl het eigenlijke werk wordt verricht door het College van 
Advies (waarvan de vormingscommissie het Dagelijks Be
stuur is) en door de Dr Abr. Kuyperstichting. Deze laatste 
behoudt haar Stichtingsvorm, maar wordt toch nauwer in 
het Partijverband opgenomen: zo wordt Centraal Comité q.q. 
Raad van Beheer; gedacht wordt aan de mogelijkheid, dat 
de directeur tevens secretaris van de vormingscommissie 
wordt en daarmee tot partijsecretaris.

Naast deze organisatorische verandering, wenst de com
missie een bredere taak voor de Dr Abr. Kuyperstichting. Zij 
verlangt tijdig gedocumenteerde rapporten over de actuele 
vraagstukken van practische politiek (hier ligt ook een ter
rein voor het College van Advies). „We zijn nu te passief en 
wachten teveel af”, meent het rapport. Daarnaast verdient 
de voorlichting en de documentatie van de Kamerfractie meer 
aandacht en blijft de voorlichting van gemeente- en provin
ciebestuurders. Een drievoudige taak dus, waarvoor drie 
mensen nodig zullen zijn.

Dit voor de opinievorming. Maar ook voor punt c., de partij 
als strijdorganisatie, wenst de commissie een nieuwe bewerk
tuiging: een Organisatiecommissie, eveneens van ten minste 
vijf leden, waarvan de voorzitter ook ondervoorzitter van de 
Partij is. Deze commissie heeft een ruime taak: organisatori
sche en financiële aangelegenheden, leiding van propaganda 
en kadervorming, activering van Propagandacommissies en 
Jongeren Studieclubs, enz. Breder beraad over deze zaken 
vindt plaats in een Algemeen Organisatiecomité, waar we de 
secretarissen en penningmeesters van de Kamercentrales ont
moeten.

Een ingewikkelde machinerie? Dat valt mee. Het past in 
het raam van wat de commissie zo sterk aanbeveelt: verde
ling van verantwoordelijkheid; veel mensen bij het werk 
betrekken en door duidelijk afgebakende taken ieder duide
lijk zijn eigen verantwoordelijkheid doen gevoelen.

HET CENTRAAL COMITÉ

Bij dit alles behoort ook een énigszins gewijzigde samen
stelling van het Centraal Comité. Thans zeven en twintig 
leden (of met inbegrip van twee adviserende leden negen 
en twintig) worden het straks zes en dertig dames en heren: 
elf (in plaats van negen) gekozen door de deputatenvergade- 
ring, achttien aangewezen door de Kamercentrales en dan 
geheel nieuw elk twee vertegenwoordigers, aangewezen door 
Vrouwenclubs en Arjos, de voorzitters der beide Kamer
fracties en de algemeen secretaris.

Onder die eerste elf treffen we dan aan: de voorzitter en 
de tweede voorzitter, zoals *nu; daarnaast als nieuwe figuren 
de twee ondervoorzitters (respectievelijk voorzitter van vor- 
mings- en organisatiecommissie). Met algemeen secretaris en 
penningmeester en nog twee leden vormen deze het Mode- 
ramen.

Het Centraal Comité krijgt ook een uitgebreider taak. In 
de regel zal het eenmaal per maand vergaderen.

EEN LICHAAM

De commissie houdt — zoals reeds gezegd — vast aan de 
federatieve opbouw van de.partij en aan de zelfstandigheid 
van de plaatselijke kiesverenigingen. Houdt die zelfstandig
heid ook in het recht om permanent niets te doen? Of geldt 
ook hier, dat als een lid ziek is, het hele lichaam mee lijdt?

De commissie wil het onderling verband versterken, zoals

trouwens in de practijk reeds het geval is. Zij denkt aan het 
organiseren van een jaarlijkse instructieconferentie, waar 
vertegenwoordigers van Statencentrales bijeenkomen en van
waar uit deze de kiesverenigingen in hun centrale gaan 
opzoeken.

In deze lijn van meer onderling verband ligt ook het toe
zenden van de jaarverslagen van secretaris en penningmees
ter door de Statencentrales aan Kamercentrale en Centraal 
Comité en door de Kamercentrale^ aan het Centraal Comité.

Daarmee zijn dan enkele grote trekken aangegeven. Nog 
maar een mager schepje uit de volle ketel, waaraan als 
koks en stokers de namen verbonden zijn van Mr Roosjen, 
de professoren De Jong en Verdam en de heren De Kwaadste- 
niet, Smallenbroek en Gosker.

Uit liet reorganisatierapgtort
Doel van de propaganda.

In onze partij wordt hierover niet eenstemmig ge
dacht. Bij velen onder ons leeft de opvatting, dat onze 
propaganda zich niet moet richten op de grote massa 
van het volk, maar alleen op de kring der geestver
wanten. Die kring behoeft dan wel niet al te eng te 
worden getrokken. Er zijn kiesverenigingen op het 
platteland, die als ze nog iets aan huisbezoek doen, 
onder huisbezoek verstaan het aanspreken van hen, van 
wie wordt verondersteld, dat zij Antirevolutionair zul
len stemmen. Wat hebben wij met de massa te maken? 
Wij zijn immers voor alles een principiële partij? Met 
onze beginselen valt niet te marchanderen. Die begin
selen kan men niet als koopwaar aanprijzen. Men is 
Antirevolutionair of men is het niet. Goed, wij krijgen 
stemmen van niet geestverwanten. Maar erg gelukkig 
zijn wij daarmee niet. Met de zogenaamde liberale 
franje van 1937 zaten velen van ons in hun maag. 
Ook als politieke partij zijn wij immers een geloofsge
meenschap, hoewel een man als Lohman daartegen be
zwaar opperde. Het is toch ónmogelijk om van een 
Rooms-Katholiek man een■ Antirevolutionair te maken, 
tenzij God de Here werkt in het hart van deze man. 
Hoe kan een socialist nu tot onze rijen toetreden, wan
neer hij het geloof niet deelachtig is? Op de kern, op de 
Antirevolutionaire élite komt het aan! Vanuit die kern 
moet worden gewerkt. Niet door middel van lawaai- 
propaganda, door strooibiljetten en affiches, maar door 
principiële voorlichting, door rustige bezinningsarbeid.

En dit is allemaal waar. Maar het is allemaal ook een 
beetje eenzijdig. Door die eenzijdigheid worden de din
gen scheef getrokken. Daar moeten wij oog voor heb
ben. Er is ook nog iets anders aan de orde. Wij laten 
dat woord „volksgeest” van Dr Kuyper nu maar buiten 
beschouwing. Het schijnt in het oog van sommigen nog
al belast te zijn. Maar onmiskenbaar is er een openbare 
mening, is er een publieke opinie. Wij wagen ons niet 
aan een definitie. De grootste geleerden zijn er niet in 
geslaagd te definiëren wat „leven” is. Maar daarom is 
het begrip „leven” wel een realiteit. Zo is het ook met 
de publieke opinie. Niet in deze zin, dat er een officiële 
en erkende openbare mening zou zijn. De publieke opi
nie is een kaleidoscopisch geheel. Het is niet nodig dit 
nader uit te werken. En wij mogen niet doen of zij niet 
bestaat. Als politieke partij, ja juist als politieke partij, 
moet de publieke opinie door ons worden beïnvloed. 
Kort gezegd komt dit hierop neer, dat iedereen in Ne
derland moet weten, dat er een Antirevolutionaire Par
tij is, wat zij is, wat zij bedoelt en waar zij naar streeft.
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Het Koninkrijk „nieuwe stijl” zal spoedig werkelijkheid zijn. 
Suriname en de Nederlandse Antillen worden gelijkwaardige 
partners in het Koninkrijk. Krachtens de bestaande interimre- 
geling is dat reeds zo. Maar binnenkort zal H.M. de Koningin 
de nieuwe rechtsorde definitief bevestigen. En dan is bewezen, 
dat Koninkrijken ook in de twintigste eeuw hervormd kunnen 
worden zonder grote Schokken. Dan is dus bewezen, dat het 
Koninkrijk der Nederlanden ook zonder revoluties omgebouwd 
kan worden. Suriname en de Antillen worden baas in eigen 
huis., al zal er overleg met Nederland gepleegd moeten wor
den, als het bijv. gaat over vraagstukken van buitenlands- 
en defensiebeleid. Op deze terreinen zal een Koninkrijkspolitiek 
gevoerd worden.

Zo was het op 27 October j.1. voor Nederland een belangrijke 
dag. Toen nam de Eerste Kamer het Statuut voor het Konink
rijk der Nederlanden met grote meerderheid aan. De stemver
houding was 34 tegen 4 stemmen. Alleen de liberalen en de 
communisten waren tegen. Eerstgenoemden konden zich met 
het statuut zeer goed verenigen, maar zij hadden onoverkome
lijke grondwettelijke bezwaren. De communisten daarentegen 
zagen het spookbeeld van imperialistische uitbuiting. Zij ver
gaten dat dit statuut de vrucht is van vrijwillig overleg. Suri
name en de Antillen hebben de kans gekregen om uit het Ko
ninkrijk te treden, maar zij wensten nauw aan Nederland ver
bonden te blijven. Het moeten juist de anti-revolutionairen zijn, 
die zich verheugen over deze hervorming van het Koninkrijk. 
Want zij is geschied op een wijze, die de a.r. partij altijd heeft 
aanbevolen en voorgestaan: uit vrije wil, langs de weg der ge
leidelijkheid, op het moment dat de volken er rijp voor zijn.

Minister Kernkamp heeft het tijdens dit debat niet erg moei
lijk meer gehad. De standpunten lagen bij voorbaat min of 
meer vast. Men kende .de bezwaren van Prof. Molenaar 
(v.v.d.), die voor een groot deel dezelfde waren als van Prof. 
Oud aan de overzijde van het Binnenhof. Men wist dus dat het 
heel moeilijk zou zijn om de liberalen tot voorstemmen te be
wegen. Argumenten hebben inderdaad niet geholpen. De libe
ralen bleven staan voor de keus: eed schenden of tegenstem
men. Zij deden dit laatste. De a..r. verstaan de moeilijkheid van 
die keus. Zij zijn er gedurende de na-oorlogse jaren dikwijls* 
genoeg voor geplaatst. En steeds hebben zij het gehouden op 
de grondwet. Dat is begrijpelijk. Maar iets minder begrijpelijk 
is het dat de liberale fractievoorzitter Oud destijds de over
dracht van de souvereiniteit ondersteunde, omdat hij toen geen 
strijd met de grondwet zag en dat hij nu plotseling leeuwen en 
beren op de weg ziet. De heer Pollema (c.h.) heeft daar op 
gewezen, in een redevoering die Prof. Molenaar (v.v.d.) niet 
erg heeft kunnen waarderen. Daarvoor werd hij te veel in het 
zonnetje gezet.
Het debat heeft dus weer voor een deel gedraaid om de moei
lijke grondwettelijke kwestie. De heren Molenaar (v.v.d.), Pol
lema (c.h.) en Kropman (k.v.p.) groeven daarbij het diepst. 
In veel mindere mate deden de heren Algra (a.r.) en De Dreu 
arb.) dit. En hun redevoeringen waren zeker niet de slechtste. 
Verder heeft Prof. Gerretson (c.h.) blijk gegeven ook voor het 
statuut te zijn.

Eerlijk gezegd was dit voor velen verrassend. Vooral na de 
felle aanvallen op minister Kernkamp, na afloop van de New- 
Yorkse onderhandelingen, waarbij het recht van afscheiding 
aan de West in zekere mate werd toegestaan. De twee geest

verwanten hebben er toen geen doekjes omgewonden. Maar bij 
de heer Gerretson scheen alles vergeten en vergeven. Alleen 
kon men af en toe horen dat hij vroeger toch gelijk heeft gehad. 
Maar de bewindsman toonde vanzelfsprekend niet veel toena
dering. Zijn partijgenoot heeft hem destijds een soort staats
verraad in de schoenen geschoven. „Wat publiekelijk is gezegd 
blijft voor mij bestaan zolang het niet publiekelijk royaal is 
teruggenomen. Het zal wel aangenaam zijn, als men zich alge
meen in het politieke debat stelde op het standpunt van het 
schone beginsel van ons Burgerlijk Wetboek, dat goede trouw 
verondersteld wordt” , zo keerde hij zich tegen de oud-hoog- 
leraar en geestverwant.

CritieK
Maar dit zijn van die ruzietjes die de politiek niet veel Ver

der brengen. Beter is het dan ook eens te luisteren naar de 
Friese Senator Algra, die behartigenswaardige opmerkingen 
over dit statuut maakte. Natuurlijk deelde hij in de algemene 
vreugde, dat de samenwerking tussen de verschillende delen 
van het Koninkrijk zulk een vorm heeft kunnen aannemen. 
Dit Statuut noemde hij de proef op de som dat Koninkrijken 
hervormd kunnen worden zonder revolutionnaire schokken. 
Moet men nu verder maar zwijgen? En vooral geen critiek 
uitoefenen, zodat de goede sfeer niet bedorven kan worden ? 
De socialisten vonden dit eigenlijk de beste methode. Zij toon
den zich doodsbenauwd, dat een critische opmerking in de 
West verkeerd zou vallen. Daarom maar geen risico lopen. En 
lekker zwijgen. Waar deze houding vandaan komt kan men 
slechts gissen. Misschien een tikkeltje onervarenheid op dit 
gebied ? Hoe het zij, het standpunt van de heer Algra konden 
we beter waarderen. Waarom zwijgen ?, zo zeide hij. Dat zou 
een grote politieke fout zijn. Moeten we onze ware gevoelens 
verbergen? We zijn toch blij met dit resultaat? Neen, zwijgen 
moet men als het gaat om een onbevredigende noodoplossing. 
Maar daarvan is hier geen sprake.

Dat was gezonde taal, waartegen de socialistische burge
meester van Assen, de heer De Dreu, niet veel kon inbrengen. 
Ja maar, men moet niet praten over nutteloze zaken, zo was 
zijn mening. Dat moet men nooit doen. Maar hij had gelijk toen 
hij zeide dat alles afhing van de wijze waarop het statuut in de 
practijk wordt uitgevoerd. Ook de heer Pollema (c.h.) heeft 
daarop gewezen. Bij de souvereiniteitsoverdracht was alles op 
papier voortreffelijk voor elkaar. Alleen het vertrouwen ont
brak. En de jongste geschiedenis heeft wel geleerd dat dit het 
voornaamste was. Zonder vertrouwen begint men niet veel in 
de wereld. Nu mocht de heer Algra dan critiek uitoefenen — 
en het was gezonde critiek — niemand zal kunnen ontkennen 
dat hij dit vertrouwen niet kan opbrengen. Integendeel, want 
als hij een bezwaar heeft tegen dit statuut dan is het wel dat 
het te vernuftig is. Het wil alles regelen en het houdt steeds 
maar rekening met de gedachte dat er wel eens iets scheef 
kan lopen. Het was de critische heer Algra, die dit betreurde. 
Veel liever had hij een statuut gezien dat duidelijk en door
zichtig is. Dat dus iets minder veel zou regelen.

Gedane zaken nemen echter geen keer. De Kamer had 
slechts te aanvaarden of te verwerpen. En het is begrijpelijk 
dat zij de aanvaarding koos.

De critiek van de heer Algra bevatte nog twee andere pun
ten. Zo vond hij het jammer dat de West geen verantwoordelijk
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heid op zich neemt voor zaken, die Nieuw-Guinea betreffen. 
Suriname en de Antillen hebben daar officieel geen belangstel
ling voor. Kan dat echter wel ? Nieuw-Guinea is toch een Ko
ninkrijksaangelegenheid, waarover alle partners in het Ko
ninkrijk hebben te oordelen ? Minister Kernkamp kon dit niet 
ontkennen. Nieuw-Guinea blijft een Koninkrijkszaak. Alleen 
Nederland zal het Koninkrijk gaan vertegenwoordigen als dit 
gebiedsdeel ergens ter sprake komt. En het andere critische 
punt betrof de positie van de gevolmachtigde ministers. Deze 
hebben een stem in het Kabinet, maar ook een stem als Ka
merlid. In deze laatste kwaliteit kunnen zij amendementen 
aanbevelen en adviseren, tot verwerping van een wetsontwerp. 

•Dat is een vreemde figuur. Strijdig met de dualiteit van ons 
staatsbestel. De bewindsman heeft dit toegegeven. Zijn ver
weer dat we nu niet meer te maken hebben met Nederlands 
staatsrecht, maar het Koninkrijks staatsrecht, was niet het 
sterkste deel in het vaak voortreffelijk betoog. Beide partijen 
vonden elkaar tenslotte in de hoop dat Suriname en de Antil
len zo verstandig zullen zijn om niet de gevolmachtigde mi
nister, maar speciale delegaties naar het Parlement te sturen, 
als daar belangrijke zaken aan de orde zijn. Het Statuut voor
ziet in die mogelijkheid. De heer Algra meette zijn waardering 
breder uit dan zijn critiek. Waardering voor de federatieve ge
dachte, voor de onvervangbare betekenis van het Huis van 
Oranje; waardering voor het feit dat de rechtszekerheid met 
waarborgen wordt omringd en voor de wil tot overleg en sa
menwerking. Nodig is voortvarendheid en breedheid van visie. 
En zeker niet de vrees als raadgeefster van het Koninkrijk. 
Dat was het advies dat de heer Algra aan het eind van zijn 
rede gaf.

Samenwerking
De Senatoren zijn reeds enige maanden geleden met een 

nieuw initiatief voor de dag gekomen. En wel voornamelijk de 
Senatoren van agrarische huize. De tijd dat landbouwers con
servatieve mensen waren is reeds lang voorbij. Zij staan open 
voor nieuwe ideeën. En zo kon het gebeuren, dat Prof. Rip 
enige tijd geleden aankondigde namens verschillende agrariërs 
te spreken. Dat was bij de ontwerpen, die de instelling van 
verschillende productschappen beoogden. Dit is een vorm van 
samenwerking, niet van samensmelting, zo zelde hij nog eens 
nadrukkelijk. Eigenlijk was dat niet nodig, want samensmel
ting behoeft men van politici niet zo spoedig te verwachten. 
Het is een systeem, dat tot nu toe wel voldoet. In ieder geval 
bespaart het' enorm veel tijd. In de Tweede Kamer zal dat 
moeilijk gaan, maar in de Eerste Kamer, die niet kan amen
deren, zo veel te gemakkelijker. De standpunten liggen vast in 
de schriftelijke stukken. Daar is toch geen tornen aan. En het 
is waarlijk de taak van de Eerste Kamerleden niet, dat zij nog 
eens uitvoerig gaan nakauwen wat de Tweede Kamerleden 
reeds hebben verteld- De practijk heeft bewezen, dat iedereen 
die nog een aanvullende of critische opmerking wil maken dit 
heus niet zal nalaten. Dit is duidelijk tot uiting gekomen bij de 
behandeling van de Ruilverkavelingswet en de Jachtwet, die 
z.h.s. werden aangenomen. Twee ontwerpen, die nu wel spoe
dig in het staatsblad zullen verschijnen.

Fries op school
Intussen is ook de Tweede Kamer op toeren gekomen. Voor

dat zij begon aan de tijdrace — de verschillende begrotings
hoofdstukken moeten weer voor Kerstmis klaar zijn — heeft 
zij eerst een restant opruiming gehouden. Tientallen wetsont
werpen zijn nog afgehandeld. Enkele belangrijk vraagstukken,
o.a, de televisienota en het ontwerp inzake het kijkgeld, moes
ten blijven liggen. Minister Cals werd gedwongen eerder va- 
cantie te nemen dan zijn voornemen was. Een van de meest 
saillante onderwerpen was het ontwerp dat het onderwijs in 
de Friese taal en het gebruik van het Fries als voertaal op de 
lagere scholen regelt. De Friese strijdbijl bleek gelukkig be

graven. Op 5 k.v.p.-ers na ging iedereen met dit wetsvoorstel 
accoord. Dit was geen onderwerp voor de „Frisiasten” in de 
Kamer, maar voor de onderwijsspecialisten. Dat was ook be
ter, want er zitten vraagstukken van opvoedkundige aard aan 
vast. En wie kunnen deze beter bespreken dan de onderwijsdes
kundigen in de Kamer? Veel strijd was er niet. Zo weinig zelfs 
dat er practisch niet meer gerepliceerd werd na de redevoe
ring van de staatssecretaris Mej. de Waal. Overigens hebben 

'de a.r. Friezen moeilijk een betere verdediger van hun „belan
gen” kunnen vinden dan de heer Roosjen, die er op stond dat 
de wettelijke remmen voor het Fries op de lagere school wor
den weggenomen. Daar waren wel sterke argumenten voor. Het 
is bewezen, dat de tweetalige schoolkinderen, die tien jaar oud 
zijn, één jaar ten achter zijn wat het taalbegrip betreft. In het 
algemeen ligt de taalontwikkeling van het Friese kind dus be
neden het gemiddelde, zonder dat er sprake is van een lager 
intelligentiepeil. Het is daarom een psychologische vergissing 
om het lezen, schrijven en rekenen in een vreemde taal te laten 
leren. Er zijn nog andere argumenten, die voor deze regeling 
pleiten. Uit experimenten is gebleken dat Friese kinderen in de 
eerste klassen van de lagere school spontaner reageren als zij 
in het Fries worden onderwezen. En bovendien is zeker, dat de 
ontwikkeling van de Nederlandse taal gebaat is bij het Fries als 
voertaal. Als dit alles vaststaat zou het onverstandig zijn het 
Fries op de scholen niet in te voeren. Natuurlijk zijn er proble
men. Wat moet er gebeuren met het kind dat uitsluitend Ne
derlands spreekt ? Maar daar zijn oplossingen voor gevonden. 
Staatssecretaris mevr. de Waal sloeg de spijker op de kop toen 
zij zeide dat een kind uit een geestelijk isolement wordt ge
haald als het zich goed kan uitdrukken in zijn moedertaal.

Raad van Beroep
De nieuwe regeling voor de organisatie en de procedure van 

de Centrale Raad van Beroep heeft de tongen ook nog geruime 
tijd in beweging gebracht. De heer Stapelkamp toonde zich 
wel teleurgesteld dat minister Donker het ongewenst achtte 
het lekenelement in de Centrale Raad van Beroep- op te nemen. 
Toch begreep hij dit wel, want voor deze beroepsinstantie ko
men veelal zaken aan de orde, die bij voorkeur door juridisch 
gevormde en opgeleide rechters behoren te worden behandeld. 
Daarom legde de heer Stapelkamp zich bij de argumentatie 
van de bewindsman neer. Maar zeker niet van ganser harte. 
Niet dat het zijn bedoeling was een tegenstelling te maken tus
sen het juridische en het sociale. Maar zijn bedoeling was wel 
— en die leeft in de kringen van de arbeidersbeweging — door 
.versterking van het sociale element de waarborgen te vergro
ten dat de rechtspraak niet alleen formeel juist is, maar ook 
getuigenis aflegt, dat zij relaties heeft met wat er in het volk 
leeft. Dat kan niet anders dan het vertrouwen in de rechter
lijke macht ten goede komen. En dat is van zeer grote bete
kenis. Daarom zal de heer Stapelkamp deze gedachte wel niet 
gauw loslaten.

Van de andere onderwerpen moeten we noemen het ophef
fen van het verbod voor de vrouw om arbiter te kunnen zijn. 
Daar was iedereen het stilzwijgend over eens. Terwijl verder 
nog vrij uitvoerig werd gesproken over de bevorderings- en 
ontslagregeling van beroeps- en reserve-officieren. En tenslot
te waren er dan nog een aantal interessante mondelinge vra
gen te stellen veel te weinig gebruik wordt gemaakt. Juist dit 
vragenuurtje zou een hoogtepunt kunnen zijn in het wekelijkse 
parlementaire leven. Het behoeven waarlijk niet altijd bran
dende kwesties te zijn, die dan ter sprake moeten komen. Juist 
niet zouden we zeggen, maar dat neemt niet weg, dat e,r vol
doende vragen te stellen zijn, die bepaalde groepen in ons volk 
terdege zullen interesseren. En heel misschien zou het nog wel 
eens zou kunnen zijn — maar dat is al te optimistisch — dat 
dit vragenuurtje een einde zou maken aan die verschrikkelijke 
begrotingshandeling, waarbij men meent dat geen enkel détail 
mag worden vergeten.
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W est-Duitsland in  N .A .V .O . en W est-Europese U nie
D O O R  JA C .. S. H O E K

Na dë verwerping van het E.D.G.-verdrag door Frankrijk is 
met koórtsachtige haast gezocht naar een andere oplossing 
voor de West-Duitse deelneming aan de verdediging van het 
Westen, die aanvaardbaar is, zowel voor Frankrijk als voor 
West-Duitsland.

De centrale figuur in deze diplomatieke activiteit was 
Mendès-France, de mysterieuze Franse minister-president. 
Deze man berekent met MacchiaVellistisch cynisme zijn kan
sen. De conferenties met de ex-E.D.G,-landen en de negen
mogendhedenconferentie in Londen en eveneens de debatten 
in de Franse kamer, die daarop volgden, toonden aan dat 
Mendès-France een meester is in de politieke koorddanserij. 
Het Franse parlement en vooral het Franse volk zien in 
stomme verbazing, vrees of ontzag naar hem op. Het „immo
bilisme”, de tot niets leidende Franse politiek van de laatste 
twee jaren, werd door Mendès-France met enige daverende 
besluiten doorbroken. In nog geen twee maanden tijds werd 
het conflict in Indo-China opgelost en werd de E.D.G. aan 
de kant gezet. Zowel binnen als buiten Frankrijk zat men zich 
de ogen uit te wrijven. Het meeste schrokken de Engelsen. 
Mendès-France, die na de conferentie met de E.D.G.-landen, 
in Brussel urenlang in Londen met Churchill en Eden ge
sproken had, bleek de verzekering, die hij de Britse staats
lieden had gedaan, nl. dat hij de E.D.G. in het Franse parle
ment zou verdedigen, niet te zijn nagekomen. Zijn rede in de 
Franse Nationale Vergadering tijdens het E.D.G.-debat gaf 
de doodsteek aan het verdrag. Het belangrijkste argument 
van Mendès-France was: door zich in de E.D.G. zo nauw te 
binden aan West-Duitsland loopt de historische alliantie tus
sen Frankrijk en Engeland gevaar te ‘ verslappen en dreigt 
Frankrijk door West-Duitsland te worden overspeeld. Enge
land zal zich meer moeten binden aan het Europese continent, 
voordat Frankrijk de herbewapening van West-Duitsland 
kan accepteren.

De vijf landen,. die in Brussel met Mendès-France in con
flict kwamen, omdat zij weigerden het hoofdbeginsel uit het
E.D.G.-verdrag, nl. de schepping van een bovennationaal 
Europees gezag te laten vallen, werden samen, met bijstand 
door Mendès-France, in de Nationale Vergadering in de be
klaagdenbank gezet. De vijf, omdat zij de Franse protocollen 
niet hadden willen slikken en Engeland, omdat het buiten de 
E.D.G. wilde blijven.

De Amerikanen waren uiteraard helemaal niet te spreken 
over de gang van zaken in Europa en dachten er zelfs aan 
om buiten Frankrijk om tot de herbewapening van West- 
Duitsland over te gaan.

Anthony Eden, de Engelse minister van buitenlandse za
ken, wist de stukken aan elkaar te lijmen, maar hij kon daar
in niet slagen zonder dat hij Winsten Churchill tijdens de 
Londense negenmogendhedenconferentie had overreed, het 
besluit te nemen de Engelse troepen op het Europese con
tinent te handhaven, zolang de meerderheid van de conti
nentale West-Europese landen zich tegen terugtrekking ver
zetten.

Het staat voor iedereen vast, dat de verplichting, die En
geland tijdens de Londense conferentie op zich heeft genomen, 
twee jaar geleden de E.D.G. tot stand zou hebben gebracht.

West-Duitsland zou dan nu reeds de militaire inspanning le
veren, die voor de veiligheid van West-Europa noodzakelijk 
is. Bovendien zou het ideaal van de Europese eenwording 
thans reeds een eind verder tot zijn vervulling zijn ge
naderd.

Mendès-France heeft deze concessie aan Engeland ont
wrongen. Het psychologisch effect hiervan op de Fransen 
moet men niet onderschatten. Dat werkt stellig ten nadele 
van de Europese gedachte en heeft het Franse nationalisme 
in hevige mate aangewakkerd. De aanhangers van generaal 
De Gaulle dwepen met Mendès-France. Maar ook vele socia
listen en rooms-katholieke republikeinen, die de Europese in- 
tegratie-politiek (K.S.G., E.D.G., en Europese Politieke Ge
meenschap) voorstaan blijken onder het nationalistisch élan 
van Mendès-France het hoofd kwijt te raken. In het debat 
in de Franse Kamer na de Londense successen van Mendès- 
France wekten deze groepen meer de indruk, dat hun Euro
pese integratie-politiek beheerst wordt door het nationalisti
sche streven dan door de oprechte wil de eenheid van Europa 
tot stand te brengen. Men ging in nationalisme opbieden tegen 
Mendès-France en maakte van de E.D.G. het beste middel 
om de Franse suprematie over West-Duitsland te verzeke
ren. In wezen blijken de meeste Fransen op het ogenblik 
het woord „supranationaal” op gelijke wijze te interprete
ren. Zij zeggen „supra” maar zij bedoelen veeleer „super”. 
In dit opzicht hebben de ontwikkelingen in Frankrijk van 
de laatste maanden bijzonder verhelderend gewerkt. De rest 
van Europa doet goed zich verder geen illusies te maken. 
De strijd in Frankrijk tussen voor- en tegenstanders van de 
E.D.G. is er niet een tussen Europeanen en nationalisten, 
maar van nationalisten tegen nationalisten. Slechts een kleine 
groep Franse politici staat oprecht de Europese gedachte 
voor en die vindt geen klankbodem in het Franse volk. Dat 
de z.g. pro-Europese kabinetten, die Mendès-France vooraf
gingen, met de E.D.G. jarenlang getalmd hebben, kan alleen 
maar verklaard worden door het slinkende vertrouwen in 
de doeltreffendheid van dit supra-nationale systeem als mid
del om Frankrijks hegemonie in Europa te verzekeren. Dit 
vertrouwen verminderde naar gelang de. binnenlandse econo
mische moeilijkheden en de strubbelingen in de overzeese 
rijksdelen toenamen. Naarmate het zelfvertrouwen in 
Frankrijk afnam, werd de angst voor West-Duitsland met 
de dag meer gekoesterd. Mendès-France is de man van de 
„shock-therapie”, van de wekker, die het Franse volk en het 
Franse parlement uit de dommel opschrikt. Hij zorgt ervoor 
dat de wekker volgens een bepaald tijdschema afloopt: Indo- 
China, Tunis en Marokko, E.D.G., zijn economisch en sociaal 
program.

Maar of het hem lukken zal het Franse parlement in vol
doende mate achter zich te krijgen, moet nog blijken.'Men 
is in Frankrijk wel meer door een wekker heen geslapen. 
Veel zal ervan afhangen of hij het Franse volk blijvend kan 
fascineren, zodat het parlement onder druk van de publieke 
opinie zich onder zijn leiding schikt. Socialisten en M.R.P. 
worden om beurten door hem onder de kin gestreken. 
Mendès-France heeft er begrip voor, dat zij door de val van 
de E.D.G. ernstig gezichtsverlies hebben geleden. Daarom

288



B E V O L K IN G  EN O P P E R V L A K T E

G EB IED B E V O L K IN G O P P E R V LA K T E
(per km2)

BEVOLKINGS
DICHTHEID
(per km2)

A A R D E . . . 2 .7 0 0 .0 0 0 .0 0 0 1 5 0 .0 0 0 .0 0 0 18

U . S .S .R .  . . 2 1 0 .0 0 0 .0 0 0 2 2 .0 0 0 .0 0 0 9

VER. ST. . . 1 5 4 .4 0 0 .0 0 0 7 .8 0 0 .0 0 0 19

R A A D  V .  E U R O P A 2 5 5 .4 0 0 .0 0 0 3 .3 0 0 .0 0 0 77

Russische invloedssfeer.

doet hij zijn best deze partijen de weg terug mogelijk te 
maken. Die weg terug is: prioriteit verlenen aan het Franse 
nationale herstel zowel met betrekking tot Frankrijks positie 
als economische macht als met betrekking tot zijn aspiraties 
van één van de grote vier in de wereldpolitiek. Op die terug
weg schudt Mendès-France het Europese peloton, waarin 
West-Duitsland aan de kop zou kunnen komen te liggen, van 
zich af. Frankrijk.kan zich volgens hem het best doen gelden 
door zich uitsluitend in het gezelschap der groten te bevin
den: de Verenigde Staten, Engeland en Sovjet-Rusland. De

club van zes West-Europese landen, waarin Frankrijk door 
onderschikking aan boven-nationaal Europees gezag vrijheid 
van beweging verliest, ziet Mendès-France als een verzwak
king van Frankrijks wereldpolitieke positie. Men doet goed 
zich de onderhandelingen over het E.D.G.-verdrag te herin
neren om te beseffen, dat de bovennationale en nationale 
garanties, die vooral de kleinere landen, zoals de Benelux, 
hebben geëist en terecht hebben geëist, indertijd op grote 
weerstanden bij de Fransen zijn gestuit. Men sprak in Parijs 
over een gedeformeerd plan-Pleven. Het oorspronkelijke plan

289



van de Franse minister van defensie Pleven voor een Euro
pees leger leg'de de Franse suprematie in West-Europa kei
hard vast. De verdragstekst voor de Europese Defensie 
Gemeenschap, die de toenmalige Franse regering tenslotte 
tegen heug en meug aanvaardde, en die in het Franse parle
ment en zelfs bij de heer Pleven op ernstig verzet stuitte, 
maakte aan deze Franse illusie een einde, en opende bij de 
andere vijf z.g. E.D.G.-landen vrij baan voor het ideaal: de 
Europese integratie. Nu het Frankrijk van Mendès-France dit 
ideaal de bodem heeft ingeslagen, lijkt het irreëel voor de 
andere Europese landen, ook voor de Benelux-landen, om 
te trachten Frankrijk toch op de supranationale weg te 
brengen. Zolang de crisis, waarin Frankrijk en zijn overzeese 
rijksdelen zich nationaal en internationaal bevinden, niet is 
opgelost, betekent elke bovennationale Europese regeling met 
Frankrijk op welk terrein ook een slag in de lucht.

Mendès-France heeft in het Franse parlement de mond vol 
over supra-nationale oplossingen. Het zou naïef zijn wanneer 
het buitenland daaraan bijzondere betekenis toekende. De 
Franse premier jongleert hiermee uitsluitend voor binnen
lands gebruik. De pro-E.D.G.-politici, de socialisten en de
M.R.P., tracht hij de weg terug mogelijk te maken, zodat zij 
zich op de duur bij de parlementaire groepen gaan voegen, 
waarmee hij zijn regeringsprogram kan uitvoeren. Mendès- 
France is duidelijk een man, die alleen kan regeren met de 
steun van de politieke partijen, die men in Frankrijk aan
duidt met de naam „centrum-links” .

Hij is bereid geblëken als prijs voor zijn nationaal politiek 
program de toelating van West-Duitsland tot de Noord-Atlan- 
tische Verdragsorganisatie mogelijk te maken.

Men zou verwachten, dat de angsthazen in het Franse 
parlement, -b.v. Herriot, die de E.D.G. om zeep brachten uit 
vrees voor de Duitsers, dit helemaal niet konden slikken, 
maar ziedaar, Mendès-France kreeg het Franse parlement 
mee. Het nationalistisch ideaal had de heren te pakken en 
plotseling waren ze niet meer bang.

Wat men ook tegen zijn politiek mag inbrengen en dat is 
heel wat, de Franse premier heeft twee belangrijke winst
punten geboekt, die de hoop op de reeds jarenlang gewenste 
versterking van de Atlantische verdediging op het Europese 
continent heeft doen herleven:

1. de binding van de Britse troepen op het vasteland;

2. de toelating tot en de herbewapening van West-Duits
land binnen de N.A.V.O.

Het eerste winstpunt heeft diepe indruk gemaakt op het 
Franse volk en heeft de bittere pil van Duitslands toelating 
tot de N.A.V.O. aanzienlijk verguld. De overwinning) die 
Mendès-France op Engeland behaalde, streelde de eigen
waarde. Frankrijk was nog niet uitgepraat!

De betekenis van de Engelse binding moet men ook weer 
niet overdrijven. Zij betekent militair dat Engeland formeel 
heeft vastgelegd wat zij in feite strategisch voor de eigen 
veiligheid genoodzaakt is te doen voor de komende tijden: 
n.1. de aanwezigheid van Britse troepen op het Europese con
tinent handhaven. Politiek onderwerpt de Britse regering een 
beslissing over de terugtrekking van deze troepen van het

aan de goedkeuring door de meerderheid van de landen der 
West-Europese Unie. Maar de Britse regering maakt een 
uitzondering voor het geval ergens in het gemenebest een 
noodtoestand ontstaat, die terugtrekking noodzakelijk maakt.

Deze onderwerping aan een meerderheidsbeslissing is voor 
Engeland ongetwijfeld een bovennationaal element, maar het 
is slechts een klein onderdeel van al wat op het Europese 
continent over supra-nationale integratie wordt gedacht.

Mendès-France was met deze Engelse binding erg blij. Hij 
kon met het supranationale element „de Europeanen” in het 
Franse parlement trachten te winnen. Tegelijkertijd kon hij 
de „niet-Europeanen” en de felle „anti-Duitsers” in dit parle
ment deze Engelse fopspeen toestoppen, zodat hun gejammer 
over de Duitse herbewapening moest verminderen. Die vier 
Engelse divisies, die op het ogenblik in West-Duitsland ver
toeven, zouden immers ook zonder deze Engelse garantie tot 
in verre toekomst hun gewicht in de schaal blijven leggen.

Anthony Eden, de Britse minister van buitenlandse zaken, 
heeft zeer juist aangevoeld wat Mendès-France nodig had 
zonder dat hij Engeland anders dan tot het strikt noodzake
lijke committeerde. Voor Engeland' is het Europese ideaal 
niets anders dan het zich binden tot het strikt noodzake
lijke. De enorme desillusie in de Verenigde Staten en West- 
Duitsland ontstaan na de verwerping van de E.D.G. door 
Frankrijk moest zo spoedig mogelijk worden weggewerkt. 
Daarvoor heeft Eden een oud paard van stal gehaald: het 
Brussels verdrag van 1948, waarin Engeland, Frankrijk en 
de drie Benelux-landen elkaar automatisch militaire bijstand 
verzekeren in geval van agressie. Dit verdrag is gebaseerd op 
bondgenootschappelijke samenwerking, een klassiek interna
tionaal tractaat, dat mede de stoot heeft gegeven tot het tot
standkomen van het grotere Atlantische Bondgenootschap: de
N.A.V.O. Noch in het ene, noch in het andere is sprake van 
overdracht van nationale souvereiniteit. Alleen op deze basis 
wil Engeland aan Europa meewerken en Mendès-France wil 
niet anders, want grote mogendheden kunnen in een bond
genootschap meer gewicht in de schaal leggen dan in een 
bovennationale gemeenschap.

De Franse nationale vergadering zal half December het 
ratificatiedebat over de Parijse accoorden beginnen. Mendès- 
France zal dan stellig wijzen op zijn ,-,supra-nationale” acti
viteit in Brussel, Londen en Parijs en op zijn „wapenpool”- 
plannén voor de toekomst. Daarmee zal hij trachten vooral de 
socialisten en de volksrepublikeinen in het gevlei te komen. 
Na de conferentie van Londen had Mendès-France deze 
politieke groeperingen reeds een heel eind 'naar zich toege
trokken, maar zij hebben zich nog niet helemaal gevangen 
gegeven. Het subtiele maar steriele spel van de Franse poli
tieke partijen om de volksgunst is voor elk Frans kabinet 
een voortdurende bedreiging, ook Mendès-France heeft hier 
mee te maken. Zoals de toestand in Frankrijk zich op dit 
moment laat aanzien, mag men verwachten, dat de Franse 
nationale vergadering de accoorden van Parijs: de toetreding 
van West-Duitsland als lid tot de N.A.V.O. en van West- 
Duitsland en Italië tot de West-Europese Unie zal goedkeu
ren voor het eind van dit jaar. Want de ster van Mendès- 
France staat zeer hoog aan de Parijse hemel.

(Wordt vervolgd).

Z U I D H O L L A N D S E B A N K
ALLE  BANK ZAK EN
ROTTERDAM

* EFFECTEN * EMISSIES 
D E V I E Z E N

* ASSURANTIëN
’s-GRAVENHAGE
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C. S M E E N K

Verdeeld

Sprekers en schrijvers van de Partij 
van de Arbeid worden niet moede er de 
aandacht op te vestigen, dat de leden 
der Christelijke partijen niet steeds de
zelfde practische conclusies trekken uit 
het door allen beleden beginsel. Hieruit 
leiden zij dan af, dat partijvorming op 
Christelijke grondslag onjuist is.

Inderdaad moet erkend worden, dat er 
somtijds verschil van inzicht is ten aan
zien van hetgeen de beginselen in een 
bepaalde situatie en ten opzichte van 
een aan de orde zijnd vraagstuk eisen. 
Er kan misverstand zijn. De een kan de 
werkelijkheid, die steeds bij de prac
tische toepassing van beginselen in aan
merking genomen moet worden, anders 
zien dan de ander. Het is ook mogelijk, 
dat men in vroegere omstandigheden 
iets als een eis van „beginsel” heeft ge
poneerd, wat toch bij diepere studie en 
bij gewijzigde toestanden, niet als zo
danig is te beschouwen. Maar dit kan 
een geschilpunt worden.

Over het algemeen echter valt het wel 
mee met de verschillen. Vooral, wanneer 
het gaat over de toepassing van begin
selen, die duidelijk uit de Heilige Schrif
ten zijn af te leiden.

Er is, om een onderwerp te noemen, 
onder ons geen verschil over de vraag 
aan welke eisen een in elk opzicht ideale 
huwelijkswetgeving zou moeten beant
woorden. Er kan wèl verschil van ge
voelen opkomen over de vraag in hoe
verre hier de overheid ook rekening 
moet houden met hetgeen de Heiland 
„de hardigheid der harten” noemde.

Geen verschil is er over het antwoord 
op de vraag, of de overheid zich mag 
en moet bemoeien met sociaal-econo- 
mische aangelegenheden. Er kan wel 
verschil opkomen over de grenzen van 
deze bemoeiingen, ook in verband met 
een bepaalde fase van maatschappelijke 
ontwikkeling. Dat er grenzen zijn, wordt 
algemeen erkend. Maar waar in een ge
geven situatie die grens precies ligt, kan 
discutabel zijn. De kijk, die men op de 
feiten heeft, op de eventuele gevolgen 
van een bepaalde maatregel, kan tot een 
verschillend eindoordeel leiden.

Telkens weer blijkt echter dat men 
het eens wordt, omdat men ten slotte 
dezelfde grondbeginselen aanvaardt, die 
op de Schrift steunen. De goede samen
werking ook in het Convent van Chris

*

gezelschap
*

telijk-sociale organisaties, van werk
gevers en arbeiders, moge als een van 
de vele bewijzen voor deze stelling ge
noemd worden.

Maar al zou er over dit punt nog veel 
zijn te zeggen, wij willen het hierbij 
thans laten.

Wel willen wij de vraag stellen en be
antwoorden of misschien in de socialis
tische kring steeds dezelfde conclusies 
worden getrokken uit de door allen aan
vaarde principiële lijnen?

Het lijkt er niet op! En het heeft er 
nooit op geleken. Over tal van vraag
stukken werd in de internationale soci- 
aal-democratie strijd gevoerd. Tussen 
Marxisten én revisionisten zijn ernstige 
botsingen voorgekomen. Ook nu zijn er 
grote geschillen- over internationale aan
gelegenheden.

Sterker: men is het ten onzent in de 
Partij van de Arbeid zelfs niet eens over 
de vraag, wat onder het begrip „socia
lisme” verstaan moet worden.

Van de gesprekken, die in een selecte 
socialistische kring werden gehouden,

onder leiding van prof. Banning, werd 
mededeling gedaan in het maandschrift 
„Socialisme en Democratie” .

Op bladzijde 369 van de jaargang 1953 
kan men lezen, dat de heer Polak het 
meest verrassende vindt, „dat in dit ge
zelschap zo verschillende opvattingen 
bestaan omtrent het wezen van het 
socialisme. Niet alleen hier, in alle ge
zelschappen en in alle discussies, die ik 
in de laatste tijd heb meegemaakt, heb 
ik nog nooit een overeenstemming hier
over kunnen ontdekken.”

De heer Polak miste in het algemeen 
een fundamentele ondergrond. Hij vond 
dit een ontstellende lacune.

Het is dus een verdeeld gezelschap. 
Men is het niet eens over de onderwijs
vraagstukken, al schijnen velen wel hun 
best te willen doen om de ontwikkeling 
van het Christelijk nijverheidsonderwijs 
tegen te houden.

Op de keper beschouwd is men het 
ook, ondanks het „socialistisch” uit
gangspunt, niet eens over de organisatie 
der maatschappij en over de socialisatie 
van bedrijven. Wel is er bij de meerder
heid een gaan in'de lijn van het staats
socialisme, al poogt men dit te ont
kennen.

Duidelijk is in elk geval, dat de ver
schillen in eigen kring niet gering zijn.

Men moet dan ook maar niet al te 
boud spreken over verschillen, die men 
in de kring der Christelijk-politieke 
groepen meent te kunnen opmerken. De 
fundamentele ondergrond is hier aan
wezig.
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B E  SCMOOLGELDKWESTÏE
Mr A. B. R O O S J E N

De Schoolgeldwet van minister Cals 
bedoelt, blijkens de Memorie van Toe
lichting op het wetsontwerp, drieërlei:

a. afschaffing van de schoolgelden 
voor de leerplichtige jeugd.

b. verlaging van het schoolgeldtarief 
voor de hogere leerjaren van ulo, voor
bereidend hoger en middelbaar onderwijs 
en lager nijverheidsonderwijs, alsmede 
voor de leerlingen van kweekscholen en 
van scholen voor uitgebreid lager en 
middelbaar nijverheidsonderwijs.

e. vereenvoudiging in de veelsoortig
heid van regelingen van schoolgeld- 
heffing.

Hoezeer ik een verlaging van lasten 
in deze tijd kan toejuichen, het wets
ontwerp van minister Cals ontmoet bij 
mij ernstige bedenkingen. De totale af
schaffing der schoolgelden voor het leer
plichtige kind kan mijn goedkeuring niet 
wegdragen.

Indien het betalen van schoolgeld 
voor ouders een beletsel zou vormen hun 
kinderen het onderwijs te laten volgen 
dat zij wenselijk achten en waarvoor de 
kinderen de verstandelijke vermogens 
bezitten, mag geen bijdrage in de kosten 
van het onderwijs van hen verlangd 
worden. Overigens acht ik het vanzelf
sprekend wanneer van de ouders, naar 
de mate van hun financiële krachten, 
een bescheiden retributie wordt ge
vraagd voor het onderwijs dat de kin
deren ontvangen, aangezien de verant
woordelijkheid voor de opvoeding en het 
onderwijs primair bij de ouders berust.

Het heeft mij getroffen dat het socia
listische Kamerlid de heer Van Sleen in 
„Het Parool” van 23 October 1954 het 
heffen van schoolgeld voor de leerplich
tige jeugd als „dwaas” meent te. moeten 
betitelen. „Immers” , 'aldus de heer Van 
Sleen, „men verplicht de ouders hun kin
deren naar school te zenden; geven zij 
uitvoering aan die verplichting, dan ver
bindt men er het onlogisch gevolg aan, 
hen voor die opgelegde plicht te be
lasten.”

Uit deze woorden moet men gevoelen 
op welk een gevaarlijke weg men is met 
de totale afschaffing van schoolgelden. 
Door deze afschaffing loopt men het 
gevaar dat het onderwijs in toenemende 
mate Staatszaak en daardoor minder 
een zaak van het volk zal worden.

Ik weet heel goed dat deze vrees on
gegrond genoemd wordt, maar zij wordt 
gevoed doordat „de afschaffers” de voor
gestelde maatregel zien als de eerste 
stap op de weg naar algehele afschaf
fing van school- en collegegelden. Dit zal

met zich meebrengen dat van overheids
wege zal worden uitgemaakt wie tot 
bepaalde inrichtingen van voortgezet 
onderwijs zullen worden toegelaten. 
Tegen een dergelijke staatsbevoogding, 
waarbij de verantwoordelijkheid der 
ouders steeds meer in de knel geraakt, 
meen ik alarm te moeten kleppen. De 
afschaffing van schoolgelden brengt ons 
op een hellend vlak. Daarom dient on
verminderd te worden vastgehouden aan 
het „schoolgeld naar draagkracht” .

Ik wil nog eens herhalen: het betalen 
van schoolgeld mag voor geen enkel 
kind een obstakel vormen voor het vol
gen van onderwijs. Elk kind moet het 
onderwijs kunnen ontvangen waarvoor 
het de capaciteiten bezit. Jaren geleden 
waarschuwde een liberaal in de Staten 
van Friesland dat bij heffing van school
geld velen, die thans tot goede staats
burgers worden opgeleid, als „gemene 
gamins” zouden opgroeien.

Een dergelijke vrees behoeft nu stellig 
niet te bestaan, niet alleen omdat wij in
middels de leerplicht hebben gekregen, 
maar bovenal omdat ouders die werke
lijk geen schoolgeld kunnen betalen, 
daarvan thans reeds zijn vrijgesteld. Het 
gaat mij echter te ver, indien ook de 
financieel het meest draagkrachtigen 
geen schoolgeld zouden betalen.

Ik denk aan een uitspraak van de 
vroegere minister van Onderwijs, prof. 
Kutten, die in een begrotingsrede ver
klaarde: „Het vrijstellen van de ouders 
Van elke financiële bijdrage zou het 
medeleven der ouders met de school kun
nen verminderen. Naar mijn inzicht 
dient dit medeleven juist op elke mogë- 
lijke wijze te worden gestimuleerd; aan 
een afzwakking daarvan zou ik zeker 
niet willen medewerken.” Radicaal ver
zette deze bewindsman zich tegen een 
voorstel tot afschaffing van school
gelden, zoals nu door zijn opvolger werd 
ingediend.

* * *
Tenslotte zou ik nog de aandacht wil

len vestigen op de onaangename conse
quenties welke het wetsontwerp kan 
hebben voor het bijzonder onderwijs.

Zoals men weet komt het bij dit on
derwijs herhaaldelijk voor dat nieuw ge
stichte scholen voor voorbereidend hoger 
en middelbaar onderwijs enkele jaren 
geheel uit eigen middelen in stand 
moeten worden gehouden, voordat zij 
subsidie verkrijgen. Eén van de midde
len tot financiering dezer scholen tijdens 
de beginperiode wordt gevormd door de 
schoolgelden. Worden deze, zoals het 
wetsontwerp voorstelt, voor de eerste 
twee leerjaren van dit onderwijs afge
schaft, dan geraken deze scholen in een 
impasse. Deze moeilijkheden versterken 
de tegenzin tegen een wetsontwerp, 
waartegen ik principiële bezwaren moet 
uitspreken.

Minister Prof. Dr J. Zijlstra maakt iets 
economische zaken van Den

duidelijk aan de verbaasde wethouder van 
Haag, de Heer Mr J. Waartsen
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BESCHERMING BEVOLKING e e t t  e r e p l i c h t

Mr Dr E. P. V E R K E R K

De ervaring in de afgelopen oorlog heeft duidelijk gedemon
streerd dat een leger, hetzij defensief, hetzij offensief, niet kan 
bestaan zonder een bezield thuisfront.

De enorme bombardementen, welke vooral in de laatste oor
logsjaren de Duitse steden troffen, ondermijnden’ de morele 
weerstand van de Duitse bevolking dermate dat van een nor
maal functionneren van diensten en bedrijven niet meer kon 
worden gesproken. Mede hierdoor konden de geallieerden in 
een verbluffend tempo doorstoten naar het hart van Duits
land.

In Engeland, waar een efficiënte burgerlijke verdedigings- 
organisatie tijdens de oorlogsjaren in het leven werd geroepen, 
heeft men, bezield met de wil tot overwinnen, kans gezien de 
bevolking voor de onderscheiden diensten in de Civil Defence, 
warm te maken en dit droeg in niet geringe mate bij tot de 
spoedige afloop van de vijandelijkheden.

De ervaringen in de laatste oorlog opgedaan, noopte ook de 
Nederlandse regering zich te bezinnen op de bescherming 
van de bevolking tegen luchtaanvallen. Men kwam aan de 
hand van talloze gegevens tot de conclusie dat deze bescher
ming anders diende te worden georganiseerd dan tijdens en 
vóór de oorlog het geval was.

Daartoe werd de organisatie Burgerlijke Verdediging in 
het leven geroepen. Om elke gedachte aan een semi-militaire 
organisatie bij het Nederlandse publiek weg te nemen, werd 
deze maar gewijzigd in Bescherming Bevolking. Na een periode 
van moeizaam worstelen hééft deze naam thans in Nederland 
burgerrecht verkregen.

Van meetaf-aan werd beklemtoond dat de bescherming van 
de bevolking in eerste instantie een gemeentelijke aangele
genheid diende te zijn. Een nieuwe wettelijke regeling moest 
worden gecreëerd ter vervanging van de wet betrefende be
scherming tegen luchtaanvallen van 23 April 1936.
Bij Koninklijke boodschap van 29 Januari 1952 werd een vier
tal ontwerpen van wet aan de Tweede Kamer aangeboden, 
t.w.:

a. bescherming van de bevolking
b. noodwachten voor de bescherming van de bevolking, de 

personeelsvoorziening van deze noodwachten en de 
rechtstoestand van dit personeel.

c. verplaatsing van de bevolking
d. verzekering van het beschikbaar blijven van goederen in

geval van oorlog, oorlogsgevaar, daaraan verwante of 
daarmede verband houdende buitengewone omstandig
heden.

Deze vier ontwerpen hangen nauw samen. Het zijn vooral 
de beide eersten, die in het kader van dit artikel van belang 
zijn.

De 37 artikelen tellende wet Bescherming Bevolking regelt 
de opzet en de organisatie van de bescherming bevolking. 
Onderscheid wordt gemaakt tussen A-kringen en B-kringen. 
In de A-kringen worden, aldus artikel 2 der wet, maatregelen 
van verhoogde bescherming genomen. Dit zijn dus die ge
bieden, waarin voor de oorlogsvoering belangrijke objecten 
liggen of bedrijven gevestigd zijn die voor de instandhouding 
van het maatschappelijk verkeer onontbeerlijk zijn. De z.g. 
B-kringen vormen het overig grondgebied.

De plaatselijke organisatie werd aan de gemeenten zelf 
overgelaten. In de B-kringen werden de beschermingsplannen

van de verschillende gemeenten veelal gecoördineerd en tal
loze gemeenschappelijke regelingen voor de onderlinge bijstand 
kwamen tot stand.

De Minister van Binnenlandse Zaken werd belast met de 
opstelling van een rijksplan. Het laat zich n.1. aanzien dat 
bij ernstige calamiteiten de plaatselijke organisaties te kort 
zouden schieten. Hierin wordt van Rijkswege voorzien door 
de vorming van een aantal mobiele colonnes. Deze colonnes 
zullen, zodra de B.B. in staat van paraatheid wordt gebracht, 
voortdurend kunnen worden ingezet. De grote moeilijkheid 
is echter de vraag, hoe deze mobiele colonnes te bemannen. 
De animo hiervoor blijkt niet groot te zijn. De regering over
weegt hiervoor een dienstplicht in te voeren, waartegen uiter
aard ernstige bezwaren zouden kunnen worden naar voren 
gebracht.

Op de burgemeesters rust de plicht voor hun gemeente 
een beschermingsplan op te zetten, welk plan, na te zijn 
voorzien van het advies van de Commissaris der Koningin 
in de betreffende provincie aan de goedkeuring van de Mi
nister van Binnenlandse Zaken is onderworpen.

De plannen van de gemeenten, welke deel uitmaken van een 
bepaalde kring, worden als kringplan ter goedkeuring voor- 
gelegd.

Waar n.1. werd overgegaan tot het aangaan van gemeen-
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schappelijke regelingen, werden door de burgemeesters, die 
tezamen de kringraad vormen, de plannen van de onderschei
den gemeenten gecoördineerd.

Met de technische uitvoering van de door de kringraad ge
nomen besluiten is het Krlnghoofd belast.

In provinciaal verband is de Commissaris der Koningin met 
het toezicht belast.
Het gehele systeem van deze beveiligingsorganisatie berust op 
vrijwilligheid. De rechtspositie van het personeel van de B.B. 
is vastgelegd in de wet op de noodwachten. Bij de opbouw 
werden de volgende diensten geformeerd: de brandweer, de 
opruiming en reddingsdienst, de geneeskundige dienst en de 
dienst sociale verzorging.
Voor het personeel, kortweg noodwachters geheten, dienden 
aparte regelingen te worden getroffen met betrekking tot hun 
rechten en plichten.

Het personeel van de diensten verbindt zich in de regel aan 
een kring. De noodwachters worden derhalve kringnoodwach- 
ters genoemd, zulks in tegenstelling tot het personeel dat de 
mobiele rijkscolonnes zal bezetten, die Rijksnoodwachters 
worden genoemd. Een ander onderscheid wordt gemaakt, al 
naar gelang men bestemd is tot fulltime of parttime-nood- 
wachter. De eerste categorie zal in de opgelegde taak een 
volledig beroep vinden, zodra de staat van paraatheid wordt 
afgekondigd, de tweede groep doet eens per 1 0  a 1 2  dagen 
dienst.

Voor de meeste B-kringen is noch de ene, noch de andere 
de meest geëigende figuur. Voor deze gebieden spreekt men 
van noodwachters-bij-oproep. Deze categorie wordt eerst in 
dienst geroepen, wanneer zich een bepaalde calamiteit heeft 
voorgedaan.

Voor de rechtspositie van de noodwachters bij ongeval of 
ziekte werd aansluiting gezocht bij de terzake geldende rege
lingen voor militairen. Het bestek van dit artikel laat niet 
toe breder hierop in te gaan.

De boven onder c. en d. genoemde wetten regelen de ver
plaatsing van de bevolking, de huisvesting van verplaatste 
personen en de aan burgemeesters toegekende bevoegdheid 
huizen en gebouwen te vorderen voor inkwartiering van deze 
personen. Ook kan de Minister van Binnenlandse Zaken in 
overleg met zijn collega van Oorlog maatregelen treffen om 
bepaalde goederen beschikbaar te houden ter voorziening in 
de behoeften van de volkshuishouding en de militaire ver
dediging.

Ondanks het verzet van de C.P.N. en de E.V.C., die de orga
nisatie Bescherming Bevolking, als niet-passend in hun sche
ma van vredelievendheid, wensen te beschouwen, kan met 
voldoening worden geconstateerd, dat de wervingsactie tot 
dusverre een bevredigend verloop heeft gehad.

Van de 232.000 benodigde vrijwilligers hebben zich tot dus
ver reeds 158.000 personen aangemeld. Wat het personeel 
betreft is de B.B. dus reeds voor 6 8  % bemand. Onder deze 
bevinden zich talloze dames, voor wie een taak is weggelegd 
hetzij bij de E.H.B.O., hetzij bij de dienst sociale verzorging. 
Dat ook verloop plaats heeft is vanzelfsprekend.

Hiervoor kunnen als hoofdredenen naar voren worden ge
bracht:

a. de moeilijkheid om de leden gebonden te houden (o.m. 
verhuizingen, veranderingen van werkkring etc.)

b. tot dusverre verliep te veel tijd tussen het tijdstip van 
de aanmeldingen en de verstrekking van materieel.

Thans zijn de opleidingen in het land in volle gang.
"Nu de internationale situatie een meer stabiel karakter 

begint te vertonen en in militair opzicht de basis werd gelegd 
voor een harmonische samenwerking, is het te hopen dat ook 
de B.B., Waaraan eveneens een internationale betekenis moet 
worden toegekend, binnen afzienbare tijd volledig bemand, 
paraat is om de belangen van de burgerbevolking in tijd van 
nood naar behoren te behartigen.
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De Arjos in de provincies
W. A A R N O U T S E

Naast hét jaarverslag van de secretaris — zie het vorig 
nummer — is er plaats voor een overzicht van hetgeen in het 
afgelopen jaar door de provinciale verbanden is gepresteerd. 
De vaartredacteur heeft ons daarvoor — bereidwillig als 
altijd — de nodige ruimte afgestaan. Daarom steken we van 
wal om kris-kras door ons land te gaan varen. En we nodigen 
u uit aan boord te komen en ons onderweg gezelschap te hou
den. We stellen u voor naar Overijssel te varen, want......

DAAR WERD IETS GROOTS VERRICHT
Dat is niet overdreven. Nurks zal misschien mopperen, dat 11 
nieuwe clubs in één jaar niet de moeite waard zijn, maar hij 
kan ons nog meer vertellen. Wij zijn over dit resultaat 
opgetogen. .
En zeggen tot Nurks: Kijk naar jezelf. Wat heb jij in'het af
gelopen jaar gedaan? Overijssel is van 21 op 27 clubs geko
men. En daar is voor gewerkt. Er is gezwoegd door de mensen 
van het bestuur, maar ook door de gewone clubleden. Er is in
tensief samengewerkt met het moderamen van het Landelijk 
Bestuur De moderamenleden hebben menig avondje in het 
land van Dinkel en Regge doorgebracht. Men heeft zelfs het 
plan geopperd mr Verplanke naar Overijssel.te doen verhuizen. 
Hij sprak daar toch elke avond! Maar hoe dit ook zij, in Over
ijssel is de klad eruit en de actie erin. Want men gaat niet op 
zijn lauweren rusten. Men heeft plannen voor de oprichting 
van 16 nieuwe clubs. En dan zullen er toch zeker wel 10 uit de 
bus komen.

In Overijssel heeft men een Arjosmededelingenblad dat 
klinkt als een klok. „Merck toch hoé sterck” doet zijn naam 
eer aan. Het laat zonder uitzondering een fris en opgewekt ge
luid horen. Het is geen wonder dat het enthousiasme kweekt 
en tot activiteit prikkelt. We worden bijna verlegen. Over dit 
provinciaal verband is zoveel te vertellen. En we hebben maar 
zo weinig ruimte. Eigenlijk moeten we nog iets zeggen over het 
programma voor het buitenlands contact, het streekverband 
„Noord-Oost” , de jaarvergadering op 29 Mei te Zwolle, de 
studieconferentie te Ommen waar Drs Hazenbosch over „Be
zitsvorming” sprak, over de activiteit van de club in Zwolle 
met zijn eigen blad „Jeugd en 'Politiek” . Maar ’t gaat niet 
meer. We moeten verder. Over het IJsselmeer naar Noord- 
Holland.

BETERE JAREN GEKEND
Noord-Holland zal ons deze kwalificatie niet euvel duiden. 

Er is immers niet alles mee gezegd. Het provinciaal verband zal 
het verlies van 5 clubs wel weer te boven komen. De situatie 
heeft in het afgelopen jaar wat moeilijk gelegen, maar wij heb
ben gehoord, dat het verband nu in bepaalde streken een actie 
gaat beginnen teneinde het aantal clubs, laten we zeggen tot 
40, te verhogen. In Noord-Holland heeft men begrepen, dat 
het probleem van de doorstroming acuut is in de Arjos. Op de

jaarvergadering van T November 1953 heeft men daar uit
voerig over gesproken.

Provinciale studieconferenties zijn zeer in trek gekomen. 
Ook Noord-Holland heeft zich aan dit experiment gewaagd. 
En men heeft er maar meteen twee dagen voor genomen. 19 
Februari j.1. sprak de heer Van Ruller over „Principiële en 
practische politiek in onze tijd” , De volgende dag refereerde 
Prof. De Jong over „De practijk van het Arjoswerk” . Als men 
dan nog bedenkt, dat deze conferentie plaats vond in een roem
rijk overblijfsel van de bewogen historie der Hollandse gewes
ten, is het wel duidelijk dat deze bijeenkomst een glorieus eve
nement is geweest.

AMSTERDAM: DE HOOFDSTAD

O zo! Het stedelijk verband blaakt van levenslust. Het 
hoofdbestuurslid verspeeld, maar thans 2  mensen in het be
stuur der Centrale Kiesvereniging. En in Truus van den Pol de 
eerste presidente. Maar ook overigens, zo heeft men ons ver
zekerd, wordt er in, naast en boven de grachten druk gevaren. 
Er is een nieuwe club bijgekomen („de Krommerdt” ) die alles 
wat krom is, recht wil gaan slaan. Er is het afgelopen jaar 
veel werk verzet in Amsterdam. Men heeft er op succesvolle 
wijze weekends en cursusavonden georganiseerd en als Arjos 
het 75-jarig bestaan van de Partij luisterrijk gevierd. Daarom 
nemen we met een gerust hart afscheid. En buitengaats gaat 
het nu naar Zeeland,

ZEELAND VECHT DOOR

In de Zeeuwse archipel doet men meer dan alleen open brie
ven . verzenden aan het Centraal Comité. Het aantal clubs is 
constant gebleven. Maar dat betekent niet, dat men in. het 
afgelopen jaar niet geworsteld heeft om dit resultaat te be
reiken. En als we ons niet vergissen, heeft men besloten dat 
het aantal van 25 clubs de springplank naar de 30 is. Voor .een 
flinke sprong is geen Zeeuw vervaard. En die dertig clubs 
komen er!

Zeeland heeft deze zomer zijn clubvoorzitters bijeen gehad 
en uit het verslag hebben we gemerkt dat de situatie grondig 
doorgepraat is. Er zijn conclusies getrokken en aan de clubs 
rondgestuurd. Natuurlijk is er ook een algemene vergadering 
gehouden. De Landelijk Secretaris heeft daar gesproken over 
de situatie van de politieke jeugdbeweging. Voeg bij dit alles 
nog dat de twee streekverbanden: „Walcheren” en „De Beve- 
landen” de provinciale organisatie krachtig steunen en de 
conclusie ligt voor de hand dat de Zeeuwen zioh wel zullen 
redden. Waarbij we dan gaarne besluiten met de wens, dat 
ook in financieel opzicht na het worstelen zal volgen het ont- 
zwemmen.

ARJOSMENSEN NODIG

Wij weten niet wat ds Selle op de Arjosmeeting in Sleewijk 
heeft gezegd toen hij sprak over „Kerkmensen en werkmen
sen” . Wij voor ons zouden liever over iets anders gesproken



hebben in Noord-Brabant. Want die kerkmensen zijn er wel en 
dat de mensen hier werken, geloven we direct. Maar waar 
zijn de Arjosmensen? Waarom moet Noord-Brabant nu persé 
een couveuse-kindje blijven ? Zeker, we hebben begrip voor de 
moeilijkheden van dit provinciaal verband. En we hebben 
respect voor de mensen die hier het werk doen. En toch, er 
zit ons iets dwars. Als men in Sleenwijk, Klundert en Bergen 
op Zoom geslaagde meetings kan houden, waarom dan niet in 
de andere plaatsen? En daarna meteen een club. De mensen 
vasthouden'. Dan is de Arjos in Noord-Brabant het volgend 
jaar tweemaal zo groot. In de Langstraat hebben we de eerste 
ritseling vernomen. Werkendam heeft nu een club. gen 
wolkje als eens mans hand ? Laat het waar zijn.

ZO DOEN WIJ HET BIJ ONS
Het is niet alleen prettig over Groningen te schrijven, het 

is ook een beetje lastig. Want we hebben een rijstebrijberg 
stukken voor ons liggen. We voelen dat we dit provinciaal 
verband een eresaluut moeten brengen. Heeft op 13 Maart j.1, 
in Groningen niet een parlementszitting plaatsgevonden die 
uniek is in de historie van de Arjos ? We tintelen van verlan
gen U daar een uitvoerig relaas van te geven, maar..........
waar blijven we dan? Dit parlement werd gevormd door zes 
fracties. Voorzitter was de heer A. W. Biewenga.
De minister-president, de heer van Ruller, geflankeerd door 
twee vrouwelijke staatssecretarissen, had een nota ingediend 
over „De partijen in het Nederlandse staatsbestel” . Een afge
laden tribune, felle debatten en een hagel van interrupties 
gaven kleur en fleur aan deze gebeurtenis. Een gebeurtenis 
die op haar beurt bewezen heeft stimulerend te werken óp de 
studie op de clubs.

Vanzelfsprekend is de Groningse Arjos ook dit jaar — op 
30 Juni — naar Schiermonnikoog wezen varen. Het is begrij
pelijk dat men dit jaarlijks Calvinistisch feest niet meer wil 
missen.
Groningen heeft op 23 October j.1. voor de tweede maal be
wezen, dat men durft experimenteren en dat men met originele 
ideeën de jongeren enthousiast kan maken. Ditmaal wist 
men grote belangstelling te wekken voor een openbaar politiek 
forum. Dit forum stond voor de reusachtige taak in de tijd 
van twee uur 35 vragen over de meest uiteenlopende onder
werpen — na het mandement kwam men via Westerling 
in Nieuw-Guinea terecht — te behandelen.
Voorzitter Silvis had het gemakkelijk. Het forum — waarin 
zitting namen 6  heren en 1  dame — vatte zijn taak serieus 
op. Openhartig werden ook de meest persoonlijke vragen onder 
ogen gezien. Dat is ongetwijfeld mee de reden geweest, dat 
dit forum is ingeslagen. Critici fluisteren, dat het misschien 
beter was geweest het terrein voor de vragen wat te beperken. 
Dan was men niet in tijdnood gekomen.
Naast deze activiteiten heeft men het gewone werk niet ver
geten. De districten hebben op volle toeren gedraaid. En het 
provinciaal verband is het nieuwe seizoen ingegaan met de 
strijdkreet: Elke club een nieuwe club verdubbelt het getal. 
En men heeft het zo gedaan dat iedere club ook Inderdaad 
weet welke plaats voor zijn rekening komt om bewerkt te 
worden. U begrijpt, dat we de uitslag van deze veldtocht met 
meer dan gewone belangstelling tegemoet zien. Sterkte in de 
strijd, Groningen!

HET BOER MOET OM!
We zouden over Gelderland werkelijk wel eens een opgewekt 

geluid willen laten horen. De laatste jaren is het immers 
—1 we zeggen het met een gevoel van spijt — bergafwaarts 
gegaan. En ook 1954 vertoont het beeld van de dalende lijn. 
Maar laten we nu aanstonds met nadruk zeggen, dat we 
Gelderland daarmede - niet verwijzen naar de hoek van de 
hopeloze gevallen. Daar denken we geen ogenblik aan. Waar
om zou ook hier niet kunnen wat in Overijssel is gedaan? 
Daar stonden de zaken enkele jaren geledeh ook niet zo roos

kleurig. Overijssel er bovenop ? Prachtig. Maar dan deze 
winter Gelderland! Onze Gelderse mensen weten, dat het 
moderamen een open oog heeft voor de moeilijkheden (en 
mogelijkheden!) en zo spoedig mogelijk assistentie zal ver
lenen bij de oprichting van clubs. Waarbij er van uitgegaan 
wordt, dat het provinciaal bestuur en de clubs — met het 
voorbeeld van Groningen voor ogen — ook zelf zullen doen 
wat mogelijk Is.

SEMPER IDEM
Gelijk het leven eens gerusten landmans genoeglijk voort

rolt, zo gaat het ook met de Drentse Arjos. Maar nu moeten 
we voorzichtig zijn. Het betekent niet, dat onze Arjosvrienden 
daar niet enthousiast zijn. Dat zij verre. De bewijzen liggen 
er dat het anders is. Drenthe is een paar clubs armer ge
worden, maar dit is — laten we zeggen — een toevallige om
standigheid. Het hadden er evengoed een paar meer kunnen 
zijn. In ieder geval heeft het bestuur besloten, dat men dit ver
lies niet „neemt” .

Gedurende het afgelopen jaar zijn er tenminste twee hoog
tepunten geweest. We noemen allereerst de belangrijke studie
conferentie te Emmen op 19 December 1953. De belangstelling 
daarvoor neemt met het jaar toe. Het was ditmaal ook de 
moeite waard, want het ging over „De A.R. Partij en de toe
komst” en de referent was niemand meer of minder dan Dr 
Veerman. En voor de deelnemers en voor de clubs, heeft deze 
conferentie haar nut terdege bewezen. In de tweede plaats de 
provinciale toogdag op 20 Februari 1954 te Hoogeveen. Ken
nelijk uitgaande van de gedachte: nu of nooit, deed het be
stuur een vredelievende aanval op Minister Zijlstra als spreker. 
Met het gewenste resultaat, want de bewindsman sprak op de 
toogdag over: Internationale vragen en onze roeping. Daar
naast hield Ds Dr J. Ozinga een toespraak over: De mannen 
van Jabes. Wie deze toogdag heeft meegemaakt — en wij 
waren zo gelukkig — weet hoe goed het die dag was en hoe 
dicht opeengepakt het Arjosvolk in die grote zaal bijeen zat. 
Drenthe op zijn best!

In Drenthe doet men aan onderling clubbezoek. Men oor
deelt daar gunstig over. Het verstevigt de band tussen de ver
schillende clubs. En tenslotte kan men altijd nog wel iets van 
elkaar leren.

Ook dit dient nog vermelding: vóór en na het club
bezoek, als uitvloeisel van de landelijke studieconferentie, 
wordt een bestuursvergadering gehouden, waarvoor ook de 
olubbezoekérs, die geen bestuurslid zijn, worden uitgenodigd. 
Op de ene vergadering komt o,m. de verdeling van de clubs 
over de bezoekers aan de orde, op de andere de bespreking 
van de rapporten van het clubbezoek. Wij geloven dat dit voor
beeld navolging verdient. Men betrekt meer mensen bij het 
werk en men krijgt tegelijk een behoorlijke kijk op toekomstige 
candidaten voor bestuurslid.

. . . . . . .EN NOG GEEN HOOGTEVREES
U begrijpt natuurlijk, dat we de steven naar Zuid-Holland 

hebben gewend. Tachtig clubs en nog geen hoogtevrees, dat is 
de moeite waard om even bij stil te staan. Maar ook slechts 
even, want men heeft ons voor waar verteld, dat het bestuur 
oprukt naar de negentig clubs. „Ze zitten erin” , zo zegt men. 
Wel, dan is het ook logisch dat ze eruit komen. Zuid-Holland 
beleeft een periode van hoogconjunctuur. En daar verblijdt de 
hele Arjos zich over. Vijftien nieuwe clubs vormden de oogst 
van een jaar van hard werken en fietsen.

Ook Zuid-Holland heeft zijn studieconferentie gehad, n.1. op 
27 Februari 1954 te Rotterdam. Dr Veerman refereerde ook 
hier over: De A.R, Partij en de toekomst. Doorbraak en fede
ralisme stonden in het middelpunt. Gehoor gevende aan vele 
verzoeken zijn reeds een tweetal nieuwe studieconferenties ge
projecteerd voor dit seizoen.

Het bestuur heeft nog meer in zijn mars. Voor de bevorde
ring van het contact en het stimuleren van het clubwerk
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worden in alle districten besturenconferenties belegd.
In deze uitgestrekte provincie verrichten de districten — in 
totaal 1 0  — zeer nuttig werk.

Gouda heeft op 23 October j.1. de Zuid-Hollandse Arjos in 
jaarvergadering bijeen gezien. Het is een goede dag geweest. 
Maar de voorbereiding is dan ook voorbeeldig geweest. Een 
stroom van stukken — jaarverslagen, uitnodigingen, opwek
kingen, herinneringen enz. — is over Zuid-Holland verspreid 
en dat dit voor de secretaresse hele en halve slapeloze nach
ten heeft betekend, laat zich nu wel denken. Zuid-Holland zou 
zonder Hannie niet zijn wat het nu is.

Over de middagvergadering moeten we nog zeggen, dat Drs 
Hazenbosch sprak over: „Het mandement en de politieke ver
houdingen” en Ds Dr Ozinga over: „De taak van de kerk en 
onze taak” .

Tevoren had Sj. Jonker, die nu het voorzitterschap heeft 
overgedragen aan Hopman uit Gouda, deze toogdag geopend 
met een toespraak: Waar moet de Arjos heen? Maar daar
over hoort u binnenkort meer. En daarmede moeten we voor 
Zuid-Holland volstaan.

VOOLE KRACHT VOORUIT
Dat geldt het district Den Haag. Het is in Den Haag mis

schien wel eens wat slapjes geweest. Maar die tijd is dan nu 
voorbij. Met een netto-winst van 4 nieuwelingen mag deze 
stad zich thans beroemen op het bezit van 1 1  levenslustige 
clubs (inclusief die in de voorsteden).

AANTREKKELIJK MENU
Ook het district Rotterdam laat zich niet onbetuigd. Het 

heeft voor de tweede maal een politieke week georganiseerd 
met het doel de jonge Rotterdammers Arjos-minded te maken. 
Voor een aantrekkelijk menu was gezorgd. Vier avondverga
deringen; deskundige sprekers; actuele en practische onder
werpen en tot besluit een forumavond, die er wezen mocht. Dit 
alles is een felicitatie waard.

STUDIECLUBS EN KOEIEN
Utrecht heeft het afgelopen jaar niet zo best geboerd. Een 

verlies van 25% is wel wat erg hoog. Gelukkig kunnen we 
tegelijk meedelen, dat het bestuur met het inhalen van de 
schade ernst maakt. We vertrouwen dat naast de twee clubs 
die er reeds opgericht zijn, ook de drie andere clubs, waarvan 
de oprichting in voorbereiding is, spoedig zullen komen. In elk 
geval zijn wij blij, dat men heeft ingezien dat er noodzakelijk 
wat gebeuren moest. De instelling van regionale propaganda- 
comité’s voor het stimuleren van de bestaande en het oprichten 
van nieuwe clubs, juichen wij toe.

We besluiten met te memoreren, dat op 29 October j.1. de 
jaarvergadering gehouden werd. In Utrecht doet men dat om 
8 uur in de avond. Als wij goed zijn ingelicht houdt dit verband 
met de omstandigheid, dat Stichtse koeien ook ’s Zaterdags
middags gemolken moeten worden. Hetgeen wij als niet- 
deskundigen zonder meer aannemen.

TEGENWIND
Dat het een provinciaal verband niet altijd voor de wind 

gaat heeft ook Friesland ondervonden. Het solide Noorden 
bleek dit jaar niet helemaal waterdicht meer te zijn. Nu zijn 
we over Friesland echter niet direct ongerust. In het verleden 
heeft men steeds bewezen de zaak aan te kunnen. En we heb
ben de indruk, dat het nu weer excelsior zal gaan. In die me
ning zijn we verstérkt door wat we gehoord en gelezen hebben 
over de plannen voor een grootscheepse actie. Want men is 
toch wel wat geschrokken van de klappen, die geïncasseerd 
moesten worden. Maar goed, als Friesland zijn zin krijgt, 
komen er deze winter 9 clubs bij. En dat heeft men elkaar 
op de jaarvergadering van 23 October j.1. — waar aan de 
organisatorische moeilijkheden en mogelijkheden alle aandacht 
is geschonken — beloofd. Waarom zou het dan niet gebeuren ?

Uit liet r «organisatierapport
JONGERENORGANISATIE

Algemeen
Het is niet de taak van een reorganisatiecommissie 

om uitvoerig te beschrijven welke waardevolle activi
teiten door de Arjos worden ontplooid. Naast het club
werk, dat de centrale plaats inneemt, worden én vor
ming én propaganda bijzonder gediend door de vele 
studieconferenties, welke de Arjos zowel landelijk als 
provinciaal en regionaal pleegt te organiseren, verder 
door de jaarlijkse conferentie van studenten, door de 
verkiezingstoogdagen en niet te vergeten door het bui
tenlands contact, waarmee de Arjos belangrijk en 
baanbrekend werk vericht.

Organisatorische zijde
Wat de organisatorische kant betreft, bij de partiële 

herziening der statuten in 1946 is de jeugdorganisatie 
in het partijverband opgenomen. Daarmee is een einde 
gekomen aan een jarenlang gevoerde interne strijd. 
Voor de oorlog heeft de Arja immers tevergeefs ge
tracht de zo zeer gewenste officiële erkenning te ver
krijgen. Dat zat mede vast op de positie van de toen 
niet minder actieve organisatie van de A. R. Propagan
da- en Studieclubs. Door de reorganisatie, welke nog in 
1940 tot stand kwam, is deze controverse verdwenen. 
De Arjos werd in de partijorganisatie zelf opgenomen. 
In de practijk is deze beslissing van grote betekenis ge
bleken. De positie van de Nationale Organisatie in hei 
partijleven is daardoor versterkt. Dit was trouwens 
ook van belang bij het contact met de andere politieke 
jeugdorganisaties.

De opname binnen het partijverband betekent dat 
de behartiging van de belangen van de jeugdorganisa
ties tevens een partijzaak geworden is. De statutenwij
ziging bracht dan ook mee, dat het Centraal Comité 
werd verplicht financiële steun te bieden. Daaraan 
heeft het Centraal Comité voldaan. Het secretariaat 
van de jongerenorganisatie is gevestigd op zijn bureau. 
De kosten daarvan worden door het Centraal Comité 
betaald.

De reorganisatiecommissie spreekt de hoop uit dat 
het Centraal Comité en kiesverenigingen met ruime 
hand het prachtige werk der Arjos steunen. Vaak zal 
dat heel mooi kunnen gebeuren door financieel de uit
gave van een nieuwe folder, de organisatie van een 
cursus vóór de Arjos, of iets dergelijks mogelijk te ma
ken. De Arjos heeft bewezen deze steun waard te zijn. 
Natuurlijk, veel pogen, en zo nu en dan falen, is het 
vrijmoedig voorrecht van de jeugd.

Het voornaamste is: er i s  onder de jongeren veel 
politieke belangstelling. Men grijpe die met alle kracht 
aan. Onze Arjos, verreweg dé grootste politieke jon
gerenorganisatie in ons land, is onze steun meer dan 
waard. Daar liggen mogelijkheden voor de toekomst:

Uw kat eet graag goed 
Uw kat eet graag lekkei 

Uw kat eet graag  Felix
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CHRISTELIJKE SOCIALE POLITIEK IN DEZE TIJD
EnUele stellingen uit onze brochure

A. De algemene lijn: de uitgangspunten van onze christe
lijk sociale politiek

1. Onze sociale politiek is — ook al bestaat zij uit de 
behartiging van onderscheidene belangen — niettemin in 
wezen geen belangenpolitiek, maar beginselpolitiek. Bij de 
behartiging van stoffelijke belangen laten wij ons leiden door 
wat God ons in Zijn Woord gebiedt. Daar ligt de norm. Daar 
ligt ook de enige mogelijkheid voor een waarlijk harmonische 
samenleving.

2. Het gaat in de sociale politiek om de mens. Ons doel 
moet zijn het leven zo in te richten, dat de mens kan beant
woorden aan zijn bestemming: te leven tot Gods eer en tot 
zegen van zijn naaste.

3. Deze mens is een verantwoordelijk wezen. Daarin ligt 
mede zijn beeld-Gods zijn: de mens heeft de macht beslis
singen te nemen en hij is daarvoor aansprakelijk. In onze 
tijd, met zijn neiging tot collectivisme, is het nodig er op te 
letten, dat deze eigen verantwoordelijkheid van de mens niet 
nodeloos wordt ingeperkt.

4. De mens staat niet alleen, hij leeft in een gemeenschap, 
die hem draagt en beveiligt. De mens kan zonder gemeen
schap niet bestaan; vandaar de grote betekenis van het 
tweede gebod van de hoofdsom.

5. In de samenleving bestaan tal van verbanden, gemeen
schappen naast elkaar, niet van elkander afhankelijk, maar 
elk met een eigen taak, opdracht. Elk met eigen verantwoor
delijkheid. Onder deze verbanden neemt de staat een belang
rijke plaats in (o.a.: omvat gehele volk, kan zijn wil dwingend 
opleggen). Maar elke gemeenschap (gezin, kerk, bedrijf) 
moet zich in vrijheid naar eigen aard kunnen ontplooien.

6 . De taak van de overheid op sociaal terrein wordt dus 
begrensd door de taak van andere gemeenschappen. Van 
groot gewicht is de taak van de overheid „een schild te zijn 
voor de zwakken”, d.i. ook in sociaal opzicht onrecht bestrij
den en recht bevorderen. Evenzeer is het de taak van de 
overheid, „het volk ten goede”, een groei naar gezonde ver
houdingen te bevorderen. Wat dit alles inhoudt is afhanke
lijk van de omstandigheden, die in elke tijd weer andere 
eisen stellen.

7. Het doel van alle sociale arbeid moet zijn het bevorde
ren van de gerechtigheid. Geen egoïstische belangenstrijd, ook 
niet van groepsegoïsme, geen machtsconcentratie bij mens 
of groep, maar een streven naar een rechtvaardige samen
leving, die door zondige mensen nooit in volkomenheid ver
wezenlijkt zal worden, maar die ons als Goddelijke norm en 
als ideaal steeds voor ogen moet blijven staan.

B. De concrete doeleinden van een christelijk sociale poli
tiek in deze tijd, welke voortvloeien uit de algemene lijn. 
Het gaat hierbij noch om volledigheid, noch om systeem. 
Een aantal punten, die in de brochure in de verschillende 
referaten naar voren springen, zijn hier bijeen gevoegd.

1. ■ Welvaartsspreiding (pag. 19). De gedachte, die ten 
grondslag ligt aan de wens, dat de staat zich tot taak zal 
stellen de „herverdeling van de inkomens”, is verwerpelijk; 
het inkomen is niet iets, wat de staat toedeelt. Wel zal de 
overheid moeten bevorderen, dat het gehele volk zoveel mo
gelijk deel heeft aan de welvaart van het land: belasting
heffing, waar nodig steunverlening en bescherming (een 
schild voor de zwakken!).

2. Vrijere loonvorming (pag. 21, 64) wordt in dit raam ver
dedigd. Centraal geleide loonvorming werkt niet alleen nivel
lerend, maar heeft ook de strekking de lonen te drukken. Het

bedrijf is een gemeenschap; voorspoed in een bedrijf moet 
alle medewerkers ten goede komen.

3. Werkgelegenheid (pag. 17, 31). Behoud en bevordering 
van de werkgelegenheid moet een der voornaamste oogmer
ken zijn der overheid, niet alleen om de stoffelijke, maar 
boven alles om de geestelijke en zedelijke waarde van de 
arbeid voor de mens.

4. Bezitsvorming (pag. 12, 21, 31) is eveneens van grote 
zedelijke waarde. Wie bezitloos is, is afhankelijk. Bezit be
vordert het gevoel van verantwoordelijkheid en zelfstandig
heid; het schept de mogelijkheid tot een betere ontplooiing 
der persoonlijkheid.

5. Grote zedelijke kracht ligt er voor een volk ook in het 
behoud van een gezond kleinbedrijf. Daarom zal gezorgd 
moeten worden voor mogelijkheden, dat de Middenstand zich 
kan ontplooien (pag. 40). Objectieve vestigingseisen verhin
deren het optreden van ongezonde bedrijven, die ook 
anderen schaden; een goede credietpolitiek bevordert de 
ontwikkeling van gezonde bedrijven.

6 . Beheersing van pacht- en grondprijzen — waarbij ook 
met een redelijk rendement van de eigenaar rekening gehou
den moet worden — is nodig in verband met de schaarste 
aan cultuurgrond. Nodig is een actief prijsbeleid voor land
en tuinbouw, gericht op de bescherming van de producenten 
tegen te lage prijzen in tijden, dat de markten overvoerd 
worden en op de bescherming van de consumenten tegen te 
hoge prijzen in tijden van'voedselschaarste (pag. 58).

7. Zeer grote aandacht dient thans nog geschonken te 
worden aön de woningbouw, teneinde een gezonde ontwik
keling van het gezinsleven te bevorderen. Daarbij zal ook ge
dacht moeten worden aan het grotere gezin (pag. 12, 32).

8 . Het beleid inzake industrialisatie (en b.v. ook de ge- 
meenteclassificatie) moet erop gericht zijn de -trek naar de 
grote stad te remmen en het platteland tot ontwikkeling te 
brengen (pag. 13).

9. Bevordering van de Zondagsrust door de overheid, is 
van de allergrootste betekenis, zowel opdat het voor de 
bevolking mogelijk zal zijn de Zondag te heiligen in de dienst 
van God, als ook om de grote sociale zegen van de weke
lijkse rustdag en om de versterking van het gezinsleven 
(pag. 31).

10. De ov'erheid dient de publiekrechtelijke organisatie 
van het bedrijfsleven te bevorderen (P.B.O.) in deze vorm, 
dat de eigen verantwoordelijkheid van het bedrijfsleven in 
al zijn organen en geledingen wordt bevorderd (pag. 16, 
33, 38).

11. De rechtsvorm van de onderneming zal in die zin ge
wijzigd moeten worden, dat deze beantwoordt aan haar aard 
van: gemeenschap van arbeid, kapitaal en leiding. Ook de 
arbeid dient de haar toekomende plaats èn verantwoordelijk
heid te hebben (pag. 14).

12. Zeer urgent is een wettelijke regeling van de verplich
te ouderdomsvoorziening op de grondslag van verzekering, 
ter vervanging van de bestaande noodregeling.

13. Bijzondere aandacht verdienen thans de „vergeten 
groepen” , d.w.z. degenen die niet meer in het arbeidsproces 
zijn ingeschakeld en die door de na-oorlogse ontwikkeling 
zeer in het gedrang zijn gekomen: gepensionneerden en voor
al de weduwen en invaliden (pag. 33).

14. Wellicht ten overvloede besluiten we met nog weer 
op te merken, dat bij alles, wat (mee) door de overheid gere
geld moet worden, steeds het streven moet zijn de eigen 
activiteit van personen en organen te bevorderen.
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Zo doen 
wij het in

REGGEOORD
Kent u Reggeoord niet? haat ik u dan mogen vertellen, dat het een prachtig oord 

is. Je vindt er bos en hei, en natuurlijk ook de Regge. Ideaal voor uw vacantie.
Maar waar u vacantie houdt, daar werkt de Arjos. Clubs uit Daarle, Den Ham, 

Ommen, Vroomshoop en Wierden (daar zweeft Reggeoord n.l. tussenin) hebben er 
(in verschillende fracties verdeeld) zwaar gedebatteerd over twee belangrijke 

,raadsvoorstellen. De voorbereidingen zijn intensief geweest. Arjosleden zijn naar 
echte raadsleden gegaan, om hun inzicht en de problemen te leren kennen. Ze zijn 
zelf zo diep mogelijk in de stof gedoken. Misschien is de Dr A. Kuyperstichting 
er wel aan te pas gekomen.

Het ging over: de gemeente en de sport en de woningbouw. W e drukken hier de 
zeer deskundige raadsvoorstellen af. Misschien kunnen andere clubs er ook van 
profiteren.

In Reggeoord is het een succes geworden.

AAN DE BAAD DER GEMEENTE 
REGGEOORD

Reggeoord, 8 September 1954.
Telkens voor een periode van 3 ja- 

ren, wordt door Gedeputeerde Staten 
aan elke gemeente een bouwvolume 
toegewezen. De toewijzing voor de ja- 
ren 1954 tot en met 195.6 heeft thans 
plaats gevonden. In bovengenoemd tijd
vak zullen in deze gemeente 180 wo
ningen mogen worden gebouwd.

Wij meenden echter, alvorens u hiér
van op de hoogte te stellen, pogingen te 
moeten aanwenden om tot een verhoog
de toewijzing te geraken. Tot onze grote 
spijt moeten wij u mededelen, dat het 
College van Gedeputeerde Staten geen 
reden heeft kunnen vinden om tot een 
extra toewijzing over te gaan.

Thans staan wij dus voor de taak om 
het contingent- voor 1954, 60 woningen 
dus, te verdelen. Bij de overweging van 
dit probleem komen de volgende Vragen 
naar voren: le dient de overheidsbouw 
voorrang te hebben boven de bouw door 
particulieren; 2e aan welk soort wo
ningen bestaat in onze gemeente be
hoefte; 3e hoe groot moeten de te bou
wen woningen zijn?

Ons college is van mening dat de 
overheidsbouw zoveel mogelijk beperkt 
dient te worden. Sinds 1945 werden 
reeds 95 woningwet-woningen gebouwd; 
terwijl voorts gebleken is, dat verschil
lende bewoners van gemeente-woningen 
een eigen of particuliere woning prefe
reren. Een meerderheid in ons college is 
van mening, dat het slechts in uiterste 
gevallen tot de taak van de gemeente
lijke overheid behoort, tot de bouw van 
woningen over te gaan.

Ieder mens heeft zijn eigen verant
woordelijkheid aangaande het vormen 
en huisvesten van zijn gezin. Men zal

zich daarvoor financiële offers moeten 
getroosten.

Het particulier initiatief heeft be
wezen steeds tot de bouw van goede en 
goedkope woningen te kunnen komen.

Wij stellen u voor van het beschik
bare j aar contingent er 40 te bestemmen 
voor de particuliere bouw en 20  voor 
overheidsbouw. Tot nu toe is aan 18 
particulieren bouwvolume toegewezen, 
terwijl ons bekend is dat er nog ten
minste 6 bouwplannen in voorbereiding 
zijn.

Stelregel bij het ontwerpen van plan
nen voor woningwetbouw is wel dat de 
woningen zo sober en goedkoop mogelijk 
zullen zijn. Ditzelfde geldt ten aanzien 
van de grootte en indeling.

De érvaring heeft geleerd, dat slechts 
jonge gezinnen een aanvraag voor een 
woningwetwoning indienen; terwijl 
voorts de laatste tijd de neiging valt te 
constateren, dat oudere mensen hun 
woning ontruimen of woonruimte aan 
jongeren ter beschikking stellen. Deze 
ontwikkeling juichen wij zeer toe.

Wij stellen u dan ook voor 15 wonin
gen te bouwen met een inhoud van 
210  m3 (woonkamer, keuken en 2  slaap
kamers) en 5 met een inhoud van 
320 m3 (woonkamer, keuken, 3 slaapka
mers en een douchecel). De huren zullen 
resp. ƒ 5,— en ƒ 7.— bedragen. Aan de 
gemeente-architect is opdracht gegeven 
de plannen nader uit te werken en te 
bespreken met de betrokken instanties, 
opdat de bouw spoedig verwezenlijkt 
zal kunnen worden.

Aangaande de bouw van deze wonin
gen hebben wij een aanbieding ontvan
gen van de N.Y. Aannemingsmaatschap- 
pij „Bouw Snel” te Rotterdam. Ge
noemde firma biedt aan deze woningen 
te bouwen voor een prijs, die ver be

neden de huidige aanbestedingsprijzen 
ligt. Uiteraard kan dit bedrag niet ge
noemd worden.

Wij vragen u dan ook machtiging om 
tot onderhandse in plaats van tot open
bare aanbesteding over te mogen gaan. 
Op grond van het bepaalde in artikel 
228 der gemeentewet, behoeft een der
gelijk besluit de goedkeuring van het 
College van Gedeputeerde Staten. Deze 
woningen zullen verrijzen aan de Ach
terste Dwarsstraat in de nabijheid van 
de gemeentelijke opslagterreinen.

Burgemeester en Wethouders 
van Reggeoord,
A. LE MAIRE, burgemeester 
P. SCRIBA, secretaris.

AAN DE RAAD DER GEMEENTE 
REGGEOORD

Reggeoord, 8 September 1954
Reeds enkele keren werd vanuit de 

Raad de aandacht gevestigd op de moei
lijkheden, welke bij de beoefening van 
sport in onze gemeente worden onder
vonden. Ons College heeft zich steeds 
op het standpunt gesteld dat deze 
sportaangelegenheden buiten de wer
kingssfeer van een gemeentebestuur lig
gen. Thans echter dwingen enkele in
gekomen verzoekschriften ons terzake 
voorstellen te doen.

De sportvereniging „Kwiek” verzoekt 
de gemeente een tweetal voetbalterrei- 
nen, alsmede een gymnastieklokaal be
schikbaar te stellen.

De zwemclub „Altijd fris” vraagt om 
de aanleg van een zwembad. Beide ver
zoekschriften zijn aan de Raad gericht.

Allereerst maken wij u opmerkzaam 
op de toon, waarin beide brieven zijn 
gesteld. Men acht het uitgemaakte zaak, 
dat de gemeentelijke overheid de sport
verenigingen in staat moet stellen, vol
gens de gestelde idealen werkzaam te 
kunnen zijn. Voorts overweegt men 
zelfs niet een bepaalde jaarlijkse ge- 
bruiksvergoeding te garanderen, zodat 
de gemeentekas de volle exploitatie
lasten zal moeten dragen. Van initiatie
ven om langs andere wegen tot de ge
stelde doelen te geraken hebben wij 
nimmer iets vernomen.

De uitvoering van genoemde wensen 
zal circa 1 millioen gulden vergen; het
geen alleen al aan kapitaalslasten jaar
lijks voor ƒ45.000,— op het gemeente
lijk budget zal drukken. De onderhouds- 
en exploitatiekosten worden globaal op 
ƒ 10.500,— ’s jaars begroot.

Onze gemeente telt rond 32.000 zielen, 
waarvan er plm. 14.500 niet ouder dan 
30 jaar zijn. Ongeveer 4400 kinderen be
zoeken lagere scholen.

Wij achten een dergelijke uitgave, 
waarvan slechts een gering gedeelte van 
onze inwoners profijt zal kunnen trek
ken, ten enenmale onverantwoord.
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Wel zijn wij bereid om 1800 m2 gras
land, eigendom van de gemeente, tegen 
een jaarlijkse vergoeding van ƒ 100 ,— 
aan de sportvereniging „Kwiek” ter be
schikking te stellen. Voorts overwegen 
wij om de afgekeurde openbare lagere 
school aan de Schapendijk, die sedert 
enige jaren ongebruikt staat, als gym
nastieklokaal in te richten. Hiervoor zal 
geen vergoeding worden gevraagd. In
dien uw College hiermede instemt, zul
len te zijner tijd plannen en begrotingen 
voor het uitvoeren van de'nodige ver
bouwing, aan'u worden voorgelegd. Voor

het geven van gymnastiekonderwijs 
zullen de openbare en bijzondere lagere 
scholen in deze gemeente ook van dit 
lokaal gebruik kunnen maken.

Aangaande het verzoek van de zwem- 
club „Altijd fris” wijzen wij u er op 
dat binnen de grenzen van de gemeente 
plm. 7 km. rivieren, kanalen e.a. water
wegen aanwezig zijn. Naar onze mening 
is men voldoende in de gelegenheid om 
te zwemmen.

Gezien de zeer hoge aanlegkosten van 
een zwembad, zal een vrij - hoge toe
gangsprijs gevraagd moeten worden, wil

men een enigszins redelijke exploitatie 
kunnen voeren. Wij vrezen, dat hier
tegen ernstige bezwaren zullen bestaan. 
Hetgeen wellicht tot gevolg heeft, dat 
men toch weer in de rivier of de ka
nalen gaat zwemmen.

Wij stellen u dan ook voor op het laat
ste verzoekschrift afwijzend te beschik
ken.

Burgemeester en Wethouders 
van Reggeoord,

A. LE MAIRE, burgemeester. 
P. SCRIBA, secretaris.

Europese samenwerking (3)
Dr A. VEERMAN

O. E. W. gaat maar onverstoorbaar door te schrijven over 
Europese samenwerking, ook al waait de wind uit een ongun
stige hoek. Juist een jaar geleden was het denkbeeld van 
rechtstreekse verkiezingen voor een Europees parlement 
hoogst actueel, vandaag lijkt het bepaald onwerkelijk, ’t Kan 
verkeren.

Wanneer we echter niet in een wilde bui, maar op goede 
gronden voor de eenheid van Europa gepleit hebben, dan 
blijft het de moeite waard aan de vraagstukken aandacht 
te geven. Juist uit de moeilijkheden en mislukkingen moet 
geleerd worden, hoe wellicht het doel te bereiken is.

We gaan dit maal met een hele serie termen jongleren, 
die in de afgelopen jaren verbonden geweest zijn aan 
meningsverschillen, die ook al tot kritieke momenten geleid 
hebben.

Om te beginnen was er de tegenstelling tussen internatio
nalisten en supranationalisten. We voegen er meteen nog 
een tweetal namen bij, dat precies dezelfde tegenstelling aan
duidt; men kan ook spreken van gouvernementalisten en 
federalisten.

De eerstgenoemden zijn zij, die bij alle samenwerking 
tussen de staten willen vasthouden aan de volledige zeggen
schap van de afzonderlijke staten.

Zij willen dus niet een superstaat, een federale staat, maar 
alle regelingen moeten van internationale aard zijn, in wezen 
beheerst door het volkenrecht. In feite betekent dat ook, dat 
zij voor een Europees parlement met werkelijke bevoegdhe
den niets voelen. Zo’n parlement immers veronderstelt, dat 
er een Europese staat is en een Europese regering. Zij willen 
daarentegen, dat de samenwerking zich afspeelt „op rege
ringsniveau”, dus in overleg tussen de (zelfstandige) regerin
gen. Intergouvernementeel dus. Van een federatie is hier 
geen sprake, hoogstens van een (ev. zeer nauwe) samenwer
king, een (ev. zeer hecht) bondgenootschap.

In de practijk zien we dit element steeds, wanneer voor het 
nemen van besluiten eenstemmigheid wordt verlangd, wan
neer derhalve elk deelnemend land het vetorecht heeft. Het 
hoeft geen betoog, dat de samenwerking hier aldoor wordt 
bedreigd en dat in het overleg het eigen, nationale belang 
steeds de overhand heeft.

Dit intergouvernementele standpunt was en is dat van En
geland en de Skandinavische landen, waarbij we ook het hui
dige Frankrijk mogen noemen, dat in de voorbije jaren blijk
baar vooral federalist was „pour besoin de la cause” .

De tegenstelling is intussen wel duidelijk. Tegenover hen, 
die vasthouden aan de zelfstandigheid der afzonderlijke sta
ten, staan zij, die een supra-nationaal orgaan tot stand willen 
brengen. Een federale staat dus, met een eigen bevoegdheid, 
een eigen gezagssfeer. Dat betekent, dat zij streven naar de

vorming van een Europese overheid, gecontroleerd door een 
Europees parlement. Dit laatste is een sterk argument, om
dat bij de veelvuldige intergouvernementale samenwerking 
van een parlementaire controle maar weinig terecht komt. 
Het is immers uitgesloten al de internationale besluiten aan 
een volledige parlementaire behandeling in alle deelnemende 
landen te onderwerpen. Daarom klinkt steeds, bij alle vor
men van internationale samenwerking (in de Benelux b.v. of 
in de organisatie van het Noord-Atlantisch verdrag) de roep 
om een parlementair orgaan. Om een rechtmatige volksin
vloed tegenover het sterke overwicht van de regeringen.

Nu is er nog weer een tegenstelling binnen deze laatste 
groep, die der supranationalisten. Een verschil ten aanzien 
van de vraag, langs welke weg de federale staat tot stand 
moet komen. Dan vinden we naast elkaar de functionalisten 
en de constitutionalisten (deze laatste vindt men ook wel 
aangeduid als federalisten; we zullen maar zeggen: „federa
listen in enge zin”).

De laatste groep zou willen beginnen met het opstellen van 
een Europese grondwet. Zij zou meteen de Europese staat 
willen scheppen. Zij pakt dus het hele vraagstuk tegelijk, als 
een geheel aan. In die Europese constitutie vindt men dan 
natuurlijk ook, welke bevoegdheden de Europese. overheid 
zal hebben, welke terreinen van overheidszorg gefederali
seerd worden.

Daartegenover wilden de functionalisten stap voor stap te 
werk gaan. Op elk terrein, dat daarvoor in aanmerking komt, 
een federaal orgaan tot stand brengen, waarna dan uit de 
samenvoeging van deze afzonderlijke organen en door een 
overkoepeling ervan de Europese staat zou geboren worden. 
De Kolen- en Staal-gemeenschap was de eerste stap in deze 
richting. De Europese Defensie Gemeenschap zou de tweede 
worden. Waarbij gezegd moet, dat men na deze-twee toch al 
de behoefte voelde aan een Europese constitutie.

Al deze tegenstellingen herinneren ons aan strijd van een 
paar jaar geleden. Thans heeft men wel andere zorgen. Toch 
kan men uit heel deze problematiek en uit deze strijd wat 
leren. Dit, dat de Europese eenheid geen zaak is van theore
tische bespiegelingen. Wie een schema opstelt en meent aan 
de hand daarvan te kunnen gaan bouwen, komt bedrogen uit.

Wat in het staatkundig leven opgroeit vanuit de werkelijk
heid, wat beantwoordt aan duidelijke behoeften, alleen dat is 
levensvatbaar. Schema’s, zoals hierboven, zijn nuttig, om de 
mogelijkheden te leren zien. Maar hoe men te werk moet 
gaan, kan men niet aan de hand van een schema voor alle 
gevallen vaststellen.

Politiek is immers de kunst van het mogelijke. En dat met 
het doel voor ogen. Geen opportunisme, maar wel realisme.
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Bouw- en 
Aannemingsbedrijf

W . Boersm a  
&  Zoon

Bur. Patijnlaan 124 
Tel. K 3404 - 

4048 - 4358 -  3158
Z E I S T

SERRES EN WARENHUIZENBOUW
N. V. AANNEMERSBEDRIJF

B oers en Vrijland
Kantoor: Molenstraat, ’s-Gravenzande, Tel. K 1748—538 en 738

iV.V. Houthandel ARENDSEN
Luttekepoortstraat 52
Tël. K 3410 - 2109 — HARDERWIJK

FIRMA BLAAK
B oot -  en  Sloepenhouweriy

H O O G E Z A N D

IV.V. R .M .I.W .A. ROTTERDAM
BERGSTRAAT 6-16 - TELEFOON 82800 (5 lijnen)

Aluminium-platen ,
- profielen , -strippen

H .  ROBBERS - Schildersbedrijf
Gijsbrecht van Aemstelstraat 1 

Telefoon 56595 -  717160 — AMSTERDAM

„ F A R L E Y 9 9  w o l

voor al U w  breiwerk !

PARLEY’S WOLSPINNERIJ - LEIDEN

A an n em ers- en H andelsbedrijf

• Grond- en Waterbouw- . VAN OORD
, r WERKENDAM
kundige weifken TEEEI OON 23

* Handel in Rijsmaterialen en Riet
D ire c te u r :

Eigenaar: 
H. G. HE IJ

TRICOT-F AR RIEKEN
Gebreide wollen 
bovenkleding 

van het beste 
Nederlandse 

fabrikaat
VE£N£NDAAt

HARDHOUTHANDEL.

Mar i sis van den Berg
Nieuwerbrug (Z.H.), telefoon 03488-218

levert:

Iepen, Beuken, Essen, Yang en ander hardhout

AANNEMERSBEDRIJF
Handel in rijstmaterialen, riet en teen 

. Rietmattenfabriek 
Hs Hoepelmakerijen

WERKENDAM 
Telefoon 14GEBRS. M AKKERS

Koog aan de Zaan
TEL. 4947 (K 2980)

F I R M A  V A  TV II  A R  TV
BOOMKWEKERIJ „VREDEHOF" - KRABBENDIJKE

V R Ü C I T B O M M
, voor TUIN en BOOMGAARD

BONGERS-WAGENINGEN
Verhuizingen - Verpakkingen - Meabeiopslag 
Intern. Autotransp. Zweden, Zwitserland enz. 

tel. 2725 — Law. Allee 88



ornuuMTuctien
0HTVAN6T U£Cft 
K0ATH6 VM1 . . . 1331mm vomr/oMAN 

cMSAaoHswom
30e t TieOtéiTAMD

Uitg. Bomec-art.

O . DORSMAN - Zw ijndrecht
Telefoon 6576 - (K  1850)

Asbestcem entproducten
Gespecialiseerd in hét aanbrengen 
van asbestgolfplaten op daken

A ,  V I N G E R L I N G  & Z O O N  - G O U D A
HOUT- EN HEIPALENHANDEL 

ZAGERIJ EN SCHAVERIJ 
J. den Haenstraat 25 — Tel. K  1820—2182

Fa C. V erm eer & Zn9s
FABRIEKEN VOOR GEBOGEN HOUT 
Telefoon K 1894-1230 - Ouderkerk a/d XJssel 
RONDE EN OVALE TAFELRANDEN 

Gebogen regels voor stoelen en fauteuils, armleggers, kappen, 
regels, stijlen enz.

VLASBEDRMJF WALCHEREN
INDUSTRIETERREIN: Tel. K 1180— 3886 

DIRECTIE: Tel. K 1180— 2023 
MIDDELBURG

C.V. SCHEEPSWERF EN GASHOUDERBOUW

Jonker & Stans
HENDRIK-IDO-AMBACHT - HOLLAND

Werf voor de bouw, ombouw en repa
ratie van alle soorten schepen 
Telefoon H. I. Ambacht 241 (K 1858)

P O N T IA C  H O R L O G E S

SIEBEL
DEN H AAG -RO TTERDAM -AM STERDAM
LANGE POTEN 11 . N. BINNENWEG 227 KALVERSTRAAT 123

8.P.W. /SBETER
- Trailerassen .

8.P.W.
Gaan Jaran langer mee

Vaste assen 
Schommelassen 
Veerstaafassen 

1-2 0  ton 
draag vermogen

J. KNOOP N.V.
A D U A R D  

TELEF. 2 3 5 -K  5 9 0 3  
G R O N I N G E N  
T E L E F O O N  2 7 4 6 5

<puèf

r i

i

w m m m
' 5PESU50ED

J. MOOITGEDAGT & ZN. -  IJLST

P . ZEEUW Jzn

ROTTERDAM-O. - VOORSCHOTERLAAN 51 

Tel. 20218 - 22543 -  Na zes uur: Tel. 22543 -  26977

G R A N E N , V E E K O E K E N  

G E D R O O G D E  P U L P

Lid van de Rotterdamse Vereniging voor de Termijn- 
handel in Granen.

Scheepsinstallatiebedrijf

NEDERLAND
Oostdijk 28, IJsselmonde 

Tel. 445, Ridderkerk 
(4 lijnen)

VOORT STUWINGS- 
INSTALLAT1ES . 

van elk vermogen Kanis & Gunnink Kampen

Drukkerij Libertas -  Utrecht
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Bouw- en
Aannemingsbedrijf

W . Boersm a  
&  Zoon

Bur. Patijnlaan 124 
• Tel. K 3404 - 

■ 4048 - 4358 - 3158
. Z E I S T

Fa. C. A . MOSTERT & ZONEN
Internationale meubeltransport 
Ruime bergplaatsen voor inboedels 
Gesloten wagens tot 15 ton 
Autodiensten 2 X per dag:
Leiden - Delft - Schiedam - Rotterdam v.v. 
Autodiensten:
Leiden - Den Haag - Dordrecht - Breda - 
Rijen - Dongen - Oosterhout - Tilburg

LEIDEN 
Hooigracht 105a
Tël. 22085-21496 Eindhoven - Helmond.

FIRMA BLAAK
Boot* en Sloepenbouiverijj

H O  0 G E Z A N D

V A T E N B U S S E N

WIJNTJES Em ballagebandel
SASSENHEIM, Molenstraat 2

A lle soorten bMUemballages
SPECIAAL, voor VERF- en CHEMISCHE INDUSTRIE

.Telefoon 'K 2532-7387

D R U K K E R I J  R I J N L A N D
ALPHEN AAN DEN RIJN Telefoon 01720-3249 >

Speciaal ingericht 
voor grote oplagen

PERIODIEKEN
HANDELSDRUKWERK
BOEKWERKEN
Ans streven is gericht op kwali- 
teits-drukwerk tegen scherp ge
calculeerde prijzen. Vraagt offerte.

P. ZEEUW Jzn •
ROTTERDAM-O - VOORSCHOTERLAAN 51 
Tel. 20218 - 22543 - Na zes uur: Tel. 22543 - 26977

G R A N E N , V E E K O E K E N  

G E D R O O G D E  P U L P

Lid van de Rotterdamse Vereniging voor -de Termljnhandel 
in Granen

N.V. R .R .Ï.W .A . ROTTERDAM II. DORSMAN - Zw ijndrecht
BERGSTRAAT 6-16 TELEFOON 82800 (5 lijnen) . Telefoon 6576 - (K 1850)

Aluminium-platen,
-profielen , - strippen

Asbestcem entproducten
> Gespecialiseerd in het aanbrengeri 

ou,j asbestgolfplaten op daken

Fa t .  V erm eer & Zn9s
FABRIEKEN VOOR GEBOGEN HOUT 
Telefoon K 1894-1230 - Ouderkerk a/d IJssel 
RONDE EN OVALE TAFELRANDEN

Gebogen regels voor stoelen en fauteuils, armleggers, kappen, 
• regels stijlen enz.

99PA1LEY”  wol

P O N T IA C  H O R L O G E S

SIEBEL
v o o r  al U w  b r e i w e r k !
PARLEY’S WOLSPINNERIJ - LEIDEN

DEN HAAG -  ROTTERDAM ̂  AMSTERDAM
LANGE,POTEN 1 1 .  N. BINNENWEG 227 KALVERSTRAAT 123

FISHCANNING FACTORY

..C0LUMBIA"
Vlaardingen, Tel. K 1898-2068-3057 
Rotterdam, Tel. 1800-67072 -

VOOR EXPORT ÉN 
BINNENLAND

VOOR ELK DOEL IN ELKE UITVOERING

DE IJSEL N.v -TEL. 9 2  - KAMPEN
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Over de toekomst niet zo bezorgd
Er wordt tegenwoordig veel geklaagd over het poli

tieke medeleven. Vergeleken met vroeger schijnt het 
vaak of de fut er uit is. A ls graadmeter wordt dan 
vooral het bezoek op de vergaderingen der kiesver
enigingen aangelegd. En ja  —  dan moet worden toege
geven, —  dan is de temperatuur niet bepaald hoog. 
Van de zijde van de doorbraak wordt trouwens be
toogd, dat de Christelijke politiek hoe langer hoe meer 
in discrediet geraakt. Zij heeft, zo smaalt de door
braak, haar hoogtepunten gehad en is nu danig op 
haar retour. Ongetwijfeld is er sprake van een zekere 
neerslachtigheid in onze kring. W at is er toch aan de 
hand in ons politieke leven? Dat is de brandende 
vraag, die velen bezig houdt en waarop zij geen ant
woord weten.

Er zijn een aantal algemene factoren aan te wijzen.
De eerste zou ik  willen noemen de verzakelijking 

van het leven. Er wordt, Gode zij dank, nog heel veel 
vrijwillige arbeid verricht voor allerlei verenigingen, 
organisaties en in het kerkelijk leven. Toch is er in 
toenemende m ate een tendenz, dat alles moet worden 
betaald. Dat hangt mee samen met de toenemende 
specialisatie op allerlei gebied. En, gespecialiseerde 
arbeid moet worden gehonoreerd. De Overheid gaat 
daarin voor. Voor allerlei commissoriale arbeid wor
den presentiegelden en vergoedingen gegeven. Daar
mee hangt samen de toenemende neiging tot bijver
dienste in de avonduren. Loon of salaris zijn niet vol
doende. Het gezinsinkomen behoeft een versterking. 
Vele avonden zijn daarmede gemoeid. Dit hangt op 
zijn beurt weer samen met het verschijnsel, dat vooral 
voor de jonge mensen een of ander diploma noodzake
lijk is om verder te komen. Avondlessen, cursussen 
zijn er zonder tal en deze vragen leerlingen èn leraars.

Het tempo van de arbeid wordt in deze verzake
lijkte wereld steeds opgevoerd, want de arbeidspro
ductiviteit moet omhoog. Het tariefloon stimuleert de 
arbeidsprestatie. De continu-arbeid in vele fabrieken 
en bedrijven stuurt het geregelde gezinsleven door de

wisseling in dag- en nachtploegen in de war. En steeds 
meer wordt de aandacht, vooral van de jonge mensen, 
op verdienen gericht. Vooruitkomen in de wereld be
tekent vooral meer verdienen. Dit alles is niet bevor
derlijk voor de belangstelling voor een principiële 
Christelijke politiek. Vooral niet wanneer deze poli
tiek zou moeten concurreren met de welvaartsstaat 
van de Partij van de Arbeid. Het zou voor de door- 
braakmensen w el eens goed zijn, wanneer zij aan deze 
zijde van de zaak wat meer aandacht gaven. Zij zou
den zich minder verheugen over de ontwikkeling der 
dingen als zij het verband tussen het een en ander 
eens wat duidelijker gingen zien.

Daar is een tweede algemene oorzaak. De politieke 
vraagstukken zijn uitermate ingewikkeld geworden. 
Voor mij ligt nu, om zo maar een voorbeeld te noe
men, het „Eindrapport van de Staatscommissie V er
vanging Arm enwet” . Een lijvig boekdeel van rond 200 
pagina’s der Kamerhandelingen. Hoevelen zijn er nu 
die daar diepgaand kennis van nemen en van kunnen 
nemen? W ij hebben onlangs een partijconferentie ge
had ter bespreking van de komende ouderdomsvoor
ziening. Hoevelen der daar aanwezigen hebben het 
S.E.R.-advies kunnen „bestuderen” ? En dat betreft 
dan de „upperten” van de partij. Goed, we geven een 
brochure uit om de zaak wat te vereenvoudigen. Wij 
schrijven wat artikelen om voorlichting te geven. 
Maar veel langer dan twee pagina’s moet zulk een 
artikel niet zijn, want dan wordt het al niet meer 
gelezen. En toch moeten wij oordelen. Toch moeten 
wij, de gewone mensen van de kiesvereniging, daarin 
mee beslissen. W ij willen dat! Dat is toch onze staat
kundige activiteit als burger. Maar het zit zo inge
wikkeld in elkaar. Vergelijk nu eens hoe gemakkelijk 
men het had bij de Arm enwet van 1912. M aar wat is 
er sedertdien niet veranderd op het terrein van de 
maatschappelijke zorg. E r zijn op dat terrein specia
listen. W ie waagt er zich aan om voorlichting te 
geven? Journalisten zijn wat dat aangaat benijdens-
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w aard ig e  m ensen /m n iet te  zeggen  w onderm ensen. 
D ie zijn  in  s ta a t  om  in één  avond zo’n d ik  boek  door 
te  nem en en er dezelfde avond nog een artik e l over te 
schrijven . M aar d at a rtik e l versch ijn t zonder n aam  
in  de courant. E n  dan  g a a t  h et alleen  om  een a lg e 
m ene in d ru k  en  om n ieuw s. M aar beoordelen, toetsen, 
w egen ?

D e desA.u— Zi j  w illen  het w el d esk u n d ig  doen 
en  zakelijk , r^ctar p rin cip iëel? J a ,  dan  kom en zij d ik
w ijls in de hm

W ilt ge  een. an d er voorb ee ld ? D e m elkvoorzien ing 
in  N ederlan d . D at lijk t de d raad  v an  A riad n é  w el. D e 
K a m e r  heert en ige tijd  geleden  een u itv oerige  u iteen 
zettin g  ontvangen . H ebben  a lle  K am erled en  die nota 
bestu d eerd ? *Jf alleen  de lan d b ou w sp ec ia listen ? E n  
w ie  za l er —  m ét d esk u n d ig  zijnde —  op veran tw oo r
de w ijze o ve i sch rijv en ? 'N atu u rlijk , w an n eer m en zijn 
oor bij deze en  gene te  lu iste ren  leg t hoort m en zo 
w el h et een en  ander. Ook w el in  critisch e  zin! M aar 
de p ositie  v a u  de d esk u n d ige  —  v a a k  een am b te lijk e  
p ositie  —  hetzij d an  in  d ien st v an  de O verheid, hetzij 
bij een bed rijfsch ap  o f een m aatsch ap p elijk e  veren i
g in g  —  verh in d ert hem  v riju it zijn  m ening te  zeggen. 
Hij is  im m ers op de een of an dere  w ijze  betrokken  
bij de ondernandelingen , d ie  nog gaan d e  zijn. E n  a lle  
an deren  zijn  on deskundig , w an t de dessou s v an  de 
m aterie  begrijpen  zij n iet.

Zo w orden d e  d in gen  v a a k  hopeloos ingew ikkeld  
voor de eenvuudige bu rger. Hij kan  d at a llem aa l n iet 
volgen. Wij verdrin ken  in  de d esk u n digh eid  op a lle r
le i détail. E n  d at is  het w at de po litieke  b e lan g ste l
lin g  zek er m et bevordert. W at wij nodig  hebben  is 
eenvoudige, k lare , h eldere  voorlich ting.

G oed —  dan  zeggen  w e m et zek ere  path os —  het 
g a a t  ook om het A .B .C . der A n tirevo lu tio n aire  beg in 
selen. D ie  in gew ikkelde  boel m oet m aa r  b lijven  lig 
gen. D a a r  in teresseren  de m ensen  zich toch n iet voor. 
D aar  kunnen ze m et bij. S te l  de begin selen  in  het licht 
en la a t  de d esk u n digen  de déta ilp rob lem en  m aa r  be
handelen . D a a r  zit ie ts  w aars  in. O ntegenzeggelijk ! 
M aar d at n eem t toch de bezw aren  n ie t w eg. W ant het 
zijn  ju is t  d ie  d e ta ilv raag stu k k en , die op een bep aald  
m om ent de b e lan gste llin g  trekken , zoal n iet v an  allen, 
dan toch van  de d aarb ij betrokkenen . E n  die betrok 
kenen —  die  belanghebbenden  —  w illen  dan  toch w el 
eens w eten w at de p artij e rvan  denkt. D e p artij — 
dat is  dan  het b u reau  v an  h et C en traa l C om ité of de 
K u y p erstich tin g  —  of het m oderam en  v an  h et Cen
tra a l C om ité  o f ue K am erfrac tie . N u  —  m et e lk aar  
w eten  ze sam en  w el heel w at —  m aar  toch ook lan g  
n iet alles. W ant ach ter hen s ta an  d e . . . .  deskundigen , 
de w eten sch apsm ensen . E n  a ls  dan  in  een artik e l de 
d ingen  eens w at sim p el w orden  gezegd, dan  w orden

God nam uit onze kring weg onze hooggeachte Voorzitter, 
de fleer

K. BROOS
Zijn nauwgezette plichtsbetrachting, maar bovenal zijn strij
den voor de zuiverheid van onze partij en organisatie geden
ken. wij met grote dankbaarheid.

Voor het Bestuur der A.R. Kiesver. 
„Aalten-Dorp” :
G. B. Deunk, waarn. voorzitter 
W. Heinen Jr., secretaris

Aalten, 19.11.54.

door hen h oogh artig  de sch ouders opgehaald . Wat 
w eet die n iet desk un dige  e r  nu van ! M aar d e  deskun
d ige  ze lf kan  n iet sch rijven  —  door zijn  functie , zijn 
p ositie  belem m erd . D e onderhandelingen  w orden  im 
m ers nog gevoerd . H et re su lta a t  vernem en  w e dan 
s tra k s  w el.

H oe za l m en dan  de po litieke  b e lan gste llin g  bevor
deren?

H et geheim  v an  de p o litiek  is  de dingen zo eenvou
d ig  en zo begrijp e lijk  m ogelijk  te zeggen. K u y p e r  had 
d at in  zijn  dagen. C olijn  h ad  dat on getw ijfeld  ook. 
W ie dat m eer k an ? M issch ien  is  M in ister Z ijlstra  d aar
toe in  staa t. I n  de K a m e r  h ee ft m en hem  om  een be
grijp e lijk e  u iteen zettin g  over de m on etaire  politiek 
g ev raag d  en hij h eeft d aaraan  vo ldaan . In  h et volgend 
n um m er v an  ons k ad erb lad  zu llen  wij d aar  aandacht 
aan  geven. M aar  dit is  aan  w ein igen  beschoren.

E n  nu m oeten wij d aar  n iet m oedeloos onder w or
den. D e A n tirevo lu tio n aire  P artij is  er n iet om alle 
v raag stu k k en  op te  lossen . Wij w illen  ook w el eens 
w at te  veel. E n  daarom  is d at A .B .C . v an  de A n tire
vo lu tion aire  po litiek  toch nog zo ’n vreem d e oplossing 
n iet. H et g aa t ten slotte  om  enk ele  grondbeginselen, 
enkele grondgedachten , enkele  hoofdlijnen. In  de ene 
periode  treden  deze d u id elijk er aan  het licht en komen 
zij m eer op de voorgron d  dan  in  de andere. Thans, 
nu a lle s roep t om  de w e lv aartsstaa t , en deze in  het 
centrum  van  de b e lan gste llin g  sta a t , is  de aandacht 
in m in dere  m ate  op die A n tirevo lu tio n aire  beginselen 
gericht. M aar a lle  tijden  h ebben  hun w eertijden . Wat 
v an d aag  n iet is, k an  m orgen  zijn. Colijn  is  tenslotte 
n iet a ls  econoom  tot het m in iste ram b t geroepen . In 
1933 w aren  er an dere  dingen  aan  de orde. E n  de anti
revo lu tion aire  p artij is  ten slo tte  a ltijd  gew eest de 
p artij v an  h et gezag. D aar  lig t h aa r  eigenaardigheid. 
D aar  zit het w ezen van  h aa r  staa tk u n d ig e  w erkzaam 
heid. A n d ers gezegd  —  de Sou v ere in ite it G ods is  en 
b lijft  h aa r  bew egend beginsel.

D aaraan  m oeten  wij trouw  blijven . E n  dan  zijn  wij 
over de toekom st v an  onze p artij w erk elijk  n iet zo be
zorgd.

HAKDHOUTHANDEL

Marras van den Berg
meuwerbrug (Z.H.), telefoon 03488-218 
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Handel in rrjsmaterialen, riet en teen 
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T er herinnering aan A alberse

In 1919 kwam de Arbeidswet tot stand, waaraan de naam 
van minister Aalberse verbonden is. Dat is nu dus 35 jaar 
geleden. Aalberse beeft daarbij voortgewerkt op de arbeid, 
die reeds door minister Ds A. S. Talma was verricht. Door 
deze was immers de Arbeidswet van 1911 tot stand gekomen. 
De snelle ontwikkeling en de diepingrijpende veranderingen, 
die door en als gevolg van de eerste wereldoorlog plaats
vonden, maakten een nieuwe opzet noodzakelijk. De acht
urendag werd ingevoerd, --- later weer veranderd in 8 % uur. 
Er moge voorts aan worden herinnerd, dat de eerste, zij 
het zeer bescheiden arbeidswet, dateert van 5 Mei 1889, het 
Ministerie Mackay, dus van het eerste christelijke Kabinet. 
Dat is nu dus 65 jaar geleden. Deze wet droeg de hand
tekening van mr Ruys de Beerenbroek.

Op mars!
Zonder wandelstok en strohoed,

In nieuwmodische kledij,
Maar met oude idealen,

Wensen wij straks de partij;
Wel met andere methoden,

Dank zij een vernieuwingsdrang,
Doch als vroeger actie voerend 

In het algemeen belang.

Wij zien dat de tijd verandert 
En dit vraagstuk is accuut;

Daarom streven wij tesamen 
Naar een goed en nieuw statuut;

Ons beginsel trouw beware;nd, 
Christelijk de politiek,

Willen wij meer openbaarheid 
Bij het grotere publiek.

Vaak heeft die beginselvastheid 
Ons voorheen veel strijd gebracht;

Als men dat isolement noemt,
Dan blijft daarin onze kracht.

De partij zij meer dynamisch,
In structuur federatief;

Steeds weer oog en oor geopend,
Elke dag op haar qui-vive!

Laten wij niet kopschuw worden 
In de kiesvereniging,

Want de reorganisatie 
Wenst alleen verbétering;

Als we dat niet goed begrijpen 
Lezen we het nóg een keer;

Beter is geen raad te geven:
Neem ’t rapport op en studéér!

Het verwijt mag ons niet treffen:
Jullie hebben niets gedaan... .

Nieuwe tijden? Nieuwe actie,
Daarbij passen we ons aan.

Met vertrouwen in de leiders,
Van experimenten wars,

Gaan wij, nu eens niet schoorvoetend, 
Maar wel overtuigd: op mars.'.

JAAP MIJDERWIJK
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Zijlstra over Lieftinck en Colijn

Onlangs heeft minister Zijlstra te 
Leeuwarden gesproken voor de ge
meentelijke Antirevolutionaire kiesver
eniging over „Om de welvaart van het 
land” . In de daarop volgende discussie 
is ook de politiek van Dr H. Colijn en 
van Prof. Lieftinck ter sprake ge
komen.

Aan het Friesch Dagblad ontlenen 
wij:

De vraag of de politiek van minister 
Lieftinck indertijd goed was of niet be
antwoordde spreker bevestigend. In 
grote lijnen waren de hoge belastingen 
na de oorlog nodig om er weer boven 
op te komen. Zijn program werd dan 
ook door het overgrote deel van de 
Antirevolutionairen gesteund.

Prof. Lieftinck heeft een objectief 
belastingbeleid willen voeren en daar
mee de sanering van onze belastingen 
mogelijk gemaakt. Naar sprekers me
ning is dit beleid juist en bekwaam ge
weest. In Frankrijk wilde Mendès 
France in die tijd dat ook, maar men 
had de moed er niet toe in dat land 
Nu zit men met de brokken en mag 
hij echter alsnog de zaak te redden” .

Minister Zijlstra heeft gelijk. Van 
Antirevolutionaire zijde is soms vinnige 
critiek geoefend op het beleid van Mi
nister Lieftinck, maar dit betrof steeds 
onderdelen van zijn beleid, soms be
paalde socialistische tendenzen daarin 
en vaak was het een verzet tegen het 
al te doctrinair optreden van deze mi
nister, die zijn wetenschappelijke auto
riteit te zeer beklemtoonde. Bij de 
heffing ineens vroeg Lieftinck teveel. 
Tegen de onrechtvaardige ondernemers- 
belasting werd bezwaar geopperd. Ver
zet werd geboden tegen de methode om, 
bij gelijk inkomen, de ondernemer 
zwaarder te belasten dan een ander. 
Minister Lieftinck irriteerde de Kamer 
door zijn optreden. Maar ook de Anti
revolutionairen waren van oordeel dat 
hoge belastingen noodzakelijk waren na 
de oorlog.

Canberra is de hoofdstad van Austra
lië. In deze mooie tuinstad, gelegen aan 
de voet van de Australische Alpen 
staat ook het schone parlements
gebouw.

En hoe zag Minister Zijlstra de po
litiek van Colijn in crisistijd?

Spreker begon met te zeggen, dat 
Colijn een uitzonderlijk groot staats
man was en in internationale kringen 
was men nog steeds vol lof over hem en 
zijn juiste en brede visie. Ook is het 
min om te zeggen dat Colijn een hard
vochtig man geweest zou zijn. Dat 
is onrechtvaardig. En nationaal konden 
wij de crisis niet oplossen.

Maar zijn conjunctuurpolitiek had 
toen, naar hedendaagse inzichten beter 
kunnen zijn. Er zijn fouten gemaakt en 
men moet dat ronduit zeggen, nu de 
wetenschap die achteraf in het licht 
heeft gesteld. Wij weten nu, dat de fi
nanciële kracht van een staat veel 
groter is dan toen gedacht werd” .

Ook met deze opmerkingen kan wor
den ingestemd.

Achteraf gezien, daar komt de cri
tiek van minister Zijlstra op neer, had 
Dr Colijn wat ruimere armslag moeten 
nemen voor zijn financieel beleid. Het 
zou dus niet erg geweest zijn wanneer 
in die jaren de staatsschuld groter was 
geworden dan zij bij het, begin van de 
tweede wereldoorlog was.

Dit is een stuk zakelijke critiek, 
waarover te praten valt en waartoe wij 
ook bereid moeten zijn om er over te 
praten. Daardoor wordt de integriteit 
van Dr Colijn niet aangetast. Dat is het 
punt waar het ook vandaag nog over

gaat. De staatsman Colijn, als mens, 
als Antirevolutionair en als christen.

En die staatsman moet men beoor
delen naar de maatstaven van de tijd 
van zijn werkzaamheid en naar de om
standigheden, waarin hij leefde.

In 1929 bedroeg de uitvoer van ons 
land ƒ 2000.000.000,— . In 1935 was 
deze gedaald tot ƒ 725.000.000,—, het
geen vooral veroorzaakt werd door de 
sterke prijsdaling op de internationale 
markt. Een daling derhalve met 62%%.

Thans voeren wij per maand evenveel 
en meer uit dan toen in een heel jaar. 
De uitvoer beloopt nu ongeveer 
ƒ 9.000.000.000. Wanneer die uitvoer in 
verloop van enkele jaren zou dalen met 
62%% tot ƒ 3.375.000.000, dan moeten 
wij het nog zien dat een Nederlandse 
Regering — welke dan ook — in staat 
is de volledige werkgelegenheid te 
handhaven. Dat moeten wij nog zien! 
Want als dat gebeurt tengevolge van 
het omlaaggaan der internationale prij
zen is dat opnieuw een internationaal 
en niet een nationaal probleem.

Men kan geen vergelijking maken 
tussen de huidige periode en de voor
oorlogse situatie. Toen lagen de pro
blemen over de gehele linie geheel an
ders. Zakelijke critiek op het toen ge
voerde beleid kan worden aanvaard en 
moet worden aanvaard ook om daaruit 
te leren voor de toekomst. Maar dan 
moet men niet schermen met leuzen 
als: „Onder Colijn waren wij rijk en 
toen deden wij niets, nu zijn wij arm 
en doen wij van alles” . Dit is zonder 
meer een tweevoudige onwaarheid, 
waarmee demagogie wordt bedreven 
onder het volk.
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Minister mr J, Algra, hersteld van zijn ziekte, opende de 12de wegverkeersdag van de KNAC

M erkw aardige conclusie!
Op merkwaardige wijze hebben de 

Paroolbladen op de rede van Minister 
Zijlstra te Leeuwarden gereageerd. Het 
blad schrijft:

„Thans zegt minister Zijlstra, dat de 
economische opvattingen van Colijn 
niet hebben stand gehouden tegen de 
ontwikkeling van de wetenschap. Vol
gens de huidige kennis van zaken kan 
de Overheid door rechtsstreeks ingrij
pen wel degelijk een belangrijke bij
drage leveren aan de ontwikkeling van 
een gezonde economie, inclusief volle
dige werkgelegenheid. Colijn heeft niet 
juist gehandeld. Het is een duidelijke 
erkenning; maar de vraag mag toch 
worden gesteld: en het beginsel dan? 
Of wisselt dit met de omstandigheden 
en is wat vandaag als „christelijk” 
geldt het morgen niet meer, wanneer de 
economische wetenschap het achter
haalt? Men begrijpt waarom het gaat. 
En men begrijpt nu ook, waarom het be
grip „christelijke politiek” in Nederland 
geen goede naam meer heeft. Het is 
verre van ons enige smet te werpen op 
de nagedachtenis van Colijn. Het is al
leen van belang, vast te stellen, dat een 
belangrijk beleidspunt, hetwelk hij 
christelijk motiveerde, nu door zijn 
partij als blijkbaar met christendom 
niets te maken hebbend wordt prijs 
gegeven.” Merkwaardige conclusie!

Over welk beleidspunt gaat het dan 
precies ?

Minister Zijlstra betoogt: „dat de fi
nanciële kracht van een staat groter 
is dan vroeger mogelijk werd geacht” 
Accoord! Parool verklaart zonder blik
ken of blozen, dat rechtsstreeks ingrij
pen van de staat wel degelijk tot posi
tieve resultaten voert. Wat heeft minis
ter Zijlstra nu precies gezegd? Het 
laatste? Dat lijkt op het intrappen van 
een open deur. Want in de crisisjaren 
heeft de regering wel degelijk rechts
streeks ingegrepen. En niet zo weinig 
ook! Men kan van mening verschillen 
over de wijze waarop dat is gebeurd. 
Maar dat het gebeurd is en op grote 
schaal, staat als een paal boven water.

Élijft dus over dat op grond van 
modern economische inzichten de fi
nanciële kracht van een staat groter is 
dan vroeger werd gedacht.

Nu moet de economische wetenschap 
niet te veel opeisen. Dit is een les van 
de oorlog. De oorlogsjaren hebben dat 
aan de economen en aan ons geleerd. 
In de tweede plaats blijven wij van me
ning, dat de financiële kracht, ook van 
de staat, tenslotte toch beheerst wordt 
door de productiviteit van het land en 
daarom zal die financiële kracht in een 
depressieperiode kleiner zijn dan in een 
hausse periode.

Maar wat heeft dat alles . nu met 
principiële inzichten te maken?

Natuurlijk hebben de Antirevolutio
nairen in de crisisperiode als Christen
mensen hun politiek beleid verdedigd 
en voorgestaan. Maar is het nu een 
Christelijk beginsel te beoordelen de 
financiële kracht van een staat? Het 
staat nergens in ons beginselprogram 
voor zover ik weet. Daar wordt over 
andere dingen gesproken. Daarin zijn 
geformuleerd grondgedachten en uit
gangspunten voor het politiek beleid. 
Vandaar dat Dr Colijn zijn vierhoekspro- 
gram formuleerde in 1933. Ie. Herstel 
van het gezag. Dat was toen nodig! 
2e. Herstel van het bedrijfsleven. 3e. 
Bekamping van het euvel der werk
loosheid en 4e. Evenwicht in de staats
financiën. Dat was een Antirevolutio
nair program.

Om dat program te verwezenlijken 
en de doeleinden daarin genoemd te be
reiken werd gebruik gemaakt van de 
aanwezige middelen en werd gehandeld 
ook op de basis van de wetenschappe
lijke inzichten van dat moment. Maar 
men moet het aan een arts niet ver
wijten, dat een van zijn patiënten in 
1935 is overleden, omdat hij die patiënt 
geen peniciline heeft toegediend. Dat 
kan men ook de christenarts niet ver
wijten! Evenmin kan men een Chris- 
tenstaatsman verwijten, dat hij niet ge
handeld heeft op de basis van de weten
schappelijk economische inzichten van 
vandaag.
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Organisatieschema
Op veler verzoek is in dit nummer van ons blad afgedrukt 

een organisatieschema van de Antirevolutionaire Partij, 
waarin zo eenvoudig en duidelijk mogelijk is aangegeven op 
welke wijze de reorganisatieeommissie zich de opbouw van de 
organisatie, de taakverdeling en de bevoegdheden heeft in
gedacht.

DE VERTICALE ORGANISATIE

De romp van dit schema, de grote vetomlijnde driehoek is 
de partijorganisatie in engere zin. Aan de basis komen de 
rond 900 plaatselijke en zelfstandige kiesverenigingen, die 
haar afgevaardigden zenden naar de Deputatenvergadering. 
Bij deze Deputatenvergadering blijft berusten het hoogste ge
zag. Zij beslist over de beginselverklaring, over het algemeen 
staatkundig program, over het program van actie, over de 
hoogte van de contributie, over de statuten, kortom over alle 
kardinale kwesties, die in de partij aan de orde kunnen komen. 
Aan de bevoegdheden van de Deputatenvergadering wordt 
niet getornd.

Na de kiesverenigingen volgen de Statencentrales. Iedere 
provincie is, volgens de kieswet, in een aantal districten, 
statenkieskringen, verdeeld. De kiesverenigingen, in zulk een 
Statenkieskring gelegen, vormen tezamen een Statencentrale. 
In het voorgaande nummer van ons blad (kaderblad) is op 
pagina 284 en 285 een kaart van Nederland afgedrukt, waar
op de verdeling in statencentrales is aangegeven. Deze staten
centrales benoemen gezamenlijk-ruim 200 leden van het Cen- 
tralen Convent. Voorts bestaat dit Convent uit 36 leden, aan
gewezen door de besturen der Kamercentrales (dus 18 x 2) 
uit de leden van het Centraal Comité, 5 leden, aangewezen door 
de ARJOS, 5 leden aangewezen door de AR Vrouwenorgani
satie, etc. in totaal dus ongeveer 325 leden. Het Centralen 
Convent was tot nu toe uitsluitend een college van beraad. 
Bepaalde vraagstukken werden besproken, maar beslissingen 
konden niet worden genomen. De reorganisatieeommissie wil 
echter de bevoegdheden van het Centralen Convent belangrijk 
uitbreiden.

Ie Het komt twee maal per jaar bijeen, in het voorjaar 
en in het najaar. Tot nu toe slechts wanneer dit nodig werd 
gevonden.

2e Het bespreekt de jaarverslagen van het Centraal Comi
té, Dé Kuyperstichting, ARJOS, AR Vrouwenorganisatie, 
College van Advies, etc. Het Centraal Comité moet dus 
voortaan ook een jaarverslag geven, hetgeen tot nu toe niet 
is gebeurd. Deze jaarverslagen worden overigens ook aan de 
kiesverenigingen toegezonden.

3e Het bespreekt het politiek beleid, en daartoe wordt de 
voorzitter van de Tweede Kamerfractie uitgenodigd een korte 
toelichting te geven. Hier komt de kwestie van de verhouding 
tussen kamerleden en partijorganisatie aan de orde. Daarop 
gaan wij in deze korte uiteenzetting niet verder in.

4e Het mag ook moties aannemen, zich dus uitspreken 
over bepaalde onderwerpen, over actuele kwesties. Wij denken 
b.v. in dit verband aan het mandement. Die mogelijkheid be
stond tot nu toe practisch niet.

5e Het behandelt de voorstellen, die door de Kiesvereni
gingen zijn ingediend, voorzover die voorstellen niet door de 
Deputatenvergadering moeten worden behandeld en het stelt 
richtlijnen vast voor te -voeren acties.

6 e Het stelt vast en wijzigt de reglementen voor de can- 
didaatstelling van leden voor de Eerste en Tweede Kamer 
der Staten Generaal en die van de Dr A. Kuyperstichting.

7e Het behandelt het financieel verslag, de begroting etc.
Daarmede is wel het belangrijkste aangegeven.
Het bovenstaande is wel voldoende om te doen zien dat 

de reorganisatieeommissie in dit opzicht verstrekkende 
voorstellen doet. Tal van nieuwe dingen worden aanbevolen, 
De betekenis van dit Centralen Convent is een geheel andere 
dan van het tegenwoordige. Zijn bevoegheden zijn aanmerke
lijk uitgebreid. De naam is dezelfde gebleven. Maar de vlag 
dékt nu een geheel andere lading.

Voorts is het land, al weer volgens de kieswet, verdeeld in 
18 Kamerkieskringen. De. kiesverenigingen en de statencen
trales liggende binnen de grenzen van een Kamerkieskring 
vormen tezamen de Kamercentrale. Deze Kamercentrales 
benoemen ieder één lid van het Centraal Comité. Voorts kiest 
de Deputatenvergadering 11 leden van het Centraal Comité, 
de ARJOS benoemt er twee, de A.R. vrouwenorganisatie be
noemt er twee, de voorzitters van de A.R., Tweede- en Eerste 
Kamerfractie en de algemeen secretaris (als deze wordt be
noemd) zijn als zodanig lid.

Bij dit Centraal Comité berust de algemene leiding der 
partij met alles wat daar aan vast zit.

Het dagelijks bestuur, der traditie getrouw het moderamen 
genoemd, bestaat uit tenminste zeven leden en is mét de 
dagelijkse leiding belast.

Dit is dus in het kort gezegd de verticale opbouW van de 
partijorganisatie, die practisch geheel in overeenstemming is 
met de tegenwoordige, zij het dat in verschillende opzichten 
de bevoegdheden zijn gewijzigd.

DE HORIZONTALE ORGANISATIE

Maar wat de reorganisatie betreft is de horizontale opbouw 
— de term is niet helemaal goed — van meer betekenis.

In het schema springt de indeling duidelijk naar voren. 
Wij zouden het beeld van een bedrijf willen gebruiken. Aan 
de linkerzijde vinden we dan de productieafdeling, in het cen
trum het beheer en beleid, aan de rechterzijde de distributie- 
of verkoopafdeling.
Aan de linkerzijde staat de meningsvorming in de partij. 
Daar wordt gestudeerd en gedelibereerd. Daar worden de prin
cipiële en de practische vraagstukken aan een ernstig onder
zoek onderworpen, en vervolgens gegoten in de vorm van 
rapporten en voorstellen, die dan ter verdere behandeling aan 
het Centraal Comité worden voorgelegd. Daarna spreken het 
Centralen Convent of de Deputatenvergadering zich daarover 
uit en daar vallen dus de beslissingen. Vervolgens moeten die 
rapporten en voorstellen worden gepubliceerd, ter kennis 
worden gebracht van het volk, door middel van de pers, de 
propaganda, conferenties, kadervorming en scholing en wat 
dies meer zij.

De meningsvorming is daarbij van grote betekenis. De ver
antwoordelijkheid daarvan wordt gelegd op de Vormings- 
commissie. De voorzitter van die commissie wordt door de 
Deputatenvergadering in functie gekozen en is als zodanig 
ondervoorzitter van het Centraal Comité en lid van het Mode
ramen. De Vormingscommissie is tevens dagelijks bestuur 
van het College van Advies, een vrij groot college, dat de 
rapporten bespreekt alvorens deze aan het Centraal Comité 
worden voorgelegd. Vaste Commissies en Commissies ad hoe 
verrichten de noodzakelijke voorbereidende arbeid.
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De basis van deze arbeid wordt gevonden in de Doctor 
Abraham Kuyperstichting. Deze beschikt over de bibliotheek, 
de documentatie, en een staf van deskundig personeel. De 
directeur van de stichting moet uiteraard zeer nauw bij deze 
arbeid worden ingeschakeld. Het reorganisatierapport stelt 
voor hem tot partijsecretaris te benoemen, zodat hij direct in 
het werk van de partij wordt betrokken. Hij zal als zodanig, 
— dat ligt practïsch in de lijn der ontwikkeling — ook wel 
secretaris zijn of worden van de Vormingscommissie. Op deze 
wijze wordt immers de nodige coördinatie en samenwerking 
der verschillende commissies en colleges verkregen. Aan deze 
zijde van het schema behoort ook het maandschrift „Anti- 
Kevolutionaire Staatkunde” dat immers wetenschappelijk ver
antwoorde voorlichting, zij het in populaire vorm, verschaft. 
Voorts vinden wij aan deze zijde de organisatie van gemeente
en provinciebestuurders. Dit ligt goed beschouwd wat moei- 
lijker, evenals met het Kiescollege voor de Eerste Kamer. 
Maar van oudsher is de Kuyperstichting het adviesorgaan ge
weest met name van de Raadsleden en dat behoort 'ook zo 
te blijven.

Belangrijk is daarbij dat het reorganisatierapport voorstelt 
dat de Raad van Beheer gevormd zal worden door de 
leden van het Centraal Comité, zodat Raad van Beheer 
en Centraal Comité uit dezelfde personen bestaan. De bedoe
ling daarvan is tweeërlei: le. Er komt daardoor eenheid in de 
financiën zodat het Centralen Convent beter kan beoordelen 
op welke wijze de gelden zijn besteed én moeten worden be
steed; 2e. De Dr Kuyperstichting wordt nauwer verbonden 
aan de partijorganisatie en dichter gebracht bij het anti
revolutionaire volk

Aan de rechterzijde vinden wij dan in de eerste plaats de 
Organisatiecommissie. De voorzitter daarvan, die als zodanig 
door de Deputatenvergadering wordt gekozen, is tevens onder
voorzitter van het Centraal Comité en lid van het Moderamen. 
Wanneer het Centraal Comité b.v. van oordeel is dat ernstig 
moet worden onderzocht of Nederlandsche Gedachten in zijn 
huidige vorm wel aan de behoeften van deze tijd voldoet en 
of het misschien niet beter is er een „weekblad” van te 
maken, dan gaat de organisatiecommissie zich daarover be
raden. Zij overweegt de voor- en nadelen; zij trekt voorlopige 
conclusies en giet deze in de vorm van een voorstel. Dat voor
stel wordt behandeld in het algemeen organisatie comité, waar
in de secretarissen en de penningmeesters van de Kamercen
trales zitting hebben. Op deze wijze kan in voldoende mate te
kening gehouden worden ook met provinciale wensen en be
langen en wordt het voorstel op zijn practische bruikbaarheid 
en uitvoerbaarheid getoetst. Daarna wordt het aan het Cen
traal Comité voorgelegd.

Waarom is dit gedaan? Omdat naar het oordeel van de 
reorganisatiecommissie het Centraal Comité zich niet breed
voerig met deze dingen moet bezig houden. Dit zijn organi
satorische - dikwijls min of meer technische kwesties. Maar 
het Centraal Comité moet vóór alles zijn een politiek college, 
waarin de politieke vraagstukken worden besproken, de poli
tieke gedragslijn en het politiek beleid worden behandeld. 
Het Centraal Comité blijft dus wel de uiteindelijke beslissing 
aan zich houden, maar de voorbereiding en de uitwerking der 
plannen, later de uitvoering daarvan, wordt opgedragen aan 
de Organisatiecommissie. Daardoor-krijgt het Centraal Comité 
meer gelegenheid zich bezig te houden met de practische 
politiek. Ook in dit opzicht-wordt dus een betere verdeling 
der werkzaamheden voorgestaan.

Voor het overige spreekt de verdeling aan deze zijde van het 
schema voor zich zelf. De verschillende taken zijn duidelijk 
aangegeven. „Nederlandsche Gedachten” , het kader-contact- 
orgaan draagt een heel ander karakter dan Anti-Revolutio- 
naire Staatkunde. Niet de bezinning op de vraagstukken

staat op de voorgrond, maar' de voorlichting aan kader en 
partij. Aan deze zijde is de propaganda, de publiciteit, de ka
dervorming en kaderscholing — ook de jongerenorganisatie 
en de A.R. vrouwenclubs — kortom alles wat met de partij- 
werkzaamheid naar buiten te maken heeft.

K A M E R F R A C T IE S  E N  P A R T IJ

Tenslotte moet op eén derde punt worden gewezen. Wij 
hebben eerst de verticale organisatie geschetst, daarna de 
horizontale. Maar in het hart van dit schema zijn de Kamer
fracties geprojecteerd. Die Kamerfracties hebben in het ge
heel hun eigen plaats. Men spreekt wel eens van de „parle
mentaire partij” . De Kamerleden zijn immers geen loopjongens 
van de georganiseerde partij. Men kan en men mag hun niet 
voorschrijven wat zij wel en wat zij niet moeten doen. In de 
Kamers stemmen zij zonder last of ruggespraak. Zij hebben 
als zodanig een zelfstandige, persoonlijke verantwoordelijk
heid. Naar goed antirevolutionair staatsrecht mag daaraan 
niet worden getornd.

Anderzijds worden zij door de Antirevolutionaire Partij 
gecandideerd en de aanvaarding van een zodanige candidatuur 

, brengt mee, dat zij het Antirevolutionair beginselprogram 
onderschrijven en het Program van Actie der partij aanvaar
den. In de Statuten wordt dan ook van hen verlangd, dat 
zij zo energiek mogelijk de verwezenlijking van het Algemeen 
Staatkundig program zullen bevorderen. Maar zij kunnen niet 
ter verantwoording worden geroepen over de wijze, waarop 
zij in de Kamer hebben gehandeld.

Dat brengt natuurlijk een zekere spanning mee. Politieke 
beslissingen vallen zowel in het Centraal Comité, in het Cen
tralen Convent en de Deputatenvergadering enerzijds, als in 
de Kamerfracties anderzijds. Die spanning is. er in iedere 
politieke partij. Dat kan wel eens tot moeilijkheden aanleiding 
geven. Dat heeft b.v. in de jaren negentig van' de vorige eeuw 
geleid tot moeilijkheden tussen Dr A. Kuyper, de voorzitter 
van de partij en De Savornin Lohman, de leider van de 
Kamerfractie. In de practijk ligt het zwaartepunt meestal bij 
de parlementaire Partij. Vandaar dat de partijvoorzitter dik
wijls tevens de voorzitter is van de Kamerfractie. Dat is zo 
met de heer Tilanus voor de C.H.U., met de heer Mr Oud 
voor de V.V.D. en met de heer Dr J. Schouten voor de A.R.P. 
Bij de K.V.P. is dat anders. De heer Romme is voorzitter van 

. de K.V.P. Kamerfractie, maar hij is niet voorzitter van de
K.V.P. Toch zegt iedereen dat de heer Romme is „de man” 
van de K.V.P. Ook bij de P.v.d.A. ligt die verhouding anders. 
Bij de Socialisten heeft overigens de partijraad en het partij
congres altijd een veel grotere invloed uitgeoefend dan bij de 
andere politieke partijen het geval was. En toch, vandaag is 
Drees de man.

De verhouding tussen de georganiseerde partij en de par
lementaire partij is daarom niet statutair te regelen. Die ver
houding wordt bepaald door persoonlijkheden en karakters. 
En moeilijkheden zullen er altijd zijn. Worden de functies van 
partijvoorzitter en van fractievoorzitter niet door één man 
maar door twee mannen vervuld dan is het gevaar van 
meningsverschil tussen die beiden aanwezig, zoals- de geschie
denis van Kuyper en Lohman heeft geleerd. Worden beide 
functies door één man vervuld dan bestaat het gevaar dat 
de parlementaire fractie geheel en al de loopjongen wordt 
van het partijbestuur, of omgekeerd, dat het partijbestuur niets 
in de melk te brokkelen heeft en de parlementaire partij de 
lakens uitdeelt. Hoe men de zaak ook keert of wendt moei
lijkheden kunnen zich altijd voordoen en er is niet een statuut 
te ontwerpen, dat deze kan voorkomen.

Overigens moet men daar niet over treuren. Dat is nu 
eenmaal een essentieel element in de politiek. Parlementaire
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Partij en georganiseerde moeten elkaar weten te vinden, 
zoals man en vrouw in het huwelijk. Ook in een goed huwelijk 
spant het wel eens. Soms spant het er zo dat er de echtschei
ding op volgt. Maar daarom is de echtscheiding niet normaal. 
Dat blijft een exceptie. Zo moeten de parlementaire partij en 
de georganiseerde partij ook elkaar vinden. Het beeld gaat 
niet op! zegt ge? Want in de huwelijksverhouding is, als het 
er op aankomt, de man de baas. Welnu, als het er op aankomt 
is de parlementaire partij de baas. Eenvoudig door het feit, 
dat zij stemt zoals het haar goeddunkt en daarmede de geor
ganiseerde partij plaatst voor het voldongen feit.

Dat de partijorganisatie bij de volgende candidaatstelling 
andere mannen in de Kamer brengen kan verandert daaraan 
niets, want de beslissing is intussen gevallen.

Het schema behoeft naar mij dunkt geen verdere toelich
ting, omdat het reorganisatierapport en het ontwerp statuten 
deze in voldoende mate verstrekken. De bedoeling van dit 
schema is de zaak zo eenvoudig mogelijk voor te stellen. Ik 
hoop dat het daartoe dienstig is.

V E R G E L IJK IN G  M E T  D E  H U ID IG E  
O R G A N IS A T IE

Van verschillende kant is tevens gevraagd een organisatie
schema van de tegenwoordige situatie. Aan dat verzoek be
hoeft echter niet te worden voldaan, want in wezen verschilt 
dit niet van het schema, dat thans wordt gegeven. Duidelijk 
blijkt, dat de voorstellen van de reorganisatiecommissie, wat 
dat aangaat, geen ingrijpende veranderingen beogen. Nieuw 
zijn in dit schema immers slechts de Vormingscommissie en 
de organisatiecommissie, waarbij dit nieuw bovendien nog 
tussen aanhalingstekens moet worden geplaatst. Immers de 
Vormingscommissie is op goede gronden te vergelijken met 
het dagelijks bestuur en het College van Advies, waarvan 
Prof. Mr A. M. Donner voorzitter is, en waarvan Mr K. Groen, 
de directeur van de Dr A. Kuyperstichting, tevens deel uit
maakt. Het algemeen organisatiecomité komt in de plaats 
van de Propagandacentrale en met enige goede wil kan men 
de organisatiecommissie vergelijken met de Commissie van

Het Gemaal „Wortman” in aanbouw. Wanneer de bedijking van Oostelijk Flevoland zal zijn voltooid, moet zo snel mogelijk 
met het af malen van het water binnen de bedijking worden begonnen. Drie gemalen worden er op dit ogenblik gebouwd. 
He photo toont de bouw van het gemaal „Wortman” bij Lelystad. De pompen van dit gemaal zullen door dieselmotoren 
worden aangedréeven. De capaciteit van de drie pompen zal 1500 më water per minuut zijn 315 km% polder zal door dit 
gemaal droog worden gehouden. Luchtopname A.N.P.-foto.
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Uitvoering', waarvan Prof. Mr P. J. Verdam voorzitter en de 
schrijver dezes de secretaris.

De veranderingen zitten derhalve niet zozeer in het organi
satieschema. Dat is wel duidelijk. Het gaat vooral om de 
wijziging in de bevoegdheden, die de verschillende commissies 
en colleges worden toegekend. Daarbij is er naar gestreefd, 
in meerdere mate dan thans het geval is, het werk en .de 
verantwoordelijkheid te verdelen over een groter aantal per
sonen.
Dit is het essentiele element van de voorgestelde reorgani
satie. Maar daarom des te meer is het nodig er voor te zorgen, 
dat de zaak niet uit elkaar groeit en dat de onderdelen nu 
weer zelfstandig worden tegenover elkaar en tegenover het 
geheel. Vandaar dat wordt voorgesteld, dat de voorzitter van 
de Vormingscommissie en die van de Organisatiecommissie lid 
zullen zijn van het Centraal Comité en van het Moderamen. 
Zij hebben beide een eigen taak en een eigen verantwoorde
lijkheid, maar op deze wijze houden zij nauw contact met de 
centrale leiding en zijn zij tevens in staat het geheel te over
zien, hetgeen voor beiden nodig is.

Intussen moge nogmaals worden herhaald, dat dit schema 
practisch geldt voor de thans bestaande organisatie en voor 
de komende, wanneer althans de reorganisatievoorstellen in 
grote lijn worden aanvaard.

En tenslotte.
Het rapport en het ontwerp statuten worden nu overal 

bestudeerd. De Antirevolutionaire Partij zou de Antirevolu
tionaire Partij niet zijn wanneer niet een weldadige regen 
van tegenvoorstellen èn amendementen neerdaalde op het 
bureau van hét Centraal Comité. Dat bewijst dat er leven in 
de brouwerij is. In verband daarmede moeten er nog een twee
tal opmerkingen worden gemaakt.

In de eerste plaats moet worden medegedeeld dat de eerste 
oplage van het reorganisatierapport reeds binnen drie weken 
was uitverkocht. Een tweede oplage werd terstond besteld, 
zodat nu ook de achterstand in de bestellingen inmiddels is 
ingehaald.

In de tweede plaats is op veler verzoek de datum van 31 
December gesteld op 15 Januari. Opmerkingen moeten dus 
vóór 15 Januari worden ingezonden. Dat is nog kort dag. 
Maar vergeten moet niet worden dat dit niet is een voorstel 
van het Centraal Comité. Het is een ontwerp van de reorga- 
nisatiecommissie dat ook door het Centraal Comité zelfstandig 
moet worden beoordeeld. Daarbij kan het Centraal Comité 
dus reeds rekening houden met opmerkingen die door de kies
verenigingen worden gemaakt. Daarna komt het Centraal 
Comité met een eigen voorstel. En dan ontvangen de kiesver
enigingen uiteraard gelegenheid om amendementen in te die
nen, die dan op het Centralen Convent moeten worden be
handeld. Dat zal uiteraard weer een korte termijn moeten 
zijn. Men kan dus ook het definitieve voorstel van het 
Centraal Comité afwachten en inmiddels de zaak rustig be
studeren. In de eerste phase is het meer een aftasten van de 
gevoelens waarmede de reorganisatievoorstellen zijn ontvan
gen. In de tweede phase komen pas de amendementen en de 
voorstellen tot wijziging formeel aan de orde. Dus ook wan
neer men vóór 11 Januari niet gereed is, is er nog geen man 
overboord. Er is een tweede termijn, zij het een korte. Ten
minste, wanneer het ons allen ernst is om de reorganisatie 
vóór de zomer — dat wil zeggen — vóór de voorbereiding van 
de Kamerverkiezingen begint tot stand te brengen. Komen 
we vóór de zomer niet gereed dan wordt het najaar 1956 of 
voorjaar 1957. Want in het najaar van 1955 houden andere 
dingen ons bezig.

Weer werd een stroomgat op Schouwen en Duiveland gesloten. Hier werd aan 8 millioen kubieke meter water, dat in een 
periode van 6 uur naar binnen en buiten stroomde, een halt toegeroepen. Door het dichten van Stevensluis werd de gehele 
Noordkant van het rampgebied van het water afgesloten. Luchtfoto K.L.M.
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M A N I F E S T
van de Antirevolutionaire Partij 

in Friesland
(Op verzoek geplaatst)

I. De Antirevolutionaire partij in Friesland ziet de ont
plooiing en ontwikkeling van het gewestelijk leven als voor
waarde voor, en als in overeenstemming, met, een goede de
centralisatie van het landelijk bestuur. Reeds van haar ont
staan af heeft de Antirevolutionaire partij een goede en ver
antwoorde decentralisatie voorgestaan. Ook thans nog spreekt 
zij in art. 10 van haar beginselprogram uit, dat zij de geweste
lijke autonomie meer tot haar recht wil laten komen.

II. In onze tijd krijgt dit beginsel zowel door de ontwikke
ling van het maatschappelijk leven als door de zich steeds 
maar uitbreidende staatstaak een nieuwe actualiteit. Talloos 
immers zijn de bezwaren, die tegen het centralisme kunnen 
worden aangevoerd. Een verantwoorde decentralisatie zou 
aan deze bezwaren tegemoet kunnen komen. Want ongetwij
feld zou daardoor het verantwoordelijkheidsbesef weer wor
den versterkt. De afstand, die er nu veelal bestaat tussen volk 
en overheid, zou kunnen worden verkleind. De overbelasting 
der centrale organen zou daardoor worden tegengegaan. En 
zeker kan men beter recht laten wedervaren aan het uit- 
éénlopend karakter van de onderscheiden gebiedsdelen en 
haar bewoners.

III. Bovendien sluit zulk een decentralisatie geheel aan 
bij de historie van de Nederlandse gewesten. De Nederlandse 
Staat toch dankt haar oorsprong en aanzien aan de drang 
naar vrijheid van geweten, voortvloeiend uit het beginsel der 
Reformatie. Onder leiding van het doorluchtig huis van 
Oranje-Nassau heeft elk van de gewesten haar bijdrage ge
leverd bij de verwerving en handhaving van onze nationale 
zelfstandigheid.

Daardoor is er tussen de gewesten, een zeer nauwe band 
gelegd. Historie en karakter van het Nederlandse volk dwin-, 
gen er dan ook toe om deze gewesten als vormende en dra
gende krachten in ons nationaal bestaan te erkennen en te 
eerbiedigen.

IV. Onder deze gewesten bevindt zich ook het Friese ge
west, dat steeds in de historie van zijn verbondenheid met de 
andere gewesten heeft blijk gegeven. Die verbondenheid bleek 
ook in de jongste tijd zeer sterk te zijn, getuige het laaiend 
enthousiasme der Friezen op de Maliebaan in 1918, het ver
zet in de Meidagen van 1943, de geboden. hulp bij de voed
selvoorziening in de laatste oorlogswinter, de spontane hulp
verlening aan de door de watersnood geteisterde,gebieden bij 
de Februariramp in 1953.

V. Het Friese gewest kenmerkt zich echter door een eigen 
Friese volksgemeenschap. Deze volksgemeenschap is meer 
dan een historisch feit. Zij kan immers bogen op een historie, 
die dateert van vele eeuwen voor de Reformatie. Bij haar is 
nog in levend gebruik een taal, die — ouder dan de Neder
landse — zich zonder steun van de officiële taal der Kerk, 
het rechtsverkeer en de bestuursinstellingen door de eeuwen 
heen heeft kunnen handhaven.

In onze dagen bedreigen uiteraard deze eigen taal grote 
gevaren. Meer dan een halve eeuw is het onderwijs in de 
Nederlandse taal verplicht gesteld voor alle Fries sprekende 
kinderen. Bovendien is het middelbaar onderwijs uitgebreid 
tot in bijna alle lagen van de bevolking. Het vakonderwijs 
is eveneens geweldig toegenomen. De krant komt in ieders 
hand. De radio klinkt in talloze huiskamers. Al deze verande
ringen hebben tot gevolg, dat de Nederlandse taal steeds meer 
gebruikt wordt en daarmee gaat gepaard een terugdringen 
van de Friese taal.

Daarnaast is bovendien zowel de natuurlijke beslotenheid 
van het gezin als ook de afgezonderdheid van het platteland

geheel verdwenen. Ook deze veranderingen leveren bij voort
during het gevaar op van het prijsgeven van de eigen levens
gewoonten en met name van de eigen taal.
Niettegenstaande al deze sterk nivellerende tendenzen kan 
echter worden geconstateerd, dat het mondeling en schrifte
lijk gebruik der Friese taal — dank zij een reactie, daterend 
uit de laatste tientallen jaren — zich in nagenoeg alle kringen 
der bevolking heeft kunnen handhaven, ja zich voortdurend 
uitbreidt. Literatuur, kunst en wetenschap mogen zich dan 
ook van de zijde der bevolking in een grote belangstelling 
verheugen.

De Antirevolutionaire partij in Friesland stelt dan ook vast, 
dat het gewestelijk leven in Friesland een zelfstandige onder
grond heeft en een eigen levenskracht bezit. Zij meent daar
om, aansluitend bij de historische ontwikkeling, gezien, de 
feitelijke toestand en gelet op het eigen beginsel het volgen
de te moeten uitspreken:

a. Het Friese volk, levend binnen het Nederlandse staats
verband, kenmerkt zich door een eigen levende cultuur, taal 
en traditie. Naar aard en wezen der Nederlandse staatsnatio- 
naliteit dient ook de Friese volksnationaliteit te worden er
kend en gesteund.

b. Daarom is het een zaak van recht, dat aan het Friese 
volk de vrijheid toekomt om zich van de eigen Friese taal 
te bedienen. Slechts ter wille van de belangen van rijkseen
heid, rechtsgelijkheid en rechtszekerheid kunnen beperkingen 
worden aanvaard.

c. Handhaving en bescherming van de Friese, volksgemeen
schap behoort mede doel te zijn van het nationale beleid. 
Derhalve dient in Friesland de tweetaligheid richtsnoer te 
blijven, mits beide talen gelijke rechten genieten. -Tot heden 
was dit echter niet het geval. Daardoor werd teveel aan de 
Friese taal het stempel van minderwaardigheid opgedrongen.

d. Stimulering en bescherming van de Friese taal sluit in 
zich:

1. dat de Friese taal dient te worden erkend als een Ne
derlandse taal in het Staatsverband.

2. dat de Overheid bevordert, dat op de verschillende 
scholen in Friesland onderwijs in de Friese taal wordt

' gegeven;
3. dat ook in het rechtsverkeer het recht op het vrije ge

bruik van de eigen taal wordt erkend;
4. dat op het terrein van de radio een ruime plaats wordt 

toegekend aan de Friese, taal en cultuur.
e. Ter voorkoming van mogelijk misverstand wordt op

gemerkt:
1. dat tegemoetkoming aan de Friese wensen geen ogen

blik de gedachte aan separatie of vervreemding van 
het overige deel van Nederland mag' doen opkomen;

2. dat van de niet-Fries, die in de provincie Friesland zijn 
ambtelijke taak vervult, verwacht mag worden, dat hij 
grondig studie maakt van de Friese volksaard en zich 
daarbij zoveel mogelijk aanpast;

3. dat ten aanzien van het onderwijs na een ruime over
gangstijd de verplichting tot het geven van onderwijs 
in de Friese taal in de Friessprekende gebieden niet kan 
uitblijven;

4. dat met name ook de provinciale en gemeentelijke 
overheden de rechten en noden van de gewestelijke 
volksaard, cultuur, taal en historie met alle zorg om
ringen.

f. De eigen taal, cultuur en traditie van het Friese volk 
zijn van God gegeven. Het is daarom een eis van het beginsel, 
dat deze opkomend uit het volk en beschermd en aangemoe- 
digd door de Overheid tot volle ontplooiing kunnen komen 
ter ere van Hem, die ze aan dat volk heeft geschonken.

Het Moderamen v/h  Prov. Comité
van Antirevolutionaire Kiesverenigingen
in Friesland.
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Geruisloze socialisatie?
E r zijn veel mensen, die niet gerust zijn, dat het in 

ons land de goede kant op gaat. Men vreest op allerlei 
gebied een geruisloze socialisatie. Zo is ook  de vraag 
gesteld o f  we niet op w eg zijn naar socialisatie van de 
gezondheidszorg.

In „D e  R otterdam m er”  heeft dr A . C. D rogendijk 
over die vraag  geschreven. Hij sch rijft o .m .:

„Socialisatie is doelbewuste vermaatschappelijking van 
het bedrijfsleven, het onttrekken van de voortbrenging 
aan het maken van particuliere winst en het richten der 
voortbrenging op het algemeen belang, waarbij hetzij de 
eigendom, hetzij alleen het beschikkingsrecht over de 
eigendom, vervalt aan de gemeenschap of zijn organen. 
Of anders uitgedrukt: socialisatie is het welbewust or
ganiseren van de productie tot de hoogst-mogelijke doel
matigheid voor de gehele mensheid. Het is een proces 
van geleidelijkheid, dat jaren kan duren, een sociale 
evolutie (ontwikkeling) in tegenstelling tot een poli
tieke revolutie (omwenteling), welke door geweld in 
enkele uren of dagen, tot stand wordt gebracht.

Wanneer wij in dit licht eens gaan bekijken de voor
genomen plannen van de regering inzake verhoging 
van de loongrens, mede in verband met de organisato
rische opbouw van het ziekenfondswezen voor wat be
treft de afdeling verplichte verzekering, dan behoeft 
het niet veel betoog, dat van socialisatie geen sprake is. 
Immers er worden hier geen eigendommen overgedra
gen, noch vastgesteld het beheer uit handen te nemen 
van hen, die oorspronkelijk en ook thans nog de zieken
fondsen besturen. In dit opzicht blijft alles bij het oude. 
De zaak zou natuurlijk geheel anders komen te liggen, 
wanneer was voorgesteld bijv. de bestaande zieken
fondsen alle op te heffen en daarvoor in de plaats te 
stellen een staatsziekenfonds, beheerd en geëxploiteerd 
door de overheid. Eerst dan zou men met recht van 
socialisatie gesproken kunnen hebben. Maar nu dit niet 
het geval is, lijkt ons de stelling van toenemende socia
lisering van de gezondheidszorg via de ziekenfondsen 
vrij aanvechtbaar.

Hiermede is echter het laatste woord over deze kwes
tie niet gezegd. Men verlieze toch niet uit het oog, dat 
de ziekenfondsen hun oorspronkelijke autonomie zo goed 
als verloren hebben en met handen en voeten gebonden 
zijn aan de ziekenfondsraad. En in deze raad hebben de 
ziekenfondsorganisaties wel een stem, maar ook ande
ren, met name de overheid en het bedrijfsleven. Geen 
besluit kan worden genomen zonder dat ook deze beide 
laatste partijen zijn gehoord. Neemt men daarbij in 
ogenschouw, dat de minister ten aanzien van besluiten 
van de ziekenfondsraad bovendien het veto- en schor- 
singsrecht bezit, dan is het zonder meer duidelijk, dat 
velen in de ziekenfondsen terecht een verlengstuk van 
de overheid zien.

Nu is het practisch niet zo, dat de direct-belangheb-

benden — dat zijn de verzekerden en de medewerkers — 
niets te zeggen hebben en de overheid of het bedrijfs
leven alles. Vele belangrijke zaken worden nog door en 
tussen de belanghebbenden afgedaan. Maar anderzijds 
is het onmiskenbaar, dat ten aanzien van de volkge
zondheid in het algemeen en het ziekenfondswezen in 
het bijzonder, zich een streven openbaart, de staat en 
het bedrijfsleven al meer macht te geven. En evenmin 
als wij in het ziekenfondswezen bewonderaars zijn van 
bureaucratie en technocratie, evenmin voelen wij iets 
voor étatisme, d.w.z. gezondheidszorg, beheerst door de 
staat, en syndicalisme, genomen in de zin van: gezond
heidszorg, geleid door het bedrijfsleven, met als gevolg 
een totale verambtelijking en reglementering van de 
geneeskunst.

Is er alzo in bovengenoemd voorstel van socialisatie 
geen sprake, een s o c i a l i s e r e n d e  t e n d e n s  is 
er wel degelijk aanwezig.”

W elnu, een gew aarschuw d m an geldt v oor  twee.

H et reorganisatie-rapport.
H et w as te voorzien, dat over het rapport dat door 

de R eorganisatie-com m issie van de A .R . Partij is u it
gebracht, w el het een en ander geschreven zou w or
den. Vriendelijke w oorden  en „zu re”  woorden- Om 
m et die laatste nu m aar eens te beginnen.

H et is m r dr A . Zeegers, die in „E lseviers W eek
blad”  uitspreekt, dat het rapport w el goed  bedoeld is, 
doch  ontoereikend is. Gelukkig, dat het tenm inste nog 
„goed  bedoeld”  is. Stel u eens voor, dat die com m issie 
was gekom en m et een rapport, dat n i e t  goed  bedoeld 
was. '

M r dr Zeegers b lijft zijn van  ouds bekende stok 
paardjes berijden. Handelend over het voorstel inzake 
een weekblad, sch rijft h ij:

„Er moet een weekblad komen, er moeten jaarlijks 
verslagen komen en de Dr Kuyperstichting dient uitge
breid. Ook is de roep van discussievrijheid tot de oren 
van de commissie doorgedrongen en zij zegt daar goede 
en schone woorden over. Doch er wordt onmiddellijk de 
zure opmerking aan toegevoegd dat het op te richten 
weekblad „niet een discussieorgaan worden mag, waar
in aan de critici en betweters zonder meer vrij spel 
wordt gelaten” . Deze opmerking is te betreuren, want 
zij openbaart dat het de commissie blijkbaar is ontgaan 
dat de bestaande-critiek niet wordt uitgeoefend door 
betweters, doch door mensen die zich ten diepste ver
ontrust weten over de huidige koers, welke naar hun 
mening al te dirigistisch en synthetisch is en waarin 
een krachtig opkomen voor de vrijheid van de eigen 
levenskring al te zeer wordt gemist.”

N a vervolgens w eer eens geschreven  te hebben over 
hetgeen gezegd  w ordt over het openstellen van  ver
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gaderingen v o o r  de niet-partij-pers en over de weinige 
ernst, die gem aakt zou zijn m et het cum ulatie-pro- 
bleem, eindigt de schrijver:

„Alles bij elkaar genomen, stelt het rapport, hoe goed 
bedoeld, toch teleur. Men krijgt de indruk dat men het 
bestaande zoveel mogelijk heeft willen sparen en de 
oorzaken van de moeilijkheden toch nog onvoldoende 
geanalyseerd heeft, concreet gezegd: aan de moeilijk
heden achter de moeilijkheden op organisatorisch ge
bied, niet is toegekomen, hetwelk ongetwijfeld zijn ge
volgen zal hebben.”

Eén troost is er. A lle partijleden hebben gelegen
heid zich over het rapport uit te spreken. A ls  zij dat 
ook m aar doen op de plaats, w aar die gelegenheid er 
is. M isschien is dat voor m r dr Zeegers n og  een kleine 
troost.

Overdreven vrees v o o r  R om e?
H et referaat, d oor p rof. dr R. Schippers op de A .R . 

Partijconferentie behandeld, h eeft in de pers nogal 
wat s to f doen opwaaien. O ok in de R .K . pers.

Ook het room s-katholieke weekblad „D e  Linie”  
heeft gereageerd op de beschouw ingen van  prof. 
Schippers. V olgens het R .K . w eekblad heeft de h oog 
leraar aan de Vrije U niversiteit „zijn  toehoorders 
nutteloos beziggehouden m et een schrikbeeld, dat 
geheel op fantasie berust: nam elijk een „gerom ani
seerd E uropa” .”

Het blad sch rijft dan o .m .:
„Dit fantoom is al jaren geleden ontstaan, toen lei

dende r.k. politici een belangrijke rol speelden in de 
eenwording van Europa: De Gasperi in Italië, Adenauer 
in West-Duitsland, Bidault en Schuman in Frankrijk. 
Verscheidene progressieve bladen begonnen toen in ons 
land alarm te slaan vanwege een nieuw gevaar, dat 
men in het buitenland gesignaleerd had en gemaks
halve maar „het Vaticaans Europa” noemde.

Blijkbaar heeft prof. Schippers zich niet geheel kun
nen vrijmaken van deze trouvaille. Angst is nog steeds 
een slechte raadgeefster. Zij brengt bewustzijnsvernau
wing teweeg, en maakt blijkbaar ontoegankelijk met 
betrekking tot voor de hand liggende feiten.

Een feit is immers, dat Italië meer dan welk ander 
vrij land momenteel gevaar loopt, communistisch te

worden. Een feit is, dat Adenauer niets zou kunnen 
uit richten in Europa wanneer hij alleen op de stem
men der katholieken zou mogen steunen. Ook is een 
feit, dat de Franse katholieken niet bij machte zijn, om 
binnen eigen grenzen een christelijk stempel op het 
landsbeleid te drukken; hun onmacht inzake buiten
landse politiek is hier uit af te meten. Een feit is ten
slotte, dat sedert jaren leidende socialisten en liberalen 
een even groot aandeel gehad hebben in de „Europeani- 
s.atie” als de genoemde katholieke staatslieden.

Van het oorspronkelijk schrikaanjagend viertal is 
momenteel nog slechts bondskanselier Adenauer over.... 
Uitgerekend op dit moment nu komt prof. Schippers 
om voor zijn gehoor het gevaar van een geromaniseerd 
Europa uit de doeken te doen.

Maar wie zal Europa thans romaniseren? Toch niet 
Mendès-France, of Churchill, of Eden, Spaak, Foster 
Dulles of Beyen? Prof, Schippers kan in dit opzicht, 
lijkt ons, volkomen gerust zijn.”

V ervolgens w ijst het blad er op, dat er ook  v oor  de 
toekom st geen vrees beh oeft te  bestaan, om dat alleen 
in de M iddeleeuwen er m aar enkele perioden zijn ge
weest, waarin de kerk het staatsbeleid kon  bepalen. 
D ie tijd kom t, volgens De Linie, nooit terug.

„In onze gesaeculariseerde wereld handhaaft zij (de 
R.K kerk) haar leer over de onrechtvaardige oorlog 
en nadrukkelijk vermaant zij de oorlogvoerende par
tijen, maar zij werpt zich niet op als scheidsrechter met 
bindende uitspraken — omdat dit internationaal beleid 
haar niet meer is toevertrouwd.”

H et blad besluit dan m et de w oorden :
„Onze antirevolutionaire vrienden zouden zowel aan 

de woorden als aan de daden der Kerk meer vertrouwen 
moeten schenken.

Zij kunnen zich dan bevrijden van een angst, waar
voor geen werkelijke gronden aanwezig zijn, en met ons 
de handen ineenslaan voor een christelijk Europa, dat 
méér dan ooit aanspraak maken mag op de solidariteit 
der goedwillenden.”

D at laatste m oet zeker bedacht worden. M aar denkt 
De Linie er dan ook aan, dat er toch  in Spanje en Co- 
lum bia ook „goedw illenden”  wonen, wie het toch  wel 
heel m oeilijk gem aakt w ordt om  vertrouw en te 
schenken aan de daden van de R .K . k erk ?

Verschenen:
„ U W  D I E N A A K  ’T A L L E R  S T O N D ”

door Mr C. j. Verplanke.
D eze b ro ch u re , d ie 88 b lz. om va t en  slech ts  ƒ 2,—  k ost, b e h a n 
delt o .m . d e  v o lg e n d e  o n d e rw e rp e n : W at is p o lit ie k ?  —  W a t is 
de S taat? —  D e gem een te  —  D e p ro v in c ie  —  Ons K o n in k r ijk  —  
G ezag en v r ijh e id  —  D e taak  der O v erh e id  —  D e socia listisch e  
v is ie . D e  P .v .d .A . —  D e R o o m se  v is ie . D e  K .V .P . —  D e lib era le  
v is ie . D e  V .V .D . —  D e A n tire v o lu tio n n a ire  P artij —  D e Staat
k u n d ig  G ere f. P artij —  H et G e re f. P o l. V e rb o n d  —  D e C hr. 
H ist. U n ie  —  C h ris te lijk e  p o lit ie k  —  J e u g d  en p o litiek .
D it b o e k je  leen t z ich  b ijz o n d e r  v o o r  b e h a n d e lin g  op  v e rg a d e 
rin gen  va n  een  k iesv eren ig in g  en  van  een  A r jo s .
H et is in  b e v a tte lijk e  v o rm  gesch reven  en laat de a ch te rg ro n 
den va n  de g e este lijk e  str ijd  op  h e t  te rre in  der staatk unde op 
d u id e lijk e  w ijze  zien .
T© bestellen aan de administratie van het „Ds H. Jans- 
senfonds” : Anna van Burenlaan 73, Haarlem; giro 514322

Z o j u i s t  v e r s c h e n e n :  het eerste nummer van

„ U I T Z I C H T ”
tweemaandelijks tijdschrift ter bevordering 
van het oecumenisch besef.

O n der red a ctie  va n  P ro f . D r  I. A . D iep en h orst, Ds J. v . d. B erg , 
M r A . B ou m an , D s T h . D ellem an , D r  A . van  D eu rsen  en  D r 
J. M . va n  M innen , te rw ijl ta f  va n  vooraa n staa n de  p erson en  
h u n  m e d e w e rk in g  toezegd en .
D e a bon n em en tsp rijs  —  ƒ 2.75 p e r  ja a r  —  k a n  v o o r  n iem a n d  
een  b ezw a ar z ijn . In  deze  p r ijs  is d esgew en st o o k  b e g re p e n  
h et lidm aatschap  v a n  h et G e re fo rm e e rd e  S tu d iev erb an d  v o o r  
O ecu m en isch e  V ra gen  on d er w e lk s  au sp ic iën  h et b la d  w o rd t  
u itgeg even . .
A b o n n e e r t  U  n o g  h ed en  op  ,.U itzich t”  o f  vraa g t een  gratis 
p ro e fn u m m e r d o o r  b e m id d e lin g  va n  U w  b oek h a n d e la a r o f  b ij

U I T G E V E R I J '  V A N  K E U L E N  - DEN HAAG 
L E P E L S T R A A T  1 TE L E F O O N  185225 G IR O  351923
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D r  A . V eerm a n , S j. J o n k e r , J. W . O om s, G . J. H . G r iff io e n . 

D r  K u y p ers tra a t 3, ’s -G ra v e n h a g e .

D e  v a a r t  d e r  A R J O S
Een broertje - clubwinst - een slagzin - Drente - 
2 voorzitters - Den Ham - het hoofdbestuur.

Wij bieden onze verontschuldiging aan. Zelden ligt hier 
zoveel materiaal voor de „vaart” opgestapeld en zelden heb
ben wij er zo weinig van kunnen gebruiken. Dat zit hem niet 
zozeer in de vaartschijven, als wel in het feit, dat zelfs de 
meest ingewijde in de gang van zaken met ons lijfblad „Ne- 
derlandsche Gedachten” niet meer weet wanneer de nummers 
van de pers gaan. En bovendien heeft het jaarverslag de vaart 
verdrongen en moet deze „rubriek der activiteiten” ook nog 
plaats maken voor een algemeen overzicht van onze admini
strateur. Zo werden wij de dupe van de omstandigheden.

Wij waren dus niet in staat U eerder de heugelijke medede
ling te doen, dat wij ey een broertje hebben bij gekregen. Hij 
is nu al een paar maanden oud, maar als wij zijn verrichtingen 
gadeslaan is dit broertje zijn tijd ver vooruit. In Friesland 
verschijnt n.1. een nieuwe krant: „De vaart der Arjos in 
Friesland” . Zij bevat mededelingen van het Provinciaal Ver
band, Wij zijn blij met dit broertje. Vooral met deze Friese 
eenling, want wij hadden de laatste maanden een beetje het 
gevoel, dat de organisatie in Friesland op de routine draaide.

Dat betekent altijd achteruitgang. Maar nu is er dan weer 
nieuw leven. En op twaalf plaatsen in Friesland hoort men 
thans Arjosgeritsel. Laten we hopen, dat we ook binnenkort 
twaalf nieuwe clubs boeken.

Wij hebben een staatje van de activiteiten opgemaakt. Daar
uit blijkt, dat als alle provinciale verbanden er nog een schepje 
bovenop gooien, dat we dan vóór het nieuwe jaar de achter
stand hebben ingelopen. In verschillende provincies wordt 
thans hard gewerkt. Friesland hebben we reeds genoemd.

Maar Zuid-Holland spant de kroon en heeft het aantal clubs 
reeds met vijf uitgebreid tot 85. De zaak loopt daar nu ge
smeerd, dus haaast vanzelf.

Wij vinden die Zuid-Hollandse activiteit natuurlijk prach
tig, maar deze keer gaat de pluim op de hoed naar Utrecht, 
waar vier nieuwe clubs zijn opgericht.

Dat is in ieder geval een goed teken voor een provincie, waar 
we lange tijd met gefronste wenkbrauwen naar hebben ge
keken

Maar laten we ophouden met het noemen van gespecificeerde 
getallen. Wij kennen de situatie in de Arjos: zo wint men een 
club, zo is er een verdwenen. Verleden jaar zijn in de laatste 
drie maanden 27 clubs opgericht, terwijl er 29 afgevoerd wer
den. Over deze getallen, die een achteruitgang waren, konden 
we niet ontevreden zijn. Want 27 nieuwe clubs wil zeggen: 
nieuw Arjosleven voor een geruime tijd. Als de zorg van de 
provinciale verbanden of van districtsbesturen tenminste

goed is. En die 29 verdwenen clubs zullen in vele gevallen 
hun tijd nu eenmaal gehad hebben. Zij zijn verouderd en uit
geleefd. Steeds opnieuw moet er in de Arjos fris bloed worden 
gespoten. En laten we blij zijn, dat we daar tot nu toe 
aardig in slagen. Als we de periode 1 September 1954 tot 19 
November 1954 nemen, dan zien we'dat er 18 nieuwe clubs 
zijn opgericht, terwijl er 9 verdwenen. Dat is dus een winst van 
9 clubs.

En we weten dat we van verschillende provincies nog een 
aantal clubs te goed hebben. Tenminste als we de plannen, 
die we in verschillende rondschrijvens hebben gelezen, als 
een belofte mogen zien.......

En dan nog één ding: ook al is het Maart of April ga dan rus
tig door met clubs oprichten. We weten wel dat dit in ver
schillende streken van het land wel eens moeilijk kan zijn. 
Maar toch leren onze ervaringen dat het beslist niet nodig 
is om te stoppen met deze activiteit, voordat het gehele Arjos- 
werk een paar weken stilligt.

Zuid-Holland levert daarvan het bewijs. Dat is toch een pro
vincie, waarvan men het grootste deel met Gelderland of 
Drente kan vergelijken. Het oprichten van clubs op het plat
teland gaat daar in het voorjaar normaal door. Het is een 
soort slagzin geworden: in Maart ophouden. Maar de slagzin 
is in het algemeen fout. En de Arjosbestuurders in verschil
lende delen van het land moeten zich niet van de wijs laten 
brengen door de massa-suggestie, die nu eenmaal van slagzin
nen uitgaat. Clubs oprichten (en in ieder geval het voorberei
dend werk daarvoor doen) kan het gehele jaar door gebeuren, 
al zijn we bereid — zo zijn we wel — voor Juli en Augustus 
een uitzondering te maken. Dat moet dus de regel zijn. En nu 
is het begrijpelijk dat er uitzonderingen gemaakt moeten 
worden. Maar die uitzonderingen mogen beslist geen regel 
worden. Op 19 November j.1. hadden we 322 clubs. Maar dat 
aantal kunnen we nooit handhaven als we in feite na Januari 
de aandacht laten verslappen. Bestuursleden worden meestal 
voor minstens een jaar gekozen. Dat geeft de verplichting 
om een jaar lang te werken. Zij mogen niet uitgaan van de 
gedachte, dat de laatste drie maanden van het jaar de be
slissende maanden zijn. Om dan nog negen maanden te free
wheelen.

Wij gaan naar Drente. En we hopen dat de Arjos in Drente 
op 11 December a.s. in Westerbork zal zijn, waar de jaarlijkse 
povinciale studieconferentie wordt gehouden. Prof. dr. J. J. 
de Jong gaat daar het onderwerp behandelen „Partijverhou
dingen in ons land en daarbuiten” . Dat zal beslist interessant 
worden. Verder hebben Hollenbeek Brouwer en zijn mannen 
de plannen voor dit seizoen uitgewerkt. Vast staat dat de 
jaarvergadering op 19 Februari zal worden gehouden in zaal 
„Bellevue” te Assen, ’s Middags wordt der traditie getrouw 
de toogdag gehouden. Rreider uit Nieuw-Buinen en Marsman 
uit Assen gaan dit provinciaal verband verlaten. Tot 1 Januari 
kunnen de clubs candidaten stellen in deze vacatures.
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Twee nieuwe voortrekkers heeft de Arjos er bij gekregen. 
Hopman is voorzitter geworden van Zuid-Holland (de last 
van 85 clubs weegt hem licht) en Boertien gaat Noord-Holland 
presideren. De laatste zal het zwaarder te verduren krijgen 
als de eerste. Althans de eerste jaren, want Boertien neemt 
het heft in handen op het moment, dat Noord-Holland in clubs 
achteruit gaat. Het kost altijd veel energie — en zeker veel 
tijd om de motor in de provincie weer op gang te brengen.

Lukt dit dan is Boertien van succes verzekerd en zullen 
de nieuwe clubs als paddestoelen uit de grond rijzen. Hopman 
heeft het nu gemakkelijker. De organisatie draait daar op 
volle toeren. In alle delen van deze grote provincie is men 
bezig niéuwe clubs op te richten. Hopman’s taak is dezelfde 
als die van minister de Bruyn: hij hoeft slechts te stimuleren.

Maar daarnaast moet hij er voor oppassen dat er geen 
terugslag komt. En dat is veel moeilijker. Deze twee nieuwe 
voorzitters zijn aanwinsten in de Arjosorganisatie.

Zij kennen elkander goed, want in de maanden, die men 
zomer noemt, waren zij samen enige dagen in het Duitse 
Leubsdorf. Boertien zal slechts één ideaal hebben: voorzitter 
te worden van het op een na grootste provinciaal verband. In 
concreto betekent dat een voorbijstreven van Groningen en 
Friesland, maar dat moet Noord-Holland kunnen. Een beetje

concurrentie tussen de provincies mag er wel zijn, Minister 
Zijlstra heeft dat zelf gezegd.

Veel vaartnieuws moet helaas in het archief verdwijnen. Het 
heeft weinig zin om te verhalen wat er in September en Octo- 
ber heeft plaatsgevonden. Voor de club in Den Ham vinden we 
het jammer, maar over het initiatief dat daar genomen is 
hebt U meer gelezen in het artikel: „zo doen wij het in 
Reggeoord” . In Overijssel gaat de zaak nog steeds goed. Dit 
blijkt uit de twee nieuwe clubs: Vriezenveen en Zwolle II.

Op 14 October j.1. was er hoofdbestuursvergadering. Aan de 
vooravond dus van de landelijke studieconferentie. Zij heeft 
lang geduurd, nl. van acht uur tot half drie in de morgen.

Maar toen waren we er dan ook doorheen. De meeste tijd 
werd in beslag genomen door de voorbereiding van de alge
mene vergadering. De verschillende jaarverslagen moesten 
worden besproken en nieuwe dubbeltallen werden geformeerd.

Verder werd nog enige tijd gesproken over de situatie die is 
ontstaan door het niet toetreden van de c.h. jongeren tot de 
Unie van Jonge Christen Democraten. En ook werd de ko
mende studentenconferentie voorbereid, die op 7 en 8 Januari 
a.s. zal worden gehouden.

Den Haag had zich uitgedost om de Keizer van Ethiopië te ontvangen. Gezicht op het Buitenhof.
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E e n  m e r h w a a r d i g  r e d e n a a r

Vertelde ik een vorige maal iets van een groepje Kamer
leden uit het midden van de vorige eeuw, dat zich beschik
baar had gesteld ten gerieve van de voorzitter de tijd vol te 
praten, thans vraag ik uw aandacht voor een Kamerlid, dat 
de uiterste zuinigheid met de parlementaire tijd betrachtte: 
Jhr. Kerens de Wijlré.

Het is voor een goed begrip van de eerste hieronder in ex- 
tenso opgenomen rede van dit Kamerlid nodig, dat een klein 
uitstapje van de parlementaire naar de algemene geschiedenis 
wordt gemaakt.

Een van de vele teleurgestelde Kroonpretendenten, waar
van de geschiedenis ons verhaalt, is geweest zekere don Car- 
los. Zijn geboortejaar 1848 deed het ergste reeds vermoeden.

In het jaar 1868 werd te Madrid de wet verzet, hetgeen be
tekende, dat de Koning mat kwam te staan. De vorst deed 
naar zijn mening het beste wat hij in de gegeven omstandig
heden kon doen: hij zag at van de rechten op de troon ten 
gunste van zijn zoon don Carlos. Deze, met de geschonken 
rechten zonder meer niet tevreden, trachtte de troon te ver
meesteren. Hij wist voor zijn operaties uit aller heren landen 
een enthousiaste schare jongelingen onder zijn banier te ver
enigen. Het betekende een niet geringe aanbeveling, dat de 
róoms-katholieke kerk hem haar steun gat.

Met generaal Serrano, die de teugels van het bewind. in 
Spanje in handen had, was het echt kwaad kersen eten. 
Verschillende malen werd don Carlos over de Pyreneën ge
jaagd, tot hij er in 1873 in slaagde enkele gebieden in het 
Noorden van Spanje voor wat langere tijd te bezetten.

De legitimisten (zij, die met hand en tand vasthielden aan 
de rechten van de dynastie) vonden in Jhr. Kerens de Wijlré 
ten onzent een warm verdediger. Bij de begroting van Bui
tenlandse Zaken voor het dienstjaar 1875 sprak dit Kamerlid 
de volgende „rede” uit:

„Daar wij met alle landen in vriendschap leven is het te 
verwonderen, dat in Spanje ons land ook niet vertegenwoor
digd is bij Don Carlos, den wettigen afstammeling der Ko- 
ningen van Spanje. Het ware voor ons in menig opzicht van 
belang dat wij ook daar vertegenwoordigd wierden.”

Deze woorden gingen ten onder in het homerisch gelach 
zijner mede-vertegenwoordigers, zowel van links als van 
rechts. Enkele verslaggevers moesten dan ook verklaren, dat

zij de „redevoering” niet hadden kunnen volgen vanwege 
de hilariteit in de Kamer. Een hunner schreef over de mai
denspeech (de eerste speech die ben Kamerlid houdt) van 
de heer Kerens. Dit was onjuist. Weliswaar mocht deze Lim
burgse afgevaardigde geen veelprater worden genoemd, maar 
het was noch zijn maidenspeech noch de enige rede, die hij 
ooit heeft gehouden, zoals Van Welderen Kengers in zijn 
Schets eener parlementaire geschiedenis van Nederland' ten 
onrechte opmerkt.

De heer Kerens voerde het woord bij de behandeling van 
het wetsontwerp tot vaststelling van de begroting van het 
fonds, voortspruitende uit de koopprijzen van domeinen, van 
1874, alsmede bij de behandeling van de begroting van het 
ministerie van Binnenlandse Zaken voor het jaar 1875. De 
eerstbedoelde redevoering, die het laatste werd uitgesproken, 
laten we in de Handelingen. Van meer belang voor de cul
turele geschiedenis van ons land achten we de opmerkingen, 
gemaakt bij de behandeling van de begroting. Het betrof 
het verlenen van een subsidie aan de gemeentelijke hogere 
burgerschool te Maastricht. De onderwijsaiangelegenheden 
werden toen nog door Binnenlandse Zaken behandeld.

De heer Kerens de Wijlré: „Nu een woord over de bescha
ving. Het verwijt omtrent Limburgs beschaving, kan ik niet 
stilzwijgend laten voorbijgaan. In 1871 hebben 720 manschap
pen aan de loting deelgenomen; van deze konden 588 lezen 
en schrijven; 7 alleen lezen; 121 lezen noch schrijven; 4 on
bekend.

Van de 100 ingedeelden waren er 82 die lezen en schrijven 
konden. Ik betwijfel of het in de noordelijke provinciën beter 
is. Wij hebben, veel kleine gehuchten, met een geringe be
volking, meer dan een half uur van de school gelegen en in 
bergachtige landstreken. Hij, die nooit in Limburg geweest 
is, kan er niet over oordelen.”

We zouden geneigd zijn de vriendelijke recensie, welke een 
krantenschrijver van deze rede gaf te onderschrijven, wan
neer we er zeker van waren, dat ze gemeend was: „Bestond 
de gehele Kamer uit leden als de heer Kerens, dan zouden de 
zittingen in ongelooflijk korte tijd zijn afgelopen en het Bij
blad (een uitgave van het in de Kamers gesprokene) zou een 
geliefkoosde ontspanningslectuur worden.”

I N G W E R S E N  &  C O
EFFECTEN 

Coupons en Administratiën 
Alle Assurantiezaken 
Levensverzekeringen 

en Lijfrenten

AMSTERDAM
KEIZERSGRACHT 382 
Telefoon 32121
Speciale afdelingen voor

PROTESTANTS KERKELIJKE LENINGEN

Uw kat eet graag goed 
Uw kat eet graag lekker 
Uw kat eet graag Felix

D irec teu r

TRICOT-FABRIEKEN

VeeNBNDAAl

Gebreide wollen 
bovenkleding 
van het beste 
Nederlandse

INNEMEE & ZOON n .v .
B E G R A F E N I S -  T R A N S P O R T

DEN HAAG HAARLEM DELFT
Tel. 115940 Tel. 10441 Tel. 1642

E ig e n a a r : 
H . G . H E  IJ

fa b r ik a a t Onmiddellijk ter plaatse te ontbieden
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8 .P .W . I S  B E T E R
Trallerassen

8 . P . W .
Gaan jarcn lange'r mee ■'

Vaste assen 
Schommelassen ■ 
Veerstaafassen , .f 

1 -20 ton . 
draag vermogen

J. KNOOP N.V.
A D U A R D  

TELEF. 235-K 5903 
G R O N I N G E R  
TELEFOON  27465

Van Indianen en Eskimo’s

h e t n ie u w e  Faam  a lb u m

"De volkerenalbum van Amerika”
Boeiend geschreven, wetenschappelijk verant
woord, een aanwinst voor het hele gezin; 
Prijs slechts f 2.-. Bestel het omgaand bij 
Faam Breda (giro 6192)..

1 20 prachtige kleurenplaatjes
illustreren het album op waarlijk schit
terende wijze. U krijgt deze plaatjes 
gratis bij alle rollen Faam pepermunt, 
Caramella, Fruitbowl, Zohota en ijs- 
pepermunt.
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C. Lind &  Zoon a o . i &26

KASSIERS EN COMMISSIONNAIRS IN EFFECTEN 
• KEIZERSGRACHT 564 - AMSTERDAM

Telefoon 41154, 31369, 34213, 30214 
Effectenbeurs Nis 8, Tel.. 49328 en 46640

A dm in istra tie  van  V erm ogen s  -  E ffe cten za k en  -  V e rzek erin g en

SERRES EN WARENHUIZENBOUW
N.V. AANNEMERSBEDRIJF

Boers en Vrijland
K a n toor : M olenstraat, ’ s -G ra ven za n d e , T el. K  1748— 538 en  738

VLASBEDRSJF WALCHEREN
INDUSTRIETERREIN: Tel. K 1180—3886 

DIRECTIE: Tel. K 1180—2023 
MIDDELBURG

K. J. B O S  & Z O O N
HOUTHANDEL ROTTERDAM

Uitg. Bomec-art.

iV.V. Houthandel ARENDSEN
Luttekepoortstraat 52
Tel. K 3410 - 2109 — HARDERWIJK

D R I N K E R S ’
PA:y:-

• Dit is

OLYMPIA
ROOMBOTER
MARGARINE

SPIJSVETTEN
SPIJSOLIE

FABRIEKEN
ZOETERMEER
Tel. nr 12 (4. lijnen)

EEN KOFFERM ACHINE  
die in vele gevallen het 
werk van een standaard
m achine aan kan.

Prijzen v.a. f  375.—
W E S T ZIJD E

53-110
Tel.02980-2246*

Fa. FERNHOÉT
Handel In WEGEN- EN WATERBOUW-MATERIA
LEN, OP- EN OVERSLAGBEDRIJF, SCHEEPSBE- 
VRACHTING

ZW O L L E , te l. 3477 b .g .g . 5358 
EM M E LO O RD , te l. 144 b .g .g . 130

C.V. SCHEEPSWERF 'EN GASHOUDERBOUW

J o n k e r  &  S ta n s
HENDRIK-IDO-AMBACHT - HOLLAND

Werf voor de bouw, ombouw en repa
ratie van alle soorten schepen 
Telefoon H. I. Ambacht 241 (K 1858)

PRIJSVRAAG
ÉCHTE ROEPENDE SCH W ARZ- 
W ALD EK  KOEKOEKKLOKKEN
Deze klokken zijn versierd met 
fijn haridsnijwerk, hebben een 
bijna onverslijtbaar uurwerk en 
een regelbare slinger, waardoor 
ze precies op tijd lopen! 
Bovendien brengen zij gezellig
heid in Uw huis, want de

Wij sturen deze m ooie klok tegen 
speciale prijs van ƒ 15.95 franco 
rembours met garantiebewijs 
voor 1 jaar aan hen, die binnen 
10 dagen deze advertentie met 
oplossing inzenden,

G ra n d  C o m p t o ir  
U n i v e r s e l  d ’ H o r lo g e r ie
«OMERUSLAAN 83 -POSTBUS 44 - UTRECHT

Gevestigd sinds 1935
KAN IS & G UNNINK KAM PEN

T U R N  A R T I K E L  EN
MEUBELINDUSTRIE RÖTHÜJZEN N.V. - HEELSUM
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Van Oud naar N ieu w

W anneer w e een terugblik  werpen op het ja ar 1954, 
voorzover dit betrekking heeft op  de A n tirevolu tio 
naire Partij vallen drie dingen op.

In de eerste plaats natuurlijk de herdenking in dit 
voor ja ar van haar 75-jarig  bestaan. In de tweede 
plaats de teleurstellende verkiezingsu itslag bij de 
Statenstem bus. In de derde plaats de publicatie van 
het reorganisatierapport.

De v ierin g  van het driekw art eeuw jubileum  is 
naar aller oordeel goed geslaagd. De m assabijeen
kom st in de A h oy-ha l te R otterdam  werd een volled ig  
succes. De gevraagde ju b ileu m gift van ƒ 100.000.—  
werd v lot en royaal bijeengebracht —  de stand is 
m om enteel ƒ 103.500.—  en de jaarlijkse inkom sten 
van het Centraal Com ité w erden m et rond ƒ 13.000.—  
versterkt. E r  is inderdaad reden om  m et gevoelens 
van dankbaarheid op dit jubileum  terug te zien. H et 
bewijs w erd geleverd, dat het kader van  de A n ti
revolutionaire Partij nog sterk  in zijn schoenen staat. 
In de eigen gelederen w ordt n og  gevonden principiële 
trouw  en gehechtheid, zow el aan het antirevolu tio
nair beginsel als aan de organisatie, die nu geduren
de 75 ja a r  het vaandel van de christelijke politiek  
in het strijdgew oel ontplooide.

De u itslag van de Statenverkiezingen was daaren
tegen in verschillende opzichten  teleurstellend. N a
tuurlijk, m et name een principe partij, steunt aller
eerst en allerm eest op haar kader. M aar anderzijds 
m oet zij geh oor vinden bij haar niet georganiseerde 
geestverw anten in het land. De u itslag van de ver
kiezingsstrijd is ook  voor haar een graadm eter hoe 
het staat m et de sym pathie, die zij bij de brede vo lk s
groepen heeft.

W elnu, de reacties van het kiezerscorps, van de

vijf en een h alf m illioen stem gerechtigden, w aren nu 
niet bepaald m oedgevend en w ezen er niet op dat 
onze partij m om enteel populair is bij het volk . D it 
sprak te duidelijker daar ook  de K am erverkiezingen 
van 1952 voor ons niet gunstig  waren.

Vandaar dat in onze kring een zekere ongerustheid 
groeiende is.

V ele vragen w orden gesteld. Zijn wij w el op de 
goede w eg ? Pakken wij de zaken organ isatorisch  wel 
goed  aan? M oeten wij in de allereerste plaats de o o r 
zaken bij ons ze lf zoeken? Bij de leiding van de 
P artij?  Bij de activ iteit der plaatselijke kiesvereni
gingen, waaraan inderdaad n og  wel het een en het 
ander ontbreekt?

O f m oeten de oorzaken buiten onze partij in m eer 
algem ene om standigheden w orden gezoch t? Is het 
de geest van de tijd —  de ontw ikkeling van de tijd, 
w aar we tegen m oeten oproeien en die ons tegen is?  
H ebben we in de voorgaande jaren  —  de jaren  van 
opkom st en opgan g teveel gevergd  van onze energie 
en kom t er nu eenvoudig een terugslag, die soc io lo 
gisch  verklaarbaar is?  Is het de w enteling der tijden, 
die ons parten speelt en die noodzakelijk m et zich 
brengt dat op de m in o f  m eer geforceerde actie van 
vroeger een innerlijk n og  niet verw erkte reactie 
v o lg t?

O f m oet het verschijnsel daardoor w orden ver
klaard, dat we eenvoudig niet op  kunnen tegen  de 
ontw ikkeling van de tijd ? Staan w e w at verbijsterd 
en beteuterd tegen de m oderne evolutie van het e co 
nom ische leven en van het internationale leven aan 
te kijken? Een derde industriële revolutie w ordt 
im m ers aangekondigd en het atoom w apen zal w or
den gebruikt. M oeten wij die ontw ikkeling, die evo-
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lutie blijm oedig en opgew ekt aanvaarden en ons m et 
daadkracht en verbeeldingskracht aan het h oo fd  
daarvan stellen? O f m oeten wij de strijd aanbinden 
„ f o r  better o r  w orse”  en over heel de liifie in 
de oppositie  gaan, m aar dan m et diepe overtu ig ing 
en m et bezielde m oed ?

D it zijn de vragen, die wij ons ze lf stellen en w aar
m ee h oo fd  en hart bezig  zijn.

W ij leven inderdaad in een kentering der tijden en 
in die kentering m oet de A ntirevolutionaire  Partij 
haar plaats en haar positie  bepalen. Op voorw aarde 
dat zij zich  ze lf gelijk b lijft en dat zij haar principiële 
uitgangspunten handhaaft. Zij is im m ers een prin
cipe partij. E n  dat principe is m aar n iet een theore
tisch  beginsel, dat ergens h oog  en ongenaakbaar in 
de lucht hangt. H et gaat om  de G ereform eerde ge
zindte ook  in haar h istorische en staatkundige ac
tualiteit. „E n  dat beginsel is levend.”  E en principe 
partij lee ft n iet bij de w aan van de dag n och  bij hét 
„G ebot der Stunde” , en zij bepleit n iet een politiek  op 
korte  termijn. N och  ja a g t  zij naar h e t ' succes van 
m orgen. D aarom  besch ikt zij vergelijkenderw ijs over 
een trouw  en toegew ijd  kader, dat zich  m inder laat 
beïnvloeden d oor de eisen van  het ogenblik. D at be
tekent ook  een zekere vasthoudendheid w il m en een 
zekere gereserveerdheid  tegenover het storm achtig  
tem po, w aarin de dingen zich  vandaag nationaal en 
internationaal ontwikkelen.

M aar om dat zij als beginselpartij terugvalt en steeds 
terugvallen  m oet op  de gereform eerde gezindte, 
daarom  kan zij een duw  en een s toot verdragen, kan 
zij ook  een interne crisis  doorstaan. D e kom pasnaald 
m ag d oor de storende invloeden van  allerlei m agne
tische velden een tijd in verw arring  raken, straks 
w ijst zij toch  w eer onveranderlijk  de goede koers.

In  d it licht m oeten  ook  de reorganisatievoorstellen  
w orden  gezien. D at is het derde punt w aar w e op 
w illen wijzen. N iet om dat deze reorgan isatievoorstel
len het antw oord zouden geven  op  de bovengestelde 
vragen. O rganisatie b etre ft alleen de vorm  en veel 
m eer kom t het op de u itw erk ing en de beleving van 
het beginsel aan. M aar daarom  is er toch  n og  wel 
verband tussen het een en het ander. E en  w issel
w erking is er zeker en althans in zoverre, dat een 
te stroeve organisatie belem m erend kan w erken op 
de hernieuwde positiebepaling, w aaraan onze partij 
nu behoefte  heeft. W ant de problem en, w aarvoor wij 
w orden  gesteld, zijn geheel anders dan vroeger.

Open en eerlijke erkenning van de situatie doet 
geen schade. E en  principepartij kan dat dragen. E en 
program partij kan dat niet. W ant een program partij 
lee ft bij het su cces! Zij m oet succes hebben, anders 
verliest zij haar aanhang en w endt het vo lk  zich  m is
n oegd  af. E en program partij m oet, w anneer het ene 
is bereikt aanstonds w eer w at anders beloven. E n  
dat spel gaat goed, zolang het goed  gaat en to t  op 
een  gegeven  ogenblik  het verzadigingspunt o f  de 
grens der m ogelijkheden is  bereikt. D an h eeft zij 
niets om  op teru g  te  vallen. N atuurlijk deze tegen 
stelling is in de practijk  n iet volstrekt. E en  prin 
cipepartij kan in een gegeven  situatie tevens p ro 
gram partij zijn en een program partij beh oeft het niet

geheel zonder beginselen te  stellen. O ok in d it opzicht 
is het een kw estie van  accent. M aar v oor  ons is dat 
accent stellig  naar de principiële kant.

Z o  gaan wij dan ook  als A ntirevolutionaire Partij 
het ja a r  1955 tegem oet. N aar de m ens gesproken zal 
het politiek  een ru stig  ja a r  zijn. E r  w achten ons geen 
verkiezingen. D it kabinet zal zijn periode w el u it
dienen. E erst in 1956 zal, bedriegen de voortekenen 
niet, de grote  electorale krachtm eting plaats vinden. 
In  1955 hebben wij dus de gelegenheid om  de reor
ganisatie to t  stand te brengen en ons v oor  te be
reiden op  de kom ende kam erverkiezingen. D aarom  
zal d it ja a r  toch  een belangrijk  ja a r  kunnen worden. 
W ant de wijze w aarop en de m ate w aarin de reorgan i
satie w ordt doorgevoerd  o f  n iet w ord t doorgevoerd  is 
v oor  de kom ende ontw ikkeling van de A n tirevolu 
tionaire Partij ongetw ijfeld  van  betekenis.

D e viering van ons 75 -ja rig  jubileum  leverde een 
tre ffen d  bewijs, dat het m et het kader van onze partij 
n og  altijd goed  is gesteld  en dat gee ft altijd m ogelijk
heden v o o r  de toekom st. D e u itslag  der verkiezingen 
leert ons dat w e ons niet in de gunst van het k iezers
vo lk  kunnen verheugen en dit p laatst ons voor 
d iverse problem en en m oeilijkheden. De discussie 
over het reorgan isatierapport en over de daar bij 
gevoegde voorstellen  to t reorganisatie kan een w aar- 
devolle bijdrage leveren om  de situatie eerlijk en on
bevangen onder de ogen  te zien en vervolgens de 
m aatregelen te treffen , die n odig  zijn om  het gevoel 
van  „gerem d”  zijn te  overw innen, zodat een nieuw 
élan in onze gelederen ontstaat, waarm ede w e de 
verkiezingen van 1956 kunnen tegengaan.

E en nieuw  élan!
Is dat dan m ogelijk? De vraag m ag niet eens w or

den gesteld  laat staan ontkennend w orden beant
w oord.

K uyper, n iet m eer in staat om  ze lf zijn Deputaten- 
rede in 1918 u it te  spreken, beëindigde zijn rede m et 
deze w oorden.

„M annenbroeders, w e w aren van oudsher een m in
derheid, en zullen ook  nu een m inderheid blijven; 
doch  w at onze vaderen steeds redde, zal ook  ons en 
ons nakroost in de ons op  ’t  hart gebonden, zo heer
lijke taak  doen volharden. V an  onzen God afgedoold  
is ’t  al reddeloos v oor  ons verloren ; m aar in trouw e 
bij onzen G od volhardend, b lijft ons en ons nakroost 
een toekom st en dan een toekom st in Godes G lorie 
verzekerd” .

E n  het zag  er ook  in 1918 v oor  de A n tirevolu tio 
naire Partij niet zo gunstig  uit. M aar de oude D r 
K uyper zag terug op  een lange w eg  —  een w eg  van 
succes en nederlaag, hij zag  vooru it naar de toekom st 
en stelde de toch  ook  w el een beetje  benauwde v r a a g : 
„W a t n u ?”

M aar terw ijl in zijn rede de onrust duidelijk spreekt 
en de innerlijke tw eestrijd  to t  u itdrukking kom t, 
eindigt hij m et u it te  spreken zijn vast en onw ankel
baar vertrouw en in G od de H ere en ju ich t hij toch  
w eer over een toekom st die in Godes glorie  ver
zekerd is.

M et dat w oord  nem en wij daarom  afscheid  van  het 
oude en begroeten  wij het nieuwe jaar.
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Gladstone was 82 toen hij nog een Ministerie vormde, 
Churchill vierde zijn tachtigste verjaardag in de volle 
waardigheid van minister-president van het „Verenigd Ko
ninkrijk” . Wat dit ambt inhoudt leren de Memoires, die 
deze grote Staatsman en talentvol schrijver over de oorlogs
periode publiceerde.

Welk een persoonlijkheid deze uitzonderlijke figuur is, 
blijkt uit deze gedenkschriften eveneens.

De (Engelse) Economist van 16 October j.1. geeft naar 
aanleiding van zijn uitgesproken rede op het conservatieve 
partijcongres te Blackpool een prachtige typering.

„Het is — zo wordt gezegd — des eersten ministers kracht, 
dat de wereld altijd luistert naar wat hij zegt, doch het is 
soms een van zijn zwakheden, dat hij er uitflapt wat voor 
zijn mond komt” .

Daardoor brengt hij zijn aanhangers soms tot wanhoop en 
breekt hij heilige huisjes af.

Deze „zwakheid” , die ook een onzer vooroorlogse staats
lieden wel enigszins kenmerkte, houdt tevens een wonder
lijke bekoring in.

Het gewone volk verstaat intuïtief als naast het verstan
dige hoofd ook het bewogen hart spreekt. In die zin is 
Churchill 'bijna on-Engels en zeker geen diplomaat.

Maar wel is hij de drager van een idee, de man die de 
ziel van het volk roert, de persoonlijkheid, die in dergelijke 
„loslippigheid” zich bevrijdt van een wurgend systeem, 
waarin de moderne staatstechniek nu eenmaal automatisch 
zijn dienaren inpast.

Dat dezelfde man op andere ogenblikken met een verras
sende fijngevoeligheid de meest delicate problemen wist op 
te lossen, vertellen zijn telegrammen, waarmede hoge le
gerleiders werden weggepromoveerd.

De staatsman, die het doel in het oog houdt, die de be
hartiging van het landsbelang primair acht, heeft meer dan 
één pijl op zijn .boog. Soms is een. „onverstandige” uitval 
een treffend middel in de hand van een verstandig man, 
waardoor de lucht wordt gezuiverd. Zonder dit verrassend 
element zou zeker de wereld niet steeds naar zulk een 
staatsman luisteren.

* * *  D e  w e r e l d  lu is f e r t

* * * Een enquête
Een van onze Haagse kiesverenigingen hield een enquête 

onder haar leden. De gestelde vragen raakten o.m. het lid
maatschap van de kiesvereniging, het al- of niet-meeleven, 
de organisatie en de werkmethoden, de uitslagen van de 
verkiezingen en de roeping van een Christen om zich aan 
te sluiten bij een Christelijke Politieke Partij.

Het aantal ingekomen antwoorden was bevredigend.
De inhoud van deze antwoorden zeer variërend.
De strekking ervan bemoedigend en soms ook teleurstel

lend.
Het is altijd moeilijk te onderkennen wat degenen, die 

niet antwoorden denken en willen. Hun passiviteit is niet 
altijd gebrek aan belangstelling, maar vloeit soms voort uit 
een ietwat nonchalante gemoedelijkheid, die het antwoor
den overbodig acht.

Wie wel antwoordt, wordt veelal gedreven door een iets 
sterker bewogen temperament.

Vandaar ook de ietwat opgeschroefde toon, de toegespits
te goed- of afkeuring.

Daarom is het nodig dergelijke antwoorden niet alleen te 
lezen maar ook te wegen.

Waarbij het „korreltje zout” niet vergeten mag worden.

In het oordeel van vele mensen worden dikwijls hoofd
en bijzaken dooreengemengd.

Dit bleek ook uit de antwoorden op de enquête. Daardoor 
ziet men bijkomstigheden menigmaal als hoofdzaken. Met 
een scheef trekken van de werkelijke verhoudingen.

Zo zoeken sommigen o.m. in de organisatie, de inrichting 
van de vergaderingen, de keuze der onderwerpen, het te
kort aan jongeren in leidende functies, het niet hebben van 
één Prot. Chr. Partij, het ontbreken van een sociaal-econo- 
misch program, d e  reden van de verflauwing in de A.R. ge
lederen. Ongetwijfeld zijn deze zaken van belang.

Het voorstel van de reorganisatie-commissie wijst erop, 
dat een organisatie en een partij-apparaat, waarmede te 
werken valt, algemeen als een noodzakelijkheid wordt 
gevoeld.

Waar er gerechtvaardigde bezwaren zijn, dienen deze te 
worden weggenomen.

Doch hoofdzaak is dit 'alles niet.
Uit de antwoorden bleek ook een geest van verwarring 

en wat het ergste is, een onvoldoende begrip voor de sa
menhang, die er tussen de verschillende levensterreinen 
bestaat.

Niet steeds leeft de overtuiging, dat het Christelijk geloof 
ook bepalend is voor de staatkundige opvatting.

Wat in 1897 van Dr K u y p e r  door een liberaal blad 
werd getuigd, dat hij vertolkte wat in het gemoed, hart en 
hoofd omging van zijn volgelingen, wordt thans niet altijd 
meer begrepen. Hier is een teleurstellende achteruitgang. 
Hij kon dit „omdat h u n  leven z i j n .  leven was, en één adem
tocht der ziel hun saam gemeen”?

Die levensgemeenschap is in een principiële partij als de 
anti-revolutionaire levenseis. Met minder kan het niet. •

Bij alle reorganisatie die nodig is, dient het leven zelf 
voorop te staan.

* * * De rode draad
Onze minister van Landbouw en Voedselvoorziening ont

ving, toen hij voor de tiende maal zijn begroting in de 
Tweede Kamer verdedigde, van vele zijden complimenten.

En terecht!
Vroeger was de landbouw dikwijls het stiefkind, nu is 

het althans een belangrijk stuk van het Regerihgsbeleid. 
Dank zij mede Minister M a n s h o l t .

Daarbij geniet hij nog meer steun van de andere partijen, 
dan van zijn eigen geestverwante fractie.

Sommigen spreken van de „liberale” minister van Land
bouw, die garanties en een „boerenbezoldigingsbesluit” af
wijst.

Men zij voorzichtig in dit opzicht.
De „rode” draad ontbreekt niet in zijn politiek.
De krampachtige wijze waarop de Staatsinmenging op 

het gebied van de landbouw wordt gehandhaafd, laat geen 
twijfel.

Bijna tien jaar na de bevrijding wordt ons volk nog 
gedwongen ontroomde en slecht houdbare melk te drinken. 
Nu wordt een oplossing opgedrongen, die aanleiding zal 
geven tot geknoei en t o t . . . .  ambtelijke controle. Aan op
heffing van de achterstand ten aanzien van de winning, 
bereiding en distributie van de consumptiemelk wordt wei
nig o f niets gedaan. Wij produceren een groot quantum 
room boter.. . .  voor het buitenland.

Duizenden guldens worden, in volkomen tegenstelling 
daarmede, weggegooid aan een doelloze reclame.

Zo is er wel meer kroos in de boerenvijver.
Het wordt tijd de schouw regelmatiger en scherper toe 

te passen.

"  * *  H o o f d z a a k
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* * * Churchill de siraieeg
Men moet vrij ver in de Nederlandse parlementaire ge

schiedenis teruggaan, om in een vergadering van de Sta- 
ten-Generaal een buitenlands Staatsman bij zijn leven te 
horen herdenken en huldigen.

Dat dit op Dinsdag 30 November 1954, toen Sir Winston 
Churchill tachtig jaar werd, gebeurde, mag gezien diens 
staat van dienst en vooral diens betekenis in de vrijheids
strijd, als iets uitzonderlijks worden gezien.

Toen steeg hij — naar het woord van de Nederlandse 
minister-president, Dr Drees, tot volle historische grootheid.

Het is de rede van Prof. Gerbrandy, die hem in forse 
lijnen tekende.

Na gewezen te hebben op zijn litteraire arbeid, herinner
de Prof. Gerbrandy eraan, dat Churchill vijftig jaar lid van 
het Britse Lagerhuis en een twintigtal jaren Minister is 
geweest.

Van de grote leider in de oorlogsjaren wordt de volgende 
karakteristiek gegeven:

„ Dan spelen zijn oude ervaringen van krijgsman nog eens 
een rol, dan wordt zijn taal de knots, die eerst Mussolini, 
de jakhals, en dan Hitler, de korporaal, verplettert. Dan 
wordt hij als omgord met de majesteit van de traditie van 
het Britse volk, dat vooral daarom tot hem opziet als zijn 
grote generaal in de strategie van de wereldkrijg, omdat hij 
zo precies weergeeft wat schijnt te leven in hun harten, 
dat het is alsof zij zelf elk woord en elke zin mede uitspre
ken. Dan is zijn kracht tot overtuigen van het Parlement en 
van alle leidslieden in dit grote drama zo beheersend, dat 
met spontaniteit allen volgen, alsof ze het zó en nooit anders 
hadden gewild. Dan penetreert zijn woord in het gemoed 
der verdrukten ja ook en vooral in de verdrukten in deze 
lage landen aan de zee, die nu zeker weten, dat de bevrij- 
ding komt. Dan bezielt hij en door zijn inzicht èn door zijn 
waarschuwingen, maar ook door de vrijheid en verant
woordelijkheid, die hij laat aan admiraals en generaals, aan 
soldaten, matrozen en  vliegeniers, allen, die het hoogste of
fer van hun leven brengen in de strijd tussen goed en kwaad. 
Dat dit genie op zo hoge leeftijd nog staat aan de top van 
een der grootste Staten te midden van het rumoer der 
volken, dat doet ons Nederlanders, wier land, wier ge
schiedenis en wier cultuur hij bewondert, met innige dank- 
baarheidr uitspreken:

Grote Staatsman van het Britse Rijk, grote strateeg in de 
worsteling voor de vrijheid, wij wensen U van harte geluk 
op deze dag. Wij vergeten nimmer Uw steun in ons streven 
om ons Rijk overzee te handhaven, wij zullen altijd indach
tig zijn aan Uw weloverwogen hulp in 1945 tegen het einde 
van de oorlog aan onze verhongerende bevolking, haar 
daarmede de nadering van de verlossing aankondigend.

Grote kampioen voor de vrijheid van en samenwerking 
in Europa, grote vriend van Nederland, wij wensen U toe, 
dat over de avond van Uw leven strale het Licht, dat ge
zonden werd in deze wereld door Hem, die U formeerde en 
riep tot Uw wereldomvattende taak!”

Uw adres voor D R U K W E R K
Zowel voor kleine als voor grote 
oplagen:

HANDELS-, BOEK- EN ROTATIEDRUKKERIJ

P .  van d e r  L i n d e n
Warmoezierstraat 4 - Telefoon 33.60.45 - Den Haag

B roch u res
verkrijgbaar bij het Bureau 
Centraal Comité. Giro 89673

3 Bedrijfsorganisatie, M. Ruppert ..................  ƒ 0.25
6 Het Program van Beginselen ................ . „ 0.10
7 Modelreglement van een Kiesvereniging ... ,, 0.40
8 Modelreglement van een Kiesvereniging........ 0.40
9 Modelreglement van een Dorpskiesvereni-

ging ....................................................................   0.40
18 Het Kapitalisme, R. Gosker................... . ,, 0.50
19 In Kuyper’s lijn, C. Smeenk.............. ...........  „ 0.25
24 Handboekje voor de propaganda ...................  0.35
26 Schetsenbundel, Prof. Dr L. W. G. Scholten „ 0.25 
32 Schets „Het Constitutionele Koningschap” ,

C. D. v. Oosten .................... ...........'............ ,, 0.10
37 In de strijd der beginselen, Prof. Dr K. Dijk „ 0.45
38 Rapport huwelijk en echtscheiding.................... 0.75
40 De A.R. Partij en de Middenstand, H. van

Eysden .........    0.65
41 Onder de schijnwerper der historie, H. Algra ,, 0.65
42 De tragiek van de Partij van de Arbeid,

R. Gosker .......................................................  „ 0.65
43 De lijn onzer politiek ....................................... 0.75
46 De kracht der zwakheid (Deputatenrede) „ 0.50
48 Verantwoorde emigratie ......  „0.60
49 Onbloedige revolutie, R'. Gosker.......................   1.25
52 Maatregelen tegen de communisten................  0.35
53 Verzamelen, propagandafolder Arjos ............  0.25
54 Christendom en internationale ordening,

Prof. Dr G. H. J. v. d. Molen ...................... ,, 0.95
55 Taak en plaats der provincie .................   „ 0.45
56 Handboekje Huisbezoekers ...............................  0.50
57 Onze mannen in de Kamer, Dr A. Veerman „ 0.50
58 Om de Christelijke Vrijheid (Deputaten

rede) ......................................................   „ 0.50
59 Het program van actie 1952 .........................  ,, 0.25
60 Calvijn en de Staatkunde. Dr D. N auta............  1.20
61 De Reformatie en de staatkunde, Dr D. J.

de Groot .............................................................  1.40
62 Het passieve vrouwenkiesrecht (rapport) ... „ 0.60
63 De eerste 5 artikelen van het beginselpro

gram (rapport) ............................................  „ 0.50
64 Model gemeenteprogram .............................  „ 0.75
65 Onze verhouding tot de S.G.P., Mr C. J.

Verplanke ........................................................ „ 0.75
66 Contributiekaarten per 100 stuks ..............  „ 2.50
68 Bezitsvorming, Drs C. P. Hazenbosch ......  „ 0.50
69 Bestuursvorm openbare school (rapport) ... „ 0.15
70 Europese Integratie (rapport) .......................   0.50
71 Voor Geloof en Vrijheid ........... ...................... . 1.—
72 Chr. Sociale Politiek in deze tijd .......................   0.90
73 De Komende Ouderdomsvoorziening ..........  „ 0.90
75 Reorganisatierapport ....................................... 0.50
76 Model Provincieprogram ...................................  0.75
78 Schetsenbundel „Volk en Staat” ..........  „ 1.50
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Churchill 80 jaar

En over de zee, die Uw kusten omspoelde, 
weerklonk door de aether Uw woord van verzet; 
Uw stem werd gehóórd; de verdrukten gevoelden: 
het woord van een man en geen marionet.

MAI¥ V A N  DE DAAD
Toen landen verschroeid voor de aanvallers zwichtten, 
de naties zich bogen voor ’t brute geweld;
Toen duistere machten hun beulswerk verrichtten, 
stond U, Winston Churchill, nog stoer als een held.

U luisterde niet naar de brallende woorden 
van hen, die verstrikt in hun macht en hun waan,
De rechten verkrachtten, de vrijheid vermoordden, 
doch U hebt slechts rustig Uw plichten gedaan.

U bleef ongeschokt bij de ijdele glorie
van ’s vijands succes; maar U vroeg slechts respijt,
Gebarend de V van de laatste Victorie,
na jaren van zware en bloedige strijd.

Uw vaderland werd niet gespaard voor de smarten, 
verbonden aan krijg die genade niet kent;
Doch U hield geloof en de hoop in de harten, 
omdat U zèlf sterk was en hard als cement.

U hebt ons getroost, onze fakkel bleef branden;
U bleef onze steun in de uiterste nood;
Al vouwden zich dikwijls vertwijfeld de handen 
in rouw en gebed, want de rampspoed was groot.

Wij hebben met U weer de vrijheid herwonnen, 
de nacht was voorbij en de zon ging weer op;
We zijn in het puin aan de herbouw begonnen, 
de Hollandse driekleur ging juichend in top.

U was en U bent nog een staatsman, een schrijver, 
een schilder en denker, een groot philosoof;
Doch U blijft óns bij, met Uw moéd en Uw ijver, 
als man van de daad en een rotsvast geloof!

Toch kunnen Uw benen die weelde wel dragen,
Uw beeld wefd gewrocht met penseel en palet;
Al kunnen we niet van Uw voeten gewagen,
Die mist men helaas op Uw staatsieportret . . . !

JAAP MIJDERWIJK
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D e  o p h e ff in g  v a n  d e  U n ie  e n  d e  G r o n d w e t W
Prof. M r P. S. GERBRANDY

I.
In de overwegingen, voorafgaande aan de bepalingen be

treffende de ontbinding van de Nederlands-Indonesische 
Unie (Tractatenblad 1954, no. 113), komt onder meer tot 
uiting dat de partijen bij het aangaan van de overeenkomst 
elk voor zich rekening houden met de eigen nationale wet
geving. Wat men wel mag en wat men niet mag doen, 
wordt bepaald door de normen, de regelen, welke in elke 
afzonderlijke staat.gelden. Er is geen sprake van een bron 
van recht voor beide partijen gezamenlijk. Nederland kijkt 
en heeft gekeken naar zijn eigen nationale recht en heeft 
geconcludeerd, dat de overeenkomst daarin past.

De hier gevolgde procedure wijkt dus principieel af van 
die welke de Regering in 1948 noodzakélijk achtte voor de 
overdracht van de Souvereiniteit aan Indonesië en de daar
mee gepaard gaande oprichting van de Unie. Toen immers 
werd eerst via de invoeging van hoofdstuk XIV in de 
Grondwet de weg geëffend naar een parlementaire goed
keuring van de met de Regering van de Republiek Indone
sië en de Bijeenkomst voor Federaal overleg gesloten en 
nog te sluiten overeenkomsten.

Ten aanzien van de thans te bekrachtigen overeenkomst 
stelt de Regering zich op het standpunt dat deze — formeel 
bezien —  geheel past in onze nationale wetgeving en geen 
voorafgaande bijzondere voorziening daarin nodig maakt.

Ter vorming van een oordeel omtrent de juistheid van 
deze opvatting dient te worden stilgestaan bij de beteke
nis van hoofdstuk XIV der Grondwet temidden van de 
overige bepalingen dier wet ep de rechtsregelen, welke be
trekking hebben op de Unie.

Omtrent dit probleem heeft vanaf de aanvang in rege- 
rings- en parlementaire kringen grote verdeeldheid van 
opvatting bestaan. Deze verdeeldheid kwam opnieüw tot 
uiting toen in 1952 de Regering voorstelde, om het hoofd
stuk in zijn huidige vorm uit de Grondwet te verwijderen. 
Dit voorstel rustte o.m. op gronden, door de Staatscommis
sie tot Herziening van de Grondwet (ingesteld bij KB van 
7 April 1950) in haar interimrapport dd. 11 Juli 1951 gefor
muleerd en later door de Regering overgenomen.

Deze gronden komen op het volgende neer: Door de Sou- 
vereiniteitsoverdracht is hoofdstuk XIV ten dele uitge
werkt: ten.aanzien van de Nederlands-Indonesische Unie 
kan dit staatsstuk niet als bron van recht worden be
schouwd. Het Koninkrijk werkt immers slechts als part
ner mede aan de vorming van het recht, waardoor deze 
Unie wordt beheerst. Minister Beel heeft deze motivering 
gedurende het Tweede Kamerdebat steeds volgehouden. 
In zijn antwoord aan een kamerlid, dat van mening was, 
dat hoofdstuk XIV nog geenszins was uitgewerkt zeide hij
o.m.:

„De geachte afgevaardigde moet echter in het oog hou
den, dat hoofdstuk XIV enkel bepalingen inhoudt nopens 
de overgang naar een nieuwe rechtsorde voor de in artikel 
1 van de Grondwet genoemde gebieden. Ten aanzien van 
Indonesië is deze overgang een feit geworden. Zij wordt 
niet langer bepaald door de Grondwet. De verhoudingen 
tussen Nederland en Indonesië liggen verankerd in de acte 
van Souverei-niteitsoverdracht, het Statuut enz. Het is daar

om, dat de regering gemeend heeft, dat een formalisering 
van de Grondwet aan deze realiteit gewenst is” .

Deze mening heeft krachtige bestrijding ondervonden 
van dë zijde van de oppositie. Deze achtte (zij het voor 
iedere fractie gradueel verschillend genuanceerd) namelijk 
het veertiende hoofdstuk de laatste waarborg voor rechts
zekerheid, de fundamentele menselijke rechten en vrijhe
den, de handhaving van een federale opbouw in Indonesië 
enz. Bovendien zag zij in dit hoofdstuk de basis van de 
Unie waarvan de Kroon immers gedragen zou worden door 
de Koningin en haar wettige opvolgers in de Kroon der 
Nederlanden.

Omtrent dit laatste zij vermeld hetgeen Mr Oud opmerk
te in het debat:

„Principieel moeten wij echter volhouden, dat de Neder- 
lands-Indonesische Unie alleen , kan worden gewijzigd in 
onderling overleg. Daarbij rijst de vraag: Wie zijn dan be
voegd, daarbij beslissingen te nemen? Wie bevoegd zijn aan 
de zijde van Indonesië, dat bepaalt het Indonesische staats
recht, dat moet men vragen aan de Indonesische grondwet. 
Wie daartoe bevoegd zijn aan Nederlandse kant, dat moe
ten wij vragen aan de Nederlandse grondwet: de Neder
landse Grondwet zegt op het ogenblik — en wij zijn onder
worpen aan die Grondwet, dat geldt zowel voor de Rege
ring, als voor de Staten-Generaal — dat wij op het ogen
blik niet mogen toestemmen in een regeling, waarbij al die 
waarborgen voor de rechtszekerheid, voor een deugdelijk 
bestuur en dergelijke niet worden gegeven” .

Minister Beel heeft daarop geantwoord: „De Regering 
vraagt zich af, waartoe de opvatting van de heer Oud, wel
ke zij niet aanvaardt, zou leiden, aangezien de Grondwet 
zelfs niet 'met een twee derde meerderheid toelaat, van 
Hoofdstuk XIV af te wijken. De Grondwet spreekt Uit
drukkelijk van het afwijken van voorgaande hoofdstukken 
en niet van het hoofdstuk XIV. Het standpunt van de heer 
Oud zou betekenen dat een nieuwe overeenkomst met In
donesië waarbij op een andere wijze de onderlinge verhou
dingen zouden worden geregeld, dan thans is geschied, en
kel door middel van een grondwetswijziging mogelijk zou 
zijn, zodat een nieuwe ontbinding der Kamers daaraan zou 
moeten voorafgaan. De geachte afgevaardigde dient zich 
dit wel terdege te realiseren” .

Uit deze citaten is wel duidelijk, waarom de Regering 
voor de opheffing van de Unie geen Grondwetswijziging 
noodzakelijk acht. De Grondwet heeft ons immers omtrent 
de verhouding met Indonesië niets meer te zeggen, omdat 
die is vastgelegd in de wet op de Souvereiniteitsoverdracht, 
het Unie Statuut, en andere regelen van het Ronde Tafel 
Accoord. Het veertiende hoofdstuk is bedoeld geweest voor 
iets „einmaligs” . Nu dat „einmalige” gebeurd is, is het veer
tiende hoofdstuk niets dan een lege schil, waaruit de in- 
houd is uitgebarsten. Daarom wilde de regering graag dit 
hoofdstuk XIV uit de wet weg hebben. Het had zijn dienst 
gedaan.

Intussen is het ontwerp, waarbij dit transitoir recht uit 
de Grondwet zou worden verwijderd, in eerste lezing door 
de Eerste Kamer verworpen', zodat het nog steeds bestaat,
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Waartoe diende het? Deze vraag is tijdens de Kamerde
batten in 1948 in alle toonaarden gesteld. Het antwoord is 
niet in een zuivere formule weer te geven, doch duidelijk 
is tijdens de behandeling wel geworden, dat de Regering in 
haar onderhandelingen met de Republiek meer armslag 
wilde hebben en tevens wilde voorkomen, dat de grond
wettelijke bepalingen omtrent de overzeese gebieden door 
haar met voeten zouden moeten worden getreden. Ander
zijds wilde zij ook weer niet zover gaan, dat de toenmalige 
artikelen, 1, 62 en 63 van de Grondwet zouden worden ge
wijzigd, resp. geschrapt. Men wist immers op dat moment 
nog niet, wat de uitkomst van het overleg zou zijn.

Ook' is door de Regering verworpen de gedachte van wat 
(in het rapport van de voor de wijziging ingestelde Staats
commissie) het „negatieve stelsel” 
genoemd werd. Dat wil zeggen de 
Regering wilde niet komen met een 
wijzigingsvoorstel, neerkomende op 
het opnemen van een bepaling in 
de Grondwet, dat bij een wet twee
derde meerderheid met afwijking 
van de Grondwet voorzieningen 
zouden, kunnen worden getroffen 
tot herziening van de verhoudingen 
tussen de in artikel 1 genoemde ge
bieden. Integendeel volgde de Re
gering het door de Commissie 
voorgestelde positieve stelsel. Hier
omtrent merkt de Regering in haar 
Memorie van Antwoord (Bijl. Hand.
Tweede Kamer ’47-’48, no 775) op:

„Geenszins ziet de Regering voor
bij, dat het zogenaamde positieve 
stelsel haar handen in zekere mate 
zal binden. De gestelde beperkingen 
zijn echter zodanig gekozen, dat 
zij als het ware de uiterste grens 
vormen, welke in geen geval kan 
worden overschreden. Mocht in
derdaad blijken, dat zich een 
dwangpositie voordoet met betrek
king tot het in Hoofdstuk XIV ge
regelde, dan lijkt het ook aangewe
zen, dat de Grondwetgever deze op 
normale wijze bezegelt.”

Het systeem. dat de Regering 
volgde was dus eigenlijk dit: de 
Grondwettelijke bepalingen om
trent de verhouding tot Indonesië 
(art. 1, 62 en 63) kunnen niet ge
wijzigd of geschrapt, dus moet, ter 
voorkoming van grondwetsschennis tijdens de onderhande
lingen en daarna, aangegeven worden langs welke weg de 
nieuwe verhoudingen tot stand moeten komen en hoever wij 
daarbij mogen gaan.

Daartoe diende hoofdstuk XIV dus.
De reeds ontwikkelde activiteit in het onderhandelen 

met de groepen uit het opstandige Nederlandsch-Indië zou 
door deze nieuwe Grondwettelijke bepalingen een legale 
grondslag krijgen en tevens voor de verdere activiteit, door 
die nieuwe Grondwettelijke bepalingen begrensd en ge- 
normèerd zijn voor de toekomst. Verleden en heden zouden 
nu grondwettelijk gedekt zijn en gedekt blijven.

Door de totstandkoming van de Wet op de Souvereini- 
teitsoverdracht werden de regelen van de Ronde Tafel 
Conferentie een eigen rechts- en kenbron voor de verhou
ding van Nederland tot Indonesië. Daarnaast bleef hoofd
stuk XIV het staatsstuk, dat aan Nederlandse zijde natio

Prof. Mr P. S.

nale wetgeving bleef, dat zich geldend maakt zodra de ma
terie der Ronde Tafel Conferentie overeenkomsten weer 
ter tafel komt, doordat men de tot stand gebrachte verhou
dingen wil reviseren.

Nu zegt de Regering: hoofdstuk XIV is uitgewerkt. Wat 
zij daarmee bedoelt is boven al gebleken: het einmalige, 
waarvoor het diende, heeft plaats gehad en dus heeft het 
uitgediend. Uit het in de vorige alinea betoogde volgt ech
ter dat deze zienswijze onaanvaardbaar is. Als rechtsbron 
(en ook als kenbron) heeft het stuk waarde, steeds, wan
neer er sprake van is, dat de grenzen binnen welke de ver
houdingen met Indonesië grondwettelijk verankerd liggen, 
wijziging zouden moeten ondergaan.

De Grondwet kent meer artikelen die de Regering (van
uit haar standpunt) „uitgewerkt” 
zou kunnen noemen. Men denke 
b.v. aan. art. 164: het burgerlijk en 
handelsrecht enz. worden bij de 
Wet geregeld in algemene wetboe
ken enz. Nu het Burgerlijk Wet
boek, en het Wetboek van Koop
handel er zijn gekomen (een „ein
malige” gebeurtenis) kan men toch 
niet stellen: art. 164 is uitgewerkt. 
Integendeel, het krijgt weer ac
tuele betekenis, zodra een Regering 
op de gedachte zou komen om deze 
boeken af te schaffen. Een ander 
voorbeeld is artikel 30 van de 
Grondwet, waarin bepaald wordt, 
dat met een zogenaamde 2/3 wet 
kan worden afgeweken van de be
dragen, genoemd in de bepalingen 
omtrent het inkomen van de Kroon: 
Van deze mogelijkheid heeft men 
bij wet van 5 Maart 1952, § 99, 
gebruik gemaakt, om deze bedragen 
te veranderen. Ten aanzien van de 
grondwettelijke bedragen van het 
inkomen van de Kroon geldt dus 
op het ogenblik niet meer de in ar
tikel 22 t/m  29 Grondwet genoem
de wet. Artikel 30 blijft echter zijn 
waarde als rechtsbron voor het in
komen van de Kroon behouden. In 
de eerste plaats volgt immers uit 
het -artikel, dat het altijd „bedra
gen” zullen moeten zijn zodat het 
inkomen dus nooit tot nihil ge
reduceerd mag worden en in de 

GERBRANDY tweede plaats, dat wijzigingen ook
van de wet van 5 Maart 1952, § 99, 

steeds met een meerderheid van 2/3 zullen moeten plaats 
hebben.

Precies, hetzelfde geldt ook voor artikel 99 (twee laatste 
leden) van de Grondwet.

De huidige betekenis van hoofdstuk XIV t.o.v. de Wet 
Souvereiniteitsoverdracht kan met de genoemde voorbeel
den worden vergeleken.

Door de Wet Souvereiniteitsoverdracht is het hoofd
stuk XIV niet ineengeschrompeld tot een niets zeggend 
stuk papier, doch is zijn dienst van' Grens-aangever en 
evenwicht brenger t.o.v. de „koloniale” artikelen, ongewij
zigd gebleven.

H.
In de uiteenzetting sub I kwam even aan de orde de vraag 

rif de opheffing van de Unie aan Nederlandse zijde ge
oorloofd is zonder voorafgaande Grondwetsherziening. In
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dien deze vraag ontkennend zou moeten worden beant
woord, dan kan de ratificatie der door de Regering met 
Indonesië gesloten overeenkomst tot opheffing van de Unie 
niet in behandeling worden genomen.

Medewerking aan de opheffing der Unie door Nederland 
zou eerst dan mogelijk zijn wanneer een herziening of doen 
vervallen van Hoofdstuk XIV der Grondwet de weg daar
toe had geëffend.

Te. verdedigen valt misschien, dat voor zover hoofd
stuk XIV der Grondwet door de Wet Souvereiniteitsover- 
dracht is geschonden — als voorbeeld kan worden genoemd 
„Kroon” in hoofdstuk XIV tegenover „Hoofd” in het Unie- 
statuut — men niet meer een beroep kan doen op dit stuk 
uit Hoofdstuk XIV ten einde te betogen, dat een nieuwe 
overeenkomst aan het begrip „Kroon” zou zijn gebonden.

Ziet men hoofdstuk XIV als aangevende de grenzen 
waarbinnen de nieuwe verbinding met Indonesië zich be
hoort té bewegen, dan blijft dit hoofdstuk, voorzover het 
niet reeds is terzijde gesteld door de wet op de Souvereini- 
teitsoverdracht met haar overeenkomsten der R.T.C. in 
1949 — dit is dus heel iets anders dan „uitgewerkt” — de 
normen waarnaar de wetgever zich heeft te gedragen.

Nu is het onmiskenbaar, dat er in elk geval één norm, 
één grens is, die overeind is gebleven n.1. dat er een Unie 
moet zijn. Dat de thans geldende Unie zeer licht is of dat 
ze om meer idyllisch met Professor Romme te spreken doet 
denken aan de beroemde magere brug in Amsterdam, doet 
niet ter zake. Er is nog een Unie op papier en, hoe zwak 
ook, in werkelijkheid. Anders zouden trouwens de Indo
nesiërs niet de opheffing gevraagd hebben en zou er geen 
nieuwe overeenkomst behoeven te zijn gemaakt.

Er staan nog meerdere normen in hoofdstuk XIV over
eind waarop in de Kamers herhaaldelijk is geappeleerd, wij 
beperken ons tot deze éne.

Hoofdstuk XIV eist een Unie, heeft een Unie te voor
schijn gebracht, men behoort bij het Nederlandse volk te 
komen met een voorstel tot het lichten van de Unie uit 
de Grondwet aleer men mag onderhandelen over de op
heffing' daarvan met Indonesië.

Eigenlijk ligt deze consequentie reeds besloten in het ex
posé, dat sub I is gegeven.

Het is intussen gewenst nog nader op deze zaak in te 
gaan, met name door het gehele verloop van het tot stand. 
brengen van de zogenaamde nieuwe rechtsorde kort te 
releveren. '

In de Indonesische crisis is in de jaren 1945, tot 1948 in 
Nederland een felle strijd gestreden ook in deze zin, dat aan 
de Kabinetten van 1945 en 1946 grove schending van de 
Grondwet is ten laste gelegd. Een verzoekschrift heeft de 
Kamer bereikt, waarbij door vooraanstaande Nederlanders 
werd uiteengezet, dat bepaalde autoriteiten strafrechtelijk 
behoorden te worden vervolgd op grond van strafrechtelijke 
schending van de Grondwet.

Aan de herzieningsontwerpen, die in 1948 hoofdstuk XIV 
der Grondwet zijn geworden, lag de gedachte ten grondslag 
aan de activiteit tot het scheppen van een regeling met de 
Republiek Indonesië, een grondwettelijke grondslag te ge
ven, zodat na het tot standkomen van deze Grondwetswijzi
ging in elk geval bedoeld verwijt door de oppositie niet 
meer zou kunnen worden gelanceerd.

Gelijk bovengesteld kwam in hoofdstuk XIV het zoge
naamde positieve stelsel tot gelding. In dit stelsel speelde 
allereerst het begrip „nieuwe rechtsorde” een rol. Dat be
grip, „nieuwe rechtsorde” verdraagt zich, hoe men de zaak 
ook wende of kere, niet met een verhouding, waarbij In
donesië zich tot Nederland gaat verhouden als Nederland 
b.v. tot Iran. Het begrip „nieuwe rechtsorde” in hoofd
stuk XTV heeft de couleur van een orde van zaken op het 
gebied van het Oude Koninkrijk der Nederlanden waarbij

door een speciale binding tussen Nederland en Indonesië 
een eigensoortige eenheid geschapen wordt, in datzelfde 
hoofdstuk onder meer nader aangeduid met „Unie” .

Deze constructie van „nieuwe rechtsorde” is tot stand- 
gekomen om te dekken een regeling met Indonesië, waarbij 
het verwijt grondwetsschennis niet meer zou kunnen worden 
gelanceerd. Men kon, na 1948, indien men slechts zich hield 
aan de elastische normen van hoofdstuk XIV, uitspreken: 
wat nu gedaan wordt daarop heeft het Nederlandse volk 
zijn zegen gegeven, de Kamers zijn ontbonden geworden, 
het Nederlandse volk heeft gesproken.

In 1951 is de Regering gekomen met voorstellen tot wij
ziging van hoofdstuk XIV, onder het voorwendsel, dat het 
hoofdstuk voor wat de verhouding met Indonesië betreft, 
had uitgewerkt en met de overweging, dat men in de ver
houding tot Indonesië geheel naar vrijheid overeenkomsten 
moet kunnen maken.

De Staten-Generaal hebben deze opzet niet aanvaard. 
In deze niet-aanvaarding ligt uitgedrukt: als ge met Indo
nesië iéts tot stand wilt brengen, dat ligt. op het gebied der 
nieuwe rechtsorde, dan moet ge blijven binnen de grenzen 
van hoofdstuk XIV, en als ge die grenzen wilt overschrij
den door met de gedachte van nieuwe rechtsorde te bre
ken, dan hebt ge grondwetsherziening en daarmee appèl op 
het Nederlandse volk nodig.

De vraag dient , intussen gesteld of de nieuwe artikelen 
inzake de buitenlandse betrekkingen een grondwetsherzie
ning niet overbodigmaken en dat aan alle regelen van recht 
is voldaan indien de ratificatie van de opheffing der Unie 
geschiedt met 2/3 meerderheid.

Met name wordt gedacht aan artikel 63 der Grondwet, dat 
luidt .als volgt:

„Indien de ontwikkeling van de internationale rechts
orde zulks vordert kan in een overeenkomst worden afge
weken van bepalingen van de Grondwet. In zodanig geval 
geschiedt de goedkeuring der overeenkomst niet dan door 
een uitspraak van de Staten-Generaal met twee derden der 
uitgebrachte stemmen in elk der Kamers.”

Op het eerste gezicht schijnt de conclusie voor de hand te 
liggen, dat inderdaad de Unie kan worden opgeheven door 
het aangaan van een overeenkomst, indien ratificatie daar
van met 2/3 meerderheid aanvaard wordt.

Bij nadere overweging echter kan deze stelling niet wor
den volgehouden.

Op het volgende worde gewezen.

Ten eerste
Artikel 63 van de Grondwet heeft een beperkte strekking. 

Deze beperkte strekking is neergelegd in de woorden „in
dien de ontwikkeling van de internationale rechtsorde zulks 
vordert.”

Artikel 63 van de Grondwet wil voorkomen, dat de om
slachtige methode van Grondwetsherziening met ontbinding 
der beide Kamers der Staten-Generaal gevolgd moet wor
den, wanneer bij overeenkomsten in verband met de sa
menwerking op internationaal gebied (NATO, EDG, Euro
pese integratie, en dergelijke) noodwendig zekere afwij
kingen van de Grondwet zouden optreden en de omslach
tige herzieningsprocedure niet wel uitvoerbaar is.

Afgezien van het feit, dat opheffing der Unie met Indo
nesië positief (het geldt hier niet een ontwikkeling maar een 
losmaking van interstatelijke banden) niet binnen deze 
sfeer valt, mag zeker worden aangenomen, dat de overeen
komst tot opheffing van de Unie niet binnen het begrip 
van ontwikkeling der internationale rechtsorde in de zin 
van artikel 63 van de Grondwet is te brengen.

Ten tweede
Bij de behandeling van de voorstellen tot het invoegen



van Hoofdstuk XIV is van regeringszijde opgemerkt (Bijl. 
Hand. Tweede Kamer 1947-1948, no. 775).

„Mocht inderdaad blijken, dat zich een dwangpositie voor
doet met betrekking tot het in hoofdstuk XIV geregelde, dan 
lijkt het ook aangewezen, dat de Grondwetgever deze op 
normale wijze bezegelt.”

Deze aantekening is genomen uit een betoog, waarbij 
het weliswaar niet ging over een geval als waarvoor wij 
thans staan, n.1. wijziging van een wet tot stand gebracht op 
de grondslag van Hoofdstuk XIV Grondwet: maar de ge
dachte," in deze uitspraak weergelegd, is gezond: een 
dwangpositie, die naar het oordeel der regering noopt tot 
een regeling afwijkend van de Grondwet kan alleen uit
eindelijk bezegeld worden door zulk een regeling grond
wettelijke basis te geven.

Het ging hier speciaal over dwangposities als ter sprake 
kwamen bij het totstandbrengen van hoofdstuk XIV der 
Grondwet.

In het tot standkomen van hoofdstuk XIV ligt verankerd 
de gedachte: een regeling met Indonesië geschiede in volle 
omvang, in overeenstemming met de lijnen, door de Grond
wet uitgestippeld. Ofschoon een latere wet (artikel 63 
Grondwet) een eerdere wet ter zijde stelt, kan in dit geval 
artikel 63 der Grondwet niet gaan beheersen een materie 
welke men zo opzettelijk in het grondwettelijk kader heeft 
willen zetten. Dit blijkt nader uit wat thans volgt.

Hoofdstuk XIV is een geheel op zichzelfstaand hoofdstuk 
in onze Grondwet gelijk het opschrift, de gehele opzet en de 
gehele wijze van formuleren en redigeren duidelijk bewijst.

Het is gelijk boven is herinnerd, geboren uit de overwe
ging, dat, indien de oude Grondwet van voor 1948 mocht 
zijn geschonden, men nu een Grondwet in het leven zou 
roepen, die wel positieve maar tevens elastische normen 
bevatte, welke het mogelijk zouden maken piet de Indo
nesische partners te onderhandelen op zulk een wijze, dat 
men met een gerust geweten voor het Nederlandse volk 
kan verschijnen. . .

Op zichzelf ware het denkbaar, dat men enkel de bar
rières uit de oude Grondwet had gelicht, men aldus de weg 
vrij had gemaakt voor elke op een gegeven ogenblik ge
wenste regeling. Dat heeft men niet gedaan. Men heeft de 
vorm van een apart stukje Grondwet gekozen, een rege
ling, in bedoelen en karakter geheel verschillend van alle 
andere hoofdstukken der Grondwet, Grondwet nochtans, 
daarmee uitsprekend: als dit nu nog te weinig armslag 
geeft, wees gerust Nederlands volk, dan komen wij bij u 
terug, want herziening van een wet, die Grondwet is, kan 
alleen geschieden door tussenkomst van een appèl. op het 
volk (Hoofdstuk XIII)..'.

Hoofdstuk XIV is een uitzonderlijk op zich zelf staand 
stuk Grondwet, naast en onderscheiden van de eigenlijke 
Grondwet, dat reeds daarom niét door artikel 63 van de 
eigenlijke Grondwet wordt beheerst.

Hoe sterk de noodzaak van een appèl op het volk ge
voeld wordt blijkt nog weer eens duidelijk uit de overigens 
nogal cryptische bepaling in artikel 217 Grondwet luiden
de: deze wet kan niet afwijken van het Dertiende Hoofd
stuk. ■

Zonder ontbinding der Kamers waarbij een appèl op het 
volk wordt gedaan om zich over de voorgestelde wijziging 
van Hoofdstuk XIV uit te spreken, kan niet worden over
gegaan tot een wijziging der „nieuwe rechtsorde” inzake 
Indonesië. Een wijziging der wet op de Souvereiniteits- 
overdracht en haar Ronde Tafel Accoorden kan nooit de 
procedure van Hoofdstuk XIII ter zijde stellen.

Trouwens, wat zou men moeten denken van een metho
diek, die eerst’ algemene verkiezingen, welke meer dan 
5 millioen kiezers naar de stembus roepen, organiseert om 
over de tot standkoming der Unie te beslissen en die daar

na, bijna geruisloos, datzelfde instituut, zonder zich om de 
volksuitspraak te bekommeren, om hals brengt? Het be
handelen van de opheffing der Unie druist krachtens ge
schiedenis en traditie rechtstreeks in tegen de wijze van 
de. tot standkoming ervan.

Een opheffing nog wel, die raakt aan de bepaling van 
artikel 5 van het Unie-Statuut, waar te lezen staat:

„aan het hoofd der Unie staat Hare Majesteit Koningin 
Juliana, Prinses van Oranje-Nassau en bij opvolging Hare 
wettige opvolgers in de Kroon der Nederlanden”.

Regeren is vooruitzien
dok w a t de p r o p a g a n d a  b etre ft

Het moderamen van het Centraal Comité heeft aan de 
Propaganda Centrale verzocht een rapport voor te bereiden 
voor de komende verkiezingsactie in 1956. Binnenkort wordt 
de Propagandacentrale dan ook bijeengeroepen voor de eerste 
oriënterende besprekingen over de wijze waarop de ver
kiezingsactie zal worden gevoerd.

Waarom we dit meedelen? Wel opdat de Kamerkieskring- 
besturen, maar vooral ook de besturen der kiesverenigingen 
hiermee op de hoogte zijn en zich daaraan spiegelen. Want 
een goede verkiezingscampagne steunt vooral op het „moreel 
der locale leiders” . Ook onze kiesverenigingen moeten zich 
met deze zaak bezig houden. Ook zij moeten eens in de eigen 
kring doorspreken op welke wijze plaatselijk de zaak moet 
worden voorbereid en aangepakt. Is het niet zo dat wij meer 
dan tot nu toe vooral aandacht zullen moeten geven aan het 
persoonlijk contact en het persoonlijk gesprek? Vroeger 
noemde wij dat het „huisbezoek” . Langzamerhand is dat 
echter min of meer in onbruik geraakt. Toch moet het 
zwaartepunt, naar veler oordeel, meer daar worden gelegd.

Daarom is er veel voor te zeggen dat de besturen der kies
verenigingen zich ook eens met dit probleem onledig houden 
en wanneer zij bepaalde suggesties of voorstellen hebben 
deze doorgeven naar de Propagandacentrale. Nu is daar nog 
ruimschoots gelegenheid voor en kan daarmee ook worden 
gerekend. Wanneer de plannen eenmaal bij het Centraal 
Comité zijn ingediend en aanvaard dan is het veel moeilijker 
daar nog rekening mee te houden. Op deze wijze kan er ook 
meer samenwerking ontstaan tussen de Propagandacentrale 
enerzijds en de kiesverenigingen in het land anderzijds.

Het spreekt wel vanzelf dat men zich niet uitsluitend tot 
het „persoonlijk contact” behoeft te bepalen, al is dit met 
name voor de plaatselijke kiesvereniging een zeer voor
naam punt.

Een tweede punt dat zeer de aandacht verdient is de 
financiering van de verkiezingsactie. Vooral dit onderdeel 
vraagt belangstelling. Maar al te vaak wordt daarmede ge
wacht tot enkele weken voor de verkiezingen. Dan maakt 
men in de haast een rondgang onder de geestverwanten om 
op die wijze de nodige gelden bijeen te brengen. Maar daarbij 
moet men niet vergeten dat het van betekenis is de mensen 
eerst goed duidelijk te maken waarvoor het geld nodig is 
en hoeveel geld nodig is. Men moet dus een plan maken en 
de kosten daarvan berekenen. Niet omgekeerd — eerst rond 
gaan en dan nog vlug even een plan in elkaar zetten. Altijd 
weer is hetzelfde probleem aan de orde. Men moet tijdig 
vooruit zien en zijn plannen beramen. Doet men dat, dan 
kan men ook de mensen in de gelegenheid stellen per maand 
een bedrag bij te dragen. Zo wordt de last over een grotere 
periode verdeeld. Organiseer dus tijdig een actie voor het 
verkiezingsfonds ter plaatse. Want straks zal men het geld 
voor de actie hard nodig hebben.
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I N F L A T I E
Kamerrede

EN DEFLATIE
Minister Zijlstra

D e h e e r  Z ijls tra , M in ister van  E con om isch e  
Z a k e n : M ijn h eer de V o o rz it te r ! Ik  m oge  b e 
g in nen  m et m ijn  dank u it te  sprek en  v o o r  de 
in stem m in g  m et m ijn  b e le id  en  v o o r  de w a a r
derin g , w aaraan u itin g  is geg even , v o o r  de  
s ch r ifte lijk e  stu kken , w e lk e  van  m ijn  D e p a r
tem en t z ijn  u itgegaan , te w e te n  de M em orie  
van  T o e lich tin g  en  de M em orie  van  A n t 
w o o rd .

Er is hoogconjunctuur
S ch erp  d ringt z ich  o p  het o g e n b lik  de 

v ra a g  naar v o re n : W aa r staat N ed erlan d  —  
eco n o m isch  gesn rok en  —  in 1954? Er is een  
reek s  van  versch ijn se len  d ie  b ij een  nad er 
b e sch o u w e n  van  deze v ra a g  in  het o o g  va l
len  en d ie  m et nam e d o o r  hun  v e rh o u d in g  
ten  o p z ich te  van  e lk a ar de b e a n tw o o rd in g  
van  de in  de a an h e f ge n o e m d e  vraa g  niet 
g e m a k k e lijk  m ak en . Ik  n oem  u en k e le  van  
deze v e rsch ijn se len . Er is h o o g co n ju n c tu u r . 
O v er de m ate, w aarin  kan  m en tw isten , m aar 
de a arze len de  co n ju n ctu u r , w a a ro v e r  de g e 
a ch te  a fgev a a rd igd e  de  h e e r  N ed erh orst 
v er led en  ja a r  te rech t  sprak , h ee ft  ste llig , 
w a t N ed erlan d  b e tre ft , p laats gem aak t v o o r  
een  besliste h o o g co n ju n c tu u r . Ik  m oge  in dit 
verb a n d  z ijd e lin gs  op m e rk e n , dat n iet ik  h et 
b e n  gew eest, die d eze  c o n ju n c +uu r b e rf t  a f -  
ge k o n d ig d , zoals  m en  uit b ep aa ld e  p u b lica ties  
zo u  k u n n en  om maken. H et is een zu iver  fe ite 
li jk e  con sta ter in g , d ie  n iet a lleen  d o o r  m ij 
is gem aakt, m aar d ie  m en op  het o g en b lik  
v r i jw e l ov e ra l kan  v in d en . D atgen e, w at m en 
in het a lgem een  o n d e r  „h o o g c o n ju n c tu u r ”  
verstaat, d oet z ich  z on d er e n ig e  tw ijfe l  in  
N ed erlan d  vo o r . N iet is e r  een  h o o g c o n ju n c 
tu u r er  is o o k  een zek ere  w e lv aa rt.

O ok  h ier kan m en w e e r  versch illen  van  
m en in g  o v e r  de o m v a n g  van  deze  w elvaa rt, 
ze lfs  o v e r  de inhou d  van  het b e g r ip  w e lv a a rt . 
M aar dat een z ek ere  w elv aa rt is ontstaan, 
in  v e rg e lijk in g  m et de ja re n , d ie  a ch ter  ons 
liggen , zou  m en b .v . k un nen  aantonen  m et 
een  v e rw ijz in g  naar de laatste lo o n ro n d e , d ie 
v r ij a lgem een  een ,w e lv a a rtsron d e”  w o rd t  
ge n o e m d . Is dit alles, zo  k a n  m en  v e rd e r  
vrag en , s ch ijn  o f  w ezen ? In  h o e v e rre  m oeten  
w ij overga a n  tot een  h erz ien in g  van het to t 
d u sverre  g e v o e rd e  s tru ctu re le  b e le id  in  h et 
lich t  van  de thans b estaan d e h o o g co n ju n c 
tu u r? B etek en t een o p  z ich  z e lf  ju iste  s tru c 
tu u rp o lit iek  o p  het o g e n b lik  n iet p e r  d e fin i
tie  een  on ju iste  co n ju h ctu u rp o lit ie k , en , zo 
ja , w e lk e  m oet dan on ze  k eu ze  z ijn ? M en  kan  
de h o o g co n ju n c tu u r  o o k  tra ch ten  te b e sc h o u 
w en  vanu it de b egrip p en  in fla tie , m on eta ir  
e v e n w ich t  en  d e fla t ie . O n tw ik k e lt  e r  z ich  in  
N ed erlan d  niet een z ek ere  in fla tie ?  Z o  ja , 
is deze d o o r  de O v erh e id  v e roorza a k t?  Is de 
loon stijg in g , d ie  in. N ed erlan d  in 1954 o p tre e d t  
en d ie  per 31 D ecem b er  als statisch  g e m id d e l
de w el n iet v er  van de 20 %  a f  zal zijn ,, van  
deze  in fla tie  niet een  sy m p to o m ? K an  on ze  
e x p o r t  een d erg e lijk e  lo o n ro n d e  n og  dragen ? 
Ik doe  m et d it alles m aar een  g reep  u it  de 
b e la n grijk ste  versch ijn se len  d ie  z ich  aan  de 
b e sch o u w e r  van het N ed erlan d s  ecd h om isch  
le v e n  in 1954 op d rin g en . D e  m eeste  van  deze 
vragen  k lon k en  oo k  d o o r  in  het V o o r lo p ig  
V ersla g . Z ij z ijn  o o k  geu it in de b e sch o u w in 
gen , d ie  g isteren  en va n d a a g  in deze  K a m er 
w e e r  z ijn  geh ou d en . W aa r staat N ed erlan d  
eco n o m isch  in 1954? G aarne w il  ik tra ch ten  
zo  b e k n o p t  m oge lijk  een  e co n o m isch e  p laats
b e p a lin g  van N ed erlan d  te gev en . In  het 
k a d e r  d aarvan  v in d  ik  dan  teven s  g e le g e n 
h eid  om  d ie  a fgev a a rd igd en  te b e a n tw o o rd e n , 
d ie  m ij vrag en  h eb b en  geste ld  o v e r  de  h ie r 
b o v e n  a a n geroerd e  p rob lem en , o .a . o v e r  het 
fa m eu ze  p rob leem , w a t e ig e n lijk  in fla tie  en  
d e fla tie  is; h oe  m en h et m oet d e fin ië re n  en  
w e lk e  d e fin ities  d oe lm a tig  z ijn .

Ik w ees  e r  reeds op , dat o o k  nu  —  w e llich t  
s ch e rp e r  dan  o o it  —  w ij w o rd e n  g e c o n fr o n 
te e rd  m et d e  p ro b le m e n  va n  s tru ctu u r en

co n ju n ctu u r  in h u n  on d erlin g e  re la tie . H et 
v o r ig  ja a r  heb  ik  h ie ro v e r  m e e r  in  de a b - 
s tracto  gesp rok en . Ik  ste l m ij v o o r  om  v a n 
daag m eer in  c o n cre to  d a arover  te  han d elen . 
A ls  het N ed erlan d se  s tru ctu u rp rob leem  —  
e con om isch  gesp rok en  —  zien  w ij vee la l on ze  
sterk e  b evo lk in g sa a n w a s . D e  p rob lem en , d ie  
d eze  b evo lk in g sa a n w a s  op ro e p t , z ijn  d ik w ijls  
h ier  b esp rok en  en ik  ga  o p  deze  kant van. 
h et s tru ctu u rp rob leem  dan o o k  op  d it o g e n 
b lik  n iet n a d er in. Ik  w ijs  er v o o r  de v o l 
le d ig h e id  s lech ts  op , dat zu lk  een  b e v o lk in g s 

Bij de behandeling van de be
groting van Economische Zaken 
heeft Minister Zijlstra voldaan 
aan het verzoek van verschillen
de kamerleden om een duidelijke 
uiteenzetting te geven over het 
fameuse probleem wat nu eigen
lijk inflatie en deflatie is.

Helder en bondig heeft de Mi
nister deze zaak behandeld. Ten 
behoeve van de lezers meent de 
redactie er goed aan te doen het 
algemeen gedeelte van de rede 
van de minister op te nemen. Niet 
dat deze lectuur zo gemakkelijk 
is. Het tegendeel is waar. Maar 
vele ‘ lezers van ons blad zal het 
ongetwijfeld interesseren te lezen 
wat de minister heeft betoogd. Zij 
gelieven daarbij te bedenken dat, 
een in „concreto” gesproken 
werd.

Deze rede wordt uiteraard bij 
wijze van uitzondering in extenso 
opgenomen. Er is echter, iets voor 
te zeggen om de lezerskring op 
deze wijze eens in kennis te 
brengen met de Minister van 
Economische Zaken en met de 
economische vraagstukken die 
vandaag aan de orde zijn.

u itb re id in g  in  eerste  instantie n o o p t  tot p a 
ra lle lle  k ap ita a lsin v esterin g  tot de z .g . k a p i
taa ls in vesterin g  in  de b re e d te . H et in v este - 
r in gsvraagstu k , als m en w il h et ind ustria lisa - 
tievraagstu k , is o p  deze  w ijze  in  de  eerste 
plaats een  vraagstuk  van  in v esterin g sk w an ti- 
tite it. Z o  is h et o o k  in de  a ch tereen vo lgen d e  
In d u stria lisa tien ota ’s, in  de eerste  plaats g e 
zien . Ik  w il o p  d it o g e n b lik  e ch te r  m eer op  
een  a n d ere  k a n t van  h et s tru ctu u rp rob leem  
w ijzen , een  k an t van  d it s tru ctu u rp rob leem , 
d ie  v o o r  N ed erlan d  o o k  zou  bestaan , w a n n eer 
het b e v o lk in g sv ra a g stu k  n iet in  d ie  m ate  
b eston d .

Historische ontwikkeling in Engeland
H et gaat o m  de p laats van  N ed erlan d  ten  

o p z ich te  van  de  a n d ere  lan d en . W elva art is 
a ltijd  re la tie f. D a t ge ld t  o o k  en m et nam e 
v o o r  de  w e lv a a rt  e n  de w e lv a a rtsp o lit iek  v a n

een  land , d ie  slech ts  v o lle d ig  k u n n en  w ord en  
b egrep en  tegen  d e  a ch terg ron d  van  de w e l
vaart en  de w e lv a a rtson tw ik k e lin g  van  
a n d ere  lan d en . H et is b i jz o n d e r  m erk w a a rd ig  
te con sta teren , h oe  de  \ ersch illen d e  g e ïn d u 
str ia liseerd e  landen  z ich  h eb b en  o n tw ik k e ld . 
M et m eer o f  m in d er variaties  laat z ich  in  
deze on tw ik k e lin g  een  zek er  g ron d p a troon  
o n td ek k en  w a a rv an  de on tw ik k e lin g  in  E n
ge lan d  w e l als h et p ro to ty p e  m ag w o rd e n  g e 
zien . Ik  m ag  deze  on tw ik k e lin g  m et een  en k el 
w o o r d  u schetsen , o m d at naar m ijn  m en in g  
dit v o o r  een  g oed  verstaan  van on ze  e igen  
eco n o m isch e  p rob lem en  zeer  w e n se lijk  is. 
E ngeland  is het ou d ste  in d u strie la n d  ter 
w e re ld . E en g e lu k k ige  co m b in a tie  van  w e te n 
s ch a p p e lijk e  k enn is, van  een  reek s  p ra k tisch e  
u itv in d in g en  en van  een  u itzo n d e r lijk e  b e 
ga a fd h e id  om  een en a n d er in de p ra k tijk  
om  te zetten , h e e ft  ged u ren d e  de 19e eeu w  
aan E ngeland  een  in d u striee l leiderschar» in  
d e  w e re ld  geg even , dat verh ou d in g sg ew ijze  
v ee l s terk er  w as —  w ij rea liseren  ons d it niet 
a ltijd  —  dan  b .v . h et le id ersch a p  van  de 
V eren igd e  Staten van  N o o rd -A m e r ik a  op  d it 
o g e n b lik . S n el o n tw ik k e lt  E ngeland  z ich  van 
een  la n d bou w sta a t, d ie  z ich  ze lf k o n  voed en , 
to t  een  industriestaat. D e  w erk k ra ch ten  
v loe ien  van  de la n d b o u w  naar de industrie . 
D e  in v o e r  neem t sterk  toe , o o k  en  m et nam e 
in  v e rh o u d in g  tot h et n ation a le  in k om en  —  
de in v o e rq u o te , zoals  w ij o p  het o g en b lik  
p legen  te zeggen  —  en  de  in d u strië le  p r o 
d u ctie  b estaat a an va n k e lijk  v o o rn a m e lijk  u it 
te x tie l. Z o  b e sto n d  in  1850 63 %  van  d e  tota le  
E ngelse  u itv o e r  u it  tex tie lp rod u cten .

V a n  het h o o g te p u n t van  deze in d u strië le  
o n tw ik k e lin g  to t  op  hed en  v in d t e ch te r  een 
in g r ijp en d e  v e ra n d e r in g  plaats. D e co n cu rre n 
tie  van  a n d ere  landen , d ie  een  z e lfd e  w e g  
d o o r lo p e n  en  d ie  z ich  in  v e le  gev a llen  o o k  
eerst o p  te x t ie l w erp en , n eem t steeds m eer 
to e  en  o n d e r  de d ru k  d aarvan  n eem t de 
p laats va n  h et te x t ie l in het E ngelse u itv o e r - 
p a k k et steeds a f  en de sector m etaal neem t 
toe . T e x t ie l is iets  m in d er dan 20 %  in het 
E ngelse  u itvoerp a k k et, m etaal, in  1950 10 % , 
n u  50 % .  A lg e m e n e r  g e fo rm u le e rd : het e x -  
p o rtp a k k e t gaat steeds m eer bestaan  u it een 
vee lh e id  va n  in d u strië le  a rtik elen , ied er  m et 
een  e igen  co n cu rre n t ie k ra ch t  op  de in tern a 
t ion a le  m ark t. S am en geva t en  in  an d ere  
w o o r d e n :.d e  h o g e  w e lv a a rt van  E ngeland  in  
de 19e e e u w  s teu n d e  o p  tw ee  fa cto re n , d ie 
n o g  steeds (o o k  v o o r  N ed erlan d , n a a r w ij n og  
zu llen  z ie n ) va n  beslissen d e  b etek en is  z ijn  
n.1. p ro d u ctiv ite it  en ru ilv o e t. D e p ro d u c tiv i
te it  w as in  E ngeland  d o o r  z ijn  te ch n isch e  
v o o rsp ro n g  zeer g ro o t  en  de ru ilv o e t  tussen 
de in g e v o e rd e  agra risch e  p ro d u cte n  en  in 
dustrië le  g ro n d sto ffe n  en erzijds  en  de u itg e 
v o e rd e  te x tie lg o e d e re n  an d erzijd s  w as zeer 
gunstig . D e v raa g  naar voed in g sm id d e len  en 
g ro n d sto ffe n  k w a m  zeer een z ijd ig  va n  d it  in 
du strie lan d  en  aan de  a an b odk an t had  het 
lan d  v r ijw e l een  m o n o p o lie  op  d e  w e re ld 
m ark t. H et is d u id e lijk , om  w e lk e  red en en  
deze w e lv a a rt  sin dsd ien  on d er d ru k  is k om en  
te staan. D e  in d u strië le  on tw ik k e lin g  in  
a n d ere  la n d en  d oet de v raa g  naar v o e d in g s 
m id d e len  en  in d u strië le  g ro n d sto ffe n  stijgen  
en  de in d u strië le  co n cu rre n tie  d ru k t de p r ij 
zen  va n  de  in d u strië le  u itvoergoed eren . D e 
tech n isch e  v o o ru itg a n g  b l i j f t  op  den  duur 
n iet b ep erk t, to t  E ngeland , m aar d oe t z ich  
lan gzaam  m aar z ek er  o o k  in  an d ere  landen  
g e v o e le n  en  ve rh o u d in g sg e w ijze  v e rd w ijn t  de 
te ch n isch e  v o o rsp ro n g .

Eenzelfde ontwikkeling in Nederland
O m  b e id e  red en en  w o rd t  dus de p laats va n  

E ngeland  in  de w ere ld  m oe iliik er . Ir» w ezen  
is h e t  in  N ed erla n d  n iet a n d ers . O n ze in 
d u strië le  on tw ik k e lin g  b eg in t la ter, u o k  b ij 
on s  d o m in e e rt  in  de eerste  p la a ts -d e  te x t ie l
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industrie , m et een  v e rsch u iv in g  la ter naar de 
m etaal en  nu , v o o r a l na de  tw e e d e  w e re ld 
o or log , naar een  geh ee l gam m a van  p ro d u c 
ten, w aaraan  w ij v r o e g e r  n iet zou d en  h eb b en  
gedach t. O ok  v o o r  N ed erlan d  z ijn  de tw ee 
w e lv aa rtb ep a len d e  fa c to re n  p ro d u c tiv ite it  en 
ru ilv oet. W illen  w ij on ze  p laats in  d e  w e re ld  
b eh ou d en  en  verb eteren , dan  zu llen  w ij de 
p rod u ctiv ite it  v o o r td u re n d  m oeten  o p v o e re n  
en  de  ru ilv o e t  m o e te n  verb e te re n . D e  ru ilv o e t  
kan s lech ts  w o rd e n  v e rb e te rd  d o o r  de ru il-  
k ra ch t va n  h et e x p o r tp a k k e t  op  de w e re ld 
m arkt te v erg ro ten  en  dat vraagt een  v e r 
sch u iv in g  va n  de  p ro d u cte n  die o o k  andere , 
jo n g e re  z ich  in d u stria liseren d e  la n d en  gaan 
m aken, naar b e te re  p rod u cten , d ie  op  de  
w ere ld m a rk t een  g o e d e  p rijs  k u n n en  o o b re n -  
gen . D e  fa cto re n , d ie  de a rb e id sp rod u ctiv ite it  
bepalen , z ijn  v e le . Ik  ga op  h et o g e n b lik  n iet 
in  op  de vraag , w e lk e  die fa c to re n  z ijn  en 
hoe  zij e lk aar b ep a len . V aststaat, dat een  
van de  b e la n g r ijk ste  fa cto re n  is k ap itaa ls
investering .

O ok  deze  z ijd e  v a n  ons s tru ctu u rp rob leem  
vraagt dus een  in vesterin g sp rog ra m m a . Z o w e l 
de o p v o e r in g  va n  de p ro d u ctiv ite it  als de 
versterk in g  va n  de ru ilk ra ch t van  on ze  p ro 
ducten vrag en  v o o r td u re n d  n ieu w e  in v este 
ringen , m aar het gaat nu  m eer als ik  het 
o v e rd r ijv e n d  zo  even  m ag typ eren  en  s ty - 
leren, om  in v esterin g en  in  de d iep te . N iet 
zozeer e n k e l de k w an tite it , m aar de  k w a li
teit va n  d e  in v esterin g en  k om t o p  d e  v o o r 
grond . N aar m ijn  m en in g  zu llen  w ij b ij de 
verd ere  on tw ik k e lin g  van  on ze  in d u stria lisa - 
tiep o litiek  w e llich t  m oeten  k om en  to t  een  
zekere  a cce n tv e r le g g in g  van  het in v esterin g s- 
vraagstuk  als q u a n tita tie f vraa g stu k  naar 
het in vesterin g sv ra ag stu k  als q u a lita tie f 
vraagstuk , o f  m .a .w .: de p ro b le m e n  va n  de 
industria lisatie  in  de  d iep te  zu llen  m eer aan
dacht gaan  vra g en  d an  industria lisa tie  en k el 
in  de b reed te .

Investeringen in de breedte en 
in de diepte

Ik  m o g e  in  d it verb a n d  een  op m e rk in g  
m aken naar aan le id in g  va n  een  v ra a g  va n  
de gea ch te  a fg e v a a rd ig d e  de h eer  H azen - 
bosch , d ie  als z ijn  m en in g  naar v o re n  h ee ft  
gebrach t, dat h et on d ersch e id , dat ik  n o e m 
de: in  de b re e d te  en in  de d iep te , m e e r  gra 
dueel dan p r in c ip ie e l is. In  zek ere  z in  is het 
grad u eel zoa ls  a lles  in  de w e re ld  g rad u eel is. 
D e b e g r ip m a tig e  s ch e id in g  is  a ltijd  sch erp er  
dan die, w e lk e  de versch ijn se len  in  de w e r k e 
lijk h e id  ons te  z ien  gev en . H et on d ersch e id  
is ech ter  v o ld o e n d e  sch erp  —  d a arom  gaat 
het b ij de  b e g r ip sv o rm in g  —  om  to t  een  b e te r  
inzich t in  de  p ro b le m e n  te k om en . H et v o o r 
b ee ld , dat de  g ea ch te  a fgev a a rd igd e  h e e ft  g e 
noem d, h e b  ik  n ie t  geh ee l b egrep en . D e  g e 
achte a fg e v a a rd ig d e  stelde, dat to ch  o o k  in 
vesterin gen  in  de b re e d te  de p ro d u c tie  doen  
toenem en , d erh a lve  o o k  de p ro d u ctiv ite it  per 
m an. Ik  g e lo o f  n iet, dat d it ju is t  is. W a n 
neer m en  —  de w e rk e lijk h e id  e e n v o u d ig e r  
ziende d an  zij is —  z ich  voorste lt  naast een  
bestaan de b ed r ijfsu itru stin g  w o rd e n  geste ld  
even vee l kap itaa l, e v e n v e e l m ensen , geen  
org an isa tie - en  e ffic ie n cy v e r b e te r in g  dan zal 
in d ie  n ieu w e  toestan d  de p ro d u c tiv ite it  g e 
lijk  z ijn  aan  d ie  in  d e  ou d e . H et is ju is t  een 
k en m erk  va n  d ie  in vesterin gen  in  de d iepte , 
w aarb ij dus in  de p ro d u ctie  va n  een  artik el 
als geh ee l, va n  h e t  laagste  p rod u ctiesta d iu m  
tot h et h oog ste  —  de econ om isten  o n d e r  ons 
zu llen  h ier  z ich  m et v reu gd e  h et b e g r ip  de 
p rod u ctie  langs o m w egen  h er in n eren  —  p er  
h o o fd  m et m eer k a p itaa l w o rd t  g ep rod u ceerd , 
dat dan o o k  p er  h o o fd  de p ro d u c tie  g ro te r  is.

Dat is —  ik  b e h o e f  m aar naar d e  h is tor i
sche on tw ik k e lin g  te v erw ijzen  —  een  van  de 
belan grijk ste  versch ijn se len , d ie  ie d e r  g e - 
in d ustria liseerd  la n d  ons te z ien  g e e ft . .D e  
h o ev ee lh e id  k a p ita a l p er  m an  is o p  h et o g e n 
b lik  in  N ed erlan d , E ngeland  en d e  V eren igd e  
Staten een  v e e lv o u d  van  v ro e g e r  en  dat is 
een va n  d e  b e lan grijk ste  fa cto re n  w a a rom  de 
p rod u ctiv ite it  z o v e e l groter  is dan v roeg er . 
B ij z u ivere  k a p ita a lin vester in g  in  de b reed te  
h ee ft  m en  een  z e lfd e  p ro d u ctie  p e r  m an , bij 
k ap ita a lsin vesterin g  in  de d iep te , m its  d o e l
m atig  en  e f f ic ië n t  d o o rg e v o e rd  e e n  o p v o e r in g  
va n  de  p ro d u ctiv ite it .

N a tu u rlijk  m oeten  de in vesterin gen , o o k  als 
w ij ze v o o r a l q u a lita tie f - bez ien , ten slotte  
w ord en  g e q u a n tifice e rd  om  ons een  in d ru k  
te geven  va n  d e  o m v a n g  van  het p rog ra m m a . 
H et k o m t m ij v o o r , da t het resu ltaat van  
deze analyse  w e l  za l z ijn , da t on s  in v e ste 

rin g sp rogra m m a , zoals  w ij dat to t  dusvej* 
h e b b e n  on tw ik k e ld , z ek er  n iet te  g ro o t  is 
g ew eest. Ik  h eb  het g e v o e l, dat h et m issch ien  
aan  de k ra p p e  k a n t is gew eest.

Ik  zo u  dat o p  h et o g e n b lik  n iet w illen  b e 
w ijze n  m aar zou  het b e w ijs  w ille n  op sch orten  
to t  de v i j fd e  In d ustria lisatienota , w a a r dat 
p ro b le e m  n a d er k a n  w o rd e n  besp rok en .

Aan de vooravond van een 
industriële revolutie

Ik  zo u  ten  aan zien  v a n  de o m v a n g  va n  de 
taak, d ie  m issch ien  in  de k om e n d e  jareri op  
ons k o m t te ru sten  u it  h o o fd e  va n  h et v ra a g 
stuk  va n  de  in v esterin g  in  de  d iepte , op  het 
v o lg e n d e  v ersch ijn se l w ille n  w ijze n . H et laat 
z ich  aan zien  —  dus h e lem a a l los  va n  de b e 
v o lk in g so n tw ik k e lin g  en  los va n  h etgeen  ik  
z o ë v e n  v e r d e r  h eb  ge ze g d  — , dat w ij in  de 
w e re ld  staan aan de v o o ra v o n d  va n  de 
tw eed e  in d u strië le  re v o lu tie . E r z ijn  m ensen , 
d ie  h eb b en  gezegd , dat er a l een  tw eed e  is 
gew eest. In  dat g ev a l is  h et n u  d e  d erd e  
m aar w ij staan in  ie d e r  g ev a l aan de v o o r 
a v o n d  va n  een  versch ijn se l, da t m en  p leeg t 
te  n o em en  een  in d u strië le  re v o lu tie . Ik  zou  
h et v a n w e g e  het zeer  g ro te  b e la n g  v a n  de 
zaak , w a a r w ij n iet g e n o e g  a an d ach t aan 
k u n n en  gev en , w illen  s p e c ific e re n  en  to e 
lich ten . W ij h eb b en  in  de eerste  p laats de 
g ro te  to e n e m in g  van  de on tw ik k e lin g  ten  
aan zien  v a n  de p lastics, in  de tw eed e  p laats 
de  ̂ on tw ik k e lin g  ten  aan zien  v a n  de a to o m 
en erg ie  v o o r  vreed za m e  d oe le in d en  en  in  de 
d erd e  p laats de on tw ik k e lin g  van  de e le c tro - 
n isch e  b estu r in g  va n  in d u strië le  installaties. 
H et laat z ich  aanzien , dat h e le  fa b r ie k e n  
d o o r  e n k e le  m en sen  k u n n en  w o rd e n  bestu u rd  
u it een  co n tr o le -  en  reg e lk a m er. A ls  d it z ich  
d o o rz e t  en  h et laat z ich  aan zien , dat dat h et 
g e v a l zal z ijn  —  ik  w e e t  n iet o f  w ij m oeten  
zeggen , dat w ij het h o p e n  o f  v rezen  —  dan 
zal dit e n orm e  k a p ita a lin vester in gen  vragen , 
d ie  g ro te  m o g e lijk h e d e n  b ie d e n  v o o r  w e l-  
va a rtsv erg ro tin g , m aar h et zal z e e f  ern stige 
p ro b le m e n  va n  o v e rg a n g  o p ro e p e n , zoa ls  o o k  
de eers te  in d u strië le  re v o lu t ie  zeer grote  p r o 
b lem en  v a n  overga n g , ze lfs  v a n  socia le  en 
m aa tsch a p p e lijk e  s tru ctu u r h e e ft  op geroep en . 
Ik  g e lo o f , dat het g o e d  is, dat w ij on s  v r o e g 
t ijd ig  gaan  b ezin n en  o p  de  rep ercu ssies  d ie 
va n  z o  'v e r  gaande kap itaa lin vesterin gen , 
va n  zo  v e r  ga a n d e  m e ch a n iserin g  va n  h et 
p ro d u c tie p ro ce s  het g e v o lg  k u n n en  zijn , e c o 
n om isch , sociaa l en  m issch ien  in  n o g  w ijd e r  
v e rb a n d . Ik  w il w ijze n  op  de  m o g e lijk h e id , 
dat de v r ije  t ijd  b e la n g r ijk  in  o m v a n g  zal 
toen em en , d .w .z . dat m en  de m og e lijk h e id  
k r ijg t  m eer v r i je  d agen  in  de  w e e k  te g e 
n ieten . W a t d it  aan  p ro b le m e n  za l o p ro è p e n
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bu iten  de  zu iv e r  e con om isch e , laat z ich  b e 
slist m e t een  e n k e l w o o r d  n ie t  sch etsen  en  
is o o k  n iet aan de ord e .

Het structuurprobleem. Productivi
teit en ruilvoet

H et vo o rg a a n d e  b e to o g  g e e ft  m ij n u  reeds 
g e leg en h e id  op  tw ee  k w esties  c o n cre e t  in  te  
gaan, n.1. in  de eerste  p laats de  stand  va n  
de w e lv a a rt  in  N ed erlan d  o p  h e t  o g e n b lik  
zoals deze  w o rd t  b ep a a ld  d o o r  de fa c to re n  
p ro d u c tiv ite it  en  ru ilv o e t, en  ten  tw e e d e  de 
v e e l o p g e w o rp e n  vraa g  naar de  d ra a gb a ar
h e id  va n  de d it  ja a r  p laats geh ad  h e b b e n d e  
loon ron d en .

W at h et eerste  p u n t b e tre ft , de p ro d u c tiv i
te it  va n  h e t  N ed erlan d se  b e d r ijfs le v e n  in  h e t  
a lgem een  —  dus n u  ru im e r  geste ld  d an  de 
in d u strië le  p ro d u ctiv ite it , w a a rop  h et b e k e n 
de c i j fe r  van  10 pC t. slaat —  is gestegen  m et 
b ijn a  30 pC t. ten  op z ich te  va n  1938: d e  ru il
v o e t  is in tussen  vers le ch te rd  m et o n g e v e e r  
14 pC t. O m  n u  te w eten , w e lk  d ee l v a n  d ie  
p ro d u c tiv ite itss tijg in g  w o r d t  ten ie tg ed a a n  
d o o r  de vers le ch te r in g  va n  de ru ilv o e t  —  
dat d it v e rb a n d  bestaat, za l z on d er m e e r  d u i
d e lijk  z ijn  — , m oe te n  w ij w eten , w e lk  deel 
va n  on ze  n a tion a le  p ro d u c tie  d o o r  ru il m et 
het bu iten lan d  w o rd t  o m gezet  in  goed eren , 
d ie  w ij z e lf  n iet m ak en , m aar m oe te n  in v o e 
ren . N aarm ate d e ze ' zogen a a m d e in v o e r - 
q u o te  h o g e r  lig t, is  h e t  e ro d e re n d  e f fe c t  van  
de ru ilv o e tv e rs le ch te r in g  o p  de p ro d u c tiv i
te itsverh og in g  groter.. N u w as deze  in v o e r - 
q u ote  in  1938 27 pC t., te rw ijl zij in  1954 tot 
d u sverre  la g  o p  44 pC t.

V o o r  de N ed erlan d se  v o lk sh u ish ou d in g  k o 
m en  h ierb ij n o g  tw e e  b ijz o n d e re  fa cto re n . In  
1938 b e d ro e g  h e t  in k om en  u it  N ed erlan d s b e 
zit va n  b u iten lan d s  k a p itaa l o n g e v e e r  10 pC t. 
v a n  het n a tion a le  in k om en , m aar in  de  la a t
ste ja re n  n iet m e e r  dan  2 pC t. v a n  h e t  n a 
t ion a le  in k om en . E en gu nstige  fa c to r  is d aar
teg e n o v e r , dat d e  350.000 w e rk lo ze n  v a n  1938 
n u  v r ijw e l ge h e e l z ijn  verd w en en .

W a n n eer m en  deze  fa c to re n  re k en k u n d ig  
u itw e rk t  —  ik  b esp a a r u  de ca lcu la tie , M ijn 
h e e r  de V o o rz it te r  — , dan  k o m t m en  tot de 
co n c lu s ie  dat ten  op z ich te  va n  1938 o p  h et 
o g e n b lik  e r  ru im te  lig t  v o o r  eén  w e lv a a rts 
s tijg in g  va n  5 a 10 pC t. p e r  h o o fd  va n  de 
b e v o lk in g , een  g eg even , dat w ij o o k  u it  d ire c 
te  w a a rn em in g  o n g e v e e r  v in d en . H et gaat 
h ierb ij dus om  h et r e ë le  in k om en  p e r  h o o fd  
va n  de b e v o lk in g , d .w .z . h et b e d ra g , dat 
ied ere  N ed erlan d er, k le in  o f  g root, gem id d e ld  
ter  b e sch ik k in g  staat. Ik  m e rk  h ierb ij n o g  op , 
dat d it u iteraarchn iets ze g t  o v e r  de  v erd e lin g ; 
h et b ed ra g  is a fg e le id  u it h e t  to ta le  b ed ra g , 
dat als in k o m e n  b e sch ik b a a r  is.

U it een  b e sch o u w in g  b lijk t  d u id e lijk , h o e 
z e e r  on ze  tota le  b e sch ik b a re  re ë le  w e lv a a rt  
g e k le m d  lig t  tussen d eze  tw ee  p o le n : ru ilv o e t  
en  p ro d u ctiv ite it , en  dat ied ere  w e ze n lijk e  
v e rb e te r in g  zal m o e te n  a an grijp en  b ij deze  
tw e e  fa cto re n .

D e  tw e e d e  k w estie , n.1. d e  d raagbaarh eid  
v a n  lo o n sv e rh o g in g e n , k u n n en  w ij o o k  zien  
tegen  de a ch te rg ro n d  van  de  g e g e v e n  analyse .

In  d e  in d u strië le  on tw ik k e lin g  v a n  d e  
la n d e n  o m  on s  h een , en  m e t n a m e o o k  van  
v e rd e r  a fg e le g e n  la n d en  als b .v . d ie  in  O ost
en  Z u id -A z ië , lig t  een  co n cu rre n tie d ru k  o p 
ges lo ten  d ie  h et sterk st is ten  o p z ich te  va n  
on ze  o u d ste  ind u strieën , v o o r  z o v e r  zij z ich  
n iet h e b b e n  aangepast. D e con cu rren tiek ra ch t 
va n  d it ou d ste  d ee l va n  h et in d u striep ak k et 
lo o p t  a ch teru it  en  zij kan  slech ts  w o rd e n  
ve rste rk t  d o o r  hetzij in  d e z e lfd e  b ra n ch e  
sterk ere  a rt ik e len  te m ak en  (k a p ita a l- en 
h ersen -in ten s ieve  p ro d u c te n ), dan  w e l o m  te 
sch a k elen  o p  a n d ere , s terk ere , p rod u cties .

D e  dra a gb a arh eid  der lo o n ro n d e n  lig t  zeef* 
ve rsch ille n d  ten  aan zien  v a n  v e rsch ille n d e  
b ed r ijfs ta k k e n . In  de  v ersch illen d e  b e d r i jfs 
tak k en  zal m e n  v ersch illen d e  m o e ilijk h e d e n  
h ie rm e d e  h e b b en . D e  m ate  van  de m oe ite , 
d ie  m en  on d e rv in d t, is in  z e k e r  o p z ich t  een  
m aatsta f v o o r  de k ra ch t va n  dat stu k  v a n  
het e x p o r tp a k k e t  op  de in tern a tion a le ; m ark t. 
Ik  v o e g  h ieraan  de o p m e rk in g  toe , dat m en  
z ich  m o e t a fv ra g en , o f  h et ju is t  zo u  z ijn  
op  den  d u u r h e t  lo o n p e il a f  te stem m en  op  
de b e d r ijfs ta k , d ie  in  deze z in  als de m a rg i
na le  zou  m oe te n  w o rd e n  b e sch o u w d .

Het is ook een conjunctuurprobleem
D it alles w as in  b e la n g r ijk e  m ate  s tru ctu u r

p ro b le e m  en  s tru ctu u rp o litiek . Is, zo  m oet 
m en  vrag en , de  con ju n ctu u rs itu a tie  n iet z o 
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dan ig , da t h et s tru ctu u rp rogram m a  zw aar g e 
a m en d eerd  m o e t  w o rd e n ?  D e  co n ju n ctu u r  
flu ctu e e r t, zoals  ik  -het v o r ig  ja a r  h eb  u iteen 
gezet, in  het a lgem een  m et h e t  n iv ea u  van  
de tota le  b ested in gen . B ested in gen  v o o r  in 
vesterin gen , b ested in gen  v o o r  con su m p tie , 
b ested in gen  d o o r  d e  O v erh e id . V o o r  een  
op en  vo lk sh u ish ou d in g  k om en  d aar n o g  bij 
de ex p or ten  van  h etgeen  h e t  b u ite n la n d /h ie r  
b esteed t. B etek en t een  h o o g  n iv e a u  van  deze 
b ested in gen , dus een  h o o g co n ju n c tu u r , n iet 
o o k  p e r  d e fin itie  een  zek ere  in fla tie ?  D e 
v raa g  is de laatste w e k e n  in  d e  p ers  en  in  
de  va k b la d en  m e t n a d ru k  gesteld .

E r lig t  o n g e tw ijfe ld  een  n a u w  v e rb a n d  tu s
sen  deze  tw ee  vrag en . W an n eer de to ta le  b e 
sted in gen  o p lo p e n  o f  m e t a n d ere  w o o rd e n  de 
som  va n  de b in n en la n d se  en  de bu iten lan d se  
vraa g  naar h et n a tion a le  p ro d u c t  stijgt, dan 
k a n  h e t  z ijn , da t e r  o p  deze  w ijz e  tussen  de 
uit. deze v raa g  resu lteren d e  g e ld stroom  als 
v ra a g fa c to r  en  h e t . n a tion a le  p ro d u c t  als de 
b e sch ik b a re  a a n b o d fa c to r  een  w a n v erh ou d in g  
ontstaat, d ie  z ich  a a n v a n k e lijk  k a n  op lossen  
in  w a t W itteveen  n o e m t een  gew en ste  h o e -  
v ee lh e id s in fla tie  (toen em in g  v a n  p ro d u c tie  
en  w e rk g e le g e n h e id ), d o ch  daarna  in  een  
on g ew en ste  p rijs in fla tie .

Inflatie en deflatie. Twee definities

M et d eze  u iteen zettin g  h eb  ik  h e t  b e g r ip  
in fla tie  reed s  g e ïn tro d u ce e rd  z o n d e r  h e t  g e 
d e fin ie e rd  te h e b b en . H et l i jk t  m ij d a arom  
n u  een  w e lk o m e  ge leg en h e id , in  te  gaan  op  
het v e rzo e k  v a n  d e  g ea ch te  a fgev a a rd igd en  
de h eren  H a zen bosch , R oem ers  en  W elter 
om  n a d er u iteen  te  zetten , h o e  m en  de b e 
g r ip p en  in fla tie  en  d e fla t ie  m o e t  d e fin ië re n ; 
o f  h ie r  één  d e fin itie  m o g e lijk  is  o f  b .v . tw e e ; 
en  —  in  h et laatste  g e v a l —  w e lk e  d an  de 
re la tie  tussen  deze  tw e e  d e fin ities  is en  w e lk e  
m en  h ie r  m o e t  k iezen .

Ik  w il  m et dat laatste  p u n t b eg in n en . H et 
is d u id e lijk , dat de k eu ze  v a n  een  d e fin itie  
a ltijd  een  p ro b le e m  v a n  d oe lm a tigh e id  is; 
v o o r  h e t  en e  p ro b le e m  h e e ft  m e n  de  en e  
d e fin itie  n o d ig  en  v o o r  h et a n d ere  een  
a n d ere . Ik  za l straks ge le g e n h e id  h e b b e n  om  
aan te tonen , da t h e t  o o k  b ij d eze  d e fin ities  
va n  in fla tie  en  d e fla t ie , d ie  m o g e li jk  zijn , 
h et g e v a l is. Ik  za l tra ch ten  d a tg en e  te v o l 
b ren g en , w a t m en  v a n  m ij g e v ra a g d  h ee ft , 
n.1. o m  n iet d ire ct  de taa l te sp rek en  va n  
de h og ep riesters  va n  h et e con om isten g ild e , 
m aar tra ch ten  o m  in  zo  e e n v o u d ig  m o g e lijk e  
taa l deze  zaak  d u id e lijk  te  m ak en . Ik  g e lo o f, 
dat d it  k an . Ik  v e ro n tsch u ld ig  m ij b ij v o o r 
baat, w a n n eer h e t  b e to o o g  ie tw a t sch oo ls  is. 
D it  lig t  in  de  aard  va n  h e t  v e r z o e k  o p g e 
sloten .

D o o r  de m aa tsch a p p ij c ircu le re n  tw ee  s tro 
m en , als h e t  w a re  tegen  e lk aar in , een  g e ld 
s troom  en  een  goed e re n stro o m . D e  g e ld 
s tro o m  ontstaat in  en  u it  de g o e d e re n p ro d u c 
t ie  als v e rd ie n d  in k o m e n  en  w o r d t  geb ru ik t  
o m  d e ze lfd e  g o e d e re n  te  k o p e n , b ij de p r o 
ductie. w a a rv a n  h et als in k o m e n  w e rd  g e 
schap en . D e  g o e d e re n  d o o r lo p e n  ve rsch ille n 
de fa sen  va n  b e w e rk in g , ve rsch ille n d e  s ch a 
k e ls  in  de  b e d r ijfs k o lo m . Z ij ga a n  va n  de 
eerste  naar de  tw e e d e  fa b r ik a n t  en  v e r v o l
gen s naar de  g ross ier  en  de  detaillist, to t  zij 
b ij de ü ite in d e lijk e  v e rb ru ik e r  z i jn  a an ge 
land . In  de  v e rsch ille n d e  fa sen  ontstaat in 
k om en , w a t n a a r de verb ru ik sh ijish ou d in gen  
v lo e it  en  deze  m ak en  z ich  op , m et da t in 
k om en  de a ldu s g e p ro d u ce e rd e  go e d e re n  te 
k op en .
. V o o r  co n su m p tie g o e d e re n  is dat e rg  een 
v o u d ig . V o o r  in v esterin g sg oed eren  lig t  h e t  
in g e w ik k e ld e r . D eze  s troom  v o lg t  een  in g e 
w ik k e ld e  w e g . E en  d e e l va n  h e t  in k om en  
w o rd t b esp a a rd  en  lo o p t  va a k  o v e r  v e r sch il
len d e  institu ten  als b a n k en  e tc., to t  h e t  b ij 
de b ed r ijfsh u ish o u d in g  terech tk om t, d ie  dan 
n iet co n su m p tie g o e d e re n  k o o p t, m aar in v e s 
terin g sg oed eren , o m  h e t  b e d r i jf  u it  te  b r e i 
den .
_N u is er, w a t  m en  n oem t, m on eta ir  e v e n 

w ich t, dat is g een  in fla tie  o f  d e fla tie , w a n 
n eer  d eze  s trom en , d ie  e lk aar v o o r td u re n d  op  
de goe d e re n m a rk te n  k ru isen , ten ietgaan , 
w a n n eer d eze  strom en  dus u its lu iten d  op  deze 
w ijze  p erm a n en t c ircu le re n . H et lo o p t  m is, 
w a n n eer iem a n d  h et in  z ijn  h o o fd  haalt, een  
d ee l va n  h et in k om en , dat d ee l u itm aak t 
van  d ie  k r in g lo o p , n ie t  te  b ested en  o f  m eer 
te  b e s te d e n .-H e t  n ie t -b e s te d e n  is  d u id e lijk .

M en  k a n  m e e r  b ested en , w a n n e e r  m en  de 
b e sch ik k in g  h e e ft  o v e r  ge ld m id d e len , d ie 
m en  reed s  h e e ft  en  d ie  m en  h e e ft  o p g e h o o p t  
o f  o p g e p o t  in  de v r o e g e re  p e r io d e  v a n  het 
e co n o m isch e  le v e n  o f  w a n n eer er n ie u w  ge ld  
w o rd t  gesch ap en .

W an n eer m en  m e e r  b esteed t  dan  h e t  in 
k om en , zw e lt  de g e ld stroom  sterk er aan  dan  
de go e d e re n  s troom  en  w a n n eer m en  m in d er 
b esteed t d an  h et in k om en , k rim p t de  g e ld 
s tro o m  in  en  b l i j f t  hij b ij de g o e d eren stroom  
ten  a ch ter. D e  g e ld s tro o m  is  o o k  de  tota le  
v ra a g  te  n oem en .

Ik  k a n  h et o o k  a ldus ze g g e n : A ls  e r  m eer 
b e ste e d  w ord t, gaat de to ta le  vraa g  b o v e n  
d e  to ta le  p ro d u c tie  u it  en  w o r d t  een  o p 
w a a rtse  d ru k  o p  het a a n b od  u itg e o e fe n d , 
hetzij d oord a t m en  m eer p ro d u ce e rt , hetzij 
d oord a t, als er n iet m eer k a n  w o rd e n  g e 
p ro d u ce e rd , h et p r ijze n n iv e a u  op trek t, ten  
e in d e  h e t  e v e n w ich t  te  herste llen .

W an n eer m en  m in d e r  b esteed t, k rim p t de 
g o e d e re n stro o m  in, hetzij d o o r  h et da len  
v a n  d e  p rijzen , hetzij' d o o rd a t m en  n iet m eer 
p ro d u ce e rt . D a n  tred en  w e rk lo o sh e id  en  a lle  
.d a a rm ed e  v e rb a n d  h ou d en d e  g e v o lg e n  op . 
H et is dus de w a n v e rh o u d in g  tussen de tota le  
v ra a g  en  h et to ta le  a an bod , d ie  hetzij in fla 
to ire , hetzij d e fla to ire  span n in gen  k a n  o p ro e -  
p en .

W a n n eer w ij d it  b e to o g  toep assen  op  de  
b e s lo ten  v o lk sh u ish ou d in g  en dus een  o g e n 
b lik  a fz ien  —1 en  dat k a n  de  th eore ticu s  d oen  
— va n  d e  com p lica ties , d ie  h et in tern a tion a le  
v e rk e e r  o p le v e rt , is d it de en ige  de fin itie , 
d ie  m en  z ich  k a n  d en k en  va n  in fla tie  en  
d e fla t ie : een  w a n v e rh o u d in g  tussen  de  g e ld 
en  g o e d e re n stro o m  in  h e t  e con om isch e  leven .

De invloed van het buitenland
W a n n eer w ij te  m ak en  h eb b en  m et een  

o p e n  v o lk sh u ish ou d in g , k a n  m en  tussen  tw ee 
v e rsch ille n d e  d e fin ities  k iezen , w a t v e r s ch il
le n d e  g ea ch te  a fgev a a rd igd en , naar ik  m een , 
p a rten  h e e ft  gesp ee ld . L aat ik  v o o r  de d u i
d e lijk h e id  eerst v erte llen , h oe  in  een  op en  
v o lk sh u ish o u d in g  d e  a lgem en e  ve rh o u d in g  
tussen  v raa g  en  a a n b o d  is. Er w o r d t  een  g o e 
d eren p a k k et g e p ro d u ce e rd , ons n ation a le  
g oed eren p a k k et. D a a rop  w o rd t  tw e eërle i 
v ra a g  u itg e o e fe n d , de v ra a g  u it  h et b in n e n 
la n d  en  d e  v ra a g  u it  h e t  b u iten lan d . D eze 
tota le  vraa g , d ie  z ich  o o k  w e e r  in  de g e ld -  
v o r p i op en b a a rt  w o rd t  g e co n fro n te e rd  m et 
h e t  a an bod , en  o o k  h ier  ge ld t, dat als e r  een  
w a n v e rh o u d in g  op treed t, dus als de  tota le  
v ra a g  b o v e n  h e t  to ta le  a an b od  gaat u itlopen , 
e r  dan  spa n n in gen  o p tred en . A ls  d e  tota le  
v ra a g  a ch te rb lijft , tred en  er o o k  spann ingen  
o p , m aar d a n  naar de  a n d e re  kant.

M et b e tre k k in g  to t  de  N ed erlan d se  v o lk s 
h u ish ou d in g  k u n n en  w ij on s  een  andere  
v ra a g  ste llen . E r w o r d t  in  N ed erlan d  een  
n a tion a a l in k o m e n  verd ien d , s tam m en d  u it  
d e  p ro d u c tie . D e  v ra a g  is n u : W o rd t  d it 
ge h e e l b e ste e d  o f  n ie t  en  w a a rv o o r  w o r d t  h e t  
b esteed ?  H et k a n  w o rd e n  b esteed  v o o r  in  
h e t  b in n en la n d  g e p ro d u ce e rd e  goe d e re n  o f  
v o o r  g e ïm p o rte e rd e  g o e d e re n . H ier h eb b en  
w ij dus te m ak en  m et een  a n d ere  co n fro n ta 
t ie  n.1. m et na tion a a l in k o m e n  te g e n o v e r  een  
stu k  n a tion a a l p ro d u c t  en  een  stuk  im p ort. 
O o k  h ie r  is  w e e r  m o g e li jk  ge lijk h e id  en  o n 
ge lijk h e id , hetzij naar de  ene, hetzij naar de 
a n d ere  k ant. H et e f fe c t  is  e ch ter  een  ander. 
H et is  zo  dat w a n n e e r  h e t  n a tion a le  in k o 
m e n  g ro te r  is  d an  h etgeen  daarvan  w o rd t  
b esteed t, z ich  een  o v e rsch o t  o p  de  b e ta lin g s 
b a la n s  o n tw ik k e lt . W a n n eer e ch ter  - m eer 
w o r d t  b e ste e d  dan  o v e re e n k o m t m e t h et n a 
t io n a le  in k om en , o n tw ik k e lt  z ich  een  tek ort 
o p  de  b e ta lin gsba lan s . Ik  g e lo o f, dat ik  h et 
in  de stu k k en  n ie t  zo  d u id e lijk  h eb  gesteld . 
In  de tijd  va n  d e  K o re a -c r is is  h e b b e n  w ij 
aan  d it  p ro b le e m  ged a ch t. T o e n  b e sto n d  er 
o o k  een  beta lin gsb a la n svraa gstu k . E r w as een  
te k o r t  op  de beta lin gsb a la n s , er w as in fla tie , 
e r  w as o v e rb e s te d in g . M en  w ild e  m e e r  b e 
sted en  d an  in  o v ereen stem m in g  w as n iet de  
e igen  m id d e len . D eze  m id d e len  w a ren , k le i
n e r  in  v e rh o u d in g  to t  h e tgeen  w ij u itgaven . 
H et p ro b le e m  was. nu , da t te k o r t  w e g  te 
w e rk e n  d o o r  de b in n en la n d se  b ested in gen  te 
b e p e rk e n  en  to t  een  z ek er  b in n en la n d s  m o 
n eta ir  e v e n w ich t  te  k o m e n  d o o r  een  zek ere  
d e fla t ie , o p d a t h et te k o rt  zo u  om slaan  in  een  
o v e rsch o t . H ier  w ijze n  b e id e  d e fin ities , d ie  
ik  h e b  o n tw ik k e ld , in  d e z e lfd e  r ich tin g . Er

w as o o k  in  d ie  t ijd  in  de z in  va n  de to ta le  
v ra a g  naar ons p ro d u c t  b in n en la n d s  en  b u i
ten lands een  z e k ere  w a n v e rh o u d in g . D eze 
liep  u it  b o v e n  w a t b e sch ik b a a r w as. O ok  
toen  liep  de  b ezettin gsra a d  van  h e t  p r o -  
d u ctie -a p p a ra a t en de p r ijze n  o m h o o g . E r w as 
toen  o o k  in fla tie  in  de tw eed e  z in  n.1. dat 
va n  h et standpunt va n  de n a tion a le  v o lk s 
h u ish ou d in g  u it h et in k om en  w as a ch te rg e 
b le v e n : m en  b esteed d e  m eer dan  m en  v e r 
d ien d e. Er w as  dus een  te k o rt  op  de b e ta 
lingsbalans. H et verw a rre n d e  op  d it m om en t 
is gew eest, dat de d e fin ities  een  v e rsch ille n 
de  r ich tin g  k u n n en  u itw ijzen . Op het o g e n 
b lik  is h et zo , dat de v ra a g  van  h e t  b in n e n 
la n d  p lu s  d ie  va n  h e t  b u iten lan d  en igerm ate  
d re igen  u it te gaan  b o v e n  h etgeen  w ij h ier  
p ro d u ce re n . D it  be tek en t, dat h et p ro d u c t ie 
apparaat ten  v o l le 'b e z e t  is, zod at en igerm ate  
een  op w a a rtse  d ru k  o p  de  lo n e n  en  p rijzen  
w o rd t  u itg e o e fe n d . D e  situatie op  h et geb ied  
v a n  de  ve rh o u d in g  tussen  n ation aal in k om en  
en  de b ested in g  d a arva n  is anders.

In  d ie  z in  is e r  n u  sprak e  van  een  zek ere  
on d erb ested in g , b ested en  w ij n iet on s  geh ele  
n a tion a le  in k om en  en  o n tw ik k e lt  z ich  dus 
te g e lijk  m et d ie  ie tw a t in fla to ire  spann ingen  
in  de s ituatie als ge h e e l to ch  n o g  een  o v e r 
s ch o t  op  de b eta lin gsba lan s.

M issch ien  is h et en igsz ins verw a rren d , h ie r 
v o o r  h et b e g r ip  in fla tie  te  geb ru ik en . D at 
g e e f  ik  v o lm o n d ig  toe . H et is v o ld o e n d e , als 
m en  s ch erp  en  d u id e lijk  ziet, dat m en  o n d e r 
s ch e id  m o e t  m ak en  tussen  deze tw ee  c o n 
fron ta ties . M en  k a p  co n fro n te re n  de totaa l 
u itg e o e fe n d e  v ra a g  'n a ar h e t  e igen  p rod u ct. 
D a a ru it resu lteert, als d ie  vraa g  u it lo o p t  b o 
v e n  h e t  a an b od , eerst v o lle d ig e  b eze tt in g  van  
ons p ro d u ctie -a p p a ra a t en  dan  de  m o g e li jk 
h e id  va n  een  z e k e re  in fla to ire  p rijsstijg in g . 
M en  k a n  o o k  d e  v ra a g  ste llen : b ested en  w ij 
ons n a tion a le  in k om en  geh ee l e x a c t  p recies , 
o f  tra ch ten  w ij m in d er o f  m e e r  te  b ested en ? 
Z ij k u n n en  in  d eze lfd e  r ich tin g en  w ijzen , z o 
als K o re a . M en  k a n  z ich  o o k  voorste llen , dat 
zij b e id e  d e fla to ir  w e rk e n . O p d it  o g e n b lik  
w ijze n  zij on s  in  v ersch illen d e  rich tin g en .

Er is  n o g  een  v ie rd e  m o g e lijk h e id , m aar 
d a arm éd e  za l ik  u  op  h e t  o g e n b lik  n iet v e r 
m oe ien .

H et gaat —  n u  k o m  ik  op  een  o p m erk in g  
v a n  de gea ch te  a fg e v a a rd ig d e  de h eer  H azen 
b o sch  —  n iet o m  d efin ities , h et gaat o m  de 
zaak. W ij m oeten  die d e fin itie  k iezen , d ie  ons 
h et b este  in z ich t g e e ft  in  de stand  van  
zak en  v a n  h e t  o g e n b lik . E n dan  is  d e  stand  
v a n  zak en  op  h et o g e n b lik  deze , dat o p  het 
o g e n b lik  z on d er en ige  tw ijfe l  de som  v a n  de< 
b in n en la n d se  en de  b u iten lan d se  vraa g  g r o 
ter  is dan  de n a tion a le , en w e l zod an ig , dat 
daaru it z e k ere  spa n n in gen  in  on s  p ro d u c tie 
apparaat resu lteren . D e  stand  va n  de a rb e id s 
m a rk t w ijs t  d it  d u id e lijk  u it. x

Bestedingsinflatie en prijsinflatie
O m  d it n u  v e r d e r  te  a na lyseren , zo u  ik  

o p  h e t  o g e n b lik  n o g  een  n a d er o n d ersch e id  
w ille n  m ak en  b in n e n  h et b e g r ip  in fla tie  in  
de z in  van  een  w a n v e rh o u d in g  tussen  tota le  
v raa g  en  totaa l a a n b od . Ik  sp reek  n iet m eer 
o v e r  d ie  a n d ere  d e fin itie ; d ie  h eb b en  w ij op  
d it o g e n b lik  n iet n od ig . Ik  h ou d  m ij nu  aan 
de p rob leem ste llin g , d ie  h et m eest re lev an t is, 
en  dan  m o e t ik  o n d e rsch e id  m ak en  tussen 
b ested in gs in fla tie  en  p rijs in fla tie .

Ik  m o e t  e ch te r  eerst n o g  een  a n d ere  o p 
m e rk in g  m ak en . H et ge b ru ik  va n  h et b e g r ip  
in fla tie  zo u  to t  m isversta n d  a an le id in g  k u n 
nen  gev en . W an n eer w ij h et b e g r ip  in fla tie  
u itsp rek en  in  h e t  a lgem een , d en k en  w ij als 
v a n z e lf aan een  toesta n d  als b .v . in  D u itslan d  
na de eerste  w e re ld o o r lo g , w a a r de cu m u la 
t ie v e  lo o n -  en  p rijss tijg in g en  o v e r  e lkaar 
h een  ro ld e n  en  tenslotte, h e b b e n  g e le id  to t 
een  v o lle d ig e  m on eta ire  chaos.

A ls  ik  h ier  de w o o r d e n  „ in fla to ire  spann ing 
tussen  v raa g  en  a a n b o d ”  geb ru ik , dan  is dat 
ten slotte  zu iv er  en  a lleen  een  a n a lytisch  
e lem en t, w a t b e te k e n t : o m  een  b ep aa ld e
stand va n  zak en  w e e r  te g ev en  w aaraan  m en  
n ie t  z on d er m eer, n een , in  h et g eh ee l niet, 
m o e t  v e rb in d e n  de  w a a rsch ijn lijk h e id  ,dat het 
h ier  zo  za l lo p e n  als h e t  in  D u itslan d  is g e lo 
pen . D at zou  b e p a a ld e lijk  een  ern stige  m is 
va ttin g  z ijn . Ik  g e b ru ik  het -begrip  „ in f la t ie ” 
als w eten sch a p p e lijk e  term , d ie  reg istreert  o f  
de  v e rh o u d in g  tussen  de to ta le  v raa g  en  het 
tota le  a a n b od  spa n n in gvrij is  of,' dat e r  een
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spann ing naar b o v e n  (in fla tie ) dan  w e l naar 
b eneden  (d e fla t ie ) a an w ezig  is.

M en m o e t  dus on d e rsch e id  m ak en  tussen 
b ested in gsin fla tie  en p rijs in fla tie . In  de E n
gelse litera tu u r geb ru ik t m en  in  d it op z ich t 
de w o o r d e n : een  p u ll o f  een  push, een  tr e k 
k ra ch t o f  een  d u w k ra ch t. W an n eer de tota le 
vraag aan zw elt w o r d t  er. va n  d e  vraa gzijd e  
een tre k k ra ch t u itg e o e fe n d  op  het p rijsn iv ea u  
in op w aartse  r ich tin g . W an n eer de lon en  en, 
bij d oo rb e re k e n in g , de  p r ijzen  gaan stijgen , 
dan w o rd e n  de p rijzen  n iet op getrok k en , 
m aar o m h o o g  ged u w d , dus een  pu ll. Er z ijn  
hele d iscussies  ontstaan  o v e r  de vraag , w a t 
b e la n grijk er  is in  h et a lgem een , m aar ik  g e 
lo o f, dat w ij d eze  tw ee  ty p en  eerst m oeten  
on d ersch e id en  om  ze daarna w e e r  sam en 
te n em en . A lle e n  in d ien  en  v o o r  z o v e r  e r  een 
b e la n grijk e  tre k k ra ch t op  h e t  e con om isch  
leven  w o r d t  u itg e o e fe n d  v a n  de z ijd e  van  
de vraag , is h e t  m o g e lijk , da t va n  de z ijde  
van  h et a an b od  k osten stijg in gen  w o rd e n  
d o orb erek en d . D e m ate va n  a fw en te lin g  va n  
loon stijg in g en  en a n d ere  k osten stijg in gen  op 
het p rijsn iv ea u  va rieer t  m e t de intensite it 
van  de v ra a g  naar h e t  p ro d u c t. E r is een  
nauw e sa m en w erk in g  tussen  de m ate  va n  
prijsstijg in g , de a fw e n te lin g sm o g e lijk h e id  en  
de trek k ra ch t v a n  de v ra a g  op  h et aan bod . 
Op deze w ijze  h e b b e n  w ij dus b e id e  v o rm e n  
van  een  in fla to ire  on tw ik k e lin g  to t  één  g e 
z ich tspu nt h er le id .

Wat wij moeten doen?
W eer —  zo  ste l ik  m ij v o o r  —  k a n  de 

geach te  a fg e v a a rd ig d e  d e  h eer  H a zen bosch  
vrag en : dat is n og a l th eoretisch  en  dat b e 
h o o r t  to t  de  b eg r ip sv orm in g , m aar n u  de 
zaak? D e  zaak  is, da t in  5 ja a r  tijd  h et p r ijs 
n iveau  m et m e e r  dan 25 pet. is gestegen . D at 
is een  fe it . W at d oen  \vij daaraan? Ik  zie  
nu  in  de eerste  p laats naar d ie  b ested in gs - 
kant. A ls  d ie  tota le  vraa g  u itg ro e it  b o v e n  
het tota le  a an bod , w a t d o e t  m en  daaraan? 
En w a t k a n  m en  daaraan  d oen ? M en  zo u  het 
aan bod  k u n n en  u itb re id en , m aar dat is m o e i
lijk , w a n t on s  p ro d u ctie -a p p a ra a t is v o l  b e 
zet. D e v ra a g  b e sn oe ien  zod an ig , dat het 
e v en w ich t naar de vraa g zijd e  w o rd t  h erste ld ? 
N u w il h e t  geva l, dat d ie to ta le  v ra a g  is 
op g e b o u w d  u it  v raa g  u it h et b in n en la n d  en 
vraa g  u it  h e t  b u iten lan d . D e  bu iten lan d se  
vraa g  h e b b e n  w ij n ie t  in  d e  hand. D e  b in 
nen landse v ra a g  h eb b en  w ij o o k  n ie t  in  de 
hand, nl. de v raa g  va n  de p a rticu lie ren  v o o r  
con su m p tie  en  in v esterin g sd oe le in d en . Is  de 
con clu s ie  d an  n iet —  en  d ie  co n c lu s ie  is 
en k ele  m alen  ge tro k k e n  — , dat de O v e r 
h e id sbested in gen  m oeten  w o rd e n  in g e k ro m 
pen  als een  d ee l va n  de b in n en la n d se  vraag , 
zod at op  deze w ijze  de to ta le  vraa g  'inkrim pt 
en h et e v e n w ich t  w o r d t  h erste ld . W ij stu iten  
h ier dus op  dat m en in g sv ersch il tussen  de 
p ro fe sso re n  W itteveen  en  T in b e rg e n : lig t  de 
oorzaak  v a n  deze  in fla to ire  span n in gen , va n  
deze en igsz ins besta an d e  w a n v e rh o u d in g  tus
sen vraa g  en a a n b od  in  h e t  b in n en la n d  o f  
in  h e t  bu iten lan d ?

M ijn h eer  de  V o o rz it te r ! Ik  g e lo o f , da t de 
p rob leem ste llin g  op  deze  w ijze  n iet geh ee l 
v ru ch tb a a r is. V ru ch tb a a r is, w a t m en  d aar
aan zo u  k u n n en  d oen  en  d an  g e lo o f  ik , dat 
op h e t  o g e n b lik , in  h et a lgem een  gesp rok en  
in k rim p in g  in  h et b in n en la n d  v a n  de  b e ste 
d ingen  in  zeer  b e la n g r ijk e  m ate  o g e n b lik k e 
lijk  zo u  le id e n  to t  o p v o e r in g  van  de b u ite n 
landse vraa g . E n w a a rom ? W at is de s ituatie 
op  v e le  e x p o r tm a rk te n ?  .M ijn h eer  de  V o o r 
zitter! Ik  ty p e e r : ik  kan  m ij h ee l g o e d  v o o r 
stellen , dat d it  v o o r  een  b ep a a ld e  m a rk t n iet 
geld t. D e  situatie  in  h et a lgem een  is  deze, 
dat zeer  v e le  e x p or teu rs  z o n d e r  e n ig e  tw ij
fe l  m e e r  zou d en  k u n n en  v e rk o p e n  op  de  
b u iten lan d se  m ark t, als zij m aar zou d en  k u n 
nen  p ro d u ce re n , m aar hun  p ro d u c tie ca p a c i
teit b lij f t  op  het o g en b lik  a ch ter bij de a fze t 
m o g e lijk h e id . A ls  de b in n en la n d se  a ize t  a f 
neem t, b lijft  er  m eer o v e r  v o o r  d e -b u ite n la n d 
se a fzet en  za l e r  dus een  v e rsch u iv in g  o p tre 
den  van  d e  b in n en la n d se  vraa g  naar de  b u i
ten landse vraa g . Ik  h eb  h e t  g e v o e l, dat 
d it e f fe c t  s terk  za l op tred en , w a n n eer d e  b in 
nen landse v raa g  zal w o rd e n  g e re d u ce e rd . Ik  
kan  m ij e v e n w e l h e e l go e d . voorste llen , dat 
d it op  b ep a a ld e  p u n ten  n iet opgaat. B ij een  
b in n en la n d se  industrie , d ié  a lleen  v o o r  de 
b in n en la n d se  v ra a g  w e rk t  zoa ls  de b o u w 
n ijverh e id , lig t  h e t  iets  anders, m aa r in  het 
a lgem een  lig t  h et zo . Op deze  w ijze  le g  ik  ‘

dus v e rb a n d  tussen de  trek k ra ch t va n  de 
v ra a g  en  de s ituatie aan  de z ijd e  va n  het 
k osten - en  p r ijsp e il.

Betekenis der prijsafspraken
D e vraa g  in  h et b u iten lan d  naar on ze  p r o 

du cten  resu lteert u it  de a lgem en e  .econ om i
sche toestan d  in  het b u iten lan d  en  de aan - 
b o d co n d it ie  va n  onze p rod u cten . In  h e t  a l
gem een  k a n  m en  zeggen , dat on ze  p rod u cten  
op  re d e lijk e  v oorw a a rd en  in  het b u iten lan d  
w o rd e n  a an geb od en . H et lijk t  zo  te z ijn , dat 
daar n iet a lleen  naar de p ro d u cte n  v a n  a n 
d ere  la n d en  een  b e la n g r ijk e  v ra a g  bestaat, 
m aar v o o r a l o o k  naar on ze  p ro d u c te n  en dat 
e r  een  z ek er  ca u sa al v e rb a n d  b estaat tussen  
h e t  h ier  besta an d e  p rijsp e il —  de geach te  
a fg e v a a rd ig d e  de h eer  Jansen  h e e ft  e r  op  
gew ezen  —  en  de  m ate, de in ten site it va n  
de v ra a g  van  h e t  b u iten lan d  naar on ze  p r o 
d u cten . In  deze con ste lla tie  is h et n ie t  v e r 
w o n d e r lijk , dat z e k ere  d o o rb erek en in g en  va n  
k osten e lem en ten  o p tred en . H et is o o k  n iet 
v e rw o n d e r lijk , dat de  o p  z ich  z e lf  b estaan d e 
m o g e lijk h e id  to t  p rijsd a lin g  aan de k a n t va n  
de in v o e rp r ijz e n  o f  ten  g e v o lg e  v a n  een  
stijg in g  va n  de  p ro d u c tiv ite it  p ie t  vo ld o e n d e  
d o o rw e rk t. Ik  zie  h ier  een  d u id e lijk  v e rb a n d  
tussen de a lgem en e  situatie , zoals ik  d ie  h eb  
gesch etst en  de on tw ik k e lin g  v a n  h e t  b in 
n en la n d se  p rijsn iv ea u . D aarb ij b e n  ik  m ij 
e r  va n  b ew u st, dat, a fgez ien  va n  a lle  fa c 
toren , d ie  ik  h eb  gen oem d , de w ijze  van  p r ijs 
v o rm in g  in  N ed erlan d  en  m et n a m e de m ate , 
w a a rin  die on d e rh e v ig  is aan v ersch illen d e  
v o rm e n  van  eco n o m isch e  sam en w erk in g , h e t
zij in  de  v o rm  va n  een  ju r id isch  rech tsg e ld ig  
k a rte l, hetzij in  de  v o r m  va n  een  losse  a f
spraak , een  ze lfs tan d ig e  fa c to r  is, d ie  op  
z ich  z e l f  le id t  to t  een  z e k ere  r ig id ite it , z o n 
der tw ijfe l  een  vr ij s terk e  r ig id ite it  n a a r b e 
n ed en , en  ik  vrees, dat e r  aan le id in g  is  o m  
de v ra a g  te ste llen  o f  d ie  versta rrin g  naar 
b e id e  k an ten  sym m etrisch  is, o f  zij naar b e 
n ed en  n iet g ro te r  is d an  naar b o v e n . Ik  g e 
lo o f , dat ik  in  d it  v e rb a n d  ie ts  o v e r  d eze  
situatie  en  o v e r  de m ate  v a n  eco n o m isch e  
organ isa tie  in  on s  eco n o m isch e  le v e n  m o e t 
zegg en . Ik  m een , dat d ie  red en  g e e ft  to t en ige  
b ezorg d h e id , te m eer om d a t e r  in  d e  toesta n d  
v a n .d e  b e sta a n d e ..h oogcon ju n ctu u r in  N e d e r
lan d  e ig en lijk  v e e l m in d er red en  is v o o r  d ie  
a fsp ra k en  d an  in  de  toesta n d  v a n  cr ises  en  
d epressies . -

V ersch illen d e  gea ch te  a fgev a a rd igd en  h e b 
b e n  er te rech t  op  g e w e ze n : H et z ijn  n iet 
a lleen  kartels, e r  z ijn  o o k  z.g . p rijsa d v iezen , 
b in d e n d  o f  n iet b in d en d . I k  g e lo o f, d a t h et 
er w e in ig  toe  d o e t  o f  h et e r  v é é l o f  w e in ig  
z ijn  aan gezien  h et een  a d v ies  is en  een  
a d v ies  p e r  d e fin itie  n iet b in d en d  k a n  z ijn .

Ik  z e g ,. dat ik  e n ig e  z o rg  h eb  om tren t d ie  
on tw ik k e lin g . Ik  m a g , d it .m et een  en k el 
v o o r b e e ld  illu streren . „

D e  laatste  lo o n ro n d e  is gew eest een  w e l-  
v a a rts loon ron d e . D it b etek en t, dat zij daar, 
w a a r d it  m o g e li jk  is, z o u  ga a n  ten  laste 
va n  de w in sten . Stel, e r  is  een  b e d r ijfs ta k , 
d ie  k en t de  p ra k t ijk  va n  h e t  p rijsa d v ies . E en 
aanta l o n d ern em in gen  zou  deze  lo o n ro n d e  
zeer  w e l  k u n n en  dragen  ten  laste v a n  de 
w in sten  en  een  aanta l o n d ern em in gen  n iet 
(zo  n em en  w ij a a n ).

H et p rijsa d v ies  gaat nu , zo  n eem  ik  aan, 
in  de r ich tin g  va n  de  d o o rb e re k e n in g  v a n  
d eze  lo o n ro n d e  —  in  h et a lgem een  ca lcu la - 
to r isch  en  b e d r ijfs e co n o m isch  v o lk o m e n  v e r 
a n tw o o rd  —  en  dus o v e r  de  geh ele  lin ie . H et 
is  d u id e lijk  —  n u  w ijs  ik  op  een  aantal g e 
v o lg e n  — , dat d it  con cu rre n tie b e le m m e re n d  
w e rk t. D e  on d ern em in g  d ie  h et n iet k a n  d ra 
gen , w o rd t  b e le m m e rd  in  de d ra n g  to t  a a n 
passing  en  zij h e e ft  te  w e in ig  p rik k e ls  om  
e f f ic ie n c y -  en  ra tion a lisa tieverbeterin g en  toe  
te passen . In  deze  b e d r ijfs ta k  v e rb e te rt  n iet 
de v e rh o u d in g  tussen  totaa l v e rd ie n d  in k o 
m en  en  arb e id s in k om en  en  naarm ate deze 
p ra k tijk en  a lgem een  z ijn , v e rb e te rt  deze  v e r 
h o u d in g  n iets  v o o r  h et geh ele  b e d r ijfs le v e n , 
w a t to ch  de b e d o e lin g  va n  deze  lo o n ro n d e  
is g ew eest, a fgez ien  va n  de m ate , w a a rin  
m en  er in  slaagt, d it a f  te  w en te len  op  a n 
d e re -g ro e p e n  in  b in n e n - o f  b u iten lan d .

M ijn  o n d e rz o e k  naar de p rijs o n tw ik k e lin g  
in  v e rsch ille n d e  b e d r ijfs ta k k e n  s trek t  z ich  
dan  o o k  n iet a lleen  u it  to t de v ra a g  va n  de . 
ca lcu la tor isch e  ju isth e id  v a n  d o o rb erek en in g , 
m aar o o k  tot de vraag,- o f  , —  iri h e t  geva l. 1 
va n  p rijsa d v iezen  e.d . —  d o o rb e re k e n in g  n iet
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g e sch ied t  on a fh a n k e lijk  v a n  de dra a gk ra ch t 
va n  de  on d ern em in gen . H et is in  d it op zich t, 
dat ik  ten  aan zien  va n  de ha a rd en  en  k ach els  
b ij v o o r b e e ld  ern stige  tw ijfe l  h eb  aan de 
ju isth e id  van  h et g e g e v e n  a d v ies  to t  p r ijs 
v e rh o g in g . E en b e sch ik k in g  v o o r  d eze  b ra n 
ch e  is d an  o o k  b ij m ij in  o v e rw e g in g . W a n 
n eer  in  z o ’n  g ev a l een  o n d ern em in g  k a n  aan 
ton en  dat zij deze  p r ijsv e rh o g in g  n o d ig  h ee ft , 
za l s te llig  d ispensatie  k u n n en  w o rd e n  v e r 
leen d , m aar d an  is to ch  de  toestan d  aan 
m e rk e lijk  gu n stiger dan  w a n n e e r  o v e r  de  
h e le  lin ie , d ra a gb a ar o f  n iet, d e  loo n s tijg in g  
in  de p r ijze n  w o r d t  d o orb erek en d .

E r z ijn  n o g  a n d ere  on d erzoek in g en  gaande. 
O m  m e e r  d an  één  re d e n  m o e t  b .v . de in 
dustrie , d ie  p ro d u ce e r t  v o o r  de b o u w n ijv e r 
h e id , on ze  v o ilé  a an d ach t h eb b en . Ik  d en k  
b ij v o o r b e e ld  aan  dakpan nen , bak sten en  en  
gresb u izen .

Herstel der concurrentie is nodig
Ik  z e g  ga a rn e  to e  aan de  gea ch te  a fg e 

v a a rd igd e  d e  h e e r  B oem ers, da t deze  o n d e r 
zoek in gen , v o o r .z o v e r  in  een  en igszins d ra a g 
li jk e  v o r m  g e re e d j. te r  b e sch ik k in g  zu llen  
w o rd e n  geste ld  v a n  d e  vaste  C om m issie  v o o r  
E con om isch e  Z a k en . Ik  m o e t  h ie ro p  n o g  even  
d oorg aa n . Ik  h e b  h et laatste  ja a r  zeer  v e e l  
te  m ak en  g e k re g e n  —  ik  h e b  er  o o k  v e e l 
s tu d ie  va n  gem a a k t —  m e t d ie  v ersch ijn se len  
v a n  k a rte lle r in g  e n  p rijsa fsp ra k en . Ik  vraa g  
m ij a f  o f  h et N ed erlan d se  b e d r ijfs le v e n  z ich  
w e l  v o ld o e n d e  in n e r lijk  h e e ft  lo sg em a a k t van  
de toesta n d  va n  versta rrin g  in  de  ja re n , d ie 
a ch ter  ons liggen . W elk e  is  im m ers  de s i
tu a tie? E r is  gew eest een  ern stige  d epressie  
in  de d ertig e r  jg ren , w e lk e  h e e ft  g e n o o p t tot 
v e e l  v o rm e n  va n  sam en w erk in g . D e o o r lo g  
is  ge k o m e n  m et z ijn  p rijsb eh eers in g  en  ca l-  
cu la tie v o o rs ch r ifte n . D aarna  k w a m  de n a 
o o r lo g se  schaarste  m et h a n d h a v in g  va n  deze 
toestand . En nu  e in d e lijk  k o m t er een  w a t 
m eer n orm a le  toestand , een  m e e r  w en se lijk e  
toestan d . B e se ft  m en  w e l v o ld o e n d e , dat de 
co n cu rre n tie  een  n orm a a l en  w eze n lijk  b e 
sta n d d ee l v a n  de  o n d ern em in gsgew ijze  p r o 
d u ctie  is, d ie  w ij n ie t  a lleen  v a n  t ijd  to t  tijd , 
b .v . in  deze  K a m er, p e r io d ie k  p er  ja a r  m et 
d e  m o n d  b e lijd e n ?  H et l ijk t  som s w e l o f  p r ijs 
co n cu rre n t ie  sy n on iem  w o r d t  ge a ch t m et 
ru ïn eu ze  p r ijs o o r lo g e n , ja  ze lfs  o f  p r i js c o n 
cu rren tie  m o re e l n ie t  d o o r  d e  b e u g e l kan . 
K a rte lle r in g  —  ik  b e n  dat eens m e t  de g e 
ach te  a fg e v a a rd ig d e  de h eer  A n k e rsm it  ■— 
k a n  in d erd a a d  o n d e r  om sta n d igh ed en  een  
v lu ch t  u it  d e  e igen  v e ra n tw o o rd e lijk h e id  zijn . 
W ie  d e  on d e rn e m e r  a fle e r t  z e lf  te ca lcu leren , 
o n tn eem t h e m  een  van  z ijn  m eest w ezen lijk e  
fu n ct ie s  en  d it  le id t  on h e rro e p e lijk  to t  o n t
w ik k e lin g en , die, als ze n o o d z a k e lijk  zijn . 
o n h e rro e p e lijk  to t  O v erh e id s in grijp en  m oéten  
le iden . Ik  on tk en  h e lem a a l n iet, da t c o n cu r 
ren tie  desastreus k a n  z ijn  en  dat reg e lin gen  
g e b o d e n -k u n n e n  z ijn , m aar ik  w e ig e r  te aan 
vaard en , da t de u itzon d erin g  re g e l w o rd t . Ik  
w e ig e r  o o k  de b ew ijs las t te  aan vaard en . Ik  
h e b  de n e ig in g  de  g ea ch te  a fg e v a a rd ig d e  de  
h e e r  H a zen bosch  b ij te  va llen , w a n n eer hij 
z ich  a fv ra a gt  o f  de m arge  tussen een  k artel, 
da t p o s it ie f  s ch a d e lijk  en  b e p a a ld  in  str ijd  
is  m et h e t  a lgem een  b e lan g , en  kartels, d ie  
n ie t  zo  s ch a d e lijk  z ijn  da t z ij to t  in g rijp en  
n op en , n ie t  te  g ro o t  is. D eze  v ra a g  h e e ft  m ijn  
v o lle  aan d ach t en  ik  n e e m  aan, dat b ij d e  b e 
h a n d e lin g  va m  d e  W et b e tre ffe n d e  d e  E co n o 
m isch e  .M ed ed in g in g  h iera a n  v e r d e r  aan dacht 
k a n  w o rd e n  b esteed .
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N a  h e t  v oorga a n d e  k u n n en  w ij k o m e n  tot 
de e co n o m isch e  p laa tsbep a lin g , w a a rv a n  ik  
u in  d e  a an h ef sprak .

Ik  zal d e  v e rsch ille n d e  p u n ten  n o e m e n :

1. N ed erlan d  w as na  de o o r lo g  v erw oest, 
a fgesn ed en  va n  z ijn  tra d it ion e le  w e l
va a rtsb ron n en  en  h e e ft  te  m ak en  m e t  een  
snel toen em en d e  b e v o lk in g .

Z. E en  la ag  lo o n -  en  p rijsp e il w as  a bso lu u t 
n o o d z a k e lijk  als stim u leren d e  fa c to r  om  
de eco n o m isch e  on tw ik k e lin g , de e c o n o 
m isch e  exp a n sie , op  gang te  k r ijg e n .

3. O ok  sociaa l w as d it  zeer heilzaam .

4. H et is d u id e lijk , dat, v o o r  z o v e r  e r  een 
d iscrep an tie  tussen  b in n en la n d s  en  b u i
ten la n d s  lo o n -  en  p r ijs p e il bestaat, die 
n ie t  p erm a n en t k a n  z ijn .

5. S lech ts  la n gza m erh a n d  k a n  en  m o e t  deze 
aan passin g  gesch ied en  n l. in  h e t  tem p o , 
w a a rin  on ze  eco n o m isch e  on tw ik k e lin g  
p laats  v in dt.

6. V o o ra l w a n n eer de phase va n  de in v e s 
terin g en  in  de b reed te  m e e r  overga a t in  
de phase v a n  in v esterin g en  in  de d iepte , 
s ch u ilt  in  d eze  on tw ik k e lin g  z e lf  de 
k ra ch t, d ie  v e rh o g in g  va n  lo n e n  en  p r ij 
zen , m et n a m e o o k  va n  reë le  lon en  en 
p rijzen , k a n  dragen .

7. W ij z i jn  n o g  n ie t  aan  h e t  e in d . In  de nog  
b estaan d e a ch terstan d  op  h e t  g eb ied  van  
de h u ren  en  en k e le  an d ere  fa cto re n , z o 
als b .v . h e t  su bsid ie  op  de m elk , z it op  
z ich  z e lf  n o g  een  zek ere  stijg in g  va n  
k osten  v a n  le v e n so n d e rh o u d  te w a ch ten .

8. D eze aan passin g  naar b o v e n  w o rd t  in  de 
h a n d  g e w e rk t  d o o r  h e t  v e r sch il z e lf  tu s
sen  b in n e n - en  b u iten lan d  m e t  b e tre k 
k in g  t o t  h e t  lo o n -  en  p rijsp e il. Er v lo e it  
een  in ten siev e  bu iten lan d se  v raa g  u it 
v o o r t, d ie  te zam en  m e t de b in nen land se 
v raa g  ons p ro d u ctie -a p p a ra a t v o l  b eze t

d o e t  z ijn  en  o p  h e t  o g e n b lik  ze lfs  to t  
k n e lp u n ten  aan le id in g  gee ft .

9. In  deze  geh ele  on tw ik k e lin g  v e r to o n t  h et 
N ed erlan d se  p rijsn iv ea u , v o o r  z o v e r  n iet 
op  de e x p o r ts e c to r  b e tre k k in g  h eb b en d , 
een  zek ere  starh eid  naar b e n e d e n  en 
w a a rsch ijn lijk  een  n iet even  grote  star
h e id  naar b o v e n . M en m o e t  aan nem en , 
da t de v r ij  sterke m ate  va n  k a rte ller in g , 
p rijsa fsp ra k en  e.d . h ierm ed e  d e b e t  aan is.

10. D e v o o r  on ze  w e lv a a rt  fu n d a m e n te e l b e 
p a len d e  fa c to re n  z ijn  p ro d u c tiv ite it  en 
ru ilv oet.

M ijn h eer  de V o o rz itte r ! D it v erh a a l zou  

n iet c o m p le e t  z ijn , w a n n eer h e t  n ie t  w o rd t  

a fg e ro n d  d o o r  een  b e sch o u w in g  o v e r  de te 

v o e re n  co n ju n ctu u rp o lit ie k . Ik  zou  u  ech ter  

w illen  v ragen , m ij va n a v o n d  da artoe  in  de 

g e leg en h e id  te w illen  stellen .

P r i n c i p i e e l  o f  p r a c t i s c h  ?

We hadden het over de vraag, of een 
bepaalde maatregel aanvaardbaar zou 
zijn of niet. Waar het over ging, doet er 
nu weinig toe. Maar wat me trof, dat 
was de manier, waarop iemand het pro
bleem aanpakte.

„Er zijn twee standpunten mogelijk” , 
zei hij. „Practisch is er heel veel voor 
te zeggen. Er zijn tal van overwegingen, 
op grond waarvan men de redelijkheid - 
van de voorgestelde maatregel moet er
kennen. Maar je kunt het ook principi
eel bekijken. En dan is bet fout” .

Ik heb zo het gevoel, dat er onder ons 
wel meer mensen in'deze knoop zitten. 
„Het mag eigenlijk niet, maar het moet 
toch” .

Maar zo kan het natuurlijk niet zijn 
en zo is het ook niet.

Om te beginnen al kan het niet, dat 
deze tegenstelling juist is. Principieel en 
practisch staan niet tegenover elkaar. 
Alsof practisch hetzelfde zou zijn als 
onprincipieel en principieel zou inhou- 
den, dat het onpractisch is.

Prof. Anema heeft in.de Eerste Ka
mer eens duidelijk met deze zgn. tegen
stelling .afgerekend. Met eigen woorden 
geven we zijn conclusie .weer: princi
piële politiek, dat is practische politiek, 
die uitgaat van, die geleid wordt doof ‘ 
beginselen. Daarom is principiële poli
tiek de beste vorm van practische 
politiek.

Hoe kan het ook anders. Politiek be

drijven i$ een uiterst practische bezig
heid.. Het is immers bemoeienis, hebben 
met het besturen van een staat. Dat. 
leiding geven in het Staatsbestel komt 
tot uiting in allerlei vormen van Over
heidsbeleid — dat is: in hele reeksen 
van regeringsdaden. Er moeten zaken 
behandeld worden. Er moeten beslis
singen genomen worden.

Dat is practisch werk. Maar bij het 
practisch werk laten wij ons leiden door 
een aantal grondgedachten, die heel ons 
werk- bepalen. Dat is principiële poli
tiek. Lees nog eens het begin Wan Zuide- 
ma’s referaat: „Beginsel en, ideaal” .

Bij blijven
Wij moeten dan met beide benen gaan 

staan in de werkelijkheid van vandaag. 
Een politieke partij is nooit klaar, een 
politiek .program kunnen we nooit af
sluiter!. Telkens weer komen nieuwe 
problemen aan de orde. De maatschap
pelijke verhoudingen zijn voortdurend 
aan verandering onderhevig. De inter
nationale ontwikkeling gaat ook ons 
land. niet. voorbij.

Dat kan er toe'leiden, dat wij — op 
grond , van dezelfde beginselen, die wij 
vroeger beleden — onze practische doel
stellingen veranderen moeten. Zulk een 
verandering moet verantwoord zijn,
d.w.z. niet luchthartig, maar ook niet 
schoorvoetend. Wij verloochenen heus 
ons verleden niet — laat staan ons be-
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,

ginsel — wanneer wij van de trekschuit 
zijn overgegaan op iets modernere ver
voermiddelen.

Om het nog iets anders te zeggen: 
Wanneer wij politiek bedrijven, moeten 
wij de werkelijkheid van vandaag als 
gegeven aanvaarden.

Men versta dit niet verkeerd. Wij beT 
hoeven ons bij die werkelijkheid niet 
neer te leggen. Die werkelijkheid is niet 
onveranderlijk. Die werkelijkheid is niet 
ons ideaal.

De samenleving, waarin wij verkeren, 
beantwoordt in vele opzichten niet aan 
de denkbeelden, die wij daaromtrent 
koesteren. Dat deed zij trouwens vijftig 
en honderd jaar geleden ook niet.

Maar wie werkelijk politiek wil be
drijven, zal moeten zien, hoe de stukken 
vandaag liggen en vandaar uit dan zijn 
invloed ten goede moeten aanwenden. 
En bij de practische doeleinden, die hij 
nastreéft, bij de beoordeling van vraag
stukken, die aanhangig gemaakt wor
den, zal hij de ligging van die stukken 
niet voorbij kunnen gaan.

Een architect, die opdracht krijgt een 
huis te bouwen, heeft ook te maken met 
feitelijke gegevenheden; de plaats, waar 
het komen moet, de omgeving en tal 
van andere zaken. Dat bindt hem, dat 
beperkt hem in zijn mogelijkheden. Hij 
heeft een voordeel: als het hem niet zint, 
kan hij de opdracht neerleggen.

Dat kunnen wij in de politiek nu juist 
niet.
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E e n  h e r in n e r in g  a a n  
M r  G r o e n  v a n  P r in s t e r e r

*

M r K . G R O E N

*

De jonge Guillaume Groen van Prin
sterer werd in 1817 student te Leiden. 
Zijn studie vatte hij breed op. Daar
naast nam hij volop deel in het stu- 
dentenlèven en vervulde daarin zelfs 
een leidende rol. Een en ander, gepaard 
met zijn aangenaam karakter, deed hem 
in hoog aanzieri staan zo bij de profes
soren als bij zijn medestudenten.

Op 17 December 1823 promoveerde 
hij op twee proefschriften resp. tot doc
tor in, de rechten en tot doctor , in de 
oude letteren. Voordien had hij vele 
malen stellingen verdedigd, voordrach
ten in werk-disputen gehouden en ook 
twee maal een prijsverhandeling ge
schreven. In 1821 werd zijn verhande
ling tezamen met die van een zijner 
vrienden bekroond, maar was hij bij de 
loting om de gouden erepenning onge
lukkig, zodat deze hem ontging.

Een j aar tevoren had hij echter de 
gouden erepenning gewonnen met zijn 
— evenals zijn dissertaties en zijn an
dere prijsverhandeling, volgens de toen
maals nog heersende gewoonte, in het 
Latijn geschreven — prijsverhandeling 
over de verhouding van de Atheners 
tot hun bondgenoten na de slag bij Pla- 
ta'èae, tot aan het begin van de Pelo- 
ponnesische oorlog, of om het met 
Groen’s eigen woorden in zijn Autobio
grafie te zeggen: over „de aard en ge
volgen van den voorrang dien Athene 
onder de Staten van Griekenland gehad 
heeft” . Zij vangt aan met de stelling* 
dat het te allen tijde het stellige gevoe
len der meest verstandige lieden is ge
weest, dat niets nuttiger en aangena
mer kan zijn dan de historie.

Omtrent deze prijsverhandeling te 
zien: Annales Academiae Lugduno-Ba- 
tavae 1819-1820 (hierin is zij opgeno
men); Mr T. de-Vries, Mr G. Groen van 
Prinsterer; een, bibliografie, Utrecht, 
1908, blz. 2; Jhr. Mr W. H. de Savornin 
Lohman. Uit Groen’s jeugd, in: Ons

Tijdschrift, 19e jg. (1914), blz. 178; Dr C. 
Tazelaar, De jeugd van Groen (1801- 
1827), Amsterdam, 1925, blz. 100; Brief
wisseling (van Groen v. P.), Eerste deel, 
1808-1833, bewerkt door Dr C. Gerret- 
son, ’s-Gravenhage, 1925, blz. 16 v.

Deze prijsverhandeling werd door de 
faculteit op 24 December 1819 na korte 
beraadslaging met algemene stemmen 
bekroond. Dé prijzen werden aan Groen 
en de voor andere prijsverhandelingen 
bekroonden — onder wie dat jaar ook 
Thorbecke was — uitgereikt op 8 Fe
bruari 1820.

De door Groen gewonnen gouden ere
penning vertoont aan de ene zijde de 
gehelmde Pallas Athene, die in de lin
kerarm een lier houdt en met de rech
terhand een lauwerkrans heeft geno
men van een altaar waarop er nog 
twee liggen, en deze aan een jongeling 
uitreikt. Het randschrift luidt: Honos 
alit artes (eerbewijzen voeden de be
oefening der wetenschap). Onder het 
altaar staat: Un. Lugd. Bat. (Leidse 
universiteit).

Aan de keerzijde staat: Guilielmo 
Groen van Prinsterer in certamine lite- 
rario eruditioris iuventutis belgicae 
victori doctrinae praemium MDCCCXX 
(beloning der wetenschap voor Guillau
me Groen van Prinsterer als overwin
naar in de litterarische prijskamp der 
wetenschappelijke jeugd van Nederland 
1820).

De penning heeft een middellijn van 
ruim 3 cm. Zij weegt ongeveer 28 g, 
het gehalte is ruim 23 karaat (dus bijna 
fijn goud).

Zij was door vererving in het bezit 
gekomen van Jhr Mr J. A. de Jonge 
te ’s-Gravenhage. Daar de nalatenschap 
van Groen van Prinsterer her en der 
verspreid is geraakt en Jhr De Jonge, 
die geen afstammeling in de rechte lijn 
van Groen is (deze was immers kinder
loos), geen andere bijzondere stukken

van hem bezit, gaf hij er de voorkeur 
aan, deze penning in handen te weten 
van een instelling, waar zij op haaf 
plaats is en die haar zal bewaren. Daar
om bood hij haar de Kuyperstichting 
aan.

Deze bezat reeds Groen’s cylinder- 
bureau. een hem geschonken kunstvoor
werp, dat hij op zijn beurt aan Dr Kuy- 
per naliet, en het portretje, dat hij aan 
deze schonk, alsmede een portretje van 
mevr. Groen van Prinsterer. Over de 
beide portretjes zie men Anti-Revolu- 
tionaire Staatkunde XXI (1951), blz. 258.

Het dagelijks . bestuur der Kuyper
stichting besloot, dit vijfde aan de fon- 
dateur der antirevolutionaire of chris- 
telijk-historische richting in Nederland 
herinnerende stuk, dat bovendien nog 
in het bijzonder betrekking, heeft op 
zijn geliefde historische studiën, aan 
te kopen.1)

Het was zich er daarbij ten volle van 
bewust, dat niet het'bezit van materi
ele herinneringen, maar het Jeven uit 
de geest, die Groen van Prinsterer be
zielde. levensvoorwaarde voor de an
tirevolutionairen van vandaag' en voor 
hun partij is.

„Daarop raapte hij den mantel van 
Elia op, die van hem afgevallen was, 
keerde terug en ging aan den oever van 
den Jordaan staan. En hij nam dep man
tel van Elia, die van hem afgevallen 
was, sloeg op het water en riep: Waar 
is de HERE, de God van Elia, ja Hij? 
Hij sloeg op het water en dit verdeelde 
zich herwaarts en derwaarts, zodat 
Elisa kon oversteken” (II Koningen 2 : 
13, 14).

]> S in d sd ien  sch on k  Jhr D e J on g e  a "n  de 
K u y p e rs tich tin g  n o g  het stem pel v o o r  de 
l iv re ik n o p e n  va n  G ro e n ’s p erson ee l, m et 
d iens w ap en , a lsm ed e  en ige  fo t o ’s w a a ron d er  
een  a fb e e ld in g  van  een  je u g d p o rtre t  van  
m e v ro u w  G roen  en  een  fo to  van  G roen  ze lf 
m e t e igen h a n d ige  h an d tek en in g .
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D e  U o m e n d e  b e l a s t i n g h e r z i e n i n g
C. V A N  DEN HEUVEL

Ongeveer een jaar geleden behandelden we In dit orgaan 
de toen aanhangige voorstellen tot belastingwijziging. Een 
beduidende belastingverlaging kwam toen tot stand.

Wederom zijn aangekondigd voorstellen tot verlaging van 
de belastingen in de orde van 500 tot 600 millioen gulden.

Het is al direct nodig er op te wijzen, dat het overgrote 
deel van deze prijs te geven millioenen niet verkregen zijn 
door bezuiniging op de Staatsdienst, maar doordat telkens 
de opbrengsten de .ramingen verre overtroffen, gelijk we in 
het vorig nummer met cijfers aantoonden.

Verlaging van de belastingen met een bedrag van tussen 
de 500 a 600 millioen gulden betekent een verlaging van 
ongeveer tien procent.

Wanneer we een volmaakt uitgebalanceerd belastingsysteem 
hebben zou het gemakkelijk zijn alle belastingen maar met 
tien procent te verlagen .

Vrijwel nooit bevindt men zich in deze situatie. Daar zijn 
altijd wel extra zwaar drukkende heffingen of belastingen 
met een economische nevenwerking, welke bijzonder schade
lijk is.

Daarom is het een onderwerp van ernstig beraad, op welke 
wijze dè voorgenomen verlichting behoort te worden aan
gebracht.

De Regering staat voor ogen een verlaging van de inkom
sten- en loonbelasting en verlaging van de omzetbelasting. 
Daarbij staat dan tevens voor ogen, de vennootschapsbelas
ting met 60 millioen te verhogen. Zó zegt de Regering het 
niet, maar in feite is het zó.

In 1955 vervalt namelijk de in 1951 tot stand gekomen 
verhoging van de vennootschapsbelasting. De helft van dit 
vrijkomende bedrag, n.1. 60 millioen, wil de Regering opnieuw 
opleggen.

Het motief voor deze wat zonderlinge handeling, om bij 
een belastingverlaging een andere belasting te verhogen, is: 
dat hierdoor meer geld vrij komt om de loon- en inkomsten
belasting te verlagen.

Om nu maar direct op -dit punt in te gaan wordt de Kamer 
straks voor óen zeer moeilijke beslissing geplaatst.

Enerzijds is er het vervallen van de nog resterende verho
ging der vennootschapsbelasting. Het bedrijfsleven heeft er 
terecht op gerekend, dat een voor vier jaar met een speciaal 
doel aangegane verhoging, na verloop van die vier jaren 
vervalt.

Aan de andere kant is een verdere verlaging van de loon- 
en inkomstenbelasting evenzeer een begerenswaardig doel. 
Het sterk progressief karakter van de loon- en inkomsten
belasting heeft zeer veel bezwarende kanten. De topklassen 
in de inkomstenbelasting betalen 60—77 proeent aan inkom
stenbelasting. Dit zijn zulke onmatige tarieven, dat er zeer 
veel is te zeggen voor een drastische verlaging der inkom
stenbelasting.

De Regering schijnt aan de Kamer de keus tê willen laten 
tussen deze 60 millioen verlaging van de vennootschapsbelas
ting of een 60 millioen verder gaande verlaging van de 
loon- en inkomstenbelasting.

De belastingpolitiek is tot een soort wetenschap gewor
den. Menigvuldig zijn de theorieën, welke men ten aanzien 
van de belastingen verkondigt.

. Met name is thans geldig de dusgenaamde gerichte belas
tingpolitiek. Deze heeft dan, vooral als opzet, de belasting

politiek te gebruiken als instrument voor de wenselijk geachte 
sociale en economische politiek. Wanneer men hieraan niet 
de conclusie verbindt dat men zonder fiscale noodzaak alleen 
maar om het instrument te gebruiken belastingen gaat hef
fen, is er geen bezwaar tegen deze leer. Voorts kunnen er 
wel maatregelen zijn, die wat geld opbrengen maar in wezen 
economische maatregelen, maar dit is dan economische poli
tiek en geen belastingpolitiek .zoals b.v. "een invoerrecht tot 
bescherming van een industrieel of agrarisch product. De 
belastingherzieningen der laatste jaren hadden een scherp 
gericht economisch doel.

De belastingherziening van 1951 had als belangrijk econo
misch doel de investering te beperken,

De belastingherziening van 1953 had als overwegend eco
nomisch doel de investering te bevorderen.

De vraag zou kunnen .rijzen, of men niet even ver ware 
geweest, beide na te laten.

Deze twee precies tegenovergestelde doeleinden zó kort na 
elkaar doen toch wel de vraag rijzen, of belastingpolitiek 
wel een geschikt middel is voor het voeren van economische 
politiek. Economische maatregelen moeten in veel gevallen 
op korte termijn genomen worden, terwijl belastingen, zolang 
men terecht vasthoudt aan de wettelijke vorm, altoos vrij 
geruime tijd vorderen eer ze; de Staten-Generaal gepasseerd 
zijn.

Voorts kan het heel goed zijn dat b.v. de investeringsaftrek 
van de vorige belastingherziening, welke als doel heeft de 
investering te bevorderen, nog enige jaren werkt in een 
periode, waarin het omgekeerde zou moeten geschieden.

De belastingherziening welke nu komende is, zal ondanks 
alle theorièën op dit punt geen economisch gericht , doel heb
ben. Het zal zijn een doodgewone belastingverlaging met als 
doel, verlichting van fiscale lasten.

Natuurlijk zal die verlichting wel goede economische gevol
gen hebben. Met name voor het bedrijfsleven wat beoefend 
wordt niet in de vorm van rechtspersonen, maar van natuur
lijke personen, kan een flinke verlaging van de inkomsten
belasting van betekenis zijn.

Voor natuurlijke personen, die een zaak drijven, is de posi
tie uiterst moeilijk. De grote zakenmensen maken op ’t ogen
blik ongetwijfeld behoorlijke winsten. Maar het hachelijke 
in hun positie is dat zij onvoldoende kunnen reserveren, om 
bij een omslag der conjunctuur deze te kunnen doorstaan.

Er is niet veel inzicht nodig om dit in te zien. Immers 
bij ietwat betekenende hoge winsten wordt 65—77 procent 
belasting geheven naar het inkomen. Bovendien nog de ver
mogensbelasting. Van de resterende 35 tot 23 procent van het 
inkomen moet de ondernemer leven. Stel al dat hij hiertoe in 
staat is en stel dat hij in staat is met zijn afschrijvingen de 
nodige nieuwe investeringen te doen, dan is toch wel duide
lijk dat hij niets kan reserveren voor een weerstands-reserve 
bij een daling der welvaart.

Dit is trouwens dè zwakke plek in heel ons economisch 
bestel, namelijk dat het bedrijfsleven ten gevolge van de hoge 
belastingen weerloos tegemoet gaat een eventuele economi
sche crisis.

Het sprekendst is dit voor het door natuurlijke personen 
•uitgeoefende bedrijf. Maar zij het in iets mindere mate geldt 
het ook voor de naamloze vennootschappen. Hoe dit alles, 
nu ook verder zijn moge, de nu op stapel staande, belasting
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herziening heeft geen bepaald gericht doel, anders dan ver
lichting van lasten te brengen in de persoonlijke sfeer.

Voorzover bekend is het de bedoeling, zowel een verlaging 
van de omzetbelasting als van de loon- en inkomstenbelasting. 
Daarbij is niets naders medegedeeld.

Niet medegedeeld is of de verlaging van de omzetbelas
ting zal bestaan uit vergroting van de groep vrijgestelde goe
deren, of een geringe verlichting over geheel de linie, of het 
gevonden zal worden in de diensten-sector of die van de 
groothandel.

Wel is medegedeeld, dat de behandeling gecombineerd zal 
worden met het uitgestelde stuk herziening van de laatste 
wijziging. Bij de laatste herziening is de weeldetabel buiten 
behandeling gebleven.

Ook inzake de inkomstenbelasting is ons weinig medege
deeld omtrent de richting der verlaging. Of het wezen zal 
een gelijkmatige verlaging voor alle tarieven, dan wel voor 
de lagere, de middelgrote of de grote inkomens.

De desbetreffende wetsontwerpen zullen dus afgewacht 
moeten worden.

In de periode die nog ligt vóór de indiening van de wets
ontwerpen, kan getracht worden invloed te oefenen op de 
keuze der belastingverlagingen.

Ook hierover willen we een paar opmerkingen maken. In
dien er in onze belastingwetgeving bepaalde onbillijke onder
delen zijn, moet men trachten deze er uit verwijderd te 
krijgen wanneer er een belastingverlaging aan de orde is. 
En dan bij een gelegenheid waarbij zich geen bepaald econo
misch of sociaal gericht doel voor ogen staat.

Nu dus.
Sprekend over wenselijke belastingverlagingen of over zeer 

ongewenste belastingen ligt het voor de hand, daarbij in de 
eerste plaats te denken aan de vereveningsbelasting. Toch 
kan deze belasting hierbij niet aan de orde komen, omdat de 
vereveningsbelasting toch verdwijnt, wanneer straks de ont
worpen ouderdomsvoorziening verwezenlijkt zal zijn.

De vereveningsbelasting valt dus af van de lijst belastin
gen, welke bij de komende herziening voor afschaffing of 
verlaging in aanmerking komen.

Voor wat de loon- en inkomstenbelasting aangaat, schijnt 
ons een verzwakking van de sterke progressie geboden.

Koezeer vanuit de gedachte belasting naar draagkracht 
deze progressie in de belastingen een goed beginsel is, ook 
een goed beginsel kan in de toepassing ernstige bezwaren 
oproepen.

Met de sterk progressieve heffing van loon- en inkomsten
belasting is dit metterdaad het geval.

Door de sterke progressie levert extra inspanning van zowel 
arbeider als ondernemer, zowel de handelsman als beoefenaar 
van een beroep een zo geringe netto bate op, dat menigmaal 
van deze extra inspanning wordt afgezien.

Inzake de omzetbelasting moet vooral het oog gericht zijn 
op die heffingen, welke het economisch leven verstoren.

Op een drietal hebben we daarbij met name het oog. In 
de eerste plaats op de weeldebelasting. Op zichzelf is er 
geen beter object voor belasting dan weelde-artikelen. Im
mers weelde kan gemist worden; ieder heeft dus zelf in de 
hand hoeveel hij daarin betalen wil. Toch is deze redenering 
te eenvoudig. Ze ziet voorbij degenen, die met het vóórtbren
gen en verhandelen hun brood verdienen.

Een hoge weeldebelasting remt de afzet van weeldeartike
len zodanig, dat allerlei industriëlen en handelaren met hun 
werknemers hiervan de dupe worden.

We zijn geen tegenstanders van een hoger tarief voo,r 
weeldeartikelen boven niet-weeldeartikelen, maar. de buiten
sporigheid van het huidige weeldëtarief dwingt toch wel tot 
matiging. . . .

Het huidig tarief is 30 procent van het afgeleverde product. 
Dat betekent dus in feite ruim 40 procent heffing van het 
oorspronkelijke product.

Een zodanige heffing vermoordt het artikel als industrie
ën handelsobject.

In veel gevallen heeft dit ook voor de export funeste ge
volgen. Tal van ondernemingen drijven op binnen- en buiten
landse af zet tezamen. Valt de binnenlandse af zet af of 
schrompelt deze zeer ineen, dan stijgen de algemene kosten 
en wordt de positie ook voor het exportartikèl moeilijker.

In de tweede plaats is er zeker in de diensten-sector een 
en ander wat zo zwaar getroffen wordt, omdat het niet op 
de consument is te verhalen.

In de derde plaats menen we dat het groothandelstarief 
behoort te verdwijnen.

Door de belastingen moet men niet de maatschappelijke 
verhoudingen veranderen. Of de groothandel een al of niet 
nuttige schakel is, moet zij zelf bewijzen. Van overheids
wege moet men geen belemmeringen in de weg leggen aan 
een bepaalde tak van bedrijf. Dit nu geschiedt door een groot
handelstarief.

Naar we menen is er reden, nu de schatkist enige honder
den millioenen kan missen, ook voor een paar kleine belas
tingherzieningen het pleit te voeren.

In de eerste plaats betreft dit de in de oorlog door de 
Duitsers ingevoerde opcenten op de grondbelasting. Vooral 
de grondbelasting op het gebouwde drukt zwaar. Behalve 
het onbillijke van dit handhaven van dit Duitse insluipsel 
is hier ook een gelegenheid iets te doen aan de onkostenzijde 
van het huizenbezit.

Een tweede punt dat bovendien niet veel zou kosten, is het 
scheppen van de mogelijkheid naar een gemiddeld inkomen 
te worden aangeslagen.

■Het huidig tarief, dat jaar voor jaar de belastingen be
paalt, is in hoge mate onbillijk tegenover mensen met een 
wisselend inkomen. Die betalen veel meer belasting dan men
sen met een geregeld inkomen. In ’t algemeen is dit met 
bedrijfsinkomsten het geval. Er zouden legio voorbeelden 
voor aan te geven zijn.

We bepalen ons tot een heel vaak voorkomend geval uit 
de gemiddelde inkomens.

V o o r b e e l d :  Iemand met jaarlijks 15.000 gulden inko
men, ongehuwd, zonder kinderen, betaalt per jaar aan inkom
stenbelasting 3564 gulden.

Iemand met over het eerste jaar 1000 gulden inkomen, de 
beide andere jaren 22.000 gulden inkomen, betaalt over het 
eerste jaair niets, over de beide andere jaren 9570 gulden, in 
totaal dus in drie jaar 19040 of gemiddeld 6180 gulden of 70 
procent meer dan de man met het vaste inkomen.

Natuurlijk zijn er een groot aantal minder sprekende' 
gevallen, maar in meer of minder sterke mate komt het euvel 
der onbillijkheid veelvuldig voor.

Het is echter niet alleen onbillijk. Het kan ernstige gevol
gen hebben .voor de bedrijven. Daar zijn bedrijven, die naar 
hun aard zeer wisselvallig zijn, b.v. het tuinbouwbedrijf. Van 
ouds was het zó, dat men in de goede jaren overhield voor de 
slechte. Dat is nu bijna onmogelijk geworden voor sommige 
groepen.

Wanneer we in dit verband spreken over het bedrijfsleven 
bedoelen we uiteraard de door natuurlijke personen gedreven 
ondernemingen. Voor de vennootschappen geldt dit alles niet, 
omdat deze voor een vast percentage worden aangeslagen.

Het gehele belastingprobleem voor de komende maanden 
wordt nog doorkruist door een ander, namelijk het huurpro- 
bleem. De Regering wil de huren verhogen en overweegt daar
bij een huurbelasting.
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O v e r h e i d s g e l d  
v o e r  d e  U erU

P R O F . D r  I. A . D IE P E N H O R ST

In de laatste tijd heeft de financiële, de geldelijke ver
houding tussen kerk en staat opnieuw de aandacht getrok
ken. Bij Koninklijk Besluit van 9 Augustus No. 12 (zie 
Administratieve en rechterlijke beslissingen, 14 September 
1954, 602 en v.), is vernietigd een besluit van Gedeputeerde 
Staten van Gelderland d.d. 7 October 1953, dat op zijn beurt 
weer vernietigd had een Raadsbesluit der gemeente Nijmegen 
van 18 Maart 1953. Het geschil was gerezen naar aanleiding 
van de vraag, of Nijmegen terecht een bijdrage „è fonds 
perdu” van 20% had toegezegd in de kosten van stichting 
en inrichting ener nieuwe kerk tot een bedrag van 322.900 
gulden aan het kerkbestuur O.L. Vrouwe van Fatima. Ge
deputeerde Staten hadden over de geoorloofdheid van een 
dergelijke steun anders geoordeeld dan de stad Nijmegen, 
die tenslotte door de Kroon in het gelijk was gesteld.

‘Weinig gewicht in de schaal wierp de omstandigheid, dat 
de gemeente Nijmegen geen reëel sluitende begroting kon 
overleggen. Ofschoon Gedeputeerde Staten van Gelderland 
ook dit argument ter staving van hun conclusie bezigden, 
werd het door de Kroon als krachteloos verworpen, omdat 
een kapitaalsuitgave van ƒ 64.580 (20% van ƒ 322.900) geen 
aanzienlijke verzwaring van lasten betekende, als de post 
over 40 jaren werd af geschreven. Van overheersende be
tekenis daarentegen was de kwestie, in hoever de gemeente 
als lager publiekrechtelijk orgaan de bevoegdheid toekwam, 
aan een kerkelijke instantie geldelijke onderstand te ver
lenen. Streed een inslaan van deze weg niet met het in 
Nederland toegepaste beginsel der scheiding van kerk en 
staat? Leidde dit niet tot ver gaande overheidsbemoeienis

met het kerkelijk leven? Was het gevolg iets anders dan 
een voortdurende, een noodzakelijkerwijs voortdurende in
williging van alle verzoeken om steun, welke de overheid 
van de zijde der kerk bereikten? Duidelijk is, hoe men hier 
spoedig in gevaarlijke wateren verzeilt.

Men zou natuurlijk voor zichzelf de kwestie kunnen af doen 
met een beslist: kerk en staat behoren niet financieel aan 
elkander gebonden te zijn; de staat moet de kerk niet gelde
lijk bijspringen en, zou hij daartoe bereid zijn, dan dient de 
kerk te weigeren. Voor het gemeenterecht kan een beroep 
op Oppenheim deze mening nader staven. Oppenheim toch 
meent, dat er, wat de bijstand aan kerken betreft, geen ge
meentelijke belangen aanwijsbaar zijn en dat dus de finan
ciën der gemeente hiertoe ook niet mogen worden aange
wend (Het Nederlandsch gemeenterecht. Vijfde druk, be
werkt door C. W. van der Pot. I, Haarlem 1928, 467). Hij 
vermeldt met instemming, hoe in 1902 de Kroon een gift 
van ƒ 500, gedaan door de gemeente Deume aan de pastoor 
van Helenaveen niet goedkeurde (K.B. van 10 October 1902, 
Weekblad voor de burgerlijke administratie 2785) en hoe in 
1903 de Kroon het „fiat” weigerde op een bijdrage der ge
meente Appeltem in de bezoldiging van een rooms-katho- 
lieke koster (K.B. van 4 Juli 1903, W.B. A 2823). Het be
hoeft geen betoog, dat op deze wijze de zaak spoedig is 
beslecht.

Toch ligt reeds in ons geldend recht een en ander niet 
zo simpel. De gemeente is een lager publiekrechtelijk lichaam, 
ondergeschikt aan de staat. Deze laatste, de staat, kent 
constitutioneel een financiële verhouding tussen zichzelf en

Vervolg pag. 333
Dit vraagstuk is te belangrijk om hier als onderdeel van 

dit artikel te behandelen.
We menen ons hier te kunnen bepalen tot het uitspreken 

van onze mening, dat deze huurverhoging redelijk en gebo
den is en dat in ieder geval zolang' de huurverhoging blijft 
op of bëneden een redelijke vergoeding van het in de huizen 
aanwezige kapitaal en in staat stelt tot behoorlijk onderhoud, 
geen sprake van een huurbelasting kan wezen.

De vraag van een huurbelasting als belasting op zichzelf 
is een vraagstuk, dat op zichzelf bezien moet worden.

Ten slotte zal het zaak zijn bij de komende belastingherzie
ning de „vergeten groepen” nu eens behoorlijk te gedenken. 
Wel is het moeilijk iets te bedenken, dat nu speciaal voor de 
vergeten groepen van betekenis is; maar het streven behoort 
er op gericht te zijn.

Ten slotte dus een enkel woord over de vergeten groepen. 
De Regering geeft geen andere oplossing dan de invoering 
van een ouderdomsvoorziening in de zin als door de S.E.R.

is geadviseerd. Dit zou vanzelfsprekend menigeen helpen. 
Echter lang niet allen die tot de vergeten groepen behoren, 
zijn daarmede geholpen, omdat deze voorziening alleen de 
65-jarigen betreft en beneden deze leeftijd er velen zijn, die 
het uitermate moeilijk hebben en door de telkens terugkeren
de loonronden en de telkens dalende koopkracht van het geld 
in steeds groter moeilijkheid komen.

Het is voor deze groep, dat we de aandacht van de Rege
ring vragen. Dat zijn nu juist de mensen over wie de overheid 
het schild der bescherming moet opheffen. Dit zijn de volko
men weerlozen. Ze hebben geen beschermer. Ze hebben geen 
machtige organisaties, die voor hen opkomen.

Juist hen behoort de zorg van de overheid ten deel te 
vallen.

Zeer bepaaldelijk geldt dit alles mensen, welke in moeite 
zijn gebracht door op zichzelf verdedigbare huurmaatrege- 
len, maar welke kleine huizenbezitters door dit alles ten 
zwaarste zijn gedupeerd. Van belang is nu verder, dat de 
belastingverlagingen spoedig worden voorgesteld, opdat zij 
1 Juli 1955 alle kunnen werken.
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de kerlf. Krachtens art. 185 lid 1 Grondwet is hij verplicht 
bepaalde van voor 1815 daterende uitkeringen te blijven 
doen, terwijl hij blijkens het tweede lid het recht bezit ■— 
hier is geen sprake van een verplichting — bepaalde uit
keringen te geven aan kerken, die tot 1815 niets beurden. 
Misschien wil iemand aanvoeren, dat dit grondwetsartikel 
sedert 1815 nimmer meer gewijzigd werd en min of meer 
verstarde. Wie zo redeneert, vergist zich. Wel heeft men 
van 1937 tot 1950 geen “geld voor nieuwe tractementen uit
getrokken, maar sedert het laatst vermelde jaar is weer 
ƒ 4000 voor dit doel jaarlijks op de begroting gebracht en 
tevens werd in 1950 een bedrag van ƒ 50.000 bestemd om 
de opgelopen achterstand in te halen. In 1951 heeft men als 
richtsnoer ter verdeling aanvaard de door J. J. Boasson, 
Nederlands Bestuursrecht II, Alphen aan den Rijn 1953, 154, 
vermelde formule: „Wanneer door sterke uitbreiding van de 
bevolking of door verplaatsing van groepen van deze, hetzij 
een nieuw bevolkingscentrum zich heeft gevormd, hetzij 
bestaande bevolkingscentra zodanig zijn toegenomen, dat een 
belangrijke uitbreiding aan de geestelijke verzorging van de 
bevolking moet worden gegeven; de draagkracht der be
volking moet daarbij mede in aanmerking worden genomen.” 
Anders dan voorheen kunnen nu ook kleine kerkgenoot
schappen voor nieuwe steun in aanmerking komen. De be
dragen der afzonderlijke tractementen werden nimmer ge
wijzigd, maar de pensioenen heeft men in de algëmene ver
hogingen door ue loop der jaren gegeven, doen delen.

Totaal ongegrond ware de opvatting, dat met de uitke
ringen ingevolge art. 185 G.W. de geldelijke staatssteun aan 
de kerk geboden, afgelopen is. De godsdienstige verzorging 
in gevangenissen, huizen van bewaring, rijksasyls, rijksop
voedingsgestichten en dergelijke instellingen neemt de staat 
voor zijn rekening, gelijk hij ook de geestelijke verzorging 
van land-, zee- en luchtmacht bekostigt. In de mijnstreken en 
in de Zuiderzeepolders werd door de kerken subsidie bij de 
kerkbouw genoten en op de desbetreffende begrotingen zul
len bij de voortduur hierover bedragen kunnen worden aan
gevraagd. Het gaat misschien wat ver in dit verband te 
herinneren aan wat genoten werd, eerst krachtens de oor- 
logsregeling voor kerkelijke gebouwen 1949, en later uit 
hoofde van de Wet voor de materiële oorlogsschade 1950, of 
dank zij de opbrengst der kerkbouw-postzegels (K.B. van 20 
Mei 1950). Zeker moet echter vermeld hoe terwille van kunst
en cultuurbescherming vaak ruime subsidies aan kerken toe
vloeien. Sommige belastingwetten verlenen de kerken enkele 
voorrechten. De Hoger onderwijswet van 1876 denkt bij de 
inrichting der godsdienstwetenschap voornamelijk aan de 
toekomstige predikanten der Nederlands Hervormde kerk, 
wat uiteraard een grote beperking van de zuiver kerkelijke 
opleidingskosten betekent. In het voormalige Indië is in rui
me mate zendings- en missie-arbeid met overheidspenningen 
betaald.

Misschien denkt men dat de opsomming nu voltooid is. 
Inderdaad, verdere belangrijke staatsbijdragen vallen niet te 
noemen. Over de gemeenten daarentegen is nog heel wat 
meer te zeggen. Kuyper deelde in 1903 als minister van 
Binnenlandse Zaken mee, dat in het voorafgaande jaar sub
sidies aan kerken in 221 gemeenten van ons land voor
kwamen. In 1952 heeft Minister Beel gegevens aan de Staten- 
Generaal overgelegd ter vertrouwelijke inzage. In het, aan 
het begin genoemde Koninklijk Besluit van 9 Augustus 1954 
No. 12 vermeldde de Kroon zelf subsidies, die gegeven werden 
in Eindhoven, Breda, Tilburg, Vught, Bergen op Zoom, Ro- 
zendaal, ’s Hertogenbosch, Venlo, Heerlen, Kerkrade, Roer
mond, Beverwijk. Tegenover Oppenheim stelt zich dus dé 
practijk, plaatsen zich bovendien J. Heemskerk Azn. in: 
De practijk onzer grondwet, Utrecht 1881. II, 94 en tal van 
anderen. Kuyper zelf heeft een door Oppenheim bestreden 
houding aangenomen, toen hij weigerde het goedkeuringsbe

sluit van Gedeputeerde Staten van Noord-Brabant te ver
nietigen in de Waalwijkse subsidiekwestie: genoemde ge
meente had ƒ 2500 toegestaan ten behoeve van de bouw ener 
rooms-katholieke kerk in dat stadje. Tegenwoordig komt wel 
een enkele gemeentelijke verordening — zo die van Maastricht
d.d. 15 Januari 1952 —  voor, die aangeeft welke lijnen zullen 
worden gevolgd bij het zonder onderscheid van geestesrich
ting verschaffen van subsidie aan daarom verzoekende 
kerken.

Zo ongeveer is de feitelijke toestand, waarvan blijkt dat 
zij vrij ingewikkeld is, en vanzelf duikt de kwestie op, hoe 
nu het best gehandeld kan worden. Hierbij maakt.het ver
schil, of men het recht geheel naar eigen hand kan zetten, 
of dat men met voorstellen moet komen die een bemiddelend 
karakter dragen, omdat verwezenlijking anders is uitge
sloten. Geheel zelfstandig hiervan staat weer de overweging 
van wat men doen moet onder een totaal ongewenst bestel, 
dat niet te veranderen valt.

Om dit met een voorbeeld te verduidelijken: het kan wezen, 
dat een partij bezwaar heeft tegen actief vrouwenkiesrecht, 
zonder dat deze bedenkingen een volstrekt karakter dragen. 
Nu kan het geraden lijken, teneinde te redden wat er te 
redden valt, in een kiesrechtregeling te bewilligen, die de 
zelfstandig werkende of de alleenstaande vrouw veroorlooft 
ter stembus te gaan. Het is ook denkbaar, dat er geen enkele 
kans bestaat om op enigerlei wijze het actief kiesrecht van 
de vrouw te beperken. Dus moet worden beslist of men onder 
deze omstandigheden, door in eigen kring het stemmen door 
de vrouw te bestrijden, het stembuscijfer der aangehangen 
staatkundige organisatie zal halveren.

Wat is dan de meest gewenste oplossing van het probleem 
der financiële verhouding tussen kerk en staat, indien alle 
mogelijkheden voorhanden zijn? Volgens mij een, welke zo 
weinig mogelijk onderlinge financiële banden kent. Princi
pieel om deze reden, dat staatsgeld gedwongen door ieder, 
gelovig of ongelovig, moet worden opgebracht en kerkelijke 
bijdragen veeleer op vrijwilligheid dienen te berusten: de ge
lovigen zonderen hun gaven af voor de dienst van God buiten 
enige overheidsdwang om. Principieel ook hierom, dat aldus 
het eigen karakter van beide, én van de kerk én van de 
staat, zich zuiver openbaren kan. Practisch vanwege het 
feit, dat de kerk licht op de staat gaat leunen, dat een zeker 
gevaar van overheidsinmenging onmiskenbaar is, dat er ook 
vrijwel onoplosbare moeilijkheden dreigen. Want het is, strikt 
genomen, onjuist van kerk en staat te spreken. Iedere staat 
vindt verscheidene, zo niet vele kerken op zijn weg. De ge- 
lijkheidsstaat die de evenredigheid betracht, kan bezwaarlijk, 
of in het geheel niet, tussen kerk en kerk kiezen. Zelfs het 
onderscheid tussen kerk en vereniging ter bevordering van 
geestelijk leven, bereidt hem zwarigheid. Als hij steunt, moet 
hij wel min of meer gedwongen vele kerken, moet hij tevens 
humanistische organisaties steunen, om ons tot de in Neder
land aanwezige verwikkelingen te bepalen. Men kan natuur
lijk de gelijkheid, de evenredigheid beperken tot het waar
borgen van rechten en vrijheden, het handhaven van orde 
en rust en de daadwerkelijke onderstand uitsluitend bieden 
aan wat christelijk, of nog scherper, aan wat protestants 
christelijk of rooms-katholiek christelijk is. De beslissing ten 
deze — ofschoon het waarheidsvragen betreft — wordt niet
temin gegeven door het getal, de meerderheid, misschien door 
slechts de helft plus een.

Ten onzent is er waarschijnlijk gelet op de tegenwoordige 
situatie, wel een bevredigender oplossing te geven voor de 
tractementen dan artikel 185 der grondwet biedt. De staats
commissie tot grondswetherziening van 12 April 1950 heeft 
het, zoals zij letterlijk zegt „allerminst als een ideale toe
stand” gezien „dat tractementen van bedienaars van de
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godsdienst door de staat worden betaald” . Zij voegt daar 
dadelijk aan toe „Bedienaren van de godsdienst behoren in 
beginsel niet voor hun inkomen afhankelijk te zijn van de 
Staat en iedere schijn van staatgodsdienst moet zeker ver
meden worden” . Zij stelt daarom voor, rekening houdend met 
bestaande rechten en aanspraken, artikel 185 te laten ver
dwijnen, terwijl een additioneel, een toegevoegd grondwets
artikel de afkoop van de tractementen aankondigt en de 
uitbetaling, zolang die afkoop uitblijft, van de tractementen 
verzekert. De afkoop zou moeten gelden niet alleen voor 
betalingen ingevolge de verplichting van artikel 185 eerste 
lid, maar ook voor die uit hoofde van artikel 185, tweede 
lid, dus voor de onverplichte betalingen. Een uiteenzetting, 
dat hier niet de rechtens meest juiste, ecfiter wel de practisch 
meest aannemelijke weg werd bewandeld, zou te ver voeren.

Hoe staat het echter met de betaling der godsdienstige 
of geestelijke verzorging in gevangenis en leger; met de 
subsidies aan kerken in de mijngebieden en Zuiderzeepolders; 
met gemeentelijke subsidies bij kerkbouw, waarbij naar be
lieven met de andere door mij genoemde vormen van over
heidssteun nog kan worden aangevuld? Zeker is, dat heden 
ten dage een meerderheid voor schrappen van alle soorten 
van bijdragen nooit te vinden zal zijn. Reeds Kuyper had in 
1879 gewaarschuwd, dat „algehele intrekking van deze sub- 
sidiën (voor nieuwe bouw of herstel van kerken) met vol
strekte consequentie tot in het uiterste toegepast, vooral bij 
oplossing der bestaande kerkelijke toestanden, noodwendig 
tot schade van het rijk, tot wegsterving van de kerken in 
menig verarmd gedeelte des lands, althans voor een tijd zou 
kunnen leiden” . De grondwetscommissie van 1950 verklaarde 
allerminst te bedoelen,” dat de staat en de lagere publiek
rechtelijke lichamen geen financiële steun zouden mogen 
verlenen aan godsdienstige gezindten of voor godsdienstige 
doeleinden” .

Het vergt geen lang betoog ten bewijze daarvan, dat het 
zuiverst ware de bekostiging door de kerken van de eigen 
geestelijke verzorging, ook al plaatst de staat voor de nood
zaak hoge uitgaven te doen door zijn gevangeniswezen en 
dienstplicht. Eveneens ware kerkbouw, hetzij in Limburgs 
mijnstreek, hetzij in de twaalfde provincie, het best uit 
kerkelijke middelen betaald. Men kan ondertussen wel zo
veel gronden aanvoeren voor een bijspringen van de over
heid, of ook van een dragen door. haar van alle kosten, dat 
in de practijk kan worden berust. Anders lag het aanvanke
lijk met gemeentelijke subsidies voor kerkbouw. Leverden 
versnelde uitbreiding van steden in verband met het rijzend 
getal inwoners, toenemende industrialisatie, gestegen bouw
kosten, werkelijk genoegzame redenen op om geldelijke onder
stand te verlenen? Moet men de godsdienst als een der 
grondpijlers van het bestaan, als gemeentelijk belang aan
merken en op geld waarderen? Is het aanlokkelijk om de 
kans te bevorderen dat in plaatsen met een zeer gemengde 
of overwegend niet-kerkelijke bevolking humanistische or
ganisaties zich met behulp van overheidsgeld, krachtig ont
plooien?

Het Koninklijk Besluit van 9 Augustus j.1. sloeg helaas een 
pad in, waarop voetangels en klemmen in menigte liggen. 
Niet onbeperkt, het is waar, doch helaas in ruime mate 
niettemin kan met middelen uit de gemeentelijke geldkist 
voorzien worden in kerkelijke, zelfs ook in niet-kerkelijke 
behoefte aan financiële hulp tot het mogelijk maken van 
geestelijke arbeid. Uiteraard kan ook op andere wijze dan 
met subsidie worden gesteund. Ter beschikking stellen van' 
bouwterrein of vrijdom van belasting bewerken hetzelfde. 
Hier zijn in de regel de bezwaren ook veel geringer — indien 
al aanwezig — en een dergelijke tegemoetkoming wordt 
vrijwel algemeen aanvaard. De zaak blijft vastzitten op de 
rechtstreekse geldelijke -hulp.

Sommigen zullen steeds onder alle omstandigheden deze 
willen beletten. De aanvaarding elders deert hen niet, want 
men draagt enkel verantwoordelijkheid voor de plaats der 
persoonlijke inwoning. Deze houding dwingt vanzelfsprekend 
eerbied af, doch kan desondanks in de practijk tengevolge 
hebben, dat met gemeenschapsgeld, waarin een groter of 
kleiner aandeel van naaste geestverwanten, van leden der 
zelfde kerk, zich bevindt, andere kerken worden gebouwd 
en onderhouden, terwijl men daarnaast zelf voor het eigen 
kerkelijk leven alles betalen moet en zulks in een tijd, dat 
de overheid veel meer neemt dan voorheen en alle prijzen 
schrikbarend gerezen zijn.

Is dit echter niet een totaal beginselloze, een opportunis
tische houding: verzet zolang er uitzicht bestaat op een 
gunstiger geachte ontwikkeling, maar een zich neerleggen 
bij de feiten, zodra het tegenloopt en er, zoals in het onder
havige geval, een ongunstige beslissing der Kroon komt af
zetten? Erger nog, vergrijpt men zich zo niet aan het be
ginsel van de scheiding, of van de zelfstandigheid van kerk 
en staat; geeft men zich niet over aan „caesaropapisme”, aan 
overheersing van de kerk door de overheid? Druist deze 
opvatting niet in tegen de Schrift?

Men moet hier voorzichtig zijn met absolute oordeelvel
lingen. Natuurlijk beslist niet, dat ook reformatorische ker
ken — waaronder de hervormde kerk in de republiek der 
Verenigde Nederlanden — ruime 'overheidssteun hebben' ont
vangen. Er zijn trouwens uit het verleden talloze nadelen 
naar .voren te brengen en de zilveren koorde kan oorzaak 
van verval in de toekomst zijn, gelijk zij in het verleden 
was. Maar het is gewenst, hoofd- en bijzaken uit elkaar te 
houden. Scheiding van kerk en staat is zonder nadere be
paling geen absoluut beginsel, want waarom zou de staat de 
kerk in haar eigenaardigheid niet erkennen, en deze, indien 
het mogelijk is, niet raadplegen; waarom zou de kerk de 
staat als drager van het publiek gezag niét eren? Voorts 
vindt men scheiding tussen kerk en staat, opnieuw zonder 
verdere aanduiding, ten onzent niet terug, want telkens 
treedt aan het licht hoe de Nederlandse staat met de kerk 
rekent. Zelfstandigheid van kerk en staat in de zin dat de 
een niet over de ander heerse, is daarentegen wel een abso
luut principe, maar daaraan behoeft subsidie geen afbreuk 
te doen, ofschoon hier ongetwijfeld een dreiging verscholen 
ligt. De Bijbel spreekt zich voorts niet nadrukkelijk over 
de ongeoorloofdheid van financiële bijstand door de staat aan 
de kerk uit. Het is dus geraden naar bevind van tijd, plaats 
en omstandigheden te handelen.

Welnu, in de gevallen dat het in het algemeen uitvoer
baar is geldelijke staatshulp over de gehele breedte, uit te 
sluiten, make men haar, zo zij ongewenst voorkomt, niet 
mogelijk. Daar echter, waar men door deze hulp alleen voor 
een bepaalde kring af te wijzen, elders nagenoeg alle kerken, 
enkele kerken of één kerk in ruime mate bevoordeelt, en 
bovendien het eigen kerkelijk leven geheel moet betalen, kan 
het in bepaalde gevallen geboden zijn aan een zich voor 
generale toepassing lenende subsidering, die aan kerkelijke 
zelfstandigheid geen afbreuk berokkent, mede te werken. Wij 
leven — worde het nooit vergeten — in een gebroken wereld, 
in een onvolkomen bedeling, die dikwijls meer door de har
digheid des harten dan door een christelijke geest geken
merkt wordt. De omstandigheden kunnen tot het aannemen 

. van een op zichzelf beschouwd weinig verkieslijke houding' 
nopen, opdat groter kwaad, ernstiger geestelijk tekort ver
hoed worde. Bij een behoorlijk doordacht optreden is het 
doenlijk tal van moeilijkheden bij de wortel af te snijden en 
alle dreigende gevaren te vermijden. Laat men van ogenblik 
tot ogenblik oordelen en zich er voor vrijwaren door te grote 
standvastigheid in het bijkomstige, kansen te missen daar, 
waar de wezenlijke beslissingen vallen.
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Met o p  de hoogte
H. ALGRA

Het blaadje De Doorbraak, waarin de Prot. Chr. Werk
gemeenschap van de P.v.d.A. haar leden politiek tracht voor 
te lichten, en waarin een der staatssecretarissen van het 
huidige kabinet het debat met de heren Schouten en Tilanus 
probeert voort te zetten, doet ook een aanval op de hoofd
redacteur van het Friesch Dagblad, wiens naam overigens 
verkeerd wordt gespeld. In die aanval wordt op een persoonlijke 
en chargerende wijze „geantwoord” op enkele opmerkingen, die 
in een hoofdartikel in het Friesch Dagblad hebben gestaan. Wij 
hebben o.a. op het volgende gewezen. De Wereldraad van 
Kerken heeft zich uitgesproken tegen Christelijke politieke 
partijen. Wanneer de doorbraak in discussie komt, beroepen 
de socialisten zich strijk en zet op deze kerkelijke uitspraak, 
die wonderwel klopt met hun eigen beginselprogram, waarin 
immers ook partijen als. de A.R. en C.H. principieel worden 
verworpen. De uitspraak van den Wereldraad wordt propa
gandistisch uitgebuit door de socialisten. Maar het mande
ment is hun een gruwel, en zij nemen het de K.V.P. hoogst 
kwalijk, dat die bij haar propaganda naar het mandement 
verwijst.

Verder hebben wij er op gewezen, dat verschillende heren 
van de doorbraak enthousiast waren over het kerkelijk man
dement tegen het pogen, om in Hardegarijp een Christelijke 
school te stichten.

De heren ontkennen niet, dat juist in hun kring het verzet 
tegen die pogingen veel sympathie heeft ondervonden. In dat 
opzicht zijn zij voorzichtig. Want wat geschreven is, kon eens 
ergens bewaard zijn. Daarom gooien zij het over een andere 
boeg. Zij houden zich. voor den domme. Zij doen, alsof zij van 
een kerkelijke uitspraak niets weten. Zie hier hun verhaal, 
dat we letterlijk opnemen, om onze lezers meteen een indruk 
te geven van de wijze, waarop deze socialistische heren over 
zaken, die hier in het geding zijn, schrijven.

„Het andere is nog erger. Dat riekt naar sterk aangebrande 
worteltjes. Want de strijdbare held weet, dat er over Harde
garijp geen kerkelijk mandement is verschenen! Geen advies 
en geen uitspraak over deze zaak droeg het karakter van een
mandement. Prof. Van Niftrik heeft zich niet, zoals eh......
hoe heet die man nou, o, ja, Ruppert, de rode (foei!) bis- 
schopsmantel omgehangen...... ”

Nu weten de heren heel goed, althans zij moesten het weten, 
dat er over Hardegarijp wel degelijk een officiële kerkelijke 
uitspraak is verschenen, waarin onomwonden werd gekozen 
voor de openbare school in Hardegarijp en het streven van 
hen, die in Hardegarijp een Chr. Nat. school wilden stichten, 
op het scherpst werd veroordeeld. Dat was een uitspraak, dat 
was kerkewerk, dat was een pastorale activiteit, waarin met 
ambtelijk gezag een beroep werd gedaan op het Christelijk 
geweten van hen, die lid waren van de Vereniging voor Chr. 
schoolonderwijs, om die activiteit te staken. Het kerkelijk, 
ambtelijk vermaan hield in, dat deze mensen op een zondigen

weg waren, door zich in te spannen voor een Christelijke 
school. En het herderlijk ambt van den kerkeraad, daarbij 
gedekt door den Hervormden Raad voor kerk en school, bracht 
mede, dat deze mensen kerkelijk vermaand werden, opdat zij 
hun activiteit voor een Christelijke school zouden staken.

Daarna heeft Prof. Van Niftrik een zwakke poging gedaan, 
om dit kerkelijk vermaan voor zijn rekening te nemen in een 
openbare vergadering. Maar hij is daar nooit gelukkig mee 
geweest. Want hij moest zelf erkennen, dat hij van de plaat
selijke situatie niets afwist. Maar die rede van Prof. Van 
Niftrik heeft met de zaak, waar het hier om gaat, niets te 
maken.

Het gaat er ons niet om, op dit debat terug te komen. Het 
gaat om heel iets anders. En daar durven of willen de heren 
niet op ingaari. Het ging hierom, dat dezelfde heren, die wild 
werden wanneer de bisschoppen een kerkelijke uitspraak doen 
over politieke partijkeuze, zich heerlijk hebben verheugd over 
een kerkelijke uitspraak tegen een Christelijke school. Na
tuurlijk is een uitspraak van de bisschoppen, omdat de Roomse 
Kerk een andere opvatting heeft over de functionering van 
ambtelijk gezag, niet zonder meer te vergelijken met een ker
kelijke vermaning van den kerkeraad ener. Protestantse kerk. 
Maar een kerkelijke vermaning is toch altijd meer dan een 
welmenend advies. Het is een boodschap, die met gezag wordt 
gebracht. Met ambtelijk gezag. Het staat immers in het be- 
vestigingsformulier van de ouderlingen, dat de kerkeraad 
er op heeft toe te zien dat een iegelijk zich behoorlijk ge
draagt in belijdenis en wandel. Wanneer een kerkeraad ver
manend optreedt, dan treedt hij op niet met een adviesje 
over wat prettig is of sociologisch of organisatorisch gewenst, 
maar als Raad van Christus’ Kerk. E'n dus hebben de Chris
tenen zich, dat staat ook in het formulier, gewillig te be
geven onder hun opzicht en regering.

Wanneer nu een Kerkeraad de leden der gemeente ver
maant, ambtelijk vermaant, om niet mee te werken aan de 
stichting van een Christelijke school, en verschillende leden 
van de P.v.d.A. verklaren openlijk, dat zij door dit ambtelijk 
vermaan zijn verkwikt en verblijd, dan moet men daar verder 
over durven praten en duidelijk maken, waarom de bisschop
pen alleen tot ergernis van de heren mogen zeggen, dat de 

•leden der R.K. kerk geen lid mogen zijn van het N.V.V., en 
waarom tegelijk het hun zo deugd heeft gedaan, dat een aan
tal broeders in het openbaar bij schriftelijke publicatie kerke
lijk werden vermaand, dat zij geen lid behoorden te zijn van 
een vereniging voor Christelijk Nationaal onderwijs.

Dat is toch een eenvoudige, duidelijke zaak.
En zonder grollen en zonder flauwe opmerkingen, en zonder

Ruppert er bij té slepen mét een......  „hoe heet die man ook
weer ? ” zouden de heren als ze prijs stelden öp een fatsoen
lijke discussie, daarop dienen in te gaan.

Ze zijn nu toch wel enigermate op de hoogte, waar het 
om gaat.
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De Mandementsdebatten liggen nog maar enige maanden 
achter ons en reeds nu vertonen zich nieuwe windveren 
aan de politieke hemel. Als de geschiedenisschrijver zich 
gaat verdiepen in, het huidige Kabinet Drees dan zal hem 
ongetwijfeld opvallen dat vooral de belastingpolitiek een 
grote rol heeft gespeeld. Men zal zich herinneren dat er in 
1953 ontstemming heerste over de plannen tot belasting
verlaging. En zelfs gingen er al overdreven geruchten over 
een op handen zijnde Kabinetscrisis. Maar dr Drees en zijn 
mannen hebben deze storm overleefd, want zij kwamen 
op het laatste moment met een verlaging van de loon- en 
inkomstenbelasting uit de bus, waarmee maar liefst ƒ 190 
millioen was gemoeid. De stemming sloeg om als een blad 
aan een boom en in vrij grote eensgezindheid kwamen de 
wetsontwerpen tenslotte in het Staatsblad.
Wij staan nu voor een dergelijke situatie. Weer moet er 
belastingverlaging komen en weer hoort men geruchten 
over harde gevechten, die gevoerd zullen worden. En 
inderdaad men kan niet ontkennen: enige spanning zit er 
wel in.

Tijdens de Algemene Financiële Beschouwingen heeft 
minister Van der Kieft de vervroeging van de belastingver
laging (zij zal nu 1 Juli 1955 ingaan) verdedigd. De mi- 
nister-president had deze reeds aangekondigd bij de Alge
mene Politieke Beschouwingen. Hij was daartoe wel ge
noodzaakt door de pressie, die door de meeste fracties was 
uitgeoefend. Deze vervroeging is ongetwijfeld in strijd met 
de motivering van de bewindsman van Financiën, in de 
Millioenen-nota, om de belastingverlaging eerst op 1 Januari 
1956 te doen ingaan. Vooral de conjuncturele overwegingen 
golden voor hem zeer zwaar. Behalve de socialistische 
waren alle andere fracties met deze vervroeging zeer 
ingenomen. De heer Hofstra (P.v.d.A.) heeft daar
tegen ernstige bezwaren geuit, van conjuncturele en 
budgetaire aard. Naar zijn mening kan men beter met de 
belastingverlaging wachten tot de conjunctuur minder goed 
is. Het is een stelling, die op dit moment te theoretisch is. De 
socialisten vergeten twee dingen: ten eerste zullen de ra
mingen ook dit jaar wel weer béneden de opbrengsten zijn 
(er zit dus speling in de begroting) en ten tweede zijn 
de belastingen abnormaal hoog. En hoewel de heer Hofstra 
een prioriteitslijstje voor de belastingverlaging in zijn zak 
had, wilde hij toch liever de uitbouw van de culturele en 
sociale overheidstaak ter hand nemen. Het debat tussen de
P.v.d.A.-fractie en minister Van der Kieft moge dan inte
ressant zijn, van groot belang is dit verschil van mening 
niet. De socialisten zullen ongetwijfeld bereid zijn de Re
gering op het pad der vervroegde belastingverlaging te 
volgen. Daar zit de spanning dus niet.

Met veel nadruk heeft minister Van der Kieft medege
deeld dat in het begin van 1955 één groot complex van ont
werpen zal worden ingediend: huurverhoging, belasting
verlaging en huurbelasting.
Wat de belastingverlaging betreft; zij zal voornamelijk ver
lichting brengen in de persoonlijke sfeer. Ook de vergeten 
groepen zullen ervan profiteren. Een lichte spanning is er

over de vraag wat er moet gebeuren met de vennootschaps
belasting. De Regering heeft - te kennen gegeven, dat zij 
niet van plan is deze belasting terug te draaien tot het peil 
van 1951. In dat jaar werd de vennootschapsbelasting aan
zienlijk verhoogd, in verband met het vierjarenplan voor 
onze defensie. En nu, zo redeneert de meerderheid van de 
Kamer, gaat het niet aan om deze belasting blijvend te 
verhogen.
Nu de overweging voor het opschroeven van deze belasting 
is vervallen moet de Regering haar woord gestand doen. 
Het is duidelijk, dat de Regering alt-ijd een nieuw voorstel 
over de vennootschapsbelasting kan indienen. Haar sterke 
troef is dat een blijvende verhoging van de vennootschaps
belasting ƒ 60 millioen oplevert, die gebruikt kan worden 
voor een verdere verlaging van de, loon- en inkomstenbe
lasting. Het is echter twijfelachtig of de troef van de Re
gering een troef-aas zal blijken te zijn.

H u u rbe lastin g

Maar als men in deze tijd over politieke spanning praat 
dan heeft mén het in de eerste plaats over het voornemen 
van de Regering om een huurbelasting in te voeren. De 
socialisten zijn daarvan een groot voorstander. De heer 
Bommer heeft dit bij de begroting van Wederopbouw nog 
eens duidelijk gemaakt. Zijn fractie vindt het onjuist dat 
de winsten op oude woningen (na de komende huurverho
ging) ten goede zullen komen aan de huiseigenaren, terwijl 
het verlies op nieuwe woningen door de gemeenschap moet 
worden gedragen. Daarom zijn wens om een deel van de 
huren af te romen, waaruit de nieuwbouw gesubsidieerd 
kan worden. De A.R., V.V.D. en C.H. hebben reeds te kennen 
gegeven niet veel voor de gedachte van een huurbelasting 
te voelen. Zolang de voorstellen nog niet op tafel liggen 
heeft het weinig zin op de aanvankelijke bezwaren van 
deze fracties in te gaan. Zij hebben daarover trouwens nog 
niet veel gezegd. Met de K.V.P. is dat anders. Bij de Alge
mene Politieke Beschouwingen heeft Prof. Romme ver
klaard dat huurverhoging en huurbelasting niets met elkaar 
te maken hebben. In concreto betekent dit, dat. niet de
K.V.P.-minister Witte, maar de socialistische bewindsman 
Van der Kieft eventueel met de huurbelasting moet komen. 
De minister van Financiën heeft dit denkbeeld van zich 
afgeworpen. Net zo goed als het Landbouwegalisatiefonds 
onder minister Mansholt ressorteert moet het huuregalisa- 
tiefonds onder het beheer staan van minister Witte, zo 
zeide hij. Die strijd zal in het Kabinet wel verder worden 
gestreden.
De huurspecialist der K.V.P., de heer Van Vliet, heeft het 
probleem der huurbelasting bij de begroting van Wederop
bouw niet onbesproken gelaten. Maar hoe men zijn be
schouwingen ook wendt of keert, één ding staat vast: hij 
heeft zich niet principiëel tegen deze belasting gekant. En 
zolang dat het geval is zijn er nog vele dingen mogelijk. 
In de K.V.P.-gelederen zullen in deze tijd ongetwijfeld debat
ten gevoerd worden over het eigendomsrecht. En het lijkt 
ons niet onjuist te beweren dat de heer Van Vliet van de
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stelling uitgaat, dat ieder eigendom belast is met een zware 
hypotheek. Dat het eigendom dus niet absoluut is.
De heer Van Vliet nu zag geen enkele reden voor minister 
Witte om de huurbelasting te wensen of te verdedigen. 
„Eerder is er voor de minister van Wederopbouw en Volks
huisvesting reden om zich tegen invoering er van te ver
zetten, indien voor hem zou vaststaan, dat het nieuwe huur- 
peil geen surplus boven lastendekking, afschrijving en 
matige kapitaalrente zal afwerpen. In dat geval immers 
zou huurbelasting gaan ten koste van het oude woningbezit 
en/of ten koste van het rechtvaardige verhuurdersinkomen, 
in ieder geval de deelneming van de particuliere bouwers 
aan de woningvoorziening hoogst onaantrekkelijk maken”, 
zo zeide hij letterlijk. Zijn standpunt komt er dus op neer 
dat huurbelasting niet ingevoerd mag worden, zolang er 
geen sprake is van overmatige winsten op vooroorlogse wo
ningen. De algemene verwachting is een huurverhoging 
van ongeveer 25 °/o. Bij dat percentage zal geen sprake 
zijn van overmatige winsten. En daarmee is de spanning 
ten voeten uit getekend. Iedereen zal zich hoeden voor 
voorspellingen. Maar als het Kabinet vasthoudt aan zijn 
plannen kunnen we interessante maanden tegemoet gaan, 
al is nog van alles mogelijk, zolang de K.V.P. de huur- 
belastingdeur nog niet stevig in het slot heeft gegooid.

W at b ez ie lt  h e n ?
„Wat bezielt hen?” , zo luidt de kop in een groot artikel 

in „Vrij Nederland” . En in dit onafhankelijk socialistische 
weekblad vraagt de parlementaire medewerker zich af hoe 
het mogelijk is dat socialistische Kamerleden steeds op
nieuw hun eigen ministers bestoken. Inderdaad hebben we 
hier te maken met een opvallend feit. Het begon met het 
meningsverschil tussen de heer Hofstra en minister Van der 
Kieft over de mogelijkheid om de belastingverlaging te 
vervroegen. Maar veel verder ging de „ruzie” -— zo noemt 
dit'weekblad dit debat terecht — tussen de socialistische 
fractievoorzitter, mr Burger en minister Donker.

Het ging over de „ten onrechte gedetineerden” . In de 
chaotische situatie na de oorlóg zijn er personen geweest, 
die ten onrechte werden gevangen gehouden. Reeds in 
1950 hield de Tweede Kamer zich bezig met dit probleem.
Toen heeft zij een wetsontwerp aangenomen waardoor de 
rechter aan deze mensen schadevergoeding kan verlenen.
Dit is in verschillende gevallen gebeurd. Maar de ene 
rechtbank bleek royaler dan de andere. En nu spreekt de 
heer Burger van rechtsongelijkheid en onbillijkheid..Daar
om vroeg hij in een motie aan de Regering om nadere 
voorzieningen te treffen, waardoor deze rechtsongelijkheid 
en onbillijkheid zoveel mogelijk worden opgeheven.
Dat is een sterk standpunt. De heer Burger gaat uit van 
de gedachte, dat men gepleegd onrecht moet herstellen, 
waar dat maar enigszins mogelijk is. De minister had er 
echter bezwaar tegen om correcties aan te brengen op de 
uitspraak van de meest onpartijdige instantie in Nederland: 
de rechter. De rechtbank heeft de beslissing over.de vraag 
of er al of niet schadevergoeding verleend moet worden 
gegrond op de dossiers. En nu is het onjuist om achteraf aan 
deze uitspraken te tornen. Het moet toegegeven worden, 
dat dit ook een te verdedigen standpunt is. Wel wilde mi
nister Donker hulp verlenen via het Departement van Maat
schappelijk Werk. Dat betekent dus dat hij een sociale voor
ziening wilde treffen. Over de standpunten van de heren 
Burger en Donker kan men verschillend oordelen. Zo koos 
de heer Bruins Slot tenslotte de zijde van de socialistische 
fractievoorzitter, terwijl de rest van de fractie zich tegen de 
motie kantte en dus partij koos voor minister Donker. Ook 
Prof. Gerbrandy, die van de stelling uitging, dat het nu

eenmaal onmogelijk is alle indirecte gevolgen van de oorlog 
te herstellen. Het voorstel werd tenslotte verworpen met 
29—47 stemmen. Behalve Mej. Zeelenberg, die zich aan 
stemming onttrok, stemde de gehele socialistische fractie 
voor deze motie. Zij werd gesteund door de heren v. Rijcke- 
vorsel en Engelbertink (K.V.P.), de heer Bruins Slot, de
S.G.P. en de communisten.

Over dit feit zou niet zoveel ophef gemaakt zijn als de 
heren Burger en Donker niet de grenzen van het normale 
debat tussen partijgenoten hadden overschreden. Maar als 
een fractievoorzitter zijn partijgenoot-minister toevoegt: 
„Uw voorstelling van zaken is notoir onwaar en onjuist” , 
dan is dat op zichzelf vermeldenswaard. En daarover zit 
„Vrij Nederland” nu min of meer in zak. en as. Men kan 
het met zijn opvatting eens zijn dat dit debat onbekookt 
was. De conclusie van „Vrij Nederland is” dat dit alles werd 
veroorzaakt „door de geïrriteerdheid bij de P.v.d.A.-fractie 
over de slappe houding van de socialistische ministers ten 
tijde van het Mandementdebat in de Kamer” . Het lijkt ons

Een der gebrandschilderde ramen 
m de had van het gebouw der Tiueede Kamer



Binnenkort zal het aanzien van de Hofweg in Den Haag een ingrijpende 
wijziging ondergaan, als een begin wordt gemaakt met de uitbreiding van 
het gebouwencomplex van de Tweede Kamer. Zoals uit de tekening blijkt 
zal het volgend jaar de vleugel, gelegen tussen A en B worden uitgevoerd. 
De aanbesteding zal waarschijnlijk nog aan het eind van 1954 geschieden. 
In deze vleugel wordt ook het poortje aangebracht, dat lang geleden 
moest worden afgebroken doch waarvan men de stukken nauwkeurig

heeft bewaard. Onmiddellijk links van deze vleugel h 
de conciërge van de gebouwen. Tussen C en D zaltp 
andere vleugel worden gebouwd. Tussen beide tiet 
monument voor de gesneuvelde Grenadiers en jaga 
in de beide nieuwe vleugels, die volledig zijn aaugej 
gebouwen, o.m. een restaurant en vergaderzalen i'p: 
worden gevestigd. Onder: een foto goals het gebouw

niet bepaald de methode om op deze wijze van eventuele ge
ïrriteerdheid blijk te geven. We voelen ons niet geroepen om 
de socialistische ongerustheid over deze „Burger” -oorlog 
weg te vagen. Volgens „Vrij Nederland” is de leiding van de 
socialistische fractie volstrekt ontoereikend. Inderdaad ging 
de heer Burger te ver tegen minister Donker, maar een in
cident is nog geen symptoom. Het lijkt ons onjuist om 
het duel Hofstra—Van der Kieft in het zelfde licht te bezien. 
Hier stond een fractie tegenover Kabinetspolitiek. Dat kan 
wel eens wrijving geven, maar die wrijving is toch altijd 
beter dan vast te houden aan de opvatting dat de minister 
de zetbaas is van partij of fractie. Het is die opvatting, die 
in de gedachtengang der socialisten nog wel eens opgeld 
doet.

De Justitiebegroting werd overigens door deze motie bij
zonder interessant. Zoals ieder jaar was er weer strijd tussen 
minister Donker en de K.V.P. over het gratiebeleid. De ka
tholieke fractie ergert zich aan de- „hardheid” van de 
bewindsman. Deze kan echter rekenen op de steun van de 
meerderheid in de Kamer, die er van overtuigd is, dat de 
politieke gevangenen, die nu nog opgesloten zitten, gewone 
misdadigers zijn. Zij hebben afschuwelijke misdrijven ach
ter de rug. En het heeft dan ook geen zin om een verschil 
te construeren tussen deze politieke gevangenen en de cri
minelen. Hoogstens kan men zeggen dat hier het beleid 
van minister Donker’s voorgangers zich wreekt, de K.V.P.- 
minister Struycken dan voorop. En verder hebben we een 
debat gehad over het nieuwe B.W. In een goede redevoering 
heeft Prof. Gerbrandy de minister te verstaan gegeven, dat 
het niet geoorloofd is het nieuwe B.W. in het tempo van de

minister door de Kamer heen te loodsen. 
Daarvoor had hij uitstekende argumenten 
en de tijd zal wel leren dat de oud-hoog- 
leraar in het Privaatrecht het bij het rech
te eind heeft gehad. Minister Donker gaat 
kennelijk zelf al twijfelen aan de mogelijk
heid het nieuwe B.W. nog voor de verkie
zingen in zijn geheel te laten behandelen. 
Bij stukjes en beetjes wil hij dat nu doen, 
uitgaande van de stelling, dat hoe verder 
men komt, hoe beter dat is. Maar juist 
Prof. Gerbrandy heeft daar bezwaar tegen. 
Eerst wilde hij het gehele ontwerp voor 
zich hebben, om rechtsongelijkheid te voor
komen.

Economische Zaken

Minister Zijlstra heeft weer een voor- . 
treffelijke redevoering gehouden over de 
economische toestand. Elders in dit num
mer kunt u daar meer over lezen. Maar 
even opvallend was het optreden van de 
heer Hazenbosch, die de moeilijke taak had 
de bespreking van deze begroting van zijn 
fractievoorzitter dr Schouten over te ne
men. Het jongste lid van de A.R.-fractie 
heeft een uitstekend betoog geleverd, dat
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is niet gebeurd. De heer Ankersmit (V.V.D.) at bijna uit de 
hand van minister Zijlstra. Dat moge op 'zichzelf een pret
tige gewaarwording zijn, maar dit neemt niet weg dat de 
V.V.D.-fractie daardoor beneden de maat is gebleven. Het 
gaat niet aan om enkele felle kreten te uiten — die mis
schien bij het publiek wel aanslaan —• zonder dé bewijs
voering te leveren op het moment dat dit nodig is.

Verder is er bij deze begroting nog veel aandacht ge
schonken aan het energiebeleid. Minister Zijlstra gaat nog 
eens met Utrecht en de omliggende gemeenten praten, 
want als zij hun eigen belang zien, dan staken zij de voor
nemens om een koolgasfabriek te bouwen voor totale ver
gassing. Wij zullen daar t.z.t. wel meer van horen. Trouwens 
het gehele gasbeleid komt binnen niet al te lange tijd weer 
uitvoerig aan de orde, want een tweede gasnota staat op 
stapel.

O o r lo g  en  M a rin e

Het is nu eenmaal onmogelijk om uitvoerig de behande
ling van de verschillende begrotingshoofdstukken weer te 
geven. Het tempo der Kamer was in deze weken practisch niet 
bij te houden. Minister Staf zal wel tevreden zijn over de 
Tweede Kamer, die vorig jaar nog aan de juistheid van zijn 
beleid twijfelde. Hij werd toen zelfs geprest om een uitvoerige 
Defensie-nota te schrijven. Zoals bekend volgde de Eerste 
Kamer dit wantrouwen van haar jonger zusje niet. Maar bij 
de behandeling van de Defensie-nota werd het vertrouwen 
in het. vijf-divisiën-plan uitgesproken. Moeilijk heeft de mi
nister het niet gehad. Zijn verklaring over een krachtig op
treden in Nieuw-Guinea vond veel instemming. Het was de 
heer Bruins Slót, die het woord voerde over de infiltraties. 
Dit was een zeer korte redevoering, want de tijd was voor 
een groot deel verbruikt door de heren Roosjen en Van der 
Zaal. Deze laatste voerde het pleit voor de Chr. militaire 
tehuizen, wees op de noodzaak van de Zondagsrust in het 
leger, wenste krachtiger optreden tegen het vloeken in het 
leger, kortom hij behandelde die onderwerpen die het Prot. 
Chr. volksdeel nu eenmaal nauw aan het hart liggen. De

gei komt de woning van 
Up een later tijdstip de 
beugels staat dan het 

Zoals bekend, zullen 
)ast aan de bestaande 

i i|hor de kamerfracties 
ïr nu uitziet.

terecht in de verschillende dagbladen werd 
geroemd. Dat het in ons land goed gaat is 
niet alleen te danken aan minister Zijl
stra, zo zeide de C.N.V.-secretaris. Onze 
economische toestand is nu eenmaal af
hankelijk van de wereldsituatie. Laten we 
dit ook niet vergeten als de tijden ver
anderen. Dan krijgt de minister van Eco
nomische Zaken meestal verwijten naar 
zijn hoofd. De heer Hazenbosch was ver
heugd over het optreden van minister 
Zijlstra, die vecht tegen belemmeringen en 
die uit de situatie tracht te halen wat er 
in zit..Ongetwijfeld sprak hij namens velen 
toen hij de bewindsman vroeg om nu eens 
op zo duidelijk mogelijke wijze uiteen te 
zetten hoe de loon- en prijsontwikkeling in 
elkaar zit.

De Kamer weigerde minister Zijlstra de 
subsidie van ƒ 30.000,— aan de consumen
tenbond. Vrijwel algemeen vroeg men zich 
af of deze bond wel voldoenre representa
tief is. En wat betreft de minimum brood
prijs moest minister Zijlstra nader over
leg in het Kabinet beloven. Dit alles zijn 
zo de gewone gebeurtenissen bij een be
grotingsbehandeling. Van veel belang is 
dat niet.

Van de V.V.D.-fractie hadden we echter 
meer verwacht. Na de felle aanval van 
Prof. Oud bij de Algemene Politieke Be
schouwingen op het vooruitgangsgeloof van 
minister Zijlstra en zijn critiek op het Ka
binet, dat zich behaaglijk laat voortdrijven 
op de conjunctuurgolven, zou men ver
wachten dat de liberalen deze onbewezen 
stelling waar zouden gaan maken. Dit alles
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heer Roosjen kreeg het algemene defensiebeleid te be
handelen. Hij deed dat op zijn bekende smeuïge wijze. Hij 
juichte het toe, dat er thans gegronde hoop bestaat, dat' 
West-Duitsland weldra zijn bijdrage zal leveren voor de 
veiligheid van West-Europa en deel zal gaan uitmaken van 
het Noord-Atlantisch bondgenootschap. De betekenis van de 
Parijse accoorden blijkt het duidelijkst uit de vriendelijke 
invitatie, welke de-Westerse landen van Rusland hebben 
ontvangen om te spreken over een Europees Veiligheids- 
pact. Nogal ongerust was de heer Roosjen over het perso
neelsbeleid bij de Marine en critiek had hij op de propa- 
gandafolders van de luchtmacht, die te materialistisch zijn 
ingesteld. De opstellers daarvan mogen wel eens te rade 
gaan bij dr Kuyper, zo zeide de heer Roosjen, die belang
rijke beschouwingen heeft ontwikkeld over de waarde van 
de morele defensie.

Minister Mansholt heeft een jubileum .gevierd. Voor de 
tiende maal verdedigde hij in de Tweede Kamer zijn be
groting, hetgeen een opmerkelijke prestatie is. Zoals bij een 
jubileum past werd hij zeer welwillend door de Kamer ont
vangen. De twee A.R. agrariërs hadden deze begroting broe
derlijk verdeeld. De heer Biewenga nam het algemene be
leid voor zijn rekening, terwijl de heer v. d. Heuvel inging 
op de pachtvraagstukken en het christelijk landbouwonder
wijs, dat in hem altijd weer een warm pleitbezorger vindt. 
En dan was er nog de begroting van Binnenlandse Zaken, 
het terrein waarop de Boskoopse burgemeester Verkerk 
zich thuis voelt als geen ander. Verkeer en Waterstaat heeft 
eveneens zijn belangstelling. Minister Algera heeft dit ge
merkt. Maar op dat gebied staat ook Ds v. d. Zaal zijn man
netje. Hij is de trouwe pleitbezorger van onze 'vissers en 
binnenschippers. Er zijn maar weinig Kamerleden die zo 
in deze materie thuis zijn als de Harlingse dominé, die 
nu de Friese belangen even goed kan behartigen als de Gro
ningse.

Algemene vreugde was er in de Kamer over het herstel 
van minister Algera. Deze noeste werker zal in het begin van 
1955 met de wetsontwerpen komen om de zeegaten af te 
sluiten en de zeeweringen te versterken. Alleen reeds om 
dit feit zal zijn naam in de toekomst met ere in de ge
schiedenisboekjes voorkomen. Behalve de socialisten was 
men zeer tevreden over het vervoersbeleid van deze mi
nister. De heer Posthumus (P.v.d.A.) daarentegen beschul
digde hem van „prinzipienreiterei” .

In wezen vond hij het onjuist dat minister Algera op ver
voersgebied het beleid voert dat hij als Kamerlid altijd heeft 
voorgestaan. Een Kamerlid moet principieel zijn, maar een 
minister zakelijk, zo ongeveer was het uitgangspunt van de 
socialistische fractiesecretaris. Minister Algera zette ir 
Posthumus fijntjes op zijn nummer door er op te wijzen, 
dat een Kamerlid altijd zó moet spreken, dat hij zijn woor
den in daden kan omzetten als hij minister wordt. En bo
vendien vergeet de heer Posthumus dat de principiële fun
dering van de betogen van het Kamerlid Algera sterker is 
geworden nu minister Algera een beter inzicht heeft ge
kregen in de zakelijke problemen. Het waren overigens al
leen de socialisten, die het de A.R. bewindsman lastig pro
beerden te maken. De rest van de Kamer — met uitzonde
ring van de communisten — was het eens met zijn ver
voersbeleid. Het overheidsvervoer krijgt slechts dan een 
taak, wanneer het particulier vervoer die taak niet kan en 
wil vervullen. Dat betekent niet dat de N.S. en de dochter
ondernemingen opgeknapt zullen worden met het onren
dabele vervoer. Daartoe kan men dit semi-overheidsbedrijf 
niet dwingen. En het betekent ook niet dat de particuliere 
vervoerders in slaap zullen sukkelen nu de concurrentie 
met het overheidsbedrijf iets minder wordt. Minister Algera 
heeft, dit alles uitvoerig aangetoond-

Het tweede gedenkraam in de hal van de Tweede Kamer 
ter herinnering aan de oorlog 1940—1945

Nieuw-Guinea
Nauwelijks waren de begrotingen van Overzeese Rijksde

len en van Nieuw-Guinea goedgekeurd of de blijde mare 
werd bekend dat de Verenigde Naties de zijde hebben ge- 

■> kozen van Nederland. Een succes voor minister Luns, die 
uit beter hout gesneden is dan velen tijdens de Kabinets
formatie dachten. Toen behoorde hij tot. de „tweede garni
tuur” , in werkelijkheid is hij een van onze beste diploma
ten. Minister Kernkamp had zich tijdens de debatten ken
nelijk geërgerd aan de redevoeringen van de heer Van de 
Wetering (C.H.) en de heer De Graaf (K.V.P.). die om het



luidst hadden verkondigd dat er in Nieuw-Guinea geen 
voortvarend beleid wordt gevoerd. Alleen zijn mededeling 
dat het ook dit jaar niet mogelijk was om de uitgetrok
ken begrotingsgelden te besteden, was al voldoende om de 
onjuistheid van dit standpunt aan te tonen. De ontwikkeling 
van Nieuw-Guinea bevindt zich pas in het eerste stadium. 
Er moet daar wel een „langzaam-aan” beleid gevoerd wor
den, omdat men de basis-gegevens nu eenmaal niet kent. 
De heren Hazenbosch en Gerbrandy waren het daarmee 
roerend eens. Eerstgenoemde heeft, in de korte tijd dat hij 
Kamerlid is, zich uitstekend in deze moeilijke materie inge
werkt. In zijn redevoering gaf hij daarvan blijk. Prof. Ger
brandy toonde zich ongerust over de ruggegraat van dit Ka
binet. Wellicht was hij te ongerust. Maar volkomen gelijk 
heeft hij, dat de socialist De Kadt zich reeds ingedekt heeft 
tegen nieuwe politieke ontwikkelingen. Overdracht van 
Nieuw-Guinea aan Indonesië verwierp de heer, De Kadt. 
En ook wenste hij geen gemeenschappelijk bewind over dit 
gebiedsdeel. Onderhandelingen met Indonesië zijn er even
min bij. De heer Kadt liet op vele punten een goed ge
luid horen. Hij maakte echter het voorbehoud dat zijn 
fractie dit standpunt inneemt, zolang er zich geen nieuwe 
politieke ontwikkelingen voordoen. Daarop doelde Prof. 
Gerbrandy. Het standpunt der socialisten is niet principiëel, 
het is ingegeven door de huidige situatie. Voor de heren 
Gerbrandy en Hazenbosch ligt dat anders. Zij zeggen, dat 
door de loop van de historie de ontwikkeling van Nieuw- 
Guinea ons in handen is gelegd. Dat is een principiëel uit

gangspunt, waaraan de socialisten nimmer zullen toekomen. 
Toch kan men verheugd zijn over de voortreffelijke rede
voering van de heer De Kadt. Wie het Voorlopig Verslag 
gelezen had beluisterde andere tonen. Het is een winstpunt 
dat de heer De Kadt namens zijn fractie heeft gesproken. 
We kunnen ons voorstellen dat minister Kernkamp, er be
hoefte aan had om dit standpunt vast te nagelen. Vast 
staat nu, zo zeide hij dat alle partijen in Nederland — met 
uitzondering van de communisten — het er over eens zijn, dat 
de souvereiniteit over Nieuw-Guinea rechtens en feitelijk bij 
Nederland berust, tot het moment waarop de bewoners zelf 
over hun eigen lot kunnen beslissen. Ook zijn alle partijen 
het er. over eens, dat dus de souvereiniteit niet aan Indo
nesië kan worden overgedragen of-dat er onderhandelingen 
met dit land gevoerd kunnen worden over de status van 
dit gebiedsdeel. En tenslotte is voor ons allen een gemengde 
vorm van het bestuur over Nieuw-Guinea niet aanvaard
baar.

De sympathieke minister van Overzeese Rijksdelen zal 
met voldoening op zijn werk in dit jaar kunnen terug zien. 
Zijn Nieuw-Guinea-beleid is aanvaard. Maar nog meer ver
heugd zal hij ongetwijfeld zijn over het feit dat de nieuwe 
rechtsorde op 15 December j.1. door H.M. de Koningin in de 
historische Haagse Ridderzaal werd bevestigd. Na jaren
lange onderhandelingen zijn Suriname en de Nederlandse 
Antillen gelijk waardige partners in het Koninkrijk ge
worden. De laatste stoot daaraan is door Prof. Kernkamp 
gegeven. En dat zal ongetwijfeld zijn grootste glorie zijn.

De pot en de ketel
De Fransen staan zeer wantrouwend tegenover de herbe

wapening van Duitsland. En in de Nederlandse pers wordt 
nog voortdurend herhaald, dat dit zo volkomen begrijpelijk 
en redelijk is. De Fransen hebben immers het Duitse .mili- 
tairisme aan den lijve ondervonden. In de Frans—fDuitse 
oorlog van 1870—1871 hebben de Fransen de strijd verloren 
en het kostte Elzas-Lotharingen; in 1914 en in 1939 werden 
zij wéér door de Duitsers aangevallen en werd Frankrijk ge
durende jaren geheel of gedeeltelijk bezet gebied.

Nu doet men beter, de oorlog van 1870 er buiten te houden, 
Toen heeft Frankrijk de oorlog verklaard, overhaast, in 
nationale trots en zucht naar militaire glorie. Het Franse 
militairisme is een van de hoofdschuldigen van dien oorlog. 
Bismarck, de Pruisische kanselier, stuurde eveneens op oorlog 
aan; hij wilde de eenheid van Duitsland smeden in een strijd 
van alle Duitsers tegen de Erbfeind.

Inderdaad, Frankrijk was in 1870 reeds de erfvijand. Nooit 
heeft een land anderhalve eeuw lang zo Europa in onrust 
gehouden, bedreigd, mishandeld en voor een deel ook onder
drukt, als Frankrijk in de dagen van Lodewijk XIV en Na
poleon. En dat was mogelijk, doordat Duitsland zwak was en 
verdeeld, hopeloos verdeeld. Déérdoor was de verwoesting 
van de Palts mogelijk, waar de ruïnes van het slot te Heidel- 
berg nog van getuigen; daardoor kon Lodewijk XIV opdringen 
naar de Rijn; daardoor was het voor Napoleon gemakkelijk, 
een groot deel van Duitsland te beheersen, nadat hij Pruisen 
tot een afzonderlijke vrede had gedwongen.

Desondanks is Frankrijk bij den vrede van 1814 na den val 
van Napoleon op zachtzinnige wijze behandeld en de hand is 
eerst steviger geworden, toen het ondanks die zachtzinnig
heid binnen een jaar met de teruggekeerde Napoleon nog 
eens weer probeerde, Europa op stelten te zetten.
De Fransen hebben immers zelf ook een bijzondere liefde voor 
het militaire, zij hebben hun vreemdelingenlegioenen en hun 
Are de Triomph. Maar zij zijn wèl ongerust over Duitsland. 
Zij vrezen, economisch door Duitsland te worden overvleugeld. 
Zij vrezen de kracht, de arbeidzaamheid, het organisatietalent

van de Duitsers. Zij hebben het onbehaaglijke gevoel, dat zij 
op het vasteland van Europa door de Duitsers overvleugeld 
worden. En dat is de kern van het Franse wantrouwen
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P a r tijv o o r z itte r  g e z o c h t

Het valt voor politieke partijen in het algemeen niet 
mee om de juiste voorzitter te kiezen. Het schijnt een 
verschijnsel in het bijzonder van deze tijd te zijn. De 
A.R. Partij had het in 1945 niet moeilijk. Het was toen 
vanzelfsprekend, wie opvolger van dr Colijn zou wor
den. En niemand zal beweren, dat de partij toen een 
verkeerde keus heeft gedaan. Maar als nu in de A.R.- 
kring al eens gedacht wordt over de vraag, wie t.z.t. 
dr Schouten zal moeten opvolgen, dan is er niemand, 
die het zeggen kan. Natuurlijk is de opvolger er al, 
maar waar hij te vinden is, is onbekend.

Zo is het ook in andere partijen. Daarover wordt 
geschreven naar aanleiding van het aftreden van de 
heer Koos Yorrink als voorzitter van de Partij van de 
Arbeid.

In „ D e  V o lk s k r a n t”  is daarover onder de titel „Open 
plaats” het volgende geschreven:

„De heer Vorrink zal binnenkort aftreden als voor
zitter van de P.v.d.A. Hoe moeilijk het is voor een 
dergelijke post de juiste man te vinden, hebben wij 
ervaren toen ook de K.V.P. naar een nieuwe leider 
zocht. Leiders van politieke partijen staan tegenover 
gebrek aan belangstelling uit eigen kring. In het re- 
organiSatierapport van de A.R. wordt op dat probleem 
gewezen. De nieuwe voorzitter van de K.V.P. gaf on
langs mogelijkheden aan om die belangstelling te ac
tiveren. En uit een onderzoek bij de „fakkeldragers” , 
de werkgroepen van de P.v.d.A. bleek, dat ook daar 
over slecht bezochte vergaderingen en tekort aan po
litieke interesse wordt geklaagd. In 1951 tijdens een 
crisisperiode in de P.v.d.A. sprak ingenieur Vos zelfs 
van „misère in de partij.”

De verzwakte politieke belangstelling, zoals die 
-zich bij alle partijen voordoet, heeft verschillende 
oorzaken. Maar een van de belangrijkste kan zijn, dat 
de eigen idealen nog onvoldoende in een nieuw aan
sprekend toekomstbeeld zijn verwerkt. Daarom ook 
de behoefte in het katholieke kamp aan een sociaal- 
economisch program. Tijdens het voorzitterschap van 
Vorrink heeft de P.v.d.A. in „De weg naar vrijheid” 
wel een dergelijk plan gekregen, maar in het jongste 
nummer van „Wending” , ,het blad van de humanisti
sche werkgemeenschap van de P.v.d.A., wordt des
ondanks gesproken van „de bedenkelijke staat van 
geestelijke bloedarmoede, waaraan het hedendaagse 
socialisme nationaal en internationaal lijdt” . Ook el-

1 ders in de P.v.d.A. blijft men discussiëren over het 
wezen van het socialisme. Onder Vorrink ging de 
oude S.D.A.P. zich al losmaken van verouderde 
marxistische opvattingen, maar de nieuwe P.v.d.A. 
zal ook onder zijn. opvolger blijven worstelen met de 
vraag ..wat hiervoor in de plaats .moet komen.

Daarnaast moet de opvolger van de heer Vorrink, 
en dat is voor anderen het belangrijkste, leiding ge
ven aan een partij, die vanaf de bevrijding regerings
verantwoordelijkheid draagt. Bij de 60ste verjaardag 
van Vorrink schreef het socialistische Kamerlid Goed
hart in het Parool: „Daar Vorrink steeds grote invloed 
op de politiek van de P.v.d.A. heeft geoefend, heeft 
dit ertoe geleid, dat de socialistische partij zich zo in
nig in de armen van allerlei bondgenoten heeft ge
worpen, dat men dikwijls moeite heeft haar socialis
tisch gezicht nog te onderkennen, daar dit aan de boe
zem van de K.V.P. geheel verborgen dreigt te ge
raken.” Dit overtrokken beeld is niettemin belangrijk. 
De P.v.d.A. heeft, evenals elke andere partij, haar 
eigen inzichten. Inzichten, die ten dele of soms niet 
verwezenlijkt kunnen worden, omdat telkens een 
compromis nodig is om te regeren. De noodzaak van 
dat compromis roept spanningen op, die tot nu toe be
zworen konden worden. Maar in 1951 al met veel 
moeite, toen de eerste man na Vorrink, ir Vos, bij 
wijze van „noodschot” zijn later weer herroepen af
treden bekend maakte. Ir Vos, die nu bij de candida- 
ten voor de open plaats genoemd wordt, zei toen: 
„Het partijbestuur moet de blik gericht houden naar 
partij en volk, meer dan naar de regering en coalitie” . 
Dit kan betekenen, dat de partij eerder een com
promis te licht acht, en eerder bereid is tot èen breuk 
te komen. Voorts als er in de gedachtengang, zoals 
ir Vos die ontwikkelde, ook een samenhang is tussen 
een niet-aan'sprekende compromissen-politiek en een 
verminderde strijdvaardigheid van het socialisme.

De laatste tijd heeft het de schijn, dat de ontwikke
ling in socialistische kring al in die richting gaat. „De 
vakbeweging” , het orgaan van het N.V.V., verweet 
dr Drees dat hij in het mandementsdebat een houding 
had aangenomen „alsof hij op rozen zat” . Bij de be- 
grotingsdebatten raakte de P.v.d.A. meermalen slaags 
met eigen ministers, hetgeen het socialistisch „Vrij 
Nederland” zelfs de vraag deed stellen „Wat de socia
listen aan deze en géne zijde van de groene tafel in 
de Tweede Kamer bezielt” . En de jongste bijdrage 
levert andermaal „De vakbeweging” met critiek op par
tijgenoot Van de Kieft; omdat hij zich in de Tweede 
Kamer heeft laten ontvallen, dat de motie-Romme in
zake vrijere loonvorming toch wel succes heeft gehad. 
De bewindsman van Financiën krijgt nu van het 
N.V.V. te horen, dat hij geen verstand heeft van loon
politiek en dat dus ook voor minister Van de Kieft 
zou moeten gelden: „Schoenmaker hou je bij je leest” .

Waar het socialistisch weekblad „Vrij Nederland” al 
tot de overtuiging is gekomen, dat er „bij de P.v.d.Ai- 
fractie op het ogenblik een volstrekt ontoereikende po
litieke leiding is” , wordt het ook zo bezien nog be- 
langrijker wie op de plaats van Vorrink leiding gaat 
geven aan het theoretisch en practisch in beroering 
zijnde Nederlandse socialisme.”
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Het is goed om van deze beschouwingen kennis te 
nemen. Het verheldert het inzicht ook met betrek
king tot het voorzitterschap van eigen partij.

Ook „ V r i j  N e d e r la n d ”  schreef een artikel over Vor- 
rinks afscheid, dat een triest gebeuren wordt ge
noemd. Vorrink werd in 1934 voorzitter van de 
S.D.A.P. en in 1946 werd hem van de nieuwe Partij 
van de Arbeid dezelfde functie toegewezen. Welk een 
plaats hij in de nieuwe partij heeft ingenomen wordt 
door „Vrij Nederland” als volgt beschreven:

„Maar als wij hier in enkele woorden zijn meest in 
het oog lopende kwaliteit zouden moeten samenvatten 
dan is dat de overtuiging waarmede Vorrink na 1946, 
als leider van een geheel nieuwe, doorbraakpartij, het 
principe van de doorbraak heeft weten vast te houden 
•in ieder facet van activiteit van deze partij. Ónder zijn 
leiding heeft de P.v.d.A. aan het socialisme in Neder
land nieuwe vorm weten te geven. En hoewel dat voor 
een grote meerderheid van de leden van deze nieuwe 
politieke constellatie in Nederland, of zij nu, als Vor
rink van de S.D.A.P. kwamen of als v. d. Burg van de 
C.D.U., als Joekes en Kranenburg van de Vrijzinnig De
mocratische Bond, dan wel als Lieftinck en Van Rhijn 
van de Christelijk-Historische Unie, een grote, zij het 
weloverwogen stap was, dank zij de consequente hand
having van het doorbraak-beginsel in de P.v.d.A. onder 
de overtuigde en bezielende leiding van Vorrink, is 
dit nieuwe Nederlandse socialisme de kinderschoenen 
zonder enig letsel ontgroeid.

Er zijn er geweest als Oud, die de P.v.d.A. later weer 
hebben verlaten, maar niet omdat hun levensbeschou
welijke beginselen er in het gedrang waren geraakt. 
Van hen vroeg het socialistische beginsel, dat in Ne
derland socialistische politiek kan worden gevoerd te
zamen door protestanten, katholieken, humanisten en 
niet-gelovenden met volstrekte ontziening van ieders 
levensbeschouwelijk beginsel.

Dat deze mogelijkheid in de P.v.d.A. volledig is ver
wezenlijkt is wellicht de grootste verdienste van Vor- 
rinks ganse maatschappelijke activiteit.

Voor de P.v.d.A. zal Vorrinks terugtreden niet zon
der gevolgen zijn. Dat komt al direct tot uitdrukking 
als het gaat om zijn opvolging. Met de mogelijkheid 
van zijn aftreden moest reeds lange tijd rekening wor
den gehouden. En derhalve met zijn opvolging.

Het is van de .aanvang af niet duidelijk geweest, hoe 
men daarin zou moeten voorzien. Daarin kan men een 
aanwijzing vinden voor het feit, dat niemand zich als 
natuurlijk opvolger had afgetekend. Als Drees geen 
minister-president zou zijn geweest, zouden velen wel
licht aan hem hebben gedacht. Dat zou echter geen 
gelukkige oplossing zijn geweest. Drees nadert thans 
de leeftijd der sterken, en het behoeft geen betoog, dat 
het bijzonder gewenst is de leiding van deze partij in 
jongere handen te leggen.

Thans hoort men bij herhaling de naam van Evert 
Vermeer noemen, een nog betrekkelijk jonge politi
cus, die geheel onder Vorrinks leiding is gevormd. Maar 
het is niet de enige naam die de ronde doet; men 
spreekt ook over Hofstra, de zeer kundige belasting
deskundige van de P.v.d.A. in de Tweede Kamer en 
over nog anderen. Dat wijst er allemaal op, dat er in 
de partij blijkbaar geen eenvormige opvatting is.

Onder die omstandigheden is begrijpelijk, dat men. 
thans klaarblijkelijk in de P.v.d.A. overweegt, het 
voorzitterschap te doen rouleren, met tussenpozen van 
twee jaar.

Of de winst, die dat wellicht zal opleveren, opweegt 
tegen gebrek aan continuïteit is vooralsnog een open 
vraag. Maar bij het gebleken gebrek aan hen natuur
lijke opvolger, lijkt deze oplossing vooralsnog de meest 
gewenste. Indien later zou blijken, dat uit dit nieuwe 
systeem een geboren partijleider naar voren komt, kan 
men het systeem altijd nog wijzigen.”

Uit dit alles blijkt duidelijk, dat men over de func
tie van partij-voorzitter maar niet te licht moet oor
delen.

C h riste lijk  o n d erw ijs  e n  C h r iste lijk e  'politiek

Als we het goed begrepen hebben, dan zijn de Pro- 
testants-Christelijke partijen niet onschuldig aan de 
teruggang van het Christelijk Onderwijs in ons land. 
Die conclusie trekken we althans uit hetgeen prof. dr 
G. C. van Niftrik geschreven heeft in het C h ristelijk  
S ch o o lb la d  O n ze  V a c a tu r e s .

In zijn nogal uitvoerig artikel schrijft de hoog
leraar o.m.:

„Naar mijn inzicht moet men echter de oorzaken van 
de teruggang van het christelijk onderwijs niet uit
sluitend in aanwijsbare veranderingen bij het openbare 
onderwijs zoeken. Er zitten, misschien niet in theorie, 
maar dan toch wel in de practijk van het Christelijk 
onderwijs elementen, die in onze tijd steeds meer aan 
werfkracht inboeten. Velen zien, terecht of ten on
rechte —- dat laat ik geheel in het midden — in de 
christelijke school een bolwerk van c o n s e r v a t i s -  
m e. Daarmede bedoelt men niet, dat de christelijke 
school minder moderne methoden of leermiddelen zou 
gebruiken. Men weet wel beter! Maar men bedoelt, dat 
de christelijke school een machtig middel is om een 
conservatief menstype in stand te houden en te kwe
ken. Ik bedoel eenvoudig te zeggen, dat de teruggang 
van het christelijk onderwijs ten dele op dezelfde oor
zaken is terug te brengen, die de laatste verkiezings
uitslagen voor de A.R.-partij en de C.H.U. toch vrij on
gunstig deden zijn. Wij leven nu eenmaal in een pro
gressieve tijd. Een groot deel van ons volk w i l  de so
ciale maatregelen van de huidige -regering. Dat deel, 
dat overgrote deel van ons volk heeft de indruk, dat de 
christelijke partijen hier slechts nolens volens mee
gaan. Ik zeg niet, dat de A.R. en C.H.U. conservatief 
z ij n; ik zeg alleen, dat velen die partijen er voor h o u 
den.  En dan keert men zich af. In werkelijkheid zeg
gen de uitdrukkingen conservatief en progressief 
niets. Het hangt er maar vanaf wat men conserveert en 
waarhéén men progressief op weg is. Voor de C.H.U. 
zou ik willen verdedigen, dat zij in zékere zin conser
vatief en in zékere zin progressief is.

Maar het is hier de plaats niet politieke bespiege
lingen te houden. Waar het nu op aankomt, is te zien, 
dat de teruggang van het christelijk onderwijs parallel 
loopt met de teruggang van de christelijke-politieke par
tijen. Ik geloof stellig, dat hier verband is. Wanneer het 
voor het. grote publiek duidelijk wordt, dat de christelijke 
partijen van harte staan achter de. meeste sociale maat
regelen, — wanneer de christelijke partijen düidelijk 
zullen weten te maken, dat zij n i e t  in de 19e eeuw, 
maar in de 2 0ste eeuw leven — wanneer de christe
lijke partijen eens ophouden alleen maar bezwaren in 
te brengen tegen de geest der eeuw, dan . zal de terug
gang van het christelijk onderwijs snel overwonnen 
zijn.”
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Gelukkig schrijft prof. van Niftrik in de aanvang 
van zijn artikel, dat alles wat hij schrijft, hoogst sub
jectief is. Ja, dat hebben we bemerkt. Maar we achten 
het onbegrijpelijk, dat iemand, die in de C.H.U. toch 
een vooraanstaande plaats inneemt, allerlei opvat
tingen, of liever gezegd, misvattingen, welke er in 
het volk leven „maar in het midden laat” en allerlei 
„indrukken”, die „men” heeft, doorgeeft, alsof 
„men” toch eigenlijk wel gelijk heeft.

Eén ding leert het geschrift van prof. van Niftrik 
wel. We kunnen niet genoeg doen aan voorlichting 
van het volk. Want als de factor, door de hoogleraar 
aangehaald, meetelt, dan is het duidelijk, dat de ge
raffineerde voorlichting in de socialistische pers niet 
alleen schade berokkent aan de christelijke partijen, 
maar ook aan het christelijk onderwijs.

W a t  b e z ie lt  h e n ?

Het heeft de aandacht' getrokken, dat zich in de 
Partij van de Arbeid de laatste maanden verscheidene 
botsingen hebben voorgedaan. Het socialistische 
weekblad „ V r i j  N e d e r la n d ”  kwam er zelfs toe uit te 
roepen „Wat bezielt hen?”

Drie conflicten trokken de aandacht, omdat er 
verschil van mening bleek tussen socialisten „aan 
deze en gene zijde van de groene tafel” .

Het minst belangrijke conflict was dat tussen de 
secretaris van Oorlog, mr F. J. Kranenburg en 
diens partijgenoot J. Blom, die het verwijt te horen 
kreeg, dat zijn verdediging van de belangen van het 
personeel van de Artillerie-inrichting zich niet ken
merkte door „progressiviteit” .

Daarnaast zijn er geweest de conflicten tussen 
Minister Van de Kieft en zijn partijgenoot Hofstra 
en tussen Minister Donker en de fractievoorzitter 
van de P.v.d.A., mr J. A. W. Burger.

„Van het conflict tussen de heren Hofstra en Van 
de Kieft kan men zeggen — aldus „Vrij Nederland” — 
dat het geheel in de sfeer van de politiek zakelijke 
benadering lag. Van zijn standpunt kon de heer Hof
stra moeilijk anders. Het ging hier om de al te gerede 
inschikkelijkheid van de regering ten aanzien van de 
wensen van een meerderheid in de Tweede Kamer, 
die naar vervroegde belastingverlaging uitgingen.

Zonder slag of stoot honoreerde de regering de eis 
van prof. Romme (een extra-belastingverlaging van 
500 millioen) met een vervroegde invoering van de door 
haar aangekondigde verlaging, die neerkwam op 250 
millioen, of de helft van Romme’s eis, waarmee hij 
stellig gelukkig was.

„Vrij Nederland” is nu blijkbaar vergeten, dat dit 
blad ontdekt had, wat niemand ontdekt had, n.1., dat 
ook mr Burger bij de algemene beschouwingen om 
vervroegde belastingverlaging gevraagd had. Maar 
nu schrijft het blad:

„De heer Van de Kieft had het er niet naar gemaakt 
dat zijn partijgenoot Hofstra hem spaarde.”

Het belangrijkste conflict tussen Donker en Bur
ger ging over een minder belangrijke kwestie. Een 
zaak „van de derde rang” schrijft het geciteerde blad.

„Wie zou het voor mogelijk hebben gehouden, dat er 
zich op een volstrekt ondergeschikt punt tussen mi
nister Donker en zijn partijgenoot Burger een ruzie 
— want iets anders was het niet — kon ontwikkelen, 
die dat andere conflict volstrekt in de schaduw stelde? 
En dat die ruzie er bovendien op uit zo lopen, dat de 
P.v.d.A.-fractie een motie tegen de socialistische mi
nister moest indienen, die prof. Romme' een kostbaar 
moment in de gelegenheid stelde om zijn opponent ter 
zake van het gratiebeleid tot aftreden te dwingen. Als 
prof. Romme had verkozen aan de P.v.d.A.-motie 
steun te verlenen, zou het met mr Donker — maar 
niet met Donker alléén! — gedaan zijn geweest. Prof. 
Romme heeft er de voorkeur aan gegeven dat niet te 
doen, wellicht omdat hem wel duidelijk was geworden, 
dat het kabinet met mr Donker solidair had verklaard 
en mede heen zou zijn gegaan.” .........

„Als men het conflict Burger-Donker overziet kan 
men moeilijk anders concluderen, dan dat wellicht ge
ïrriteerdheid bij de P.v.d.A.-fractie over de slappe hou
ding van de socialistische minister ten tijde van het 
Mandementsdebat in de Kamér een rol van betekenis 
heeft gespeeld, maar dat er bij de fractie van de P.v.d.A. 
op het ogenblik een volstrekt ontoereikende leiding is. 
Enkele jaren geleden heeft zich een conflict van deze 
aard tussen de V.V.D.-fractie en de V.V.D.-minister 
Stikker voorgedaan. Van dat V.V.D.-conflict kan men 
zeggen, dat, hoe pijnlijk het ook voor de V.V.D. was, de 
heer Oud van ogenblik tot ogenblik bewust is geweest 
van wat hij aan het doen was, en dat hij heel positief 
verkoos alles zo te laten lopen als het liep.

Maar wat zich hier afspeelde tussen de P.v.d.A. en 
minister Donker was dermate onbekookt in zijn ont
wikkeling en in zijn mogelijke consequenties, dat men 
er slechts het tegendeel van kan zeggen. Het is onbe
grijpelijk, dat zich zoiets kon voordoen.”

Het zijn harde woorden, die hier gesproken wor
den. Ook „De Maasbode” zegt iets er over, n.1.

„Het verloop van de politieke beschouwingen in de 
Tweede Kamer is voor de P.v.d.A. teleurstellend ge
weest. In het laatste nummer van „Socialisme en De
mocratie” geeft prof. Banning dit onomwonden te ken
nen.

Bij dit debat is ook duidelijk gebleken, dat de ver
standhouding in het kabinet onberoerd is gebleven door 
de groeiende onenigheid tussen de beide grote rege
ringspartijen. De minister-president, dr Drees, hield 
zich 'geheel buiten het conflict en liet het zijn partij
genoot Burger alleen opknappen. De fractie der 
P.v.d.A. is over deze houding helemaal niet te spreken 
en zij heeft dit de minister-president ook laten weten. 
Dat de verstandhouding tussen de P.v.d.A.-fractie en de

Men kan niet spreken van een sterk beleid, als de re
gering binnen een maand na de indiening van haar 
plannen, deze zonder ook maar de geringste weerstand 
zo ingrijpend herziêt.

De heer Hofstra heeft daar minister Van de Kieft 
scherp op aangevallen, vooral omdat er zovele andere 
dringende zaken — als onderwijs, woningbouw en eco
nomische bijstand aan onderontwikkelde landen — 
zijn, die men met deze 250 millioen een stoot in de 
goede richting had kunnen geven.”
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socialistische leden in de regering hierdoor bepaald on
gunstig is beïnvloed, is bij de hierna volgende begro
tingsbehandeling al meermalen gebleken. Eerst in het 
conflict tussen minister Van de Kieft en de financiële 
expert van de P.v.d.A.-fractie, de heer Hofstra en deze 
week in de scherpe botsing tussen minister Donker en 
de fractieleider der P.v.d.A., mr Burger. Wat in deze 
conflicten vooral opvalt, is de onwelwillende toon, 
waarop de discussie werd gevoerd. Het zal ons be
nieuwen, waarop dit uitloopt!”

Wordt de P.v.d.A. het „regeren” moe? Verlangt 
men in die kringen naar de oppositie?

Bedenkelijke „doorbraak”
In het „Friesch Dagblad” troffen we onderstaand 

artikel aan, dat de aandacht vestigt op een niet on
bedenkelijke , doorbraak” .

,,In de maand October heeft weer de grote ontmoeting 
plaats gehad tussen het Kabinet en de Tweede Kamer. 
Dan worden de algemene beschouwingen, gehouden over 
het Regeringsbeleid. Dan gaan de fractie-voorzitters 
namens hun fracties het Regeringsbeleid critisch bekij
ken. Dan gaat de Regering bij monde van de Minister- 

■ president haar beleid verdedigen.
De pers heeft daarbij een eigen taak: zij geeft ver

slagen van de debatten en zij geeft haar critische na
betrachting.

Er is nu een nieuw element bijgekomen.
In een socialistisch blad, nl. Doorbraak, heeft één van 

de staatssecretarissen, nl. Mr Dr A. A. van Rhijn, 
staatssecretaris van Sociale Zaken, zich na afloop van 
het debat opgemaakt, om zijn mening over dat debat 
te zeggen. Zijne Excellentie geeft indrukken. En die 
indrukken betekenen in feite een aanval op het man
dement, maar tegelijk een aanval op de heren Schouten 
en Tilanus, De heer Schouten wordt vermaand met een 
woord van Amos: wee de genisten in Sion'. De heer 
Tilanus wordt vermaand met een woord van Paulus: 
als één lid lijdt, lijden alle leden mede.,

Zijne Excellentie gaat dus het in het parlement ge
sloten debat in de pers heropenen.

Het is niet onmogelijk, dat dit voorbeeld navolging 
zal vinden. Wij zullen uitkijken, of de Minister van 
Binnenlandse Zaken, Dr Beel, naar het voorbeeld van 
Mr Dr A. A. van Rhijn, in de pers, b.v. in De Linie', 
een nabetrachting zal geven op het debat, waarin hij 
bijzonder de heer Burger zal becritiseren. Dan is het 
logisch, dat Minister De Bruyn in de Volkskrant het 
een en ander gaat zeggen, b.v. aan het adres van de 
heer .Welter. Het spreekt dan ook vanzelf, dat Minister 
Zijlstra een kolom in het Eriesch Dagblad krijgt, om 
de heer Oud uit te leggen, dat hij diens verwijzing 
naar de Heidelbergse catechismus niet bepaald nodig 
heeft.

Minister Beyen zal waarschijnlijk er van afzien, om 
ook in dit opzicht een kans waar te nemen. Maar Mi
nister Cals zal misschien in De Nieuwe Eeuw de heer 
Tilanus onder handen nemen, omdat die niet tevreden 
was over de gang van zaken op het departement van 
onderwijs.

Ministen Drees zal wel niet in de pen klimmen, want 
hij heeft in de Kamer zijn kans gehad, maar wij achten 
het niet ondenkbaar, dat minister Suurhoff enige ruim
te zal vragen in het orgaan van het N.V.V., om de com
munisten en de E.V.C. onder handen. te nemen. Zij 
vinden allen aanknopingspunten in het debat, al zullen 
zij niet allen, zoals de staatssecretaris van sociale za
ken, speciaal de discussie rondom het mandement pro
beren voort te zetten in de pers.

Zo kan het debat in de Kamer een aardig verlengstuk 
krijgen,

'Misschien zullen verschillende ministers voortaan 
voortaan zeggen: wat wij nog meer aan de geachte 
afgevaardigden wilden zeggen, dat kunnen zij binnen 
enkele dagen wel in de krant lezen als wij daar onze 
„indrukken” weergeven van het hier gevoerde debat.

Maar men moet het niet overdrijven.
Want de kranten hebben geen ongelimiteerde ruimte 

beschikbaar.
Bovendien is het nog de vraag, of het juist is wan

neer Regeringspersonen na afloop van het debat in de 
Kamer, hun pen grijpen, om het in de krant nog eens 
over te doen. Het lijkt ons vooralsnog een doorbraak, 
die aan bedenking onderhevig is.”

nieuws
Het eerste nummer van een nieuwe periodiek 

is verschenen. G.S.J.-nieuws •— kwartaaluitgave 
van de Stichting Gereformeerd Sociologisch In
stituut. Prof. dr R. Schippers, de voorzitter, 
schrijft: „Ter inleiding” en maakt duidelijk 
waarom dit Gereformeerd Sociologisch Insti
tuut noodzakelijk is. Prof. Dr R. van Dijk ver
telt iets over het werk dat door dit Instituut 
zal worden verricht en de -directeur van de 
nieuwe stichting de heer J. W. Koning geeft 
in een tweetal artikelen een waardevol overzicht 
van de stand van zaken.

Op dit gebied bestond in onze kring een

achterstand. Het is dan ook met een gevoel van 
blijdschap, dat wij deze nieuwe activiteit aan
kondigen. Gelukkig hebben enkelen de hoofden 
bij elkaar gestoken om dit nieuwe werk aan te 
vatten. En nu wordt op velen een beroep gedaan 
dit werk door hun belangstelling en ook finan
cieel te steunen. Uiteraard is het een bescheiden 
begin. Een kwartaaluitgave van 16 pagina’s. 
Maar het moet groeien en wij hopen dat het 
zal groeien. Want het maatschappelijk werk 
vraagt steeds meer de aandacht. Maar maat
schappelijk werk kan niet worden verricht zon
der de steun van het sociologisch onderzoek. Het 
instituut is gevestigd: Houthorststraat 6 te 
Amsterdam. Daar kan men zich ook opgeven 
voor abonnementen op het G.S.J.-nieuws a ƒ 3.—  
per jaar, als contribuant voor tenminste ƒ 5.—  
per jaar.
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West-Duitsland in NAVO en West-Europese Unie (2)

Voor Engeland dat wel lippen
dienst bewees aan de idee van een con
tinentale Eur. Def. Gemeenschap en aan 
de bovennationale eenwording van de 
zes landen, die zich hiertoe opmaakten, 
doch in werkelijkheid deze „blokvor
ming” ten zeerste vreesde, was na de val 
van de E.D.G. het historisch ogenblik 
gekomen om de leiding te nemen en de 
zaken in Europa zoveel mogelijk naar 
zijn hand te zetten, d.w.z. de Europese 
solidariteit niet op basis van continen
tale federale beginselen, maar op grond
slag van bondgenootschappelijke, inter
nationale verhoudingen en dan liefst 
binnen het raam van de N.A.V.O.

De toelating van West-Duitsland en 
Italië tot het Brussels Verdrag is van 
de Engelsen een concessie aan Frank
rijk. Iets wezenlijk supra-nationaals of 
van overdracht van nationale souverei- 
nitelt staat er echter niet in. De West- 
Europese Unie, zoals het bondgenoot
schap van de zes continentale landen 
met Engeland thans heet, kent geen or
gaan, dat men zou kunnen vergelijken 
met de Hoge Autoriteit van De Eur. Ko
len- en Staalgemeenschap en met het 
parlement van deze gemeenschap. Noch 
Eden, noch Mendès-France voelen daar
voor ook maar het geringste en men zal 
nog moeten afwachten hoe de Franse 
regering zich ten aanzien van de Kolen
en Staalgemeenschap zal gaan gedra
gen.

Aan deze West-Europese Unie kan 
men dus als bovennationaal integratie- 
element niet veel betekenis toekennen. 
Mëndès-France heeft op de conferenties 
van Londen en Parijs getracht deze 
nieuwe Unie te gebruiken als middel om 
West-Duitsland onder een zo streng mo
gelijke controle en in een zo zwak moge
lijke positie te houden. De voordelen, die 
de E.D.G. in dit opzicht inhield, wilde hij 
uiteraard graag overbrengen in de W. 
Europese Unie. Eensdeels is dat gelukt, 
b.v. het wapenproductie-verbod voor 
West-Duitsland. Er is voorts een orgaan 
gevormd, dat onder leiding van de raad 
van ministers van de zeven landen con
trole zal uitoefenen op de wapenvoorra- 
den in de zes continentale landen. Enge
land weigerde zich aan deze controle te 
onderwerpen, maar zal wel mee contro
leren. Bovendien eiste Mendès-France, 
dat West-Duitsland evenals in de E.D.G. 
door een productie-verbod van bepaalde 
atomische, chemische, bacteriologische 
en zware wapenen zou worden getroffen
en dat het controle-orgaan van de West- 
Europese Unie de naleving van dit' ver
bod zou verzekeren. Ook hier wist Men. 
dès-France uit de z.g. angst voor het 
Duitse. min_tairi|mg___economische....jyipst.....

JAC, s. HOEK

voor Frankrijk te slaan. In Londen is 
over dit punt een felle strijd geleverd. 
Terecht merkte bondskanselier Ade- 
nauer — die overigens de eerste is om 
iedereen te waarschuwen voor het Duitse 
militairisme —: op dat de stelling yan 
Frankrijk, dat West-Duitsland in een 
strategisch kwetsbaar gebied ligt en 
daarom geen zwaar oorlogsmateriaal zal 
kunnen produceren, onhoudbaar is. Elke 
industrie, elke stad, elke haven waar 
ook in Europa, behoort tot de strate
gisch kwetsbare doelen. Maar de Franse 
premier is een hardnekkig onderhande
laar. Hij kreeg zijn zin. West-Duitsland 
zal geen zware wapenen fabriceren: geen 
kanonnen,. houwitsers, mortieren, geen 
geleide projectielen, lange afstands- 
bommenwerpers enz. Het ligt voor de 
hand dat de F'ranse wapenindustrieën 
dit productie-verbod voor West-Duits
land1 met vreugde begroeten. Zo nu en 
dan loont het om erg bang voor de Duit
sers te zijn!

De wapenpool 
De andere poging van Mendès-France 

om binnen het .raam van de West-Euro
pese Unie een „wapenpool” te creëren 
is vooralsnog mislukt. Ook dat is van 
Frans standpunt uit gezien, slim be
dacht. Bij het wapenproduetie-verbod 
voor West-Duitsland behoort om het 
voordeel voor Frankrijk te vervolmaken 
een instelling, die bij uitsluiting de le
gerorders voor alle nationale legers 
plaatst bij de wapenindustrieën in de lan
den van de West-Europese Unie. Na
tuurlijk onder leiding van het comité 
van ministers, maar die behoeven vol
gens Mendès France in deze zaken niet 
de regel van eenstemmigheid te laten 
gelden. Beslissen bij gewone meerderheid 
van stemmen is voldoende. Dat de kleine 
landen bij een dergelijke regeling tussen 
de wielen kunnen raken, ligt voor de 
hand. Natuurlijk schermde de Franse 
premier ook bij deze wapenpool en vooral 
bij het stemmen met gewone meerder
heid van stemmen weer met het woord 
„supranationaal” . Ja, als een bepaalde 
regeling alleen maar in het voordeel van 
Frankrijk kan werken, dan is elke 
Fransman supranationaal! Maar de an
dere zes ministers en ook de Amerikaan
se minister van buitenlandse zaken, Fos-' 
ter Dulles, hebben in Londen het Franse 
denkbeeld scherp afgekraakt. Minister 
Beyen, de Nederlandse bewindsman van 
buitenlandse zaken, liet duidelijk blijken, 
dat zo’n wapenpool alleen maar zou pas
sen in een Europese supra-nationale 
integratie-politiek en dat bij een wa
penpool ook een gemeenschappelijk mi
litair budget behoort en een behoorlijke 
boyenaatifinale..parlementaire, controle, .

zoals in de E.D.G. het geval was.
Natuurlijk wees geen van de andere 

ministers in Londen dit Franse plan 
helemaal af- Men besloot, na de totstand
koming van de West-Europese Unie deze 
zaak in studie te nemen en hoopte dat 
de zaak daarmee op de lange baan zou 
komen. Maar Mendès-France kwam op 
de Parijse conferentie opnieuw met deze 
zaak op de proppen, thans gerugge- 
steund door zijn parlement, ja vooral 
zelfs door de „Europeanen” in het parle
ment, die nu plotseling in de „wapen
pool” het supranationale bij uitnemend
heid zagen. Hoewel Mendès-France best 
begrepen had dat in Londen geen van 
de ministers ook maar iets voelde voor 
deze plannen en zeker niet op korte 
termijn, speelde bij in het parlement met 
dit „supranationale” plan de mooie jon
gen. De Beneluxlanden, jullie „Euro
peanen” , zei Mendès France ongeveer 
tegen de christen-democraten (M.R.P.) 
en de socialisten, zijn de kwade pieren. 
Hij „vergat” er bij te zeggen dat Ame
rika en Engeland er ook niets voor 
voelden. De pro-E.D.G.-ers, waarvan 
er vele eigenlijk van dde E.D.G. niets 
anders hadden verwacht dan wat Men
dès-France met zijn wapenpool bedoel
de: n.1. alleen maar voordeel voor
Frankrijk, waren dan ook bijzonder 
gematigd tegenover de Franse premier. 
Deze reactie was voor Mendès-France 
regen op een dorstig land, want zijn 
grote strijd gaat om het vormen van 
een hechte regeringsmeerderheid in het 
Franse parlement. Opnieuw stelde 
Mendès-France op de Parijse confe
rentie zijn plan aan de orde. Hij deed 
het voorstel op 15 December een confe
rentie van officiële regeringsdelegaties 
bijeen te roepen over dit punt. Wanneer 
Mendès-France een datum noemt, dan 
heeft hij daarmee een bedoeling. Hij 
weet uit ervaring, dat grote beslissingen 
in de internationale politiek het snelst 
genomen worden, wanneer er een stok 
achter de deur staat. Deze conferentie 
van 15 December zou komen te staan 
onder de schaduw van de behandeling 
van de Parijse accoorden inzake het lid
maatschap van West-Duitsland van de 
N.A.V.O. enz. door het Franse parle
ment. De wispelturigheid en de onmacht 
van het Franse parlement en van Frank
rijk worden door Mendès-France — men 
denke aan de conferentie van Brussel ■— 
gebruikt of misbruikt om de andere lan
den tot concessies te dwingen, die zij 
normaliter niet zouden, doen. De andere 
ministers hebben deze conferentie en de
ze datum van 15 December dan ook niet 
genomen, maar de Belgische minister 
van buitenlandse- zaken Spaak, die altijd-
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nog hoop heeft dat Mendès-France de 
richting van de Europese eenheid kan 
worden opgestuwd, bezorgde de Franse 
premier een andere datum nl. die van 17 
Januari 1955, maar dan geen regerings
conferentie doch een studieconferentie 
van experts.

Het Saargëbied
Het F.rans-Duitse geschil over het 

Saargebied heeft als een zwaard van Da- 
mocles boven de conferentie van Parijs 
gehangen. Mendès-France heeft al zijn 
brutaliteit en slimheid aangerukt om de 
Duitsers er toe te brengen van het Saar
gebied als Duits territoir afstand te doen, 
maar het is hem niet gelukt. De huidige 
autonomie van de Saarregering blijft ge
handhaafd.

Alle ex-vijanden van Duitsland hebben 
voor dit Franse standpunt uiteraard be
grip en de Duitsers doen goed te besef
fen welke rampen zij over de wereld en 
Europa hebben gebracht. Adenauer heeft 
dit besef, maar toch heeft hij dit Saar- 
accoord met moeite afgesloten, omdat 
hij de nationalistische hartstochten in 
zijn volk vreest. Een oplossing via de 
Europese eenwording, economisch, milli- 
tair en politiek, waarin het Saarpro- 
bleem uit de weg zou zijn geruimd, zou 
het nationalisme niet die aangrijpings
punten hebben gegeven als het Frans- 
Duitse „accoord” dat thans uit de bus is 
gekomen, want van een accoord is eigen
lijk geen sprake. Men heeft eigenlijk niet 
anders afgesproken dan dat men het met 
elkaar voorlopig volkomen oneens zal 
zijn.
Bondskanselier Adenauer is na de Parij- 
se conferentie op ernstig verzet gestuit 
niet alleen bij een deel van de Christen- 
Democraten, maar vooral bij de andere 
kleinere partijen van zijn regeringscoa
litie- Het Saar-accoord blijkt moeilijk te 
verteren. De Frëie Demokraten en de 
socialisten vinden het onaanvaardbaar, 
omdat West-Duitsland zich hierin ver
plicht de terugkeer tot het Duitse ter
ritoir niet eerder dan op een vredescon
ferentie te do'en beslissen, een vredes
conferentie over Duitsland, die waar
schijnlijk nooit komt. Bovendien willen 
vele C.D.U.-ers wel eens weten welke 
economische mogelijkheden West-Duits
land in het Saargebied heeft. Het z.g. 
plan-v. d. Goes van Naters, dat de 
Europeïsering van de Saar onder de 
Raad van Europa en later onder de 
Europese Politieke Gemeenschap beoog
de, bood West-Duitsland veel meer kan
sen op economisch gebied dan het huidi
ge Saar-accoord, waaruit Mendès-Fran- 
'ce economische deelneming van West- 
Duitsland aan de ontwikkeling van het 
Saargebied heeft weten ta» weren. De 
Saar blijft volledig in de Franse econo
mie en in de Franse monetaire unie. In 
het Saar-accoord staan alleen een paar 
vage toezeggingen, over nadere bespre

kingen inzake Frans-Duitse economische 
samenwerking in de Saar. Het is duide
lijk dat er Adenauer veel aan gelegen is 
alsnog Mendès-France tot enige econo
mische en politieke concessies te bren
gen op het punt van de Saar. Mendès- 
France onderschat welk een kolossale 
klap hij Adenauer heeft toegebracht met 
het ver nietigen van de Europese inte- 
gratie-politiek, een ideaal waardoor 
ouderen en jongeren in West-Duitsland 
gegrepen zijn en waardoor een geschil 
als dat over de Saar geleidelijk en ge
makkelijk een oplossing had gevonden. 
Thans is de nationalistische storm in 
West-Duitsland ontwaakt. Zal Mendès- 
France hem kunnen bezweren?

De verbinding in het Saaraccoord met 
de West-Europese Unie dient nergens 
anders voor dan voor het ophouden van 
de schijn van overeenstemming. De aan
bieding van Frankrijk aan West-Duits
land om samen Noord-afrika tot indu
striële ontwikkeling te brengen en sa
men in dit gebied en in Frankrijk wapen- 
industreën op te bouwen heeft de Duit- 
. sers wel even gebiologeerd, maar deze 
Franse plannen zijn zo vaag, dat ook zij 
al spoedig een groot vraagteken plaats
ten. Bovendien gebruikte Mendès-France 
deze plannen om de Duitsers tot grotere 
soepelheid ten aanzien van het Saarge
bied te brengen. Ook de uitbreiding van 
het handelsverkeer tussen beide landen, 
die Mendès-France heeft voorgesteld — 
Frankrijk zou agrarische producten, o.a. 
tarwe leveren tegen Duitse industriële 
producten — moet met een korreltje zout 
worden genomen. Frankrijk staat via de 
Europese betalings Unie, ook bij West- 
Duitsland, zwaar in het krijt. Eigenlijk 
hebben de omliggende landen via d e . 
E.B.U. aan Frankrijk langlopende cre- 
dieten verleend, zodat velen de vraag 
stellen of zij hiermee wel kunnen door
gaan.

Al deze aanbiedingen van Mendès- 
France gaan bovendien van de veron
derstelling uit, dat Frankrijk’s welvaart 
zal toenemen, de prijzen van de Franse 
exportproducten zullen dalen en de 
staatsfinanciën zullen worden gesaneerd. 
Waar moet Frankrijk het geld vanaan 
halen voor. zijn nieuwe Franse-Duitse 
industriële plannen? Zal Duitsland, dat 
zelf met kapitaalgebrek te worstelen 
heeft, of zullen dé andere landen dit 
moeten leveren?

West-Duitsland in N.A.V.O.
De opneming van West-Duitsland in 

de Noord-Atlantische Verdragsorgani- 
satie betekent dat het nationaal-Duitse 
leger militair-technisch onder de beve
len van de opperbevelhebber van de 
N.A.y.O.-strijdkrachten in Europa, ge
neraal Gruenther, komt te staan. Wat de 
wapenvoorraden en het nive.au van zijn 
militaire inspanning betreft zal West- 
Duitsland .met de andere continentale

landen van de West-Europese Unie ge
controleerd worden door het in te stellen 
contröle-orgaan van deze unie. De mini
ma van de militaire inspanning van elk 
land, zijn in N.A.V.O.-verband vastge
steld, voor West-Duitland 12 divisies. 
Deze minima zijn voor het contröle-or
gaan tevens de maxima, waarboven geen 
der continentale landen mag uitgaan. 
Ook deze maxima-contróle is op aan
drang van Frankrijk in de accoorden van 
Parijs opgenomen met het oog op de 
vrees van dit land voor de Duitse hèrbe- 
waping en de behoefte van Frankrijk 
om op het Europese continent de sterk
ste militaire mogenheid te blijven. Het 
is zoals wij gezien hebben bij de Fran
sen zo dat naarmate de behoefte om een 
eerste viool te spelen groter wordt de 
angst voor Duitsland sterker wordt ge
cultiveerd, zo sterk zelfs dat de vrees 
voor Sovjet-Rusland zo' nu ën dan erbij 
in het niet verzinkt.

Toch is er wel reden om de herbewa
pening van West-Duitsland binnen de 
N.A.V.O. en het herstel van de West- 
Duitse nationale souvereiniteit, waartoe 
in Londen en Parijs door de N.A.V.O.- 
raad en de grote drie, Engeland, Frank
rijk en de Verenigde Staten besloten is, 
met de nodige veilligstellingen gepaard 
te doen gaan. In dit verband is het nut
tig erop, te wijzen, dat de bevoegdheden 
van de N-A.V.O. opperbevelhebber in Pa
rijs, aanzienlijk zijn uitgebreid, ook voor 
vredestijd, o.a., de logistieke bevoegdhe
den. Generaal Gruenther heeft daardoor 
de zeggenschap gekregen over de be
voorrading en het vervoer van de'natio
nale legers, de legercorpsen en de divi
sies; geen land zal op eigen'houtje mi
litaire operaties kunnen voeren. Voor 
Duitsland is dit van belang in verband 
met de verhouding tot Oost-Duitsland 
en Sovjet-Rusland. De kwestie van de 
hereniging van Oost- West-Duitsland 
kan daardoor practisch niet door West- 
Duitsland tot een militair conflict wor
den gebracht. Generaal Gruenther heeft 
de touwtjes strakker dan ooit in handen.

Het herstel van de West-Duitse sou
vereiniteit gaat bovendien volgens de ac
coorden van Parijs gepaard met het tot 
stand komen van een overeenkomst, 
waarbij de Britse, Franse, Amerikaanse 
en andere geallieerde troepen in West- 
Duitsland gestationnëerd zullen blijven 
met toestemming van en gesteund door 
de West-Duitse. regering. De vervlech
ting van West-Duitsland met de Weste
lijke wereld zal dus kunnen voortgaan. 
Dat is de grote betekenis van de Parijse 
accoorden en daarom heeft bondskanse
lier Adenauer de Franse eisen zoveel als 
maar enigszins mogelijk was ingewil
ligd. Het herstel van -de Duitse souve
reiniteit en de opneming in de N.A.V.O. 
waren voor hem belangrijker dan de 
mislukking van zijn Europese politièk.
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E e n  j o u r  - g i n g  v o o r b i j

Het jaar 1954 is voorbij. Het is geschiedenis ge
worden, terwijl wij de drempel van het jaar 1955 over
schrijden.

Wat heeft 1954 ons gebracht? Internationaal en 
nationaal?

Terwijl de Kerstklokken reeds begonnen te luiden 
besloot het Atlantisch bondgenootschap militaire 
plannen te baseren op het gebruik van atoomwapens. 
Welke de draagwijdte van deze beslissing is weet nie
mand. Wat zullen daarvan de gevolgen zijn? Minister 
Zijlstra verwacht een derde industriële revolutie. Dat 
hangt goeddeels met deze atoomwapenen samen. Wij 
lezen het in de courant. Wij fronsen even de wenk
brauwen: Atoomoorlog, industriële revolutie! Maar 
dan moeten wij weer wat anders doen. Een vergade
ring bijwonen, een'brief schrijven, visite ontvangen. 
En we gunnen ons eenvoudig niet de tijd om er even 
serieus over na te denken. Waarom trouwens ook? Ze 
hebben dat daar in Parijs met elkaar afgesproken. Bo
vendien, het gaat geleidelijk aan. Pas na 1960 zal de 
overschakeling op atoomwapens eerst goed op gang 
komen. En wat die industriële revolutie betreft — 
dat zien we straks van zelf wel —  als ze komt. Wat 
kunnen wij daar nu aan doen?

Het jaar 1954. De Europese Defensie Gemeenschap 
is mislukt. Aan het begin van dit jaar scheen het nog 
alles rozengeur en maneschijn. Europa was met flinke 
pas op weg naar de zo nodige integratie. Maar het 
bleek een ijdele verwachting. De West-Europese Unie 
kwam'er voor in de plaats. Daarop is nu de hoop ge
vestigd. Zullen de accoorden van Londen en van Pa
rijs echter door de parlementen worden aanvaard? 
Sceptisch volgen wij dag aan dag de ontwikkeling der 
dingen. Wij weten het dat wij er nauw bij betrokken 
zijn. Het raakt ons en toch raakt ons niet. Want wij 
staan er zo mijlen ver van af.

De vrije wereld, zo heeft Adenauer, onlangs ver
klaard, heeft eensgezindheid, geduld en kracht nodig, 
indien wij vrede en vrijheid willen beschermen en be
houden. Als nieuw lid van de Westerse gemeenschap 
zal Duitsland geduld en matiging betrachten en zijn 
krachten wijden aan de versterking van de vrije 
wereld. O, heeft Adenauer dat gezegd! Mooi is dat! 
Maar dit is het enige middel dat hij ziet om de eenheid 
van Duitsland te herstellen. Ja, natuurlijk!

De Verenigde Naties hebben de uitspraak over 
Nieuw-Guinea verworpen. Dat betekent een overwin
ning voor Nederland. De vereiste tweederde meer
derheid werd niet gehaald. Waarom niet? Waarom 
hielden de Verenigde Staten van Noord-Amerika zich 
afzijdig? Waarom stemde Frankrijk tegen, en Australië 
en Engeland? Waarom stemde Griekenland voor? 
Heeft het recht dan ditmaal gezegevierd? Of sloeg de 
weegschaal der belangen eenvoudig naar Nederland
se zijde .doör?

Het jaar 1954. In dat jaar is er veel gebeurd* Frank

rijk werd verslagen bij Dien Bien Phoe. Engeland ont
ruimde Egypte. De republikeinen verloren in Amerika 
de verkiezingen. De conferentie van Genève! Wat is 
daar ook precies gebeurd? De kwestie van Triëst is 
nu dan toch geregeld. Churchill is 80 jaar geworden. 
De Labourpartij in Engeland is hopeloos verdeeld. 
Mendès France is de grote man in Frankrijk ge
worden. De M.R.P. is voorshands in de oppositie ge
drongen. De ster van Adenauer gaat dalen. De over
winning van de C.D.U. in het vorig jaar is te groot 
geweest.

Een bont allerlei van feiten en gebeurtenissen 
dringt zich aan ons op. En dan is het de kunst het ge
heel te overzien en vervolgens de balans op te maken. 
En wanneer we dat doen dan kunnen we in een ge
voel van hulpeloosheid en machteloosheid zeggen: 
„Wachter, wat is er van de nacht” en wijsgerige be
schouwingen houden, die tot de droefgeestige slotsom 
komen: Het is nog nacht! En daar is reden toe. Want 
zo opgewekt is het tijdsbeeld niet. Het ziet er alles 
nog al mistroostig en naargeestig uit. Het leven, ook 
het internationale leven is vol mislukking, irigeslagen 
hoop en teleurgestelde verwachting. Met een zekere 
verbijstering vragen we ons zelf af: Waar gaan wij 
eigenlijk heen? En wat doen wij feitelijk?

Maar ook een andere zienswijze is mogelijk en ver
dient de voorkeur. Het gaat er maar om waar we bij 
de beoordeling van feiten en gebeurtenissen staan. 
Ziet men het Ardennenoffensief van Kerstmis 1944 
als de laatste stuiptrekking van de duivelse macht, 
die Europa teisterde en kwelde, maar, die toen, bij 
Bastogne, eens en voor goed en voor altijd verslagen 
werd? Ja, dan is er weinig reden voor opgewektheid. 
Want van de zo vurig gehoopte vrede kwam nog niet 
veel terecht en aan de vooravond van Kerstmis 1954 
werd de principiële beslissing tot de atoomoorlog ge
nomen.

Maar neemt met zijn uitgangspunt bij, de stal van 
Bethlehem, dan wordt het anders. Dan is er immers 
nog altijd diezelfde wereld, verloren in zonde en 
schuld, de wereld van Eisenhower en Churchill, 
van Mendès France en Adenauer, van Maotse Tung 
en Malenkov, de wereld ook van de millioenen men
sen, die dagelijks naar hun werk gaan in Tokio en 
Moskou, in Belgrado en Parijs, in New York en Lon
den, die dagelijks terugkeren tot hun gezin, hun vrouw 
en hun kinderen, die hopen op vrede en vrezen voor 
oorlog. Om die wereld te redden is Christus als kind 
op aarde gekomen, om die wéreld met God te ver
zoenen. Daarom zongen de Engelen hun overwin
ningslied in dë velden van Bethlehem.

En dat overwinningslied klinkt nog!
Wij weten dat deze wereld deze wereld is. En daar

om verbazen we er ons minder over dat er geen vrede 
is. En verbazen we ons er meer over dat er geen oor
log is, dé atoomoorlog incluis. En dit is het markante,
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het allesbeheersende ïeit, dat we met dankbaarheid 
kunnen en moeten en mogen constateren, ook het jaar 
1954 bracht geen oorlog over ons.

Wij weten dat deze wereld deze wereld is.
En deze wereld heeft voor ons geen hoop en ver

wachting. Wij hebben hier geen blijvende stad. Deze 
wereld gaat voorbij. Want wij weten, dat tot nu toe 
de ganse schepping in al haar delen zucht en in ba
rensnood is. En daarom verbazen wij ons er niet over 
dat alles zo slecht gaat, maar wij verbazen er ons over 
dat alles nog zo goed gaat.

Juist in de verschrikkelijkheid der nieuwe atoom
wapens ligt de waarborg, dat een totale oorlog zal 
uitblijven. Zo redeneert de moderne mens. Wij voor 
ons zeggen, neen, maar in de behoudende genade 
Gods!

En dat zeggen wij ook bij de overgang van oud naar 
nieuw!

Het is de behoudende genade Gods, die ons ook door 
het jaar 1954 heeft geleid. En op die genade pleitend 
gaan we het jaar 1955 tegemoet.

M r Dr E. P. VERKERK

Be Haagse annexatie
Hoewel de Minister van Binnenlandse 

Zaken zich bij de behandeling van de 
Utrechtse annexatieplannen geheel vrij 
heeft gehouden t.a.v. andere annexatie- 
voorstellen van grote, gemeenten, wordt 
in de nota van Prof. D. Simons over de 
Haagse annexatie met name in de bij
lage van dit rapport voortdurend naar 
die Utrechtse annexatie teruggegrepen.

Uiteraard worden er bij elk artnexa- 
tie-ontwerp ook door de Minister wel 
algemeenheden gezegd, doch voorzover 
daaraan waarde moet worden toege
kend, mogen deze algemeenheden niet 
losgedacht worden van een bepaalde si
tuatie, naar aanleiding waarvan zij 
worden uitgesproken.

Voor een beroep op een aanvaarde 
annexatie is slechts dan plaats als er 
bij die annexatie algemene stellingen zijn 
verkondigd en op grond daarvan een 
bepaalde beslissing is genomen.

De redenering van Prof. Simons is 
deze:

1 . het gebied is tot één geheel samen
gegroeid;

2 . er zijn bestuurlijke maatregelen 
nodig voor de noodzakelijke uit
breiding . der bevolkingsagglome- 
ratie;

3. streekplannen noch samenwerking 
kunnen uitkomst bieden;

4. het algemeen belang eist samen
voeging.

Dit zijn inderdaad algemene stellin
gen, doch met beperkte werking.

Stelling 1 is dan ook in een bepaald 
géval aantoonbaar met cijfers en kaar
ten. Algemeen is slechts de vraag, welke 
gedragslijn moet worden gevraagd als 
dat samengroeien vaststaat. Waarom

was de de Minister van Binnenlandse 
Zaken zo voorzichtig t.a.v. de conse
quenties van de Utrechtse annexatie? 
Dat was behalve uit normale politieke 
bedachtzaamheid ook om een andere 
reden. Er bestaat nl. een commissie de 
Quay over de bestuursvorm der grote 
gemeenten.

Het is helemaal niet zeker dat aan
eengeregen en aansluitende bebouwing 
moet leiden tot samenvoeging zonder 
meer. Het is zeer wel mogelijk dat de 
staatscommissie de Quay de bestuur
baarheid der grote gemeenten niet meer 
te verwezenlijken acht bij de overschrij
ding van bepaalde grenzen van territoir 
en bevolking.

Er zijn ook in Den Haag reeds symp
tomen aanwezig, dat een grote gemeen
te moeilijk bestuurbaar is. Wij noemen 
de Haboma-affaire, de slachthuiskwes
tie, het rioleringsvraagstuk en het par
keerprobleem.

Een beroep op de Utrechtse situatie 
met name op een Zuilense wijkraad is 
een beroep op een experiment, dat zijn 
deugdelijkheid nog moet bewijzen en 
principieel' nog dit bezwaar heeft, dat 
wijzigingen der gemeentewet niet be
horen te worden doorkruist door inci
dentele instellingen als de wijkraden. 
Het is zeer wel mogelijk, dat wij in de 
randstad Holland behoefte hebben aan 
nieuwe figuren voor samenwerking, doch 
deze wijzigingen behoren tot in hun con
sequenties te worden overzien voordat 
er toe wordt overgegaan, en het geeft 
zeker geen pas mogelijkheden op dit 
gebied welke er liggen te frustreren 
door onafhankelijk van de resultaten 
van de studie op dit gebied door te gaan 
in de oude conservatieve methode van 
annexatie zonder einde.

Wanneer een bepaald gebied tot een 
geheel is samengegroeid, zijn, zegt de 
tweede stelling van Prof. Simons, be
stuurlijke maatregelen nodig om de 
ontwikkeling van het gebied in juiste 
banen te leiden. De vraag is echter of 
niet wat al te gemakkelijk in stelling 
drie streekplan en samenwerking wor
den afgewezen om tot de conclusie: an
nexatie, te komen.

Er zijn streekplannen, die heilzaam 
werken en er is geen enkel bezwaar, in
tegendeel er bestaat een plicht om de 
in het scheppen van streekplannen ge
schapen mogelijkheden ten volle té be
nutten. Zoals Europa eerst inhoud krijgt 
als het ,.is opgebouwd uit welgeordende 
staten of groeperingen, zo krijgt het 
Nationale Plan eerst betekenis als-Ne
derland overdekt is met een net van 
streekplannen. Samenwerking behoeft 
niet een complex van maatregelen maar 
bepaald aangewezen maatregelen. Dit 
is inderdaad juist. Maar ook hier geldt: 
zijn alle mogelijkheden benut ?

Prof. Groenman zegt in zijn rapport 
over Goeree-Overflakkee terecht, dat bij 
annexatie te vaak de bewijslast wordt 
omgekeerd.

Wie annexeert, moet bewijzen, dat het 
zo niet langer kan en dat er op de 
voorgestelde wijze een verbetering in
treedt. Dit is vooralsnog bij de Haagse 
annexatieplannen niet bewezen. Annexa
ties wekken hartstocht op en moeten 
daarom zo zakelijk mogelijk worden be
zien en behandeld. Wij mogen echter 
niet vergeten, dat het om mensen gaat 
en niet om de spanwijdte van het loket, 
waaruit de massaficatie zich opmaakt. 
Er is een argument, dat in strijd is met 
de elegantie welke _ de strijd over zijn 
of niet zijn moet kenmerken, dat is de 
stellig van Prof. Simons, dat de zelf
standigheid der krans- of randgemeen- - 
ten slechts een schijnzelfstandigheid is, 
omdat zij veelal toegeven aan de ver
langens van de grote zus. Grote zusters 
vragen toch aan de kleine zus geen 
dwaze dingen?
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P r o t e s t a n t s  g e t u i g e n i s

H. A L G R A

Zoals wij onze lezers reeds hebben doen weten, heeft Zijne 
Excellentie de Staatsecretaris Mr Dr A. A. van Rhijn in een 
socialistisch blaadje, getiteld Doorbraak, een orgaan van de 
Protestants Christelijke werkgemeenschap in de P.v.d.A., een 
poging gedaan, om het in de Tweede Kamer gesloten debat 
te heropenen.

Zijne Excellentie keert zich in zijn schrijven ook met nadruk 
tegen de heer Tilanus.

De woordvoerder van de C.H. fractie had nl. gezegd: het 
mandement raakt mij eigenlijk niet. Het is een boodschap 
van het kerkelijk gezag in de Roomse kerk aan de leden van 
die kerk.

Mr Dr A. A. van Rhijn heeft tegen deze redenering bezwaar 
en herinnert de heer Tilanus aan het woord van de Apostel: 
als één lid lijdt, lijden alle leden mee. Dat kan dus niet anders 
dan aldus worden verstaan: de Roomsen lijden onder het re
giem van de bisschoppen en wij, niet-Roomsen, hebben met 
hen mede te lijden.

Maar de heer Tilanus had nog wat meer gezegd. Hij her
innerde er aan, dat de P.v.d.A. zelf in haar beginselprogram 
had geschreven, in artikel 34, dat de kerken het tot hun taak 
(lees: haar taak) kunnen rekenen, terwille van het geestelijk 
en zedelijk heil van het volk, hun (lees: haar) woord te spre
ken met betrekking van het staatkundig en maatschappelijk 
leven. En de heer Tilanus meende op grond van dat artikel, 
dat althans formeel het recht van de Roomse kerk tot het 
publiceren van het mandement was erkend. Neen, zegt Mr Dr 
van Rhijn, dat is de bedoeling van dit artikel niet. En het 
mandement is wel degelijk een gevaar.

Z ĵne excellentie formuleert het aldus:
Door. het mandement dreigt de R.K. Kerk de gestalte aan 
te nemen van een machtsorganisatie. En wie weet: kan 
die machtsorganisatie zich te eniger tijd ook niet tegen 
de protestanten keren? Hier had de leuze moeten zijn 
niet: het raakt mij niet, maar principiïs obsta.

Wij willen dit gehele geval nog eens nader bekijken. Maar 
eerst een opmerking vooraf. De heer staatsecretaris maakt 
er de heren Schouten en Tilanus een verwijt van, dat zij niet 
beter het Reformatorisch geluid hebben laten horen. Een 
vreemd verwijt voor een man van de P.v.d.A.

Want de P.v.d.A. heeft zelf in het debat helemaal geen 
reformatorisch geluid laten horen, kan dat niet en wil dat niet. 
Zij wil als partij neutraal zijn en zegt, dat zulks Zo hoort. Zij 
verwerpt partijen, die in de politiek een reformatorisch geluid 
willen laten horen, principiëel.

Zij kan ook geen reformatorisch geluid laten horen. Want 
zij heeft verschillende R.K. leden, ook in haar partijbestuur 
en in de fracties van de Eerste en Tweede Kamer. Die zouden 
zich en van hun standpunt terecht, er tegen verzetten, wan
neer de P.v.d.A. in een van haar publicaties of bij monde 
van een van haar sprekers namens de partij een .reformato
risch geluid zou laten horen. En daarom schrijft de staats
secretaris: de woordvoerders van de protestantse partijen 
dus, wier bestaan ik principiëel verwerp, hadden een .refor
matorisch geluid moeten laten horen. Maar — de heer staats
secretaris heeft de C.H.U. verlaten, omdat hij geen politieke 
partij wilde, die een reformatorisch geluid zou kunnen laten 
horen. En daarom is hij lid geworden van de P.v.d.A., die 
geen reformatorisch geluid kan noch wil laten horen. Mr Dr 
A. A. van Rhijn staat dus wel zwak met zijn verwijt aan het 
adres van de heren Schouten en Tilanus.

Maar nu de zaak zelf.

De P.v.d.A. erkent het recht van de kerken, om iets te 
zeggen over het staatkundig en maatschappelijk leven. Maar, 
aldus de heer staatssecretaris, daarbij is kennelijk gedacht 
aan een getuigenis. Meer niet.

De Kerk mag dus volgens de P.v.d.A. wel een getuigenis 
geven, maar zij mag niet zeggen tot haar leden: dit of dat 
moogt gij op staatkundig of maatschappelijk gebied niet doen. 
Wat dan brengt zij de leden in een gewetensconflict.

Deze .redenering is in alle opzichten zonderling.
Vooreerst: dit gewetensconflict kan net zo goed ontstaan, 

wanneer de Kerk een getuigenis geeft. Wanneer enige Kerk 
b.v. in een publiek getuigenis met een beroep op de Heilige 
Schrift en krachtens haar ambtelijke roeping verklaart, dat 
een huwelijk met een gescheiden man of gescheiden vrouw 
niet geoorloofd is, dan kan iemand door zulk een getuigenis 
in een gewetensconflict geraken. Hij kan zeggen: ik heb deze 
gescheiden vrouw ontmoet, ik heb haar lief gekregen, ik 
meen, dat ons beider geluk om een huwelijk vraagt, waarbij 
wettelijk niets in den weg staat, en nu zegt (je Kerk tegen 
mij in den naam des Heren: het mag niet. Dan is er een 
gewetensconflict, alleen doordat de kerk een getuigenis heeft 
gegeven. Wie beweert, dat de kerk niets mag doen, waardoor 
iemand in een gewetensconflict geraakt o f , kan raken, die 
wil de kerk practisch het zwijgen opleggen.

Maar in de tweede plaats: de kerk mag dan volgens de 
staatssecretaris Mr Dr A. A. van Rhijn wel een getuigenis 
geven. Maar als nu haar eigen leden zich van dit getuigenis 
niets aantrekken? Wanneer nu sommige leden openlijk ver
klaren, dat zij er dwars tegen in zullen gaan en anderen 
zullen opwekken, hetzelfde te  doen, wat dan? Heeft dan de 
kerk het recht tot tuchtoefening?

Mr Dr A. A. van Rhijn meent van niet. Het moet bij een 
getuigenis blijven. En alleen,- wanneer de kerk het bij een 
getuigenis laat blijven, heeft zij volgens de P.v.d.A. het recht, 
om te spreken. Gaat zij verder, gaat zij ook de kerkelijke 
tucht toepassen op degenen, die zich aan de Christelijke ver
maning der kerk niet willen onderwerpen, dan wordt er in
breuk gemaakt op de „vrije'wilsvorming” . Aldus M Dr A. A. 
van Rhijn.

Dat kan men natuurlijk verdedigen. Er is een kerkopvat
ting mogelijk, waarbij de kerk alleen wat zegt. Dat moet 
men op zich zelf niet licht achten en niet qualifieeren als een 
slag in de lucht. Wanneer de Heidelbergse Catechismus 
spreekt over de sleutelen des hemelrijks, dan noemt hij eerst 
de prediking.

Maar daarna ook de kerkelijke tucht. , a
En beide, de prediking en de kerkelijke tucht, kunnen 

iemand in- een gewetensconflict brengen. Ten opzichte van 
beide legt Mr Dr A. A. van Rhjjn de beperking aan, dat zij dat 
niet mogen doen. Maar bovendien wil hij alleen een hantering 
van de eerste sleutel, wanneer het gaat over gedragingen in 
het publieke leven, speciaal op staatkundig en maatschappelijk 
terrein. Ambrosius heeft ten onrechte de keizer de sacra
menten geweigerd.

Maar uit dit alles volgt, dat Mr Dr A. A, van Rhijn in zijn 
poging als regeringspersoon het kamerdebat in de pers voort 
te zetten, verschillende fouten heeft gemaakt.

Hij .heeft een standpunt ingenomen, dat niet het standpuht' 
is van zijn partij. Hij heeft een opvatting ten beste gegeven 
over de taak der kerk . en over de grenzen daarvan, die past 
in het . kader van sommige-vrijzinnige kerkelijke theorieën.
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Snelle groei van het aantal 
bejaarden

De bejaardenzorg komt steeds meer in het centrum van 
de belangstelling te staan. Een van de oorzaken daarvan is 
de snelle toename van het aantal bejaarden, niet alleen 
absoluut maar ook relatief. Bijgaand staatje is wat dit aan
gaat wel zeer leerzaam.

Jaar Aantal
inwoners

65 jaar en ouder

in % der 
bevolking absoluut

1829 2.613.300 5.33 139.300
1839 2.860.600 - 5.18 148.200
1849 3.056.900 4.75 145.200
1859 3.309.100 4.88 161.500
1869 3.579.500 5.51 197.200
1879 . 4.012.700 5.45 218.700
1889 4.511.400 6 .— 270.700
1899 5.104.100 6 .0 1 306.800
1909 5.858.200 6 .1 2 358.500
1920 6.865.300 5.88 403.700
1930 7.935.600 6 .2 0 492.000
1939 8.834.000 6.94 613.000
1949 10.026.800 7.64 766.000
1952 10.435.600 8.08 815.000

1960 11.198.000 9.— 984.000
1970 12.134.000 1 0 .— 1.223.000
1980 13.036.000 1 1 .— 1.452.000

Wat de schattingen voor de bevolkingstoename betreft 
zijn onlangs ook nog andere gegevens verstrekt — nl. een 
minimumprognose en een maximumprognose. Volgens de 
eerste berekent men dat de Nederlandse. bevolking in 1981 
zal zijn toegenomen tot 13.168.000 en volgens de laatste 
wordt dit cijfer geschat op 14.270.000.

Het aantal bejaarden bleef tot 1930 relatief — in procenten 
uitgedrukt ongeveer constant. Het percentage bewoog zich 
een eeuw lang rondom de 6 %. Maar van 1930 begint dit 
cijfer snel te stijgen en rondom 1980 zal het aantal be-

Maar die niet kunnen worden verdedigd door mensen, die 
werkelijk een reformatorisch geluid willen geven.

Hij heeft verder het mandement gedisqualificeerd op een 
wijze en met een argumentatie, die nooit kan worden aan
vaard door zijn R.K. medeleden van de P.v.d.A. Zijn kerk
opvatting, zoals die uit zijn schrijven blijkt, staat vierkant 
tegenover die van de R.K.

Het verschil tussen Rome en de reformatie op het stuk 
van dé belijdenis omtrent de kerk ligt niet hier, dat de 
reformatie de kerkelijke tucht zou afwijzen, zodra het gaat 
over handelingen, die liggen op staatkundig of maatschappe
lijk gebied.

De verschillen liggen op het gebied van het leergezag, van 
de „onfeilbaarheid” , van de hiërarchie, van de wijze, waarop 
de kerkelijke tucht wordt toegepast.

Maar wij hebben ditmaal alleen willen aantonen, hoe vreemd 
het is, dat een regeringspersoon, die persoonlijk de Protes- 
tants-Christelijke partijen principiëel vewerpt, het debat, dat 
in de Kamer werd gesloten, in de pers heropent met het ver
wijt, dat de heren Schouten en Trilanus niet een reformato
risch geluid hebben laten horen.

jaarden uitgedrukt in procenten ongeveer dubbel zo groot 
zijn. Er is dus inderdaad reden om haast te maken met de 
ouderdomsvoorziening en er is ook reden om aandacht te 
geven aan de bejaardenzorg —• want in 1980 zullen er drie
maal zoveel bejaarden zijn als in 1930 — terwijl in die zelfde 
periode de gehele bevolking slechts met 65% toeneemt. Om 
het nog pregnanter te zeggen — terwijl de bevolking in 50 
jaar toeneemt met 5.000.000 neemt het aantal bejaarden toe 
met 1 .0 0 0 .0 0 0 .

Prijsvraag
Radio’telefoon, Kerk* Ziekenhuispatiënt

De psycho-somatische geneeskunde legt' meer en 
meer verband tussen lichaam en ziel. De lichamelijke 
genezing van de zieke wordt dan ook in belangrijke 
mate beinvloed door geestelijke factoren. Daarom is ’t 
van groot belang aandacht te besteden aan de geeste
lijke verzorging van en het welfare-werk onder de 
zieken.

De Landelijke Stichting „Protestantse Gezondheids
zorg” , Waldeck Pyrmontlaan 4 te Baarn heeft nu een 
zeer interessante prijsvraag uitgeschreven, die de radio- 
telefoonverbinding tussen Kerk en ziekbed tot onder
werp heeft.

De prijsvraag is in twee groepen gesplitst; gevraagd 
wordt:
A. Een duidelijke omschrijving van een technisch en 

economisch zo goed mogelijk opgezet plan voor 
communicatie tussen kerkgebouw (en) en de pa
tiënten in ziekenhuizen, waarbij eventueel in te 
schakelen een uitzendcentrale in de grotere in
richtingen.

B. Hoe is de radio-telefoonverbinding het best te be
nutten voor de geestelijke verzorging en het wel- 
fare-werk ?
Voor onder B tot 5000 woorden.
De beschikbare prijzen zijn:
Voor de A-groep een hoofdprijs van ƒ 250.— en 
twee troostprijzen ieder groot ƒ 50.—.
Voor de B-groep een hoofdprijs van ƒ 100.— en twee 
troostprijzen ieder groot ƒ 25.—.
De sluitingsdatum is gesteld'op 1 Maart 1955.
De uitslag zal zo spoedig mogelijk daarna worden 
bekend gemaakt.

Wat drijft de Communisten?
Wat drijft ons?

Dr K. J. Kraan, die voor enige tijd is gepromoveerd op 
een lijvige dissertatie over het communisme heeft thans in 
de serie „Christendom en Maatschappij” een brochure ge
schreven over het bovenstaande onderwerp. Het C.N.V. zou 
moeilijk een meer bevoegd scribent hebben kunnen vinden. 
Erkend moet worden dat Dr Kraan erin is geslaagd in een 
tiental punten het karakter, hèt doel en het ideaal van een 
communist weer te geven, terwijl hij kort en bondig ons 
ideaal en onze taak daartegenover plaatst. De plaatsruimte 
ontbreekt ons om daar dieper in te gaan en iets uit de in- 
houd te vertellen. De brochure verdient ongetwijfeld een 
bredere bespreking en wij hopen dat in een der volgende 
nummers van ons blad daaraan zal worden voldaan. Thans 
moeten wij met een korte aankondiging en een warme aan
beveling volstaan. Het is inderdaad zeer de moeite waard 
van deze brochure kennis te nemen en wie geroepen is op 
een kiesvereniging over dit onderwerp te spreken kan haar 
met zeer veel vrucht raadplegen, want essentiele verschil
punten tussen het communisme en ons worden duidelijk 
belicht.

De brochure is een uitgave van het Christelijk Nationaal 
Vakverbond — Maliebaan 8 -8 a te Utrecht en aldaar ver
krijgbaar.
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. Een danksalVo — „Wie scheep is, moet varen” — 19 
clubs — Een vraagteken wordt uitroepteken — Een 
tweede secretaresse — Hoera, hij is er! — Uitverkocht 
— Studentenconferentie — Een schone lei en 350 clubs!

„Zo de mens, zo zijn stijl” . Geen der Arjos-leden zal na le
zing van deze vaart een nadere uitleg van dit gezegde nodig 
hebben.

Want wie zal dan niet bemerkt hebben, dat de „speelse” 
vaartschrijver van oudsher (December ’52) nu „uit de vaart” 
blijkt ?

Node zien we deze „anonymus” onze wateren verlaten. 
Ruim 2 jaar lang heeft hij 'het klaar gespeeld op frisse en ori
ginele wijze talloze kolommen te vullen met de activiteiten 
van de Arjos uit het hoge Noorden tot het donkere Zuiden toe. 
En hierdoor heeft hij de vaart, die in de Arjos zat, op krach
tige wijze weten te stimuleren! Om in dit alles objectief te 
zijn en te"blijven, het was geen lichte opgave! En hoeveel vrije 
tijd er in deze vaart en alles wat er om heen lag ging zitten, 
kan de nieuwe vaartschrijver intussen wel enigermate bevroe
den. Al met al, het was geen gemakkelijke taak, maar „wie 
scheep is, moet varen” . Dat gold en geldt voor de vaartschrij
ver, die we onder het losbranden van de danksalvo’s van alle 
Arjos-vaartuigen uitgeleide doen nu hij koers gaat zetten naar 
een ander vaarwater. Want hij blijft meevaren!

Maar „wie scheep is, moet varen” geldt niet alleen voor 
hem, maar voor allen, die' in de Arjos hun plaats hebben. 
Inderdaad, er zit vaart in de Arjos.

Maar nu moeten we ook doorgaan. Blijven varen tot iedere 
plaats in Nederland is aangedaan, d.w.z. tot in elke plaats, 
waar het maar even kan, een anti-revolutionaire jongeren
studieclub is opgericht.

Het „waarom” en „waartoe” van dit alles ligt besloten zo
wel in het jaarverslag van de secretaris als in het openings
woord van de voorzitter op de algemene vergadering. We moe
ten beide verslagen er nog maar eens op nalezen.

En deze actie blijve ondersteund in „Op eigen Wieken” . 
Misschien dat er wel een andere vorm voor komt, maar 
voorlopig gaan we nog op de oude voet door.
Ja, we, want immers deze rubriek vermeldt Uw werk, Uw ac
tiviteit, en wat dit betreft, de nieuwe yaartschrijver hoopt óp 
evenveel tips van de club- en provinciale besturen en is even 
tuk op nieuwe als de vorige. En, tot in lengte van dagen, zo 
werd het in de tweede vaart (Januari 1953) gesteld, zal de

gene, die de scheepsjournalen bestudeert en verwerkt incog
nito blijven meevaren aan boord van uw Arjos-schip.

En dan nu met een vaartje het land in en door!
Een korte tocht, maar wel dubbel en dwars 'de moeite waard.

Of werden er de laatste maanden niet practisch in alle pro
vincies clubs opgericht?
Groningen kwam met Doezum voor de dag en dat, naar we 
aannemen, zeker niet als enig resultaat van de actie „Iedere 
club een nieuwe club” .

Deze resultaten zijn ons in hun volle omvang nog niet be
kend. We leven nog in de “stilte voor de storm, die straks zal 
losbarsten..........

Friesland begint zijn zegetocht in Eestrum, dat de eerste
is van de vele clubs, die nog zullen volgen..........  We hebben
gelezen in welke sfeer de jaarvergadering is gehouden en we 
zijn ervan overtuigd, dat ons nog wat te wachten staat!

Drenthe leverde ons (voorlopig?) Zuidlaren, terwijl deze 
provincie zich ook in ander opzicht niet onbetuigd liet.

Sprak op 10 December jl. Prof. dr de Jong niet op een stu
dieconferentie te Westerbork over „Partijverhoudingen in 
ons land en daarbuiten” en waren daar niet meer dan 1 0 0  be
zoekers ?

Nadere gegevens ontbreken ons op dit moment nog, maar 
dat het goed geweest is, daarvan zijn we overtuigd.

Van Overijssel zijn we langzamerhand haast gewoon, dat er 
nieuwe clubs komen en ook ditmaal is zij present en wel met 
Zwolle II en Vriezenveen. Het betekent, dat hier hard en re
gelmatig wordt gewerkt en dat moeten we hebben.

En dan Gelderland. Ja, we kunnen het begrijpen, dat Apel
doorn, de vele klachten moe, eens in de pen klom en ons be
wees, dat Gelderland ook haar bolwerken kent. En inderdaad, 
we hebben met bewondering gelezen op welke wijze de Apel- 
doornse club (met name de Voorzitter) de vergaderingen 
voorbereidt. We komen hierop nog wel eens teruug.

En ook' wij zien de verdere toekomst van Gelderland we’ 
weer wat vrolijker tegen nu we gehoord hebben, dat men het 
er op de jaarvergadering van 10 December gloeiend over eens 
was, dat er verandering komen móét!

En al Gelre’s helden zullen dan ook de acties, die in samen
werking met het'Hoofdkwartier in de nabije toekomst zullen 
worden ondernomen, zowel in de Achterhoek als op de Velu- 
we, krachtig steunen.

Dat er dan wat gaat gebeuren, is een vaststaand feit.
Utrecht is er een pracht voorbeeld van. Wat een lust is 

het om deze provincie nu te zien vergeleken bij enige maanden 
terug. We kunnen nu weer vier nieuwe clubs vermelden 
Montfoort, Vinkeveen, Zaltbommel en Breukelen.

Noord-Holland moet dit voorbeeld maar volgen. Laat de 
nieuwe club te Laren het begin zijn van de vele, reëel moge
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lijke clubs, die door de secretaris in zijn overzicht zijn opge
nomen.

Zuid-Holland. Ja, we kunnen begrijpen, dat de Zuid-Hollan- 
ders een beetje verlegen zijn met de 8  nieuwe clubs, te weten 
Den Haag III West, Middelharnis, Bergschenhoek, Rotterdam- 
Schiebroek, Bodegraven, Voorschoten, IJsselmonde en Capelle 
a/d IJssel. Laten we er daarom over zwijgen. Liever spreken 
we nu over Noord-Brabant/Limburg. Want dat daar in 
Nieuwendijk een club gekomen is, zegt ons op dit moment 
bovendien veel meer. Het is een gelukwens waard, waarmee 
alle Arjos-leden zullen instemmen. Voorspelt dit een nieuw 
réveil in deze provincies?

Zeeland, een provincie, die dit keer haar aandeel niet le
verde in de vermeerdering van de clubs. Maar dit wil zeker 
niet zeggen, dat men hier niet actief is. Integendeel, overal is 
de aanval ook hier ingezet, te oordelen naar de vele brieven, 
die bij ons zijn komen binnendwarrelen.

Ja, wanneer we zo doorgaan, dan wordt het een pleziertje 
deze vaart te schrijven. Sedert 1 October 1954 een negentien
tal nieuwe clubs. Geen zuivere winst, want er vielen ook en
kele clubs af, maar niet in die mate, dat we ons ongerust be
hoeven te maken, zeker niet, wanneer we vergelijken met het 
vorige jaar. Toen wonnen we in een ietwat langere periode 27 
clubs, maar verloren er. 29. Dan is nu de balans wel grondig 
naar de andere kant doorgeslagen. Conclusie: we gaan voor
uit! En we gaan door, nog steeds door, dat staat vast.

Al de provinciale verbanden zitten boordevol energie, die 
zich naast de oprichting van clubs ook reeds heeft geuit in 
allerhande activiteiten, zoals streekvergaderingen, conferen
ties, jaarvergaderingen, enz.

We hebben met opzet alleen die van de laatste dagen ver
meld om niet te veel doublures te krijgen.

Momenteel zijn we de 325 clubs gepasseerd, wgnneer zullen 
we de 350ste kunnen inschrijven en in welke provincie zal dit 
zijn?
350, achter dit getal zetten we nu een vraagteken, maar . . . 
binnenkort een uitroepteken!

De algemene vergadering is weer achter de rug. Het was 
een kostelijke dag, maar daarover gaan we het niet hebben: 
een ander zorgt voor de verslagen.

Over één enkel puntje moeten we echter wel wat zeggen.
Er is namelijk gestemd voor drie vrijgekozenen en dat zijn 

geworden: Mej. van Leeuwen eri de heren Pel en Verplanke. 
De bedoeling is, dat we op deze wijze weer drie mensen in het 
bestuur meer hebben, die kunnen fietsen, spreken, organise
ren, kortom een beetje weet hebben van wat er in 
de Arjos zoal te doen valt en dit ook willen doen. Elk van hen 
zal wel een speciale taak krijgen.

Eén zag zich deze al toebedeeld, nl. Mej. Hannie van 
Leeuwen. Deze werd door het Bestuur bij acclamatie benoemd 
tot 2e Secretaresse. Zij zal zo Jonker, die Secretaris-Penning- 
meester blijft, wat kunnen ontlasten door zich voornamelijk 
met het binnenlandse werk, dus met alles wat de clubs be
treft, bezig te houden. Het is van belang, dat de clubs hier
van goede nota nemen en er hun winst mee doen!

Het is een bekend feit, dat het doorgestane leed snel verge
ten is, wanneer het kindje er eenmaal is.

Zo is het ook met ons troetelkindje, geboren na en door 
veel moeite en narigheden, nl. de nieuwe schetsenbundel.

Nu hij er is, nu zijn we ér allen ontzaglijk blij mee en ver
geten alles, wat er aan voorafging. Dat het zo lang geduurd 
heeft, enz. enz.
• De eerste kennismaking heeft geleerd, dat het kind er we

zen mag: 24 schetsen, waarvan 7 over de politieke partijen, 9 
over het sociaal-economische leven en 8  over de opbouw van 
de staat.

Alle verdere bijzonderheden zijn u intussen bekend, dus nu 
vlot besteld en aan het werk ermee!

De schetsenbundels „Roeping en Taak” zijn de laatste 
maanden weggevlogen, zo zelfs, dat we practisch zijn uitver
kocht. Aan een nieuwe druk wordt gewerkt, maar het zal 
nog wel even duren voor deze gereed is. Daarom zullen we 
trachten, speciaal ook met het oog op de nieuwe clubs, enkele 
schetsen uit deze bundel in stencilvorm uit te geven. De clubs 
zullen hierover spoedig bericht ontvangen.

De jaarlijkse weerkerende conferentie voor studenten is 
ook weer op handen.

Kort in het nieuwe jaar, nl. de 14e en 15e Januari, zal deze 
plaatsvinden met als sprekers naast dr Schouten, ds de Goede 
en Prof. Diepenhorst. Houden de clubs in de universiteitsste
den deze zaak even goed in de gaten?

Ten slotte: er moet ons nog iets van ’t hart, dat minder leuk 
is. De administrateur legde ons een staatje over, waaruit 
bleek, dat nog ruim 1 0 0  clubs contributie moeten betalen over 
het jaar, dat bijna verleden tijd is.

Wij zijn nog erg idealistisch en hebben hem gezegd: één op
merking in de vaart hierover en je zult eens zien!

U laat nu de nieuwe vaartschrijver toch niet in de kou staan 
met deze bewering?

Welnu, betaal dan prompt de kwitantie, welke U zal wor
den aangeboden (het zal u niet prettig aandoen, maar op 
brieven werd niet gereageerd). En laten wij in de volgende 
vaart kunnen melden, dat het achterstallige bedrag van een 
kleine ƒ 900,— binnen is.

En hiermee willen we ditmaal besluiten:
Met een schone lei op naar de 350 clubs!

Persoonlijk gesprek
Uit het reorganisatierapport

Niet genoeg - nadruk kan gelegd worden op het per
soonlijk gesprek. Juist in onze tijd, waarin de enkeling 
er zo gauw bij inschiet, is dit van primordiaal belang. 
Niet de massa stemt, maar de enkeling. De enkeling 
heeft zijn vragen, zijn critiek, zijn ongeïnteresseerdheid. 
Deze drie vragen rustige bespreking.

Dit geldt de enkeling onder de leden en de enkeling 
buiten de leden. De ene of de andere groep verwaar
lozen is een onvergefelijke fout.

Wanneer dit persoonlijk gesprek verwaarloosd wordt, 
komen twee waardevolle zaken in het gedrang: het 
persoonlijk getuigenis en de behoefte aan gesprek.

Onze tijd kent een beangstigend verschijnsel, dat ge
woonlijk wel élitevorming genoemd wordt. Het is dit, 
dat veel te veel buiten de belangstelling van de enke
ling om gaat en afgedaan wordt in comité’s en besturen.

Dat verschijnsel wordt alleen bestreden door te luis
teren naar de enkeling en door het gesprek van enke
ling tot enkeling.
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Een nieuwe koers en een nieuw taak
W. AARNOUTSE

De Algemene Vergadering 1954 is (onvoltooid) verleden 
tijd geworden. Zij heeft zich verheugd in een toenemende 
belangstelling. Dit maal waren immers 70 clubs vertegen
woordigd. De Arjos vaart ongehinderd door. Maar er is op 
27 November te Utrecht door de stuurlui :— niet die aan 
de wal — en de matrozen wel even ronduit gesproken over 
de koers, die het Arjosschip moet varen, en over de taak, 
die de bemanning bij een nieuwe koers staat te wachten.

Studie - Training - Actie
Om deze drievoudige spil draaide de rede van Dr Veerman 

waarmee hij de zevende Algemene Vergadering van de Arjos 
opende. En er waren ook drie redenen die aanleiding gaven 
ons vandaag bij dit trio, samen de taak van de Arjös uit
makend, wat nader te bepalen. Dr Veerman noemde in de 
eerste- plaats het feit dat vijf en twintig jaar geleden de 
Arja werd opgerich't. De Arjos stamt daar in rechte lijn 
vanaf. Het tweede punt is het verschijnen van het reorgani- 
satierapport waarin wordt aangestuurd op een verdergaande 
integratie van de Arjos binnen het partijverband. Tenslotte 
nopen de verkiezingsuitslagen van de laatste jaren ons, ons 
werk critiseh te bezien. Maar dan positief: Wat is onze taak?

De eerste taak van de Arjos is intern, de studie. Deze is 
echter zeer bepaald door het feit, dat het politieke studie is. 
Wij hebben, aldus spreker, licht de neiging het tijdelijke 
element in de politiek te veronachtzamen. Wij hebben bij 
onze politieke activiteit vaste uitgangspunten, beginselen. 
Van daar uit benaderen wij de politieke werkelijkheid. Die 
werkelijkheid is echter niet vast, maar veranderlijk. Daarom 
kunnen wij een concrete doelstelling van vroeger niet zomaar 
op deze tijd overbrengen. Studie van de geschiedenis kan 
ons het Antirevolutionair beginsel beter doen verstaan, be
hoedt ons ook voor de gedachte, dat wij maar naar willekeur 
kunnen gaan bouwen. Maar wij mogen niet bij het verleden 
blijven staan.

Wat de inhoud is van de Antirevolutionaire politiek van 
vandaag en morgen, dat dienen de organen van de Anti
revolutionaire Partij uit te maken. In het reorganisatierap- 
port wordt op de noodzakelijkheid daarvan zeer veel nadruk 
gelegd. Van een uitgebreide documentatie en een duidelijke 
standpuntbepaling zullen de jongerenclubs het meest direct 
profiteren.

Het is, zo meende spreker, onder ons niet zo moeilijk be
langstelling te wekken voor politieke vragen. Maar dan 
radicaal. Men vraagt naar de Bijbelse fundering van ons 
politieke handelen. Men wil geen algemeenheden, maar een 
duidelijk antwoord.

Daar moet ons werk ook op gericht zijn. Misschien spreken 
we dan beter niet van studie, maar van vorming, training. 
Politiek bedrijf je niet in de studeerkamer, maar in het 
practische leven. Wij moeten weten, wat wij willen en een 
boodschap hebben voor anderen.

Dr Veerman juichte het toe, dat voor de jongeren een 
ruimere plaats wordt ingeruimd in de partij. Het eigen werk 
van de Arjos ontvangt daardoor nieuwe impulsen en omge
keerd mag in de partij het élan van de jeugd niet ontbreken. 
Daarom moeten de Arjosleden, aldus spreker, trouwe leden 
en medewerkers van de kiesvereniging zijn. De Antirevolu

tionaire Partij beschikt over verreweg de grootste jongeren
organisatie. Die krachten moeten alle ook de partij ten 
goede komen.

In de derde plaats noemde spreker de taak „naar buiten” . 
Wij moeten er veel sterker van doordrongen zijn, dat de 
Antirevolutionaire Partij wat haar feitelijke aanhangers be
treft, als geen andere partij een Christelijk-Nationale Volks
partij is. Dat is ook de opdracht van ons program: vertegen
woordigers te zijn van de reformatorische grondtoon van 
ons volkskarakter. Wij mogen ons door niemand een ander 
etiket laten opdrukken. Wij mogen ons evenmin door de 
ontwikkeling in een bepaalde hoek laten dringen. Een ver
enging — hetzij in maatschappelijk, hetzij in kerkelijk op
zicht — zou voor de Antirevolutionaire Partij een wezenlijke 
verarming betekenen. Zowel de klasse-partij, als de kerke
lijke partij zijn voor de politiek verwerpelijk.

Dat betekent voor ons, aldus spreker, dat wij onze clubs 
fris en ruim moeten houden. Wij staan open voor jongeren 
van allerlei kerkelijke en maatschappelijke schakeringen. Dan 
moeten wij ook zorgen, dat al die mensen zich bij ons thuis 
voelen, die zich op staatkundig terrein willen richten naar 
de Bijbelse boodschap.

Dr Veerman stelde vast, dat van de jongeren van christe
lijke levensopvatting de grote meerderheid niet achter de 
doorbraak staat en zich in een doorbraakpartij niet thuis 
voelt.

De Arjos mag haar werk niet tot haar eigen leden be
perken. Zij heeft iets te zeggen tot heel de jeugd van Neder
land. Uit de grote omvang van het christelijk organisatie- 
leven, speciaal ook wat de jeugd aangaat, blijkt, dat wij voor 
onze boodschap een open oor zullen vinden en dat de werf
kracht van de christelijke partij groot is, wanneer zij het 
juiste woord weet te vinden.

De koers van de Arjos
De behandeling van het jaarverslag van de secretaris 

bracht onmiddellijk de Jong uit Boskoop op het spreekge
stoelte. En spoedig bleek dat hij zich niet beperkt had tot 
het nauwkeurig bestuderen van het laatste jaarverslag. Ook 
die van vorige jaren kwamen er aan te pas. Vergeleken met 
het jaarverslag over 1951/1952 constateerde hij een 'geruis
loze koersverandering ten opzichte van de houding tot de 
P.J.C.R. en het buitenlands contact. En hij wilde weten waar
om en wanneer deze koerswijzigingen tot stand gekomen, zijn 
,en of ons nog meer wijzigingen staan te wachten. Een andere 
vraag was: Waarom doen de C.H. jongeren niet mee met de 
Internationale Unie van Jonge Christen Democraten 
(U.I.J.D.C.) ? Wat houdt het plan-Steenbeek in?

„Geen geintjes”
Na de Jong kwam de Ruiter uit Heemstede aan het woord. 

De toetreding tot de U.I.J.D.C. gaf hem aanleiding te vragen 
of hier wel in overeenstemming met de statuten is gehandeld. 
Artikel 4 spreekt over het leggen van contacten met personen 
en organisaties, als één der middelen tot bereiking van het 
doel der Arjos. Maar toetreding tót een organisatie is op 
grond daarvan niet te verdedigen naar zijn mening. En op 
welke wijze wordt door de toetreding tot de U.I.J.D.C. het
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doel van de Arjos gediend? Het verzoek aan het Centraal 
Comité om een subsidie van ƒ 2.000.— voor de toetreding tot 
de U.I.J.D.C. kon^hem maar matig bekoren. We moeten niet 
„voor allerlei geintjes” bij het Centraal Comité aankloppen, 
was zijn vermaning. Tenslotte vroeg hij of het juist is gezien, 
dat de contributieverhoging noodzakelijk is in verband met 
het ontvangen subsidie voor het buitenlands werk.

De secretaris antwoordt
De Jong heeft een uitstekend gedocumenteerd betoog ge

houden, maar één ding heeft hij toch over het hoofd gezien, 
aldus Jonker bij de beantwoording van de beide sprekers. 
Het jaarverslag 1953 geeft uitvoerig onze toetreding tot de 
P.J.C.R. weer. Ook voor het buitenlands contact wordt daarin 
reeds de richting aangegeven en het afgelopen jaar hebben 
wij alleen maar op de ingeslagen weg verder gewandeld.

Hoe verklaren wij de houding van de C.H. Jongeren ten 
aanzien van de U.I.J.D.C. ? Officieel weten we alleen dat zij 
principiële bezwaren, hebben.Dat is ons n.1. meegedeeld. Op 
ons verzoek, deze bezwaren aan ons mee te delen, is ons 
alleen officieus een nadere mondelinge toelichting beloofd. 
Deze is tot dusver uitgebleven. Wij kunnen dus slechts gissen. 
Een belangrijk bezwaar van de C.H. Jongeren schijnt de 
angst voor een zekere overheersing van het R.K. element.

Men kan stellen — en de Ruiter heeft dat gedaan — dat 
toetreding tot de U.I.J.D.C. verder gaat dan het onderhouden 
van contact, maar practisch gesproken is het alleen dan 
mogelijk iets met en voor onze Protestantse vrienden in het 
buitenland te doen als wij in de U.I.J.D.C. zitten. En de be
oordeling of wij subsidie aavragen „voor allerlei geintjes” 
kunnen wij rustig aan het Centraal Comité overlaten. Dit 
Comité heeft ons verzoek om subsidie ingewilligd en daar
mee te kennen gegeven dat zij met dit buitenlands werk van 
de Arjos instemt.

Het is buiten twijfel dat dit op -de duur van steeds meer 
waarde zal blijken te zijn voor het interne werk. De practijk 
bewijst dit nu reeds. We krijgen de beschikking over steeds 
meer mensen die de clubs van voorlichting kunnen dienen. 
Dit werk moet uitgebouwd worden. De buitenlandse club 
heeft uitbreiding nodig en daarnaast moet er o.m. een werk
groep voor sociaal-economische vraagstukken komen. En in 
deze werkgroepen moeten we ons gaan instellen op het 
debat over principiële en practische vraagstukken, moeten 
we ons gaan oefenen in het discussiëren.

De Jong heeft gevraagd naar de bedoeling van het plan- 
Steenbeek. Men moet weten dat er een wereldjeugdorganisa- 
tie- is, de WAY. Daarbij is ook de Nederlandse Jeugdgemeen
schap aangesloten. Ds Steenbeek is voorzitter von de N.J.G. 
Er is verder een Europese Jeugdcampagne, waarvan het se
cretariaat in Parijs is gevestigd. Dit secretariaat verdeelt de 
subsidies voor het Europese Jeugdwerk, zowel het educatieve 
als het politieke. Het comité voor Nederland van deze E.J.C. 
wordt gevormd door de Nederlandse Jongeren Raad der 
Europese Beweging. In de N.J.G. zijn alleen de educatieve 
organisaties vertegenwoordigd, in de N.J.R. ook de politieke. 
Nu door de stopzetting van de subsidies het einde van de 
E.J.C. in zicht komt, is er beraad geweest over de vraag op 
welke wijze de actie van de E.J.C., die ongetwijfeld samen
bindend heeft gewerkt, kan worden voortgezet. „Ds Steenbeek 
heeft in een vergadering van dè N.J.R. — waarvan hij tweede 
voorzitter is — een plan ingediend om te komen tot een, 
Europese Jeugdgemeenschap. Ondanks tegenstand van onze 
mensen, is dit plan in principe aanvaard en vervolgens even
eens in een vergadering van de afgevaardigden van de Na
tionale Jongeren Raden te Berlijn. De E.J.G. is in beginsel 
tot stand gekomen en Ds Steenbeek is benoemd tot voor
zitter van het Comité, dat de definitieve totstandkoming 
moet voorbereiden. Hoe de E.J.G. in Nederland er uiteinde
lijk zal komen uit te zien is niet bekend. Ds Steenbeek is nog

bezig de nadere uitwerking van de Nederlandse organisatie 
voor te bereiden. De indruk bestaat, dat het zijn bedoeling 
is te komen tot een nationale organisatie, die zowel de N.J.G. 
als de N.J.R. zelfstandig doet voortbestaan, maar dan als 
secties voor een bepaalde activiteit.

Wat waren onze bezwaren tegen het oorspronkelijke plan- 
Steenbeek? Ds Steenbeek wilde de E.J.G. doen fungeren als 
de stem van de Europese Jongerenwereld, o.m. door het leg
gen van een verbinding met de Raad van Europa. Daar 
hebben wij ons tegen verzet. Wij accepteren niet dat anderen 
voor ons spreken en wij laten onze stem niet onderbrengen 
bij een bepaald geluid.

De voorzitter over koerswijziging
Er is vanmorgen druk gesproken over koerswijziging, al

dus Dr Veerman. En als men nu vraagt of er inderdaad van 
een koerswijziging sprake is, dan wil spreker best toegeven, 
dat die er werkelijk geweest is. En waarom ook niet? Is het 
zo iets verschrikkelijks, sommige dingen iets anders te gaan 
aanpakken? Trouwens, bij zijn afscheid heeft de heer van 
Ruller juist op de noodzaak hiertoe al gewezen.

We hebben een nieuwe koers ingeslagen t.a.v. de P.J.C.R. 
De P.J.C.R. is nu practisch geworden, wat de Arjos vroeger 
al wilde. Hij is eigenlijk pas na de toetreding van de Arjos 
tot werkelijke activiteit gekomen!

Met de scholing van het kader moet worden doorgegaan. 
Politieke studie zonder meer is niet voldoende. Het is droog
zwemmen. Maar we moeten ook met het water in aanraking 
komen. Tot nu toe heeft het aan practische scholing teveel 
ontbroken. In dit verband moet men onze buitenlandse- en 
straks ook onze sociaal-economische club zien. De ervaring
o.m. met het Nationaal Jongeren Parlement heeft ons beter 
doen beseffen dat wij ons meer moeten toeleggen op slag
vaardigheid en kennis van de feiten van de dag.

De Ruiter heeft gevraagd of door de toetreding tot de
U.I.J.D.C. het doel van de Arjos gediend wordt. Bij nader 
inzien zal hij toch moeten toestemmen dat dit inderdaad 
het geval is. Ons doel is immers: Kennis van en liefde voor 
— zeker, ook het beginsel — maar daarnaast: voor de doel
stellingen van de A.R. Partij. Tot die doelstellingen behoort 
in deze jaren toch ook de internationale politiek. Daarom is 
het zaak, dat wij op dit terrein —- in overeenstemming met 
onze taak — zo goed mogelijk georienteerd zijn. En het is 
voor ons van belang te weten wat er in de U.I.J.D.C. gezegd 
wordt en dat wij daar zelf mee kunnen praten.

Bovendien: De A.R. partij is töegetreden tot de N.E.I. De
U.I.J.D.C. is daar de jeugdgroep van. De toetreding tot de 
N.E.I. door de partij heeft als consequentie, dat er een A.R. 
jongerengroep in de U.I.J.D.C. vertegenwoordigd kan en moet 
zijn. Dit behoeft niet persé de Arjos te zijn. Is het echter 
niet zonder meer duidelijk dat wij ervoor moeten zorgen dat 
het wèl de Arjos is? En zo is het gelukkig ook.

Bestuursverkiezing
Uit de gestelde candidaten voor drie vrijgekozen bestuurs

leden werden Mej. H. van Leeuwen, Mr C. J. Verplanke en 
Tj. Pel met ruime meerderheid gekozen. Zoals verwacht 
mocht worden namen deze drie hun benoeming aan. -

De rest van de agenda
De overige agendapunten ging vlot onder de voorzitters

hamer door. Het financiële jaarverslag werd goedgekeurd en 
de contributie op ƒ 0.75 per lid gebracht. Iedereen was er 
zonder meer van overtuigd dat dit noodzakelijk was. Geluk
kig — gezien de tijdnood waarin de vergadering verkeerde. 
Maar die nood was toch niet zo groot, dat de voorzitter geen 
gelegenheid meer kon vinden een hartelijk woord van af
scheid te spreken tot Mej. J. Duker, die —; ook uit tijdnood — 
het bestuur verliet.
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Partij verhoudingen in ons land 

e n  d a a r  b u i t e n

In le id in g
De behandeling van dit onderwerp is aan verscheidene 

beperkingen gebonden. Het is bv. practiseh onmogelijk over 
een te ruim gebied voldoende gegevens te verzamelen. 
Daarom is deze schets in het algemeen begrensd tot de ons 
omringende landen, tot de Westerse wereld, waarmee wij 
nauw verbonden zijn.

Intussen zal men zich ook dan nog van meet af reken
schap moeten geven van het feit, dat het begrip „politieke 
partij” niet overal dezelfde inhoud heeft. Deze inhoud 
wordt door allerlei omstandigheden bepaald en verschilt 
naar plaats en tijd.

Het doel van deze schets is juist, van deze verschillen in 
aard en structuur der politieke partijen een indruk te 
geven.-

P a rtij e n  Staat
Vooreerst is van belang de staatsrechtelijke plaats van 

de politieke partij in het Staatsbestel. We onderscheiden 
vier mogelijkheden.

a. d e  één -p a rtij-s ta a t”
Krachtens grondwet of wet is in zulk een staat slechts 

één partij officieel toegelaten. Voorbeelden: Nazi-Duitsland 
en Sowjet-Rusland. Artikel 126 van de U.S.S.R.-grondwet: 
„In overeenstemming met de belangen van de arbeiders en 
teneinde de organisatorische zelfstandigheid en politieke 
activiteit van de volksmassa’s té bevorderen, wordt . . . .  het 
recht gegarandeerd.... aan de meest actieve en bewuste 
staatsburgers uit de rijen van de arbeidersklasse en an
dere lagen van de werkers om zich te verenigen in de Unie- 
Communistische Partij, die de voorhoede vormt van de ar
beiders in hun strijd voor de versterking en ontwikkeling 
van het socialistische stelsel en de leidende kern zowel van 
alle sociale als van de staatsorganisaties van de arbeiders 
vormt” .

Dit stelsel blijft hier verder buiten beschouwing.

b . d e  „p a rtije n -s ta a t”
Kenmerkend voor de verhouding partij-staat is hier de 

positieve erkenning door de grondwet of de wet van de rol 
en de betekenis van de partijen bij de politieke menings
vorming en in het politiek proces: de partijen zijn als het 
ware een soort semi-staatsorganen. Voorbeelden: Italië en 
West-Duitsland. Artikel 21 van de Westduitse Grondwet 
verklaart, dat de partijen meewerken bij de politieke wils
vorming van het volk.

Deze erkenning gaat met zekere voorwaarden gepaard.

c. d e „ l ib e r a le  staat”
In beginsel laat de wet de partij hier onvermeld; staats

rechtelijk bestaat zij niet. Alleen ernstige misbruiken lei- 
dgn tot ingrijpen van de wetgever, zoals in Nederland in 
de dertiger jaren. Voorbeelden: België en Groot Brittannië. 
In de Verenigde Staten bestaan negatieve regelingen tegen 
ernstige misbruiken bij de candidaatstelling en inzake de 
invloed van het grootkapitaal in de verkiezingsstrijd.

Tussen b. en c. komen allerlei tussenvormen voor: zo in 
Frankrijk, waar de grondwet zekere functies en rechten toe
kent aan de parlementaire fracties.

d. d e  „p a r t i jlo z e  staat”
Volledigheidshalve vermeld. Voorbeeld: Nieuw-Guinea. 

D e  v e rh o u d in g  tussen  p a rtij e n  staat is  v a n  ze e r  g ro te  b e 
te k e n is  v o o r  status v a n  d e  p a rtij e n  h a a r  cla im s.

D e  p a rtij e n  h e t aantal p a rtije n
We onderscheiden hier: a. het „twee-partijen-systeem” , en 

b. het „meer-partijen-systeem” .

a. h et tw ee -p a rtijen -S y steem
Er zijn slechts twee partijen, die een- reële kans hebben 

(beurtelings) bij de verkiezingen een meerderheid in de 
volksvertegenwoordiging te behalen. Veelal zijn er nog een 
aantal zeer kleine partijen, maar deze leggen geen gewicht 
in de schaal. Voorbeelden: Groot-Brittannië en de Verenig
de Staten.

b. h et m e e r -p a rt ije n -sy s te e m
In de regel heeft geen enkele partij op zich zelf reële 

kans de parlementaire meerderheid te verkrijgen en is voor 
de vorming van een Kabinetsmeerderheid samenwerking 
geboden. Voorbeelden: België, Frankrijk, Italië, Nederland, 
Oostenrijk, de Scandinavische landen, West-Duitsland en 
Zwitserland. In verscheidene van deze landen heeft een 
bepaalde partij echter wel-voor korter of langer periode de 
meerderheid behaald, maar een tweede zeer grote partij 
als onder a (die op haar beurt meerderheid kan worden) 
ontbreekt.

D e  h ie r  a a n g ed u id e  v e rh o u d in g  is  v a n  fu n d a m e n te le  b e 
tek en is  v o o r  d e  in  e en  b e p a a ld  la n d  bestaan d e v e rh o u d in g e n  
tussen  d e  p a rtijen .

D e  p a rtij en  h a a r  geta lssterk te
Te onderscheiden: a. de partij, waarvan de leiders ieder 

ogenblik uitsluitend in eigen verantwoordelijkheid tot het 
op zich nemen van de feitelijk beslissend politieke leiding 
in een staat kunnen worden geroepen; b. de partij, welker 
leiders alleen tot leiding in samenwerking met leiders van 
andere partijen kunnen worden geroepen; c. de partij, wel
ker leiders onder normale omstandigheden nimmer tot re
geringsverantwoordelijkheid zullen worden geroepen.

A d  a.
Voorbeelden: de grote Amerikaanse en Britse partijen, de 

Scandinavische socialistische en de Belgische en West-Duitse 
Christelijk-Democratisehe partijen.

A d  b
Voorbeelden: de middelgrote en grote Nederlandse en 

Franse democratische partijen, liberalen en socialisten in 
België en West-Duitsland. Hierbij kan zich het geval voor
doen als in Nederland met de K.V.P., in Frankrijk met de 
radicaal-socialisten en in Italië met de Christelijk Sociale 
Unie, dat de leiders van een bepaalde partij op grond o.a. 
van de getalsverhoudingen gedurende langere tijd vrijwel 
steeds deel hebben aan dé regeringsverantwoordelijkheid.

A d  c
Voorbeelden: de niet-democratische partijen in West- 

Europa, de Britse' liberalen, splinter partijen als het Jong 
Conservatief Verbond en de S.G.P. in Nederland.
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D e g e ta lssterk te  v a n  g ro te  in v lo e d  op  g e d ra g  v a n  p a rtij: 
het fe it , d a t m e n  n o o it  to t  r e g e r in g sv e ra n tw o o rd e lijk h e id  
g eroep en  w o r d t  k a n  lich t  le id e n  en erz ijd s  to t d em a g og isch e  
p rop agan d a , an d ersz ijd s  to t  star d octr in a ir ism e .

Partij en organisatie
Op dit punt zijn tal van onderscheidingen noodzakelijk.
a. De tegenstelling „m a ssa -p a rtije n ”  tegenover „k a d e r -  

p artijen ” .
In het algemeen behoren de christelijk-democratische 

partijen en de socialistische tot het eerste, de liberale en 
de communistische tot het tweede type. Er zijn evenwel 
perioden, dat de communisten „massa-partij” pogen te 
worden. Omgekeerd neigt de P.v.d.A. ten onzent naar een 
„kader-partij” , evenals b.v. de Franse socialistische partij. 
Dit hangt ten dele samen met het feit, dat deze twee socia
listische partijen uitsluitend uit politieke afdelingen bestaan. 
De Britse, Zweedse en vóór 1940 ook de Belgische Socia
listische partij hebben daarnaast zeer sterke industriële en 
andere vleugels: arbeidersvakorganisaties, coöperaties, etc. 
Vóór 1940 benaderden de Belgische socialisten al zeer dicht 
hun partij-ideaal: „Een staat in de staat!”

b. D e  o p b o u w
1. Partijen in de vorm van een losse samenhang van 

niet-representatieve comité’s en personen — b.v. de Franse 
onafhankelijken, conservatieven en radicaal-socialisten en 
in zekere zin ook de beide Amerikaanse partijen.

2. De federatieve opbouw van de partij op basis van zelf
standige kiesverenigingen, zoals bij de A.B. en bij de Brit
se Conservatieve Partij.

3. De opbouw van de partij op onzelfstandige afdelin
gen, een zeer veel voorkomende vorm: in ons land de
K.V.P., de P.v.d.A. en de V.V.D., in België socialisten en 
katholieken (B.S.P. en C.V.P.); in Frankrijk M.R.P. en 
Socialisten (S.F.I.O.), in Italië de Christen Democraten 
(C.S.U.); in Duitsland C.D.U. en S.P.D.

4. De opbouw, deels op territoriale, deels op functionele 
basis (cellen) zoals bij de communisten en de Gaullisten.

c. C en tra lisa tie  e n  d ecen tra lisa tie
De Franse en de Belgische socialistische partij zijn b.v. 

veel sterker, gedecentraliseerd dan. de Britse en de Neder
landse. In de Franse S.F.I.O. bestaat bovendien een soort 
evenredige vertegenwoordiging van minderheden, al poogt 
men daar niet geheel zonder succes sinds de bevrijding de 
partijbinding sterker te maken. In het algemeen zijn er in
zake .de partijbinding zeer stérke verschillen aan te wij
zen, ook tussen de in hetzelfde land werkende partijen, ten 
dele voortvloeiend uit m en ta lite itsv ersch illen .

d. D e  o rg a n isa tor isch e  en  w e te n s ch a p p e lijk e  toeru stin g  
d e r  p a rtije n

In het algemeen zijn deze in Frankrijk en Italië zeer zwak 
vergeleken bij de grote Belgische, Britse, Nederlandse en 
West-Duitse partijen, met overigens ook landelijk sterke 
verschillen: C.V.P. en B.S.P. vergeleken bij de Belgische 
liberalen, de B.L.P.; P.v.d.A. in vergelijking met de C.H.U. 
enz.

e. D e p o s it ie  v a n  d e  p a r le m e n ta ire  fra ct ie s
Door communisten en socialisten •— in de P.v.d.A. in zeer 

veel mindere mate dan bij haar buitenlandse zusters — wor
den de fracties beschouwd als partij-organen, onderworpen 
aan partijcongres en bestuur; deze opvatting wordt in Ne
derland door de overige partijen radicaal van de hand ge
wezen. In de Christelijk-Democratische en de liberale par
tijen in het buitenland bestaat veel strijd over dit punt. 
In het Verenigd Koninkrijk heeft in alle partijen de „Par-

liamentary Party” haar eigen verantwoordelijkheid: bij de 
Conservatieven een zelfs boven de „Parliamentary Par
ty” staand „Leader” . Een en ander heeft uiteraard ook ge
volgen voor de verhouding van ministers tot de partij, van 
welke zij lid zijn (b.v. Spaak en de B.S.P.!) Deze en andere 
organisatorische factoren zijn van niet geringe betekenis 
voor de activiteit, beweeglijkheid, efficiëntie en dergelijke 
van de partijen; niet te vergeten de selectie der leiders!

P a rtij en. p o lit ie k -s o c ia a l k lim a a t
Het politiek-sociaal klimaat, zoals dit zich historisch 

heeft gevormd, drukt sterk stempel op de partij, haar leden, 
leiders en optreden. B.v. het verschil tussen het revolutio-' 
nair-optimisme in Frankrijk en de warsheid van revolutie 
in Nederland of het Verenigd Koninkrijk, tussen het nog 
immer bestaande grootgrondbezit in Zuid-Italië, het land- 
overschot in Frankrijk en de landhonger in Nederland met 
zijn kleinbedrijf op onze zandgronden, etc. Hiermede hangt 
nauw samen: de zeer sterke verschillen in sociale samen
stelling van de verschillende partij-aanhangen. Niet alleen 
tussen partijen in een en. hetzelfde land (van de beide grote 
partijen in de V.S. wordt wel gezegd, dat het enig, maar 
beslissend verschil is de samenstelling der resp. kiezers
corpsen), maar ook b.v. tussen de verschillende West-Euro- 
pese socialistische partijen: zo zijn de Franse en de Italiaan
se socialistische partij in overwegende mate georiënteerd 
op employé’s en ambtenaren, de Belgische, Britse, Neder
landse en Zweedse daarentegen op handarbeiders.

P a rtij e n  p rog ra m
In navolging van Hume en Groen van Prinsterer te on

derscheiden: a. „affectie-partijen” , meer steunend op de 
aanhankelijkheid aan een of meer personen dan op een be
ginsel; b. „belangen-partijen” , zich groeperend rond een 
materieel belang; c. „beginsel-partijen”, zich baserend op 
een levens- en/óf wereldbeschouwing.

a. a ffe c t ie -p a r t ije n
Deze komen tegenwoordig niet veel meer voor. Voor

beeld: de Beweging van de Gaulle.

b . b e la n g en p a rtijen
Voorbeelden: Middenstandspartij, de agrarische partijen 

in de Scandinavische landen. Block der Heimatvertriebenen 
und Entrechten (B.H.E.). in West-Duitsland, Groupe répu- 
blicain d’action paysanne et d’union sociale in Frankrijk.

c. b eg in se lp a rtijen
1. Beginsel-partij en op m a a tsch a p p e lijk e  (wereldbeschou
welijke) grondslag: Communisme, Conservatisme, Liberalis
me, Radicalisme, Socialisme. Hoewel men de meeste van 
deze „ismen” in alle West-Europese landen vindt, dient men 
toch de grote verscheidenheid die binnen één — isme kan 
bestaan (niet bij het communisme natuurlijk) in hetoog te 
houden. Zo steunen b.v. het Duitse, het Belgische en het 
Franse socialisme — in theorie althans — nog immer op het 
dogma van de klassenstrijd en zijn zij ook in andere op
zichten meer ■ doctrinair dan het huidige Britse, Nederland
se en Scandinavische socialisme. Hetzelfde geldt voor het 
Liberalisme — dat bovendien zeer sterk „anti-clericaal” is 
in de Romaanse landen —, dat in Frankrijk nu hoofdzake
lijk wordt vertegenwoordigd door de radicaal-socialisten!

2. Beginsel-partijen op re lig ieu se , levensbeschouwelijke 
grondslag: r.k. (Christelijk-Democratische) partijen in Bel
gië, Luxemburg, Nederland, Oostenrijk, Italië, Zwitserland; 
gemengde protestants-christelijke partijen in Nederland, 
Noorwegen en Zwitserland. In laatstgenoemde twee landen 
zijn de prot. chr. partijen van zeer geringe getalssterkte en 
betekenis.

Noch in het Verenigd Koninkrijk, noch in de Scandina-
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En brengen waar gtj niet wilt
C. J. H. GRIFFIOEN

In het laatste jaarverslag is nog eens duidelijk voorop ge
steld, dat de Arjos een studieorganisatie is. Tegelijkertijd 
kan echter niet genoeg worden onderstreept, dat dit geens
zins mag betekenen, dat de Arjos dan een club voor in
tellectuelen wordt, waar men zich in wijsgerige en theo
retische beschouwingen verliest. Dit zou de dood voor het 
Arjoswerk betékenen, aangezien dit toch de vorming van 
alle jonge antirevolutionairen beoogt, ongeacht hun oplei
ding en maatschappelijke positie. Daarom is het broodnodig 
niet alleen in abstracte onze beginselen te bestuderen, doch 
ook en vooral de band met de practijk in het oog te hou
den.

Men moet de te behandelen vraagstukken in het raam 
van de levende werkelijkheid stellen. Ik zal dit met een 
voorbeeld toelichten.

Regelmatig wordt op onze clubs het communisme behan
deld. Dit is zeer noodzakelijk, want het is, naast een machts- 
systeem, dat een belangrijk deel van de aarde in zijn tyran- 
nieke greep houdt, ook én in de eerste plaats een denkwijze 
en geestelijk beginsel.

Deze geestelijke achtergrond oefent ook bij vele niet als 
communist bekend staande personen — wellicht onbewust 
— een sterke invloed uit. Het 'is een geestelijke infectie, 
waar een gevaarlijke penetrerende werking van uitgaat. 
Versterking van onze geestelijke weerkracht is derhalve 
een eerste eis. Daarom is ook in de nieuwe schetsenbundel 
een schets aan het communisme gewijd.

Het kan m.i. nu buitengewoon gunstig werken, indien men 
naast de gebruikelijke lectuur ook ernstig kennis neemt 
van het enige tijd geleden in Nederlandse vertaling ver
schenen boek „En brengen waar gij niet wilt.”

Het is geschreven door Helmut Gollwitzer, voor de oorlog

vische landen komt dit tweede type beginselpartijen voor; 
alleen de kleine Noorse partij vormt een uitzondering.

S lo tsom
Ziehier enkele hoofdtrekken van het lang niet eenvou

dige beeld der politieke partijen en haar verhoudingen in 
West-Europa. Een beeld, dat wellicht meer door verschei
denheid dan door overeenkomst wordt gekarakteriseerd. 
Een politieke partij is dan ook in zeer sterke mate het re
sultaat van nationale krachten en omstandigheden; al zal 
men anderzijds op tal van punten overeenkomstige trekken 
menen te kunnen ontdekken. Met de waarschuwing: weest 
niet te vlug met de vaststelling, dat wat bekend voorkomt 
ook inderdaad hetzelfde is als in eigen land bestaat. Eerst 
een nauwkeurig bezien van alle terzake van betekenis zijn
de factoren kan opheldering geven. Een bezien, geboden in 
het licht van de huidige Europese ontwikkeling.

(Deze schets werd enigermate bewerkt naar die, welke ten 
grondslag lag aan het referaat van Prof. Dr J. J. de Jong 
op de studieconferentie van bet Provinciaal Verband Dren
the te Westerbork).

predikant te Berlijn en bekend als fel bestrijder van het 
nationaal-socialisme. Na de oorlog is hij als hoogleraar in 
de theologie te Bonn benoemd. Het boek bevat een verslag 
van zijn vijfjarige krijgsgevangenschap in Russische han
den.

Het is een boeiend relaas geworden van al hetgeen hij in 
deze gevangenschap heeft ondergaan en medegemaakt. We 
krijgen een levendige beschrijving van de methoden, die 
de Russen toepassen.

Doch niet hierin allereerst schuilt de verdienste van het 
boek. Deze ligt vooral hierin, dat de schrijver op uiterst 
heldere wijze een breedvoerige weergave geeft van zijn 
vele gesprekken en contacten met voor- en tegenstanders 
van het sowjet-regiem. Gedurende enige tijd heeft hij in 
het gentleman-kamp te Moskou vertoefd, teneinde te wor
den „omgeschoold” .

Zodoende was hij gedwongen zich voortdurend met de 
Marxistische leerstellingen te confronteren. Gemakkelijk 
heeft hij het zich daarbij niet gemankt. De gehele klassieke 
communistische lectuur heeft hij grondig bestudeerd.

Wij krijgen zo aan de hand van gevoerde discussies een 
duidelijke schildering uit de practijk van het Teven, van de 
denkwijze, redeneermethode en levensbeschouwing van 
vele overtuigde communisten en daartegenover de con
tra argumenten.

In romanvorm verkrijgt men op deze wijze , een vaak 
verrassende en steeds leerrijke en tot nadenken stemmen
de kijk op het communisme.

Het boek geeft de ontwikkelingsgang van de schrijver te 
zien van welwillend beoordelaar tot besliste tegenstander 
van het communisme.

Voorts ontleent het boek zijn waarde ook hieraan, dat 
het ons voor ogen stelt de beslissende betekenis van het 
Christelijk geloof, dat ons bij het wegvallen van alle aard
se zekerheden de krachten vernieuwt en de hoop doet be
houden. Ook de schrijver heeft ervaren, dat in de diepste 
duisternis het Evangelie in een nieuw stralend licht tot 
ons komt, hetgeen ons kan bemoedigen, indien ook wij wel 
eens met angst in het hart naar de toekomst zien.

Indien we zo, aan de hand van een boek als het onder
havige, het communisme bespreken, dan krijgen wij on
getwijfeld een vruchtbare en leerrijke avond met een be
spreking, die ons zal inspireren en bemoedigen.

In dit verband mag tevens worden gewezen op onlangs 
verschenen brochure: Wat drijft de communisten? Wat drijft 
ons ? van de hand van Dr K. J. Kraan. Het raadplegen van 
deze brochure, die verschenen is in de serie: Christendom en 
Maatschappij, uitgave van het C.N.V., verdient, wanneer men 
dit onderwerp moet hghandelen zeer zeker aanbeveling.

En dat wel niet het minst omdat het een werkelijke con
ferentie met het communisme is, d.w.z. niet alleen wordt 
gezegd en verteld wat het communisme is en wil, maar -ook 
wat wij willen en wat wij als christenen, moeten doen. Hier 
ligt immers, zo vaak ons zwakke punt. Natuurlijk bestrijden 
wij het communisme. Wij moeten dat dóen. Wij mogen niet 
anders. Maar bestrijden alleen is niet voldoende. Het gaat er 
ook om wat wij moeten doen. '
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E u r o p e s e  s a m e n w e r k i n g

Voor wij in een aantal artikelen iets gaan zeggen over de 
opbouw van de onderscheiden organen, waarin de landen van 
Europa samenwerken, geven we eerst een overzicht, welke 
landen dit zijn.

We kiezen daarvoor vijf organen. Daar zit een stukje wille
keur in; de staten van Europa ontmoeten elkaar ook nog wel 
in andere verbanden. Maar deze vijf spreken wel het duide
lijkst. Het zijn: 1. De Europese Gemeenschap voor Kolen en 
Staal (K.S.G.); 2. de — deze zomer tot nieuw leven gewekte 
— Westerse Unie; 3. de Noord-Atlantische Verdragsorganisa- 
tie (N.A.V.O.); 4. de Raad van Europa; 5. de Organisatie voor 
Europese Economische Samenwerking.

We nemen verder de vrijheid, op de aan de gang zijnde ont
wikkeling wat vooruit te lopen, b.v. door de West-Duitse 
Bondsrepubliek al vast bij de Navo-landen op te nemen. Men 
moet de dag niet prijzen voor het avond is, dat hebben we in 
deze zaken ook al wel ervaren. Maar ter vereenvoudiging van 
de zaak willen we ons graag het verwijt van al te groot opti
misme laten aanleunen.

In vijf rechthoeken vindt u telkens de landen opgesomd, die 
met een bepaalde organisatie mee doen.

Een aantal opmerkingen nog ter toelichting. In de eerste 
plaats deze, dat we van de landen aan deze zijde van het ijze
ren gordijn er drie volledig missen. Het zijn Spanje en Joego
slavië, met hun Franco en Tito, en Finland, dat te zeer onder 
de rook van Moskou ligt om volledig Europees te kunnen 
ademhalen. Ook Oostenrijk heeft met dergelijke benauwdhe
den te kampen en doet thans alleen maar mee aan de O.E.E.S. 
Ook van Zwitserland zien we, dat het — om geheel andere re
denen — alleen in de O.E.E.S. een zetel heeft en b.v. ook niet 
mee doet aan de Raad van Europa. Andere landen, die een vol
strekte neutraliteit nastreven, zoals Zweden en Ierland, die 
daarom (evenals Zwitserland) niet aangesloten zijn bij de 
Noordatlantische militaire alliantie, trekken wel op naar 
Straatsburg voor de Raad van Europa.

De Verenigde Staten van Noord-Amerika en Canada ont
moeten we behalve in de N.A.V.O. ook in de O.E.E.S. In deze 
laatste nemen ze echter een aparte positie in n.1. die van „ge
associeerd lid.” Een dergelijke plaats heeft het Saargebied op 
het ogenblik in de Raad van Europa.

De kern van de Europese samenwerking vormen de zes 
landen van de K.S.G., die in alle vijf de rechthoeken voorko
men. Engeland staat daar wel heel dicht bij. Weliswaar is 
het geen deelgenoot van de K.S.G., maar wel streeft men naar 
een bijzondere verbinding tussen deze zes van het continent 
en Albion.

Met z’n zevenen vormen zij de Westerse Unie en aan deze 
kern zitten dan de drie uitsteeksels: N.A.V.O., O.E.E.S. en 
Raad van Europa.

Deze verbinding is trouwens enkele weken geleden inder
daad tot stand gekomen. Het was de laatste daad van 
Monnet, de inmiddels afgetreden voorzitter van de Kolen en 
Staalgemeenschap.

In de volgende artikelen willen wij dus iets gaan vertellen 
over le de Noord-Atlantische Verdragsorganisatie NAVO; 2e 
over de organisatie van Europese Economische samenwer
king de O.E.E.S. — in de courant vaak de O.E.E.C. (Organi- 
sation of European Economie Coöperation); 3e de Westerse 
Europese Unie, die onlangs in principe tot stand gekomen is 
bij de accoorden van Parijs — en die in de plaats gekomen 
is van de Europese Defensie. Gemeenschap — de E.D.G.; 4e 
de Raad van Europa — die regelmatig in Straatburg bijeen
komt en 5e de Kolen- en Staal Gemeenschap, die haar zetel 
te Luxemburg heeft.
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